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INTRODUCERE 

Volumul al XI-lea al lucrării Stenogramele şedinţelor Consiliului de 
Miniştri. Guvernarea Ion Antonescu, care este şi ultimul al acestui corpus de 
documente interne din timpul guvernării Mareşalului, conţine 16 stenograme, 
datate între 6 mai şi 23 august 1944, dintre care una este a Consiliului Economic 
şi restul sunt ale Consiliului de Miniştri. Cinci şedinţe ale Consiliului de Miniştri 
au fost dedicate Evacuării şi Apărării Pasive. Dintre cele şaisprezece şedinţe, şase 
au fost conduse de Mareşal, nouă de către Mihai Antonescu, iar pentru una - cea 
din 19 iulie - nu rezultă cine a condus-o. De altfel, pentru şedinţa din 19 iulie 
(stenograma nr. 14 din volum) s-a păstrat doar ordinea de zi, lipsind deci 
consemnarea discuţiilor care au avut loc. 

Între 21 iulie şi 23 august nu am identificat nici o stenogramă, nici în 
arhiva Preşedinţiei Consiliului de Miniştri - aflată la Direcţia Arhivelor 
Naţionale Istorice Centrale (D.A.N.I.C.) -, nici în fosta arhivă a Institutului de 
Istorie a P.C.R. - care şi aceasta a ajuns la D.A.N.I.C. - şi nici în dosarul 40.010, 
încheiat la Tribunalul Poporului, în procesul intentat Mareşalului Ion Antonescu 
şi colaboratorilor săi, în 1946. 

Şi, de asemenea, nici din ,.,Jurnalul de război'' al Mareşalului Antonescu 
(1940-1944)1 nu rezultă că ar mai fi avut loc alte şedinţe ale Consiliului de 
Miniştri după 21 iulie şi până la 23 august, deoarece „ultima însemnare" îacută în 
el este din 21 iulie. ,,Jurnalul" este „un document fundamental, pe care, dacă 
Mareşalul nu a reuşit să-l redacteze, el se recompune din părţi distincte, destinate 
de şeful guvernului a fi depuse în arhiva proiectată a sluji la scrierea istoriei 
participării României la cel de al Doilea Război Mondial"2

• ,,Părţile distincte" 
care ar fi putut conţine informaţii despre şedinţele Consiliului de Miniştri din 
perioada 21 iulie-23 august, aşa cum cuprinde pentru perioada anterioară, sunt: 
„Registrul Istoric al Conducătorului Statului", dar acesta se opreşte la 

1 Despre ,,Jurnalul de război" al Mareşalului, vezi: Gheorghe Buzatu, Corneliu 
Bichineţ (coordonatori), Arhive secrete, secretele arhivelor, voi. I, în colaborare cu Mihai 
Lupoi, Gh. Miţărel, Stela Cheptea, Marusia Cîrstea, Cezar Mâţă, Alin Spânu, Bucureşti, 
Editura Mica Valahie, 2005, p. 85-386, în care se anunţa publicarea lui în ediţie separată. 
Primul volum al acesteia a apărut deja, cuprinzând perioada 4 septembrie 1940-
31 decembrie 1941, însoţit de note ample şi anexe privind oamenii şi evenimentele 
despre care este vorba în Jurnal: Gheorghe Buzatu, Stela Cheptea, Marusia Cîrstea, 
editori, Pace şi război (1940-1944). Juma/ul Mareşalului Jon Antonescu (comentarii, 
anexe, cronologie). l Preludii. Explozia. Revanşa (4.IX.1940-31.XII.1941), Iaşi, Editura 
Demiurg, 2008, 554 p. + 17 f. ii. 

2 Ibidem, p. 86. 
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23 octombrie 1943; ,,Jurnalul de zi al Conducătorului Statului", care se tennină la 
3 martie 1942; sau ,,Jurnalul activităţii Domnului Ion Antonescu, Conducătorul 
Statului", care şi acesta se încheie la 21 iulie 19443

• 

La 23 august 1944 s-a ţinut, la Snagov, ultimul Consiliu de Miniştri din 
guvernarea Ion Antonescu, însă dezbaterile care au avut loc nu au fost 
stenografiate, ca şi acelea ale Consiliului din 27 noiembrie 1940, după asasinatele 
comise de legionari la închisoarea Jilava, în noaptea de 26-27 noiembrie4. 

Faptul că discuţiile din Consiliul de Miniştri de la 23 august nu au fost 
stenografiate rezultă din interogatoriul luat Mareşalului de către Avram Bunaciu, 
secretar general în Ministerul de Interne, Mareşalului, în timpul instrucţiei 
procesului intentat acestuia şi colaboratorilor săi în aprilie 1946. La întrebarea 
acuzatorului public, Dumitru Săracu, în legătură cu dezbaterile care ar fi avut loc 
în Consiliul respectiv despre fortificarea liniei Focşani-Nămoloasa-Galaţi, s-a 
purtat unnătorul dialog: 

,,I. Antonescu: Nu s-a pus această problemă. 
Siracu: Dar rezultă după notele stenografice. 
I. Antonescu: N-au fost stenografi"5

• 

Prin unnare, infonnaţii despre şedinţa Consiliului de Miniştri de la 
23 august 1944 am extras din interogatoriile luate lui Ion Antonescu, Mihai 
Antonescu, Eugen Cristescu şi generalului Constantin Pantazi, cu ocazia anchetei 
procesului şi în timpul procesului din 19466

• 

La şedinţele destinate Evacuării şi Apărării Pasive, pe lângă miniştri au 
participat şi reprezentanţi ai altor instituţii, precum: secretarul general al 
Consiliului de Patronaj, directorul general al Poştei, Telegrafului şi Telefoanelor 
(P.T.T.), comandantul militar al Capitalei, comandantul Apărării Pasive, 
prefectul Poliţiei Capitalei, directorul general al Societăţii de Radiodifuziune, 
directorul Mişcării C.F .R., comisarul general al Refugiaţilor şi alţii. 

În perioada mai-20 august 1944, situaţia frontului a fost stabilă, încât Ion 
Antonescu, în unna unei vizite pe front în săptămâna anterioară Consiliului din 
6 mai, deşi arăta că „nu ştim cât va dura războiul", confirma miniştrilor, în 
Consiliul respectiv, ceea ce le spusese anterior, că „situaţia frontului este foarte 
bună" şi că în unna bătăliei de tancuri care s-a dat de trupele motorizate şi 
mecanizate germane, la care românii au participat cu mijloace de infanterie, 
„forţa ofensivă rusească, dacă nu în totalitatea ei, cel puţin în mare parte, a fost 

3 Ibidem, p. 91. 
4 Vezi lucrarea de faţă, voi. I, Bucureşti, 1997, p. VII. 
5 Procesul Mareşalului Antonescu. Documente (Ancheta procesului), ediţie 

îngrijită şi prefaţată de Marcel-Dumitru Ciucă, voi. III, Bucureşti, Editura Saeculum I.O., 
1998,p.445;vezişiin.fra,p.516. 

6 Infra, p. 516-520. 
VI 
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distrusă", fiind nimicite 200-300 de tancuri ruseşti7. Şi aprecia că ,,Pe măsură ce 
timpul trece, situaţia noastră se îmbunătăţeşte şi în Moldova şi în Basarabia" şi 
„pot să vă dau asigurarea că soldatul german luptă cu aceeaşi voinţă şi aceeaşi 
dârzenie, ca la începutul războiului. 

Dacă câştigăm încă 2-3 săptămâni pentru Basarabia - pentru Moldova nu 
mai este nici un pericol - voi fi în măsură să anunţ ţării că şi Basarabia va fi 
apărată, aşa cum am afirmat într-un comunicat, pentru Moldova, arătând că cea mai 
mare parte a acestei provincii este la adăpost să fie călcată de trupele ruseşti"8 • 

Mareşalul trăgea concluzia: ,,Deci, pe frontul de Est, războiul nu poate fi 
pierdut de germani sau de noi. Ceea ce s-ar putea întâmpla pe frontul de Vest, nu 
poate prevede nimeni: nici germanii, nici englezii, nici americanii. După ce vor 
începe luptele şi acolo, se vor putea trage concluzii. 

După aspectul luptelor din Italia, nu se pot trage concluzii definitive, 
pentru că nici Anglia, nici America n-au pus în luptă, acolo, forţe prea însemnate. 
Când se va produce debarcarea cea mare, se vor putea face aprecieri. Credinţa 
mea este că, faţă de mijloacele pe care le au germanii şi pe care ei nu le pun în 
acţiune până când invazia nu se produce, faţă de aceste mijloace, ruşii nu vor 
putea să cucerească Europa, cu armatele pe care le au ei"9

. 

Mareşalul a reluat o idee afirmată şi cu alt prilej: ,,Nu noi am provocat 
acest război, nu de noi depinde încetarea lui. Suntem nişte victime şi trebuie să ne 
facem datoria să ne apărăm ţara. Am fost antrenaţi în acest dans tragic"10

• 

În Moldova, linia frontului era la 4-5 km de Iaşi, iar armatele ruseşti 
ajunseseră chiar în Copou şi, cu toate acestea, ,,tramvaiele circulau pline de 
lume". Ceea ce îl nemulţumea foarte mult era faptul că persoanele care trebuiau 
să rămână acolo, conducătorii şi şefii de servicii administrative, au fugit, astfel 
încât Mareşalul a trebuit să intervină ca să se evacueze Biblioteca Universităţii, 
cărţile de la Fundaţia „Ferdinand" şi tutunul de la C.A.M., în valoare de un 
miliard de lei. În Basarabia, de asemenea, toţi funcţionarii plecaseră. Acest lucru 
îl determină să ceară lui Mihai Antonescu să elaboreze o lege de mobilizare a 
întregii ţări pentru a asigura continuitatea activităţii în instituţiile Statului 11

• În 
şedinţa Consiliului din 8 mai, condusă de Mihai Antonescu, acesta chiar a 
încercat să stabilească nişte „Norme pentru Legea mobilizării generale", ce 
urmau să îmbunătăţească ,,Legea muncii naţionale", existentă, dar care nu a dat 

7 Infra, p. 8. 
8 Ibidem. 
9 Infra, p. 9. 
10 Infra, p. 12. 
11 Ibidem. 
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rezultatele scontate12
• Se avea în vedere mobilizarea tuturor, în scopul folosirii 

serviciilor, ,,chiar şi ale femeilor, în anumite condiţii", pe „principiul de 
mobilizare pe loc". 

În Iaşi, viaţa decurgea normal, spunea Mareşalul la 6 mai, şi oraşul „va fi 
apărat din ce în ce mai solid, chiar dacă nu va fi ferit de distrugere, pentru că, 
fiind pe linia frontului, va fi bombardat"13

• Şi „nu trebuie să stăm pe situaţia că 
am pierdut definitiv Basarabia şi Bucovina. Luptăm pentru aceste provincii. 
Acesta este sensul luptei pe care o ducem şi este posibil ca să ne reîntoarcem în 
toate aceste ţinuturi. Poate ne vom reîntoarce chiar în Transnistria"14. 

Bombardamentele, americane mai ales, au provocat distrugeri mari în 
Bucureşti şi în alte oraşe ale ţării. În şedinţa din 6 mai, generalul Gheorghe 
Jienescu, la cererea Mareşalului, a informat Guvernul în legătură cu rezultatele 
bombardamentelor. În ziua anterioară „a fost bombardamentul cel mai masiv: 
600 de avioane"15

• Erau vizate obiective militare. La Câmpina a fost bombardată 
întreprinderea „Steaua Română". Au început să fie folosite bombe de calibru mai 
mare - de 500 kg - şi bombe-mine. Dacă la Sofia au fost aruncate şi bombe de 
4000 kg, la noi, până la acea dată, nu se folosiseră bombe mai mari de 500 kg. 
Dacă bombardamentul de la Câmpina - din noaptea de 5 spre 6 mai - a produs 
pagube aproape neînsemnate, cel din ziua de 6 mai a incendiat absolut totul, un 
incendiu aproape imposibil de localizat. În ziua de 6 mai, ,,Aproape întreaga ţară, 
la vest de linia Bucureşti-Ploieşti, a fost bombardată" şi generalul D. Popescu 
comunica rezultatele cunoscute până la momentul şedinţei Consiliului: au fost 
bombardate Craiova, Turnu-Severin, Braşovul, Piteştii16 • 

În şedinţa din 6 mai, la ordinea zilei a fost chiar problema: Chestiunea 
Administraţiei în oraşele distruse. La Ploieşti - oraş distrus - în care 
Administraţia devenise inutilă şi, de asemenea, Justiţia, căci nimeni nu se mai 
judeca, la fel ca şi la Piteşti, Braşov - grav atins - poate şi la Turnu-Severin la 
fel. La Ploieşti, la ultimul mare bombardament fuseseră 180 de morţi şi peste 100 
de răniţi, ,,cifra n-ar fi prea mare, dacă la Bucureşti, la un milion de locuitori, am 
avut 3000. Însă când în Ploieşti rămân 5000 persoane, şi la 5000 persoane avem 
200 morţi şi vreo 200 răniţi, cifra este impresionantă". Explicaţia a dat-o primarul 
oraşului, care a afirmat că generalul Gerstenberg a hotărât ca la Ploieşti să nu se 
dea prealarma17

• Oraşul a fost atât de distrus, încât în şedinţa din 21 iulie, când 

12 Infra, p. 79-81. 
13 Infra, p. 14. 
14 Infra, p. 25. 
15 Infra, p. 41. 
16 Infra, p. 42-43. 
17 Infra, p. 74-75. 
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s-a discutat despre săparea de tuneluri sau galerii în unele oraşe, pentru protecţia 
populaţiei în caz de bombardamente, Mareşalul a spus: ,,Dar Ploieştiul îl 
considerăm ca pe un oraş ras, care nu mai există şi care nu mai constituie pentru 
noi o problemă"18 • La Piteşti au fost .peste 158 morţi şi peste 500 răniţi, foarte 
multe case şi toate farmaciile distruse1 

• Mihai Antonescu, pornind de la afirmaţia 
că la Argeş populaţia a fost mitraliată din avioane, cerea să se cerceteze astfel de 
cazuri şi să se ţină o evidenţă a imobilelor distruse şi avariate şi a numărului 
victimelor din populaţia civilă, pentru a face nişte „constatări internaţionale, ... 
pentru a arăta că bombardamentele nu au urmărit numai obiective militare sau de 
apărare naţională"20 • 

În bombardamentele anglo-americane efectuate asupra României, după 
unele date, Aliaţii au pierdut 325 de bombardiere şi 65 avioane de vânătoare 
murind 1400 aviatori, iar 1590 fiind luaţi prizonieri21

• În şedinţa Consiliului din 
6 mai, Mareşalul cerea ca toţi prizonierii americani să fie concentraţi într-un 
singur loc, să nu „cădem într-un exces şi nici în altul" şi să se respecte 
dispoziţiile Conferinţei Internaţionale referitoare la prizonieri, la care România a 
aderat22

• A făcut chiar o comparaţie între un prizonier american şi un soldat 
român: ,,S-a întâmplat această anomalie, că prizonierul american, care stă alături 
de soldatul de santinelă român, sau rănitul american, care stă alături de rănitul 
român, românul trăieşte ţigăneşte, iar americanul boiereşte"23 • S-au discutat în 
timpul şedinţei şi alte probleme legate de prizonieri24

: doi prizonieri americani 
care au atacat un jandarm vor fi judecaţi de Curtea Marţială; la înmormântarea 
unui prizonier s-au ţinut discursuri etc. În şedinţa din 23 mai s-a stabilit ca 
prizonierii să fie duşi la Spitalul Militar. Alţii se aflau în Valea Jiului25

• 

Cu o săptămână înaintea şedinţei Consiliului din 21 iunie, Mareşalul a 
fost la Simeria şi apoi la Timişoara, aşa cum făcea după fiecare bombardament, 
când se ducea în regiunea bombardată. A constatat că alarmarea nu funcţiona la 
periferia ţării, dar „Noroc că la Timişoara s-au comportat civilizat: n-au 
bombardat decât obiectivele militare, cu o precizie mare"26

• Toate obiectivele din 
jurul gării, de utilitate economică, au fost lovite, după ce „au aruncat paraşute 

18 Infra, p. 484. 
19 Infra, p. 81-82. 
20 Infra, p. 83. 
21 Cornel Marandiuc, Inimi cât să cuprindă cerul patriei, Cluj-Napoca, Editura 

Dacia, 1985, p. 38. 
22 Infra, p. 37. 
23 Ibidem. 
24 Infra, p. 37-39. 
25 Infra, p. 166. 
26 Infra, p. 323. 
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luminoase, au luminat ca ziua oraşul şi, după ce au văzut, în condiţii perfecte, 
şi-au reluat formaţia de bombardament şi au bombardat asupra gării...',27. 

La Consiliul din 23 mai, Mareşalul, venit după şase zile petrecute pe 
front, a comunicat problemele constatate, din punct de vedere militar şi sub 
raport administrativ şi economic, care unnau să fie „soluţionate în mod foarte 
grabnic şi cu multă energie şi pricepere"28

. 

Din punct de vedere militar, arăta că „este o linişte premergătoare unei 
mari furtuni, care se va dezlănţui pe frontul nostru - desigur că pe tot frontul de 
Răsărit- dar în special laşi, Tg. Frumos, Tg. Neamţ şi regiunea Nistrului inferior. 

Situaţiunea, de rândul trecut până astăzi, nu s-a schimbat prea mult, însă a 
evoluat în avantajul nostru. Orice timp câştigat este un timp care lucrează pentru 
noi. Astăzi frontul este bine consolidat de la Bucovina până la Marea Neagră. 

[ ... ] În ceea ce priveşte trupele române, fenomenul este la fel: am 
câştigat timpul de care aveam nevoie pentru ca să întărim poziţiile cu care ne 
găseam în Moldova, p@ntru ca să dotăm Armata cu toate cele necesare, pentru ca, 
în cazul unei ofensive masive ruseşti, acest front să fie capabil de rezistenţa 
necesară"29 . A prezentat apoi două operaţiuni militare germane şi una a Armatei 
române, desfăşurate cu succes împotriva trupelor ruseşti, care au avut pierderi 
mari în oameni şi armament3°. Trupele române au wi ,,mers ascendent al 
moralului, al disciplinei, al sudurei trupelor"31

• A informat Consiliul că „ruşii 
pregătesc un mare atac în regiunea Tg. Frumos şi pe cele două maluri ale 
Siretului. După aprecierile de până acum, au pregătite aproape 800 de care de 
luptă cu care vor să spargă frontul. Este o cifră impresionantă, însă vă asigur că 
nu vor reuşi şi vor pierde o foarte mare parte din material, dacă nu totalitatea 
acestui material blindat, căruia noi îi opunem un foarte numeros material superior 
şi care a dovedit superioritatea sa faţă de materialul rusesc"32

• 

În şedinţa din 21 iunie, Mareşalul comunica miniştrilor: ,,Acum pot să vă 
afirm, şi în privinţa Basarabiei, că situaţia s-a îmbunătăţit aşa de mult, că putem 
avea siguranţa aproape absolută că, în cazul unui atac rusesc, vom putea face faţă 
nu numai onorabil, dar le vom putea provoca şi pierderi destul de mari. Au venit 
forţe germane, poziţiile s-au întărit şi s-au adus cele necesare pentru rezistenţă, în 

27 Ibidem. 
28 Infra, p. 145. 
29 Infra, p. 146. 
30 Infra, p. 146-147. 
31 Infra, p. 146 
32 Infra, p. 147. 
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special muniţii"33 ; ,, ••• este interesul nostru ca Basarabia să fie apărată în aceleaşi 
condiţii ca în Moldova"34

• 

Cu toate acestea, el nu ştia cât putea dura războiul, după cum afirma în 
şedinţele Consiliului din I iulie 1944: ,,Războiul poate dura trei, şase, un an de 
zile - nu ştiu cât va dura - ... "35

, şi din 21 iulie: ,,Nu putem şti dacă războiul se 
termină imediat sau dacă el va dura"36

• 

În zilele de 5-7 iulie, generalul Constantin Pantazi, din ordinul 
Mareşalului, a făcut o inspecţie în zona frontului din Basarabia, pentru a vedea 
care era starea fizică a ostaşilor (echipament, hrană, igienă) şi starea lor morală 
( disciplina, spiritul ostăşesc, entuziasmul şi voinţa de a învinge). Zona inspectată 
era „materializată pe hartă prin următoarele puncte: o linie care pleacă de la 
Bugaz, Nord Limanul Nistrului şi urmează Valea Nistrului până la aproximativ 
15 km Sud Tighina; o altă linie inferioară pleacă de la Budachi spre Bairamcea, 
la 30 km Vest de Nistru"; ,,O zonă cuprinsă între Marea Neagră şi Tighina, 
paralelă cu Nistru", ,,şi lată cam de 30 km", ,,Adică zona de operaţii a 
frontului"37

• Soldaţii români din cele mai înaintate puncte ale frontului se aflau 
,,la 100 şi chiar 50 metri" în faţa liniilor ruseşti38 . 

Rezumând, generalul Constantin Pantazi afirma, în şedinţa Consiliului din 
21 iulie că: ,,am putut constata că moralul trupei este admirabil, echipamentul este 
suficient, hrana trupei se dă în cele mai bune condiţiuni, terenul este bine organizat 
şi perfect camuflat. Oamenii au echipament suficient pentru a face faţă nevoilor 
actuale',39

• Concluzia Mareşalului a fost că ,,niciodată Armata română n-a fost 
dotată în condiţiuni mai bune decât astăzi. Acum, soldaţii diviziilor noastre au 
absolut tot ce le trebuie. Tot ce reclamă ca mijloace de luptă un câmp de luptă este 
astăzi la îndemâna soldaţilor şi ofiţerilor noştri ... aceasta îmi dă mie garanţia că, 
orişicare ar fi împrejurările de mâine - şi trebuie să ne aşteptăm să fie din ce în ce 
mai grele pentru noi, dat fiind ceea ce se petrece în jurul nostru - poporul românesc 
va face faţă în condiţiuni superioare la greutăţile care îi stau în faţă',4o. 

Însă, la exact o lună de la acest Consiliu, evenimentele l-au contrazis pe 
Mareşal, căci la 20 august, Fronturile 2 şi 3 ucrainene au început operaţia Iaşi
Chişinău, având ca obiectiv încercuirea şi zdrobirea forţelor române şi germane 

33 Infra, p. 355. 
34 Ibidem. 
35 Infra, p. 412. 
36 Infra, p. 484. 
37 Infra, p. 505. 
38 Infra, p. 506. 
39 Infra, p. 508. 
40 Infra, p. 511. 
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din Nordul Moldovei, ocuparea aliniamentului Bacău-Huşi-Fălciu-Leova
Tarutino-Moldavka şi ducerea ofensivei în direcţia Focşani-Reni şi Ismail, în 
urma căreia trupele sovietice au spart frontul41

. 

În cele cinci şedinţe ale Consiliului de Miniştri dedicate Evacuării şi 
Apărării Pasive, dar şi în celelalte s-au discutat probleme privind: amenajarea de 
adăposturi în subsolurile unor clădiri, ca acelea ale Ministerului de Interne, 
Căilor Ferate şi chiar la Palatul Regal; săparea de tuneluri pe dealuri, pentru 
adăposturi; evacuarea funcţionarilor şi cazarea sinistraţilor, inclusiv în casa 
Mareşalului, din Bucureşti; aplicarea Legii sinistraţilor, care prevedea plasarea 
lor în muncă. În Bucureşti s-au organizat 8 centre pentru micul ajutor, care 
dădeau sinistraţilor bonuri pentru alimente, îmbrăcăminte şi bani şi făceau plasări 
în muncă. Sinistraţii puteau să fie cazaţi provizoriu în unele spitale, cămine 
studenţeşti şi muncitoreşti şi chiar în pavilioane ale corpurilor de trupă. Consiliul 
de Patronaj a ajutat 5927 de familii de sinistraţi, compuse din 16.290 de membri, 
şi s-au dat ajutoare în sumă de 40.460.000 lei, plus 100.000 de mese în 
Bucureşti42 • 

Pe lângă sinistraţi, situaţia refugiaţilor din teritoriile ocupate a fost 
discutată în mai multe şedinţe ale Consiliului de Miniştri, având în vedere 
numărul mare al acestora şi dificultăţile întâmpinate în rezolvarea cerinţelor lor. 
Numai în judeţul Argeş ajunseseră, până la 22 mai, peste 60.000 de oameni, 
dintre refugiaţi43 • În şedinţa din 22 mai, Mihai Antonescu informa că se cerea un 
prim lot de 160 de funcţionari disponibili dintre refugiaţi pentru Sibiu, Timişoara, 
Arad, Reşiţa, în total pentru 18 oraşe44 • Între refugiaţii din Transnistria s-a aflat şi 
rectorul de la Odesa, profesorul Ceasovnicov, un mare chirurg, preţuit şi în Rusia 
bolşevică, dar, făcut cetăţean român, nu se mai putea întoarce în ţara lui, 
deoarece a luat atitudine ostilă bolşevismului. El cerea să lucreze în Universitatea 
românească, deşi avea 65 de ani. Cum la această vârstă legea nu mai permitea 
angajarea lui, s-a recomandat ca să fie folosit oe un post de chirurg. Formule de 
plată se puteau găsi, aşa cum Ministerul de Război o plătea pe soţia generalului 
Cerbacef'5• Până la urmă, profesorul a fost angajat cu contract. 

În şedinţa din 29 mai, o problemă distinctă la ordinea de zi a fost: 
Chestiunea familiilor de profesori universitari, venite de la Odesa şi aflate la 

41 Istoria României în date, elaborată de Dinu C. Giurescu, Horia C. Matei, 
Nicolae C. Nicolescu, Marcel D. Popa, Gheorghe Rădulescu, Alexandru Stănciulescu, 
coordonare Dinu C. Giurescu, Bucureşti, Editura Enciclopedică, 2003, p. 462. 

42 Infra, p. 214. 
43 Infra, p. 122. 
44 Infra, p. 142. 
45 Infra, p. 143-144. 
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Timişoara. Aceştia făceau parte din categoria celor cărora li s-a aprobat să 
părăsească Transnistria, împreună cu românii transnistreni, deoarece au ajutat 
Administraţia şi Armata română şi în timpul „ocupaţiei româneşti au avut o 
strânsă colaborare cu organele noastre". Erau, în total, 4300 persoane şi se aflau 
în regiunea Banatului. O situaţie delicată aveau profesorii, care nu puteau să-şi 
câştige existenţa. Mihai Antonescu cerea să se reexamineze situaţia tuturor şi, 
până când se vedea cum puteau fi folosiţi, trebuia să li se trimită mijloace de 
întreţinere46 . În afară de aceştia, erau şi „unii care au venit în val". Despre 
refugiaţii din Transnistria s-a discutat şi în şedinţa din 8 iunie, stabilindu-se ca o 
parte dintre ei să fie trimişi în Germania47, dar şi în şedinţa din 21 iunie, când s-a 
prezentat situaţia celor 35.000 de refugiaţi ruşi din Transnistria, duşi în judeţul 
Timiş-Torontal48. 

În plasa Costeşti, din judeţul Argeş, erau 25.000 de refugiaţi din judeţul 
Iaşi, cărora trebuia să li se găsească de lucru, ei fiind meseriaşi, muncitori 
calificaţi. Din Transilvania de Nord era un număr impresionant de refugiaţi şi 
Mihai Antonescu a prezentat o situaţie, incompletă, a lor, pe profesii: ţărani-
32.005, lucrători şi ucenici-23.436, meseriaşi patroni-13.937, comercianţi şi 
industriaşi-2.161, funcţionari publici-25.526, liberi-profesionişti-2. 731, servitori-
4.33949. El cerea ca prefecţii să comunice date asupra tuturor refugiaţilor, pentru 
a se putea da o folosire celor rămaşi fără lucru. 

Se manifestau greutăţi la plata muncitorilor din Capitală, din cauză că 
unele întreprinderi erau sinistrate, altele lucrau cu activitate foarte redusă sau, din 
lipsă de materii prime, şi-au redus activitatea şi au pus muncitorii în 
disponibilitate. Întreprinderile să plătească imediat muncitorii, ,,ca să nu creem în 
lumea muncitoare o atmosferă, din cauza neplăţii salariilor", şi să se controleze 
dacă acei care au forimit bani şi-au plătit muncitorii, cerea Mihai Antonescu în 
şedinţa din 15 mai 0

• Problema muncitorilor s-a discutat şi în şedinţa din 21 iulie, 
şi mai ales a muncitorilor din fabricile militare şi din minele de cărbuni, care 
trebuiau să fie ajutaţi cu alimente, ,,acolo unde produc şi o problemă socială"51 • 
„Trebuie să venim în ajutorul muncitorilor din Valea Jiului, a industriilor din 
Valea Prahovei ... Dacă le dăm alimente, dacă le înlesnim aprovizionarea cu 
îmbrăcăminte şi încălţăminte, atunci problema muncitorească este rezolvată şi 

46 Infra, p. 210-211. 
47 Infra, p. 257-259. 
48 Infra, p. 337-340. 
49 Infra, p. 241. 
50 Infra, p. 108. 
51 Infra, p. 500. 
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continuă să avem linişte în ţară", arăta Ion Antonescu52
• ,,Dvs. ştiţi că, timp de 

doi ani, fuseseră 36 de greve numai în Valea Jiului, din care unele s-au soldat cu 
morţi şi răniţi. Sub noi n-a fost nici o grevă. Am avut grijă de oamenii din această 
regiune, le-am dus hrană, pentru că ei constituie o materie inflamabili. Vreau să 
nu mai fie materie inflamabilă, nu pentru demagogie, dar îmi trebuia linişte în 
Ţara Românească"53 , spusese Mareşalul în şedinţa din 21 iunie. 

Şi în ajutorul funcţionarilor de stat trebuia să se vină, ,,toţi funcţionarii, 
mici şi mari, pentru că toţi merită să li se asigure condiţii minime de viaţă, să li se 
asigure liniştea vieţii", atrăgea atenţia Mareşalul, în aceeaşi şedinţă. 

La 1 iulie, înainte de a intra în ordinea de zi a şedinţei, Ion Antonescu 
semnala subsecretarului de Stat al Aprovizionării, generalul Ion Arbore, că 
preţurile pieţei în Bucureşti „s-au dus foarte sus", faţă de anul anterior, ,,mai ales 
în ceea ce priveşte zarzavaturile", şi dădea câteva exemple: ,,cartofii, anul trecut 
pe vremea aceasta, în piaţa Obor se vindeau cu 12 lei, maximum 18 lei, iar astăzi 
se vând cu 25 lei; castraveţii se vindeau anul trecut cu 20-35 lei bucata, iar anul 
acesta se vând cu 40-50 lei bucata" şi altele şi cerea să se ia măsuri pentru 
înfrângerea speculei şi pentru aprovizionarea pieţei cu cantităţi suficiente54

• 

La şedinţa din 8 mai s-a analizat problema evacuării a I O.OOO de copii 
din Bucureşti, care trebuiau să ajungă în Ardeal, la Dragoslavele şi la Rucăr5 . 

În mai multe şedinţe ale Consiliului s-a revenit asupra relaţiilor româno
germane şi în special asupra plăţii aprovizionărilor trupelor germane. În şedinţa 
din 6 mai, Mareşalul atrăgea atenţia: ,,Domnilor, am spus că eu nu pot să finanţez 

Armata germană" şi cerea să se comunice lui Clodius „că nici în războiul trecut 
n-am fost obligaţi să aprovizionăm Armata rusească". După venirea trupelor 
germane în România, în februarie 1941, preţurile „s-au dus pe verticală în sus". 
,,Eu nu pot să finanţez războiul germanilor", spunea el. ,,În cadrul aconturilor 
economice cu acoperire, le vom da orice". Germanii primeau de la Intendenţa 
germană toate produsele de care aveau nevoie; apoi, au luat, în anumite locud, 
alimentele de care au avut nevoie, prin „acte de autoritate brutală, pentru că, 
neavând ce mânca şi nefuncţionând depozitele la timp, au trebuit să ia de unde au 
găsit.. .în al treilea rând, ei cumpără cu bani". Trebuia să li se atragă atenţia că nu 
pot primi nimic, decât prin Intendenţa noastră şi în cadrul contingentelor. Nu 
aveau dreptul să cumpere direct, cu lei, de pe piaţă, pentru că astfel scumpeau 

viaţa56 • 

52 Infra, p. 501. 
53 Infra, p. 357. 
54 Infra, p. 401-402. 
55 Infra, p. 51. 
56 Infra, p. 25-26. 
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Dar „Germanii ne dau un ajutor foarte important ... Germanii au vărsat 
sânge ca să salveze laşii ... Deci, domnilor, o atitudine foarte corectă în relaţiunile 
noastre cu germanii"57

• 

Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice, în aceeaşi şedinţă., din 
6 mai, comunica faptul că „etapele germane evacuate în dezordine, într-adevăr că 
aceste etape s-au dedat la acte de jaf', o femeie fiind împuşcată, s-au comis 
numai furturi, dar „Sosind trupe regulate, s-a restabilit ordinea cea mai perfectă. 
La Tecuci, acum cinci zile, au fost împuşcaţi un soldat şi un subofiţer, cari au 
jefuit o casă ţărănească. Cu aceste exemple, jafurile au încetat şi liniştea s-a 
restabilit"58

• 

Şedinţa din 26 mai a fost convocată pentru „ca să stabilim definitiv ce 
putem să facem şi care sunt măsurile pe care trebuie să le luăm pentru executarea 

schimburilor cu Germania şi a aprovizionărilor sau finanţărilor pentru Armata 
germană". Mihai Antonescu a discutat despre aceste probleme cu Clodius şi 

generalul Becker, deoarece comandanţii germani din România au arătat „că o 
stare de resentiment, gravă, se aşează în rândurile Armatei germane, care în 
România n-ar avea tot concursul"59

• 

Nu se cunoşteau efectivele germane aflate în România. Ei ceruseră 

aprovizionare pentru 800.000 de oameni, dar nu exista atâta trupă germană în 

ţară. Din nou se stabileşte să nu se dea lei germanilor, ca să cumpere direct de pe 
piaţă., ridicând preţurile şi făcând să nu existe nici un mijloc de control asupra 

cumpărăturilor. Mihai Antonescu a subliniat că de nenumărate ori a cerut să se 

exercite la frontiere „cel mai mare control pentru toate transporturile şi pentru 
toate ieşirile din ţară"60 . Traian Buradescu, directorul C.F.R., a arătat însă că 
atunci când au încercat să le controleze „ne-au ameninţat cu annele',61

• 

Au avut loc şi unele incidente între români şi germani, în urma hotărârii 
ca să se stingă luminile maşinilor la alarmă, căci dacă la maşinile româneşti 
lumina se stingea, ,,germanii vin cu farurile deschise". Mihai Antonescu a atras 
atenţia că dacă nu acceptă această măsură, va dispune „să tragă în toate maşinile 
germane care nu respectă măsurile luate, căci nu poate să existe un regim pentru 
maşinile noastre şi un regim pentru maşinile germane',62

, deoarece se revoltă 
lumea împotriva germanilor. 

„S-au petrecut însă şi lucruri tragice" - sublinia Mareşalul în şedinţa din 
23 mai -: ,,într-un sat din Bucovina, un ticălos de neamţ a luat vaca unui ţăran şi 

51 Infra, p. 30-31. 
58 Infra, p. 32-33. 
59 Infra, p. 172-173. 
60 Infra, p. 190. 
61 Infra, p. 191. 
62 Infra, p. 220. 
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i-a dat un bon scris în nemţeşte. Românul a luat bonul şi, foarte liniştit, l-a pus la 
chimir sau în cartea de rugăciuni, sigur că va fi despăgubit pentru vaca luată. Ce 
credeţi că scria în bon? Scria aşa: «Posesorul acestui bilet are dreptul să fie trist, 
pentru că i s-a luat vaca». Altui ţăran din Voroneţ - sat care a fost sub acţiunea 
brandurilor inamice - i s-a luat totul. I-am dat 20.000 lei din fondurile mele". Dar 
Conducătorul Statului a ţinut să precizeze: ,,Au fost însă şi lucruri regulate"63

• 

Şi în şedinţa din 8 iunie s-au discutat finanţările Armatei germane, care 
se ridicau la 10,5 miliarde lei, germanii preluând mărfurile direct de pe teren, 
ceea ce era un abuz, deoarece nu exista nici o evidenţă a bunurilor ridicate64

• 

Numai dintr-un judeţ din Bucovina germanii au luat 5000 de vite şi din fiecare 
judeţ din Moldova au ridicat bunuri în valoare de 180.200 milioane lei, iar din 
judeţele Ilfov şi Vâlcea, în valoare de 1.152.532.871 lei65

. Unor proprietari le-au 
ridicat de la moşii absolut tot66

• Dacă se va continua cu acest sistem, Mihai 
Antonescu cerea să se treacă la confiscarea mărfurilor luate împotriva regulilor 
stabilite67

• 

La Ministerul Economiei s-a amenajat un adăpost, la care au venit 
oameni din cartierul Văcăreşti şi de la Mandravela, în adăpostul respectiv 
intrându-se doar cu autorizaţie, pentru a nu se sufoca lumea, cum explica 
Mareşalului, subsecretarul de Stat al Industriei, Stavri Ghiolu, în şedinţa din 
6 mai. ,,Au venit foarte mulţi evrei", a completat Petre Strihan, subsecretar de 
Stat al Intemelor68

. 

Despre situaţia evreilor s-a discutat în şapte şedinţe ale Consiliului de 
Miniştri69 • În şedinţa din 6 mai, Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor 
Publice, vorbind despre măsurile luate pentru repararea şoselelor din spatele 
frontului, a informat că, după cum „Marele Stat Major a stabilit programul şi cum 
s-a hotărât ca evreii să fie scoşi şi ei să lucreze", credea că în maximum patru 
săptămâni şoselele respective deveneau practicabile. Ion Antonescu a ripostat: 
,,Eu ştiu un lucru, pe care l-am văzut, că toţi evreii de la 15 ani nu fac decât să 
vorbească şi să critice. Străzile din Bacău, laşi, Roman, Vaslui sunt pline de 
evrei, iar românii lucrează şi la sapă, şi la coasă, şi la drumuri ... Am dat ordin, de 

63 Infra, p. 161. 
64 Infra, p. 278. 
65 Infra, p. 280-281. 
66 Infra, p. 280. 
67 Ibidem. 
68 Infra, p. 6. 
69 Extrase, privitoare la evrei, din patru stenograme ale şedinţelor Consiliului de 

Miniştri, din 6 mai, 23 mai, 29 mai şi 8 iunie au fost publicate în lucrarea Evreii din 
România între anii 1940-1944, voi. II, Problema evreiască în stenogramele Consiliului. 
de Miniştri, prefaţă de acad. prof. dr. Nicolae Cajal, volum alcătuit de Lya Benjamin, 
Bucureşti, Editura Hasefer, 1996, p. 557-562. 
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acum două săptămâni ... să nu se aştepte totul de la sătean, iar pe jidan să-l lăsăm 
să vorbească şi să nu facă nimic. Eu nu sunt mâncător de jidani, dar nu găsiţi dv. 
că este o enormă nedreptate pentru Neamul românesc? ... ". Atta Constantinescu, 
la întrebarea Mareşalului: ,,Dar în timpul acesta, de ce n-am luat şi pe evrei la 
muncă?", arăta că: ,,Acum s-au luat" şi preciza: ,,Sunt patru batalioane de evrei la 
Focşani"70• 

La unul din bombardamentele asupra Bucureştilor, când pompierii 
germani nu au acţionat la timp, Mihai Antonescu a văzut „doi germani, cari s-au 
purtat admirabil, cari au lucrat alături de pompierii noştri, au scos toate lucrurile, 
chiar şi ale unor evrei. Spre uimirea evreilor din cartier, germanii scoteau aceste 
lucruri"71

• În acelaşi Consiliu, din 8 mai, a fost la ordinea de zi şi Chestiunea 
vapoarelor pentru emigrarea şi evacuarea evreilor, la care Mihai Antonescu a 
arătat că „Mi se pare că sunt unele vapoare care ar face acest trafic"72

. 

Problema emigrării evreilor a fost reluată în şedinţa din 26 iunie, după 
cum se va vedea mai jos. 

În cadrul şedinţei din 15 mai, discutându-se despre măsurile „sanitare, de 
colaborare între organele sanitare, militare şi civile ... ", Petre Tomescu, ministrul 
Sănătăţii, a precizat că „Instrucţiunile sunt date şi medicul-şef de spital are 
datoria să invite pe toţi medicii, să cheme pe toţi medicii evrei, pe studenţii în 
medicină şi pe premilitari"73

• 

De asemenea, în şedinţa Consiliului din 23 mai, în care Mareşalul a 
prezentat constatările sale în urma unei vizite de şase zile pe front, în Bucovina, 
s-a referit şi la evrei. ,,Frumoasa şi nenorocita Bucovină ... a fost părăsită în mod 
mişelesc de autorităţi . . . a fost părăsită de la cei mai înalţi funcţionari, de la 
mitropolit şi guvernator, până la prefecţi şi primari. Mă gândesc la sancţiunile 
severe care trebuie aplicate"74

• Din Bucovina rămăseseră la România: ,judeţul 
Câmpulung, precum şi o parte din judeţul Rădăuţi şi o parte din judeţul 
Storojineţ, care n-au căzut în mâinile inamicului . . . această provincie a fost 
devastată într-un mod odios de trupele germane şi în special de anexele lor - de 
ucraineni - pentru că nu a avut pe nimeni care să o apere: nici primari, nici 
prefecţi, nici jandarmi, nici preoţi, nimeni de la Guvernământ"75 • Locuitorii au 
lână, multe vaci de vânzare, brânzeturi, în schimbul lor să li se trimită porumb76

• 

Au rămas intacte depozite de grâu la Gura Humorului şi depozite de porumb la 

70 Infra, p. 34. 
71 Infra, p. 62. 
72 Infra, p. 79. 
73 Infra, p. 88. 
74 Infra, p. 147. 
75 Ibidem. 
76 Infra, p. 150. 

XVII 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Câmpulung, pe care le-au devastat calmucii şi n-a profitat populaţia, deoarece nu 
s-a executat ordinul dat ca aceste depozite să se distribuie populaţiei. Când a fost 
vorba să se românizeze întreprinderile evreieşti din Bucovina, la Câmpulung a 
fost găsit un foarte mare depozit de produse evreieşti, al unui evreu, care n-a fost 
nici scos la licitaţie, nici distribuit, iar acum au trecut trupele peste el şi l-au 
devastat 77. La Iaşi au rămas depozite de mărfuri ale evreilor care au fugit din ţară, 
iar „germanii au simţit şi au început să tragă din ele"78

• Şi în Basarabia erau 
fabrici de cherestea evreieşti, care nu mai cumpărau lemn, Mareşalul socotind 
aceasta drept „o formă de sabotare a războiului"7 

• 

În şedinţa din 29 mai s-a discutat şi despre constituirea comisiilor de 
constatare a sinistrelor după bombardamente şi despre faptul că „lipseşte mâna de 
lucru şi că echipele de evrei, care au lucrat, sunt insuficiente", iar ministrul Al. 
Marcu a rropus „să se intervină la munca Tineretului Român, ca să ajute această 
acţiune"8 

• Generalul I. Teodorescu a arătat că „În Bucureşti se lucrează zilnic cu 
4.400 evrei, cari sunt organizaţi şi încadraţi milităreşte. Avem 24 batalioane; 
fiecare batalion are patru companii; fiecare companie are 100 oameni", care, faţă 
de proporţiile dezastrului, erau insuficienţi, deoarece erau „peste 4000 de imobile 
complet distruse şi 2000 şi ceva numai în parte distruse"81

• Pe lângă aceste 
batalioane, mai erau şi echipele de la întreprinderi, iar în ceea ce priveşte munca 
evreilor, generalul arăta: ,,Vă rog să credeţi că jidanii aceştia, cari înainte nu 
lucrau decât foarte puţin, cari n-au în obiceiul lor lucrul manual, n-au nici un fel 
de înclinare. Ei pot fi buni comercianţi etc., dar nu pentru o muncă manuală. 
Totuşi, astăzi lucrează într-un ritm destul de accentuat, sunt puşi sub 
supraveghere, sub control, şi astfel, încadraţi încât să poată da maximum de 
randament"82

• Se preconiza să fie folosiţi şi refugiaţii la astfel de lucrări. 
În şedinţa din 8 iunie la ordinea de zi a fost un punct intitulat: 

Interpretarea eronată, dată de organele de Poliţie şi Sigw-anţă dispoziţiunilor 
Preşedinţiei Consiliului de Miniştri, ... , privitor la dreptul de folosinţă a 
aparatelor de radio-recepţie de către evreii asimilaţi cu românii, botezaţi sau 
căsătoriţi cu românce, adică de evreii din categoria a doua. Generalul C. Vasiliu 
arăta că evreii „Botezaţi sunt foarte mulţi; căsătoriţi, mai puţini". Evreii aveau o 
taxă specială şi s-a admis sporirea tarifelor pentru evrei, deoarece Societatea de 
Radio-Difuziune făcuse investiţii mai mari şi ceruse să i se dea posibilitatea 

77 Infra, p. 151-152. 
78 Infra, p. 152. 
19 Infra, p. 154. 
80 Infra, p. 214. 
81 Infra, p. 216. 
82 Ibidem. 
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creării de noi venituri, pentru a putea face faţă cheltuielilor83
• În lagărul din 

Târgu-Jiu lucrau medici evrei, după cum îl informa generalul C. Vasiliu pe 
Mareşal în şedinţa din 21 iunie84

• 

Şedinţa din 26 iunie a avut la ordinea de zi un alt obiectiv privitor la 
evrei: Lucrări cu privire la în.fiinţarea şi .funcţionarea Oficiului de Emigraţie a 
Evreilor85

• Pe baza unei dispoziţii date de Mareşal şi a hotărârii unui Consiliu, s-a 
creat o Conferinţă ministerială pentru emigrarea evreilor, prezidată de 
Mihai Antonescu86

• Tot Mihai Antonescu a condus şi lucrările şedinţei 
Consiliului de Miniştri din 26 iunie. El a cerut să se ia măsuri ca acele patru vase 
sub pavilion turc să poată pleca, iar cel sub pavilion românesc să nu plece. Cu 
aceşti emigranţi urmau să fie trimişi şi toţi copiii evrei aduşi din Transnistria, din 
Ungaria şi Transilvania de Nord. Mihai Antonescu a precizat că atunci când a 
oprit vasele să plece, a făcut-o ca să nu se comită abuzuri87

• 

Datorită evoluţiei frontului, în şedinţa din 23 mai Ion Antonescu trăgea 
concluzia că guvernămintele Basarabiei şi Bucovinei s-au desfiinţat din ziua când 
n-au mai funcţionat guvernatorii acolo şi că trebuia să se facă un decret prin care 
cele două provincii intrau în organizarea obişnuită a Statului Român88

• Problema 
a fost pe ordinea de zi a şedinţei din 8 iunie: Desfiinţarea guvernăminte/or. 
Funcţiile administrative ale guvernămintelor Transnistriei, Basarabiei şi 
Bucovinei au fost preluate de inspectoratele administrative. Se ridicau probleme 
privind eersonalul lor, predarea lucrărilor, arhivele etc.89

• 

1n şedinţa Consiliului de Miniştri din 15 mai, discutând despre 
Propaganda militară, Mihai Antonescu a informată că: ,,Am văzut din relaţiunile 
care vin din regiunea ocupată a Moldovei că, în afară de tema militară, a început 
să se facă şi propagandă politică, tema rusă fiind că se întoarce Regele Carol II în 
ţară; se arată fotografia Regelui Mihai, unde se spune că s-a terminat cu el"90

• 

Regele Carol al Ii-lea însuşi lămureşte această problemă, în ale sale 
Însemnări zilnice. În anii 1943-1944, Carol al Ii-lea a locuit în Mexic, până în 
decembrie 1944, când a trecut în Brazilia, la Rio de Janeiro. În Mexic l-a cunoscut 
pe ambasadorul U.R.S.S., Konstantin Alexandrovici Umansky, care, la început, îi 
era ostil şi ducea „oribila şi mincinoasa propagandă" împotriva lui şi a Duduiei 

83 Infra, p. 276. 
84 Infra, p. 340. 
85 Infra, p. 392-393. 
86 Vezi lucrările ei, în Evreii din România între anii 1940-1944, vol. II, 

Problema evreiască în stenogramele Consiliului de Miniştri, p. 562-576. 
87 Infra, p. 393. 
88 Infra, p. 148. 
89 Infra, p. 252-257. 
90 Infra, p. 96. 
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(Elena Lupescu), cum consemna Carol, la 20 noiembrie 194391
• La 22 ianuarie 

1944, el nota că Umansky „continuă, prin toate mijloacele, să ducă o campanie 
împotriva mea", şi că în Buletinul Ambasadei Sovietice din Washington a fost 
publicată o notiţă „care zicea că niciodată nu trebuie să m-întorc pe tronul 
României"92

. Pentru ca la 25 aprilie să noteze că Umansky „pare-se, s-a calmat 
mult, nu mai înjură, chiar zice că U.R.S.S.-<ului> îi este complect indiferent cine 
este pe Tronul României"93

. La 5 iunie, Umansky a discutat cu Ernest Urdăreanu şi 
i-a pus acestuia „unele întrebări interesante" despre Carol: ,,Prima, asupra 
popularităţii mele"94

• La 18 iulie, Umansky şi-a manifestat dorinţa să fie prezentat 
lui Carol, la Ambasada S.U.A., ceea ce s-a şi întâmplat pe 22 iulie, când au „vorbit 
niţel". Din discuţiile cu o cunoştinţă comună, Carol a dedus că „la Umansky este o 
complectă schimbare. Mă apreciază, ceea ce nu e rău"95 • La 29 iulie, el nota: 
,,Pentru interesele mele şi mai ales că nu vine un răspuns de la Moscova, lucrurile 
merg prea repede", iar pe 8 august Umansky i-a comunicat că „a transmis 
ad-literam, la Moscova, cele ce i-a spus dl. Urdăreanu. Replica mea a fost că 
niciodată nu m-am îndoit de aceasta, dar că răspunsul întârzie. Dar, zice el, lasă 
porţile deschise şi că pe frontul român nu se atacă. I-am mai spus că cu cât 
întârzie, cu atât se apropie iarna şi că unul din scopurile mele este de a avea timp, 
înainte de a fi prea frig, de a face ceva pentru populaţie ... "96

. 

Rezultă deci că propaganda sovietică (,,tema rusă") avea suport real şi că 
fostul rege Carol al Ii-lea a dorit şi, chiar mai mult, a făcut intervenţii pe lângă 
sovietici ca să revină pe tronul României, dar acest plan nu ar fi avut cum să fie 
pus în practică în acel moment fără acordul englezilor şi americanilor. 

Tot acţiuni de propagandă au fost şi emisiunile de la Radio-Moscova şi 
Radio-Londra, prin care s-au adus acuzaţii Guvernului şi Armatei Române pentru 
capturile făcute în Transnistria şi au ameninţat Guvernul Român şi pe cei 
răspunzători, în frunte cu Mareşalul şi cu Mihai Antonescu. La acuzaţiile de jaf, 
Mihai Antonescu a întocmit un răspuns, pe care l-a citit în şedinţa din 15 mai97

• 

Mai mult, ,,englezii caută un general, între comandanţii noştri de Armată 
sau de Corp de Armată, care să aibă calităţile necesare pentru a înlocui pe 
Mareşalul Antonescu, în cazul unei colaborări cu englezii şi americanii, dacă 

91 Carol al II-iea. Între datorie şi pasiune. Însemnări zilnice, voi. IV (1943-
1945), ediţie de Marcel-Dumitru Ciucă şi Narcis Dorin Ion, Bucureşti, Editura Curtea 
Veche, 2000, p. 135. 

92 Ibidem, p. 156. 
93 Ibidem, p. 187. 
94 Ibidem, p. 198. 
95 Ibidem, p. 212. 
96 Ibidem, p. 216. 
91 Infra, p. 111-115. 
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domnul Mareşal ar refuz.a colaborarea", anunţa Ion Antonescu în şedinţa din 
23 mai şi cerea generalului Pantazi să le dea „răspunsul meu şi să le cauţi un 
general". Această solicitare „a fost prezentată de o persoană oficială unuia din 
ataşaţii noştri militari"98

. 

În aceeaşi şedinţă, Mareşalul a prezentat o notă informativă privind 
atitudinea şi afirmaţiile lui C. Argetoianu în Elveţia, unde plecase cu paşaport dat 
de Guvern. Pe drum spre Ziirich-Bema, cât şi la Geneva, a declarat, în faţa a 
,,numeroşi elveţieni şi străini (polonezi, cehi etc.) că Germania e pe punctul de a 
pierde războiul din Est", că „are foarte puţine forţe în România şi pe frontul 
Moldovei şi nici nu se gândeşte să mai aducă"; că „Guvernul Român este gata să 
înceapă tratativele de armistiţiu cu ruşii şi a însărcinat - în acest sens - mai mulţi 
oameni politici şi «tehnicieni» ... ". 

„Condiţiunile de armistiţiu, pe care ruşii ni le-au făcut cunoscute, prin 
intermediul Ankarei, sunt similare cu cele oferite Finlandei". A făcut şi aprecieri 
privitoare la pretenţiile sovietice. 

Apoi, în holul hotelului din Geneva, i-ar fi spus directorului care venise 
să-l primească: ,,În hotelul acesta se găsesc germani? Se poate striga, în gura 
mare «a bas Ies Boches» ?"99 

În încheierea şedinţei din 21 iulie, Mareşalul s-a referit la „lucruri pe care 
nu le putem califica decât ca foarte grave. Dv. ştiţi că în ultimul moment s-a 
încercat un atentat împotriva conducătorului Statului German". Atentatul a avut 
loc în 20 iulie. Din cuvântările care s-au ţinut în timpul nopţii de 20 spre 
21 iulie „de Fiihrer, Mareşalul Goring şi Amiralul von Doenitz ... am dedus că 
situaţia este extrem de gravă"100 • 

Mareşalul a comunicat apoi miniştrilor: ,,Pentru că nu pot să-mi aswn 
singur răspunderea în faţa Istoriei, am hotărât ca săptămâna viitoare să convoc pe 
toţi acei cari sunt calificaţi, să-şi spună cuvântul lor, în ceea ce priveşte atitudinea 
pe care trebuie să luăm". Deci, a rugat pe Mihai Antonescu să-i convoace pe şefii 
Bisericii, şefii Armatei, conducătorii Universităţii, ,,pentru ca să-i orientăm în 
acţiunea noastră de până acum şi să vedem cum văd ei problemele Neamului 
Românesc ... să vedem la ce soluţie putem ajunge în ceea ce priveşte menţinerea 
unităţii noastre". 

A trebuit să facă această consfătuire, ,,silit de două elemente care s-au 
ivit pe planul politicii interne în ultimul timp"101

• 

Primul element la care s-a referit a fost un memoriu, iscălit de mai mulţi 
profesori universitari, care ,,mă invită, pur şi simplu, să închei armistiţiu, deşi nu 

98 Infra, p. 168. 
99 Infra, p. 169. 
100 Infra, p. 511 
101 Infra, p. 512. 
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cunosc care sunt condiţiunile care s-au pus de către ruşi, deşi avem o lege prin care se 
interzice profesorilor universitari şi funcţionarilor să facă politică". Mareşalul aprecia 
că acţiunea respectivă „este foarte uşuratecă şi cu atât mai uşuratecă cu cât are un 
substrat politic intern", dovada fiind faptul că „domnul acela, care este profesor 
universitar şi care mergea din casă în casă, ca să culeagă iscălituri, avea cărţi de vizită 
de ale domnului Maniu", prin care acesta îi invita să iscălească. 

Al doilea element, paralel cu acţiunea profesorilor universitari: ,,domnul 
Maniu agită şi răspândeşte memorii cu afirmaţiuni neexacte - între altele sunt 
acuzat de arbitrajul de la Viena, că am perfectat acest arbitraj, că noi n-am făcut 
nimic pentru Ardeal - fără să cunoască toată acţiunea noastră diplomatică -
trebuie să pun lucrurile la punct"102

• 

Memoriul profesorilor universitari a fost redactat în aprilie 1944, a fost 
semnat de profesorii din Bucureşti şi dus apoi la Alba-Iulia, unde se aflau 
evacuate Universităţile din Cluj şi Iaşi, pentru a fi semnat. Cel care l-a dus a fost 
Mihail Neculcea, asistent universitar la Facultatea de Ştiinţe din Bucureşti, care, 
la 6 iulie 1944, a fost invitat la Chestura Poliţiei din Alba-Iulia, unde a dat o 
declaraţie în legătură cu memoriul şi acesta i-a fost luat. Printre semnatarii 
memoriului apar: C. Daicoviciu, Emil Petrescu, D. Popovici, D. Danielopolu, 
C. Popovici, E. Stoilov, dr. Dan Teodorescu, Gh. Zane, dr. N. Gh. Lupu, 
C. Balmuş, A. Oţetea, dr. D. Bagdasar, M. Ralea, C. I. Parhon şi alţii. 

Iată textele declaraţiei curierului şi al memoriului: 

DECLARAŢIUNE 

Subsemnatul, Neculcea Mihail, asistent universitar la Facultatea de 
Ştiinţe din Bucureşti, domiciliat în Bucureşti, str. Gen. Cantil/i nr. 4, născut la 
Wiena la data de 1904, dec. 17, căsătorit, la cele întrebate declar următoarele: 

Încă înainte cu câteva luni de zile, între profesorii universitari din 
Bucureşti s-a discutat necesitatea adresării unui apel către Domnul Mareşal, 
prin care să ceară ieşirea României din război. 

Mulţi dintre profesori nu erau încă hotărâţi cui să se adreseze acest 
memoriu sau dacă nu ar fi mai nimerit să se trimită o delegaţie de profesori care 
să exprime această opinie a lor personal Conducătorului Statului. 

La început, unii erau de părere ca această acţiune să fie adresată 
Majestăţii Sale Regelui, alţii erau pentru a fi prezentată Domnului Mareşal, iar 
alţii s-au gândit şi la Domnul Vicepreşedinte al Consiliului de Miniştri. 

După mai multe discuţiuni, s-a ajuns la hotărârea ca să se redacteze un 
memoriu în care să se arate opinia profesori/or universitari, cu privire la 
necesitatea eşirei României din război, memoriu la a cărui redactare au 

102 Infra, p. 512-513. 
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colaborat mai mulţi profesori universitari din Bucureşti, al căror nume nu îl 
cunosc. 

Pe la sfârşitul /,mei aprilie, aflându-mă la Facultatea de Ştiinţe din 
Bucureşti într-un grup de mai mulţi profesori universitari, mi-a fost prezentat şi 
mie memoriul, pe care /-am cetit şi însuşindu-mi ideile exprimate în el l-am 
semnat şi eu. 

După ce la Bucureşti s-au strâns mai multe semnături, s-a hotărât ca să 
se solicite şi semnăturile profesori/or de la Universitatea Cluj-Sibiu şi Iaşi, 
evacuate la Alba-Iulia. 

În acest scop, Domnul Profesor Popa de la Facultatea de Medicină din 
Bucureşti, înainte de aceasta cu câteva zile, mi-a dat memoriul şi m-a rugat să 
mă deplasez la Sibiu şi Alba-Iulia pentru strângerea semnăturilor. 

În acest scop, mi-am făcut şi o listă a profesorilor pe care urma să-i 
vizitez pentru a le solicita semnătura. 

Înainte de plecare din Bucureşti, am făcut o vizită Domnului Iuliu 
Maniu, căruia, pe un bilet de vizită, i-am solicitat să dea deslegare profesorilor 
Naţional-Ţărănişti de a semna memoriul. 

Menţionez că în momentul când mi s-a predat memoriul erau de faţă mai 
mulţi profesori universitari, între care îmi amintesc de Domnii Danielopol, Stoilov, 
Dan Teodorescu, Alexandru Ghika, între care se q/la şi Domnul profesor Popa 

În ziua de 30 iunie a.c. am plecat cu trenul din Bucureşti la Sibiu, unde 
am sosit în după-masa acelei zile, pe la ora 16, şi am vizitat pe Domnii Profesori 
Daicovici, Popoviciu C., Moşoiu şi Petroviciu, care au semnat memoriul. 
' Pe la orele 19 am plecat cu trenul la Alba-Iulia, unde am sosit pe la 
orele 23,30 şi am rămas peste noapte la Liceul „Majlath ", într-o cameră pentru 
oaspeţi, acolo fiind instalat Căminul Studenţilor din laşi. 

În cealaltă zi l-am căutat pe Domnul profesor Zane şi, negăsindu-1 în 
Alba-Iulia, am plecat cu trenul la Zlatna. Nu l-am găsit la Zlatna, am aflat însă 
că este plecat la Bucureşti şi peste câteva zile se va reîntoarce la Alba-Iulia. 

În aceeaşi zi m-am reîntors cu trenul de la Zlatna la Alba-Iulia, am 
rămas aici aşteptând pe dl prof Zane, care a sosit în ziua de 5 iulie a.c. la A/ba
lu/ia şi căruia i-am prezentat memoriul pe care l-a semnat. 

După aceasta am vizitat şi pe profesorii de la Universitatea din laşi, cărora 
le-am solicitat semnăturile, după cum se constată chiar pe acest memoriu. 

În după-masa zilei de 6 iulie a.c. am fost invitat la Chestura Poliţiei, 
unde memoriul mi-a fost ridicat. 

Aceasta îmi este declaraţia pe care o dau şi semnez. 

Alba-Iulia la 6 iulie 1944 

Necu/cea Mihail 
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Domnule Mareşal, 

În clipa în care un cumplit dezastru ameninţă fiinţa Neamului nostru, noi, 
membrii ai Academiei Române şi profesori ai Universităţilor din Bucureşti, Iaşi şi 
Cluj, martori ai exodului populaţiei şi ai devastării satelor şi oraşelor româneşti, 
transformate în câmpuri de bătălie, după îndelungată chibzuinţă, am hotărât să vă 
adresăm apelul de faţă. 

In actualele împrejurări, tăcerea noastră ar însemna o crimă. Avem datoria 
să rostim răspicat gândul nostru cinstit, în faţa Conducătorului Statului: Războiului 
nostro cu Rusia, Marea Britanie şi Statele Unite să-i punem de îndată sfârşit. 

Activitatea şi trecutul nostru sunt martore că nu facem acest demers din 
laşitate sau interese personale. 

Iată, Domnule Mareşal, temeiurile apelului nostro: 
După patru ani de luptă, armata germană se află într-o defensivă fără 

speranţă. A pierdut cele mai bune trupe şi alianţa Italiei, a/ost nevoită să ocupe 
milităreşte Ungaria, a pierdut spaţiul cucerit în Răsărit, o mare parte a uzinelor 
de armament din Europa, războiul submarin şi supremaţia aerului. Împotriva 
Germaniei şi aliaţilor ei luptă trei sferturi din populaţia globului şi patru cincimi 
din industria lumii. Raportul de forţe este atât de categoric în favoarea puterilor 
aliate încât nimic nu poate schimba desnodământul. 

Guvernul german speră că, printr-o defensivă prelungită, va sparge 
alianţa anglo-ruso-americană. Pentru această defensivă îi lipsesc însă resursele 
materiale şi morale. Un război de câţiva ani, dus în acest scop, nu poate fi deci 
conceput în situaţia actuală a celui de al treilea Reich. 

Dacă interesele Germaniei cer, poate, aceste sacrificii, noi nu ne putem 
resemna ca Statul Român să fie des.fiinţat, fapt inevitabil, Germania nemaiputând 
apăra România. După ce a pierdut liniile Niprului, Bugului, Nistrului, Prutului, 
nu se vede unde s-ar putea stabili o linie de rezistenţă înainte de Carpaţi. 

Continuarea rifzboiului ar În.semna, în mod necesar, evacuarea întregei 
populaţii valide pe făşia de pământ ce ne-a rămas în Ardeal şi distrugerea totală a Ţării. 

Pentru ce aceste jerţfe, care nu schimbă cu nimic realitatea situaţiei? 
În aceste momente, hotărâtoare pentru existenţa poporului român, 

Guvernul sovietic, de comun acord cu guvernele Marii Britanii şi Statelor Unite, 
a.firmă, în faţa lumii, că nu înţelege să distrugă Statul Român, să anexeze teritorii 
dincoace de .frontierele din I 941 şi nici să modifice regimul social existent al 
Ţării. De altă parte, prin marele nostru prieten dl Edouard Beneş, am aflat că 
Guvernul rus este hotărât să ajute la refacerea unităţii noastre naţionale, 
sprijinind reluarea Ardealului, deslipit de Ţară prin diktatul de la Viena. 

Examinând împrejurările politice care au determinat luarea acestor 
angajamente, am ajuns la concluzia că ele nu pot fi considerate expresie a unei 
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politici de duplicitate. Într-adevăr, interesele Rusiei cer ca alianţa cu Anglia şi 
Statele Unite să nu fie compromisă prin anexiuni teritoriale sau schimbări 
forţate de regimuri sociale şi politice. Prin urmare, nu avem nici un motiv să nu 
ne încredem în cuvântul guvernelor aliate. Continuarea războiului în aceste 
condiţiuni rămâne lipsită de obiectiv politic. 

Domnule Mareşal, 
Bombardarea Capitalei, distrugerea altor oraşe, avertismentele de la 

Londra, Washington şi Moscova, transformarea Moldovei în teatru de război 
sunt semne prevestitoare ale dezastrului. 

Poporul român, sleit de un război prea lung pentru puterile lui, nu se mai 
poate bate. Coborâţi în stradă şi întrebaţi trecătorii, mergeţi în sate şi oraşe, 
ascultaţi glasul poporului. Pretutindeni veţi vedea desnădejdea în ochi şi auzi 
acelaşi răspuns: NU 

Pentru ce să mai luptăm? Interesele vitale ale Statului şi Poporului 
nostru cer imediata încetare a războiului, oricare ar fi greutăţile acestui pas. 
Sacrificiile pe care România ar trebui să le facă vor fi incomparabil mai mici şi 
mai puţin dureroase decât continuarea războiului. 

Aprilie 1944 

C. Daicoviciu, Emil Petrescu, D. Popovici, Laurenţiu Preuţescu, Ilie Popa, 
Constantin Popovici, D. Danielopolu, dr. Ion T Popa, C. Balmuş, dr. Dan 
Teodorescu, A. Claudian, P. P. Stănescu, G. Demetrescu, M Ralea, A. Myller, 
P. Caraman, Ioan C. Botez, dr. N Gh. Lupu, Al. Rosetti, A. Oţetea, M Vr ... , 
E. Stoilov, G. Zane, dr. D. Bagdasar, Al. Ghilea, dr. M ... , Ş. Ţiţ ... , C. I. Parhon, 
M Bârsan, S. Jianu, dr. Răşcanu, dr. Angelescu, C. Bor ... , D. B ... , N G ... , F. 1 
Rainer, Al. Neculcea, ... Popa, R. Cernătescu, Tiberiu Moşoiu, A. Potop, 
D. Munteanu, C. Mihul, V. Gh. Gorciu, G. G. Constantinescu, Gh. A. 
Gavri/oaei1°3

• 

Consiliul din 21 iulie a fost singurul în care Mareşalul a discutat despre 
posibilitatea ca, împreună cu reprezentanţii celor mai importante instituţii ale 
Statului, să-şi asume „răspunderea în faţa Istoriei" în „problemele Neamului 
Românesc", fiind vorba, desigur, de ieşirea din război. Anterior acestei date, la 
17 martie 1944, au început la Cairo convorbiri între Barbu Ştirbey, reprezentantul 

103 Direcţia Arhivelor Naţionale Istorice Centrale, fond Direcţia Generală a Poliţiei 
(D.G.P.), dosar 28/1944. Textul a fost dactilografiat şi conţine numeroase greşeli de 
dactilografiere, care au fost corectate tacit. 

xxv 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



opoziţiei democratice din România - plecat cu consimţământul lui Ion Antonescu 
- şi reprezentanţii Marii Britanii, S.U.A. şi U.R.S.S., privind desprinderea 
României de Germania104

• La 12 aprilie, la Stockholm, s-au reluat convorbirile 
dintre reprezentanţii României şi U.R.S.S., cu care ocazie, sovieticii au transmis 
condiţiile „minimale" de armistiţiu: frontiera din 1940, despăgubiri de război, 
revenirea Transilvaniei, sau a „celei mai mari părţi a ei", la România105

• În timp 
ce opoziţia democratică, la 20 aprilie, a acceptat să negocieze la Cairo pe baza 
acestor condiţii, la 15 mai Guvernul României le-a respiils106

• În ziua de 25 mai, 
Constantin Vişoianu s-a alăturat lui Barbu Ştirbey, la Cairo, pentru tratativele de 
armistiţiu, iar după 26 mai reprezentantul opoziţiei democratice, George Duca., 
avea negocieri secrete cu reprezentanţii U.R.S.S.-ului la Stockholm, Aleksandra 
Kollontai şi Vladimir Semionov, privind încheierea armistiţiului. În data de 
29 mai, ministrul României în Suedia, Frederic Nanu, în negocierile secrete cu 
U.R.S.S., propunea următoarele condiţii de armistiţiu: I. termen de 15 zile pentru 
părăsirea ţării de către trupele germane; 2. zonă neocupată de trupele Aliaţilor, în 
care să se afle reşedinţa Guvernului român; 3. moderaţie la fixarea 
despăgubirilor, pe care Guvernul sovietic le-a acceptat, în ziua de 3 iunie. 

În ţară, înainte de 11 iunie, a fost constituit Blocul Naţional Democratic 
(B.N.D.) - format din P.N.Ţ., P.N.L., P.S.D. şi P.C.R. - care urmărea: 

desprinderea României de Reich, alăturarea la Naţiunile Unite şi restabilirea 
democraţiei. Planul de răsturnare a regimului Antonescu a fost comunicat şi la 
Cairo şi la Stockholm. 

La 5 august, Mareşalul a mers la Hitler, fiind chemat de acesta., şi din 
interogatoriul care i s-a luat, în zilele de 14-17 aprilie 1946, în cadrul anchetei 
procesului său, rezultă că în aceeaşi zi, 5 august, Ion Antonescu l-a chemat pe 
Clodius şi, de faţă cu generalul Pantazi, i-a spus: ,,În aceste condiţii România nu 
mai poate continua războiul. Eu cer Armistiţiul chiar mâine ... l-am rugat «să 
telefoneze la Berlin şi, a doua zi, sl-mi dea răspunsul»"107 • Generalul C. Pantazi, 
în interogatoriul care i s-a luat şi lui în zilele de 15-19 august 1946, a confirmat 
cele spuse de Mareşal 108

• 

La 9 august, Serviciul Special de Informaţii (S.S.I.) raporta despre 
comentariile din cercurile politice interne, în urma deplasării Mareşalului, din 
5 august 1944, la A. Hitler: că Ion Antonescu, înainte de a pleca, a mers în 
audienţă la Rege, ,,unde s-a legat sl prezinte Fiihrerului adevărata situaţie a 
României şi dorinţa poporului român de a părăsi războiul"; şi el „Iuliu Maniu a 

104 Istoria României în date, p. 459. 
105 Ibidem, p. 460. 
106 Ibidem, p. 461. 
107 Infra, p. 516. 
108 Infra, p. 520. 

XXVI 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



declarat amicilor săi că Suveranul este înţelegător şi câştigat pentru ideea 
încheierii armistiţiului cu Rusia"109

• 

Dintr-un alt raport al S.S.I., din 10 august, rezultă că „deşi Domnul 
Mareşal continuă a merge alături de Germania, divergenţele dintre cele două 
guverne s-au adâncit şi mai mult" după vizita Mareşalului la A. Hitler, din 
5 august

110
• Unii dintre colaboratorii lui Ion Antonescu, cum era generalul Titus 

Gârbea, sperau că, cu ocazia întâlnirii, ,,avea să se discute şi o cerere de 
armistiţiu şi de deschidere a tratativelor de pace ... Dar n-a fost vorba, o clipă 
numai, despre vreo chestiune politică, precum problema vitală a păcii sau a 
armistiţiului"111 , deşi ,Jon Antonescu nu avea ideea fermă de a rămâne până la 
sfărşit alături de Hitler şi nici gândul să rămână împreună cu România, cu armata 
ei şi cu tot neamul nostru alături de Germania"112

• 

La 19 august, Mareşalul Ion Antonescu îi comunica reprezentantului 
german în România, K. Clodius, că îşi va rezerva libertatea de acţiune, dacă cel 
puţin o divizie blindată germană nu ar fi fost adusă în Moldova 113

• 

După spargerea frontului, la 20 august, de către trupele sovietice, în zona 
Iaşi-Chişinău, evenimentele în legătură cu ieşirea României din război s-au 
desfăşurat în ritm rapid: la 22 august, Mihai Antonescu cerea însărcinatului cu 
afaceri al Turciei la Bucureşti să comunice la Ankara că aşteaptă, în termen de 
24 de ore, un răspuns de la anglo-americani privind modalitatea cea mai potrivită 
de semnare a armistiţiului. Mihai Antonescu dorea chiar ca, a doua zi, să plece la 
Istanbul, împreună cu A. G. Gardyne de Chastelain, conducătorul grupului 
,,Autonomus", şi cu generalul C. Z. Vasiliu114

• 

Deşi tratativele au fost duse în secret, germanii nu erau străini de 
demersurile româneşti pe lângă Aliaţi pentru ieşirea din război, după cum 
confirmă Jurnalul lui J. Goebbels, în care acesta a consemnat, la 23 iulie 1944, 
următoarele: ,,. . . în România, lucrurile nu sunt mai clare şi de o transparenţă 
totală. Mihai Antonescu ar prefera, azi mai repede decât mâine, să înceapă 

109 Gheorghe Buzatu, Corneliu Bichineţ, op.cit., voi. II, p. 291-292. 
110 Ibidem, p. 295. Despre discuţiile dintre I. Antonescu şi A. Hitler, cu ocazia 

întrevederii din 5 august, vezi Nota dictată de Mareşal, în legătură cu întâlnirea de la 
Rastenburg şi Stenograma întâlnirii, în Antonescu-Hitler. Corespondenţă şi întâlniri 
inedite (1940-1944), voi. II, ediţie de Vasile Ari.mia, Ion Ardeleanu, Ştefan Lache, 
Bucureşti, Cozia Ed.-Co, 1991, p. 166-194. 

111 Ibidem, p. 204. 
112 Ibidem, p. 203. 
113 Istoria României în date, p. 462. 
114 Ibidem. Despre grupul ,,Autonomus" vezi: Marcel-Dumitru Ciucă, 

Operaţiunea „Autonomus ". Dosarul paraşutiştilor englezi capturaţi în noaptea de 21/22 
decembrie 1943, în Omagiu istoricului Stelian Neagoe, Bucureşti, Editura Institutului de 
Ştiinţe Politice şi Relaţii Internaţionale, 2003, p. 136-167. 
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cooperarea cu englezii şi el crede posibilă încheierea unei păci separate cu 
Puterile anglo-saxone. Ar fi posibil să încerce ceva cu Anglia ... " 115

• 

Despre tratativele duse de români cu Aliaţii se ştia până şi în Mexic, 
după cum notează Carol al Ii-lea în însemnările sale zilnice: la 20 aprilie -
„Ziarele spun că U.R.S.S. ar fi făcut propuneri de armistiţiu României, destul de 
dulci; se aştepta răspunsul lui Antonescu"' 16

; la 2 mai - ,,A sosit, prin 
Relaciones, o telegramă de la Pangal, care spune că Ştirbey e tot la Cairo, W1de 
continuă tratativele cu anglo-americanii, că ar fi o înţelegere între el, Antonescu, 
Maniu şi Brătianu, pentru a face mari schimbări la noi ... " 117

; la 14 mai -
„O telegramă de la Berna dă ştirea că <ar> avea loc tratative de pace între 
U.R.S.S. şi România, duse pe căi lăturalnice, şi dă aproximativ condiţiunile 
cerute de mine"118

; la 17 mai - ,,Am văzut în ziare o ştire venită din Berna, cum 
că Antonescu ar fi declarat lui Hitler că, dacă nu-i trimite ajutoare spre a afăra 
Ţara, va fi obligat să încheie un armistiţiu. Acest şantaj este posibil... " 11 

; la 
1 august - ,,În ziare, ştirea că tratativele care s-au dus de către Ştirbey, pentru o 
pace separată a României, au dat greş din cauza refuzului U.R.S.S."120

• 

În seara zilei de 22 august, Mareşalul s-a înapoiat de pe front şi în 
aceeaşi noapte a avut o convorbire, timp de două ore, cu Ion Mihalache, din care 
acesta a înţeles că: ,,germanii au intrat în anarhie; armatele sovietice vin peste 
noi; Hitler îl tratase pe Mareşal ca pe un vasal; germanii au pierdut definitiv 
războiul". La încercările lui Ion Mihalache de a-l determina „să facă însuşi şi 
imediat gestul aşteptat de Ţară", Mareşalul „a răspuns cu scrupuluri de conştiinţă 
şi răspunderi istorice"121

• 

Din depoziţia lui Gheorghe Brătianu la procesul Mareşalului, rezultă că: 
,,În ziua de 23 august, dimineaţa, am fost trimis la Snagov de către şefii opoziţiei 
- atuncea se constituise Blocul Naţional Democratic, constituit din Partidul 
Naţional Liberal, Partidul Naţional Ţărănesc, Partidul Social-Democrat şi 
Partidul Comunist. Dintre reprezentanţii lor erau atunci prezenţi în Capitală: 
dl. Dinu Brătianu, Iuliu Maniu şi Titel Petrescu - dl. Pătrăşcanu era atunci 
urmărit de Poliţie şi nu putea fi găsit. Da, aceştia trei ... mi-au dat însărcinarea să 

115 Joseph Goebbels, Jurnal; despre el vezi lucrarea de faţă, Stenogramele, voi. 
IX p. IV, nota 7. Extrasul de mai sus, în limba română, din voi. IX al Jurnalului, vezi la: 
dr. Dumitru Preda, Jurnalul lui Joseph Goebbels, prezentare şi traducere, în ,,Revista de 
istorie militară", nr. 1-2 (93-94), 2006, p. 91. 

116 Carol al II-iea, op.cit., p. 185. 
117 Ibidem, p. 189. 
118 Ibidem, p. 192. 
119 Ibidem, p. 193. 
120 Ibidem, p. 214. 
121 Extras din scrisoarea lui Ion Mihalache adresată preşedintelui Tribunalului 

Poporului, la 12 mai 1946, în Procesul Mareşalului Antonescu, voi. II, p. 116. 
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mă duc la Snagov şi să vorbesc cu dl. Mareşal Antonescu, pentru a-l îndemna la 
încheiere, imediat, a armistiţiului ... Am fost la dl. Mihai Antonescu, care ... a 
scos din cealaltă sală, din Consiliul de Miniştri, unde se afla, pe dl. Mareşal 
Antonescu .... şi am avut o discuţie împreună. Adaug că, înaintea mea, fusese, în 
acelaşi scop, dl. Ion Mihalache, mandatar, de asemenea . 

.. . În timpul cât se discuta, dl. Mihai Antonescu şi Mareşalul Antonescu 
au avut iniţiativa unei audienţe la Palat şi chiar s-a telefonat, fiind eu de faţă 
acolo, pentru a se fixa această audienţă ... dl. Mareşal a fost de acord, domnia sa 
mi-a cerut asentimentul, scris, al şefilor opoziţiei, atunci reprezentau Ţara, pentru 
ca să încheie armistiţiul în condiţiile în care erau cunoscute şi, că, dacă va obţine 
acest asentiment scris - îmi aduc foarte bine aminte termenii - indiferent care va 
fi părerea germanilor, el îl va încheia. 

Eu l-am asigurat că voi face toate sforţările pentru ca să poată obţine, în 
termen util, acest asentiment. . . . până la ora 3 trebuia să duc răspuns d-lui 
M. Antonescu". 

Gh. Brătianu a discutat cu cei trei şefi ai opoziţiei, care „au fost de acord 
ca să dea un asentiment scris", pe care urmau să-l redacteze în cursul zilei. Puţin 
înainte de ora 3 după-amiază, Gh. Brătianu a mers la Mihai Antonescu şi i-a spus 
„că sunt de acord pentru a da asentimentul scris, că urmează a fi redactat în 
cursul zilei, însă că în audienţa pe care urma să o aibă de îndată la Palat se poate 
chiar folosi, de pe atunci, de acest asentiment . . . ca dl. Mareşal Antonescu să 
semneze, el, armistiţiul"122 • 

Despre cwn s-a desfăşurat audienţa la Palat, a notat chiar Mareşalul într-o 
agendă pe anul 1930, ce aparţinuse Regelui Carol al 11-lea: 

,,Astăzi, 23 august 1944, am venit în audienţă la Rege, la ora 15,30, 
pentru a-i face o expunere asupra situaţiei frontului şi a acţiunii întreprinse pentru 
a scoate ţara din greul impas în care se găseşte. 

Timp de aproape 2 ceasuri, Regele a ascultat expunerea, păstrând, ca de 
obicei, o atitudine forţat rezervată, aproape indiferentă. 

La expunerea mea a asistat la audienţă dl. Mihai Antonescu . 
... Cum Regele spunea că aceste tratative să înceapă imediat, dl. Mihai 

Antonescu i-a spus că aşteaptă răspunsuri de la Ankara şi Berna, prin care dorea 
să obţină consimţământul Angliei şi Americii de a trata cu Rusia ... şi că va trebui 
să tratăm mai întâi cu ruşii. 

Acest «mai întâi», legat şi cu alte indicaţii pe care le-a avut pe căi 
serioase, a determinat pe dl. Mihai Antonescu să arate Regelui că este o 
necesitate să mai aştepte 24 de ore, să primească răspunsurile pe care le aşteaptă 
şi după aceea va intra în tratative. 

122 Ibidem, voi. I, p. 369-372. 
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Eu am adăugat că sunt de acord, în aceste condiţii, chiar cu plecarea dlui 
M. Antonescu la Ankara şi Cairo pentru a duce tratativele directe. 

În acest moment, Regele a ieşit din cameră, scuz.ându-se faţă de mine, şi 
discuţia a continuat, câtva timp, cu generalul Sănătescu, <acesta> revenind cu 
afinnarea că va aduce el adeziunea scrisă a dlor Maniu, Brătianu şi Titel Petrescu. 

Când eram în curs de discuţiuni şi în picioare, aşteptând revenirea 
Regelui, pentru a pleca, Regele intră în cameră şi în spatele lui apar un maior din 
garda Palatului şi 6-7 soldaţi cu pistoalele în mână. 

Regele a trecut în spatele meu, urmat de soldaţi, unul din soldaţi m-a 
prins de braţ pe la spate şi generalul Sănătescu mi-a zis: «Ole mareşal, sunteţi 
arestat pentru că nu aţi vrut să faceţi imediat armistiţiul»" 123 • 

În Registrul de audienţe al Palatului Regal este consemnat că: ,,Audienţa 
domnului Mareşal Antonescu, Conducătorul Statului" a avut loc la ora 16,15, iar 
la ora „17,30 domnii Mareşal Antonescu şi Mihai Antonescu sunt reţinuţi în 
incinta Palatului Regal, la Casa Nouă. Se proclamă căderea guvernului şi 

schimbarea regimului Mareşal Antonescu"124
• 

Vestea schimbărilor din România a ajuns şi în Mexic, unde se afla Carol 
al II-iea, care, miercuri, 23 august, a notat în caietele sale: 

,,Dar ştirea aceasta125 e nimic faţă de aceea care a venit după-masă. Azi
noapte, Mihăiţă a citit la Radio o proclamaţie către popor, prin care anunţă 
căderea lui Antonescu, încheierea unui armistiţiu cu U.R.S.S. şi trecerea 
României de partea Naţiunilor Unite. În acelaşi timp, anunţă formarea unui 
guvern sub preşedinţia generalului Sănătescu, cu Maniu şi Dinu Brătianu, ca 
miniştri fără portofoliu. 

După primul moment de stupefacţie, căci s-a aplicat întocmai programul 
meu, a urmat unul de dezgust faţă de atitudinea Sovietelor, care, acuma clar se 
vede, au jucat pe două tablouri şi au ales pe cel din Ţară, ca fiind cel mai uşor. Pe 
mine m-au ţinut cu vorba timp de cinci luni. Iar acum iată că acel escroc politic, 
Maniu, câştigă prima manşă asupra mea. Pentru Ţară este o soluţie fericită, 

• A l · · ,,126 pentru mme msă, una rnu t mat puţm . 

Prof. univ. dr. Marcel-Dumitru Ciucă 

123 Procesul Mareşalului Antonescu, vol. I, p. 49, 52. 
124 Ibidem, p. 47. 
125 Ştirea trecerii Parisului în mâna Aliaţilor. 
126 Carol al Ii-lea, op.cit., p. 220. 
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Lista miniştrilor Guvernului Ion Antonescu 
(în perioada mai-august 1944) 

Preşedintele Consiliului de Miniştri: - Mareşal Ion Antonescu 
Vicepreşedintele Consiliului de Miniştri: -Mihai A. Antonescu 

- subsecretar de Stat la Preşedinţia Consiliului de Miniştri, pentru 
Românizare, Colonizare şi Inventar: - Ovidiu Vlădescu 

Ministerol Afacerilor Interne: 
- ministru: - g-ral Dumitru I. Popescu 
- subsecretari de Stat: - g-ral Constantin Z. Vasiliu 

- Petre Strihan 

Ministerul Afacerilor Străine: 
- ministru: - Mihai A. Antonescu 
- secretar general: - Gheorghe Davidescu 

Ministerul Finanţelor: 
- ministru: - Gheron Netta 
- subsecretar de Stat: - Mircea Vulcinescu 

Ministerul Justiţiei: 
-ministru: - Ion C. Marinescu 

Ministerul Culturii Naţionale şi al Cultelor: 
- ministru: - prof. Ion Petrovici 
- subsecretar de Stat pentru Şcoală: - prof. Ion C. Petrescu 

Ministerul Propagandei Naţionale: , 
- subsecretar de Stat: - prof. Alexandru Marcu 
- secretar general: - Alexandru Bidiuţi 

Ministerul Apărării Naţionale: 
- ministru: - g-ral Constantin Pantazi 
- subsecretari de Stat pentru: 

-Aer: - g-ral Gheorghe Jienescu 
- Marină: - g-ral Nicolae Şova 

- secretar general: - g-ral P. Cameniţi 
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Ministerul Înzestrării Armatei şi Producţiei de Război: 
- ministru: - g-ral Gheorghe Dobre 

Ministerul Agriculturii şi Domeniilor: 
- ministru: - Petre Nemoianu 
- secretar general: - I. Radulovici 

Mmistend Economiei Naţionale: 
- ministru ad-interim - g-ral Gheorghe Dobre 
- subsecretari de Stat pentru: 

- Industrie, Comerţ, Mine: - ing. Stavri Ghiolu 
- Aprovizionarea Armatei şi Populaţiei Civile:- g-ral l Arbore 

Ministerul Lucrărilor Publice şi Comwiicaţiilor: 
- ministru: - Constantin Al. (Atta) Constantinescu 
- secretar general: - ing. Ion Mihalache 

Ministerul Munci~ Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale: 
-ministru: - prof. dr. Petre Tomescu 
- subsecretar de Stat pentru Muncă: 

- arh. Ion D. Enescu 

La şedinţele Consiliului de Miniştri au participat, uneori, şi: 
Guvernatorul Băncii Naţionale a României: - Constantin Anghelescu 

Directorul General al Căilor Ferate Române: - g-ral T. Orezeanu 

Directorul General al I.N.C.O.O.P.-ului: - Gheorghe Minescu 

Comisarul General al Preţurilor: - M. Gr. Romaşcanu 

Şeful Cabinetului Militar al Conducătorului Statului: coL Radu Davidescu 

Primarul General al Capitalei: g-ral l Răşcanu 

Prefectul Poliţiei Capitalei: coL Mircea Elefterescu 

Comandantul Apărării Pasive: g-ral Gh. Marinescu 

Comandantul Militar al Capitalei: g-ral Iosif Teodorescu 

Directorul General al P.T.T.: g-ral Nicolae Teodorescu 
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Secretarul General al Consiliului de Patronaj al Operelor Sociale: Marcel Stati 

Director General la Ministerul Finanţelor (Direcţia Mişcării Fondurilor): C. Pandele 

Comisarul General al Aprovizionării cu Lemne: g-ral N. Bădescu 

Comisarul General al Refugiaţilor: Leon Scridon 

Subşef al Marelui Stat Major: g-ral Ion Arhip 

Subşef al Marelui Stat Major: g-ral Ramiro Enescu 

Subşef al Marelui Stat Major: g-ral Socrate Mardare 

Directorul General al Creditului Naţional Agricol: Gh. Alexandrescu 

Directorul Mişcării C.F.R: ing. Traian Buradescu 

Preşedintele Uniunii Centrale a Sindicatelor Agricole: N. Mareş 

Directorul General al Societăţii de Radiodifuziune: Vasile Ionescu 
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LISTA DOCUMENTELOR 

. 1. 1944 mai 6. Se discută despre: situaţia frontului din Moldova; fondurile 
băneşti acordate pentru evacuări şi controlul lor; plata aprovizionării trupelor germane 
din ţară; lucrările agricole; prizonierii americani; distrugerile provocate de bombarda
mentele din 6 mai etc. (p. 1) 

2. 1944 mai 8. Se discută despre: contribuţia ce se dădea funcţionarilor 
evacuaţi; evacuarea copiilor din Bucureşti; blocarea pentru Armată a benzinei şi 
motorinei; problema vapoarelor pentru emigrarea şi evacuarea evreilor; norme pentru o 
lege a mobilizării generale; situaţia după bombardamentele din Bucureşti, Ploieşti, 
Piteşti şi alte oraşe etc. (p. 45) 

3. 1944 mai 15. Se discută despre: aplicarea Legii sinistraţilor; măsurile de 
colaborare între organele sanitare militare şi cele civile pentru sprijinirea sinistraţilor 
(cazare, micul ajutor, plasări, evacuări etc.); nemulţumiri în lumea muncitorilor; 
sprijinirea apariţiei ziarelor, care trebuie să ajungă şi în zona frontului; situaţia 
întreprinderilor şi muncitorilor din Capitală, în urma bombardamentelor; acuzaţiile 
aduse de Radio Moscova şi de Londra, Guvernului şi Armatei Române pentru capturile 
efectuate şi se citeşte nota de răspuns a Guvernului Român. (p. 86) 

4. 1944 mai 22. Se discută despre: greutăţile de funcţionare ale unor 
întreprinderi industriale din Bucureşti; problema mărfurilor din vămile Bucureşti şi 
Giurgiu; starea de nemulţumire din jud. Argeş; situaţia sanatoriilor din Băile Herculane 
şi din Valea laşilor; pagubele suferite de industria de petrol; ajutoarele pentru 
funcţionarii publici sinistraţi; tratamentul aplicat de ruşi populaţiei de dincolo şi de 
dincoace de Nistru; salariile preoţilor din Bucovina etc. (p. 115) 

5. 1944 mai 23. Mareşalul Antonescu comunică, în Consiliu, constatările 
făcute pe front, din punct de vedere militar, administrativ şi economic; se discută apoi 
probleme privind: aprovizionarea populaţiei cu alimente şi combustibili pentru iarnă; 
evacuarea prizonierilor şi răniţilor americani din Bucureşti; Mareşalul informează că 
englezii caută un general, pentru a-l înlocui, dacă el refuză colaborarea cu englezii şi 

. americanii; se citeşte o notă informativă despre atitudinea lui C. Argetoianu în Elveţia 
etc. (p. 145) 

6. 1944 mai 26. Mihai Antonescu, în urma discuţiilor pe care le-a avut cu 
ministrul german Clodius şi cu generalul Becker, a convocat Consiliul Economic 
pentru a stabili măsurile ce urmează să fie luate pentru executarea schimburilor cu 
Germania şi pentru aprovizionarea şi finanţarea Armatei germane, care n-ar avea tot 
concursul în România, aceasta după ce războiul a costat ţara peste 400 de miliarde -
numai cheltuieli directe -, după ce s-a pierdut atâta material de război, după ce 
industria a fost grav lovită de bombardamente şi după ce teritoriul ţării este în bună 
parte ocupat de ruşi etc., etc. (p. 172) 
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7. 1944 mai 29. Se discută despre: cererile Universităţii din Iaşi pentru 
subvenţii şi ajutoare; funcţionarii publici din Moldova, care pot reveni Ia posturile lor, 
ca urmare a stabilizării frontului; ajutorul ce trebuie dat persoanelor care au venit din 
Transnistria, împreună cu românii transnistrieni; sprijinirea sinistraţilor; camuflarea 
luminilor la maşini, măsură pe care maşinile gennane nu o respectă; aprovizionarea cu 
lemne; problema Uzinei Electrice din laşi; refugiaţii din judeţul laşi aflaţi în judeţul 
Argeş; refugiaţii din Transilvania de Nord etc. (p. 204) 

8. 1944 iunie 8, ora 18. Se discută despre: situaţia rafinăriilor de petrol şi 
participarea gennană la refacerea industriei de petrol; sprijinul muncitorilor asiguraţi; 
problema Fondului Religionar din Bucovina; desfiinţarea guvernămintelor; situaţia 
transnistrienilor; indemnizaţiile speciale acordate funcţionarilor cu merite excepţionale; 
situaţia aprovizionărilor cu lemne; dreptul de folosinţă a aparatelor de radio-recepţie de 
către evreii asimilaţi cu românii, botezaţi sau căsătoriţi cu românce; majorarea taxelor 
la tramvaie; notele trimise de Delegaţia gennană privind finanţarea Annatei gennane şi 
abuzurile comise de gennani prin ridicările silite de bunuri etc. (p. 242) 

9. 1944 iunie 19. Se discută despre: abuzurile ungureşti asupra populaţiei 
româneşti din Transilvania de Nord; finanţarea acţiunii de prevenire şi remediere a 
efectelor atacurilor aeriene; necesitatea opririi rechiziţiilor de porci puşi la îngrăşat, în 
scopul sprijinirii zootehniei în judeţele cu mari rezerve de porumb; situaţia aprovi
zionării Capitalei cu lemne; situaţia din învăţământ (privind studenţii aflaţi sub arme, 
examenul de bacalaureat etc.), deschiderea staţiunilor climaterice, a grădinilor de vară, 
ştrandurilor şi cinematografelor din Bucureşti etc. (p. 298) 

10. 1944 iunie 21. Mareşalul I. Antonescu, după bombardamentul de la Timi
şoara, unde „s-au comportat civilizat: au bombardat doar obiective militare", infor
mează Consiliul de Miniştri despre cele constatate cu ocazia controlului făcut la faţa 
locului, dar şi cu alte probleme ce trebuie să fie rezolvate: alarma nu funcţionează la 
periferia ţării; n-a fost apă la Timişoara, datorită lipsei curentului electric; revine asupra 
problemei foarte grave a distribuirii motorinei; problema refugiaţilor din Banat, care 
sunt mai ales ruşi; Grupul Etnic Gennan să se supună legilor ţării; situaţia spitalelor; 
artiştii din Odesa refugiaţi; specula teribilă care se face la sate din cauza lipsei 
magazinelor de desfacere; neplata salariilor în Valea Jiului, oamenii de aici fiind o 
„materie inflamabilă"; nemţilor să li se dea bere, săpun şi ţigări, iar funcţionarilor şi 
lucrătorilor să li se dea alimente şi articole de îmbrăcăminte şi încălţăminte, iar bani, 
nu, ca să nu mai fie speculă etc. (p. 322) 

11. 1944 iunie 26. Mihai Antonescu infonnează despre constatările făcute de 
el în Mehedinţi (în special în Turnu-Severin) şi se discută apoi despre: situaţia 
premilitarilor; măsurile ce urmează să fie luate pentru combaterea epidemiilor de tifos 
exantematic; faptul că în unele regiuni s-a creat o imposibilitate a funcţionării 
serviciilor publice (Ploieşti, Turnu-Severin, Braşov, Giurgiu); activitatea spitalelor; 
înfiinţarea Oficiului de Emigraţie a Evreilor; ajutorarea artiştilor plastici etc. (p. 362) 
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12. 1944 iulie 1. Mareşalul I. Antonescu atrage atenţia că preţurile pieţei în 
Bucureşti au crescut foarte mult şi trebuie să se ia măsuri pentru oprirea speculei şi 
pentru aprovizionarea pieţei cu cantităţi suficiente de produse; mâna de lucru, 
combustibilul şi uleiurile, de asemenea, s-au scumpit extraordinar de mult; nu are 
nevoie de nemulţumiri ale muncitorilor; circulaţia produselor să se lase liberă în ţară, 
dar să nu iasă nimic peste graniţă; se discută proiectul unei legi privind comercializarea 
şi circulaţia produselor agricole, aprovizionarea şi finanţarea recoltei etc. (p. 400) 

13. 1944 iulie 6. Se discută despre: prevederile noii Legi administrative, care 
are menirea de a combate centralismul existent; Legea pentru circulaţia cerealelor; 
importul de seminţe, căci din cauza lipsei seminţelor nu s-a putut realiza programul de 
însămânţări; chestiunea izlazurilor;producţia de hârtie şi măsurile ce trebuie luate 
pentru sprijinirea ei; relaţiile cu Biserica de la Roma; fotografierea sinistrelor provocate 
de bombardamente; condiţiile de muncă ale refugiaţilor; schimburile economice cu 
Germania etc. (p. 422) 

14. 1944 iulie 19, ora 17. Lipseşte textul discuţiilor. La ordinea de zi au fost 
unele lucrări trimise la Consiliu prin rezoluţii, privind: situaţia agricultorilor, situaţia 
trupelor de pe frontul Basarabiei, ajutorarea funcţionarilor sinistraţi şi a artiştilor 
expozanţi ai Salonului Oficial, situaţia întreprinderilor şi starea de spirit a muncitorilor; 
şi chestiuni propuse de vicepreşedintele Consiliului, despre: constatarea distrugerilor în 
urma bombardamentelor, problema adăposturilor la Piteşti, problema tifosului 
exantematic în Moldova, ridicarea preţurilor în regiunile de mari concentraţii de 
populaţie, prin venirea refugiaţilor etc. (p. 464) 

15. 1944 iulie 21. Se discută despre: regimul cerealelor; pieile pentru încăl
ţă]ninte; adăposturile de la Piteşti şi Bucureşti; deschiderea şcolilor şi universităţilor la 
I septembrie; problema încălzitului pe timpul iernii; a preţurilor; situaţia trupelor româ
neşti pe frontul din Basarabia; atentatul împotriva lui A. Hitler şi consecinţele lui; 
memoriul profesorilor universitari prin care cer încheierea armistiţiului; acţiunea lui 
I. Maniu de a agita şi de a face memorii etc. (p. 467) 

16. 1944 august 23. Consiliul de Miniştri la Snagov. Discuţiile nu au fost ste
nografiate. Din interogatoriile luate Mareşalului Ion Antonescu, lui Mihai Antonescu, 
Eugen Cristescu şi generalului Constantin Pantazi, cu ocazia anchetei procesului şi în 
timpul procesului din 1946, rezultă unele informaţii despre acest Consiliu, conform 
extraselor publicate. (p. 516) 
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DOCUMENTE 

1. 1944 mai 6. Se discută despre: situaţia.frontului din Moldova; fondu
rile băneşti acordate pentru evacuări şi controlul lor; plata aprovizionării tru

pelor germane din ţară; lucrările agricole; prizonierii americani; distrugerile 
provocate de bombardamentele din 6 mai etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de sâmbăti1, 6 mai 1944 

Şedinţa se deschide la ora 17,30, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Participă domnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; prof. I. 
Petrovici, ministrul Culturii Naţionale şi al Cultelor; g-ral D. Popescu, ministrul 
Afacerilor Interne; prof. dr. P. Tomescu, ministrul Sănătăţii; I. Marinescu, ministrul 
Justiţiei; Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; g-ral C. 
Pantazi, ministrul de Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul Inzestrării Armatei şi Pro
ducţiei de Război şi ministru ad-interim al Economiei Naţionale; Petre Nemoianu, 
ministrul Agriculturii şi Domeniilor; prof. Gheron Netta, ministrul Finanţelor; g-ral 
Gh. Jienescu, subsecretar de Stat al Aerului; Mircea Vulcănescu, subsecretar de Stat 
la Ministerul de Finanţe; I.D. Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; g-ral I. Arbore, 
subsecretar de Stat al Aprovizionării Armatei şi Populaţiei Civile; prof. I.C. Petrescu, 
subsecretar de Stat al Şcoalelor; Ovidiu Vlădescu, subsecretar de Stat al Românizării, 
Colonizării şi Inventarului; prof. Al. Marcu, subsecretar de Stat al Propagandei; g-ral C. 
Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar 
de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al 
Industriei, Comerţului şi Minelor; g-ral N. Şova, subsecretar de Stat al Marinei; C. An
ghelescu, guvernatorul Băncii Naţionale; g-ral Iosif Teodorescu, comandantul militar al 
Capitalei; g-ral dr. M. Capitanovici; coL Radu Davidescu, şeful Cabinetului Militar al 
Conducătorului Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, pentru că domnul Petre Nemoianu vine 
astăzi pentru r>rima oară la Consiliul de Miniştri, îl salut în numele meu şi al dv. şi-i 
urez ca să ducă mai departe munca atât de grea a predecesorului d-sale. 

Începem cu ceea ce interesează pe domnul general Capitanovici. 
Serviciul medical, pe front, nu merge în condiţiuni bune, dle general. Nu sunt 

medici, pentru că cei pe cari dv. i-aţi numit fac toate eforturile, pe toate căile, să 
rămână pe loc, iar dv. nu aveţi energia necesară şi nu ţineţi biciul în mână, ca să-l 
puneţi în spinarea acelora cari nu-şi cunosc datoria. Nu aveţi energia necesară pentru 
acest lucru. Sunt foarte mulţi răniţi cranian şi ne trebuiesc mulţi specialişti chiar pe 
linia frontului. 

Ole doctor Tomescu, vă rog să luaţi chestiunea aceasta în serios, pentru că 
pierderile produse sunt atât de mari, încât nu cred că mai este necesar şi bine ca să le 
mai sporim cu slăbiciunile noastre şi cu lipsa noastră de prevedere. 

1 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Eu ţi-am trimis un ordin, dle doctor Tomescu şi dle g-ral Capitanovici, ca 
imediat să plece pe front toţi doctorii care stau la coloane. Acest ordin n-a fost 
executat. 

D-ta, dle g-ral Capitanovici, ai fost din divizie în divizie, ca să vezi realitatea? 
G-ral dr. M. Capitanovici: Am fost la ambulanţa Diviziei IV, la Divizia de 

gardă şi la toate spitalele de campanie. 
Mareşal I. Antonescu: Să te duci la toate diviziile şi să le inspectezi. Eu sunt 

conducătorul Statului şi am fost la toate diviziile. Am văzut acolo situaţia reală, care nu 
este satisfăcătoare. Această obligaţiune o ai cu atât mai mult d-ta. 

Aceasta este problema. 
Deci, când mă voi întoarce de pe front, vreau să găsesc raportul d-tale că ai 

executat acest ordin şi vreau să găsesc absolut pe toţi medicii la datorie. 
A doua chestiune, tot în legătură cu partea sanitară, este chestiunea tifosului 

exantematic. Este o problemă care trebuie luată în cercetare şi în atenţia dv. cu cea mai 
mare seriozitate, pentru că altfel vom cădea într-o situaţiune foarte gravă din acest 
punct de vedere. Dacă anul 1917 a putut să constituie o oarecare scuză pentru situaţia 
de atunci în schimb cea de astăzi nu mai poate fi o scuză, pentru că experienţa a trebuit 
să folosească la ceva, pentru că am învăţat multe de atunci, tocmai ca să evităm astăzi o 
asemenea situaţie. Constat că, şi în Basarabia şi în Bucovina, medicii şi preoţii au fost 
cei cari au fugit cei dintâi. Toţi aceşti doctori şi preoţi trebuie să treacă la locurile lor. 

În ceea ce priveşte tifosul exantematic, trebuie cu regret să vă spun că şi 
soldaţii, şi ofiţerii au început să aibă păduchi. Putem deci să trecem uşor de la 
păduchele acesta, la acela care poartă în el boala. Trebuie să se consolideze frontul cu 
cuptoare de deparazitare şi cu băile necesare. Prin urmare, imediat trebuie să alergaţi cu 
toţii, să luaţi toate măsurile, ca să putem evita o catastrofă din acest punct de vedere. 

Avem foarte mult tifos exantematic şi în interiorul ţării din cauza acestei 
populaţii care s-a deplasat din Basarabia şi Bucovina. Sunt anumite regiuni unde a 
apărut tifosul exantematic, şi când s-a comunicat unuia din secretarii generali ai d-tale, 
dle doctor Tomescu, că este tifos exantematic în comuna cutare, el a răspuns: ,,Da? Mă 
mir, căci eu n-am această comună pe listă", ceea ce este destul de aproape de 
inconştienţă. Nu acesta era răspunsul care trebuia să-l dea. Trebuia să spună: ,,Ne vom 
duce imediat", iar nu că nu are comuna pe listă. 

De aceea te-am chemat, g-ral Capitanovici, ca să iei măsuri în ceea ce priveşte 
medicii, cuptoarele de deparazitare şi pentru băi, pentru ca soldaţii şi ofiţerii să aibă 
posibilitatea să se cureţe cât mai des. 

Situaţia acolo, pe front, este de aşa natură încât soldaţii şi ofiţerii nu pot să iasă 
nici să mănânce. Dacă noi nu ne îngrijim din toate punctele de vedere, vom pierde 
aceşti soldaţi, nu prin luptă, ci pentru că n-am pus toată importanţa şi toată munca ca 
(sic!) să le dăm posibilitate să scape de boală şi de moarte. 

Ceea ce am spus pentru front este valabil şi pentru toate regiunile din spatele 
frontului. 

Ole dr. Tomescu, doctorii nu s-au întors încă la locurile lor. Am dat ordin ca să 
se întoarcă atât doctorii cât şi preoţii. Cei cari au dat acest detestabil exemplu - preoţi 
şi doctori - pentru ei mai am răbdare o săptămână sau două şi apoi pe cei cari îi voi 
găsi că n-au executat ordinul îi voi destitui imediat. 
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Profit de această ocazie să vă spun, dle ministru al Culturii Naţionale, că dacă 
toţi preoţii, începând chiar cu mitropoliţii Moldovei şi Bucovinei, nu se reîntorc 
imediat la locurile lor, am să le tai toate subvenţiile de la Stat, iar domnul ministru al 
Finanţelor va primi de la Ministerul Afacerilor Interne listele celor cari nu se întorc, ca 
să-i şteargă din state. 

I. Petrovici: Mitropolitul Bucovinei n-are unde să se ducă. 
Mareşal I. Antonescu: Se poate duce la Doma-Vatra sau la Câmpulung. Să 

facă bunătatea să se ducă şi să stea acolo. Eu mă duc şi stau pe front, nu în linia zecea, 
ci în linia întâia. Când eu stau acolo, să binevoiască şi domnii cu barbă să stea acolo. 

I. Petrovici: Tocmai din cauză că au fugit cei dintâi, nici nu mai au autoritatea 
necesară. 

Mareşal I. Antonescu: De aceea, se îngroapă ţăranii fără preoţi. Acest lucru 
este de natură să dărâme credinţa. 

I. Petrovici: Eu v-am spus, de multă vreme, că cea mai putredă instituţie din 
Statul Român este aceasta. 

Mareşal I. Antonescu: Revin la problemele care interesează starea sanitară pe 
front. Nu sunt medicamente. Unele unităţi au, alte unităţi n-au nimic. Trebuie văzută 
toată această problemă şi trebuiesc aduse medicamente, atât pe front cât şi la toate 
instituţiile sanitare civile. Toate aceste medicamente, în loc să fie duse acolo unde 
trebuie, au fost evacuate. 

Dr. P. Tomescu: Am refăcut depozitele de la Focşani şi Galaţi. 
Mareşal I. Antonescu: Trenurile-băi trebuie să fie în linia întâia. La începutul 

campaniei am făcut atâtea trenuri-băi. Acum aceste trenuri nu le mai folosim la 
Constanţa, pentru că am tenninat cu această problemă. Să le ducem spre front şi 
oriunde sunt aglomerări, în special în regiunile prin care au trecut coloanele acestea de 
ucraineni. 

Mai este o problemă gravă, aceea a automutilaţilor. Doctorii, în această privin
ţă, fac exces de zel. Spun că conştiinţa nu le dă posibilitatea să afirme, în mod catego
ric, care este automutilat şi care nu. Experienţa mea, atât de îndelungată a războiului, 
vă poate confirma că nimeni nu poate fi împuşcat în palmă, pentru că un glonţ loveşte 
pe cineva peste mână sau trece şi-i rupe mâna, sau îi găureşte pieptul, dar în mână sau 
în călcâi, nu se poate. Am văzut un asemenea rănit împuşcat drept în călcâi. Era legat şi 
tot plin de sânge. Pe unii i-a impresionat această scenă, dar pe mine nu. 

În nici un caz, nici un om împuşcat în mână sau în picior, sau cât de puţin 
suspect în această privinţă, nu trebuie să treacă înapoi de ambulanţa divizionară. El 
rămâne acolo, poate să se cangreneze, poate să moară, nu mă interesează. Ordinul dat 
ieri şi la Iaşi este că toţi aceştia rămân acolo şi vor fi vindecaţi în linia întâia, urmând ca 
pe urmă să vedem ce vom face cu ei. 

Dr. P. Tomescu: Ca să înlăturăm lipsa de medici, am o soluţiune: sunt acum 
250 doctori tineri absolvenţi ai Facultăţii, cari ar urma să facă un stagiu de trei luni. 
Deoarece aceştia au făcut doi ani de serviciu militar, anii V şi VI, au elemente 
suficiente ca să fie trecuţi la coloane şi prin acest mijloc să consolidăm situaţia sanitară. 

Mareşal I. Antonescu: Nu, dle doctor. Să se ducă acolo oamenii cu 
experienţă. Acolo n-avem nevoie să tăiem mâini şi picioare degeaba. Acolo trebuie să 
trimitem chirurgi încercaţi, fiindcă sunt foarte mulţi loviţi Ia cap. Iată, acum, de curând, 
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am pierdut un maior foarte brav de la o divizie, care a fost lovit la cap. Acesta ar fi 
putut fi scăpat dacă s-ar fi găsit un chirurg cranian în spatele imediat al frontului. 

Dr. P. Tomescu: Aceşti tineri n-ar putea să facă serviciul decât la batalioane, 
fie pe front, fie la partea sedentară. 

Mareşal I. Antonescu: Să trimiteţi toţi chirurgii pe front. Să-i ţineţi însă în 
urmă, pentru ca să-şi poată îndeplini rostul lor. 

De altfel, voi da un ordin, ca toată naţiunea să fie mobilizată. Acum trăim un 
război total, şi cum moare soldatul pe front, aşa să moară şi cel din spate făcându-şi 
datoria. Deci, după cum cel de pe front nu poate să plece, nici cel din spate nu poate să 
părăsească serviciul, pentru că şi el face apel la Stat ori de câte ori are nevoie. Orice 
cetăţean are datoria să servească Statul, nu să fugă. Trebuie să schimbăm total mentali
tatea în care am trăit până acum, fiindcă războiul se duce, nu numai de soldaţii de pe 
front, ci de toată lumea. Toată lumea să fie mobilizată şi toată lumea să-şi facă datoria. 

Domnul ministru Atta Constantinescu are să vă spună cum îşi face datoria 
soldatul, ce atmosferă morală este acolo, şi care este atmosfera din spatele frontului. 

În concluzie, toţi chirurgii să-i trimiteţi imediat pe front. Trebuiesc chirurgi la 
Bacău, la Vaslui, la Galaţi şi la ambulanţele divizionare. A fost o epocă când soldaţii 
noştri au intrat în mâna germanilor. Germanii taie cu toată uşurinţa mâinile şi 

picioarele. Eu nu vreau să las o naţiune de ologi. Trebuie să redăm ţării, pe toţi aceşti 
soldaţi, valizi. 

Dr. P. Tomescu: Voi pune la dispoziţia Armatei pe toţi chirurgii pe cari îi 
avem. 

Mareşal I. Antonescu: Te rog să le atragi atenţiunea că toţi cei cari nu vor 
pleca imediat, vor fi traduşi înaintea Curţii Marţiale. Cel care nu pleacă, oricare i-ar fi 
pretextul, va suferi rigorile legii. Cer însă să fie dreptate în aplicarea acestei dispoziţii 
ale mele şi ordinul să fie executat în mod egal pentru toată lumea. 

Trec la chestiunea care priveşte Capitala. 
Care este situaţiunea în Capitală, dle g-ral Teodorescu? 
G-ral I. Teodorescu: Totul merge normal şi cât se poate de bine după primul 

bombardament, când elementele noastre n-aveau experienţa necesară. Acest lucru l-am 
constatat chiar pe teren, unde am putut vedea după bombardament, atât dărâmăturile, 
cât şi bombele neexplodate, cât şi felul cum se face transportul răniţilor şi al morţilor. 
Toate posibilităţile pe care Apărarea Pasivă le-a avut la dispoziţie au intervenit imediat, 
ca să remedieze situaţia creată de fiecare bombardament. 

Tramvaiele au fost redate circulaţiei. Ultimul bombardament a fost ceva mai 
redus ca efecte decât cel precedent. Apa, deşi în ultimul timp a fost puţin atinsă, fiindcă 
câteva proiectile au lovit conductele, aceste conducte s-au reparat, şi populaţia are 
suficientă apă. Tramvaiul care a fost repus în circulaţie cel din urmă, a fost cel de pe 
Bulevard, fiindcă acolo erau dărâmăturile de la „Cartea Românească" şi de la Univer
sitate, care trebuiau înlăturate. Acum acest tramvai merge ca şi celelalte absolut normal 
şi sperăm că, având în vedere noua încadrare şi munca pe care trebuie s-o prestăm, 
fiecare detaşament va da maximum de randament. 

Mareşal I. Antonescu: S-au mai organizat aceste detaşamente? 
G-ral I. Teodorescu: Da, dle Mareşal. Am încadrat în special pe evreii cari nu 

făceau mare lucru şi cari nu sunt specialişti în munca la pământ şi, în al doilea rând, 
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fiindcă şedeau tot timpul şi discutau alte chestiuni care nu-i priveau pe ei, decât să 
muncească. Astazi prin încadrarea pe care am făcut-o profitul este mare. 

Mareşal I. Antonescu: S-au scos toţi morţii de sub dărâmături? 
G-ral I. Teodorescu: Da. Cel mai târziu a fost scos colonelul Paşa din 

Cavalerie. A căzut printre dărâmăturile hotelului „Union". Acest hotel, cu mai multe 
etaje, a avut nevoie de un timp îndelungat, până când dărâmăturile să fie îndepărtate şi 
colonelul să poată să fie scos. A fost înmormântat cu toate onorurile cuvenite. 

Mareşal I. Antonescu: Acest colonel a fost un element foarte bun. Mi-a fost 
elev. 

G-ral I. Teodorescu: Primesc de la Municipiu toată asistenţa în ceea ce 
priveşte coşciugele, în ceea ce priveşte preoţii cari n-au plecat de la posturile lor ... 

Mareşal I. Antonescu: Atât ar mai fi trebuit. 
Identificarea merge mai uşor ca înainte? 
G-ral I. Teodorescu: Da, merge mai uşor. S-au uşurat mult, întrucât toţi 

ofiţerii cari sunt acolo au dreptul să încheie acte de stare civilă cu caracter legal. 
Mareşal I. Antonescu: Ce faceţi cu adăposturile? Ce face Apărarea Pasivă? 
G-ral Jienescu, s-a scris un articol care a fost cenzurat, de Romulus Dianu, în 

care se întrebau autorităţile de Stat ce s-a făcut cu banii adunaţi pentru adăposturi, când 
în realitate nu există aceste adăposturi. Aceste adăposturi ar fi costat miliarde. 

Toată lumea credea că războiul acesta trebuie să se termine curând şi că n-ar 
mai fi nevoie de aceste adăposturi. 

V-am trimis o notă în care eraţi întrebaţi de când aţi început să adunaţi aceste 
fonduri şi ce s-a făcut cu ele. 

Noi avem datoria să cenzurăm asemenea articole, dar avem şi datoria să 
explicăm opiniei publice ce s-a făcut cu banii adunaţi prin colectă şi dacă aceşti bani 
n-au mers la alte destinaţii. 

Acum, trebuie să arătăm cum s-au întrebuinţat aceste fonduri şi la ce sumă se 
ridică fondurile adunate. 

Nu-i mai puţin adevărat că dacă putem, dacă avem fierul necesar, să începem 
să facem adăposturile, mai ales în centrele mai aglomerate, în jurul fabricelor, ateliere
lor etc. Cu alte cuvinte trebuiau luate toate măsurile. Calea Ferată avea destule posibili
tăţi să creeze aceste adăposturi pentru muncitorii de la „Griviţa". Din cauz.a lipsei acestor 
adăposturi, am pierdut atâţia muncitori. M-a surprins foarte mult că g-ralul Orezeanu n-a 
luat măsuri. Când pui pe un om să muncească, trebuie să ai toată grija ca să-i ocroteşti 
viaţa. La atelierele „Griviţa", majoritatea lucrătorilor erau calificaţi. Aceştia au făcut 
totdeauna cinste Regiei Căilor Ferate, fiindcă au fost lucrătorii cei mai buni. Datorită 
acestor lucrători noi am evitat să mai fim tributari străinătăţii. Avem toată datoria ca să 
nu pierdem pe aceşti muncitori. 

În legătură cu problema adăposturilor, sunt câteva clădiri în Bucureşti -
Ministerul de Interne, de exemplu - care trebuiesc folosite. Împreună cu tehnicienii de 
la ApArarea Pasivă trebuie să vedeţi dacă subsolurile acestea pot să fie transformate în 
adăposturi. Mai este încă o clădire, cea nouă a Căilor Ferate, care poate fi utilizată în 
acest scop. Toate clădirile ridicate în sus, trebuie să aibă etaje şi în josul fundaţiunilor, 
şi folosite pentru lumea de acolo şi pentru cei din jurul acestor clădiri. 

Trebuie examinată toată această problemă. 
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Acelaşi lucru cu toate subsolurile de la clădirea Căilor Ferate. Nu întregul 
subsol este folosit ca adăpost. Toate clădirile acestea mari trebuiesc cercetate din 
punctul de vedere tehnic, spre a se vedea dacă nu pot fi folosite drept adăposturi de 
către Apărarea Pasivă, ca să putem băga acolo câteva mii de oameni. 

Am primit o plângere, şi te rog, dle g-ral Teodorescu, să cercetezi: aţi pus stăpâ
nire pe adăpostul de la Legaţiunea Rusă şi aţi pus acolo Comandamentul Apărării Pasive. 

Lângă această instituţie a dv. se găseşte Sanatoriul „Elisabeta". Intendentul 
acestui sanatoriu s-a dus la adăpostul Legaţiei Ruse şi un colonel de acolo, de al dv., l-a 
dat afară. L-a luat la goană. Dar nu numai atât, ci i-a spus: ,,Marş de aici!" 

Acest domn colonel trebuie să fie anchetat de d-ta, personal. Nici un inamic nu 
poate să facă acest lucru. Când acest om este pus acolo să facă un serviciu 
colectivităţii, nu poate, şi n-are dreptul, fiindcă poartă galoane pe umeri, să se adreseze 
unui om cu cuvintele: ,,Marş de aici", când pe acest om îl ameninţă moartea. 

Ce fel de om este acesta? Tot dispreţul meu pentru acest om. 
G-ral I. Teodorescu: Am să cercetez şi am să vă raportez. 
Mareşal I. Antonescu: La un eventual bombardament, să-l ţii cu santinela 

afară, ca să vadă, să simtă ce înseamnă acest lucru. Dacă te poţi dispensa de serviciile 
lui, să te dispensezi imediat, fiindcă nu face serviciu acestei instituţii, şi nu instituţia 
este în serviciul lui, ci din contra, noi suntem în serviciul opiniei publice a ţării. Nu 
înseamnă că dacă toată viaţa Statului este în mâna noastră, noi trebuie să tratăm pe 
cetăţenii acestei ţări ca pe nişte inamici. 

Natural, chiar dacă ar fi făcut acest lucru cu un rus sau cu un nemernic de 
american, tot aşa aş fi protestat, fiindcă trebuie să fim oameni, nu fiare. Cel care nu are 
acest sentiment de om, nu trebuie să poarte galoane pe umeri. 

Deci, căutaţi ca toate aceste clădiri ale căror subsoluri pot fi utilizate, să fie 
organizate şi întărite. Trebuie să ştiţi că tot subsolul este cel mai eficace pentru apărare. 

Subsolul Palatului Senatului poate servi iarăşi, dacă este amenajat, la 
adăpostirea unui număr mare de oameni. 

I. Marinescu: S-au :făcut oarecari amenajări, dar nu este întărit. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă se pun saci cu nisip, se poate face un local 

serios. Puteţi aduce lumină electrică şi puteţi pune ordine acolo. Puneţi deasupra saci 
cu nisip, sau doi-trei metri de pământ, şi cu burajul I necesar, ca să nu facă victime. 

S. Ghiolu: Chiar Dealul Mitropoliei se roate transforma în tuneluri pentru 
adăpostirea oamenilor. Au venit la noi, la Ministerul Economiei Nationa!e, oameni din 
cartierul Văcăreştilor şi de la Mandravela, aşteptând acolo eventuala alarmă. 

Mareşal I. Antonescu: Cred că ai văzut că cine n-are autorizaţie să intre în 
acel adăpost, nu este lăsat. 

S. Ghiolu: Trebuie să ajungem acolo, fiindcă altfel se ~uf0că lumea. 
P. Strihan: Au venit foarte mulţi evrei. Subsolul de la U.G.I.R., care era până 

acum utilizat pentru adăpost, sunt informat că a fost luat de Comandamentul Apărării 
Pasive. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă Apărarea Pasivă ia toate adăposturile din oraş, 
desigur că populaţia va rămâne în stradă în timpul bombardamentului. 

1 Aşa este în text, probabil în loc de: barajul. 
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G-ral I. Teodorescu: Adăpostul de la Legaţia Sovietică este de 40 de persoane 
şi în realitate vin 2000. Aceasta este situaţia. Eu am dat ordin să intre Comandamentul 
nostru, care se rezumă la patru ofiţeri, şi toate persoanele din jurul nostru, care aveau 
ordine de la spitale. Am spus că cine este personal superior de aici, să intre înăuntru. 
Ce credeţi că fac dacă intră? Vorbesc, fumează, fac zgomot, fac discuţii. 

Mareşal I. Antonescu: Pe toţi cei cari nu păstrează ordinea, dă-i afară. Care 
se face vinovat de ceva, scoate-I afară, dar cel care nu este vinovat, de ce să-l primeşti 
aşa cum l-ai primit? 

G-ral I. Teodorescu: N-am cunoscut această chestiune. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta nu înseamnă că dacă n-ai cunoscut o 

chestiune, nu trebuie s-o rezolvi atunci când o cunoşti. 
Aceasta am de spus. Trebuie să lucraţi în chestiunea adăposturilor, pentru că 

dacă n-avem adăposturi serioase, ajungem la situaţia de a pierde tot timpul întregei 
populaţii şi întreaga activitate să stea pe loc. Oraşul Sofia a fost bombardat de 50 de 
ori. Au suportat bulgarii aceste bombardamente, şi n-au să suporte românii? Au murit 
mii de oameni în acele bombardamente. Pe front am pierdut, într-o singură zi, o mie de 
oameni, şi toţi oameni tineri. De ce să nu vedem lucrurile aşa cum trebuie? Oricine 
poate să moară. 

G-ral I. Teodorescu: Cele mai multe ministere au adăposturile chiar în 
clădire. 

Mareşal I. Antonescu: Utilizaţi masiv clădirile. Acolo unde subsolurile sunt 
pline încă cu pământ, acolo să înlăturaţi pământul şi să amenajaţi subsolurile cum trebuie. 

Vreau să spun că tot ce este clădire trebuie degajată de tot pământul aflat la 
subsoluri, pentru ca aceste subsoluri să poată să fie întrebuinţate. Vom merge chiar şi la 
subsolurile Palatului Regal, pe care să le întrebuinţăm. 

Te rog să vezi care este situaţia acolo. La nevoie, putem să punem pe primul 
planşeu saci de nisip, şi prin aceasta vom întrebuinţa şi subsolurile de la Palatul Regal. 

Vreau să spun că numai o parte este transformată, dar dacă tot subsolul 
localului Ministerului de Interne ar fi transformat, ca să poată fi folosit drept adăpost, 
ar fi altceva. 

Acelaşi lucru să se facă la clădirea nouă a Căilor Ferate şi la toate celelalte de 
acelaşi fel. Tot astfel, şi la Halele Obor, care acum sunt neterminate, dar au mai multe 
planşee de beton; şi acolo să se facă aceeaşi operaţie. Ministerul Economiei Naţionale 
să dea betonul şi fierul necesar, pentru amenajarea adăposturilor acestora. De 
asemenea, să se pună în practică şi ideea de a se săpa tuneluri, pentru adăposturi, în 
dealurile de la Cotroceni şi în alte dealuri. 

Nu ştim cât va dura războiul. Mai bine să cheltuim bani de hârtie, fără valoare, 
decât să pierdem vieţi omeneşti. Banii n-au nici o valoare, iar oraşele se vor reface mai 
frumoase decât au fost. Acum 40-50 de ani, când eram copil, Bucureştii erau un sat, în 
strada Corăbiei, pe locul acesta de peste drum de Palat, păşteau atunci vitele. La 
Cotroceni, acelaşi lucru: pe locurile unde sunt astăzi toate străzile acelea cu nume de 
medici, nu era nici o construcţie. Toate aceste clădiri, pe care le vedeţi în Bucureşti, au 
fost ridicate într-o singură generaţie. Şi tot ceea ce este distrus astăzi de război, toate 
oraşele lovite de bombardamente, va fi refăcut; dar vieţile nu le putem reface. De 
acestea trebuie să ne îngrijim, ca să le apărăm, şi pe front şi aici. 
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G-ral I. Teodorescu: Instituţiunile şi întreprinderile au făcut foarte bune 
adăposturi. În aceste adăposturi are dreptul să intre şi să le ocupe, în primul rând, 
personalul instituţiilor respective. Ce se întâmplă însă? Acum vine foarte multă lume 
care nu se mai mulţumeşte cu şanţurile şi care caută să intre în astfel de adăposturi. 

Mareşal I. Antonescu: Toate acestea le ştiu. Răspunsul meu este: să faceţi 
adăposturi în toate cartierele. Orişicât ar vrea cineva să oprească această lume, nu se 
poate. A pune mitraliera în ei, nu este decât o soluţie barbară, care ne-ar putea da pe 
toţi peste cap. Omul care vine la adăpost, trebuie primit. Când s-a umplut adăpostul, se 
pune o barieră de soldaţi şi lumea care mai vine după aceea, este trimisă în altă parte. 

Paralel cu această acţiune însă, trebuie să faceţi adăposturi. Ministerul 
Economiei Naţionale să dea fierul şi cimentul necesar. Fier puteţi lua şi de la Banca 
Naţională, de pe locul unde Banca Naţională voia să facă o clădire nouă. Cu fierul 
acesta, puteţi face adăposturi. 

G-ral Gh. Dobre: Este şi fier şi ciment. 
Mareşal I. Antonescu: Domnilor, am fost din nou pe front. Am stat acolo 

ultimele 4-5 zile din această săptămână şi pot să vă confirm ceea ce v-am spus: situaţia 
frontului este foarte bună. Aţi luat cunoştinţă din comunicate că a fost o foarte mare 
bătălie de tancuri, la care noi n-am participat decât cu mijloace de infanterie şi care a 
fost dusă, în totalitatea ei, numai de trupele motorizate şi mecanizate germane. Această 
luptă de tancuri s-a dat în faţa poziţiei noastre de rezistenţă, care astăzi este intactă. În 
cursul acestei lupte, forţa ofensivă rusească, dacă nu în totalitatea ei, cel puţin în mare 
parte, a fost distrusă. Au fost distruse 200-300 tancuri ruseşti; eu sunt un om care nu 
vreau să exagerez şi care nu iau drept bun tot ceea ce se spune. Am asistat la această 
luptă foarte de aproape şi pot să vă spun că soldaţii noştri, cu mijloace surprinzător de 
reduse şi cu bravura lor, au reuşit să distrugă acest număr imens de tancuri. 

Pe măsură ce timpul trece, situaţia noastră se îmbunătăţeşte şi în Moldova şi în 
Basarabia, pentru că sunt în curs de sosire acolo numeroase trenuri de materiale şi 
muniţii. Este tocmai ceea ce lipseşte Armatei germane, care şi-a menţinut însă întreaga 
capacitate de luptă, ce a atras admiraţia întregei lumi. Soldatul german este intact ca 
moral şi disciplină. Ceea ce aţi văzut dvs. că s-a întâmplat cu unele unităţi, n-a fost 
decât o chestiune de suprafaţă; era numai o intrare în debandadă a unor servicii, care au 
scăpat din mâna şefilor lor, aşa cum s-a întâmplat în toată lumea şi cum se va mai 
petrece la toate armatele. Această acţiune de redisciplinare este în curs şi în orişice caz, 
vorbind astăzi cu dl. g-ral Vasiliu, Domnia-sa mi-a spus că nu se mai petrece acum nici 
un incident şi nu mai există nici un caz neregulat, afară de rare excepţii, pe teritoriul 
ţării noastre. 

Deci, disciplina, în spatele frontului nostru, a început să joace pentru trupele 
germane, iar pe front, pot să vă dau asigurarea că soldatul german luptă cu aceeaşi 
voinţă şi aceeaşi dârzenie, ca la începutul războiului. 

Dacă câştigăm încă 2-3 săptămâni pentru Basarabia - pentru Moldova nu mai 
este nici un pericol - voi fi în măsură să anunţ ţării că şi Basarabia va fi apărată, aşa 
cum am afirmat într-un comunicat, pentru Moldova, arătând că cea mai mare parte a 
acestei provincii este la adăpost să fie călcată de trupele ruseşti. 

În ceea ce priveşte infanteria rusească, ea este inexistentă. Oamenii pe cari i-aţi 
văzut aici formează, în general, infanteria rusească, care, de altfel, nici nu urmează 
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~ncurile care atacă. Într-adevăr, în prima zi de luptă. la 2 mai, carele au atacat aproape 
smgure. A doua zi, atacurile au continuat şi s-a epuiz.at forţa ofensivă rusească. Numai 
a tr;.eia zi, a apărut infanteria şi, la primele obuze care au căzut în mijlocul ei, unităţile 
au mceput să fugă în debandadă. 

Deci, în ceea ce priveşte frontul rusesc, acestea sunt constatările făcute de 
mine asupra infanteriei inamice. 

Artileria rusească n-a intrat în acţiune, fie că n-are muniţii, fie că n-a putut fi 
adusă pe front. Trebuie să fie o cauză pentru care această artilerie rusească este acum 
aproape inexistentă. 

Eu trag concluzia însă numai în ceea ce priveşte infanteria, şi fără infanterie nu 
se poate câştiga un război. Infanteria rusească este formată din hoarde. Ruşii umblă cu 
cercurile de recrutare după trupele operative şi adună toată lumea. l-au adunat şi pe 
basarabeni şi i-au dus să lupte în Nord. Dacă fac bine sau rău, istoria va judeca mai 
târziu. Basarabenii au crezut că scapă de război dacă rămân pe loc; s-a dovedit că 
socoteala lor a fost greşită. 

Deci, pe frontul de Est, războiul nu poate fi pierdut de germani sau de noi. 
Ceea ce s-ar putea întâmpla pe frontul de Vest, nu poate prevede nimeni: nici germanii, 
nici englezii, nici americanii. După ce vor începe luptele şi acolo, se vor putea trage 
concluzii. 

După aspectul luptelor din Italia, nu se pot trage concluzii definitive, pentru că 
nici Anglia, nici America n-au pus în luptă. acolo, forţe prea însemnate. Când se va 
produce debarcarea cea mare, se vor putea face aprecieri. Credinţa mea este că, faţă de 
mijloacele pe care le au germanii şi pe care ei nu le pun în acţiune până când invazia nu 
se produce, faţă de aceste mijloace, ruşii nu vor putea să cucerească Europa, cu 
annatele pe care le au ei. De aici înainte, situaţia pentru ei va fi tot mai grea, iar pentru 
noi va fi mai bună, în afară de efectele acestor bombardamente, care ne influenţează şi 
pe plan moral şi pe plan militar, pentru că împiedică transporturile militare. Totuşi, 
suntem în măsură ca, după 24 sau 48 ore de la bombardamente, să punem în funcţiune 
gările distruse, aşa că circulaţia trenurilor îşi va relua cursul normal în scurtă vreme. 

Nu trebuie să uitaţi că ceea ce se petrece la noi, se petrece şi în ţara inamică. 
Are şi Germania o aviaţie de bombardament, care distruge căile şi nodurile de comuni
caţii din Ucraina, aşa cum le distrug americanii pe ale noastre. Deci, sunt aceleaşi 
condiţiuni şi pentru ei şi pentru noi, aşa că nu trebuie să ne impresioneze acest lucru. 
Totuşi este tragic că un popor care luptă pentru drepturile şi libertatea lui este maltratat 
de cei cari vin să ne înveţe ce este civilizaţia şi cari sunt drepturile unui popor. Este o 
chestiune pe care conştiinţa universală o va judeca şi asupra căreia îşi va trage 
concluziile ei. Nu se vor uita aceste lucruri. 

Domnilor, în ceea ce priveşte soldatul român, după cum am fost foarte sever 
şi sunt încă, atunci când constat că el nu este la înălţime, tot aşa am datoria să-i aduc un 
elogiu meritat, atunci când îşi face datoria. 

Pot să vă spun că annata din Moldova este formată din divizii care înainte 
fuseseră distruse total, de la general până la ultimul om, în bătăliile care au avut loc la 
Stalingrad, la Don şi în Crimeea. Aceste divizii au fost total reconstituite în mod 
miraculos, în aceşti doi ani de zile din urmă, de la comandant până la ultimul om de la 
servicii. Şi dacă la început am avut oarecare îndoială şi oarecare teamă că aceste 
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divizii, fiind astfel reconstituite, nu vor putea face o bună figură pe câmpul de luptă, 
astăzi pot să vă afinn că aceste mari unităţi, deşi fonnate numai din elemente tinere şi 
comandate de generali tineri, totuşi fac admiraţia gennanilor, pentru bravura cu care ele 
luptă. 

Deci, am datoria ca, în faţa dvs. şi în faţa ţării, să fac elogiul acestor soldaţi şi 
acestor ofiţeri şi în special al comandanţilor noştri de mari şi mici unităţi, cari cad în 
fruntea unităţilor pe care le comandă: companii, batalioane, regimente şi chiar şi unităţi 
mai mari. Am pierdut, în aceste lupte preliminare, comandanţi de batalioane şi de 
regimente de foarte mare valoare. Am avut chiar un comandant de divizie rănit, ceea ce 
face dovada că corpul nostru ofiţeresc merită să fie elogiat şi că va face totdeauna 
cinste neamului. 

Spre deosebire de ceea ce s-a petrecut în celălalt război, astăzi corpul nostru 
ofiţeresc stă în capul unităţilor, ceea ce m-a detenninat să iau măsuri pentru menajarea 
lui, pentru că dacă vom merge în acest ritm, vom pierde pe toţi comandanţii de unităţi. 

Războiul acesta sacrifică mai mult elitele decât gloatele. De aceea, avem 
datoria să ne îngrijim de ofiţerii şi de soldaţii noştri. 

Am constatat că serviciile de intendenţă nu funcţioneaz.ă. De aceea, te rog, dle 
g-ral Pantazi, să schimbi imediat pe generalul intendent Gomoescu, care este aşa cum l-am 
apreciat totdeauna: un teoretician şi nu un om care să vadă lucrurile în mod practic. 

Sunt soldaţi cari nu mănâncă decât o singură dată pe zi mâncare caldă. Cu 
toate acestea, nu li se dă decât câte 100 grame de came pe zi, şi aceasta numai de 3-4 
ori pe săptămână. 

Vă întreb pe dvs.: un soldat care stă în groapă, în ploaie, bătut de vânt şi ars de 
soare, un soldat care are misiunea lui acolo, poate fi hrănit în aceste condiţiuni, cu toate 
ordinele pe care le-am dat? Dădusem ordin de acum 2-3 săptămâni să li se dea 
soldaţilor câte un supliment de cartofi şi câte un pumn de zahăr pe zi. Am constatat, 
alaltăieri, la Iaşi că ordinul nu s-a executat. 

Şi vă rog să notaţi domnilor că din această sută de grame de came pe zi, 
trebuie să se facă soldatului o ciorbă şi să i se mai dea şi o bucată de came friptă. Te 
întreb pe d-ta, dle g-ral Pantazi, cum este posibil să se poată face acest lucru: să se facă 
şi ciorbă şi să se şi frigă came, din cantitatea aceasta de 100 grame pe zi de soldat? 

Iar atunci când i se dă soldatului hrană rece, i se dă brânză, după care soldatul 
trebuie să bea apă. De aceea, am spus să se fabrice cât mai multe mezeluri şi să se dea 
soldaţilor din linia întâi mezeluri, ca hrană rece, în afară de un fel de mâncare caldă pe zi. 

Ne va costa acest soldat 200-300 sau un milion de lei pe zi, nu mă interesează 
şi nu intereseaz.ă nici Ministerul de Finanţe. Dvs. vreţi să aveţi ţară şi soldat care să 
lupte, sau vreţi să aveţi bani? Eu vreau să am soldat care să lupte. Şi atunci, este 
inadmisibil ca unui soldat să i se dea câte I 00 grame de came pe zi, de patru ori pe 
săptămână, pe când domnii funcţionari şi toţi domnii cari sunt refugiaţi prin sate, să se 
ţină pe acolo de chefuri şi să nu fie mulţumiţi cu 3 feluri de mâncare la o masă. Este o 
crimă. Să tăiem de Ia aceştia, cari sunt în spatele frontului, să le dăm numai un fel de 
mâncare, şi să dăm soldatului de pe front 3 feluri de mâncare la masă. 

G. Netta: Vă aduceţi aminte: chiar aşa am propus pentru toată lumea dinapoia 
liniei Focşani-Nămoloasa-Galaţi. 
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Mareşal I. Antonescu: Acestea am avut de spus. Pentru celelalte lipsuri, vom 
discuta în Consiliul de Colaborare de luni. Pot să vă afirm acum că situaţia s-a 
îmbunătăţit foarte mult din toate punctele de vedere. Mai sunt încă câteva puncte 
nevralgice; vom căuta să le înlăturăm şi totul se va pune în ordine perfectă. Mai sunt 
încă câteva lucruri mici, însă pentru hrana soldatului trebuie să vă îngrijiţi în mod 
deosebit. Domnii aceştia cari fficeau teorie în Dobrogea. afară. Mai bine luaţi licenţiaţi 
ai Academiilor Comerciale, oameni ca domnul Dinischiotu, care au practica vieţii 
comerciale şi alegeţi unul din ei, ca să-l faceţi intendant-şef al Armatei, decât să aveţi 
acolo un general, care să facă numai teorie. 

Nici tutunul nu se dă. Am găsit o baterie grea. la 2-3 km de front, unde soldaţii 
nu primiseră tutun de la Paşti. 

Am vorbit de trimiterea corespondenţei. Dacă nu se trimite soldaţilor 
corespondenţă şi ofiţerilor ziare, ca să comenteze şi să fie în contact cu viaţa lumii şi a 
ţării, ei ajung să se demoralizeze; îi batem noi, înainte să-i bată inamicul. 

Nici până astăzi nu s-a executat dispoziţia să se trimeată ziare şi corespondenţă 
zilnic cu avionul. Numai comandanţii de Corp de armată primesc, restul nu. Am spus 
că în fiecare zi să meargă câte o avionetă cu corespondenţă şi ziare la posturile de 
comandă ale diviziilor. Cum mă duc eu acolo, pot să meargă şi alţii. De la aceste 
comandamente, ziarele şi corespondenţa s-ar împărţi mai departe la celelalte comanda
mente, cu alte avioane. 

M. Antonescu: În ceea ce priveşte propaganda şi ziarele, s-au luat toate 
măsurile şi s-a făcut o înţelegere cu Calea Ferată. 

Mareşal I. Antonescu: Corespondenţa şi ziarele nu merg cu trenurile. 
M. Antonescu: Am constatat aceeaşi stare pentru toate sectoarele. Pentru 

Armată am fficut toate stăruinţele, dar sunt chestiuni care mă depăşesc. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se poate să contăm pe Căile Ferate în această 

privinţă. Dacă trimitem corespondenţa şi ziarele spre front cu trenurile, ajung acolo la 
sfârşitul războiului. 

G-ral Gh. Jienescu: Zilnic există avioane curier pentru aceste transporturi. 
Ele sosesc la terenurile de bază şi de acolo, comandamentele au alte avioane de 
legătură. Am constatat însă personal pe terenuri că aceste avioane merg goale şi tot 
goale se întorc de pe front. Nu găsesc pe terenuri organizat acest serviciu de primire a 
corespondenţei şi de trimitere a ei mai departe. 

Mareşal I. Antonescu: Acel ofiţer de aviaţie care m-a trimis pe mine în liniile 
inamice te va trimite mâine şi pe d-ta. Ofiţerul acela, care face legătură între d-ta şi 
front, acel domn Măndăchescu, nu este la înălţime. l-am cerut anumite relaţii; nimic, 
parcă vorbeam cu un străin. Explicaţiile pe care le da erau atât de nelogice, încât am 
putut să-l apreciez şi sub raportul inteligenţei. Nu mai vorbesc de pregătirea lui de 
specialitate: n-are decât uniforma de aviator. Domnul acesta este un improvizat în 
aviaţie şi sunt sigur că nu se urcă în avion mai mult decât ordonanţa mea. 

Domnilor, am fost la Iaşi şi am convocat pe reprezentanţii autorităţilor. Banca 
Naţională nu era reprezentată. 

C. Anghelescu: S-a dat ordin să nu mai trimit pe nimeni acolo. Astăzi am 
primit ordin să trimit şi am dat dispoziţii să plece imediat. 
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Mareşal I. Antonescu: La Iaşi, viaţa stagnează şi evreii îşi fac de cap. 
Rapoartele pe care le-am primit nu corespund realităţii. S-a spus: Universitatea este 
distrusă. Nu e distrusă. S-a spus: Oraşul este distrus şi jefuit. Nu e distrus şi nici jefuit. 
S-a spus: Cad bombe. Dar nu se poate să nu cadă câte o bombă. Cad şi zece, şi o sută, 
şi o mie de bombe, şi oraşul tot nu se distruge. 

Când eram la Iaşi, bubuia tunul şi toţi domnii se uitau speriaţi pe la ferestre. 
Dar război Bră tun, nu se poate; trebuie să ne obişnuim. Aşa cum ne plac bubuiturile de 
pe scenă, atunci când se joacă o piesă de teatru, trebuie să le suportăm în vreme de 
război şi pe cele reale. Aceasta este viaţa. Nu noi am provocat acest război, nu de noi 
depinde încetarea lui. Suntem nişte victime şi trebuie să ne facem datoria să ne apărăm 
ţara. Am fost antrenaţi în acest dans tragic. Aceasta este situaţia. 

La Iaşi, nu sunt prezente autorităţile. Mi-a fost penibil când m-am prezentat în 
faţa reprezentanţilor lor. Cine reprezenta Ministerul de Interne, cine reprezenta 
Ministerul de Finanţe? Oameni de a suta mână. Iar acei domni, cari iau lefuri mari, cari 
sunt decoraţi, cari fac politică şi critică peste tot, nu se ştie unde sunt. laşii au rămas, 
afară de prefect, afară de primar şi afară de chestorul de Poliţie, care nu ştiu dacă este 
cel adevărat, Bră alte autorităţi; încolo, nimeni. Administraţie financiară nu există; un 
medic al oraşului nu există. 

Dr. P. Tomescu: Este primul exemplu, pe care îl vom da. 
Mareşal I. Antonescu: Nu primul; să fie printre exemplele ce veţi da. 
În toate părţile este acelaşi lucru: nu sunt medici, nu sunt preoţi, nu sunt 

administraţii financiare. Toţi funcţionarii aceştia au plecat şi au lăsat Moldova ca ţara 
nimănui. Or, la Iaşi se trăieşte şi este o viaţă ca în orişicare alt oraş; circulă tramvaiele 
pline. S-a spus că românii sunt un popor de secături. În realitate cred că nu există un alt 
exemplu în istoria războaielor, când, la 4-5 km de front, să circule tramvaiele pline. 
Ajunseseră trupele ruseşti la Copou şi tramvaiele din Iaşi circulau pline de lume. Iar cei 
cari trebuiau să rămână acolo, conducătorii şi şefii de servicii administrative, au fugit. 
Cum vreţi dvs. atunci ca acest popor, când se vor întoarce aceste elite, cu pretenţii, la 
posturile lor, să nu pună mâna pe topor? 

Biblioteca Universităţii a trebuit s-o scot eu de acolo. Tutunul C.A.M.-ului, în 
valoare de un miliard lei, a trebuit să-l scot tot eu, iar soldaţii n-au tutun pe front. 
Cărţile de la Fundaţia „Ferdinand" le-am scos tot eu. 

În Basarabia, deoarece toţi funcţionarii l.N.COOP-ului plecaseră, am dat ordin 
să se spargă magaziile din gări şi să se încarce mărfurile de acolo. Funcţionarii 
puseseră lacăte la magaziile din gări şi plecaseră, lăsând în mâna germanilor şi a 
inamicului toate produsele. În Basarabia, la l 00-200 km în spatele frontului, nu mai 
este nimeni care să predea Armatei mărfurile din gări; nu mai este nimeni nici de la 
Fisc. Nu se poate. Rog pe dl. Mihai Antonescu să facă un text de lege care să 
stabilească că (sic!) toată ţara este mobilizată şi orice om care îşi părăseşte postul 
suferă aceleaşi sancţiuni ca şi soldatul de pe front, care fuge din faţa inamicului. După 
cum au fost împuşcaţi ofiţeri, cari au fugit cu plutoanele, tot aşa vor fi împuşcaţi şi 
funcţionarii, cari îşi vor părăsi posturile. 

M. Antonescu: Va trebui să creăm o stare de drepturi corelativă cu a 
. soldaţilor. 

M. Vulcinescu: Există dispoziţie: cine lipseşte 3 zile Bră învoire suferă 
consecinţele Legii marţiale. 
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Mareşal I. Antonescu: Eu însărcinez pe dl. g-ral Popescu să-mi arate, 
nominal, pe regiuni şi localităţi, care sunt elementele acestor servicii de Stat care nu s-au 
întors la locurile lor. Să se arate pe nume: în oraşul cutare, lipseşte preotul, care se 
cheamă cutare; lipseşte medicul cutare, administratorul financiar cutare. Toţi domnii 
aceştia vor fi destituiţi imediat. 

Acum este o dificultate de transport: n-avem căi ferate suficiente. Dvs. trebuie 
să le puneţi la dispoziţie mijloace de transport. Mulţi din ei au plecat cu camioanele 
judeţelor şi au lăsat judeţele, ţara, nimănui. Nu se poate să meargă lucrurile aşa. 

Au plecat şi reprezentanţii Consiliului de Patronaj şi aceia ai Crucii Roşii; 
toată lumea şi-a părăsit posturile. În numele Consiliului de Patronaj, cine credeţi că 
vorbea la Iaşi? O asistentă socială. Iar în numele Crucii Roşii vorbea o doamnă, a cărei 
figură nici nu pot să v-o descriu, nu ştiu de ce rang social era. 

E posibil să dăm asemenea exemple, când restul oraşului are un aspect normal 
şi când viaţa lui continuă în mod obişnuit? 

La Iaşi nu se găseşte benzină şi motorină. Morile ţărăneşti nu funcţionează. 
Când am ajuns la Nicotina, toată lumea a căutat să mă împiedice să intru în Iaşi. Am 
mers totuşi acolo şi l-am găsit pe vicar, care era la Mitropolie şi care am spus să fie 
citat pe naţiune. Şi dacă Mitropolitul Moldovei nu se întoarce la Iaşi ... 

I. Petrovici: Îl facem mitropolit pe vicar. (Ilaritate) 
Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu dacă îl vom face sau nu, dar dacă Mitropolitul 

Moldovei nu se va întoarce la Iaşi, nu va mai primi nimic de la Stat. 
I. Petrovici: Şi al Bucovinei trebuie să se întoarcă, dar n-are unde să se ducă. 
Mareşal I. Antonescu: Să se ducă la Doma. Să se ducă şi un episcop la 

Roman, pentru că titularul este bolnav. 
I. Petrovici: De acolo a fugit şi vicarul, care este arhiereu. 
Una din cauzele nemulţumirilor acestora, că lumea a evacuat laşii în masă, stă 

tocmai în meritul Armatei noastre, care a ştiut să păstreze Capitala Moldovei o lună de 
zile mai mult, decât s-a aşteptat toată lumea. 

Mareşal I. Antonescu: Eu cred că nu numai o lună de zile. 
I. Petrovici: Pot să comunic că, acum 4-5 săptămâni, şeful Presei, deci o 

persoană oficială, dl. Mircea Grigorescu ... 
M. Antonescu: Fost şef al Presei. 
I. Petrovici: ... a anunţat intrarea ruşilor în Iaşi. Era socotit pierdut laşii, ca 

fapt iminent. Acum, graţie vitejiei şi vredniciei Armatei noastre şi comandamentelor, 
care au păstrat laşii, am ajuns la această situaţie că un oraş românesc, care este în 
mâinile noastre şi care are perspectiva să mai rămână în mâinile noastre, este evacuat 
aproape de toată lumea. 

Dvs. ştiţi că eu aş fi vrut să evacuez toată biblioteca Universităţii din Iaşi, dar 
mi s-a spus de la Statul Major: Nu-ţi dau decât atâtea vagoane; evacuează numai 
exemplarele de preţ, care nu se pot înlocui. Atunci, am făcut ceea ce mi s-a spus. 
Incontestabil, când am văzut că este vreme să se evacueze totul, am intervenit din nou. 
Dvs. aţi spus că aţi evacuat această bibliotecă ... 

Mareşal I. Antonescu: N-am cărat eu cărţile. 
I. Petrovici: ... că din ordinul dvs. această bibliotecă a fost evacuată. Vă cred, 

pentru că atunci când eu interveneam la Marele Stat Major, mi se răspundea că nu sunt 
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nici vagoane nici vehicule. Când însă daţi dvs. ordin, situaţia se prezintă cu totul altfel. 
Eu sunt foarte bucuros că aţi intervenit personal şi aţi salvat această admirabilă 
instituţie, pentru care eu n-am avut suficientă trecere, ca să mi se pună la dispoziţie 
mijloacele de transport necesare. 

Mareşal I. Antonescu: Acolo sunt laboratorii cu materiale scumpe, deoarece 
noi am făcut mari sacrificii pentru această Universitate. Toate au fost părăsite în plata 
Domnului. Mi s-a spus că au căzut bombe şi le-au distrus. Informaţia nu corespunde 
realităţii, după cum n-au corespuns realităţii informaţiile date de aceste organe, că au 
căzut bombe pe spitalul Sf. Spiridon şi au murit I 00 de răniţi. În realitate, o bombă a 
zgâriat un zid şi n-a rănit, nici n-a omorât pe nimeni. În felul acesta se scrie istoria. 
Multe lucruri mi se spun mie aici într-un fel şi când mă duc la faţa locului, constat că 
diferă în mod absolut de ceea ce mi s-a spus. 

La laboratorii nu e nimeni să pună ordine. Cine vrea, intră acolo şi ia ce vrea -
tot instrumente şi materiale - pentru care noi am făcut atâtea sacrificii. 

Dacă a fost panică şi lumea n-a fost sigură că se vor ţine laşii, acum toată 
lumea trebuie să reintre în ordine. Poziţia de rezistenţă, care fusese concepută acum 7-8 
ani, lăsase laşii în plata Domnului. Ar fi fost o crimă să se lase laşii în mâna 
inamicului. Când am văzut acest lucru, în acord cu trupele germane, am hotărât să 
apărăm laşii, fiindcă este aici şi o chestiune politică şi morală de mare importanţă. 
Acum, laşii va fi apărat din ce în ce mai solid, chiar dacă nu va fi ferit de distrugere, 
pentru că, fiind pe linia frontului, va fi bombardat. Viaţa laşilor, constatată de mine 
alaltăieri, este însă viaţa normală a orişicărui oraş: circulă tramvaie, intră şi ies trenuri 
din gări. Când ţăranii vin la morile de la Nicolina, când toate cârciumile jidăneşti, cu 
obloanele trase, sunt pline cu toţi ţăranii şi cu toţi ţiganii, intraţi acolo la chef şi la 
băutură, însemnează că viaţa oraşului îşi urmează cursul ei normal, în afară de elite şi 
de autorităţi, care au dispărut. 

Acum, le întoarcem la loc. Nu luăm măsuri pentru ceea ce s-a întâmplat până 
acum; ar fi total nedrept. Dar Mitropolitul, căruia i-am dat ordin ca de sărbătorile 
Paştelui să fie la laşi, şi nu s-a dus, cu tot ordinul meu, trebuie să se întoarcă la locul 
său. Dacă nu vrea să se ducă, să-i pui d-ta foarfecele în barbă. 

I. Petrovici: În orişice caz, este foarte interesant că, în împrejurări de acestea, 
se ridică oameni cari în timp normal erau consideraţi ca oameni fără importanţă. 
Vicarul de la Iaşi, la alegerile episcopale ar fi vrut şi el să candideze, dar nu s-a găsit 
nimeni care să-i dea un vot. Acum, vicarul s-a dovedit un om de o vrednicie cu totul 
excepţională. 

Mareşal I. Antonescu: L-am găsit acolo cu un moral foarte ridicat. Mi-a spus: 
Domnule Mareşal, fiţi sigur că rămânem aici. 

N-am găsit pe stareţul Mânăstirii Neamţ - plecase la Secu. Este adevărat că la 
un moment dat luptele ajunseseră la poarta mânăstirii. Totuşi, stareţul ar fi trebuit să 
rămână la locul lui. 

Acum, retragerea într-un sector sau altul nu se va mai face dezordonat, aşa 
cum s-a făcut de Armata germană. Avem rezerve suficiente, ca să punem ordine în 
mişcările trupelor noastre. 

De aceea, ordinul pe care l-am dat a fost că reprezentanţii tuturor autorităţilor, 
de la cler şi până la administraţie, nu vor mai pleca decât odată cu trupele. 
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Nu era cazul să se evacueze Mânăstirea Neamţ. De altfel, am să spun 
Patriarhului acest lucru. 

I. Petrovici: La Agapia şi Văratec, lumea a rămas pe loc. 
Mareşal I. Antonescu: Toţi sunt acolo, dar aceste mânăstiri sunt mai departe 

de front decât Mânăstirea Neamţului. Acolo, satul Nemţişor a fost ocupat vremelnic de 
ruşi. Pe urmă, noi i-am dat înapoi. 

Vreau ca dvs. să arătaţi care au fost greutăţile pe care le-aţi întâmpinat cu 
dispersiunea şi evacuarea, cum şi lucrările pe care le aveţi de coordonat, pentru că 
Statul nu merge şi trebuie să-l repunem în funcţiune. 

Dacă lucrurile vor continua tot aşa, vom fi nevoiţi să aducem serviciile înapoi, 
în special serviciile financiare şi de contabilitate. 

G. Netta: La noi nu s-a produs nici un fel de defecţiune. Este un nucleu care 
funcţionează în permanenţă la Bucureşti. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci, să spună dl. Vlădescu dificultăţile pe care le-a 
întâmpinat. D-ta, domnule ministru Netta, nu poţi face totul singur. 

O. Vlădescu: Mi-a spus directorul contabilităţii de la mine, de la Românizare, 
că în primul rând consilierii controlori nu mai vor să vină deloc la minister, ceea ce 
înseamnă că directorii de contabilitate trebuie să se ducă în dispersiune, după serviciile 
respective. 

M. Vulcănescu: Noi am întrebat ministerele unde evacuează, dacă ţin în 
Bucureşti serviciile de contabilitate sau le scot din Capitală, iar ministerele ne-au cerut 
să scoatem din Bucureşti pe consilierii controlori. Noi i-am trimis în dispersiune. Acolo 
unde nu s-a putut lucra, au fost aduse direcţiile de contabilitate înapoi. Deci, organele 
care au fost aduse înapoi să se adreseze acestor consilieri controlori. 

M. Antonescu: Acest lucru a fost cerut de mai mulţi colegi: odată cu disper
siunea serviciilor de contabilitate, să urmeze şi dispersiunea consilierilor controlori. 
Dacă acum, se creează o nouă situaţie, trebuie să luăm măsuri noi. Dar aceasta s-a cerut 
de ministere. 

Mareşal I. Antonescu: Spune d-ta, domnule Vlădescu, cazuri concrete. 
O. Vlădescu: Directorul nostru de contabilitate a trebuit să vizeze nu ştiu ce 

lucrări. 
M. Vulcinescu: Ce anume? 
O. Vlădescu: Nu ştiu ce anume lucrări. Consilierul controlor respectiv a plecat 

în dispersiune într-un sat şi n-are cine să vizeze lucrările. 
M. Vulcinescu: Vă rog să cercetaţi şi veţi vedea că în fiecare loc există, pe 

zonă, un consilier controlor pe mai multe sate. 
Mareşal I. Antonescu: E bine să avem direcţiile de contabilitate dispersate? 
M. Vulcănescu: Cel mai bun lucru este ca directorul contabilităţii să fie acolo 

unde este şi ministrul. Practic, dispersarea direcţiilor de contabilitate s-a dovedit 
defectuoasă. 

O. Vlădescu: Cea mai bună soluţie este ca direcţiile de contabilitate să stea 
aici şi să funcţioneze în legătură cu Ministerul Finanţelor; salariile să se plătească la 
Bucureşti şi ministerele să aibă grija să le trimeată în zonele de dispersiune. 

M. Vulcinescu: Cel mai bun sistem este ca salariile să se plătească acolo unde 
sunt funcţionarii. 
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O. Vllldescu: Cred că nu e bun sistemul. 
Dacă o direcţie de contabilitate stă în Bucureşti, salariile se ordonanţează pe 

numele directorului, iar direcţia îngrijeşte ca, prin curieri, salariile să fie trimise 
funcţionarilor, în zona de dispersiune. 

Mareşal I. Antonescu: E cea mai simplă soluţie. 
O. Vllldescu: În felul acesta nu se întârzie. 
M. Vulcllnescu: Dacă aşa ne-au cerut domnii miniştri!. .. 
Mareşal I. Antonescu: Am crezut că facem mai bine, dar rezultatele n-au fost 

cele aşteptate. Omul care cade cu un picior într-o groapă, şi-l retrage, nu cade acolo cu 
tot corpul. 

M. Vulclnescu: Greutatea vine din faptul că direcţiile de contabilitate au fugit 
cu ordonanţele în ladă, în loc să rămână şi să plătească salariile, care s-au ordonanţat 
pentru toată lumea. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, să aducem toate direcţiile de contabilitate. 
Al. Marcu: Nu tot personalul, numai directorii. 
M. Vulcllnescu: Dar ordonanţele nu le face directorul contabilităţii. 
M. Antonescu: Sunt două soluţii: una este să se adopte această măsură, ca 

fiecare direcţie de contabilitate să continue să funcţioneze în Bucureşti. Bineînţeles că 
nu putem constitui pentru personalul acestor direcţii un regim de condamnare: ceilalţi 
funcţionari să aibă dreptul de evacuare şi ei să nu-l aibă. 

Mareşal I. Antonescu: În privinţa dispersiunii, vom ajunge să ne întoarcem în 
Bucureşti. Aici suntem la adăpost. Pe front, comandamentele nu se duc în locuri 
izolate, ci în centre populate, unde sunt mai greu de găsit. La Berlin, s-a întors toată 
administraţia. 

M. Antonescu: Astăzi am vorbit cu ministrul Bulgariei. La Sofia, 
bombardamentele au fost aşa de grave, că nici un serviciu n-a mai putut rămâne pe loc. 
Au murit foarte mulţi funcţionari în timpul bombardamentelor. 

Cred că e bine ceea ce s-a făcut la noi, cu unele servicii, în ceea ce priveşte 
dispersiunea şi evacuarea. Trebuie însă să le organizăm acolo. 

Mareşal I. Antonescu: Nu s-au plătit lefurile nici până astăzi la unele 
instituţii. 

M. Antonescu: Datorită acestui fapt, Direcţia Contabilităţii din Ministerul 
Propagandei putea merge la Tâncăbeşti sau la Câmpulung. A plecat la Câmpulung, cu 
toate actele şi cu toate lucrările. Acest lucru este posibil să se fi întâmplat şi cu unii 
consilieri controlori. 

Trebuie pusă ordine. Direcţiile de contabilitate să meargă în dispersiune sau să 
rămână în Bucureşti, în orişice caz să rămână în Bucureşti nucleele lor. 

A doua soluţie este, dle Mareşal, dacă d-voastră credeţi că aducerea tuturor 
serviciilor ... 

Mareşal I. Antonescu: Nu a tuturor serviciilor. 
M. Antonescu: ... sau, în orişice caz, a nucleelor importante, ar da rezultate 

bune, cred că s-ar putea organiza ca toate direcţiile de contabilitate ale tuturor 
departamentelor să se găsească într-o singură zonă, un sat sau două, de unde să aibă 
contact permanent cu Centrala Ministerului Finanţelor. 
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În felul acesta, se poate organiza şi obţine o celeritate maximă a lucrărilor şi o 
coordonare între toate serviciile. 

Se poate stabili un mod mult mai simplu de distribuirea salariilor, care să lase 
fiecărui departament posibilitatea să trimeată funcţionarilor lui salariile, pe zona de 
evacuare sau de dispersiune. 

Această soluţie, mai practică, ar coincide şi cu organizarea direcţiilor de 
contabilitate, care depind de Ministerul Finanţelor. Ele aparţin direct de Ministerul 
Finanţelor. Prin unnare, este potrivit ca Ministerul Finanţelor să exercite, mai ales în 
această perioadă, o conducere, o centralizare şi o coordonare directă. 

Cred că aceasta este soluţia cea mai bună. 
C. Anghelescu: Banca Naţională şi toate băncile au hotărât să nu disperseze 

pentru caz de bombardament, pentru că dacă ar dispersa, toată viaţa economică s-ar 
anihila. Noi n-am trimis nicăieri pe nimeni. Am organizat teritoriul de evacuare pentru 
altă eventualitate şi atâta tot. 

I. Petrovici: A veţi adăpost bun. 
C. Anghelescu: Pe care l-am pus la dispoziţie, până la numărul de IO.OOO 

persoane, tuturor instituţiilor şi tuturor celor cari vin acolo. 
Banca Naţională are un adăpost, dar celelalte instituţiuni bancare n-au 

adăposturi. Şi nu aceasta ne-a preocupat; ne-a preocupat ca dispersiunea noastră 
eventuală să nu anihileze viaţa economică. 

Mareşal I. Antonescu: Care e concluzia? 
C. Anghelescu: Trebuiesc revăzute hotărârile care stau la baza evacuării şi să 

fixeze cine pleacă şi cine rămâne. 
Mareşal I. Antonescu: De aceea, vă rog să veniţi la Consiliul pe care îl va 

convoca dl. Mihai Antonescu. Eu am multe lucruri de discutat, însă constat că unele 
probleme nu sunt rezolvate aşa cum trebuie. Mergem din agravare în agravare şi ne 
putem pomeni că se blochează toată viaţa Statului. Trebuie să ieşim din haos şi n-o 
putem face decât trăgând concluzii din ceea ce s-a făcut până acum; şi dacă unele 
lucruri sunt greşite, trebuie să le îndreptăm, iar dacă sunt bune, le menţinem. 

Sunt dispoziţiuni care sunt luate pe bază de ordine date de la conducerea 
Statului. Aşa a fost şi cu dispersiunea. Eu am luat asupra mea toate neregulele. Viaţa 
însă este în continuă perfecţionare şi acolo unde vedem că lucrurile nu merg, nu trebuie 
să perseverăm. 

Atunci, discutaţi între dvs., la Consiliul viitor, şi găsiţi soluţia. Ascultaţi şi 

ceea ce a spus dl. Anghelescu, care are experienţa vieţii economice şi care arăta că, 
dacă băncile s-ar fi dispersat, viaţa economică s-ar fi anihilat; ascultaţi şi ceea ce spune 
dl. Vlădescu, care nu este o critică adusă Ministerului Finanţelor, ci este o constatare 
care trebuie remediată şi strângeţi toate direcţiile de contabilitate într-un singur loc -
aşa cum spune dl. Mihai Antonescu - sau ţineţi-le pe lângă fiecare ministru, nu mă 
interesează. Totul este să ieşiţi din situaţia pe care am experimentat-o până acum şi 

care n-a dat rezultate. 
Datorită acestei situaţii, funcţionarii au intrat în panică, pentru că nu şi-au 

primit drepturile la timp, crezând că Statul se găseşte în faliment. Noi avem datoria să 
facem faţă cu maximum de atenţiune la îndatoririle pe care le avem şi să venim cu 
plăţile la timp, nu numai pentru funcţionari, dar şi pentru ceilalţi. Dacă ţinem în loc 
plăţile, ţinem în loc tot Statul. 
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Deci, este de văzut ce trebuie să facem cu direcţiile de contabilitate. Eu am 
văzut, după informaţiile pe care le-am avut, că nu s-au plătit salariile. Am chemat pe dl. 
Vlădescu, am controlat, am întrebat care sunt cauzele, Domnia-sa mi-a răspuns: 
Probabil că, cauzele sunt cutare şi cutare şi de aici s-a născut problema pe care am 
discutat-o. 

M. Vulcănescu: La carenţa acestor direcţii, care au plecat, Ministerul 
Finanţelor a parat: ori de câte ori s-a semnalat o neplată de salarii, eu personal am 
ordonanţat plata salariilor de la portofoliu. 

M. Antonescu: Am semnalat şi eu că nu s-au plătit salariile la Universitate. 
M. Vulcănescu: Am dat imediat. 
Mareşal I. Antonescu: Trec la altă chestiune: 
Fondurile acordate pentru evacuări şi controlul lor. 
Am văzut că s-au acordat câteva miliarde lei pentru evacuări şi mi s-a dat şi 

lista lor. Să nu se profite de această tragedie prin care trece neamul nostru, ca să risipim 
ultimul ban, pe care îl strângem cu atâtea greutăţi. 

Dvs., dle ministru al Finanţelor, veţi revizui toate cheltuielile făcute din acest 
fond şi veţi vedea modul cum au fost întrebuinţate sumele alocate. Eu am o experienţă 
foarte îndelungată de funcţionar al Statului. Sunt atâţia cari încearcă să profite: când 
arde o casă, fiecare intră acolo şi caută să se aleagă cu ceva. Acum, a căutat fiecare să 
ia cât mai multe fonduri, ca să le întrebuinţeze pentru dispersiune. Nu trebuie să 

aruncăm miliardele Statului. Este de văzut să nu se risipească banii şi să nu fie 
întrebuinţaţi în mod incorect, fiindcă va veni şi ziua socotelilor. Opinia publică va cere 
mâine socoteala pentru toate aceste sume, pe care noi le-am întrebuinţat în dispersiune. 

De exemplu, pentru ipoteza 1111 B şi Ms-au afectat 7.014.966.026 lei; pentru 
alte ipoteze s-au dat alte miliarde şi s-a ajuns astfel la un total de 11.246.397.338 lei. 

Ce văd eu, uitându-mă la repartizarea acestor sume. lată: Ministerul de Război, 
salarii şi cote pentru familii, 1.708.335.026 lei. 

M. Vulcănescu: Acestea se recuperează. 
Mareşal I. Antonescu: Mai departe: departamentele civile, salarii, 

1.341.000.000 Iei; ajutorarea populaţiei civile, 108.500.000 lei; Comisariatul Refugiaţi
lor din Transilvania, 150.000.000 lei. 

M. Vulcănescu: Pentru organizarea de cantine. 
Mareşal I. Antonescu: Am spus că singura instituţie, care se ocupă de 

asemenea lucruri, este Consiliul de Patronaj. 
M. Antonescu: Am pus ordine. Acest fond a fost dat, în cea mai mare măsură, 

pentru organizarea de cantine. 
Mareşal I. Antonescu: Pe când refugiaţii aceştia din Transilvania au primit 

150 milioane lei, Consiliul de Patronaj, care face aceste cantine, a primit numai 100 
milioane lei. 

M. Vulcănescu: Consiliul de Patronaj a primit şi banii acordaţi Comisariatului 
Refugiaţilor. 

Mareşal I. Antonescu: Mitropolia Bucovinei a primit 33 milioane lei. Dar 
această Mitropolie are fondurile ei; are un buget care trece de un miliard. Şi atunci, de 
ce să-i mai dăm noi încă 33 milioane lei? 
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M. Vulcinescu: Domnule Mareşal, daţi-mi voie să vă explic. Fondul 

Religionar la un moment dat a dispărut şi n-a mai avut disponibilităţi lichide. Atunci 

era ameninţat să piardă. Ce am făcut? Am dat 33 milioane lei, dar am luat creanţe 
asupra altora - lemne fumizate - şi ne-am acoperit cu ele. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este altceva. 
M. Antonescu: Cele 150 milioane lei nu sunt numai pentru Comisariatul 

Refugiaţilor, ci pentru toţi refugiaţii. Fondul a fost distribuit în fapt tot prin organele 
Consiliului de Patronaj. 

Mareşal I. Antonescu: Noi am anunţat că luăm asupra Statului câte 25 lei de 

fiecare masă a funcţionarilor plecaţi în dispersiune şi evacuare. Nu vom merge la infinit 

cu această măsură. Problema are mai multe aspecte. Mai întâi este o imposibilitate de a 

stabili care este funcţionar şi care nu. Orice besmetic2 spune că este funcţionar. Când 

vin câte 1000 de persoane la masă, cum se poate face dovada pentru fiecare în parte? 

Este o problemă foarte grea. În al doilea rând, chiar dacă această dovadă s-ar face, 

mulţi ar veni cu acte falşe, iar Consiliul de Patronaj n-ar putea să stabilească adevărata 
realitate. 

M. Vulcinescu: Operaţia s-a conceput ca o subvenţie, acolo unde funcţionea

ză cantine pentru un număr de funcţionari ai unui departament, după statul de salarii. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule Vulcănescu, d-ta la fiecare pas mă întrerupi; 

spui ceea ce este în teorie, iar eu îţi arăt ceea ce este în practică, din ceea ce ştiu de la 

soţia mea. Şi acelaşi lucru pe care mi l-a spus soţia mea, mi l-a confirmat şi mintea 

mea. Deocamdată nu se face aşa cum spui d-ta. Cei cari vin la masă spun: Nu plătim 

decât 75 lei în loc de 100 pentru o masă. 
Trebuie să punem ordine în această stare de lucruri. De aceea am semnalat-o. 

Vă rog să staţi de vorbă şi să găsiţi o soluţie, fiindcă una dăm în teorie, şi alta iese în 

practică. 
Acum, trecem la a doua parte a problemei: mergem la infinit cu această 

măsură, în toate părţile? E bine s-o facem? 
În multe centre, unde s-au dispersat serviciile, masa costă mai ieftin ca în 

Bucureşti. 
O. Vlădescu: Eu, la Alexandria, dau masa cu 80 lei. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta revine, pentru funcţionari, la 55 lei. 
Nici funcţionarii nu trebuie să profite de această situaţie. Să nu facem din 

aceste momente tragice ale Neamului o ocazie de câştig pentru anumiţi oameni. 
Deci, vă rog să examinaţi şi acest al doilea aspect al problemei. Căutaţi s-o 

rezolvaţi practic şi să vedeţi ce măsură luaţi pentru cei cari au lefuri mai mici de 1 O.OOO 
lei şi pentru cei cari au 11.000 lei pe lună, dar au câte 7 copii. Problema trebuie văzută 

şi soluţionată pe toate planurile. 
M. Vulcinescu: Această sumă de 25 lei de masă se dă pe cap de membru al 

familiei. 
Mareşal I. Antonescu: Daţi acest ajutor pe măsura greutăţilor familiale ale 

fiecăruia, iar acolo unde alimentele sunt mai ieftine, nu e nevoie să continuăm cu 

această ajutorare. 

2 În text este: desmetic. 
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Funcţionarii au fost evacuaţi din Bucureşti, unde plăteau chirii; acum nu mai 
plătesc, în locurile unde s-au dus. La ţară, să se supravegheze preţurile, pentru ca 
ţăranii să nu speculeze produsele alimentare. 

Deci, din aceste puncte de vedere, funcţionarii au avantajul unor mese mai 
ieftine. Aici, Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării trebuie să aibă grija ca 
alimentele să nu se scumpească sub nici un motiv în zonele de dispersiune. Am auzit că 
sunt locuri unde oul se vinde cu 100 lei bucata. Acolo, şi cei cari vând şi cei cari 
cumpără ouă cu astfel de preţuri trebuiesc daţi în judecată la Legea sabotajului. Dvs., 
de la Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării, trebuie să vă organizaţi în aşa fel ca, 
acolo unde începe specula, să aduceţi ouă din alte părţi şi să împiedicaţi ridicarea 
preţurilor, alimentând cantinele şi împiedicând unele ticăloşii ale populaţiei locale. 

Nu putem lăsa pe cei veniţi de la oraşe să fie speculaţi de ţărani. 
Ce am aflat la Iaşi alaltăieri? Primarul de la Iaşi, care spunea că n-are alimente 

pentru oraş, a trimis porumb de la laşi, în zona Costeşti, pentru funcţionarii de acolo, 
cari se plâng că nu găsesc nimic, fiindcă regiunea este foarte săracă şi foarte scumpă. 

Desigur, că d-ta, dle general Arbore, ai datoria să-i răspunzi. 
G-ral I. Arbore: La Iaşi îmi cere făină. Am comunicat şi primarului, am 

comunicat şi dlui g-ral Stavrat, şi le-am trimis acolo două vagoane de făină. 
În Iaşi sunt 150 vagoane de grâu ... 
Mareşal I. Antonescu: Cum admiţi d-ta, ca primarul de la Iaşi să trimită 

porumbul tocmai la Costeşti? 
Mergem mai departe. Casa de Pensiuni a primit mai multe milioane. Este 

vorba de suma de 775.500.000 lei. 
Iarăşi nu văd de ce Casa I.O.V. a primit 643.630.000. Regia Autonomă a 

Căilor Ferate a primit 800.000.000. Guvernământul Basarabiei a primit: pentru salarii 
660.000.000 şi pentru ajutorarea populaţiei civile 200.000.000. 

Domnilor, în ceea ce priveşte ajutorarea populaţiei civile, eu v-am spus acelaşi 
lucru, că nu sunt de acord ca să i se dea ajutoare în bani decât în cazuri excepţionale. 
Dăm populaţiei civile adăpost, îi dăm posibilitatea de a munci şi dreptul de viaţă, dar 
ajutoare în bani nu trebuie să mai dăm. 

M. Vulclinescu: Mi s-a cerut câte 1 O.OOO.OOO lei la fiecare judeţ. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să controlaţi, căci mai bine este să le dăm 

mâncare şi casă, chiar şi îmbrăcăminte decât bani, pentru că cu (sic!) aceşti bani se duc 
la cârciumă, în loc să-i întrebuinţeze în scopul pentru care au fost daţi. 

M. Vulclinescu: S-au creat depozite de alimentare pe traiect. 
Mareşal I. Antonescu: Din creditele extraordinare bugetare s-au dat pentru 

Ministerul Finanţelor 120.000.000 lei, pentru Ministerul Afacerilor Interne 70 milioane 
lei, pentru Propaganda Naţională l 0.500.000 lei ... 

M. Vulclinescu: Aceste sume sunt pentru evacuări şi dispersări în zonele 
interioare. 

Mareşal I. Antonescu: De ce a cheltuit Ministerul Finanţelor această sumă? 
M. Vulclinescu: Pentru barăci. 
Mareşal I. Antonescu: Vedeţi, domnilor, toate aceste lucruri trebuiesc 

revizuite. 
Iată, Ministerul Afacerilor Interne trecut cu 70 milioane. 
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Câţi funcţionari ai d-ta, la Preşedinţie, domnule Vlădescu? 
O. Vlldescu: 190 de funcţionari. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru aceşti 190 funcţionari Preşedinţia a primit 

suma de 6 milioane. 
M. Vulclnescu: Marea majoritate a acestor sume este pentru lăzi. 
Mareşal I. Antonescu: Lucrările Publice a primit suma de 9 milioane. Cultura 

Naţională 50 milioane. Munca Tineretului Român 300.000. 
M. Vulclnescu: Tot pentru lăzi. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta înseamnă risipă de bani. Eu ştiu ce are Munca 

Tineretului Român. N-avea nevoie de suma de 300.000 lei. Aceştia sunt bani aruncaţi. 
Fiecare profită de această situaţie. Subsecretariatul de Stat al Românizării a primit 50 
milioane ... 

O. Vlldescu: Eu am şi C.N.R., şi Românizarea, şi Colonizarea. 
Mareşal I. Antonescu: Era vorba ca d-ta să aduci venituri Statului. 
Justiţia a primit 32 milioane. Ce ai Bcut cu această sumă, dle Marinescu? Ce 

ai evacuat? 
I. Marinescu: Am evacuat toată arhiva veche. 
Mareşal I. Antonescu: Cum a putut să coste atât de mult? 
I. Marinescu: Nu este vorba numai de minister, ci şi de evacuarea arhivelor 

Instanţelor Judecătoreşti din judeţe. 
Mareşal I. Antonescu: Ministerul Sănătăţii a primit 15 milioane, Economia 

Naţională 40 milioane, Statistica 30 milioane, Subsecretariatul de Stat al Muncii 9 
milioane, Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării 30.600.000, Ministerul Culturii 
Naţionale 4 milioane, Arhitectura aproximativ 500.000, Datoria Publică aproape 9 
milioane, Direcţia Contabilităţii 4 milioane, Cantina Funcţionarilor Ministerului 
Finanţelor 5 milioane. 

M. Vulclnescu: Acesta din urmă este un fond de rulment. 
Mareşal I. Antonescu: Sănătatea Publică alte 38 milioane peste cele 15 

milioane de adineauri; Propaganda Naţională alte 20 milioane peste cele 1 O milioane, 
Agricultura şi Domeniile alte 450.000 peste cele 100 milioane luate. 

Din creditul de război s-au dat 814.470.124 lei diferite cheltuieli de A.P. 
Toate aceste cheltuieli trebuiesc verificate. Unele sunt recuperabile, în sensul 

că se vor restitui din contribuţia populaţiei. 
M. Vulclnescu: Acestea vor fi recuperate. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, aproximativ 7 miliarde pentru ipoteza 1111. 
Domnilor, toate aceste sume trebuiesc riguros revizuite. Ministerul Finanţelor 

este autorizat să revizuiască în amănunt pe ce a cheltuit fiecare departament sumele 
primite. Unde trebuie tăiat, să tăiaţi imediat. 

M. Vulclnescu: 3 miliarde sunt avansuri recuperabile. 
Mareşal I. Antonescu: Să nu se facă risipă. De altfel, fiindcă sunt la capitolul 

economiilor, pentru că noi am anunţat că vom face economii de 30%, aceasta trebuie să 
constituie o realitate şi nu o simplă promisiune. Ministerele să facă bunătatea şi să-şi 
reducă toţi diurniştii şi toţi funcţionarii. Acum, fiindcă s-a micşorat ţara, trebuie să 
micşoraţi şi aceste cheltuieli. Este în interesul Neamului românesc, ca toţi aceşti 
diurnişti să fie înlăturaţi. Aceştia nu mai trebuiesc plătiţi şi dispersaţi, şi nici nu mai pot 
beneficia de toate avantagiile care decurg din această situaţiune. 
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Deci, reducerea diurniştilor şi revizuirea totală a funcţionarilor menţinuţi. 
Vă rog să credeţi că, peste câtva timp, voi veni la fiecare departament, ca să 

văd ce aţi realizat. Tot ce aţi angajat printre pensionari, toţi cei cărora li s-au prelungit 
drepturile de a continua funcţiunea, toţi diurniştii şi aşa mai departe, toţi trebuiesc 
înlăturaţi. 

În al doilea rând, trebuiesc revizuite toate mobilizările pe loc. Avem 500.000 
mobilizaţi pe loc. 

Am să vă dau dispoziţiuni ca, în afară de inginerii necesari, în afară de 
agronomi, silvicultori şi câţiva specialişti, încolo nici o altă mobilizare pe loc. 

Domnilor, am văzut oameni în vârstă de 25 ani mobilizaţi pe loc. Nu poate un 
minister să se dispenseze de serviciile unui portar în vârstă de 25 ani? 

Toate aceste mobilizări pe loc trebuiesc revizuite. 
Mai sunt o mulţime de mobilizaţi pe loc din administraţiile sau instituţiile 

Statului aflate în teritoriile abandonate. Nu mai avem nici un interes ca aceşti oameni 
să continuie să beneficieze de o asemenea situaţie. 

Colonel Davidescu, ia notă ca toate aceste mobilizări pe loc să fie revizuite. 
Nu mai admit ca cineva să fie mobilizat pe loc pentru lucrări secundare. Voi numi un 
general care să verifice toate aceste mobilizări pe loc şi să vadă dacă, într-adevăr, toţi 
aceşti mobilizaţi pe loc sunt indispensabili serviciului. Oricine poate să facă funcţia de 
director de serviciu, afară numai dacă nu este vorba de un tehnician. De exemplu, dl 
Andonie, care cunoaşte problema petrolului, nu poate fi schimbat cu oricare alt 
funcţionar. Admit să fie mobilizat pe loc un inginer care dirijează o instituţie care 
lucrează pentru Armată. Dacă-l iau de acolo, desigur că nu mai funcţionează fabrica 
atât de bine. Acela rămâne pe loc, dar veţi vedea cazul pe care l-am aflat la o unitate de 
artilerie de pe front, unde un locotenent de rezervă, care este mobilizat pe loc la 
Contenciosul Primăriei Turda, lipseşte bateria de un element foarte preţios. Mi s-a spus 
că este un foarte bun comandant de baterie, dar el este şi continuă a fi mobilizat pe loc. 

Col. R. Davidescu: Este mobilizat pe loc ca avocat la Prefectura Sibiu. 
Mareşal I. Antonescu: Cunosc cazuri când domnii agricultori, cari au avut 

doi-trei feciori, au cumpărat, pentru unul o moară, pentru altul altă industrie, şi şi-au 

mobilizat pe loc toată familia. Aşa cum au făcut-o alţii pentru ei în războiul trecut, o 
fac ei acum pentru copiii lor. 

Toate aceste mobilizări pe loc trebuiesc revizuite. 
Al doilea lucru: am dat funcţionarilor, până acum, recompense pentru munca 

suplimentară. Cred că nimeni astăzi nu se mai poate plânge că munceşte prea mult în 
zonele de dispersiune. 

Vă rog ca acest sistem de plată a muncii suplimentare şi pentru merite, privind 
pe toţi cei din zonele de dispersiune, să înceteze de îndată. 

Sunt funcţionari cari îi ţineţi în Bucureşti şi cari au toate riscurile. Acelora să 
le daţi, dar pentru ceilalţi să se înceteze sistemul şi Ministerul Finanţelor să ia măsuri, 
ca pe zonele de dispersiune să nu se mai găsească profesori, preoţi sau ingineri, sau 
directori şi subdirectori cari să ia suplimentele de salarii pentru aşa-zisa muncă 

excepţională. 
S. Ghiolu: Cei cari sunt trimişi în zonele de dispersiune au o cheltuială ceva 

mai mare decât la Bucureşti. 
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Mareşal I. Antonescu: Vom căuta să fie mai mică ca (sic!) la Bucureşti, prin 
cantinele pe care le organizăm şi unde primesc o masă la preţ ieftin şi unde Ministerul 
Aprovizionării trebuie să aibă toată această grijă. Ministerul Aprovizionării trebuie să 
aibă grija să alimenteze toate aceste zone de dispersiune. Trebuie să luăm măsuri însă 
ca să nu se mai mănânce câte 3-4 feluri de mâncare, la o masă. Să se reducă la un 
singur fel de mâncare. Şi eu mănânc un singur fel de mâncare, şi nu mor de foame. Aşa 
am mâncat toată viaţa mea şi cu toate acestea am fost capabil să dezvolt o muncă 
excepţională. Toţi cei cari mănâncă mult mor mai repede. Toţi oamenii muncitori 
trăiesc şi sunt sănătoşi. Cunosc camarazi de ai mei cari au mâncat toată viaţa, şi au 
murit de mult. Au crezut că dacă mănâncă trei purcei fripţi la dejun şi trei seara au să 
trăiască mult. 

Deci, dacă este vorba de o viaţă mai scumpă, atunci trebuie să intervenim ca 
această viaţă a funcţionarilor să coste mai ieftin în zonele de dispersiune decât în 
Bucureşti. 

Nu uitaţi că în Bucureşti plăteau chirie, şi în aceste zone de dispersiune sau 
evacuare ei nu plătesc nici o chirie. 

M. Vulcănescu: Unii şi-au păstrat locuinţele, fiindcă n-au plecat decât cu 
60 kg bagaj. 

I. Marinescu: În schimb nu plătesc chirie acolo unde stau. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt funcţionari cari iau bani pentru merite 

excepţionale, fără nici un rost. 
M. Vulcănescu: Am hotărât, întrucât multe instituţii au fost bombardate, să 

reducem sumele acordate pentru lemne, încălzit etc., la jumătate. 
Al. Marcu: Sunt ministere care nu mai pot funcţiona astăzi. 
Mareşal I. Antonescu: Această chestiune eu o ştiu foarte bine, pentru că sunt 

cel dintâi care am luat măsuri în instituţiile pe care le-am dirijat. De exemplu, când 
eram şef al Marelui Stat Major, am reuşit să desfiinţez toate conversaţiile particulare. 
Am tăiat toate aceste conversaţii particulare printr-un control pe care l-am făcut asupra 
tuturor birourilor. Toţi ofiţerii, în loc să lucreze, vorbeau la telefon. Am desfiinţat toate 
telefoanele din birouri şi am lăsat unul singur la şeful de secţie. Am desfiinţat sistemul 
cafelelor şi al cetirei jurnalelor. Nimeni nu mai avea dreptul să vină şi să citească 
ziarele, în loc să lucreze. Am pus Statul Major la muncă şi rezultatele le-aţi simţit cu 
toţii. 

Acum trebuie să faceţi la fel. 
Iată, la Preşedinţie, nu este un birou unde să nu fie câte un telefon. Pe masa 

mea sunt patru, totuşi eu nu vorbesc. Cred că nici de o sută de ori n-am vorbit la telefon 
de când sunt Conducătorul Statului. Am fost la un comandant de divizie pe front şi am 
văzut că în mod continuu acest comandant era ocupat cu convorbiri la telefon. I-am 
spus: Domnule general, telefonul acesta nu te lasă să-ţi conduci divizia. l-am adăugat: 
Eu eram căpitan în războiul trecut, şi nimeni nu avea voie să mă cheme la telefon. 

La noi aceste telefoane sunt un abuz. A fost un preşedinte al Statelor Unite, 
care atunci când a ajuns la Casa Albă, a desfiinţat toate telefoanele. 

Al. Marcu: Conversaţiile interurbane sunt mult mai costisitoare decât 
celelalte. Noi suntem în dispersiune şi avem nevoie de aceste legături. 
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Mareşal I. Antonescu: Te rog să-mi dai o notă unde ai telefoanele. Ai să vezi 
că mei 5% din toate conversaţiile nu sunt pentru servicii. Vrei să-ţi fac această 
experienţă? 

M. Antonescu: Te confiscă dinainte. (Ilaritate). 
Mareşal I. Antonescu: Iată, m-am dus la laşi şi am văzut că chestorul de 

acolo comunica secretarului general de la Interne, raportând lucruri care alarmau pe 
toată lumea. I-am atras atenţia că a spus cutare lucru, pe care eu, care sunt acolo, nu-l 
văd. 

Au fost lucruri grave, este adevărat, dar nu de natură să alarmeze Capitala. 
Eu am stat trei ore la Iaşi în timpul bubuitului tunului, dar n-am văzut nimic 

atât de alarmant. 
Şi la Bucureşti se comunicau lucruri atât de grave prin telefon. 
lată cum se scrie Istoria. Românul nostru nu are obiceiul să controleze 

lucrurile pe care le afirmă. 
Iată, pe front, cu două-trei zile înainte, se raportează că mai multe coloane 

inamice au trecut peste şanţurile anticar. Am răspuns că aceasta nu se poate. Am fost 
pe front a două zi şi am constatat că nu se trecuse nici un şanţ anticar. Carele de luptă 
fuseseră imobilizate pe câmpul de mine dinaintea şanţului anticar. 

Aceste informaţii au fost căpătate, pentru că ştirea a mers din linia întâia, până 
la Armată, fără să fie controlată. 

Domnul Ifrim a telefonat de la Iaşi că o bombă a căzut pe spitalul Sfi. Spiridon 
şi că a omorât o sută de răniţi. Am controlat şi am văzut că n-a murit nici un rănit. 

Iată la ce serveşte telefonul, ca să alarmeze ţara. Vă rog să luaţi notă de ce vă 
spun, ca să daţi în instituţiile dv. ordine ca <a>cel care raportează un lucru rămâne 
răspunzător de ceea ce raportează, pentru că altfel ne induce în eroare. 

G-ral D. Popescu: La Guvernăminte s-au nwnit o serie de funcţionari în mod 
ilegal. Ce se va face cu aceştia? 

Mareşal I. Antonescu: Procedează legal. 
G-ral D. Popescu: Eu am 60 pretori numiţi acolo, cari nu îndeplinesc 

condiţiunile legale. 
O. Vlidescu: Guvernămintele au avut trei categorii de funcţionari: întâi, 

funcţionarii detaşaţi din administraţiile din ţară, a doua categorie: funcţionarii numiţi în 
urma examenului ţinut la început, şi a treia categorie reprezintă funcţionarii numiţi 
direct de către Guvernăminte. Cred că funcţionarii cari au depus examen, trebuiesc 
păstraţi. 

G-ral D. Popescu: Examenul nu este legal. 
Mareşal I. Antonescu: Noi am fost într-o mare criză de pretori în toată ţara. 

Acelaşi lucru şi pentru posturile de notari. Am fost nevoiţi, din această cauză, să 
recurgem la şefii de posturi de jandarmi, cari fuseseră pensionaţi. 

G-ral C. Vasiliu: Aceasta numai pentru posturile de notari. 
Mareşal I. Antonescu: Şi totuşi, aceştia nu s-au prezentat. Am trecut prin 

criză de pretori şi notari şi am fost siliţi să recurgem la mijloace extralegale. 
Acum, dle g-ral Popescu, ai d-ta destui pretori în Ţara Românească? 
G-ral D. Popescu: Am de două ori mai mult decât îmi trebuie. 
Mareşal I. Antonescu: Ce erau aceştia înainte? 
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G-ral D. Popescu: Aceştia au intrat ca notari, în urma unui examen dar fără 
să fie titraţi, aşa cum cere legea. ' 

O. Vlidescu: Examenul a fost ţinut pentru Guvernămintele care aveau o 
administraţie proprie. 

M. Antonescu: Noi a trebuit să organizăm, după 22 ani, administraţia 
Basarabiei şi Bucovinei. 

V-am cerut şi dv., la Interne, ca să ne daţi funcţionari. După ce am avut tabloul 
acestora, am stabilit, în raport cu necesităţile, numărul de care Guvernămintele aveau 
nevoie, pentru ca administraţia din aceste Guvernăminte să poată să se exercite. 
Guvernămintele cerându-ne funcţionari, ca să n-ajungă să-şi numească pe loc oameni 
fără nici o pregătire, am instituit la Preşedinţia Consiliului de Miniştri o comisiune, 
prezidată chiar de decanul Facultăţii de Drept din Bucureşti, care, împreună cu alţi 
profesori universitari şi funcţionari superiori, au făcut un concurs pentru numirile în 
funcţiunile necesare acestor Guvernăminte. Ce încadrare li s-a dat şi dacă pe urmă s-au 
călcat anumite legi ca să fie numiţi în grade şi funcţiuni cari erau altele decât cele ale 
Administraţiei, indiferent de legea specială, pentru aceea noi nu avem nici o ordine. 

Trebuie totuşi să examinăm problema. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să procedăm omeneşte. Aceşti oameni au adus 

servicii. Unii din ei, deşi au intrat ilegal în funcţiuni, totuşi s-au dovedit că în unele 
cazuri au fost superiori acelora cari erau numiţi legal. Avem pretori cari nu sunt la 
înălţime. Eu prefer un pretor fără titluri şi care totuşi îndeplineşte funcţiunea cu toată 
conştiinciozitatea şi este la înălţimea ei, decât un altul care este cu toate titlurile din 
lume, şi totuşi nu este capabil de ni.mic. 

Vă rog să examinaţi problema sub toate aspectele ei, legal, omenesc, şi sub 
aspectul necesităţilor de Stat, să vedeţi de ce aveţi nevoie şi de cei cari vă puteţi 
dispensa. În afară de aceasta, nu trebuie să stăm pe situaţia că am pierdut definitiv 
Basarabia şi Bucovina. Luptăm pentru aceste provincii. Acesta este sensul luptei pe 
care o ducem şi este posibil ca să ne reîntoarcem în toate aceste ţinuturi. Poate ne vom 
reîntoarce chiar în Transnistria. Nu sunt un iluzionist, dar cum am fost acolo odată, ne 
vom putea reîntoarce până la Bug sau până la Nipru. 

Domnilor, trecem la alt punct al ordinei de zi: 
Plata aprovizionărilor trupelor germane. 
Domnilor; am spus că eu nu pot să finanţez Armata germană. Acesta este 

punctul meu de vedere. Am spus să se comunice domnului Clodius, că nici în razboiul 
trecut n-am fost obligaţi să aprovizionăm Armata rusească. Această Armată s-a 
alimentat pe teritoriul românesc singură, fără să facă apel la sprijinul nostru, şi nici nu 
cumpărau mărfuri de pe piaţa românească cu lei, fiindcă nu aveau ce cumpăra. 

Procedura de a cumpăra cu lei are şi un aspect rău, pentru moneta românească. 
Ei pot plăti oricât cu leii noştri. Ei pot plăti oul cu l 00 lei, pot plăti mâna de lucru pe zi 
cu 2000 lei şi pot să ne scumpească viaţa, aşa cum ne-au scumpit-o de la 1940 încoace. 

În februarie 1941 au început să vină trupele germane, şi de atunci preţurile s-au 
dus pe verticală în sus. La acea dată nu le-am dat noi leii. Îi aveau ei. Pe urmă am făcut 
greşeala că le-am dat lei. 

Acum mi-a venit în minte chestiunea cu ruşii, cărora în războiul trecut noi nu 
le-am dat, nici bani, nici alimente. 
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Aceeaşi situ!1ţie trebuie să se petreacă şi cu gennanii. Eu nu pot să finanţez 
războiul gennanilor. In cadrul aconturilor economice cu acoperire, le vom da orice. 

Problema are trei aspecte: mai !ntâi, germanii primesc de Ia Intendenţa ger
mană toate produsele de care au nevoie. In al doilea rând, ei au luat, în anumite locuri, 
alimentele de care au avut nevoie, prin acte de autoritate brutală, pentru că, neavând ce 
mânca şi nefuncţionând depozitele la timp, au trebuit să ia de unde au găsit. Aşa au 
făcut şi ei: au luat. Aş fi făcut şi eu la fel. In al treilea rând, ei cumpără cu bani. Mai au 
încă mijloace cu care îşi procură lei. Le dă dl. Clodius sau le dau autorităţile germane 
din ţară lei, pe care şi-i procură, prin aducerea de mărfuri, pe care le vând pe piaţă. 

Vasăzică, germanii iau de la Intendenţa gennană şi au mai luat, prin devastări, 
şi mai iau încă unele lucruri şi acum. În al treilea rând, se aprovizionează direct de pe 
piaţă, cu disponibilităţile de lei pe care şi le procură aşa cum am arătat. 

Am spus domnilor generali Homer şi Woller că nu admit astfel de procedee. 
Dvs. trebuie să spuneţi germanilor: Nu puteţi primi nimic, decât prin Intendenţa noastră 
şi numai în cadrul contingentelor. Vom stabili absolut tot ceea ce au luat germanii pe 
diferite căi. Ei sunt înţelegători şi au spus: Aşteptăm comisiunea care să constate tot 
ceea ce s-a făcut neregulat, ca să normalizăm lucrurile. 

Gennanii n-au dreptul să cumpere direct, cu lei de pe piaţă, chiar dacă au 
disponibilităţi, pentru că, în felul acesta, scumpesc viaţa. 

În Moldova, preţurile au scăzut. Cartofii se vând cu 4-5 lei kg, iar carnea cu 80 
lei kg. Acum, la Iaşi, din cauza plecării populaţiei din oraş, cererea a scăzut, iar 
alimente sunt destule. Am văzut şi preţurile de pe piaţa Capitalei, în comparaţie cu cele 
din alţi ani. 

G-ral I. Arbore: Sunt în scădere. 
Mareşal I. Antonescu: Văd că preţurile sunt în scădere. Să nu se întâmple 

însă fenomenul să se urce preţurile la sate, în zonele de dispersiune. 
În privinţa germanilor, să nu ieşiţi din această linie. În al doilea rând, să se 

pună regulă acolo unde s-a procedat neregulat. Nu se contabilizează totul la Ministerul 
Finanţelor, deşi am dat ordine în această privinţă. Tot ce se dă trece printr-un birou 
central, iar datele se contabilizează la Ministerul Finanţelor, ca să putem ţine seama de 
aceste schimburi economice, la contingentări. Şi dacă germanii vor să ia mai multe 
lucruri, să vină la Ministerul de Externe. 

Dvs. trebuie să ţineţi o socoteală exactă de tot ce au luat gennanii. Ţineţi din 
scurt organele Armatei şi înregistraţi tot ce fumizăm noi şi tot ceea ce s-a luat în mod 
neregulat. Toate aceste date se centralizează, adăugându-se acolo şi valoarea 
distrugerilor comise de gennani. Toate acestea se pun în contul Germaniei. Vom 
lichida noi aceste conturi într-un fel sau altul. 

G. Netta: Noi am stabilit, în două şedinţe ale unei comisiuni, anumite 
principii, care desăvârşesc ceea ce aţi spus dvs. Noi vrem ca, pe de o parte, să lichidăm 
socotelile, iar pe de altă parte să căutăm să împiedicăm contactul direct între populaţia 
noastră şi Armata germană, rămânând ca aceasta să se aprovizioneze de la noi din ţară 
numai prin anumite organe. 

Mareşal I. Antonescu: Dvs. trebuie să spuneţi şi locuitorilor că ceea ce se ia 
neregulat, nu se plăteşte. Dacă însă gennanii totuşi iau anumite lucruri şi liberează 
bonuri, le vom valorifica noi faţă de Germania. 
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. Gener~lul Schorner a aplicat pedeapsa cu moartea în foarte multe cazuri, şi 
datontă acestui fapt s-a pus ordine. 

Acum, în Moldova, foarte mulţi germani ajută cu caii lor pe ţăranii noştri la 
munca câmpului. 

G. Netta: Ca urmare a dispoziţiunilor dvs., am să vă expun principiile stabilite 
de noi. 

Mareşal I. Antonescu: Multe din neregulile care s-au produs sunt datorite 
nouă, fiindcă n-am avut organizarea necesară, ca să preîntâmpinăm situaţia care s-a 
prezentat. Vă rog să faceţi acum o organizare perfectă. 

M. Antonescu: Domnule Mareşal, v-aş ruga să admiteţi să rămână competinţa 
stabilită în ceea ce priveşte această materie. 

Îp practică, se adresează cereri tuturor departamentelor sau direct organelor 
militare. In modul acesta, pe de o parte nu putem avea evidenţa mărfurilor fumizate, iar 
pe de altă parte, chiar organele şi conducătorii lor, de bună credinţă, nu sunt în măsură 
să poată preîntâmpina unele cereri şi să le poată limita la datele stabilite de noi. 

De aceea, să rămână stabilit principiul că în ceea ce priveşte negocierile, 
fixarea plafonului şi angajamentele generale, acestea să vă aparţină dvs. şi Ministerului 
de Externe. 

În ceea ce priveşte chestiunea angajamentelor şi a contribuţiilor de ordin 
economic, desigur că Ministerul Economiei Naţionale este totdeauna consultat de 
Ministerul Afacerilor Streine şi lucrează împreună cu acesta. 

De asemenea, pentru toate angajamentele economice şi pentru toate 
angajamentele financiare, Ministerul Finanţelor trebuie să participe şi să fie totdeauna 
consultat, pentru că el are evidenţa clearingului monetar şi situaţia schimburilor, aşa că 
poate să-şi dea seama care sunt limitele naturale ce trebuiesc fixate. 

În ceea ce priveşte prestaţiunile în natură, aprovizionările şi celelalte, cred că, 
dacă Marele Stat Major a primit prin convenţiuni şi datorită împrejurărilor - aşa cum 
era potrivit - dreptul de a face livrări directe, trebuie însă ca, în ceea ce priveşte 
angajamentele şi plafonul lor, ca şi cantităţile, trebuie să se consulte cu Ministerul 
Finanţelor în ceea ce priveşte valoarea acestor angajamente şi modalitatea de acoperire 
a lor, pentru că aceste furnituri intră de multe ori în clearingul de mărfuri, dar nu intră 
în clearingul monetar. 

Se fac livrări, se ajunge să se considere ca contingente de export unele din 
aceste aprovizionări, însă, din punct de vedere financiar, ele ajunf, să rămână fără 
acoperire, nu intră în clearingul monetar, nu se decontează de Banca Naţională leii 
corespunzători, aşa că nu suntem în măsură să cerem acoperirea pentru ele. 

De aceea, în ceea ce priveşte livrarea acestor aprovizionări, dl g-ral Arbore 
este în măsură s-o asigure şi să-i stabilească plafonul, după ce va discuta, în prealabil, 
cu Ministerul Finanţelor asupra posibilităţilor sau limitelor financiare şi asupra 
procedurii de acoperire a lor. 

Aceste principii cred că trebuie să rămână la baza întregei proceduri de aici 
înainte, ca să evităm ceea ce se petrece astăzi. Iată, de pildă, germanii vin la mine şi cer 
o sumă de bani. Se duc pe urmă la Ministerul Economiei Naţionale şi cer unele livrări, 
care ies din sumele de bani sau din angajamentele luate. Chiar la Ministerul Finanţelor 
am văzut cereri de livrări de mărfuri din partea germanilor, în loc ca aceste cereri să fie 
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trimise Ministerului de Externe, care să le transmită, pentru angajamentele financiare 
Ministerului Finanţelor, pentru angajamentele economice, Ministerului Economiei 
Naţionale, pentru aprovizionări, d-lui g-ral Arbore, şi pentru livrările militare, Marele 
Stat Major. 

Lucrându-se direct, se ajunge să se piardă unitatea, coordonarea şi controlul şi 
ne trezim în faţa unor posturi, care depăşesc chiar principiile fixate de noi. 

De aceea, cred că această procedură este cea mai bună, în ceea ce priveşte 
ordinea şi executarea angajamentelor, pentru că evită toate neplăcerile şi toate 
dezacordurile. 

Discutând aseară cu dl. ministru de Finanţe, Domnia-sa a solicitat acest lucru. 
De aceea, cred că e bine ca aceste principii să rămână stabilite şi să fie executate de 
toate organele civile şi militare. 

Mareşal I. Antonescu: Aţi solicitat un lucru deja stabilit, dar care nu s-a 
executat. De 3 ani de zile mă căznesc să stabilesc un principiu. Din practica mea 
îndelungată, de ani de zile - am fost ataşat militar şi în Franţa şi în Anglia şi am avut 
misiuni nenumărate - pot să vă spun că nu puteam să tratez o problemă pe care o 
aveam în sarcina mea, oricât de importantă, decât printr-un singur organ. N-aveam 
dreptul să tratez cu altcineva şi dacă aş fi încercat să bat la up altei autorităţi din 
Franţa, Anglia sau Belgia, n-aş fi putut să găsesc o uşă deschisă. In ţările acestea, unde 
competenţele sunt bine stabilite, raporturile cu streinătatea se leagă numai prin anumite 
organe. 

Iată domnilor, pe germani, cari au raporturi cu Statul Român şi cari discută cu 
dvs., făcând cereri directe fiecărui domn ministru. Se duc la dl. Ghiolu, de la care cer şi 
obţin un anumit lucru; se duc apoi la dl. g-ral Dobre, la dl. Strihan, la dl. Marinescu, la 
Marele Stat Major şi dintr-un lucru de nimic se face ceva, care se execută necoordonat. 

Ce am făcut eu, când am venit la conducerea Statului? Am dat, prin dl. 
Vlădescu, ordine circulare: Nu staţi de vorbă cu aceşti domni: nici cu dl. Neubacher, 
nici cu dl. Klugkist, nici cu dl. von Killinger. Nu se tratează decât printr-un singur 
organ, care este Ministerul de Externe. Acesta se consultă cu dvs. şi numai dacă vi se 
spune de acest minister: acestea sunt bazele, numai pe bazele acestea trataţi dvs. De 
câte ori germanii vă trimit câte o hârtie, încercând să ia din timpul dvs. de lucru, 
trimiteţi-i la plimbare, îndrumaţi-i la Ministerul de Externe, fiindcă n-au dreptul să 
discute cu dvs. absolut nici o problemă, decât numai chestiuni de executare a 
acordurilor care au fost stabilite. Atât şi nimic mai mult. 

Deci, dacă cere cineva din partea germanilor ceva pentru Apărarea Pasivă sau 
pentru contingentări, dvs. trebuie să-i spuneţi: Du-te d-ta şi înţelege-te cu Ministerul de 
Externe. Iar Ministerul de Externe ţine seama, în rezolvarea acestei cereri, de acordul 
economic încheiat. 

Aţi vorbit de Statul Major. N-are ce căuta Marele Stat Major în această 

organizare. El nu dă decât organizarea necesară, care să contribuie la rezolvarea 
cererilor şi a raporturilor dintre germani şi români. 

Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării este în măsură să stabilească 

plafonul produselor ce se furnizează, nu Statul Major. Or, am găsit oameni de la Statul 
Major care dau aprobări unde să se instaleze germanii în Ţara Românească; n-au 
dreptul s-o facă. Alţii, tot de la Statul Major, dau aprobări ca germanii să ia furniturile 
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cutare şi cutare; n-au dreptul. Nu aceasta este acţiunea Statului Major, nici după legea 
lui organică, nici după practica lucrurilor. 

Am făcut trei războaie, acesta este al patrulea şi niciodată, atunci când am fost 
la Statul Major, nu m-am ocupat de astfel de probleme. Acum am găsit aprobări date de 
Statul Major, pe care le-am revocat. Deci, Mihai Antonescu, te rog să-i convoci pe 
germani şi să le spui aceste lucruri, arătându-le, totodată, şi ordinul circular, care a fost 
dat de atâtea ori. 

O. Vlidescu: Primul ordin circular dat în privinţa aceasta este din septembrie 
1940. 

Mareşal I. Antonescu: Vedeţi domnilor? Deci, invitaţi-i foarte politicos pe 
germani să discute cu Ministerul de Externe, spunându-le: N-am căderea să discut cu 
dvs. 

M. Antonescu: Nu vreau să fac nici un act de lipsă de curtoazie faţă de 
Legaţia Germană şi faţă de dl. Killinger personal, pentru care am toată consideraţia, dar 
iată, Cabinetul Militar a făcut investigaţii la Snagov, la vilele de acolo, şi raportează: 
pentru vila d-lui dr. Pop, Legaţia Germană a eliberat un certificat prin care dovedeşte 
că în această vilă s-a autorizat depozitarea mărfurilor firmei „Cadeca"; aceasta, în 
legătură cu dispoziţiile Ministerului Economiei Naţionale privitoare la dispersiune. 

S. Ghiolu: N-am primit nici o cerere pentru dispersare de la „Cadeca", dar 
dacă aş fi primit, aş fi aprobat-o, potrivit hotărârii luate aici. 

M. Antonescu: Tocmai aceasta: ştiindu-se de această dispoziţie, s-a dat 
certificatul. 

P. Strihan: Eu am primit o cerere de dispersare de la firma „Cadeca" şi am 
cerut avizul Ministerului Economiei Naţionale. 

Prin urmare, este un lucru neregulat. 
Cine l-a autorizat? L-a autorizat cineva care n-are dreptul s-o facă. 
M. Antonescu: Am avut un alt exemplu. Vi l-am povestit; era acela cu 

Misiunea germană. 
Mareşal I. Antonescu: Acolo nu era vinovată Misiunea germană. 
M. Antonescu: Pe fond, am spus dlui g-ral Hansen că el are dreptate. 
Mareşal I. Antonescu: Dar neregulat. 
Eu, fiind în străinătate, am căutat să servesc, cât am putut, Neamul românesc. 

Dacă ei profită, este că noi suntem dezorganizaţi. Fiecare crede că dacă serveşte pe un 
străin, va putea avea o oarecare recompensă. 

Vă rog, domnilor, să nu-i mai primiţi. Refuzaţi în mod politicos, arătându-le că 
nu aveţi căderea să discutaţi aceste probleme. 

Statul Major nu poate discuta decât problemele cu caracter militar. De 
exemplu, zona unde să se ducă cineva. Şi această zonă nu poate fi fixată decât cu 
autorizaţiunea mea. 

Al doilea, Marele Stat Major nu poate discuta decât problemele de ordin tehnic 
şi, al treilea, problemele cu caracter operativ. 

Acestea sunt cele trei mari probleme pe care Marele Stat Major este autorizat 
să le discute. Aprovizionamentele cu plată se pot face, dar rechiziţii n-au dreptul să 
facă. De altă parte, dv., miniştrii, n-aveţi dreptul să daţi astfel de autorizaţiuni. 
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S. Ghiolu: Dacă cereau, dădeam această autorizaţie. 
Mareşal L Antonescu: Dar Legaţia Gennană nu poate să dea această autorizaţie. 
Vă rog să invitaţi pe aceşti comercianţi, să iasă cu mărfurile de acolo. Legaţia 

Gennană nu poate să dea pe teritoriul nostru astfel de autorizaţii. N-am ajuns, nici în 
situaţia Cehoslovaciei, şi nici în situaţia Ungariei. 

I. Petrovici: Domnule Mareşal, aş profita de ocazie ca să vă cer o lămurire: 
întrucât Comandamentul gennan are dreptul să ocupe şcoli de ale mele, fără 
autorizaţie. 

Mareşal I. Antonescu: N-are voie. 
Să faceţi o notă Preşedinţiei, şi Preşedinţia îi va invita să părăsească aceste 

şcoli. 

Afară de aceasta, am văzut că fac barăci peste tot. 
General Vasiliu, să ştii că n-au acest drept, dacă nu vin cu autorizaţie. Ei nu se 

pot instala într-un loc fără acest consimţământ, iar în ceea ce priveşte spitalele evacuate 
din Bucureşti, cum este cazul spitalului Casei Muncii, sau altele, germanii vin şi le 
ocupă. Eu am hotărât că n-au dreptul decât la 5000 paturi. Pentru acele din restul ţării, 
ei nu se pot instala decât în regiunea în care locuiesc saşii. Acolo saşii au şcoli, au 
spitale. Să mai apese şi pe ele, nu numai pe ale noastre. 

Deci, dv. sunteţi de vină dacă ei continuă să se instaleze în locuri şi proprietăţi 
nepermise. N-au dreptul s-o facă. 

Deci, d-ta, dle profesor Petrovici, să semnalezi această neregularitate 
generalului Vasiliu, care va lua măsuri, ca toate aceste şcoli şi spitale să fie evacuate de 
elementele germane. 

G-ral C. Pantazi: S-a aranjat această chestiune. De la Bucureşti au şi ieşit. 
Mareşal I. Antonescu: În 1940, toată lumea venea la mine şi spunea că 

preferă protectoratul german în locul unui regim legionar. După aceea, când a început 
rebeliunea., au spus ca să accept concursul Annatei germane. Vă daţi seama acum ce ar 
fi fost pentru Neamul românesc! Am fi fost astăzi sub protectorat gennan. 

Atunci toată lumea se grăbea să linguşească pe gennani. După cum în 1938-
1940, când vedeau că regimul legionar şi Codreanu încep să-şi impună vederile, toată 
lumea începuse să-şi cumpere cămăşi verzi, pentru ca, pe unnă, să înceapă să dea cu 
barda în contra legionarilor. 

Aşa şi cu gennanii. În 1940, toată lumea era bucuroasă că vin gennanii şi 
scapă ţara de catastrofă. Acum toată lumea vrea să le dea în cap. 

Ei bine, domnilor, acestea nu sunt acte de oameni civilizaţi. Gennanii ne dau 
un ajutor foarte important. Vă afinn că laşul l-am salvat numai cu concursul diviziilor 
blindate germane. Noi nu puteam s-o facem. Prin concursul dat de gennani am 
economisit şi sânge românesc. Gennanii au vărsat sânge ca să salveze laşii. Altfel, 
lupta s-ar fi petrecut în interiorul poziţiei de rezistenţă. S-ar fi bătut, desigur, şi românii 
noştri, dar nu-i mai puţin adevărat că datorită acestei lupte pe care o duc germanii, la 
cererea mea - pentru că erau gata să se retragă mult mai jos - eu am putut să apăr linia 
laşilor şi am putut să apăr Moldova. 

Am intrat odată cu ruşii în această poziţie de rezistenţă, iar astăzi mă găsesc 
numai eu în ea, şi în faţa acestei linii am dat lupta aceasta mare. Dacă nu erau gennanii, 
ne-ar fi costat şi mult sânge, şi mult risc, şi altele. 
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De aceea, acum nu trebuie să facem mereu proteste, că dacă se întăresc 
germanii, trebuie să ne bombardeze americanii. Aceasta este cea mai mare aberaţie. 

G-ral C. Pantazi: Lângă Ploieşti, toate barăcile germane sunt neatinse. 
M. Antonescu: Am arătat dlui Killinger o serie întreagă de neregularităţi, iar 

D-sa a fost de acord că ele trebuiesc imediat înlăturate. 
Mareşal I. Antonescu: Un lucru trebuie să se ştie, că n-au dreptul să intre în 

orice casă. Pot să facă barcamente unde vor, şi chiar acestea trebuie să se stabilească 
printr-o înţelegere amicală între ei şi noi. 

Dar acum, pentru că sunt într-o situaţie, alta decât erau în 1940, ca să 
schimbăm atitudinea, nu este demn, şi sunt acţiuni care dezonorează. 

Mai târziu, s-ar putea ca englejii să se "împace cu germanii. În definitiv, tot 
acolo au să ajungă, şi atunci germanii vor veni şi ne vor cere să plătim toate aceste acte. 

Să ne gândim serios asupra fiecărui gest pe care-l facem. Este bine să păstrăm 
o linie corectă, chiar faţă de duşmani, şi cu atât mai mult faţă de o naţiune amică. Cu 
cât eşti mai mic, n-ai altă armă decât corectitudinea. Când eşti mare, poţi să-ţi permiţi 
orice licenţe şi orice aberaţii. 

Vedeţi pe aceşti domni, cari pretind că luptă pentru o nouă viaţă şi pentru 
dreptate, vedeţi la ce acte criminale se dedau. Ei au protestat în contra germanilor, cari 
în 1914 au distrus biblioteca din Louvin, pentru ca astăzi să arunce bombe ca să 
omoare populaţie nevinovată şi să distrugă operele de artă. 

Deci, domnilor, o atitudine foarte corectă în relaţiunile noastre cu germanii. 
Când, în 1940, ne-am îndoit spinarea în faţa lor, acum fiindcă sunt bătuţi şi ameninţaţi 
să fie distruşi, noi să le dăm lovitura. 

Nu se poate, domnilor. Eu n-am fost neamţofil şi nu voi fi în viaţa mea. I-am 
spus-o şi lui Hitler: ,,Nu poţi pretinde, ca poporul românesc să iubească pe poporul 
german. Când am pierdut toate teritoriile datorită acţiunilor politice şi militare ale 
Germaniei, nu puteţi să cereţi poporului român să vă iubească. Poporul român merge 
alături de poporul german din interes şi când vei fi în măsură să-l ajuţi ca să-şi recâştige 
drepturile, atunci acest popor român îţi va fi recunoscător". 

Una este sentimentul, şi alta este corectitudinea. Trebuie să avem o atitudine 
corectă faţă de germani, indiferent de sentimentele pe care le nutrim. 

I. D. Enescu: În Moldova s-au pus la dispoziţia germanilor toate încăperile de 
care aveau ei nevoie. 

Mareşal I. Antonescu: Acolo este teatrul de operaţiuni. Acolo le punem orice 
la dispoziţie. Unde vreţi să stea Comandamentul, decât într-un local. Sunt răniţi, care 
trebuie să fie primiţi în spitalele româneşti. Nu pot lăsa pe rănitul german fără asistenţă, 
atunci când am un spital românesc aproape. 

G-ral C. Pantazi: Este adevărat că au făcut unele abuzuri. 
Mareşal I. Antonescu: Facem război, dar trebuie să ne gândim şi la viitor. De 

exemplu, la Predeal există clădirea Batalionului de Vânători şi în faţa acestui batalion 
este o mare clădire, proprietatea unui fost plutonier, care a făcut multe ticăloşii. Ei bine, 
au pus ovăzul în acel local. S-a cerut să-l evacueze pentru a caza refugiaţii. N-a fost 
posibil acest lucru decât în momentul când am dat ordin categoric să iasă de acolo. 
Trebuie să-i instalăm în cazărmi, iar nu în şcoli. 
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General Pantazi, vom discuta această chestiune şi d-ta vei fi silit ca pe recruţii 
cari îţi vor veni să-i instalezi în alte localuri decât în şcoli şi în localurile 
Administraţiei. Dar nici în aceste clădiri nu trebuie să punem ovăz şi paie. Mai bine 
este ca să luaţi casele particulare pentru aceste depozite. Pe jidanii din Moldova am 
spus ca să-i strângeţi şi în casele lor să faceţi depozite. Chiar în casele româneşti se pot 
face aceste depozite, dar instituţiile trebuie să rămână instituţii şi să funcţioneze ca 
atare. 

I. Petrovici: Vacanţele acestea şcolare nu trebuie să rămână perpetue până la 
sfârşitul războiului. 

Mareşal I. Antonescu: Eu am cerut să se studieze problema, pentru a se 
reîncepe şcoala chiar în timpul verii, fiindcă la iarnă vom avea alte greutăţi. 

Problema aceasta trebuie studiată însă. Trec acum la chestiunile care privesc 
constatările domnului ministru Atta Constantinescu. 

A. Constantinescu: Domnilor, în ultimele zece zile am vizitat judeţele din 
Moldova. Ajungând linia Vaslui-laşi, apoi pe linia Roman-Piatra Neamţ, până la 
Târgul-Neamţ, mânăstirea Agapia şi Văratec. Am vizitat peste 80 comune şi peste 25 
aşa-zise mari proprietăţi. În toate comunele am găsit pe notari şi primari la posturile 
lor, funcţionând în perfecte condiţiuni. Lucrul câmpului merge aproape ca şi în timp 
normal. S-au semănat absolut toate suprafeţele. Este o atmosferă excelentă mergând 
până la 3-4 kilometri în dosul frontului. În jurul Târgului-Neamţ, ţăranii arau ca în 
timpurile normale. Preoţii şi învăţătorii, într-adevăr nu erau acolo. Înmormântările se 
tlceau flră preoţi, fiindcă aceştia erau, în cea mai mare parte, evacuaţi. Preoţii şi 
învăţătorii însă, pe cari i-am găsit la posturile lor, erau animaţi de un spirit cât se poate 
de patriotic. 

În toată această vizită, de zece zile, n-am găsit un ţăran, n-am găsit un 
proprietar sau un intelectual, de la sat sau de la oraş, care să nu-mi spună altceva decât 
că trebuie să luptăm în contra ruşilor, până la capăt. Această atmosferă am găsit-o 
pretutindeni. 

Pe şoseaua care duce de la Adjud la Sărata-Hârja, care este punct de trecere în 
Transilvania, am fost impresionat de ţinuta deosebită a Jandarmeriei. Trebuie să vă 
spun că de la Adjud până la Sărata erau mii de căruţe, şi toate ţineau dreapta. Jandarmii 
singuri luau dârlogii cailor cari deviau, pentru a-i repune în linia de scurgere a 
coloanelor. Ţăranii erau bărbieriţi, curaţi şi într-o ţinută de perfectă ordine. O lacună 
am constatat-o la posturile de pompieri. Am văzut că ungurii aveau un medic uman şi 
un medic veterinar, pe când noi, nu. Pe acolo trec şi prizonierii ruşi. Pe cei cari mor, 
nemţii îi îngroapă foarte la suprafaţă. Aceasta este o chestiune sanitară de natură foarte 
urgentă. 

Mareşal I. Antonescu: Da, este adevărat că foarte mulţi ruşi au murit şi au 
fost îngropaţi la suprafaţă. 

A. Constantinescu: Câinii dezgroapă foarte uşor aceste cadavre. 
De altfel, sunt câteva cazuri de tifos exantematic, şi aceşti bolnavi sunt trimişi 

la Târgu-Ocna. 
În ceea ce priveşte etapele germane evacuate în dezordine, într-adevăr că 

aceste etape s-au dedat la acte de jaf. O singură femeie însă a fost împuşcată. Alte 
victime omeneşti n-au fost. S-au comis numai furturi. 
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Sosind trupe regulate, s-a restabilit ordinea cea mai perfectă. La Tecuci, acum 
cinci zile au fost împuşcaţi un soldat şi un subofiţer, cari au jefuit o casă ţărănească. Cu 
aceste exemple, jafurile au încetat şi liniştea s-a restabilit. 

În ceea ce priveşte măsurile luate pentru repararea şoselelor, atât Marele Stat 
Major, cât şi Ministerul Lucrărilor Publice au trimis un raport asupra măsurilor luate 
pentru repararea tuturor şoselelor din dosul frontului. 

Evident, sunt foarte mari greutăţi, fiindcă aprovizionările cu piatră merg greu, 
însă aşa cum Marele Stat Major a stabilit programul şi cum s-a hotărât ca evreii să fie 
scoşi şi ei să lucreze, cred că în maximum patru săptămâni şoselele din dosul frontului 
vor deveni practicabile. Aceasta, cu condiţiunea ca Marele Stat Major să trimită toate 
trăsurile terasiere la faţ:a locului. 

Repet că în toate aceste regiuni domneşte un spirit patriotic. 
Afară de acestea, preţurile au scăzut. Carnea, ouăle, păsările au ajuns mult mai 

ieftine ca acum un an şi trebuie să recunosc că atât locuitorii de la oraşe cât şi cei de la 
ţ:ară n-au speculat situaţia şi n-au speculat tragedia Neamului nostru. 

Coloanele s-au strecurat în ordine şi accidentele pe şosele n-au fost mai mari 
ca în timpurile obicinuite. 

Am să vă fac o rugăminte, dle Mareşal. Dv. aţi vorbit că trebuie să facem 
economii în ceea ce priveşte meritele excepţionale. Fiecare om trebuie să facă 
sacrificii. Dv. însă, dle Mareşal, aţi acordat gratificaţii pentru inginerii de la Lucrările 
Publice şi de la Căile Ferate, în sumă de 120 milioane. Dv. singur aţi arătat că inginerii 
din Ţara Românească, faţă de salariile pe care le primeau la 1913, primesc astăzi numai 
27% din ceea ce ar fi trebuit să primească. Este imposibil de trăit, faţă de eforturile pe 
care le cerem de la ei. Dacă li se suprimă şi această primă de muncă excepţională, 
atunci ei se vor găsi într-o situaţie critică. 

Aşa că vă rog ca această sumă înscrisă în buget, de 120 milioane lei, să fie 
menţinută. Vă rog să ţineţi seama că 80% dintre ingineri sunt inginerii de la Calea 
Ferată, cari sunt supuşi unor eforturi extraordinare. 

Am trecut acum câteva ceasuri prin gara Ploieşti. Am văzut toată linia ferată 
distrusă şi toţi inginerii pe teren. Sunt toţi la posturile lor, sunt toţi la datorie, deşi 
salariile lor sunt extraordinar de mici. 

Aşa că vă rog, dle Mareşal, şi dle ministru al Finanţelor, să aprobaţi ca această 
sumă să fie menţinută. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta intră în cadrul principiului pe care l-am spus 
eu, ca să fie vorba cu adevărat de merite excepţionale. Nu se compară inginerul de la 
Calea Ferată, care lucrează în condiţiunile de astăzi, pe care le ştim cu toţii, şi inginerii 
cari sunt la drumuri, cu cei de la alte îndeletniciri. Cred că cei cari merită o atenţie 
specială sunt funcţionarii Căilor Ferate, pentru că în adevăr fac un efort nemaipomenit, 
într-o disciplină şi o ordine care merită din partea naţiunii toată recunoştinţa ei. 

Am supus Căile Ferate Române, în ultimele două luni, la un efort fantastic. 
Toate transporturile noastre, dacă n-ar fi fost aceste bombardamente, puteau servi ca 
model. 

Totuşi, deşi au fost bombardamentele, concentrările s-au făcut în cele mai 
bune condiţiuni pe baza energiei, pe baza corectitudinii şi a conştiinciozităţii 
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funcţionarilor de la Calea Ferată. Deci, nu poate fi nicio discuţie asupra recompensei pe 
care le-o datorăm. 

A. Constantinescu: Ca şi inginerii din Direcţia Generală a Drumurilor, cari 
lucrează în zonele operative. 

Mareşal I. Antonescu: Cu o condiţie însă, ca aceşti ingineri să nu se ducă 
numai o dată pe lună pe linie şi să ceară plata muncii excepţionale pe luna întreagă. 

Domnule ministru, eu cunosc toate aceste drumuri. Ţi-am spus eu d-tale cazul 
de la podul lteşti. Lucrul este dezorganizat. Am luat oamenii de acolo unde erau foarte 
necesari. Podul acesta este o piesă importantă. Ei bine, a început lucrarea acum trei 
săptămâni de abia, cu 50 lucrători, şi după trei săptămâni am găsit numai şase dulgheri. 
S-au luat de la acest pod, atât de important, toţi oamenii şi s-au trimis în altă parte. Cât 
timp au fost germanii s-a lucrat bine. Când am rămas noi, nu s-a mai făcut nimic. Luăm 
oamenii de la o lucrare de foarte mare interes şi de la o lucrare atât de urgentă, ca să-i 
mutăm în altă parte. Suntem într-o continuă fluctuaţie cu aceşti oameni, cari nu 
lucrează nici aici, nici dincolo. 

Deci această problemă a drumurilor este o problemă esenţială, care trebuie 
rezolvată imediat şi lucrul trebuie să continue cât se poate de intens. 

A. Constantinescu: S-au dat ordine ca nimeni să nu iasă la munca de folos 
obştesc înainte ca munca câmpului să fie terminată. 

Mareşal I. Antonescu: Eu ştiu un lucru, pe care l-am văzut, că toţi evreii de la 
15 ani nu fac decât să vorbească şi să critice. Străzile din Bacău, laşi, Roman, Vaslui 
sunt pline de evrei, iar românii lucrează şi la sapă, şi la coasă, şi la drumuri. 

Am dat ordin, de acum două săptămâni, în această privinţă, până când am che
mat pe comandantul de armată şi i-am spus să se facă acest lucru, să nu se aştepte totul 
de la sătean, iar pe jidan să-l lăsăm să vorbească şi să nu facă nimic. Eu nu sunt un 
mâncător de jidani, dar nu găsiţi dv. că este o enormă nedreptate pentru Neamul româ
nesc ca evreul, care trăieşte aici la adăpostul luptei, să facă negustorie, să trăiască cât se 
poate de bine, iar românul să moară pe front şi să facă toate muncile în dosul frontului? 

M. Antonescu: Dispoziţia la care se referă domnul ministru nu poartă 
nicidecum asupra evreilor. S-a stabilit întâietatea lucrărilor după sezon şi importanţă. 

Mareşal I. Antonescu: Dar în timpul acesta, de ce n-am luat şi pe evrei la 
muncă? 

A. Constantinescu: Acum s-au luat. 
Mareşal I. Antonescu: Acum, dar nu există până în momentul de faţă un 

singur evreu. Premilitarii, ţăranii şi soldaţii trebuie să facă totul. 
A. Constantinescu: Sunt patru batalioane de evrei la Focşani. 
Mareşal I. Antonescu: Toţii jidanii nu fac decât să numere tancurile pe străzi. 

Văd jidani cu ochelarii pe nas, cari se plimbă pe stradă şi au aerul că nu fac nimic. Cred 
că acela este tipul clasic al individului care se duce pe urmă şi iniţiază, pune la curent 
pe inamic asupra situaţiei noastre. 

Dle doctor Tomescu, nu mai este timpul ca să facem protecţii de persoane. 
Sunt oameni calificaţi, cari trebuie să fie în linia întâia. În primul rând chirurgii. Tot ce 
avem mai bun; toţi chirurgii să fie acolo. Din cauza lipsei acestor specialişti se 
întâmplă atâtea infecţii şi procentul invalizilor noştri creşte într-o proporţie atât de 
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mare. În al doilea rând, va trebui să trimiţi, după cum v-am mai spus, chirurgi cranieni. 
Nu oricine, chiar chirurg fiind, poate să facă o operaţie la cap. 

Ole Nemoianu, ţi-am vorbit eu despre mâna de lucru în agricultură. 
P. Nemoianu: În zonele de etape se vor face însămânţări cu preliminari, cu 

refugiaţi şi cu prizonieri, acolo unde se va putea. 
Mareşal I. Antonescu: Eu atât am să-ţi spun d-tale, ca să nu fim surprinşi că 

se coace grâul şi n-am organizat seceratul, căratul şi strânsul în magazii. 
A două problemă: ţi-am trimis o notă ca să organizezi, chiar de acum, 

tractoarele până în linia frontului, şi aceasta cu acordul Comandamentului respectiv. 
Tot ce este tractor, fie al Armatei, fie al Camerelor Agricole, fie particulare, să le 
organizezi, ca să accelerăm secerişul şi munca câmpului, în general. Noi am făcut două 
milioane de hectare şi dacă nu le-am fi făcut ar fi fost o adevărată catastrofă. La anul 
vor fi dificultăţi mult mai mari. Va trebui să întoarcem ogoarele, pentru că numai aşa 
făcând vom putea evita o catastrofă a alimentării. Dacă vom ara continuu, începând 
chiar din iulie, vom reuşi să ne salvăm existenţa pentru anul viitor. Deci, cu mijloacele 
domnului Alexianu şi cu Armata, cu toate aceste mijloace de acum, trebuie să vă 
organizaţi, să vă îngrijiţi de combustibil şi de oameni, ca să putem începe imediat 
lucrul. Toate terenurile vor fi întoarse. La plată nu ne uităm. Deocamdată trebuie să 
muncim pământul, pentru că el ne va ajuta să trăim. De ruşi, cu siguranţă că vom scăpa, 
dar de foamete nu va putea scăpa Ţara Românească. Aceasta le-am spus-o ţăranilor 
peste tot pe unde am trecut, şi ţăranii m-au înţeles. Ţăranii lucrează astăzi, şi eu mi-am 
dat seama de progresul cu care se lucrează. Se lucrează mai mult în spatele imediat al 
frontului decât mai încoace. Dintre toate judeţele, cel mai avansat este Tecuciul. 

A. Constantinescu: Este mai jos. 
Mareşal I. Antonescu: Judeţul Covurlui este la aceeaşi înălţime, şi cu toate 

acestea nu este lucrat. Luni am fost la Galaţi, cu avionul, şi de la Galaţi am trecut la 
Bacău. Deci, am traversat toată această linie. Covurluiul este foarte puţin lucrat. Vă 
atrag atenţiunea că puneţi foarte mult accent pe o parte, care este puţin lucrată. Este 
vorba de răsăritul judeţului Ialomiţa. Toată această parte a judeţului Ialomiţa, spre 
Dunăre, este foarte puţin lucrată. Trebuie să ţineţi seama că nu mai avem înaintea 
noastră decât cel mult 15 zile de lucru. 

P. Strihan: Înainte de toate, însuşi prefectul de Ialomiţa ne-a înştiinţat că 600 
tractoare stau inerte din lipsă de motorină. 

În conferinţa de ieri cu prefecţii am avut convingerea că lucrul acesta se 
petrece în toată ţara. Ni s-a spus că Armata este în posesia unei însemnate cantităţi de 
motorină. 

Vă rog să dispuneţi ca Armata să dea, din cantităţile pe care le are, motorina 
necesară, şi aceasta cu titlul de împrumut. 

Mareşal I. Antonescu: G-ral Pantazi, să dai ordin în acest sens. 
P. Strihan: În foarte multe judeţe, am informaţii că Armata a blocat întreaga 

cantitate de benzină. 
Mareşal I. Antonescu: Nu este adevărat. 
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P. Strihan: Prefecţii mi-au spus că Armata a blocat numai un procent, dar nu 
din cantităţile existente, ci din întreaga capacitate a vaselor. Veţi binevoi a vedea că 
dacă se blochează 20%, cu acest sistem s-a blocat totul. 

G-ral C. Pantazi: Să mi se dea cazuri concrete. 
Mareşal I. Antonescu: De la Calea Ferată nu este nimeni aici. 
Domnule ministru al Comunicaţiilor, te rog să iei notă: s-a întâmplat şi la 

Ploieşti, că incendiile s-au datorat faptului că Regia Căilor Ferate n-a scos de acolo tot 
ceea ce lucrau rafinăriile. Sunt anumite lucruri care nu trebuie să se petreacă, oricare ar 
fi concentrările, oricât de mari ar fi necesităţile militare. Tot o necesitate militară este şi 
aceasta, ca să nu lăsăm în rafinării cantităţi atât de mari. Trebuia să se scoată benzina 
de acolo, să se degajeze imediat rafinăriile. Deci, în acest sector, Calea Ferată n-a 
funcţionat. 

În al doilea rând, am spus de mai multe ori şi am atras atenţia g-ralului 
Orezeanu ca să se degajeze atelierele de materii prime şi garajele pe care le avea Calea 
Ferată. 

Du-te şi d-ta, dle ministru al Comunicaţiilor, şi vezi câte cadavre sunt acolo. 
Au fost ţinute 100 vagoane de păcură în Atelierele Griviţa. Aceste 100 vagoane puteau 
să fie degajate, mai ales că Atelierele Griviţa nu lucrau. 

Deci este pur şi simplu o neglijenţă. 
Am mai văzut în Moldova vagoane încărcate cu parbrizuri. În schimb nu se 

cară traversele din depozitele aflate acolo. Avem o mulţime de lemnărie care se găseşte 
pe linia Piatra-Neamţ. Deci, se cară tot lucruri secundare. Fiecare inginer face ce vrea 
şi întrebuinţează camioanele cum vrea. Este foarte frumos să salvezi tot avutul 
instituţiei tale, dar trebuie o ordine în ceea ce priveşte urgenţa. 

Trebuie să ne punem serios la lucru. Păcura, motorina a fost lăsată în cantităţi 
mari, aici şi dincolo, pe când agricultura suferă. Degeaba facem sacrificii, dacă nu vom 
avea alimentaţie. Trebuie să contribuie şi Calea Ferată la toate aceste sacrificii şi 

trebuie ca şi Economia Naţională să se îngrijească ca (sic!) să se dea motorina necesară 
acestor tractoare. 

Domnilor, în zborurile pe care le fac cu avionul, n-am văzut decât câte un 
tractor la 20 kilometri. Avem peste 9000 tractoare în Ţara Românească, care nu pot fi 
puse la lucru din cauza lipsei de motorină. 

Societăţile acestea petrolifere depind de dv., dle Ghiolu. Vă rog să faceţi o 
anchetă şi să vedeţi pentru ce n-au avut motorina necesară pentru tractoarele în judeţele 
din Valea Dunării. Aceasta priveşte mai mult Societăţile „Distribuţia" şi „Unirea", care 
se ocupă cu distribuirea motorinei şi benzinei. 

De exemplu, de la laşi au plecat toate aceste societăţi. Viaţa economică a fost 
distrusă din cauza aceasta. Să faceţi o anchetă şi să vedeţi din ce cauză nu funcţionează 
tractoarele. Vă previn şi vă cer să nu se mai întâmple această situaţie, oricare ar fi 
nevoile militare. Toate trebuie să se încadreze în planurile Statului Major şi deci şi 
motorina necesară tractoarelor trebuie trimisă. 

Vorbesc acum pentru Secretariat şi Cabinetul Militar. Dacă s-a întâmplat 
faptul la rafinării, să se facă o anchetă şi să vedem dacă ele sunt vinovate, sau dacă 
Calea (sic!) Ferată n-a fost destul de atentă ca să scoată fabricatele la timp. 
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S. Ghiolu: Nu s-a putut, fiindcă, în afară că s-au distrus staţiile de triaj, dar au 
fost transporturi militare care primau. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuiau să se strecoare. Dacă a fost distrus Triajul, 
era o altă soluţie. Dacă nu se poate scoate din rafinării, atunci rafinăriile să nu mai 
continue să lucreze. Trebuia redusă producţia. 

S. Ghiolu: S-a redus la jumătate. Suntem într-o situaţie paradoxală acum. Ieri 
începusem să avem lipsă de benzină. Au fost şi greutăţi. 

Mareşal I. Antonescu: Desigur că sunt greutăţi, dar trebuie să găsim mijlocul 
ca să înlăturăm toate aceste greutăţi şi să trecem la înfăptuiri. 

S. Ghiolu: Pentru tractoarele agricole am vorbit cu „Distribuţia". În cazul în 
care Calea Ferată are greutăţi, vom face transporturi cu camioanele. Mai este o mare 
greutate, că toate depozitele noastre de benzină şi motorină sunt foarte mici; au o 
capacitate de la 2000-5000 litri. Vom căuta să facem transporturile în butoaie, ca să 
complectăm lipsa din depozite. 

Mareşal I. Antonescu: Eu sunt absorbit de problemele militare de pe front. 
Dacă nu vă îngrijiţi de recoltă, atunci ce vor mânca trupele de pe front, serviciile din 
spate şi populaţia ţării? 

P. Strihan: Tot în legătură cu muncile agricole, v-aş ruga să dispuneţi ca 
trupele să dea mâna de lucru de care este nevoie. 

Mareşal I. Antonescu: Este dat ordinul acesta. D-ta să arăţi unde nu se face 
acest lucru. 

P. Strihan: Eu am cerut să mi se arate ordinul, ca să-l difuzez şi eu prefecţilor. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta n-ai decât să spui: ,,Fac apel la trupele militare, 

care au ordin". 
Dacă nu-ţi va da concursul, atunci să mă anunţi. 
P. Strihan: În ceea ce priveşte pe premilitari, li s-a spus că comandanţii lor au 

dispoziţiuni să-i ţină strâns pentru disciplină sau instrucţie, în judeţele din Vestul ţării, 
lucru care vine în contradicţie cu necesităţile muncilor agricole. 

G-ral C. Pantazi: În ceea ce priveşte prizonierii, au fost aduşi la locurile de 
destinaţie. În prezent se studiază chestiunea ca să fie duşi la proprietari, ca să 
înlocuiască prizonierii ruşi, şi aceasta în vederea găsirei unei posibilităţi de trai pentru 
aceşti tineri. 

P. Strihan: În judeţul Arad ţăranii sunt foarte bucuroşi să primească câte un 
premilitar în familie, ca să aibă un ajutor la muncă. 

Mareşal I. Antonescu: Deocamdată premilitarii sunt întrebuinţaţi şi la 
fortificaţii, şi la muncile agricole, şi la instrucţie, şi la Calea Ferată. Vom avea o 
conferinţa specială, ca să vedem de ce mână de lucru avem nevoie. 

Domnilor, mai este o chestiune: este problema concentrării trupelor prizonie
rilor americani într-un singur loc. S-a întâmplat această anomalie, că prizonierul 
american care stă alături de soldatul de santinelă român, sau rănitul american care stă 
alături de rănitul român, românul trăieşte ţigăneşte, iar americanul boiereşte. Este de 
mirare că românul n-a pus mâna pe ceva să le dea în cap. Numai în Ţara Românească 
se pot întâmpla astfel de lucruri. In tot cazul, am pus astăzi o rezoluţie. Trebuie să ne 
organizăm, dar nu trebuie nici să cădem într-un exces şi nici în altul. Avem o 
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Conferinţă Internaţională la care am aderat. O respectăm, dar nimic în plus şi nimic în 
minus. Nu facem nici o abatere de la dispoziţiile acestei conferinţe. Regula pe care o 
păstrăm este a dreptului internaţional la care am aderat, şi pe care o respectăm. Atât şi 
nimic mai mult. Ca să ţin într-un spital un prizonier american, încă din luna august, 
rănit, cu o soldă de 200 lei pe zi, şi românul să nu aibă nimic, aceasta este o ruşine, şi 
este de mirare că nu s-a găsit nici un român ca să-i tragă cu cratiţa în cap. 

Dr. P. Tomescu: Românii au protestat. 
G-ral C. Pantazi: La Ploieşti avem un singur prizonier în spital. 
Mareşal I. Antonescu: Să-i strângeţi pe toţi într-un singur loc, unde să nu fie 

răniţi români. De ce prizonierul american are o alocaţie de 200 lei pe zi? 
Dr. P. Tomescu: Pentru că sunt ofiţeri. 
Mareşal I. Antonescu: În privinţa alocaţiei, g-ral Pantazi, te rog să verifici 

dacă este adevărată informaţia mea, că la unele spitale nu s-au plătit drepturile 
oamenilor răniţi. 

G-ral C. Pantazi: Am luat notă. 
G-ral D. Popescu: În privinţa americanilor aş avea ceva de spus. Eu nu 

cunosc conţinutul Convenţiei Internaţionale, dar cred că la înmormântările prizonierilor 
n-ar trebui să se ţină discursuri. 

Mareşal I. Antonescu: Cine a ţinut discurs? 
G-ral D. Popescu: Cineva din partea Comandamentului ... 
Eu am văzut ieri doi americani, la Câmpina, cu mâinile la spate, cum se uitau 

şi râdeau. Alţii au fost aduşi de la Târgovişte şi aceştia au început să strige: ,,Hip, hip, 
ura". Să nu se uite că la Calafat au mitraliat populaţia. 

Mareşal I. Antonescu: Unde s-a întâmplat aceasta? 
G-ral D. Popescu: La Ploieşti. 
I. Petrovici: A veţi textul discursului? Ar fi interesant. 
G-ral D. Popescu: Mortul era dintre cei cari au bombardat Capitala la 4 aprilie. 

Să nu se uite că la această înmormântare au asistat şi mulţi refugiaţi. 
Mareşal I. Antonescu: Vă spun că sunt dezarmat şi nu găsesc cuvinte pentru 

calificarea unor asemenea fapte. Cum se poate concepe ca să aducă aceşti prizonieri şi 
să strige: ,,Hip, bip, ura". 

Eu nu pot să fiu peste tot, şi nu pot fi nici jandarm, şi nici nu pot să asist 
oriunde se ţin discursuri. Vă pot spune ce s-a îutâmplat acum câteva zile cu doi 
prizonieri americani lansaţi cu paraşutele din avioanele care au bombardat unele 
regiuni. Aceşti prizonieri au fost transportaţi într-o maşină în care s-a urcat şi un 
caporal de jandarmi. Ce s-au înţeles prizonierii între ei nu se ştie, dar fapt este că la un 
moment dat, jandarmul şi şoferul au fost loviţi cu căştile de radio pe care le purtau 
asupra lor prizonierii, şi umpluţi de sânge. Au fost prinşi cu mare greutate şi mă mir că 
nu s-a găsit nimeni care să-i împuşte. Au fost numai bătuţi. Cea mai mare greşeală este 
că prizonierii n-au fost percheziţionaţi şi nu li s-au luat tot ceea ce putea să constituie 
un mijloc de atac. 

G-ral C. Vasiliu: Sunt depuşi la închisoarea de la Craiova şi daţi în judecata 
Curţii Marţiale. 
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Mareşal I. Antonescu: Să fie imediat judecaţi, pentru că aceasta constituie o 
sfidare a opiniei publice româneşti. Aceasta nu mai este atitudine de prizonier. S-a 
terminat cu menajamentele, iar pe domnul de la garnizoana de la Piteşti, te rog să-l 
pedepseşti. 

G-ral D. Popescu: Mi s-a spus de prefectul de Argeş că s-au ţinut discursuri. 
Mareşal I. Antonescu: Să trimiţi o anchetă acolo. 
Ce ai făcut cu doamna aceea, g-ral Vasiliu? 
G-ral C. Vasiliu: Am internat-o. 
Mareşal I. Antonescu: Unde este comunicatul? 
Mai era un caz. 
G-ral C. Vasiliu: Este o doamnă Dumitriu, care a fost internată în lagăr. 
Mareşal I. Antonescu: De ce n-aţi dat un comunicat în acest sens? Să se 

aducă la cunoştinţa opiniei publice persoanele sancţionate pentru acte de nedemnitate 
naţională şi să se arate în ce constau aceste acte. 

Constat iarăşi că în privinţa dlui Ghica n-a apărut comunicatul. 
O. Vlildescu: Mi-a trimis dl ministru Nemoianu un răspuns, că a trimis acolo 

o cercetare. 
Mareşal I. Antonescu: Ce cercetare? 
P. Nemoianu: Nu se pot stârpi. 
Mareşal I. Antonescu: Deoarece este vorba de un om care a ajuns ministru de 

Externe, fiindcă nu ştie româneşte, ci numai franţuzeşte? Acest domn a ajuns să facă pe 
moşia lui adevărate culturi de ciori, fără ca să-l dezavueze nimeni. Timp de trei ani cât 
frontul mergea bine, acest domn spunea că vor veni americanii să ne scape, iar acum 
dârdâie, că ce (sic!) ne facem, că vin ruşii. 

Am spus, să se dea un comunicat, în care să fie blamat pe Naţiune. Acest 
comunicat văd că nu apare. Dacă era vorba de un ,,Popescu" oarecare, atunci apărea. 

P. Nemoianu: Legea nu permite să aplicăm sancţiuni decât după data de 15 mai. 
Mareşal I. Antonescu: Atrag atenţiunea că sunt pe fiecare arbore cel puţin 20 

cuiburi de ciori. 
Te rog să aplici amenda de un milion lei acestui domn Ghica şi să fie imediat 

executat. Dispoziţia nu este nouă. Am dat-o de acum doi ani. Toate câmpurile din ţara 
aceasta sunt presărate de ciorile care scot sămânţa din ogorul ţăranului. Sunt ciorile 
cultivate de domnul Ghica. Să mi se raporteze că i s-a executat amenda. 

I. Petrovici: Adresa să se facă în franţuzeşte. (Ilaritate) 
Mareşal I. Antonescu: Dl. Ghica nu e în stare să vorbească româneşte: se 

scoală pe franţuzeşte, se culcă pe franţuzeşte şi aşteaptă pe englezi şi pe americani ca 
să-l salveze. Nici paşapoarte Nansen n-aveau străbunii lui atunci când au venit în Ţara 
Românească; şi au ajuns domnitori! 

Organizarea unor emisiuni de radio, pentru prevestirea atacurilor aeriene. 
În scopul informării publicului în această privinţă, fără să se întrerupă 

activitatea în zadar, s-a luat legătură cu Societatea de Radio. S-a constatat că s-ar putea 
organiza asemenea emisiuni între orele 9-13. Să facem aceste emisiuni. Am pus şi pe 
germani să-şi spună părerea. A venit răspunsul de la Misiunea Germană. 

M. Antonescu: Bombele au lovit nişte cabluri ale Societăţii de Radio. 

39 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Mareşal I. Antonescu: Cum stai cu aprovizionarea cu lemne, domnule g-ral 
Arbore? 

G-ral I. Arbore: Avem un deficit de 200.000 vagoane, din totalul de 434.000 
vagoane. 

Mareşal I. Antonescu: Anul acesta nu vom mai avea nevoie de 120.000 
vagoane lemne pentru Capitală, fiindcă populaţia s-a redus la jumătate. Deci şi lemnele 
necesare se vor reduce tot la jumătate. Abia acum începe Ţara Românească să simtă că 
este în război; până acum n-a simţit, era în Arcadia ferice. Aş fi fost şi eu fericit să 
rămână tot aşa, dar acum s-a lovit cu capul de realitate şi se va lovi şi de frig la iarnă. 

Vom face tot ceea ce este posibil pentru intensificarea aprovizionării cu lemne. 
Am văzut foarte multe lemne în Moldova, în gări, pe lângă oraşele Piatra

Neamţ, Bacău şi Vaslui. 
G-ral I. Arbore: Le-am socotit pentru Armată. 
Mareşal I. Antonescu: Să faci bunătate să nu le socoteşti pentru Armată. Este 

nepractic să se ducă de acolo lemne 100 km, până la unităţile de pe front, când trupele 
de acolo luptă într-o regiune păduroasă. Tot frontul este acum într-o regiune plină de 
păduri. Deci, fără să se treacă la devastări de păduri, trupele de pe front să ia lemne de 
pe loc. Nu este divizie care să nu lupte pe front într-o regiune păduroasă. 

G-ral I. Arbore: Noi ne-am gândit la formaţiunile de etape şi la spitale. 
Mareşal I. Antonescu: Să ia şi ele tot de acolo, pentru că disponibilităţile de 

lemne din Moldova sunt prea mari faţă de necesităţile etapelor şi ale spitalelor. Aceste 
cantităţi de lemne ar fi servit pentru aprovizionarea trupelor din garnizoanele 
respective, în cazul când unităţile ar fi rămas acolo. Cum însă aceste unităţi nu vor sta 
decât foarte puţin, se va face o mare economie de lemne. 

Pe măsură ce vagoanele urmează să vină goale spre ţară, să se încarce şi să se 
întoarcă pline cu lemne spre Capitală. Acelaşi lucru, cu toate garnizoanele; Armata 
fiind mobilizată, nu va mai avea atâtea nevoi de lemne ca în trecut, în garnizoane. Deci, 
mare parte din lemnele destinate Armatei să fie trecute pentru aprovizionarea civilă şi a 
administraţiilor locale. 

În al treilea rând, tot în cadrul acestei probleme, v-am spus să recurgeţi şi la 
pădurile din jurul Capitalei. Aşa s-a făcut şi în războiul trecut. Deci, începem tăierile şi 
aici. 

G-ral I. Arbore: S-a studiat problema. Sunt prevăzute aici 20.000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Pădurile proprietarilor absenteişti sau ale acelora cari 

nu vor să le taie, să fie tăiate cu forţa. Să se înceapă cu acestea, apoi cu acelea ale 
Statului. Într-adevăr, sunt oameni cari au păduri de tăiat, chiar Domeniile Coroanei, şi 
cari nu vor să le taie. Nu se menajează absolut nimic. Se începe cu pădurile Domeniilor 
Coroanei, apoi cu ale particularilor şi după aceea se trece la pădurile Statului. 

Raportul contrainfonnativ al Comandamentului Militar al Capitalei pe luna 
aprilie 1944. 

Am vorbit cu dvs., domnule ministru al Finanţelor, de ajutorul familiilor 
concentraţilor. Sumele acordate au fost foarte bune la început, însă acum sunt 
insuficiente. În acest moment critic, dvs. trebuie să vă gândiţi la această problemă şi să 
vedem cum putem, la un moment dat, să venim cu un spor la ajutoarele acordate 
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familiilor luptătorilor de pe front; la fel şi invalizilor. Sporul poate fi şi indirect, în 
alimente. 

G-ral D. Popescu: Mai spre iarnă. 
Mareşal I. Antonescu: Problema trebuie studiată. Eu nu spun ca ea să fie 

rezolvată acum - nu e momentul - sau peste o lună, două sau trei. La momentul 
oportun, după cum vom vedea cum merg preţurile, vom hotărî. 

Vedeţi, toată munca pe care am depus-o şi toate economiile pe care le-am 
făcut îşi dau acum roadele. Datorită abundenţei care a fost în ţară, am putut face fată, în 
condiţiuni perfecte, crizei prin care am trecut. Lipsuri nu sw1t; toată lumea are de 
mâncare. Sunt de completat numai anumite lucruri. 

Dacă n-am fi făcut o gospodărie de economie şi faţă de export şi faţă de 
consumul intern, desigur că am fi trecut acum prin momente ffiră soluţie. 

Domnule dr. Tomescu, am pus chiar să-ţi facă d-tale o scrisoare: toţi cei cari 
vin la recrutare sau la concentrare, vin plini de râie, de paraziţi, sau de sifilis. Aceasta 
însemnează că doctorii de la sate şi de la judeţe nu-şi fac datoria. 

lată raportul: ,,S-a remarcat că printre concentraţii cari se prezintă la unităţi, s-au 
găsit oameni bolnavi de sifilis, tuberculoză şi plini de paraziţi şi de scabie. 

Mereu trimitem oameni acasă şi se întorc plini de scabie şi de paraziţi. 
Medicul de la ţară nu intră în casele oamenilor şi nu-şi face datoria; la fel învăţătorul, la 

· fel preotul, pentru ca, prin sfaturi şi îndemnuri, să putem ieşi din această stare de 
sălbăticie, de care suferă şi Armata şi ţara". Acesta este lucrul esenţial pe care vream 
să-l spun. 

lată, domnilor, raportul d-lui ministru Tomescu în legătură cu tratamentul 
special aplicat prizonierilor americani. De altfel, despre acest lucru am auzit şi eu. 

Mai am aici încă un raport despre felul cum se comportă prizonierii americani. 
Toată lumea este scandalizată de felul cum ne purtăm noi faţă de ei. Mereu primesc 
indicaţiuni, dar mă mir că lumea n-a început să le dea cu câte ceva în cap. 

Ole g-ral Jienescu, te rog să pui Guvernul la curent în legătură cu rezultatele 
bombardamentelor. 

G-ral Gh. Jienescu: Acţiunea aviaţiei adverse în ultima vreme este caracteri
zată prin masă necunoscută. Ieri a fost bombardamentul cel mai masiv: 600 de avioane. 
Se vizează obiective militare. Din ceea ce am văzut astăzi, în. special la Câmpina, 
„Steaua Română" a fost vizată, iar în covorul de bombe n-a fost prins decât cartierul 
din prelungirea Căii Ferate, care trece prin oraş. 

Mareşal I. Antonescu: Care vine de la Doftana. 
G-ral Gh. Jienescu: Caracteristic este faptul că încep să apară bombe de 

calibru mai mare. Majoritatea lor sunt bombe de 500 kg şi bombe-mine, cu explozive 
foarte puternice. 

Mareşal I. Antonescu: La Sofia s-au aruncat şi bombe de 4000 kg. 
G-ral Gh. Jienescu: La noi, până în momentul de fată, nu s-au aruncat bombe 

mai mari de 500 kg şi bombe incendiare. Din bombele utilizate, un bun procent nu 
explodează, nu din cauza focoaselor cu întârziere, ci din pricină că nu se scot 
siguranţele în momentul aruncării. 

Mareşal I. Antonescu: Lipsă de instrucţie. 
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Col. R. Davidescu: În ziarul „Curentul" a apărut, într-o zi, un articol 
informativ privitor la bombele neexplodate. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte rău. Aceste lucruri nu trebuie să le spunem 
inamicului. E tot ce poate fi mai rău. Cenzura este de vină. 

G-ral Gh. Jienescu: Astăzi, bombardamentele de noapte, în general, sunt 
lipsite de precizie. 

La Câmpina, pagubele produse în noaptea trecută erau aproape neînsemnate, 
incendiul era gata să fie stins, când a apărut bombardamentul de astăzi, care a incendiat 
absolut totul: atât staţia de încărcare, cât şi staţia din incinta rafinăriei. Este un incendiu 
aproape imposibil de localizat; a cuprins şi cartierul învecinat. 

Mareşal I. Antonescu: Dar, zidurile de protecţie, la bombardamentele 
masive, nu servesc la nimic. 

G-ral Gh. Jienescu: Însă dacă n-ar fi fost zidurile de protecţie, combustibilul 
ar fi inundat toate cartierele din Câmpina. 

De altfel, acolo unde conductele s-au spart şi petrolul a curs pe câmp, focul s-a 
propagat pe suprafeţe mari. 

Astăzi, bombardamentul n-a vizat o singură regiune, ci a fost un 
bombardament de suprafaţă. Aproape întreaga ţară, la Vest de linia Bucureşti-Ploieşti, 
a fost bombardată. Nu se cunosc rezultatele până în momentul de faţă. 

G-ral D. Popescu: Le cunosc eu. 
La Craiova au fost lovite două suburbane. În gară, au fost distruse toate liniile 

de garaj, afară de una. 
Localul gării aproape complect distrus. Case distruse în oraş 38. Victime: 

aproximativ 30 morţi şi 20 răniţi. Avioane inamice au aruncat bombe pe câmp, unde se 
afla refugiată populaţia. De asemenea, s-au aruncat bombe în curtea spitalului de la 
Şcoala Normală de Fete, unde este cel mai mare număr de victime (15 morţi). Se speră 
ca gara să fie pusă în funcţiune până diseară. Cifrele date mai sus sunt aproximative. S-au 
luat măsuri pentru asistenţa sinistraţilor şi a răniţilor. În judeţ nu se semnalează până în 
prezent bombardamente. 

La Calafat a fost mitraliat portul, omorând un ostaş german. 
La Mehedinţi: în ziua de 6 mai 1944, la ora I 0.20 s-a dat alarma aeriană la 

Turnu-Severin. La ora 11, circa 60 avioane inamice au aruncat aproximativ 150 bombe 
asupra oraşului. 

Au fost distruse: clădirea mai mică a Oficiului P.T.T., Liceul de Fete, circa 60 
clădiri din oraş. Au fost lansate bombe explosive de calibru mare, care au fost aruncate 
în întreg oraşul. S-a declarat un incendiu la hotel „Splendid". Sunt morţi şi răniţi. 

La Braşov, bombardamentul a început Ia ora 11.35 şi s-a terminat Ia ora 12.05. 
Încetarea alarmei, ora 12.45. 

Au fost bombardate: fabrica „I.A.R.", Secţia celule, maşini şi unelte, Secţia 
montaj-motoare, toate distruse complect, iar Secţia Turnătorie distrusă parţial. De 
asemenea, fabrica de postav „Scherg", cartierul funcţionarilor „l.A.R." ... 

Mareşal I. Antonescu: Era vorba să se scoată maşinile de acolo. 
G-ral Gh. Jienescu: Lucrările erau avansate. 
Mareşal I. Antonescu: Pierderile sunt mari? 
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G-ral Gh. Jienescu: Cred că nu sunt pierderi mari. 
Mareşal L Antonescu: Dar de la Secţia Motoare I.A.R.? 
G-ral Gh. Jienescu: Aceeaşi situaţie. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta ai văzut ce s-a petrecut acolo? 
G-ral Gh. Jienescu: N-am ajuns până acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Ce este cu Forja Poldi? 
G-ral Gh. Jienescu: Este distrusă complect. 
Mareşal I. Antonescu: Eu v-am spus de multe ori să degajaţi aceste instalaţii. 
G-ral D. Popescu: Liniile ferate din gara Braşov sunt distruse. La I.A.R. s-a 

evacuat anterior 80%. Dintr-un singur adăpost s-au scos 24 morţi. La Piteşti a fost, de 
asemenea, bombardament aerian. 

Mareşal I. Antonescu: Ce minister este acolo? 
G-ral D. Popescu: Nici unul. 
Mareşal I. Antonescu: Va trebui să trecem direct cu autorităţile la sate. 

Oraşele sunt condamnate. 
G-ral D. Popescu: La Câmpina avioanele inamice au apărut la ora 12. 

Rafinăria „Steaua Română" arde intens. Sunt morţi şi răniţi. Oraşul este distrus. 
Mareşal I. Antonescu: Se exagerează. Domnii Mihai Antonescu şi g-ral 

Vasiliu au trecut pe acolo. Eu primisem comunicarea că păcura curge pe stradă. 
Domnilor, am un raport săptămânal de la Serviciul Special de Informaţii, care, 

prin organele lui, cercetează şi ascultă ce se petrece pe piaţa economică. Sunt multe 
lucruri interesante. Cred că îl primiţi şi dv. Sunt multe lucruri care nu corespund 
realităţii. 

În legătură cu industria zahărului, văd că ea este preocupată de problema 
finanţării culturilor de sfeclă. 

Am constatat şi am spus lucrul acesta dlui Nemoianu, că proprietarii fabricilor 
Sascut şi Roman n-au plătit banii pe sfeclă, în sumă de o sută de milioane. Acelaşi 
lucru l-au făcut şi proprietarii altor industrii. 

Sunt o serie de nereguli, care trebuie puse la punct. Să obligaţi fabricile să-şi 
plătească datoriile, pentru că banii i-au încasat. Dacă cultivatorii (sic!) nu sunt plătiţi, ei 
nu vor mai cultiva sfeclă în viitor. 

O asemenea procedură nu voi mai tolera. 
De multe ori am intervenit, şi dv. trebuie să vedeţi singuri, nu să aşteptaţi să le 

observ eu. 
Fabricanţii de zahăr spun că s-a făcut o greşeală că s-a raţionalizat din nou 

zahărul. 
G-ral I. Arbore: Dacă nu-l raţionalizam, ar fi fost cumpărat masiv de 

germani. Le-am dat o sută de vagoane. Dv., dle Mareşal, mi-aţi ordonat să am o rezervă 
de 3-4000 vagoane. O am, şi restul de abia reprezintă consumul normal raţionalizat. 

Mareşal I. Antonescu: Zahărul nu mai este o problemă de evacuare. Mai este 
o cantitate mică la Sascut. Rămâne zahărul necesar pentru regiune şi Armată. 

G-ral I. Arbore: Aici mă găsesc cu mari stocuri de zahăr în câteva puncte; la 
Giurgiu am 900 vagoane. Mai am la Bod şi la Livezi. 

Mareşal I. Antonescu: Depozitele de la Giurgiu şi Bod trebuiesc dispersate. 
Cel de la Livezi nu e nevoie <să fie dispersat>. 
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G-ral I. Arbore: Am dat ordine. 
Mareşal I. Antonescu: Am spus să se dea soldaţilor din linia întâia 

suplimente de hrană. Cei din spate mănâncă, au hrană caldă. Pentru cei din linia întâia, 
din o sută de grame de came, trebuie să aibă şi supă şi came friptă. Această lipsă de 
hrană trebuie complectată cu zahăr. Lor trebuie să li se dea o alocaţie mai mare, fiindcă 
ei stau în gropi, sunt expuşi, se extenuează uşor şi au nevoie de un tratament special. 

G-ral I. Arbore: Trebuie să li se dea raţia completă. 
Mareşal I. Antonescu: Pe omul d-tale să-l schimbi imediat. Chiar şi g-ralul 

Racoviţă a cerut acest lucru. 
Domnule ministru Marinescu, am să-ţi pun o problemă. Sunt informat din 

partea soţiilor de ofiţeri că sunt mulţi ofiţeri mai bătrâni, cari trăiesc departe de casele 
lor, cari s-au încurcat cu alte femei, şi astăzi divorţează. 

Te rog, dle ministru al Justiţiei, să pui capăt acestui lucru. 
I. Marinescu: Procesele sunt suspendate. 
Mareşal I. Antonescu: Să nu se mai poată divorţa toţi aceşti militari. 
I. Marinescu: Dacă soţia nu se prezintă, procesul nu se judecă. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt şi funcţionari cari au început să procedeze în 

acelaşi fel. 
Trebuie să luăm măsuri. Sunt colonei şi maiori, cari îşi lasă nevasta şi copiii, 

pentru a se însura cu femei străine, ca să poată deveni pensionarele Statului. 
I. Marinescu: Am să mă ocup de această chestiune. 
Mareşal I. Antonescu: Te rog să studiezi problema. Veţi vedea dv. că elanul 

acestor femei va scădea imediat, şi la rândul lor, domnii aceştia vor constata că nu 
pentru frumuseţea lor îi ia cineva. 

Deci, să punem capăt acestei situaţii şi să spunem că numai femeia care a trăit 
cu ofiţerul un timp îndelungat, numai ea are dreptul la pensie. 

I. Marinescu: Am înţeles. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să mai pregătiţi o lege prin care toată naţiunea 

să fie mobilizată. Dacă moare la datorie, familia celui mobilizat are dreptul la pensie ca 
şi soldatul, dar şi obligaţiunile pe care le are soldatul. 

De asemenea, cine părăseşte postul să fie condamnat ca şi soldatul de pe front. 
O. Vlidescu: Există un text legal. 
Dr. P. Tomescu: Ole Mareşal, v-aş ruga să admiteţi acel Jurnal făcut de acord 

cu Ministerul de Război privitor la personalul inferior al spitalelor. Aceasta ca nu 
cumva, până la promulgarea legii, noi să ne prezentăm fără acest personal. 

P. Strihan: Legea se aplică tuturor salariaţilor. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta este nenorocirea că legile nu le aplicaţi. 
Şedinţa se ridică la ora 21.15. 

Stenografi: D. Fierăscu şi S. Michail 

.... 
D.A.N.I.C.,fond P.C.M, Cabinetu/Ion Antonescu, ds. 222 (fost 221)/1944,f 1-95 
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2. 1944 mai 8. Se discută despre: contribuţia ce se dădeafancţionarilor 
evacuaţi; evacuarea copiilor din Bucureşti; blocarea pentru Armată a benzinei 
şi motorinei; problema vapoarelor pentru emigrarea şi evacuarea evreilor; 
norme pentru o lege a mobilizării generale; situaţia după bombardamentele 
din Bucureşti, Ploieşti, Piteşti şi alte oraşe etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
PENTRU EVACUĂRI ŞI APĂRARE PASIVĂ 

de luni, 8 mai 1944 

Şedinţa se deschide la ora 18,40, sub preşedinţia dlui prof. Mihai Antonescu, 
vicepreşedintele Consiliului. 

Participă dnii: prof. I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale; g-ral D. Popescu, 
ministrul Afacerilor Interne; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; g-ral C. Pantazi, 
ministrul de Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei; Petre Nemoianu, 
ministrul Agriculturii şi Domeniilor; Gheron Netta, ministrul Finanţelor; Ovidiu 
Vlldescu, subsecretar de Stat al Românizării; Mircea Vulclnescu, subsecretar de Stat 
la Ministerul Finanţelor; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; prof. 
I.C. Petrescu, subsecretar de Stat al Şcoalelor; Petre Strihan, subsecretar de Stat la 
Ministerul de Interne; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei; g-ral N. 
Şova, subsecretar de Stat al Marinei; C. Anghelescu, guvernatorul B.N.R.; g-ral N. 
Teodorescu, director general la P.T.T.; g-ral S. Mardare, subşeful Marelui Stat Major; 
g-ral Ramiro Enescu, subşeful Marelui Stat Major; g-ral I. Arhip, subşeful Marelui 
Stat Major; g-ral Iosif Teodorescu, comandantul militar al Capitalei; g-ral Gh. 
Marinescu, comandantul Apărării Pasive; col. Mircea Elefterescu, prefectul Poliţiei 
Capitalei; Al. Bldiuţl, secretar general la Ministerul Propagandei; Marcel Stati, 
secretar general al Consiliului de Patronaj; dr. Cornel Radu, secretar general al 
Consiliului de Patronaj; Cezar Răşcanu, director general al Casei Naţionale a 
Asigurărilor Sociale; V. Ionescu, directorul general al Societăţii de Radiodifuziune; 
Traian Buradescu, directorul Mişcării C.F.R.; col. adj. D. Dimiceanu; <I.D. Enescu, 
subsecretar de Stat al Muncii>. 

M. Antonescu: Domnilor, cea dintâi chestiune la ordinea de zi este: Revizuirea 
măsurilor de dispersiune şi evacuare privitoare la Direcţiile Contabilităţilor. 

Trebuie să luăm astăzi o hotărâre definitivă, dacă Direcţiile Contabilităţilor 
rămân în dispersiune sau în evacuare, aşa cum a fost hotărât de fiecare departament, 
dacă le readucem la Bucureşti, sau dacă stabilim o zonă de dispersiune, în care să 
funcţioneze toate aceste Direcţii ale Contabilităţii. 

Am constatat şi astăzi, la Piteşti, că salariile nu erau plătite pe aprilie. Am găsit 
în spital chiar profesoare rănite din cauza bombardamentului, care spuneau că nu au 
primit salariul pe aprilie. 

M. Vulcinescu: Probabil că nu au fost toate formele îndeplinite. 
M. Antonescu: Şi directorul liceului mi-a spus acelaşi lucru. 
M. Vulcinescu: În parte este şi vina direcţiilor de licee, care nu au înaintat 

statele la timp. 
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În ce priveşte Direcţiile Contabilităţilor, propunerea noastră este ca directorii 
de Contabilitate, cu un număr mic de funcţionari, să facă parte din eşalonul întâi, şi să 
stea la Bucureşti. Cei cari execută lucrările curente să stea în dispersiune, şi grosul în 
evacuare. 

M. ~ntonescu: Măsura trebuie luată pentru toate departamentele, Direcţiile 
Contabilităţii trebuind să asigure serviciul mai mult ca oricare. 

Prin urmare, rămâne stabilit că toate Contabilităţile păstrează pe directorul 
Contabilităţii şi un mic eşalon, la Centrală. Serviciile de activitate curentă pot intra în 
dispersiune, în zonele de dispersiune ale fiecărui departament, şi cu posibilităţi de 
conlucrare de natură să nu întârzie funcţionarea, şi restul personalului, din fiecare 
Direcţiune a Contabilităţii, rămâne în dispersiune sau evacuare, după cum hotărăşte 
fiecare d,!ntre domnii miniştri, pentru departamentul respectiv sau instituţia respectivă. 

In orice caz, directorii Contabilităţilor, cu un nucleu care să asigure 
continuitatea, sunt obligaţi să revină la Bucureşti şi să-şi continue funcţionarea aci, 
pentru a asigura astfel buna funcţionare a departamentelor. 

I. Petrovici: Pe al meu nu-l aduci nici cu macaraua de la Pucioasa. 
M. Antonescu: Trebuie să vină. 
Directorii şi, în genere, funcţionarii, cari nu execută această măsură, sunt 

supuşi rigorilor legii, sunt deferiţi Curţii Marţiale, pentru refuz de serviciu. 
O. Vlldescu: Domnule prim-ministru, casierul de la Românizare mi-a dat o 

notă, în care arată că la Administraţia Financiară a Sectorului Galben, casierul i-a spus 
să se prezinte între 20 şi 25 mai, pentru plata salariilor pe aprilie. De aceea, v-aş ruga să 
daţi o dispoziţie în această privinţă. 

S. Ghiolu: Pe aprilie s-a plătit. 
O. Vlldescu: La Românizare nu. 
M. Antonescu: Şi la alte instituţii. 
M. Vulclnescu: La şcoli. 
M. Antonescu: Dvs. ştiţi că nu este nimic mai turburător pentru bunul mers al 

ţării şi pentru simţul de încredere pe care îl au oamenii, şi în Guvern, şi în mersul ţării, 
decât plata salariilor la vreme. 

Nu se pot plăti salariile la vreme, trebuie să adoptăm o normă comună, cu 
datele întârziate, pentru toată lumea. Dar această atmosferă de neregularitate de plată, 
la termene diferite şi aleatorii, creează o atmosferă de neîncredere dintre cele mai 
turburătoare şi periculoase în această perioadă. De aceea, cu orice jertfă, trebuie să 
facem imposibilul ca să păstrăm această regularitate a plăţii salariilor. 

M. Vulclnescu: La Instrucţie salariile pe aprilie se plătesc la 5 mai. 
M. Antonescu: Dvs. găsiţi totdeauna formule de răspuns. Eu vă rog să nu 

găsiţi numai formule de răspuns, pentru că formule de răspuns şi explicaţii de dat se pot 
găsi totdeauna. Dar vă atrag atenţia că astăzi, de pildă, am verificat, la Piteşti, că nu s-au 
plătit salariile funcţionarilor. La Universitatea din Bucureşti, întâmplător am văzut unii 
colegi, cari mi-au spus că nu au primit salariile pe aprilie, până acum câteva zile, când 
i-am văzut. 

Sunt o serie întreagă de coincidenţe care arată că aparatul nu funcţionează 
bine. Mi-aţi dat dvs. explicaţia cu trenul, care a fost incendiat, cu ordonanţele care erau 
acolo. Dar Românizarea nu a fost în tren, nici cu ordonanţele, şi n-a fost nici Direcţia 
Contabilităţii din Ministerul Cultelor. 

46 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Trebuie să punem ordine. Şi, mai ales, vă rog acest lucru: trebuie vegheat ca 
plăţile să se facă în mod uniform. Hotărâţi dvs. că trebuie să se facă la date diferite, 
pentru diferitele departamente; foarte bine. Dar atunci acest lucru să se anunţe şi să se 
respecte, pentru că neregularitatea creează o stare de neîncredere, care este foarte gravă 
în împrejurările actuale. 

Dvs. vă amintiţi, din timpul guvernării regretatului Iorga, ce atmosferă de 
neîncredere falimentară s-a produs în ţară, atunci când s-a întârziat cu plata salariilor. 

În împrejurările de astăzi, mai mult ca oricând, trebuie să veghem ca această 
plată a salariilor să fie un simptom în care toţi să vadă un element de încredere, nu de 
deznădejde, sau impresia că Statul se scutură de obligaţiile pe care le are. 

A doua chestiune este: Contribuţia pe care o dăm pentru.funcţionarii evacuaţi, 
cari se găsesc în evacuare sau în dispersiune. 

Este sigur - şi am verificat chiar eu, cu Departamentul Externelor şi cu 
Propaganda, de care mă ocup personal - că dacă în prima fază era necesar, pentru 
funcţionarul public, să i se dea sprijin pentru plata cheltuielilor în vederea evacuării sau 
dispersiunii, această contribuţie, organizată pe o lungă durată şi pentru toţi funcţionarii 
publici - oricât aş dori, din toată inima, să le dăm şi duble salariile, nu numai 25 lei 
pentru întreţinere - trebuie revizuită. 

Aş vrea ca dvs., ţinând seama de ceea ce s-a plătit până acum, să ne spuneţi 
dacă credeţi (sic!) să fixăm o dată, sau rămâne să vedem la ce duce, pentru că probabil 
nu aveţi datele experienţei, ca să ştiţi la ce a dus această participare cu 25 lei de fiecare 
masă. 

M. Vulcănescu: După socotelile iniţiale, ar fi 120 milioane lei lunar pentru 
toate departamentele. 

C. Anghelescu: Trebuie oprită complect, de mâine, şi apoi să se facă socoteala 
ce s-a plătit. 

M. Antonescu: De mâine nu putem, pentru că sunt departamente care şi-au 
organizat alimentarea. Sunt altele care, în zona de dispersiune, găsesc mijloace de 
alimentare mai ieftine decât chiar în Bucureşti, aşa încât o adăugire, pentru 
indemnizaţia aceasta de hrană, este lipsită chiar de sens economic. 

Sunt, desigur, unele din regiuni, în care indicele de preţuri este mai mare chiar 
decât în Capitală mai ales din cauza conjuncturii care s-a creat acolo. Trebuie, însă, 
adusă altă măsură decât aceasta, pentru că s-ar putea crea nemulţumiri printre 
funcţionari, că într-o parte se dă şi într-o parte nu se dă, dacă am aplica-o ca spor 
personal, ci nu ca o contribuţie economică, dată în anumite regiuni, pentru 
aprovizionare. 

C. Anghelescu: Ar intra în cadrul economiilor, şi puteţi s-o opriţi cât mai 
repede, fiindcă noi trebuie să asigurăm plata salariilor. Tot ce este adiacent şi 

îngreunează, trebuie suprimat. 
O. Vlădescu: De data aceasta vin în sprijinul Ministerului de Finanţe. 
Cred că dacă fiecare departament şi-ar organiza cantină, această cotă de 25 lei 

ar putea să nu mai fie plătită. Aceasta o spun din proprie experienţă; la Alexandria, 
unde am dispersat Românizarea, am organizat o cantină cu 80 lei, unde poate să 
mănânce orice funcţionar. 

G-ral N. Şova: La Marină, la fel. 
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M. Antonescu: În principiu, se anunţă de toate departamentele că această cotă 
se dă pentru a se veni în sprijinul funcţionarilor, în perioada de instalare în zonele de 
evacu_are şi de dispersiune, că, datorită economiilor care sunt necesare, suntem siliţi să 
revemm asupra ei, recomandând fiecărui departament să-şi organizeze cantină, cu care 
să-şi poată menţine şi aprovizionarea şi alimentarea funcţionarilor, în limitele salariilor 
existente. 

Acolo unde condiţiile excepţionale economice, în zonele de evacuare sau de 
dispersiune, ar indica, în mod cu totul excepţional, o agravare a condiţiilor economice, 
de natură să ridice foarte mult preţurile, ministerul respectiv ne va atrage atenţia şi vom 
vedea dacă trebuie să venim cu unele măsuri speciale, pentru rezolvarea situaţiei. 

G-ral C. Pantazi: Trebuie să se înceteze la o dată oarecare, ca să nu se creeze 
nemulţumiri. 

C. Anghelescu: În ziua de 15 mai. 
I. Petrovici: Sunt ministere unde nu s-a dat. 

bună. 
M. Vulclnescu: De fapt, nu s-a dat. Unii au contat pe ea şi au dat hrană mai 

P. Strihan: Dacă pe baza promisiunii Guvernului, ministerele au dat din 
fondurile proprii, se schimbă. 

M. Antonescu: Dacă nu s-a dat, nu se mai dă. La departamentele unde s-a 
angajat acest sprijin şi există un credit deschis, sau cel puţin cerut, până la data de 
astăzi, acolo, fără îndoială, se vor achita aceste angajamente. 

I. Petrovici: Dar nu este drept. 
M. Antonescu: Iată de ce găsesc că este drept: acolo unde departamentul a 

putut să-şi organizeze condiţii alimentare, ca să se dea funcţionarului o alimentare pe 
un preţ normal, în nici un caz mai scump ca la Bucureşti, nu văd de ce n-aş explica 
funcţionarului că, prin această organizare a ministerului şi prin această contribuţie de 
aprovizionare şi altele, făcute de minister, i s-a dat un sprijin, aşa încât acest spor de 
25 lei nu mai este necesar. 

Acolo unde nu s-au organizat asemenea cantine, acolo unde ministerul a făcut 
angajamente faţă de funcţionari, fie lăsându-i să se ocupe de întreţinere singuri, fie 
organizând ministerul, prin cheltuielile sale, asemenea cantine, este potrivit ca 
deocamdată să nu rămână ministerul descoperit, rămânând ca ulterior să se vadă: fie să 
se recupereze aceste sume avansate, din economiile ulterioare, pentru ca măsura să fie 
uniformă pe departamente, fie că acolo unde se consideră că sunt cheltuieli legitime, 
datorită unei situaţii speciale, dl. ministru al Finanţelor să aprecieze şi să plătească. 

Nu cred că aici criteriul de justiţie distributivă trebuie să meargă la 
uniformitate, pentru că sunt departamente care şi-au putut organiza, şi care pot da de 
hrană funcţionarilor în condiţii avantajoase. Acolo nu văd de ce am da acest spor, 
fiindcă avem greutăţi mari. Şi decât să făgăduim mult, să făgăduim funcţionarilor chiar 
sporuri, şi să se creeze, în schimb, o atmosferă de neîncredere, prin neplata la vreme a 
salariilor tuturor, cred că este mai potrivit şi sănătos să luăm această măsură restrictivă, 
rămânând să vedem, ulterior dacă prin aplicare se vor crea unele nedreptăţi şi 
necesităţi. 

M. Vulcinescu: S-a şi dat dispoziţie că această sumă este un ajutor pentru 
funcţionarea cantinei, nu un drept subiectiv. 
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M. Antonescu: Eu merg totdeauna pe realităţi. Mi-am dat seama că se pot 
organiza cantine, şi acolo unde este nevoie de fonduri, să dăm aceasta ca un sprijin 
pentru organizarea cantinei, nu ca un drept personal, căci apoi nu-l mai putem retrage. 

M. Vulclnescu: Funcţionarilor li s-a comunicat că se va da câte 25 Iei pentru 
organizarea cantinei. Vom da această sumă pe prima lună ca fond de instalare şi 
organizare a cantinei. 

M. Antonescu: Ce însemnează pe prima lună? 
M. Vulclnescu: Până la 15 mai. Acest drept n-a fost transformat într-un drept 

subiectiv. 
P. Strihan: S-a dat un comunicat şi Guvernul şi-a luat un angajament. 
M. Antonescu: N-a fost vorba de stabilirea unui drept subiectiv şi prima 

!_}Oastră grijă este să asigurăm plata salariilor, căci altfel creăm o atmosferă grea în ţară. 
Intre angajamentul pe care toate guvernele l-au respectat, acela al plăţii salariilor şi 
acesta al plăţii ajutorului, eu nu ezit. 

Dacă domnii miniştri afirmă că au făcut angajamente concrete faţă de 
funcţionari, atunci eu sunt de părere că trebuie să plătim această sumă pe prima lună. 
Se va da un comunicat prin care se va atrage atenţiunea că acest ajutor a fost acordat 
numai pentru organizarea cantinelor. 

M. Vulclnescu: S-a comunicat acest lucru. 
M. Antonescu: Să se repete. Dăm un comunicat prin care atragem atenţiunea 

că această contribuţie de 25 lei a fost dată pentru a înlesni departamentelor posibilitatea 
organizării de cantine pentru funcţionari. Plata se va face numai acolo unde asemenea 
cantine s-au organizat şi suma este absolut necesară. În felul acesta cuvântul dat este 
respectat şi nevoile Statului menajate. 

S-au făcut experienţe la departamente şi rezultatul a fost că acolo unde s-au 
organizat cantine, funcţionarii mănâncă în condiţii extrem de avantajoase. Sunt, însă, 
unele regiuni unde viaţa este foarte scumpă, dar funcţionarii trebuie să ţină seamă de 
realităţi şi să se pună de acord cu ele. Nu putem risipi banii Statului într-un moment 
când nu avem cu ce plăti salariile. 

I. Petrovici: Pe lângă vorbele abstracte, sunt sentimentele concrete şi pentru 
aceasta eu am să descompun chestiunea în doi factori esenţiali: 

Primul factor este situaţiunea financiară a Statului, şi situaţiunea financiară a 
Statului este de aşa natură încât nu îngăduie generozităţi. Din acest punct de vedere eu 
sunt de părere că nu trebuie să se ţină o făgăduinţă care vine să agraveze situaţia 

financiară a Statului. 
Dar este şi un al doilea factor şi anume un factor de justiţie. Nu trebuie să 

lăsăm să se ajungă la situaţiunea ca unii funcţionari de la anumite departamente să se 
bucure de acest ajutor, iar alţii, de la alte departamente să nu se bucure de el. Acest 
ajutor trebuie să se dea pentru toţi funcţionarii, făcându-se, însă, o primă diferenţiere 
după regiuni, unde viaţa este mai scumpă. Diferenţiere pe departamente nu trebuie să 
se facă. Aceasta este părerea mea. Este bine să se dea pentru un început, pentru toate 
cantinele şi pentru toţi funcţionarii un ajutor, acest ajutor să fie un ajutor modest care să 
nu se ridice la o sumă prea mare, pentru a nu îngreuna situaţiunea financiară a Statului. 

M. Antonescu: Acest ajutor mic se ridică la suma de 120 milioane lei. 
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I. Petrovici: Să se dea un ajutor mai mic, numai să se dea ceva. Să se dea un 
ajutor modest, care să se distribuie la toate ministerele în vederea înfiinţării acestor 
cantine şi cu aceasta să se termine discuţiile în jurul acestui ajutor. 

C. Anghelescu: Noi ne-am dat cuvântul că vom da 25 lei de fiecare 
funcţionar, de fiecare masă, însă, în urmă, datorită situaţiunii financiare a Statului, s-au 
ordonat economii. Din cauza acestor economii, hotărâm că de aici înainte nu vom mai 
putea da aceşti 25 lei cari au fost promişi. Dacă unele departamente au făcut astfel de 
angajamente, vă rog să autorizaţi Ministerul de Finanţe să lichideze aceste plăţi. 

M. Antonescu: Nu cred că trebuie să angajăm un principiu general, aceasta cu 
atât mai mult cu cât noi am dat aceşti 25 lei pentru ca să încurajăm evacuările într-un 
moment când nu pleca lumea din Bucureşti. Voiam prin aceasta să creăm o atmosferă 
de încredere în evacuări. De asemenea, am precizat, atunci, că aceşti 25 lei nu s-au dat 
ca un drept personal, ci ca un drept economic pentru organizarea cantinelor. Unde nu 
s-au organizat asemenea cantine, nu văd de ce s-ar da acest ajutor. Acolo unde s-au 
organizat asemenea cantine se va da acest ajutor, dar numai pentru acelea care justifică 
necesitatea ajutorului. 

Eu merg în ţară şi ascult lumea. Sunt un realist şi nu mă conduc după ficţiuni. 
Puteţi să daţi toate ajutoarele de felul acesta de pe pământ, dar dacă Statul nu plăteşte 
salariile, atunci creează o atmosferă gravă. Eu urmăresc, în primul rând, să se plătească 
salariile în această perioadă grea şi pentru Guvern acest lucru este esenţial. 

C. Anghelescu: Dacă nu se respectă aceste măsuri financiare, se pot crea 
consecinţe catastrofale pentru economia naţională. 

P. Strihan: Sunt departamente care şi-au angajat evacuarea şi au încurajat 
evacuările potrivit indicaţiunilor dv., unele au ordonat ca familiile funcţionarilor chiar 
ale celor cari rămân aici în eşalonul de permanenţă, de continuitate, să se evacueze, 
ţinând seamă de acest ajutor. S-a creat această situaţiune pentru funcţionari, familiile 
lor sunt într-o parte, iar ei, de unul singur, în altă parte. Familia astfel împărţită are 
cheltuieli mai mari. 

M. Antonescu: N-am dat ministerelor dreptul să angajeze obligaţiuni faţă de 
funcţionari. Această sumă a fost acordată pentru a se înlesni organizarea cantinelor 
pentru funcţionarii în dispersiune şi evacuare. Departamentele, care au procedat astfel, 
au depăşit măsura luată. 

M. Vulcinescu: S-a produs o confuzie ... 
M. Antonescu: Aceasta este măsura pe care o hotărâm, ţinând seamă de 

situaţia financiară a Statului, ce să mai discutăm cinci ceasuri asupra acestei măsuri. 
Situaţia Consiliului Legislativ dispersat la Ghergani, care nu şi-a lăsat un 

serviciu de permanenţă în Bucureşti, şi întârzierile cu decretele-legi prezentate 
Domnule ministru de Justiţie, legea privitoare la sinistraţii de pe urma 

bombardamentelor aeriene, cu tot respectul pe care-l am pentru Justiţie şi pentru 
Consiliul Legislativ, vă mărturisesc, am trecut-o fără avizul Consiliului Legislativ, 
pentru că Consiliul (sic!) Legislativ a intrat în dispersiune la Ghergani, n-a lăsat un 
serviciu de permanenţă în Bucureşti, iar legea era urgentă. De asemenea, şi unele 
regulamente au trecut fără avizul Consiliului Legislativ, care erau absolut necesare şi 
nu puteam să pierdem vremea. 
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Mi s-a atras atenţia de unii dintre colegii noştri că foarte multe decrete-legi 
întârzie din cauză că Consiliul Legislativ nu-şi dă avizul decât foarte greu, cu 
întârziere, aceasta chiar pentru decretele pentru care nu este nevoie de cercetări şi studii 
prea mari. Sunt decrete-legi pentru care nu se poate justifica nici o întârziere în darea 
avizului. Sunt decrete-legi simple pentru care Consiliul Legislativ întârzie cu darea 
avizului. 

Vă rog, domnule ministru de Justiţie, să daţi dispoziţiuni ca Consiliul 
Legislativ să aibă un serviciu de permanenţă în Bucureşti care să asigure continuitatea 
acestor lucrări. 

I. Marinescu: Domnule prim-ministru, am comunicat tuturor departamentelor 
ca să mi se adreseze mie, eu sunt în fiecare zi la Bucureşti, pentru a aranja această 
chestiune. Eu mi-am luat obligaţiunea de a trimite decretele-legi pentru ca Consiliul 
Legislativ să-şi dea avizul. Am constatat, însă, că nimeni nu mi s-a adresat mie, deşi eu 
am luat toate măsurile ca să nu se producă întârzierile cu deplasările în darea acestor 
avize. Cine strică? 

M. Antonescu: Eu nu fac nici o imputare nici dv., şi nici Consiliului 
Legislativ, însă vă rog să dispuneţi să se aplice aceleaşi măsuri şi Consiliului Legislativ 
ca şi tuturor departamentelor şi să obligaţi să funcţioneze o secţie în Bucureşti, un 
serviciu de permanenţă format din patru membri, care să asigure continuitatea şi 
celeritatea în darea acestor avize, mai ales pentru unele decrete urgente. Când este 
vorba de decrete urgente, cei cari rămân la Bucureşti pot să ceară avizul şi să consulte 
colegii lor de la Ghergani, aceasta pentru a nu se întârzia publicarea decretelor-legi. 

După cum toate serviciile, toate instituţiunile au un serviciu de permanenţă în 
Bucureşti, tot aşa şi Consiliul Legislativ trebuie să aibă o secţie de reprezentare şi de 
continuitate aici, pentru a nu ţine pe loc aceste lucrări. 

I. Marinescu: Voi lua măsuri, dle prim-ministru, conform hotărârilor luate de 
dv. în acest Consiliu. 

M. Antonescu: Urmează la ordinea de zi: Chestiunea evacuării copiilor din 
Bucureşti. 

Ce măsuri s-au luat în vederea evacuării copiilor din Bucureşti? 
G-ral R. Enescu: Această chestiune s-a aranjat. 
M. Antonescu: Prima măsură care trebuia să fie luată era privitoare la 

transportul copiilor din Bucureşti. Ce măsuri aţi luat în legătură cu transportul lor? 
G-ral Gh. Dobre: Sunt IO.OOO copii în Bucureşti, care urmează să fie 

evacuaţi. Acei cari merg în Ardeal, la distanţe mari, nu se pot transporta cu camioanele, 
pentru aceştia Calea Ferată va face trenuri speciale, iar pentru copiii cari merg la 
Dragoslavele şi la Rucăr, sau la distanţe mai mici, îi vom transporta cu camioanele, în 
care scop s-au pus la dispoziţie 25 camioane. 

Tr. Buradescu: Vom face trenuri speciale pentru transportul copiilor din 
Bucureşti, aceasta pentru distanţele mari. Pentru distanţele mici, transportul se va face 
cu camioanele. 

M. Antonescu: Pentru distanţele mari n-are nici un sens ca transportul copiilor 
să se facă cu camioanele, căci consumul este mare de benzină şi se distrug în acelaşi 
timp şi cauciucurile. 
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Vă rog, însă, ca această operaţiune de evacuare a copiilor să se facă cât (sic!) 
mai curând posibil. 

De asemenea, vă rog, pentru că Consiliul (sic!) de Patronaj şi-a pierdut o mare 
parte din inventarul său în urma bombardamentelor aeriene, să organizaţi cu Primăria 
Capitalei, cu S.T.B.-ul şi cu Consiliul de Patronaj posibilitatea de circulare şi de 
alimentare a cantinelor ambulante, organizate pentru a veni în ajutorul sinistraţilor. 

Col. D. Dămăceanu: Care este situaţia S.T.B.-ului? Situaţia S.T.B.-ului este 
următoarea: are o simplă rezervă de şase autobuze. Au fost cerute de către 
departamente 21 autobuze pentru dispersarea funcţionarilor din Capitală. Sunt 35 
autobuze rechiziţionate de Marele Stat Major şi sunt 10 autobuze rechiziţionate de 
Ministerul de Război, la care se adaugă şi alte autobuze, la Preşedinţia Consiliului sunt 
patru autobuze, trei s-au dat la început şi apoi încă unul. 

M. Antonescu: Pentru Ministerul Propagandei Naţionale vă rog să daţi un 
autobuz, pentru că la Direcţia Presei şi la Cenzură sunt funcţionari cari lucrează în 
permanenţă. Pentru a putea lucra, vă rog să le puneţi la dispoziţie un autobuz. 

Domnul guvernator al Băncii Naţionale a avut gentileţea să ne dea o cameră 
pentru aceste servicii, însă nu pot toţi să funcţioneze în această cameră, pentru că sunt 
mulţi funcţionari, este vorba de Direcţia Presei şi de Cenzură. 

C. Anghelescu: Am dat o cameră mare în care au intrat toţi cei de la Cenzură. 
M. Antonescu: Mai sunt cei de la Direcţia Presei şi de la permanenţa de ziare, 

cari de asemenea trebuiesc să fie în Bucureşti. 
Col. D. Dămăceanu: La S.T.B. sunt numai şase autobuze ca rezervă pentru 

transportul răniţilor. Există, însă, o altă soluţie şi anume: sunt 35 autobuze seral, care 
au nevoie de cauciucuri de 750/20, câte şapte de fiecare bucată, acestea tot de la S.T.B. 

M. Antonescu: La aceasta m-am gândit şi eu, pentru că am fost informat că la 
Calea Ferată şi la S.T.B. sunt camioane care au nevoie de cauciucuri. Rog pe dl. 
ministru g-ral Dobre să facă tot ce este posibil şi să dea cauciucurile necesare pentru a 
pune în funcţiune aceste camioane. 

G-ral Gh. Dobre: Pentru Calea Ferată am dat 100 cauciucuri. 
Tr. Buradescu: Toate sunt angajate cu departamentele. Tot aşa şi noi; nu se 

poate face faţă. Rezerve nu există nici la noi. 
M. Antonescu: Cum sunt angajate cu departamentele? 
Tr. Buradescu: Pentru termenele de evacuare care se dau, nu avem rezerve. 

Vă dau exemplu: n-am putut să duc funcţionarii. 
M. Antonescu: Deşi Calea Ferată a fost cea mai crâncen încercată, şi recunosc 

că funcţionarii dvs. sunt cei mai expuşi, dvs. trebuie să înţelegeţi că nu se pot da 100 
camioane pentru aceasta, şi vă rog să examinaţi chestiunea. 

Sunt camioane care, realmente, servesc pentru transporturile generale; din 
celelalte trebuie să luăm unele. 

Am organizat aceste camioane, şi a fost vorba să dăm cauciucuri pentru 
organizarea unei caravane, care să asigure evacuarea departamentelor, întrucât 
departamentele şi instituţiile nu aveau cu ce să-şi transporte lucrurile. N-am înţeles, 
însă, să facem din aceasta o condiţie definitivă, deoarece cauciucul nu este definitiv 
prin el însuşi; dar n-am înţeles să facem din acest împrumut de cauciucuri o condiţie 
definitivă a cauciucurilor. 
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Cred că 1 O dintre ele, acum când evacuările s-au efectuat într-o mare măsură, 
le puteţi da şi dvs.; şi vom mai lua de la tramvaie încă o parte. 

G-ral R. Enescu: Am cerut să dea cel puţin 10. 
M. Antonescu: Cu aceste 20 camioane, Consiliul de Patronaj să-şi organizeze 

şi serviciul pentru distribuirea ajutoarelor de îmbrăcăminte, şi mai ales de alimente. 
Consiliul de Patronaj mi-a fi\cut o adresă la Propagandă, ca să împrumut 

caravana cinematografică. Dar motorul la caravana cinematografică are 4.800 kg. 
Deplasarea lui în Bucureşti este foarte costisitoare, dacă se adaugă remorca şi cealaltă. 

Al. Bidiuţl: 18 tone. 
M. Antonescu: În nici un caz nu poate să fie întrebuinţată, ca să constituie un 

ajutor pentru Consiliul de Patronaj. 
Şi atunci, aceasta este soluţia: aceste 20 camioane trebuie să fie împărţite, ca o 

parte să poată merge în cartiere, pentru distribuirea primului ajutor, cum este prevăzut 
în lege, îmbrăcăminte, hrană, şi restul să funcţioneze pentru scoaterea inventarului dvs., 
care este expus bombardamentului, sau să fie ţinute în anumite zone din apropierea 
Bucureştiului, unde să poată fi sustrase bombardamentului. 

G-ral R. Enescu: Se mai punea problema, cum să se dea posibilitatea 
funcţionarilor de la permanenţa departamentelor, de aici, să iasă din Bucureşti la 
prealarmă. Dacă dl. g-ral Dobre poate să dea alte cauciucuri, trebuie să organizăm 
aceasta. Marele Stat Major are 1 O autobuze. 

G-ral C. Pantazi: Cincisprezece. 
G-ral I. Arhip: Avem o formaţie întreagă militară, de 35 autobuze. 
M. Antonescu: Mai ajutaţi-ne şi dvs., să putem scoate din permanenţa aceasta. 
Col. D. Dimiceanu: Departamentele au cerut 21 autobuze. 
M. Antonescu: Nu-mi luaţi în nume de rău, nu vreau să fac nici o aluzie; dar 

militarii, în împrejurările actuale, mai ales în regimul restrictiv al circulaţiei 
automobilelor, sunt cei care păstrează mai mult automobilele decât civilii. De aceea au 
mijloace de ieşire, în caz de bombardament, mai uşor decât ceilalţi. 

G-ral I. Arhip: Este o formaţie pe care n-o întrebuinţăm. Este o rezervă. 
M. Antonescu: Atunci, mai trebuie să atacăm şi rezerva aceasta. 
G-ral C. Pantazi: Dacă nu transportă Calea Ferată, nu vom putea duce 

muniţii; şi aceasta primează. 
M. Antonescu: Atunci, renunţăm de a le folosi pentru funcţionari. Dar, 

deocamdată, folosirea lor pentru ieşirea funcţionarilor, şi ajutorarea departamentelor cu 
aceasta, nu cred că compromite (sic!) eventuala lor folosire, dacă am fi nevoiţi, la un 
moment dat, să le întrebuinţăm pentru aprovizionările militare, cu muniţii sau altele. 

G-ral Gh. Dobre: Să se ia 20 de la Calea Ferată. 
Col. D. Dimiceanu: Am informaţia precisă că un anumit departament a 

transportat, în afară de Capitală, la o anumită oră, într-un autobuz de 40 locuri, 4 
persoane. 

M. Antonescu: Vă rog să-mi spuneţi numele departamentului, ca să-i iau 
autobuzul. 

Col. D. Dilmiceanu: Preşedinţia Consiliului. 
O. Vlildescu: Nu ştiu. Acum aflu aceasta. 
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Col. D. Dămăceanu: Este o informaţie, dată personal mie, de inginerul 
Petrini, directorul autobuzelor de Ia S.T.B. 

O. Vlădescu: Mă surprinde afirmaţia dlui Petrini. 
Este atât de adevărat că nu este exactă această afirmaţie, întrucât 4 funcţionari 

nu au mai putut să intre în maşina aceasta, pentru că intrase public şi s-au întors în 
adăposturi. De aceea, am dat dispoziţii ca Ia fiecare autobuz să fie o sentinelă, ca să nu 
mai intre publicul. 

Col. D. Dămăceanu: Se poate ca acest caz să fi fost în altă zi. 
O. Vlădescu: Se poate să se fi dus şoferul să mănânce, sau să fi terminat de 

stat aici. 
M. Antonescu: Aceste autobuze au fost date Preşedinţiei de câteva zile. 
A fost o vreme când suna alarma, şi când dl. Mareşal şi eu am luat în maşinile 

noastre de escortă, şi chiar în maşinile noastre funcţionari de ai Preşedinţiei. Nu cred că 
Preşedinţia a ajuns Ia acest abuz de jertfă, ca maşinile să plece, şi funcţionarii să 
rămână şi să aştepte bombardamentul. 

Vă rog să verificaţi; voi verifica şi eu. Dacă este exact, voi vedea. Pot să vă 
asigur, însă, că sunt atâţia funcţionari la Preşedinţie, încât aceste maşini nu pot să 
rămână goale. Chiar eu i-am văzut cum se agăţau de maşini, ca să poată pleca. 

În orice caz, vă rog să verificaţi şi dvs., dle Vlădescu. 
O. Vlădescu: Voi chema pe dl. Petrini la mine. 
M. Antonescu: Prin urmare, în ce priveşte vehiculele pentru departamente, 

cred că nu trebuie să mergem Ia cifre abstracte. 
Pentru Ministerul Propagandei nu trebuie decât o singură maşină. 
Alte ministere mai cer? 
Dr. C. Radu: Mai trebuie pentru Consiliul de Patronaj, Comitetul Municipal, 

care lucrează la fişierul central. 
M. Antonescu: V-am rugat să-l scoateţi din Bucureşti, căci riscaţi să-l 

pierdeţi. 

Şi Consiliul de Patronaj mi se pare că are multe maşini. V-aş ruga să-mi 
aduceţi şi lista maşinilor Patronajului, cele care sunt scutite, sau de rechiziţie, ori în 
folosinţa Patronajului, pentru că sunt unele persoane care, după ce şi-au văzut maşinile 
scutite, şi beneficiind de regimul de scutire de rechiziţie, au considerat că este beneficiu 
personal, şi au luat maşina şi au plecat. Vă rog să aduceţi şi lista aceasta. 

Câţi funcţionari aveţi? 
Dr. C. Radu: La permanenţă, la Comitetul Municipal, sunt 40-50. 
M. Antonescu: A veţi camioane. Le-am întâlnit într-o zi, pe şoseaua Afumaţi, 

cu funcţionari ai Patronajului. 
Organizaţi-vă din camioanele pe care Ie aveţi, domnule doctor, fiindcă nu 

avem. Pentru evacuare, Ia Externe, a trebuit să cumpăr un camion, şi dacă n-am fi avut 
acest mare camion al Propagandei, cu care să facem dispersiunea, n-am fi avut cu ce 
scoate funcţionarii. 

Rog pe dl. Stati să organizeze, cu camioanele pe care Ie aveţi, această 
posibilitate. Fără îndoială că dacă vom putea da un camion de la S.T.B., vom da; dar 
mai mult, este foarte greu. 
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M. Vulcllnescu: Am cerut unul şi pentru Ministerul de Finanţe. 
P. Nemoianu: Pentru Agricultură, două. 
G-ral D. Popescu: Două pentru Interne. 
I. Marinescu: Unul pentru Justiţie. 
I. Petrovici: Unul pentru Cultura Naţională. 
I. Marinescu: Două pentru Palatul de Justiţie, pentru magistraţi. Ţinem acolo 

tot Parchetul, toţi consilierii Curţii de Casaţie. Să dăm aceste autobuze cel puţin până 
când se va mai întări adăpostul peste care a căzut o bombă. 

M. Antonescu: Voi veni la problema funcţionarilor Justiţiei, pentru că nu 
putem să ţinem oamenii aici. Dar două pentru Palatul de Justiţie este mult. Punem unul, 
căci trebuie să comprimăm. 

I. D. Enescu: Unul pentru Muncă. 
O. Vllldescu: Unul pentru Românizare. 
Al. Blldăuţll: Şi unul pentru Propagandă. 
M. Antonescu: Prin urmare, 11. 
Col. D. Dllmllceanu: Printr-o adresă primită la Comandamentul Apărării 

Pasive, din partea Ministerului Muncii, se cereau 6. 
M. Antonescu: Totdeauna se încearcă asemenea excese. De aceea ne întrunim 

aici. 
Pentru Patronaj aş da din toată inima. Dar când ştiu că alte departamente nu au 

camioane pe care să le poată folosi, şi dvs. aveţi, cred că este mai drept, şi dvs. nu 
puteţi judeca altfel, ca să dăm întâi celor cari nu au deloc şi apoi să vedem dacă mai 
avem disponibilităţi, ca să dăm celor cari au unele mijloace de transport. 

Bineînţeles, dl. Stati trebuie să se angajeze ca din camioanele Patronajului să 
aibă unele a căror folosinţă, în Capitală, să fie astfel distribuită, încât în orice moment 
să poată fi folosite de acest Centru, adică să facă transporturile de care are nevoie şi la 
anumite ore să se găsească în locurile de unde să poată lua pe funcţionari. 

Prin urmare, pentru 10 deocamdată, rog pe dl. Buradescu şi pe dl. g-ral 
Teodorescu, ca şi pe dl g-ral Dobre, dacă este nevoie, pentru cauciucuri. 

G-ral Gh. Dobre: Zece de la Calea Ferată. 
M. Antonescu: Altele, fiindcă 10 am spus că le folosim pentru Patronaj, 

împreună cu cele de la Tramvaie. 
Acum trebuiesc zece, care să fie folosite, de la Tramvaie, dacă există această 

posibilitate, cu concursul Statului Major, pentru funcţionarii departamentelor, în modul 
cum a fost stabilit, şi anume: două pentru Ministerul de Interne, unul pentru Finanţe, 
două pentru Agricultură, unul pentru Justiţie şi unul pentru Palatul de Justiţie, unul 
pentru Cultura Naţională, unul pentru Muncă, unul pentru Românizare, şi unul pentru 
Propagandă şi Presă. 

G-ral C. Pantazi: Am vorbit cu dl. g-ral Popescu, ca să punem chestiunea 
aceasta a automobilelor particulare, care circulă prea mult, şi a tuturor camioanelor, 
care circulă în interese personale. 

M. Antonescu: O am şi eu trecută pe listă. 
G-ral C. Pantazi: Nu mai avem benzină. 
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M. Antonescu: Ajungem imediat şi la aceasta, ca să vedem ce soluţie 
adoptăm. 

Şi astăzi dl. g-ral Dobre avea o decizie la dânsul - o am trecută pe notă - ca să 
vedem ce principiu adoptăm. 

Chestiunea cazării sinistraţilor 
M. Antonescu: O altă chestiune, pe care vreau s-o soluţionăm în acest 

Consiliu, este chestiunea cazării sinistraţilor. Această chestiune a fost ridicată de 
domnul Mareşal în Consiliul Militar şi urmează să fie soluţionată definitiv în acest 
Consiliu. 

După primele bombardamente am luat o serie întreagă de măsuri, însă 
problema cazării sinistraţilor nu era o problemă atât de gravă cum a devenit în urma 
ultimelor bombardamente ce au avut loc în Bucureşti şi în Ploieşti. Idealul ar fi să 
scoatem pe toţi sinistraţii din regiunile lovite de bombardament şi chiar din oraşele 
celelalte şi să le dăm posibilitatea de a merge la ţară. 

Aceasta, însă, este o chestiune de transporturi şi n-avem mijloace de transport 
suficiente şi în afară de aceasta sunt o serie întreagă de întreprinderi, care trebuie să-şi 
continue activitatea şi care au nevoie de mână de lucru. Vom coordona această cazare a 
sinistraţilor de pe urma bombardamentelor cu nevoile de mână de lucru în anumite 
regiuni industriale. 

Trebuie să ne ocupăm de cazarea imediat a sinistraţilor ţinând seamă de 
posibilităţile fiecăruia, urmând ca apoi evacuarea să se facă în cartierele industriale, 
unde lipseşte mâna de lucru, sau chiar în alte localităţi, unde, de asemenea, este nevoie 
de mână de lucru. 

Ieri am vizitat cartierele distruse şi am putut să constat că sunt o mulţime de 
lucrători, de muncitori, rămaşi în stradă, în ajutorul cărora trebuie să venim. 

Comandamentului Militar al Capitalei, oricâte sforţări ar face, îi este cu 
neputinţă să asigure evacuarea instantanee a sinistraţilor, chiar dacă ar folosi toate 
vehiculele Armatei. Pe de altă parte, oamenii aceştia nu părăsesc instantaneu locul 
sinistrului şi de aceea problema se pune în felul următor: 

Trebuie să organizăm pe cartiere, în Bucureşti, locuri de prim ajutor şi de 
cazare a sinistraţilor, pentru ca oamenii aceştia să aibă unde să doarmă. 

Consiliul de Patronaj are o serie întreagă de imobile, care pot să fie puse la 
dispoziţie pentru satisfacerea acestei necesităţi. Domnul secretar general Marcel Stati 
va cerceta situaţia imobilelor Consiliului de Patronaj şi le va indica pe acelea care pot fi 
puse la dispoziţie pentru cazarea sinistraţilor. 

M. Stati: Avem posibilităţi în Bucureşti pentru cazarea sinistraţilor în imobilele 
Consiliului de Patronaj, imobile pe care le vom pune la dispoziţie în acest scop. 

M. Antonescu: De exemplu: Casa Mareşalului, din Tei, poate fi amenajată 
pentru acelaşi scop. 

M. Stati: Amenajarea se poate face la toate imobilele pe care nu le mai 
folosim. 

M. Antonescu: Domnul Marcel Stati va indica imobilele Consiliului de 
Patronaj care pot fi puse la dispoziţie pentru cazarea sinistraţilor. 
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Domnul ministru Enescu, de asemenea, trebuie să indice toate căminele de 
ucenici care ar fi susceptibile de transfonnare pentru cazarea sinistraţilor. 

De asemenea, tot pentru cazarea sinistraţilor va trebui să se întrebuinţeze şi 
căminele studenţilor, care astăzi sunt libere. Pentru că aceste cămine sunt bine 
amenajate şi îngrijite şi trebuie să le păstrăm încă pentru studenţi - am toată dorinţa ca 
să nu le stricăm, pentru că ne-am chinuit trei ani de zile ca să Ie facem - se vor caza în 
ele funcţionari sinistraţi, persoane care să respecte aceste cămine, să nu Ie degradeze şi 
pentru a nu da ocazie domnului ministru Petrovici să protesteze împotriva acestei 
măsuri. 

Deci, o altă posibilitate o oferă aceste cămine studenţeşti. În cazarea aceasta a 
sinistraţilor să preferaţi acele centre unde Consiliul de Patronaj poate să organizeze pe 
lângă cazare şi cantine. 

În acelaşi timp, trebuie să folosim toate spitalele care sunt evacuate şi care, 
prin urmare, oferă această posibilitate: organizarea cazării şi organizarea de cantine. 
Spitalele oferă, în acelaşi timp, şi posibilitatea de îngrijire a sănătăţii publice. Cazarea 
în spitale se va face, bineînţeles, cu aceeaşi grijă, ca să nu se degradeze nici un spital, 
iar persoanele care se cazează în ele să fie persoane cu respect de bunul public. 

I. D. Enescu: Domnule prim-ministru, nu ştiu care este gândul dv., îmi 
închipui însă că dv. v-aţi gândit la o situaţie tranzitorie. Am să vă dau un exemplu: 
căminul de ucenici de la Obor este cel mai încăpător, intră 4-500 ucenici, este bine 
amenajat, dar este aşezat lângă Gara de Est şi nu cred că este bine să aducem sinistraţii 
într-un loc atât de expus. 

De aceea, eu sunt de părere să se ţină seamă de toate aceste împrejurări. 
I. Marinescu: Spitalul 367, care se află în Piaţa Lahovari, este foarte bun 

pentru cazarea funcţionarilor sinistraţi. 
M. Antonescu: Este un local bine îngrijit, care poate să fie amenajat pentru 

cazarea sinistraţilor, însă - repet - trebuie să fie cazate persoane care să nu degradeze 
localul. 

Pentru organizarea cantinelor trebuie să existe o pennanentă conlucrare între: 
Ajutorul de Iarnă, Consiliul de Patronaj, Comandamentul Militar al Capitalei. 

Centrele de cazare trebuiesc fixate imediat şi amenajate în acest scop, 
comunicându-se de îndată tuturor circumscripţiilor de Apărare Pasivă, pentru a şti din 
primul moment unde se face cazarea. Acest lucru, de asemenea, va trebui să-l ştie şi 
toate celelalte organe, şi Prefectura Poliţiei Capitalei, pentru a putea şti unde pot fi 
conduşi sinistraţii. 

Ieri am fost în cartierele sinistrate. Eu nu vorbesc niciodată în abstract, când 
este vorba de luat măsuri cu caracter practic. Am fost aici, în cartierul foarte învecinat 
de noi, în spatele Preşedinţiei, unde sunt foarte multe case distruse şi am văzut o serie 
întreagă de oameni chinuiţi de faptul că n-au unde dormi. A venit la mine o femeie cu 
copiii şi mi-a spus că n-are unde dormi. Am întâlnit o fostă studentă de a mea, a cărei 
familie a avut 12 case în acest cartier, care toate au fost distruse, şi mi-a spus: ,.Am 
avut 12 case, astăzi nu mai am nimic. Uitaţi-vă ce a mai rămas, n-avem unde să ne 
ducem". 
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Trebuie să venim în ajutorul acestor oameni şi să Ie dăm posibilitatea de 
cazare imediată şi să amenajăm toate aceste instituţiuni pe care Ie avem Ia dispoziţie, 
cu tot respectul pe care îl am pentru aceste instituţiuni. Trebuie să Ie amenajăm şi să Ie 
întrebuinţăm în acest scop, pentru că aceasta este o măsură imperioasă. Toţi avem 
răspundere şi trebuie să facem tot ceea ce este posibil, toţi trebuie să venim în ajutorul 
Comand~mentului Militar al Capitalei, care singur nu le poate face pe toate. 

II rog pe domnul ministru Petrovici să dea dispoziţiuni ca toţi administratorii 
căminelor studenţeşti să se pună la dispoziţia Patronajului şi Comandamentului Militar 
al Capitalei pentru a se lua măsuri din timp în vederea cazării sinistraţilor. Aceşti 
administratori vor trebui să ajute Comandamentul Militar al Capitalei şi Consiliul de 
Patronaj în această chestiune. 

De asemenea, domnul ministru al Muncii este rugat să dea dispoziţiuni imediat 
tuturor administratorilor de căminuri de ucenici, să se pună la dispoziţia 
Comandamentului Militar al Capitalei şi a Consiliului de Patronaj în vederea cazării 
sinistraţilor. 

Domnul ministru al Sănătăţii trebuie să comunice care sunt localurile spitalelor 
evacuate, care urmează să capete o astfel de folosinţă în vederea cazării sinistraţilor. Va 
trebui să comunice imediat care sunt posibilităţile pentru cazarea sinistraţilor în aceste 
spitale. Ministerul Sănătăţii trebuie să ia contact cu dl g-ral Iosif Teodorescu, 
comandantul militar al Capitalei, Consiliul de Patronaj, cărora să le comunice date în 
această privinţă, pentru a se grăbi această organizare. 

De asemenea, trebuie să organizăm posibilităţi efective de transport de 
evacuare, pentru că mijloacele de care dispune Comandamentul Militar al Capitalei nu 
sunt suficiente. Această problemă se va rezolva în parte prin ordonanţa pregătită de dl 
ministru g-ral Dobre. 

Pe de altă parte, trebuie să vedem dacă putem să dăm foi de drum. Cred că este 
bine să dăm foi de drum pentru toţi acei care vor să se evacueze voluntar. Sunt unii cari 
vor să plece, cari vor să-şi ducă familiile la rude, cărora dacă li s-ar da foi de drum ar 
pleca imediat. 

Cred că trebuie să introducem şi această măsură a distribuirii foilor de drum 
sinistraţilor, cari vor să se evacueze la familii, la rude, măsură care se va pune în 
aplicare în momentul când Consiliul de Patronaj, împreună cu circumscripţiile de 
Apărare Pasivă au organizat pe circumscripţii micul ajutor, care este prevăzut de lege, 
şi, prin urmare, este stabilită şi calitatea de sinistrat, pentru a nu beneficia de acest 
avantaj toţi vagabonzii cari vor să plece din Bucureşti. Astfel, s-ar putea face o 
evacuare a unui număr important de sinistraţi din Bucureşti pe Căile Ferate, pentru a nu 
fi nevoie să facem evacuarea lor cu camioanele. 

Deci, evacuarea sinistraţilor pe distanţe mai mari se va putea face cu Căile 
Ferate, iar pe distanţe mai scurte, cu camioanele. Ar trebui să se facă trenuri de 
evacuare şi pentru distanţe mai scurte. 

Tr. Buradescu: Vom face, domnule prim-ministru, garnituri speciale pentru 
distanţe scurte, pentru evacuarea sinistraţilor. 

M. Antonescu: Trebuie să stabiliţi, împreună cu Comandamentul Militar al 
Capitalei, prin circumscripţiile de Apărare Pasivă şi centrele Consiliului de Patronaj, 
modul de distribuire a foilor de drum. 
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G-ral I. Teodorescu: Domnule prim-ministru, este o chestiune foarte grea 
aceea a transportului bagajelor sinistraţilor. Ar trebui să facem eforturi supraomeneşti 
ca să putem transporta dintr-o parte în alta a Bucureştiului aceste bagaje ale 
sinistraţilor, la rude sau la prieteni. 

Sunt foarte mulţi care au rude în Bucureşti, cari au bagaj foarte mult. În parcul 
„Filipescu", din casele sinistraţilor s-au scos vagoane de bagaje. Sunt câte trei-patru 
vagoane de bagaje pentru fiecare imobil distrus. Ce putem face noi cu acest bagaj? Este 
o problemă foarte grea. 

M. Antonescu: Ordonanţa pe care o va da domnul ministru g-ral Dobre, cu 
privire la vehicule, vă dă dv. posibilitatea de a rechiziţiona toate mijloacele de 
transport, care la un moment dat vă sunt necesare. 

Sistemul pe care trebuie să-l practicăm este acesta, fără a restrânge circulaţia 
acestor vehicule, lăsăm oarecare elasticitate în rechiziţionarea vehiculelor 
Comandamentului Militar al Capitalei, pentru că producţia de benzină pentru nevoile 
noastre ne permite încă să nu ajungem la o paralizare a propriilor noastre transporturi. 

Problema aceasta n-are numai un aspect unilateral. Circulaţia vehiculelor este un 
mijloc important de venituri pentru Ministerul de Finanţe. După fiecare bombardament 
dispare pentru Stat o serie întreagă de venituri, după fiecare bombardament avem o 
diminuare a producţiei, după fiecare bombardament avem o paralizare a unei ramuri de 
producţie. Toate acestea nu fac decât să reducă veniturile Statului. 

De aceea, ordonanţa domnului ministru g-ral Dobre, din acest punct de vedere, 
este foarte bună, din toate punctele de vedere este bună, dar mai ales din acest punct de 
vedere. Organizaţi, prin organele de Poliţie şi cu comandanţii de garnizoană. 
posibilităţi de circulaţie, rechiziţionând şi trecând în folosinţa publicului un număr de 
vehicule de care are nevoie. Eu m-am gândit la acest lucru, să puneţi în sarcin~1 
comandanţilor de garnizoană şi a Poliţiei, pentru ca să existe un control, să nu se 
ajungă în provincie să se facă abuzuri. Poliţia singură să nu poată dispune şi astfel să se 
realizeze un control reciproc. 

Circulara domnului ministru g-ral Dobre va rezolva această problemă a 
transporturilor. 

În sistemul ordonanţei, dl. g-ral Dobre să lase, prin urmare, oarecare libertate 
de circulaţie vehiculelor, cu posibilitatea, pentru autorităţile poliţieneşti locale, de a 
veni, la un moment dat, să rechiziţioneze numărul de vehicule de care are nevoie, 
temporar. Iată, de pildă, un bombardament greu la Bucureşti. Dl. g-ral Teodorescu şi 
dl. prefect al Poliţiei Capitalei au nevoie de multe vehicule. Rechiziţionează vehicule 
pentru această perioadă. 

Un lucru pe care, de asemenea, vreau să-l prevedeţi în ordonanţă, pentru că 
avem experienţa proastă făcută în ultima vreme, de care v-a vorbit şi dl. Mareşal şi 
despre care am primit şi eu plângeri. Se ridică vehicule, cu titlu de rechiziţie, şi apoi se 
aduc şi se trântesc în curţile proprietarilor, stricate. Pentru că acesta este adevărul, şi eu 
nu mă ascund de adevăr. Nu este nici o acuzaţie, dar duminica trecută am văzut eu la 
Predeal un vehicul militar, care urca o pantă. Şoferul şi-a pierdut capul, la un moment 
dat, şi a intrat cu maşina într-un stâlp de telegraf. L-am întrebat: ,,De cât timp ai învăţat 
să conduci?" - ,,De 4 luni, la un centru de motomecanizate". Şi este normal să se 
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întâmple astfel de lucruri. Nu putem inventa tehnicieni într-o ţară patriarhală. Am trăit, 
până în veacul trecut, numai din soare şi sapă, şi nu putem inventa tehnicieni şi 
automobilişti. Avem geniul de tehnicieni şi sensibilitate pentru tehnică, dar nu suntem 
într-o psihologie saturată şi într-o formaţie de cadre numeroasă. Aceasta este realitatea; 
s-o vedem în faţă. 

De aceea, să complectaţi ordonanţa cu posibilitatea de a se rechiziţiona şoferi 
sau conducători de vehicule, care au interes să-şi menajeze vehiculul, căci dacă numai i 
se ia maşina, şi apoi se dă pe mâna oricui, rămâne şi ftră vehicul, şi până la urmă nu 
mai are el ce să folosească, ca şofer. 

Prin urmare, cred că măsura aceasta va putea să apere maşinile, nu să 
constituie o nouă sarcină pentru proprietarii lor. 

G-ral C. Pantazi: Ceva mai mult: trebuiesc încadrate aceste maşini, căci altfel 
este unul care e grăbit, şi impune un anumit ritm maşinei, stricând-o, chiar dacă are 
şofer propriu; îl ameninţă cu revolverul că-l împuşcă, dacă nu merg~. Acesta este 
sistemul. De aceea, trebuie să meargă în coloană, cu viteza nonnală. 

M. Antonescu: În aceeaşi privinţă am vorbit cu dl. g-ral Dobre, şi urmărim să 
creăm noi înşine, adică Statul, organele Annatei, organele Înzestrării, cum se va stabili, 
coloane de transport, care să poată fi, cu plată, la îndemâna particularilor, înlăturându
se prin aceasta specula îngrozitoare pe care o fac astăzi unii din cei cari transportă; iar 
pe de altă parte, realizând astfel un mijloc de transport, ca să nu fie Calea Ferată 
singură aceea care suportă această greutate. 

Dl. ministru g-ral Dobre va examina, în măsura în care acest lucru va fi 
posibil, constituirea acestor coloane, fie prin Armată, ... 

G-ral C. Pantazi: Împreună cu Marele Stat Major. 
M. Antonescu: Bineînţeles, cu Marele Stat Major. 
... constituirea acestor coloane de transport, cu plată, şi cu o plată 

remuneratorie, nu numai de acoperirea cheltuielilor, însă bineînţeles nu cu preţuri de 
speculă, cum se face astăzi; acesta fiind singurul mijloc ca, pe de o parte, să combatem 
specula, prin mijloace economice, nu numai prin represiune - pentru că omul care vrea 
să-şi transporte, şi are bani, va plăti oricât, dacă n-are alt mijloc, şi nu putem să-l 
condamnăm pentru aceasta - iar, pe de altă parte, în modul acesta să înlesnim şi unele 
evacuări şi deplasări, şi posibilitatea rezolvării, în parte, a cazurilor de care vorbea dl. 
g-ral Teodorescu, şi la care vin îndată. 

Am mers ieri în cartierul acesta din spatele Preşedinţiei, care a fost bombardat, 
şi am văzut ce s-a petrecut. Foarte mulţi dintre proprietari lipseau. La un moment dat 
mi-a telefonat profesorul Victor Papacostea, un coleg de Universitate, spunându-mi: 
,,Îmi arde biblioteca. Dacă s-ar putea, măcar să mă ajute să-mi scot cărţile din casă". 

Am mers pe strada Roma. Acolo ardea o casă, în care era mobilierul dlui 
ministru Vlădescu, şeful Protocolului din Ministerul Afacerilor Streine. 

Am făcut ce am putut. Imediat după bombardament ardea chiar sediul 
Patronajului. Nu îndrăznea nimeni să intre pe stradă. Nu-mi luaţi în nume de rău. Nu 
sunt om rău şi nu vreau să fac acte de turburare, mai ales pentru Annată; dar era un 
domn ofiţer de la Apărarea Pasivă, care spunea că nu se intră pe stradă, fiindcă sunt 
bombe neexplodate, este un incendiu mare, este fum de nu se vede, şi se pot prăbuşi 
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casele de pe stradă. Am spus: ,.Eu am să intru". Am intrat şi n-am avut nimic; dovadă 
că ţin acum şedinţă aici. 

Aceste lucruri sunt, însă, inerente, în asemenea împrejurări. Patronajul ardea la 
început în plin. A venit apoi dl. Stati şi a luat măsuri. Dar mi-am dat seama de situaţie, 
chiar pentru instituţiile de Stat; erau la Administraţia Financiară titluri de peste 
4 miliarde, după spusa administratorului financiar, un fost student de al meu, care a 
venit la mine după aceea - în primul moment nu era nici unul dintre ei - şi a muncit 
foarte mult şi l-a ajutat un locotenent de la Pompieri, şi căpitanul de Pompieri din 
sectorul respectiv, cărora le-am mulţumit şi i-am rugat să-mi trimeată numele, ca să-i 
propun pentru decorare, căci i-am văzut la lucru şi au salvat titluri de peste 4 miliarde. 
Nu erau numai bani, ci şi titluri în depozit, probabil bonuri de casă şi altele. 

Vă rog să notaţi, ca să luăm măsuri pentru ca în nici o casă să nu mai stea 
asemenea titluri şi de un quantum atât de mare, în depozit, căci se pot distruge. 

Am văzut cum instituţii publice, prin urmare, nu numai particulare, rămâneau 
la un moment dat fără stăpân şi fără posibilitate de ajutorare. 

Am constatat ieri defectuozitatea funcţionării colaborării între pompierii noştri 
de aici şi cei de la Ploieşti. Eu regret că trebuie s-o spun, îl voi chema pe dl. g-ral 
Gherstemberg3 să i-o spun, şi îl rog şi pe dl. g-ral Enescu să i-o comunice. 

G-ral I. Teodorescu: De la Ploieşti au venit 5 companii germane. 
M. Antonescu: La ce oră? 
G-ral I. Teodorescu: La 5 şi jumătate. 
M. Antonescu: Primii. Dar eu am întâlnit la ora 7. 
Cu altă ocazie, noi am trimis la Ploieşti foarte mulţi din ai noştri, dar nu la 4-5 

ceasuri după bombardament, ci după 30 minute. 
G-ral Gh. Marinescu: Au fost trimişi imediat ce s-au cerut de dl. g-ral 

Gerstenberg. 
M. Antonescu: Îmi închipui că ordinul a întârziat. 
În primul moment am spus: Înţeleg; poate trec avioane de la Bucureşti la 

Ploieşti. Dar după ce ieşiseră avioanele din zonă, şi nu mai exista nici un risc, cred că 
imediata punere la dispoziţie a pompierilor din Ploieşti era o necesitate la care nu 
trebuia să ezite nimeni. 

G-ral Gh. Marinescu: S-a cerut în scris, telefonic, prin ofiţerul meu de 
legătură, instantaneu. 

G-ral D. Popescu: Reţineţi că s-a cerut în scris. 
M. Antonescu: Bine că s-a cerut în scris, fiindcă altfel poate ar contesta. Şi 

desigur că dl. g-ral Marinescu s-a îngrijit să ajungă repede, ca să nu se întârzie nici un 
moment. 

G-ral S. Mardare: La ora 3 şi jumătate am văzut prima coloană la Aeroport; 
şedea acolo. Pe dl. g-ral Gerstenberg l-am întâlnit ceva mai departe, venind de la 
Ploieşti. 

M. Antonescu: Indiferent de cauze, eu am constatat acest lucru. 

3 Corect: Gerstenberg. 
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Domnule g-ral Marinescu, dvs. puteţi afirma că pompierii germani au intrat în 
funcţiune, la ora 3 şi jumătate, în orice colţ al Bucureştiului? 

G-ral Gh. Marinescu: Nu. 
G-ral I. Teodorescu: La 5 au intrat cei dintâi. 
M. Antonescu: Aş fi fost fericit să intre. 
Am văzut la ziarul „Capitala", unde m-am dus când ardea, doi gennani, cari s-au 

purtat admirabil, cari au lucrat alături de pompierii noştri, au scos toate lucrurile, chiar 
şi ale unor evrei. Spre uimirea evreilor din cartier, gennanii scoteau aceste lucruri. 

Am văzut, de asemeni, pe o altă stradă, aci în Alexandrescu, cum într-o casă în 
care izbucnise un incendiu au intrat doi germani, care se pare că erau chiar găzduiţi 
acolo, dar care lipseau în momentul bombardamentului, şi după bombardament, aflând 
situaţia, au venit, au intrat în casă şi au salvat o parte din lucruri, aruncându-le pe 
fereastră, s-au purtat foarte bine. 

Dar pompierii nu au funcţionat, şi această colaborare nu am avut-o. Au venit 
târziu. 

Col. D. Dămăceanu: O altă formaţie germană era oprită, la ora 19 fără 20, în 
pădurea dintre Tâncăbeşti şi Snagov, în drum spre Bucureşti. 

M. Antonescu: Şi eu am văzut-o; de aceea mă refeream la ea. 
Se ştie că în 1941, când am văzut o situaţie asemănătoare, la început au fost 

oarecare amenajamente; apoi s-a cerut ca şi pompierii de la Bucureşti să meargă la 
Ploieşti, fiindcă erau mai multe bombardamente la Ploieşti. Şi noi am funcţionat 
repede, chiar imprudent, neaşteptând să plece avioanele, care puteau să se întoarcă la 
Bucureşti. 

Trebuie să primim acelaşi ajutor, după cum mâine dl. g-ral Enescu trebuie să 
ceară dlui g-ral Gerstenberg să satisfacă cererea privitoare la cei 20.000 metri furtun -
şi cred că aceasta se poate satisface - din furtunul care este la Ploieşti, deoarece 
Comandamentul Pompierilor din Bucureşti are neapărată nevoie. Dacă ar fi fost acest 
furtun în regiunea lacurilor sau a Dâmboviţii, multe din incendii ar fi putut să fie 
limitate. 

G-ral Gh. Marinescu: Sunt cerute de acum un an şi jumătate. 
M. Antonescu: Mi-a făgăduit şi a spus că vine un specialist. Eraţi de faţă când 

am spus că nu-mi trebuie specialişti, ci furtun. 
Am constatat ieri în cartierul acesta - şi revin cu aceasta la ceea ce a semnalat 

dl. g-ral Teodorescu şi la unele măsuri în legătură cu ce spunea dl. g-ral Pantazi - că 

proprietarii lipsesc. 
Trebuie să se dea un comunicat, prin care Comandamentul Capitalei şi 

Ministerul de Interne, pentru tot restul ţării, să anunţe că toţi proprietarii cari pleacă 
trebuie să lase o persoană, sau să desemneze organelo~ (sic!) de Poliţie, atunci când nu 
pot lăsa o persoană, ca să se ştie care sunt imobilele care nu <au> nici un fel de stăpân 
şi pe nimeni care să intervină la caz de nevoie. Ieri au mocnit incendii, care au distrus 
şi case din vecinătate, la care nu era nimeni. 

Prin urmare, şi ca măsură de securitate, şi pentru evitarea incendiilor, trebuie 
să notaţi această dispoziţie, ca toţi proprietarii care pleacă, şi care îşi lasă imobilele, 
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dacă nu desemnează vreun vecin, fie un păzitor, fie un custode oarecare, să facă 
declaraţie la circumscripţie, pentru a se şti care sunt imobilele părăsite. 

Se va atrage atenţia proprietarilor că foarte mulţi dintre proprietari - şi aceasta 
să fie de asemenea menţionată în comunicat - şi-au pierdut avutul, datorită acestei 
situaţii, pentru că nimeni n-a putut să intre în imobil, ca să dea primul ajutor şi să 
limiteze incendiul. Iar lucrurile scoţându-se în stradă, şi negăsindu-se nimeni care să le 
poată ocroti, şi aceasta ajunge în sarcina autorităţilor, care nu pot să răspundă pentru 
fiecare în parte. 

Prin urmare, în modul acesta să fie preveniţi şi să ne dea fiecare concursul. 
Dacă dvs. credeţi, domnule g-ral Teodorescu şi domnule g-ral Marinescu, faţă de 
experienţa care o aveţi - eu sunt un practician în anumite ocazii, care nu mă conduc de 
teorii - cred că am putea merge până acolo, încât să obligăm pe proprietari să-şi 
desemneze un custode, fie din personalul de serviciu, fie dintre vecini, acesta fiind 
singurul mijloc efectiv ca să ne garanteze împotriva părăsirii imobilelor. 

Credeţi că în practică se poate ajunge la aceasta? 
G-ral Gh. Marinescu: Domnule prim-ministru, au fost date instrucţiuni în 

acest sens şi s-a cerut ca fiecare imobil să aibă pe cineva care să ia măsurile de Apărare 
Pasivă. În instrucţiunile pe care le-am dat s-au prevăzut aceste măsuri pe care dv. le 
indicaţi astăzi. 

M. Antonescu: Este bine, domnule general, să repetăm aceste instrucţiuni, 
pentru ca fiecare să ştie care este obligaţia lui. Să se accentueze în aceste instrucţiuni că 
fiecare proprietar trebuie să lasă un custode, pentru că majoritatea incendiilor n-au 
putut fi localizate din cauză că proprietarii şi-au părăsit imobilele. Deci, impuneţi 
obligaţiunea de a se institui custozi şi fiecare trebuie să facă o declaraţie la 
circumscripţia de Poliţie prin care să arate cine a fost lăsat cu paza imobilelor şi a 
mobilelor. În felul acesta se va putea şti cine poate să ridice mobilele din imobilele 
incendiate. Toate garnizoanele şi toate prefecturile să dea asemenea ordonanţe în 
cuprinsul circumscripţiilor. 

M. Vulcănescu: Ar trebui să se pună în aceste instrucţiuni că nu vor fi 
consideraţi în categoria sinistraţilor acei cari nu se conformează măsurilor ordonate. Cu 
alte cuvinte, acel care pleacă din Bucureşti, de exemplu, la Sinaia, şi lasă imobilul fără 
pază, să nu fie considerat ca sinistrat. 

M. Antonescu: Se va pune aceasta numai ca un cuvânt de spaimă, pentru ca 
proprietarii să se conformeze acestor măsuri cu caracter administrativ. 

G-ral Gh. Marinescu: Acestor custozi trebuie să li se dea anumite obligaţiuni 
şi prima obligaţiune este rămânerea lui la locul unde s-a angajat, aceasta sub sancţiuni 
severe. 

M. Antonescu: Întâi să vedem instituiţi custozii şi apoi le vom pune în sarcina 
lor. 

G-ral Gh. Marinescu: Unii au să fugă şi au să lase avutul oamenilor în 
părăsire. De aceea eu cred că trebuie să-i încadrăm. 

M. Antonescu: Mai bine ca, în primul rând, să ajungem la instituirea lor şi 
apoi să le punem în sarcină obligaţiuni, căci altfel se vor speria şi vor fugi toţi de 
calitatea de custozi ai imobilelor. Putem să punem această dispoziţiune în instrucţiunile 
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pe care le vom da, că proprietarii cari vor părăsi imobilele fliră a indica un custode nu 
vor putea beneficia de drepturile conferite de calitatea de sinistrat conform legii. 

I. Marinescu: Este o măsură exagerată, aceasta cu atât mai mult cu cât sunt 
unele dispoziţiuni legale, care stabilesc calitatea de sinistrat. 

M. Antonescu: Punem aceasta în comunicat. Vom lăsa comisiunilor 
judecătoreşti, care stabilesc calitatea de sinistrat, posibilitatea de a decade pe sinistraţi 
din această calitate pentru părăsirea imobilului şi nelăsarea unui custode. 

C. Anghelescu: Şi-a pierdut imobilul şi mobilele din interior şi în plus îl şi 
pedepsim. 

M. Antonescu: Aceasta este numai o ameninţare, pentru ca proprietarii să se 
conformeze acestor măsuri, din moment ce legea nu prevede pierderea calităţii de 
sinistrat într-un asemenea caz. Aici este vorba de un comunicat administrativ, cu 
caracter de a atrage atenţiunea proprietarilor. Punem în acest comunicat un cuvânt de 
spaimă pentru ca proprietarii să aibă grijă de imobile şi să lase un custode pentru a se 
putea localiza incendiile. 

Cum în legea pentru stabilirea calităţii de sinistraţi nu s-a prevăzut o asemenea 
decădere şi cum decăderile sunt de strictă interpretare, aceste dispoziţiuni date prin 
acest comunicat administrativ nu pot duce la nici o consecinţă. 

În afară de aceste cuvinte de spaimă pentru proprietari, care vor trebui să ia 
măsuri individuale, va trebui să luăm măsuri colective, măsuri de Stat. 

Am văzut ieri ce s-a petrecut. Este adevărat că au intervenit jandarmii şi 

agenţii de Poliţie, însă trebuie să ajungem să facem ca acest sistem să funcţioneze mult 
mai bine. 

Ieri, de pildă, am fost în strada Roma, în această regiune incendiată din spatele 
Preşedinţiei, şi am constatat că printre aceste imobile incendiate şi mobilele scoase în 
stradă umblau o serie întreagă de persoane suspecte. 

De aceea, trebuiesc să se organizeze cordoane de soldaţi, de jandarmi şi agenţi 
de Poliţie, cari să închidă anumite străzi, anumite cartiere, în care nu vor intra decât 
numai proprietarii imobilelor din strada respectivă şi echipele de Apărare Pasivă. 

G-ral C. Pantazi: S-a făcut acest lucru, domnule prim-ministru. 
M. Antonescu: S'-a făcut, dar n-a funcţionat aşa cum trebuie în toate 

cartierele. Eu sunt acela care am adus elogii echipelor de lucru ale circumscripţiilor de 
Apărare Pasivă, astăzi, însă, trebuie să vă mărturisesc că în strada Romei nu s-au găsit 
la înălţimea cuvenită nici măcar la înălţimea precedentei Rome, fiindcă printre aceste 
echipe de lucru se strecurau persoane suspecte. Dl Miclescu mi-a spus că i s-au furat 
lucrurile. Am văzut chipuri suspecte, care se strecurau pe lângă aceste echipe de lucru, 
intrau prin case şi apoi cărau lucrurile. Prin urmare, trebuie să se stabilească cordoane 
(sic!) şi înăuntrul acestor cordoane să nu intre decât locatarii imobilelor din strada 
respectivă şi echipele de Apărare Pasivă. 

Vă rog să daţi instrucţiuni circumscripţiilor de Apărare Pasivă, agenţilor de 
Poliţie şi jandarmilor că mobilele scoase din zonele bombardate nu vor putea fi ridicate 
decât de proprietarii lor. Circumscripţiile de Apărare Pasivă şi Comandamentul Militar 
al Capitalei hotărăsc transportul mobilelor după aceea, adică după ce s-au localizat 
incendiile. În primele ceasuri după bombardament, nimeni nu poate să ridice mobilele 
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din străzile bombardate. Aceste măsuri trebuiesc să fie luate pentru ca echipele de 
borfaşi să nu poată fura lucrurile sinistraţilor . 

. Venind de la Ploieşti, am întâlnit câteva camioane care mergeau spre Ploieşti, 
care m1 s-au părut suspecte. Câteva dintre ele duceau lucruri de un conţinut suspect, 
plapume murdare, învechite, alături de mobile de lux, ceea ce deodată m-a făcut să văd 
că este vorba de ceva suspect. Mi-a atras atenţia faptul că alături de plapume murdare, 
învechite erau mobile de lux. 

Comandamentul Militar al Capitalei trebuie să instituie o serie de razii în 
anumite cartiere, cordoane de verificare şi delimitare a circulaţiei, iar Prefectura 
Poliţiei Capitalei, dle col. Elefterescu, trebuie să înceapă o serie de razii la toţi borfaşii 
cunoscuţi, să ridice lucrurile pe care le va găsi, pentru că sunt sigur că ei au lucrat bine 
în noaptea trecută. 

Prefectura Poliţiei Capitalei are domiciliul acestora. evidenţa lor, cu sediile lor 
de depozitare. Prin urmare, faceţi imediat razii, fiindcă sunt convins că veţi găsi lucruri 
furate şi depozitate. 

O altă măsură de aplicate de aci înainte este următoarea: trebuie să instituiţi 
asemenea cordoane, împreună cu Prefectura Poliţiei Capitalei. Vă rog să stabiliţi un 
program pe cartiere, pentru că Comandamentul Militar al Capitalei nu poate singur să 
facă acest lucru numai cu trupa, mai ales că trupa nu este pregătită în acest scop. Veţi 
organiza un cordon de apărare, un cordon de Poliţie şi de Siguranţă în zonele sinistrate. 

G-ral I. Teodorescu: Toată trupa din Bucureşti a fost pusă în stare de alarmă 
şi, la ora 5.30, 1750 de soldaţi au trecut în sectoarele sinistrate, pentru ca în timpul 
nopţii să facă paza, siguranţa acestor cartiere şi să dea ajutor, pe cât posibil, 
sinistraţilor. Până la această oră era datoria celorlalte elemente de ordine. Cordoane de 
jandarmi au fost instituite. 

M. Antonescu: Fără îndoială, în unele părţi au funcţionat aceste cordoane, iar 
în alte părţi nu au funcţionat. Vă rog să nu mi-o luaţi în nume de rău, căci eu vorbesc 
întotdeauna deschis. Este absolut necesar să se facă aceste cordoane şi să facem o 
coordonare între organele militare şi organele Poliţiei. 

Echipele pe care le veţi organiza să fie instruite, pentru ca să poată funcţiona în 
condiţiuni cât mai bune. Comandamentul Militar al Capitalei nu poate să facă singur 
acest lucru şi va trebui să fie ajutat de organele de Poliţie, Siguranţă şi Jandarmerie. De 
aceea va trebui să se facă un program întreg pentru asemenea cazuri, pe cartiere, pe 
străzi, cu instrucţiuni de ceea ce trebuie să facă fiecare, pentru ca să nu mai avem 
experienţa pe care am avut-o. 

Dacă se scot mobilele în stradă şi proprietarii nu vin să şi le ridice, trebuie ca 
pe fiecare cartier să se organizeze depozite provizorii în case susceptibile de asemenea 
depozite. Mobilele vor fi eliberate de comisari sau subcomisari, în prezenţa unor 
martori, proprietarilor. 

Prima măsură va fi aceea a instituirei de cordoane, pentru ca să nu se ridice 
mobilele de oricine, decât de proprietari, apoi, cu concursul Poliţiei, se vor organiza 
depozite provizorii, cu paza respectivă şi eliberarea lor în prezenţa a doi martori. 

Faceţi o colaborare între organele Armatei, Prefectura Poliţiei Capitalei, 
organele de Siguranţă şi Jandarmerie. 
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G-ral C. Pantazi: În ce priveşte barierele, am făcut un serv1c1u la toate 
barierele, care va controla de acum înainte tot ce este militar, pentru motive de 
disciplină, în primul rând, şi pentru aspectul lamentabil pe care îl prezintă un militar 
care fuge în împrejurările acestea. 

Dar este o chestiune: barierele acestea, pe care le-am făcut noi, militarii, ar 
putea fi întărite cu oarecare organe ale Siguranţei ... 

M. Antonescu: Şi ale Jandarmeriei. 
G-ral C. Pantazi: ... ca să controleze camioanele acestea, care ies încărcate cu 

mărfuri, care poate sunt de furat; ies în bună voie şi se duc unde vor. 
M. Antonescu: Rog pe dl. ministru de Interne şi pe dl. prefect al Poliţiei 

Capitalei să stabilească, împreună cu Comandamentul Militar al Capitalei, locurile de 
control şi organe comune de control. Comandamentul nu se poate ocupa singur, şi nu 
poate să facă instrucţia trupei, pentru un control de Poliţie şi de Siguranţă. Aceasta nu 
poate s-o facă decât Prefectura, de aceasta trebuie să fie făcută. 

G-ral D. Popescu: Aş avea de adăugat ceva. Mă gândesc la modalitatea 
practică de control. Unui jandarm, unui ostaş, îi pare suspectă mobila dintr-un camion. 
Ar trebui ca şoferul să aibă actele de proprietate ale mobilei. Dacă i se pare suspect, ce 
face? 

M. Antonescu: O opreşte, până vine proprietarul. Proprietarul este o persoană 
care prezintă destulă încredere, îi dă drumul camionetei. 

Domnule ministru, care este proprietarul al cărui şofer este un idealist şi al 
cărui devotament este atât de mare, încât atunci când proprietarul lipseşte, să închirieze 
el un camion de pe piaţă, ca să-i transporte mobila proprietarului, care se găseşte la 
Sinaia!? 

Vreţi dvs. să adăugaţi şi să daţi un comunicat, că proprietarii care transportă 
mobilele, cu orice mijloc de transport, în afară de oraş, în alt cartier sau în altă stradă 
trebuie sau să întovărăşească ei transportul, sau să dea împuternicire altei persoane, 
aceasta este altceva. 

G-ral D. Popescu: Dvs. spuneţi să întovărăşească mobilele. Dar ce garanţie 
am că cel care le întovărăşeşte este proprietarul mobilelor? 

M. Antonescu: Domnule ministru, desigur, şi în acest domeniu va exista un 
aleatoriu inevitabil. Dar dacă vine un inginer, un avocat, un preot, un profesor, care 
spune: Această mobilă este a mea, daţi instrucţiuni ca ori de câte ori calitatea 
proprietarului şi profesiunea lui constituie o prezumţie de adevăr şi de onorabilitate, să 
nu se facă nici o piedică. 

G-ral D. Popescu: Nu de aceasta spun. 
Cred că se va face un abuz şi se vor produce mari încurcături, căci 

jandarmului, după capul lui, i se poate părea că cutare (sic!) dulap nu trebuie să fie al 
aceluia. 

M. Antonescu: Jandarmul trebuie să ajute pe comisarul de Poliţie, care are 
mai multă experienţă. 

Câte bariere sunt în Bucureşti, pe unde ar putea să intre? 
M. Vulcănescu: 14. 
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M. Antonescu: Nu putem găsi noi 28 subcomisari, unul de dimineaţă şi unul 

după-amiază, chiar din cei ai circumscripţiilor de margine, care să funcţioneze acolo? 

Cred că se pot găsi. Sunt atâţia refugiaţi din Poliţie. Aduceţi-i şi puneţi-i la 

acest serviciu. Cred că este foarte posibil acest lucru. Şi chiar dacă se va face o 

asemenea restricţie, eu prefer să se simtă că este un control şi o restricţie, şi prin 

aceasta să intimidăm pe hoţi şi pe cei cari profită de un moment de grea încercare, 

decât să ajungem să pară că nu există autoritate şi să se creeze această atmosferă, că 
nici Armata, nici Poliţia nu dau nici un sprijin pentru ocrotirea proprietăţii şi a avutului 
oamenilor. 

G-ral D. Popescu: Dovadă că s-a dat este că nu s-au produs reclamaţii. 
M. Antonescu: Nici n-au avut când să se producă. 

G-ral D. Popescu: Ne bombardează de 5 săptămâni, şi lumea fuge. 
M. Antonescu: S-au bombardat unele cartiere, în care bietul om, când i s-a 

prăbuşit casa, i s-a prăbuşit şi avutul, sau şi-a părăsit avutul. În masă nu s-au bombardat 

cartierele decât alaltăieri noapte; de aceea s-a şi pus acum problema. 
Eu nu cred că trebuie să facem distincţie, după cum cineva este bogat sau 

nebogat. Însă cred că averea celui bogat, care ajunge să fie furată în stradă, ne atinge şi 
pe noi, ca măsură de prestigiu, de autoritate şi de grijă pe care trebuie s-o avem. 

G-ral D. Popescu: Cel bogat stă la Sinaia, nu se interesează, şi trebuie să se 
ducă comisarul, când i-a luat casa foc, să-i salveze avutul. 

M. Antonescu: Însă proprietarul acela plăteşte impozite, din care se plătesc 
lefurile comisarilor. 

G-ral D. Popescu: Incontestabil. Şi adineauri, dvs. aţi găsit că este cazul să se 

consume benzină, fiindcă Statul are nevoie de venituri. Dar când s-a bombardat 

Braşovul, întorcându-mă, am văzut Valea Prahovei plină de plimbăreţi; o serie întreagă 

de cucoane la volan, care se încrucişau cu refugiaţii. Pentru mine aceasta are şi un 
aspect moral. 

M. Antonescu: Şi eu am văzut. Şi dacă puneţi problema, şi eu sunt de părere 

că problema are şi un aspect moral. De aceea, rog pe dl. ministru g-ral Dobre să 

instituie un sistem de control special, căci plimbăreţii sunt mai ales pe această rută; şi 

când se găsesc asemenea doamne plimbăreţe, sau domni cari îşi circulă curiozitatea sau 

decrepitudinea morală, sau indiferenţa pentru ţara aceasta, în împrejurări atât de grele, 

să li se ia, pur şi simplu, maşina. 
Nu putem merge, însă, la măsuri care să micşoreze veniturile, mai ales într-un 

moment când nu ştim de unde să scoatem venituri pentru Stat. 
Col. D. Dlmlceanu: Pentru acest mijloc de transport, pentru înfăptuirea 

căruia Comandamentul a ajuns la limita posibilităţilor, se declară de azi înainte în 

imposibilitatea de a satisface aceste necesităţi, dat fiind că proprietarii de autovehicule 

nu vin la coloanele organizate în cadrul Apărării Pasive. Astăzi, din 180, s-au prezentat 

6. În schimb, însă, toate fermele, până la Ploieşti, sunt pline de maşini. 
M. Antonescu: Aveţi mijloace de pedeapsă. 
G-ral I. Teodorescu: De săptămâni nu se judecă decât infractori de speţa 

aceasta. 
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M. Antonescu: Dvs. credeţi că dacă se modifică sistemul şi dacă sub controlul 
şi răspunderea dvs., a Comandamentului, se aplică automat o amendă celui care la a 
doua chemare, de pildă, nu se prezintă, şi aveţi chezăşia unui organ serios, putem 
îndrepta lucrurile? 

Col D. Dlmlceanu: Nu există altă soluţie. 
G-ral I. Teodorescu: Este o soluţie foarte practică: fiecare autoturism şi 

autocamion să presteze, pentru Apărarea Pasivă, 5 zile serviciu în fiecare lună, după 
care noi să eliberăm, celui care a făcut acel serviciu, o adeverinţă. 

M. Antonescu: Bună şi dreaptă măsură. 
G-ral I. Teodorescu: Să nu mai circule nimeni, dacă n-are această adeverinţă. 
M. Antonescu: Oricine este proprietarul maşinei. Foarte bună măsură. Toate 

maşinile particulare trebuie să fie supuse acestui regim. 
G-ral I. Teodorescu: Cinci zile pe lună nu este un sacrificiu prea mare, adică 

1 O zile în două luni. Dacă nu, îi confiscăm maşina. 
M. Antonescu: Domnule general, pentru ca măsura să fie efectivă, să ţineţi 

seamă de situaţiile în care se găsesc unele maşini particulare, ale unor capi de autorităţi, 
care prin aceasta îşi paralizează 5 zile pe lună activitatea. Trebuie să găsiţi o soluţie 
pentru aceştia. 

G-ral I. Teodorescu: Pot să facă serviciu şi în interval de timp, la 2-3 zile o 
dată. De altfel, aşa s-a procedat şi până acum. 

M. Antonescu: Cred că este potrivit să se instituie această prestaţie în natură 
pentru autovehicule, şi toţi vor fi mulţumiţi să execute această prestaţie de 5 zile. 

Col. D. Dlmiceanu: Revin asupra acestei chestiuni. 
Nu se pot recupera aceste autovehicule într-un număr aşa de mare; în schimb, 

la prealarmă, dacă s-ar înşira maşină după maşină, nu cu distanţa reglementară de 
20 metri, ci din cap la coadă, cred că s-ar înşira până la Tecuci, cel puţin, aceste maşini, 
într-o abundenţă extraordinară pentru nevoile personale, adică de a-şi scăpa viaţa -
normal, din anumite puncte de vedere - dar nu sunt capabili să vină 1 O zile în două 
luni, pentru Apărarea Pasivă. 

M. Antonescu: Discutăm ca să pedepsim, sau să obţinem maşini. Dar să 
interzicem omului să aibă maşină, nu mi se pare că am ajuns în această stare a dreptului 
public şi social, ca să ajungem să desfiinţăm maşinile. 

Pe de altă parte, dl. ministru al Finanţelor spune că este necesară circulaţia, 
pentru producerea veniturilor. Eu vă adaug la aceasta, că ea ajută buna funcţionare, în 
Capitală, a unor servicii, instituţii şi întreprinderi, pentru că omul care ştie că poate să 
plece repede din Bucureşti, vine şi lucrează. Altfel nu mai vine în Bucureşti. 

I. Marinescu: Sunt şi şoferi, cari au ca singură avere o maşină, şi care la 
prealarmă, când fug, iau câte 5-6 persoane cu ei. 

M. Antonescu: În afară de prestaţia de 5 zile, mai propuneţi ceva dvs.? 
Col. D. Dimiceanu: Stabilirea sancţiunilor. 
M. Antonescu: Ce însemnează aceasta? 
Col D. Dimiceanu: Care este sancţiunea care se aplică unui proprietar de 

autovehicul, dacă nu vine să presteze cele 5 zile pe lună, în cadrul Apărării Pasive? 
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M. Antonescu: Vom face o lege pentru aceasta. Faceţi-o dvs., dle ministru 
Marinescu. 

I. Marinescu: Am trimis toată lumea în judecată. 
M. Antonescu: Ştiţi că şi eu am fost condamnat la 3 luni închisoare, pentru o 

maşină care nu mai este proprietatea mea de 2 ani. 
Col. D. Dimlceanu: Toată lumea este convinsă că n-o veţi executa. 
M. Antonescu: Atât ar mai lipsi, s-o şi execut. Dar am fost condamnat, printr-un 

exces legal, care vă arată că se fac şi excese de judecători, nu numai achitări generoase, 
care să justifice intervenţia dvs.; arată că judecătorii aplică un sistem rigid şi că nici nu 
se uită: eşti proprietar, nu eşti proprietar; eşti citat, nu eşti citat; condamnă, pur şi 
simplu. Eu n-am fost nici citat; fusesem citat prin afişare, la un domiciliu pe care nu-l 
mai am de doi ani ... 

I. Marinescu: Comisia v-a trimis în judecată. 
M. Antonescu: Pentru un autovehicul pe care nu-l mai am de 2 ani. 
Această experienţă personală, indiferent de convingerea dvs., îmi arată că în 

nici un caz Justiţia n-a lucrat cu generozitate, sau cu îngăduinţă. 
G-ral D. Popescu: Vă închipuiţi ce fac ceilalţi. 
M. Antonescu: Exact. Şi atunci, nu văd abaterea sau generozitatea 

judecătorilor, care să justifice nu ştiu ce represiuni noi şi grave. 
G-ral Gh. Dobre: Să i se ia permisul de circulaţie. 
M. Antonescu: Nu puteţi prevedea în ordonanţă sancţiuni. 
G-ral Gh. Dobre: Am posibilitatea, pe baza decretului. 
M. Antonescu: Lăsaţi Justiţia să facă legile şi sancţiunile. Dacă Înzestrarea 

face legi, atunci dl. ministru Marinescu face tunuri. 
G-ral Gh. Dobre: Decretul-lege este :fficut prin Justiţie. 
M. Antonescu: Din moment ce dl. ministru Marinescu vrea să facă o lege ... 
G-ral Gh. Dobre: Nu mai este nevoie, dacă există Decret-lege. 
M. Antonescu: Atunci, de ce mai discutăm? 
G-ral Gh. Dobre: Pentru că s-a încadrat într-o ordonanţă, care nu-i dă dreptul 

decât să trimită la Curtea Marţială, unde durează luni de zile. 
M. Antonescu: Dovadă că nu este lege. 
G-ral Gh. Dobre: Fac decizie ministerială, care se încadrează în lege. 
M. Antonescu: Domnule ministru, când mă veţi prinde pe mine că vin să vă 

învăţ cum se fabrică tunurile, să mă judecaţi prost. Lăsaţi, însă, pe un profesor de Drept 
să vă spună: noi în Drept, de la principiile clasice, de la români, spunem: ,,Nici o 
pedeapsă :ffiră lege". 

G-ral Gh. Dobre: Este în lege. 
M. Antonescu: Dar legea nu poate, pe cale de decizie, să instituie pedepse cu 

caracter penal. 
G-ral Gh. Dobre: Este prevăzut. 
M. Antonescu: Vă va anula Casaţia. 
G-ral Gh. Dobre: Am confiscat 200 maşini până acum, pe baza Decretului-

lege. 
M. Antonescu: Şi au rămas în picioare. Sunt judecate? 
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G-ral Gh. Dobre: Nici o judecată. 
I. Marinescu: Voi examina eu, cu dl. g-ral Dobre, chestiunea. 
M. Antonescu: Examinaţi, împreună cu dl. g-ral Dobre, dacă mai este nevoie 

de un text sau nu. 
Prin urmare, pentru autovehicule se va stabili această prestaţie de 5 zile pe 

lună pentru Apărarea Pasivă. Stabilim normele necesare şi vom vedea dacă este nevoie 
de o nouă lege. 

I. Marinescu: Există o lege, este vorba numai de procedură. 
Măsuri pentru alarmare prin telefon 
M. Antonescu: O altă chestiune, care trebuie să fie rezolvată, este aceea a 

alarmarei prin telefon, mai ales pentru oraşele din provincie. Este nevoie de o 
coordonare a măsurilor de alarmare pentru oraşele din provincie. 

Va trebui să se facă o alarmare specială prin telefon, căci prin comunicaţiunile 
obişnuite se întârzie alarmarea. 

Am trimis o adresă dlui g-ral Marinescu şi dlui preşedinte Miclescu, pentru a 
lua măsuri ca alarmarea şi prealarmarea să se facă prin telefon, cu semnale speciale, 
care să funcţioneze în mod automat. 

G-ral R. Enescu: Trebuie ~cută această lucrare, este nevoie <de> adaptarea 
unor dispozitive la telefoane, căci altfel prin comunicaţiunile telefonice obişnuite 
riscăm să nu putem da alarmarea la timp. 

M. Antonescu: Am cerut în scris Societăţii de Telefoane şi dlui g-ral 
Marinescu, care trebuie să urmărească executarea, să se facă lucrările necesare pentru a 
se putea face în mod automat alarmarea prin telefon şi acest lucru să se facă cât (sic!) 
mai urgent posibil. 

De la ora bombardamentului şi până astăzi am încercat, în permanenţă, să iau 
personal contact cu prefectul de Argeş, să pregătească unele lucrări, nu am izbutit. 

Când a plecat domnul Mareşal de la Titu, i s-a raportat că sunt avioane în 
regiunea Turnu-Severin. Când am ajuns la Piteşti, prefectul şi primarul au spus că până 
în momentul acela nu se dăduse alarma, pentru că nu au putut să fie vestiţi. Aceasta, 
pentru că acolo există un singur fir, care a fost rupt şi care acum în urmă a fost 
restabilit. 

Vor trebui să se ia măsuri pentru ca şi oraşele de provincie, care nu au 
mijloace de comunicaţie telefonică, să fie totuşi prevenite de pericolul aerian şi aceasta 
trebuie să se facă prin radio. 

Societatea de Radiodifuziune trebuie să facă anumite comunicări convenţio
nale pentru fiecare regiune sau oraş de provincie. Vă mărturisesc că eu consider 
necesară o asemenea comunicare. 

Domnul Mareşal Antonescu mi-a dat o notă în acest sens, să vorbesc cu Vasile 
Ionescu, să mă duc la Postul de Radiodifuziune şi să examinez posibilităţile unei astfel 
de comunicări. 

Asemenea comunicări se vor face numai pentru autorităţi, pericolul aerian să 
fie cunoscut numai de aceste autorităţi, pentru ca să nu creăm panică. 

Comunicările se vor face cu un limbaj convenţional, pentru că altfel creăm 
panică în toată ţara. Faceţi un limbaj sau semnale convenţionale, fără să indicaţi 
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localitatea. Indicaţi pentru fiecare zonă un nume convenţional, altfel se creează panică 
în ţară. 

Eu ştiu ce se petrece la Preşedinţie. Cum se comunică „atenţiune mărită", 
telefoanele încep să zbârnâie, tot oraşul se informează aci. 

Te rog, dle Vlădescu, se interzice a se mai face comunicări la telefoanele 
Preşedinţiei. Telefoanele Preşedinţiei sunt asaltate de public, publicul intră în adăpostul 
Preşedinţiei şi stă ore întregi fără să fie o prealarmare sau o alarmare. Nu vreau ca 
Preşedinţia să fie transformată într-un oficiu de informaţie. 

De asemenea, dacă lucrul acesta va sta la dispoziţia fiecăruia, se creează o 
stare de panică gravă. Eu m-am întors de trei ori de pe şoseaua de la Afumaţi, pe care 
am parcurs-o, pentru că de trei ori vehiculele se opriseră şi toţi spuneau: ,,Din nou 
alarmă", ,,Din nou alarmă". 

S. Ghiolu: În Germania, din jumătate în jumătate de oră anunţă: ,,Linişte, nu-i 
pericol aerian". 

M. Antonescu: Aceasta se anunţă la toată lumea. 
S. Ghiolu: Aceasta însemnează să laşi radio deschis. 
M. Antonescu: Anunţarea nu trebuie să se facă tuturor. Dvs. faceţi cum 

credeţi; este o problemă tehnică-militară, care vă priveşte. Trebuie să evităm a crea o 
atmosferă de panică în regiunea respectivă, care s-ar forma dacă radio ar anunţa: 
,,Pericol aerian" într-un limbaj accesibil tuturor. Se vor anunţa autorităţile locale. 

G-ral C. Pantazi: Altfel nu mai lucrează nimeni. 
M. Antonescu: Luaţi semnale consemnale convenţionale, în felul acesta: 

Piteşti este Petre, Giurgiu este Ion etc., Petre, Ion, alarmă! 
M. Vulcinescu: Germanii întrebuinţează cifre care arată distanţa în minute 

faţă de Capitală. 
M. Antonescu: Eu am dat o simplă sugestie şi vă las dvs. să examinaţi această 

posibilitate din punct de vedere tehnic. În ceea ce nu mă pricep, nu mă bag, am dat o 
simplă sugestie. Domnul Mareşal mi-a spus să dau dispoziţiuni să se execute acest 
lucru în înţelegere cu Marele Stat Major, de către Societatea de Radiodifuziune, ţinând 
seamă de starea de psihologie din ţara noastră. 

Eu v-am propus, pur şi simplu, această chestiune, partea tehnică vă aparţine. 
Cred, însă, că trebuie să recurgeţi la un limbaj, pe care nu trebuie să-l descifreze toată 
lumea. 

I. Petrovici: Funcţionarii mici nu trebuie să ştie. 
M. Antonescu: Când am plecat la Piteşti cu avionul, s-a anunţat că avioanele 

sunt la Turnu-Severin, astfel că noi am fi ajuns la aeroport cam în acelaşi timp cu 
avioanele. 

Domnul ministru Jienescu şi domnul Mareşal, care aveau destulă experienţă, 
nu au ezitat. Dacă Postul de Radio ar fi dat: ,,Piteşti", atenţie, nu mai găseam picior de 
om în Piteşti, nici pe prefect, nici pe primar, nici pe nimeni din Garnizoană. 

Deci, acest limbaj faceţi-l convenţional, care trebuie folosit de organele de 
Apărare Pasivă din oraşul respectiv, urmând un al doilea semnal, dacă este cazul, 
pentru toată lumea. 
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Prin unnare, prima măsură este de „atenţiune", care se dă pentru organele 
locale de Apărare Pasivă şi a doua este de avertizare, care trebuie să fie facută tuturor. 

măsuri. 
G-ral Gh. Marinescu: Este organizat acest lucru, nu este nevoie de noi 

M. Antonescu: Controversele discutaţi-le dvs. Eu am ftcut această propunere, 
dle g-ral Ramiro Enescu, ţinând seamă de felul cum funcţionează celelalte comunicări. 
Cred că este necesar să faceţi aceste comunicări prin Radio. Vă rog, înainte de a pune 
în aplicare acest lucru, să vă gândiţi cât mai mult şi cât mai bine. 

Chestiunea transportului de ziare în Moldova şi în regiunile de front 
Domnul Mareşal Antonescu a semnalat, de altfel am constatat şi eu însumi din 

reclamaţiunile primite, că transportul ziarelor suferă extraordinar de mult în unele 
regiuni din ţară şi în regiunile de front. 

Ziarul nu reprezintă o distracţie, ci reprezintă un mijloc de informare şi într-o 
perioadă ca aceasta este un mijloc de securitate naţională, de liniştire a spiritelor. 

Prin urmare, întârzierea ziarelor creează o stare de spirit dăunătoare, de panică, 
este o mărturie, pentru unii, a lipsei de funcţionare a Statului. Dacă ziarele nu sunt 
răspândite, fiecare se întreabă: de ce nu vin ziarele? Dă loc la fel de fel de interpretări, 
de speculaţiuni. 

Cu ajutorul trenurilor obişnuite, a trenurilor militare, a trenurilor de marfă, 
Căile Ferate trebuie să asigure buna funcţionare a răspândirei ziarelor în toate regiunile. 

Directori de ziare v-au adresat reclamaţiuni dvs. personal. Rog pe domnul 
ministru de Interne să dea o circulară prefecţilor, care trebuie să arate care ziare nu 
sosesc. 

La Piteşti m-am întâlnit cu inspectorul general administrativ de la Sibiu, care 
mi-a spus că în regiunea Sibiu ziarele sosesc cu întârziere. 

De asemenea, în regiunea Moldovei, domnul Mareşal Antonescu a semnalat în 
Consiliul de sâmbătă, că nu sosesc gazetele. 

Rog Marele Stat Major să organizeze distribuirea ziarelor şi mai ales a ziarelor 
de propagandă şi corespondenţă în zonele de front. Vă rog, însă, să se organizeze un 
serviciu efectiv pentru ca ziarele noastre de propagandă, care se tipăresc special pentru 
front, să ajungă la destinaţie. 

Ştiu că sunt o mulţime de explicaţiuni pentru trecut, pe care nu le mai 
discutăm, important este faptul măsurilor pe care trebuie să le luăm. Trebuie să facem 
aşa fel încât să înlesnim această distribuire a ziarelor, pentru a nu lăsa să se creeze o 
stare de spirit dăunătoare. 

Tr. Buradescu: Am primit o notă de la dvs., acum vreo IO zile, şi am tăcut 
cercetări. Am convocat toţi directorii de ziare din Bucureşti. S-a dovedit că ziarele nu 
au fost transportate atunci când Bucureştii erau complect izolaţi. 

M. Antonescu: Domnule Buradescu, eu nu fac controverse. Sunt multe cazuri, 
nu mă puneţi în situaţia să le citesc. Distribuirea ziarelor ţine de Ministerul 
Propagandei Naţionale, de care mă ocup personal. Vă asigur că transportul ziarelor a 
funcţionat prost. Ştiu că aveţi o mie de explicaţiuni în împrejurările actuale. 

Tr. Buradescu: Au fost zile când nu s-au putut transporta deloc. 
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M. Antonescu: Trebuiesc găsite mijloace de transport, nu trebuie să se 
paralizeze distribuirea ziarelor. Dacă nu merg trenurile pe anumite distanţe, instituiţi, 
dle Buradescu, vehicule de legătură până la staţiile de margine şi de acolo cu alte 
mijl~a~e. Luaţi măsuri de a se face transportul ziarelor cu mijloacele dvs. de 
autov~cule. Nu paralizaţi această distribuire a ziarelor, căci aceasta are importanţă 
destul de mare. 

· 'Ziarele sunt un element de securitate naţională pentru ţară şi, în perioada când 
suntem ameninţaţi de brutalitatea odioasă a bombardamentelor, omul este pradă tuturor 
zvonurilor şi tuturor elementelor de panică. De răspândirea ziarelor depinde într-o 
oarecare măsură ordinea morală a ţării. 

Domnule Bădăuţă, să dai notă dlui Buradescu, luând de la directorii de ziare 
informaţii, care pot să facă propuneri concrete pe regiuni, fiindcă directorii de ziare, 
având depozite, vă pot da concursul şi cu experienţa lor pot arăta care sunt staţiile 
folosibile pentru asemenea mijloace de transport. 

În legătură cu transportul ziarelor şi cu materialul acesta, aş vrea să rog un 
lucru pe Marele Stat Major, cum am rugat şi pe dl. maior, care a fost la conferinţă în 
locul dlui col. Mihăilescu. 

Dacă facem o propagandă de cuvinte patriotice pentru front sau pentru alţii, 
facem un lucru care devine pleonasm: starea ţării este sănătoasă şi bună etc., sună gol. 
Dacă, însă, dvs. ne daţi rubrici cu anumite fapte militare, cum s-a făcut la un moment 
dat o acţiune de bravură, şi ţinem în permanenţă, prin presă, această atmosferă a 
bravurii Armatei noastre, cred că acesta este cel mai sănătos element de încredere, pe 
care omul, avându-l, poate să simtă că Armata îl apără mai bine, decât dacă am spune 
în fiecare zi: Armata apără, aveţi încredere; pentru că şi înlăuntru, şi mai ales în afară 
de graniţă, aceasta poate fi interpretată, fiindcă n-am făcut-o până azi, ca o slăbire a 
moralului. 

În ce priveşte bombardamentele, şi măsura aceasta de a se bombarda spitalele 
şi aşezămintele de cultură şi altele, vă asigur că tocmai un profesor de Internaţional, 
care de 4 ani a respectat aici principiile naţionale, faţă de toată lumea, şi dându-şi 
seama că România nu este o mare putere, care face principii şi asigură destinul prin 
propriile ei mijloace, eu voi asigura informaţia cea mai obiectivă asupra acestor 
realităţi odioase, şi prin mijloace internaţionale, care să-i facă să se ruşineze pe cei cari 
afirmă totuşi că nu se bombardează decât obiective militare. 

Aceasta o voi face prin constatări de comisii internaţionale ale Curţii Roşii, 
prin invitaţii de savanţi străini, din ţările neutrale, care să vină aici, şi prin constatări ale 
miniştrilor neutri; apoi printr-o serie.de acte şi manifestaţii ale Universităţii şi Bisericii, 
care să aibă conţinutul unei afirmări morale, şi nu al unui protest, care să atragă şi 
răzbunări mai grave; pentru că opinia publică românească este destul de sănătoasă, ca 
să ştie şi ce trebuie să strige, şi ce trebuie să tacă. 

De aceea eu, ţinând seamă de această permanenţă a destinului românesc, îmi 
aleg şi mijloacele acestea sănătoase, fără ca să recurg la o propagandă ieftină, care 
poate să se întoarcă sau în contra noastră, sau poate să nu creeze în ţară rezonanţa 
necesară. 
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De 3 ani şi jumătate, de când mă ocup de Propagandă, am avut mii de sugestii 
totdeauna, din toate părţile, şi din ţară, şi de peste graniţă, pentru propagandă. Şi vă 
mărturisesc că, fără să fiu totdeauna satisfăcut de propaganda ţării mele şi fără ca presa 
să-şi dea o osteneală specială - nu aş spune că n-au existat anumite directive - această 
propagandă, fără ofense şi provocaţii inutile, a servit mai bine ca un bandaj de apărare, 
mai bine decât ar fi putut acoperi ca bandaj, pentru apărarea rănilor pe care de multe ori 
ni le-am fi putut provoca singuri. 

De aceea, cred că şi în această propagandă ceea ce ar prinde mai bine ar fi 
această prezentare a faptelor de eroism, care vor jena pe unii, laşi, vor încuraja pe unii, 
în îndoială, şi, în acelaşi timp, vor constitui o permanentă prezenţă a împlinirii datoriei 
armatei noastre, şi a prestigiului ei, şi în ţară şi peste graniţă, fără ca să facem din 
aceasta trâmbiţe sau manifestări politice inutile. 

Chestiunea Administraţiei în oraşele distruse 
La Ploieşti, dl. ministru de Interne s-a unit cu mine în constatarea inutilităţii 

unei administraţii într-un oraş distrus, şi am luat pe loc măsuri, pentru ca să poată pleca 
funcţionarii, ca şi Justiţia, fiindcă nu mai era nimeni în Ploieşti. Preşedintele 
Tribunalului şi procurorul general, care primise ordinul dvs. să rămână acolo, m-au 
întrebat dacă pot să rămână. Am spus că voi vorbi cu dvs., şi că vom lua o măsură 
generală, aşa încât dacă celelalte autorităţi pleacă, pot să plece şi dânşii liniştiţi, fireşte, 
fără să creăm un principiu general. Cred, însă, că acolo unde se constată o distrugere 
gravă, sau de natură să paralizeze anumite funcţiuni ale administraţiei, sau total, cum 
este la Ploieşti, să nu rămână din administraţie, cu obligaţia de funcţionare continuă, 
decât ceea ce este absolut necesar. Ceilalţi pot ieşi în dispersiune şi să aibă anumite ore 
când vin la sediul autorităţii, ca să se simtă prezenţa autorităţii. Altfel, atragem chiar 
noi populaţia în aceste regiuni periclitate, sau expunem viaţa funcţionarilor în mod 
inutil. 

De asemeni, pentru Justiţie, nu mai vine nimeni să se judece la Ploieşti. 
Trebuie să restrângeţi numai la infracţiuni. 

I. Marinescu: Am luat măsuri, pentru Parchet şi anumite infracţiuni. 
M. Antonescu: Aceasta s-o faceţi şi pentru Piteşti. Nu este atât de grav atins, 

însă mi-a spus preşedintele Tribunalului că nu mai vine nimeni să se judece. 
Acelaşi lucru pentru Braşov, care a fost grav atins. 
Se poate să mai fie pentru Turnu-Severin. Nu cunosc situaţia. Las la aprecierea 

dlui ministru de Interne şi a dlui ministru de Justiţie, căci acestea sunt serviciile care au 
cea mai mare funcţiune acolo. Prefecţii vă vor comunica, şi dvs. veţi indica prefecţilor, 
după relaţiile pe care le aveţi, care servicii trebuie să continue, la ce oră şi în ce mod, şi 
comunicaţi şi dlui ministru al Justiţiei, când este cazul să-i atrageţi atenţia asupra 
restrângerii. 

G-ral D. Popescu: Am luat măsuri, de două săptămâni, în această privinţă. 
În privinţa Ploieştiului, pentru că se tot vorbeşte de el, am fost acolo la ultimul 

bombardament, şi primarul mi-a raportat că la Ploieşti nu se sună prealarma. 
Eu am întrebat: Cum se explică numărul mare de morţi la Ploieşti? La ultimul 

bombardament fuseseră vreo 180 morţi şi peste I 00 răniţi. Desigur, cifra n-ar fi prea 
mare, dacă la Bucureşti, la un milion locuitori, am avut 3000. Însă când în Ploieşti 
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rămân 5000 persoane, şi la 5000 persoane avem 200 morţi şi vreo 200 răniţi cifra este 
impresionantă. De aceea, l-am întrebat pe primar, cum se explică faptul că ;ste un aşa 
mare număr de morţi şi răniţi. Primarul mi-a răspuns că dl. g-ral Gerstenberg a hotărât ca 
la Ploieşti să nu se dea prealarmă. 

M. Antonescu: Cunosc chestiunea. Dar cred că s-a îndreptat, fiindcă am rugat 
imediat pe dl. g-ral Enescu şi pe dl. g-ral Marinescu, care erau acolo, ca să se practice 
măsuri de alarmare unitare şi, în orice caz, la Ploieşti să se practice sistemul 
prealarmei. 

sirene. 

G-ral R. Enescu: Se va introduce prealarma la toate centrele mari. 
M. Antonescu: Când o introduceţi? 
G-ral Gh. Marinescu: S-au dat dispoziţii, ca să se modifice camerile la 

P. Strihan: Cel puţin alarma să preceadă bombardamentul cu un timp mai 
îndelungat. La Câmpina, se dă cu 5 minute mai înainte. 

M. Antonescu: Până intră în aplicare sistemul prealarmelor, daţi această 
dispoziţie justă, ca alarma să se dea cu mai multă vreme înainte. 

Noi sfaturi privitoare la bombele incendiare 
În ce priveşte bombele incendiare, am văzut ieri, dle g-ral Marinescu, cum 

foarte multe case au ars, pentru că oamenii nu ştiu cum să stingă bombele incendiare. 
Dvs. aţi dat instrucţiuni - nu mi-o luaţi în nume de rău; şi eu sunt doctrinar, dle 

general, sunt profesor de 18 ani, ţin la principiile abstracte, şi în ziua când le-aş pierde 
nu m-ar mai interesa viaţa, căci viaţa mea se reazimă pe sistemul acesta al ideilor, dar 
în acelaşi timp ţin seamă şi de realităţi - dar după ce am vorbit şi în conferinţa de jos, 
urma să facem instrucţiuni scurte, de 7-8 rânduri, fiindcă altfel oamenii nu ţin seamă de 
ele. Vede lumea în jurnal 4 coloane, de câte 40 rânduri, nu le citeşte. Nici eu nu citesc, 
vă mărturisesc. 

I. Marinescu: Le-am trimis şi prin poştă. Anul trecut am trimis sute de mii de 
fiţuici. 

M. Antonescu: Nu citeşte nimeni. Mai bine daţi 10 rânduri la jurnale, la radio, 
să le treacă între anumite ştiri, cu sfaturi scurte, decât să daţi instrucţiuni savante, foarte 
juste, foarte bune, dar care, practic, nu duc la rezultate. 

Acesta este adevărul. De ce vreţi să vi-l ascund, fiindcă vă complic şi pe dvs.! 
Şi atunci, vă rog ca pentru aceste bombe incendiare să faceţi note scurte. Aţi 

văzut în „Universul" de ieri şi de azi, nişte note, pe baza instrucţiunilor normative date 
de mine Presei? Le-am dat chiar cu un mic caracter subversiv. Ziarul sfătuieşte, ca să 
atragă mai mult atenţia, să se facă cutare lucru. De ce? Pentru că în realitate lucrul se 
face, dar ca să se atragă atenţia cetăţenilor asupra îndatoririlor pe care le au. Titluri 
mari şi I O rânduri scurte. Aceasta este tot; şi vă rog să faceţi o serie de asemenea 
sfaturi, ţinând seama de ultima experienţă, pe care să le dăm la ziare şi la Radio. Altfel, 
nu citeşte lumea. Acum daţi pentru bombele incendiare. 

Chestiunea neevacuării C.A.M 
Dl. Mareşal a fost aici, la Belvedere. Au ars depozite de tutun de cca 3 miliarde. 
M. Vulcinescu: Trei miliarde este valoarea totală. Sunt numai 360 milioane. 

Am depus nota astăzi la Cabinetul Militar. 
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De altfel, evacuarea s-a făcut de pe un plan de comun acord cu Marele Stat 
Major, şi nu reprezintă decât consumul pe două luni. Stocurile nu sunt afectate. Ceea ce 
este şi mai grav, este distrugerea instalaţiilor. 

M. Antonescu: Domnule Vlădescu, vă rog să controlaţi dvs., la Cabinetul 
Militar, cine a dat domnului Mareşal această informaţie, şi să-i fie dat numele dlui 
ministru al Finanţelor, pentru ca altă dată să nu se mai dea informaţii neserioase. 
Domnul Mareşal Antonescu era foarte mâhnit, fiindcă deşi am dat de atâtea ori sfaturi 
pentru evacuare, şi am făcut ceea ce am putut ca să înlesnim evacuarea, mai ales de Ia 
autorităţi, noi înşine nu dăm exemplu, şi se pierd bunuri în felul acesta. 

Acelaşi lucru şi în ce priveşte parafina, benzina şi celelalte, pentru că mi s-a 
afirmat de la Societatea „Steaua Română", domnule Buradescu, că nu s-au putut trimite 
de la Ploieşti cantităţi importante de parafină şi benzină, din cauza lipsei mijloacelor de 
transport. 

V-aş ruga să faceţi o notă, arătând care sunt cantităţile, de la ce dată nu s-au 
dat vagoane, şi de ce nu s-au dat fabricilor şi rafinăriilor de la Ploieşti. 

De asemeni, vă rog să daţi dispoziţii Căii Ferate locale, fiindcă acolo unde nu 
pot să satisfacă cererile de transport la distanţele mari, pe care le-ar indica rafinăriile, 
aceasta nu însemnează că trebuie să lăsăm să se acumuleze cantităţile. Le scoateţi de 
acolo şi le duceţi în altă parte, unde sunt mai puţin periclitate, pentru că în modul acesta 
degajaţi şi mijloacele de transport, feriţi şi aceste produse de bombardament şi înlesniţi 
şi activitatea fabricilor. 

Iar pentru Economia Naţională, vă rog, dle g-ral Dobre, şi rog şi pe dl. Ghiolu, 
să daţi instrucţiuni ca toate fabricile acestea, când ajung la un moment dat să lipsească 
de mijloace de transport, să oprească producţia şi să nu depăşească plafonul. 

G-ral Gh. Dobre: Aşa se lucrează. 
M. Antonescu: La „Steaua Română" mi s-a vorbit de cantităţi mari de 

parafină, fiindcă nu au avut mijloace de transport. 
S. Ghiolu: Parafina nu contează. Păcura este în cantităţi mari. 
M. Antonescu: Nu contează, dar parafina a întreţinut incendiul 48 ore. Şi 

acelaşi lucru a fost şi la celelalte incendii. 
S. Ghiolu: Trebuiau să ia măsuri singuri. 
M. Antonescu: Chestiunea blocării pentru Armată a benzinei, motorinei şi 

celelalte 
Aţi cercetat dvs.? 
G-ral D. Popescu: Am cercetat. Nu era exactă informaţia şi am aplicat 

sancţiuni. 
M. Antonescu: Prin urmare, blocările nu sunt făcute. 
P. Strihan: De la Teleorman am informaţii că s-a blocat 20%. 
G-ral S. Mardare: Este o convenţie între Armată şi societăţile petroliere de a 

rezerva o cotă de 20% din capacitatea depozitelor pentru Armată. 
G-ral C. Pantazi: Nu că nu avem benzină, dar mijloacele de transport 

împiedică pomparea ei în anumite centre. De aceea eu cer să se facă o raţionalizare a 
consumului măcar în anumite centre unde avem dificultăţi de transport. 
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C. Anghelescu: Avem benzină şi avem nevoie să se consume benzină, căci 
Ministerul de Finanţe încasează 70% din valoarea benzinei. Există benzină suficientă. 

I. Petrovici: Cu toate acestea nu găsim benzină. 
M. Antonescu: Vă rog să examinaţi împreună cu Calea Ferată, dle g-ral 

Dobre, pentru ca să vedeţi care sunt măsurile de luat pentru a fi benzină în toate părţile. 
La Argeş este aceeaşi situaţiune, nu se găseşte benzină. Această chestiune are 

un caracter moral şi politic mai ales într-o ţară producătoare de petrol. Lipsa benzinei 
se va interpreta fie că n-avem sau ca o lipsă totală de organizare. Trebuie, prin urmare, 
să combatem această lipsă, pentru că este chestiune politică şi de încredere morală. 
Există numai un singur tren pe lună, dle Buradescu. 

Tr. Buradescu: Înainte erau mai multe. 
M. Antonescu: La fiecare tren ar trebui să avem şi cisterne, pentru a nu 

paraliza circulaţia sau producţia, folosiţi chiar mijloace de transport rapide. Sub nici un 
motiv nu putem lăsa să se ajungă la paralizarea activităţii economice a Statului. 

Tr. Buradescu: Ne-am înţeles cu Marele Stat Major, care ne-a cerut să 
formăm trenuri de carburanţi pe fiecare linie, ceea ce am şi făcut. 

M. Antonescu: Aceasta este realitatea: nu există motorină la ţară pentru mori 
şi ţăranii vin cu carele încărcate cu cereale la moară şi nu pot măcina. Acest lucru poate 
să creeze o stare de nemulţumire; pe care vă rog s-o combateţi imediat luând măsuri ca 
benzina, motorina să fie pusă la dispoziţie pentru circulaţie şi pentru mori. 

Alaltăieri, episcopul de Argeş, care a trebuit să plece, mi-a spus: ,,Iertaţi-mă, 
n-am găsit doi litri de benzină ca să pot pleca. Îmi e ruşine că trebuie să recurg pentru 
acest lucru la dv., dar nu pot pleca". Astăzi la Piteşti mi s-a spus acelaşi lucru, că nu 
există benzină. Trebuiesc luate măsuri. 

I. Petrovici: Ceea ce a făcut episcopul de Argeş, sunt nevoit să fac eu în astă
seară. Am cerut de la Preşedinţie să-mi dea puţină benzină, pentru că n-am găsit 
nicăieri în oraş. 

G-ral I. Arbore: La toate pompele există benzină, dar nu vor să vândă, pentru 
că aşteaptă bacşiş. 

M. Antonescu: Trebuie să luaţi măsuri împotriva acestor metode. 
G-ral I. Arbore: Am luat măsuri. 
M. Antonescu: Societăţile trebuie să-şi verifice personalul, de aceea au atâtea 

avantaje de la Stat, li s-au făcut atâtea înlesniri, li s-a mobilizat personalul pentru lucru, 
pentru ca să se presteze servicii. Societăţile care nu execută măsurile luate de Guvern 
vor fi amendate. 

S. Ghiolu: Acolo unde s-a dovedit că funcţionarii sunt de vină, au fost daţi 
afară. 

G-ral I. Arbore: Societatea ,,Distribuţia" n-are agenţi de control. 
M. Antonescu: Domnul ministru Ghiolu, Ministerul de Interne, împreună cu 

Prefectura Poliţiei Capitalei trebuie să ia măsuri şi să controleze modul cum 
funcţionează distribuirea benzinei. Unde se practică metodele pe care le-a învederat dl 
ministru Ghiolu, să fie imediat ridicaţi, fără nici o discuţie, şi cazul să fie comunicat 
imediat dlui ministru Ghiolu, pentru ca D-sa să avizeze asupra sancţiunilor care 
trebuiesc aplicate societăţilor. 
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M. Vulcinescu: Acelaşi lucru se petrece şi cu produsele C.A.M.-ului. Se 
ascund produsele C.A.M.-ului şi am cerut să se dea un comunicat că există producţie 
suficientă. Va trebui să se ia măsuri severe împotriva acelora cari ascund produsele 
C.A.M.-ului pentru a le specula. 

M. Antonescu: Să puneţi în comunicat că li se vor retrage brevetele tuturor 
acelor cari fac greutăţi la vânzarea produselor C.A.M.-ului sau vor ascunde marfa. 

Chestiunea preţurilor de rechiziţii, chirie etc. 
Mi s-a semnalat de către unele departamente, nu ştiu dacă chestiunea (sic!) 

merită să fie discutată, dar sunt sigur că se va ridica de unele departamente, anume 
chestiunea unor locuinţe care au fost rechiziţionate de diferite instituţiuni pentru 
funcţionarii lor sau pentru serviciile publice. Se va pune problema cine plăteşte 
rechiziţiile în asemenea cazuri. Sunt sigur că problema aceasta, deşi aparent nu este 
pusă, în realitate se va discuta la fiecare departament, la un moment dat, care se vor 
adresa Ministerului de Finanţe, cu o serie întreagă de note de plată. 

Rog să se dea instrucţiuni generale prin Preşedinţia Consiliului de Miniştri 
tuturor departamentelor şi instituţiilor afiliate că nu pot rechiziţiona decât în cadrul 
normelor stabilite, folosind localurile publice, care le-au fost puse la îndemână, 
practicând rechiziţii pentru serviciile publice, care nu pot să funcţioneze altfel, iar 
pentru nevoile particulare rechiziţiile urmând a fi făcute pe contul acelora cari 
beneficiază. 

M. Vulcinescu: Pentru evacuare şi dispersiune s-a decis că nu se plăteşte. S-a 
stabilit aceasta printr-un Jurnal al Consiliului de Miniştri. 

M. Antonescu: Iată care este problema la care mă refer: 
Ministerul de Externe funcţionează cu câteva din serviciile sale în apropiere de 

Snagov, unde a rechiziţionat mai multe vile, care trebuie să fie plătite. 
M. Vulcinescu: Nu se plătesc. 
M. Antonescu: Vasăzică, deocamdată nu plătim. Dar dacă scoţi proprietarul 

din casa lui, conform legii, el are dreptul la o casă rechiziţionată în altă parte. Cine 
plăteşte? Nimeni? 

G. Netta: Deocamdată nimeni. 
M. Antonescu: Prin urmare, rechiziţiile se fac fără plată, este o servitute 

asupra proprietăţii. Eu nu sunt împotriva acestui fapt, aş vrea, însă, să nu se facă nici un 
fel de abuz. 

Rog ca toate autorităţile care rechiziţionează să trimită date - te rog, dle 
Vlădescu, să faci un serviciu la Cabinetul Militar, care să centralizeze aceste date -
asupra tuturor imobilelor rechiziţionate de toate autorităţile civile şi militare. 

I. Petrovici: Chiar şi pentru locuinţele particulare ale funcţionarilor? 
M. Antonescu: Bineînţeles, nu se comunică la Preşedinţie, atunci când este 

vorba de rechiziţionarea unei singure camere sau de rechiziţionarea de camere şi case 
ţărăneşti, pentru că atunci n-am mai termina niciodată. Este vorba de date asupra 
imobilelor rechiziţionate în întregime, pentru ca să ştim destinaţia dată de fiecare 
autoritate. Trebuie să punem un anumit control în această privinţă şi să se ştie de 
instituţiuni că nu orice instituţiune poate să rechiziţioneze imobilele pentru ele sau 
funcţionarii lor. 
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G-ral S. Mardare: Pe baza Jurnalului Consiliului de Miniştri, numai organele 
Ministerului de Interne au dreptul să rechiziţioneze. 

M. Antonescu: Marele Stat Major şi Ministerul Armatei rechiziţionează 
pentru Armată. 

Ministerul de Interne ne va comunica aceste date. 
G-ral D. Popescu: Rechiziţionări de imobile întregi sunt foarte puţine. 
M. Antonescu: Să se comunice toate aceste date, pentru a avea o evidenţă, 

căci nu putem merge cu acest regim al rechi2iţiilor la infinit. 
Care este situaţiunea proprietarilor, cărora li s-au rechiziţionat imobile 

producătoare de venituri, care trebuie să plătească impozite? 
G-ral S. Mardare: Imobilele producătoare de venituri sunt rechiziţionate cu 

plată. 

I. Petrovici: Aceasta este situaţiunea imobilelor din staţiunile balneare. 
P. Strihan: Rechiziţiile se plătesc acelor proprietari cari trăiesc din veniturile 

clădirei. 

M. Antonescu: Cu plată sau fără plată să se comunice care sunt imobilele 
rechiziţionate în întregime. Să se facă o circulară. Citeşte şi Legea rechiziţiilor şi 
Jurnalul de complectare din 12 februarie, pentru a aminti condiţiunile în care se pot 
rechiziţiona imobilele. 

Chestiunea primelor de muncă pentru funcţionarii în dispersiune şi evacuare 
În ceea ce priveşte primele de muncă pentru funcţionarii în dispersiune, vă rog, 

dle ministru de Finanţe, să daţi o circulară tuturor departamentelor că primele de 
muncă, în principiu, nu se plătesc funcţionarilor în dispersiune, decât numai 
funcţionarilor cari prestează în adevăr o muncă excepţională. Nu se poate justifica o 
muncă excepţională care să ducă la plată de prime pentru funcţionarii în dispersiune, 
cari sunt într-un fel de vacanţă naţională, cari au destul timp de odihnă şi nu mai este 
cazul a li se da prime de muncă. 

M. Vulcinescu: Am avut ocazia să văd servicii cari lucrau în timpul 
sărbătorilor. 

M. Antonescu: În principiu, dv. comunicaţi aceasta: în principiu nu se dau 
prime funcţionarilor intraţi în evacuare, nu se dau prime celor din dispersiune decât 
pentru prestarea în adevăr de muncă excepţională. Altfel nu se poate. 

I. Petrovici: Aşa ar fi trebuit să fie totdeauna: pentru muncă excepţională. 
M. Antonescu: Chestiunea vapoarelor pentru emigrarea şi evacuarea 

evreilor. 
Domnule g-ral Şova, aţi primit propunerea care s-a făcut Patronajului, în 

legătură cu un vapor pentru emigrare? 
G-ral N. Şova: Legea opreşte. 
M. Antonescu: Mi se pare că sunt unele vapoare care ar face acest trafic. V-aş 

ruga să-mi daţi o notă, dacă au pavilion român sau nu, dacă au proprietari streini, 
pentru a vedea dacă ne menţinem pe principiul de până acum. 

Norme pentru Legea mobilizării generale 
Domnul Mareşal a vorbit de Legea mobilizării generale, pe care m-a însărcinat 

s-o elaborez chiar eu, legea unei mobilizări naţionale, ca să zicem aşa, adică 
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posibilitatea de a complecta nonnele de mobilizare existente astăzi, pentru a putea 
folosi serviciile oricui, chiar şi ale femeilor, în anumite condiţii; iar neprestarea acestor 
servicii să poată duce la sancţionare, în confonnitate cu Legea militară, atât pentru 
funcţionarii publici, atât pentru refugiaţi, cât şi pentru o serie întreagă de categorii, care 
trebuie să intre în principiul mobilizării totale. 

În vederea alcătuirii acestei legi, şi ţinând seamă de nonnele în vigoare, rog pe 
dl. ministru al Justiţiei întâi să facă un tablou, să pună Consiliul Legislativ să scoată, 
din legile în vigoare, absolut toate dispoziţiile care poartă nu numai asupra mobilizării 
propriu-zise a elementului combativ al Annatei, ci şi toate dispoziţiile cu caracter de 
mobilizare, extinse în afară de elementul militar propriu-zis. 

Rog Marele Stat Major, ţinând seamă de experienţă, de rezultatele sau de lipsa 
de rezultate a Legii muncii naţionale, care deşi a dat posibilitate de valorificare foarte 
mare a muncii, care să nu fie o sarcină pentru Stat, totuşi nu a dus la rezultate, ţinând 
seamă de toate categoriile care s-au mai ivit, să faceţi şi dvs. propuneri asupra 
principiilor care ar trebui să fie neapărat cuprinse în această lege. 

După ce eu voi elabora legea, pe baza tuturor propunerilor dvs. şi a textelor 
existente, fireşte că o voi supune Marelui Stat Major, ca să-mi spuneţi tot ce credeţi că 
mai trebuie adăugat sau modificat. 

De asemeni, dacă dl. g-ral Teodorescu, ţinând seamă de experienţa din 
Capitală, are unele propuneri de flcut, cu posibilitatea de mobilizare temporară a unui 
anumit personal, îl rog să ne facă aceste propuneri. 

Atrag atenţia Marelui Stat Major că această Lege de mobilizare ar trebui să se 
aplice chiar pentru unele elemente, care au primit mobilizări pe loc, din agricultură, 
ocupaţii tehnice sau altele, în sensul ca păstrându-se principiul de mobilizare pe loc, în 
vederea cultivării de sfeclă, de pildă, pentru cultivatorii de sfeclă, în anumite epoci ale 
anului să poată fi totuşi mobilizaţi, pe baza acestei legi, pentru anumite servicii 
speciale. Pentru cei de la întreprinderile tehnice să-i putem obliga ca 5 zile pe lună să 
facă o prestaţie în natură. Pentru funcţionarii din întreprinderi de asemenea, pentru 
unele categorii unde putem face o mobilizare pentru un termen scurt, pentru asemenea 
servicii, sau îndatorirea specială pe care să o aibă aceştia să rămână pe loc în caz de 
bombardament, să nu intre în personalul de dispersiune sau de evacuare, pentru că dacă 
ar fi pe front, ar fi mobilizaţi. Rămânând aci, cel puţin să aibă anumite limite ale 
dreptului de mobilizare pe loc. 

La toate aceste cazuri de combinare a regimului militar de mobilizare, cu 
regimul acesta de prestaţie necesară, să vă gândiţi dvs. şi să-mi faceţi propuneri în 
această privinţă, ca să prevedem în lege. 

Mie nu-mi place să fac legi care să se modifice de o sută de ori. Eu am flcut 
foarte puţine legi la departamentele mele şi am o oroare specială pentru sistemul de a 
face legi multe. De aceea, rog să facem o lege complectă. 

De asemeni, aş ruga să examinaţi şi dvs., nu numai Ministerul Justiţiei, ca să 
absorbim, să unificăm sau să coordonăm măsurile legislative existente. 

Dacă dl. ministru g-ral Dobre, pentru întreprinderile de apărare naţională, sau 
pentru nevoile economiei naţionale şi pentru mecanismul de funcţionare a mobilizării 
pe loc sau disciplina în întreprinderi, de asemenea are nevoie ca să prevedem unele 
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dispoziţii în aceeaşi lege, vom introduce aci tot ce ar putea să vă complecteze 
posibilitatea dvs., sau să coordonăm şi să unificăm ce există. 

În sfârşit, dl. Mareşal Antonescu se gândea, dle g-ral Enescu, ca să substituim 
elementele de la posturile de observaţie şi de la ascultătoare, care n-au fost totdeauna 
prea strălucite. Dl. g-ral Jienescu, într-o conferinţă pentru Apărare, spunea că, din 
nenorocire, elementele pe care le are pentru asemenea posturi şi la detectoare, şi la 
ascultătoare, nu sunt elemente de primul ordin, pentru că Marele Stat Major, cu drept 
cuvânt, a luat elementele bune pentru unităţile de specializare şi pentru front, şi n-a 
putut da elementele cele mai bune aici. 

Discutând problema cu dl. Mareşal, dl. Mareşal se gândea la mobilizarea 
femeilor de vârsta premilitarilor, studente sau alte intelectuale, cu destulă sensibilitate 
şi cu destule posibilităţi de asimilare tehnică, ca să poată fi uşor instruite şi folosite ca 
atare. 

În legea aceasta trebuie să prevedem posibilitatea ca femeile să fie mobilizate 
pentru servicii; şi, de asemeni, obligaţia pentru refugiaţi şi pentru funcţionarii publici, 
care din orice cauz.ă se găsesc în afară de locul serviciului lor, cum sunt funcţionarii 
refugiaţi, cei evacuaţi sau cei cari sunt în dispersiune, de a presta astfel de servicii. 

Dacă şi dl. ministru de Interne şi toţi ceilalţi colegi au propuneri de făcut în 
privinţa acestei Legi a mobilizării, rog să-mi trimeată o notă, pentru că eu ţin seamă de 
toate acestea. 

I. Petrovici: Cred că ar fi bine ca legea aceasta să ne fie trimeasă şi nouă. 
M. Antonescu: O trimetem, cum am făcut şi cu Legea pentru sinistraţi. 
I. Petrovici: La aceasta să ne consideraţi competenţi pe toţi. 
M. Antonescu: Evident. Am fost la Piteşti şi am făcut acolo unele constatări. 

Nu funcţionează electricitatea, pentru că nu funcţionează apa, şi nu funcţionează apa, 
pentru că sunt anumite bombe căzute. Din cauza aceasta, în spital chiar aprovizionarea 
cu apă era foarte defectuoasă; şi chiar condiţiile sanitare ale unuia din cele mai îngrijite 
spitale, şi la spitalul civil „Brătianu", unde este un eminent medic, şi la Spitalul Militar, 
nu erau satisfăcătoare. 

Le-ar trebui, provizoriu, pentru câteva zile, câteva cisterne, ca să poată 

transporta apă, mai ales pentru spitale, servicii publice şi chiar cazărmi. 
S. Ghiolu: Să se adreseze la Pompieri, sau la comuna Bucureşti. 
M. Antonescu: Cisterne de Pompieri, în nici un caz. 
G-ral C. Pantazi: Sacale. 
M. Antonescu: Aceasta da Rog pe dl. Vlădescu să vorbească cu dl. g-ral 

Răşcanu, să vedem dacă putem împrumuta de la Primăria Capitalei câteva stropitoare şi 
cisterne, sau sacale vechi chiar, care la Piteşti pot fi folosite. 

Am făcut o constatare, dle g-ral Pantazi - vă va spune şi dl. Mareşal 

Antonescu -, dar vă previn eu, ca să luaţi măsuri. La Spitalul Militar erau aduşi o parte 
din răniţi. Piteştii au suferit foarte mult; erau peste 158 morţi până acum, şi peste 500 
răniţi. Sunt foarte multe case distruse. Am trecut cu dl. Mareşal pe deasupra, cu 
avionul, şi ne făceam iluzia că bombardamentul n-a avut efecte mari. Abia coborând 
mi-am dat seama; liniile toate atinse în gară. Se lucrează cu echipe. 

Tr. Buradescu: S-au restabilit. 
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M. Antonescu: Dar podul? Se restabilesc liniile, dar a venit un avion, care a 
aruncat o bombă şi a atins la podul de Ia Argeş o piesă de rezistenţă, şi se zice că 5 zile 
nu se poate circula. 

Tr. Buradescu: În două zile se va putea trece fără locomotive, şi în maximum 
3-4 zile, cu locomotive. 

M. Antonescu: În orice caz, am constatat Ia spitalul civil foarte mulţi răniţi, cu 
personal foarte puţin şi Ia Spitalul Militar mai puţini răniţi, şi foarte mult personal. 

Vă rog să daţi dispoziţie ca în toate oraşele bombardate să existe o coordonare 
obligatorie între organele militare şi cele civile sanitare şi ca personalul de Ia spitalele 
militare să poată să meargă, provizoriu, şi la spitalele civile. 

La spitalul civil nu erau infirmiere, nu era decât un singur medic chirurg, care 
făcea amputări, şi făcea şi pansamente. Erau oameni cari de 3 zile nu schimbaseră 
pansamentul, Ia răni grave, fiindcă medicul nu avea ajutoare. Şi era un alt medic căruia 
i se dărâmase casa şi era puţin ameţit de această catastrofă personală. De altfel, nici nu 
mai ţinea de spital. 

În schimb, la dvs. erau mai puţini răniţi şi mulţi medici. 
G-ral C. Pantazi: Este comandantul de acolo, care poate interveni. 
M. Antonescu: Să-i atrageţi atenţia dvs. 
Domnul Mareşal a rugat ca Marele Stat Major să dea un ordin, cu caracter 

general, pentru serviciile sanitare, că în caz de bombardament, doctorii şi infirmierele 
sunt obligaţi să intre în adăposturile locale, nu să intre în dispersiune sau să plece la 
distanţe prea mari, şi în orice caz să existe o permanenţă, pentru a îngriji de răniţii din 
spitale, care nu se pot deplasa şi adăposti. 

G-ral C. Pantazi: Aşa este la noi. 
M. Antonescu: Vă rog să se dea o dispoziţie pentru toate spitalele, şi toţi 

comandanţii de garnizoane să vegheze şi Ia coordonarea aceasta, şi la funcţionarea 
aceasta, considerând-o ca un sistem de apărare quasimilitară pentru bombardan1ent. 

La Piteşti am mai constatat că toate farmaciile au fost distruse. A căzut o 
bombă în piaţă, unde erau multe farmacii, şi pe Calea Şerban Vodă de asemeni, şi mai 
este o singură farmacie, al cărui proprietar s-a speriat, şi-a luat calabalâcul, a închis 
farmacia, şi nu mai funcţionează nici o farmacie în Piteşti. Rog Marele Stat Major să se 
sesizeze de aceasta. 

De asemeni, să se comunice acest lucru şi d-lui ministru Tomescu, ca să ia 
măsuri. Rog, însă, ca în asemenea cazuri, şi prin organele militare să funcţioneze 
depozitele sanitare care există. 

G-ral C. Pantazi: Nu există. 
M. Antonescu: Garnizoanele să îngrijească, fiindcă altfel se pot ivi foarte uşor 

epidemii; şi aceste depozite, civile şi militare, pe garnizoane, acolo unde nu mai sunt 
farmacii, să poată fi adaptate ca să poată face distribuţia de medicamente. 

G-ral C. Pantazi: La Armată, toate farmaciile spitalelor militare le-am scos 
din oraş, le-am dus în primul sat apropiat, căci altfel se pierd depozitele de 
medicamente. Aceasta trebuie s-o facă toată lumea. 

M. Antonescu: Dar să se creeze un centru în fiecare garnizoană şi oraş, de 
unde să poată fi deservită populaţia. 
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G-ral C. Pantazi: Este strictul necesar pentru spitalul propriu-zis, şi restul 
este dus afară. 

M. Antonescu: Sigur că trebuie păstrat principiul ca depozitele să fie scoase 
în dispersiune, ca să nu pierdem, dar să nu dispară mijloacele de aprovizionare şi de 
deservirea populaţiei în interes sanitar. 

G-ral C. Pantazi: Şi Piteştiul a fost unul din oraşele considerate tabu, pe care 
nu-l bombardează nimeni. 

!"1· Antonescu: Dar se poate întâmpla pentru multe, de acum înainte. 
In ce priveşte motorina pentru mori, să examinaţi, dle Ghiolu, împreună cu dl. 

Buradescu, şi până sâmbătă să arătaţi toate măsurile şi programul de colaborare cu 
organele de distribuţie din ţară, pentru ca abuzurile semnalate de dl. g-ral Arbore să 
înceteze. 

De asemeni, pentru petrol. 
Pentru cisterne de apă am să vorbesc mâine la Primăria Municipiului 

Bucureşti. 

Domnul Mareşal Antonescu a întrebat ce instrucţiuni s-au dat în legătură cu 
evacuarea industriilor alimentare. Dv. aţi dat dispoziţiuni să se evacueze absolut toate 
industriile şi brutăriile? 

G-ral I. Arbore: Nu. 
G-ral D. Popescu: S-au dat dispoziţiuni să se evacueze depozitele. 
G-ral I. Arbore: Depozitele da, brutăriile nu. 
M. Antonescu: S-a spus că la Argeş populaţia a fost mitraliată din avioane. Dl 

g-ral Ramiro Enescu să cerceteze toate cazurile unde populaţia a fost mitraliată. 
De asemenea, vă rog să ţineţi o evidenţă la Statul Major cu toate datele, 

împreună cu Ministerul de Interne, cu privire la imobilele distruse, avariate şi la 
numărul victimelor pe care le-a avut populaţia civilă, pentru ca să întâlnesc cu aceste 
date unele constatări internaţionale, de care am să vă vorbesc, pentru a arăta că 

bombardamentele nu au urmărit numai obiective militare sau de apărare naţională. 
G-ral R. Enescu: Am vorbit cu Institutul Central de Statistică pentru a 

întocmi aceste date. 
M. Antonescu: Aceste date îmi trebuiesc cât mai curând. Dacă este vorba de 

Institutul Central de Statistică, atunci lucrarea va dura prea mult. 
De altfel, noi avem date de la circumscripţiile de Apărare Pasivă şi Ministerul 

de Interne. Se fac fişe de sinistrat şi se totalizează. De ce să pierdem vremea, ca aceste 
date să fie trimise la Institutul de Statistică, când noi avem deja aceste date. Nu mai 
băga Institutul de Statistică în această operaţie pentru că întârziem prea mult. 

P. Strihan: În cartierul Bonaparte astăzi a început recenzarea imobilelor. 
G-ral D. Popescu: Noi avem date din toată ţara, vi le putem pune la 

dispoziţie. 
M. Antonescu: Comercianţii şi industriaşii din Sibiu se plâng că se 

paralizează complect activitatea lor din cauza lipsei de transport. Vă rog să ţineţi seamă 
că regiunea Sibiu este o regiune de activitate industrială intensă, care aduce venituri 
Ministerului de Finanţe, şi că, prin urmare, nu este vorba de protecţia unor comercianţi. 
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Doresc să ştiu dacă domnii miniştri au dat instrucţiuni tuturor funcţionarilor 
din departamente că nu vor primi salarii decât funcţionarii cari prestează efectiv 
serviciu sau cari lucrează într-o activitate locală. S-au dat instrucţiuni? 

I. Marinescu: S-au dat instrucţiuni. 
M. Antonescu: Lucrul acesta trebuie să se controleze pentru ca toţi 

funcţionarii refugiaţi să fie încadraţi într-o activitate de Stat sau una socială. V -aş ruga, 
domnule ministru de Interne, să daţi dv. o circulară prefecţilor ca să supravegheze acest 
lucru, de asemenea, să se supravegheze ţinuta funcţionarilor. 

La unele departamente intrate în dispersiune sau evacuare ţinuta funcţionarilor 
este foarte desfrânată. Nu sunt un moralist de profesie, dar în aceste împrejurări un 
minimum de decenţă trebuie să fie păstrat de funcţionari, să nu strice sufletul satului şi 
să dea impresia că sunt într-o vacanţă naţională. Toţi trebuie să aibă o atitudine de 
decenţă şi de bună cuviinţă, ca să nu jignească ospitalitatea de care se bucură în sate, cu 
atât mai puţin să se gândească să strice sufletul satului sau să considere aceasta ca o 
vilegiatură obligatorie. 

Pe lângă aceste instrucţiuni, cu privire la ţinuta pe care trebuie s-o aibă 
funcţionarii în dispersiune şi evacuare, rog pe domnul ministru de Interne să dea o 
circulară prefecţilor, cari împreună cu comandanţii de garnizoană să vegheze în 
cuprinsul garnizoanei respective, alături de capii autorităţilor locale, asupra măsurilor 
care trebuiesc luate. 

De asemenea, să vegheze ca funcţionarii refugiaţi să fie obligaţi la prestarea de 
serviciu, dacă nu în cadrul unei activităţi specializate, în orice caz în cadrul unei 
activităţi de interes social local, pe baza Legii mobilizării. 

I. Petrovici: Aceasta trebuie organizat. 
G-ral C. Pantazi: Unele cucoane stau în shorturi, la soare, în chaiselongue

uri. Este un lucru care face impresie proastă. 
G-ral D. Popescu: Ţăranii din jurul oraşelor sunt obicinuiţi cu astfel de 

lucruri. 
M. Antonescu: Cei din jurul Bucureştilor sau al centrelor urbane şi al 

staţiunilor balneare şi climaterice sunt obicinuiţi cu astfel de lucruri. Funcţionarii de la 
toate departamentele trebuie să aibă o atitudine decentă. Eu nici studentelor nu le 
pretindeam ca să vină în rochii negre, cum flceau unii profesori, dar când vedeam că 
ele cred că catedra (sic!) este o scenă şi cursul o distracţie nu mă abţineam să nu le fac 
observaţie. 

Acelaşi lucru îl cer şi funcţionarilor de la departamente, să aibă o atitudine 
decentă, demnă şi simţul măsurii. Nu le cer să devină bocitoare naţionale sau să intre 
într-un post naţional, dar nici nu mă împotrivesc ca oamenii să profite de trăirea în 
natură, fără ca aceasta să se întoarcă împotriva celui mai elementar simţ de decenţă. 

I. Petrovici: Trăirea în natură este periculoasă. 
M. Antonescu: Rog pe domnul ministru de Finanţe să dea dispoziţiuni 

administraţiilor financiare şi să repete instrucţiunile către toţi gestionarii şi mânuitorii 
de bani publici, cărora să li se arate din nou că nu se va primi nici o justificate pentru 
sumele distruse prin incendii provocate în urma bombardamentelor şi că trebuie să se 
organizeze astfel serviciile încât să se facă vărsări la timp, la ore care să nu coincidă cu 
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orele bombardamentelor şi să nu oprească în casă decât sumele absolut necesare pentru 
plăţile curente, pentru a nu se mai întâmpla aşa cum s-a întâmplat la Administraţia 
Financiară din strada Roma, unde erau în casă valori de patru miliarde. 

Mi s-a pus problema ca pentru industriaşi şi comercianţi să le dăm posibilitatea 
să plătească restanţele pe anul trecut cu bonuri de case. Aceeaşi solicitare din partea 
industriaşilor şi comercianţilor este să poată subscrie la împrumut cu aceste bonuri şi să 
plătească o parte din impozitele pe anul în curs. Dv. veţi cerceta această posibilitate şi 
veţi da instrucţiuni. Cred că s-ar putea face plata cu astfel de bonuri, într-o proporţie 
oarecare. 

În ceea ce priveşte subscrierile la împrumut ale salariilor funcţionarilor, nu s-au 
primit instrucţiuni la toate instituţiunile din provincie asupra modului cum se va face 
reţinerea din salariu. 

G. Netta: S-a dat o circulară sâmbătă. 
M. Antonescu: Să daţi aceste circulare tuturor instituţiunilor pentru a se crea o 

atmosferă de linişte, puteţi da chiar un comunicat la postul de Radio. Este o măsură 
necesară de informare şi de liniştea funcţionarilor, cari cred că vor subscrie deodată şi 
vor rămâne fără nici un ban în buzunar. Modul de plată a salariilor şi de subscriere la 
împrumut să se comunice prin Radio pentru a nu se crea o atmosferă defavorabilă. 
Acelaşi lucru şi pentru muncitori. 

Şedinţa se ridică la ora 21,30. 

Stenografi: N. Dumitrescu şi V. Brânză 

... 
D.A.NI.C.,fond P.C.M, Cabinetul Ion Antonescu, ds. 228 (fost 229)/1944.f 434-524 
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3. 1944 mai 15. Se discută despre: aplicarea Legii sinistraţilor; 
măsurile de colaborare între organele sanitare militare şi cele civile pentru 
sprijinirea sinistraţilor (cazare, micul ajutor, plasări, evacuări etc.); 
nemulţumiri în lumea muncitorilor; sprijinirea apariţiei ziarelor, care trebuie 
să ajungă şi în zona frontului; situaţia întreprinderilor şi muncitorilor din 
Capitală, în urma bombardamentelor; acuzaţiile aduse de Radio Moscova şi 
de Londra, Guvernului şi Armatei Române pentru capturile efectuate şi se 
citeşte nota de răspuns a Guvernului Român. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
PENTRU EVACUĂRI ŞI APĂRARE PASIVĂ 

de luni, 15 mai 1944, ora 19 

Şedinţa se deschide la ora 19, sub preşedinţia dlui prof. Mihai Antonescu, 
vicepreşedintele Consiliului. 

Participă dnii: g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; prof. dr. P. 
Tomescu, ministrul Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; 
g-ral C. Pantazi, ministrul de Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei 
şi ministru ad-interim al Economiei Naţionale; prof. Gheron Netta, ministrul 
Finanţelor; Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; 
Ovidiu Vlădescu, subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi Inventarului; I.D. 
Enescu, subsecretar de Stat la Ministerul Muncii; g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de 
Stat al Aerului; Mircea Vulcllnescu, subsecretar de Stat la Ministerul de Finanţe; prof. 
I.C. Petrescu, subsecretar de Stat la Ministerul Culturii Naţionale şi al Cultelor; prof. 
Al. Marcu, subsecretar de Stat la Ministerul Propagandei Naţionale; g-ral C. Vasiliu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de 
Stat al Industriei, Comerţului şi Minelor; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al 
Aprovizionării Armatei şi Populaţiei Civile; C. Anghelescu, guvernatorul Băncii 
Naţionale; M. Romaşcanu, comisarul general al Preţurilor; Leon Scridon, comisarul 
general al Refugiaţilor; g-ral I. Răşcanu, primarul general al Capitalei; g-ral P. 
Cameniţă, secretar general la Ministerul de Război; ing. I. Mihalache, secretar 
general la Ministerul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; I. Radulovici, secretar 
general la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; comandor Roman August, secretar 
general la Subsecretariatul de Stat al Aerului; Al. Bădăuţă, secretar general la 
Ministerul Propagandei Naţionale; g-ral Iosif Teodorescu, comandantul militar al 
Capitalei; Marcel Stati, secretar general al Consiliului de Patronaj; dr. Cornel Radu, 
secretar general al Consiliului de Patronaj; g-ral Gh. Marinescu, comandantul 
Apărării Pasive; g-ral S. Mardare, subşef al Marelui Stat Major; g-ral I. Arhip, 
subşef al Marelui Stat Major; g-ral Ramiro Enescu, subşef al Marelui Stat Major; 
g-ral N. Teodorescu, director general al Poştelor, Telegrafelor şi Telefoanelor; col. 
Mircea Elefterescu, prefectul Poliţiei Capitalei; col. D. Dămăceanu, şef de Stat Major 
al Comandamentului Militar al Capitalei; V. Ionescu, directorul general al Societăţii 
Române de Radiodifuziune; Traian Buradescu, directorul Mişcării de la Căile Ferate 
Române; comandor Traian Adam, din Subsecretariatul de Stat al Marinei. 

86 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



M. Antonescu: Domnilor miniştri şi domnilor generali, prima chestiune la 
ordinea zilei este aplicarea Legii sinistraţilor. În această lege este prevăzut că urmează 
să se întocmească, de Ministerul Finanţelor, un regulament, care să stabilească modul 
de acordare a creditelor, categoriile de sinistraţi şi ordine de preferinţă. 

Rog pe dl. ministru al Finanţelor să pună imediat în studiu şi cât se poate de 
repede să avem acest regulament. 

De asemenea, rog pe dl. guvernator Anghelescu, care, în conformitate cu 
legea, este preşedintele Federaţiei Instituţiilor pentru Sinistraţi, să convoace instituţiile 
prevăzute în această Federaţie, adică dl. ministru Gheron Netta să întocmească imediat 
tabloul instituţiilor care urmează să acorde sprijin şi credite sinistraţilor şi dl. 
guvernator Anghelescu să convoace acest Consiliu, ca să înceapă să lucreze şi să ajute 
şi pe dl. ministru al Finanţelor la elaborarea regulamentului pentru sinistraţi. 

G. Netta: Noi am făcut ceva. 
C. Anghelescu: Înainte de convocare, am să rog pe dl preşedinte al Consiliului 

să ne dea posibilitatea să discutăm împreună instrucţiunile şi apoi să începem 
operaţiile. 

M. Antonescu: De asemenea rog pe dl. g-ral Popescu să facă instrucţiuni 
pentru populaţie şi pe dl. general Vasiliu pentru Poliţie, în vederea constituirii 
comisiilor de constatare. 

Domnule ministru Marcu, am dat instrucţiuni Presei. Vă rog să le cereţi şi să 
vegheaţi la executarea lor, pentru îndemnarea populaţiei ca să se înscrie ca delegaţi de 
constatare pe lângă fiecare circumscripţie şi să ajute astfel acţiunea Poliţiei. Aceleaşi 
norme trebuie să fie date pentru municipii, comune urbane, judeţe şi preturi, ca să se 
constituie comisiile de constatare şi să se aleagă delegaţii de constatare, conform legii. 

G-ral D. Popescu: Am dat ordine. 
M. Antonescu: Rog pe dl. guvernator Anghelescu şi pe dl. ministru Vlădescu 

să dea dispoziţii ca Banca Naţională să discute, împreună cu Centrul Naţional de 
Românizare, şi să stabilească, chiar înainte de convocarea Consiliului Federaţiei pentru 
Sinistraţi, categoriile de comercianţi şi mici meseriaşi cari pot să fie ajutate, în 
conformitate cu legea, fiindcă pentru aceştia legea prevede posibilitatea de a fi ajutaţi 
imediat, punându-se la dispoziţie fonduri, fie din creditul de românizare al Băncii 
Naţionale, fie din creditul de românizare al Centrului Naţional de Românizare. 

Vă rog să examinaţi aceste categorii, să stabiliţi condiţiunile, iar Ministerul de 
Finanţe să ţină seama, la întocmirea regulamentului pentru ordinea de preferinţă, de 
condiţiunile de acordare a creditelor pentru micii negustori şi pentru meseriaşii 

sinistraţi. 
O. Vlădescu: În această privinţă. Banca Naţională are deschis un credit de trei 

miliarde lei. Din acesta se poate da şi pentru comercianţi şi pentru meseriaşi. 
Institutul de Credit Românesc nu poate da decât pentru comercianţi, prin însăşi 

statutul: şi ca institut de credit poate ajuta pe comercianţi. 
C. Anghelescu: Prin cine poate da? 
O. Vlădescu: Banca Naţională are acest fond de 3 miliarde lei, din care a dat 

foarte puţin prin Institutul de Credit Românesc: 160 milioane lei. Ar mai putea să dea 
prin Creditul Industriei şi prin Creditul Meseriaşilor. Prin aceste trei instituţii a lucrat 
până astăzi. 
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C. Anghelescu: Vom lua înţelegere. 
M. Antonescu: Cum toate aceste instituţii fac parte din Federaţie, problema se 

simplifică. Fireşte, dacă în acest cadru puteţi organiza şi o acţiune de românizare, cu 
atât mai bine. 

Chestiunea măsurilor sanitare de colaborare între organele sanitare, militare 
şi cele civile. Colaborarea între Ministerul Muncii, Primăria Municipiului Bucureşti, 
Consiliul de Patronaj şi Comandamentul Militar, pentru îngrijirea sinistraţilor, micul 
ajutor, plasări, evacuări etc. 

În ceea ce priveşte colaborarea între organele sanitare, militare şi civile, dl. 
Mareşal şi cu mine, mergând la Piteşti, am văzut situaţia. Dl. g-ral Pantazi a dat 
dispoziţii pentru organele militare. Vă rog să daţi şi dvs., domnule ministru Tomescu -
fiindcă n-aţi participat la Consiliul de lunea trecută - instrucţiuni ca, în toate centrele 
sanitare, mai mari sau mai mărunte, să existe o perfectă colaborare între organele 
sanitare, militare şi civile. 

V-am relatat şi v-am trimis o notă cu constatările de la Piteşti. Am găsit acolo 
un spital condus de un medic foarte bun, doctorul Nedelcu, într-o situaţie din cele mai 
grele şi numai datorită faptului că nu primise sprijinul organelor sanitare militare, 
fiindcă nu numai că nu-l ceruse, dar a avut o oarecare impermeabilitate la acceptarea 
lui. 

Şi atunci, deşi este vorba de un medic excelent - tocmai de aceea am pus 
chestiunea, ca principiu - să se ştie că medicii civili trebuie să colaboreze cu oiganele 
sanitare militare, ori de câte ori nevoile de spitalizare cer aceasta. De asemenea, să se 
adreseze comandanţilor de garnizoane. 

Am găsit la spitalul din Piteşti că era nevoie de infirmiere şi de oameni de 
serviciu. Erau acolo peste 500 răniţi din bombardament: o parte la Spitalul Militar, dar 
cei mai mulţi la Spitalul Civil. Acesta din urmă n-avea decât câteva infirmiere, care 
făceau serviciu. N-avea nici măcar oameni de serviciu, nu pentru activitatea de 
infirmieri, ci pentru gospodăria spitalului. Ca să dea cineva un pahar de apă unui rănit, 
nu era nevoie de o infirmieră. Şi dacă medicul-şef s-ar fi adresat comandantului 
Garnizoanei, acesta i-ar fi dat câţiva soldaţi să-l ajute. 

De aceea, această colaborare trebuie organizată de dvs. prin instrucţiuni, ca să 
evităm asemenea situaţii. 

G-ral C. Pantazi: Eu am dat ordine ca, ori de câte ori este nevoie sau ori de 
câte ori intervine un bombardament, comandantul Garnizoanei să dea tot personalul 
medical militar în sprijinul celui civil; şi chiar ceva mai mult: dacă nevoile de 
spitalizare cer, temporar, atâta timp cât nu este nevoie pentru răniţii militari, se oferă şi 
localurile militare. 

Dr. P. Tomescu: Instrucţiunile sunt date şi medicul-şef de spital are datoria să 
invite pe toţi medicii, să cheme pe toţi medicii evrei, pe studenţii în medicină şi pe 
premilitari. A fost însl primul bombardament de la Piteşti, care a făcut ca lumea să-şi 
piardă cumpătul. 

M. Antonescu: Până la regăsirea cumpătului, cred că o asemenea acţiune este 
mai recomandabil să se reazeme pe organizarea militară a garnizoanei locale şi pe 
corpul medical militar local, care poate ajuta, având mai multe mijloace la îndemână. 
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G-ral C. Pantazi: Cu atât mai mult cu cât comandantul Garnizoanei este 
responsabil. 

Dr. P. Tomescu: Situaţia s-a îndreptat de a doua zi. 
M. Antonescu: În conformitate cu Legea sinistraţilor, se organizează în 

Capitală - şi trebuie să se organizeze în întreaga ţară -, cu concursul Primăriei 
Capitalei şi al Comandamentului Militar al Capitalei, centre pentru micul ajutor. 
Consiliul de Patronaj a constituit câteva. 

G-ral I. Rişcanu: Opt. 
M. Antonescu: Mai trebuiesc făcute. 
G-ral I. Rişcanu: Este un prim început. 
M. Antonescu: Să se publice locurile unde sunt aceste centre. 
G-ral I. Rişcanu: Mâine se va publica. 
M. Antonescu: Rog pe dl. ministru Marcu să atragă atenţia Presei şi Societăţii 

de Radio asupra acestor centre şi să le facă cunoscute populaţiei. 
Rog Ministerul Muncii să ajute Ministerul de Interne şi Consiliul de Patronaj 

pentru plasarea la muncă a sinistraţilor. 
O chestiune care a rămas în discuţie este chestiunea foilor de drum. Vom 

reveni asupra ei la vreme. 
Deci, pentru micul ajutor, trebuie ca aceste centre să fie perfect dotate cu toate 

mijloacele: să dea bonuri de alimente, de îmbrăcăminte şi chiar bani pentru cei cari se 
găsesc în situaţii grele, şi să facă plasări la muncă. 

În cursul acestei săptămâni, dle secretar general Stati, eu voi inspecta aceste 
centre şi voi vedea cum funcţionează. De asemenea, tot în cursul acestei săptămâni, am 
să examinez posibilităţile pe care le avem de a dezvolta aceste centre şi posibilităţile de 
plasare, în sistemul de colaborare cu Ministerul Muncii pentru plasamente, fiindcă s-a 
atras atenţia şi prin unele rapoarte - dintre care unele ale Ministerului de Interne - şi s-a 
pus şi de unii colegi din Guvern problema - pe care, desigur, dl. g-ral Dobre o cunoaşte 
foarte bine în ce priveşte industria - că putem risca să avem la un moment dat situaţia 
ca foarte mulţi muncitori din Bucureşti să plece şi să rămână unele activităţi industriale 
din Capitală fără posibilitatea de a continua lucrul. 

Şi atunci, în măsura în care există controlul plasamentului sau certitudinea de 
muncă, cred că muncitorii vor fi încurajaţi să rămână. 

Ce măsuri s-au luat de Comandamentul Capitalei, Ministerul Sănătăţii, 
Ministerul Culturii şi Ministerul Muncii, care sunt spitalele, căminele studenţeşti şi 
muncitoreşti care pot fi folosite pentru cazarea provizorie a sinistraţilor. 

I. D. Enescu: Am comunicat. 
G-ral I. Teodorescu: În plus, am luat măsura ca la toate corpurile de trupă să 

se rezerve câte un pavilion, cu tot ceea ce trebuie, ca să cazăm pe sinistraţi: paturi, 
saltele, pături şi perne. Pavilioanele sunt cât se poate mai izolate, adică numai pentru 
sinistraţi. 

În afară de acestea, mai avem şi localurile şi spitalele celelalte, care sunt deja 
comunicate şi cunoscute, mai ales că am vorbit şi data trecută despre ele. 

G-ral C. Pantazi: E bine ca acestea să fie alese în mijlocul cartierelor 
sinistraţilor. 
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M. Antonescu: Ministerul Culturii Naţionale v-a comunicat lista căminelor? 
G-ral I. Teodorescu: Nu, domnule prim-ministru. 
M. Antonescu: Aţi făcut investigaţii singur? 
G-ral I. Teodorescu: Da. Avem: Căminul Mihai Bravul, Casa Mareşalului, 

clădirea din Şoseaua Vergului, cea de la Herăstrău şi Spitalul 367. 
M. Antonescu: Rog pe dl. ministru Petrescu să facă această comunicare cel 

mai târziu mâine. Eu am comunicat rectorului Universităţii. Deşi spusesem acest lucru 
în Consiliu, am dictat încă o notă stenografului, pentru Rectoratul Universităţii, ca să 
nu se întârzie, pentru ca să se comunice Comandamentului Militar localurile căminelor 
care pot fi folosite. Vă rog şi pe dvs., dle ministru Petrescu, să faceţi această 
comunicare. 

Măsuri pentru sprijinirea sinistraţilor prin întreprinderi, norme de dat de 
Ministerul Economiei Naţionale şi Ministerul de Interne privitor la sprijinul pe care 
trebuie să-l dea întreprinderile celor sinistraţi. 

Mi s-a semnalat - de altfel şi Ministerul de Interne a arătat acest lucru într-o 
notă, pe care a trimis-o şi de care mă voi ocupa la urmă, fiindcă problema are un 
caracter general - că sunt unele nemulţumiri în lumea muncitoare, datorită lipsei unui 
ajutor imediat al muncitorului. 

Într-o conferinţă de presă, pe care am avut-o cu directorii de gazete, am văzut, 
în mic, că şi pentru sinistraţii din bombardamente, care aparţin unor ziare şi unor 
întreprinderi tipografice, problema este identică. Toţi pun problema: cine ajută pe 
aceşti sinistraţi? 

Sunt unele întreprinderi care, la adăpostul Legii pentru protecţia sinistraţilor, 
consideră că întreprinderea nu mai are nici o îndatorire în ceea ce priveşte sprijinirea 
muncitorilor sinistraţi, sau le dă salariul pe câte 15 zile sau o lună şi cu aceasta se 
consideră că problema este rezolvată. 

Rog pe dl. g-ral Dobre şi pe dl. ministru Ghiolu, consultând chiar 
întreprinderile, să vadă care sunt măsurile generale, pentru ca întreprinderile să facă şi 
ele sforţarea de a contribui, alături de sforţarea generală, pe care o organizează Statul, 
la sprijinirea muncitorilor sinistraţi, în principal a celor cari, având familii grele, îşi 

pierd şi toate mijloacele de existenţă, ca să-i ajutăm, în afară de mijloacele noastre. 
Bineînţeles, trebuie stabilit un astfel de sistem ca sinistraţii să nu beneficieze 

de ajutoare din toate părţile. Se poate organiza un sistem de ajutorare prin Ministerul 
Economiei Naţionale şi prin întreprinderile cărora aparţin muncitorii sinistraţi, cu atât 
mai bine. Îi scoatem pe aceştia de la centrele de sprijin imediat, uşurând chiar aceste 
centre. 

De asemenea, rog pe dl. ministru Enescu ca, în cadrul Asigurărilor Sociale şi 
ţinând seama de fondurile de care dispune Casa Centrală a Asigurărilor Sociale, să 
vadă care este mijlocul prin care Asigurările - fie pentru asiguraţii lor, fie în afară de 
aceşti asiguraţi - pot, de asemenea, să ajute acţiunea generală a Statului pentru 
muncitori, în practică, Federaţia pentru Protecţia Sinistraţilor sau centrele municipale 
de mic ajutor, prin punerea la dispoziţie a unor fonduri pentru muncitorii asiguraţi, fie 
şi colaborând cu întreprinderile economice, în mare, prin fixarea unor nonne. 
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Ceea ce urmăresc este să nu lăsăm aceasta aleatorului. Eu văd ceea ce se 
petrece în administraţia noastră: în fiecare seară, în mapele pe care le iau la lucru 
noaptea, găsesc câte o cerere de sprijinire a unui funcţionar sinistrat, fie de la 
Preşedinţie, fie de la Ministerul de Externe, fie de la Ministerul Propagandei, fie 
ziarişti, dar totdeauna sunt cereri. 

Desigur, lumea trebuie ajutată, şi este o datorie pentru noi, şi de creştini şi de 
răspundere, ca s-o ajutăm. Aş vrea însă ca acest aleatoriu, care de multe ori face ca unii 
din ei să rămână neajutaţi, să fie curmat şi ca unele norme cu caracter general să fie 
date pentru întreprinderi şi adoptate, în înţelegere cu ele, ca să ştie muncitorii sinistraţi 
că au dreptul la ajutoarele pe care le primesc. ; 

După ce, consfătuindu-vă, fixaţi anumite norme şi după ce, împreună cu dl. 
ministru Enescu, fixaţi posibilitatea ca Asigurările să contribuie şi ele, stabilim norme 
pentru întreprinderi, scoţând pe muncitori din micul ajutor şi înlesnind acţiunea pe care 
o dezvoltă primăriile, municipiile şi Asistenţa Socială. 

I. D. Enescu: Astăzi, Asigurările Sociale dau sinistraţilor răniţi ajutoare de 
boală, iar pentru cei morţi, ajutoare de înmormântare şi pensii familiilor lor. Sunt 
sarcini excepţionale pentru vremurile de astăzi, pentru că Casa (sic!) Centrală a 
Asigurărilor Sociale dă pensii mult mai mari, şi celor de pe front şi familiilor lor. 

De aceea, vă rog şi aş ruga şi pe dl. ministru al Finanţelor să daţi drumul Legii 
pensiilor, prin care se majorează cotele. 

M. Antonescu: Sunt de acord cu acţiunea actuală a Casei Centrale a 
Asigurărilor Sociale, însă toată această acţiune trebuie să fie coordonată şi legată de 
sprijinul pe care îl dau întreprinderile. 

Bineînţeles că acolo unde este vorba chiar de întreprinderi sinistrate, trebuiesc 
găsite alte mijloace pentru sprijinirea muncitorilor, şi acolo poate să vă vină dvs., dle 
ministru Enescu, sarcini mai mari pentru Asigurările Sociale, pentru că unei 
întreprinderi sinistrate nu-i putem cere să sprijine şi pe muncitori. 

lată un caz, unde, alături de normele dvs. şi de regulele pe care le aplică 
Ministerul Economiei Naţionale întreprinderilor, este necesară intervenţia dvs. şi jertfe 
speciale. 

Pot să fie şi alte cazuri. Deci, veţi examina problema şi după ce veţi propune 
criteriile, eu vă voi da şi alte cazuri. 

I. D. Enescu: Asigurările Sociale au astăzi sarcini excepţionale, în afară de 
asistenţa medicală. 

M. Antonescu: Da, în afară de asistenţa medicală. 
De altfel, în materie de asistenţă medicală, n-avem să mai întrebăm pe răniţi 

dacă sunt asiguraţi sau nu. , 
I. D. Enescu: Dispoziţiunile sunt date pentru toată lumea. In spitalele 

Asigurărilor Sociale am primit pe toată lumea; la dispensarii, la fel. 
M. Antonescu: Probleme speciale: chestiunea sprijinirii ziarelor. 
Domnilor, am primit din partea ziarelor o serie de cereri în legătură cu 

situaţiunea lor. 
Sunt unele ziare care şi-au pierdut tipografia. Până acum marile tipografii, din 

fericire, n-au fost atinse. N-a fost atinsă tipografia „Universului", a „Curentului" etc. 
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Numai ziarul „Capitala" şi-a pierdut tipografia; ,,Acţiunea" nu mai poate lucra unde a 
lucrat până acum. 

Noi trebuie să examinăm cererile ziarelor, faţă de noua situaţiune care se 
creează şi Ministerul Propagandei le va supune domnilor miniştri de Finanţe şi 
Economiei Naţionale, deoarece sunt unele măsuri de ordin economic şi financiar care 
urmează să fie luate. 

În conferinţa pe care am avut-o cu directorii ziarelor, domnul Pamfil Şeicaru, 
de pildă, ne-a atras atenţia că are o serie întreagă de lucrări pe care le proiecteaz.ă şi 
pentru aceasta are nevoie de credit, credite care trebuie să i se dea cu un spirit mai larg. 
Am făcut recomandarea şi la Creditul Industrial ca să i se sporească creditele. 

Asemenea cereri pot să vină şi în viitor. 
Doresc, domnilor, să ştiţi că de trei ani de când sunt ministrul Propagandei, în 

afară de momentul când am cerut ca ziarele să publice anumite lucrări de ordin special 
sau legi, ocupând un volum mai mare, sau să scrie despre activitatea Guvernului, 
articole care, de asemeni, ocupau pagini multe în ziar, când a trebuit să plătim hârtia 
ziarelor măcar, în afară de acestea n-am dat subvenţiuni ziarelor. Domnul Pamfil 
Şeicaru nu mi-a cerut niciodată nici un ban; ,,Universul" nu mi-a cerut niciodată nici un 
ban, de asemeni nici „Timpul" şi nici chiar alte ziare mai mici nu mi-au cerut nici un 
ban. Pe unele dintre ele le-am ajutat, atunci când se făcea o lucrare de interes general, 
în folosul Statului; le-am ajutat, dându-le celor mici o sumă egală cu aceea pe care am 
dat-o ziarelor mari, sau uneori chiar o sumă mai mare. Am sprijinit uneori pe unii 
dintre ziarişti, pe acei cari au lucrat în colaborare cu Direcţia Presei. Dar, în afară de 
acestea, n-am sprijinit presa decât prin măsuri de procurare a hârtiei, făcându-li-se 
anumite înlesniri în ce priveşte transportul, veghiind ca ziarele să aibă hârtia necesară, 
recurgând şi la import de hârtie din străinătate. Deci, au fost sprijinite prin continuitatea 
asigurării serviciului de presă. 

Acum, ziarele având riscul să fie lovite şi fiind unele din ele chiar lovite, 
acestea trebuiesc să fie ajutate. Ziarele singure şi-au constituit un sistem de sprijin 
reciproc: s-au înţeles, dacă un ziar este bombardat, dacă este lovită tipografia unde se 
tipăreşte acest ziar, alt ziar, a cărui tipografie funcţionează, să-l ajute, ca să poată apare. 
Prin unnare, se ajută între ele. 

Sunt cereri formulate de unele dintre ziare. Li se cere şi lor de către personalul 
sinistrat al lor să dea ajutoare. Ziarele ne-au propus ca atunci când se cer ajutoare mai 
mari pentru personalul sinistrat, ajutoare pe care ziarele singure nu-l pot da, atunci să 
intervenim noi şi să le ajutăm. Mi se pare că este o cerere dreaptă. 

Vă voi da o listă de ziare care să intre fie în sistemul asigurărilor sociale, fie 
într-un sistem de sprijin organizat de noi pentru anumite întreprinderi. 

De aceea, vă rog ca ori de câte ori ziarele cer să le dea sprijinul, să nu întârziaţi 
de a-l da. 

Acelaşi lucru îl cer şi Marelui Stat Major, prin dl general Pantazi. 
Vă asigur, domnilor, că nu este nici un cuvânt convenţional în ceea ce vă spun. 

Altădată fondurile de la Ordinea Publică, de la toate ministerele, nu numai de la 
Ministerul de Interne, erau mâncate de ziare. Dv. ştiţi acest lucru. Noi n-am întrebuinţat 
însă acest sistem. Am sprijinit ziarele, le-am concentrat, le-am comprimat. Am făcut să 
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piară fiţuicile care urmăreau cu totul altceva decât să servească interesul general. Am 
ţinut însă să folosesc această perioadă pentru a ajuta să se consolideze întreprinderile 
de presă serioase şi care fac în mod efectiv presa zilnică şi am sprijinit pe ziariştii 
profesionişti de calitate. 

De aceea am Bcut legea care s-a publicat zilele trecute, în acelaşi spirit, pentru 
ca să se asigure şi să se consolideze şi profesiunea de ziarist prin salarii minimale, iar 
atunci când cer sprijinul nostru, vă rog să-l daţi. 

Zilele trecute domnii generali Arhip şi Mardare au avut ocazia să asculte unele 
doleanţe ale ziariştilor. Rog să se satisfacă aceste doleanţe. 

G-ral Gh. Dobre: Astăzi se pune chestiunea preţului ziarelor. 
M. Antonescu: Aceasta am discutat-o tocmai în conferinţa din zilele trecute. 
Domnul Romaşcanu ne-a atras atenţia că, după calculele făcute, industria 

hârtiei este îndreptăţită să ceară un spor de 45% faţă de preţurile actuale, datorită 
sporului de preţ la curentul electric, la materia primă etc. Acest spor de 45% ar 
influenţa cu cel puţin 20% preţul ziarelor. L-am rugat pe domnul Romaşcanu să 
studieze problema şi l-am rugat şi pe domnul ministru al Agriculturii şi Domeniilor -
pe care nu-l văd aici - să examineze în ce mod Casa Pădurilor ar putea ajuta industria 
de hârtie, pentru ca să-şi păstreze un anumit preţ cel puţin pentru hârtia care intră în 
producţia ziarelor, pentru hârtia rotativă. Acest sistem l-am aplicat şi acum doi ani. 
Atunci, dacă Statul ar fi majorat şi el preţurile materialelor de care avea nevoie 
industria de hârtie, spoream preţul hârtiei în loc cu 26%, îl spoream cu 35-38%. Atunci 
am aplicat acest sistem ca să se păstreze de Casa Pădurilor aceleaşi preţuri cel puţin 
pentru materialele necesare pentru fabricaţia hârtiei şi am dat industriei de hârtie un 
sprijin care a redus preţul pentru hârtia rotativă. 

În al doilea rând, l-am însărcinat pe domnul ministru Marcu, pentru ca să nu 
stau eu la toate discuţiunile ziariştilor, care de multe ori sunt foarte tumultoase, l-am 
însărcinat pe domnul Marcu să convoace d-sa o conferinţă - şi conferinţa va avea loc 
chiar mâine - cu directorii de ziare şi cu reprezentanţii lor, pentru ca să vedem cum 
ajungem să aplicăm consecinţele sporului de 45% la preţul hârtiei. Dacă ţinem un 
format mai redus, poate că reuşim să menţinem preţul ziarelor, prin comprimarea 
formatului şi a condiţiunilor de editare. 

Presa însă ne atrage atenţia că datorită lipsei de mijloace de transport şi a 
reducerii teritoriului, presa a pierdut în ultima vreme atât de mult din propriile sale 
posibilităţi, încât cere ca să fie sprijinită şi sub forma preţului. Cu alte cuvinte, să se 
consimtă o sporire de preţ, chiar dacă ziarele menţin formatul redus. Trebuie să se 
examineze şi acest lucru: dacă putem să o ajutăm şi pe această cale. 

Să facem aceasta însă să nu se meargă la exces. Ridicarea preţului va face să 
se vândă mai puţine ziare, să fie citite mai puţin şi noi n-avem interesul să se reducă 
numărul cititorilor. 

G-ral C. Pantazi: S-ar putea să se ajute presa şi prin faptul mărirei numărului 
ziarelor care sunt trimise pe front. 

M. Antonescu: Vom ajunge şi acolo. 
Pentru mâine aştept propunerile concrete ale ziariştilor, care vor fi examinate 

şi de domnul Romaşcanu şi apoi vom hotărî. Rog însă să trataţi imediat cu C.A.P.S.-ul, 
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pentru a vedea ce se poate face cu preţul lemnului întrebuinţat ca materie primă pentru 
hârtia rotativă. 

M. Gr. Romaşcanu: Domnule prim-ministru, am stat de vorbă cu domnul 
Nedelcovici şi d-sa mi-a spus că lemnul fumizat pentru celuloza necesară hârtiei 
rotative reprezintă o cantitate foarte mică faţă de restul materialului care intră în 
fabricaţiune. În al doilea rând, înseamnă un sacrificiu prea mare pentru C.A.P.S., căci 
în prezel!t toată producţiunea fabricelor de hârtie este îndreptată spre hârtia rotativă. 

In al treilea rând, dacă instituţia C.A.P.S. suportă această diferenţă. atunci se 
produc goluri în bugetul ministerului, goluri pe care trebuie să le acopere Statul. 

Sporul de 45% la preţul actual al hârtiei reprezintă la un ziar cam 50 bani. 
M. Antonescu: La cele de patru pagini? 
M. Gr. Romaşcanu: Pentru un ziar de patru pagini costul hârtiei reprezintă 

82 bani. Cu majorarea de 45% la preţul hârtiei, se ajunge la l ,20 lei. 
Al. Marcu: Am luat contact cu directorii de ziare. Ei acceptă majorarea 

preţului hârtiei, dacă li se aprobă şi lor o majorare a preţului ziarelor. 
M. Antonescu: Vă rog să-mi aduceţi propuneri concrete. 
Corespondenţa şi ziarele în regiunea frontului. 
Ziarele s-au plâns de imposibilitatea de a se putea difuza în anumite zone, de 

pildă în Moldova nu se mai pot trimite ziare şi aceasta nu numai din cauza dificultăţilor 
de transport, dar şi din faptul că depozitarii de ziare au fugit. Atunci am luat 
dispoziţiunea ca ziarele să-şi organizeze ele singure corespondenţa şi depozitarea, iar 
acolo unde nu este posibilă această depozitare, pentru zona interioară să fie organizată 
de Ministerul Propagandei, iar în zona frontului să fie organizată cu concursul Marelui 
Stat Major, Secţia de Propagandă. 

Am vorbit cu dl maior Mailat, în lipsa şefului Secţiei, colonelul Mihăilescu. 
G-ral S. Mardare: Care este bolnav. 
M. Antonescu: Am arătat că putem ajuta ziarele în primul rând înlesnindu-le 

distribuţia. Pentru aceasta trebuie, întâi - aşa cum am comunicat şi în scris - trebuie să 
organizaţi transportul de coletărie a ziarelor prin orice mijloc, adăugând chiar la 
trenurile militare vagoane care să transporte aceste ziare şi aceasta cu atât mai mult cu 
cât îi serviţi şi pe cei de pe front, ca să aibă ziarele la timp. Acum funcţionează 
trenurile pe toate liniile. 

Tr. Buradescu: S-au reparat toate liniile. 
M. Antonescu: Sunt însă linii care uneori sunt tăiate de bombardament. 

Pentru ziare însă, care nu reprezintă un volum incomensurabil şi nici o greutate prea 
mare, cred că se poate organiza un sistem de transportare 4 cu autocamioane. 

Tr. Buradescu: Aşa se şi face. 
M. Antonescu: Da, însă P.S.S. Episcopul de Huşi a comunicat că de o lună de 

zile n-a mai avut ziare la Huşi. 
Tr. Buradescu: S-a comunicat că aceasta s-ar fi întâmplat nu din cauza 

netransportării ziarelor, ci pentru că au fugit depozitarii ziarelor din acele regiuni, lucru 
pe care mi l-a confirmat şi domnul Miciora. 

4 În text este: transbordare. 
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M. Antonescu: N-a fost numai aceasta cauza. Am fost la Piteşti. Acest oraş a 
fost bombardat, linia ferată întreruptă şi n-au mai venit ziare la Piteşti. În asemenea 
ocaziuni, trebuiesc organizate mijloace de transportare. Unde nu puteţi dv. să organizaţi 
acest lucru, atrageţi atenţia şi vom găsi noi mijloace ca să organizăm transportarea 
ziarelor în orice regiune. 

Tr. Buradescu: Transportarea cade în obligaţia noastră şi unde nu s-a făcut, 
vom lua măsuri disciplinare împotriva celor cari n-au executat-o. 

G-ral N. Teodorescu: Îmi permit să fac o propunere. În fiecare dimineaţă, la 
ora 7, pleacă un avion militar la Bacău şi transportă poşta militară. Dacă Statul Major 
îngăduie, s-ar putea să transportăm şi ziarele destinate pentru zona de la Nord de 
Bacău. 

G-ral S. Mardare: Avionul se încarcă la maximum şi nu mai poate primi şi 
ziare. 

G-ral N. Teodorescu: Aveţi escadrila aşa-zisă a Bugului, avioane-curieri. 
Dacă aveţi bunăvoinţa să transportaţi ziarele cu ele, eu aş ajuta şi băneşte ca să faceţi 
acest lucru. Ziarele până la regiunea Bacăului fac multe zile, de cele mai multe ori nu 
ajung; cu cele patru avioane într-o zi le putem transporta. 

M. Antonescu: Directorii de ziare au făcut aceeaşi propunere şi ei spun că ar 
fi dispuşi să plătească asemenea transporturi. 

G-ral C. Pantazi: Cu toată bunăvoinţa, dar nu este posibil. Avioanele acestea 
sunt prinse cu anumite transporturi şi nu mai pot primi şi colete cu ziare. 

M. Antonescu: Pentru ziare sunt două probleme: menţinerea unui vad şi a 
unei legături morale cu cititorii, iar pe de altă parte, pentru noi este problema 
inforrnaţiunii şi legăturii permanente. 

G-ral N. Teodorescu: În ce priveşte depozitarea şi desfacerea ziarelor, aceasta 
se poate face prin oficiile pe care noi le avem în fiecare capitală de judeţ. Prin aceste 
oficii noi facem operaţiuni de cekuri, vindem produse C.AM., aşa că putem vinde şi 
ziare. Putem face acest serviciu în mod gratuit. 

M. Antonescu: Domnule ministru Marcu, la Conferinţa pe care o veţi ţine, vă 
rog să-l invitaţi şi pe dl. g-ral Teodorescu. 

Al. Marcu: Conferinţa se ţine după-amiază, la ora patru jumătate, la 
Direcţiunea Presei, în strada Filipescu. 

M. Antonescu: Oficiile acestea, de care vorbiţi dv., funcţionează în regiunile 
din apropierea frontului? 

G-ral N. Teodorescu: Desigur că da. 
M. Antonescu: Îl rog şi pe domnul ministru Atta Constantinescu să dea tot 

sprijinul ca să se poată asigura transportul pentru ziare pe tot cuprinsul ţării. La 
Conferinţă veţi discuta acest lucru şi-l rog să vină şi dl Buradescu - nu cu lista celor 
sancţionaţi pentru întârziere - cu programul practic. 

Tr. Buradescu: Trenurile de persoane au mers până la Iaşi. 
M. Antonescu: Nu contest că au mers trenurile, dar au mers puţine. Duceţi-vă 

să-i ascultaţi pe directorii de ziare şi veţi vedea ce spun. 
În orice caz avem această chestiune a difuzării ziarelor în regiunea frontului, 

difuzare pe care trebuie s-o facem neapărat. 
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Am rugat Statul Major să ne dea să publicăm în ziare acte săvârşite de Armata 
noastră, pentru că aceasta este cea mai sănătoasă şi cea mai cuminte propagandă ce se 
poate face în ţară, atunci când se văd actele de vitejie ale soldaţilor noştri. De 
asemenea, sunt ziare care informeaz.ă despre stările din ţară şi care creează prin aceasta 
contactul cu frontul. Este foarte potrivit ca aceste ziare să ajungă în regiunea frontului. 
Cred că este nimerit să organizăm, împreună cu Statul Major şi cu Propaganda, 
trimiterea ziarelor în zona frontului, a cât mai multe ziare. Ziarul „Curentul" trimitea 
un mare număr de ziare în mod gratuit pe front. 

Al. Marcu: Pe lângă exemplarele cumpărate, pe care le trimiteam noi pe front. 
M. Antonescu: Se trimit ziare, dar nu în număr suficient. Trebuie să ţinem 

seama că acum avem un efectiv mai numeros ca în trecut. 
De asemeni, trebuie să examinăm chestiunea tirajului ziarelor şi să controlăm 

ca ziarele să ajungă efectiv pe front, iar distribuirea lor să fie fli.cută. Dl general Pantazi 
a dat dispoziţia ca fiecare dintre comandanţi să se ocupe şi de acest lucru, ca să asigure 
distribuirea în interiorul unităţii. Pentru aceasta însă trebuie să trimitem cât mai multe 
ziare. 

G-ral C. Pantazi: Cred că ar fi mai nimerit ca în locul ziarelor militare să 
trimitem ziare civile, dar în care să introducem mai multe articole cu caracter ostăşesc. 
Ziarelor care publică asemenea articole trebuie să le facem toate înlesnirile ca să ajungă 
cât mai repede pe front. 

M. Antonescu: Examinarea tirajului este tocmai acest lucru: vreau să 
comprim unele ziare şi să dezvoltăm tirajul altora, care sunt mai citite. 

Ştiţi că redacţia ziarelor ostăşeşti este fli.cută împreună cu Marele Stat Major. 
G-ral C. Pantazi: Cred că o propagandă mult mai bună se face pe calea 

ziarelor civile. 
M. Antonescu: Propaganda militară, măsuri privitoare la acţiunea de 

propagandă. 
În lipsa dlui colonel Mihăilescu, să vină la mine dl maior Mailat, pentru a 

primi dispoziţiuni cu privire la propagandă. 
Am văzut din relaţiunile care ne vin din regiunea ocupată a Moldovei că, în 

afară de tema militară, a început să se facă şi propagandă politică, tema rusă fiind că se 
întoarce Regele Carol II în ţară; se arată fotografia Regelui Mihai, unde se spune că s-a 
terminat cu el. 

Trebuie să combatem şi acest lucru. Mâine dl maior Mailat să treacă pe la 
mine ca să-i arăt textul pe care îl propun cu privire la această propagandă şi, de 
asemenea, şi în privinţa domnului Mareşal, pentru că sunt teme de propagandă şi 
împotriva domnului Mareşal. 

Regimul de transporturi pe C.F.R. şi autobuze în caz de întrerupere a 
circulaţiei. 

Această chestiune am discutat-o mai înainte. 
Chestiunea distribuirii carburanţilor în ţară şi lipsa motorinei pentru morile 

ţărăneşti. 
Lipsa motorinei pentru morile ţărăneşti trebuie să fie imediat înlăturată. Rog şi 

pe dl ministru Atta Constantinescu şi Calea Ferată să ia măsuri pentru transportarea 
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motorinei, pentru că sunt judeţe care nu mai au carburanţi şi morile ţărăneşti sunt 
ameninţate să nu mai funcţioneze. Astăzi, când exportul de motorină şi alte exporturi 
merg greu, este bine să profităm de acest moment pentru ca să reconstituim necesarul 
producţiei noastre. 

Conferinţa administrativă la Argeş 
Duminica viitoare are loc instalarea episcopului Iosif la Curtea de Argeş, la 

care participă şi I.P.S.S. Patriarhul. 
Nu numai pentru că am sensibilităţi speciale pentru Argeş, dar aici este şi 

leagănul Mitropoliei Ungro-Valahiei şi-i rog pe domnii membri ai Guvernului cari vor 
să participe - după această solemnitate va avea loc o conferinţă administrativă, aşa cum 
am făcut în fiecare an, fiind o serie de probleme administrative care trebuiesc 
examinate la faţa locului - apoi judeţul Argeş a absorbit foarte mulţi dintre evacuaţi, 
după cum este şi judeţul care a dat cel mai mare număr de morţi pe front, deşi numărul 
populaţiei nu face din el judeţul cu cea mai numeroasă populaţie pe ţară. 

De asemenea, vor participa la această solemnitate şi cei din Muscel. 
Domnilor miniştri cari vor să vină le voi comunica programul; celorlalţi domni 

miniştri cari participă în mod obicinuit la asemenea conferinţe, sau pentru problemele 
care trebuie examinate acolo, le voi trimite programul şi lucrările pe care trebuie să le 
aducă. 

Raportul delegaţilor Preşedinţiei Consiliului de Miniştri şi notele ministerelor, 
relative la modul cum s-a efectuat instalarea departamentelor în zonele de dispersiune 
şi evacuare. 

Domnilor, aş vrea ca, în legătură cu aceasta, să pun o problemă de principiu. 
După experienţa pe care am făcut-o până astăzi - şi vă declar formal: am făcut-o chiar 
cu departamentele mele - cred că trebuie să ajungem să reglementăm un sistem de 
activitate, pentru că sunt situaţii care creează unele nemulţumiri. Le-am văzut răsfrânte 
şi în presă. Unele ziare, trecând chiar peste dispoziţiunile cenzurii, au publicat critici 
pentru regimul de administraţie, datorită modului cum s-a intrat în dispersiune şi 
evacuare. 

De aceea, faţă de experienţa constatată şi de nemulţumirile înregistrate, ţinând 
seama de experienţa pe care însuşi dl. Mareşal a făcut-o cu activitatea noastră şi pe care 
am făcut-o eu însumi cu două departamente şi cu Preşedinţia, de care mă ocup în 
fiecare zi, cred că ceea ce trebuie să adoptăm acum este o soluţie uniformă pentru toate 
departamente,e şi care să constea în următoarele măsuri: miniştrii, secretarii generali şi 
directorii sunt obligaţi să lucreze o jumătate de zi în Bucureşti, de preferinţă după
masă, între orele 3-9 sau în orele pe care le fixează fiecare dintre ministere. 

Dimineaţa, domnii miniştri, secretarii generali şi directorii pot lucra în zonele 
de dispersiune sau evacuare, dacă au primit în acest sens ordinele şi dispoziţiunile 

ministrului răspunzător. 
Cu alte cuvinte, ceea ce trebuie introdus în practică este ca, în cursul dimineţii, 

miniştrii, secretarii generali şi directorii să poată lucra în zona de dispersiune, având 
liniştea lucrului, contactul cu serviciile şi putând să transforme problemele ivite în 
după-amiaza precedentă în soluţii imediate, conlucrând cu administraţia pe care o 
conduc în zona de dispersiune. După-masă, miniştrii, secretarii generali şi directorii, cu 

97 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



nucleul de funcţionari cari îi întovărăşesc, sau cari sunt obligaţi să rămână în Bucureşti 
în permanenţă, lucrează în Capitală în contact cu publicul. În fiecare seară sau în 
fiecare dimineaţă, lucrările acestui nucleu se comunică administraţiei la orele fixate 
pentru zonele de dispersiune, se rezolvă şi apoi se aduc înapoi, efectuate. 

Spun acest lucru, pentru că am tristeţea să constat că regimul de dispersiune şi 
evacuare s-a transformat într-un regim de vacanţă naţională. Trebuie combătut cu 
înverşunare acest sistem, mai întâi pentru că dezonorează răspunderea noastră şi 
creează în jurul Guvernului şi administraţiei ţării o atmosferă de neîncredere, un 
sentiment de depresiune, care devine cu atât mai grav cu cât lumea crede că au dispărut 
funcţionarii şi că deci grija Guvernului a fost de a pleca, nu de a servi publicul, când 
grija noastră, cu măsurile de dispersiune şi de evacuare, a fost tocmai contrară. 

Pe de altă parte, constat că, datorită acestui sistem, realmente funcţiunea şi 
activitatea administrativă a departamentelor este în deficienţă. Desigur, sunt unele 
departamente care continuă să lucreze, care trimit cu repeziciune toate lucrările şi toate 
referatele, şi nu-mi trece prin minte să ating sau să jignesc cât de puţin pe cei cari 
lucrează aşa. Cred însă că este potrivit ca departamentele să introducă acest sistem, 
care să funcţioneze obligatoriu: jumătate de zi, organele de conducere, împreună cu 
organele care le ajută, trebuie să funcţioneze la Bucureşti; pentru cealaltă jumătate de 
zi, depinde de ministru dacă hotărăşte activitatea în Bucureşti sau în zona de 
dispersiune sau de evacuare. 

În ce priveşte zonele de dispersiune, rog ca aceste zone şi organele lor de 
reprezentare să fie comunicate şi Preşedinţiei Consiliului. 

Al. Marcu: S-au comunicat. 
M. Antonescu: Dar s-au făcut unele modificări, pentru că multe departamente 

au fost în curs de schimbare. Preşedinţia Consiliului să facă note circulare, comunicând 
aceste date între toate departamentele, ca să fie cunoscute, cu indicarea numerelor de 
telefon şi a comunicaţiilor telefonice ce pot fi obţinute. 

În această privinţă, rog pe dl. g-ral Teodorescu să ia notă şi să atragă atenţia că 
în sectoarele unde există servicii şi autorităţi dispersate, trebuie sporit numărul 
telefoanelor şi trebuie create reţele deosebite pentru comunicările populaţiei locale. Nu 
trebuie ca, pe de o parte, Statul să paralizeze comunicaţiile private, iar pe de altă parte 
nici Statul nu trebuie tratat ca un simplu particular, care trebuie să aştepte la rând. Deci 
legăturile interurbane necesare pentru comunicările serviciilor dispersate trebuie să fie 
servite cu instalaţiuni, cabluri şi mijloace telefonice noi. 

Rog pe dl. ministru Atta Constantinescu să vegheze la executarea acestui lucru 
cât mai repede, rugând şi Societatea de Telefoane, pentru că nu depinde totul de dl. 
g-ral Teodorescu, să-i dea imediat tot sprijinul pentru realizarea lucrului, cu tot 
materialul. 

G-ral R. Enescu: Societatea Română de Telefoane lucrează sub comanda 
Direcţiei Transmisiunilor de la Marele Stat Major. 

M. Antonescu: Trebuie grăbite lucrările, pentru că nu sunt suficiente numai 
bunele intenţii. Ştiu că dvs. faceţi tot ceea ce se poate, dar e bine să arătaţi Societăţii de 
Telefoane că e obligată să ia măsuri imediate. Dvs., dle ministru Atta Constantinescu, 
trebuie să chemaţi pe reprezentanţii Societăţii şi să-i obligaţi la lucru; altfel merge greu. 
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Societatea de Telefoane n-are interes să facă investiţii p~ntru telefoanele de care au 
nevoie ministerele şi pentru abonamente care urmează să fie plătite de Stat. 

Eu vă declar că m-am plâns personal, pentru că nu pot să admit că, acolo unde 
lucrează dl. Mareşal şi unde lucrez eu, mijloacele de comunicaţie interurbane sunt 
ideale. Sunt zile când sunt câte trei convorbiri pe acelaşi fir, sau sunt fel de fel de 
întreruperi, în afară de firul cu Bucureştii, care are anumite deficienţe. 

De aceea, să privim lucrurile în faţă. 
Rog pe d-nii miniştri să controleze personal aceste măsuri privitoare Ia 

funcţionarea serviciilor în Bucureşti şi în zonele de dispersiune, inspectând şi instalarea 
funcţionarilor şi activitatea lor, cu programul lor de lucru, şi atitudinea funcţionarilor, 
chiar în zonele de dispersiune şi de evacuare. 

Deşi, aşa cum am spus într-un Consiliu de Miniştri, nu sunt un profesionist al 
intransigenţelor morale; sunt un om modern, care priveşte lucrurile în faţă şi destul de 
precis, ca să nu practice nici o laşitate, nici pe plan social nici pe alt plan, totuşi cred că 
sunt anumite reguli de decenţă şi de măsură, pe care trebuie să le impunem 
funcţionarilor noştri, atunci când nu ştiu să Ie păstreze singuri. 

Ţinuta pe care o au funcţionarii noştri într-unele zone de sate este o adevărată 
otrăvire a spiritului satelor, pe care trebuie s-o combatem cu înverşunare. 

Funcţionarele şi funcţionarii noştri în dispersiune şi în evacuare nu sunt în 
vacanţă sau vilegiatură, în localităţile în care turpitudinele personale constituie un 
obiect de sezon unanim practicat. Funcţionarele şi funcţionarii noştri în sate trebuie să 
ştie să respecte ospitalitatea satelor şi să nu strice sufletul satului. Acest lucru trebuie 
cu înverşunare apărat, pentru că sunt regiuni în care funcţionarii noştri au o atitudine 
profund supărătoare pentru măsura pe care trebuie s-o păstreze. 

Rog pe d-nii miniştri să vegheze şi asupra acestui lucru. 
Pe de altă parte, activitatea în serviciile publice de evacuare şi activitatea în 

serviciile de dispersiune trebuie să fie reglementată cu toată severitatea. Toţi 
funcţionarii trebuie să fie la datorie. Acum, când s-au consolidat nucleele de 
dispersiune şi de evacuare, cei cari au primit concedii să vie la datorie şi cel puţin 8 
ceasuri pe zi de lucru trebuie să presteze funcţionarii. Este atâta de tăcut în 
Administraţia de Stat şi fiecare departament, dacă vrea să lucreze, are atâtea de tăcut, 
că nu este admisibil ca funcţionarii să se grăbească să fugă spre Bucureşti, iar 
doamnele funcţionare să iasă la şosea şi să înceapă să facă semne tuturor automobilelor 
care trec, să le transporte spre Capitală. 

Rog pe d-nii miniştri să vegheze personal Ia această măsură. De aceea, rog pe 
d-nii miniştri şi rog şi Preşedinţia să dea ordine circulare în această privinţă, atrăgând 
atenţia asupra acestei ţinute, care trebuie să fie respectată de toţi funcţionarii, în zonele 
de evacuare şi de dispersiune. 

G-ral C. Pantazi: Domnule prim-ministru, eu nu vorbesc de ministerul 
nostru, care e minister militar şi unde lucrurile merg foarte bine, dar, în ceea ce priveşte 
prezenţa directorilor Ia Bucureşti, sunt unele departamente care s-au evacuat foarte 
departe de Capitală şi pentru care prezenţa conducătorilor este chestiune de 
automobile; n-au cauciucuri. 
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M. Antonescu: Ministerele care au nuclee evacuate nu pot să aducă în 
Bucureşti pe directorii cari sunt destinaţi pentru zona de evacuare. Aceia trebuie să 
supravegheze în permanenţă activitatea de acolo. 

V-aş ruga însă - şi sunt sigur că aţi făcut - ca dvs. să nu trimiteţi să 

supravegheze directori, cari nu sunt absolut necesari aici, ci directori cari au deprinderi 
administrative şi pot să fie foarte buni pentru administraţie, dacă ştiu că sunt inspectaţi. 

În ceea ce priveşte venirea în Bucureşti, ştiu că fiecare dintre noi, miniştri sau 
secretari generali, dispunem de maşini. E sigur că eu nu pot judeca toată lumea după 
mine, care sunt singur, cum mai sunt şi alţi colegi. Sunt şi alţii cari au familii şi cari, 
mergând în dispersiune sau plecând spre Bucureşti, trebuie să-şi aducă şi familiile. Nu 
există însă minister, la care câteva persoane să n-aibă maşini. Acolo unde totuşi n-ar 
exista, trebuie să organizăm ca acele autocamioane, care stau la dispoziţia fiecărui 
departament, să meargă în sectorul de dispersiune şi să aducă pe funcţionari la anumite 
ore, iar la alte ore să-i ducă înapoi, înlesnind activitatea serviciului. 

Dacă funcţionarul va şti că dimineaţa lucrează în sectorul de dispersiune, iar 
publicul va afla că în fiecare zi, între orele 3 şi 9 sau 4 şi 9, găseşte în fiecare 
departament funcţionari la cari să se adreseze, pe de o parte ne va înlesni nouă să 
sporim activitatea liberă de dimineaţă a funcţionarilor în zonele de dispersiune, iar pe 
de altă parte să-i aducem în Bucureşti, unde publicul să-i găsească la datorie, fără 
sforţări noi, decât să înceapă serviciul la 9 şi să ţină până la ora 11, când poate să vină o 
alarmă; şi dacă funcţionarii pleacă la ora 11, pentru că s-a sunat alarma şi nu mai 
lucrează, n-am făcut nimic. 

Mai bine aceste autocamioane să scoată pe funcţionari seara în dispersiune şi 
să-i aducă la ore când pot lucra aici, cu un mai mare coeficient de siguranţă, decât să-i 
plimbăm pe drumuri şi să folosim aceste camioane numai pentru apărarea lor, dând şi 
publicului impresia că am confiscat mijloacele de comunicaţii numai pentru apărarea 
funcţionarilor şi i-am neglijat pe ceilalţi. 

Cred că, în locul orariului cu un număr de ore dimineaţa şi cu alt număr de ore 
după-masa, pe baza experienţei, este mai înţelept să recurgem la acest sistem: program 
de lucru dimineaţa în dispersiune şi lucru cu ore fixe după-masă în Bucureşti, când 
funcţionarii necesari să fie transportaţi şi să lucreze în ministere. 

Aceasta este norma pe care vă rog s-o daţi pretutindeni. 
O altă nemulţumire, pe care o semnalează publicul şi vă mărturisesc că am 

simţit-o chiar eu. Am fost în ziua bombardamentelor ultime la Ploieşti - unde am avut 
satisfacţia să găsesc, în prima clipă, pe Majestatea Sa Regele acolo, unde mai explodau 
încă unele bombe, şi care era prezent şi avea o ţinută de curaj şi exemplu - şi când am 
ieşti din Ploieşti am întâlnit maşini de curioşi cari veniseră până la marginea Ploieştilor 
în spectatori, doamne şi tineri domni, atât de tineri încât mă întrebam de ce nu se 
găsesc în altă parte decât acolo ca să vadă spectacolul neronian al arderii Ploieştilor şi 
făceau o sindrofie comună cu o ceată care se adunase acolo. 

Sunt anumite decenţe care trebuie impuse. 
Rog pe dl general Vasiliu şi pe dl ministru de Interne să organizeze un sistem 

de control - prefecturile de Poliţie, la fel - şi când văd că maşinile acestea folosesc 
pentru plimbăreţi şi plimbăreţe, care cred că acesta este timpul când pot să-şi etaleze 
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libertatea circulaţiei în toate sensurile - aceste maşini n-au fost lăsate în acest scop - să 
le ia permisele de circulaţie. Bineînţeles că această operaţie trebuie dată în seama unor 
persoane serioase, ca să nu se facă abuzuri - dacă găseşte că cineva surâde, să nu se 
apuce să ia maşini. Dar când se petrec asemenea scene, care jignesc simţul comun, 
organele indicate trebuie să intervină şi să ridice permisul de circulaţie. De asemenea 
pentru aceste maşini se retrage dreptul de liberă circulaţie şi intră în maşinile pe care Ie 
constituiţi în echipe şi le puneţi la dispoziţia serviciilor militare care se vor organiza 
pentru formarea coloanelor de transport, cu preţuri fixe la îndemâna publicului care ar 
avea nevoie, care se va servi decent de aceste maşini. 

G-ral D. Popescu: În legătură cu hotărârea luată de a se stabili anumite norme 
pentru lucru, - eu vorbesc în numele departamentului meu - noi am stabilit anumite 
norme care astăzi dau roade foarte bune. 

M. Antonescu: Dacă dau roade bune, păstraţi-le. Eu vorbesc de acelea care 
dau roade proaste. Eu recomand această soluţie în locul celei recomandate tot de noi: 7-
10 dimineaţa şi după-amiază. 

Pe de altă parte, trebuie să ţineţi seama că publicul trebuie să aibă un 
simţământ de uniformitate, care trebuie să vină şi din cunoaşterea unui orar fix pentru 
toate autorităţile. Dacă voiţi să aveţi serviciu şi de dimineaţă - şi dv. trebuie să aveţi şi 
nici nu se poate să vi se aplice aceleaşi norme ca celorlalte ministere - sunteţi liberi s-o 
faceţi. N-am înţeles să aplicăm acelaşi sistem serviciilor care, ca Armata şi Internele, 
trebuie să aibă o permanenţă mult mai mare. Măsurile luate sunt pentru ca să îndreptăm 
unele laşităţi sau prudenţe în funcţionare, cum era cazul directorilor de contabilitate, 
<care>5 fugiseră toţi. Nu aducem toate direcţiile în Bucureşti. Este prudent să ne păzim 
cadrele de bombardament. Cred că trebuie să practicăm, în principiu, acelaşi sistem 
pentru toate departamentele. Acolo însă unde ajungeţi la altă concluzie, las la 
răspunderea fiecărui şef de departament să hotărască cum crede că este mai bine. 

Pentru orariul destinat publicului, pentru primirea publicului, cred însă că este 
bine să fie o uniformitate, de pildă între 4 şi 7. Cred că Aviaţia şi Apărarea Pasivă n-au 
obiecţiuni de flcut în această privinţă. 

S. Ghiolu: Pentru sectorul economic, necesitatea serviciului de dimineaţă este 
imperioasă. 

M. Antonescu: Faceţi pentru aceste întreprinderi orar de dimineaţă, iar după
amiază, pentru celălalt public, în cadrul programului general. 

Cred însă că este bine să păstrăm uniformitatea aceasta. Ani de-a rândul s-a 
intrat în ministere între 12-13.30. Aceasta a fost tradiţia în toate departamentele şi 

publicul s-a învăţat cu ea. 
M. Vulcinescu: Şi astăzi mai vin la aceste ore. 
M. Antonescu: Faceţi un orariu după-amiază. La mine, Cenzura şi Presa 

funcţionează în permanenţă şi nu pot să le fac un orariu special, dar, în principiu, 
rămâne libertate pentru fiecare departament. 

Dr. P. Tomescu: Cea mai mare nemulţumire s-a creat tocmai din cauza lipsei 
Direcţiilor de Contabilitate. Cum aţi luat astăzi norme aplicabile tuturor departamen-

5 În text este: şi. 
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telor, vă rog să luaţi măsuri ca Direcţiile de Contabilitate să nu funcţioneze în zonele de 
evacuare. 

M. Antonescu: S-au luat măsuri. Am convocat şi Externele, ca să am dreptul 
să spun altor departamente ce să facă. Mâine vor fi toţi aici. 

M. Vulcinescu: Directorii de Contabilitate să fie în imediata vecinătate a 
organului ordonator. 

M. Antonescu: Trebuie să avem mijlocul ca să putem controla exactitatea 
plăţilor, altminteri nu mai ştim care este realitatea şi care este partea de legendă în 
această chestiune. 

Dacă fiecare minister are grija, dacă fiecare minister ar primi el singur 
salariile, nu cred că este problema atât de gravă ca departamentul să trimită un cek şi să 
spună: fiecare director de Contabilitate plăteşte din această sumă funcţionarii; se trimite 
o sumă de câteva milioane domnului director din eşalonul de evacuare, care o 
încasează şi apoi plăteşte salariile. Eu prefer această soluţie sistemului confuz pe care 
nu-<l> putem avea în mână şi de a cărui realitate nu putem răspunde pentru 
departamentele noastre; prefer sistemul unei ordine normale. 

V-am trimis o imputare, dle Vulcănescu, că n-am primit nimic pentru fondul 
de la Propagandă şi de la Externe şi aveam nevoie de bani. Propaganda nici până astăzi 
n-a primit; am crezut că nici Externele n-au primit - dar realitatea este că numai 
Propaganda n-a primit. 

M. Vulcănescu: Mi-am îngăduit să vă trimit o notă, în care vă arătam că s-a 
trimis încă de la 28 aprilie. 

M. Antonescu: Dacă toate serviciile de Contabilitate sunt aduse la Bucureşti; 
cred că este potrivit să facă plata salariilor aici. 

O. Vlădescu: Plata salariilor să se facă la Bucureşti atât pentru serviciile 
evacuate, cât şi pentru cele dispersate. 

M. Antonescu: Acesta este singurul mijloc pentru ca să putem controla 
efectuarea plăţilor. 

M. Vulcănescu: În chestiunea pe care aţi ridicat-o, cu privire la Propagandă, 
v-am remis o notă, în care v-am arătat că Ministerul de Finanţe v-a pus la dispoziţie 
sumele de la portofoliu încă de la 28 aprilie. 

M. Antonescu: De multe ori nici eu nu voiam să caut data, pentru că îmi 
dădeam seama că aţi trecut printr-un moment financiar foarte greu. 

M. Vulcinescu: Ministerele au pierdut contactul cu directorii de Contabilitate. 
Aceştia sunt ai departamentelor. Ei depind de ministerul respectiv, care le dă poruncă 
să se facă. 

Dr. P. Tomescu: V-am rugat însă să dispuneţi ca şi consilierii controlori să fie 
acolo unde sunt Direcţiunile de Contabilitate, pentru că aceşti domni consilieri, cari 
n-aveau timp să vină nici 15 minute la minister, au acum timp 24 ore pe zi în zonele de 
evacuare. 

M. Antonescu: Ministerul Afacerilor Interne a trimis o notă şi un tabel 
relative la cantinele şi restaurantele înfiinţate în 15 judeţe, prin grija Consiliului de 
Patronaj, pentru funcţionarii refugiaţi şi membrii familiilor lor. 

Le dau domnului ministru de Finanţe pentru soluţia care trebuie găsită. 
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Decretul-lege pentru modificarea art. 11 din Legea nr. 321, din 6 martie 1939, 
pentru apărarea antiaeriană a teritoriului. 

Comandamentul Apărării Pasive nu poate fi de acord cu textul propus, după 
cum nu poate fi de acord cu nici o modificare a Legii Apărării Pasive. 

Acest text prevede că fondul rezultat din răscumpărarea prestaţiei se 
administrează de comuna care a încasat răscumpărarea acestei prestaţii şi el poate fi 
întrebuinţat, cu aprobarea prealabilă a Comandamentului Apărării Pasive. 

Pentru ce Apărarea Pasivă este potrivnică acestui text? 
G-ral Gh. Marinescu: Acest fond este înfiinţat pentru a satisface interesele de 

ordin general ale Apărării Pasive. Apărarea Pasivă nu înseamnă numai măsuri locale, ci 
şi măsuri de ordin general, în primul rând înfiinţarea de unităţi din care n-avem decât 
una singură şi aceea nu e completă. Această înfiinţare de unităţi înseamnă material, 
deci bani. Dacă tot acest fond, pe care îl credeam de două miliarde şi care până acum 
nu este decât de 365 milioane, dacă acest fond va fi răspândit între sute şi sute de 
comune din ţară, nu vom putea face nimic de interes general. 

Pentru aceste motive am fost şi sunt contra modificării Legii Apărării Pasive. 
De ce se recurge la modificarea unei legi făcute abia de două luni, când vechea lege, în 
art. 13, spune precis că pentru necesităţile mici de interes local, comunele sunt obligate 
să treacă sumele necesare, ca de pildă: pompieri, pentru stropitul străzilor etc. 

M. Antonescu: Vă semnalez o atmosferă creată în ultima vreme în Bucureşti, 
datorită ultimelor bombardamente. Toată lumea în Bucureşti spune - eu am mijloace 
de informare pe mii de căi - toată lumea spune: de ce nu s-au făcut adăposturi în 
Bucureşti? 

G-ral Gh. Marinescu: Aş putea răspunde eu, dacă discut eu cu lumea. 
M. Antonescu: În aceste momente, toată lumea critică faptul că s-au adunat 

atâţia bani de Apărarea Pasivă şi nu sunt adăposturi în Bucureşti. Am luat chiar măsura 
ca Direcţia Presei, împreună cu dv., să dea unele explicaţiuni, pentru că trebuie să dăm 
unele explicaţiuni, ca să ştie lumea că n-au fost fonduri atât de mari, ce întrebuinţare s-a 
dat acestor fonduri şi să se vadă că totuşi suntem preocupaţi de ideea de a veghea la 
interese ~enerale. 

In ceea ce priveşte propunerea de modificare făcută de domnul ministru 
Marinescu, pe baza unor discuţiuni anterioare aici, am asistat la dialogul între dl 
general Răşcanu şi dv., pentru un fond absolut necesar pentru lucrări imediate. Primăria 
n-avea bani. Ministerul de Finanţe a găsit că trebuie să se dea din acest fond, urmând ca 
apoi să capete acoperirea legală. Dv. vă păstraţi controlul asupra acestui fond şi 

socotesc că este bine să adăugăm şi aprobarea Ministerului de Finanţe. 
M. Vulcănescu: În urma celor discutate în rândul trecut, Delegaţia Economică 

ne-a determinat să convocăm o conferinţă ca să punem de acord textele. 
M. Antonescu: Sunt trei probleme. În primul rând este problema lucrărilor de 

înzestrare şi apărare generală a teritoriului, lucrări cari au un caracter militar şi prin 
natura lor trebuie să se dea mijloacele necesare organelor militare pentru a le înfăptui. 

În al doilea rând este nevoia organelor municipale care poartă răspunderea 
locală şi care, adunând bani de la cetăţeni cu titlul de Apărare Pasivă, pentru că altfel ar 
trebui să puneţi sau o cotă la impozitul general sau să daţi din buget, trebuie să execute 
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anumite lucrări. Când luaţi cetăţeanului bani pentru Apărarea Pasivă şi chemaţi ca 
publicul şi contribuabilul să aibă această noţiune despre o contribuţie directă şi 
specială pentru Apărarea Pasivă, este potrivit ca alături de lucrările de interes general şi 
de caracter general să se dea, nu contribuabililor, ci municipiilor şi comunelor 
posibilitatea să execute anumite lucrări, după cum Ministerul de Finanţe, cu fondurile 
de Apărare Naţională, are atâtea îndatoriri de îndeplinit. Astfel că trebuie să găsim o 
soluţie intermediară pentru ca să se creeze un fond comun al Apărării Pasive şi să se 
stabilească cine să participe la întrebuinţarea cotelor, urmând ca lucrările stabilite de 
Marele Stat Major pentru interese generale şi apărarea militară să fie pe cât posibil 
acoperite din acest fond, cât nu6

, din fondul destinat de Finanţe, de contribuţia generală 
a Statului pentru apărarea ţării, iar restul fondului să fie administrat de municipiu 
pentru nevoile de Apărare Pasivă. Aceasta cred că este o soluţiune practică, pentru ca 
totuşi să lăsăm administraţiei locale fonduri ca să satisfacă şi interesele locale. 

Toate impozitele - nu fac un curs de contribuţii direct - dar toate contribuţiile 
prin definiţie servesc interesul general. După cum nu creăm un fond pentru Artilerie, 
un fond pentru Jandarmerie, o contribuţie specială pentru Aviaţie, ci pentru acestea 
sunt impozitele generale, cred că nu putem cere Primăriei ca din bugetul general să-şi 
constituie fonduri speciale pentru Apărarea Pasivă şi trebuie să îndeplinim şi lucrările 
de interes local, nu numai pe cele de interes general. 

G-ral Gh. Marinescu: Cele 365 milioane sunt cheltuite numai pentru 
interesul comunelor şi nici un ban nu este pentru interesul general. 

M. Antonescu: Până când domnul ministru Marinescu va examina dacă 
trebuie să completăm acest text cu o procedură şi un organ care să facă distribuirea 
sumelor, vă rog să-mi trimiteţi o notă în care să-mi arătaţi care sunt fondurile adunate, 
care a fost destinaţia lor, cine a dispus de ele, care a fost întrebuinţarea lor până astăzi, 
de la înfiinţarea acestei contribuţii. 

Dv. mi-aţi făcut o lucrare de teorie, în care mi-aţi arătat toate textele şi 
măsurile administrative. Pe mine mă interesează însă fondul însuşi, administrarea lui. 
Aveţi dv. evidenţa lui? Ce s-a făcut cu el, cine l-a administrat şi cum l-a administrat? 

G-ral C. Pantazi: Ceea ce interesează astăzi în întreaga ţară este să facem 
adăposturi. 

G-ral Gb. Jienescu: Când vorbim de adăposturi, ne gândim numaidecât la 
adăposturi betonate. Ei bine, dacă am fi făcut adăposturi betonate, chiar dacă le-am fi 
făcut acum doi ani, ar fi costat 500 mii lei de cap de locuitor. 

M. Antonescu: Vă rog să explicaţi lucrul acesta, pentru ca să-l dăm într-o 
notă, căci trebuie să lămurim şi lumea în această privinţă. 

G-ral C. Pantazi: Este drept că adăposturile costă enorm şi costul lor 
împiedică construirea unui număr suficient de adăposturi, dar de aici până a nu avea 
adăposturi nici măcar pentru muncitorii care lucrează în uzine, în fabrici şi în ateliere, 
aşa cum se prezintă lucrurile astăzi, este o situaţie condamnabilă şi care nu mai poate 
dăinui. 

6 Aşa este în text, probabil urma: ştiu (cât nu ştiu). 
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G-ral Gh. Jienescu: Noi am cerut 400 milioane pentru adăpost şi atunci toată 
lumea a spus că nu este vremea şi nici nu trebuie să cheltuim pentru a băga lemnele în 
pământ. 

G-ral C. Pantazi: Aşa s-a spus atunci, dar astăzi se mai spune? 
M. Antonescu: Vă rog să-mi daţi nota pe care v-am cerut-o şi vă vom da 

răspunsul lunea viitoare. 
M. Vulclnescu: Noi am încercat să specializăm atribuţiunile, adică să 

precizăm ce are de făcut fiecare din aceste organe, în legătură cu operaţiile de Apărare 
Pasivă. 

Şi atunci, am constatat că sunt patru organe care intervin în legătură cu 
operaţiile de prevenire şi de ajutor, în caz de sinistru. Unul este dl. g-ral Marinescu, 
care face două operaţii: are unităţi speciale de intervenţie şi o anumită dotaţie a acestor 
unităţi. După aceea, este Consiliul de Patronaj, care, în virtutea legii făcute de dvs., are 
anumite funcţiuni de intervenţie ... 

M. Antonescu: Oricare ar fi situaţia financiară a Statului, nu înţeleg ca banii 
adunaţi pentru Apărarea Pasivă să servească pentru sprijinirea sinistraţilor. În 
momentul când Apărarea Pasivă n-a reuşit să facă adăposturi, nu putem da din aceşti 
bani, pentru că ajunge lumea să nu mai aibă încredere în noi. 

Dacă am fost împotriva impozitelor cu afectaţiune specială dinainte anunţată, 
este că Ministerul Finanţelor nu respectă niciodată - îşi face o tradiţie de a nu respecta 
- afectaţiunile speciale ale impozitelor. Ia cote de impozite pentru scriitori, ia cote de 
impozite pentru drumuri judeţene, ia cote de impozite pentru Apărarea Pasivă şi le 
schimbă destinaţiile după aceea. Mai bine punem impozite generale, nu le dăm nici o 
calificare şi nici o afectaţiune specială şi nu mai dăm nici o explicaţie, dirijând după 
cum vreţi cheltuielile, după urgenţa, după adâncimea nevoilor, dar în niciun caz nu mai 
creaţi impozite şi contribuţii cu afectaţiuni speciale, cărora le deturnaţi întrebuinţarea, 
pentru că nu mai are lumea încredere în noi; ajunge să se întoarcă împotriva noastră. 
Deci, să nu spuneţi de Consiliul de Patronaj. 

M. Vulcilnescu: Eu am spus care sunt necesităţile de bani, care ni se cer. 
M. Antonescu: Să nu pierdem vremea. Vă rog să comunicaţi d-lui ministru 

Marinescu care este organul apt să facă această dirijare, sus în Finanţe, în controlul 
bugetelor pentru municipii, iar jos în municipii, pentru distribuire, după un plan stabilit 
de Statul Major, ca întâietatea lucrărilor şi care să se execute, în parte pentru lucrări de 
interes general şi în parte pentru Apărarea Pasivă locală a municipiilor. 

M. Vulclnescu: V-am dat lista, ca să arătăm că noi am făcut un efort de cinci 
ori mai mare decât s-a cerut. 

M. Antonescu: Atunci care este propunerea dvs.? 
M. Vulclnescu: Noi am dori ca, pentru municipii, fondurile să fie 

administrate de primării, iar în ceea ce priveşte restul, pentru înzestrare, totul să meargă 
pe linia Înzestrării. 

G-ral C. Pantazi: Când vom ajunge să facem adăposturi, vă veţi certa iar. 
M. Antonescu: Rog şi pe dl. general Marinescu să-mi dea o notă şi apoi voi 

comunica dlui ministru al Justiţiei dozajul acestei distribuiri. 
Problema dispersării instanţelor judecătoreşti din Ploieşti în mediul rural. 
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I. Marinescu: Dvs. aţi aprobat dispersiunea instanţelor judecătoreşti din 
Ploieşti. 

M. Antonescu: Am trecut prin Ploieşti şi am constatat că nu mai vine lumea 
în oraş. Şi chiar dacă am condamna noi pe judecători să rămână pe loc, nu mai au 
clienţi. 

G-ral C. Pantazi: Eu, în toate părţile am scos Curţile Marţiale din oraşe. 
I. Marinescu: Pentru Ploieşti, este de acord şi baroul local. 
M. Antonescu: Foarte bine, dar nu sunt de acord să punem problema 

localurilor. Mai bine să plasaţi instanţele judecătoreşti din Ploieşti în localurile 
judecătoriilor de la sate. Faceţi-le să funcţioneze numai pentru procesele urgente penale 
- şi acestea restrânse - în localurile judecătoriilor din comunele învecinate. 

Pentru Consiliul Legislativ, repet rugămintea mea să lucreze la Bucureşti, şi nu 
în provincie. Altfel decretele întârzie foarte mult şi mărturisesc că am făcut eu însumi 
experienţa defectuozităţii sistemului actual, cu trimiterea decretelor la Ghergani. 

I. Marinescu: Am luat dispoziţiuni. 
G-ral C. Pantazi: Din moment ce oprim unele instituţiuni în Bucureşti, nu se 

poate să nu le facem adăposturi. 
G-ral Gh. Jienescu: Iată studiile Ministerului Lucrărilor Publice: un adăpost 

pentru 100 de persoane costă 84 milioane lei. Este un adăpost care rezistă la bombe de 
500 kg. Nu ştim însă dacă anglo-americanii nu vin mâine cu bombe de câte l OOO de kg. 

M. Antonescu: Eu sunt de acord că totdeauna în viaţă şi în Guvern trebuie să 
urmăreşti idealul, dar când în viaţă ne mulţumim cu aşa de puţin din ideal, nu înţeleg de 
ce să nu aplicăm aceeaşi regulă şi aici. Să facem adăposturi de 84 milioane lei, dar să 
nu generalizăm; să facem adăposturi pe cartiere şi de diferite condiţiuni tehnice şi de 
cheltuieli, pentru ca, decât nimic, să existe totuşi ceva, după cum trebuie să facem 
dovada acestei griji şi acestei preocupări pentru populaţie. 

G-ral Gh. Jienescu: Domnii ziarişti vor spune totdeauna că n-au adăposturi 
pentru populaţie. 

M. Antonescu: Astăzi, acest drept îl au; mâine, dacă prin Presă vom arăta cât 
costă un adăpost şi lumea îşi va da seama care sunt greutăţile pe care le întâmpinăm şi 
se explică publicului că nu se fac adăposturi ideale, dar se fac adăposturi care să apere 
lumea pe cât este posibil, sunt sigur că nici ziariştii nici lumea nu vor avea o judecată 
atât de aspră, cât au dreptul să aibă astăzi. 

I. D. Enescu: A fost vorba şi de amenajarea localului Senatului, a Palatului 
Căilor Ferate etc. 

M. Antonescu: Şi toate aceste amenajări. Cunosc problema, pentru că am 
făcut experienţa, atunci când s-a pus problema unui adăpost pentru dl. Mareşal şi 
pentru Guvern la Bucureşti şi a altui adăpost pentru Majestatea Sa Regele la Sinaia. 
Până la urmă, din motive financiare, nu s-a făcut. 

N-o luaţi drept o acuzare. De altfel, nici nu-mi trece prin minte să fac acte de 
imputare sau de întoarcere şi comentarii sau judecăţi, asupra celor făcute şi nefăcute. 
Esenţialul este să începem şi să facem ce putem. Aceasta este singura noastră 
preocupare. 
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O. Vlidescu: Domnule preşedinte, punctul 12 din ordinea de zi, referitor la 
Necesitatea ca Direcţia Generală 1 O. V.R să aibă în Bucureşti un serviciu permanent, 
s-a rezolvat. 

. C. Anghelescu: Astăzi s-a prezentat la Banca Naţională inginerul Atanasiu, cu 
un studiu, brevetat de germani, asupra unui adăpost în fonnă de oul lui Colwnb. Eu nu 
mă pricep şi am pus să se studieze planurile. Cred că e bine să luaţi contact cu inginerul 
Atanasiu. Un adăpost pentru 15 persoane costă 750.000 lei. Grosimea zidului este de 
un metru. 

G-ral C. Pantazi: Le cunoaştem. 
C. Anghelescu: Adăpostul are avantajul că face ca bomba căzută asupra lui să 

alunece. Dacă vreţi, vi-l trimit pe inginerul Atanasiu. 
M. Antonescu: Notă relativă la situaţia întreprinderilor şi muncitorilor din 

Capitală, în urma bombardamentelor. 
Nu vreau să iau vremea Consiliului, citând toate relaţiunile, pe care Ie dă dl. 

ministru Enescu. Dacă vreţi, domnule ministru, puteţi expune problema. 
I. D. Enescu: Sunt trei feluri de întreprinderi: unele sinistrate şi prin unnare în 

situaţia lor se oglindeşte situaţia salariaţilor, fiindcă ele reduc nwnărul salariaţilor şi 
atunci trebuie găsită o soluţie. Mai sunt celelalte întreprinderi din oraşele bombardate: 
Bucureşti, Ploieşti, Braşov, întreprinderi care lucrează cu o activitate foarte redusă. 
Randamentul salariaţilor este foarte mic, pentru că ei lucrează în această atmosferă de 
îngrijorare şi de teroare. În sfărşit, sunt alte întreprinderi, care sunt lipsite de materii 
prime şi care îşi reduc mereu activitatea şi pun în disponibilitate lucrători. Am avut 
onoarea să arăt cazurile în care întreprinderile au rămas neplătite pentru furniturile 
executate. 

M. Antonescu: În cadrul examenului, pe care îl faceţi cu Ministerul 
Economiei Naţionale, în cadrul măsurilor pentru sprijinirea sinistraţilor şi a 
întreprinderilor şi a sprijinului pe care îl pot da întreprinderile sinistraţilor, vă rog să 
examinaţi toate aceste categorii de întreprinderi şi toate măsurile, care trebuie luate. 
Dvs. comunicaţi Ministerului Economiei Naţionale aceste categorii, cu preciziuni, 
pentru ca acest minister să vadă unde poate interveni şi ce trebuie să facă. Însă cwn dl. 
g-ral Dobre arată, pentru a pune această problemă, trebuie să dăm noi cei dintâi 
exemplul. 

Ni se semnalează, dle ministru de Finanţe - deşi, din nefericire, sunteţi acela 
care trebuie să primească toate cererile şi să le satisfacă, ceea ce îmi dau seama că nu 
este uşor astăzi - ni se semnalează multe greutăţi în plata muncitorilor, chiar la 
întreprinderile Statului. C.A.P.S.-ul nu şi-a plătit muncitorii; Hunedoara şi Cugir, la fel. 
Sunt şi altele, pe care le cunoaşteţi, după inventarul dat de dl. g-ral Dobre. La Căile 
Ferate sunt furnizori neplătiţi, pentru 6 miliarde lei, care au titlu, pentru ca, la rândul 
lor, să nu plătească integral pe muncitor. 

Şi atunci trebuie găsită soluţia: cât este posibil ca plăţile acestea să poată să 
ajute şi pe muncitori şi să nu creăm în lwnea muncitoare, tocmai în această perioadă, o 
asemenea situaţie grea. Cu alte cuvinte, atunci când este vorba de întreprinderi, care 
nu-şi plătesc muncitorii şi vi se relatează acest lucru, fie prin Ministerul de Interne, fie 
prin Ministerul Economiei Naţionale, fie prin Ministerul Muncii, vă rog să faceţi 
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imposibilul şi să procuraţi sumele pentru a le da cotele corespunzătoare totalului 
salariilor, cu obligaţiunea pentru întreprinderi de a plăti, din sumele încasate, întâi pe 
muncitori. Deci, în locul debitelor, care să fie acoperite după criterii financiare şi 
treptat, cu libertatea pentru întreprinderi de a-şi plăti singure muncitorii, furnizorii şi 
altele, puneţi-le această obligaţiune ca din sumele încasate să plătească imediat pe 
muncitori, ca să nu creăm în lumea muncitoare o anumită atmosferă, din cauza neplăţii 
salariilor. 

G. Netta: Până acum li s-a dat mai mult de 70% din ceea ce li se cuvenea. 
M. Antonescu: Atunci Ministerul Economiei Naţionale şi Ministerul Muncii 

trebuie să controleze. Dl. ministru g-ral Dobre trebuie să vadă dacă cei (sic!) care au 
primit bani şi-au plătit muncitorii. 

I. D. Enescu: Nu-l contrazic pe dl. ministru Netta, însă la o întreprindere, 
funcţionarii superiori au fficut colectă, ca să plătească pe muncitori. 

G-ral Gh. Dobre: Ştiu eu: e domnul acela, care face mereu reclamă. 
M. Antonescu: Aceasta mi s-a spus şi de Ministerul de Interne. 
G-ral C. Pantazi: Am comunicat şi eu, pe baza raportului Corpului V Armată, 

pentru regiunea petroliferă. 
M. Antonescu: Rog pe dl. g-ral Dobre, pentru Ministerul Economiei 

Naţionale şi pentru Ministerul Înzestrării Armatei, ca, atunci când se fac plăţi în contul 
întreprinderilor - vă rog să reţineţi formula - să se facă numai cu dovada plăţii 

salariilor muncitorilor la zi din sumele primite; numai aşa să li se poată da cotele 
următoare. 

Neajunsurile provenite din faptul că populaţia unor judeţe evacuate nu este 
plasată în aceleaşi judeţe cu autorităţile respective. 

L. Scridon: Este o chestiune asupra căreia am ajuns de acord cu dl. ministru 
de Interne. 

M. Antonescu: Aţi semnalat-o d-lui g-ral Popescu? 
L. Scridon: Am semnalat-o şi am căzut de acord să se ia măsuri. Sunt însă 

judeţe din Basarabia în această situaţie: populaţia judeţului Bălţi este evacuată în 
judeţul Vâlcea, iar autorităţile acestui judeţ sunt evacuate în judeţul Gorj; populaţia 
judeţului Hotin este evacuată în judeţul Vâlcea, iar autorităţile lui, la Oraviţa. 

Or, asupra acestor autorităţi administrative dispun guvernămintele din 
Basarabia şi Bucovina. 

M. Antonescu: Domnule ministru Vlădescu, vă rog să notaţi dvs. Domnule 
Scridon, vă rog să daţi toate datele d-lui Vlădescu, ca să se facă această reunire, care 
este normală. 

Comandamentul Apărării Pasive. 
Necesitatea accelerării strângerii fondului creat prin Legea nr. 72/1944. Până 

acum nu s-au depus decât 365.569.062 lei. 
Îl rog pe domnul ministru de Interne să dea o circulară în sensul acesta şi 

domnul ministru de Finanţe să pună mijloace la dispoziţie pentru strângerea fondului. 
Necesitatea ca Ministerul Afacerilor Interne să retragă decizia ministerială 

nr. 4127/28/11/1944, deoarece primăriile şi prefecturile nu voiesc să mai facă nimic 
pentru Apărarea Pasivă. 
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Este aceeaşi problemă, o vom rezolva. 
Să se stabilească din ce fond se plăteşte hrana personalului echipelor de 

Apărare Pasivă, care nu face parte din unităţii militare şi premilitare. Comandamentul 
Apărării Pasive propune ca hrana acestui personal să se plătească din fondul 
sinistraţilor. 

Domnul ministru de Finanţe este rugat să examineze problema. 
Din ce fonduri urmează să se plătească cheltuielile de înmormântare ale 

victimelor bombardamentelor aeriene. 
G-ral Gh. Marinescu: S-au dat dispoziţii. 
M. Antonescu: În lege am pus că se pot deschide credite speciale de fiecare 

autoritate administrativă. 
Prin urmare, îl rog pe domnul ministru de Finanţe să examineze şi să comunice 

din ce fond se va acoperi această cheltuială. 
Să se pună la dispoziţia tuturor oraşelor expuse bombardamentelor fonduri de 

rulment, pentru imediata ajutorare a sinistraţilor. 
In totul de acord cu aceasta, căci altfel nu funcţionează Legea sinistraţilor. 
În ce priveşte Legea muncii naţionale, dl ministru Marinescu a propus un 

decret cu privire la munca naţională, în sensul ca să se poată aplica în toate cazurile 
sancţiunea ridicării temporare a cartelei. 

Am discutat cu domnul Mareşal şi n-aş vrea ca Legea muncii naţionale să fie 
minimalizată prin reţineri de cartele, cu atât mai mult cu cât şi Judecătoria poate 
condamna până la şase luni închisoare şi dv. aveţi posibilitatea să transformaţi aceasta 
în orice altă pedeapsă. Cartelele însă nu le puteţi lua în această perioadă. Deocamdată 
acestui decret nu i-am dat drumul. 

· Însă, cu acest prilej, discutând problema cu domnul Mareşal, d-sa m-a rugat să 
atrag atenţia tuturor domnilor miniştri că se poate rezolva nevoia de lucru şi se poate 
prevedea, printr-un regulament, cu un text scurt, care sunt categoriile de cetăţeni care 
pot fi chemate la muncă pentru serviciul social şi de asistenţă socială. 

În Legea muncii naţionale se prevede această obligaţie pentru toată populaţia 
ţării, şi pentru femei şi pentru bărbaţi. Dacă ea se aplică, atunci nu mai avem nevoie de 
o lege de mobilizare generală, ci trebuie să ne mărginim la Legea muncii naţionale, 
care dă dreptul oricărei autorităţi de Stat să se servească de munca individuală, în acest 
cadru. 

Voi retipări legea şi vă voi trimite din nou, rugându-vă, până rândul viitor, să 
semnalaţi care sunt serviciile de muncă de care aveţi nevoie. 

Vom face un regulament de câteva articole, ordine de chemare pe baza Legii 
muncii, autorităţile care să le dea şi un text pentru serviciul de asistenţă socială pentru 
femei şi tineret. Atât şi nimic mai mult, pentru ca să nu mai facem o lege nouă. Domnul 
ministru al Muncii să ia Legea muncii naţionale şi s-o pună în aplicare. Sunt o serie de 
prevederi care puteau fi folosite până acum. 

I. D. Enescu: Este pusă în parte în aplicare. 
M. Antonescu: Cererea Ministerului Marinei privitoare la regimul de plăţi 

pentru acoperirea cheltuielilor de înzestrarea Marinei. 
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Această chestiune este de natură să paralizeze realizarea programului şi vă rog 
să examinaţi cererea şi să-mi arătaţi soluţia. 

Adresa Ministerului Afacerilor Interne privitoare la rechiziţia vehiculelor. 
Ministerul de Interne ne-a sesizat că se rechiziţionează vehiculele autorităţilor 

administrative. 
Cred că Marele Stat Major trebuie să revină asupra măsurii, pentru că 

altminteri ne facem singuri greutăţi în acest război, care pune în sarcina 
municipalităţilor multe măsuri militare de apărare. Legea rechiziţiilor de altădată, când 
municipiile aveau autovehicule sau funcţionarii de Stat aveau maşini pe care le ţineau 
pentru folosinţă limitată, atunci îşi avea rostul ei, astăzi însă această lege trebuie s-o 
adaptăm la starea de război generală şi să lăsăm municipalităţilor dreptul de a avea 
vehicule, iar dacă au fost luate, să fie restituite. 

G-ral S. Mardare: Ne găsim în imposibilitate de a le restitui. Unităţile care 
le-au luat, sunt plecate cu ele pe front. În momentul când particularului i se lua 
autovehiculul, singurul pe care îl avea ... 

M. Antonescu: Nu puteţi face această analogie. Statul este acel care îl apără 
pe particular, în cazuri de bombardament, îl ajută cu transportul. Ce este Statul altceva 
decât satisfacerea interesului general şi în cazurile acestea de război total, când 
bombardamentele ating populaţia, apărarea militară, chiar ce este aceasta altceva decât 
un serviciu general de la care particularul nu poate lipsi. 

O. Vlădescu: Am impresia că ordinul Statului Major a fost rău înţeles. De 
pildă, zilele trecute a telefonat dl Nemaianu, disperat că a venit un locotenent ca să ia 
maşina personală. 

M. Antonescu: La Ministerul Propagandei a venit să ridice două motociclete. 
G-ral S. Mardare: N-are sens, însă Armata Română n-a avut dotarea pe care 

trebuie s-o aibă în vreme de război. 
M. Antonescu: Ministerul Propagandei şi Cenzura au două motociclete care 

fac legătura între ziare şi servicii, pentru articolele pe care le trimite fiecare ziar. 
Radiodifuziunea, de asemenea. Dacă le luaţi motocicletele, cu ce mai comunică aceste 
instituţii? 

G-ral S. Mardare: Acestea sunt cazuri cu totul excepţionale. 
O. Vlădescu: Cred că ar fi interesant dacă pe şoseaua Bucureşti-Braşov s-ar 

face un control al maşinilor. 
M. Antonescu: Dacă nu le face Statul Major, atunci le vom face noi, 

Preşedinţia. 
De asemenea domnul ministru de Finanţe intervine şi d-sa, de astă dată, pentru 

autocamionul de care are nevoie pentru aprovizionarea manufacturii Direcţiei C.A.M. 
Cererea de evacuare a întreprinderilor „Malaxa". 
G-ral Gh. Dobre: Au mutat la Tohani ceea ce trebuiau să mute. 
M. Antonescu: Ştiţi la ce tinde. 
G-ral Gh. Dobre: Ar trebui să le aplic eu un articol. 
M. Antonescu: Bombardamentele şi distrugerile în acest timp, când Statul are 

posesia, dau Statului o dublă răspundere. Cine are posesia? Lucrul în mâna cui se 
găseşte? 
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G-ral Gh. Dobre: A chiriaşului. 
M. Antonescu: Deci nu a societăţii. Problema este controversată şi este şi mai 

controversată căci după decretul-lege de expropriere, a venit un decret de retrocedare, 
flră ca posesiunea să fi trecut în mâna societăţii şi apoi a venit un alt decret care 
autoriză continuarea comerţului. 

Dv. trebuie să examinaţi această problemă. Răspunderea este a dv. şi nu a mea. 
Cred însă că acolo unde puteţi evacua, este bine să evacuaţi, pentru că este o avuţie 
naţională şi nu este bine să fie pierdută. 

Tot în legătură cu evacuările avem cererea Legaţiunii Daneze. 
Vor să-şi instaleze servicii. Vă rog să luaţi măsuri în consecinţă prin 

Comandamentul Militar. 
Domnilor miniştri, printr-un Jurnal al Consiliului de Miniştri s-a hotărât 

trecerea asupra Consiliului de Patronaj a Morii ,,România Mare", fostă „Herdan", 
plătindu-se integral contravaloarea acesteia Centrului Naţional de Românizare. 

Întrucât, pe de o parte, Moara „România Mare" a fost bombardată în două 
rânduri şi prin aceasta Consiliul de Patronaj se găseşte tocmai în faza de inventariere şi 
a consecinţelor sinistrului şi a mărfurilor rămase; întrucât, pe de altă parte, Consiliul de 
Patronaj, din cauza bombardamentelor, nu poate lichida şi nici nu poate face plata 
sumelor cuvenite Centrului Naţional de Românizare, vă propun să facem un nou Jurnal 
de prelungire a termenului de plată., urmând ca Consiliul de Patronaj să ne prezinte 
inventarul tuturor materialelor, tuturor fabricatelor şi semifabricatelor. Acestea ar 
trebui să valoreze 91 milioane, plus 10 milioane, adică aproximativ 100 milioane lei. 
Dv. veţi examina dacă Consiliul de Patronaj poate păstra această întreprindere sau 
urmează să se procedeze la lichidarea între Consiliul de Patronaj şi Centrul Naţional de 
Românizare. Până atunci este necesar un Jurnal de prelungire a termenului cu încă şase 
luni. 

Domnilor miniştri, pentru că şi dv. aţi ascultat la posturile de Radio o sumă de 
acuzaţiuni, care au fost aduse şi Guvernului şi Armatei pentru capturile efectuate şi 
pentru că Radio-Moscova şi după aceea Londra au ameninţat Guvernul Român şi pe 
cei răspunzători, în frunte cu domnul Mareşal Antonescu şi cu mine, de răspunderile pe 
care le vom purta pentru modul cum s-au făcut capturile, ţin de datoria mea, pentru că 
acest lucru doresc să rămână consemnat în actele Consiliului de Miniştri, să vă atrag 
atenţia că într-adevăr s-a făcut o imprudenţă: unele instrucţiuni pentru funcţionarea 
organizaţiunilor speciale pentru capturi şi preţ de război au făcut greşeala ca să 
menţioneze unele norme pentru culegerea obiectelor de capturi şi, din nefericire, aceste 
instrucţiuni au căzut în mâna unor autorităţi militare ruse. 

Am examinat situaţia şi citez Jurnalul Consiliului de Miniştri, semnat de 
domnul Mareşal, de mine şi de dl g-ral Pantazi, cu privire la modul cum să se facă 
aceste capturi. Niciodată nu ne-a trecut prin minte să dăm asemenea instrucţiuni pentru 
obiectele de artă. Ori de câte ori s-a pus problema unor valori de artă trimise aici la 
Preşedinţie, totdeauna am dat dispoziţie să se înregistreze. Am considerat de datoria 
mea ca, la acuzaţia de jaf, să întocmesc ca răspuns următoarele, pe care îmi fac datoria 
să vi le citesc, pentru ca să se ştie că aceasta nu este numai o măsură de propagandă şi 
de răspuns la propaganda rusă, ci o măsură consideratli fi„ auvem ca o datorie. 
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„Postul de Radio-Moscova a transmis, în ziua de I O mai, ora I O, un comunicat 
al Biroului Sovietic de Informaţie relatând că ar fi în posesia unui important document 
al Marelui Stat Major Român, şi anume cu Instrucţiunile nr. 346 din 25 iunie 1942, 
privitoare la capturi". 

Postul de Radio-Moscova relatează că Instrucţiunile ar cuprinde schema 
organizaţiilor M.I., decizia Consiliului de Miniştri din 3 decembrie 1941, decizia 
Consiliului de Miniştri din 14 aprilie 1942, instrucţiuni asupra punerii în ordine a 
capturilor şi trofeelor. 

Apoi, în mod tendenţios şi apocrif, se trec drept decizii ale Consiliului de 
Miniştri o seamă de inspecţii ale unor organe militare locale sau pentru efectuarea 
capturilor, ajungându-se la concluzia că aşa-zisul document cuprinde dovada că 
românii jefuiau spitalele, clinicile şi instituţiile de cultură sovietice: ,,Serviciul Sanitar 
Român şi organele Armatei transformându-se într-o organizaţie de jaf a bandei care 
poartă numele de Guvern Românesc". 

Nu intenţionăm să răspundem nici la grosolănii şi nici la ofense. 
Pentru că însă această ştire a fost reluată şi de postul de Radio-Londra care, o 

zi mai târziu, reproducând în rezumat această ştire dată de postul de Radio-Moscova, 
reproduce şi ameninţarea adresată domnului Mareşal Antonescu, Conducătorul Statului 
Român, şi domnul vicepreşedinte al Consiliului de Miniştri, profesor Mihai Antonescu, 
că ar fi răspunzători de toate acestea, informându-ne în cercurile oficiale, am obţinut 
următoarele relaţiuni, pe care ne facem datoria să le reproducem: 

Într-adevăr, în Jurnalul Consiliului de Miniştri din 3 decembrie 1941, nr. 1403, 
se înfiinţează la Odesa un Serviciu de Capturi şi Recuperări, depinzând direct de 
Marele Cartier General. 

Acest serviciu avea îndatorirea de a inventaria întregul material capturat, 
adăugându-se însă în Jurnalul Consiliului de Miniştri, în proprii termeni: 

„Se vor evacua materialele de captură recuperate la Odesa, care nu sunt 
necesare traiului şi nevoilor trupelor şi populaţiei şi pe care le va stabili de comun 
acord cu Comandamentul Militar al Odesei". 

Acelaşi Jurnal al Consiliului de Miniştri constituie un serviciu de coordonare 
şi control, miniştrii având îndatorirea să vegheze ei înşişi la executarea acestor măsuri. 

Acest Jurnal al Consiliului de Miniştri a fost dat tocmai pentru ca operaţiunile 
de capturare şi recuperare de pe teritoriul ocupat de trupele române să investească cele 
mai absolute forme legale, în conformitate cu regulele Dreptului internaţional şi ale 
Dreptului public român, deşi aceste operaţiuni puteau să fie făcute numai de 
Comandamentul Militar local şi cu formele sumare pe care le legitimează dreptul 
războiului şi practica militară. 

În conformitate cu regulele Dreptului internaţional clasic, complectate cu 
prevederile convenţiilor de la Haga, din 1899 şi 1907, privitoare la regulele şi cutumele 
în războiul terestru, ca şi ale convenţiunii privitoare la exerciţiul dreptului de 
ocupaţiune şi al cutumelor stabilite cu prilejul războiului din 1914-1918, Armata 
ocupatoare are, pe lângă dreptul de captură a oricărui material de război, dreptul de a 
captura orice materiale care ar servi pentru întreţinerea ostilităţilor pentru Armata 
ocupatoare şi chiar materiale ale teritoriului ocupat, Institutul de Drept Internaţional, 
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practica şi jurisprudenţa naţională mergând până acolo încât au legitimat chiar dreptul 
de ridicare a materialului rulant, a instalaţiilor portuare şi chiar a şinelor de Cale Ferată, 
în anumite ocazii. 

Comandamentul Armatei Române şi Guvernul Regal Român, respectând 
întotdeauna şi faţă de oricine regulele dreptului ginţilor şi convenţiunile internaţionale, 
ca şi tradiţia şi practica internaţională generalmente admisă, au socotit totuşi de datoria 
lor ca să înfiinţeze un serviciu special de capturi, tocmai pentru ca inventarierea acestui 
material să poată feri autorităţile civile şi militare ale Statului Român de orice fel de 
discuţii asupra legalităţii şi dreptului operaţiilor de capturare săvârşite. 

Aceste operaţii au fost îndeplinite în conformitate cu regulele Dreptului public 
european şi stipulaţiile convenţiunilor de la Haga privitoare la regulele războiului şi la 
drepturile ocupatorului, ca şi conform practicei internaţionale admisă până azi. 

De aceea, cercurile oficiale româneşti resping cu indignare acuzaţia care se 
aduce că s-ar fi procedat în mod neregulat sau jefuindu-se teritoriile ocupate. 

Guvernul Român şi Armata Română au respectat întotdeauna principiile de 
Drept internaţional, de la care nu se vor abate niciodată şi faţă de nimeni. 

În teritoriile ocupate de Armatele Române, populaţia ocupată a fost supusă 
celui mai demn şi mai civilizat regim. 

Regulele de drept internaţional ar fi legitimat măsuri mult mai restrictive faţă 
de populaţia ocupată, folosind principiul capturării pentru luarea în posesie a tuturor 
materialelor care sunt prevăzute de convenţiile privitoare la regulele războiului şi de 
practica internaţională. 

Guvernul Român şi Comandamentul Român au îngrijit, dimpotrivă, ca 
populaţia din teritoriile ocupate de Armatele Române să aibă nu numai libertatea de 
muncă, salarii de muncă, dar şi dreptul de posesie asupra bunurilor. 

Şcoli, institute culturale şi chiar instituţiuni artistice - ca Opera din Odesa - au 
fost reconstituite, reparate şi restituite populaţiei, odată cu şcolile în care cea mai largă 
libertate de învăţământ a fost lăsată, de la şcoala primară şi până la Universitatea din 
Odesa, care şi-au reluat activitatea şi şi-au restabilit laboratoarele şi institutele. 

Fabricile şi întreprinderile au fost repuse în funcţiune şi redate dreptului la 
muncă al locuitorilor. 

Comerţul a fost reorganizat. 
Şosele, străzi şi alte căi şi întreprinderi de utilitate publică au fost restabilite, 

reparate şi dezvoltate, prin munca soldatului român şi adesea cu contribuţia economiei 
româneşti. 

Portul Odesa, instalaţii portuare şi alte instalaţii de Cale Ferată au fost, de 
asemenea, restabilite cu concursul serviciilor româneşti, reparaţiile efectuându-se nu 
numai cu materialul de la faţa locului, care ar fi putut fi ridicat, conform legilor 
războiului, dar adesea cu materialul adus din Regatul Român. 

S-a dat cel mai larg respect dreptului de viaţă, dreptului de muncă şi dreptului 
de proprietate a muncii, recunoscându-se dreptul de posesie colectivă asupra bunurilor, 
fără ca să se săvârşească însă nici o reformă şi nici o măsură care să atingă prescripţiile 
convenţiilor internaţionale privitoare la dreptul de ocupaţie şi la regulele războiului 
terestru şi maritim. 
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Este adevărat că instrucţiuni militare, la un moment dat, depăşind principiile 
puse de Consiliul de Miniştri prin Jurnalul nr. 1403 din 3 decembrie 1941, semnat de 
domnul Mareşal Antonescu, Conducătorul Statului, de domnul profesor Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului de Miniştri, şi de alţi miniştri, au dat o 
extensiune unora dintre principiile acestui Jurnal cu privire la bunurile ce puteau fi 
capturate sau strânse şi depozitate. 

Dar imediat, pentru a evita aplicaţiunea acestor instrucţiuni greşite, la 
15 octombrie 1942, pe baza unei rezoluţii a domnului Mareşal Ion Antonescu, 
Conducătorul Statului, s-a înfiinţat, pe lângă Ministerul Apărării Naţionale, un serviciu 
denumit Serviciul de Capturi, care a avut tocmai sarcina de a verifica, înregistra şi 
controla operaţiunile de capturare şi utilizarea lor. 

Acest serviciu, prin instrucţiunile nr. 39124 din 27 decembrie I 942, a stabilit 
care sunt materialele de capturi, enumerându-le precis în paragraful 2 al instrucţiilor, şi 
anume: armamentul şi muniţia, tancul, fierul laminat, materialul de război, fierul brut, 
ţaghele, deşeuri, semifabricate, cauciucuri şi alte materiale de acest fel. 

Aceleaşi instrucţiuni prevăd: ,,Sunt direct răspunzători şi pasibili a fi trimişi în 
faţa Curţilor Marţiale, pentru a fi pedepsiţi conform Codului de Justiţie Militar şi 
legilor în vigoare, orice ofiţer sau subofiţer care vor lua materiale fără ordin sau înlesni 
înstrăinarea lor, sub orice formă, şefii de depozite care vor înstrăina orice materiale, 
ofiţerii verificatori cari s-ar face vinovaţi de neglijenţe, orice ofiţeri, subofiţeri sau grad 
inferior, care n-a pus conştiinciozitate în respectarea acestor măsuri, precum şi şefii de 
instituţii, unităţi sau formaţii cari vor fi luat materiale de captură pentru nevoile 
instituţiei sau unităţii". 

Aceste instrucţiuni sunt semnat de Ministerui7 Apărării Naţionale, g-ralul 
Pantazi, singurul, în afară de Comandantul de Căpetenie şi Conducătorul Statului, 
domnul Mareşal Antonescu, care putea da instrucţiuni privitoare la materialele de 
captură, în afară de Guvernul ţării. 

În asemenea condiţiuni, respingem ofensa adusă Armatei Române, Poporului 
Român şi Guvernului său, că ar fi procedat împotriva regulelor dreptului ginţilor şi cu 
atât mai puţin că ar fi tolerat acte de pradă împotriva regulelor dreptului internaţional şi 
nu ne simţim obligaţi să răspundem acuzaţiei de jaf ce ni s-a adus. 

Neamul Românesc are şi azi în Rusia tezaurul de care dispunea la 1916, când, 
ca aliat al Rusiei, l-a evacuat din Moldova pe teritoriul rusesc, fără ca să-i fi fost 
restituit în 20 ani de pace. 

Guvernul Român a evacuat, tot în 1916, în timpul alianţei, odată cu tezaurul, 
obiectele de artă şi de valoare de care dispunea Statul Român şi care se găsesc şi azi pe 
teritoriul Rusiei. 

Niciodată Statul Român nu a numit acest act jefuirea poporului român, dar 
respinge cu indignare că, după ce el a tratat populaţia ocupată de Armatele române cu 
sufletul de creştin şi cu bunătatea pe care soldatul român ştie s-o dea tuturora, iar 
Guvernul ţării a respectat regulele Dreptului internaţional şi ale civilizaţiei, fără nicio 

7 Probabil, trebuia: ministrnl. 
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restricţiune, chiar şi împotriva acelora cari săvârşesc acte de dezonoare, azi să fie 
acuzat, în faţa lumii, că se abate de la regulele de civilizaţie. 

În schimb, noi, Societatea de Radio-Difuziune ne ţinem datori să spunem lumii 
civilizate că în satele româneşti din Moldova noastră şi de dincoace de Prut, nu numai 
de dincolo de Prut, cu excepţia câtorva comune, Armatele ruseşti împuşcă pe locuitori, 
pradă şi violează până şi copilele de 12 ani, că satele şi averile din aceste regiuni sunt 
prădate şi distruse şi că populaţia de acolo nu este supusă regulelor de civilizaţie, cum 
se afirmă de către postul de Radio-Moscova, ci supusă cunoscutelor metode de 
exterminare şi de deportare, cu care 20 de ani, fără întrerupere, Rusia şi-a tratat 
populaţiile supuse controlului său, în timp ce se face propagandă împotriva Regelui 
Mihai I. 

Suntem gata să dovedim, cu declaraţiile luate de autorităţile române, fie din 
teritoriile recâştigate, fie de la populaţiile fugite de această teroare, exactitatea acestor 
afirmaţiuni, pe care, cu spirit de onoare şi nu de polemică, le facem în faţa civilizaţiei şi 
a lumii, pentru ca adevărul să fie cunoscut şi înregistrat de istorie. 

Acesta este răspunsul nostru. 
Şedinţa se ridică la ora 21.40. 

Stenografi: D. Fierăscu şi l. Vasilescu 

D.A.N.LC..fond P.C.M., Cabinetul Jon Antonescu, ds. 228 (fost 229)/1944,f 530-593 

4. 1944 mai 22. Se discută despre: greutăţile de funcţionare ale unor 
întreprinderi industriale din Bucureşti; problema mărfurilor din vămile Bucu
reşti şi Giurgiu; starea de nemulţumire din jud. Argeş; situaţia sanatoriilor 
din Băile Herculane şi din Valea laşilor; pagubele suferite de industria de 
petrol; ajutoarele pentru funcţionarii publici sinistraţi; tratamentul aplicat de 
ruşi populaţiei de dincolo şi de dincoace de Nistru; salariile preoţilor din 
Bucovina etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de luni, 22 mai 1944, ora 18,25 

Şedinţa se deschide la ora 18,25, sub preşedinţia dlui prof. Mihai Antonescu, 
vicepreşedintele Consiliului. 

Participă dnii: prof. I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale; I. Marinescu, 
ministrul Justiţiei; g-ral C. Pantazi, ministrul de Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul 
Înzestrării Armatei; prof. dr. P. Tomescu, ministrul Sănătăţii; Petre Nemoianu, 
ministrul Agriculturii şi Domeniilor; prof. Gheron Netta, ministrul Finanţelor; 
Vulcllnescu Mircea, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; Ovidiu Vllldescu, 
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subsecretar de Stat al Românizării; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al 
Aprovizionării; prof. I. C. Petrescu, subsecretar de Stat al Şcoalelor; Petre Strihan, 
subsecretar de Stat la Ministerul Internelor; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al 
Industriei; g-ral N. Şova, subsecretar de Stat al Marinei; g-ral Gh. Jienescu, subse
cretar de Stat al Aerului; arhitect I. D. Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; C. An
ghelescu, guvernatorul B.N.R.; g-ral N. Bidescu, comisarul general pt. Aprovizionarea 
cu lemne; g-ral Iosif Teodorescu, comandantul Militar al Capitalei; g-ral N. 
Teodorescu, director general al P.T.T.; AleL Bidiuţă, secretar general la Ministerul 
Propagandei; ing. Traian Buradescu, directorul Mişcării C.F.R.; g-ral Gh. 
Marinescu, comandantul Apărării Pasive; g-ral S. Mardare, subşef Statul Major; 
g-ral Ramiro Enescu, subşeful M.St.M.; g-ral I. Arhip, subşeful M.St.M.; col. 
Mircea Elefterescu, prefectul Poliţiei Capitalei; Marcel Stati, secretar general al 
Consiliului de Patronaj; ing. Mihalache, secretar general la Ministerul Comunicaţiilor; 
avocat V. Ionescu, director general al Soc. Radiodifuziune; Leon Scridon, comisarul 
general al Refugiaţilor; g-ral M. Scheleti, ajutor de primar al Capitalei; g-ral 
Cioroianu, ajutor de primar al Capitalei; comandor Adam; comandor Roman 
August; g-ral Petre Cameniţă; col. Teodorescu. 

M. Antonescu: Domnilor, la acest Consiliu va veni şi domnul Mareşal Anto
nescu, care are de discutat o serie întreagă de chestiuni, mai ales în legătură cu observa
ţiunile şi constatările făcute în Moldova cu prilejul activităţii Domniei sale pe front. 

Noi vom lua în discuţiune Ordinea de zi şi, dacă nu vom termina, restul 
problemelor le vom discuta după ce domnul Mareşal va face expunerea de care v-am 
vorbit, sau într-o altă şedinţă. 

I. Măsurile excepţionale în favoarea refugiaţilor, firmelor şi întreprinderilor 
din teritoriile ocupate (măsuri de moratoriu şi altele) 

Rog pe dl. ministru al Justiţiei să examineze această chestiune a măsurilor pe 
care trebuie să le luăm în sprijinul firmelor şi instituţiunilor din teritoriile ocupate. 

Împrejurări asemănătoare, din nenorocire, din anul 1940, când unele legiuiri 
au stabilit un regim de moratoriu şi alte dispoziţii în favoarea acestora ... 

I. Marinescu: Bineînţeles, de acord cu dl. g-ral Dobre. 
M. Antonescu: De acord cu dl. g-ral Dobre şi ţinând seama şi de Banca 

Naţională. 

Nu este vorba de un moratoriu general. Este posibil însă ca să fie unele creanţe 
pentru care avem datoria să intervenim. Această intervenţie trebuie să se facă nu numai 
de fapt, dar şi de drept. Moratoriul general, fără îndoială, este periculos, şi eu sunt cel 
dintâi împotriva lui. 

C. Anghelescu: Nici cuvântul de „moratoriu" să nu-l avem în vedere. Sunt de 
acord cu măsuri excepţionale. 

Dacă s-ar crea un moratoriu general, am avea o panică care (sic!) ar îngreuia 
întreaga situaţie economică a ţării. 

M. Antonescu: Din anul 1940 s-au adoptat o serie întreagă de măsuri în 
favoarea acestor întreprinderi. Socotesc că împrejurările de azi, fiind asemănătoare cu 
acele din 1940, este potrivit ca totuşi să ţinem seama de aceste realităţi. 
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Am pus aici tennenul de „moratoriu", pentru că de atunci s-au luat măsuri de 
moratoriu. 

Ceea ce doresc este să examinăm legiuirile făcute în 1940, pentru a vedea care 
din aceste legiuiri pot să fie aplicabile în împrejurările actuale şi care sunt necesare. 

Aceasta este problema care mă preocupă. Dvs. veţi examina această problemă 
în raport cu starea vieţii aşa cum este indicată de Banca Naţională, de punctul de vedere 
al dlui ministru al Finanţelor şi ţinând seama de propunerile pe care le va face în 
această privinţă dl. ministru g-ral Dobre. 

2. Greutăţile de funcţionare ale unor întreprinderi industriale din Bucureşti 
O-lor, am fost sesizat de către un om pentru care am o mare consideraţie şi, 

care, sunt sigur, că nu-mi face nici o afinnaţie gratuită, cu atât mai mult cu cât uneşte la 
meritul de a fi fost profesor şi decan al Facultăţii de Drept din Bucureşti mulţi ani, şi pe 
acela de a fi fost preşedintele Consiliului de Miniştri. Este vorba de dl. Mironescu. D-sa 
îmi semnalează că Fabrica „Bragadiru" nu mai poate să lucreze. La această fabrică s-au 
fixat orele de serviciu de la 5-10. După această oră toată lumea pleacă la ţară de frica 
bombardamentului. În acelaşi timp i s-a rechiziţionat un număr important de camioane. 
Din 55 de camioane, au rămas numai 3 şi în aceste condiţiuni fabrica nu mai poate 
lucra. 

În afară de cazul întreprinderilor ,,Bragadiru", eu consider acest caz o proble
mă cu caracter general şi vă atrag atenţiunea că, dacă în împrejurările actuale, când 
Ministerul Finanţelor trece printr-o criză atât de gravă, noi suntem colaboratori ai acţiu
nii de paralizare a funcţiunilor economice, prin aceasta lucrăm noi înşine împotriva 
intereselor Statului şi a capacităţii de plată de care dispune contribuabilul. 

Dincolo deci de interesele economice sau de interesele private, care şi ele au 
dreptul să fie cruţate, în orice caz, bineînţeles măsurând şi cu sforţările generale sau 
militare care primează, trebuie însă totdeauna să ţinem seama şi de aceste legi 
fundamentale, că Statul nu poate funcţiona fără un respect minimal al unor funcţiuni 
economice şi de viaţă, care să dea posibilitatea de plată a impozitelor. 

Deci, nu este vorba numai de o problemă economică, ci este şi o problemă de 
funcţionare a Statului. 

Şi atunci rog pe dl ministru Ghiolu să examineze întreaga situaţie, şi vă atrag 
atenţiunea cu toată curtoazia, dar cu răspunderea pe care o am, că începând din săptă
mâna aceasta voi efectua controlul în întreprinderi, ca să constat realităţile. 

Ca să vedeţi că nu fac injoncţiuni, vă rog să ţineţi seama că primesc în fiecare 
zi plângeri în această privinţă. 

Am datoria să mă inf onnez, să cunosc realităţile, tocmai ca venind aici să 
putem soluţiona toate problemele în deplină cunoştinţă a acestor realităţi. 

C. Anghelescu: Am o scrisoare de la dl. Mironescu în care spune: ,,Toate 
întreprinderile noastre plătesc 500 milioane pe an impozite". 

Prin urmare vedeţi ce gravitate are problema şi ce interes prezintă ea pentru 
Ministerul Finanţelor. 

G. Netta: D-le prim-ministru, lucrul acesta se întâmplă nu numai la între
prinderile private, ci şi la Stat, cum este C.A.M., M.A.T., ,,Chibriturile", care trebuie să 
dea 40 miliarde pe an. Aceste instituţii sunt aproape cu totul lipsite de mijloace de 
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comunicaţie. Este adevărat că, atunci când s-a stabilit proporţia în materie de rechiziţii, 
situaţia era cu totul alta. Căile Ferate trebuie să ne dea astăzi posibilitatea de a 
transporta produsele la locurile de desfacere. 

M. Antonescu: Eu pun această problemă şi rog să se examineze situaţia 
rechiziţiilor. Cred că Armata trebuie să fie ajutată de noi în justa distribuţie a tuturor 
autovehiculelor pe care le rechiziţionează. Armata nu poate să ştie care sunt 
întreprinderile esenţiale, care este funcţia economică absolut necesară, şi este de datoria 
noastră să-i furnizăm criterii legale şi obiective, sau să-i creăm un sistem de colaborare 
pentru transporturi. 

De aceea, este de datoria noastră ca, examinând situaţia economică reală, să 
ajutăm Armata în adoptarea unor soluţiuni care să-i îngăduie să aibă numărul de 
vehicule necesare, fără a se ajunge prin aceasta la o adevărată paralizare a funcţiunilor 
economice, organizând fie echipe comune pentru anumite transporturi, care să funcţio:.. 
neze în mod permanent şi de a căror siguranţă întreprinderile să nu aibă nici un fel de 
îndoială, fie înlesnind unora din întreprinderi asemenea posibilităţi, luând în schimb de 
la altele a căror funcţiune nu este esenţială în împrejurările actuale. Totul trebuie 
înlesnit după criterii obiective fixate de noi aşa fel ca acţiunea Armatei să se poată 
rezema, în situaţiunea de azi, pe mijloace rapide. 

G-ral C. Pantazi: Toate trupele din jurul Capitalei au un total de 39 camioane. 
M. Antonescu: Domnule ministru al Armatei, eu fac sforţări chiar acum, în 

cadrul negocierilor cu dl. Clodius, ca să obţin autocamioane, şi această discuţiune o 
pun pe primul plan, fiindcă altfel ne paralizăm întreaga activitate. 

O. Vlidescu: În legătură cu situaţia întreprinderilor, am fost sesizat cu 
următoarea situaţie: sunt întreprinderi care pot merge în dispersiune sau evacuare, sau 
sunt întreprinderi care trebuie să-şi mute depozitele de materii prime sau semifabricate. 
Aceste produse sunt blocate de Armată. Când vor să le ducă din Bucureşti, întreprin
derile sunt oprite sub motiv că mărfurile sunt blocate. Mă întreb, dacă mâine se va pune 
problema răspunderilor asupra mărfurilor blocate, care prin aceste măsuri pot să fie 
distruse de bombardament, cine va avea să dea socoteală? Nu ar trebui să fie discutată 
şi această problemă, în special problema textilelor? 

P. Strihan: Blocarea nu înseamnă confiscare. 
G-ral C. Pantazi: Totul s-a scos din Bucureşti. 
S. Ghiolu: Eu am fost sesizat chiar de dl. inginer Bambachi asupra unei 

asemenea situaţii. 
C. Anghelescu: Dl Vlădescu are dreptate. Nici o marft nu poate să iasă din 

Bucureşti dacă nu are o autorizaţie specială din partea Comandamentului Militar al, 
Capitalei. Se plâng negustorii că nu pot să-şi pună la adăpost mărfurile din cauza 
acestor greutăţi de obţinerea autorizaţiilor. 

G-ral I. Teodorescu: Trebuie să se ia un aviz de la Ministerul Economiei 
Naţionale pentru transport. De îndată ce se obţine avizul, Comandamentul Militar al 
Capitalei dă autorizaţia. 

C. Anghelescu: Nu trebuie să fie nevoie nici de aviz şi nici de autorizaţia dvs. 
G-ral I. Teodorescu: Au nevoie de autorizaţie, fiindcă aceste camioane nu pot 

duce mărfuri fără un control. 
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C. Anghelescu: Aici este chestiunea că dacă începem cu controlul şi cu 
autorizaţiile, pierdem zile întregi. 

S. Ghiolu: S-a pus chestiunea în Consiliul Interministerial, şi de acord cu dl. 
col. Dămăceanu s-a ajuns la concluzia că Comandamentul (sic!) va da numai un aviz 
singur în interval de 24 ore. 

C. Anghelescu: Executarea acestei dispoziţii face să treacă câteva zile, nu 24 
de ore. Eu vă spun practic ce se întâmplă. 

M. Antonescu: Trebuie să simplificaţi la maximum această procedură. 
S. Ghiolu: Este mai mult decât o simplificare; omul vine astăzi, cere şi i se dă 

imediat. 
C. Anghelescu: Este imposibil. Aici nu suntem veniţi să apărăm un minister 

sau o idee. Aici suntem veniţi să înlesnim la maximum posibilităţile de dispersiune în 
folosul economiei, nu în folosul indivizilor. Dacă cineva mută mărfurile în altă parte, 
nu-l aveţi în mână? 

S. Ghiolu: Sunt o serie de mărfuri care trebuie controlate, cum sunt textilele, 
încălţămintea, zahărul, uleiul. Acestea, ori sunt controlate, ori nu. Nu este vorba numai 
de o simplă declaraţie. Toată chestiunea este ca autoritatea să vegheze. 

Se dă o singură autorizaţie, şi nu mai multe. 
P. Strihan: Dl. ministru Ghiolu, într-un caz pe care îl ştiu, a dat în trei ore 

avizul cerut. 
M. Antonescu: Să dea Dumnezeu să fie aşa. 
Rog pe dl. guvernator Anghelescu, dacă cunoaşte cazul când nu s-a procedat 

cu toată celeritatea, să-mi atragă atenţiunea ca să examinăm situaţia. 
C. Anghelescu: Dacă se face numai o singură hârtie, nu este suficientă 

siguranţă şi garanţie? Dvs. nu controlaţi în momentul când întreprinderea dă hârtia, 
dacă după 3-4 zile marfa n-a mers la destinaţie? Nu aveţi controlul acestor mărfuri? De 
ce să complicăm situaţia? 

S. Ghiolu: Sunt cazuri când trebuie să spunem că nu permitem transportul. 
C. Anghelescu: Nu uitaţi că omul nu poate intra la minister decât între 

anumite ore. Apoi avem nevoie ca să luăm, sub diferite forme, banii de la oameni. 
Toate sunt legate de taxe. Sunt o serie de greutăţi care se fac, chiar în dauna Ministerului 
Finanţelor. 

Vă rog să întrebaţi pe dl. ministru de Finanţe ce mai încasează astăzi. 
M. Antonescu: Vă rog, dle ministru Ghiolu, să examinaţi şi să vedeţi care ar fi 

posibilităţile, ca să punem în practică un sistem cât mai simplu. 
3. Varantarea cerealelor şi plata în cereale sau cu bonuri ale Ministerului 

Aprovizionării 

Eu am vrut să atrag atenţiunea din nou dlui ministru de Finanţe şi dlui guver
nator al Băncii Naţionale asupra necesităţii de a examina cu foarte multă seriozitate 
ceea ce reiese în practică drept o adevărată funcţiune din împrejurările actuale. 

Am fost sesizat cu o serie întreagă de probleme de către Soc. ,,Concordia" de 
cărbuni, cum şi de către fabrica de postav ,,Azuga". 

Problema aceasta este generală. Am primit de la mai mulţi agricultori aceleaşi 
propuneri pe care mi le-au făcut şi industriile care mi-au trimis memoriile, in care se 
spune: ,,Bani nu avem pentru plata impozitelor şi a Împrumutului naţional de astăzi. 

119 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Putem pune la dispoziţia Statului tot ceea ce avem. Legiferaţi o modalitate de vânzare 
în folosul Fiscului şi a Împrumutului, a mărfurilor şi produselor pe care le avem". 

Iată deci un aspect deosebit al acestei necesităţi funcţionale. Sunt oameni care 
au creanţe de încasat de la Stat, şi în acelaşi timp sunt debitori ai Statului. Principiul 
compensaţiei legale din Codul Civil poate că nu face să opereze deplin drept în acest 
domeniu, însă o modalitate practică pentru ca să realizăm un sistem de compensaţii 
prin trecerea în contul Împrumutului a unor creanţe, sau pentru agricultură o modalitate 
practică, pentru ca să poată depune la Centrele fixate de dl. g-ral Arbore şi de 
aprovizionare ale Armatei, şi pe baza bonurilor pe care le dau acele depozite, nu orice 
serviciu de colectare, să se plătească fie impozitele, fie contribuţia la Împrumut. 

Cred că această soluţie creează şi un sentiment de considerare morală a 
situaţiei agricultorilor şi a producătorilor şi le dă, în acelaşi timp, un drept, care este 
legitim să le fie acordat, pentru că nu este potrivit ca pe un agricultor să-l laşi să sufere, 
impunându-i fomte inutile, ca să-şi plătească un impozit, pe care cu dragă inimă vrea să 
ţi-l dea, înlesnind şi o problemă de finanţare necesară pentru nevoile ţării. 

G. Netta: În ceea ce priveşte industria, noi am admis plata în compensaţie a 
unei părţi din datorie. 

De asemenea, ne-am gândit şi suntem pe cale de a primi la subscrierile la 
Împrumut o parte din bonurile de tezaur, aşa cum spuneţi dvs. Totodată, preconizăm 
acelaşi lucru şi pentru agricultură. 

Problema am discutat-o şi cu dl. ministru al Agriculturii, şi cu dl. ministru al 
Aprovizionării. 

M. Antonescu: Este o înlesnire, şi pentru Banca Naţională, şi pentru 
Aprovizionare. 

C. Anghelescu: S-a admis principiul, într-o discuţiune cu Economia Naţională 
şi Ministerul Finanţelor, ca, în parte, să se primească în compensaţie drepturile pe care 
le au agricultorii. Trebuie însă să se găsească formula tehnică. 

M. Antonescu: Vă rog să o găsiţi cât mai repede, pentru că acum când avem 
atâtea nevoi, nu înţeleg de ce am mai ajunge să vă creăm dvs. atâtea greutăţi cu noi 
emisiuni, când putem prin această operaţiune să restrângem emisiunea. 

4. Chestiunea plăţii şi schimbul R.K.K.S.S. (adresa dlui general Pantazi 
trimisă Ministerului Finanţelor) 

Dl. g-ral Pantazi ne-a înaintat o adresă pe care eu am remis-o Ministerului 
Finanţelor de mai multă vreme şi până acum nu am primit răspunsul. 

Nu ştiu dacă chestiunea se mai pune astăzi, însă rog Ministerul de Finanţe să 
dea o soluţiune. 

M. Vulcinescu: Am dat răspunsul. 
M. Antonescu: Dl. g-ral Pantazi spunea că erau unităţi carţ nu aveau decât 

R.K.K.S.S.-uri. 
M. Vulclnescu: Este o propunere făcută de noi. 
M. Antonescu: Eu nu am făcut nicio propunere. 
G. Netta: Ultima notă dată de mine nu o aveţi? 
M. Antonescu: Vă rog să mi-o trimiteţi, fiindcă eu nu am vrut să angajez o 

discuţiune înainte de a cunoaşte părerea dvs. 
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M. Vulcinescu: ~oi am separat chestiunea în două; unde sunt drepturi, acolo ... 
M. Antonescu: In practică, nu putem să aprobăm schimburi la 60 de Iei o 

marcă, dar trebuie să ţineţi seama că sunt unele unităţi de ale noastre care trebuie să 
contabilizeze anumite sume. 

5. Chestiunea mărfurilor în vama Bucureşti 
Dvs., domnule Vulcănescu, ne-aţi trimis o notă în legătură cu această 

chestiune. 
M. Vulclnescu: Este vorba de mărfurile de Ia Giurgiu. 
M. Antonescu: Nu este vorba numai de mărfurile din vama Giurgiu, ci de cele 

din vama Bucureşti. 
Am pus chestiunea la ordinea zilei, pentru că este necesar ca Economia 

Naţională să examineze situaţia şi ca mărfurile acestea să poată fi vândute, chiar dacă 
ele n-au fost părăsite de proprietari. 

În modul acesta, facem depozite de asemenea mărfuri, iar de altă parte, ca 
soluţie de principiu, trebuie să organizăm asemenea depozite în mai multe părţi. 

M. Vulclnescu: Aşa am făcut. 
M. Antonescu: Dv. examinaţi tabloul. Sunt 2 milioane de tone într-o singură 

vamă. Altele au 2-3-400 de tone, ceea ce este enorm. 
S. Ghiolu: Este fierărie şi cocs. 
M. Antonescu: Ministerul Finanţelor nu mi-a dat indicaţiunea mărfurilor, însă 

din informaţiunile mele reiese că nu este vorba numai de fier şi cocs, ci sunt maşini 
agricole pe care riscăm să le pierdem. 

M. Vulclnescu: Cea mai încărcată vamă este Giurgiu. 
M. Antonescu: Vă rog să examinaţi problema şi să faceţi şi dispersiunea 

acestor mărfuri. 
Domnule ministru al Economiei Naţionale, vă rog să examinaţi ca tot ce poate 

să fie vândut, să fie trecut în mâinile particularilor, să fie evacuat, şi astfel să rezolvăm 
şi această chestiune. 

M. Vulcinescu: O bună parte sunt vândute, dar nu pot să fie transportate. 
M. Antonescu: Noi nu putem să stăm şi să aşteptăm bombardamentul aviaţiei 

inamice. Trebuie să se dea un termen de ridicare, iar după expirarea termenului, 
mărfurile să fie vândute. Sunt unii cari au dat aconturi unor firme din străinătate, şi 
acum au părăsit mărfurile în vamă. 

Aceasta este situaţia reală. 
S. Ghiolu: Termenul de ridicare a fost scurtat la zece zile. 
M. Vulclnescu: Dacă nu le ridică în zece zile, noi le vindem. 
M. Antonescu: 6. Repararea drumurilor judeţene din jurul Capitalei. 
În perioada aceasta de dispersiune, şi mai ales când populaţia merge în jurul 

Capitalei, chiar în interesul conservării cauciucurilor pe care ni le pune la dispoziţie dl 
g-ral Dobre, trebuie să înlesnim aceasta, refăcând drumurile dimprejurul Capitalei, 
pentru ca în modul acesta să se poată face şi comunicaţia mai uşor şi, totodată, şi mai 
civilizat, iar de altă parte, mijloacele de locomoţiune să nu fie atât de barbar distruse, 
cum, din nenorocire, s-a întâmplat datorită faptului că se merge pe aceste drumuri de 
două-trei ori pe zi, de către aceeaşi maşină. 
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Rog pe domnii miniştri de Interne şi Lucrări Publice ca să examineze situaţia 
în fapt acolo unde sunt eşaloanele de dispersiune şi să facă lucrările fără întârziere. 

lng. Mihalache: S-au luat măsuri. 
M. Vulcinescu: În special, ar trebui luate măsuri pentru şoselele privind 

ieşirea spre Piteşti. 
M. Antonescu: Din nenorocire, toate sunt impracticabile, şi din această cauză 

stricăm cauciucurile. Este o falsă economie pe care o facem. 
log. Mihalache: Acum reparăm ieşirea din Mogoşoaia. 
M. Antonescu: S-ar putea întâmpla să riscăm, să fie paralizate în mod complet 

toate ieşirile din Capitală. 
P. Strihan: Prefectura a prevăzut şi în buget suma de 628 milioane pentru 

lucrări de drumuri. 
M. Antonescu: Dar să se facă în mod efectiv. 
P. Strihan: V-aş ruga să daţi dispoziţii Căilor Ferate, ca să ne înlesnească 

transporturile de piatră de la Olteniţa. 
Tr. Buradescu: De la Olteniţa se poate. 
<M. Antonescu>: 7. Inspecţiile în ţară ale domnilor miniştri şi secretari generali 
Am fost chiar ieri la Curtea de Argeş, cu prilejul instalării noului episcop8 şi 

am Bcut acolo şi o conferinţă administrativă, la care au participat câţiva din colegii 
mei, cărora le mulţumesc pentru concursul dat, ca să rezolv pe teren foarte multe din 
lucruri. Sunt mulţumit şi pot să spun public că pentru prima oară, de când fac 
conferinţe administrative în judeţe, şi în special la Argeş, chestiunile de aprovizionare 
au fost acelea care ne-au ocupat mai puţin timp decât toate celelalte, pentru că în 
general situaţia era mulţumitoare, cu toate că judeţul a primit peste 60.000 oameni în 
plus, dintre refugiaţi, ceea ce însemnează că aprovizionarea a mers foarte bine şi 

nevoile de aprovizionare ale populaţiei nu mai creează nemulţumiri, mai ales în această 
perioadă de sîarşit de aprilie şi de mai, care forma drama noastră de totdeauna. 

Este adevărat că anul trecut am avut o recoltă mai bună, care explică situaţia, 
dar în orişice caz este mulţumitor s-o constat şi-mi fac datoria s-o spun, mai ales că am 
luat pe dl g-ral Arbore acolo într-o zi când tradiţii de familie l-ar fi îndemnat să rămână 
în Bucureşti. 

Nu aceleaşi mulţumiri trebuie să adresez dlui ministru Ghiolu, care m-a pus 
într-o situaţie penibilă. Cu zece zile înainte am stăruit, întâi, pentru trimiterea de 
motorină în judeţul Argeş, spunând că morile nu funcţionează. De altfel, aceasta este o 
plagă generalizată; şi reprezentanţii judeţului Muscel şi cei ai judeţului Olt au spus 
acelaşi lucru; ştiu că lucrul acesta se petrece pretutindeni. La Argeş nu s-a primit nimic 
până ieri, când am ţinut conferinţa administrativă. În afară de cisternele, pe care 
domnul general Răşcanu a avut amabilitatea să le pună la dispoziţie - mulţumesc şi 
domnului ministru Vlădescu, care s-a ocupat de acest lucru - care au ajutat populaţia 

8 Este vorba de Iosif Gafton, fost arhiereu Sinait, ales la 15 ianuarie 1944, învestit la 6 mai, 
înscăunat la 21 mai 1944, episcop la Argeş până la 5 februarie 1949, când a devenit episcop al 
Râmnicului şi Argeşului (Pr. prof. Mircea Păcurariu, listele cronologice ale ierarhilor Bisericii 
Ortodoxe Române, în ,,Biserica Ortodoxă Română", an XCIII, 1975, nr. 3-4, mart.-apr., p. 322-355). 
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din Piteşti şi spitalele, din primul moment când acolo au fost peste 500 răniţi, iar apa nu 
mergea, în afară de acestea, ceea ce trebuia să fie trimis: motorina nu s-a trimis. 

Problema este generală şi rog pe dl ministru Ghiolu - pentru că dl ministru g-ral 
Dobre este ocupat şi nu vreau să-i iau vremea, câtă are - să vie la mine, într-una din 
zilele acestea, şi să-mi arate măsurile efectiv luate în această privinţă, cu întreg 
programul de distribuţie. 

Vă atrag atenţia că eu m-am ocupat personal de această aprovizionare, în 
timpul când domnul Marinescu era ministru al Economiei Naţionale şi când situaţia era 
atât de gravă, încât singur nu putea face faţă. Erau apoi măsuri de transport pe Calea 
Ferată şi alte dispoziţii care trebuiau să fie date în comun; şi atunci, împreună ne 
ocupam de planul de distribuţie pe judeţe. Am întins atunci reţeaua de distribuţie şi în 
Basarabia, unde nu existau asemenea mijloace, imediat după ce noi am trecut acolo. 
Ne-am ocupat de executarea acestui întreg plan de distribuţie, cu termen şi cu 
obligaţiuni pentru societăţile petroliere. Acelaşi lucru trebuie făcut acum, pentru că 
starea de nemulţumire este foarte gravă. Ţăranii noştri au câteva indicii, foarte puţine la 
număr, ca să judece dacă lucrurile merg bine sau prost în ţară. Pentru ei, a merge cu 
căruţa plină cu sacii de porumb la moară, a sta acolo multe zile şi a nu putea să macine 
capătă o semnificaţie gravă, pe care trebuie s-o combatem cu orice preţ. 

Pe de altă parte, faptul că rafinăriile noastre funcţionează cu o capacitate 
redusă, care nu ne grăbeşte la acţiunea noastră de export, trebuie, cu atât mai mult, să 
ne îndrumeze să facem o distribuţie în ţară, mai ales că mijloacele noastre de 
comunicaţii, din fericire, n-au fost din nou distruse, pentru ca această problemă a 
comunicaţiilor să agraveze posibilităţile de aprovizionare. 

Deci, în cursul săptămânii acesteia, trebuie, domnule ministru Ghiolu, să vă 
ocupaţi personal de această problemă şi, împreună cu Căile Ferate, să îngrijiţi să se 
execute în fapt programul, pentru că altfel nu este vorba numai de situaţia morală, în 
care ne putem găsi noi, cum m-am găsit eu în judeţ, faţă de toată lumea, de la prefect şi 
până la ultimul sătean, cu care am stat de vorbă, ci şi de alte consideraţii. Am ridicat 
acum nouă zile această problemă şi mi s-a spus că se vor lua imediat măsuri; totuşi, nu 
s-a trimis acolo nici un vagon de motorină. 

Explicaţii se pot da totdeauna. Ştiu care au fost efectele bombardamentelor la 
Ploieşti, însă totuşi trebuie luate măsuri. Problema Argeşului o pun generalizată şi 

soluţia trebuie găsită pentru toate judeţele. 
În orişice caz, vă rog, domnul Ghiolu, să veniţi şi să-mi arătaţi programul dv. 

şi programul de transport al Căilor Ferate, ca să-mi arătaţi ce se poate face. 
S. Ghiolu: Ceea ce vă pot spune este că zilnic mă ocup de această problemă. 

Din nefericire, de câte ori programul a fost întocmit şi trenul trebuia să plece, a venit un 
bombardament. Societatea „Distribuţia" are numai 21 cisterne şi din ele a trebuit să 
sacrifice pentru Bucureşti, care sâmbătă era ameninţat să rămână fără benzină şi 
motorină. S-au cerut autocamioane de la Direcţia Motomecanizării, însă, din nefericire, 
şi Armata are deficite foarte importante la această categorie. Şi atunci, se rechiziţionea
ză camioane, pe care se vor pune butoaie, ce se vor transporta astfel în oraşele cele mai 
apropiate, iar pentru rest, se vor face transporturi cu trenul. 
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Nenorocirea cea mare este că de câte ori o venit câte un bombardament, au fost 
lovite şi conductele. Nici până astăzi conducta cu Giurgiu! nu merge, iar rafinăriile nu 
pot să pompeze pe conducte. Aceasta este marea nenorocire. Şi dacă mâine va veni un 
alt bombardament, va fi şi mai greu. 

M. Antonescu: Trebuie să găsim soluţii; nu trebuie să aşteptăm bombarda
mentele, ca să nu mai găsim soluţii. Trebuie ca acum, înainte să vină bombardamen
tele, să găsim absolut toate soluţiile practice. 

S. Ghiolu: Transport maxim cu Calea Ferată. 
M. Antonescu: Puteţi dv. să spuneţi că, de la ultimul bombardament şi până 

acum, nu s-au putut găsi cinci vagoane de motorină care să meargă până la Piteşti, când 
distanţa de la zona petroliferă şi până la Piteşti este aşa de mică? 

S. Ghiolu: Dacă puteau ajunge cinci, puteau ajunge şi treizeci. Calea Ferată nu 
poate să scoată. 

Tr. Buradescu: După programul impus nouă de Comisiunea de Coordonare a 
Petrolului - pentru că există acest organ la Ministerul Economiei Naţionale - ni s-au 
cerut să scoatem câte 11 O cazane albe pe zi - pentru că tragedia este acolo. Noi am 
executat 115 pe zi; am situaţia la mine. 

M. Antonescu: Vă rog să-mi daţi şi mie situaţia distribuirii motorinei. Rog pe 
dl. ministru Ghiolu ca, în cursul acestei săptămâni, să-mi arate tot ce s-a înfăptuit în 
această privinţă şi toate angajamentele luate. 

Aş vrea să insist asupra inspecţiilor domnilor miniştri. Mai ales în împre
jurările actuale şi mai cu seamă acum, când unele departamente au eşaloane de 
evacuare în alte judeţe, cred că este potrivit ca domnii miniştri, cari n-au fost şi nu se 
duc în mod obicinuit, să meargă şi să inspecteze şi eşaloanele din provincie şi cu 
această ocazie să facă şi inspecţii judeţene, pentru a constata care este situaţia, reluând 
ceea ce întotdeauna atât de stăruitor am rugat pe domnii miniştri, adică fiecare domn 
ministru să se ocupe în mod special de un judeţ sau două, purtând pentru acestea nu 
numai răspunderea directă a conducerii administraţiei, dar putând şi să ne informeze 
asupra realităţilor şi situaţiilor constatate acolo. 

De aceea, rog pe dl ministru Vlădescu ca, în cursul acestei săptămâni, să roage 
pe fiecare domn ministru să-şi aleagă judeţele de inspecţii. Ţinând seama de situaţia 
actuală, tablourile anterioare cu privire la judeţele stabilite poate că urmează să fie 
modificate, domnii miniştri urmând să-şi aleagă judeţele unde merg în mod obicinuit, 
unde au eşaloane de dispersiune şi evacuare. 

În orişice caz, rog pe domnii miniştri să facă inspecţii. Atrag atenţia că joi este 
sărbătoare. Nădăjduiam, după ce am făcut conferinţa administrativă de la Piteşti, să 
merg joi în Banat. Nu pot, din multe consideraţii, pe care am să vi le explic. Săptămâna 
viitoare însă voi putea; doresc să merg şi la Mehedinţi şi să fac toată regiunea aceea, 
după cum tot săptămâna viitoare nădăjduiesc să merg încă o dată la Muscel şi la 
Câmpulung, pentru că sunt unele probleme locale, pe care trebuie să le rezolv, grăbind 
soluţiile. 

De aceea, rog pe domnii miniştri să-şi aleagă judeţele unde vor să meargă şi să 
facă inspecţii efective, în nădejdea că, până la urmă, nu vor rămâne cu maşinile 
rechiziţionate pe drum sau nu vor ajunge să nu mai aibă benzină, cu care să circule. Pot 
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să vă mărturisesc că dl ministru Petrovici mi-a arătat că va pune şi dânsul problema, 
fiindcă unul din secretarii generali ai D-sale a fost imobilizat, pentru că i s-a 
rechiziţionat maşina. Ieri, întorcându-mă cu maşina dlui ministru Tomescu - pentru că 
eu m-am dus la Piteşti cu avionul - am văzut că unul din ajutorii de şoferi a rămas Ia un 
moment dat în Piteşti şi a aşteptat în stradă cu bidonul cu benzină, ca să ne putem urma 
călătoria. 

Am fost şi am văzut lucrările Ministerului Apărării Naţionale şi ale Subsecre
tariatului de Stat al Aerului, care sunt foarte interesante; merită să fie văzute de toţi, 
fiindcă sunt lucruri cu totul noi, ca gen de construcţie, şi foarte importante, pentru 
folosul pe care îl reprezintă. 

Am văzut şi instalaţiile din regiunea Curţii de Argeş şi de la Albeşti, unde au 
venit din Moldova ateliere ale Subsecretariatului de Stat al Aerului, care, de asemenea, 
ţinând seama de graba cu care au fost instalate, au funcţionat foarte bine, chiar din 
primele zile ale activităţii lor. 

În această privinţă, aş vrea să rog pe domnul Mihalache să mă informeze; vom 
discuta problema, dacă va fi nevoie. Dl g-ral Jienescu mi-a spus că sunt diferite discuţii 
care se fac asupra executării lucrărilor. Lucrările care sunt angajate şi pe punctul să fie 
terminate, cred că trebuie să fie sîarşite, pentru că altfel este lipsit de sens tot ceea ce s-a 
făcut până acum. 

În orişice caz, doresc ca în Consiliul viitor de luni, domnii colegi să aducă şi 
concluziile acestor inspecţii şi ale lucrurilor văzute în judeţe, în afară de observaţiunile 
de ordin general, pe care le vor fi făcut cu privire la propriile eşaloane de dispersiune şi 
de evacuare, pe care le vor fi inspectat până atunci. 

Vă mărturisesc că eu însumi am făcut experienţa: dacă nu putem merge şi 
vedea cu proprii noştri ochi instalarea, aşezarea şi funcţionarea acestor eşaloane, cred 
că avem o informaţie nu numai abstractă şi apriorică pentru răspunderea noastră, dar ne 
creăm singuri dificultăţi. Eu am modificat foarte multe lucruri mergând şi văzând 

funcţionarea eşaloanelor în dispersiune. Voi merge să văd şi pe cele de evacuare ale 
Ministerului de Externe şi ale Preşedinţiei Consiliului - sunt câţiva funcţionari acolo -
dar, în orişice caz, cu totul alta este informaţia luată prin propriile noastre mijloace. Vă 
rog s-o faceţi şi dv., pentru că sunt convins că, îndemnându-vă la această acţiune, vă 
fac un serviciu personal. 

I. Petrovici: Mai ales că scoatem şi automobilele noastre din raza vizuală a 
Statului Major. Atunci, le va găsi mai greu. 

M. Antonescu: Aş vrea în această privinţă să vă semnalez că dl ministru 
Petrovici a avut unele nemulţumiri directe, pe care cred că Statul Major le va rezolva 
fără întârziere. Avem însă o problemă generală, asupra căreia aş vrea să am şi avizul 
Ministerului de Război şi avizul Marelui Stat Major. 

Domnul ministru Jienescu - care ieri mi-a arătat o mărturie a activităţii 
departamentului său şi a instituţiunilor sale, pentru care mă simt dator să-i fac toate 
omagiile care i se cuvin, pentru că totul era îndrumat cu tot sufletul de dânsul personal 
şi cunoaşte toată situaţia pe teren a ultimelor unităţi venite-, dl ministru Jienescu a pus 
problema ca la Herculane să se poată instala o parte din lucrătorii de la I.A.R., cari ar 
urma să intre pe valea aceea. Ştiu, aşa cum vorbeam azi de dimineaţă, că dl ministru 
Jienescu vrea să asigure o bună funcţionare a întreprinderii evacuate. 
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Chestiunea sanatoriului de la Valea Iaşului a avut o altă soluţie. Dintr-o 
convorbire pe care am avut-o cu dl g-ral Pantazi - atrag atenţia domnilor miniştri 
Tomescu şi Enescu - a rezultat că Ministerul de Război vrea să facă acolo nişte 
depozite. Vă rog pe dv. ca împreună să rezolvaţi problema. 

G-ral C. Pantazi: A fost o conversaţie între secretarii generali de la noi şi de 
la Ministerul Sănătăţii. N-am luat însă nici o hotărâre până ce n-am luat legătură cu dl 
ministru Tomescu. 

Dr. P. Tomescu: Fiecare din secretarii generali a privit problema dintr-un 
unghi deosebit. 

M. Antonescu: Credeţi dv., domnule ministru Jienescu, că trimiterea acestor 
lucrători şi fixarea acestei zone de dispersiune pentru întreprinderile aviatice constituie 
o primejdie pentru locuitori şi pentru cei evacuaţi chiar de noi în zona Băilor 
Herculane? Atunci, sau schimbăm zona de evacuare, sau lăsăm această zonă în afară de 
preocuparea noastră, cu alte cuvinte în regimul liber de circulaţie. Dacă dv. credeţi că 
periclităm, prin această concentraţiune industrială, condiţiunile şi viaţa celor din 
regiune, atunci prima noastră datorie este să chemăm sau să trimitem în altă parte 
eşalonul nostru de evacuare acolo. Mai bine îl ţinem în Bucureşti, dacă este vorba de o 
primejdie egală. 

Domnul ministru Jienescu arată că este vorba de un provizorat. Cred că, ţinând 
seama de numărul redus al celor de la Herculane, venirea unui eşalon de 400 in~;ineri şi 
lucrători în această regiune n-ar fi de natură să pericliteze viaţa celor evacuaţi. In cazul 
când dv. credeţi totuşi că este o primejdie, rămâne să examinăm situaţia şi Statul Major 
să găsească o altă soluţie. 

Deocamdată, în legătură cu aceasta, vreau să atrag atenţia Marelui Stat Major 
că am primit foarte multe plângeri. S-au rechiziţionat imobile particulare sau localuri 
de sanatorii şi hoteluri de la Herculane, care totuşi nu sunt ocupate cu personalul 
serviciilor. Chiar Ministerul de Externe are un număr mult mai redus de funcţionari 
decât s-a socotit la început, pentru că am ţinut unele eşaloane în dispersiune. Şi atunci, 
localnicii se plâng şi consideră o nedreptate să li se rechiziţioneze vilele proprietate 
particulară, când unele imobile mult mai mari, proprietatea Statului, nu sunt ocupate. 

Pe de altă parte, în această fază, când Băile Herculane n-au primit destinaţia de 
evacuare, care să reducă capacitatea (sic!) de locaţie de acolo, ar fi potrivit să se lase 
totuşi o parte din hoteluri şi din localuri, cel puţin pentru ca staţiunea să continue să 
funcţioneze ca localitate balneoclimatică, cum a funcţionat totdeauna. Acest lucru cred 
că este potrivit să fie făcut şi vă rog să daţi dv. dispoziţii în felul acesta, rămânând, sub 
toată rezerva, să-i putem evacua atunci când nevoia va cere. Cine vrea să primească 
fără angajament, să intre, poate să intre. 

G-ral C. Pantazi: Nu-i mai putem scoate. 
M. Antonescu: Vasăzică, nu se creează o primejdie specială, din cauza 

inginerilor şi lucrătorilor de la I.A.R. ce se vor evacua la Herculane. De altfel, trebuie 
să împărţim primejdia între toţi. 

G-ral Gh. Jienescu: V-am expus ieri care au fost motivele puternice, pentru 
care a trebuit să împingem evacuarea acestei întreprinderi în Valea Cemei. N-am găsit 
loc acolo unde dl g-ral Dobre ne-a îndrumat, la Cugir şi Copşa Mică, ci a trebuit să 
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utilizăm instalaţia de la Topleţ, care este bine plasată, într-o regiune extrem de 
accidentală. Acolo sunt aşezate, în hale existente, maşini scumpe, iar efectivul de 
lucrători este foarte redus. La Topleţ sunt 250, iar la Herculane sunt 350-400. Atunci 
am cerut îngăduinţa ca locuinţele care nu sunt ocupate, să fie luate pentru timp de două 
luni de acest personal, iar în vremea aceasta sper să se facă baracamente pentru 
lucrători. 

M. Antonescu: Fireşte că dv. veţi ţine seama de natura localului. Veţi plasa 
lucrătorii aşa cum este potrivit să stea şi veţi lăsa sanatoriul în folosinţa bolnavilor, 
rămânând ca, fără nici un angajament din partea noastră, să poată funcţiona acolo în 
această perioadă, ca cei cari s-ar duce pentru îngrijirea sănătăţii să-şi poată găsi un 
adăpost, urmând ca dacă nevoile ne-ar cere, să-i scoatem, de acolo. Ştiu că va fi mai 
greu, dar cred că va trebui să adoptăm această soluţie, decât să imobilizăm casele şi să 
paralizăm acţiunea sanitară necesară, şi în acelaşi timp să reducem şi capacitatea de 
venituri pentru Ministerul Finanţelor, căci oamenii cari ar merge acolo ar trebui să 
contribuie la o serie de impozite şi taxe aferente. 

Dr. P. Tomescu: Eu aş solicita în această chestiune ceva mai mult, pentru că 
Băile Herculane sunt necesare pentru bolnavi. 

Cred că unităţile militare ar trebui să găsească o altă soluţiune şi să se cazeze 
în altă parte decât într-o staţiune balneară, care are menirea firească de îngrijire a 
sănătăţii. 

Dacă trebuie să primim Armata, s-o primim numai prin răniţii ei. Acolo înţeleg 
să pun la dispoziţia răniţilor băile, dar nu înţeleg să le pun la dispoziţia soldaţilor 
sănătoşi. 

M. Antonescu: Vă rog să discutaţi concret cu dl g-ral Jienescu, să vă 

informeze, cu măsura pe care totdeauna o pune în toate problemele, şi cu siguranţă că 
nu va atinge, nici sensul obicinuit al imobilelor, nici buna funcţiune a instalaţiei de care 
vorbiţi dv., care este potrivit să fie rezervată pentru asemenea scopuri. 

Faptul însă că industria se aşează pe Valea Cemei, care cere, ca şi muncitorii, 
şi echipele de ingineri să fie în apropiere, face să fie necesar ca să se ţină seama, dacă 
se poate, ca aceştia să fie cazaţi la sate. 

În ceea ce priveşte Valea laşilor, dl ~-ral Cameniţă ne-a spus că Ministerul 
Armatei cere acest sanatoriu pentru depozit. Inainte avusesem o discuţie cu domnul 
ministru al Sănătăţii, cu domnul ministru al Muncii şi cu domnul g-ral Jienescu, asupra 
unei folosinţe provizorii pe care trebuie s-o dăm acestui sanatoriu. 

S-a petrecut în această împrejurare, conform proverbului: ,,Când doi se ceartă, 
al treilea câştigă", un fapt similar. Acest sanatoriu este foarte folositor într-o ţară în 
care tuberculoza face atâtea ravagii, şi mai ales în judeţul Argeş. 

Judeţul Argeş a făcut toate sforţările şi a stăruit mult pentru un asemenea 
sanatoriu. Din greşeală, însă, s-a făcut un sanatoriu prea luxos, care a cerut prea mulţi 
bani. Datorită acestui lucru, sanatoriul n-a putut fi terminat la timp. S-a făcut un acord 
între Ministerul Sănătăţii şi Casa Asigurărilor Sociale, pentru ca această Casă să 
contribuie pentru terminarea acestui sanatoriu, cu fondurile pe care le are la dispoziţie. 
Deci n-ar fi o nouă sarcină pentru Stat, ca sanatoriul să fie terminat, urmând ca o parte 
să fie folosită de Casa Asigurărilor Sociale pentru proprii săi asiguraţi tuberculoşi, 
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pentru că, de asemenea, Casa Asigurărilor Sociale pune acolo banii muncitorilor, iar o 
parte să rămână Ministerului Sănătăţii, care s-ar ocupa de spitalizarea, în primul rând, a 
argeşenilor. 

Ieri am făcut tranzacţia, după ce am discutat dacă dl g-ral Jienescu poate să ia 
Valea laşilor, pentru ca punând banii să fie terminat sanatoriul şi să-l folosească pentru 
detaşamentele pe care le are în regiune, detaşamente care sunt venite chiar în vederea 
acestei cazări, sau dacă nu trebuie să părăsească această lucrare, şi ţinând seama că, 
luând banii muncitorilor, trebuie să le dăm ceva, dacă nu este potrivit ca Asigurările 
Sociale să termine acum lucrarea. 

Domnul ministru Vulcănescu a făcut şi d-sa o propunere tranzacţională şi a 
spus: pentru că sunt şi bani ai Asigurărilor Sociale daţi Căilor Ferate, lăsăm libertate 
Asigurărilor Sociale să termine spitalul de la Valea laşilor, iar în schimb să nu mai 
ceară deocamdată banii înapoi de la Calea Ferată. Aceasta ar fi o soluţie foarte bună. 

Dacă astăzi se repune problema depozitului în discuţie, vedeţi că stricaţi toate 
aceste socoteli. 

G-ral C. Pantazi: Mie îmi pare bine că se pune din nou chestiunea şi că s-a 
ajuns la o soluţiune, dar în momentul când am pus problema sanatoriului, nimeni nu se 
gândea la el. 

M. Antonescu: Acum un an am fost chiar eu acolo, cu domnii doctor 
Tomescu şi Enescu, şi m-am ocupat personal de acest caz. Din cauză că Ministerul 
Sănătăţii nu avea bani, pentru că eu nu vreau să cer, chiar pentru activităţile de care mă 
ocup personal, ceea ce nu trebuie să se dea în împrejurările acestea grele, am stat la 
îndoială multă vreme şi deci s-a întârziat câteva luni, timp în care nu s-a putut lucra, 
numai pentru discuţiuni între Casa Asigurărilor Sociale şi Ministerul de Război, numai 
pe chestiunea Casei Asigurărilor Sociale, care trebuie să aibă unele drepturi ale sale, şi 
pe chestiunea sumei totale, pentru terminarea instalaţiilor, fiindcă lucrările sunt 
terminate, clădirea tencuită şi lipsesc numai instalaţiile. 

G-ral C. Pantazi: Lipsesc nu numai instalaţiile. 
M. Antonescu: Nu sunt puse duşumelele în toate încăperile, pentru că s-au 

rezervat unele camere unde urmează să se pună mozaic. Lemnăria este făcută în mare 
parte, şi dacă dv. aţi putea să vă găsiţi un depozit în altă parte, s-ar înlesni prin aceasta 
soluţiunea. 

Dar mai este altceva: dl g-ral Jienescu a spus că renunţă la ceea ce era proiectat 
pentru Valea laşilor. Dl. g-ral Jienescu a adus acolo unele unităţi în vederea folosirii 
acestei văi. 

G-ral C. Pantazi: Eu renunţ la localul de acolo, deşi îmi pare rău că nu l-am 
ocupat. Trebuie să se ştie, că eu nu pot să dau concursul militar pentru a se termina 
lucrarea. Cine o poate face, să se ocupe. 

M. Antonescu: Domnul doctor Tomescu va examina în cursul săptămânei, 
dacă materialul necesar poate să fie procurat şi transportat. Dacă intervine un acord 
între cele două departamente, cu soluţia domnului Vulcănescu, dacă acest acord poate 
să fie adoptat ca soluţie practică, efectivă, atunci în cursul acestei săptămâni să se 
rezolve problema şi să se termine lucrarea. În două lu.ni să fie terminată. Dacă nu, 
atunci şi eu sunt de părere ca să fie folosit de domnul general Pantazi pentru nevoile 
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Annatei, ca depozit, sau dacă nu, în înţelegere cu dl g-ral Pantazi îl ia în folosinţă dl 
g-ral Jienescu, care va face acolo lucrările necesare pe toată durata războiului, 
rămânând în folosinţa acestui local. 

G-ral C. Pantazi: Noi ca să putem realiza dispersiunea, am fost siliţi să 
băgăm evacuaţii în şcoli şi în alte localuri pe care le-am găsit. Eu n-aş dori însă să 
împiedic ca şcolile să-şi poată începe activitatea lor în momentul când vor trebui să se 
deschidă. Eu trebuie să caut localuri. 

M. Antonescu: Dv. trebuie să aveţi toate garanţiile, pentru că sunteţi acei cari 
aţi băgat atâtea milioane în această construcţie. 

I. D. Enescu: De 4-5 luni mă târguiesc cu Ministerul Finanţelor, care îmi 
spune că nu este momentul, pentru ca acum să ajungem la această soluţie. Totdeauna 
când a fost vorba să obţin ceva în favoarea muncitorilor, am avut de suportat greutăţi. 
Dacă mâine mi se dă ceea ce am cerut, încep lucrarea. 

G-ral C. Pantazi: Să nu vă faceţi iluzii. 
M. Antonescu: Domnule ministru de Finanţe, rămâne stabilit un lucru: 

fondurile cu afectaţiune specială nu pot să fie deturnate de la scopul lor. 
Dacă s-au adunat bani pentru Asigurările Sociale şi dacă Asigurările Sociale 

îşi transformă capitalul în plasament pentru nevoile dv. de finanţare urgentă, veţi 
ajunge să creaţi în rândurile muncitoreşti o atmosferă de neîncredere, care poate să ne 
coste mult mai scump. 

De aceea cred că ceva trebuie făcut. Imobilizarea fondurilor Casei Asigurărilor 
Sociale în investiţii pentru muncitori în această perioadă nu este cu putinţă. 

Pun aceasta ca problemă, pentru că şi alte fonduri cu afectaţiune specială 
trebuie să fie respectate şi păstrate în vederea scopului pentru care au fost adunate, 
decât să ajungem la această situaţiune în care este mai bine chiar să schimbăm 
titulatura. 

G. Netta: Vom cerceta problema. 
M. Antonescu: Vă rog ca în cursul acestei săptămâni să găsiţi soluţia. 
Domnii prof. dr. Tomescu şi dl g-ral Dobre sunt rugaţi să cerceteze ce 

materiale s-ar putea găsi, ca să avem situaţia reală şi să nu ne facem iluzii. 
Dr. P. Tomescu: Lucrările sunt date în antrepriză. 
M. Antonescu: Domnule ministru Tomescu, pun problema combaterei epide

miei de tifos exantematic. Am ajuns la concluzia că trebuie neapărat, pentru combate
rea, curativă astăzi, preventivă mâine, a bolilor infecţioase şi în special a tifosului 
exantematic, trebuie să luăm măsuri urgente, confecţionând fără întârziere cuptoare de 
deparazitare. 

Domnul ministru Tomescu propune să se dea spre confecţionare cinci cuptoare 
de deparazitare. Pentru aceasta are nevoie de un credit de 84 milioane lei. Deşi este un 
lucru greu, totuşi, domnule ministru de Finanţe, ţinând seama de experienţa tuturor 
războaielor, care la sfârşit aduc tot cortegiul bolilor infecţioase, trebuie să evităm, mai 
ales în toamnă, să fim surprinşi de primejdia pe care concentrările urbane sau situaţia 
bombardamentelor ar aduce-o, găsindu-ne fără mijloace de combatere. 

Vă trec de-a dreptul nota aceasta, domnule ministru de Finanţe, rugându-vă ca 
să daţi soluţia favorabilă chiar în cursul acestei săptămâni. 
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(Dl prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului, înmânează dlui prof. 
Gheron Netta, ministrul Finanţelor, nota dlui prof. dr. Tomescu privitoare la creditul 
cerut pentru confecţionarea cuptoarelor de deparazitare). 

G. Netta: Dacă aceşti bani se întrebuinţează în vederea realizării acestui scop, 
vom face tot posibilul. 

P. Strihan: Aceeaşi situaţie gravă este şi la Arad. 
M. Antonescu: Domnul prof. dr. Tomescu a fost acolo. 
P. Strihan: La Arad este grav. 
M. Antonescu: Treceţi domnului ministru Tomescu toate datele. 
P. Strihan: Mai este şi o chestiune financiară: prefectul cere o sumă de bani 

pentru cheltuielile de izolare. 

face. 
M. Antonescu: Vă rog să stabiliţi cu domnul ministru Tomescu ce se poate 

M. Vulclinescu: Domnul Strihan a fost azi-dimineaţă la noi şi ne-a cerut bani. 
P. Strihan: Aţi cerut să anulăm nişte credite. 
M. Antonescu: Nu mai discutăm contabilitate pe epidemiile din ţară. Vă înţe

legeţi cu domnul ministru Tomescu şi stabiliţi ce poate da domnul ministru al Sănătăţii, 
ce puteţi da dv. de la Interne, şi comunicaţi imediat domnului ministru Vulcănescu. 

G-ral C. Pantazi: Din informaţiunile mele rezultă că sunt 50 bolnavi. 
P. Strihan: Tot acest tineret a fost adus cu un singur rând de rufărie. Au fost 

evacuaţi de Stat şi sunt în sarcina Armatei. 
G-ral C. Pantazi: Este inexact. 
I. C. Petrescu: Armata şi-a luat angajamentul să întreţină acest tineret 

evacuat. Ministerul nostru n-are absolut nici un fond decât numai pentru plata diurnelor 
comandanţilor. 

G-ral C. Pantazi: Îi luăm noi pe toţi. 
I. C. Petrescu: Trebuie găsite fonduri. 
M. Vulclinescu: Ministerul Culturii avea fonduri pentru burse şi pentru 

întreţinerea internatelor. Acum, când internatele s-au închis, eu am rugat ca să se vireze 
aceste fonduri. 

M. Antonescu: Să-mi daţi voie să întreb: ,,Unde mergem?" - de o parte, dl g-ral 
Pantazi spune că pe aceşti tineri îi ia la armată, iar de altă parte, se recomandă 
Ministerului Culturii să vireze fondurile. 

M. Vulclinescu: Anulăm de la Cultura Naţională şi dăm aici. 
G-ral C. Pantazi: Pregătirea premilitară i-a avut, fără nici o posibilitate însă 

ca să realizeze ceva. Absolut niciuna. Noi însă vom găsi soluţia. 
M. Antonescu: Trebuie găsită soluţia. 
I. Petrovici: Noi facem viramentul pentru copiii evacuaţi şi pentru studenţi. 
M. Vulclinescu: Armata îi ia şi cere bani de la noi. 
I. Petrovici: Eu vă declar că renunţ la chestiunea pe care voiam s-o pun în 

legătură cu rechiziţionarea, pentru că înainte de şedinţă am luat contactul cu 
reprezentanţii Marelui Stat Major, care mi-au dat deplină satisfacţie. 

Însă fiindcă aici nu este o chestiune personală, ci este o chestiune de principiu, 
cred că ar fi bine să rămână bine stabilit că, în momentul când miniştrii sunt dispersaţi, 
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când Căile Ferate nu pot să înlesnească inspecţiile miniştrilor, pentru că nu veţi cere 
unui ministru să voiajeze pe acoperişurile vagoanelor, cred că în această situaţie, ideea 
de a rechiziţiona maşinile miniştrilor, cred că este o idee care trebuie definitiv 
abandonată ca chestiune de principiu. 

Nu este vorba ca să facem o tranzacţie de moment. Cred că aceasta este o 
chestiune de principiu, care trebuie să fie stabilită. De aceea ar fi bine ca în Consiliul de 
Miniştri să se ia o hotărâre, care să aibă un caracter definitiv. 

G-ral C. Pantazi: Definitiv nu poate să aibă, pentru că clacă vom avea pierderi 
de maşini... 

P. Nemoianu: Definitiv, vremelnic! (Ilaritate). 
M. Antonescu: Dispoziţia este deja luată. 
9. Legăturile telefonice şi telegrafice ale ziariştilor străini 
Vă rog să examinaţi această problemă, domnule director general al Poştelor. 
G-ral N. Teodorescu: Am luat notă. 
M. Antonescu: 10. Chestiunea sporirii preţului la vagonul de lemne (60.000 

lei vagonul) şi nemulţumirile pe care le-a creat mai ales în rândul funcţionarilor şi 
muncitorilor 

G-ral N. Bidescu: Am adăugat un plus de 9000 lei la vagon faţă de anul 
trecut, plus care include sporurile de transport pe Calea Ferată şi alte sporuri diferite. 

M. Antonescu: Desigur că sporurile de transport şi celelalte legitimează acest 
preţ de 60.000 lei vagonul. 

G-ral N. Bidescu: Nu este 60.000 lei, ci 39.000 lei franco-gară. 
M. Gr. Romaşcanu: Preţul este de 51.500. 
M. Antonescu: Vrei să-ţi probez că ajunge la 60.000 lei vagonul? 
Te rog, domnul Vlădescu, să faci investigaţii, pentru a furniza domnului 

Romaşcanu preţurile reale ale lemnelor. 
Eu am pus chestiunea, nu ca să discutăm quantumul preţurilor, ci pentru alt 

motiv. Rog pe domnii generali Dobre şi Arbore să examineze prin ce mijloace putem 
face ca pentru funcţionari şi muncitori să putem crea mijloace de aprovizionare mai 
ieftine cari să meargă, sigur, la preţul acela fixat, iar nu să ajungă să cumpere la preţul 
de 80.000 lei vagonul, aşa cum se face în realitate. 

Acest lucru se poate face şi trebuie să fie făcut. 
8. Situaţia eliberării foilor de drum pentru evacuaţi 
Am cerut în două, trei ocaziuni Căilor Ferate, să pună la dispoziţia centrelor de 

prim ajutor ale Consiliului de Patronaj şi la dispoziţia Comandamentelor garnizoanelor, 
care se ocupă de evacuarea sinistraţilor - aici este vorba numai de sinistraţi -, să le 
pună la îndemână foi de drum. 

Sunt mulţi dintre sinistraţi cari vor să părăsească localitatea. Din lipsa foilor de 
drum, ei nu pot să plece, iar Comandamentele de garnizoane şi Consiliul de Patronaj nu 
pot să le plătească la fiecare biletele, sau să dea bani, fără să aibă certitudinea că îl 
cumpără. 

Şi atunci, ca modalitate practică trebuie ca Direcţia Căilor Ferate să pună la 
dispoziţie - în principal pentru Bucureşti-, Comandamentului garnizoanei şi Consiliu
lui de Patronaj, foile de drum necesare pentru evacuarea sinistraţilor. 
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Vă rog, domnule Buradescu, să luaţi măsuri, iar pe domnul general 
Teodorescu, comandantul militar al Capitalei, îl rog să execute această dispoziţie. 

G-ral I. Teodorescu: Sinistraţii noştri merg numai în Ilfov. 
M. Antonescu: Sunt unii cari vor să meargă mai departe şi este potrivit să Ie 

înlesnim acest lucru. 
11. Chestiunea prejudicii/or rezultate din preluarea portofoliului putred 

B.NR. 
Vreau să semnalez domnului ministru de Finanţe că am primit nişte plângeri în 

legătură cu executarea unor hotărâri. 
Vă voi trimite dv., domnule ministru de Finanţe, această lucrare. Mai este un 

dosar, chiar Ia Banca Naţională, în legătură cu această problemă. 
Vă rog să cereţi dosarul de la Preşedinţie şi să-l daţi şi domnului guvernator al 

Băncii Naţionale ca să-I cunoască şi D-sa. 
12. Chestiunea rechiziţii/or din judeţul Teleorman, fără plată, şi a uniformiză

rii măsurilor de rechiziţie 
Tot în legătură cu măsurile acestea practice care trebuie să fie luate, am primit 

o notă, că în Teleorman se fac rechiziţii, dându-se bonuri numai pentru 30% din 
valoarea bunurilor rechiziţionate. 

În alte părţi însă se pare că rechiziţiile se plătesc în alt mod. 
Este exact acest lucru, sau este o afirmaţiune falsă? 
G-ral I. Arbore: Instrucţiunile sunt astfel că pentru 30% se plăteşte în 

numerar, iar pentru rest se dau bonuri de rechiziţie. 
M. Antonescu: Măsura trebuie să aibă un caracter general. 
G-ral I. Arbore: Este o măsură cu caracter general. 
C. Anghelescu: Acolo este un abuz, căci s-au dat bonuri pentru 30%, fără a se 

mai plăti ceva. 
M. Antonescu: Vă rog să vedeţi care este realitatea şi să daţi o notă pentru 

ziare, pentru ca în modul acesta lumea să ia cunoştinţă şi să se poată apăra, fiindcă, 
neştiind care sunt normele generale, publicul poate să cadă uşor victimă unor excese 
sau escrocherii. 

13. Memoriul Asociaţiei Industriaşilor de Petrol în legătură cu pagubele 
suferite de industria de petrol 

Probabil că dv., domnule guvernator Anghelescu, aveţi acest memoriu. Vreau 
numai să vă rog să-mi spuneţi dacă, faţă de pagubele suferite în ultima vreme de 
această industrie şi faţă de discuţiile pe care le aveţi, în legătură cu posibilitatea creării 
unui fond comun de industrii - deci nu o nouă sarcină pentru Stat - ţinând seama de 
distribuţia capitalurilor în industria de petrol, dacă nu este potrivit să reluăm problema 
constituirii fondului comun, atâta vreme cât unele industrii neatinse mai pot forma 
acest fond. 

C. Anghelescu: Această chestiune a fost rezolvată în Delegaţia Economică. 
Singura soluţie posibilă este să se dea celor păgubiţi credite prin Banca Naţională, în 
măsura posibilităţilor, pentru rest pagubele urmând să intre în dispoziţiunile Legii 
sinistraţilor. Nici nu le ştim marginile. 
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M. Antonescu: După primul bombardament de la 1 august anul trecut, noi am 
examinat în Consiliul de Miniştri posibilitatea de a forma un fond comun al 
industriilor. Dacă de la 1 august 1943 şi până acum s-ar fi constituit un astfel de fond -
şi indicasem atunci şi o serie de soluţii, aplicând cote de contribuţii în raport cu 
cantităţile de petrol exportate de societăţi şi cu cotele lor de beneficii - desigur că 
astăzi mijloacele de care ar fi dispus industria, ca funcţiune economică, ce priveşte 
Statul, ar fi fost altele decât cele actuale. 

Soluţia dv. este soluţia pozitivă de sprijinire a industriei de petrol, în raport cu 
ea însăşi, în interesul privat al industriei. Există însă şi un interes naţional de a menţine 
industria petrolieră. Eu susţineam că trebuie să se creeze un fond comun, cu care să se 
facă achiziţiuni de materiale în această perioadă, pentru că, chiar dacă continuă această 
stare de lucruri, să nu ajungem să pierdem funcţiunile economice înşile, pentru că 
aceasta interesează şi Statul, nu numai industriile. Un proprietar al unei întreprinderi 
industriale bombardate poate, într-o bună zi, să închidă pur şi simplu întreprinderea, 
dacă nu mai are mijloace de producţie, dar interesul Statului nu este acesta. 

Şi atunci, sub acest aspect, vă rog să reexaminaţi chestiunea fondului comun. 
Rog să se dea domnului ministru de Finanţe şi domnului guvernator Anghelescu câte o 
copie de pe stenograma şedinţei Consiliului, în care a fost discutată această problemă, 
pentru că lucrul mai poate fi încă rezolvat astăzi, având registrele şi evidenţele 

exporturilor şi noi putând ţine seama de patrimoniile acestor societăţi. 
În momentul când puneam chestiunea, Societatea „Astra" ajunsese la un 

beneficiu de 2 miliarde lei, deşi cu o situaţie juridică discutabilă în raport cu Statul 
Român. Acum, iată că şi Societatea ,,Astra" a fost lovită. Dacă în perioada când nu 
fusese lovită, Societatea ,,Astra" ar fi dat pentru acest fond o anumită contribuţie - iau 
un exemplu - puteam constitui un fond destinat achiziţiunii de materiale, cu care să 
putem sprijini efectiv menţinerea industriei noastre de rafinaj, nu s-o vedem paralizată 
de consecinţele bombardamentului. 

C. Anghelescu: Este o soluţie de conservare, din care rămâne să ieşim când 
putem şi când vrem noi. Deocamdată să examinăm problema Federaţiei Instituţiilor, ca 
să putem face legea să funcţioneze. În cadrul acestei legi, vom lăsa şi alte posibilităţi. 

M. Antonescu: Fără îndoială. Acest lucru rămâne să-l faceţi dv., întrucât 
sunteţi preşedintele Federaţiei. Noi am discutat principiile. 

C. Anghelescu: Chiar ieri am avut o conferinţă cu Ministerul Finanţelor. 

Suntem pe punctul să vă dăm oarecari soluţii mulţumitoare. 
M. Antonescu: Ministerul Finanţelor întocmeşte lista întreprinderilor, care fac 

parte din această Federaţie, alcătuind şi regulamentul dezvoltător pentru categoriile de 
sinistraţi, ierarhia lor şi modul cum vor beneficia de creditele acordate de Federaţie. 

G. Netta: Intenţia noastră este să introducem toate societăţile. 
M. Antonescu: În această privinţă, a fondului comun, domnul Fischer a dat 

declaraţie scrisă? 
S. Ghiolu: N-a dat şi nici n-a mai trecut pe la mine, înainte de plecare. 

t M. Antonescu: Constituirea fondului comun era şi o soluţie de Stat, pentru 
raporturile internaţionale. Ideea de bază a plecat de la necesitatea pe care am văzut-o 
noi; în momentul când continuam exporturi atât de importante şi de natură să ameninţe 
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zăcămintele petrolifere înşile, nu numai pentru continuarea războiului, dar şi pentru 
economia noastră naţională, din cauza distrugerii instalaţiilor, am pus problema unor 
contribuţii din partea celor cari beneficiau de export: societăţile contribuiau cu o cotă
parte, rămânând ca cealaltă cotă să se repartizeze între Statul nostru şi Statul în care se 
Bcea importul. 

Din punct de vedere naţional, această problemă a fondului comun, ca şi 
problema materialelor pentru menţinerea instalaţiilor de rafinaj trebuie examinate din 
nou, ca să nu pierdem toate industriile. 

I-am spus şi domnului Fischer: să nu facem politica anteriului lui Arvinte - i-am 
explicat legenda - şi să luăm rafinăriile dintr-o parte şi să le ducem în altă parte, până 
nu vin bombele pe ele, ci interesează să substituim aceste izvoare economice ale 
producţiei şi finanţelor româneşti cu altele, iar cei cari beneficiază astăzi de această 
situaţie să ne ajute la înfruntarea riscului de a le pierde şi la o contribuţie de material, 
ca să le putem reface. 

S. Ghiolu: Condiţiunile trebuie fixate de acord cu domnul Clodius. 
M. Antonescu: Îl voi trimite la dv. şi îl voi ruga să discute această problemă. 
14. Măsuri noi privitoare la competenţa şi discuţiile Delegaţiei Economice a 

guvernului asupra Comerţului Exterior şi marilor probleme de credit şi finanţări 
V-a comunicat domnul Petala. Vă rog ca o dată pe săptămână, în această 

perioadă de schimbări şi prestaţii, să discutaţi la Delegaţia Economică problemele de 
comerţ exterior, ca să fim la curent permanent cu angajamentele de ordin financiar, 
care se fac de Ministerul Finanţelor cu Banca Naţională, şi cu angajamentele de ordin 
economic, în ceea ce priveşte Marele Stat Major. Trebuie să avem o dată pe săptămână 
o reuniune, care să stabilească programul. 

Acelaşi lucru pentru problemele de credit şi finanţări, pentru ca domnul 
guvernator Anghelescu să nu mai fie pus în situaţia să dea prea multe lămuriri, care să 
fie de natură, prin publicitatea lor, să facă mai multe neajunsuri decât servicii. 

C. Anghelescu: Eu vă mulţumesc, domnule prim-ministru. 
M. Antonescu: De aceea am rugat pe domnul Petala să facem să funcţioneze 

acest sistem, mai ales în perioada aceasta când se cer prestaţiuni continui, pentru ca să 
putem urmări aceste prestaţiuni, fiindcă se fac unele angajamente, care rămân abstracte. 

15. Problema combustibilului necesar pentru tractoarele agricole 
S-a discutat. 
16. Problema evacuării depozitelor de articole de îmbrăcăminte din Iaşi 
Domnul Mareşal vă va spune mai multe lucruri în ceea ce priveşte situaţia de 

acolo. De la laşi, veţi avea mai multe date. 
1 7. Chestiunea ajutoarelor pentru funcţionarii publici sinistraţi 
Domnilor, cu siguranţă că şi dv., la fiecare departament, vi se prezintă cereri 

pentru funcţionarii sinistraţi. De aceea, cred că trebuie să punem o frână şi măsura 
serioasă, pe care trebuie s-o luăm, este să constituim o comisie formată din domnii 
secretari generali, care să funcţioneze la Ministerul Finanţelor şi să stabilească în ce 
măsură funcţionarii publici pot să beneficieze de ajutoarele acestea acordate pentru 
sinistraţi. 
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salarii. 
P. Strihan: Jurnalul Consiliului de Miniştri prevede că se pot acorda patru 

M. Antonescu: Eu nu merg numai pe texte scrise. Eu găsesc în fiecare seară în 
mapă cereri şi de la funcţionarii de la Externe şi de la funcţionarii de la Preşedinţie, şi 
de la cei de la Propagandă sau de la ziarişti, serii de cereri, care spun: ,,Am rămas pe 
drumuri". 

Am găsit la Ministerul de Externe oameni cari au rămas în adevăr pe drumuri 
şi cărora secretarul general le-a dat câte 200.000 lei ajutor, ceea ce este foarte mult. 
Văzând acest lucru, am considerat că este potrivit ca să adoptăm o soluţie de principiu: 
nici un ajutor să nu mai fie dat de departamente direct, orişicât de crudă ar fi măsura, ci 
dispoziţiunile acestea să fie luate numai prin Ministerul Finanţelor, examinându-se 
situaţia şi condiţia fiecărui funcţionar în parte. 

G. Netta: Noi am stabilit cât să se dea la fiecare. 
S. Ghiolu: Desigur. 
M. Antonescu: Şi totuşi, funcţionarii sinistraţi continuă să ceară. A le 

respinge, pur şi simplu, cererile, mi se pare un lucru care creează nemulţumiri. 
S. Ghiolu: Dar ceea ce s-a făcut e bun făcut. 
M. Antonescu: Dacă dv. aţi aplicat Jurnalul Consiliului de Miniştri şi 

măsurile legale, dacă aţi cercetat şi pe răspunderea dv. aţi acordat ajutoare, acestea nu 
mai sunt lucruri care trebuie examinate. 

I. Petrovici: Din ce fond se dau ajutoarele? 
M. Antonescu: lată o problemă care se pune în mod necesar. Sunt unele 

departamente care au fonduri speciale. 
G. Netta: Se dă de la Ministerul Finanţelor, cum s-a stabilit. 
M. Antonescu: Prin urmare, formula de centralizare la Finanţe este foarte 

bună. Rog pe domnul ministru Vlădescu să trimită o circulară în acest sens 
departamentelor. 

M. Vulcinescu: Bineînţeles, cercetarea situaţiei de fapt se poate face mai bine 
de departamente. 

M. Antonescu: Actele cu rezultatele cercetărilor şi propuneri de alocare a 
sumei se înaintează Ministerului Finanţelor. 

Acelaşi lucru în ce priveşte 18. Reglementarea soluţionării cererilor de ajutor. 
Şi la ministerele mele - nu ştiu dacă este un act de slăbiciune sau nu - am 

mereu cereri de ajutoare şi vă mărturisesc că sunt situaţii când îmi dau seama că 
asemenea ajutoare trebuie date. Din cauza bombardamentelor, vă declar că toate 
fondurile le-am întrebuinţat pentru asemenea ajutoare. Nu cred însă că este un lucru 
potrivit şi de aceea vreau să rog pe domnul ministru Vulcănescu să examineze 
problema de principiu. Aş ruga pe domnul Vulcănescu ca, împreună cu domnul Lecca 
şi cu directorul Contabilităţii, să examineze această problemă, ca să vedem ce soluţii 
găsim pentru cazurile drepte, fără însă să ajungem să imobilizăm fonduri speciale 
pentru ajutoare. 

M. Vulcinescu: De la aprilie n-am mai dat nici un leu, pentru că n-avem. 
M. Antonescu: lată un exemplu: curierii, cari pleacă să facă curse. Un curier 

plecat de la Ankara a fost prins de bombardament la Sofia. A fost rănit grav şi şi-a 
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pierdut toate valizele, cu toate lucrurile personale. Pot să nu-i dau ajutor? Mai pleacă 
cineva în cursă? 

G. Netta: Sunt rare cazurile acestea. 
M. Antonescu: Sunt foarte dese. La Berlin, un curier a rămas pe drumuri, 

numai cu cămaşa de pe el. Pot să-l las, fără să-l ajut? Domnul general Gheorghe a 
pierdut totul la Berlin. 

M. Vulcinescu: Am văzut însă şi cereri venite de la departamente: 4-5 cereri 
Bcute de aceeaşi mână. 

M. Antonescu: De aceea am cerut centralizarea cererilor de la toate 
ministerele şi de aceea pun problema ajutoarelor, care trebuie date, ca o soluţie dreaptă. 

M. Vulcinescu: Toate cererile trec prin Comisia de Economii. 
M. Antonescu: 19. Constatări făcute la Centrul „Colonel Cărbunescu" de pe 

Şoseaua Militari (B-dul Regele Alexandru). 
Am fost chiar eu la acest centru. Am văzut acolo anumite mărfuri, 

instrumente, lopeţi, găleţi etc. Cred că e bine ca, în măsura în care se organizează 
asemenea centre de mic ajutor ale Consiliului de Patronaj, e bine să se întrebuinţeze 
sistemul dispersiunii mărfurilor. Să vă dau un exemplu: la acest centru am găsit: saci de 
grâu, un butoi de ulei, ceea ce era foarte preţios, iar alături de el, un butoi de benzină, 
ceea ce era foarte periculos; lângă acestea, găleţi, lopeţi şi gamele. Am întrebat ce sunt 
acestea şi mi s-a răspuns: ,,Pentru ajutor în caz de nevoie". Alături era o mare sală în 
care se putea da într-adevăr hrană unui număr însemnat de locuitori. 

Eu cred că trebuie reexaminată problema. 
G-ral C. Pantazi: O are Corpul II Teritorial. 
M. Antonescu: Eu vă rog ca, în măsura în care Consiliul de Patronaj 

organizează acum toate centrele sale de ajutor, să se facă această absorbire şi unificare, 
pentru că altfel ţinem mai multe organizaţiuni decât sunt necesare şi nu pot funcţiona. 

M. Vulcinescu: Aceeaşi problemă trebuie s-o punem şi pentru fonduri. Până 
acum fondurile se acordau prin Ministerul de Interne, iar acum se acordă direct. V-aş 
ruga să precizaţi dacă în viitor fondurile se vor acorda prin Ministerul de Interne sau se 
vor pune direct la dispoziţia Consiliului de Patronaj. 

M. Antonescu: Pentru provincie, acolo unde Consiliul de Patronaj nu poate 
exercita controlul aşa de uşor, cred că e mai bine ca fondurile să se acorde prin 
prefecturi, ca să se poată ţine o evidenţă. 

Pentru activitatea din Capitală însă, unde suntem şi noi, Guvernul, şi este şi 
Armata şi toate organele de îndrumare, cred că e mai potrivit să daţi direct, simplifi
când lucrările şi având toate garanţiile, pentru că Ministerul Afacerilor Interne lucrează 
cu Municipiul şi cu Consiliul de Patronaj împreună. Ar fi să facem o formalitate în 
plus. 

M. Stati: Dar chiar la organizaţiile exterioare, prefectul este preşedinte. 
M. Antonescu: De aceea şi spun: ,,Prefectul să aibă evidenţa." 
P. Strihan: Creditele sunt date pe seama prefecţilor. 
M. Antonescu: Este mai bine aşa, ca să nu fie încurcături. Când prefectul are 

evidenţa tuturor acestor sume, nu mai cerem Ministerului de Interne alte fonduri şi, în 
orişice caz, Ministerul poate face controlul în orişice moment. Dacă însă fondurile s-ar 
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da direct şi ar fi înregistrate numai la Consiliul de Patronaj, acest sistem de control ar 
dispare. 

M. Vulcinescu: Dar Ministerul de Interne mai cere şi alte fonduri, de 
exemplu pentru plata echipelor. 

P. Strihan: Am cerut numai lărgirea titulaturei creditului. 
M. Stati: Şi atunci, prefectul va onora cererile. 
P. Strihan: Prefectul dă primarului. În judeţul Prahova, prefectul a dat şi 

primarului din Ploieşti şi primarului de la Câmpina. Lucrul a mers foarte bine. 
M. Antonescu: Rămâne stabilit aşa: fondurile se pun la dispoziţia Consiliului 

de Patronaj, însă se distribuie prin prefecturi. 
M. Stati: Aţi ordonat, în Consiliul de Miniştri, să se dea un număr de 

camioane din partea Căilor Ferate pentru Consiliul de Patronaj în scopul distribuirii 
micului ajutor. 

Nici până astăzi nu i s-au pus la dispoziţie aceste camioane, iar alaltăieri ni s-a 
comunicat, din partea dlui ing. Mărdărescu, că nu se poate executa această dispoziţie. 

M. Antonescu: După atâta vreme! Vă rog, ca lucrurile acestea să nu se mai 
petreacă, pentru că noi nu ne putem juca cu administraţia Statului. 

Domnule Buradescu, vă rog ca, mâine chiar, să-mi răspundeţi, telefonic sau în 
scris, ce măsuri s-au luat. Calea Ferată trebuie să dea aceste camioane. Primează 
datoria de a sprijini populaţia prin crearea acestor centre de mic ajutor. 

20. Chestiunea situaţiei mânăstirilor şi acţiunii de evacuare şi dispersiune 
(Cererea J.P.S.S. Patriarhului) 

I.P.S.S. Patriarhul mi-a trimis o întâmpinare în legătură cu mânăstirile. 
G-ral C. Pantazi: Dacă este vorba de Mânăstirea Cemica, nu am ce să-i fac. 

Nu există zonă de evacuare mai slabă în clădiri, pe care s-o fi luat un minister, ca aceea 
pe care a luat-o Ministerul de Război. 

În zona aceasta de dispersiune a mea intră şi Mânăstirea Cemica. La 
Mânăstirea Pasărea n-am putut duce nimic, fiindcă acolo este mânăstire de maici. La 
Cemica însă, fără să deranjez absolut pe nimeni dintre acei cari locuiesc în mânăstire, 
am pus unele servicii cari trebuie să funcţioneze acolo. 

M. Antonescu: Eu am vrut să-mi fac datoria, prezentând această cerere a 
I.P.S.S. Patriarhul. Vă rog să ţineţi seama ca viaţa mânăstirii să nu sufere. 

În ceea ce priveşte punctul 21 al Ordinei de zi referitor la tabelul nominal al 
şefilor de autorităţi din Moldova cari şi-au părăsit serviciul, domnul Mareşal vă va 
comunica constatările Domniei-sale. 

22. Problema alocaţiei pentru merite excepţionale cuvenită magistraţilor 
Am primit o notă de la domnul ministru Marinescu în legătură cu aceste 

alocaţiuni cuvenite magistraţilor. 
Conţinutul acestei note este perfect exact. 
Dvs. ştiţi, domnule ministru de Finanţe, că s-a găsit o formulă ca fără să se iasă 

din sistemul egalităţii de tratament a funcţionarilor publici, ţinându-se seama de faptul 
că magistraţii nu pot exercita nici o altă profesiune şi prin conduita lor trebuie să se 
abţină de la orice altă activitate care să le dea dreptul de a beneficia de unele favoruri, 
s-a reuşit să se găsească mijloacele necesare financiare pentru plata acestor alocaţii. 
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Prin aceasta a funcţionat totuşi, deşi a avut aceeaşi nominaţiune cu a tuturor 
funcţionarilor publici. 

De aceea, vă rog să examinaţi, împreună cu domnul ministru al Justiţiei, 
posibilitatea de a ajuta pe magistraţi prin menţinerea acestei alocaţii. 

Domnul ministru Marinescu mi-a mai trimis două proiecte de decrete, unul în 
legătură cu drepturile sinistraţilor, iar altul în legătură cu dispersarea instanţelor 
judecăto~eşti de la Ploieşti şi a instanţelor judecătoreşti în genere. 

In ceea ce priveşte proiectul referitor la reglementarea drepturilor proprieta
rilor rămaşi fără locuinţe din cauza războiului, cum şi Jurnalul Consiliului de Miniştri 
în legătură cu cartiruirea sinistraţilor şi celor evacuaţi, acestea sunt foarte bine făcute, 
însă la sfărşit am făcut o mică modificare de redacţiune. 

Dvs., domnule ministru de Justiţie, aţi mai trimis o notă în legătură cu 
dispersarea instanţelor judecătoreşti în genere, cerând să se pună problema în Consiliul 
de Miniştri şi citând exemple de la Prahova. 

Cred că ştiţi, domnule ministru al Justiţiei, că localurile în care s-ar putea face 
cazarea sunt şcolile primare. 

Cred că ştiţi şi punctul de vedere al domnului Mareşal în legătură cu ocuparea 
de către alte autorităţi a acestor şcoli, care vor trebui să-şi înceapă activitatea. 

Mai spuneţi în nota dvs. că pentru această dispersare a instanţelor judecătoreşti 
de la Ploieşti aveţi nevoie de un număr de IO vagoane C.F.R. 

I. Marinescu: Pentru arhive. 
M. Antonescu: Rog pe domnul Buradescu să dispună ca să se dea concursul 

domnului ministru de Justiţie, ca să se pună la dispoziţie aceste vagoane, iar pe Marele 
Stat Major îl rog să îngrijească ca (sic!) să ajute transporturile din oraş la gară, pentru 
că Justiţia nu are alte mijloace. Justiţia nu are autovehicule. 

Dl. Măgureanu de la Consiliul Legislativ a trimis o cerere Preşedinţiei prin 
care roagă să i se pună la dispoziţie o maşină pentru legătura cu Ghergani. 

I. Marinescu: I-am rezervat un loc în maşina ministrului. 
M. Antonescu: Vă rog să daţi, nu numai posibilitatea de conlucrare între 

personalul de cancelarie, din Bucureşti şi eşalonul evacuat, ci să existe şi o permanenţă 
aici a Consiliului Legislativ. 

I. Marinescu: Permanenţa este greu de realizat, pentru că mi se invocă nevoia 
de a avea o bibliotecă cu ei. 

Vă rog să luaţi act că eu în fiecare zi primesc hârtiile care urmează să fie 
rezolvate, le trimit imediat la Ghergani, iar a doua zi am lucrările făcute şi distribuite. 

M. Antonescu: Dacă nu se întârzie, fireşte că nu interesează unde lucrează. 
23. Scutirea de rechiziţii a animalelor de muncă ce aparţin refugiaţilor din 

Nordul ţării 
Domnul ministru al Agriculturii pune problema scoaterii de sub regimul 

rechiziţiilor a animalelor de muncă ce aparţin acestor refugiaţi din Nordul ţării, iar dl 
Mareş stăruie în acelaşi sens. Domnul ministru al Economiei Naţionale a stabilit însă ca 
să fie scutite de rechiziţii vitele de tracţiune cu care proprietarii s-au refugiat. 

S. Ghiolu: Problema a fost în Delegaţia Economică. 
M. Antonescu: Mai este o cerere făcută de Sindicat, care se află la domnul 

Mareşal. 
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S. Ghiolu: Pentru ceilalţi sunt alte condiţiuni. 
M. Antonescu: Domnilor, vă voi expune proiectul de lege pe care l-am făcut 

în legătură cu Legea muncii naţionale. 
Domnul Mareşal voia să se pună în aplicare o asemenea lege. Ţinând seama de 

legea din 1941, care prevede obligaţiunea muncii pentru toţi românii, atunci când 
autorităţile ar chema la muncă pe toată lumea - pentru domnul ministru al Agriculturii 
existând o libertate nemărginită de a chema pe oricine - am întocmit un decret de 
câteva articole, care instituie dreptul de a chema la muncă obligatorie, prin ordine pe 
care le-am putea da, fie departamentele, fie Statul Major, fie Consiliul de Patronaj. 

Pentru Consiliul de Patronaj am pus această îndatorire, pentru că, deşi am 
făcut nenumărate apeluri - mâine va apare chiar o enciclică a Patriarhului în legătură 
cu condiţiunea orăşenilor şi a funcţionarilor cari merg la sate, şi am avut şi o conferinţă 
la Argeş unde am constatat aceeaşi situaţie-, totuşi până astăzi nu am avut ocazia să 
constatăm că apelurile noastre au fost ascultate, şi de aceea cred că este potrivit să se 
reglementeze obligaţiunea pentru funcţionarii de Stat, fie refugiaţi, fie în dispersiune, 
cari nu prestează un serviciu efectiv, ca prin ordine de chemare să fie îndatoraţi să 
presteze un serviciu. 

Nu este admisibil ca în anumite judeţe, cum de pildă este la Argeş, unde 
Consiliul de Patronaj a trimis echipe din Bucureşti, aceste echipe să nu aibă mijloacele 
necesare de a putea activa în condiţiuni higienice. Sunt plini de insecte şi mi s-a 
comunicat că nimeni din învăţământul local nu a dat nici un concurs. 

Situaţia nu poate continua la infinit. De altă parte, membrii învăţământului 
primar se desinteresează, în general, chiar şi de sprijinul care trebuie acordat 
refugiaţilor. Este o stare de indiferenţă care domină şi pe preoţi. 

De aceea, vom prevedea, întrucât preoţii fac serviciul o dată pe săptămână, 
vom prevedea posibilitatea ca, prin ordine de chemare, să poată fi aduşi să presteze un 
serviciu pentru un anumit timp şi o anumită activitate, după cum iarăşi vom prevedea 
ca, printr-o ordonanţă, dvs. să puteţi reglementa aceste obligaţiuni, impunând şi 

sancţiuni pentru membrii clerului, ai învăţământului, cum şi pentru ceilalţi, dar mai ales 
pentru cei dintâi, cari, din punctul de vedere al îndatoririlor de solidaritate românească, 
am regretul să spun că nu-şi fac datoria. 

Domnul ministru Strihan a citat un caz în care o şcoală a prezentat scuza a l O 
membri ai învăţământului de la invitaţia prefectului ca să vină să dea ajutor răniţilor. 

Domnilor, pentru că în acţiunea diplomatică trebuie să stabilim o serie de 
realităţi tragice şi penibile pentru Neamul nostru, în legătură cu tratamentul care se 
aplică de către ruşi, populaţiei de dincoace şi dincolo de Nistru, pentru constatarea 
acestor realităţi, este important ca să răspundem la acţiunea de propagandă care se face 
de către ruşi în fiecare zi, cum şi de către posturile de radio din Occident, în care se 
afirmă că tratamentul pe care îl aplică ruşii în teritoriile româneşti este acela al 
civilizaţiei universale - ceea ce, din nefericire, nu este exact - doresc ca prin orice 
mijloace, şi în special prin organele militare, Marele Stat Major, să se procure 
informaţiuni cu privire la tratamentul populaţiei, măsurile care se iau de către 
administraţie, confiscările de bunuri etc. 
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Vă rog să-mi transmiteţi aceste informaţiuni confidenţiale, pentru că eu 
întocmesc un dosar, al cărui material ne depăşeşte. Este nevoie ca toate aceste date să 
fie întocmite, ca să se cunoască adevărul. 

Pe domnul general Şova îl rog să treacă pe la mine zilele acestea. Va trebui să 
stabilim împreună unele chestiuni. 

Pe domnul ministru Strihan îl rog, întrucât Legea administrativă prevede un 
tabel, cum şi alte anexe, şi pentru că vreau să-i dau forma definitivă, îl rog ca la ora de 
lucru să stabilim această formă definitivă. 

În ceea ce priveşte acţiunea generală pe care trebuie s-o întreprindem în 
favoarea sinistraţilor, cum şi aplicarea Legii Consiliului de Patronaj, am o serie 
întreagă de note în legătură cu constatările făcute. 

Le voi transmite fiecăruia dintre dvs. care vă interesează, pentru că nu doresc 
să vă răpesc prea mult timp. Am întârziat cu fişele, pentru că a trebuit ca şi pentru 
redactarea lor să mă ocup tot eu. 

Rog pe domnul ministru Vulcănescu să îngrijească ca (sic!) ,,Monitorul 
Oficial" să publice mai repede, şi Ministerul Afacerilor Interne să grăbească, fiindcă 
fişele acestea sunt esenţiale pentru constatările cari se fac. 

O. Vlădescu: Nu ştiu dacă „Monitorul Oficial" poate să facă această lucrare 
atât de repede. 

M. Antonescu: Vă rog să vă ocupaţi de această chestiune. Dacă „Monitorul 
Oficial" nu poate să execute lucrarea, vă rog să vedeţi care sunt tipografiile în măsură 
să execute această lucrare. 

Din multele cereri şi scrisori pe care le primesc, am unele prin care ne roagă să 
dăm dispoziţii ca acei cari au făcut cereri de evacuare şi nu le-au ridicat să li se trimită 
fişele în zonele respective. Sunt unii care au plecat fără fişe. 

Domnul Strihan, vă rog să dispuneţi ca, atunci când se fac asemenea cereri de 
către cei evacuaţi, să li se trimită fişele în localităţile unde au ajuns. Este vorba de cei 
evacuaţi din Moldova. 

P. Strihan: Se vor trimite prin administraţie. 
M. Antonescu: De asemenea, se propune ca în Făgăraş, la Cârţa, să se 

înfiinţeze o cantină a Patronajului. 
Vă rog, domnule Stati, să vedeţi ce se poate face. 
De asemenea, domnul Teianu de la Brăila roagă ca prizonierii să fie lăsaţi mai 

departe la proprietari. 
G-ral C. Pantazi: Am spus că până la 1 iunie pot să-i las. Acolo este zona 

fortificaţiilor. Toţi prefecţii mi-au atras atenţiunea că prizonierii nu pot fi lăsaţi în 
această zonă. 

M. Antonescu: Întrucât braţele de muncă sunt necesare, v-aş ruga să vedeţi 
dacă nu ar fi posibil ca refu~iaţii sau premilitarii să poată înlocui prizonierii. 

G-ral C. Pantazi: In măsura în care se iau prizonierii, li se dau premilitari. 
M. Antonescu: Rog Marele Stat Major să cerceteze cererea unui domn 

locotenent de rezervă prin care se plânge că i s-a rechiziţionat de Ministerul de Externe, 
pe seama funcţionarilor de la Externe, singura vilă în care a investit ultimii b~i şi arată 
că nu are alte mijloace decât pensia şi camerele pe care le închiriază. Imi atrage 
atenţiunea că, fiind şi alte imobile, chiar ale Statului, unde pot fi caz.aţi funcţionarii, s-ar 
putea să i se lase proprietatea care îi este singurul mijloc de existenţă. 
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G-ral R. Enescu: Cunosc chestiunea. Este o cartiruire, nu o rechiziţie. 
M. Antonescu: Vă rog să examinaţi. De asemenea, mi se semnalează, de către 

un consilier de Curte, un caz excepţional petrecut la Râmnicu-Vâlcea, unde i s-a făcut o 
mare nedreptate. 

Veţi primi lucrarea şi vă rog să rezolvaţi acest caz. 
Am văzut schema legăturilor telegrafice şi telefonice în zonele de dispersiune. 

Vă atrag atenţiunea că încă merg prost telefoanele în zonele de dispersiune, şi dacă 
Societatea de Telefoane nu ia măsuri, vă rog să-mi atrageţi atenţiunea, ca să o 
constrângem la aceasta. 

Rog pe dl ing. Mihalache să revizuiască, împreună cu Societatea de Telefoane, 
aceste legături telefonice, pentru că funcţionarea lor este defectuoasă. 

Domnilor, regret că tocmai când îmi făceam iluzia că am terminat şi că puteţi 
şi dvs. să plecaţi o dată mai devreme acasă, trebuie să aşteptaţi până când domnul 
Mareşal va veni să vă facă comunicările asupra constatărilor din Moldova. 

Sunt unele constatări mulţumitoare, dar sunt şi unele foarte puţin mulţumi
toare, mai ales în Bucovina. 

I. Petrovici: Mitropolitul Bucovinei a fost găsit de mine, după o lungă 
cercetare, pe meleagurile ţării. 

Mi-a spus că se oferă să se întoarcă la Vatra Dornei, dar cere unele ajutoare 
din partea ministerului. Cere, mai întâi, posibilitatea ca să meargă acolo. Ar fi, sau prin 
Ardeal, pentru care cere paşaport, sau prin Piatra-Neamţ- Broşteni - Vatra Domei, dar 
cere să fie asigurat de benzină şi în acelaşi timp să fie lăsat să călătorească în pace. Am 
lăsat domnului Vlădescu o cerere a Mitropolitului în legătură cu această chestiune. 

Este a doua problemă însă privind salariile preoţilor din Bucovina. Dvs. ştiţi că 
aceştia nu sunt plătiţi din bugetul Statului, ci de la Fondul Bisericesc. 

Mitropolitul mi-a spus că preoţii sunt plătiţi până la l iulie, dar dincolo de 
această dată nu mai are bani, pentru că tot ce a găsit în Casă s-a consumat, iar avuţia 
Fondului n-o are la dispoziţie. Are multă lemnărie care a rămas acolo şi nu ştie dacă 
mai este în fiinţă. 

Încât o problemă care se mai pune este aceea de a se şti cine plăteşte salariile 
preoţilor din Bucovina după data de I iulie. 

M. Antonescu: Răspunsul poate fi dat şi în situaţia de astăzi. Fondul 
Bisericesc are o cantitate însemnată de lemne acolo. Aceste lemne sunt necesare, şi pot 
să fie transportate. Prin urmare, Fondul Bisericesc poate să-şi creeze mijloacele 
financiare necesare. 

Domnul Mareşal era atât de nemulţumit, că astăzi îmi spunea că numai 
statizarea Fondului şi luarea în administraţie de către Stat sau de către organele militare 
locale ar fi singurul mijloc de remediere a situaţiei. 

De asemenea, domnul Mareşal a constatat că, la zăcămintele de manganez au 
venit germanii cu organizaţia „Todt" şi s-au instalat acolo. Lucrează fără nici o 
formalitate. 

Rog pe dl Ghiolu ca să discute această problemă cu dl. Clodius şi cu delegaţia 
germană, pentru că trebuie să se stabilească un Statut în legătură cu exploatarea acestor 
zăcăminte, mai ales că Fondul Bisericesc a stabilit, la un moment dat, un acord. 

S. Ghiolu: Este pe cale să se încheie. 
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M. Antonescu: Ar fi bine să trataţi direct, ca şi când aţi reprezenta Fondul, 
pentru ca totuşi să ajungem să vedem ce se petrece acolo şi care sunt drepturile noastre. 

S. Ghiolu: Deocamdată am ajuns la soluţiunea ca să plece inginerii noştri cu 
germanii, pentru administraţie. 

I. Petrovici: O parte din averea Fondului Bisericesc este neocupată de ruşi. 
M. Vulcinescu: Salariile pe trei luni le-a plătit Ministerul Finanţelor. 
M. Antonescu: Mi se pare că n-au fost plătite. Sunt unii care nu şi-au primit 

salariile din noiembrie. 
Domnule general Teodorescu, am primit nota dvs. în legătură cu cererea 

Grupului de Bombardiere Bucureşti privitoare la dotarea cisternelor. 
Am avut zilele trecute o conferinţă cu o delegaţiune germană, căreia i-am 

prezentat toate aceste cereri privind rezolvarea problemei. 
Domnii generali Marinescu şi Jienescu erau de faţă. Am precizat toate cererile 

noastre şi astăzi mi s-a cerut nota de pe stenogramă. Presupun că dvs. aţi dat toate 
datele, dacă ele au fost cerute, sau nu vi s-au cerut? 

G-ral Gh. Marinescu: Le-am dat eu a doua zi. 
M. Antonescu: Consiliul de Patronaj roagă Ministerul de Interne să pună la 

dispoziţie, la Sibiu, Timişoara, Arad, Reşiţa, Piatra-Olt, Pietroşani, Lupeni, Hunedoara, 
Buzău, Galaţi, Brăila, Constanţa, Braşov, Turnu-Severin, Ploieşti, Craiova, Giurgiu şi 
Câmpina, funcţionari disponibili dintre refugiaţi pentru organizarea centrelor de sprijin 
al sinistraţilor, care trebuie să se instituie conform legii. Consiliul de Patronaj cere un 
prim lot de 160 funcţionari. Vă rog să vedeţi, domnule ministru Strihan, câţi se pot da. 

De asemenea, se semnalează această chestiune a imprimatelor. Rog pe domnul 
ministru Strihan să spună ce măsuri au fost luate. Pe domnul ministru Vulcănescu îl rog 
să stabilească definitiv şi să facă comunicări prin ziare, asupra drepturilor organelor 
locale de a publica fişele, eventual să publicăm noi în ziare formularele, ca să fie la 
îndemâna tuturor. 

Domnule Bădăuţă, te rog să iei măsuri ca fişele să se publice în ziare. Domnul 
ministru Strihan vă va da o notă în care va indica care (sic-') sunt drepturile autorităţilor 
locale de a imprima, cu aprobarea Ministerului de Interne, în ce forme, care sunt 
regiunile, dacă Ministerul Finanţelor stabileşte anumite regiuni, care de la început să-şi 
poată tipări singure aceste fişe. Să le comunicăm odată cu fişele şi să spunem: 
Prefecturile din judeţele cutare şi cutare urmează să-şi tipărească singure fişele, de la 
articolul cutare bugetar, ca să simplificăm operaţia. 

P. Strihan: Bani. 
M. Antonescu: Aceeaşi problemă: fără bani nu se poate face nimic. 
Pe domnul general Arhip îl rog să dea dispoziţii să se centralizeze toate datele 

privitoare la ridicările germane din Moldova, din Basarabia şi din toate părţile. 
În ceea ce priveşte exploatarea minelor de mangan din Bucovina, domnul 

Mareşal vă va spune ce constatări a făcut. Toate aceste date rog să fie adunate şi să fie 
comunicate domnului general Arbore, care le evaluează, ca să ţinem socoteala, în 
cadrul negocierilor de acum, şi de valoarea lor, la soluţiile pe care trebuie să le dăm în 
ceea ce priveşte schimburile. 

Pentru că domnul Mareşal mai întârzie ... 
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I. Petrovici: Aş avea şi eu o chestiune: aceea a rectorului de la Odesa, 
profesorul Ceasovnicov, care a fost făcut cetăţean român şi care mereu cere să fie 
întrebuinţat. Ceea ce vrea el: să-l aducem în Universitatea noastră, cred că este un lucru 
foarte greu. Mai întâi, deocamdată, Universitatea nici nu funcţionează, iar în al doilea 
rând, pentru ca cineva să profeseze la Universitate şi să aibă toate drepturile, trebuie să 
fie întrebuinţat la o catedră prevăzută în lege, care să fie vacantă. 

Deci, o mai bună întrebuinţare a profesorului Ceasovnicov o poate da 
Ministerul Sănătăţii. Merită acest om să fie întrebuinţat, mai ales că este un mare 
chirurg, preţuit şi în Rusia bolşevică, pe care el totuşi o antipatizează din adâncul 
sufletului. 

Eu m-am adresat domnului ministru Tomescu, care însă mi-a răspuns că nu-l 
poate întrebuinţa, pentru că a trecut de 65 ani şi în Legea Sanitară, 65 ani reprezintă un 
plafon. 

Eu cred că totuşi s-ar putea găsi o formulă ca, în această criză de chirurgi, să se 
folosească un chirurg eminent, chiar dacă e trecut de 65 ani. Să i se creeze un regim 
special, să fie angajat cu contract; în definitiv ceva în felul acesta. În orişice caz ar fi 
păcat ca omul acesta, care nu se mai poate întoarce în ţara lui, care din primul moment 
a luat atitudine ostilă bolşevismului, care s-a refugiat în ţara noastră şi a cerut cetăţenia 
română, care este foarte merituos şi poate aduce mari servicii bolnavilor şi răniţilor 
noştri, să nu poate fi folosit din cauza unui plafon prevăzut de o lege şi care se poate 
înlătura. 

De aceea am pus chestiunea în Consiliul de Miniştri de astăzi, fiindcă ar fi 
păcat să nu întrebuinţăm pe omul acesta. 

M. Antonescu: Rog pe domnul ministru Tomescu să găsească formula. 
Dr. P. Tomescu: Eu văd foarte bine că domnul ministru Petrovici nu vrea să 

introducă pe profesorul Ceasovnicov în învăţământul universitar şi sunt de acord. Îl rog 
însă să înţeleagă că nu putem crea o situaţie definitivă unui om, care nu poate face 
parte din cadrele active. I se poate da o întrebuinţare temporară, dar nu-I putem angaja 
decât medic de spital fără gradaţii, retribuit cu o leafă de aproximativ 25.000 lei pe 
lună. 

Or, profesorul Ceasovnicov ar dori o ocupaţie remuneratorie. Dacă domnul 
prim-ministru găseşte oportun să se facă excepţie, iar domnul ministru al Justiţiei 

găseşte formula plăţii salariului, pentru că consilierul controlor ne interzice orişice fel 
de liberalitate, s-ar putea face ceva. Totul se leagă însă de dificultăţi financiare. 

I. Petrovici: Tocmai de aceea am adus chestiunea în Consiliul de Miniştri. 
Altfel o puteam aranja în doi. 

M. Antonescu: Ca să se creeze un statut special pentru un om, este foarte 
greu. Vă rog să ţineţi seama în fapt că la orice departament se pot găsi posibilităţi de 
angajare a unor persoane. N-o să facem însă un exces de salarizare. Vă rog să 
examinaţi dv. problema. 

G-ral C. Pantazi: Noi o plătim pe doamna Cerbacef, soţia generalului 
Cerbacef, cu 30.000 lei pe lună. 

M. Antonescu: Probabil există o lege specială. 
G-ral C. Pantazi: Fără nicio lege. 
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Dr. P. Tomescu: Ministerul de Finanţe să ne arate fonnula şi să aprobe plata. 
Este o chestiune pur financiară. 

G. Netta: Eu cred că se pot găsi şi la dv. ceva bani. 
Dr. P. Tomescu: Nu-l putem umili. 
M. Antonescu: Daţi-i o însărcinare remunerată şi în loc să-i plătiţi o sumă 

globală, acordaţi-i lunar suma corespunzătoare. 
G. Netta: Din fondurile de la spitale. 
I. Petrovici: Cel mult, Ministerul Finanţelor să-şi ia angajamentul să aprobe. 
M. Antonescu: Da. 
Doamna Cantacuzino trimite o scrisoare în care arată situaţia gravă a Societăţii 

Naţionale Ortodoxe. Nu ştiu dacă de la Calea Ferată s-au dat, deşi m-am ocupat 
personal să se dea nişte vagoane pentru transporturi. Se mai spune aici că au fost 
părăsite imobilele de conducătoarele grădinilor. La şcoli, de asemenea, directoarele au 
plecat. Doamna Cantacuzino se mai plânge că la Ministerul Cultelor nu găseşte pe 
nimeni, ca să trateze şi să primească ajutoare. 

I. Petrovici: Doamna Cantacuzino a venit la Ministerul Culturii. Eu eram 
acolo, însă a pretins s-o primesc în prima jumătate de oră, când a venit, ceea ce n-am 
putut, fiindcă aveam şi alte treburi. Pe urmă, s-a supărat şi a plecat. Am rugat-o să aibă 
răbdare. 

M. Antonescu: Eu vă semnalez ce se cuprinde în această cerere. 
I. Petrovici: Cunosc chestiunea. 
M. Antonescu: Domnul Mareşal a primit o nouă întâmpinare de la Uniunea 

Centrală a Sindicatelor Agricole, care spune că această instituţie a flcut la departa
mentele respective toate demersurile pentru rezolvarea unor cereri, dar nu s-au luat 
măsuri corespunzătoare intereselor Statului şi economiei generale. Cu toate stăruinţele 
flcute, n-au fost rezolvate încă unnătoarele chestiuni: 

1. cumpărarea lânei de la crescătorii de oi, destinată echipamentului Annatei; 
2. asigurarea strângerii recoltei prin importul sfoarei necesare legatului snopilor. 
P. Nemoianu: S-a flcut. 
M. Antonescu: În fiecare an am avut aceleaşi probleme. În două rânduri m-am 

ocupat, în tratativele cu gennanii, de sfoara necesară pentru legatul snopilor. Găsiţi 
întâi mijloacele financiare şi pe urmă vă ocupaţi de această problemă. 

P. Nemoianu: Rândul trecut, Uniunea Sindicatelor a importat sfoară în 
valoare de 15 milioane lei, iar acum vrea să importe pentru 170 milioane lei. Şi nu se 
mulţumesc cu garanţia Ministerului Finanţelor, ci vor să importe numai pe riscul 
Ministerului Agriculturii. Fiind presat de ... 9 

D.A.N.I.C.,fond P.C.M, Cabinetul Jon Antonescu, ds. 222 (fost 221)/1944,f 163-227 

9 Stenograma nu are sf'arşit, iar expunerea pe care trebuia s-o facă Mareşalul despre constatările 
făcute în Moldova, o va prezenta în şedinţa din 23 mai (vezi infra, stenograma nr. 5). 
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5. 1944 mai 23. Mareşalul Antonescu comumca, în Consiliu, 
constatările făcute pe front, din punct de vedere militar, administrativ şi 
economic; se discută apoi probleme privind: aprovizionarea populaţiei cu 
alimente şi combustibili pentru iarnă; evacuarea prizonierilor şi răniţilor 
americani din Bucureşti; Mareşalul informează că englezii caută un general, 
pentru a-l înlocui, dacă el refuză colaborarea cu englezii şi americanii; se 
citeşte o notă informativă despre atitudinea lui C. Argetoianu în Elveţia etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de marţi, 23 mai 1944 

Şedinţa se deschide la ora 18,30, sub preşedinţia dlui Mareşal Ion Antonescu, 
Conducătorul Statului. 

Participă dnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; prof. I. 
Petrovici, ministrul Culturii Naţionale şi al Cultelor; g-ral D. Popescu, ministrul 
Afacerilor Interne; prof. dr. P. Tomescu, ministrul Sănătăţii; I. Marinescu, ministrul 
Justiţiei; Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; g-ral C. 
Pantazi, ministrul de Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi ad
interim al Economiei Naţionale; Petre Nemoianu, ministrul Agriculturii şi 
Domeniilor; prof. Gheron Netta, ministrul Finanţelor; Ovidiu Vlidescu, subsecretar 
de Stat al Românizării, Colonizării şi Inventarului; g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de 
Stat al Aerului; g-ral N. Şova, subsecretar de Stat al Marinei; Mircea Vulcinescu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; I. D. Enescu, subsecretar de Stat al 
Muncii; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; prof. I. C. Petrescu, 
subsecretar de Stat al Şcoalelor; g-ral C. Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; 
Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi Minelor; M. Gr. 
Romaşcanu, comisarul general al Preţurilor; g-ral Socrate Mardare, subşef al 
Marelui Stat Major; col. Radu Davidescu, şeful Cabinetului Militar al Conducătorului 
Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, am fost şase zile pe front şi am constatat 
atât din punct de vedere militar cât şi sub raportul administrativ şi economic o serie de 
chestiuni care trebuie să fie cunoscute de dv. şi soluţionate în mod foarte grabnic şi cu 
multă energie şi pricepere. 

Domnilor, în ceea ce priveşte situaţia militară, după cum vă daţi seama din 
comunicatele pe care le cunoaşteţi zilnic, este o linişte premergătoare unei mari furtuni, 
care se va dezlănţui pe frontul nostru, - desigur că pe tot frontul de Răsărit, dar în 
special Iaşi, Tg. Frumos, Tg. Neamţ şi regiunea Nistrului inferior. 

Situaţiunea, de rândul trecut până astăzi, nu s-a schimbat prea mult, însă a 
evoluat în avantajul nostru. Orice timp câştigat este un timp care lucrează pentru noi. 
Astăzi frontul este bine consolidat de la Bucovina până la Marea Neagră, iar forţele 
germane şi-au recăpătat suflul de care aveau nevoie, pentru a avea valoarea combativă 
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necesară. Au aici armată foarte multă, material din belşug, oameni de rezervă; au 
recuperat mulţi răniţi şi din cei cari intraseră în debandadă şi mai presus de toate s-au 
aprovizi(!nat cu muniţia care le lipsea aproape 100%. 

In ceea ce priveşte trupele române, fenomenul este la fel: am câştigat timpul de 
care aveam nevoie pentru ca să întărim poziţiile cu care ne găseam în Moldova, pentru 
ca să dotăm Annata cu toate cele necesare, pentru ca, în cazul unei ofensive masive 
ruseşti, acest front să fie capabil de rezistenţa necesară. 

Aceasta este situaţia în ceea ce priveşte pregătirea. Totuşi, în afară de evoluţia 
aceasta, în avantajul nostru, prin faptul că am câştigat 4-5 săptămâni, s-au petrecut o 
serie de acţiuni locale care s-au terminat cu succese locale destul de mari pentru trupele 
germane. Noi n-am participat la aceste acţiuni decât cu minimum de forţe. Am 
participat însă mai masiv cu aviaţia noastră care a cooperat în tot cursul războiului în 
mod strălucit cu aviaţia gennană şi cu trupele terestre. Toate aceste operaţiuni sunt o 
realitate. Trebuie să ştiţi că în comunicatele noastre nu se spun lucruri care să nu 
corespundă absolut realităţii. 

O primă operaţiune a fost în ziua de 3 mai, provocată de ruşi când au atacat 
aproape cu 500 tancuri şi cu această ocaziune au pierdut aproape 250 din ele. 

A doua operaţiune ofensivă, executată de trupele gennane cu vigurozitate, a 
fost la Nord de Tighina, când ruşii reuşiseră să facă un cap de pod ofensiv, care să le 
servească pentru a dezvolta acţiunile viitoare, pentru operaţiuni concomitente cu cele 
de la laşi, ca să prindă în cleşte forţele noastre din Moldova, să-şi deschidă drum spre 
Sud. Cu această ocazie ruşii au avut 3600 morţi, 2600 prizonieri, 192 tunuri de 165, 
267 tunuri anticar, 190 aruncătoare, 192 puşti mitraliere. În această luptă au fost 
distruse 7 mari unităţi inamice şi o brigadă anticar, precum şi părţi dintr-o divizie 
blindată. Acestea au fost distruse total de atacurile date de trupele gennane. 

O a treia operaţiuni executată în spaţiul Tg. Neamţ, chiar în preajma mânăstirii 
Neamţ, s-a terminat în avantajul nostru printr-o acţiune strălucită executată de un 
batalion de vânători şi trei batalioane de vânători de munte. Apoi a mai fost o acţiune 
tot la Vest de Nistru, unde ruşii iarăşi au pierdut cantităţi enonne de material şi, în 
sfârşit, la Vadul lui Vodă, unde au pierdut: 2000 prizonieri, 47 care de luptă, 71 tunuri, 
231 arme automate, 40 puşti anticar, 20 aruncătoare şi alt numeros material de război, 
lăsând pe teren şi 4000 de morţi. Au fost distruse mai multe divizii de infanterie şi o 
brigadă blindată de tancuri. 

Vă arăt toate acestea pentru ca să vă daţi seama că valoarea combativă a 
Armatei germane este la un nivel cu totul superior. Criza a trecut. Totul este acum o 
problemă de dotare cu mijloace de luptă modeme, pentru ca să putem exploata 
succesul. Bineînţeles că totul se leagă de întregul eşichier de luptă mondial. Oricât de 
bine am ţine noi aici frontul, dacă nu este ţinut bine în alte regiuni, se înţelege că totul 
se va răsturna. Pentru noi interesează însă, în primul rând, să ţinem bine frontul aici la 
noi, pentru ca să apărăm ţara noastră de o invazie. 

În ceea ce priveşte modul cum se prezintă trupele noastre, am avut fericirea, ca 
român şi soldat, să constat un mers ascendent al moralului, al disciplinei, al sudurei 
trupelor noastre. Acestea sunt condiţiunile esenţiale pe care trebuie să le realizăm 
pentru ca să fim siguri că avutul naţiunii noastre va fi păzit şi că efortul făcut de 
naţiunea noastră va putea fi încununat de succes. 
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În ceea ce priveşte dotarea cu material, mergem cu paşi repezi şi putem afirma 
că în unele unităţi s-a ajuns la punctul culminant al dotării: sunt unităţi cari n-au nevoie 
de nimic altceva decât de moral, de disciplină pentru ca să poată câştiga victoria. 

Situaţia de astăzi pe front este că ruşii pregătesc un mare atac în regiunea 
Tg. Frumos şi pe cele două maluri ale Siretului. După aprecierile de până acum, au 
pregătite aproape 800 care de luptă cu care vor să spargă frontul. Este o cifră 
impresionantă, însă vă asigur că nu vor reuşi şi vor pierde o foarte mare parte din 
material, dacă nu totalitatea acestui material blindat, căruia noi îi opunem un foarte 
numeros material superior şi care a dovedit superioritatea sa faţă de materialul rusesc. 

Sunt unele probleme de credit militar, care vor face obiectul analizei cu ocazia 
Consiliului de Colaborare de poimâine. Mâine plec la Tg. Frumos şi la întoarcere vom 
avea un nou Consiliu. 

Trec la chestiunile care vă privesc pe dv. Am fost în frumoasa şi nenorocita 
Bucovină. Am plecat cu intenţia să stau acolo numai o zi, şi am trecut prin spatele 
frontului, la 25-30 km de front, acolo unde frontul este împins până aproape de creasta 
munţilor. Constatând însă anumite lucruri, am stat trei zile. Această provincie a fost 
părăsită în mod mişelesc de autorităţi - acesta nu este un cuvânt prea grav, pe care-l 
întrebuinţez -, a fost părăsită de la cei mai înalţi funcţionari, de la mitropolit şi 

guvernator, până la prefecţi şi primari. Mă gândesc la sancţiunile severe care trebuiesc 
aplicate. 

Această provincie care are un judeţ întreg rămas în stăpânirea noastră, judeţul 
Câmpulung, precum şi o parte din judeţul Rădăuţi şi o parte din judeţul Storojineţ, care 
n-au căzut în mâinile inamicului, întreaga această regiune a fost părăsită de toţi şi 

această ţară care în războiul trecut a suferit cumplit, trecând de cinci ori din mâna 
ruşilor în mâna germanilor, această provincie pentru care am pus o deosebită muncă şi 
atenţie încordată pentru ca să o refac - se făcuseră acolo şcoli, spitale, dispensare, 
instituţii de folos obştesc -, această provincie a fost devastată într-un mod odios de 
trupele germane şi în special de anexele lor - de ucraineni -, pentru că nu a avut pe 
nimeni care să o apere: nici primari, nici prefecţi, nici jandarmi, nici preoţi, nimeni de 
la Guvernământ. Două săptămâni această ţară a fost ţara nimănui. Vă puteţi închipui 
dv. ce s-a întâmplat. Aduc blamul meu în faţa Istoriei, în faţa dv. şi a ţării, acestor 
oameni total lipsiţi de cel mai elementar simţ al datoriei faţă de neamul lor. 

Domnul general Dragalina se găseşte astăzi în Banat. Mi-a afirmat aceasta 
domnul general Vasiliu, spunându-mi că ţine la poartă trei maşini şi două 

autocamioane, gata să fugă atunci când se dă „atenţia mărită". În acest timp, prefectul 
pe care l-am numit acolo ales dintre oamenii cei mai cu suflet n-are nici un mijloc de 
locomoţie la dispoziţie şi nu poate să se mişte. În acest timp, domnul general Dragalina 
stă la poartă cu trei maşini şi două autocamioane şi ori de câte ori se dă semnalul de 
prealarmă pleacă cu autocamioanele şi cu automobilele afară din oraş ca să-şi salveze 
mobila şi surcelele. 

În ceea ce priveşte mitropolitul, acesta a plecat cu toată organizarea Fondului 
Bisericesc. 

Începând cu aceşti domni şi cu alţii cari au trăit şi s-au îmbogăţit în Bucovina 
trei ani de zile, toţi au crezut că a venit prăpădul, toţi au plecat fără ca măcar să 
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plătească lucrătorii întreprinderilor lor şi să-şi achite în mod românesc şi onorabil 
datoriile pe care le aveau faţă de nenorociţii lăsaţi ffiră hrană, ffiră bani şi ffiră 
posibilitate de muncă. Am constatat că pădurarii comunali, pentru care s-a vărsat 
fondul, nu erau plătiţi din noiembrie trecut. Fondul religionar a plecat ffiră să plătească 
lucrătorii din întreprinderile sale. Probabil că mai sunt şi alţi conducători de instituţii şi 
întreprinderi în această situaţie, pe care însă n-am avut ocazia să-i constat. C.N.R.-ul a 
părăsit absolut totul ffiră să fie preocupat absolut de nimic, de soarta celor lăsaţi acolo. 
Sunt domni cari administrează anumite ferăstraie şi sunt cantităţi enorme de lemne în 
Bucovina aduse la marginea apei, gata să fie transportate şi totuşi sunt părăsite. 
Domnul colonel care exploatează un ferăstrău al C.N.R.-ului în comuna Breaza a plecat 
lăsând faţă de lucrători o datorie de 7.000.000 lei, ca să vedeţi şi dv. în ce situaţie ne 
găsim. Aceeaşi operaţie a făcut-o şi Fondul Bisericesc. De altfel toţi de acolo, din 
Bucovina, în special prefecţii sunt contra Fondului Bisericesc. Prefectul pe care l-am 
numit mi-a afirmat că dacă Fondul Bisericesc a fost de mare utilitate naţională în 
timpul dominaţiei austriece, a fost o mare calamitate în timpul dominaţiei româneşti: n-a 
fost absolut nimic, nici pentru Biserică, nici pentru Şcoală, nici operaţiuni de 
binefacere; n-a făcut altceva decât să exploateze şi să stoarcă averea şi munca ţării şi 
apoi să dispară cu banii. De asemenea mi-a mai spus: ,,Domnule Mareşal, aţi face mare 
operă naţională dacă aţi statiza Fondul Bisericesc şi toţi ţăranii vă vor fi recunoscători". 

O altă constatare pe care am făcut-o în Bucovina este că nu există acolo bani. 
Ţăranii au ajuns ffiră nici un ban. Nimeni n-are un ban. Nimeni n-are posibilitatea să 
facă faţă la cele mai mici nevoi. Toţi trăiesc hrănindu-se cu lapte şi cu porumbul trimis 
de noi şi care ajunge doar pentru 5-1 O zile. 

Primul lucru pe care trebuie să-l trimitem acolo este Administraţia, care 
trebuie instalată în timpul cel mai scurt. Pentru aceasta trebuie să stabilim bazele 
juridice ale Basarabiei şi Bucovinei. Trebuie să se facă un decret prin care Basarabia şi 
Bucovina intră în organizarea obicinuită a Statului nostru. 

M. Antonescu: Dacă publicăm Legea administrativă, în care sistemul este 
schimbat, nu mai avem nevoie de un text special, deoarece de la sine intră aici şi aceste 
provincii. Acest proiect vi-l voi da când vă veţi întoarce. 

Mareşal I. Antonescu: Totuşi, pentru ca să nu pierdem timp, găsesc că este 
necesar ca cu (sic!) un minut mai devreme să încorporăm Basarabia şi Bucovina într-un 
sistem administrativ românesc. Din cauză că nu s-a făcut până acum acest lucru nasc 
probleme şi soluţiuni care sunt dăunătoare mersului normal şi al provinciei şi Statului. 

M. Antonescu: Desfiinţăm Guvernămintele. 
Mareşal I. Antonescu: Da. Ele sunt desfiinţate din ziua când n-au mai 

funcţionat guvernatorii acolo. Domnul ministru de Finanţe să nu mai plătească nimic la 
tot ce este de la Guvernământ, de la guvernator şi până la ultimul funcţionar. Cine este 
funcţionar detaşat acolo trece la locul său de origine, acolo de unde a venit şi continuă 
să-şi îndeplinească serviciul; dacă sunt funcţionari cari au fost luaţi din afară, aceştia nu 
mai sunt plătiţi, domnii de la Guvernământ au plecat cu automobilul, cu banii 
Bucovinei şi s-au dezinteresat total de ce este acolo. 

În al doilea rând, trebuie să trimiteţi acolo bani. Nu sunt plătiţi invalizii, nu 
sunt plătite văduvele, nu primesc bani orfanii. Mi-a ieşit toată lumea înainte cerându-mi 
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să-i ajut şi am primit petiţii la fiecare pas. Majoritatea acestor petiţii este pentru 
ajutoare. Vă rog aşadar, domnule ministru de Finanţe, să trimiteţi imediat bani acolo. 
Mi s-a spus că ar trebui pentru moment minimum 20.000.000 lei, pentru ca să se facă 
faţă la plăţile reclamate urgent. 

M. Vulcinescu: La 20 ale lunii am trimis 25.000.000 lei, cu două zile înainte 
de a-i fi cerut dv. 

Mareşal L Antonescu: O altă anomalie este aceea că funcţionarii care s-au 
refugiat au considerat că trebuie să-i destituie pe acei cari nu i-au urmat, au făcut 
aceasta interpretând o dispoziţiune în mod greşit. 

Trebuie să se revină asupra acestei măsuri. 
De asemenea este o lecţiune cu caracter general, pe care trebuie s-o tragem de 

aici. Când inamicul, după ruptura de la Uman, a pătruns în Transnistria, autorităţile 
administrative au plecat. Atunci am dat ordin ca autorităţile să se întoarcă şi s-au întors. 
Am spus că nimeni nu părăseşte regiunea unde îndeplineşte un serviciu, decât odată cu 
trupele operative. Acest lucru însă nu s-a executat însă nici în Basarabia, nici în 
Bucovina, nici în Moldova de Nord. Ceva mai mult: sunt oameni cari au plecat chiar 
din judeţul Tecuci. Lipsesc preoţii, lipsesc învăţătorii. După cum i-am lăudat pe 
învăţători pentru actele de bravură de pe front, acum nu găsesc cuvinte ca să înfierez 
fapta învăţătorilor, fapta laşă, felul laş în care s-au purtat; părăsind postul în situaţiunea 
în care i-am găsit. Pentru preoţi la fel. 

Domnule ministru de Finanţe, celor cari au plecat să le tai leafa pe trei luni şi 
dacă nu se întorc la locul lor să-i destitui. Să-l destitui şi pe administratorul financiar de 
la Huşi, care nici până astăzi nu s-a întors la locul său. 

G. Netta: L-am trimis înapoi, dar acum l-am schimbat. 
Mareşal I. Antonescu: Nu există şef de gară în Bucovina; C.A.M.-ul este 

inexistent. Şefii de gară în anumite regiuni au făcut licitaţie pentru ca să dea vagoane. 
Aceşti şefi de gară să fie destituiţi. Nu putem avea acte împotriva lor, dar când toată 
populaţia spune lucrul acesta, n-avem nevoie de acte pentru ca să-i pedepsim. Am 
semnalat acest lucru generalului Orezeanu. Domnia-sa, pentru prestigiul instituţiei, 
vrea să-i acopere pe aceşti tâlhari, dar îl rog să-i pedepsească. 

La Doma-Vatra10 în Bucovina a rămas personalul inferior, dar a fugit 
personalul superior. Deci anchetă şi măsuri contra acestor domni. 

Prin unnare, domnilor, iată ce am găsit în ce priveşte autorităţile administrative. 
Domnule ministru de Interne, vă rog să vă ocupaţi de aceste regiuni şi să 

consideraţi că au intrat sub autoritatea departamentului dv. Trebuie să vă ocupaţi ca 
aceste ţinuturi să funcţioneze în mod normal. Toate întreprinderile, toate instituţiile 
industriale din Bucovina au plecat fără să achite ceea ce trebuiau să achite. A venit 
cineva acolo cu suma de 11.000.000 ca să plătească datoriile unei instituţii şi văzând 
situaţia, în loc să facă plata, a plecat cu banii înapoi. N-am cercetat să văd dacă a făcut 
raport şi a depus banii. Acest domn a plecat cu banii şi aşteaptă să vadă dacă pierdem 
sau dacă ne reîntoarcem în Bucovina, pentru ca să ştie cum să procedeze. 

1° Corect: Vatra Dornei. 
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În ceea ce priveşte posibilităţile Bucovinei, ele sunt încă foarte mari. Deşi 
numai din Câmpulung s-au luat peste 5000 vite, oamenii aceştia au lapte în cantităţi 
foarte mari, au unt pe care nu pot să-l valorifice, au schweitzer. 

Pe Bistriţa n-am văzut nici o plută. Totdeauna am spus să se ţină seama de 
nevoile ţării, să nu se dezorganizeze ţara, pentru că ne tăiem craca de sub picioare. Toţi 
plutaşii sunt concentraţi şi nu se mai face plutăritul. Toţi lucrătorii calificaţi, meşteri 
pricepuţi sunt concentraţi. Avem un român care a furat de la nişte elveţieni secretul 
fabricării schweitzerului şi fabrica un schweitzer de o calitate minunată. El a fost 
mobilizat, trimis în Batalionul acela stabil şi comandantul nu vrea să-i dea drumul, deşi 
mare lucru nu putea face cu el acolo. Plutăritul, din lipsa plutaşilor, cari au fost 
mobilizaţi, nu se mai poate face şi o cantitate de milioane de metri cubi de lemn vor 
rămâne în mâinile inamicului, dacă pierdem întreaga Bucovină. 

În ceea ce priveşte administrarea minelor, Fondul Bisericesc a părăsit totul, 
pentru ca să ne facă şicane acum de la Bucureşti pentru încheierea convenţiei cu 
Germania. Organizaţia „Todt" s-a prezentat acolo, a luat minele şi toate sunt în curs de 
exploatare. Rezultatul este că minele de la Iacobeni şi-au dublat producţia sub 
organizaţia „Todt", aceasta chiar înainte de a se aduce instrumente noi din Gennania. 
S-a ajuns la un randament mai mare decât sub administraţia popilor, cari ar trebui să se 
ducă la biserică, să vadă de biserică, de cimitire şi de morţi, iar nu de afaceri, pe care să 
le facă prost. Am auzit că vor să facă opoziţie la încheierea contractului. Nu ştiu ce voi 
face cu acest mitropolit, dar el a fugit şi a lăsat populaţia fără nici un ajutor spiritual. 
Un preot foarte inimos mi-a vorbit, în faţa tuturor, de mitropolit, la Câmpulung, în 
termeni foarte vehemenţi. 

În această privinţă vă rog să studiaţi, împreună cu domnul Vlădescu, ce facem 
cu exploatările acestea şi, până vom găsi forma legală, să rechiziţionăm minele acelea, 
să facem convenţia cu organizaţia „Todt", deoarece nouă ne trebuie cărbuni, pe care îi 
luăm de la distanţe enorme şi ne costă enorm transportul lor. Apoi sunt acolo surse de 
ape minerale. 

Este pentru prima dată când am fost în această regiune. Mi-am dat seama 
imediat de ce bogăţie imensă zace aici. Locuitorii au lână, au multe vaci de vânzare. 
Trebuie să le trimitem porumb. În schimbul lânei, în schimbul brânzeturilor, în 
schimbul vitelor pe care le putem lua de aici noi putem să le dăm porumb. 

Situaţia se agravează însă din ce în ce mai mult, pentru că populaţia se 
refugiază prin toate mijloacele. Chiar femeile cele mai sărace se refugiază, fug din faţa 
ruşilor, ca să vedeţi şi dv. ce oroare inspiră bolşevicii. Fuge lumea săracă, trece prin 
gloanţe şi înfruntă primejdia morţii, numai ca să nu cadă în mâna bolşevicilor. Am 
văzut femei cu câte 5-6 copii, goi, în zdrenţe, sleiţi de oboseală şi mâncare, care au 
venit dincoace la noi şi noi nu suntem organizaţi pentru ca să le venim în ajutor. 
N-avem cantine; medicii au dispărut, nu există administraţie, nu există bani. 

Am dat ordin prefectului pe care I-am găsit acolo - un om foarte inimos - să 

înfiinţeze cantine, în colaborare cu Consiliul de Patronaj. Laptele costă acolo 20 lei 
litrul; locuitorii dau laptele la porci; hrănesc porcii cu lapte, nu cu zer. 

Primul lucru este să se facă acest schimb. Este acolo un general, Bayer, care 
mi s-a părut foarte activ. Apoi, prefectul, de când a venit, s-a schimbat atmosfera, 
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datorită presiunii pe care a făcut-o el şi au făcut-o şi alţii, cari au luat conducerea, din 
proprie iniţiativă, în această regiune. Din partea gennanilor există bunăvoinţă să ne 
ajute; au şi interesul s-o facă. 

Ei au legătura şi, sub fonna trenurilor militare, pot să ne transporte de la Turda 
până la Câmpulung, Iacobeni sau Vatra Domei tot ceea ce trimitem noi. Am şi pus un 
ofiţer care să fie în legătură cu şeful transporturilor pe Căile Ferate de la Turda şi un alt 
ofiţer la Vatra Domei, care să aibă legătura cu acest general gennan. El mi-a spus: 
,,Dacă avem porumb şi tot ceea ce trebuie să trimitem din ţară în Bucovina, se încarcă 
vagoanele cu aceste produse la Turda şi de acolo pleacă transporturile". Deci, la Turda 
trebuie înfiinţat un centru de unde să plece aceste transporturi, iar la Câmpulung trebuie 
să se înfiinţeze un oficiu de distribuire a produselor aduse acolo pe această cale. În 
schimb, vom scoate din Bucovina vite, lână şi brânzeturi, le vom duce la Turda şi de 
acolo le vom aduce în ţară. 

Iată sistemul de schimb care trebuie organizat prin Ministerul Economiei 
Naţionale. Deci, mâine vă rog să vă întruniţi şi să hotărâţi modalitatea de funcţionare a 
acestui mecanism, care, în linii generale, este deja constituit. 

În Bucovina mai este nevoie de tutun, chibrituri, petrol, păcură şi motorină. 
Deocamdată păcură şi motorină nu trebuie prea multe, dar la iarnă va fi nevoie de 
cantităţi mai mari. Toate aceste nevoi vă rog să le analizaţi şi să organizaţi acest 
schimb. 

Acum se pune în bune condiţiuni şoseaua Vatra Domei - Şarul Domei -
Broşteni - Piatra-Neamţ. Această linie se va pune în legătură cu autobuzele Căilor 
Ferate, care vin la Piatra-Neamţ. 

De asemenea, trebuie să se trimită în Bucovina cât mai curând sare pentru vite. 
În ceea ce priveşte Federalele I.N.COOP-ului, deşi ordinul a fost ca nimeni să 

nu lase depozite intacte în mâna inamicului şi să distribuie chiar Annata în ultimul 
moment produsele la populaţie, I.N.COOP-ul şi Federalele respective au lăsat intacte 
depozite de grâu la Gura Humorului şi depozite de porumb la Câmpulung. Bineînţeles 
că pe acolo au trecut calmucii aceia, au devastat şi au ras totul şi n-a profitat nici 
populaţia, nici ceilalţi, pentru că aşa se întâmplă întotdeauna atunci când se produce un 
dezastru militar. 

Deci, nu s-a executat ordinul dat. Să se facă o anchetă şi să se vadă de ce nu 
s-a executat ordinul pe care l-am dat ca aceste depozite să se distribuie la populaţie. 

Doresc ca în timp de maximum o săptămână să se trimită porumb pentru hrana 
populaţiei şi sare pentru vite. Toţi mi-au cerut sare, spunând că acum este momentul să 
se trimită. 

Nu sunt medici acolo, domnule doctor Tomescu. 
Ca să vedeţi o chinezărie a Administraţiei româneşti şi ca să constataţi cât este 

ea de înţeleaptă şi de patriotică, am să vă dau un caz: când a fost vorba să se români
zeze întreprinderile evreieşti din Bucovina, s-a găsit un foarte mare depozit de produse 
farmaceutice la Câmpulung, care aparţinea unui evreu. Trei ani de zile a discutat Cen
trul Naţional de Românizare cu Guvernământul, pentru ca birocraţia românească să 
hotărască odată cum să distribuie. Era discuţie dacă acest depozit să fie scos la licitaţie 
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sau să fie împărţit. N-a fost nici scos la licitaţie, nici distribuit, ci a rămas aşa. Acum au 
trecut trupele peste el şi l-au devastat. S-a salvat din el ce s-a putut salva. 

Iată cum distruge Administraţia românească avutul Neamului Românesc, mai 
rău decât vandalii; iată cum această administraţie deserveşte interesele poporului, de pe 
urma căruia trăieşte şi care plăteşte pagubele. 

Te rog să faci şi d-ta, domnule Vlădescu, o anchetă, ca să se aplice sancţiuni 
acestor ticăloşi. Trei ani de zile s-au certat pentru forme în privinţa acestui depozit, care 
valora sute milioane de lei. Acum totul s-a năruit; s-a salvat numai ce s-a putut. 

O. Vlădescu: Nu e surprinzător, pentru că Guvernămintele nu ştiu nici până 
astăzi ce bunuri au. 

Mareşal I. Antonescu: Ar fi bine să fie numai Guvernămintele în această 
situaţie, dar mai sunt şi alţii. 

O. Vlădescu: De şase luni le-am cerut situaţii şi nu mi le-au comunicat. 
Mareşal I. Antonescu: Guvernămintele n-au plătit, din martie şi până astăzi, 

pe pădurarii comunali, dar comunele au folosit fondurile. 
Col. R. Davidescu: Aceştia ţin de Ministerul Agriculturii. 
P. Nemoianu: Eu am cercetat această chestiune. N-au fost numiţi, pentru că li 

s-a cerut îndeplinirea a 26 forme. Atunci Direcţia Personalului s-a opus şi ei n-au fost 
numiţi. Acum studiez chestiunea cum să-i numesc. 

Mareşal I. Antonescu: Mai sunt şi alţii, ai Fondului Religionar, neplătiţi din 
noiembrie trecut. 

Să vă mai spun şi o altă chinezărie, pe care tot Neamul Românesc o plăteşte: la 
Iaşi au rămas depozite de mărfuri ale evreilor, cari au fugit în ţară, cu toate 
afirmaţiunile contrarii ale domnului general Vasiliu. Germanii au simţit şi au început să 
tragă din ele. 

Generalul Racoviţă, care nu-şi dă seama de ce puteri are acolo, s-a adresat 
Ministerului de Interne, arătând că germanii ridică mărfurile din aceste depozite. 
Domnul ministru de Interne a răspuns: ,,Nu mă priveşte pe mine această chestiune", şi 
a făcut o adresă Ministerului Economiei Naţionale. Aşa s-a întâmplat, până când am 
aflat eu şi i-am spus generalului Racoviţă: ,,la d-ta imediat toate mărfurile din depozit, 
fiindcă aici d-ta eşti cel mai mare; în această regiune d-ta eşti mai mare şi decât mine şi 
decât regele." Aşa şi este, dar generalul Racoviţă nu-şi cunoaşte puterile. 

Fapt este că această chestiune s-a plimbat dintr-o parte în alta, iar nemţii au 
plimbat şi ei mărfurile din laşi. 

În locul d-tale, domnule general Popescu, le luam eu. Pe urmă, discutam 
chestiunea. 

G-ral D. Popescu: La mine, chestiunea n-a întârziat nici 24 ore. 
Mareşal I. Antonescu: Ştiu, ştiu dar trebuia să le iei d-ta. 
Ţăranii din Bucovina n-au unde să-şi pască vitele. Am spus să intre cu ele în 

golurile de păduri şi chiar în pădurile Fondului Religionar. 
P. Nemoianu: Am dat decizia şi trebuie s-o extindem şi asupra vitelor, 

orfanilor şi văduvelor. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt femei sărace cu câte şase copii, cari au vaci şi oi 

şi trăiesc numai de pe urma lor. N-au unde să le trimită la păscut, mai ales că trupele 

152 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



care au trecut pe acolo le-au luat fanul. Caii germanilor însă pasc prin locurile de 
păşune, unde se face îaneata. La iarnă va fi o situaţie foarte grea din acest punct de 
vedere acolo, dacă nu luăm măsuri din vreme. Mă voi duce peste două săptămâni din 
nou în această regiune, ca să văd rezultatul dispoziţiilor pe care le-am dat. 

Aceasta este realitatea. Am dat ordin ca vitele să fie lăsate să intre în golurile 
de pădure ale Fondului Religionar şi chiar în pădurile Statului. Trebuie însă ca această 
chestiune să fie legalizată, ca nu cumva mai târziu să vină reprezentanţii Fondului 
Religionar şi să facă proces Statului pe această chestiune. Trebuie ca d-ta, domnule 
ministru Nemoianu, să faci forma legală. Dacă d-ta poţi să dai dispoziţii pentru 
pădurile Statului, nu poţi să dispui pentru pădurile particulare. Or, Fondul Religionar 
este o instituţie particulară şi pentru ea trebuie să găseşti forma legală. S-au refugiat 
acolo ţărani cu o mulţime de vite, pe care nu le putem lăsa să moară. 

O mare bogăţie acolo este lemnul. A venit la mine un ţăran chiabur, care avea 
imense cantităţi de lemn de brad pentru celuloză, deja tăiat, dar pe care nu-l poate 
transporta, din cauză că nu merge plutăritul. Dar mai este acolo şi cherestea. Trebuie ca 
Ministerul Economiei Naţionale să pună în valoare acel canal mare, Bistriţa, care 
transportă mărfurile noastre pe gratis, cu plutele. Trebuie însă ca această operaţie să fie 
finantată. Să se găsească formele, pentru ca aceste mărfuri să fie ridicate. Cumpărătorii 
au dispărut, iar mărfurile au rămas pe loc; ne învârtim mereu în acest cerc vicios. Să 
ieşim din acest cerc, să luăm mărfurile cu bonuri, însă trebuie să avem bani ca să plătim 
pe plutaşi. Plutele încărcate cu lemne vin până la Broşteni, de acolo sunt luate în 
primire de alţi plutaşi, cari le duc până la Brăila şi până la Galaţi. Interesul nostru este 
să aducem tot ce se găseşte pe Valea Bistriţei, de la Cârlibaba, şi pe pârâul Neagra şi pe 
alte văi, şi să transportăm pe apă până la Cosmeşti şi chiar până la Galaţi, de unde 
putem aduce lemnele pe şlepuri până la Olteniţa, iar de acolo le putem transporta până 
la Buşteni şi Zărneşti. 

S. Ghiolu: S-a început executarea unui plan de transport de zece zile. Pentru 
cherestea se face câte un tren la două zile, iar cu plutele, s-au trimis circa 3000 metri 
cubi de lemn la Galaţi. 

Mareşal L Antonescu: N-am văzut nicio plută. Sunt în Bucovina mii de 
vagoane de lemne. Cu aceste plute puteţi aduce şi alte mărfuri; puteţi transporta şi vite. 
Sunt o mulţime de lemne de foc pe Valea Bistriţei, care pot fi aduse încoace. Vom intra 
într-o criză de lemne de foc şi nu vreau să mă surprindă iarna cu oraşele neaprovizio
nate. Aşa cum nu m-am lăsat învins de nici o problemă, nu mă voi lăsa învins nici de 
problema combustibilului la iarnă. Trebuie să aprovizionăm toate oraşele. 

P. Nemoianu: Este vorba în Bucovina de 18.000 vagoane de lemne. 
Mareşal I. Antonescu: Eu mai am câtva timp ca să ajung la convingerea că 

vom ţine şi pe frontul Basarabiei. Ceea ce mă ţine în loc în ce priveşte repunerea în 
funcţiune a aparatului de Stat este că n-am toată siguranta pentru Nistrul inferior. Mă 
voi duce săptămâna viitoare în Basarabia, mă voi convinge de situaţia frontului şi de 
alte probleme în legătură cu posibilităţile noastre de luptă şi de apărare în această 
regiune şi voi vedea la ce concluzie voi ajunge. În ziua când voi ajunge la concluzia că 
frontul s-a stabilizat şi că va fi imposibil pentru ruşi să treacă, vom pune în funcţiune 
toată industria din Valea Bistriţei. 
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Sunt mii de oameni cari n-au cu ce trăi acolo. Trebuie să punem fabricile în 
funcţiune. ,,Letea" nu mai funcţionează, nu mai cumpără lemn. Nemaicumpărând lemn, 
se dezorganizează tot sistemul economic din Valea Bistriţei, fiindcă fabrica „Letea" era 
marele cumpărător de lemn din regiune. Mai sunt şi alte fabrici ovreieşti, cu cozi de 
topor româneşti, care de asemenea nu mai cumpără lemn. Şi aceasta este o formă de 
sabotare a războiului. 

Toate aceste chestiuni vă rog să le studiaţi. Fabricile mici pot fi puse în 
funcţiune. Lucrătorii care munceau la tăiatul şi prelucratul lemnului trebuie să fie 
întrebuinţaţi. Vă rog să găsiţi formula de creditare şi de plată a lemnului cu bonuri, dar 
lucrătorii trebuie plătiţi cu bani. Patronii fabricilor sunt foarte mulţumiţi să transforme 
aceste mărfuri în bonuri, fiindcă altfel tot le pierd. 

La Centrul Naţional de Românizare este un colonel Luculescu, care a plecat 
fără să plătească 7 milioane lei muncitorilor de la fabrica din Breaza. Acelaşi lucru cu 
cei de la Fondul Religionar: au exploatat munca prestată de oameni şi au plecat fără să-i 
plătească. Dv., de la Ministerul Economiei Naţionale, le veţi face notificări şi dacă în 
zece zile, nici colonelul Luculescu, nici Fondul Religionar nu vor plăti ceea ce au de 
plată acolo lucrătorilor, vor fi impuşi la câte o amendă dublă, în afară de plata sumei 
datorate. Dacă nu vor plăti nici atunci şi nu vor achita amenzile, atunci vinovaţii vor fi 
internaţi în lagăr pe câte un an de zile. 

Vă rog să stabiliţi ce faceţi cu minele din Bucovina. Trebuie să vă puneţi de 
acord pentru exploatarea lor. Mână de lucru există în regiune, iar instrumentele şi 
maşinile vor fi aduse din Gennania. Este o chestiune de finanţare, care trebuie 
prevăzută în Convenţiunea care se va încheia. 

S. Ghiolu: În clearing. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să discutaţi şi să ajungeţi la o concluzie cât 

mai repede în această privinţă, pentru că oamenii aceştia trebuie să trăiască. Sunt mii de 
oameni cari lucrează în mine. 

Trebuie să ieşiţi cât se poate de repede din această situaţie, fiindcă nu este timp 
de pierdut. 

Pentru Centrul Naţional de Românizare, având în vedere necesitatea exploa
tării fierăstraielor, am dat dispoziţii ca ţăranii, cari lucrează la ele, să se organizeze în 
obştii şi să le exploateze. Aceasta n-a convenit prefectului. Sunt însă ţărani chiaburi, 
cari pot să exploateze ei şi să se organizeze în cooperative. Nu mă priveşte pe mine. Se 
poate face şi această organizare, aşa cum există în industria brânzeturilor, a 
caşcavalului şi a şvaiţerului de acolo. Dacă nu, faceţi dv. această exploatare, găsind 
ţărani chiaburi, pentru arendarea fierăstraielor. De aceea, să vă duceţi dv. şi d-ta, 
domnule ministru Vlădescu, şi cineva de la Economia Naţională, în Bucovina, ca să 
organizati un sistem de exploatare. 

In concluzie, trebuie să luăm din Bucovina tot ce putem: lână, surplusul de 
vite, lemn şi brânzeturi. Trebuie să asigurăm exploatarea şi să repunem în funcţiune 
viaţa economică a provinciei. În al treilea rând, trebuie să organizăm schimbul cu Ţara 
Românească, trimiţând în această regiune, în cel mai scurt timp, porumb pentru hrana 
oamenilor şi sare pentru vite. 
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În chestiunea asigurărilor muncitoreşti, acelaşi lucru. Toţi au fugit de acolo. 
Totul trebuie pus la loc. 

I. D. Enescu: Parte din ei s-au mai întors. 
Mareşal I. Antonescu: Cine nu se înapoiază să fie destituit. Trebuie să ne 

scoatem mănuşa şi să ne arătăm nodurile pe care le aveau dacii la mână şi cu care când 
plesneau spărgeau capul. Când au fugit, în trei zile au ajuns în celălalt capăt al ţării, iar 
acum la înapoiere le trebuie trei săptămâni şi nu se mai pot întoarce. Cum au fugit aşa 
să se înapoieze. 

I. D. Enescu: În Moldova s-au înapoiat. Am fugit şi eu acolo şi am văzut. 
Mareşal I. Antonescu: Înapoierea lor este o poveste. A fost şi dr. Tomescu 

acolo, dar nu a vorbit cu toţii. Am întrebat: ,,Aţi vorbit cu dl. dr. Tomescu?" Mi-a 
răspuns: ,,Nu m-a chemat". 

Chemaţi-i vă rog pe toţi. Eu am stat de vorbă cu fiecare, de la Banca Naţională 
până la magistrat, până la primar şi notar. 

Duceţi-vă acolo. Sunteţi membri ai Guvernului, aveţi dreptul şi datoria să o 
faceţi. Constataţi toate problemele la faţa locului. 

M. Vulcănescu: Sunt unele regiuni unde nu putem reinstala integral serviciile, 
căci nu mai corespund necesităţii lor. De pildă, vama de la Bacău nu mai poate 
funcţiona în condiţiile de mai înainte. Am mutat-o şi acolo s-a sporit numărul 
funcţionarilor şi au sporit şi atribuţiunile. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă stabilizăm frontul în mod definitiv, atunci 
trebuie să reluăm viaţa până la 5 km în spatele frontului. În ceea ce priveşte personalul 
care a fugit - se întâmplă fenomenul acesta şi în Bucureşti şi pretutindeni -, trebuie să 
luăm măsuri. Eu am cerut să se facă Legea pentru mobilizarea totală a naţiunii. Astăzi 
chiar bărbierul care a venit la mine mi-a spus: ,,Domnule Mareşal, m-a rugat patronul 
să vă spun că nu-i vin lucrătorii şi ca să-i dea afară nu o poate face, căci Legea muncii 
îl opreşte". 

I. D. Enescu: Am dat dispoziţiuni ca acei cari au plecat fără învoire să poată fi 
înlocuiţi. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta nu este o soluţie. Toată lumea trebuie să fie 
mobilizată şi trebuie să stea la locul ei. Cum mă duc eu pe front sub bombardament, 
cum staţi dvs. la posturi sub bombardament, aşa trebuie să stea fiecare cetăţean. Putem 
să luăm măsuri ca să nu se facă sacrificii inutile şi atunci când Sf' dă alanna să-i 
scoatem din oraş, sau să-i ducem la adăpost. Poate să moară, se poate să mor şi eu. 
Aceasta este soarta. Acestea sunt timpurile. Nu depinde de mine să opresc războiul, 
căci dacă ar depinde de mine n-aş pierde nicio milioană parte dintr-o secundă ca să-l 
opresc. Este un flagel care anarhizează omenirea; din el nu profită nimeni decât 
anarhia. După mine, eu astăzi l-aş opri, dar nu pot, căci nu depinde de mine. 

Ca să vedeţi cât de nepractici suntem noi, să vă dau un exemplu: l.N.C.OOP.-ul 
a avut în Bucovina un depozit de sape şi fier ţărănesc. l-am întrebat pe ţărani: ,,De ce 
nu luaţi de aici sape?" ,,Nu le putem folosi", mi-au răspuns. ,,Nouă ne trebuie sape de 
piatră şi aici s-au adus sape de câmpie". Deci trebuie revăzut tot sistemul acesta. 

S. Ghiolu: Pentru industria lemnului de pe Valea Bistriţei noi intenţionam să 
dăm dispoziţie pentru anumite fabrici ca să poată să înceapă lucrul imediat. 
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Mareşal I. Antonescu: Vom ajunge chiar să repunem în funcţiune unele din 
fabricile care au fost mutate. Sunt anumite ferăstraie mici care trebuie să funcţioneze. 

S. Ghiolu: Annata ar trebui să dea concursul fabricilor mici, cumpărând de la 
ele. Marina să ne pună la dispoziţie un număr de remorchere şi şlepuri pe Dunăre, care 
să urce chiar pe Siret şi pe Prut pentru transportul materialului lemnos. Annata 
germană cumpără 25.000 m.c. buşteni, în schimb s-a obligat să ne aducă prin Ungaria 
25.000 m.c. cherestea din Bucovina, care nu poate veni pe plute, ci numai cu trenul, 
căci se alterează în contact cu apa. Numai lemnul rotund poate veni cu plutele. 

Mareşal I. Antonescu: Să aduceţi toate acele cantităţi imense de lemne de 
lucru care se găsesc în Bucovina. Pe tot drumul de 800 km pe care l-am fficut în 
Bucovina am văzut cantităţi imense de lemn fasonat şi buşteni. 

„Letea" de ce nu funcţionează? Dl. Brătianu mi-a spus că vrea ca „Letea" să 
rămână pe loc. Acum de ce nu funcţionează? 

S. Ghiolu: Este un complex mai mare şi ne gândim dacă putem să o punem la 
loc să funcţioneze sau nu. 

Mareşal I. Antonescu: La Broşteni administraţia domeniilor Prinţului Nicolae 
a plecat. Acolo n-am găsit nici un funcţionar, deşi avem armata noastră. ,,Letea" nu 
funcţionează şi ni s-a spus de locuitori: ,,Dacă «Letea» nu cumpără lemnul nostru, 
suntem morţi." 

S. Ghiolu: Tot lemnul pentru celuloză se aduce şi se prelucrează la Zărneşti şi 
la Buşteni. 

Mareşal I. Antonescu: În altă ordine de idei, atrag atenţia asupra tifosului 
exantematic în Ploieşti. Dacă nu luăm măsuri din timp, va fi o calamitate, în primăvara 
viitoare. Sunt dator ca de acum să fac presiuni asupra dvs. să vă organizaţi. Rândul 
trecut am constatat lipsa cuptoarelor de deparazitare, lipsa băilor japoneze. 

Dr. P. Tomescu: Am pus la dispoziţia Statului Major 30 băi japoneze; avem 
gata 100 băi japoneze, iar peste 2 săptămâni încă 100 pe care le vom răspândi în 
diferite centre. 

Mareşal I. Antonescu: Să-mi arătaţi şi mie unde s-au instalat, ca să văd şi eu 
cum funcţionează. 

G-ral C. Pantazi: Douăzeci au fost trimise la Armata a 4-a. 
Mareşal I. Antonescu: Ceea ce trebuie să rezolvăm, în primul rând, este ches

tiunea cantinelor şi căminelor de zi pentru copii, pentru ca femeile să poată să înceapă 
să lucreze, chiar dacă au 5-6 copii. 

O greutate foarte mare vine din faptul că toată lumea s-a evacuat, au plecat 
toate doamnele şi nimeni nu se mai ocupă de această chestiune. De aceea trebuie să 
facem această Lege a muncii naţionale, pentru ca nimeni să nu mai dezerteze de la 
datorie. 

Dr. P. Tomescu: Problema tifosului exantematic a fost discutată în Consiliul 
de ieri şi s-a hotărât să mai punem încă 500 cuptoare în funcţiune, aceasta la iniţiativa 
dlui vicepreşedinte al Consiliului. 

Mareşal I. Antonescu: Toate autorităţile evacuate, începând cu Transnistria şi 
terminând cu acelea din linia unde ne găsim astăzi, au plecat cu fel de fel de bunuri şi 
au scăpat de sub controlul dvs. 
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Să se ia de la aceste autorităţi toate autocamioanele, toate automobilele, pentru 
ca să le folosim pentru nevoile Statului. Imediat să se trimeată prefectului de la 
Câmpulung un automobil şi un autocamion. 

Domnilor, v-aş ruga să vă duceţi în ţară, să vă duceţi în Moldova. Vă pun la 
dispoziţie şi avionul. 

Domnule general Jienescu, să faci bine să iei Junkărele d-lui Alexianu. D-sa a 
luat escadrila Bugului şi a transformat-o în escadrila Tisei şi are şi două Junkăre la 
dispoziţie, care stau la Timişoara, la dispoziţia d-nei Bumaia. Generalul Vasiliu mi-a 
afirmat acest lucru şi trebuie să-l cred. 

G-ral C. Vasiliu: Le-am văzut cu ochii mei. 
Mareşal I. Antonescu: Să iei Junkărele şi să le pui la dispoziţia dlor miniştri. 

Mâine-dimineaţă eu plec la Tg. Frumos cu avionul şi mă întorc seara. Vă asigur că este 
o călătorie plăcută şi deloc periculoasă. 

În acelaşi timp vă rog ca toate dispoziţiile care se iau să fie supravegheate în 
executarea lor şi să faceţi pentru ele comunicarea în scris în felul următor: Dispoziţiu
nea dată în Consiliul de Miniştri, pentru cutare chestiune, s-a executat, dar executarea 
constatată de dvs., nu executare pe hârtie, căci multe lucruri nu se execută; am 
constatat că foarte multe dispoziţiuni pe care v-am rugat să le luaţi n-au fost executate. 

Am constatat tot în Bucovina că ungurii în fiecare an au acut o convenţie cu 
noi pentru ca să transporte şi ei plutele până la Galaţi. Am văzut că erau lemne multe 
acolo. Au devastat sistematic pădurile din Secuime, ceea ce înseamnă că nu sunt siguri 
că vor rămâne stăpâni pe aceste păduri pe care le-au luat în 1940. Înainte de războiul 
celălalt, ungurii au menajat foarte mult pădurile lor, pe când acum au pornit la o 
exploatare sălbatică. Este şi lipsa lor de încredere în arbitrajul de la Viena. Au scos de 
acolo lemne multe şi probabil că vor cere şi anul acesta să faceţi o convenţie de 
plutărit. Să nu mai faceţi această convenţie decât legând-o de convenţia de navigaţie pe 
canalul Bega. Să profităm de nevoia lor şi să ne satisfacem şi noi nevoile noastre. Nu 
negociaţi decât pe această bază. Această chestiune să o daţi în studiul Ministerului de 
Externe. 

S. Ghiolu: Germanii au la Cârlibaba lemn rotund. Noi putem să le dăm din 
Ungaria 30.000 m.c. de lemn de construcţie. 

Mareşal I. Antonescu: Bineînţeles că până la urmă tot noi vom plăti acest 
lemn, căci tot din lemnul nostru este. Acest Ardeal se va întoarce la ţara noastră oricare 
ar fi situaţia după actualul război. 

Ce s-a mai acut la laşi? Dl. Petrovici ar trebui să se ducă acolo. 
I. Petrovici: Daţi-mi avionul şi mă duc. 
Mareşal I. Antonescu: Mâine-dimineaţă îl ai la dispoziţie, la ora 8. 
La Roman au început să dispară mărfurile, să se epuizeze stocurile pe care le 

avea I.N.COOP-ul. Să luaţi dispoziţii pentru ca să se reaprovizioneze oraşul. Din cauza 
evenimentelor nu au mai funcţionat transporturile economice; acum trebuie să profităm 
de situaţia actuală şi cer dlui Constantinescu să ia dispoziţie ca toate transporturile 
economice să funcţioneze în mod normal, fie ataşând vagoane la trenurile personale, fie 
chiar suprimând total trenurile personale, fie chiar diminuând unele transporturi 
militare, căci acum frontul este saturat cu materialele de care avea nevoie. Mai este 
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doar nevoie de front de aprovizionamente şi de întreţinerea stocurilor de muniţiuni pe 
care le avem acolo. Consumul de muniţii este foarte mic, deci se pot folosi de aici 
înainte pe o scară mai mare transporturile economice. Rămân acum mai mult 
transporturile militare germane şi transporturile de muniţii. 

Zburând pe deasupr~ ţării şi în Moldova şi la Sud, am constatat că pământul 
este bine lucrat şi complet. In jud. Buzău am constatat, cu foarte multă bucurie, că 
prefectul de acolo şi-a făcut datoria. Câmpul în Buzău este mult mai bine lucrat decât 
în Ilfov, deşi ar fi fost firesc să fie invers. Colonelul Ianescu, noul prefect, merită toată 
lauda. Mijloacele de tracţiune din Ilfov au găsit alte posibilităţi de lucru, au făcut 
transporturi de mobile, de persoane, şi au neglijat munca pământului. A rămas foarte 
mult pământ nelucrat aici. 

G-ral D. Popescu: De multe ori din avion se vede şi greşit. Aşa dvs. mi-aţi 
spus: că aţi văzut din avion că jud. Covurlui este foarte prost lucrat, or, după statistica 
pe care o am, pot să vă afirm că judeţul Covurlui a fost foarte bine lucrat. 

Mareşal I. Antonescu: Pot să-ţi afirm d-tale că din avion nu se vede greşit, ci 
mai bine decât de pe pământ. Judeţul Covurlui era aşa cum ţi-am spus că este: acum 
când am trecut din nou peste Covurlui era o diferenţă mare. Eu n-am interesul să găsesc 
rău acolo unde este bine; dorinţa mea este să găsesc numai bine şi nu este pentru mine 
mai mare fericire decât atunci când întâlnesc peste tot că este bine, iar dacă este rău eu 
caut să-l îndrept. Eu n-am avut plăcerea sadică să-ţi arăt că există un rău, acolo unde nu 
era, dar aceasta a fost realitatea. Am destulă experienţă şi ochi destul de buni ca să-mi 
dau seama dacă pământul este sau nu bine lucrat. După felul climei ar trebui judeţele de 
la Nord, cum e judeţul Buzău, să fie mai întârziate faţă de jud. Ilfov şi totuşi nu este 
aşa. Eu când viu de la Buzău spre Ilfov, în Ilfov găsesc foarte multe loturi nelucrate. 
Am mai constatat lucrul acesta şi când umblam călare până la linia de centură şi am dat 
dispoziţia atunci să se ia loturile acelor cari nu-şi lucrau pământul. Pe atunci era dl. 
Pană ministru de Agricultură şi am dat dispoziţia că trebuie să punem în valoare orice 
bucăţică de pământ şi cine nu o pune în valoare nu merită să o stăpânească ca (sic!) pe 
un bun propriu. 

Probabil că prefectul de Ilfov a scăpat chestiunea din mână, lăsând oamenii să 
vină la Bucureşti, să se refugieze, în loc să-şi vadă de munca câmpului. 

Pentru Fondul Religionar, îl rog pe dl. Mihai Antonescu, sub o formă sau alta, 
să facă în aşa fel încât să-l luăm din administrarea Bucovinei şi să-l trecem sub 
administrarea directă a Autorităţii centrale. Vreau să-i scot pe domnii aceştia care cred 
că mai este încă momentul să facă ei afaceri personale. Noi avem nevoie de manganez 
şi trecem peste orice ca să scoatem magneziul din Bucovina. Trebuie să facem exploa
tarea la maximum a acestei avuţii, după cum şi pentru lemn trebuie să procedăm la fel. 

Deci şi această chestiune s-o luaţi în mână şi până săptămâna viitoare să-mi 
arătaţi soluţiunea pe care aţi dat-o. 

I.N.COOP.-ul să reintre în funcţiune, aşa cum am spus. Prefecţii din Bucovina 
să colecteze lâna. 

P. Nemoianu: S-a dat o circulară către prefecţi. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru drumuri am vorbit cu d-ta, domnule 

Constantinescu. 
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A. Constantinescu: Pentru drumuri programul de lucru l-am făcut şi dl. 
ministru de Interne l-a aprobat. 

Mareşal I. Antonescu: Am primit harta pentru circulaţia în circuit, aşa cum 
vreau să se facă. Am vorbit şi cu generalul Wehller. Nu este exclus ca bombardierele 
americane să-şi întindă zona lor de acţiune şi către Nordul ţării, aşa că avem nevoie să 
organizăm acest circuit. 

Foarte mulţi preoţi şi învăţători nu s-au întors la locurile lor. 
Domnule ministru de Finanţe, acestora nu le faci nicio plată. Preoţilor cari nu 

s-au întors le tai subvenţiile pe 3 luni, iar învăţătorilor leafa pe 3 luni. Această măsură 
să fie adusă la cunoştinţa generală. 

La Casa Asigurărilor Sociale de la Bacău au plecat surorile de caritate, 
infirmierele, moaşele. 

Dr. P. Tomescu: Şcoala de infirmiere este plecată. 
Mareşal I. Antonescu: Le am nominal aici. 
Aceasta este situaţia la Bacău, la 70-80 km de front. Acolo avem armată şi 

ţinem frontul de luni de zile. De la Episcopie au plecat de asemenea toţi. De la 
Asigurările Sociale au plecat. 

I. D. Enescu: Armata a ocupat spitalul. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta ai prea mulţi funcţionari, mai dă-i afară. 
I. D. Enescu: Am făcut reduceri. 
Mareşal I. Antonescu: După ce ai făcut o reducere, mai redu încă o dată 

personalul. În Asigurările Sociale este o birocraţie fantastică. În loc de asigurări sociale 
noi facem operă de paraziţi ai Statului. Tot Statul este acel care subvenţionează cea mai 
mare sumă. 

La Roman, tot aşa, a plecat toată Episcopia cu tot personalul. La Tutova, au 
plecat inspectorul de muncă, preşedintele Camerei de Muncă, administratorul 
Căminului de Ucenici şi trei preoţi. De la laşi, bineînţeles, a plecat toată Episcopia. 

I. Petrovici: S-a întors mitropolitul. 
Mareşal I. Antonescu: Bine că s-a întors. 
Dar au plecat de la Iaşi: 120 preoţi, 22 funcţionari de la Serviciul Sanitar, 16 

de la Casa Asigurărilor Sociale, 15 de la Inspectoratul Şcolar, 11 de la Vamă, 8 de la 
Inspectoratul de Muncă. Te rog să-i destitui pe aceştia, domnule ministru Enescu, ca să 
ai mai multă muncă şi mai puţini inspectori. 

I. D. Enescu: Din 8 am destituit 6. 
Mareşal I. Antonescu: De la Camera Agricolă au plecat cinci funcţionari. 

Să-i destituiţi şi pe aceştia. De la Serviciul Silvic au plecat doi funcţionari, de la 
Administraţia Financiară unu, de la Camera de Comerţ unu, de la Prefectură unu. 

V-am spus să fie destituit vechiul prefect de Câmpulung şi să fie numit acesta 
de acum. 

G-ral D. Popescu:Nu sunt sub ordinele mele. 
Mareşal I. Antonescu: Nici până astăzi n-ai rezolvat chestiunea doctorului 

Bădărău, domnule ministru Tomescu. 
Dr. P. Tomescu: Am raportat domnului prim-ministru. 
M. Antonescu: Era în concediu şi a rămas să-l scoată la pensie. 
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Mareşal L Antonescu: Dacă cineva părăseşte frontul, este dat în judecată. Or, 
frontul pentru dv., pentru funcţionarii dv. şi pentru medici este locul unde vă îndepliniţi 
funcţiunile. Un şef de spital, care are spitalul bombardat, nu se gândeşte să vină acolo 
şi să pună lucrurile în ordine. Acest domn, care a fugit şi n-a revenit, chiar bolnav fiind, 
trebuia sancţionat, fiindcă nu este admisibil să facă ce a făcut. 

Dr. P. Tomescu: Dacă ar fi fost bolnav, v-aş fi raportat, dar n-a fost. Am 
convingerea că n-a fost bolnav. A plecat cu concediu, în regulă. 

Mareşal I. Antonescu: Dar domnul profesor Iacobovici a venit la Spitalul 
Brâncovenesc? 

Dr. P. Tomescu: D-sa conduce şi spitalul de la Buftea şi dv. aţi spus: ,,Ori 
unul, ori altul". 

Mareşal I. Antonescu: Atunci cine conduce Spitalul Brâncovenesc? 
Dr. P. Tomescu: Eforii. Noi n-avem autoritatea să numim conducători. 
Mareşal L Antonescu: Cum se poate? Şi dacă spitalul este bombardat, noi 

suntem obligaţi să stăm cu braţele încrucişate? Putem să avem această concepţie? 
Dr. P. Tomescu: Eu mă lupt de trei ani şi n-am putut să zdrobesc această 

concepţie a Eforiei şi Epitropiei. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să intervii cu autoritatea d-tale de ministru. 

Dacă nu găseşti în cadrul legilor noastre un articol, d-ta trebuie să ceri să se aplice 
sancţiuni drastice unor oameni cari au un spital în primire şi cari nu fac nimic ca să-l 
repună în bună stare, după stricăciunile provocate de bombardament. 

Dr. P. Tomescu: Dv. mi-aţi comunicat că aţi găsit acolo, pentru câteva 
minute, numai pe unul din efori. 

Mareşal L Antonescu: A venit numai pentru câteva minute domnul doctor 
Moscu şi a şters-o de frică să nu-l surprindă un alt avion inamic. 

I. Petrovici: Domnule Mareşal, între preoţi şi corpul didactic, cred că trebuie 
flcut un distinguo, preoţii cari şi-au părăsit posturile sunt vinovaţi; membrii corpului 
didactic însă, odată ce se dăduse vacanţă, nu erau obligaţi să rămână zi cu zi acolo. 

Mareşal L Antonescu: Am să-ţi dau un caz petrecut în Ardeal: într-o 
localitate s-a flcut un apel pentru organizarea unei cantine şi învăţătorii au refuzat să 
dea concursul. Aşa au flcut şi doamnele învăţătoare, la fel ca şi nevestele funcţionari
lor, de altfel, care se plimbă în pijamale pe străzile satelor. Este un spectacol detestabil, 
pe care l-am văzut chiar eu într-unele sate de pe şoseaua Bucureşti-Ploieşti. În loc să 
dăm exemplu de ţinută, dăm exemplu de destrăbălare. Şi cine face aşa? Chiar nevestele 
funcţionarilor Statului, sub ochii lor. Este posibil să se tolereze astfel de lucruri? În loc 
să ia mătura în mână şi să ajute la curăţirea caselor satului, doamnele acestea găsesc de 
cuviinţă să se plimbe în pijamale! 

M. Antonescu: La Argeş, am întâmpinat aceeaşi nemulţumire, mărturisită de 
localnici. 

Mareşal I. Antonescu: S-au dus acolo numai ca să mănânce şi să joace cărţi. 
Domnule ministru de Interne, te rog să iei măsuri să li se interzică să joace cărţi. Toată 
lumea se plimbă; nu munceşte nimeni. Am să viu cu pedeapsa destituirii, pentru toţi cei 
cari nu lucrează. 

160 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



M. Antonescu: Mâine apare în ziare o enciclică mustrătoare a Înalt Prea 
Sfinţitu.lui Patriarh asupra purtării funcţionarilor şi funcţionarelor plecaţi în dispersiune. 

I. Petrovici: Domnule Mareşal, autorizaţi ca, în locul mitropoliţilor plecaţi, să 
trimitem locotenenţi? 

Mareşal I. Antonescu: Desigur, şi d-ta să-i dai afară pe cei cari nu se întorc. 
I. Petrovici: Am luat înţelegere cu Patriarhul, care este foarte înţelegător, şi 

este vorba să trimitem locotenenţi la Roman, de unde a plecat şi episcopul, care e grav 
bolnav, şi vicarul. 

Mareşal I. Antonescu: E el bolnav, dar a plecat cu un cortegiu întreg. 
I. Petrovici: În genere; exemplul de sus găseşte iniţiatori. Întâi a plecat 

mitropolitul şi apoi au plecat ceilalţi. 
Mareşal I. Antonescu: Şi lucrul acesta nu s-a întâmplat numai în Bucovina şi 

în Moldova. Am primit un raport, domnule general Popescu, în care mi s-a arătat că la 
Turnu-Severin nu s-au putut face înmormântări creştineşti, din pricină că, după 
bombardamentele de la începutul lunei mai, au plecat toţi preoţii. 

O. Vlldescu: Am primit un raport de la Ploieşti. Şi acolo s-a petrecut acelaşi 
lucru. 

Mareşal I. Antonescu: Te rog să-i destitui, domnule ministru Petrovici, pe 
vinovaţi. Tuturor acestora li se va tăia subvenţia de la Stat. Statul nu poate face nimic, 
dar va tăia subvenţia lui şi preoţilor de la Ploieşti şi celor de la Turnu-Severin, ca şi 
celor cari au plecat de la posturi şi nu s-au mai întors. Să li se ceară multe, domnule 
ministru de Finanţe, şi să dai d-ta ordin să li se taie subvenţiile date pe statele de salarii, 
la Administraţia Financiară. Pentru acest lucru să se facă o comunicare în ţara întreagă. 

I. Petrovici: Comunicările sunt făcute. I-am somat prin prefecturi să se 
întoarcă şi, în cazul când nu se vor întoarce, le voi suspenda plata salariilor. 

Mareşal I. Antonescu: O problemă delicată, căreia trebuie să-i găsim soluţie, 
este încheierea Convenţiei cu Germania. N-am avut timp s-0 facem şi n-am avut 
constituit organul, la Statul Major sau la Ministerul de Război, care să controleze 
cumpărăturile făcute de germani. Unităţile germane n-au avut lei şi au dat bonuri. S-au 
petrecut însă şi lucruri tragice. Am constatat că într-un sat din Bucovina, un ticălos de 
neamţ a luat vaca unui ţăran şi i-a dat un bon scris în nemţeşte. Românul a luat bonul 
şi, foarte liniştit, 1-a pus la chimir sau în cartea de rugăciuni, sigur că va fi despăgubit 
pentru vaca luată. Ce credeţi că scria în bon? Scria aşa: ,,Posesorul acestui bilet are 
dreptul să fie Jist, pentru căi s-a luat vaca". 

Altui ţăran din Voroneţ - sat care a fost sub acţiunea brandurilor inamice - i s-a 
luat totul. I-am dat 20.000 lei din fondurile mele. 

Acestea sunt unele din ticăloşiile mari cari s-au făcut acolo. 
Au fost însă şi lucruri regulate. Germanii au dat ţăranilor bonuri în regulă 

pentru lucrurile luate. Pentru acestea, noi trebuie să dăm ţăranilor bani, fiindcă au 
nevoie. Ceilalţi intră în regula stabilită. 

G. Netta: Domnule Mareşal, la 6 mai v-am făcut un raport, pe care l-am depus 
la dv. N-am încă rezoluţia dv. 

Mareşal L Antonescu: Imposibil. Nu stau atâta vreme hârtiile la mine. Tot ce 
mi s-a dat de la Armată, am rezolvat; toate decretele le-am semnat. Au mai rămas 
anchetele, notele şi referatele. Problema aceasta nu mi s-a prezentat la 6 mai. 
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O. Vlădescu: Vi s-a prezentat, şi dv. aţi dat dispoziţia să se facă o conferinţă 
la Ministerul Finanţelor. Aţi văzut raportul şi l-aţi trimis, cu o nouă rezoluţie, la Statul 
Major, de unde nu s-a mai întors. 

Mareşal I. Antonescu: Hârtia, în orişice caz, n-a stat la mine. 
O. Vlădescu: A plecat de la dv. cu rezoluţie şi s-a dus la Statul Major. 
G. Netta: Îl interesează şi pe domnul general Arbore aceeaşi problemă. 
G-ral I. Arbore: Am lucrat împreună cu domnul ministru al Finanţelor. 
Mareşal I. Antonescu: În orişice caz, vă rog să rezolvaţi săptămâna aceasta şi 

această problemă. 

O chinezărie, pe care am constatat-o la Roman: era acolo zahăr, care trebuia 
dat Armatei. Armata nu cumpără cu bani, fiindcă n-are, ci liberează bonurile, pe care 
le-aţi hotărât dv. Pe baza acestor bonuri de plată însă, nu se poate libera zahărul, fiindcă 
vine fiscul şi cere taxa în bani. Directorul fabricii de acolo mi-a spus: ,.Eu primesc 
bonuri, nu încasez bani. Şi totuşi trebuie să plătesc fiscului 10 milioane sau 11 milioane 
lei. De unde să am bani? Să se admită să plătesc şi eu fiscului cu bonuri". Un lucru mai 
elementar şi mai simplu nu se poate. Nu se eliberează Armatei zahăr, pentru că nu 
putem ieşi din acest cerc vicios. Te rog să dai dispoziţii, domnule ministru de Finanţe. 

În afară de aceasta, domnul Manolescu-Strunga a spus că a pus la dispoziţia 
Annatei 100 vagoane zahăr. Pentru ce am cerut Societăţii „Comerţul Zahărului" să facă 
acest sacrificiu? Pentru ca soldaţilor din prima linie să li se dea câte 50 grame de zahăr 
pe zi. Şi ca să nu apăsăm, din această cauză, asupra bugetului nostru, mai ales că 
soldaţii, luptând pe această linie, apără şi fabrica de zahăr a italianului sau francezului 
aceluia de la Roman, am cerut Societăţii „Comerţul Zahărului" să vină cu această 
contribuţie. Şi atunci, la aceste 100 vagoane de zahăr, pe care „Comerţul Zahărului" le 
donează Armatei, nu e drept să se plătească impozite sau taxe. Trebuie să i se acorde 
scutire. În principiu, tot ce se dă Armatei, de anumiţi negustori şi de anumite fabrici, nu 
trebuie să fie supus la impozite, în afară de cazul când ei vor să le plătească şi pe 
acelea, ceea ce nu cred să se întâmple. 

G. Netta: Pentru Armată, desigur, dar au fost cazuri când s-au făcut donaţii 
pentru polonezi sau pentru alţii. Atunci am spus donatorilor: ,,Donaţi şi taxele pentru 
Stat". 

Mareşal I. Antonescu: Da, numai pentru Armată. 
Nu s-au dat la Roman fonduri pentru plata pensiilor invalizilor, orfanilor şi 

văduvelor şi pentru familiile concentraţilor. Cu acestea vă rog să intraţi în ordine, 
pentru că prefectul a constatat foarte multe nemulţumiri la ţară din această pricină. 

Unul din primele principii pe care le-am pus, la instaurarea acestui regim, a 
fost să facem un guvern care să ne ţinem cuvântul şi să respectăm legile. Or, noi facem 
legi, încheiem angajamente şi nu ne ţinem de ele. Poporul acesta are dreptul să ne tragă 
la răspundere. 

Funcţionarii fiscului au plecat şi au ars rolurile fiscale. Cine a dat dispoziţie? 
M. Vulcănescu: Noi am dat, pentru ca inamicul să nu găsească o catagrafie a 

tuturor proprietăţilor. 
Mareşal I. Antonescu: Dar s-au ars roluri fiscale şi în oraşele în care n-a 

intrat inamicul, afară de cazul când nu suntem consideraţi noi inamici. 
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Ce facem acum? 
M. Vulcănescu: Vom cerceta. Se vor reconstitui. 
Mareşal I. Antonescu: Eu vă arăt constatările mele. 
Este nevoie de porumb la Neamţ. 
G-ral I. Arbore: Am trimis, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: 50 de vagoane, care n-au ajuns. 
G-ral I. Arbore: Am trimis 80 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: La Nord de Roman, într-o gară bombardată, au ars 

5 vagoane de muniţii. La Piatra-Neamţ am constatat că era un tren de muniţii lângă 
trenul meu şi câteva vagoane de mine nedescărcate. 

Am dat ordin ca totdeauna trenurile de muniţii să nu fie ţinute în gări. 
Trenurile de muniţii să nu fie împinse în imediata apropiere a liniei frontului şi dacă 
sunt împinse, dacă nevoia o cere, vagoanele să fie detaşate şi distanţate. Dar noi n-avem 
nevoie de aceste trenuri de muniţii în linia întâi. Muniţia să nu mai fie împinsă până 
acolo. La Piatra-Neamţ era un tren de muniţii care a stat 5-6 zile nedescărcat. 

În ce priveşte chestiunea raţiei şi alocaţiei, vă rog să nu ieşiţi din principiul pe 
care vi l-am dat: nu vreau să-l hrănesc pe soldat cu alocaţia, ci cu calorii. Îmi este 
indiferent cât plătesc. Mă interesează ce-i dau. Nu mă interesează dacă costă 30 lei 
într-un loc şi 300 lei în alt loc. A veţi toată libertatea în această privinţă. Ce aţi făcut 
dvs.? Aţi dat ordin să se dea raţiile, însă aţi fixat să nu se dea pe săptămână decât atâtea 
grame de carne. Col. Constantinescu mi-a raportat că vin ţăranii cu miei şi cu carne 
ieftină şi că el nu poate să cumpere, ca să dea soldatului, cu alocaţia pe care o are de 
1 kg carne pe săptămână de soldat. Se poate să am carne la dispoziţie şi să nu o pot da? 

Col. R. Davidescu: Soldaţii germani din acelaşi sector au câte 1 OOO grame, pe 
când ai noştri au câte 600 grame; soldaţii germani au câte 572 lei, pe când ai noştri au 
72 lei. 

Mareşal L Antonescu: Dacă îi pui alături, ce-i dai soldatului german şi ce-i dai 
soldatului român, soldatul preferă să mănânce ce-i dai d-ta, căci este mâncarea cu care 
este el obişnuit. Pe mine mă interesează să se dea soldatului hrană bună şi el să fie 
mulţumit. Acum mâncarea este de bună calitate. Şcolile de bucătari şi-au dat roade. 
Trebuie însă să interveniţi cu anumite lucruri la timp, pentru ca să le puteţi da hrana 
necesară. 

G-ral I. Arbore: Am dat ordin să se mărească raţia de carne. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă sumele puse la dispoziţie nu-ţi ajung ca să le dai 

o hrană cu numărul necesar de calorii, atunci ai de la mine dezlegare, eşti autorizat să 
depăşeşti această sumă. Col. Constantinescu are economie la livret, are bani pe care 
trebuie să-i verse. Aceasta nu este o economie. Nu se face economie din hrana 
soldatului. 

G-ral I. Arbore: Avem părţi unde livretul este deficitar şi atunci facem 
compensaţie. 

Mareşal I. Antonescu: Compensarea să nu o faci pe capul soldaţilor noştri. Se 
poate face compensaţie între noi, care mâncăm câte 7 feluri de mâncare la dejun şi tot 
ne văităm că este criză în Ţara Românească. 
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Pentru aprovizionarea lucrătorilor de la minele din Bucovina şi jud. Neamţ să 
vă ocupaţi de-aproape împreună cu I.N.COOP.-ul şi cu Statul Major. 

Sunt încă multe depozite în Iaşi, care au rămas de la evreii cari au fugit, şi care 
trebuie evacuate. Germanii au găsit aceste mărfuri şi au început să le transporte. Am 
comunicat g-ralului SchlSmer să interzică acest lucru şi am cerut g-ralului Stoenescu, 
care cred că va avea energia necesară, să pună capăt acestei situaţii. Trebuie însă să 
scoatem mărfurile de acolo. 

Este un ţăran în Banat care are 4 copii, care s-a oferit să ia să ţină la el, cu casă 
şi masă, 8 copii evacuaţi de Consiliul de Patronaj. Vă rog să vă interesaţi de numele 
acestui ţăran şi fapta lui să fie lăudată şi el citat pe naţiune. De asemenea, să facem o 
comunicare generală în care să arătăm cât de înţelegătoare s-a arătat populaţia din 
Banat în aceste împrejurări. 

Consiliul de Patronaj se interesează dacă copiii trimişi în evacuare sunt bine 
îngrijiţi, dar are nevoie de bani. 

Domnule Anghelescu, cât timp a fost guvernator al Băncii Naţionale dl. 
Ottulescu, Banca Naţională n-a fost la înălţime ca să dea ajutor pentru operele sociale. 
Te rog pe d-ta în această privinţă să dai primul exemplu şi faţă de celelalte bănci şi faţă 
de viaţa noastră economică. Banca Naţională trebuie să intervină masiv pentru operile 
sociale, chiar cu o sută de milioane. 

C. Anghelescu: În ultimele trei luni s-au dat 25.000.000 lei. Eu am dat în luna 
aprilie 5.000.000 lei. 

Mareşal I. Antonescu: Eu vă pot da un caz concret. Banca Naţională, la un 
apel :fficut pentru un orfelinat, care adăpostea orfani de război, a subscris l OOO lei. 

C. Anghelescu: Nu are să se mai întâmple aceasta. 
Mareşal I. Antonescu: După cum cunosc un arhimilionar care dă 2000 lei pe 

an pentru opere sociale. 
Te rog pe d-ta, domnule guvernator, să nu dai cu mia, ci să dai cu sutele de 

milioane, căci dacă daţi, pentru dvs. daţi. Soldatul român dacă reuşeşte să vă apere 
graniţele, pe dvs. vă apără, iar dacă nu reuşeşte, tot aurul dvs. se va duce pe gârlă. Daţi 
acum, înainte de a vă lua alţii aurul pe care nu vreţi să-l daţi. 

C. Anghelescu: Dacă va merge după ritmul din aprilie, cred că este destul de 
bine. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
Pentru C.N.R., domnule Vlădescu, chiar d-ta să te duci în Bucovina. Sunt sigur 

că chiar (sic!) d-ta vei lua avionul de mâine. 
I. Petrovici: Aţi contramandat ordinul pe care mi l-aţi dat? 
Mareşal L Antonescu: Nu. 
S-a întâmplat o neînţelegere între dl. g-ral Popescu şi dl. g-ral Stavrat în ceea ce 

priveşte zona etapelor. Ceea ce vă recomand este ca, în momentele acestea, să nu mai 
discutăm asemenea chestiuni. Nu este vremea să ne batem pentru cine comandă şi cine 
nu, ci trebuie să facem totul în cea mai deplină armonie şi coordonare, căci altminteri îl 
ajutăm pe inamic în opera de distrugere pe care ne-o pregăteşte. 

Vă rog, încă o dată, să coordonaţi acţiunile dvs. şi să trăiţi în perfectă armonie. 
Cu cât momentele sunt mai grele, cu atât trebuie să ne strângem mai mult rândurile. 
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G-ral D. Popescu: Eu l-am rugat pe dl. g-ral Stavrat să ia contact cu mine. D-sa 
a dat dispoziţiuni flră ca măcar să mi le comunice. 

Mareşal I. Antonescu: Să vedem dispoziţiunile. 
G-ral D. Popescu: De pildă, una din dispoziţiuni: Toţi funcţionarii 

administrativi trebuie să iasă pe teren şi să nu rămână la Prefectură, la Primărie decât 
un singur funcţionar subaltern. 

Viaţa administrativă nu poate sta pe loc. Lumea este deprinsă să se ducă la 
Prefectură, să se ducă la Primărie în timpul zilei. Ducându-se acolo, li se spune că să 
vină noaptea, pentru că serviciul este noaptea, deoarece funcţionarii trebuie să iasă pe 
teren. 

Mareşal I. Antonescu: Această măsură se poate atenua. Nu se poate spune 
însă: ,,N-ai dreptul să faci aceasta." 

G-ral D. Popescu: Dacă a spus: ,,N-ai dreptul să faci aceasta", atunci a spus 
un neadevăr. 

Col. R. Davidescu: S-a pus problema dacă are sau nu competenţa dl. g-ral 
Stavrat. 

Mareşal L Antonescu: G-ralul Stavrat a putut să ia o dispoziţie ca aceasta. Nu 
a flcut-o decât din dorinţa de a face bine. El a vrut să scoată lumea din apatia în care se 
găsea. 

Domnilor, v-am adus la cunoştinţă lucrurile esenţiale. Dar sunt şi lucruri mici. 
De aceea v-am rugat să vă duceţi fiecare la faţa locului, să luaţi în cercetare toate 
problemele. Puteţi să adunaţi autorităţile, puteţi să annonizaţi dificultăţile. Sunt 
interpretări greşite care se dau ordinelor pornite dintr-o bună intenţie. Sunt ordine date 
cu bună intenţie, dar alcătuite în aşa fel încât nu corespund situaţiei de la faţa locului. 

G-ralul Stavrat nu a făcut ceea ce a făcut ca să te contrazică pe d-ta. D-ta 
trebuie să-i atragi atenţia asupra consecinţelor supărătoare pe care le are măsura luată 
de el. 

G-ral D. Popescu: I-am atras atenţia şi mi-a spus: să las susceptibilităţile. 
Este şi diferenţă de vârstă, şi diferenţă de grad, şi diferenţă de situaţie între 

mine şi el şi nu pot admite să-mi vorbească astfel. 
Mareşal L Antonescu: Foarte bine. Am să-l aduc la realitate. Am avut 

intenţia să-l chem la Consiliul de Miniştri, dar nu am avut timp. 
G-ral D. Popescu: Funcţionarii ieşind toţi pe teren, viaţa este oprită. Ce să 

facă funcţionarul de la Arhivă, funcţionarul de la Casierie pe teren? 
Mareşal L Antonescu: Vom rezolva şi chestiunea aceasta. 
Trecem mai departe: Evacuarea prizonierilor şi răniţilor americani din 

Bucureşti. 

Am spus ca toţi prizonierii aceştia să fie duşi la spital. 
G-ral C. Pantazi: Sunt foarte fricoşi. Când s-a dat alanna au fost găsiţi băgaţi 

sub pat cu păturile în cap şi închinându-se. 
Mareşal I. Antonescu: Bombardează bisericile şi spitalele şi când e vorba de 

pielea lor îşi aduc aminte să se închine. 
G-ral D. Popescu: Dl. Paul Ritter de la Legaţia Elveţiană a întocmit un 

memoriu în această privinţă. 
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Mareşal I. Antonescu: Domnii cari fac adrese de felul acesta să nu-şi 
închipuie că ne-am întors la regimul capitulaţiilor. 

M. Antonescu: Crucea Roşie are sediul central pe teritoriul Elveţiei şi în 
cadrul Convenţiei de Crucea Roşie reprezentantul Elveţiei are dreptul să facă asemenea 
intervenţii. 

G-ral C. Pantazi: Pot rămâne în Bucureşti la Spitalul Militar. În caz de 
bombardament ei stau într-un subsol, dar acolo dacă pică o bombă îi omoară pe toţi. 

Mareşal I. Antonescu: Nu putem face adăpost special pentru ei, când n-avem 
nici pentru noi. I-am pus într-un obiectiv marcat cu Crucea Roşie şi nu se pot plânge. 
Să-i punem la Spitalul Militar. Într-un oraş în care stau legaţiile, pot să stea şi 
prizonierii. Noi n-am scos legaţiile din Bucureşti. Noi considerăm Bucureştii foarte la 
adăpost de orice primejdie de război. 

Împrumutarea din depozitele Armatei a combustibilului necesar pentru 
tractoarele agricole 

Am mai dat dispoziţii în chestiunea combustibilului necesar morăritului. Nu 
ştiu care este efectul pozitiv; pe cel negativ îl simt prin raportul şi nota pe care le văd. 

S. Ghiolu: În ultimele 6 zile s-au putut face transporturi mai importante pentru 
carburanţi în toate centrele. Spre Oltenia au plecat două trenuri. Au plecat şi pentru 
Ardeal şi pentru Constanţa şi sunt trenuri care aşteaptă să fie încărcate. Au intrat 
vagoane-cisterne în număr suficient în staţiile de încărcare. 

Mareşal I. Antonescu: Îndată ce secerăm grâul, să înceapă muncile agricole. 
Vom avea dificultăţi în toamnă, la un moment dat va trebui să oprim transporturile 
militare pentru a face transporturile de iarnă. Vom opri toate transporturile pentru a da 
întâietate transporturilor de aprovizionare a populaţiei. Trebuie să faceţi depozite de 
provizii şi de tot ce are nevoie viaţa economică a Statului, acestea le veţi depozita în 
gările de încărcare şi în săptămâna când voi da liber la asemenea transporturi veţi face 
transporturi masive, pentru ca iama să nu ne surprindă neaprovizionaţi. Din martie 
până astăzi nu fac decât transporturi militare şi, datorită faptului că am fost prevăzători, 
putem face faţă tuturor necesităţilor şi n-avem o criză alimentară. 

G-ral I. Arbore: Numai carnea lipseşte, căci au fugit toţi măcelarii. 
Mareşal I. Antonescu: Vom intra într-o criză de carne şi pentru zona 

frontului. 
Tot ce este în linia întâi trebuie hrănit bi11e, în condiţiuni perfecte şi cu cât 

mergem înapoia frontului cu atât raţia de came poate să scadă şi s-o inlocuim cu fasole, 
cu legume, cu mâncare; cu cât mergem spre front, cu atât trebuie să dăm mai multă 
came. Nu trebuie să dai o dispoziţie generală pe ţară: atâtea sute de grame de came pe 
săptămână. Trebuie să ţinem seama de situaţia în care se găseşte omJI. 

Am observat că sunt comandanţi de Corp de Armatd, '-are nu cunosc binl! 
situaţiunea alimentară. După informaţiunile comandantului de Corp de Armată, g-ralul 
Nicolescu, Armata pe front duce lipsă de carne şi în general de alimente. Am plecat pe 
front şi am stat de vorbă cu comandanţi, cari mi-au spus că au de toate. Dacă 
comandantul de Corp de Armată îmi face un raport fals asupra situaţiei hrănirii 
trupelor, eu fiind foarte pretenţios în această privinţă şi ţinând ca soldatul şi ofiţerul să 
fie bine hrănit, am dreptul să fiu impresionat. Am fost şi am găsit că la observatorul de 
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artilerie, deci la cel mai înaintat post, se aduseseră trei feluri de mâncare. Trebuie însă 
să ne gândim că poate vom sta în situaţia aceasta multă vreme şi atunci trebuie să ne 
pregătim pentru orice. 

Deci lipsă de alimente, mai ales în Capitală, nu este. 
G-ral I. Arbore: Avem mari cantităţi de peşte în Bucureşti. 
Mareşal I. Antonescu: Chiar „Universul" am văzut că se plânge de prea mare 

cantitate de peşte. 
G-ral I. Arbore: Lipseşte însă carnea de vită. 
Mareşal I. Antonescu: În „Universul", în articolul de fond apar sfaturi de ce 

măsuri trebuie să luăm atunci când e vorba de măsuri deja luate. 
Eu ţi-am spus d-tale, domnule Vlădescu, să arăţi că măsurile propuse de 

,,Universul" au fost deja luate. Suntem dădăciţi în fiecare zi de ziarul „Universul". 
Tot astfel am văzut că dl. Botez afirmă în „Timpul" lucruri cari nu corespund 

realităţii. 

Dl. Romulus Dianu a scris în „Curentul" că populaţia a contribuit cu mult 
pentru Apărarea Pasivă şi totuşi nu s-au construit adăposturi betonate. M-am interesat 
şi mi s-a spus că pentru a face un adăpost serios, care să reziste la o bombă de 500 kg 
costă 600.000 lei de persoană, deci pentru 10.000 de persoane ar costa 6 miliarde. 
M-am interesat la germani şi mi s-a spus că pe ei îi costă mai scump. La noi s-au 
adunat 360.000.000 lei şi dl. Romulus Dianu spune că populaţia a contribuit cu atâţia 
bani şi totuşi nu are adăposturi. 

Domnule Vlădescu, te rog să-l chemi din partea mea pe domnul Romulus 
Dianu şi să-i arăţi adevărul. Să-i spui: ,,lată, domnule, cât s-a adunat, iată contribuţia 
populaţiei, iată cât costă de fiecare persoană, dacă ar fi să construim adăposturi". Dai d-ta 
600.000 lei, ca să contribui la construirea unui adăpost betonat? Numai pentru 10.000 
persoane, adăposturile ar costa 6.000.000.000 lei. 

Germanii mi-au spus chiar că acest preţ este avantajos, pentru că la ei 
construirea unor astfel de adăposturi costă mai mult. 

G-ral I. Arbore: O cazemată pentru 9-12 oameni costa 6.000.000 lei. Acum 
costă şi mai mult. 

Mareşal I. Antonescu: Articolele din presă se scriu astăzi cu foarte mare 
uşurinţă. Tot aşa domnul acela care a scris un articol în ziarul „Timpul" - nu-mi aduc 
aminte ce problemă trata - să fie rugat să dea cazuri concrete. În fiecare zi apar în 
„Universul" articole în care se arată - pentru măsuri deja luate - ce ar trebui să facă 
Guvernul şi Administraţia. 

G-ral D. Popescu: Pentru Apărarea Pasivă, fiecare cetăţean a dat câte 3000 
lei. 

Mareşal I. Antonescu: Şi ca să facem adăposturi, ne-ar costa câte 600.000 lei 
de persoană. Cine dă suma aceasta? Nu daţi dv., cari sunteţi mai bogaţi. Şi nici nu ştiu 
care dintre dv. aveţi mai multă avere. Poate numai domnul Marinescu să dea. 

Domnilor, văd că fabricile de textile concediază lucrători. 
I. D. Enescu: Din lipsă de materii prime. S-au concediat întâi cei necalificaţi, 

adică aceia cari pot să facă şi alt lucru la ţară. 
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Mareşal I. Antonescu: Dar dacă sunt daţi afară şi cei cari au pierdut contactul 
cu ţara de multă vreme, îi lăsăm să fie aruncaţi pe drumuri? 

I. D. Enescu: Cei calificaţi nu, afară numai dacă li se găsesc alte plasamente, 
fie de noi, fie de întreprinderile respective. 

Mareşal I. Antonescu: Te rog să intri d-ta în Bucureşti, prin magazine de 
detaliu sau de en gros, prin întreprinderi şi prin ateliere. Acolo ai să vezi d-ta realitatea, 
în câmpul muncii adevărate. Bărbierul meu mi-a spus că într-o zi avea şase clienţi în 
prăvălie şi nu venise nici un lucrător. Am întrebat: ,,De ce nu angajezi pe alţii?" Mi-a 
răspuns: ,,Nu pot, din cauza legilor muncii". 

I. D. Enescu: S-a dat un comunicat, de 4-5 luni, în presă. 
Mareşal I. Antonescu: Frizerul acesta nu ştia nimic de comunicat. 
I. D. Enescu: Am dat astăzi un alt comunicat, prin care nu permit portarilor de 

imobile, cari sunt încadraţi la Apărarea Pasivă în echipe, să-şi părăsească posturile şi le 
atrag atenţiunea asupra sancţiunilor. 

Mareşal L Antonescu: Mi s-a trimis o notă din care rezultă că, Casa Autono-
mă a Monopolurilor n-a plătit salariile din aprilie la Manufactura de Tutun Belvedere. 

G. Netta: Nu se poate. Am să cercetez. 
Mareşal L Antonescu: Se semnalează lipsa de alimente şi de apă la Ploieşti. 
G-ral C. Vasiliu: N-are cine să le consume. În mod obicinuit, sunt în Ploieşti 

8000 oameni, iar în timpul alarmei rămân 3000. 
Mareşal I. Antonescu: Se spune că la Ploieşti se dă alarma prea târziu. 
Altă chestiune: domnule Enescu, aţi dat unele sporuri de salarii la lucrători. 

Atunci, unii patroni au micşorat numărul orelor de lucru, aşa că lucrătorii lor au ajuns 
să primească tot atât ca înainte. Sau au ajuns să se sporească cotele pentru Asigurările 
Sociale, ceea ce a fficut ca lucrătorii să nu mai beneficieze de aceste sporuri. Care este 
realitatea? 

I. D. Enescu: Realitatea este că cei cari, în timpul alarmei, pleacă de la lucru 
şi apoi se întorc, deşi au fficut numai 4-5 ore de lucru, primesc plata pentru ziua 
întreagă. Cei cari nu se mai întorc sunt plătiţi numai pentru ceea ce au lucrat. 

Mareşal I. Antonescu: Rog ca tot ceea ce se semnalează în Buletin relativ la 
diferite ministere, să se comunice departamentelor interesate, iar ele să răspundă cu 
măsurile pe care le-au luat. Să nu se mai semnaleze în Buletin decât lucruri reale. 

I. D. Enescu: Sunt şi exagerări. 
Mareşal I. Antonescu: Văd că englezii caută un general, între comandanţii 

noştri de Armată sau de Corp de Armată, care să aibă calităţile necesare pentru a 
înlocui pe Mareşalul Antonescu, în cazul unei colaborări cu englezii şi americanii, dacă 
domnul Mareşal ar refuza colaborarea. 

Domnule general Pantazi, să le dai răspunsul meu şi să le cauţi un general. 
(Ilaritate). 

Cererea aceasta a fost prezentată de o persoană oficială unuia din ataşaţii noştri 
militari. 

Vreau să vă arăt un alt lucru: domnul Argetoianu a plecat în Elveţia, cu 
paşaport dat de noi. Când a ajuns acolo - iertaţi-mi expresia - şi-a dat poalele peste 
cap. Ştiţi că domnul Argetoianu a tot întors politica Statului şi aşa şi altfel, crez.ând că 
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politica Statului se poate întoarce ca o sfărlează: dai cu biciul, se învârteşte într-un 
sens; dai cu biciul în partea cealaltă, se învârteşte în alt sens. Acestui domn i s-au 
tolerat prea multe. 

Să vi se citească nota aceasta, să vedeţi ce a spus domnul Argetoianu, ce i s-a 
răspuns de un director de hotel şi aveţi să vedeţi câtă neseriozitate este la unii oameni. 

Domnul prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului, citeşte 
următoarea notă informativă: 

,,Domnul Constantin Argetoianu a debutat la sosirea sa în Elveţia, prin decla
raţii şi mărturisiri care dăunează bunului renume al ţării noastre şi politicii actuale a 
Guvernului român. 

Atât în tren, pe direcţia Zilrich-Berna, cât şi la Geneva, a declarat - faţă de 
numeroşi elveţieni şi străini (polonezi, cehi etc.) - că: 

Germania e pe punctul de a pierde războiul din Est; 
Wehrmachtul are foarte puţine forţe în România şi pe frontul Moldovei şi nici 

nu se gândeşte să mai aducă; 
Guvernul Român este gata să înceapă tratativele de armistiţiu cu ruşii şi a 

însărcinat - în acest sens - mai mulţi oameni politici şi «tehnicieni» ... " 
Mareşal I. Antonescu: Şi i-am dat voie domnului Argetoianu să plece în 

străinătate cu paşaport. Desigur, domnule Mihai Antonescu, că i-ai dat paşaport 
diplomatic. 

M. Antonescu: I-am dat, pentru că avea dreptul: a fost preşedintele 
Consiliului şi ministru de Externe. 

Mai departe: 
„Condiţiunile de armistiţiu, pe care ruşii ni le-au făcut cunoscute, prin 

intermediul Ankarei, sunt similare cu cele oferite Finlandei. 
U.R.S.S. renunţă la orice noi anexiuni teritoriale, afară de Basarabia şi 

Bucovina de Nord, cere însă reparaţii materiale (sau despăgubiri în bani) în valoare de 
1.500 milioane dolari, adică de 2 şi ½ ori mai muJ.t decât Finlandei. 

În ţară este o atmosferă de deprimare morală şi multă dezorganizare". 
Domnul ministru Pella, care a fost imediat informat asupra acestor mărturisiri, 

a chemat pe fostul ministru Argetoianu şi l-a rugat să fie demn şi să adopte o atitudine 
patriotică şi rezervată, aşa cum se cuvine unui om politic român, care a ocupat 
numeroase şi înalte demnităţi în ţara noastră. 

L-a mai prevenit că autorităţile federale nu admit nici o activitate dăunătoare 
neutralităţii elveţiene şi - prin urmare - d-sa se expune la neplăceri şi riscuri mari. 

Pentru a releva puţina seriozitate de care dă dovada domnul Argetoianu, în 
manifestările şi atitudinea sa din Elveţia, mai raportez următoarele: 

Aflându-se în holul hotelului „De la Paix" din Geneva, s-a adresat directorului 
care venise să-l primească: ,,În hotelul acesta se găsesc germani? Se poate striga, în 
gura mare, «a bas les Boches»?"11 

Apoi a adăugat: ,,De fapt, eu nu pot s-o fac, fiindcă sunt considerat drept şeful 
filo boşilor din România". 

11 Jos cu nemţii. 
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. Directorul hotelului, surprins de această intervenţie deplasată şi intempestivă, 
1-a răspuns - totuşi - calm: 

,,Aici suntem în Elveţia, Excelenţă, într-o ţară neutră, unde - deocamdată - nu 
se spune nici «â bas les Boches», nici «â bas l' Albion!» 12

". 

Mareşal I. Antonescu: Directorul hotelului ar fi trebuit să spună: ,,A bas les 
cochons"13

• 

I. Petrovici: Ce incorigibil! 
Mareşal L Antonescu: Domnilor, cam acestea sunt lucrurile pe care am avut 

să vi le spun. Acum să nu aşteptaţi ca eu să vă expun toate problemele din Ţara 
Românească. Vă rog să vă deplasaţi pe teren şi să vedeţi care sunt realităţile, ca să mă 
ajutaţi şi pe mine, să vă ajutaţi şi pe dv. şi să ajutaţi şi ţara; s-o salvăm cu toţii, prin 
soluţii practice şi simple, în cadrul principiilor pe care le cunoaşteţi. 

În special trebuie să plecăm foarte mult urechea la oamenii săraci şi să căutăm 
să le venim în ajutor cu maximum de mijloace. 

În al doilea rând, trebuie ca, cu ajutorul departamentelor interesate, să ajutăm 
pe oamenii săraci să poată munci şi să le dăm ce le lipseşte, dacă numai prin munca lor 
nu pot să câştige atât cât le trebuie pentru ei şi pentru familiile lor. Să-i ajutăm cu 
strictul necesar, ca să complectăm ceea ce le lipseşte. 

Pentru aceasta, domnule general Arbore, trebuie să faci depozite în cantităţi mari 
de alimente şi de legume uscate, fiindcă la iarnă va veni epoca cea grea pentru noi. Dacă 
iarna ne va surprinde dezorganizaţi din acest punct de vedere, vom ajunge la un faliment 
total, aşa cum am avut perioada din 1917 în Moldova, perioadă pe care eu am criticat-o 
atât de aspru în toate ocaziile, de atunci şi până astăzi, cu drept cuvânt, pentru că am fi 
putut să trecem prin perioada aceea cu mai multă uşurinţă şi mai puţine pierderi, dacă ar 
fi fost mai multă organizare, şi mai mult cap la conducere. Şi ar fi foarte grav dacă 
asemenea lucruri s-ar petrece şi sub guvernarea mea, atunci când am experienţa pe care o 
cunoaşteţi, când am meditat asupra tuturor problemelor şi când m-am zbătut atâta vreme 
ca să le soluţionez cum trebuie. 

Deci, dacă d-ta, domnule general Arbore, vei fi surprins la iarnă, fără să fi 
semnalat la timp greutăţile care ţi-au stat în cale, ca să soluţionăm cum trebuie aceste 
probleme, d-ta vei fi marele vinovat. Sunt dator să ţi-o spun. Ai înaintea d-tale greutăţi 
imense; ai poziţia cea mai gravă. Trebuie însă să învingi, şi pentru aceasta, în fiecare zi 
şi în fiecare săptămână, trebuie să spui: ,,Iată, în cutare problemă mă lovesc de cutare 
greutăţi; în cutare altă chestiune întâmpin cutare piedici", fiindcă dacă vii şi spui aceste 
lucruri după ce faptele s-au consumat, e prea târziu. 

Deocamdată lucrurile au mers destul de bine. După două luni de transporturi 
militare intense şi de transporturi economice foarte reduse, noi n-am intrat în nici o 
criză. Deşi s-a ridicat un milion de oameni de la ţară, totuşi noi am reuşit - şi sunt sigur 
că ceea ce s-a făcut în Estul ţării s-a făcut şi în Vest; mă voi duce şi acolo - să cultivăm 
pământul ţării. Ogoarele sunt lucrate la maximum. Trebuie să exploatăm şi pădurile, ca 
să putem scoate cât mai multe lemne pentru aprovizionarea Capitalei, chiar din 

12 „Jos cu Anglia". 
13 „Jos ci, porcii". 
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pădurile din jurul Bucureştilor, exceptând numai câteva, destinate să rămână ca parcuri. 
Incolo, toate trebuie exploatate, chiar împotriva dispoziţiunilor regimului silvic, în 
cazul când nu vom putea aduce lemne din regiunea muntoasă. 

G-ral I. Arbore: Din pădurile din jurul Capitalei se pot scoate 20.000 
vagoane. 

Mareşal I. Antonescu: Te rog să-mi dai şi mie planul de aprovizionare a 
Capitalei cu lemne. Trebuie să utilizaţi cât mai mult transporturile pe apă. Am mai 
recurs eu la acest mijloc în iarna anului 1940, când am adus în Capitală lemne din 
Banat. 

G-ral I. Arbore: S-a executat şi anul trecut foarte bine. 
Mareşal I. Antonescu: Şi anul acesta să utilizaţi această cale, care nu costă 

nimic. Şi chiar dacă un şlep încărcat cu lemne se loveşte de o mină, nu se produc prea 
mari pagube. Să aprovizionaţi în felul acesta oraşele din lungul Dunării şi să aduceţi şi 
la Bucureşti. Brăila şi Galaţii pot fi aprovizionaţi cu lemne din Valea Bistriţei, aduse cu 
plutele. 

Dacă facem aşa şi utilizăm la maximum transporturile pe apă, cred că până în 
septembrie sau octombrie d-ta reuşeşti să aduci combustibilul necesar oraşelor. 

Necesităţile de combustibil lichid pentru încălzirea centrală a locuinţelor le 
soluţionaţi cu ajutorul cisternelor. Văd mereu, când se dă alarma în Bucureşti, câmpul 
complet acoperit cu cisternele societăţilor petroliere. Am mai primit acum cisterne de 
la germani. Le vom folosi atunci când va veni momentul să aprovizionăm masiv 
Capitala şi oraşele care au nevoie de combustibil lichid pentru încălziri centrale. Vom 
aduce toate aceste cisterne şi le vom pune în ajutorul dv., ca să puteţi face 
aprovizionarea. 

Aceasta este a doua cale. 
A treia cale este cea preconizată de domnul general Dobre: să trecem de la 

lemne, cărbuni sau petrol, la lignit. Aceasta însă este în funcţiune de construirea de 
sobe, care să poată utiliza acest combustibil. 

Aveţi timp înaintea dv. Mi s-a spus că până acum nu s-a putut fabrica un 
sistem de sobe, care să nu facă fum sau să nu degaje miros, atunci când e folosit 
lignitul. Un sistem trebuie găsit; imposibil să nu existe. Şi atunci, dacă reuşim să 
construim astfel de sobe, le fabricăm masiv şi le vindem, fiindcă toată lumea se va 
grăbi să le cumpere. Vom aduce lignit în Capitală şi cu camioanele, ca să înlesnim 
aprovizionarea. 

Până atunci, vă rog să aduceţi lemne, aşa cum v-am spus. Nu aşteptaţi totul de 
la Căile Ferate. Puneţi în acţiune şi folosiţi mijloacele naturale pe care le aveţi la 
dispoziţie. 

Un alt sistem, pe care trebuie să-l întrebuinţaţi şi care trebuie să fie organizat 
până atunci este cărăuşia, cu căruţele din jurul Capitalei până la distanţa de l 00 km. 
Trebuie să studiaţi această chestiune. 

Aşadar, în primul rând trebuie să studiaţi inventarul şi apoi să faceţi coloanele. 
Cu sistemul acesta, dacă vă preocupaţi de pe acum este imposibil ca iarna să ne 
surprindă într-o situaţia dificilă. 

171 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



G-ral I. Arbore: Nu vrem să băgăm lemnele în Capitală, pentru că ne temem 
de un bombardament. Vrem să facem depozite mari în jurul Capitalei. 

Mareşal I. Antonescu: Ai făcut până acum depozite? 
G-ral I. Arbore: Studiem problema. 
Mareşal I. Antonescu: Cu studiul nu se mulţumeşte omul. Cel mult poate să-l 

ardă în foc câteva secunde. 
Şedinţa se ridică la ora 21. 

Stenografi: O. Fierăscu şi I. Vasilescu 

.... 
D.A.NI.C.Jond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 222 (fost 221)/1944,f 230-288 

6. 1944 mai 26. Mihai Antonescu, în urma discuţiilor pe care le-a avut 
cu ministrul german Clodius şi cu generalul Becker, a convocat Consiliul 
Economic pentru a stabili măsurile ce urmează să fie luate pentru executarea 
schimburilor cu Germania şi pentru aprovizionarea şi finanţarea Armatei 
germane, care n-ar avea tot concursul în România, aceasta după ce războiul a 
costat ţara peste 400 de miliarde - numai cheltuieli directe -, după ce s-a 
pierdut atâta material de război, după ce industria a fost grav lovită de 
bombardamente şi după ce teritoriul ţării este în bună parte ocupat de ruşi 
etc., etc. 

CONSILIUL ECONOMIC 

de vineri, 26 mai 1944 (Snagov) 

Participă domnii: dl prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului de 
Miniştri; dl g-ral Gheorghe Dobre, ministrul Economiei Naţionale; dl Gheron Netta, 
ministrul Finanţelor; dl g-ral Gheorghe Jienescu, ministru subsecretar de Stat al 
Aerului; dl Ghiolu Stavri, ministru subsecretar de Stat la Economia Naţională; 
dl Mircea Vulcinescu, ministru subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; dl C. An
ghelescu, guvernatorul B.N.R.; dl V. Petala, ministru plenipotenţiar; dl comandor I. 
Pop, secretar general al Ministerului Aerului; dl g-ral T. C. Orezeanu, directorul 
general al Căilor Ferate Române; dl g-ral C. Sireteanu; dl ing. Traian Buradescu, 
director C.F.R.; dl C. Pandele, directorul Mişcării Fondurilor din Ministerul Finan
ţelor; dl g-ral Ion Arhip, subşeful Marelui Stat Major al Armatei. 

M. Antonescu: Domnilor, am convocat acest Consiliu, pentru ca să stabilim 
definitiv ce putem să facem şi care sunt măsurile pe care trebuie să le luăm pentru 
executarea schimburilor cu Germania şi a aprovizionărilor sau finanţărilor pentru 
Armata germană. 
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Dl. ministru Clodius, împreună cu dl g-ral Becker au fost la mine zilele 
trecute, pentru ca să examinăm din nou situaţia. 

Dl. g-ral Becker mi-a mărturisit că, convocând o conferinţă a comandanţilor 
germani din România, pentru ca să ştie care sunt posibilităţile şi situaţia actuală, toţi 
aceştia i-ar fi mărturisit că o stare de resentiment, gravă, se aşază în rândurile Armatei 
germane, care în România n-ar avea tot concursul. 

Bineînţeles, i-am spus dlui g-ral Becker că după atâtea contribuţiuni date, după 
ce războiul ne costă peste 400 de miliarde - numai cheltuieli directe, după ce am 
pierdut atâta material de război, pe care l-am plătit, după ce industria noastră a fost atât 
de grav lovită de pe urma bombardamentelor, după ce teritoriul ne este în serioasă parte 
ocupat de către ruşi, atât mai lipseşte ca, după atâtea câte le-am făcut noi şi după toate 
primejdiile care ne apasă încă, în loc de recunoştinţă să primim de la acei cărora le-am 
dat petrolul cu care au purtat războiul şi pentru care am făcut atâtea contribuţii, să 
primim acum şi declaraţiuni de resentimente. 

I-am spus că pe mine nu mă indiminează14 o asemenea declaraţie, pentru că o 
întorc acelora care au făcut-o. 

Dl. Clodius mi-a spus atunci: ,,Dar în asemenea condiţiuni, vom fi siliţi ca să 
mergem la Filhrer şi să examineze situaţia." 

I-am răspuns: ,,Chiar dacă va examina Fiihrerul, situaţia va rămâne aceeaşi." 
După discuţiuni, în care mi-a formulat diferite pretenţii, am ajuns la această 

concluziune de principiu: se continuă sistemul acordurilor şi toate plăţile care vor fi 
făcute vor fi fficute în cadrul acordurilor. 

Dl. ministru Clodius şi dl g-ral Becker mi-au spus că găsesc nepotrivit ca 
aprovizionamentele care se dau pentru trupele germane să fie plătite în devize. 

I-am spus: ,,Îmi este egal modul cum interpretaţi dvs. sau consideraţi aceste 
lucruri." 

România nu are decât petrol şi cereale, articole care constituie contingentele 
din care poate, prin comerţul exterior, să-şi întreţină ffirâma de mijloace financiare care 
i-au mai rămas la îndemână. 

După ce încasările Statului, datorită operaţiilor militare în care dvs. nu v-aţi 
ţinut angajamentul de a ne garanta teritoriul; 

După ce operaţiile militare au ajuns în faza actuală, în aşa fel că încasările 
Statului de la februarie încoace <swit>15

, aproape paralizate; 
Să veniţi tot dvs. acum să consideraţi orice ridicare din România ca ridicare 

militară şi deci să ne împiedicaţi de a mai face exporturi şi de a avea contraprestaţiuni 
prin exporturi este un lucru pe care nu-l pot admite. 

În ce priveşte teoria dvs. cu mărfurile care întreţin trupele germane, vă 
răspund: foarte bine, consideraţi aceste mărfuri ca fiind mărfuri necesare pentru 
întreţinerea războiului şi atunci repunem petrolul în discuţiune, fixăm un preţ, ţinând 
seama de realitatea preţurilor mondiale şi europene la petrol, şi veţi plăti petrolul în aur 
şi devize, iar armamentul ni-l veţi da şi pentru întreţinerea războiului şi pentru 

14 Corect: intimidează. 
15 Omisiune. 
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înlocuirea materialului pierdut în Crimeea, pe care refuzăm să-l plătim, pentru că de 
nenumărate ori s-a reiterat cererea şi de comandamentul nostru şi de dl Mareşal 
Antonescu şi de mine, ca ministru de Externe, să retragem trupele din Crimeea. Şi după 
cum nu aţi ascultat atunci când am cerut retragerea trupelor româneşti din stepa 
calmucă, deşi m-am dus personal la Filhrer pentru aceasta, la 27 septembrie, şi am 
pierdut atâta material, în niciun caz acum, după repetate cereri scrise şi verbale în care 
ceream retragerea trupelor din Crimeea, noi nu putem să plătim materialul pierdut în 
Crimeea şi pe care trebuie să-l substituim. 

Atunci, dl ministru Clodius a spus: ,,Dar, vedeţi livrările care le-ar face 
Germania şi în armament şi în mărfuri, împreună cu cele 150 milioane de franci 
elveţieni, cât este prevăzut în acord, n-ar putea să-şi găsească poate contrapartida 
pentru totalitatea livrărilor care le-ar face României?" 

Atunci i-am spus: ,,Dle Clodius, discuţia este prematură. Eu nu înţeleg să 
livrăm altfel decât cu titlul de contingente de export şi ca atare în conformitate cu 
principiile acordului. Atâta vreme cât prin importurile germane, excluzând armamentul 
care nu poate fi luat în discuţiune decât după ce va fi substituit tot armamentul pierdut 
de noi, toate aceste livrări în afară de armament trebuie să intre în contingente. Intrând 
în contingente, trebuie să intre în sistemul acordurilor din 9 februarie şi pentru ele 
trebuie să joace sistemul de decontări prevăzut de acorduri, iar dvs. trebuie să predaţi 
cele 150 milioane franci elveţieni în conformitate cu acordurile. 

Când vom termina cele 150 milioane franci elveţieni, atunci se va pune 
problema şi o vom examina atunci. 

Deocamdată, eu nu pot s-o primesc, atâta vreme cât sistemul acordurilor este 
în funcţiune şi noi vă livrăm mărfuri prevăzute în contingent. 

Eu nu înţeleg să renunţ la sistemul acordurilor şi să nu primesc contrapartida 
de franci elveţieni prevăzută de acordurile din 9 februarie." 

În cele din urmă dl ministru Clodius a primit acest punct de vedere. 
Mi-a spus: ,,Dar care este soluţia pentru mărfurile care nu sunt prevăzute în 

contingente şi pe care dvs. le livraţi. Acelea nu pot să fie socotite." 
Atunci i-am spus: ,,Nu le consideraţi în contingente, pentru că nu sunt în 

contingente. Le considerăm şi noi ca neexistând în contingente şi nu suntem obligaţi să 
le dăm. Este foarte simplu." 

Până la urmă dl ministru Clodius mi-a spus, şi în această privinţă, că rămâne 
atunci ca sau pe cale de fapt, făcând o evaluare a acestor mărfuri şi materiale care s-ar 
livra, deşi neprevăzute în contingente să facem un sistem de decontare şi calcule pentru 
contrapartida de franci elveţieni ca şi când ar fi prevăzute în contingente, sau să facem 
eventual un schimb de scrisori care să prevadă ferm acest lucru. 

Am pus problema completării sau substituirii contingentelor, fiindcă 

complectarea lăsa complet neatins acordul. 
Dl. ministru Clodius m-a înştiinţat că l O milioane franci elveţieni în aur au 

plecat deja din Germania spre noi şi că alţi l O milioane franci elveţieni ne vor fi livraţi 
în câteva zile, întrucât au mari greutăţi cu transformarea aurului în devize în 
împrejurările actuale. 
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În această privinţă, vă infonnez, domnule guvernator, că dl ministru Pella mi-a 
trimis o telegramă în care mă infonnează că Banca din Elveţia, unde trebuie să 
trimitem o cantitate din aurul nostru, şi-a dat acordul şi crede că va obţine şi acordul 
Guvernului federal, care unnează să-şi dea şi el acordul. 

În acelaşi timp, vă infonnez şi cred că ar trebui fi folosită plecarea dlui 
ministru Finţescu pentru aranjarea lucrurilor şi la Lisabona. Printr-o comunicare 
primită de la preşedintele Salazar, acesta, datorită situaţiei grele prin care trece ţara 
noastră, este hotărât să ne ajute sub orice fonnă. 

Cred că este bine să folosim acest moment, fiindcă nu ştiu dacă mai târziu va 
mai putea preşedintele Salazar să ne ajute. 

Dl ministru Clodius mi-a spus că este dornic să înlesnească plecarea acelora 
care ar unna să trateze în Portugalia eventuala trimitere şi transfonnarea de aur. 

Mi-a fficut chiar indiscreţia să-mi spună că ar fi încercat chiar d-lor acest lucru 
în Portugalia, dar că au fost refuzaţi. M-a întrebat dacă nu s-ar putea face ceva prin 
România. Se pare că răspunsul preşedintelui Salazar ar fi fost pentru România, da, iar 
pentru Gennania, nu. Nu ştiu, dacă prin aceasta nu a vrut să verifice bunăvoinţa dlui 
Salazar faţă de noi şi impenneabilitatea faţă de Gennania. 

Dl Clodius mi-a pus chiar problema, dacă nu i-am primi ca, în locul francilor 
elveţieni, aceia care au mai rămas, dacă am primi aurul în loc de devize, lucrul ar fi 
mult mai uşor de realizat. 

C. Anghelescu: Să ducem aur de la noi, nu de la gennani, ca să nu riscăm ca 
să fie confiscat. 

M. Antonescu: De îndată ce s-a produs declaraţiunea Guvernelor rus, 
american şi englez asupra aurului, am atras atenţia Băncii Naţionale că aurul venit din 
Gennania, deşi nouă ne-a fost dat în cadrul unor schimburi şi nu l-am luat nici ca pradă 
de război nici ca participare la o pradă de război gennană, astfel că nu avem să ne 
temem de legile războiului, cred că totuşi era prudent din partea noastră ca să 
transfonnăm printr-o nouă turnare cuburile acelea gennane în tiparele noastre, fiindcă, 
în realitate, este un aur pe care l-am primit pentru mărfurile noastre. 

Aceasta ar reprezenta o cheltuială nu aşa de mare şi cred că este înţelept să 
facem aceasta, evitând astfel orice fel de discuţiuni asupra apartenenţei şi provenienţei 
acestui aur. 

Prin unnare, în principiu eu voi menţine, datorită acestor greutăţi, ca Gennania 
să ne dea devize şi nu aur. Fireşte că între a nu primi nimic şi a primi aur, este de 
preferat să primim aur, rămânând să vedem în ce mod ne vor înlesni chiar dânşii 
livrarea. 

Şi atunci asupra chestiunii de principiu mare, dacă livrările care se fac Annatei 
gennane şi celelalte livrări care sunt necesare trebuie să intre şi să li se aplice principial 
acordurile, după multe greutăţi, dl Clodius, până la urmă, a ajuns să găsească nonnală 
această soluţie şi mi-a comunicat fonnal că rămâne să examineze însă la ce duce totalul 
livrărilor pe care cere să le facem noi Gennaniei. 

Al doilea, care este total<ul> prestaţiunilor efectiv fficute până azi în -cadrul 
acordurilor din 1 octombrie, nu numai ţinând seama de exporturile fficute până azi, de 
livrările şi finanţările efectuate, ci de ridicările care au fost fficute direct de genm.mi pe 
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teritoriul nostru. Acestea nu însemnează mai puţine datorii care trebuie să fie achitate 
faţă de noi. Această problemă ultimă deschide problema procedurii pe care am stabilit-o 
cu dl Clodius şi trebuie s-o punem în practică în realizarea sistemului pe care îl 
adoptăm azi. 

Am atras atenţia dlui ministru Clodius că nu mai permit ca să dăm lei efectiv 
decât pentru nevoile absolute ale Armatei, care ar fi considerate ca atare, toate 
prestaţiunile trebuind să se facă în mărfuri în natură. 

Cu alte cuvinte, în loc să le dăm lei, pentru ca să cumpere direct de pe piaţă, 
ridicând preţurile şi Beând ca să nu existe nici un mijloc de control asupra 
cumpărăturilor, Beând ca să pierdem cu desăvârşire controlul pieţei, cum s-a întâmplat 
şi în primăvara lui 1941, datorită acestei proceduri de atunci, noi astăzi primim listele 
de toate mărfurile şi livrările de care au nevoie în ţara noastră. 

Aceste mărfuri le procurăm noi, prin organele noastre. Se plătesc de Guvern 
prin organele sale, cu concursul Băncii Naţionale şi al instituţiilor de Stat şi se 
comunică Băncii Naţionale pentru deconturile corespunzătoare. Iar Germania este 
obligată să dea franci elveţieni, în conformitate cu acordurile pentru partea 
corespunzătoare, pentru că altfel nu putem avea nici un fel de control nici asupra 
întrebuinţării leilor, nici asupra cumpărăturilor, nici asupra preţurilor, nici asupra 
destinaţiei mărfurilor. 

Am Bcut o experienţă în această privinţă în 1941. Şi cred că este o datorie 
pentru noi ca să nu mai primim acest principiu. 

După cum ştiţi, în 1941 Intendenţa militară germană oferea orice preţuri ca să 
aibă mărfuri. Atunci mâna de lucru a săltat de la 80 de lei pe zi la 400 de lei, înrâurind 
preţul de muncă în toată ţara, dezechilibrând toate preţurile. Pe de altă parte, Intendenţa 
germană, prin cumpărările de mărfuri la preţuri pe care nu le cunoşteam sau la preţuri 
de ocazie precipitată, a triplat preţurile în interval de două luni. 

În acelaşi timp, dacă lăsăm ca acest lucru să se petreacă, se creează, mai ales 
în zonele de aprovizionare ale Armatei, o absorbţie de mărfuri care va face greutăţi de 
aprovizionare însăşi Armatei noastre. 

Dl g-ral Becker şi dl Clodius, după ce au Bcut o seamă de obiecţiuni, au primit 
şi acest punct de vedere. 

Mi-au cerut însă ca organele noastre să precizeze lămurit şi să funcţioneze în 
fapt acest mecanism de aprovizionare. Cu alte cuvinte, dacă nu le dăm lei şi mijloace să 
se aprovizioneze direct, trebuie ca mecanismul de predare al mărfurilor, deci de organi
zare a procurării lor din ţară şi a pregătirii lor pentru Intendenţa germană, să fie serios 
organizat, pentru ca să nu se trezească în faţa unor plângeri ale comandamentelor 
germane sau, mai grav, la situaţiuni ca aceea la care am asistat 2-3 luni când s-au servit 
singuri. Aci cred că este un lucru potrivit şi drept şi trebuie să organizăm acest lucru 
serios. 

G-ral Gh. Jienescu: Trebuie să ţinem seama că condiţiunile (sic!) de hrănire 
la soldatul german reprezintă un standard complet diferenţiat de al nostru. Şi atunci 
sunt foarte multe cereri pe care nu le-am putea satisface. 

M. Antonescu: Au predat o listă de mărfuri de care au nevoie. Am stabilit 
care sunt mărfurile care vor putea fi livrate şi cantităţile. S-au declarat de acord. În ce 
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priveşte ceea ce nu putem noi să dăm, este de la sine înţeles că trebuie să şi le aducă 
singuri. Cantităţile pe care le dăm noi de carne, de porci, grăsimi şi altele sunt cu totul 
insuficiente faţă de raţia pe care o primesc soldaţii germani. După însăşi constatările 
dlui Mareşal, raţia soldatului german corespunde la o alocaţie de 560 lei pe zi, în timp 
ce bietul nostru soldat are o alocaţie de 80 lei. Este o diferenţă colosală. Aceasta m-a 
dus imediat la concluzia, pe care i-am pus-o dlui g-ral Becker, că sunt silit să scot din 
România absolut toate elementele care nu servesc frontul. Dacă pe aceia care servesc 
frontul nu-i putem scoate, în orice caz noi nu înţelegem să hrănim pe teritoriul nostru şi 
etape şi organizaţii de administraţie ale Armatei din spatele frontului care nu sunt 
necesare mai ales în măsura în care aprovizionarea se va face de Intendenţa şi organele 
noastre. Şi în nici un caz nu mai admitem să rămână pe teritoriul nostru elementele 
armatelor din Crimeea, etapele armatei lui von Kleist, aşa cum era prevăzut, care în 
realitate sunt formaţiuni de exploatare intensă pe teritoriul nostru şi noi nu putem 
permite ca teritoriul nostru să fie transformat în teritoriu de exploatare. 

Şi atunci o problemă esenţială pe care am pus-o ieri dlui g-ral Şteflea a fost să 
comunice în scris, şi o pun şi dlui g-ral Arhip, ca, împreună cu prefecturile de judeţ, să 
stabilim situaţia acestor trupe. 

Nu putem da impresia că ne-am transformat teritoriul naţional în teritoriu 
german pentru nimic în lume. Nu pot să accept aceasta. Când la 1877 România, fără să 
fie o ţară independentă, atunci când a fost vorba de trecerea trupelor ruseşti în Balcani, 
Ion Brătianu a stabilit prin Convenţia de la Livadia că aceste trupe nu pot să treacă 
decât prin anumite locuri, cum putem admite noi astăzi ca pe teritoriul nostru să vină 
cine vrea şi când vrea. 

Cel puţin să fi venit armate să apere teritoriul ţării. Din nenorocire, efectivele 
germane pe front sunt foarte reduse. În schimb, acele unităţi de spate, cu misiunea lor 
de exploatare - cum o numea dl g-ral Jienescu - acestea sunt cele mai numeroase. 

Dl g-ral Wagner a vorbit dlui Mareşal Antonescu şi de trimiterea unor auto
mobile şi unor formaţiuni de autocamioane germane. Şi aceasta trebuie reglementată 
foarte serios. Atrag atenţia dlui g-ral Arhip că trebuie să controlăm absolut toate ieşirile 
şi intrările în ţara noastră în modul cel mai sever. Nu se poate ca, după ce riscăm să ne 
pierdem şi ţara, să ne trateze şi în teritoriile de ocupaţie, după toate câte am făcut noi. 

Depinde de noi să punem ordine. Au mai fost momente când au încercat să 
facă acest lucru. Dacă nu punem ordine, fără îndoială că este vina noastră. Germania, 
ca ţară care are atâtea greutăţi de suportat şi are un război atât de greu de dus, încearcă 
să-şi procure mijloacele prin toate procedurile. Acolo unde reuşesc merg, acolo unde 
nu reuşesc se opresc. 

G-ral Gh. Jienescu: Trebuie să ne informeze care este numărul real al 
efectivelor, pentru ca să putem face aprovizionamentele necesare. 

Or acest lucru se pare că nu este uşor, nedându-ne exact efectivele. 
M. Antonescu: Să admitem că aceste efective nu ni le dau exact. Dar noi pe 

teritoriul nostru suntem în aşa hal că nu putem organiza un control al efectivelor, 
pentru a avea certitudinea realităţii acestor trupe? 

G-ral Gh. Jienescu: Formaţiunile acestea militare apar aici pentru câteva zile, 
se mută de aici şi ne scapă din mână. Şi atunci nu ştim care este modalitatea. Ar fi una 
singură, ca toată lumea să stea pe loc timp de 24 de ore ca să facem numărătoarea. 
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M. Antonescu: Au cerut pentru 800 de mii de oameni. Bineînţeles însă că nu 
sunt 800 de mii de oameni pe teritoriul nostru. 

V. Petala: Dacă nu sunt de bună-credinţă nu este nimic de făcut. 
M. Antonescu: Voi spune şi dlui ministru Clodius că cer o evidenţă a tuturor 

trupelor germane din România, cu efectivele lor, pentru a constata care sunt nevoile 
reale ale Armatei germane. Întrucât noi suntem de bună credinţă şi vrând să facem 
aceste aprovizionamente, însă nu admitem să fim nici păcăliţi, nici trataţi în teritoriu de 
ocupaţie. După atâtea ce a făcut România, ea are dreptul la sinceritate. 

Comandor I. Pop: La toate comandamentele noastre avem ofiţeri de legătură 
germană. De ce să nu avem şi noi ofiţeri de legătură la comandamentele germane. 

M. Antonescu: În ce priveşte aceste aşezări intempestative eu eram de faţă 
când dl Mareşal Antonescu a dat dlui g-ral Arhip dispoziţia ca să nu se facă nici un 
amplasament în România fără autorizarea D-sale personală. 

Nu putem admite nici un pretext. Dacă nu ţin seama de aceasta înseamnă că 
este ocupaţie. Dacă este ocupaţie, s-o spună pe faţă. Dl Mareşal şi cu mine ne retragem. 
Ne tratează în aliaţi, primim. Nu ne tratează în ţară aliată, tragem consecinţele. Nu 
putem la infinit să ne jucăm de-a politica externă. 

După câte a făcut Neamul Românesc, pentru mine v-o mărturisesc că este o 
penibilă experienţă. A făcut Neamul Românesc atâtea şi le-a făcut de bună-credinţă, nu 
din nu ştiu ce sentimentalitate faţă de germani, dar pentru că de spaima Rusiei, era atâta 
bună-credinţă în voinţa Neamului Românesc de a se apăra, că era gata de orice. 

Dacă nici Neamului Românesc nu i se respectă existenţa şi drepturile, ce 
putem să facem în condiţiunile acestea. 

Vasăzică, ne apărăm de ruşi ca să ne prăbuşim singuri? 
Trecem acum la lămurirea controversei care există între noi şi germani în 

privinţa livrărilor efectuate până azi, a situaţiei schimburilor şi clearingului monetar. 
Dl Clodius arată că există o controversă între noi şi germani, spunând că 

germanii au făcut livrări de 27 miliarde, pe când noi recunoaştem numai 16,6 miliarde. 
S. Ghiolu: Germanii socotesc livrările de mărfuri făcute de la 1 octombrie 

până la finele lui mai, iar Banca Naţională socoteşte ceea ce a decontat în clearing. 

mărfuri? 

M. Antonescu: Prin urmare, care este realitatea? Unde se găsesc aceste 

S. Ghiolu: Se găsesc în ţară. 
M. Antonescu: Deci, mărfurile sunt livrate. 
S. Ghiolu: Statistic şi cantitativ sunt 27 miliarde şi plăţile făcute 16,6 miliarde. 
Este just ceea ce afirmă dl Clodius. Au trimis mărfuri în România de circa 

27 miliarde şi Banca Naţională n-a decontat decât o parte din această sumă, adică 
16,6 miliarde. 

M. Antonescu: Prin urmare, situaţia schimbului şi clearingului monetar până 
azi este grosso-modo, aşa cum spun ei, adică noi suntem îndatoraţi pentru plăţile 
marcate de această diferenţă. 

Domnule Pandele, vă rog să-mi arătaţi care este situaţia plăţilor pentru nevoile 
militare. 
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C. Pandele: Acordul ne obligă până la 31 mai să dăm 8,382 miliarde, 
acoperind restanţele venite înainte de octombrie care se prevăzuseră, adică a se da câte 
108 milioane lunar. 

De altfel, am făcut nişte situaţiuni rezumative la maşină pe care vi le pun la 
dispoziţie. 

Poştă? 
M. Antonescu: Aţi reţinut toate restanţele noastre şi pentru C.F.R. şi pentru 

C. Pandele: Afară de suma de 500 milioane. 
M. Antonescu: Ce aţi reţinut din aceste 8,3 miliarde? 
C. Pandele: 3,2 miliarde pentru plăţile Statului. 
M. Antonescu: S-au plătit de la 1 februarie, respectiv de la octombrie şi până 

acum toate serviciile făcute de noi, C.F .R. şi altele? 
C. Pandele: Pentru autorităţi am plătit tot. Nu putem plăti la C.F.R. tot. Pentru 

C.F.R., de îndată ce sosesc mărcile corespunzătoare, Banca Naţională va da banii. 
M. Antonescu: Prin urmare, din schimburile de mărfuri rezultă că ar mai fi 

în curs de efectuare, deci de decontare, prestaţiuni de circa 1 O miliarde. Deci l O miliarde 
ar urma să fie decontate, ceea ce ar însemna că din balanţa mărfurilor ar fi încă 1 O miliarde 
de decontat. 

M. Vulcănescu: O parte din cifre sunt contestate. 
M. Antonescu: Domnule Petala, vă rog să discutaţi cu dl Clodius primul 

punct: 
Controversa diferenţei dintre 16,6 miliarde, faţă de 27 miliarde; 
Circa 4 miliarde deconturi de efectuat de către Stat (3,8), din care 2,8 

armament importat după 9 februarie şi restul de l miliard importuri de plătit diferitelor 
autorităţi. 

Restul, mărfuri neînregistrate, neprezentate Băncii Naţionale. 
Pentru decont urmează deci a fi prezentate. 
Banca Naţională nici pentru plăţile Statului, nici pentru mărfuri particulare 

neprezentate la decont nu putea, din oficiu, efectua decontarea conform acordurilor din 
9 februarie. 

Firmele importatoare să facă formalităţile, ci nu să vândă pe piaţă direct, 
oprindu-şi leii. 

Vom retrage dreptul de import şi vom şterge din liste firmele care, importând 
mărfuri, vor fi găsite că dau pe listele germane cifre pentru sume care ar urma să fie 
decontate şi în acelaşi timp îşi procură leii prin vânzări directe. 

Nu este admisibil ca pentru leii creaţi direct pe piaţă să se mai facă şi imputări 
Băncii Naţionale pentru deconturi. 

2. Situaţia restanţelor de plătit Statului şi instituţiunilor de Stat române la zi. 
Ce măsuri luaţi dv., Finanţele, ca între Finanţe şi Banca Naţională să se 

opereze decontarea celor 3 miliarde, pentru ca Banca Naţională să-şi poată crea 
disponibilul pentru executarea acordurilor? 

C. Pandele: Cred că 1 miliard îl are Înzestrarea pentru comenzi în Germania. 
Să cumpărăm mărci de la Banca Naţională de l miliard. 
M. Antonescu: Ce mai puteţi face din 3,8 miliarde? 
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C. Pandele: Am înscris în buget 2 miliarde. 
M. Antonescu: Între dv. şi Calea Ferată, ţinând seama de conturile acestea şi 

de restanţe, de plăţile pe care le faceţi, pentru că nu puteţi să faceţi şi dv. un nou acord 
cu Calea Ferată, ţinând seama de faptul că noi, Statul, am luat asupra noastră, conform 
acordurilor din 9 februarie, o serie de comenzi şi plăţi, care n-ar putea să meargă 
conform acordurilor de credit, dar fiind angajaţi, nu trebuie să pierdem mărfurile. 

Dar în acelaşi timp şi Calea Ferată este creditoarea Ministerului de Finanţe şi a 
Statului pentru contravaloarea transporturilor efectuate şi pentru noi şi pentru 
Germania. 

Nu putem să facem aici un acord? 
C. Pandele: Noi am preluat o serie de datorii. 
M. Antonescu: Statul să meargă târâş-grăpiş şi Calea Ferată să facă conturi 

excedentare, n-are nici un sens. 
Din 1940 şi până acum, n-am făcut decât investiţiuni pentru Calea Ferată. Sunt 

miliarde şi miliarde daţi Căii Ferate. 
M. Vulclnescu: N-au bani. Noi i-am avansat cu titlu de cont diferite sume. 
M. Antonescu: Transporturile militare din ultima vreme, desigur că au 

paralizat-o. 
Împreună cu Statul Major trebuie examinată foarte serios situaţia 

transporturilor economice. 
Dacă intrăm în acest circuit şi se obişnuieşte lumea să nu mai întreprindă, să 

nu mai lucreze, după ce de la februarie încoace am intrat deja în această pauză a 
plasărilor de capital şi a activităţii de întreprinderi, dacă prin paralizarea transporturilor 
noi ajungem ca întreprinzătorii să se aşeze pe această bază de conservaţiune, ne-am 
paralizat definitiv. 

A fost un moment greu cu transporturile militare, din cauza mobilizării, dar nu 
putem să ţinem la infinit Calea Ferată în această situaţie. 

Noi, care trebuie să avem în vedere circuitul economic, nu putem să organizăm 
singuri paralizia. 

Vă rog să puneţi punctul 4 cu dl Clodius: lichidarea restanţelor C.F.R., 
decontul cărbuni. 

Prin urmare, dacă balansăm 500.000 milioane lei daţi Waffen S.S. cu 500.000 
milioane date în plus şefului intendent, însemnează că pe prestaţiunile în lei suntem la 
zi cu obligaţiunile noastre; înseamnă însă că totuşi avem 3,8 miliarde, în care nu 
suntem la zi, fiindcă Banca Naţională n-a făcut decontarea prin plăţile Statului la Banca 
Naţională, prin cumpărări de mărci. 

Aci sunt de verificat, pe lângă aceste circa 4 miliarde, dacă mărfurile din 
comerţul particular nu şi-au creat mijloace de pe piaţă de 4 miliarde, în aşa fel ca cele 
4 miliarde care ar mai rămâne să fie deja în realitate decontabile, dar acoperite de 
Banca Naţională prin mijloacele pe care şi le-au creat. 

Deci acolo contul ar fi artificial. 
M. Vulclnescu: Sunt depozite germane de mărfuri pentru Sud-Estul Europei: 

le vămuiesc şi le ţin stocate. 
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Mărfurile acestea nu ni le pot pune la socoteală. Ei plătesc taxele vamale şi ţin 
mărfurile pe teritoriul nostru. Ar putea să ceară regimul de antrepozit şi să nu plătească 
taxele vamale. Fapt este că deşi s-au importat, întrucât mărfurile n-au intrat în 
circulaţie, nu se poate cere decontarea la Banca Naţională. 

A doua categorie sunt înşişi importatorii români, care din cauza dificultăţilor 
financiare nu se duc să ridice mărci la Banca Naţională; şi a treia categorie sunt 
importatorii care, în ultimul timp, nu mai pot să-şi ridice mărfurile. 

M. Antonescu: Trebuie să pun şi problema controlului, prin C.F.R., al 
transporturilor de trupe. 

C. Pandele: Noi recunoaştem Băncii Naţionale acele 2 miliarde, pentru ce ar 
fi de plătit în plus, căci Banca Naţională ne ţine datori cu 2 miliarde, tocmai pentru 
ceea ce am plătit noi între octombrie şi ianuarie. 

M. Antonescu: Nu înţeleg pentru ce intră din nou cele 2 miliarde. 
M. Vulcănescu: Este diferenţa între 2,8 şi 4,5. 
M. Antonescu: Din moment ce din cele 1 O miliarde am stabilit 8, nu mai 

punem problema. 
Prin urmare, din cele 1 O miliarde, s-au dedus 2 miliarde intrate în calculul de 

lichidare de la 9 februarie, 3,8 miliarde sunt plăţile Statului care încă nu sunt decontate 
la Banca Naţională şi 4 miliarde ale Ministerului de Finanţe. 

Foarte bine. 
Am văzut care este situaţie pe trecut. Să vedem acum acordul din 19 iulie, cu 

negocierile din 9 februarie privitoare la conturile apărării antiaeriene. 
Domnul Mareşal mi-a spus ieri să luăm toate măsurile de lealitate, de 

prietenie, de apărare, dar ca să-şi bată joc de noi şi să ne umilească, tratându-ne ca o 
ţară neorganizată, care nu-şi poate controla singură teritoriul, aceasta nu se poate. 

Comandor I. Pop: Avem comenzi flcute de circa 7 miliarde şi plăţi efectuate 
de 4,8 miliarde. 

M. Antonescu: Care este situaţia livrărilor de materiale, conform acordului 
din 19 iulie şi negocierilor din 9 februarie? 

Comandor I. Pop: Ceea ce au livrat aproape complet sunt bateriile 
antiaeriene, cu mici diferenţe, la 6 baterii care erau de un tip francez şi în schimbul 
cărora au adus acum un alt material în ţară, însă nu l-am primit efectiv. 

M. Antonescu: Ce au livrat din unităţile de Vânătoare? 
Comandor I. Pop: În loc de 4 escadrile de Vânătoare, au livrat numai 2, şi 

acelea fără avioanele de rezervă, prin urmare 12, în loc de 15. 
Dl g-ral Gerstenberg ne-a spus, dacă vreţi dvs., vi le dăm mai târziu. 
În ce priveşte escadrilele de noapte, ni s-a dat una din două. 
M. Antonescu: Am văzut telegrama din Helsinki, care spune că reţin o parte 

din muniţie, drept locaţiune pentru muniţia ţinută acolo. 
Rog pe dl. g-ral Dobre să-mi facă o notă în această privinţă, cu ce s-a predat. 
S. Ghiolu: Din moment ce muniţia a părăsit teritoriul românesc, nu ne mai 

priveşte pe noi, toată răspunderea în această privinţă fiind a germanilor. 
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Comandor I. Pop: A mai venit o escadrilă de asalt, dar dumnealor tot 
tergiversează, ne-au trimis facturi ale Casei „Henschel", cerându-ne să arătăm dacă 
suntem de acord în privinţa preţului. 

Am răspuns că preţurile le discutăm cu Statul german, nu cu firma. 
Ar fi apoi o escadrilă de hidroaviaţie pe care nu ne-au dat-o. 
De asemenea, 2 escadrile de bombardament, apoi material antiaerian. 
În această privinţă, am vrut să se precizeze în Protocol ca să fie baterii foarte 

grele - adică de la 105-128 mm - însă dl Clodius s-a opus, spunând că s-a oprit 
fabricaţia şi nu mai au piese de schimb pentru asemenea baterii. 

Acum, în ce priveşte materialul antiaerian, sunt 6 baterii cu material francez -
care va fi înlocuit, cum am arătat, au şi adus materialul în ţară - sunt 4 secţii de 20 mm 
pentru tragerea joasă, pe care nu le-au dat încă, sunt 6 aparate centrale, iar pentru 
Apărarea Pasivă, din cele 13 companii sunt în curs de predare până acum 6, restul pe 
măsură ce vom avea personal format. 

Materialul de transmisiuni prevăzut de protocol, nu-l putem lua momentan, 
neavând personal instruit. 

M. Antonescu: Adică este la noi, dar nu-l luaţi în primire. 
Comandor I. Pop: Da. 
În ce priveşte materialul de construcţiune, au adus circa 40-50% din prevedere 

şi luăm în primire pe măsura nevoilor. 
M. Antonescu: Prin urmare acordul din 17 iulie şi cu negocierile din 

9 februarie a funcţionat. 
Comandor I. Pop: Din partea noastră a funcţionat foarte regulat, iar din 

partea germană cu această diferenţă, că nu trimit avioanele. 
M. Antonescu: Care ar fi diferenţa ca valoare totală? 
Comandor I. Pop: Ca valoare totală cred că suntem acoperiţi ... 
M. Antonescu: ... ţinând seamă şi de socoteala pe care am făcut-o eu, 

aplicând Protocolul din 11 ianuarie, adică am calculat numai 50%, când am fixat lista 
acestor materiale. 

O altă chestiune: ce plăţi noi s-au făcut de la 9 februarie şi până azi, din cele 
4,4 miliarde, s-a acoperit? 

Comandor I. Pop: Nu. 
M. Antonescu: Altceva: contul acela nou pe care l-a propus dl g-ral 

Gerstenberg, de 3,3 miliarde ... 
Comandor I. Pop: Avem date comenzi de 700 milioane, din care am plătit 

circa 40%, adică 360 milioane (sic!). 
M. Antonescu: Aţi ţinut într-adevăr o ordine admirabilă şi foarte rigidă. 
G-ral Gh. Jienescu: În legătură cu aceasta, vă rog să cereţi dlui Clodius să 

dispună semnarea unor instrucţiuni pe care le-am întocmit, asupra aplicării Protocolului 
dvs. ultim, aceste instrucţiuni privind amănuntele de aplicare a Protocolului. 

Dl Clodius s-a supărat, spunând că a fixat livrările în mare şi nu intră în detalii. 
M. Antonescu: Dvs. continuaţi aplicarea Protocolului, după sistemul de până 

acum, şi noi vom face acelaşi lucru. 
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Comandor I. Pop: Am spus dlui Clodius că trebuie să dăm o interpretare 
precisă Protocolului şi mi-a răspuns că este superfluă acea scrisoare. 

M. Antonescu: Vă rog să treceţi pe listă şi chestiunea „Henschel", o escadrilă 
de asalt şi două de bombardament. 

Este o chestiune de principiu aceea a prezentării unui reprezentant al Firmei 
,,Henschel" pentru tratare directă şi semnarea facturilor, cu Ministerul Aerului. 

G-ral Gh. Jienescu: Noi nu putem să fim informaţi asupra preţului. Din 
moment ce trebuie să li se facă prestaţiuni de materiale, pe noi nu ne interesează preţul: 
trebuie să execute prestaţiunile de materiale, care intră într-un bloc. 

Comandor I. Pop: Contează desigur şi valoarea materialului, ei putând să dea 
şi o escadrilă veche. 

M. Antonescu: Am rezervat în Protocol dreptul de a nu primi preţurile care ni 
se prezintă, de a verifica şi a refuza preţurile şi calitatea materialelor. 

Prin urmare, puteţi s-o faceţi, dar tratând direct cu Statul German, nu cu 
firmele. 

Comandor I. Pop: Am făcut calculul şi am evaluat materialul la un preţ de, 
care este cu 40 la sută mai mic decât preţul cerut de germani. Am spus: ,,Exageraţi 
preţul şi, conform înţelegerii cu dl Clodius, ne adresăm Preşedinţiei, ca să discute de la 
Stat la Stat." 

Atunci dl g-ral Gerstenberg ne-a comunicat, transmiţând-o prin Germania, că 
dacă deschidem această discuţiune, dacă nu primim avioanele la preţul fixat şi mai 
facem şi intervenţii, pe viitor nu ne mai dau nimic. 

M. Antonescu: Luaţi materialul şi, conform Protocolului, sesizaţi Ministerul 
de Externe, care, în conformitate cu acelaşi Protocol, discută reducerea preţului. 

De altfel, eu am pus şi dlui Clodius şi dlui g-ral Becker problema sporirii 
preţurilor. 

Evident, dacă fac livrările prin Intendenţa militară, care şi le procură de pe 
piaţă cu lei daţi şi deci controlaţi de noi, am interes ca să sporesc contul; pentru că nu 
se mai întoarce în contra noastră, deoarece o fac pe preţul intern, iar în conturile 
germane de lichidare trec sumele corespunzătoare sporului pe care-l suport din partea 
Germaniei. 

Astfel, departe de a se întoarce în contra noastră, suma de decontare în lei o 
păstrez constantă, în schimb sporesc decontările în mărci, micşorând conturile germane 
în România. 

Prin urmare, le facem prin Intendenţă şi, în raporturile dintre noi şi germani, 
dirijăm preţurile şi le sporim în raport cu sporurile de preţ pe care le suferim la livrările 
noastre. 

Este singurul mijloc şi veţi vedea că atunci vor menţine preţurile. 
G-ral Gh. Jienescu: În legătură cu cheltuielile pentru aplicarea programului 

de apărare, dl Ghiolu în special ştie discuţiunile avute cu dl g-ral Dobre, în ce priveşte 
zidurile de protecţie la rafinării. 

Acolo avem nişte augmentări de preţuri din partea firmelor ce trebuie să 
construiască. 
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Este vorba de un preţ fixat de Ministerul Economiei Naţionale. Or, se pare că 
la acest preţ este imposibil să se poată face lucrările. 

Comandor I. Pop: Comisiunea care există în această privinţă ţine socoteală 
de decizia Ministerului Economiei Naţionale, care fixeaz.ă preţul la material, transport 
şi mâna de lucru. 

A Rafinăriile obiecteaz.ă că nu pot trece comenzi de ziduri de protecţie la acest 
preţ. In faţa acestei situaţiuni, Ministerul Economiei Naţionale dispune ca rafinăriile să 
prezinte ofertele obţinute la licitaţie, iar noi să acceptăm oferta cea mai mică. 

Dacă aplicăm această procedură, se va întâmpla că ţinându-se licitaţia şi 
luându-se oferta cea mai mică, se va aplica decizia Ministerului Economiei, ceea ce ar 
însemna să se plătească preţul sută la sută. Or, noi am redus preţurile cu 40%. 

S. Ghiolu: Nu arbitreaz.ă Ministerul Economiei Naţionale în această privinţă, 
ci comisiunea mixtă compusă din delegatul german, delegatul Ministerului Aerului şi 
delegatul Lucrărilor Publice, şi tot ea a fixat preţurile. 

Dacă vine societatea şi spune: ,,Trebuie să-mi daţi atât pentru transport", 
trebuie să se execute ... 

Comandor I. Pop: Delegatul petroliştilor va spune: ,,Mi-aţi pus prea puţin". 
Cine este arbitrul? 
S. Ghiolu: Arbitrul este comisiunea. 
M. Antonescu: E o chestiune de formă. Dl comandor spune: .,S-a instituit o 

comisiune, şi este desigur interesul şi al Economiei Naţionale şi al Aviaţiei şi al 
Statului, ca lucrările să se facă pe un preţ cât mai mic. De aceea, nici delegatul Aviaţiei, 
nici al Economiei Naţionale nu vor admite în comisiune cererile de sporire a 
preţurilor". 

Iată - chiar în exemplul dvs. - lipsa de camioane face ca un calcul stabilit la 
un moment dat pe o anumită sumă să nu mai corespundă cu posibilităţile de realizare; 
şi atunci dacă, de o parte, membrii comisiunii, care au interes la menţinerea preţului, îl 
menţin, iar de altă parte, în fapt - cu sau fără declaraţia delegatului petroliştilor în 
comisiune - nu se poate realizarea lucrarea la acest preţ, ce faci atunci? Ajung delegaţii 
Economiei şi al Aviaţiei să ridice preţurile până acolo, încât să le facă realizabile şi 
astfel lucrarea să fie mult mai costisitoare. 

Să ţinem seamă de aceste noi greutăţi şi să vedem care este decizia de fond pe 
care o luăm, fiindcă este de examinat dacă în asemenea condiţii şi dacă se sporesc 
preţurile atât de mult, mai este o afacere să facem zidurile de protecţie, după cum este 
de examinat dacă Statul poate - şi până unde poate să meargă în această privinţă - să 
impună anumite preţuri, chiar cu riscul de a nu putea realiza lucrările. 

Deci, problema nu este atât de simplă. 
S. Ghiolu: A fost o comisiune mare la dl g-ral Jienescu şi a tranşat chestiunea. 
M. Antonescu: Ca să nu pierdem vremea, vă rog să-mi faceţi o notă şi să-mi 

semnalaţi care ar fi diferenţa de preţ şi la ce ar duce, în totalitatea lor, dacă s-ar realiza 
zidurile de producţie cu aplicarea noilor preţuri; de asemenea, care ar fi reducerile 
posibile prin disciplinarea preţurilor şi controlul nostru şi de la care plafon în jos 
impunându-se preţurile, riscăm să nu se mai efectueze lucrările - aceasta ca să discut 
problema împreună cu domnul Mareşal Antonescu, care nu este dispus să facă ziduri de 
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protecţie la orice fel de preţ, fiindcă nu este nicio afacere, nici pentru economia 
naţională nici pentru noi: vine un bombardament care distruge şi zidurile de protecţie şi 
rafinăriile şi rămânem cu cheltuiala făcută inutil. 

Acum problema mai are şi alt aspect: sunt societăţi care vor să-şi creeze 
mijloace de finanţare - fie de export fie altele - încărcând conturile acestea şi sporind 
preţurile pentru lucrările care se realizează cu concursul şi contribuţia Statului. 

Acest lucru noi nu trebuie, în nici un caz, să-l primim şi să-l facem. 
Comandor I. Pop: Să se facă şi rechiziţii de personal. 
S. Ghiolu: Este irealizabil. Încercaţi, dar eu vă afirm că nu executaţi nimic. 
M. Antonescu: Faceţi, dle comandor, o notă şi arătaţi de unde provine 

diferenta, şi vom examina. 
Soluţia cu rechiziţia cred că este iluzorie. 
Poţi să rechiziţionezi oameni pe baza Legii muncii naţionale, poţi să-i chemi la 

lucru, poţi să le rechiziţionezi maşinile, dar ca să rechiziţionezi o întreprindere şi s-o 
pui să lucreze în pagubă sau să obligi pe cineva să-ţi lucreze cu forţa şi să-ţi facă o 
lucrare dincolo de socotelile elementare pe care şi le face întreprinzătorul, aceasta nu 
se poate, pentru simplul motiv că nu poţi să-l obligi să-ţi dea bani. 

Faceţi nota şi aceasta n-o mai discutăm acum, căci nu ne-am adunat pentru 
aceasta aici. 

Avem de examinat - însă aştept să vină şi dl g-ral Vasiliu, precum şi dl g-ral 
Sireteanu - stabilirea unui sistem de control, împreună cu Marele Stat Major şi 
Ministerul de Interne. 

Deocamdată să discutăm tot chestiunile financiare şi de procedură. 
Dl ministru Clodius vrea să-i dăm un miliard pentru conturile viitoare, 

spunând: din conturi rezultă unele diferenţe şi acest miliard este necesar atât pentru ca 
să cumpărăm ce este necesar pentru Armată, pentru imediata urgenţă, până când se 
pune în funcţiune sistemul de aprovizionări al dvs., cât şi pentru unele plăţi de solde 
urgente. 

Până când sunt plătite soldele? 
C. Pandele: Le-am dat 270 milioane, rata pe care trebuie s-o dăm la 27 mai; şi 

mai au şi un fond contabil, ca să poată plăti şi la armata operativă. 
Nu cunoaştem însă deloc efectivele, ştim numai că dăm un sfert ... 
M. Antonescu: Prin urmare, aţi plătit soldele până la sfărşitul lunii. 
C. Pandele: Până la sîarşitul lunii şi două decade din luna iunie. 
M. Antonescu: Plafonul lunar este de cât? 
C. Pandele: 81 O milioane. 
M. Antonescu: Waffen SS: 180 ... 
A veţi, deci, circa un miliard. Ce aţi dat din acest miliard pe iunie? 
C. Pandele: 500 milioane. 
M. Antonescu: Atunci, deocamdată să le dăm 500 milioane, fiindcă, în orice 

caz, mai sunt câteva zile şi intrăm în iunie. Nu vreau să fac un exces de contabilitate: 
de o parte sunt rigid şi spun ca trupele aflate în România să fie supuse altui regim decât 
acela de control şi permanentă evidenţă faţă de noi, nu înţeleg ca dvs. să procedaţi 
neregulat, nu înţeleg să vă creaţi mijloace de finanţare prin Bursa neagră sau alte căi; 
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când, pe de altă parte, ei spun: ,,Foarte bine, este ideal pentru noi ca dvs. să ne faceţi 
livrările, primim lucrul, vom discuta preţurile şi stabili cu dvs. modurile cum să se facă 
decontările pentru mărfurile care se predau, esenţialul este însă să se predea." 

Nu vreau, pentru 500 milioane sau chiar un miliard să pară, în această perioadă 
tranzitorie, când căutăm să ne organizăm, că fac o socoteală meschină, fiindcă atunci ar 
spune:,,Vreţi să faceţi ca lucrurile să meargă regulat şi nu ne faceţi această înlesnire." 

Deci, aceste 500 milioane rog să se dea până mâine, dle guvernator, ţinând 
seamă de faptul că Ministerul Finanţelor are faţă de dvs. posibilitatea, în raporturile cu 
Germania, a unui cont de 4 miliarde - nu de 500 milioane sau de un miliard - fiindcă 
din punctul de vedere al livrărilor, Germania are faţă de Statul Român dreptul să 
întrebe: ,,Pentru ce nu mi-aţi decontat cele 4 miliarde?" 

De aceea eu vă rog să faceţi această înlesnire, ca să daţi acum 500 milioane. 
Este şi în interesul dvs. ca să nu mergem la o procedură neregulată şi vă rog să ne 
ajutaţi în această perioadă intermediară, fiindcă nu vreau să dau impresia că ne 
încăpăţânăm pe dificultăţi. 

Am vrut să verific dacă într-adevăr conturile acuză pentru Germania un 
excedent. 

Cred că este drept şi potrivit să facem această înlesnire, desigur atrăgâ.'1.du-Ie 
atenţia, cum am făcut-o, şi dlui Clodius, căruia i-am spus: ,,Chiar dacă dvs. aţi avea 
acest excedent, în momentul când datorită dvs., datorită faptului că n-aţi respectat 
datoria de a ne apăra teritoriul, că nu ne-aţi prevenit ca să ne luăm anumite măsuri din 
timp; datorită faptului că am fost surprinşi şi teritoriul nostru a fost năvălit de ruşi, la 
un moment dat s-a răsturnat complet întregul aparat economic şi financiar al Statului, -
dvs. nu aveţi dreptul şi nu puteţi să cereţi Statului Român, care a cheltuit 400 miliarde 
pentru războiul acesta, care întreţine o armată de aproape 900.000 oameni, care, în 
acelaşi timp, are atâtea greutăţi economice şi financiare - datorită răsturnării complete 
şi a nevoilor de mobilizare şi celelalte măsuri pe care le ia - datorită faptului că, în 
acelaşi timp, avem bombardamente care lovesc în industria noastră, suferim atâtea 
pierderi şi avem atâtea consecinţe grele din punct de vedere economic - pentru că, de 
asemenea, dvs. nu ne-aţi apărat teritoriul împotriva bombardamentelor, deşi v-aţi 

angajat s-o faceţi - nu ne puteţi cere acum să mai venim să facem şi jertfe financiare." 
Dimpotrivă, să ne trimiteţi din aurul şi devizele la care avem dreptul conform 

acordurilor, înlesnind Băncii Naţionale să ne pună la dispoziţie mijloacele de finanţare 
de care avem nevoie, pentru ca, la rândul nostru, să vă putem crea şi dvs. mijloace de 
finanţare - şi vom vedea mai târziu, în măsura în care situaţia economică internă s-ar 
restabili, mijloacele de transport ar reveni la normal şi cadrele Statului ar spori, vom 
vedea atunci în ce măsură ne reechilibrăm, făcând ca raporturile dintre Stat şi Banca 
Naţională să intre din nou în joc, pentru a compensa livrările dvs. 

Dl Clodius mi-a cerut, în acelaşi timp, să admit unele exporturi în cont, 
rămânând să se examineze în măsura în care mijloacele noastre de transport şi cele 
germane le vor îngădui. 

Şi O-sa a spus: ,,Sunt în totul de acord ca dvs. să faceţi livrările de mărfuri prin 
Intendenţa română, cu condiţia însă ca aceste livrări să fie făcute efectiv." 
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Ei bine, dacă am ajuns la acest lucru, nu vreau să-l pierdem, spunând că noi nu 
putem să ne ţinem angajamentele, pentru că dvs. nu Ie ţineţi pe ale dvs., ca să ajungă să 
ne pună in concreto problema executării acordurilor din februarie şi să ne spună: ,,Nu 
mă priveşte pe mine cum deconteaz.ă Statul cu Banca Naţională". 

Prin urmare, vă rog să daţi cele 500 milioane acum. 
Am spus dlui Clodius: ,,Vom examina dacă putem să dăm un miliard, însă 

deocamdată nu putem să dăm decât 500 milioane". 
Ceea ce rămâne de stabilit acum este procedura pe care ajungem să facem 

efectiv aceste lucrări, ca noi să spunem: ,,Iată, pe lista de aprovizionamente pe care o 
prezentaţi dvs., admitem cutare articole, vă vom livra cutare aprovizionări, iar livrarea 
se va face prin Intendenţa română", este un lucru foarte bun, trebuie însă ca el să 
funcţioneze. 

Dl g-ral Arbore mi-a prezentat o notă cu aprovizionările cerute până Ia 
1 octombrie. 

Conform notei D-sale, ar fi vorba de 10.424.990.000 lei - ceea ce ar putea să 
dea - în care intră grâu, făină, paste, mazăre, fasole, cartofi, porci, vite şi tot ce se poate 
da până la 1 octombrie. 

Dl. Clodius, cu ocazia contului pe care mi l-a prezentat, mi-a spus: Cererile 
germane, în conformitate cu acordurile şi faţă de noile nevoi militare, prevedeau pentru 
aprovizionamente circa 3,5 miliarde; dacă deocamdată nu se poate da mai mult - a spus 
D-sa - foarte bine, să se dea 10.424.990.000, însă aici nu intră în calcul ţigaretele şi 
spirtul, spirtul rămânând să fie calculat ulterior. 

Au cerut 7.200 tone spirt şi 14.000 tone vin. Dvs. ştiţi că dânşii au făcut un 
calcul comun de vin şi de spirt. Cu alte cuvinte, dacă dăm vin, se mulţumesc cu spirt 
mai puţin. 

De aceea, dvs. aveţi de examinat dacă avem nevoie de spirt sau nu, dacă este 
mai rentabil pentru Ministerul de Finanţe să dea spirt sau vin, rămânând ca dvs. să 
hotărâţi în această privinţă şi rog pe d-nii Ghiolu şi Petala să facă acest calcul, iar în 
acordul definitiv să fie prevăzut acest lucru. 

Ei ar fi mulţumiţi să ia ambele produse, aşa că toată problema este dacă aveam 
interes să dăm tot sau nu. 

De asemenea, trebuie calculate tutunul şi ţigaretele pe care le cer. 
La acest cont trebuie, în realitate - ca şi la conturile noastre anterioare, pe care 

le-am examinat până acum - să adăugăm livrările făcute în afară de Intendenţa noastră, 
ridicările pe teren şi celelalte mijloace de aprovizionare pe loc. 

După nota pe care mi-a trimis-o dl g-ral Arbore, livrările efectuate trupelor 
germane, în intervalul 1 octombrie 1943 - 29 februarie 1944, ar fi în total 790.424.000 
Iei, sunt sigur însă că aceste livrări raportă numai la ceea ce Intendenţa noastră a dat 
direct şi a ordonat în conformitate cu acordurile şi cu sistemul de colaborare. 

Rog pe dl Pandele să examineze - şi să-mi comunice printr-o notă - dacă suma 
de 790 milioane de mai sus - confruntând datele - intră sau nu în livrările făcute, cu 
alte cuvinte dacă s-au calculat în subzistenţele date direct germanilor, dacă s-a reţinut 
contravaloarea lor sau nu. 
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De asemenea, trebuie să ajungem să examinăm chestiunea ridicărilor Bcute pe 
teren. 

În nota dlui ministru al Finanţelor este menţionat că ridicările făcute de 
Armata germană sunt făcute prin bonuri de cumpărare speciale, prin bonuri de 
rechiziţie tip românesc, prin bonuri de mână, verificate sau în curs de verificare de 
Intendenţa germană, plătind cu R.M. şi R.K.K.S., preluând cu forţa. 

Vreau să ştiu deocamdată - până la sosirea dlor g-ral Vasiliu şi Arhip - dacă 
bonurile de cumpărare specială şi bonurile de rechiziţie au fost date cu un anumit 
plafon. 

C. Pandele: Nu. Ministerul Finanţelor a propus ca, de acum înainte cel puţin, 
să plafonăm, indicând limitele. 

S. Ghiolu: S-au comunicat Statului Major contingentele prevăzute şi ştiu că -
cu toate că aceste contingente prevăd la grâu să zicem 20.000 vagoane - deocamdată 
nu se pot da decât 8.00 (sic!). 

M. Antonescu: Întrucât de acum înainte aprovizionamentele se fac şi se 
predau de noi, se desfiinţează acest sistem al ridicărilor pe teren, făcute prin organele 
germane, prin oricare din mijloace. 

Trebuie, în schimb, ca Intendenţa noastră să organizeze - ar putea şi 
Ministerul Aprovizionării - în aşa fel încât să facă singură ridicările pe teren, chiar şi în 
zona germană, şi să facă predările către trupele germane, rămânând ca deconturile 
dintre noi şi gennani, inclusiv preţurile corespunzătoare, să fie făcute de la Guvern la 
Guvern şi de la Comandament la Comandament. 

Prin urmare, încetează sistemul ridicărilor germane directe, fie prin bonuri de 
casă, fie prin bonuri de rechiziţie, fie prin oricare din mijloacele întrebuinţate până 
acum, de fapt sau de drept, adică bonuri de mână, plăţi directe cu R.K.K.S. sau R.M. şi 
bonuri de cumpărare speciale sau de rechiziţie. 

Toate livrările se vor face numai de Intendenţa română, singura care are pe 
teritoriul nostru dreptul să facă oricare din aceste operaţiuni. 

Intendenţa poate să-şi asocieze toate organele pe care le va crede necesare, în 
acest scop, pentru procurarea pe teren şi efectuarea acestor furnituri, de exemplu, 
pentru colectări de cereale, I.N.COOP.-ul, pentru aprovizionarnente de vite, Sindicatul 
exportatorilor de vite: acesta îşi procură pe teren vitele necesare - le cumpără cu 
mijloacele pe care i le vom pune noi la dispoziţie sau prin operaţiuni de credit pe care 
să i le înlesnim noi - nu transmite însă nimic direct unităţilor germane, fiindcă ar 
însemna să pierdem controlul, ci lucrează numai prin Intendenţa română, 

comunicându-i acesteia că în comuna cutare se predau atâtea vite sau atâţia porci, că în 
comuna cutare suntem în măsură să vă livrăm cutare cantitate de grâu ... 

Pe de altă parte, centrele se fixează ţinând seamă de locurile unde se găsesc 
unităţile germane; se fixează locuri de colectare şi locuri de livrare. Centrele de 
colectare sunt acelea în care Intendenţa, prin rechiziţii directe sau în colaborare cu 
I.N.COOP. şi cu Sindicatul Exportatorilor, primeşte fie cerealele, fie vitele, fie alte 
mărfuri, iar centrele de livrare sunt acelea unde se predau trupelor germane, deci în 
aceste locuri îşi trimite Intendenţa organele sale şi pentru contactul cu organele de 
colectare şi pentru contactul cu organele germane de primire. 
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În acest scop, Intendenţa are nevoie de anumite fonduri. Cu bonurile de 
rechiziţie poate să lucreze împreună cu I.N.COOP., pentru colectări, problema se pune 
însă pentru acele articole - din lista pe care am consimţit-o noi pentru 
aprovizionamente - care nu se pot dobândi prin rechiziţie, bonuri de casă şi celelalte. 

Am rugat pe dl g-ral Arbore şi cred că s-a înţeles cu dl guvernator Anghelescu: 
trebuiesc circa 450 milioane pentru Sindicatul Exportatorilor, ca să poată procura vitele 
şi porcii de care este nevoie şi anume 15.000 vite odată pentru totdeauna şi 1.000 porci 
lunar sau în total 4.000 porci, după socoteala dlui g-ral Arbore. 

Pentru procurarea acestora este nevoie de credit şi vă rog, dle guvernator, să 
înlesniţi dvs. Sindicatului Exportatorilor ca să-l poată obţine, fireşte rămânând pe urmă 
să ne acoperim în sistemul acesta al conturilor, pe care le avem cu Statul, cu Intendenţa 
şi cu contingentele, precum şi cu deconturile corespunzătoare de mărci. 

Un lucru care trebuie să fie rezervat este că, în ceea ce priveşte deconturile 
între Intendenţa germană şi între Intendenţa română ele nu se fac decât cu prealabila 
autorizare a Guvernului şi nu se comunică decât după ce preţurile au fost văzute de 
Guvern, de Ministerul de Externe şi de Ministerul Economiei Naţionale, ţinând seamă 
şi de mecanismul preţurilor în livrările germane faţă de România sau cele de armament. 

Dl g-ral Jienescu semnalează sporuri de preţ până la 142%; dl g-ral Dobre ştie 
de asemenea, de la Înzestrare, de sporuri care trec de 200%. 

Prin urmare, şi noi ne rezervăm ca să adaptăm preţurile şi să le ridicăm în 
raport cu cele pe care le plătim noi. 

Deci, nu se comunică preţurile, se livrează aceste mărfuri în cantităţile 

prevăzute, iar contravaloarea lor va fi socotită apoi. În fixarea preţurilor pentru aceste 
mărfuri pe care le livrăm, se va ţine seamă de preţurile pe care le plătim şi noi 
Germaniei. 

O altă cerere pe care o formulează Germania este cea privitoare la lemne şi la 
ciment. 

Am primit nota dvs., dle Ghiolu, dar problema este cum realizăm efectiv 
operaţiunea. 

De altfel, am şi comunicat dlui Clodius că nu putem să dăm mai mult de 
25.000 m.c. din regiunea Bucovinei şi de la izvoarele Bistriţei; de asemenea, am pus 
obligaţia să ne dea posibilitatea de a transporta produsele de acolo prin coridorul 
secuiesc; am pus apoi problema ca, împreună cu ungurii, să vadă dacă ceea ce am făcut 
cu cooperativa ,,Rodna", dacă acea operaţie poate fi repetată, şi acum să facă ungurii 
unele livrări de lemne şi să-şi aranjeze conturile. 

Vă rog să faceţi o notă şi în această privinţă. 
Pentru ciment şi pentru lemne trebuiesc, de asemenea, create mijloace. De 

altfel Intendenţa a şi luat legătura cu dnii MUiler şi Dumitrescu de la Oficiul Lemnului. 

plătiţi". 

S. Ghiolu: Societăţile forestiere spun: ,,Noi livrăm lemnele, dar trebuie să 

M. Antonescu: În ce limită poate să deconteze Banca Naţională? 
S. Ghiolu: În limita acordului. 
M. Antonescu: Lemnele erau prevăzute numai pentru a 8-a parte. Prin urmare, 

trebuie să ajungem să prevedem cu dl Clodius suplimentarea contingentelor cu ciment 
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şi lemne, corespunzător cererilor formulate, pentru ca să meargă conform acordului 
creditele, plăţile şi deconturile. 

Prin urmare, eu voi comunica dlui ministru Clodius că, dacă ne face o 
comunicare scrisă, prin care suplimentează listele de contingente cu cimentul şi 
lemnele cerute, operaţia merge de la sine, Banca Naţională şi Ministerul Economiei 
Naţionale înlesnind, atât cât este posibil, procurarea acestor mărfuri. 

De asemenea, să se adauge la listă şi următoarea cerinţă: dl Clodius, împreună 
cu dl g-ral Schomer să înlesnească transporturile în Moldova şi cu mijloacele de care 
dispun dânşii, ca să nu imobilizăm noi transporturile noastre, prin livrările acestea de 
lemne. 

Pe de altă parte, aş vrea să ştiu ce măsuri s-au luat pentru ca Bistriţa să poată fi 
folosită şi ea de către plutaşi. Rog pe dl Ghiolu să-mi trimită o notă în această privinţă, 
iar pe dl g-ral Vasiliu îl rog să ceară autorităţilor administrative să ne dea tot concursul 
în această privinţă. 

Acum că a venit şi dl. g-ral Orezeanu, să luăm în organizare următoarele 
probleme: 

1. În cadrul raporturilor germano-române, este chestiunea plăţilor efectuaie 
conform acordurilor din 9 octombrie, restanţele pentru Căile Ferate care erau datorate 
de la 9 februarie, pentru transporturile efectuate de Căile Ferate aici şi în Transnistria. 

Trebuie să ştim cum a funcţionat achitarea restanţelor şi decontările în cărbuni, 
pentru Transnistria şi pentru rest, situaţia la zi. 

Rog pe dl g-ral Orezeanu să-mi trimită o notă în această privinţă: decontările 
se fac regulat sau nu, care este situaţia acestor deconturi şi care sunt restanţele datorate, 
aceasta este prima problemă în cadrul acordului. 

M. Antonescu: Tot în acest cadru, domnule general, este chestiunea unui 
control, pe care, împreună cu Marele Stat Major şi cu Ministerul de Finanţe, trebuie să-l 
exercităm asupra transporturilor germane de orice natură. 

Dv. ştiţi că atât domnul Mareşal Antonescu, în repetate ocazii, cât şi eu ne-am 
străduit să atragem atenţia că noi trebuie să ţinem pe teritoriul nostru o ordine foarte 
riguroasă şi perfectă. 

Nu este vina germanilor, dacă săvârşesc neregularităţi, fiindcă înseamnă că le 
săvârşesc cu concursul nostru. 

De nenumărate ori a cerut să se exercite la frontiere cel mai mare control 
pentru toate transporturile şi pentru toate ieşirile din ţară. 

Tr. Buradescu: Am avut ordin să nu iasă decât ceea ce spun organele vamale. 
M. Antonescu: Domnule ministru de Finanţe, vă rog să cereţi şi să instituiţi la 

departamentul dv. un organ permanent, care să centralizeze şi să coordoneze evidenţa 
tuturor transporturilor germane. 

S. Ghiolu: Dv., Calea Ferată, nu autorizaţi să iasă absolut nimic fără 

autorizaţie vamală. 
Tr. Buradescu: Noi mergem mai departe, nu încărcăm nici o marfă până nu 

prezintă dovada Economiei Naţionale. 
M. Antonescu: Foarte bine. Ce faceţi însă cu trenurile militare germane? 
Tr. Buradescu: Este un ofiţer delegat de Statul Major care le face. 
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M. Antonescu: Cui comunică acest delegat neregulile constatate? 
G-ral I. Arhip: Dacă sunt nereguli, Marelui Stat Major. 
M. Antonescu: Ce înseamnă nereguli? 
G-ral I. Arhip: Adică să nu fie persoane străine. Să nu dea drumul la import 

Bră acte. Dacă vin trenuri cu trupe, ne mulţumim cu simpla declaraţie a 
comandantului, că nu are nimic încărcat, persoane sau mai ştiu eu ce, care să calce 
legea. 

M. Antonescu: Domnule general, nu putem să ne menţinem numai pe 
declaraţia verbală a comandantului, fiindcă acesta nu poate să controleze trenurile şi nu 
controlează persoanele, ca să nu facă o vexaţiune inutilă. 

Dar noi cum să nu le controlăm? 
Tr. Buradescu: Noi am încercat şi ne-au ameninţat cu armele. 
G-ral I. Arhip: Cu Comisiunea mixtă româno-germană se poate controla. 
M. Antonescu: În convenţiunea încheiată cu noi există obligaţiunea controlu

lui prin Comisiune mixtă. 
Prin urmare, domnule general, în conformitate cu legile ţării, pentru transpor

turile de persoane, când este vorba de un om, care a fost înalt demnitar în ţară şi este 
încă şi poartă paşaport diplomatic, autorităţile vamale au dreptul să facă controlul. 

Şi, împotriva legilor ţării, pe o simplă declaraţie verbală, noi ne mulţumim cu 
o simplă constatare. Aceasta nu se poate. 

Este contra legilor ţării. 
G-ral I. Arhip: Germania n-a admis niciodată săi se facă control. 
M. Vulcinescu: Ce este în tranzit merge plumbuit. 
M. Antonescu: Ce intră în tranzit şi este plumbuit nu ne interesează. 
Dar trenurile militare care se formează pe teritoriul nostru şi pleacă de pe 

teritoriul nostru, ce faceţi cu ele? Le aplicaţi acelaşi principiu al declaraţiei pur şi 
simplu a comandantului? 

G-ral I. Arhip: Acelaşi principiu, dacă este unitate militară. Dacă sunt 
servicii, se schimbă socotelile. 

M. Antonescu: Vă rog să puneţi problema şi să atrageţi atenţia că este 
împotriva legilor ţării. Trebuie să se constituie Comisiunea mixtă care să controleze. 
Acolo unde este vorba de armament sau de secrete de ordin militar, lăzi care cuprind 
armament sau altele, ofiţerul se mărgineşte să constate că lăzile sunt cu armament şi le 
închide. 

Dar, acolo unde sunt alte mărfuri, ofiţerul nu poate să constate pur şi simplu că 
s-a făcut o declaraţie. Ofiţerul român, delegat de Comisie, este dator să controleze şi să 
informeze de realitatea transportului. 

Vă rog să luaţi măsuri în sensul acesta. 
De altfel, voi atrage atenţia pe cale politică dlui von Killinger şi dlui ministru 

Clodius că nu putem admite ca plecările de pe teritoriul nostru să fie sustrase regimului 
de control prevăzut de lege şi de regimul vamal, sau, când o facem, s-o facem într-o 
formă corespunzătoare legilor noastre naţionale. Adică, să se întocmească procesele
verbale de comisiunile mixte, care nu pot să vexeze pe nimeni, fiindcă pe teritoriul 
nostru avem dreptul de control. 
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Pentru trenurile în tranzit, nu facem nici un fel de dificultate. Şi chiar pentru 
aceste trenuri militare, dacă pleacă din ţară, dacă mărfurile sunt predate de autorităţile 
noastre şi s-au calculat taxele vamale. 

Fiindcă unul din principiile puse cu dl. Clodius este că la aceste mărfuri livrate 
în cadrul contingentelor pentru aprovizionamente militare, se vor calcula taxele 
vamale, ca şi când ar fi exportate. 

Deci, dacă intră în mărfurile predate de autorităţile noastre, nici nu este 
necesar ca să facem vreo greutate. Constatăm pur şi simplu că au fost mărfuri predate 
de Intendenţa noastră şi aceasta înseamnă că taxele vamale sunt deja plătite şi n-au nici 
un fel de dificultate. 

Dar, nu putem, pe declaraţiunea unui ofiţer, pe teritoriul nostru să ne abatem 
de la legile care se aplică şi domnului Mareşal şi Guvernului şi tuturor oamenilor ţării. 

Acelaşi sistem îl aplicaţi şi controlului de mărfuri militare care intră în ţară. 
Dl. g-ral Orezeanu şi dl ing. Buradescu să trimeată o notă câte trenuri militare 

formate în ţara noastră şi ieşite din ţara noastră, pentru toate interesele germane, au ieşit 
din ţară în 1943 şi de la 1 ianuarie 1944 şi până acum. 

Tr. Buradescu: Cred că circa IO.OOO. 
M. Antonescu: Şi atunci, domnule g-ral Arhip, vă rog să introduceţi acest 

sistem de control. Dacă veţi avea dificultăţi, vom interveni. Dar dv. constituiţi 
comisiile. 

În ce priveşte permisionarii, dacă au câteva kilograme de alimente sau o gâscă, 
din aceasta nu o să facem o problemă. 

G-ral I. Arhip: Permisionarii sunt controlaţi, fiindcă nu sunt unităţi 
constituite. 

M. Antonescu: Vă rog să instituiţi organe civilizate, care să nu facă abuzuri şi 
excese, însă controlul şi constatarea trebuie să fie făcute. 

G-ral I. Arhip: Vom introduce comisii la fiecare ieşire din ţară. 
M. Antonescu: Domnul g-ral Arhip va introduce acest sistem de control. 
Rog pe dl. g-ral Orezeanu să comunice situaţia trenurilor şi dlui g-ral Arhip, 

pentru ca să poată să aibă toată documentarea. 
Nu căutăm să facem nici un fel de dificultăţi. Vagoanele acestea îşi vor 

continua drumul. Acolo unde vagoanele vor cuprinde materiale de război, ofiţerul 
însărcinat cu controlul se va abţine de a face investigaţii sau controlarea lor. 

Însă, ori de câte ori va fi vorba de mărfuri, acestea vor trebui să fie declarate. 
Conform acordurilor care se încheie acum, dv. aveţi posibilitatea să aveţi 

fractele şi actele doveditoare că sunt mărfuri predate de Intendenţa română. 
Pentru aceste mărfuri, preluate de la Intendenţa română, fiind calculate taxele 

vamale corespunz.ătoare, nu aveţi absolut nici o dificultate. Însă, trebuie să îndeplinim 
această formalitate a controlului, pentru că altfel noi ne abatem de la legile ţării, şi 
acest lucru nu este posibil. 

Pentru trenurile în tranzit, nu se aplică această măsură, dacă sunt plumbuite, 
putând trece fără nicio dificultate. 

Este, prin urmare, bine precizat, control numai pentru trenurile care se 
formeaz.ă în ţară şi pleacă din ţară. 
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G-ral I. Arhip: Pentru trenurile germane care intră în ţară, păstrăm vechiul 
sistem? 

M. Antonescu: Dacă aduc mărfuri în ţară, nu mă supăr. Pe mine mă 
interesează să nu scoată împotriva măsurilor Guvernului, fără posibilitatea de control şi 
fără posibilitatea de a şti care sunt mărfurile pe care le ridică de aici, pentru ca să ne 
percepem dreptul nostru. 

Aceasta este singura problemă. 
De asemenea, toate trenurile de marfă care intră în ţară trebuie să fie declarate. 
Să vă rezervaţi, prin aceleaşi organe mixte, să faceţi, din când în când, nu în 

tot timpul, controlul şi acestor trenuri. Deci, nu în permanenţă instituiţi acest control. 
G-ral Gh. Jienescu: Cine îndrăzneşte să treacă în Germania fără control. 

Când a trebuit să trimitem în Germania tineri la şcoli pentru instrucţie, au venit ei să ne 
facă trenurile. 

M. Antonescu: Dle g-ral Arhip, vă rog să invocaţi faţă de dl. g-ral Hansen 
acest precedent. 

Vă rog să-i spuneţi aşa: ,,Eu nu pot să nu respect această dispoziţie care este 
dată de mulţi ani de dl. Mareşal şi faţă de care suntem răspunzători dacă n-o 
executăm". 

Am închis uneori ochii, din camaraderie. Nu se poate însă ca o toleranţă să se 
transforme în sistem. Şi ca dovadă că acest sistem pe care îl cerem noi este legitim, iată 
cum aţi procedat dv. în cazul când a fost vorba de elementele noastre militare care au 
plecat în Germania pentru instrucţie. 

A trimis dl ministru Jienescu un curier care avea acte şi documente interesând 
Aviaţia şi totuşi, trecând peste legile de respect al curierilor diplomatici, ceruse foaie de 
curier de la Externe, tocmai ca să-l ferească de orice fel de control, l-au luat şi i-au 
ridicat valizele. 

Ei bine, ca Germania să ne trateze în ţară de Honolulu, ca să nu ne respecte 
nici măcar curierii diplomatici şi să ne considere în vasali care n-au măcar drepturi să 
respecte legile ţării şi să controleze transporturile, aceasta nu se poate! 

Un alt lucru care trebuie flcut, dle general - îmi pare rău că dl general Vasiliu 
nu este prezent - este următorul: 

Trebuie instituit un sistem foarte serios pentru ca noi să avem întâi evidenţa 
tuturor ridicărilor care au fost flcute, prin organele civile şi militare, până la zi, cu orice 
titlu şi anume ridicări de fapt, flcute prin măsuri luate local, fie de comandamentele 
germane, fie de coloanele de ucraineni, fie pentru coloanele de germani etnici, care s-au 
scurs prin ţara noastră. 

Marele Stat Major, prin Comandamentele teritoriale, împreună cu prefecţii vor 
stabili, în fiecare comună din ţară, toate ridicările care au fost flcute, cu orice titlu, de 
Comandamentele germane, de unităţile şi etapele de ucraineni şi de coloanele germa
nilor etnici, oriunde, fie prin concursul autorităţilor, fie prin ridicări directe pe teren. 

Comandamentele teritoriale, împreună cu Cercurile de Recrutare şi 

Prefecturile, întocmesc aceste liste. 
Marele Stat Major, prin Comandamentele teritoriale, împreună cu organele 

Ministerului de Interne - Prefectură, Jandarmerii, Poliţii-, stabilesc, de asemenea, fără 
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întârziere, lista tuturor ridicărilor de drept - primele sunt de fapt - adică efectuate prin 
mijloace legale şi anume cu bonuri de cumpărare speciale, cu bonuri de rechiziţie tip 
românesc, cu bonuri de mână de orice natură, cu plată în lei, în R.K.K.S. şi R.M. 

Toate Comandamentele, Cercurile de Recrutare, Prefecturile şi Comunele, prin 
Jandarmerii, în raza cărora s-au găsit trupe germane sau au trecut trupe germane sau 
coloane de ucraineni sau evacuaţi etnici germani, trebuie, în maximum 15 zile de la 
darea ordinului, să comunice - Cercurile de Recrutare prin Comandamentele 
Teritoriale şi Marele Stat Major; organele de Jandarmerii prin Prefecturile de Judeţ -
toate constatările făcute. 

Se vor menţiona toate cantităţile ridicate, de la orice locuitor al ţării şi cu orice 
titlu. 

În acelaşi timp, se vor revizui toate operaţiunile de rechiziţii sau ridicări, cele 
neregulate, adică neîncadrându-se în legile militare şi ordinele Marelui Stat Major, se 
vor întocmi pe fiecare Cerc de Recrutare şi apoi pe Comandamente, dosare Ia care se 
vor anexa toate dovezile şi declaraţiile locuitorilor, pentru ridicările neregulate. 

Cu alte cuvinte, dacă într-o comună au ridicat de la un locuitor un vagon de 
grâu şi omul nu are nici un mijloc să facă această dovadă, se iau declaraţiuni semnate 
de cel puţin 5 locuitori, martori ai ridicării neregulate. 

Cercurile de Recrutare, prin organele lor, împreună cu organele locale ale 
Aprovizionării şi sub controlul şi răspunderea jandarmilor locali, vor întocmi toate 
aceste acte de constatare a ridicărilor neregulate. 

Pentru fiecare comună se va face un proces-verbal, scurt. de către şeful de post 
local, care va anexa toate declaraţiunile sau actele de ridicare neregulată, odată cu 
procesul-verbal scris şi semnat de el, indicând numărul actelor alăturate. 

Pentru ridicările regulate care ar putea să se încadreze în legile militare în 
vigoare, se vor reface şi completa formele legale, pentru ca rechiziţiile cu forme 
neregulate să fie legalizate, dând drept posesorilor de bonuri ş.a. să-şi poată valorifica 
drepturile, anexându-se toate actele neregulate şi procesul-verbal al operaţiunilor de 
regularizare efectuate. 

Toate atribuţiile militare trebuie să comunice Marelui Stat Major bonurile de 
rechiziţie şi orice alte mijloace pe care le-au pus la îndemâna autorităţilor militare 
germane, numărul şi valoarea lor. 

Rog pe dl Ghiolu să facă un text, ca să-l aducem la cunoştinţa generală, că 
nicio ridicare nu poate să fie făcută pe teritoriul Statului Român decât de organele 
Intendenţei române, prin eliberarea bonurilor, prevăzându-se în publicaţiuni ce anume 
bonuri pot să fie eliberate - cele stabilite de dvs. în colaborare cu Marele Stat Major, 
Ministerul Finanţelor şi Aprovizionarea - şi Marele Stat Major de asemenea comunică 
Comandamentelor că nici o ridicare nu este permisă decât organelor militare româneşti 
sau celor indicate de Ministerul Aprovizionării, eliberându-se bonurile şi actele 
stabilite de acestea, în conformitate cu dispoziţiile Guvernului. 

Unităţilor germane li se va explica, iar d-nii generali Sireteanu şi Arbore să 
intre imediat în legătură cu dl guvernator al B.N.R., cu Ministerul Economiei Naţionale 
şi cu Intendenţa, pentru a stabili data când trebuie să înceapă livrările conform noului 
sistem, cum am notat mai sus. 
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De asemenea, Comandamentul german să dea toate ordinele necesare, ca 
nimeni să nu mai poată să facă vreo ridicare cu nici un titlu, de pe teritoriul Statului 
Român - nici regulată, nici neregulată, nici cu bonuri, nici fără bonuri. 

Toţi comandanţii de Corpuri teritoriale, de Cercuri de Recrutare, prefecţii şi 
comandanţii de Regiuni sunt obligaţi, în termen de 15 zile, să comunice toate aceste 
date. 

Vă rog să vă gândiţi dvs. şi să propuneţi textul unor comunicări - pe care îl 
stabiliţi împreună cu Ministerul de Interne şi cu Ministerul Aprovizionării - comunicări 
pe care să le facem prin ziare şi prin Radio, şi în care să arătaţi că, întocmindu-se de 
către autoritatea de Stat o situaţie asupra tuturor ridicărilor efectuate de organele civile 
şi militare, în perioada de la ... şi până la ... , cu orice titlu - ca să nu pară vexatoriu 
pentru alţii - toţi acei care nu şi-au primit drepturile, cărora li s-ar fi ridicat cereale sau 
mărfuri cu orice titlu, de organe civile sau militare, sunt obligaţi să le declare în termen 
de l O zile, la autorităţile pe care le stabiliţi dvs., pentru ca în modul acesta, de o parte, 
să înlesnim acţiunea de adunare de materiale, iar de altă parte să dăm o posibilitate 
celor lezaţi ca să-şi valorifice drepturile. 

Cei care în termenul prevăzut nu vor face aceste declaraţii, nu vor mai putea 
beneficia de nici un drept. · 

În regiunile evacuate sau pentru cei evacuaţi, constatările se vor face din 
oficiu, de organele prevăzute, fireşte în măsura în care va fi posibil. 

Prin urmare, sistemul pe care îl adoptăm azi este că de acum înainte nici o 
ridicare nu se mai face pe teren decât în condiţiunile arătate mai sus; Comandamentele 
germane nu mai pot să dispună ridicări şi să elibereze bonuri de rechiziţie. 

Comandamentul german trebuie să ia măsurile în consecinţă, rămânând ca 
dvs., dle general, prin organele dvs. de legătură, să-i comunicaţi acest lucru. 

Al doilea principiu: 
Toate constatările despre situaţiunile de până azi trebuie să fie făcute în 

conformitate cu procedura stabilită. De azi înainte nu se mai pot face ridicări decât de 
organele Armatei şi ale aprovizionării militare sau mandatarii lor. Aceştia ridică şi 
pentru nevoile Armatei române şi pentru nevoile de aprovizionare consimţite de 
Guvern pentru Armata germană: prin organele lor sau prin cei mandataţi de ei, 
colectează şi predau Intendenţei germane, în cadrul angajamentelor primite de Guvern. 
Nu tratează şi nu discută preţurile, care vor fi ulterior stabilite şi decontate, prin 
socoteli de la Guvern la Guvern. 

Pe viitor, toate organele Aprovizionării şi Intendenţei militare vor comunica 
Ministerului Aprovizionării şi Marelui Stat Major toate predările făcute Intendenţei 
germane sau oricărei unităţi militare germane. 

Pentru centralizarea datelor, Intendenţa să comunice Ministerului 
Aprovizionării şi Marelui Stat Major ce a executat în cadrul celor stabilite. 

De asemenea, să se dea ordin tuturor comandamentelor militare şi teritoriale, 
;;a şi comandamentelor de unităţi, asupra procedurii de urmat pentru ridicarea tuturor 
mărfurilor şi rechiziţiilor, care nu se pot face decât în conformitate cu aceste norme sau 
cu ordinele Marelui Stat Major. 
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Dacă, Doamne fereşte, se părăseşte un teritoriu, desigur că Marele Stat Major 
poate să dea un alt ordin. 

Să se menţioneze, de asemenea, că unităţile germane - aceasta ca să se ştie de 
comandamentele respective - că unităţile germane aflătoare în România nu mai pot 
elibera nici bonuri de rechiziţii nici altele. 

Acum vin îndată la chestiunea trupelor izolate. 
Ole general, a semnalat adineauri dl ministru Jienescu - şi dvs. ştiţi că eram de 

faţă când dl Mareşal v-a transmis telefonic de la Predeal ordinul său - că nici o 
deplasare a germanilor pe teritoriul nostru să nu fie făcută decât cu aprobarea sa 
personală. 

Dl general Jienescu semnalează acum că se continuă sistemul ca germanii să-şi 
aducă şi să-şi instaleze în anumite regiuni din ţară unităţi, elemente sau servicii şi după 
aceea comunică şi unităţilor noastre. 

Vă rog să chemaţi pe dl general Hansen şi să-i atrageţi atenţiunea că domnul 
Mareşal mi-a spus că pe teritoriul Statului Român nu admite neregularităţi. 

Pe teritoriul Statului nostru trebuie ca toate deplasările şi amplasările să se facă 
cu ştiinţa şi aprobarea noastră, fiindcă acesta nu este nici un teritoriu rusesc de 
ocupaţie, nici teritoriu de suveranitate stăpână a Germaniei. Pe teritoriul acesta trebuie 
să facem noi ce credem, nu Germania. 

Pentru că însă această procedură a continuat, din nefericire, până azi, noi 
trebuie să stabilim o evidenţă, şi atunci, pe baza unui ordin - care însă să nu fie scris, 
tipărit şi aşa mai departe, ca să nu iasă cine ştie ce complicaţiuni - şi în înţelegere cu dl 
general Vasiliu, prin organele de Poliţie, Siguranţă şi Jandarmerie, să se facă, la o dată 
pe care o stabiliţi dvs. - de exemplu 1 sau 5 iunie - o ridicare de situaţie, o evidenţă, 
fără ca să capete un caracter de indiscreţie, spionaj sau alte măsuri, ci o ridicare de 
situaţie în întreaga ţară, prin toate organele militare, de Poliţie şi Siguranţă de care 
dispune. 

De pildă, Jandarmeria din comuna cutare să arate: în comuna aceasta se găsesc 
trei barăci sau cinci case ocupate de germani, efectivul, situaţia aproximativă a 
efectivului, acestea nu sunt abstracţiuni şi un jandarm serios şi cu răspundere poate 
uşor să-şi dea seama. 

G-ral Gh. Jienescu: Ar putea fi invocată tocmai actuala situaţie a dispersiunii. 
M. Antonescu: Noi dorim să ştim care sunt regiunile libere din ţară, ca să 

vedem unde se mai pot face evacuări şi dispersiuni. Pentru aceasta trebuie să ştim care 
este situaţia tuturor. 

Dvs., dle general, stabiliţi care sunt zonele de front în care constatarea acestor 
trupe nu trebuie să fie făcută cu evaluarea efectivului lor şi care sunt regiunile în care 
organele noastre, Comandamentele teritoriale, Siguranţa şi Poliţia trebuie să facă 

asemenea constatări. 
Vă rog, dle general, să îngrijiţi, de asemenea, ca Marele Stat Major, pentru 

zona de front care nu intră în acest sistem, să ceară comandanţilor germani să ne facă 
comunicări de efectivele pe care le au, spunând că măsurile de aprovizionare pe care le 
iau, în răspunderea lui, Guvernul şi Armata, prin organele noastre de colectare şi de 
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predare, confonn noului sistem, trebuie să fie în raport cu efectivele din fiecare 
regiune. 

Prin urmare, noi trebuie să ştim care este numărul aproximativ al unităţilor 
militare şi al efectivelor care trebuie să fie aprovizionate, ca să ştim cum organizăm 
acest sistem. 

Vă rog să atrageţi atenţiunea, în mod special, prefecţilor de judeţ şi 
Comandamentelor teritoriale şi de Cercuri de Recrutare, ca şi legiunilor de jandanni, 
acolo unde dvs. ştiţi că sunt deja amplasamente militare, pentru ca stabilirea evidenţei 
să se poată face cu cât mai mare precizie. 

Acest lucru este absolut indispensabil, în momentul când noi luăm asupra 
Guvernului şi a aprovizionării militare răspunderea aprovizionării elementelor gennane 
din România. 

Dacă nu ştim unde sunt şi unde să ne stabilim centrele de aprovizionare, nu ne 
putem face o organizare adecvată, confonn noului sistem. 

Vă atrag atenţiunea, dle general - şi vă rog să treceţi aceasta în toate 
instrucţiunile dvs. - că acolo unde s-au dat bonuri sau chitanţe de predări, de 
întreprinderi sau societăţi, ele urmează, de asemenea, să fie trecute în tabloul de 
situaţiuni. 

Eu v-am flgăduit să vă aduc, dar n-am putut, să vă prezint originalul, pentru că 
mi l-a luat dl Klugkist: societăţi de comerţ gennane se duc, ridică marfa şi predau, au 
un bon special, un fonnular de autorizare de export, pe care eu l-am văzut ... 

Vă rog să-l chemaţi dvs. pe dl Klugkist şi să-i spuneţi că v-am vorbit de bonul 
pe care l-a avut dna Dimitriu de la o societate gennană. 

Într-o bună zi a venit la mine dna dr. Dimitriu, care mi-a spus: ,,lată, am dat 
mai multe vagoane de cereale la Vaslui şi am primit în schimb aceste bonuri". 

G-ral Gh. Dobre: Cui a predat cerealele? 
M. Antonescu: Societăţii ,,Dunarex". 
Soc. ,,Dunarex" dă un bon tipărit de ea, care este un fonnular de export. Acela 

care îl primeşte are astfel impresia că este marft de export. 
Societatea, cu acest bon şi acest sistem, în realitate îşi creează mijloace de 

credit şi tennene de plată. 
S. Ghiolu: N-a fost un contract între societate şi doamna? 
M. Antonescu: N-a fost nici un contract. În loc de bani, a primit bonul acesta. 
Prin urmare, ca să se lămurească lucrurile, vă rog să redactaţi un comunicat, în 

care să arătaţi cine are dreptul să ridice cereale şi ce bonuri sau titluri trebuie să dea 
acela care ridică. 

Textul, pentru comunicat, să fie întocmit împreună cu dl. g-ral Sireteanu şi 
Statul Major. 

Ole g-ral Sireteanu, am stabilit cu dl. ministru Clodius ca, în afară de unele 
mijloace mărunte, care se repartizează pe toate efectivele Misiunii Militare germane, 
toate livrările de mărfuri, cereale şi aprovizionamente, în genere, <să se facă>16 prin 

16 Omisiune. 
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Ministerul Aprovizionării, sau prin mandatarii lor sub controlul şi directa supraveghere 
a Ministerului Aprovizionării şi Intendenţei militare române. 

Dl. g-ral Arhip vă va arăta ce ordine trebuie să fie date organelor de Intendenţă 
militară, pentru aplicarea noului sistem. 

Pentru că s-au făcut neregularităţi, am stabilit şi înfiinţarea unui control. 
Dl g-ral Arhip şi-a luat măsurile pentru această eventualitate. 
Se va da un comunicat despre procedura cum trebuie să se facă ridicările de 

acum înainte şi prin ce organe anume, la care colaboraţi şi dv. 
Se comunică organelor de Intendenţă şi tuturor comandanţilor că nu se mai 

dau bonuri de rechiziţie şi că Comandamentele (sic!) militare îşi vor primi toate 
aprovizionarnentele prin organele Intendenţei române. 

Dv. luaţi măsuri, în cadrul programului aprobat, acela de 10,6 miliarde, pentru 
efectuarea acestor livrări, procurându-vă cerealele şi celelalte prin mijloacele de care 
dispuneţi şi cu concursul I.N.COOP.-ului, a Sindicatului Exportatorilor şi celorlalte 
întreprinderi pentru lemn şi celelalte. 

Veţi procura, prin urmare, mărfurile necesare şi veţi fixa, de comun acord cu 
Intendenţa germană, centrele de predare. 

După ce dv. veţi fi făcut centrele de colectare, veţi îngriji, împreună cu Minis
terul Economiei Naţionale, ca să creăm pentru Sindicatul Exportatorilor, pentru Oficiul 
lemnului şi celelalte, mijloacele de credit pentru procurarea mărfurilor pe care le-am 
consimţit. 

Livrările de acum înainte se fac în marginile celor consimţite în cadrul 
contingentelor. 

Preţurile nu le discutaţi dv. cu Intendenţa germană. 
Preţurile le vom fixa şi le vom comunica noi ulterior, având grijă să adăugăm 

la preţul real de cumpărare şi cu cheltuielile de predare corespunzătoare sporurile de 
preţuri, pe care le suportă economia românească la diferite articole şi chiar Statul şi 
Armata pentru ceea ce se importă din Germania; şi, în acelaşi timp, toate taxele de 
export corespunzătoare pe care Ministerul de Finanţe le va stabili şi le va comunica, 
ţinând seama de mărfurile predate. 

Dv. comunicaţi după mărfurile predate o listă Ministerului Afacerilor Străine, 
ca să avem şi noi o evidenţă, o listă Economiei Naţionale şi o listă Ministerului de 
Finanţe. 

Apoi, se adună Conferinţa comună cu dv., care stabileşte şi preţurile de fiecare 
articol, ţinând seama de coeficientul de sporire de preţ suportat de noi şi taxele vamale 
corespunzătoare. 

Toate mărfurile pe care le predaţi, le predaţi pe răspunaerea dv. 
Toate colectările nu se mai pot face decât numai prin organele dv. şi pe 

răspunderea dv. şi a celor mandataţi de dv., care nu iau însă nici un contact direct cu 
organele militare germane. 

I.N.COOP.-ul pentru cereale nu cunoaşte Intendenţa germană. Acesta tratează 
numai cu dv. şi prin dv. 

Sindicatul exportatorilor de animale, numai prin dv. şi cu dv. Nu cunoaşte şi 
nu are contact direct. 
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Livrarea se face sub controlul dv., cu comunicarea pe care o face delegatul dv. 
în centrul de colectare, care va fi în comun stabilit şi pentru ceea ce livraţi dv. şi pentru 
ceea ce livrează 1.N.COOP.-ul şi ceilalţi în centrele stabilite, sub controlul şi 
înregistrarea organelor dv. Nimic altceva. 

După ce noi vom primi şi vom stabili, împreună cu Marele Stat Major şi cu 
organele noastre, lista efectivelor reale din ţara noastră, vom vedea ce facem cu aceste 
liste de mărfuri, astfel cum le-aţi dat. 

Trebuie să vă luaţi imediat măsuri, domnule general, în acest sens. 
G-ral C. Sireteanu: Ca să pornim imediat la lucru, trebuie să plătim. Deci, să 

ştim care sunt preţurile de cumpărare. 
M. Antonescu: Preţurile cu care cumpăraţi sunt acelea stabilite de Economia 

Naţională şi de posibilităţile dv. de aprovizionare. 
Preţurile de decontare cu Intendenţa germană nu le trataţi dv. Acest lucru nu 

vă aparţine. 

Dv. procuraţi mărfurile prin sistemul de creditare şi cu concursul instituţiunilor 
I.N.COOP., Sindicatului Exportatorilor şi celelalte. Colaboraţi cu Economia Naţională, 
cu Finanţele şi Banca Naţională pentru organizarea creditelor şi operaţiunile financiare 
pentru procurarea acestor mărfuri. Le predaţi şi întocmiţi proces-verbal, în regulă, 
pentru predare, prin organele dv. de predare şi atâta. 

Ni le comunicaţi nouă printr-o întreită procedură: Externe, Economia 
Naţională şi Finanţe, mărfurile efectiv predate în cadrul acordurilor şi a contingentelor 
consimţite de noi. 

Aceasta este procedura. 
lată ce vă rog acum şi rog şi pe dl. g-ral Arhip. 
Nimeni în Stat nu mai are voie să mai discute această problemă şi nu 

contractează angajamente noi. 
Toate cererile se formulează prin organele Guvernului şi se transmit 

Guvernului Român. 
Nu are nimeni nicio calitate să facă angajamente sau să stabilească contingente 

şi liste de mărfuri care se predau, şi cu atât mai puţin să le predea. 
De altfel, asupra acestui lucru s-au dat până acum nu ştiu câte circulări. 
Şi, vă rog, dle g-ral Arhip, să amintiţi tuturor organelor militare că n-au voie să 

facă nici o tratare, nici o angajare şi cu atât mai puţin vor livra. 
Fixarea contingentelor este atributul exclusiv al Guvernului, iar operaţiunile de 

efectuare, atributul exclusiv al Subsecretariatului Aprovizionării. 
Nimeni, dar absolut nimeni n-are absolut nici o calitate în afară de aceştia. 
Mai rămân acum câteva lucruri. 
În chestiunea diferenţei de preţuri la armament, sunt câteva miliarde care au 

fost în discuţie. 
Domnule Petala, te autorizez să-i comunici dlui ministru Clodius că, dacă nu 

primim răspunsul privitor Ia preţurile sporite care au fost adăugate Ministerului 
Inzestrării Armatei şi pentru care de 2 ani şi jumătate şi eu şi dl. general Dobre am 
făcut tot ce stă în puterea noastră să le revizuim şi să ni se deconteze diferenţa ce este 
prevăzută în acordurile economice din 1943 şi repetate în 1944, comisiunea care să 
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revizuiască şi să stabilească diferenţa la care avem dreptul pentru sporurile împotriva 
Oil-Paktului, voi calcula aceste ~iferenţe de preţuri ca livrări române efectiv prestate, 
pentru valoarea prezentată de Inzestrarea Armatei şi comunicată de Ministerul de 
Externe de 3 ori. 

Prima oară, în septembrie 1942, când am mers la Marele Cartier, am depus 
toată documentaţia dlui von Ribbentrop. 

A doua oară, o delegaţie a dlui general Dobre, care a discutat problema la 
Berlin, a comunicat de asemenea datele. 

A treia oară, s-a discutat la Bucureşti cu dl. Neubacher şi dl. Klugkist. 
De 2 ani, de când durează această afacere, este timpul ca să se termine. 
Domnule Petala, te rog să faci o scrisoare dlui Clodius, în care să-i amintiţi că 

în septembrie 1942 am depus dlui von Ribbentrop documentaţia privitoare la sporurile 
de preţ. 

Ministerul Înzestrării a trimis delegaţi speciali, cari au mers la Berlin în 
aceeaşi chestiune, şi aceeaşi documentaţie a fost remisă dlui Neubacher şi Klugkist la 
Bucureşti. 

Deşi în acordurile economice din 1943-1944 s-a prevăzut organul care să 
cerceteze şi să stabilească diferenţa, cu toate calculele, până azi nu s-a făcut nimic. 

Dacă în termen de o lună nu se face acest lucru, Guvernul Regal Român 
consideră formula sa asupra diferenţei ca valabilă, definitivă şi acceptată şi se va 
comunica Băncii Naţionale pentru ce se trece în conturile de clearing monetar. 

Trecem acum la alte chestiuni. 
Domnule Gheron Netta, cum staţi cu lucrările pentru sinistraţi? 
Conform legii, trebuie să stabiliţi un tablou al întreprinderilor şi instituţiunilor 

de credit care fac parte din Federaţie. De asemenea, să faceţi şi regulamentul pe baza 
căruia, lucrând această Federaţie, dă cu preferinţă dreptul la credite celor sinistraţi. 

C. Anghelescu: Banca Naţională a început să pregătească lucrurile. Sub ce 
formă însă facem această Federaţie? 

Eu mi-am închipuit s-o facem sub formă de bancă prezentatoare de sconturi la 
Banca Naţională. 

Am făcut tabloul tuturor instituţiunilor de credit şi capitalul am stabilit să fie 
10% din capitalul băncilor. 

Tot aşa vom proceda şi cu celelalte instituţii. Va intra CEC-ul şi alte instituţii. 
Sperăm astfel să ajungem la 7 miliarde capitalul. 
M. Antonescu: Când faceţi şedinţa de constituire şi luaţi primele măsuri, 

trebuie să le aduceţi la cunoştinţă printr-un comunicat. 
După ce aţi stabilit primele măsuri de organizare, cred că se poate întocmi 

Regulamentul pe care trebuie să-l facă Ministerul de Finanţe, cu privire la categoriile şi 
preferinţele de sinistraţi. 

G. Netta: În chestiunea aceasta, ne gândim să facem un institut de credit. 
M. Antonescu: Regulamentul este bine să-l publicaţi sub formă de lege. 
Iată, vă dau un exemplu. 
Conform Legii muncii naţionale, fiecare departament are dreptul să cheme la 

munca naţională pe toţi cei care nu prestează o muncă efectivă. 
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Este prevăzut în lege chiar şi sistemul cum să se facă această chemare la 
muncă de către autoritate. 

Trebuie însă ca fiecare departament să-şi facă un regulament. Eu am crezut 
prin aceasta să dau o libertate mai mare fiecărui departament, lăsându-l să-şi facă 
singur regulamentul de chemare la muncă, în raport cu propriile sale nevoi. 

N-a fficut nimeni regulamentul, nici chiar Ministerul Muncii, care are 
îndatorirea să constituie Consiliul Muncii. 

Trebuind să fac regulamentul, s-a pus problema dacă nu ar fi bine să facem o 
Lege de mobilizare generală, fiindcă dl. Mareşal vrea ca orice cetăţean, în stare să 
muncească, să poată fi folosit în momentele acestea grele. 

Am preferat soluţia unui regulament, care să fie publicat tot ca lege. 
Fiindcă regulamentul, care cuprinde dispoziţiuni legale, este bine să aibă 

formă de lege, deşi cuprinsul este un regulament. 
Acelaşi lucru îl puteţi face şi dv. Iată, am să vă citesc textul, ca să vedeţi forma 

de care m-am folosit pentru ca şi dv. să faceţi la fel. 
G. Netta: Domnule Preşedinte, când voi avea lucrările pregătitoare, vă rog să-mi 

daţi voie să vin la dv. 
M. Antonescu: Sunt la dispoziţia dv. 
C. Anghelescu: Şi în cel mai scurt timp vom avea banca sinistraţilor, care se 

cheamă „Federaţia Sinistraţilor". 
Principiul stabilit cu băncile a fost ca nici o bancă să nu mai împrumute pe 

sinistraţi. 

Federaţia este singura instituţie care dă credite. 
În cuprinsul ţării, vom lucra cu bănci mandatare. Dar numai la centru se vor 

face diferite împrumuturi. 
Am rugat pe ministrul de Finanţe şi am căzut de acord ca aceste capitaluri -

vom găsi formula - să fie trecute ca amortismente, pentru ca contribuţia să fie de aşa 
natură, încât, într-un scurt termen, băncile să nu mai aibă nici un fel de putregai. 

Băncile au fost de acord. Dacă şi dv. sunteţi de acord ... 
M. Antonescu: Cu totul de acord. 
Să-mi daţi voie acum să vă citesc textul şi dacă mai aveţi ceva de adăugat, să 

prevedem în text, fiindcă aceasta face inutilă acea Lege de mobilizare generală de care 
a vorbit dl. Mareşal Antonescu şi care urmăreşte să aibă braţe de muncă, nu numai să-i 
considere pe toţi mobilizaţi, cu atât mai mult cu cât legile de mobilizare dau o serie de 
drepturi şi o Lege de mobilizare generală poate constitui o sarcină mult mai grea decât 
aplicarea sistemului de muncă naţională şi nu de mobilizare. 

Dl. vicepreşedinte al Consiliului dă citire articolului 2 din Legea muncii 
naţionale. 

Credeţi că este necesar ca să prevedem aici „chemarea la muncă nu ridică 
dreptul la salariul celui chemat", pentru ca să facem astfel o asimilare cu cei 
mobilizaţi? 

De pilda, dv. aveţi nevoie de muncitori pentru întreprinderile cutare; îl luaţi la 
muncă pentru o anumită activitate, pe timp de o lună. În această perioadă muncitorul 
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aparţinând altei întreprinderi, lucrând în mod obişnuit Ia altă întreprindere, găsindu-se 
în concediu de la acea întreprindere, are dreptul la salariu. 

Putem, prin chemarea la muncă, să dăm - dacă nu este un text precis -
instituţiunii respective dreptul de a spune: ,,Fiindcă eşti chemat Ia muncă, nu te mai 
plătesc, căci nu poţi să munceşti în două părţi"? 

Cred că este bine să lăsăm aceasta pe seama practicei sau s-o stabilim pe cale 
de instrucţiuni, în urmă. 

Comandor I. Pop: Problema se pune şi în legătură cu dispersarea. 
Ar trebui ca toţi oamenii valizi să muncească şi indiferent de instituţiunea 

căreia aparţine şi care s-a dispersat, să fie chemaţi la muncă în comuna respectivă. 
Că doar nu le plătim jumătate din salariu ca să stea cu braţele în sus. 
M. Antonescu: Dl. Mareşal voise să facă o lege generală pentru aceasta şi mi-a 

prezentat dl. ministru de Justiţie textul ca să-l supun dlui Mareşal. 
Eu am luat acest text şi l-am introdus aici, însă sub forma aceasta de sancţiuni, 

fără o reglementare prea amănunţită. Departamentele pot stabili, printr-o ordonanţă 
publicată în „Monitorul Oficial", categoriile de lucrări. 

În ce priveşte instrucţiunile, rog Marele Stat Major să facă un proiect de 
instrucţiuni, împreună cu Ministerul de Interne şi dl. Enescu, care să fie publicate odată 
cu Legea muncii naţionale. 

Dl. ministru Enescu, împreună cu Marele Stat Major şi cu Ministerul de 
Interne vor întocmi instrucţiunile pentru aplicarea noii legi, privitoare la procedura de 
prestare a muncii obligatorii individuale şi obşteşti. 

Instrucţiunile vor indica autorităţilor modul cum trebuie să coopereze la 
Bucureşti, între departamente, în provincie între organele diferitelor ministere, pe lângă 
prefecturi în consiliile de coordonare, pentru ca aplicarea legii să nu ducă la măsuri 
contradictorii, sau să fie chemate la muncă aceleaşi persoane de mai multe 
departamente şi servicii. 

La Ministerul Muncii va funcţiona un organ permanent de coordonare între 
departamente şi un birou căruia i se vor comunica toate listele celor chemaţi la muncă 
de fiecare departament în parte. 

Acest birou şi organul de coordonare consultativ care va funcţiona pe lângă el 
vor pune ordine în chemările cumulative, stabilind întâietatea departamentelor după 
nevoile fiecăruia. 

Acelaşi birou va avea şi sarcina de a rezolva cererile de chemare la muncă pe 
care le-ar adresa unele departamente, indicând din ce localitate sau din ce întreprindere 
pot să fie chemaţi la muncă cei pentru serviciul a cărui întâietate este recunoscută, fără 
ca prin aceasta să se paralizeze activitatea celorlalţi. 

În primul Consiliu de Miniştri din luna iunie, dl. ministru Enescu va prezenta 
proiectul de instrucţiuni, întocmit de acord cu Marele Stat Major şi Ministerul de 
Interne, privitor Ia aplicarea legii şi la măsurile de instituire şi funcţionare a acestor 
birouri şi măsuri de coordonare. 

În provincie, de asemenea aceleaşi norme se vor aplica de consiliile de 
coordonare de pe lângă prefecturi. 
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Pentru dl. ministru de Finanţe şi dl ministru al Economiei şi dl. guvernator 
Anghelescu, mai am o chestiune privitoare la bonurile pentru rechiziţii şi modalităţile 
de plată ale producătorilor de cereale. 

Ţinând seama de faptul că dăm Intendenţei Armatei acum sarcina şi de 
aprovizionare, care reprezintă câteva mii de vagoane la germani şi de faptul că acest 
mecanism va continua pentru aprovizionarea Armatei noastre, vă rog să examinaţi dv. 
ce modalităţi de bonuri trebuie să fie adoptate, pentru ca proprietarul producător să 
poată să predea marfa la centrele de colectare, iar cu bunurile acelea să poată să se 
elibereze de plata impozitelor sau de anumite plăţi ale Statului. 

O altă chestiune este aceea a programului consumului intern al benzinei şi 

motorinei în raport cu exportul, care trebuie examinată cât mai urgent. 
Domnule ministru de Finanţe, ministrul Elveţiei mă execută mereu cu 

chestiunea subscrierilor la Împrumutul Reîntregirii pentru persoanele juridice. 
G. Netta: Eu cred că nu este drept ca unii care îşi au veniturile din societăţi 

româneşti să nu plătească impozite. 
M. Antonescu: Prin urmare, domnule Petala, te rog să-mi redactezi textul unei 

scrisori în care comunici dlui ministru al Elveţiei, ca urmare a nenumăratelor note, că 
cetăţenii elveţieni care <nu> au naţionalitatea elveţiană, ci numai paşapoarte elveţiene, 
cu alte cuvinte cetăţenii Statului elveţian beneficiază de convenţia de stabilire pe baza 
reciprocităţii de regim, care a fost stabilită şi pentru Împrumutul de Reîntregire pentru 
noul Împrumut de Apărare Naţională. 

În ce priveşte persoanele juridice, nefiind cetăţeni elveţieni, nu pot să 
beneficieze de această dispoziţiune. 

Ridic şedinţa . 

• 
D.A.N.l.C.,fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 249 (fost 248)/1944,f 1-53 

203 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



7. 1944 mai 29. Se discută despre: cererile Universităţii din Iaşi pentru 
subvenţii şi ajutoare; funcţionarii publici din Moldova, care pot reveni la 
posturile lor, ca urmare a stabilizării .frontului; ajutorul ce trebuie dat 
persoanelor care au venit din Transnistria, împreW'lă cu românii trans
nistrieni; sprijinirea sinistraţilor; camuflarea luminilor la maşini, măsură pe 
care maşinile germane nu o respectă; aprovizionarea cu lemne; problema 
Uzinei Electrice din Iaşi; refugiaţii din judeţul laşi aflaţi în judeţul Argeş; 
refugiaţii din Transilvania de Nord etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
PENTRU EVACUĂRI ŞI APĂRARE PASIVĂ 

de luni, 29 mai 1944, ora 18 

Şedinţa se deschide la ora 18, sub preşedinţia domnului profesor Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 

Participă domnii: prof. I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale; I. 
Marinescu, ministrul Justiţiei; Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi 
Comunicaţiilor; g-ral C. Pantazi, ministru de Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul 
Înzestrării Armatei şi ministru ad-interim al Economiei Naţionale; Petre Nemoianu, 
ministrul Agriculturii şi Domeniilor; prof. Gheron Netta, ministrul Finanţelor; Ovidiu 
Vlidescu, subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi Inventarului; Mircea 
Vulcilnescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; I.D. Enescu, subsecretar de 
Stat al Muncii; prof. I. C. Petrescu, subsecretar de Stat la Ministerul Culturii 
Naţionale; prof. Al. Marcu, subsecretar de Stat la Ministerul Propagandei Naţionale; 
g-ral C. Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strihan, 
subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de 
Stat la Ministerul Economiei Naţionale, pentru Industrie, Comerţ şi Mine; M.Gr. 
Romaşcanu, comisar general al Preţurilor; g-ral N. Bidescu, comisar general al 
Aprovizionării cu lemne; C. Anghelescu, guvernator al Băncii Naţionale; g-ral C. 
Sireteanu, secretar general la Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării; Ion 
Mihalache, secretar general la Ministerul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; Al. 
Bidiuţl, secretar general la Ministerul Propagandei Naţionale; g-ral Ramiro Enescu, 
subşef al Marelui Stat Major; g-ral I. Rişcanu, primarul general al Capitalei; g-ral N. 
Teodorescu, director general al Poştelor, Telegrafelor şi Telefoanelor; g-ral Iosif 
Teodorescu, comandantul general al Capitalei; Gb. Minescu, director general al 
I.N.COOP.-ului; Vasile Ionescu, director general al Societăţii de Radiodifuziune; g-ral 
Gh. Marinescu, comandantul Apărării Pasive; Cezar Rişcanu, directorul general al 
Casei Asigurărilor Sociale; col. Mircea Elefterescu, prefectul Poliţiei Capitalei; col. 
N. Teodorescu, de la Cabinetul Militar al Conducătorului Statului; Traian Buradescu, 
directorul Mişcării C.F.R.; lt.-col. Paul Broşteanu, şeful Secţiei Militare de la 
Comisariatul General al Refugiaţilor; comandor T. Adam, de la Subsecretariatul de 
Stat al Marinei; maior A. Popescu, de la Banca Naţională a României; Marcel Stati. 
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M. Antonescu: Domnilor miniştri, Majestăţile Lor Regele Mihai I şi Majesta
tea Sa Regina Elena Mamă m-au însărcinat să vă mulţumesc din toată inima pentru 
sentimentele pe care le-aţi exprimat cu ocazia zilei onomastice a Majestăţii Sale Regina 
Elena, lucru pe care îmi fac datoria să-l aduc la cunoştinţa dv. 

Intrăm în ordinea de zi. 
Primul punct al ordinei de zi este: Cererile Universităţii din laşi pentru 

subvenţii şi ajutoare pentru Universitate şi studenţi. 
Domnul rector al Universităţii din laşi mi-a adresat o cerere, semnalându-mi 

că Universitatea din Iaşi nu mai are nici un fel de venit propriu şi totul s-a redus numai 
la ceea ce primeşte de la Stat, că ea are obligaţiuni faţă de studenţii săi şi faţă de ea 
însăşi, cărora nu le poate face faţă. Studenţii n-au nici un fel de venit de nicăieri, oricât 
de mic ar fi, şi din cauz.a aceasta Universitatea este ţinută să-i îngrijească, să le dea 
întreţinerea necesară. 

Consiliul de Patronaj le-a dat unele mijloace de întreţinere, dar, fireşte, şi 
acestea sunt limitate şi nu corespund absolut tuturor nevoilor pe care le au studenţii. În 
consecinţă, Universitatea din Iaşi cere ca să i se dea posibilitatea unui ajutor de 5 milioane 
în scopul arătat, declarând că are 17 milioane lei disponibil din fondul de construcţie, 
pe care nu i-a întrebuinţat, astfel că are fonduri la îndemână. 

Îl rog pe domnul ministru de Finanţe, cât şi pe domnul ministru al Culturii 
Naţionale, care a fost la Iaşi, să examineze această cerere cu toată bunăvoinţa. Dacă 
domnul rector al Universităţii din laşi s-a adresat mie, se datoreşte faptului că şi-a dat 
seama că sunt greutăţi mari de întâmpinat cu deturnarea acestor fonduri. 

Acesta este motivul pentru care domnul rector al Universităţii din Iaşi s-a 
adresat mie şi nu domnului ministru al Culturii Naţionale. Vă rog să examinaţi această 
cerere, să cădeţi de acord, domnule ministru Petrovici, cu domnul ministru de Finanţe 
pentru a se acorda ajutoare Universităţii din laşi. 

I. Petrovici: Mi s-a adresat şi mie cu astfel de cereri. 
M. Antonescu: Vă rog să examinaţi situaţiunea şi să ajutaţi Universitatea 

Mihăileană. 
G. Netta: Domnule prim-ministru, unii studenţi sunt la părinţii lor şi alţii sunt 

la Armată. Cum să-i ţinem noi în vacanţă, pe socoteala Statului? Unii sunt mobilizaţi şi 
alţii merg la părinţii lor. 

M. Antonescu: Merg la părinţii lor acei cari sunt din regiunile care nu sunt 
ocupate. Care este situaţiunea acelora cari sunt din regiunile ocupate? Aceştia trebuiesc 
să fie ajutaţi. 

G. Netta: Acestora să li se dea altă întrebuinţare. 
C. Anghelescu: Dacă Universitatea are fonduri disponibile se va putea acorda 

o sumă în cadrul acestor fonduri disponibile. 
I. Petrovici: Sunt fonduri de la construcţii. 
C. Anghelescu: Să se anuleze de la fondul de construcţie o cotă-parte şi să se 

dea pentru ajutoare. 
M. Antonescu: Îl rog pe domnul ministru de Finanţe să autorizeze a se pune la 

dispoziţie o cotă-parte din fondul de construcţii pentru ajutorarea Universităţii. 
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Susţin aceste cereri ale Universităţii din laşi, fiindcă ea este împovărată de 
sarcini noi şi este de datoria noastră s-o ajutăm. Vă rog însă să examinaţi situaţiunea 
fiecărui student, pentru a nu se da decât acelora cari au strictă nevoie de acest ajutor şi 
nu şi acelora cari pot să-şi câştige existenţa prin propriile lor mijloace, sau poate să-şi 
asigure existenţa tăcându-şi datoria faţă de Stat, tăcând serviciul militar. Făcând 
serviciul militar, ei pot să aibă viaţa asigurată şi să nu constituie o sarcină pentru Stat. 

I. Petrovici: Domnilor miniştri, Universitatea din Iaşi s-a evacuat în condiţiuni 
excepţional de bune, în sensul că au mers bloc profesorii şi cea mai mare parte din 
studenţi, aşa că această instituţiune, la Alba-Iulia, poate funcţiona chiar acum, poate 
ţine examene şi, eventual, dacă la toamnă se va găsi tot acolo, va putea să deschidă 
cursurile. Universitatea din laşi se află în condiţiuni cum nu le au celelalte şcoli 
evacuate. Cred că este bine să se facă acest lucru, să se dea ajutorul cerut. Mie mi s-a 
cerut un ajutor pentru profesorii cari şi-au pierdut bagajele pe drum şi pentru studenţii 
bursieri. 

Eu sunt de părere ca studenţilor bursieri, ale căror burse sunt prevăzute în 
buget până la 1 iulie, adică atât cât ţine anul şcolar, să li se dea aceste burse. Avem 
fondul pentru plata burselor până la 1 iulie. Pe urmă, pentru vacanţă nu mai sunt 
fonduri şi atunci se va pune problema ridicată de domnul ministru de Finanţe. Dar, 
până atunci să se plătească bursele, care sunt prevăzute până la finele anului şcolar. 

M. Antonescu: Aceasta cu atât mai mult cu cât Universitatea funcţionează şi 
bursierii au urmat Universitatea în evacuare. Este potrivit să se dea bursele cuvenite 
studenţilor cari au urmat Universitatea în evacuare. 

De asemenea, Universitatea din Iaşi ne face o cerere în legătură cu insuficienţa 
fondului de evacuare, arătând că ceea ce s-a dat a fost cu totul insuficient pentru a 
aduce întregul material. Cere să se dea o sumă de bani pentru a desăvârşi toate măsurile 
de evacuare. 

M. Vulcănescu: Am aprobat 3 milioane lei pentru Universitatea din Iaşi 
pentru a putea să-şi evacueze Biblioteca. 

I. Petrovici: Foarte bine. 
M. Antonescu: Foarte bine. 
I. Petrovici: Domnul Vulcănescu m-a întovărăşit în avion până la Iaşi, încât -

vedeţi - este o solidaritate în primejdia comună. 
M. Antonescu: Rog pe domnii miniştri să practice acelaşi sistem practicat de 

domnul ministru Petrovici şi să meargă din judeţ în judeţ, din capitală de judeţ în 
capitală de judeţ, şi sunt sigur că astfel se vor putea rezolva toate problemele locale. 

O altă chestiune la ordinea de zi este următoarea: 
Chestiunea funcţionarilor obligaţi a reveni în Moldova. Situaţia familiilor lor; 

dreptul de a rămâne în evacuare. 
Am examinat într-o altă şedinţă situaţiunea funcţionarilor evacuaţi din 

Moldova, şi s-a hotărât trimiterea lor la posturile pe care le-au părăsit. Datorită 
stabilizării frontului, domnul Mareşal Antonescu a socotit că până la Iaşi chiar pot să 
vină funcţionarii publici la posturile lor, urmând să stabilim un principiu pe care trebuie 
să-l adoptăm cu privire la familiile lor. 
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Ţinând seamă că foarte mulţi din funcţionarii publici şi-au evacuat familiile şi 
că a obliga pe funcţionarii publici să se întoarcă, mai ales în zona de front, întovărăşiţi 
de familiile lor, este a îngreuna posibilitatea ca ei să-şi facă datoria şi pe de altă parte ar 
fi să creăm o nelinişte care este nepotrivită în împrejurările de astăzi, trebuie să 
aprobăm ca familiile lor să rămână în zonele în care au fost evacuate, urmând ca 
funcţionarii publici să se ducă la posturile lor fără familii. Bineînţeles, funcţionarii cari 
vor să fie întovărăşiţi de familii se pot întoarce cu familiile lor. Stabilim principiul că ei 
au dreptul să-şi lase familiile în zonele de evacuare. De altfel, este potrivit să nu 
încărcăm transporturile cu familiile lor, care s-ar întoarce în zonele de front, unde, cu 
siguranţă, vor găsi condiţiuni destul de grele. 

P. Strihan: Funcţionarii cari s-au evacuat cu familiile lor şi cari acum se întorc 
fără familiile lor, conform ordinului primit de la domnul Mareşal, se găsesc într-o 
situaţiune foarte grea, ei au de suportat cheltuieli în două părţi şi primim plângeri în 
acest sens de la conducătorii de autorităţi chiar. 

G. Netta: Să le dăm două salarii: un salariu funcţionarului şi un salariu 
familiei lui?! 

M. Antonescu: Constat că domnul ministru de Finanţe, neputându-se apăra, a 
devenit ironic. 

I. Petrovici: În tot cazul, a intrat într-o fază încurajatoare. 
M. Vulcănescu: Ar trebui să se studieze cheltuielile în raport cu salariul 

funcţionarilor cari se găsesc în această situaţiune, familia stând într-o localitate, iar ei 
în altă localitate. Cred că rezolvarea situaţiunei grele în care se găsesc aceşti funcţionari 
va veni de la ajutorul de familie, pe care îl vom acorda pentru aceste cazuri. 

M. Antonescu: De ce numai pentru aceste cazuri; este aceeaşi problemă 
pentru toţi. 

M. Vulclnescu: Pentru cei cari au copii mulţi. 
M. Antonescu: Dacă reexaminaţi problema, trebuie s-o reexaminaţi pentru 

toţi, nu numai pentru acei cari au plecat odată şi acum se întorc înapoi. Trebuie să 
vedeţi la ce sumă se ridică. 

M. Vulclnescu: Avem informaţiuni că astfel de cereri vin din toate părţile, 
este drept, ele corespund unei situaţiuni reale. Această chestiune o vom pune în studiu. 
Suntem datori să facem tot ce este posibil. 

M. Antonescu: Vă rog să studiaţi această problemă şi să vedeţi la ce s-ar 
ridica această ajutorare a funcţionarilor, fie chiar dacă s-ar aplica cei 25 lei la fiecare 
masă. 

Legea regimului excepţional pentru evacuaţi. Cererile unor refugiaţi 
bucovineni 

Rog pe domnul guvernator Anghelescu să se ocupe de măsurile ce trebuiesc 
luate în legătură cu regimul excepţional pentru refugiaţi, în legătură cu regimul 
patrimonial. Vă rog să examinaţi această chestiune împreună cu domnul ministru de 
Justiţie. Totodată vă dau această întâmpinare pe care mi-au Bcut-o nişte bucovineni în 
legătură cu măsurile pe care le aşteaptă să le ia Guvernul, sunt propuneri de suspendare 
a executărilor silite şi altele, merg până la moratoriul de o durată mai lungă. 

207 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Vă rog să examinaţi şi dv. această întâmpinare şi în Consiliul de lunea viitoare 
să-mi arătaţi soluţiunea la care v-aţi oprit. 

Propunerile domnului general Gerstenberg în legătură cu semnalele 
prea/armei şi măsurile pentru anunţarea alarmei 

Domnul general Gerstenberg ne sesizează în scris, în unna conferinţei care a 
avut loc la mine, prin care ne atrage atenţiunea că nota publicată pentru lămurirea 
populaţiei în legătură cu alarmarea nu ar fi cea mai bună din punct de vedere tehnic şi 
din punct de vedere practic. 

D-sa ne propune un text pentru presa zilnică în legătură cu noi dispoziţiuni 
privitoare la darea alarmei şi încetarea alarmei. Vă rog să examinaţi dv. şi să arătaţi ce 
trebuie să facem ca să complectăm nota şi informaţiunile anterior date. 

Propunerea de înştiinţare a Comandamentului Apărării Pasive în legătură cu 
excrocările populaţiei prin colectări de bani, pentru construirea de adăposturi 

Sunt de acord să se înştiinţeze Comandamentul Apărării Pasive, organele 
Apărării Pasive atunci când s-ar prezenta indivizi pentru a cere bani, de la diferite 
persoane şi instituţiuni, pentru adăposturi, care eliberează chitanţe în falş, dar această 
înştiinţare să se facă şi Poliţiei. Va trebui să se adauge în comunicat că aceştia trebuiesc 
să fie deferiţi Poliţiei. 

G-ral Gh. Marinescu: Am pus organele Apărării Pasive, pentru că ele sunt în 
drept să elibereze aceste chitanţe. Sunt indivizi cari caută să profite de această 

situaţiune, vin cu chitanţe falşe şi încasează bani. 
M. Antonescu: Trebuie să se atragă atenţiunea populaţiei, prin comunicat, 

asupra modului cum trebuie să se procedeze cu aceşti indivizi, pe cari trebuie să-i 
defere Poliţiei. 

Vă rog să complectaţi comunicatul în acest sens şi să-l daţi domnului ministru 
Marcu pentru a fi publicat în toate ziarele fără întârziere. 

Chestiunea repartiţiei fondurilor Apărării Pasive pentru organele administra
ţiei locale şi Comandamentul Apărării Pasive 

Vă rog să publicaţi în ziare aceste date, cu grafice, cu cifre mai puţin savante 
decât acestea, prin care să arătăm populaţiei ce sume s-au încasat şi cum s-au 
întrebuinţat, aceasta pentru a spori încrederea celor cari plătesc sume de bani pentru 
Apărarea Pasivă. 

Îl rog pe domnul ministru Vulcănescu ca să se ocupe de împărţirea acestor 
sume între autorităţi, între Comandamentul Apărării Pasive, respectiv Marele Stat 
Major şi între organele municipale. Să se stabilească un mod cum trebuie să se 
împărţească sumele, pentru ca ambele scopuri să fie deopotrivă realizate. 

Vă rog să examinaţi şi dv. aceste grafice, domnule Vulcănescu, pentru că sunt 
edificatoare. 

Vă rog ca pentru şedinţa viitoare să avem propunerile dv. concrete. 
G-ral R. Enescu: S-a discutat această chestiune în Delegaţia Economică a 

Guvernului şi s-a ajuns la concluzii. 
M. Vulclnescu: Am dat dispoziţiuni să li se trimită propunerile noastre. Am 

să controlez graficele pe care le aveţi dv. 
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G-ral R. Enescu: În principiu soluţiunea este unnătoarea: fondurile care se 
încasează pentru răscumpărarea prestaţiei se afectează pentru cheltuielile locale, adică 
adăposturi, stingere de incendii, camuflaj, alannare şi cheltuieli diverse locale; pentru 
constituirea şi organizarea de unităţi cheltuielile se vor face din fondurile Apărării 
Naţionale, care se vor complecta cu fondurile date de Ministerul de Finanţe; iar în ceea 
ce priveşte asistenţa ea se va da din fonduri speciale de către Ministerul de Finanţe. 

M. Vulcinescu: Am procedat aşa cum aţi dat dv. indicaţiuni, pentru ca fiecare 
să aibă sentimentul că banii se întrebuinţează pentru ceea ce s-a dat şi numai în cadrul 
unui plan bine studiat. 

M. Antonescu: Odată stabilit acest lucru definitiv, odată cu comunicarea pe 
care o va face domnul general Marinescu privitoare la sumele întrebuinţate, să anunţăm 
şi aceasta, pentru ca lumea să aibă o explicaţie în legătură cu banii cari au fost încasaţi. 
In felul acesta se va spori încrederea populaţiei putând, dacă vom avea nevoie, să 
sporim unele din taxele pentru Apărarea Pasivă. 

În această direcţie, domnule general, cred că este bine, pentru ca să formăm 
conştiinţa cetăţenească, să organizaţi un serviciu, unde cei interesaţi să se poată adresa 
pentru construirea de adăposturi, indicând în acelaşi timp şi preţurile, pentru ca în 
modul acesta acei cari critică adresa şi cer Guvernului să construiască adăposturi să se 
convingă, prin propria lor experienţă, de cât costă un adăpost. Ar fi un mijloc de 
propagandă lămuritoare, prin care s-ar putea convinge fiecare că nu este aşa de uşor să 
construieşti un adăpost şi să poată face un calcul la ce s-ar ridica dacă s-ar construi 
adăposturi, cu aceste preţuri, pentru toată lumea. 

G-ral Gb. Marinescu: Avem planuri şi calcule făcute pentru adăposturi de o 
sută de persoane, de cincizeci de persoane şi douăzeci şi cinci persoane. 

M. Antonescu: Faceţi o publicaţie, scurtă şi simplă. Publicaţi în ziare, nu 
grafice, ci date în legătură cu construirea adăposturilor. 

G-ral R. Enescu: Un adăpost de beton annat pentru o sută de persoane costă 
84 milioane lei. 

M. Antonescu: Lăsaţi să se publice aceste date pentru ca să vadă lumea că nu 
este aşa de simplu să se construiască adăposturi. Faceţi acest lucru odată cu nota pe 
care o daţi cu privire la întrebuinţarea banilor încasaţi până acum. 

G-ral I. Rlşcanu: S-au început adăposturi în galerii. 
G-ral R. Enescu: Se fac adăposturi în galerii. Dar şi acestea ajung până la 

15.000 lei de persoană. 
G-ral I. Rlşcanu: Un adăpost în beton annat ajunge peste un milion de 

persoană. 
O. Vlidescu: Această hotărâre care s-a luat o găsesc cea mai înţeleaptă 

formulă, căci în Moldova, pretutindeni am fost întrebat de ce nu se dă din această 
contribuţie dată pentru Apărarea Pasivă. În acest comunicat cred că trebuie să se 
menţioneze că fondurile Apărării Pasive vor fi repartizate între organele administraţiei 
locale şi Comandamentul Apărării Pasive. 

M. Antonescu: Aceasta s-a şi tlcut. 
O. Vlldescu: Să se dea şi celorlalte judeţe. 
G-ral Gh. Marinescu: S-au dat fondurile necesare pentru judeţele Roman, 

Bacău, Tecuci etc. Acolo s-au făcut adăposturi şi tranşee. 
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O. Vlădescu: S-au dat fonduri necesare la Tecuci, Vaslui, Galaţi? 
G-ral Gh. Marinescu: S-au dat. 
G-ral R. Enescu: Mişcarea fondurilor s-a făcut ţinându-se seamă de regiunea 

respectivă, dacă este sau nu expusă bombardamentului, fiindcă sunt oraşe care nu au 
nevoie de adăposturi. 

M. Antonescu: Să se spună în comunicat că în distribuirea sumelor cuvenite 
administraţiilor locale se va ţine seamă de gradul de primejdie al fiecărei regiuni căreia 
aparţine fiecare oraş. 

I. Petrovici: Numai să se facă. 
M. Antonescu: Chestiunea familiilor de profesori universitari, venite de la 

Odesa, aflate la Timişoara. Situaţia lor 
Problema aceasta trebuie văzută într-un cadru mai larg. S-au făcut o serie 

întreagă de evacuări din Transnistria. S-a aprobat de către Guvern ca un număr 
însemnat de persoane din Transnistria, în special cei cari au ajutat administraţia şi 
Armata noastră, cari în timpul ocupaţiei româneşti au avut o strânsă colaborare cu 
organele noastre, să poată părăsi teritoriul împreună cu românii transnistrieni, cari, de 
asemenea, avuseseră o atitudine foarte hotărâtă favorabilă Statului Român şi s-au 
înstrăinat de regimul din Rusia în timpul ocupaţiei noastre. 

Cu privire la aceştia, îl rog pe domnul ministru g-ral Vasiliu să-mi trimită o 
notă cu evidenţa acestora, prin care să se arate numărul lor, pregătirea lor profesională 
etc. 

G-ral C. Vasiliu: Am trimis tablourile cu situaţiunea lor, pe categorii, care au 
şi primit o rezoluţiune. În total sunt 4300 persoane. 

M. Antonescu: Trebuie să stabilim care este regimul acestora şi în special al 
muncitorilor. Germanii, în nenumărate rânduri, ne-au cerut braţe de muncă şi declară 
tot timpul că au nevoie de braţe de muncă. În cazul când nu i-am putea utiliza noi, cred 
că i-am putea trimite în Germania. 

G-ral C. Vasiliu: Numai 150 de persoane sunt în neregulă. O situaţiune 

delicată o au profesorii, cari nu pot să-şi câştige existenţa. 
M. Antonescu: Trebuie să ajungem să-i folosim pe toţi, chiar şi pe profesori. 

Trebuie să revizuim regimul şi să vedem care este aşezarea lor obicinuită. 
Domnul ministru Nemoianu ne-a trimis o notă în legătură cu aceştia, spunând 

că este necesar să se revizuiască chiar stabilirea lor în regiunea Banatului, pentru că ei 
se găsesc astfel în apropiere de graniţa sârbă şi ar putea să se creeze printre localnici o 
stare de spirit, de nedumerire, pentru ce am ales tocmai această regiune. 

Cred că este bine să reexaminăm situaţiunea tuturor acestora şi să vedem, pe 
categorii, ce sunt şi ce pregătire au, pentru ca în cele din urmă să vedem ce între
buinţare le putem da. Cu această ocazie aceştia vor putea fi trecuţi în alte părţi ale ţării. 

G-ral C. Vasiliu: Aceştia pleacă, treptat, treptat, pentru că s-au făcut unele 
plasamente în industrii. 

Domnul Alexianu şi Consiliul de Patronaj au cerut un număr de ingineri şi de 
maeştrii pentru diferite centre, aşa că aceştia pleacă. 

M. Antonescu: Vă rog să vorbiţi şi cu dl Alexianu în această privinţă, pentru 
ca acei cari pot fi utilizaţi în altă parte să li se înlesnească plecarea imediată. 
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G-ral C. Vasiliu: Sunt o sută cari au fost daţi în diferite puncte pentru 
administraţia diferitelor întreprinderi. Sunt vreo 120 cari nu se pot hrăni din propria lor 
muncă şi în această categorie intră profesorii. 

M. Antonescu: Aceasta este situaţiunea profesorilor, actorilor şi personalului 
Operei de la Odesa. Consiliul de Patronaj a dat, la un moment dat, sumele necesare 
pentru întreţinerea lor imediată. Nu vreau însă ca aceştia să ajungă muritori de foame şi 
trebuie să adoptăm o măsură de principiu, cu caracter general. 

Până la utilizarea lor trebuie să ne îngrijim ca să aibă hrana necesară. 
Rog pe domnul ministru Petrovici să trimită pe cineva acolo pentru ca să vadă, 

în raport cu pregătirea fiecăruia, posibilitatea de a fi folosit. Profesorii pot fi folosiţi în 
instituţii, în laboratoare, în întreprinderi corespunzătoare pregătirii lor, putând deci să 
îndeplinească totuşi o activitate. 

I. Petrovici: Eu m-am ocupat până acum de situaţiunea domnului rector 
Ceasovnicov. 

M. Vulclnescu: Noi am sugerat domnului ministru Tomescu, şi D-sa a primit 
ca să fie angajat cu contract. 

M. Antonescu: Domnule ministru Petrovici, vă rog să trimiteţi pe cineva 
pentru ca să cerceteze situaţiunea lor. 

I. Petrovici: Să ni se dea localităţile unde se află aceste persoane. 
G-ral C. Vasiliu: Toţi sunt în judeţul Timiş-Torontal. 
M. Antonescu: Vă rog să trimiteţi pe cineva care să examineze situaţiunea 

fiecăruia, pentru că şi profesorii pot fi folosiţi în instituţii, laboratoare, sau 
întreprinderi. Pentru acei cari au pregătire tehnică dintre universitari, să se facă 

propuneri pentru folosirea lor, iar pentru ceilalţi trebuie să vedem care este minimum 
de întreţinere de care au nevoie. 

În orice caz, până la sosirea acestor date, când vom vedea ce întrebuinţare 
poate să li se dea, să li se trimită mijloace de întreţinere, pentru a nu ajunge să 
transformăm o măsură de protecţie într-o măsură de umilinţă cu un sfârşit lamentabil. 

I. Petrovici: Trebuie să fie ajutaţi cu toată discreţia cuvenită. În ceea ce 
priveşte angajarea lor în învăţământ o consider posibilă, la laboratoare etc. 

M. Antonescu: Vă rog să trimiteţi pe cineva care să întocmească un stat de 
situaţiunea fiecăruia, pentru ca să ne dăm seama de ce întrebuinţare poate să aibă 
fiecare şi să nu rămână în sarcina Statului decât acei cari n-ar putea fi utilizaţi imediat. 

I. Petrovici: Am să trimit pe inspectorul-şef al regiunii care se află acolo. 
M. Antonescu: Funcţionarea Consiliului Legislativ. Informaţiunile domnului 

preşedinte al Consiliului Legislativ 
Domnul Măgureanu mi-a trimis o adresă, în care, răspunzând la unele cereri pe 

care le formulasem, în legătură cu procedura de funcţionare a Consiliului Legislativ, D-sa 
îmi semnalează că n-ar fi întârzieri, că în perioada de la 22 aprilie până la 15 mai a.c. 
au fost supuse consultării 91 de proiecte. Din acestea, 67 au fost depuse la Bucureşti şi 
24 au fost depuse la Ghergani. Parte din cele depuse la Bucureşti au fost trimise de 
asemenea la Ghergani. S-au dat 18 avize în ziua depunerii, 37 a doua zi, 8 a treia zi şi 4 a 
patra zi de la depunere. 

De asemenea, cererile de consultare au fost soluţionate: 59 în ziua primirii şi 

20 în a doua şi a treia zi. 
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Domnul Măgureanu declară că este dornic să funcţioneze în Bucureşti, 
împreună cu preşedinţii de secţii. A primit însă un ordin de dispersiune, pe care I-a 
executat şi, pentru a veni în Bucureşti, ca să funcţioneze, împreună cu preşedinţii 
secţiilor respective, ar avea nevoie de o maşină, şi n-o are. 

Rog pe dl. g-ral Dobre să vadă dacă, din maşinile rechiziţionate sau din acelea 
care s-ar rechiziţiona ... 

G-ral Gh. Dobre: Statul Major şi Ministerul de Război pot să dea. 
G-ral C. Pantazi: La Înzestrare sunt maşini noi. Din acestea, poate Ministerul 

Justiţiei să cumpere una. 
M. Antonescu: Foarte bine: să cumpere Ministerul Justiţiei sau Preşedinţia 

Consiliului. Dacă Ministerul Justiţiei are fonduri, să cumpere el. Este normal însă ca, 
atunci când dl. Măgureanu a primit un ordin de dispersiune, să-l execute, iar atunci 
când este chemat să lucreze şi în Bucureşti, săi se pună la dispoziţie o maşină. 

O. Vlldescu: Domnule prim-ministru, pentru stabilirea adevărului: în afară de 
aceste categorii, la care se referă dl. preşedinte Măgureanu, mai sunt şi alte decrete, 
care au întârziat foarte mult. Pot să vă dau exemplul decretului de organizare a 
Centrului Naţional de Românizare, care a stat la Consiliul Legislativ 2 luni. 

M. Antonescu: Vă rog să-mi daţi o notă şi rog şi pe d-nii miniştri, dacă au 
avut asemenea întârzieri, să dea dispoziţiuni şefilor de Cabinet să mi le semnaleze prin 
note, pentru ca, răspunzând dlui Măgureanu că am luat măsuri pentru buna funcţionare 
a Consiliului Legislativ, să-i semnalez totdeodată că avizele date la cele una, două sau 
trei zile de la depunerea proiectelor nu corespund. 

O. Vlldescu: Nu le contestăm pe acestea, dar mai sunt şi alte cazuri, netrecute 
acolo. 

M. Antonescu: Foarte bine. 
Sumele date Consiliului de Patronaj pentru ajutorarea sinistraţilor şi măsurile 

de luat 
Ministerul de Finanţe, orişicât ar fi obligat de situaţia actuală ca să ţină strânsă 

măsură în cheltuieli, îl rog să examineze totuşi posibilitatea ca să se dea Consiliului de 
Patronaj sumele necesare pentru ajutorarea sinistraţilor. 

S-au dat Consiliului de Patronaj 100.000.000 lei, şi anume: SO.OOO.OOO la 6 aprilie 
şi SO.OOO.OOO la 19 aprilie, pentru confecţionarea a 2.000 rânduri de haine necesare 
sinistraţilor de pe urma bombardamentelor şi pentru hrana şi îmbrăcămintea 
sinistraţilor. 

Ţinând seama de numărul sinistraţilor şi de numărul cantinelor, pe care 
Consiliul de Patronaj trebuie să le întreţină, rog pe domnul Stati să comunice toate 
aceste date Ministerului Finanţelor şi vă rog, domnule ministru Netta, să examinaţi dvs. 
posibilitatea ca Patronajul să poată avea fonduri, pentru că, dacă am obligat Consiliul 
de Patronaj să dea ajutoare prin centrele de mic ajutor, trebuie să-i punem la dispoziţie 
şi mijloacele necesare, cu care să-şi poată îndeplini obligaţiunile. 

În această privinţă, fiindcă săptămâna trecută am fost foarte mult ocupat la 
Argeş - şi fiindcă trebuie să merg şi la Turnu-Severin şi în Banat, în cursul acestei 
săptămâni-, n-am putut să mă ocup personal de această problemă. Am rugat însă pe 
domnul ministru Marcu - pentru că, în aceeaşi măsură în care Ministerul Propagandei 
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întreţine în presă acest sentiment de încredere, prin crearea centrelor de mic ajutor şi 
prin informarea populaţiei cum să procedeze în caz de bombardament, Ministerul 
Propagandei are şi îndatorirea controlului exactităţii situaţiilor, pe care le relatează -, 
de aceea, am rugat pe domnul ministru Marcu să inspecteze şi să vadă cum 
funcţion~ază comisiile de constatare şi centrele de mic ajutor. 

In zilele de 16, 17 şi 19 mai, domnul ministru Marcu a inspectat 
circumscripţiile poliţieneşti şi birourile de ajutorare a sinistraţilor din circumscripţiile 
1, 2, 3, 4, 6, 7, 8, 9, 16, 17, 19, 21, 22, 26, 27, 28, 29, 30, 31, 32, 33, 34, 35, 36, 37 şi 
38. Comisiunile de constatare nu funcţionează. 

Al. Marcu: Cele de cetăţeni în special. 
M. Antonescu: Rog pe domnul colonel Elefterescu să întărească şi O-sa 

controlul şi rog pe domnul general Teodorescu şi pe domnul general Marinescu, pentru 
că este vorba de circumscripţii în care colaborează şi Apărarea Pasivă şi 
Comandamentul şi Poliţia, să întocmească în tot oraşul, în tot municipiul, imediat toate 
comisiile de constatare create prin lege. 

G-ral Gh. Marinescu: Eu am dat deja instrucţiuni. 
M. Antonescu: Nu numai instrucţiuni, domnule general. Instrucţiuni dăm toţi, 

instrucţiuni dă şi legea. Nici nu mai era nevoie de instrucţiuni, fiindcă legea e simplă. 
Toată chestiunea este să mergeţi din circumscripţie în circumscripţie, să vedeţi de ce nu 
s-au constituit comisiile şi să luaţi măsuri să se înfiinţeze imediat. 

Al. Marcu: În realitate, comisiunile constituite din funcţionarii Prefecturii şi 
Primăriei funcţionează. Mai greu este încă cu comisiunile de cetăţeni. 

M. Antonescu: Comisiunile iniţiale erau prevăzute de legile pentru Apărarea 
Pasivă şi funcţionau anterior. Acestea însă n-au calitatea, după Legea pentru constata
rea sinistrelor, să întocmească procese-verbale. Prin urmare, esenţial este ca acestea să 
funcţioneze. Celelalte comisiuni sunt comisiuni de constatare imediată; sunt auxiliarii 
acţiunii de prim ajutor, sunt comisiuni de tehnicieni cari merg la faţa locului şi 
comisiuni de medici, cari dau primul ajutor medical. Acestea existau deja. 

Toată chestiunea este ca activitatea lor să fie coordonată cu circumscripţiile de 
Poliţie, cărora să li se transmită datele şi ca aceste comisii de constatare să fie instituite, 
pentru că ele sunt organele legale, care pot să facă constatări (sic!) de sinistre şi să 
emită fişe de sinistraţi. 

G-ral Gh. Marinescu: Fişele provizorii s-au emis. 
M. Antonescu: Fişele provizorii s-au emis pe baza unor bileţele şi a 

declaraţiilor fiecărui sinistrat. Fişelor de sinistraţi abia acum patru zile am ajuns să le 
dăm bun de tipar şi după ce le-am dat bun de imprimat şi le-am revizuit a nu ştiu câta 
oară, după aceea s-au mai pus, încă, într-o discuţie la Ministerul de Interne - ca să nu 
mai isprăvim niciodată istoria aceasta - şi să se mai adauge în ele încă ceva. Pe teoria 
aceasta, dacă vrem să facem fişe ideale, nu mai terminăm niciodată. 

G-ral Gh. Marinescu: Noi aveam fişele provizorii, pe care le-am fi putut 
modifica. 

G-ral R. Enescu: Mi-a spus domnul ministru Strihan că mâine vor fi gata 
180.000 de exemplare. 

213 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



M. Antonescu: Foarte bine. Mâine, vă rog să îngrijiţi să fie distribuite prin 
toate organele Poliţiei şi Jandanneriei. S-a întârziat atât! Eu I-am rugat personal pe 
domnul general Popescu, a doua zi după ce am Bcut legea, să dea dispoziţii să se facă 
~şele mai r~pede. Institutul de Statistică şi Statul Major au vrut însă să facă o fişă 
ideală, au ţmut lucrarea două săptămâni pe loc, adăugând o serie de detalii inutile, 
pentru procedura de constatare a sinistrului. Le-am revizuit, le-am tăiat şi dvs. aţi 
format încă o comisiune, care a cerut să se menţioneze în fişe ajutoarele pe care le 
primeşte sinistratul. 

Dacă dvs. credeţi că aceste ajutoare se vor menţiona în fişe şi că cel care a 
primit un ajutor se va duce să-l înscrie în fişe, după ce fişa a fost constituită, vă înşelaţi. 
Pentru că însă dvs. întârziaţi în discuţii, am spus: ,,Puneţi acolo şi aceste ajutoare, 
numai să isprăviţi odată." 

G-ral R. Enescu: Dar discuţiile n-au fost la Marele Stat Major, ci la Ministerul 
de Interne. 

P. Strihan: La Statul Major s-a instituit comisiunea. 
M. Antonescu: În sîarşit, bine că s-a terminat. 
M. Stati: Domnule prim-ministru, ca să arăt ajutoarele pe care le-a dat 

Consiliul de Patronaj, vă rog să-mi daţi voie să dau trei cifre: au fost ajutate 5.927 
familii, cu 16.290 membri. S-au dat ajutoare de 40.460.000 lei, plus 100.000 mese 
distribuite în Bucureşti. 

M. Antonescu: Prin urmare, rog pe domnul ministru de Finanţe să examineze 
cu grijă acest lucru. Din fericire, n-am mai avut bombardamente, dar trebuie să fim 
prevăzători şi să luăm toate măsurile, după cum, pentru îndeplinirea procedurii de 
constatare a sinistrului, trebuie ca neapărat toate aceste comisiuni să funcţioneze. 

Rog pe dl. g-ral Teodorescu şi pe domnul primar general Răşcanu să ajute 
această acţiune, îndemnând în fiecare circumscripţie, iar pe domnul col. Elefterescu îl 
rog să ia această măsură la circumscripţiile de Poliţie semnalate. Vă voi da dvs. acest 
raport, pentru că măsurile ce se vor lua depind de circumscripţiile de Poliţie. Vă rog să 
mergeţi chiar dvs. şi să împingeţi să se facă imediat aceste constatări. 

Pe de altă parte, rog pe domnul general Vasiliu să dea aceleaşi dispoziţii în 
toate oraşele care au fost bombardate, în care pot fi de asemenea întârzieri în 
constituirea comisiunilor, şi să ordone să i se comunice dacă au fost sau nu constituite 
aceste comisiuni. 

Nici delegaţii de constatare pe străzi, nici comisiunile de constatare pe 
circumscripţii nu sunt alcătuite, în cea mai mare parte, din aceste circumscripţii pe care 
vi Ie-am citat. 

Bineînţeles, domnule colonel, vă rog să îngrijiţi ca să se înscrie, ca delegaţi de 
constatare şi membrii ai comisiunilor, persoane care rămân în Bucureşti, nu dintre cele 
care se evacuează, pentru că atunci, în fiecare săptămână trebuie să schimbăm 
compunerea comisiilor de constatare. Cum sunt însă foarte mulţi oameni cari rămân pe 
fiecare stradă, pot să se găsească foarte bine doi-trei, cari să se înscrie la circumscripţie 
ca delegaţi de constatare şi să constituie comisiile. 

De asemenea, domnul ministru Marcu a constatat, cu aceeaşi ocazie, că 
lipseşte mâna de lucru şi că echipele de evrei, care au lucrat. sunt insuficiente şi 
propune să se intervină la Munca Tineretului Român, ca să ajute această acţiune. 
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În orişice caz, rog pe domnul general Teodorescu să examineze situaţia şi să 
vadă prin ce alte mijloace putem să intervenim. 

Este adevărat că organizaţia Munca Tineretului Român a fost creată tocmai ca 
să ajute Statul, nu numai ca să formeze cadre sau ca să facă şanţuri şi canaturi moderne 
în anumite ocazii. 

Deci, să discutaţi dvs. - pentru că această organizaţie necesită foarte multe 
cheltuieli, de la înfiinţarea ei, din 1940, şi până acum - cu domnul general Pălăngeanu, 
mai ales că tinerii de acolo sunt pregătiţi pentru această muncă. 

G-ral C. Pantazi: Se încadrează acum cu ei 10.500 premilitari. 
M. Antonescu: Prin urmare, dvs. credeţi că acest lucru nu s-ar putea face 

acum. Atunci, după ce se va face această încadrare. În orişice caz, vă rog să vorbiţi cu 
domnul general Pălăngeanu. 

G-ral C. Pantazi: Să nu lucreze singuri, ci împreună cu domnii generali 
Mardare şi Cameniţă. 

M. Antonescu: Foarte bine: să examineze împreună problema instruirii 
premilitarilor tocmai pentru aceste însărcinări. Să se dea preferinţă în instrucţia 
tineretului premilitar, tocmai acestei acţiuni de intervenţie imediată. 

lată, de pildă, am făcut experienţă la Piteşti, unde am găsit coloane de 
premilitari care-şi continuau drumul lor nesfârşit. l-a oprit domnul Mareşal acolo, 
pentru că i-a găsit într-o stare foarte rea şi pentru că drumul lor era încă foarte lung şi 
am rugat pe domnul general comandant al Garnizoanei, care se ocupă de întreţinerea 
lor, să-i folosească, fireşte, dându-le întreţinerea, pentru aceste lucrări imediat necesare 
după bombardamentele de la Piteşti. Această măsură a dat cele mai bune rezultate. 

G-ral C. Pantazi: Aceasta s-a făcut cu premilitarii din localitate. 
M. Antonescu: Aceştia nu erau localnici, ci aduşi din Moldova. 
G-ral C. Pantazi: Pe aceştia trebuie să-i punem la munci cu caracter de 

continuitate; îi vom folosi la fortificaţii. 
M. Antonescu: Găsiţi atunci dv. soluţiunea pentru ca aceste lucrări edilitare să 

fie făcute. Eu vă citez un exemplu foarte apropiat: secretara doamnei Mareşal, 
domnişoara Negulescu, pe care o cunosc de multă vreme, pentru că mi-a fost studentă, 
şi-a pierdut în timpul primului bombardament tatăl şi mama, cari au fost aduşi de la 
Râmnicu-Sărat la Bucureşti, crezând că vor fi mai feriţi de pericol. Mergând eu 
personal la faţa locului, după bombardament, chiar în ziua aceea, atrăgând atenţia 
asupra acestui lucru, totuşi cadavrele au fost scoase cu foarte multă întârziere, rupte în 
bucăţi. A găsit numai jumătate din cadavru deşi putea să fie găsită şi cealaltă jumătate. 
Până acum câteva zile lucrările de dărâmare nu mai făcuseră absolut nici un pas 
înainte. 

Copila aceasta mai are încă doi fraţi şi o soră, care sunt oameni rămaşi aproape 
pe drumuri, mai aveau lucruri în casă şi nu s-a putut găsi nici un mijloc de a se 
continua lucrările de dărâmare. 

Mă întreb: dacă am mers eu personal la faţa locului şi am dat trei, patru note 
consecutive asupra acestui caz şi situaţiunea este aceasta, ce trebuie să fie cu ceilalţi 
nenorociţi? Trebuie să găsim o soluţiune pentru ca fărâma de avut care mai rămâne de 
pe urma unui bombardament să se poată salva. Dacă s-ar face intervenţii urgente şi 
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dacă s-ar crea mijloace de lucru imediate, să nu treacă săptămâni întregi de la data 
sinistrului şi până la data când se fac acest lucrări de dezgropare, atunci multe lucruri s-ar 
putea salva. 

La acest lucru vă rog să vă fândiţi, căci trebuie găsită o soluţie, nu putem lăsa 
mormane de ruine şi să nu <ajutăm> 7 populaţia lovită, prin toate mijloacele. 

G-ral I. Teodorescu: În Bucureşti, se lucrează zilnic cu 4400 evrei, cari sunt 
organizaţi şi încadraţi milităreşte. Avem 24 batalioane; fiecare batalion are patru 
companii; fiecare companie are I 00 oameni. Aceşti oameni, faţă de proporţiile 
dezastrului, desigur că sunt insuficienţi şi că ar trebui mult mai mulţi. Sunt peste 4000 
de imobile complect distruse şi 2000 şi ceva numai în parte distruse. 

Care este modul de organizare a lucrului? Cel dintâi lucru, după stingerea 
incendiilor, după transportarea răniţilor, este dezgroparea morţilor de sub dărâmături, 
mai ales dezgroparea de sub dărâmături unde avem informaţii că ar putea să fie şi 
persoane încă în viaţă. 

În al doilea rând, căutăm să dăm circulaţiei străzile Capitalei. Noi nu putem, la 
imobilele unde nu avem informaţii că ar fi oameni încă în viaţă sau morţi, să facem nici 
un fel de lucrare. Nu facem decât ridicarea dărâmăturilor de pe străzi şi trotuare. 

M. Antonescu: Eu înţeleg situaţia, domnule general Teodorescu. 
G-ral I. Teodorescu: Lucrul este astfel organizat încât se ţine seamă de 

ordinea de urgenţă. Noi mai avem şi echipe de premilitari, care de câtva timp nu le-am 
întrebuinţat şi avem echipe cetăţeneşti în fiecare circumscripţie precum şi un 
detaşament de intervenţie specială, dotat cu scule şi aparate importante şi foarte 
folositoare, care, în special, lucrează pentru descoperirea bombelor care au rămas 
neexplodate sau care au mers profund în pământ. 

Pe lângă aceste echipe, noi mai avem şi echipele de la întreprinderi, care 
funcţionează în mod regulat. 

Vă rog să credeţi că jidanii aceştia, cari înainte nu lucrau decât foarte puţin, 
cari n-au în obiceiul lor lucrul manual, n-au nici un fel de înclinare. Ei pot fi buni 
comercianţi etc., dar nu pentru o muncă manuală. Totuşi, astăzi lucrează într-un ritm 
destul de accentuat, sunt puşi sub supraveghere, sub control, şi astfel încadraţi încât să 
poată da maximum de randament. Noi facem toate eforturile ca aceste dărâmături să fie 
din nou scotocite. Însă, vă rog să credeţi că foarte puţine bagaje se vor mai putea găsi 
sub aceste dărâmături. 

M. Antonescu: Ştiu că dv. aveţi mijloace limitate. De aceea, am considerat că 
este nevoie să adăugăm mijloace noi, pentru ca să remediem situaţiunea aceasta pe care 
am constatat-o. Bineînţeles, vă rog să examinaţi şi dv. şi să vedeţi ce se poate face. 
Cred însă că, atunci când avem foarte mulţi refugiaţi, cari în majoritatea cazurilor sunt 
clienţi ai asistenţei publice, îi vom putea folosi la aceste lucrări, dacă nu în Bucureşti, 
cel puţin în alte regiuni, acolo unde se află. Trebuie ca domnul comisar general al 
Refugiaţilor, Leon Scridon, împreună cu Marele Stat Major să examineze această 
problemă şi sA ajungi la concentrarea acestora, cari totuşi sunt ţinuţi cu banii Statului, 
ca să presteze o muncA. 

17 În text este: arăttlm. 
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G-ral C. Pantazi: Tot ce este în legătură cu Annata am pus la muncă. 
M. Antonescu: Dar ceilalţi? 
G-ral C. Pantazi: Au venit familii de mobilizaţi, cari sunt pe front, din 

Botoşani, Dorohoi etc. şi le-am pus la lucru la grădinile de zarzavat. 
M. Antonescu: Trebuie să folosim toate braţele de muncă. 
G-ral I. Rlşcanu: Există o Lege a calamităţilor publice, care ar putea fi pusă 

în aplicare, când, cu ocazia inundaţiilor, focurilor etc., se pot organiza echipe de 
cetăţeni, în frunte cu un şef de stradă, cu un om de energie, care să dea ajutor imediat. 
Această lege este Burită de dv. şi astăzi ar fi cazul să se pună în aplicare, pentru a nu 
mai asista la acest spectacol odios, trist, ca anumite persoane cu ţigara în gură şi cu 
mâna în buzunar să asiste la aceste sinistre, în timp ce cadavre trunchiate stau sub 
dărâmături. Aceasta este o adevărată crimă. Cred că ar fi cazul ca această lege să se 
pună în aplicare, să se reînnoiască. Toată lumea trebuie să iasă pe teren şi să lucreze în 
astfel de împrejurări triste. 

M. Antonescu: Domnule ministru Marcu, te rog să iei această lege şi să faci 
comentarii şi îndemnul către populaţie pentru a lua parte la această operă de ajutorare a 
celor sinistraţi. 

G-ral R. Enescu: Totul este chestiune de iniţiativă, pentru că se găsesc foarte 
mulţi oameni de inimă, cari ar putea să dea ajutor. 

M. Antonescu: Prin ziare şi prin radio să se facă aceste îndemnuri. Aceste 
îndemnuri trebuiesc Bcute în fiecare zi prin ziare şi prin radio, spunându-le: ,,Înscrieţi
vă în echipele acestea de ajutorare a sinistraţilor." 

Domnul ministru Marcu îmi semnalează că a constatat că bonurile de hrană, 
eliberate pentru sinistraţi, n-au fost plătite restauratorilor. Aceste bonuri trebuiesc să fie 
plătite, pentru că aceştia în viitor vor fi sceptici, vor fi neîncrezători şi nu vor mai da 
hrană sinistraţilor, şi va fi greu să soluţionăm problema hrănirii imediate a sinistraţilor. 

Bonurile acestea au fost eliberate de Primăria Municipiului Bucureşti. Domnul 
ministru Marcu va indica care (sic!) sunt regiunile unde nu s-au plătit aceste bonuri. 

De asemenea, ni se semnalează că personalului poliţienesc i s-au ridicat 
abonamentele de tramvai, tocmai în momentele acestea. 

G-ral C. Vasiliu: Sunt în fiinţă toate abonamentele. 
Col. M. Elefterescu: S-au redus de la 1000 la 500. Am vorbit cu domnul 

inginer Neamţu, director general la S.T.B., pentru că este lipsă de unifonne, să 
adoptăm o insignă, atât pentru agenţi cât şi pentru ofiţerii de Poliţie, pe baza cărora să 
poată călători în tramvaie, gratuit. 

M. Antonescu: Un profesor universitar, decan al Facultăţii de Fannacie, al 
cărui avut a fost complect distrus de pe urma bombardamentelor, propune ca 
funcţionarii şi pensionarii sinistraţi, cari au rămas Bră locuinţă, să nu fie obligaţi să 
subscrie la Împrumut un salariu pe luna mai. 

Cred că o astfel de soluţie ar fi echitabilă. L-am rugat pe domnul ministru de 
Finanţe şi pe domnul Vulcănescu să cerceteze această cerere şi mi-au Bgăduit că vor 
adopta această soluţiune. Cred că ar trebui să aduceţi la cunoştinţa acestora măsurile 
luate. 
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G. Netta: Sunt tennene fatale pentru subscrierea la Împrumut şi nu putem veni 
cu astfel de publicaţiuni de scutire de subscriere la Împrumut, pentru că ele 
influenţează opinia publică. 

M. Antonescu: Nu faceţi publicaţii prin ziare, dar înştiinţaţi instituţiunile în 
cadrul altor circulare, că sinistraţii vor plăti mai târziu. 

A Într-adevăr, este nedrept şi greu ca un om care a pierdut tot avutul să subscrie 
la Imprumut în aceste împrejurări. De altfel, Legea sinistraţilor prevede posibilitatea 
aceasta. 

M. Vulcinescu: Cu sistemul de plată pe care l-am adoptat, nici nu se simte. 
G-ral C. Pantazi: Se simte pentru acel care nu mai are nimic din tot ce a avut. 
M. Antonescu: Domnul general Iosif Teodorescu, ne-a trimis un raport 

privitor la rechiziţionarea autocisternelor necesare pompierilor din Bucureşti, în 
situaţiunea de astăzi. 

Eu am pus problema şi în conferinţa pe care am avut-o cu domnul general 
Gerstenberg, cu Statul Major şi reprezentanţii Ministerului Aerului. 

În privinţa autocisternelor necesare pompierilor din Bucureşti, doresc să ştiu 
care sunt propunerile pe care le faceţi dv., domnule general Teodorescu. 

G-ral I. Teodorescu: Faţă de întinderea Bucureştiului, faţă de incendiile cari 
ne-ar putea surprinde în urma bombardamentelor, cele şase companii de pompieri sunt 
mult prea puţine pentru întinderea aceasta enonnă. Atunci, eu m-am gândit la un lucru 
care mi-a fost greu de realizat şi anume: să pun pe camioane mari butoaie, extraordinar 
de mari, de câteva sute de litri şi să fac în fiecare sector un număr important de sacale, 
care să poată interveni. Ce se întâmplă? Focurile nu pot să fie stinse, din cauză că 
conductele sunt bombardate, apa nu circulă prin conducte, şi atunci noi ne uităm cum 
ard imobilele. 

Aceste şase companii au un număr foarte mic de autopompe, care trebuie să 
meargă la anumite bataluri, sunt vreo 24 de bataluri, care sunt foarte depărtate şi pe 
Cheiul Dâmboviţei, ca să poată să tragă apa necesară. În timpul acesta focul face 
progrese, imobilele ard şi averea diferiţilor proprietari se pierde. 

Aceste autocisterne, de care se face vorbire în această ordine de zi, erau 
destinate ca să care apa în cartierele unde lipsea apa în unna bombardamentelor. 
Primăria municipiului Bucureşti, domnul general Răşcanu, a luat măsuri să se facă o 
serie întreagă de puţuri, însă acestea sunt insuficiente faţă de numărul mare al 
lucrătorilor. Atunci am luat contact cu domnul general Răşcanu, ca aceste autocisterne 
să fie repartizate pe cartiere şi să poată ajuta la stingerea incendiilor cu apa pe care ar 
transporta-o. 

G-ral R. Enescu: Şi autocisternele de la U.C.B. ar putea să fie întrebuinţate la 
stingerea incendiilor. 

M. Antonescu: În acelaşi timp am cerut domnului general Gerstenberg 20.000 
metri de furtunuri. Domnul general Gerstenberg a declarat că s-a dat. 

Vă rog să urmăriţi dv. acest lucru. 
G-ral Gh. Marinescu: S-a dat din Germania, dar nu s-a adus aici. 

218 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



M. Antonescu: Vă rog să unnăriţi acest lucru şi să trimiteţi la domnul general 
Gerstenberg pe cineva care să meargă în fiecare zi, care să-i amintească de cuvântul pe 
care l-a dat şi să întrebe când soseşte furtunul la Bucureşti. 

G-ral I. Teodorescu: Furtunurile noastre sunt putrezite, sparte, legate cu 
cârpă etc. 

M. Antonescu: În acelaşi timp am discutat cu domnul general Gerstenberg 
posibilitatea unei colaborări mai strânse între pompierii germani de la Ploieşti şi 
pompierii noştri de la Bucureşti. Vă rog să examinaţi şi acest lucru cu D-sa, a 
posibilităţii de organizare practi~ă a unei intervenţii mai rapide a pompierilor. 

G-ral I. Teodorescu: In regiunea Ploieşti sunt 31 companii de pompieri, pe 
când la noi în Bucureşti sunt numai şase companii de pompieri. 

M. Antonescu: Şi eu am atras atenţiunea asupra acestui lucru, asupra 
necesităţii colaborării pompierilor din Ploieşti cu pompierii din Bucureşti, mai ales 
când Ploieştiul este în mare parte distrus. 

Vă rog să examinaţi şi posibilitatea cumpărării unora din materialele pe care le 
au germanii aici. Propuneţi, vă rog, acest lucru, mai ales că în cadrul mare al 
convenţiunilor economice cu Germania, din 17 iulie 1943 şi 9 februarie 1944, am 
obţinut posibilitatea de a cumpăra materiale de pompieri. 

G-ral Gh. Marinescu: Sunt comenzi deja făcute din anul trecut, în Germania, 
care nu sosesc. 

M. Antonescu: Dv. mi-aţi făcut o notă, domnul general Jienescu mi-a făcut o 
notă, Ministerul de Interne mi-a făcut o notă. Până la urmă, domnul general Jienescu 
îmi spune că toate comenzile s-au făcut prin Ministerul Aerului. Eu vă rog pe toţi, 
Ministerul Aerului, Apărarea Pasivă, Ministerul de Interne, să-mi trimiteţi mâine o notă 
scrisă, în care să-mi arătaţi ce comenzi sunt făcute, la ce firme şi de când, pentru a 
putea face intervenţii la Berlin, prin Ministerul de Externe, pentru a se face aceste 
livrări. 

G-ral R. Enescu: Am dat această notă domnului general Gerstenberg. 
M. Antonescu: Vă rog să-mi daţi mie această notă, pentru ca să fac eu 

intervenţie la Berlin. 
G-ral Gh. Marinescu: Am discutat această chestiune cu toate autorităţile şi 

am ajuns la concluziunea că centralizarea să se facă prin Comandamentul Apărării 
Pasive. 

M. Antonescu: Aţi făcut centralizarea? 
G-ral Gh. Marinescu: Da, am făcut-o. 
M. Antonescu: A veţi cisterne, pompe şi furtunuri? 
G-ral Gh. Marinescu: Nu. 
M. Antonescu: Ce vreţi: centralizare, sau pompe şi cisterne? 
G-ral Gh. Marinescu: Ministerul de Interne a comandat 25 autocisterne. 
M. Antonescu: Ministerul de Interne îmi va trimite o notă direct la Cabinet, 

Apărarea Pasivă, de asemenea, asupra comenzilor de pompe, şi domnul general 
Teodorescu cu privire la toate comenzile făcute de unităţile de pompieri din Bucureşti 
direct, în afară de cele făcute prin Ministerul de Interne, astfel încât să am toate 
comenzile care s-au făcut, pentru a putea face intervenţii prin Ministerul de Externe, la 
Berlin. 
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Camuflarea lwninilor la maşini 
G-ral C. Pantazi: Am să fac o propunere în legătură cu camuflarea luminilor 

la maşini. Cred că se exagereaz.ă camuflarea luminilor la maşini, maşinile sunt oprite 
peste tot, rezultatele le vedem. Din cauza lipsei de lumină la maşini, maşinile se lovesc, 
la tot pasul sunt accidente. Cred că ar fi cazul să se ridice camuflajul de la luminile 
maşinilor, măcar până la prealarmă. În felul acesta s-ar evita accidentele. Dacă am lăsa 
luminile în mod nonnal s-ar evita o mulţime de buclucuri şi noi n-am avea nici un fel 
de inconvenient. 

G-ral C. Vasiliu: Trebuie să se facă o discriminare între zone: zona de război, 
zona etapelor şi zona interioară. Noi am propus domnului general, ca în zona interioară 
să se ridice camuflajul şi astfel s-ar evita o serie întreagă de accidente. 

G-ral C. Pantazi: Lumina este stinsă la maşinile noastre şi gennanii vin cu 
farurile deschise. 

M. Antonescu: Continuă acest lucru? 
G-ral C. Pantazi: Da, continuă. 
M. Antonescu: Măsurile acestea au fost cerute de organele dv. militare şi nu 

de administraţia civilă. 
Domnul general Ramiro Enescu şi domnul general Marinescu, îi rog să discute 

cu domnul general Gerstenberg, pentru ca aceste măsuri să fie respectate în mod 
unifonn şi de trupele gennane şi de noi, pentru că altfel avem o circulaţie defectuoasă. 

Examinaţi problema dv. din punct de vedere militar, şi noi vom fi mulţumiţi, 
căci nimeni nu poate să-şi închipuie că este o plăcere a merge în întunerec sau a obliga 
pe alţii să meargă în întunerec, fiindcă după fiecare accident Guvernul este acela care 
încaseaz.ă sentimentele populare a ceea ce se întâmplă. 

G-ral R. Enescu: Între Câmpina şi Ploieşti nu vor accepta gennanii 
propunerea noastră. 

M. Antonescu: Dacă nu acceptă, să ştie lucrul acesta, că eu institui organe de 
control ale Guvernului şi dispun să tragă în toate maşinile gennane care nu respectă 
măsurile luate, căci nu poate să existe un regim pentru maşinile noastre şi un regim 
pentru maşinile gennane. Am chemat pe domnul general Gerstenberg şi i-am spus 
lucrul acesta, pentru că se revoltă lumea împotriva gennanilor şi ne încărcăm noi, 
Guvernul, de nemulţumiri. Lumea crede că Guvernul este lipsit de autoritate şi 
gennanii fac ce vor, şi că Annata este la remorca trupelor gennane. Nu îngădui astfel 
de măsuri pe teritoriul nostru, care ne pun în stare de inferioritate. 

Dacă militarii cred că putem lua asemenea măsuri în legătură cu camuflarea 
luminilor la maşini, atunci eu sunt de acord cu ele, dar ele trebuiesc să fie respectate şi 
de trupele gennane. 

A. Constantinescu: În zonele din apropierea frontului, din Moldova, nu se 
aplică aceste restricţiuni cu privire la camuflajul la automobile, acolo se circulă cu 
farurile complect deschise, şi, din când în când, se verifică dacă sunt avioane, când se 
sting luminile. 

M. Antonescu: Să se aplice măsuri foarte severe în caz de prealarmă. 
G-ral C. Pantazi: Măsurile de camuflaj se aplică în momentul prealannei şi 

se sting complect în momentul alarmei. 
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M. Antonescu: Dacă credeţi că milităreşte aceasta nu constituie nicio 
primejdie, eu sunt în totul de acord cu dv. 

G-ral C. Pantazi: Nu constituie nicio primejdie, pentru că noi ştim când trec 
avioanele încoace din momentul când ele sunt la Scutari, când la noi se dă prealarma. 

G-ral R. Enescu: Trebuie organiz.ată prealarmarea pe şosele. 
M. Antonescu: Între Bucureşti şi Ploieşti nu se poate organiz.a prealarrnarea? 
G-ral C. Vasiliu: Pentru această regiune prealarmarea este organizată şi pe 

şosele. Problema se pune pentru regiunile din Vestul ţării. 
M. Antonescu: Discuţie nu va fi decât pentru această regiune Bucureşti

Ploieşti, iar nu pentru rest. 
Accentuez, aceasta este o problemă militară, pe care dv. o veţi rezolva. Dacă 

credeţi dv. că nu este nevoie de această măsură restrictivă, că ea nu are sens decât în 
momentul prealarmei, atunci eu sunt în totul de acord. Discutaţi această chestiune şi cu 
domnul general Gerstenberg şi cu domnul general Schlimer pentru a ajunge la o 
hotărâre comună, care să fie respectată şi de Armata germană şi de noi. Dacă Armata 
germană nu crede necesară această măsură, atunci n-o credem nici noi necesară, ea 
trebuie să se respecte şi de unii şi de alţii, pentru că nu putem crea un regim 
discriminatoriu, un regim pentru maşinile germane, şi un regim pentru maşinile 
române. 

Domnule general Marinescu, te rog ca în două zile să-mi dai răspunsul la 
această chestiune, odată cu răspunsul la propunerile pe care le-a făcut domnul general 
Gerstenberg. Am terminat cu această chestiune. 

Chestiunea telefoanelor între ministerele aflate în dispersiune 
Am văzut pe domnul preşedinte Miclescu şi mi-a spus că s-au luat măsuri ca 

telefoanele să funcţioneze în zonele de dispersiune ale ministerelor şi dacă până acum 
n-au funcţionat se datoreşte faptului că unele ministere s-au mutat de colo până colo, 
după ce s-au instalat telefoanele într-o anumită regiune, s-a cerut schimbarea lor în altă 
regiune. Este adevărat, domnule Mihalache? 

I. Mihalache: Sunt unele cazuri, cum este cazul Ministerului de Agricultură. 
M. Antonescu: Este vorba de funcţionarea defectuoasă a telefoanelor. Ce 

măsuri credeţi că ar trebui luate pentru ameliorarea acestei situaţiuni? 
I. Mihalache: Ministerele, aşezându-se în mod definitiv în zonele de 

dispersiune, s-au luat toate măsurile pentru instalarea telefoanelor şi pentru buna lor 
funcţionare. 

M. Antonescu: Acelaşi lucru mi-a comunicat şi domnul preşedinte al Socie
tăţii Telefoanelor, că s-au luat toate măsurile pentru instalarea tuturor telefoanelor. 

Rog pe domnul general Teodorescu să-l ajute pe domnul preşedinte Miclescu, 
căci D-sa întâmpină unele greutăţi cu personalul, cu transporturile. Atunci când ne 
plângem trebuie să venim şi cu măsuri practice de îndreptarea situaţiei. 

Vă rog să vedeţi care sunt nevoile pe care le au telefoanele pentru a îmbunătăţi 
acest serviciu. 

M. Vulclnescu: În legătură cu dispersiunea instituţiunilor care sunt pe 
şoseaua Piteşti, care este o regiune ameninţată de bombardament, unde întotdeauna se 
rup legăturile, propun să se facă o variantă, chiar dacă ar fi mai lungă şi ar necesita 
material mai mult, numai să avem siguranţa legăturilor. 
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G-ral N. Teodorescu: S-a făcut un traseu mai scurt, pe Calea Griviţei. 
M. Antonescu: Când lipseaţi dvs., domnule ministru Marinescu, am citit o 

adresă a domnului preşedinte Măgureanu, probabil ca răspuns la adresa pe care i-am 
trimis-o eu, în care insistam asupra procedurii de acordare a acestor avize ale Consiliu
lui Legislativ, scrisoare pe care v-am anunţat-o şi dvs. şi în care explicam pentru ce 
decretul privitor la sinistraţi n-am întârziat să-l trimit, când am văzut că acordarea 
avizului durează mai mult de 24 ore. 

Domnul ministru Vlădescu semnalează că, în afară de decretele pe care le arată 
domnul preşedinte Măgureanu şi de procedura rapidă, care rezultă din raportul său, mai 
sunt şi alte decrete, care au întârziat mult mai mult. 

I. Marinescu: Domnul preşedinte Măgureanu pretinde că are autorizaţia dvs. 
să întârzie, cu acordarea avizelor, cinci zile. 

M. Antonescu: Dar domnul ministru Vlădescu vorbeşte de întârzieri mult mai 
mari. 

I. Marinescu: Am să verific eu mâine. 
M. Antonescu: Vă rog să faceţi acest lucru. Domnul preşedinte Măgureanu ar 

vrea să lucreze la Bucureşti. Dânsul n-are legătură telefonică? 
I. Marinescu: N-are nici Ministerul Justiţiei. 
M. Antonescu: În acelaşi timp, domnul preşedinte Măgureanu spune că nu 

poate veni în Bucureşti, împreună cu preşedinţii, cum ar dori, pentru că n-are maşină. 
Punând problema, am ajuns la dl. ministru g-ral Pantazi, care a propus să se 

dea pentru acest scop una din maşinile noi pe care le are Ministerul Înzestrării. Dvs. 
credeţi că puteţi cumpăra o maşină la Ministerul Justiţiei, ca să poată deservi şi 
Consiliul Legislativ când este nevoie să facă transporturi la Bucureşti? 

I. Marinescu: Până la 15 mai - am făcut socoteala - Consiliul Legislativ a 
primit 67 de lucrări. Toate hârtiile sunt duse seara de curierii noştri şi aduse înapoi a 
doua zi. 

Cei de la Consiliul Legislativ mi-au cerut să le dau o maşină; le-am pus la 
dispoziţie un loc în maşină, pentru acela din ei care urmează să vină la Bucureşti, din 
cei 3 preşedinţi şi• 8 consilieri. Dumnealor însă vor să le dau o maşină. Eu n-am obţinut 
până acum 500.000 lei, ca să trimit judecătorilor din Moldova, şi mi se cere să cumpăr 
o maşină pentru Consiliul Legislativ. Şi chiar dacă aş cumpăra o maşină, cu care să 
vină cei 3 preşedinţi la Bucureşti, lucrările nu vor înainta cu nimic. 

M. Antonescu: Dar noi am hotărât ca Consiliul Legislativ să constituie o 
permanenţă la Bucureşti. Cred că este drept ca atunci când se cere să existe o 
permanenţă a Consiliului Legislativ la Bucureşti, să se dea şi mijloacele necesare 
pentru aceasta. 

În orişice caz, vă rog să examinaţi şi dvs. această chestiune. Domnul general 
Dobre vă ţine la dispoziţie o maşină, dacă vreţi s-o cumpăraţi. Dacă nu, găsiţi alte 
mijloace. Esenţialul este ca să nu se întârzie cu aceste decrete. 

I. Marinescu: Am constatat că se aşteaptă ca ministerele să trimeată după 
lucrările făcute. A trebuit să iau măsura pentru ca hârtiile lucrate să fie trimise 
ministerelor, prin curieri, făcând noi oficiul acesta. Nu poate să aibă nimeni pretenţia ca 
lucrările să aştepte până ce vine lumea să le ceară. 
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M. Antonescu: În scrisoarea domnului Măgureanu se spune: ,,Sunt unele 
departamente care trimit decretele direct la Ghergani, pentru avize, fireşte, ca să 
grăbească procedura de aviz.are. Aş dori însă ca în această privinţă să stabilim o normă 
definitivă, care să fie executabilă: să nu se mai trimeată decretele la Ghergani, 
Consiliului Legislativ, ci departamentele, când au decrete sau legi urgente de prezentat, 
să le trimită la Cabinetul dvs. şi de acolo să le ridice, cu avizele respective, Ia intervalul 
care li se indică de Cabinet. 

I. Marinescu: Sau le trimitem chiar noi. 
M. Antonescu: Aceasta este procedura. Să rămână stabilit. 
O. Vllidescu: E foarte bine că s-a stabilit acest lucru, pentru că departamentele 

au primit două circulări: una de la Ministerul Justiţiei, în care se spune că decretele să 
se trimeată la Cabinet, şi a doua, de la Consiliul Legislativ, în care se arată că toate 
decretele să se trimeată, spre aviz, la sediul Consiliului Legislativ din Bucureşti. 

I. Marinescu: Pentru cele care nu sunt urgente, pentru că Consiliul Legislativ 
primeşte lucrările tot de la noi, prin curieri, la Ghergani. 

O. Vlădescu: Cred că este mai bine să se preconizeze un sistem unitar. 
I. Petrovici: Nici un minister nu mai cumpără maşini, fiindcă apoi le 

rechiziţionează Statul Major, ca superflue. 
M. Antonescu: Subsecretariatul de Stat al Industriei pune în discuţie 

următoarele probleme: 
Comunicări prin radio din partea autorităţilor 
Expedierea scrisorilor prin curse de autovehicule 
Înmulţirea munărului personalului telegrafo-poştal şi permanentizarea 

lucrului la Oficiile telegraf o-poştale, prin întrebuinţarea .funcţionarilor evacuaţi 
Organizarea de transporturi cu autocamioanele C.F.R. 
S. Ghiolu: Toate aceste patru chestiuni formează un tot. Sunt propuneri făcute 

de cercurile comerciale, asupra cărora am putut vorbi între timp şi cu domnul general 
Nicolae Teodorescu şi cu Direcţia Generală a Căilor Ferate, aşa că ele sunt pe cale de a 
fi rezolvate. 

În ceea ce priveşte comunicările prin radio din partea autorităţilor, poate că 
domnul director general Vasile Ionescu are ceva de spus. Socot că anumite ordine ar 
putea fi date de ministere organelor lor subalterne, prin radio. 

V. Ionescu: Eu am propus demult înfiinţarea orei administrative, la care 
ministerele să poată transmite dispoziţiile lor. 

M. Antonescu: Pentru departamentele care au eşaloane la distanţe mari, este 
foarte utilă măsura. 

S. Ghiolu: Şi pentru serviciile lor din ţară. 
Al. Bldluţă: Cine cenzurează materialul, pentru că unele dispoziţii pot să 

reprezinte secrete de Stat. 
Al. Marcu: Comunicările să se facă numai dacă au viza şefului autorităţii 

respective. 
M. Antonescu: Comunicările nu se fac decât cu viza şi pe răspunderea şefului 

autorităţii. 

S. Ghiolu: Ar putea fi folosit un cifru, pentru transmiterea ordinelor. 

223 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Al. Marcu: Din moment ce se dau cu viza şefului? 
M. Antonescu: De vreme ce poartă viza şefului autorităţii? 
V. Ionescu: Dacă dispoziţiunile transmise au caracter administrativ niciun 

spion n-are interesul să comunice lucruri de nimic. ' 
G-ral N. Teodorescu: În ceea ce priveşte expedierea scrisorilor, printr-un 

acord pe care l-am încheiat cu Societatea „Lares", avem posibilitatea să trimitem cu 
avionul zilnic 20 kg corespondenţă oficială gratuit. Rog pe domnii miniştri ca, pentru 
toată corespondenţa ce urmează să fie trimisă pe această cale, să aplice ştampila „prin 
avion" şi s-o transporte prin agenţiile mele. 

M. Antonescu: Rog să facă şi Preşedinţia o comunicare. 
S. Ghiolu: Pentru viaţa economică aceasta este o mare înlesnire, pentru că 

astăzi o scrisoare face 20 de zile până la destinaţie. 
G-ral N. Teodorescu: Această corespondenţă merge cu avionul în două ore. 
S. Ghiolu: Ar fi foarte important dacă s-ar putea organiza aceste transporturi 

de corespondenţă. 
M. Antonescu: Înfiinţaţi la minister un birou, la care să se adune corespon

denţa urgentă. 

S. Ghiolu: O trimitem direct la Poştă. 
M. Antonescu: Dar domnul general Teodorescu nu poate primi, ca să trieze 

acolo, întreaga corespondenţă a dvs. Departamentele să transmită corespondenţa, 
punând ştampila „prin avion" pe scrisorile urgente. Deci, dvs., la Ministerul Economiei 
Naţionale, înfiinţaţi un birou pentru depunerea corespondenţei urgente, care urmează să 
plece cu avionul. Se cartează acolo şi scrisorile comercianţilor şi industriaşilor, care 
merg pe aceeaşi cale şi care se trimit odată cu corespondenţa ministerului. 

S. Ghiolu: Aceasta ar fi o măsură extraordinar de bună. Dar sunt suficiente 
20 kg corespondenţă pentru toate ministerele? 

G-ral N. Teodorescu: Ajunge: în 20 kg intră o cantitate enormă de cărţi 

poştale şi scrisori. Astăzi toată corespondenţa oficială a avut numai 2 kg. 
M. Antonescu: Vom vedea. Deocamdată să ajungem să depăşim cele 20 kg. 

Trimiteţi la Presă o notă, ca să se ştie unde trebuie să se trimeată corespondenţa urgentă 
şi simplificaţi procedura; arătaţi că în loc să se trimeată la Poştă, această corespondenţă 
urmează să vină la dvs., de unde pleacă zilnic cu avionul. Biroul dvs. va examina 
scrisorile particulare urgente, care beneficiază de transport cu avionul, ca şi cele 
oficiale. 

I.D. Enescu: Trebuie să cunoaştem localităţile deservite de avioane. 
M. Antonescu: Organizarea de transporturi cu autocamioane C.F.R. 
S. Ghiolu: Chestiunea este pe cale să fie rezolvată. 
M. Antonescu: Repartizarea celor 1 O autobuze S. T.B. destinate evacuării 

funcţionarilor în caz de pericol aerian 
G-ral I. Teodorescu: S-au dat de Ministerul Înzestrării 60 cauciucuri noi. 
M. Antonescu: Într-un Consiliu anterior am stabilit ca pentru Consiliul de 

Patronaj să se dea un număr de autovehicule, unele din rezerva Căilor Ferate, altele din 
rezerva Societăţii de Tramvaie. 
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G-ral R. Enescu: Nu s-a dat nimic. Rezerva Societăţii de Tramvaie n-are 
cauciucuri. Eu am cerut domnului general Dobre 60 de cauciucuri în acest scop. 

G-ral Gh. Dobre: Nu aşa. A fost vorba ca din cele 100 de camioane, pentru 
care s-au dat cauciucuri şi care au făcut transporturi de evacuare, care s-au terminat de 
mult, să se dea 10 camioane pentru Consiliul de Patronaj. 

M. Antonescu: Care transportă copii în permanenţă, care face transporturi de 
evacuare, care are organizarea centrelor de mic ajutor în Capitală. De ce nu s-au dat 
camioanele? Eu nu sunt aici ca să vorbesc degeaba. Am vorbit şi cu doamna Mareşal 
Antonescu şi am stabilit acest lucru. 

Tr. Buradescu: A fost domnul Mărdărăscu la dvs. 
M. Antonescu: Eu n-am vorbit cu dl. Mărdărescu, am vorbi cu dvs. Dacă nu 

executaţi dvs., să vie aici dl. Mărdărescu. Când se ia o măsură, trebuie să se execute; nu 
ne jucăm de-a dispoziţiile. Vă rog să-mi comunicaţi mâine la telefon ce măsuri aţi luat. 
Este a patra oară când dvs. nu executaţi o dispoziţie. Eu n-am obiceiul acesta; am 
obiceiul să-mi folosesc colaboratorii; şi dacă dvs. nu executaţi dispoziţiunile date, nu 
mai aveţi ce căuta aici. 

Tr. Buradescu: Am raportat domnului general. 
M. Antonescu: N-aveaţi ce raporta. Când se dă o dispoziţie, se execută 

această dispoziţie şi nu alta. Mereu acelaşi lucru! Când se dă o dispoziţie, nu se 
execută. Ne jucăm aici? Stăm şi pierdem vremea ca să facem discursuri? 

Casa Autonomă a Monopolurilor Statului pune problema de a se şti dacă 
ajutorul de sinistrat se acordă ambilor soţi, în cazul când sunt funcţionari la aceeaşi 
instituţie. 

Ce gândeşte domnul ministru de Finanţe? 
G. Netta: Şeful familiei să ia ajutorul. El este sinistratul cel mare. 
M. Antonescu: Dar Casa Autonomă a Monopolurilor dă ajutoare în afară de 

regulele stabilite de Ministerul Finanţelor? Preferaţi sistemul centralizărilor în 
departamente? 

M. Vulcinescu: Fiecare departament face propuneri, care trec prin comisia de 
economii. Dacă este nevoie, sunt chemaţi şi domnii secretari generali. 

Nu se poate da ajutorul de sinistrat ambilor soţi. 
Al. Marcu: Ar însemna atunci, dacă s-ar da ajutorul ambilor soţi, ca 

funcţionarii necăsătoriţi să fie nedreptăţiţi, fiindcă ei ar lua ajutorul o singură dată., pe 
când cei căsăturiţi l-ar lua de două ori. 

M. Antonescu: De data aceasta, toată lumea este de acord cu domnul ministru 
de Finanţe. 

G-ral R. Enescu: Se dă ajutorul de sinistrat capului de familie sau acelui 
membru din familie care are cea mai mare leafă? 

G. Netta: Celui cu cea mai mare leafă. Sunt de acord. 
M. Antonescu: Tot Casa Autonomă a Monopolurilor Statului cere lămuriri în 

legătură cu drepturile funcţionarilor sinistraţi. 
Vă rog, şi această chestiune s-o soluţionaţi tot dv., la Ministerul de Finanţe. 
M. Vulcinescu: Cer să le dăm ajutor pentru că s-a distrus casa altuia? 
M. Antonescu: Lămuriţi această chestiune în cadrul principiilor deja stabilite. 
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M. Vulcinescu: S-au adresat dv., pentru că probabil Ia noi au întâmpinat 
dificultăţi în interpretarea hotărârilor deja luate. 

O. Vlidescu: Casa Autonomă a Monopolurilor Statului ţine de Ministerul de 
Finanţe. 

M. Antonescu: Raportul domnului prim-preşedinte al Tribunalului Sibiu, 
relativ la refuzul autorităţilor locale de a construi un adăpost pentru personalul 
instanţelor judecătoreşti din localitate. 

Domnul prim-preşedinte al Curţii de Apel Sibiu-Cluj a trimis domnului 
Mareşal direct un raport prin care arată că autorităţile locale au refuzat să construiască 
pentru personalul instanţelor judecătoreşti un adăpost. 

Vă rog să le explicaţi dv. pentru ce autorităţile locale nu pot construi din 
proprie iniţiativă adăpostul, domnule general Marinescu. 

Dv., împreună cu Statul Major, să vedeţi ce este de făcut la Sibiu în această 
privinţă. 

Cererea Societăţii Naţionale de Gaz Metan pentru autorizarea mutării 
serviciilor ei de la Mediaş la Basna 

Care este situaţia Societăţii de Gaz Metan? 
G-ral Gh. Dobre: Directorii de acolo vor să facă băi la Basna. 
G-ral R. Enescu: Am dat libertatea acestei societăţi de a muta serviciile într-una 

din localităţile unde această societate are instalaţii de exploatare a gazului metan. 
Basna este rezervată pentru mutarea unor spitale. Este drept, această localitate este 
liberă. Am lăsat-o anume liberă, pentru că acolo sunt câteva clădiri mari, pe care le 
vom putea întrebuinţa pentru spitale. 

M. Antonescu: Rezolvaţi dv. atunci această cerere cum credeţi că este mai 
bine. 

Petiţia domnului căpitan Jean Teodorescu şi alţii, privitoare la suspendarea 
executărilor mobiliare silite 

Această petiţie este semnată de mai multe persoane, în care arată situaţiunea 
lor survenită de pe urma bombardamentelor şi cer să se găsească unele măsuri legale de 
către Consiliul de Miniştri, unele măsuri de suspendare şi măsuri judiciare, cum ar fi, 
de pildă, plata în rate pentru imobilele distruse sau parţial distruse. 

În Legea sinistraţilor s-a prevăzut o serie întreagă de asemenea dispoziţiuni. 
Vă rog să examinaţi dv. cererea aceasta, domnul ministru de Justiţie. 

M. Vulcinescu: Sunt propuneri în legătură cu Legea conversiunii. 
I. Marinescu: Acestea s-au respins toate. 
M. Antonescu: E în legătură cu Legea conversiunii şi cu măsurile legale 

pentru ajutorarea sinistraţilor. 
Vă rog să examinaţi dv., domnule ministru de Justiţie, această cerere şi să 

răspundeţi. 
G-ral C. Pantazi: De cine este semnată? 
M. Antonescu: De un căpitan, Jean Teodorescu, şi câţiva civili, toţi sunt 

coproprietari. 
G-ral C. Pantazi: Dv. răspundeţi persoanelor civile, care sunt semnate acolo, 

şi eu răspund la militari. 
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M. AAntonescu: Protestul anonim împotriva obligativităţii funcţionarilor de a 
subscrie la lmpntmut. 

. . Dom~ule_ ~inistru Vul~ănes_cu, iată aici un protest împotriva hotărârii luate cu 
privire la obhgat1v1tatea funcţ1onanlor de a se subscrie Ia Imprumut. Am ţinut de 
datoria mea să vă aduc la cunoştinţă acest protest pentru a vedea starea de spirit. 
Probabil că aţi primit şi dv. 

C. Anghelescu: Li se asigură leafa prin continuitate. 
M. Antonescu: Chestiunea deţinuţilor şi condamnaţilor din închisorile civile 

şi militare; revizuirea lor. Trimiterea lor pe front. 
Rog pe domnul ministru de Justiţie şi pe domnul ministru g-ral Pantazi ca, 

împreună cu domnul general Aramă şi Comandamentul Militar al Capitalei, să 
examine~ situaţia tuturor deţinuţilor condamnaţi, cari se găsesc în închisorile civile şi 
militare. In ultima vreme au fost foarte multe condamnaţiuni. Trebuie să vedem dacă 
nu cumva în situaţiunea actuală este cazul să procedăm Ia o nouă revizuire a 
condamnaţilor, cărora să le creăm posibilitatea de a-i trimite pe front. În vederea 
acestei operaţiuni trebuie examinată situaţiunea tuturor condamnaţilor cari se găsesc 
prin închisorile civile şi militare. 

G-ral C. Pantazi: Această operaţie, la închisorile militare, se face în mod 
automat. 

M. Antonescu: Situaţia aprovizionărilor cu lemne. Măsurile de transport 
Ni se semnalează o atmosferă de nelinişte prin Buletinele de informaţie în 

legătură cu aprovizionările de lemne. Vreau să ştiu ce măsuri aţi luat dv., domnule 
general Bădescu, şi care este situaţiunea transporturilor. 

G-ral N. Bidescu: Transporturile cu lemne au început din luna martie, 
întrucât anul acesta a fost o iarnă mai blândă. S-au transportat până acum 46.000 
vagoane pentru provincie, iar pentru Capitală 5.240 vagoane. Avem în Capitală o 
rezervă, rămasă din iama trecută, de 1200 vagoane, ori de câte ori ni se prezintă cineva 
cu o cerere, dăm din aceste lemne. 

M. Antonescu: Dv. ştiţi că până la data aceasta noi avem 45-50% din 
consumul de lemne pentru iarnă. 

Tr. Buradescu: Până la I septembrie. 
G-ral N. Bldescu: Transporturile au început întotdeauna în luna martie, se 

executau cu intensitate în luna aprilie şi mai, pentru ca în lunile următoare să se 
suspende, sau să se reducă la minimum transporturile de lemne din cauza 
transporturilor agricole. 

M. Antonescu: Ce mai rămânea? Mai rămânea luna august. Din '41 şi până 

astăzi, în luna septembrie aveam cel puţin 45% din consumul total de lemne. 
G-ral Gh. Dobre: În luna martie anul acesta au fost transporturi militare. 
G-ral N. Bidescu: Ni s-au dat puţine vagoane pentru Capitală. Suntem în luna 

mai şi ne găsim în faţa unui mare deficit în legătură cu aprovizionările cu lemne. 
Am luat legătura cu Direcţia Generală a Căilor Ferate şi s-a hotărât să se dea 

vagoane pentru transportul acestor lemne. Până joi, săptămâna aceasta, ni se va 
comunica numărul de vagoane care ni se va da zilnic. 
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M. Antonescu: Toată Valea Argeşului este plină de lemne, de asemenea şi în 
Prahova. Trebuie să profitaţi de acest timp de linişte şi să faceţi transporturi masive de 
lemne, pentru că în lunile viitoare vor începe transporturi de cereale. 

G-ral N. Bldescu: Situaţiunea aprovizionărilor cu lemne este următoarea ... 
M. Antonescu: Vă rog să cereţi şi concursul dlui general Lovinescu, pentru că 

chestiunea aprovizionărilor cu lemne este o chestiune care trebuie să fie rezolvată ffiră 
întârziere. 

Tr. Buradescu: Chestiunea aprovizionărilor cu lemne se împarte în două: 
pentru Capitală şi pentru restul ţării ... 

M. Antonescu: De patru ani de zile facem numai teorie. Mă interesează câte 
vagoane aţi dat până acum. În alţi ani, când transporturile de lemne coborau de Ia 300 
vagoane la 170 vagoane, pentru mine era o catastroffi, iar acum nu suntem în stare să 
băgăm nici o sută de vagoane pe zi. 

Tr. Buradescu: Am avut transporturi militare. 
M. Antonescu: Cunosc situaţiunea. Acum s-au refficut liniile şi urmează să 

faceţi transporturi masive de lemne. 
Rog pe domnul general Dobre ca în Delegaţia Economică să se stabilească un 

program de transporturi, pentru a se putea asigura aprovizionările de lemne pentru 
iarnă. La această şedinţă veţi chema şi pe domnul general Lovinescu. 

Alaltăieri, domnul Mareşal Antonescu a dat dispoziţiuni Marelui Stat Major şi 
domnului general Orezeanu să dea mare atenţiune transporturilor economice, pentru că 
altfel ne paralizăm viaţa economică. În aceste transporturi, în primul rând, trebuie să 
intre transporturile de lemne. 

De asemenea, rog pe domnul ministru Atta Constantinescu să vadă programele 
care se vor face de către Statul Major şi să examineze posibilităţile de satisfacere a 
cererilor Economiei Naţionale. Încă o dată repet, trebuie să se urmărească în special 
realizarea aprovizionărilor cu lemne şi să se urmărească cu toată tenacitatea realizarea 
acestor transporturi. 

A. Constantinescu: În şedinţa de miercurea trecută l-am văzut pe domnul 
general Lovinescu, cu care am discutat această chestiune. 

M. Antonescu: În afară de programul teoretic, care trebuie stabilit, trebuiesc 
luate măsuri de realizare, să se urmărească realizarea acestui program. Se găsesc 
întotdeauna motive de oprire a acestor transporturi, de multe ori binecuvântate. Aceasta 
nu însemnează că nu trebuiesc luate imediate măsuri, fiindcă altfel rămânem cu 
Bucureştiul ffiră lemne. 

A. Constantinescu: S-a fixat ca depozitele de lemne să se facă în afara 
Bucureştiului. 

M. Antonescu: Să se aducă în apropierea Bucureştilor. 
G-ral N. Bldescu: Pentru aceasta este nevoie să se amenajeze linii de garaj, 

Marele Stat Major să ne dea elementele necesare de la regimentele de Căi Ferate, iar 
Ministerul Lucrărilor Publice să ne dea materialul necesar pentru rezolvarea acestei 
chestiuni. În staţia Pantelimon este nevoie de o linie de garaj. 

M. Antonescu: Acestea sunt chestiuni pe care le puteţi rezolva cu domnul 
ministru Atta Constantinescu. 
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G-ral N. Blldescu: De asemenea, este nevoie de o linie de garaj la Săbăreni. 
M. Antonescu: Mâine-dimineaţă vă duceţi cu toate aceste cereri la domnul 

ministru Atta Constantinescu, care vi le va rezolva. 
P. Strihan: Să se aibă în vedere şi transporturile fluviale, pe care Ie-a 

recomandat domnul Mareşal Ion Antonescu. 
Direcţia N.F.R. răspunde Primăriei Călăraşi, care şi-a angajat lemne în judeţul 

Severin, Caraş şi Mehedinţi, că pe Dunăre nu se pot face transporturi cu şlepurile, 
pentru că Dunărea este minată, şi chiar dacă se fac unele transporturi, ele sunt 
transporturi militare şi de evacuare a unor instituţiuni. 

A. Constantinescu: Domnul general Şova a spus că se pot efectua transporturi 
pe Dunăre cu şlepurile. 

M. Antonescu: Miercurea viitoare, în şedinţa Consiliului Interministerial, se 
va stabili un program de transporturi şi atunci se va viza şi asupra măsurilor de luat de 
către Lucrările Publice. La această şedinţă să fie chemat şi domnul general Lovinescu, 
căci programul trebuie Bcut împreună cu Statul Major. Acest program de transporturi 
va trebui să se facă ţinându-se seamă de transporturile generale, de transporturile pe 
care trebuie să le facă Armata şi de ceea ce este destinat economiei naţionale, în 
genere. 

Chestiunea creditelor pentru viticultori şi a preţurile pietrei vinete 
Am avut o serie întreagă de proteste în legătură cu creditele pentru viticultori 

şi domnul Emanoil Antonescu mi-a adresat în scris o notă în legătură cu 
aprovizionările cu piatra vânătă şi a preţului ei, care s-a ridicat de la 3.50 Reichsmark 
la 4.58 Reichsmark. 

G-ral Gh. Dobre: Germanii au ridicat considerabil preţurile. 
M. Antonescu: Sporirea aceasta a preţului la piatra vânătă are consecinţe mari 

asupra costului producţiunii, şi mai ales asupra mijloacelor de aprovizionare pentru 
Sindicat. 

G-ral Gh. Dobre: Germanii, ştiţi foarte bine, au urcat preţurile la toate 
produsele. 

S. Ghiolu: Protestele sunt Bcute împotriva acestor urcări. 
M. Antonescu: Vom adăuga şi noi la preţuri aceleaşi cote pe care le-au 

adăugat şi germanii, la toate produsele pe care le vom livra de aici înainte. 
Domnule ministru Ghiolu, veţi spune domnului ministru Clodius că şi noi vom 

spori preţurile pentru cerealele pe care le dăm Germaniei, sporire care va fi 
corespunz.ătoare sporurilor pe care le-au adăugat ei, pentru că n-avem altă cale ca să ne 
putem apăra decât acest sistem. 

Domnul ministru Dobre mi-a spus că unele preţuri s-au ridicat cu 149% şi 
altele până Ia 200%. În felul acesta nu putem merge înainte. 

Chestiunea comunicatului privitor la colectările de lână şi plafonului minimal 
pentru anumite categorii 

Domnul ministru Nemaianu, în conferinţa administrativă de la Argeş, a 
ascultat cererile formulate chiar de unele organe ale administraţiei noastre din Argeş, 
care au arătat că sunt anumite categorii de oi - oile ţurcane - care nu pot să dea mai 
mult de 700 grame de lână. 
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G-ral Gh. Dobre: Chestiunea aceasta a fost studiată şi restudiată. Am luat şi 
oi bolnave, pentru ca să facem experienţă şi să vedem care este cantitatea care o dă 
fiecare categorie de oaie. Cotele sunt stabilite cu foarte multă judiciozitate. 

M. Antonescu: Domnul ministru Nemoianu ne informează că chiar organele 
administrative, primarii, au pus această problemă, ceea ce însemnează că nici măcar 
organele administrative nu sunt în curent cu această problemă, nu cunosc care este 
plafonul minimal pentru anumite categorii de oi, spunând că un proprietar care are una 
până la zece oi nu poate să dea 700 grame de lână pentru fiecare oaie. 

S. Ghiolu: În fiecare an au cerut să se scadă aceste cote pe care trebuie să le 
verse la Stat. 

M. Antonescu: Rog să se dea un comunicat privitor la colectările de lână şi la 
plafonul de lână. Rog pe domnul ministru Strihan ca acest comunicat privitor la 
plafonul cotelor de lână să fie trimis şi organelor administrative, pentru ca ele să 
cunoască care (sic!) este situaţiunea, să cunoască care sunt măsurile care s-au luat. Este 
un lucru mărunt, dar un lucru care produce consecinţe. 

Stabilirea acestor cote s-a făcut de acum doi ani. 
Raportul domnului ministru Nemaianu asupra inspecţiilor efectuate în Banat 
Domnul ministru Nemaianu a fost în Banat şi a făcut o serie întreagă de 

constatări în legătură cu agricultura. Rechiziţionările au fost prea masive, spune O-sa, 
depăşindu-se chiar dispoziţiunile Marelui Stat Major. Vă rog să luaţi notă şi să 
comunicaţi acest lucru Marelui Stat Major. 

Pe de altă parte, O-sa a constatat că refugiaţii agricultori n-au fost îndrumaţi 
conform nevoilor noastre agricole. 

De asemenea, Societatea „Solagra" nu a respectat contractele încheiate în 
judeţul Timiş-Torontal şi n-a semănat decât 3900 hectare, din IO.OOO hectare, cât s-a 
prevăzut. 

P. Nemoianu: Nu s-au lichidat încă socotelile din 1942-43. 
M. Antonescu: Din ce cauză? 
P. Nemoianu: N-au avut parale. 
M. Antonescu: De asemenea, domnul ministru Nemoianu găseşte că evacua

rea populaţiei ruseşti din această regiune, din apropierea graniţei sârbeşti, trebuie 
reexaminată. 

Rog pe domnul ministru g-ral Vasiliu să reducă cât mai mult această 
populaţiune care a fost evacuată în această regiune de frontieră. 

De asemenea, aici s-au adus cei de la Sărata. 
G-ral C. Vasiliu: Aceştia sunt nişte ticăloşi. 
M. Antonescu: Vă rog să-i duceţi în altă parte, să-i duceţi în regiunile de 

front, să faceţi echipe de muncă din spatele frontului. 
Chestiunea premilitarilor basarabeni, bolnavi de tifos exantematic la Roşiorii 

de Vede. Măsuri generale de luat 
Detaşamentul de premilitari basarabeni, spune domnul ministru Nemaianu, a 

adus la Roşiorii de Vede tifosul exantematic. Acolo swit multe cazuri de tifos 
exantematic şi trebuiesc luate măsuri. 

I. C. Petrescu: Tifosul exantematic este în descreştere şi nu sunt cazuri prea 

grave. 
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M. Antonescu: La spitalul din Roşiorii de Vede sunt 35 bolnavi de tifos 
exantematic. 

O. Vlădescu: În Moldova sunt numeroase cazuri de tifos exantematic. 
M. Antonescu: Trebuie discutată această chestiune cu domnul ministru 

Tomescu pentru a se lua măsuri de profilaxie. 
S-au dat creditele necesare pentru deparazitare? 
G. Netta: S-au dat. 
O. Vlădescu: Ministerul Sănătăţii a trimis medicamentele necesare. 
M. Antonescu: Domnul ministru Nemoianu propune o serie întreagă de 

măsuri cu caracter militar, pe care eu le dau Marelui Stat Major cu rugămintea de a Ie 
examina cu toată grija. 

Această regiune, de care se ocupă domnul ministru Nemoianu, cu drept cuvânt 
o consideră O-sa ca o regiune de rezistenţă în producţie şi este bine să nu-i creăm 
greutăţi atât în ceea ce priveşte mobilizările cât şi celelalte măsuri de ordin general 
militar. 

Cu prilejul conferinţei administrative de la Argeş s-au stabilit anumite măsuri. 
Rog pe domnii miniştri cari şi-au notat toate acele măsuri care au fost cerute să-mi 
comunice ce s-au realizat din aceste măsuri, pentru că noi ne-am luat acolo anumite 
angajamente, care trebuie să le respectăm. 

În special, pentru Câmpulung doresc să sporiţi cota de carne cu I OOO kg lunar, 
aşa cum s-a cerut, pentru că în judeţul Muscel este un spor de populaţie considerabil, 
neaşteptat faţă de populaţia obicinuită. În Muscel este un spor de populaţie cu totul 
excepţional şi, dacă puteţi, vă rog să trimiteţi ceva grăsimi şi uleiuri. 

G-ral C. Sireteanu: Am dat din cota Capitalei pentru refugiaţi. 
Al. Marcu: Prefectul a cerut grâu şi porumb. 
M. Antonescu: Într-un Buletin informativ se arată că în judeţul Gorj a început 

lipsa de porumb şi grâu. 
G-ral C. Sireteanu: A fost acolo domnul general Arbore, la Târgu-Jiu, şi a 

constatat că situaţiunea nu este reală. 
M. Antonescu: Domnul Mareşal Antonescu, când a fost la Piteşti după 

bombardament, a aprobat ca prizonierilor din lagărele de la Corbeni, cari lucrează la 
satul model, să nu li se mai plătească sume de bani, pentru că acolo sunt lucrări de 
ordin general, nu sunt lucrări particulare şi să nu se mai facă o contabilitate dublă. 

G-ral C. Pantazi: Sunt lucrări de interes general, tot Statul plăteşte. Fiecare 
om trebuie să-şi câştige existenţa şi să aibă un ban pentru tutun, spălat, asistenţă 

medicală etc. 
M. Antonescu: Aici este vorba de lucrări de interes general şi nu de lucrări 

particulare. Domnul Mareşal Antonescu a socotit că este o formalitate inutilă de a se 
ţine o contabilitate dublă. Eu am făcut intervenţii ca să se plătească de către Finanţe, 
tocmai pentru că aceste lucrări sunt lucrări de interes general şi nu de interes privat. Eu 
am făcut intervenţie Ia Finanţe, ca să deschidă credite, care să fie puse la dispoziţia 
Ministerului Armatei pentru acoperirea alocaţiei corespunzătoare, fixată pentru fiecare 
prizonier. 

Aşadar, în Ioc să facem aceste forme inutile, prin intervenţii Ia Ministerul de 
Interne şi la Preşedinţie, să se facă direct de dvs. 
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G-ral C. Pantazi: Ministerul Finanţelor a făcut acest lucru pentru cheltuielile 
de internare, încălzit, luminat etc. dar n-a dat drepturile de echipament şi tutun. 

Cred că nu sunt mulţi acolo. 
M. Antonescu: Sunt 1.200. 
G. Netta: Vom examina chestiunea. 
M. Antonescu: Domnul ministru de Interne este rugat să dea dispoziţii să se 

întocmească o notă de investiţiile făcute de Ministerul de Interne din disponibilităţile 
actuale în judeţele Muscel şi Argeş. 

P. Strihan: Dispoziţia dvs. s-a executat. 
M. Antonescu: Domnule Mihalache, vă rog să lăsaţi pe loc maşinile rutiere de 

la Prefectura de Argeş; să nu le mai ridicaţi, pentru că sunt acum lucrări în curs. 

beton. 
Pe domnul general Dobre îl rog să dea o aprobare pentru fier simplu şi fier de 

G-ral Gh. Dobre: Dăm, dar nu gratis. 
M. Antonescu: Dacă se poate, cu un preţ redus. 
G-ral Gh. Dobre: Să-mi facă mie o cerere. 
M. Antonescu: Foarte bine. 
G-ral C. Pantazi: Eu am dat gratis 1 O vagoane de fier. 
M. Antonescu: Pentru Câmpulung, rog pe domnul Strihan să întrebe dacă 

Băile „Creţulescu" au fost puse în funcţiune. Dacă nu, trebuiesc rechiziţionate. Nu se 
poate să fie acolo atâta populaţie, iar băile să nu funcţioneze. 

P. Strihan: Până acum 5 zile nu funcţionau. 
M. Antonescu: Domnul general Nicolau şi primarul de acolo să execute 

dispoziţia. Dacă nu se deschide baia, o rechiziţionăm, pentru satisfacerea interesului 
general. 

Pentru Piteşti mai trebuiesc bani, fiindcă dărâmăturile după ultimul bombarda
ment obligă la ceva cheltuieli. 

I. D. Enescu: Pentru Valea Iaşului s-au îndeplinit ultimele formalităţi. Au 
plecat antreprenorii la faţa locului. Este însă acolo un grup de paraşutişti, care ar putea 
trece să lucreze în barăci. 

M. Antonescu: Antreprenorii au început să lucreze? 
I. D. Enescu: S-au dus acolo. 
M. Antonescu: În cât timp se poate termina lucrarea? 
I. D. Enescu: Până la 1 septembrie e gata. 
M. Antonescu: Atrag atenţia domnului general Dobre şi domnului ministru de 

Finanţe - vă rog să nu mi-o luaţi în nume de rău dacă uneori facem şi noi investigaţii 
pentru a ne informa asupra problemelor actuale - că în vama Giurgiu se găsesc 10.884 kg 
mărfuri. Sunt 177 .OOO kg mărfuri în antrepozite. Mărfuri pentru care nu s-au depus 
declaraţii vamale sunt 4.600.800 kg. Mărfuri, pentru care s-au depus declaraţii vamale, 
dar care nu s-au ridicat din lipsă de bani, sunt 5.956.000 kg. 

S. Ghiolu: Cea mai mare parte, cărbuni şi fier; mărfuri grele, deci o cantitate 
mare de transportat. La Reşiţa, situaţia este şi mai grea. 

M. Antonescu: Mărfurile antrepozitare sunt: tuburi de fier pentru sondaje, 
177.723 kg. În rest, însă, dragă domnule ministru Ghiolu, repartiţia este următoarea: 
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hârtie 252.794 kg; oţeluri nelucrate 2.000.000 kg; chimicale 299.000 kg; articole de fier 
lucrat 98.550 kg; articole electrice 20.000 kg; fire de mătase 9.000 kg; colofoniu 
48.000 kg; pietre de marmură 1 O.OOO kg; piei cu blană, 8.000 kg; Schwelspat 8.000 kg; 
minereu de plumb 26.000 kg; maşini agricole 33.000 kg; plăci şi şine pentru căile 
ferate 158.000 kg; fontă brută 247.000 kg; butoaie de fier, tablă de fier, maşini şi 
diverse 1.169.000 kg. 

Mărfuri pentru care s-au depus declaraţii vamale sunt: oţeluri 915.000 kg; 
Schwelspat 25.000 kg; chimicale 166.000 kg; hârtie 246.000 kg; fontă 225.000 kg; şine 
de căi ferate 225.000 kg şi altele. 

Prin urmare, pentru transportul mărfurilor, pentru care s-au îndeplinit 
formalităţile vamale, ar fi necesare 240 vagoane. 

Tr. Buradescu: Am scrisori de trăsură pentru 70 vagoane, pentru care s-au şi 
dat ordine de încărcare. Pentru rest, nu sunt depuse scrisori de trăsură. 

M. Antonescu: Ce măsuri a luat Ministerul Finanţelor ca să grăbească 
ridicarea mărfurilor din vamă? 

M. Vulclnescu: Am dat dispoziţiuni: dacă mărfurile nu se ridică în 10 zile, se 
înzecesc taxele. 

M. Antonescu: Aţi dat dispoziţiuni? 
S. Ghiolu: De două luni. 
M. Vulclnescu: Se fac notificări proprietarilor mărfurilor. 
S. Ghiolu: S-a comunicat şi caselor de transport şi direct proprietarilor. 
M. Antonescu: Ce măsuri luăm ca să grăbim încărcările de mărfuri? 
G. Netta: Să dăm şi la gazetă. 
M. Antonescu: Faceţi o notă şi atrageţi atenţia celor interesaţi, pentru că sunt 

unii cari nu primesc comunicările dvs.; sunt evacuaţi şi nu ştiu de ele. 
C. Anghelescu: Cu adăugirea că, în caz de neridicare se vor evacua de 

Ministerul Finanţelor, în contul proprietarilor. 
M. Vulclnescu: La hârtie, din 29 vagoane, 27 sunt declarate neridicate. 
M. Antonescu: După expirarea termenului, vă rog să luaţi măsuri pentru 

vânzarea şi evacuarea mărfurilor, ca să nu le pierdem şi apoi să ne lamentăm pentru 
pierderea lor. 

Am primit reclamaţii împotriva domnului Râpeanu de la Regie. Nu se pot 
evacua mai multe mărfuri? 

M. Vulclnescu: Nu mai are lumea ce să fumeze. 
M. Antonescu: Şi acum are? 
M. Vulclnescu: Nu. 
M. Antonescu: Domnule ministru Strihan, vă rog să examinaţi planul de 

sistematizare al Predealului, întocmit de domnul Zamfiropol. Acest plan poate fi un 
deziderat, clar nu un proiect de regulament. Durează de prea multă vreme. Până la 
stărşitul acestei săptămâni să fie întocmit regulamentul de sistematizare. 

De doi ani stăm cu acest regulament; parcă ar fi cine ştie ce Evanghelie de 
întocmit, cu consultarea apostolilor. 

Evacuarea Facultăţii de Drept din Bucureşti la Vlădeni-Braşov 
Facultatea de Drept din Bucureşti, care vrea să ţină examenele şi să continue 

cursurile, m-a rugat s-o ajut. 
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G-ral R. Enescu: Am comunica domnului decan Rarincescu că, pentru 
evacuarea Facultăţii, am aprobat Vlădenii. Este însă o dificultate ... 

P. Strihan: Prefectul de Braşov mi-a comunicat că acolo se evacuează fabrica 
,,Vacuum-Oil". 

G-ral R. Enescu: Această fabrică a ars la Braşov şi vrea să se instaleze acum 
în şcoala de la Vlădeni. Din această cauză, localul şcolii nu poate fi pus imediat la 
dispoziţia Facultăţii de Drept din Bucureşti. 

M. Antonescu: Şi unde vreţi să-şi ţină examenele? 
G-ral R. Enescu: S-au cerut camere şi pentru profesori. 
M. Antonescu: Bineînţeles că fiind acolo, profesorii trebuie să aibă şi unde să 

stea. Ei sunt acum evacuaţi individual; deci nu se pune problema evacuării corpului 
profesoral. Se pune numai probleme posibilităţilor de funcţionare a Facultăţii şi ea 
tocmai de şcoală are nevoie. 

I. Petrovici: Dar studenţii unde stau? 
G-ral R. Enescu: În sat, unde stau şi profesorii. 
M. Antonescu: Dar pentru înscrieri, cursuri şi examene, este nevoie de localul 

şcolii. 

G-ral R. Enescu: Atunci mutăm fabrica de acolo. 
M. Antonescu: Să se mute. Vă rog să daţi dispoziţii Prefecturii să pună la 

dispoziţia Facultăţii de Drept localul şcoalei din Vlădeni. 
La ce dată trebuie să înceapă examenele? 
I. Petrovici: Cât de curând. 
G-ral Gh. Dobre: Cred că Facultatea de Drept ar putea găsi în altă parte o 

şcoală. Este foarte importantă fabrica „Vacuum-Oii". Dacă n-are unde să funcţioneze, 
rămânem ffiră ulei. 

M. Antonescu: Aceasta este măsura pe care am luat-o şi rămâne stabilită. 

Între Facultatea de Drept din Bucureşti şi între fabrica dvs. de uleiuri, care n-a început 
să funcţioneze şi nici nu va putea funcţiona în şcoala de la Vlădeni, nu ezit. 

G-ral Gh. Dobre: Dar localul şcolii a fost ocupat de fabrică. 
M. Antonescu: N-a fost ocupat. Am vorbit aseară cu prefectul de Braşov: nici 

n-a început să funcţioneze. De ce această contrazicere a măsurilor mele? 
G-ral Gh. Dobre: Nu este chestiune de contrazicere a măsurilor dvs., dar 

fabrica aceasta de uleiuri este foarte importantă pentru noi. 
M. Antonescu: Să se ducă cineva la faţa locului să vadă dacă fabrica a început 

să funcţioneze în localul şcolii. 
G-ral Gh. Dobre: Mă duc eu la faţa locului. 
M. Antonescu: Facultatea de Drept din Bucureşti trebuie să ştie unde se mută. 
G-ral Gh. Dobre: Mi s-a spus că fabrica a început să se mute în localul şcolii. 
M. Antonescu: Domnul general Enescu ar putea să mă dispenseze pe mine de 

asemenea situaţii, fiindcă O-sa a admis mutarea Facultăţii de Drept din Bucureşti la 
Vlădeni, pentru ca aici să spună: ,,Am dat ordin, dar trebuie să găsim un alt local pentru 
fabrică." 

Cu asemenea sisteme încurcăm totul. Fabrica nu s-a mutat încă la Vlădeni. Şi 
atunci, trebuie să găsiţi pentru fabrică un alt loc. Eu, personal, am vorbit aseară cu 
prefectul de Braşov. 

234 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Utilizarea magistraţilor evacuaţi la comisiuni şi în orişice alte însărcinări 
Pentru că sunt unii magistraţi sinistraţi şi fiindcă n-avem alte mijloace ca să-i 

ajutăm, rog pe domnii miniştri ca, ori de câte ori este vorba de însărcinări sau de 
comisiuni speciale, să adreseze domnului ministru Marinescu cererile de recomandare 
a magistraţilor, iar pe domnul ministru Marinescu îl rog să aibă bunăvoinţă şi preferinţă 
pentru magistraţii sinistraţi. Acelaşi lucru îl voi face şi eu la Preşedinţie. 

Rog Marele Stat Major să-mi trimeată o notă cu valoarea materialului italian 
din România, deoarece asupra lui sunt discuţii la Ministerul de Externe, în legătură cu 
întreţinerea prizonierilor şi cu alte cheltuieli şi vrem să ştim ce acoperire eventuală 
există pentru acestea. 

Domnii miniştri mai au vreo chestiune? 
I. Petrovici: Domnule prim-ministru, de la Iaşi am adus mai multe chestiuni, 

dar nu e momentul acum să vorbim de toate. Mi s-a părut însă una deosebit de 
importantă şi foarte delicată în acelaşi timp în ceea ce priveşte rezolvarea. 

La conferinţa pe care am făcut-o cu reprezentanţii autorităţilor - şi erau de faţă 
şi colegii mei, domnii miniştri Strihan şi Vulcănescu - s-a pus problema uzinei 
electrice de la laşi, arătându-se următoarea situaţie gravă: particularii nu mai plătesc 
lumina, pentru că au plecat. În schimb, în casele lor, care sunt rechiziţionate, se găsesc 
militari, fie români fie germani, cari, în virtutea dreptului de rechiziţie, nu plătesc nici 
ei. Ei trebuie însă să aibă lumină, trebuie să li se dea şi casă şi lumină şi apă. Şi atunci, 
cum proprietarul nu plăteşte, pentru că nu este acolo, iar cel care este instalat nu 
plăteşte nici el, pentru că, în virtutea Legii de rechiziţie, este dispensat de aceasta, 
directorul uzinei a anunţat că în scurt timp nu va mai da nici lumină nici apă. 

Şi atunci, trebuie găsită o soluţie în această privinţă, fie că Ministerul de 
Finanţe are să plătească el... 

G. Netta: Să consume gaz, cum am consumat şi noi la laşi, atunci când am 
stat doi ani de zile acolo. Cine nu vrea să plătească consumul curentului electric să ardă 
gaz, şi are să câştige Ministerul de Finanţe. 

C. Anghelescu: Fiecare să plătească. Dacă nu plăteşte, atunci fiecare să vină 
cu o lampă cu gaz sau cu o lumânare şi s-o folosească. 

G. Netta: Pentru cei cari nu vor să plătească, să se taie lumina, iar ei să 
rămână să ardă gaz. 

I. Petrovici: Dar acolo este şi un interes militar. 
G. Netta: Şi militarii nu pot să lucreze cu lămpi cu gaz? 
I. Petrovici: Mi s-a părut o chestiune foarte importantă. 
M. Antonescu: Totuşi, trebuie găsită o soluţie. 
G. Netta: Soluţia este simplă: cine nu plăteşte electricitatea să întrebuinţeze 

gazul sau feştila. 
C. Anghelescu: Dar dacă se bombarda uzina, care era situaţia? Fiecare care se 

duce acolo şi are nevoie de lumină să plătească partea lui contributivă. 
I. Petrovici: S-ar putea stabili un fel de excepţie la regula rechiziţiilor. 
M. Vulclnescu: Tariful s-ar putea împărţi în două: o taxă fixă şi o taxă 

proporţională cu consumul, astfel încât chiar dacă este lipsă de consum, uzina să aibă o 
bază financiară de plăţi. 
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C. Anghelescu: Au plecat proprietarii de acolo şi sunt în locul lor nişte 
oameni care consumă curent electric. Aceşti cari consumă curent electric trebuie să 
plătească. 

P. Strihan: Am constatat că la imobilele care sunt ocupate de proprietari, 
consumul este foarte mic, spre deosebire de imobilele care sunt ocupate de militari, 
unde consumul este foarte mare. Cine consumă fără să plătească, consumă fără 
socoteală. Pe de o parte, avem o supraconsumaţie, iar pe de altă parte, avem un minus 
la încasări, care a dus la un deficit care a îndreptăţit uzina să ceară o subvenţie de 13 milioane 
numai pentru două luni. 

G. Netta: Soluţiunea este simplă: nu se dă curent acelor cari nu plătesc. 
M. Antonescu: Ce face Armata? Aplică soluţia lămpii cu gaz? 
G. Netta: Întrebuinţează lampa cu gaz, aşa cum s-a întrebuinţat şi în I 916-

1918. 
A. Constantinescu: La începutul lunii mai, o parte din conductele de apă de la 

Timişeşti au fost temporar ocupate de armatele ruseşti, vreo I O zile, şi ruşii au făcut 
multă propagandă, ameninţând populaţia din Iaşi că, deşi putea să distrugă conductele 
de apă, totuşi, dintr-un sentiment umanitar, nu au făcut acest lucru. 

I. Petrovici: Aceasta este o generozitate care l-a frapat pe dl. Churchill! 
M. Vulclnescu: Armata se plânge că, dacă uzina nu funcţionează, Armata 

este ameninţată să nu mai aibă comunicaţiile asigurate. De aceea, Armata insistă să se 
găsească o soluţie de finanţare a uzinei, chiar dacă Armata ar trebui să plătească. 

M. Antonescu: Poate să plătească Armata? 
G. Netta: Numai să nu facă risipă, căci dacă plăteşte Statul, dă drumul la toate 

luminile. 
G-ral C. Pantazi: Lumina trebuie întrebuinţată cu prudenţă, pentru că acolo 

sunt restricţii mari cu privire la camuflaj. 
G. Netta: La mine la minister, de câte ori găsesc lumini care ard fără niciun 

folos, le sting, cum făcea Caragea. 
M. Antonescu: Soluţia este, prin urmare, să nu se închidă uzina, căci ea 

trebuie să funcţioneze pentru a satisface nevoile Armatei, urmând ca, pe de o parte, 
uzina să facă economii, să nu dea curent decât acelor cari plătesc dintre abonaţi, iar, în 
ceea ce priveşte nevoile Armatei, de acord cu Comandamentul Militar, să stabilească 
modalităţile de control al consumaţiei, pentru ca să nu se risipească curent (sic!) şi 
pentru găsirea mijloacelor de plată. 

C. Anghelescu: Să reducă numărul becurilor; este măsura cea mai bună. 
P. Strihan: Vă rog să decideţi că aceeaşi soluţie se aplică şi pentru consumul 

M. Antonescu: Da, se aplică acelaşi principiu şi pentru consumul apei. 
Domnule general Ramiro Enescu, aş voi să stabilim, odată pentru totdeauna, 

cine ia măsurile în ceea ce priveşte anumite evacuări, dintre organele de la Marele Stat 
Major? Ministerul Afacerilor Externe a fost evacuat la Herculane şi Orşova. 

G-ral R. Enescu: Aceasta a fost soluţiunea care s-a dat atunci şi care a fost 
aprobată de dvs. 
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M. Antonescu: Ministerul Afacerilor Externe s-a evacuat, după hotărârea dată 
de dvs., la Herculane şi Orşova. Astăzi, a venit la mine dl. ministru Lecca şi mi-a adus 
la cunoştinţă că Marele Stat Major a dat ordin ca Ministerul de Externe serviciile sale 

A ' 

de la Orşova să fie mutate de acolo. Intâmplarea face ca la Herculane, unde există o 
parte din funcţionarii de la Externe, să mai fie locuri. Am dat dispoziţii să se mute cei 
de la Orşova la Herculane. Mă interesează, ca principiu, cine ia astfel de măsuri. A 
venit la mine dl. ministru Lecca, secretar general al ministerului, care conduce şi 
supraveghează eşalonul de acolo, ca să lămurească acest lucru. Fireşte, am spus să 
treacă de la Orşova la Herculane. Verificaţi dvs., domnule general Ramiro Enescu, cine 
a dat asemenea dispoziţiuni? 

P. Strihan: Îmi permiteţi să vă aduc la cunoştinţă următoarele, în legătură cu 
Conferinţa de la Curtea de Argeş. La Curtea de Argeş, cu ocazia Conforinţei 
Administrative de acolo, mi s-a adus la cunoştinţă că în plasa Costeşti sunt foarte mulţi 
refugiaţi din judeţul Iaşi, cari se găsesc într-o situaţiune precară. Aceşti refugiaţi cer 
asistenţă din partea Statului. Acolo se află un număr important de refugiaţi, cca 25.000. 
Ajutorarea lor reclamă fonduri mari. Cred că aceştia trebuie să fie puşi la lucru. Nu toţi 
însă pot să fie întrebuinţaţi la muncile agricole, sunt mulţi dintre ei meseriaşi, lucrători 
calificaţi, cari ar putea foarte bine să-şi câştige existenta în altă parte, însă nu li se 
pennite plecarea din această regiune. 

Tuturor acestora trebuie să li se găsească plasament, să fie puşi la lucru. Ei 
însă nu pot să plece din această regiune, conform instrucţiunilor Marelui Stat Major, şi 
ei trebuie să rămână în plasa unde au fost evacuaţi. De aceea, cred că este necesar să se 
facă o derogare de la această regulă, adică să elasticizăm normele cu privire la 
evacuare. Pe de altă parte, Ministerul Muncii ar trebui să aibă grijă şi să organizeze un 
serviciu pentru plasarea lor. 

M. Antonescu: Domnule ministru Strihan, cred că Ministerul de Interne, cu 
organele de care dispune, trebuie să înregistreze situaţia tuturor refugiaţilor şi s-o 
comunice Ministerului Muncii, pentru ca aceste braţe vacante, specializate, de 
muncitori calificaţi, de meseriaşi, să poată fi utilizate, pentru că Ministerul Muncii nu 
are mijloace să cunoască situaţiunea acestora şi să ştie unde se află. 

P. Strihan: Vom trimite situaţiunea acestora Ministerului Muncii, pentru ca 
acest minister, prin serviciile sale de plasare, să-i poată repartiza la diferite întreprinderi 
industriale. 

G-ral C. Vasiliu: Industriile licenţiază lucrătorii. Vă rog să-mi arătaţi care 
sunt industriile care cer lucrători. 

P. Strihan: Societatea Comunală a Tramvaielor Bucureşti cere lucrători. 
G. Netta: Bărbierii patroni din Bucureşti cer lucrători; toţi lucrătorii au fugit 

din Bucureşti. De asemenea şi toţi croitorii. 
M. Antonescu: Rămâne acest lucru bine stabilit: se întocmesc liste de 

prefecturi cu situaţia tuturor refugiaţilor, care vor fi trimise de Ministerul de Interne 
Ministerului Muncii, care, Ia rândul său, va plasa pe meseriaşi şi lucrători la 
întreprinderile industriale, care au nevoie de braţe de muncă. 

Domnule ministru Enescu, aţi fost în inspecţie în ţară? 
I. D. Enescu: Da, am fost la Buzău, Râmnicu-Sărat, Bacău, Roman, Vaslui etc. 
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M. Antonescu: Câte zile aţi stat? 
I. D. Enescu: Trei zile. 
M. Antonescu: V-aţi interesat de situaţia mâinii de lucru? 
I. D. Enescu: Da. Am fost şi la întreprinderile forestiere din judeţul Bacău, am 

fost la Comăneşti, unde am constatat o situaţiune foarte grea, au materiale în depozite 
şi nu le pot desface, pentru a putea face faţă plăţilor de salarii. Am fost până Ia Alba
Iulia, unde am eşalonul meu, am fost apoi la Petroşani, unde, de asemenea., am cercetat 
situaţiunea braţelor de muncă. 

M. Antonescu: Vă rog să luaţi de la Ministerul de Interne situaţia refugiaţilor 
pe judeţe şi în judeţele unde sunt mulţi muncitori refugiaţi, să vă duceţi acolo şi să 
vedeţi ce soluţie trebuie adoptată. Trebuie să le dăm posibilitatea de muncă, pentru ca 
astfel să-şi asigure existenţa. 

I. D. Enescu: Am fost în judeţul Prahova, cu domnul ministru Ghiolu, şi am 
cercetat situaţiunea industriilor petroliere şi celelalte industrii. Am făcut un raport, pe 
care vi l-am înaintat. 

P. Nemoianu: În raport am cerut să fiu autorizat să aduc eşalonul de la Lugoj 
în regiunea Nucet, pentru a putea face dispersiunea la sate, aşa cum s-a hotărât. 

M. Antonescu: Iată un alt caz, domnule general Ramiro Enescu. De aceea am 
vrut să pun problema de principiu. Aceeaşi problemă a fost pusă Ministerului de 
Agricultură cu eşalonul de la Lugoj, care mi-a fost pusă mie pentru Ministerul de 
Externe evacuat la Orşova. După ce s-a instalat, s-a hotărât să se mute. Acestea nu sunt 
cazuri individuale, sunt servicii publice care trebuie să funcţioneze şi care trebuie să 
aibă legătură între ele. Dacă îi scoatem din centrele unde au fost repartizaţi, atunci nu 
mai avem nicio legătură, nu se mai poate exercita nici un control şi mai bine îi aducem 
înapoi la Bucureşti. Toate aceste schimbări necesită cheltuieli, deplasări şi pierdere de 
vreme. 

G-ral R. Enescu: S-a hotărât dispersiunea şi evacuarea instituţiunilor, 
hotărându-se că serviciile care pot să intre în evacuare să intre direct în evacuare, 
pentru ca astfel să uşurăm transporturile care ar fi trebuit să fie făcute ulterior. 

M. Antonescu: Problema este aceeaşi, nu s-a schimbat cu nimic. Era normal 
să ne gândim ca anumite eşaloane care pot să lucreze la distanţe mai mari, să le 
trimitem mai departe. Dvs., Marele Stat Major, aţi indicat Câmpulung, Herculane şi 
Orşova. Aceste regiuni au fost indicate de dvs. şi nu de noi. 

I. Petrovici: Eu sunt bucuros că am fost trimis de la început la ţară şi de acum 
înainte nu mă mai mută. 

G-ral R. Enescu: La început s-a pus problema evacuării spre Nord-Vestul 
ţării. 

G-ral C. Pantazi: Eşaloanele care nu au nevoie de a lucra urgent cu 
ministerele pot rămâne în evacuare. 

M. Antonescu: Serviciile trebuie să fie astfel dispersate încât să aibă legătură 
între ele, nu le putem pulveriza în multe sate, căci nu se poate lucra. Am exemple cu 
servicii dispersate la 30 km de Bucureşti. 

G-ral R. Enescu: Hotărârea de a se evacua unele servicii nu a fost ideea 
Marelui Stat Major, ci a autorităţilor respective, cu aprobarea Ministerului de Interne. 
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M. Antonescu: Marele Stat Major şi Ministerul de Interne îşi oferă reciproc 
răspunderile. 

P. Strihan: Ministerul de Interne a ordonat unor unităţi în subordine să se 
disperseze după regulele care s-au dispersat ministerele din Bucureşti, aceasta numai în 
centrele sensibile, cum este de pildă: Braşov, Giurgiu etc. 

G-ral R. Enescu: Eu am găsit această situaţiune şi la Târgovişte. 
P. Strihan: Aţi găsit primarul la datorie. 
M. Antonescu: Nu trebuie să ajungem ca prin măsurile luate şi revenirea 

asupra lor, ca lumea să-şi piardă încrederea în simţul nostru de măsură şi unitate cu 
care Guvernul stabileşte măsurile generale. 

Iată un exemplu: dl. ministru Marcu îmi aduce la cunoştinţă că autorităţile 
administrative din Câmpulung sunt evacuate sau dispersate şi noi avem acolo un eşalon 
al Ministerului Propagandei care lucrează. 

I. Petrovici: La Alba-Iulia este aceeaşi situaţie. 
M. Antonescu: Cu sistemul acesta nu putem merge mai departe, trebuie să 

punem ordine şi unitate în toate măsurile pe care le luăm. 
Rog pe toţi domnii miniştri ca în cursul acestei săptămâni să meargă în 

judeţele din ţară şi să cerceteze care este situaţiunea. Acest lucru este absolut necesar 
pentru ca să ne putem da seama de situaţie. Trebuie să luăm măsuri cunoscând 
realitatea, pentru ca să putem îndrepta unele lucruri. Nu trebuie să ne mulţumim numai 
la măsuri de ordin general, ci trebuie să vedem care este situaţiunea în ţară pentru a lua 
măsuri de îndreptare. 

Încă o dată, vă rog să mergeţi în judeţe şi constatările pe care le faceţi să mi le 
aduceţi la cunoştinţă. Domnul Mareşal Antonescu aşteaptă de la dvs. să-i comunicaţi 
constatările făcute în judeţele din ţară. 

Trebuie să existe o colaborare între organele militare şi organele administraţiei 
locale şi organele sanitare pentru combaterea întinderii epidemiilor. Aceasta constituie 
o ameninţare peste tot. 

Rog pe dl. ministru de Interne să dea dispoziţie organelor în subordine în acest 
sens, precum şi pe dl. general Pantazi să dea dispoziţii tuturor comandanţilor de 
garnizoană, ca să stabilească o colaborare între servicii pentru a combate epidemiile 
prin toate mijloacele. 

I. Petrovici: Ministerul Culturii Naţionale a pus din larg la dispoziţie toate 
edificiile sale, acolo unde a fost nevoie şi unde s-a cerut, însă găsesc că se cam 
exagerează cu rechiziţionarea localurilor Ministerului Culturii Naţionale. 

Sunt capitale de judeţ în care ministerul nu mai are absolut nicio cameră la 
dispoziţie. Până acum o săptămână încă s-a mai păstrat câte un fragment de clădire 
liberă. Atrag atenţiunea Marelui Stat Major că Ministerul Şcoalelor nu a încetat de a 
funcţiona în mod absolut, că în luna iulie sunt examene de admitere, sunt bacalaureate, 
sunt capacităţi şi că am organizat o serie de activităţi cu tineretul şcolar, pe care nu-l 
pot lăsa departe de carte atâta vreme. Pentru aceasta avem nevoie măcar de un colţişor 
din şcoalele noastre, deşi am intenţia să institui cursuri în aer liber. Am pus la 
dispoziţie edificiile Ministerului Culturii Naţionale, ţinând seamă de interesul naţional. 
Noi suntem creditorii tuturor ministerelor, nu debitori. 
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De aceea, rog ca rechiziţionările să se oprească în ceea ce priveşte şcolile şi să 
mi se lase măcar câte un colţ din clădire, câte un fragment din local pentru necesităţile 
sufleteşti ale şcoalelor, care nu pot fi neglijate. 

G-ral R. Enescu: La fiecare şcoală s-a lăsat o sală şi cancelaria pentru nevoile 
gospodăreşti ale şcolii. V-aş ruga, dacă aveţi cazuri când nu s-a respectat această dispo
ziţiune, să mi le semnalaţi, pentru a lua măsuri, afară de cazurile unde sunt instalate 
spitale, pentru a dispune să se lase liberă o clasă şi cancelaria pentru nevoile şcolii. 

I. Petrovici: V-am semnalat cazul de la Câmpulung, unde toate localurile de 
şcoală sunt ocupate în mod complect. La Câmpulung nu se poate ţine niciun fel de 
examen. 

G-ral C. Pantazi: Vă rog însă ca spitalele să rămână acolo unde au fost 
instalate, precum şi şcolile care au fost ocupate pentru a se face acolo depozite sanitare. 
Materialele sanitare costă enorm de mult şi nu pot fi depozitate în orice condiţiune. 
Avem cantităţi de materiale sanitare destul de însemnate. 

G-ral R. Enescu: Vom lua măsuri să se elibereze încăperile de care aveţi 
nevoie la şcoli; acolo unde s-au făcut abuzuri vă rog să ni le semnalaţi. 

I. Petrovici: Problema se va pune într-un mod serios la toamnă. Deocamdată 
nu cer evacuarea instituţiilor care s-au instalat în şcoli, dar cer să ni se lase la dispoziţie 
câte un fragment, câte o sală de clasă şi cancelaria, pentru a nu paraliza în totul 
activitatea şcolară. 

M. Antonescu: Suntem în perioada de aşezare a serviciilor. După terminarea 
acestei perioade dvs. veţi avea evidenţa rechiziţionărilor şi a încăperilor care au rămas 
disponibile şi veţi putea formula cererea dvs. pe judeţe sau regiuni, pentru a o putea 
rezolva în concret. 

Aţi văzut că pentru evacuarea Facultăţii de Drept tot o şcoală a fost necesară. 
S-a spus că acolo trebuie să se instaleze o fabrică, nu interesează care. Dacă se ajunge 
să se rechiziţioneze şcolile pentru instalare de fabrici particulare, desigur că problema 
va fi mult mai grea. 

I. Petrovici: Dacă am ridicat această chestiune aci, se datoreşte faptului că în 
ultima săptămână am văzut tendinţa de a se acapara în mod complect toate clădirile 
Ministerului Culturii Naţionale. 

G-ral C. Pantazi: Nu s-au acaparat toate, aţi văzut că, cu ocazia 
bombardamentelor, foarte multe farmacii au fost distruse şi a trebuit să luăm măsura ca 
materialul farmaceutic să fie pus la adăpost de asemenea distrugeri şi localurile cele 
mai bune sunt şcolile pentru o asemenea operaţiune. 

I. Petrovici: Doresc însă să nu se exagereze. Nu am spus că rău aţi făcut, însă 
nu vreau să se paralizeze complect activitatea şcolară. 

M. Antonescu: Rog să se ţină seamă că şcoala totuşi trebuie să funcţioneze, şi 
că trebuie să lăsăm această posibilitate în fiecare judeţ. Să se facă astfel repartiţia 
clădirilor de şcoală pentru a se putea continua şi activitatea didactică. 

G-ral R. Enescu: La această chestiune am lucrat personal cu delegaţii 
Ministerului Culturii Naţionale, cu inspectorii şcolari şi am făcut astfel repartiţia încât 
la fiecare şcoală să rămână o sală de clasă şi cancelaria, măsură care s-a aplicat pentru 
toate localităţile şi sunt unele localităţi unde au rămas clădiri ale Ministerului Culturii 
Naţionale complect libere. 
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O. Vlidescu: La Alexandria, din patru şcoli, două au fost rechiziţionate şi 
două au rămas libere. 

M. Antonescu: Domnilor miniştri, am în faţă statistica profesiunilor pe judeţe 
în mediul urban şi rural, a refugiaţilor din Transilvania de Nord. Citez câteva cifre, ca 
să vedeţi cât este de instructiv şi de necesar ca Ministerul de Interne împreună cu 
Ministerul Muncii să examineze situaţia tuturor refugiaţilor, pe întregul cuprins al ţării, 
ca să ajungem la soluţii satisflcătoare, atunci când avem nevoie de braţe de lucru şi 
când putem face repartiţia lor. 

Total refugiaţi ţărani 
Lucrători şi ucenici 
Meseriaşi patroni 
Comercianţi şi industriaşi 
Funcţionari publici 
Liber-profesionişti 
Servitori 
Şi aşa mai departe. 

32.005 
23.436 
13.937 
2.161 

25.526 
2.731 
4.339 

lată deci cum ţăranii, ucenicii şi meseriaşii patroni constituie trei capitole, în 
care dvs., ca şi cu industriaşii şi comercianţii, în care dvs. puteţi să găsiţi elemente de 
lucru, care pot fi repartizate. 

Şi atunci, rog pe dl. ministru Strihan să ceară tuturor domnilor prefecţi să 
comunice date asupra tuturor refugiaţilor, şi asupra aşezării lor, pentru că aş vrea ca 
Ministerul Muncii să intervină imediat, ca să poată da o folosire celor rămaşi astăzi flră 
de lucru. 

Pentru Capitală, insist, prin urmare, asupra Legii sinistraţilor şi asupra consti
tuirii comisiilor de constatare la circumscripţiile de Poliţie. 

Pentru transporturile de lemne şi pentru transporturile economice, în genere, 
rog să se stabilească programul, care, miercuri, la Delegaţia Economică, va fi prezentat 
domnului general Dobre, cu toate amănuntele lui. 

Rog pe domnul ministru Atta Constantinescu să se ocupe personal de această 
problemă şi împreună cu Marele Stat Major să fixeze cotele de vagoane, care pot fi 
date pentru aceste transporturi. 

Pentru măsurile de ordin general şi repartiţia mâinii de lucru, rog ca Ministerul 
de Interne, împreună cu Ministerul Muncii să examineze problema folosirii refugiaţilor 
şi dreapta folosire a lor, prin repartizarea celor rămaşi flră de lucru. 

P. Strihan: Ar trebui să se facă şi un inventar al nevoilor. 
M. Antonescu: După aceea se va face. Nevoi sunt pretutindeni. 
Şedinţa se ridică la ora 21,15. 

Stenografi: D. Fierăscu şi V. Brânză 

.... 
D.A.N.I. C., fond P. C.M., Cabinetul Jon Antonescu, ds. 228 (fost 229)/ I 944, f 599-680 
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8. 1944 iunie 8, ora 18. Se discută despre: situaţia rafinăriilor de petrol 
şi participarea germană la refacerea industriei de petrol; sprijinul muncitori
lor asiguraţi; problema Fondului Religionar din Bucovina; desfiinţarea guver
nămintelor; situaţia transnistrienilor; indemnizaţiile speciale acordate funcţi
onarilor cu merite excepţionale; situaţia aprovizionărilor cu lemne; dreptul de 
folosinţă a aparatelor de radio-recepţie de către evreii asimilaţi cu românii, 
botezaţi sau căsătoriţi cu românce; majorarea taxelor la tramvaie; notele 
trimise de Delegaţia germană privind finanţarea Armatei germane şi 
abuzurile comise de germani prin ridicările silite de buma-i etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
PENTRU EVACUĂRI ŞI APĂRARE PASIVĂ 

de joi, 8 iunie 1944, ora 18 

Şedinta se deschide la ora 18,30, sub preşedinţia domnului prof. Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 

Participă domnii: g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; prof. dr. P. 
Tomescu, ministrul Sănătăţii; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; Atta Constantinescu, 
ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; g-ral Gh. Dobre, ministrul Înzestrării 
Armatei şi ministru ad-interim al Economiei Naţionale; Petre Nemoianu, ministrul 
Agriculturii şi Domeniilor; prof. Gheron Netta, ministrul Finanţelor; Ovidiu Vlă
descu, subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi Inventarului; Mircea 
Vulcănescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; I. D. Enescu, subsecretar de 
Stat al Muncii; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; prof. I. C. Pe
trescu, subsecretar de Stat al Şcoalelor; prof. Al. Marcu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Propagandei Naţionale; g-ral C. Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; 
ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi Minelor; g-ral N. 
Şova, subsecretar de Stat al Marinei; C. Anghelescu, guvernatorul Băncii Naţionale; 
M. Gr. Romaşcanu, comisarul general al Preţurilor; g-ral N. Bădescu, comisar 
general al Aprovizionării cu lemne; g-ral I. Răşcanu, primarul general al Capitalei; 
Leon Scridon, comisar general al Refugiaţilor; g-ral I. Arhip, subşef al Marelui Stat 
Major; g-ral Socrate Mardari, subşef al Marelui Stat Major; g-ral Ramiro Enescu, 
subşef al Marelui Stat Major; g-ral Iosif Teodorescu, comandantul militar al Capitalei; 
g-ral N. Teodorescu, director general P.T.T.; Al. Bădăuţi, secretar general la 
Ministerul Propagandei Naţionale; Marcel Stati, secretar general la Consiliul de 
Patronaj al Operelor Sociale; Gh. Minescu, director general al I.N.COOP-ului; 
G. Marinescu, subdirector general la Societatea de Radio; col. I. Cioroianu, ajutor de 
primar general al Capitalei; col. D. Dămăceanu, şef de Stat Major al 
Comandamentului Militar al Capitalei; col. Radu Davidescu, şeful Cabinetului 
Militar; Traian Buradescu, directorul Mişcării C.F.R.; col. I. Protopopescu. 
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M. Antonescu: Domnilor miniştri, pentru că dl. guvernator al Băncii Naţio
nale doreşte să plece pentru că are lucrări urgente de rezolvat şi pentru că sunt unele 
chestiuni cu caracter economic, în afară de cele pe care le vom discuta la urmă noi, în 
legătură cu acordurile cu Germania, voi interverti ordinea de zi pentru a discuta două 
chestiuni, în primul rând, cu caracter economic, care sunt legate de Banca Naţională. 

Prima chestiune este în legătură cu fondul comun şi cu situaţia rafinăriilor de 
petrol. Am primit o cerere din partea Creditului Minier, care, potrivit acordului de plăţi 
intervenit între Guvernul român şi cel german, invoacă obligaţiunea luată din partea 
germanilor de a pune la dispoziţia rafinăriei sinistrate, de la I august 1943, suma de 
1.500.000.000, plus 50% pagube suferite ulterior. 

Am discutat cu dl. guvernator problema fondului comun şi am constatat că 
trebuie să stabilim două principii: 

Trebuie ca, conform angajamentelor intervenite între noi şi germani, să cereţi 
Guvernului Reichului - şi aceasta trebuie negociat, domnule Ghiolu, de dvs. pentru că 
aveţi legătură directă, căci eu am tratat deja cu dl. Fischer, care, chiar faţă de dl. 
Mareşal, a promis că trebuie să dea o scrisoare în acest sens - să dea o scrisoare prin 
care să se precizeze care este cota-parte privitoare la participarea germană la pierderile 
suferite de societăţile petroliere. Trebuie să atrageţi atenţia asupra angajamentului pe 
care l-am stabilit cu dl. Fischer asupra acestor despăgubiri, întrucât, în conformitate cu 
acordurile economice de la 9 februarie, pe care eu le-am negociat - textul acesta este 
făcut de dl. Clodius şi de mine - am prevăzut că la pagubele ulterioare se poate merge 
până la sută la sută acoperire germană. Lucrul acesta a fost sugerat în parte de către 
Ministerul Aerului şi s-a generalizat principiul, cerându-se acelaşi lucru pentru toate 
pagubele existente. Dacă petrolul este bombardat, se datoreşte, în primul rând, faptului 
că el serveşte războiului german şi este drept şi potrivit ca pagubele să fie suportate de 
germani şi de aceea ni se dăduseră participări la petrolul din Caucaz. 

Trebuie întâi stabilit, în conformitate cu acordurile din 9 februarie, şi trebuie să 
se precizeze că Guvernul Reichului se angajează să participe la pagube care vor trebui 
să meargă până la o acoperire sută în sută, aceasta ţinând seamă că avem de suferit 
atâtea pagube, în afară de pagubele în petrol, de pe urma cărora va suferi toată 

economia românească, toată averea românească. 
Deci, în primul loc trebuie tratat pe aceste baze, fixate în acordul de la 9 februarie 

şi să obţineţi scrisoarea cu date concrete, de angajament precis. În acelaşi timp, şi ca o 
complectare a acestui acord, dvs. trebuie să cereţi ca participarea germană să fie dată în 
materiale şi anume în materiale cu care să se poată reface rafinăriile de petrol. Ştiu că 
dvs. aţi discutat problema din punct de vedere al oportunităţii refacerii rafinăriilor de 
petrol. Aceasta este o problemă militară. Problema pierderilor acestor rafinării pentru 
Neamul Românesc este o problemă care interesează în permanenţă economia 
românească. 

Am discutat cu dl. ministru Clodius şi i-am atras atenţiunea asupra lipsei de 
instalaţii de rafinării prin care economia naţională să-şi poată transforma rezervele sale 
de petrol şi că petrolul a întreţinut bugetul Statului cu taxe şi a întreţinut economia 
naţională cu activitatea aceasta industrială, cu devize etc. Dacă această industrie 
dispare, dacă aceste rafinării dispar, dacă mi-ar da drept despăgubiri tot aurul, încă nu 
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sunt mulţumit. Eu nu pot lipsi de activitate economia românească pentru o durată aşa 
de lungă şi să paralizez industria de petrol, când tot bugetul Statului acuză că Statul 
Român s-a întreţinut în ultimii 20 de ani mai ales din industria de petrol. Atunci, 
problema aceasta este esenţială şi trebuie să ni se dea despăgubiri în materiale. Asupra 
acestei chestiuni eu am discutat cu dl. Clodius şi mi-a spus că nu ştia de angajamentul 
luat de dl. Fischer. De aceea, va trebui să se precizeze nivelul acestei despăgubiri, 
forma sub care ele se vor da şi, ca măsură practică, transformarea lor în contracte de 
furnituri de maşini. Ce facem cu aceste maşini? Când vin ele în ţară? Sunt probleme 
care trebuie să ne preocupe în cel mai înalt grad. Noi trebuie să grăbim aducerea lor în 
ţară, ele trebuiesc aduse cât mai curând. Vom stabili ritmul în care vom proceda la 
instalarea lor, regimul în care industriile vor trebui să plătească, şi alături de ele Banca 
Naţională şi Statul Român. Aceasta este o chestiune pe care o vom examina mai târziu 
între noi. Desigur, rămâne valabil principiul de ordin militar, acum nu se reface decât 
ceea ce este strict indispensabil. Consider însă ca o datorie absolută pentru noi de a face 
tot ce este posibil pentru ca să refacem industria de petrol, pe care se reazimă economia 
naţională, bugetul Statului. Ştim foarte bine, domnule Ghiolu, că numai cu reziduuri şi 
cu păcură nu va putea industria românească să intre într-o concurenţă mondială de 
petrol pe preţurile de cumpărare chiar cele din Europa. Nu este aşa? Şi atunci, trebuie 
neapărat ca să privim problema cu toată limpezimea, să obţinem angajamente şi să 
împingem societăţile petroliere, care au avut pierderi, să facă asemenea comenzi în 
Germania de materiale, de care au absolută nevoie pentru refacerea rafinăriilor. 

Al doilea aspect al problemei este acela pe care îl prezintă Creditul Minier. 
Creditul Minier solicită plata despăgubirilor pagubelor suferite, contând pe fondul 
comun şi pe alte posibilităţi. Când am făcut angajamentul, vă amintiţi că am examinat 
posibilitatea de alimentare a acestui fond din sume mult mai mari. Fondul comun nu a 
fost însă realizat cu sume mai mari, cu mijloacele noastre directe, ci l-am realizat tot pe 
cale de acorduri internaţionale, cerând participarea Germaniei şi Italiei, împreună cu a 
societăţilor, la acoperirea acestor pagube. Era singurul lucru pe care îl puteam face. 
Fondul acesta, pe care I-am creat atunci, urma să despăgubească economia naţională în 
genere, şi nu industria lovită în particular, cum pretinde Creditul Minier. 

În negocierile de anul trecut am cerut ca aceste acoperiri să se facă de către 
germani, ţinând seamă de faptul că foarte multe din societăţile petroliere erau sub 
control german, iar Statul German avea aproape monopolul exportului nostru de petrol, 
această problemă căpăta un caracter internaţional. Nu facem nici un angajament 
deocamdată faţă de Creditul Minier din punct de vedere al dreptului public şi al 
dreptului privat, cu privire la raporturile dintre Statul Român şi Creditul Minier. Totuşi, 
de ajutat trebuie să ajutăm Creditul Minier, sub rezerva stabilirii cotei pe care o va 
avea Creditul Minier din fondul comun şi care se va fixa ulterior. Dacă fondul comun 
de 4 miliarde va fi repartizat numai pentru primele industrii lovite la 1 august 1943 de 
bombardament sau dacă fondul comun va trebui să servească în forma lui actuală sau 
dezvoltată pentru sprijinirea tuturor industriilor, este hotărâre pe care nu o luăm, o 
lăsăm, o rezervăm pentru mai târziu. Vom examina mai târziu procedura de folosire a 
fondului comun, procedura de sprijinire a sinistraţilor, pe care o va dirija dl. guvernator 
al Băncii Naţionale, care a obţinut o federalizare pentru sprijinirea industriilor 
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petroliere împotriva sinistrului de bombardament. Atunci vom stabili precis care sunt 
cotele care revin fiecărei societăţi, care sunt condiţiunile de participare la fondul 
comun. Deocamdată, însă, Creditul Minier are dreptate şi soluţionarea acestei cereri a 
Creditului Minier rezolvă o problemă economică importantă şi pune problema 
financiară şi a greutăţilor de care ne izbim zilnic şi de care se izbeşte Banca Naţională. 

S. Ghiolu: Gennanii însă nu ne livrează materiale. 
M. Antonescu: Din moment ce am tratat cu dl. ministru Clodius şi din 

moment ce dânsul mi-a spus că se vor livra aceste materiale, însemnează că există 
posibilitatea realizării unui asemenea contract, pe care îl are încheiat Creditul Minier. 
Trebuie să găsim soluţiunea, fie prin Federaţie sau altă fonnă, ca Soc. Creditul Minier 
să poată să-şi plătească aceste creanţe, trebuie să se realizeze decontările de mărci prin 
mărfuri imediat livrate, prin operaţii tehnice şi să nu se întârzie executarea contractului 
şi predarea mărfurilor, căci politica noastră trebuie să fie o politică de importuri masive 
de mărfuri pentru refacerea industriei. 

S. Ghiolu: Creditul Minier nu mi-a adus la cunoştinţă această cerere. 
M. Antonescu: Creditul Minier a făcut această cerere, pe care mi-a adresat-o 

mie, pentru că aceasta este o problemă de decontări. Creditul Minier pune problema că-i 
revine o sumă importantă corespunzătoare pierderilor suferite, care este cu totul 
altceva. Aceasta este o chestiune pe care o vom examina. 

Dl. guvernator mi-a trimis textul proiectului de constituire a Federaţiei pentru 
sinistru, pe care îl voi complecta şi voi publica imediat decretul. Găsesc prilejul nimerit 
să mulţumesc d-lui guvernator al Băncii Naţionale pentru această lucrare. 

C. Anghelescu: Mulţumiri se cuvin dvs., pentru că ideea a fost a dvs. 
M. Antonescu: Vom stabili printr-un Jurnal al Consiliului de Miniştri data 

când Federaţia începe să lucreze. După aceea vom stabili pentru Creditul Minier care 
este partea care i se cuvine din Fondul comun, şi în ce mod va fi sprijinit Creditul 
Minier pentru refacerea distrugerilor pe care le-a suferit. 

Creditul Minier este o societate românească şi trebuie neapărat s-o sprijinim. 
Va trebui să-i dăm posibilitatea să-şi refacă toate instalaţiile distruse, dar aceasta este o 
problemă pe care o vom rezolva ulterior. Acelaşi lucru vom face şi pentru celelalte 
societăţi, vom examina care este partea care se cuvine fiecărei industrii în parte. 

Vă rog să daţi o soluţiune, împreună cu Banca Naţională, pentru deccntări, 
executarea contractului şi plata imediată. 

O altă chestiune importantă economică, pe care o vom examina la urmă - am 
primit o notă din partea dvs., domnule guvernator, - este chestiunea livrărilor 
Gennaniei şi a nevoilor de credit pentru fumizarea tuturor materialelor, mărfurilor şi 
aprovizionamentelor la care ne-am angajat. 

G-ral I. Arbore: Gennanii au ridicat cantităţi importante din contingentele 
fixate. Chestiunea s-a pus în Consiliul lntenninisterial şi dl. guvernator a acceptat să 
avem o conferinţă la Ministerul de Finanţe pentru finanţarea l.N.COOP-ului şi a 
Uniunii Sindicatelor de export de animale. 

M. Antonescu: Dl. ministru Clodius îmi spune că nu se fac livrări sau că 
livrările care s-au făcut sunt insuficiente. 
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C. Anghelescu: În Delegaţia Economică a Guvernului s-a hotărât să se dea 
I.N.COOP-ului un miliard pentru strângerea de cereale. 

M. Antonescu: La sfărşitul acestei şedinţe vom examina această problemă. 
Intrăm în ordinea de zi. 
Organizarea coloq_nei de transport în interesul economiei naţionale. 

Ordonanţa dlui ministru al Inzestrării Armatei. Prestaţia în natură. Regimul general al 
autovehiculelor: restricţiuni la libera circulaţie 

Am pus această chestiune la ordinea de zi, deşi am mai discutat-o într-un 
Consiliu anterior. Am discutat această chestiune cu dl. general Rosini, care se ocupă de 
acest lucru. 

G-ral Gh. Dobre: Am făcut legea pe baza datelor care ne-au fost date de d-nii 
miniştri. În ceea ce priveşte ajutorarea evacuării sinistraţilor în diferite localităţi, 
rămâne ca dl. general Rosini să stabilească. 

M. Antonescu: Am pus chestiunea aceasta la ordinea de zi, pentru ca să ştiu 
care este situaţia. 

Chestiunea comunicatelor privitoare la proprietarii care pleacă şi la 
obligaţiunea de a institui un custode şi paznic. Măsurile luate de Ministerul Afacerilor 
Interne în această privinţă 

Am discutat această chestiune într-un Consiliu anterior şi am hotărât să se dea 
comunicate în acest sens. 

G-ral Gh. Marinescu: S-au dat comunicate. 
M. Antonescu: Nu s-au dat. 
G-ral I. Teodorescu: S-a dat comunicat pentru Bucureşti, care a fost publicat 

de nenumărate ori. 
M. Antonescu: Să se dea pentru toată ţara, căci problema aceasta este 

generală. Rog să se dea pentru toată ţara şi pentru Bucureşti să se repete. 
Chestiunea instrucţiunilor pentru Apărarea Pasivă: note de ziare, grafice şi 

broşuri, sfaturi şi instrucţiuni pentru Apărarea Pasivă 
Rog pe dl. general Marinescu să facă note scurte cu privire la această 

chestiune, pe care să le publice în ziare. Zilele trecute a venit dl. ministru von Killinger 
la dl. Mareşal şi i-a arătat o broşură, publicată de Legaţia Germană, în care se dau 
sfaturi pentru caz de bombardament cu bombe incendiare. Am dat dispoziţiuni ca să se 
traducă această broşură, pe care vă rog să o vedeţi şi dvs. pentru a scoate şi dvs. 
asemenea broşuri. 

G-ral Gh. Marinescu: Sunt astfel de publicaţii. Avem nenumărate broşuri. 
Avem 600.000 de exemplare de astfel de broşuri. 

M. Antonescu: Pentru bombe incendiare, în special, aş vrea ca să faceţi astfel 
de broşuri. 

G-ral Gh. Marinescu: S-au publicat broşuri cu privire la bombele incendiare. 
G-ral I. Teodorescu: S-au dat sfaturi şi instrucţiuni mult timp, care s-au 

publicat zilnic în toate gazetele. 
M. Antonescu: Vă rog să credeţi că în fiecare zi îmi trec ziarele prin mână, 

pentru că ele cad în sectorul răspunderii mele şi pot să vă spun că ceea ce s-a publicat 
până acum nu este suficient. Daţi note scurte cu exemple practice, cu câteva grafice 
pentru a putea vedea fiecare cum trebuie să procedeze. 
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G-ral Gh. Marinescu: Am avut un film care a rulat la toate cinematografele 
din ţară. . 

M. Antonescu: Trebuie să faceţi note scurte, articole scurte, cu sfaturi 
practice, pentru că broşuri savante nu le citeşte nimeni, care trebuie să apară în toate 
ziarele. 

Propunerile dlui ministru al Economiei Naţionale şi ale dlui ministru al 
Muncii privitoare la regimul muncitorilor şi sprijinul muncitori/or asiguraţi; 
colaborarea dintre patroni, Casa Asigurărilor Sociale şi Stat în această privinţă, pe 
baza normelor şi instrucţiunilor date de Consiliul de Miniştri anterior 

Ce s-a făcut în această privinţă? 
G-ral Gh. Dobre: S-a trimis. 
M. Antonescu: Am văzut. Mai mult nu se poate face? 
I. D. Enescu: Nu ştiu în ce direcţie. 
M. Antonescu: Pentru ca să venim în ajutorul lucrătorilor sinistraţi şi să 

ajungem la anumite criterii obiective şi obligatorii. 
I. D. Enescu: În genere, patronii şi-au luat obligaţiunea de a ajuta lucrătorii 

sinistraţi. 

M. Antonescu: Acest lucru nu trebuie lăsat să fie supus aleatorului, ci trebuie 
să fie ceva obligatoriu. 

I. D. Enescu: Ce pot să facă patronii cari au fost şi ei sinistraţi? 
M. Antonescu: De aceea v-am rugat ca Casa (sic!) Naţională a Asigurărilor 

Sociale să se ocupe de posibilitatea de a substitui pe patronii cari nu pot ei înşişi stl. 
plătească. 

I. D. Enescu: Putem lua aceste fonduri, care sunt contribuţia muncitorilor dată 
pentru o anumită destinaţie. Şi să le dăm pentru refacerea instalaţiilor? 

M. Antonescu: Nu este vorba de refacerea instalaţiilor, nici nu m-am gândit la 
acest lucru. Eu m-am gândit la ajutorarea lucrătorilor sinistraţi. În cadrul legii, pe care 
o aveţi, puteţi veni în ajutorarea lucrătorilor sinistraţi, este vorba de o ajutorare socială 
a familiilor muncitorilor sinistraţi cari au rămas cu copiii pe stradă. 

I. D. Enescu: Ei vin la ajutorul celălalt, ca orişice cetăţean, conform legii dvs. 
M. Antonescu: Acolo este vorba de un mic ajutor pe care îl ia imediat. Nu 

trebuie aruncată sarcina numai pe aceste mici oficii, aceasta este o chestiune mare 
socială şi Casa Naţională a Asigurărilor Sociale trebuie să ia parte la această operă. Nu 
se poate lăsa totul în sarcina Consiliului de Patronaj. Aceasta nu se poate. 

Şi atunci, lucrurile nu mai pot merge aşa. Acum, aruncăm totul pe Consiliul de 
Patronaj. Dar, de unde să scoată Consiliul de Patronaj atâţia bani? Patronajul este o 
instituţie, care poate da bani orişicând şi pentru orişice activitate? Ce se cheamă atunci 
şi ce rost are Casa Asigurărilor Sociale? 

I. D. Enescu: Dă ajutoare de boală. 
M. Antonescu: Şi calamitatea războiului nu este un motiv de ajutorare. 

Modificaţi legea, stabiliţi noi criterii şi creaţi un sistem serios de control, ca să daţi 
ajutoare numai pe recomandări, în întreprinderile care sunt ele înşile sinistrate. Datele 
vi se vor comunica de Ministerul Economiei Naţionale. În acest sens, aplicaţi un regim 
rigid şi rămâneţi răspunzători de aplicarea lui, nu numai pentru textul rigid al legii. 
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Mai bine să se dea ajutoare sinistraţilor, decât să se devalorizeze banii 
Asigurărilor Sociale, care, atunci când este vorba să ajute pe muncitori, îşi pune 
probleme, dar nu şi-a pus nici o problemă de deturnare de la fondurile pentru ajutoare, 
atunci când şi-a făcut un palat cu nu ştiu câte etaje. 

I. D. Enescu: Se pare că este singura investiţie serioasă a Asigurărilor. 
M. Antonescu: Dar nu critic această investiţie a Asigurărilor. Bine că s-a făcut 

şi aceasta. Dar ca să începi acţiunea asigurării muncitorilor prin construirea unui palat 
de 350 milioane lei, nu ştiu dacă este ideal. 

I. D. Enescu: Îl putem vinde astăzi cu 1.500.000.000 lei. 
M. Antonescu: Să nu-l vindeţi; să nu vă treacă prin minte această idee. 
Dacă ţineţi banii să se devalorizeze, nu sen iţi mai mult pe muncitori. 
I. D. Enescu: Acum avem sarcini duble: avem îmbolnăviţi şi morţi din război, 

cărora le servim pensii, şi avem şi sinistraţi. 
M. Antonescu: Vă cer două lucruri, ca să nu mai discutăm la nesfârşit. După 

epoca economiei şi a statisticei, acum începe epoca socialului. 
I. D. Enescu: Eu mă conformez dispoziţiunilor dv. 
M. Antonescu: Ceea ce trebuie să faceţi este să daţi instrucţiuni precise cu 

criteriile după care trebuiesc date ajutoarele, examinând în fapt ajutoarele care 
trebuiesc date mai ales muncitorilor cu familii grele, fiindcă micul ajutor este ajutorul 
imediat, cu care sinistratul să poată avea ce mânca, ce îmbrăca şi unde se deplasa, dar 
nu este un ajutor cu caracter de sprijinire a familiei sinistratului. 

I. D. Enescu: Am înţeles. 
M. Antonescu: Legea aceasta, care prevede un regim de acordări de credite, 

poate profita patronului, nu şi muncitorului, pe care îl lăsaţi pe drumuri. Şi atunci, 
patronul care beneficiază de credite, ca sinistrat, va fi obligat să dea muncitorilor 
ajutoare. Cei cari nu beneficiază se vor adresa Casei Centrale a Asigurărilor Sociale, 
care va examina cererile şi va acorda ajutoare. 

Pe de altă parte, vă rog să examinaţi legea asigurărilor sociale şi să stabiliţi 
modificările necesare, pentru ca, cu criterii foarte rigide şi pe baza acestor principii, să 
puteţi da ajutoare şi în cazul acestor calamităţi, nu numai pentru cazuri de boală. 

Referatul domnului ministru al Economiei Naţionale privitor la chestiunea 
laptelui 

M. Gr. Romaşcanu: Domnule prim-ministru, preţul laptelui s-a fixat în iunie 
anul trecut. 

M. Antonescu: Ştiţi de ce am pus această chestiune? Consiliul de Patronaj a 
primit, între alte concesiuni, şi pe aceea a colectării de lapte. Personal, nu discut acum 
dacă Consiliul de Patronaj, obţinând foarte multe activităţi industriale, îşi ajută sau nu, 
în orişice caz îşi complică, cu siguranţă, existenţa; dar aceasta este o altă problemă. 
Ideea de la care am plecat a fost ca Consiliul de Patronaj să-şi creeze venituri prin 
mijloace proprii, ca să nu mai aştepte totul de la Stat. 

În realitate, venind bombardamentele şi greutăţile acestea, s-au creat dificultăţi 
foarte mari; dar, în acest moment, Consiliul de Patronaj este titularul acestei situaţii. 

Doamna Mareşal Antonescu mi-a vorbit de anumite greutăţi, pe care le-am 
discutat într-un Consiliu. Fusese hotărât ca dv. să discutaţi cu Consiliul de Patronaj 
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chestiunea preţului laptelui şi chestiunea sporirii acestui preţ şi a preţului untului, 
deoarece Consiliul de Patronaj, având acest monopol, vrea să realizeze cu el anumite 
operaţii, cari pe de o parte să-i procure fonduri, iar pe de altă parte să nu răstoarne 
sistemul nostru economic. 

Şi atunci, vă rog - de aceea am pus problema la ordinea de zi - să discutaţi 
direct cu Consiliul de Patronaj şi să vedeţi unde şi ce sporuri de preţuri se pot acorda şi 
unde şi pentru ce anume articole nu se pot acorda sporuri - pentru că aceasta nu este o 
problemă de Consiliul de Miniştri. Am pus însă la ordinea zilei această chestiune, 
pentru că doamna Mareşal Antonescu mi-a spus că n-a primit până acum nici o 
indicaţie şi nu s-a aranjat nimic în această direcţie. 

Legea specială de modificare a actului privitor la suspendarea şi revizuirea 
obligaţiunilor donatorului din cauză de forţă majoră şi război, în raport cu obiectul 
donaţiunii - chestiunea Zarojani - Consiliului de Patronaj, care ridică o chestiune de 
principiu (legea va.fi adusă de domnul ministru al Justiţiei) 

Este o problemă tot în legătură cu Consiliul de Patronaj care, primind o 
donaţie, s-a angajat să plătească o rentă. Acum a pierdut fabrica Zarojani, dar trebuie să 
continue să plătească lui Esmansky renta stabilită. 

G-ral C. Vasiliu: Tot el mai deştept. 
M. Antonescu: Eu am spus de la început domnului Statică tot Esmansky este 

mai deştept, dar, în sîarşit, acum se pune o problemă cu caracter general - nu este 
vorba numai de acest caz - fiindcă sunt multe situaţii când s-au stabilit asemenea rente 
viagere şi obligaţiuni perpetui, angajate pe baze de donaţiuni cu sarcini, care cuprind 
deci un element sinalagmatic. A dispărut obiectul principal, care detenninase cauza 
unui asemenea act juridic şi totuşi sarcina rămâne. 

Şi atunci, problema trebuie examinată, bineînţeles ţinând seama de faptul că 
nu trebuie să răsturnăm sistemul Dreptului Civil. 

I. Marinescu: Res perit domino; sarcina rămâne. 
M. Antonescu: Desigur, să nu răsturnăm sistemul riscurilor, dar să ţinem 

seama că sunt anumite prestaţiuni care au devenit imposibile. Lucrul piere pentru 
stăpân, atunci când stăpânul este în măsură să suporte riscul. Altfel ne întoarcem în 
abuzul de drept: a dispărut lucrul pentru proprietar, dintr-o cauză din care proprietarul 
n-o putea împiedica. 

I. Marinescu: Chestiunea este discutată în drept. 
M. Antonescu: Teoria riscurilor trebuie limitată în acest domeniu al 

obligaţiunilor la această problemă: dacă proprietarul putea sau nu să împiedice cauza 
de dispariţie a lucrului. 

De altfel, în timpul când s-a făcut Codul Napoleon, nu existau aeroplane şi 
bombardamente. Trebuie să fim jurişti şi să ne adaptăm vieţii modeme, în afară de 
teoria lui Josserand, care a legat de abuzul de drept toată teoria riscurilor. 

I. Marinescu: Consiliul Legislativ socoteşte că donaţia nu era valabilă. La 
2 martie s-a trimis să se examineze actele. Până la 22 mai nu s-a restituit dosarul; şi 
atunci, am intervenit eu. 

M. Antonescu: Foarte bine. Am vrut numai să vă amintesc de această 
problemă, după cum folosesc acest prilej ca să vă amintesc că într-un Consiliu am cerut 
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să se facă o lege generală privitoare la funcţionarea unor organe, comisiuni şi altele. 
Or, am examinat nişte Jurnale ale Consiliului de Miniştri care modifică legea privitoare 
la funcţionarea organelor în timp de război. E bine să se facă o lege generală care să 
reglementeze această problemă a funcţionării comisiilor în timp de război. Ministerul 
Finanţelor trebuie să ne indice care anume comisiuni trebuie să continue să 
funcţioneze, ele fiind legate de gestiune şi de activitatea patrimonială, care nu trebuie 
sustrasă controlului. 

I. Marinescu: S-a făcut o lege în acest sens, însă s-a lăsat Consiliului de 
Miniştri posibilitatea să hotărască prin Jurnale de Consiliu, pentru excepţii. 

M. Antonescu: Eu am crezut că legea n-a trecut. Să se facă cunoscut 
Serviciului Decretelor să restituie toate decretele care propun modificări de legi, 
inutile. Eu am pus un semn de întrebare şi totuşi legea a trecut. 

I. Marinescu: S-au făcut o serie de modificări. 
M. Antonescu: Este totuşi destul de imprecis decretul. 
P. Strihan: Noi am făcut un decret pentru suspendarea comisiilor de 

sistematizare. 
M. Antonescu: Problema este de discutat. Rog pe domnul ministru Strihan, pe 

domnul ministru Gheron Netta sau pe domnul Vulcănescu să ia legătură cu domnul 
ministru Marinescu. Dacă alţi domni colegi mai au unele cazuri de semnalat, să le 
semnaleze domnului ministru Marinescu, arătându-i decretele care au fost propuse să 
fie trimise Domniei sale şi eventual să complecteze decretele. 

G-ral D. Popescu: Atunci, să retragem şi decretul nostru. 
M. Vulcănescu: Cred că dispoziţia este aceasta: când se cere un aviz conform 

sau este vorba de interese patrimoniale, funcţionarea comisiei să se respecte. 
M. Antonescu: Eu n-am vorbit de avize confonne şi de interese patrimoniale; 

am spus: Dv. să examinaţi care din comisiile acestea să continue să funcţioneze. 
M. Vulcănescu: Noi acestea le-am menţionat. Or, domnii miniştri au cazuri de 

asemenea natură, pe care vor să le scoată. 
M. Antonescu: Dacă aş fi văzut decretul, aş fi stabilit acest regim intermediar 

şi aş fi stabilit că acele comisiuni care reprezintă un control gestionar, unic, după care 
nu vine decât controlul Curţii de Conturi, nu pot să fie suspendate. 

I. Marinescu: Eu le-am făcut pe toate. 
M. Antonescu: Celelalte, care sunt organe administrative, să fie lăsate Consiliu

lui de Miniştri, iar altele, mai simple, să fie lăsate ministrului, prin deciziuni ministeriale. 
În orişice caz, vă rog să examinaţi dv., domnule ministru Marinescu, această 

chestiune. 
Rugasem atunci să vedeţi dv. toate organele acestea, să se stabilească lista şi, 

în raport cu legile organice, să se vadă dacă este nevoie de un statut mai larg sau mai 
strâns. 

Dovada adusă de dl. ministru subsecretar de Stat al Finanţelor referitoare la 
achitarea sumelor necesare reparaţiilor la Universitatea din Bucureşti 

Domnule ministru Vulcănescu, dvs. aţi spus că s-a plătit. 
M. Vulcănescu: S-a făcut decretul şi am dat dispoziţiuni să se plătească o 

sumă importantă de la portofoliu, ca avans, pentru repararea Universităţii din 
Bucureşti. 
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M. Antonescu: Decretul este la dl. Mareşal Antonescu? 
O. Vlădescu: Probabil că este la dl. Mareşal Antonescu. 
M. Antonescu: Dl. rector al Universităţii din Bucureşti mi-a spus că nu s-a dat 

nici un ban. 
M. Vulcănescu: Am dat dispoziţiuni să se dea o sumă de la portofoliu şi unna 

ca dl. rector să trimeată pe cineva pentru a o ridica. 
M. Antonescu: S-ar fi putut ridica această sumă fără ca să fi ieşit decretul? 
M. Vulcănescu: Sigur că da; am dat de la portofoliu. 
M. Antonescu: Dacă nu a ieşit decretul, cum putea să ridice această sumă fără 

o bază legală? 
Rog pe dl. ministru Vlădescu să se intereseze şi să vadă dacă Universitatea a 

ridicat ceva din această sumă, să-mi arate cât a luat anume şi cât mai are de luat. Acest 
lucru îl veţi comunica şi d-lui ministru Vulcănescu pentru ca D-sa să dea dispoziţiuni 
ca să se dea banii imediat Universităţii, pentru că sunt ziduri care se dărâmă. sunt 
lucrări urgente de făcut. 

Chestiunea Fondului Religionar din Bucovina 
Am primit de la dl. ministru al Agriculturii o lungă dare de seamă cu privire la 

situaţia Fondului Religionar din Bucovina. Această chestiune am discutat-o şi cu dl. 
ministru al Economiei Naţionale, care a făcut în ultimul timp o lege. 

G-ral Gh. Dobre: Decretul-lege, pe care l-am făcut, nu a ieşit nici până acum; 
nu s-a publicat. 

M. Antonescu: Unde este decretul-lege pe care l-aţi făcut mai demult? 
G-ral Gh. Dobre: L-am trimis pentru a fi aprobat şi a se desăvârşi formele 

necesare pentru publicarea lui. 
M. Antonescu: Decretul acela era făcut p~ alte baze. Domnul Mareşal Ion 

Antonescu a pus o problemă urgentă în raport cu constatările făcute în Bucovina. 
Atunci, când aţi făcut dvs., domnule general Dobre, acel decret, nu se pusese 
chestiunea trecerii Fondului Religionar din Bucovina la Stat. Astăzi, problema trebuie 
văzută sub o perspectivă mai mare şi trebuie să adoptăm soluţii repezi cu privire la 
minele de mangan şi măsuri administrative şi de gestionare a Fondului. Pentru 
chestiunea minelor de mangan am dat dispoziţiuni să se ia anumite măsuri, să plece 
cineva la faţa locului şi să facă plăţile necesare. 

S. Ghiolu: Plăţi nu pot face, pentru că nu au parale. 
M. Antonescu: Rog pe dl. ministru Nemoianu să dispună să se trimeată şi dlui 

ministru general Dobre un text ca acesta, care mi-a fost emis mie şi să discutaţi cu mine 
bazele acestui statut al Fondului Religionar. Vă rog, de asemenea, să discutaţi şi cu dl. 
ministru Vlădescu chestiunea aceasta şi, pe unnă, să veniţi la mine pentru a stabili 
bazele acestui statut. Rog pe dl. ministru Ghiolu să ţină seamă de situaţiune de fapt, să 
cheme reprezentanţii Fondului Religionar, cu care să discute această chestiune. Vă rog 
să citiţi şi dvs. propunerile care se fac la Ministerul Agriculturii cu privire la Fondul 
Religionar din Bucovina, să discutaţi cu dl. Damian şi pe urmă să-mi arătaţi ce soluţie 
aţi adoptat. Acolo este o problemă importantă, anume a exploatării minelor de mangan 
şi eventual poate se găseşte soluţiunea ca germanii să dea bani pentru ceea ce ridică de 
acolo. 

251 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



S. Ghiolu: Mâine chestiunea aceasta este tranşată, în care scop s-a făcut o 
convenţiune. 

M. Antonescu: Pe ce baz.ă s-a făcut această convenţie? 
S. Ghiolu: Se închiriaz.ă minele de mangan pe 15 ani de zile, cu dreptul însă 

pentru Fondul Religionar de a denunţa contractul înainte de a se împlini 3 ani după 
tenninarea războiului, iar gennanii au obligaţiunea să facă tot felul de investiţii şi să 
plătească amortismentele. 

M. Antonescu: Vă rog să comunicaţi şi Ministerului de Finanţe acest contract, 
iar mie să mi se facă o notă cât mai repede asupra lui, contractul să se comunice 
Ministerului de Externe. Consiliul Juridic, Secţia Juridică, îmi va face un referat asupra 
acestei convenţii, domnule ministru Vlădescu. 

S. Ghiolu: Pentru acest lucru este nevoie de un decret-lege. Totul este pregătit. 
M. Antonescu: Trebuie să avem toate avizele, căci este vorba de un 

angajament internaţional şi de Stat, mai ales dacă punem problema trecerii la Stat a 
acestui Fond. De asemenea, Ministerul de Finanţe trebuie să examineze această 
problemă. Luaţi toate măsurile în sensul acesta. Domnii miniştri Nemoianu, Gheron 
Netta, g-ral Dobre şi Ghiolu se vor ocupa de această chestiune. De asemenea, dl. 
ministru Vlădescu va urmări această chestiune. 

Desfiinţarea guvernămintelor 

Dvs. ştiţi că am făcut Legea administrativă, în afară de Legea măsurilor 
excepţionale de război, o lege cu caracter general, ţinând seama de experienţa pe care 
am avut-o şi de o serie întreagă de lucruri semnalate de dl. Mareşal şi, mai ales, 
constatate de mine în mulţi ani de experienţă, mai ales dăscălească. Principiile acestei 
legi Ie-am examinat în două şedinţe de trei ceasuri şi am arătat întreaga problemă a 
refonnei administrative, am arătat punctul de vedere al Guvernului în privinţa reformei 
administrative, punct de vedere pe care I-am adoptat ţinând seamă, după cum v-am 
spus, de experienţa pe care am căpătat-o în ultimii ani de guvernare. 

Domnul Mareşal Antonescu a ţinut să treacă această lege prin care noi putem 
să rezolvăm şi problema guvernămintelor. Prin Legea măsurilor excepţionale s-au 
desfiinţat provinciile ca unităţi administrative şi au rămas numai inspectoratele. 
Rămânând numai inspectoratele, atunci implicit guvernămintele nu mai funcţioneaz.ă. 
Dacă trece astfel legea, rămâne ca provinciile să fie limitate ulterior pe baza legii 
generale şi la data când va intra în vigoare această lege generală. Prin urmare, 
chestiunea desfiinţării guvernămintelor poate fi soluţionată de la sine, fără a mai face o 
proclamare de principii spunând: am desfiinţat Guvernământul Basarabiei, al 
Bucovinei şi Transnistriei. Cred că aceasta ar fi soluţiunea cea mai bună. 

Vreau să ascult şi părerea dvs. Domnul general Vasiliu ce gândeşte? 
G-ral C. Vasiliu: Pentru noi problema nu se pune, pentru că noi suntem într-o 

situaţiune de centralizare. 
M. Antonescu: Eu am făcut Statutul guvernămintelor. Legea administrativă 

menţine aceleaşi principii. În Legea administrativă provincia are alt caracter, pentru că 
ideea de unitate trebuie să fie mai accentuată, mai strânsă. Data intrării în vigoare a 
legii, după pace, se va fixa printr-un Jurnal al Consiliului de Miniştri. 
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Prin Legea măsurilor excepţionale administrative nu se menţin decât 
inspectoratele administrative, care funcţionează deocamdată, iar guvernămintele nu mai 
funcţionează. Prin urmare, dacă publicăm această lege, implicit se suprimă 
guvernămintele şi dvs. puteţi lua toate atributele administrative şi pentru restul ţării. 
Cred că această soluţiune este cea mai bună. 

G-ral D. Popescu: Numai să nu se întâmple ca dl. Mareşal să întrebe de ce am 
întârziat cu preluarea administraţiei din aceste guvernăminte. 

M. Antonescu: Am întârziat pentru că am vrut să discut cu dvs. această 
chestiune. 

G-ral D. Popescu: M-a întrebat de ce nu am luat judeţele în primire. 
M. Antonescu: Luaţi măsuri ca guvernămintele să pregătească predarea. O 

dată cu desfiinţarea guvernămintelor se pune şi problema personalului acestor 
guvernăminte. 

M. Vulcinescu: Va trebui un decret pentru anularea creditelor ce se acordau 
guvem4m.intelor. 

M. Antonescu: Acest text vi se va trimite şi dvs. de către dl. ministru Strihan, 
pentru ca să examinaţi care sunt dispoziţiunile tranzitorii care trebuiesc trecute în 
această lege. Vă rog să treceţi toate dispoziţiunile necesare, pentru a nu exista 
confuziuni. 

Rog pe dl. ministru Vlădescu să introducă chestiunea privitoare la funcţionari. 
Chestiunea aceasta a funcţionarilor guvernămintelor vine imediat la ordinea de zi. 

G-ral D. Popescu: Unii funcţionari au situaţiuni neregulate. 
M. Antonescu: Este adevărat că funcţionarii aceştia nu au trecut prin 

formalismul cerut de Legea administrativă şi ei au fost numiţi - v-am explicat de ce -
de dl. Mareşal Antonescu, de Preşedinţia Consiliului de Miniştri. De ce? Pentru că în 
acel moment guvernămintele apăreau cu o structură administrativă autonomă, nu exista 
o organizaţie iniţială şi această organizaţie depindea de dl. Mareşal Ion Antonescu, ca 
Comandant (sic!) de căpetenie în aceste teritorii. Ştiţi că acest statut al Basarabiei şi 
Bucovinei a fost pus în aplicare mai târziu şi că în prima fază a administraţiei, în afară 
de organele Poliţiei şi Siguranţei, care au fost urmate de organele financiare şi al 
lucrărilor publice, celelalte organe administrative au funcţionat numai în cadrul militar. 
Nu e aşa? 

De aceea, în această fază iniţială nu era potrivit ca să se numească funcţionari 
în Basarabia şi Bucovina de către Ministerul de Interne, care în momentul acela nu 
avea nici el cadrele necesare, mai ales pentru anumite categorii, notari, pretori etc. şi mi 
se pare că nici acum nu aveţi. 

G-ral D. Popescu: Astăzi pretori avem. 
M. Antonescu: Numărul necesar de pretori s-a complectat mai târziu. Atunci, 

am instituit concursuri la Preşedinţia Consiliului de Miniştri, care au fost prezidate de 
dl. decan al Facultăţii de Drept din Bucureşti, un vechi profesor de Drept Administrativ 
de la această Facultate, comisiuni foarte serios compuse, pentru a se putea ajunge la o 
selecţionare a funcţionarilor cari urmau să fie numiţi la aceste provincii. Dacă repartiţia 
acestor funcţionari şi gradele care le-au fost acordate în cursul activităţii guvernăminte
lor au fost prea excesive, acest lucru urmează să-l examinaţi şi să prevedeţi dispoziţiuni 
tranzitorii pentru rezolvarea acestor situaţiuni. 
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Vă rog să instituiţi o comisiune, cu un delegat al Preşedinţiei Consiliului de 
Miniştri, cu un delegat al Ministerului de Interne, care va examina şi stabili încadrarea 
tuturor funcţionarilor din Guvernămintele Basarabiei şi Bucovinei, fie în cadrul 
administrativ, în cadrul administraţiilor locale, la Ministerul de Interne, fie în celelalte 
cadre de administraţie ale Statului. Acolo unde însă nu se poate face încadrarea. vă rog 
să-i puneţi în disponibilitate şi să adoptaţi sistemul Legii Ministerului de Externe, dacă 
credeţi, pe care am făcut-o eu, deşi recunosc că este cam draconică şi aspră în această 
chestiune dar, aplicată cu toată înţelegerea şi cu toată atenţiunea, nu poate să dea 
naştere la nedreptăţi. 

Funcţionarii vor putea fi trecuţi într-o altă administraţie şi în cazul când nu 
acceptă, vor trebui să plece din administraţie. 

O. Vllldescu: Se pune o problemă în legătură cu lichidarea guvernămintelor, şi 
anume aceea de a se fixa unele instrucţiuni, unele norme obiective în ceea ce priveşte 
predarea lucrărilor, arhivelor, directoratelor, către departamentele cărora corespund. 
Directorul Românizării are bugetul lui propriu, şi care nu poate fi vărsat nici la 
Ministerul de Finanţe, nici altui Departament. Directoratul Românizării are un buget 
aparte, cu venituri proprii. Dl. Mircea Vulcănescu a propus unele măsuri tranzitorii. 

M. Vulcinescu: Pentru toate situaţiunile acestea. vor trebui prevăzute măsuri 
tranzitorii. 

M. Antonescu: Veţi trece dispoziţiuni tranzitorii pentru toate chestiunile a 
căror rezolvare cere o derogare de la regimul general al administraţiei şi încadrării lor 
în sistemul comun. Dvs. veţi hotărî fiecare în parte ce anume dispoziţiuni tranzitorii 
sunt necesare pentru rezolvarea unor situaţiuni care cer o derogare de la regimul 
general. Rog pe d-nii miniştri ca să însărcineze Contencioasele - faceţi o circulară în 
acest sens - ca ele să facă propuneri în acest sens sau Preşedinţiei Consiliului de 
Miniştri, sau Ministerului de Interne, care să arate dacă, cu ocazia desfiinţării 
guvernămintelor şi a absorbirii lor în administraţia obişnuită, este nevoie de 
dispoziţiuni speciale, care urmează să fie introduse ca măsuri tranzitorii în această lege. 

Dvs., domnule ministru Vlădescu, veţi pregăti la Românizare textul cu privire 
la directoratele Românizării din aceste provincii, pentru a realiza scopurile pe care le 
urmăriţi la aceste directorate. 

O. Vllldescu: Domnule prim-ministru, ar trebui să se fixeze un termen 
înlăuntrul căruia să se facă lichidarea acestor guvernăminte. Astăzi guvernămintele nu 
mai lucrează, pentru că au aflat că se vor desfiinţa. 

M. Antonescu: Acest lucru nu este admisibil. Trebuie să vorbiţi dvs. cu d-nii 
guvernatori şi să le atrageţi atenţia că principiul continuităţii Statului nu cunoaşte 
această formulă: din cauză că se desfiinţează guvernămintele să nu se mai lucreze. 
Guvernămintele vor lucra până în ultimul moment, când vor face predarea. fiindcă 
altfel sunt sancţiuni care se pot aplica acestora cari nu respectă aceste norme. 

O. Vlidescu: Eu mi-am făcut datoria să vă aduc la cunoştinţă o stare de fapt. 
M. Antonescu: De altfel, am spus şi dlui ministru general Popescu să 

controleze ca guvernămintele să-şi continue activitatea şi să atragă atenţiunea dlor 
guvernatori că răspund de buna funcţionare a administraţiei, în conformitate cu legile 
pe care le au, şi că măsurile pe care le iau în aplicarea acestor legi să nu constituie nu 
ştiu ce ipotecă asupra administraţiei succesoare, care se va instala peste câteva zile. 
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G-ral D. Popescu: Am luat contact cu d-nii guvernatori şi nu am întâlnit nici 
o dificultate. 

M. Antonescu: Ştiu că la început, pentru etape ... 
G-ral D. Popescu: Acolo erau alte probleme. 
Dr. P. Tomescu: În legătură cu guvernămintele este o chestiune de ordin 

financiar care trebuie să fie examinată. 
Primesc foarte multe telegrame de la inspectorii sanitari din Bucovina, mai 

ales de la Câmpulung-Bucovina, care solicită fonduri, arătând că Serviciul Sanitar nu 
poate lucra din această cauză. V-aş ruga să binevoiţi a dispune ca, fie Ministerul de 
Finanţe, fie Preşedinţia Consiliului de Miniştri să dea ordin pentru ca aceste judeţe să 
nu rămână abandonate şi serviciile sanitare să nu poată funcţiona. 

G-ral D. Popescu: S-a dat prefecturilor un fond global, trimis de Ministerul de 
Finanţe, pentru a face faţă tuturor nevoilor. Ministerul de Finanţe trebuie însă să 
îngrijească ca (sic!) aceste fonduri să fie puse la timp la dispoziţia prefecturilor. 

M. Antonescu: Domnul ministru Vlădescu va vorbi cu d-nii guvernatori şi le 
va cere să comunice care sunt nevoile urgente pe care le au, pentru a vedea din ce 
fonduri putem soluţiona aceste cereri. 

În lege trebuie să punem principiul că, în afară de administraţia specială pe 
care o are Directoratul Românizării, toate celelalte fonduri de care dispun guvernămin
tele trebuie să treacă Ministerului de Interne, urmând ca ulterior să examinaţi în cadrul 
administraţiei ce alocaţii se stabilesc pentru fiecare judeţ în parte. 

Dvs., domnule ministru Popescu, unde vreţi să treacă aceste fonduri: la 
Ministerul de Finanţe sau la Ministerul de Interne? 

G-ral D. Popescu: Fondurile trebuie să treacă la ministerele respective. 
M. Vulcinescu: Soluţiunea cea mai bună, după părerea mea, este să anulăm 

creditele acordate Basarabiei şi Bucovinei şi să deschidem credite necesare pentru 
Ministerul de Interne. 

M. Antonescu: La departamentele respective nu cred că este bine să se verse 
aceste fonduri mai ales în această perioadă când Basarabia şi Bucovina se găsesc 
într-un regim destul de greu şi să se prevadă posibilitatea de a se deschide credite 
corespunzătoare pentru departamentele respective, însă rămâne stabilit că, până la 
schimbarea împrejurărilor actuale şi la stabilizarea situaţiei din Bucovina şi Basarabia, 
dirijarea acestor credite să se facă prin Ministerul de Interne, pentru că nu avem alte 
mijloace, nu avem alte organe, când administraţia este plecată, când ministerele au fost 
obligate să lucreze cu foarte puţini funcţionari acolo. Altfel, ar însemna să nu putem 
satisface interesele generale şi ajutorarea Basarabiei şi Bucovinei. 

M. Vulcinescu: Am fficut o lege ca în toate regiunile unde nu se pot 
ordonanţa pe seama fiecărui minister în parte sumele necesare, se poate transmite un 
singur credit global la dispoziţia administratorului administraţiei locale, ordonanţatorul 
principal fiind prefectul. 

L. Scridon: Am fost în ultimele zile în Bucovina. 
M. Antonescu: V-am fixat oră de audienţă. 
L. Scridon: Vă voi face o expunere mai amplă. Prefectul de la Câmpulung s-a 

plâns că într-adevăr nu are fonduri şi în special duce lipsă de medicamente. 
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I.N.COOP.-ul a organizat o agenţie la Vatra Domei, care funcţionează şi face 
faţă necesităţilor. S-a pus în circulaţie un tren în tranzit prin Transilvania. Prefectul 
mi-a spus că nu are fonduri, că nu are cu ce să plătească văduvele şi orfanii de război. 
Fapt este că prefecţii din Bucovina nu au la dispoziţie fondurile necesare. În audienţa 
pe care aţi binevoit a mi-o acorda vă voi face o expunere amplă asupra constatărilor pe 
care le-am Bcut în Bucovina. 

lucru. 
M. Antonescu: Aceasta mâine, când ne vom vedea cu ocazia audienţei de 

Deocamdată rămâne să se verifice dacă s-au trimis sumele de care vorbeşte dl. 
ministru Vulcănescu. 

L. Scridon: Până în momentul plecării mele de acolo, nu s-au primit fondurile 
de care s-a vorbit. 

G-ral C. Vasiliu: Nu se poate. 
M. Vulclnescu: A plecat cu banii. Mi s-au cerut bani şi am dat ordin să se 

plătească. 

M. Antonescu: Rog pe dl. ministrul Vlădescu să verifice dacă s-au primit 
banii la Câmpulung sau nu. 

O. Vlildescu: Când am fost la Câmpulung ajunsese anunţul că li s-au trimis 
aceşti bani. 

M. Antonescu: Dl. Leon Scridon spune că nu i-a primit. 
M. Vulclnescu: Banii s-au luat de la Bacău. Am dat maşină ca să se ducă 

acolo. 
M. Antonescu: Vă rog, domnule ministru Vlădescu, să verificaţi dacă s-au 

primit banii la Câmpulung sau nu. 
Domnul ministru de Interne ne-a trimis un tablou nominal de funcţionarii din 

Guvernământul Basarabiei şi Bucovinei care şi-au părăsit serviciul, evacuându-se Bră 
aprobarea organului ierarhic respectiv. 

Domnul Mareşal Ion Antonescu a dat ordin ca funcţionarii să se înapoieze la 
posturile lor. Marele Stat Major s-a ocupat chiar de unii funcţionari particulari, cărora 
le-au dat ordin să-şi reia funcţiunile lor. 

Rog pe d-nii miniştri ca să vegheze ca toţi funcţionarii absolut necesari să se 
întoarcă la posturile lor şi să examineze situaţiunea tuturor funcţionarilor cari au plecat, 
pentru a vedea care este întrebuinţarea care trebuie să li se dea celorlalţi. 

G-ral D. Popescu: Trimitem şi femeile funcţionare? 
M. Antonescu: Cred că e mai bine să nu le trimitem. 
G-ral D. Popescu: La Interne nu le-am trimis. 
M. Vulcilnescu: Ministerul de Interne a dat dispoziţiuni să se întoarcă absolut 

toţi funcţionarii. 

M. Antonescu: Dacă Ministerul Sănătăţii, de exemplu, are nevoie în aceste 
regiuni de personal auxiliar medical, pot fi trimise şi femeile. 

M. Vulcilnescu: S-au dat dispoziţiuni să se întoarcă absolut toţi funcţionarii la 
posturile lor. Sunt anumite regiuni unde nu se poate face instalarea şi funcţionarea lor. 

M. Antonescu: De aceea am pus problema. Domnul Mareşal a dat un ordin 
general. 
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M. Vulclnescu: Sunt servicii care nici nu pot funcţiona, cum este de exemplu 
Vama Iaşi etc. 

M. Antonescu: Desigur că acolo unde nu este nevoie să meargă funcţionarii, 
nu merg, se lasă fiecăruia posibilitatea de apreciere. Dvs. veţi judeca de câţi funcţionari 
aveţi nevoie, ţinând seamă de situaţiunea de acolo, nu să se trimeată tot personalul. 
Domnul Mareşal când a dat această dispoziţiune s-a gândit să funcţioneze serviciile şi 
să nu paralizeze activitatea Statului în aceste regiuni. 

P. Strihan: Dacă ar trebui să fie trimişi toţi funcţionarii, ar însemna că trebuie 
să trimitem arhivele, scriptele şi să facem toată mişcarea la loc. 

M. Antonescu: Situaţia transnistrienilor. Constatările dlui ministru Petrovici. 
Cererea dlui profesor Smochină. Tabelul transnistrienilor, pe profesiuni 

Am discutat la un Consiliu anterior chestiunea transnistrienilor şi am rugat pe 
dl. ministru Petrovici să trimeată pe cineva şi să cerceteze situaţiunea fiecăruia. Dl. 
ministru I.C. Petrescu mi-a trimis un raport privitor la măsurile ce trebuiesc luate. 

I. C. Petrescu: Este numai un răspuns la propunerile făcute de dl. profesor 
Smochină. 

M. Antonescu: Ministerul de Interne ne-a trimis însă o statistică a 
transnistrienilor, pe profesiuni. 

Domnul ministru Petrescu propune ca românii transnistrieni să fie încadraţi în 
Legea refugiaţilor; să aibă dreptul la cartelele de alimente, îmbrăcăminte şi 
încălţăminte şi crede că ar putea să devină chiar cetăţeni români unii dintre aceia cari ar 
fi supuşi la o verificare serioasă. Specialiştii (agronomi, mecanici, medici) pot fi şi e 
bine să fie angajaţi la diferite întreprinderi de Stat sau particulare. Cei nespecialişti vor 
fi angajaţi la muncă. În ceea ce priveşte pe membrii corpului didactic, pot fi angajaţi, 
dacă au titluri şi cunosc bine limba română. 

Eu rugasem, şi aici într-un Consiliu am stabilit, şi pe baza cererilor domnului 
profesor Smochină, dar şi pe baza nevoilor noastre, o serie de principii, la care reviu 
astăzi şi rog pe domnul ministru Petrescu ca, împreună cu domnul ministru Strihan -
pentru că domnul ministru general Popescu are destule probleme - şi după ce se vor 
fixa soluţiile, voi ruga şi pe domnul general Vasiliu să vegheze la constrângeri şi rog şi 
pe domnul ministru Nemaianu, care cunoaşte starea de spirit locală, să facă şi dânsul 
parte din comisiune şi să ne ajute cu organele locale, pe care ne-am putea încredinţa, ca 
să facem un triaj serios. 

Cred că trebuie să ne întoarcem la principiile de la care am plecat. 
Transnistrienii cari au avut o purtare foarte bună faţă de ţara noastră nu pot fi scoşi din 
ţară. Sunt însă unii cari au venit în val. 

G-ral C. Vasiliu: În total sunt 4.300, intelectuali şi muncitori. Din aceştia a 
mai luat şi domnul Alexianu pe unii, pe cari îi întrebuinţează. În tabelul dv. sunt 2759. 
Din aceştia, ne-a mai cerut domnul Alexianu, nominal, încă vreo 400. 

M. Antonescu: Din tablou rezultă că sunt 597 casnice. 
G-ral C. Vasiliu: Acestea n-au ce face. Mai greu o duc profesorii. Au început 

să organizeze ateliere. 
M. Antonescu: Sunt 237 de copii. 
G-ral C. Vasiliu: Aceştia sunt de la şcolile noastre. 
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G-ral D. Popescu: Femeile casnice au fost puse la treabă. 
M. Antonescu: Sunt 197 elevi de liceu. 
G-ral C. Vasiliu: De la institutele noastre. 
M. Antonescu: Dacă sunt români, n-am nimic de spus. 
G-ral C. Vasiliu: Nu prea sunt. 
M. Antonescu: Noi nu ne-am putut evacua copiii noştri din Basarabia. E 

moral să ne ocupăm de un regim de protecţie pentru cei cari au plecat din ţara lor? 
G-ral C. Vasiliu: Domnul Mareşal a spus într-o rezoluţie: cei cari nu ne 

trebuie, să-i trimitem în Germania. 
M. Antonescu: Aceasta am spus şi noi acum trei săptămâni într-un Consiliu. 
Mă întorc la bazele pe care le-am pus la început: colonizări de slavi în Banat 

nu facem, oricât de puţini. Acesta este primul principiu. 
Al doilea principiu: într-un moment când moldovenii noştri nu pot fi evacuaţi, 

nu e potrivit să ne încărcăm cu asemenea elemente. 
Al treilea principiu: tot ceea ce poate fi trimis în Germania la muncă, să fie 

trimis. De vreme ce ei au plecat din cauza banilor şi le este indiferent unde merg, nu 
facem nici un act, nici neloial, nici neuman faţă de aceştia, dacă îi lăsăm să meargă în 
Germania, unde să lucreze. 

Cei cari au fost oameni, cari au ajutat administraţia noastră sau cari au făcut 
acte de credinţă faţă de armată, cu caracter special şi pot s-o dovedească, nu numai s-o 
afirme, desigur că pot beneficia de un regim special. 

Românii transnistrieni, neaoşi, propriu-zişi, de asemenea sunt supuşi aceluiaşi 
regim. 

De aceea, trebuie să examinăm situaţia tuturor şi, prin organele locale, să 
controlăm fiecare caz în parte. Profesiune de refugiat pentru cei de dincolo de Nistru nu 
putem face, cum n-am făcut pentru fraţii noştri, goniţi de sfăşierile internaţionale. 
Pentru cei din Transilvania am pus o serie de restricţiuni, le-am cerut să muncească şi 
altele; şi erau goniţi de teroarea ungurească, pe care n-am putut-o împiedeca noi. Cu 
atât mai mult cei veniţi din Transnistria trebuie să muncească. 

Deci, trebuie să se examineze situaţia fiecăruia. Profesioniştii trebuie să fie 
încadraţi în întreprinderi. Se vor comunica listele şi Marele Stat Major, care are multă 
nevoie de muncitori, mai ales în anumite zone, le va da imediat o folosinţă, iar ceilalţi, 
cei din învăţământ, dintre cari cei mai mulţi sunt de pregătire tehnică, să fie folosiţi în 
laboratoare şi în activităţi practice, acolo unde pot funcţiona, iar ceilalţi: ingineri, 
agronomi şi alţii, să fie de asemenea vărsaţi unităţilor respective, care au nevoie şi care 
le vor indica lor unde vor trebui să meargă, ca să primească în schimb o întreţinere. 

Odată corectat şi stabilit, de la caz la caz, acest lucru, vom preciza ce alocaţii 
se dau celor cari nu vor putea fi încadraţi, precum şi salariile ce vor urma să fie plătite 
pentru funcţiunile ce se vor ocupa. 

Unii dintre ei se pot angaja la întreprinderi particulare. Toată chestiunea este 
să se organizeze plasarea lor. În această privinţă rog Ministerul Muncii să funcţioneze 
şi pe domnul ministru Enescu să facă parte din această comisiune. Mai rog pe domnul 
ministru Nemoianu, care este din Banat şi care, din motive locale, va pune o grijă 
restrictivă, să cerceteze cu amănunţime situaţia de la faţa locului, iar pe domnul 
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ministru Enescu îl rog să organizeze plasarea la muncă a acestor elemente, rămânând 
ca Marele Stat Major şi dl general Vasiliu să organizeze, pentru cei cari nu intră în 
aceste categorii, trimiterea lor în Germania. 

G-ral C. Vasiliu: Noi avem toate datele. Voi merge şi eu la domnul 
Nemoianu şi problema se va rezolva imediat. 

L. Scridon: Comisariatul Refugiaţilor a fficut un lung memoriu ... 
M. Antonescu: Vreţi să-i faceţi refugiaţi şi pe aceştia? 
L. Scridon: Poate că ar fi bine să se ţină seama de propunerile noastre. 
M. Antonescu: Care anume? 
L. Scridon: În primul rând, s-a discutat oportunitatea aşezării lor acolo. 
M. Antonescu: Nici nu mai discutăm, dacă suntem toţi de acord. 
L. Scridon: Pe urmă, în ceea ce priveşte plasarea românilor transnistrieni. 
M. Antonescu: Am stabilit şi aceasta. 
L. Scridon: Rog să facă parte din această comisie şi un reprezentant al 

Comisariatului Refugiaţilor. 
M. Antonescu: Vă rog, cu toată plăcerea. Vă rog, dacă se poate - săptămâna 

viitoare nu facem Consiliu şi rog pe domnii miniştri să meargă în inspecţii -, ca până 
lunea următoare să fie rezolvată şi această problemă. Cel puţin verificaţi şi stabiliţi 

principiile şi cadrul lucrărilor la faţa locului. 
Chestiunea examenelor de bacalaureat şi a examenelor universitare 
Domnul ministru Petrovici, când mi-a pus problema examenelor de 

bacalaureat şi a examenelor universitare, mi-a spus că nu poate fixa data lor, pentru că, 
datorită evacuărilor, nu s-au stabilit centrele unde se ţin examenele. 

Situaţia este aceasta: copiii stau şi se chinuiesc să înveţe, unii pentru 
bacalaureat, alţii pentru universitate; profesorii şi elevii se întreabă de ce nu se ţin 
examene şi mai ales părinţii nu gândesc bine despre noi. De aceea, trebuie să se fixeze 
data examenelor. 

I. C. Petrescu: Examenele particulare sunt în curs şi aproape terminate; s-au 
ţinut pentru toate clasele în condiţiuni bune. Bacalaureatul comercial începe la 16 iunie. 

M. Antonescu: De ce aşa de târziu? 
G-ral N. Şova: Din cauza acestei întârzieri, nici noi nu putem trimite în 

Germania, la studii, anumite elemente, fiindcă n-au apucat să dea examene. 
M. Antonescu: Eu vream să folosesc pe unii profesori în străinătate şi ei, 

oameni conştienţi, mi-au spus: ,,Aşteptăm sesiunea de examene". 
Toţi părinţii sunt nemulţumiţi, iar copiii cred că nu se mai ţin examene. 
I. C. Petrescu: Bacalaureatul comercial începe la 16 iunie şi bacalaureatul 

teoretic la 25 iunie. 
M. Antonescu: Prea târziu. Şi pentru examenele universitare? 
I. C. Petrescu: Am vorbit cu rectorii ... 
M. Antonescu: Eu îi văd şi pe rectori şi pe decani. Nopţile, când eu nu pot să 

dorm, fac corecturi la cursurile mele pe care le tipăresc. Eu ţin un contact permanent cu 
Universitatea şi ştiu mai bine decât dv. ce se petrece acolo. Facultatea de Drept nu ştie 
când se ţin examenele. 

I. C. Petrescu: N-are sediu. 
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Al. Marcu: Pe baza activităţii de seminar, se pot da note la jumătate din 
numărul studenţilor. 

M. Antonescu: De aceea ţineam eu să înceapă examenele. Pe urmă, vom 
vedea ce vom face. 

Prin urmare, rugaţi pe domnul ministru Petrovici să fixeze, neîntârziat, data 
examenelor; să convoace imediat pe rectori şi pe decani şi să stabilească, de acord cu 
toţi, şi datele examenelor şi localităţile unde se vor ţine. 

De, asemenea, bacalaureatul să înceapă cât mai repede. 
O. Vlidescu: Examenele de universitate s-au hotărât să se ţină pentru toţi anii 

sau numai pentru anul IV? - pentru că aşa am fost informat la Facultatea de Drept. 
Al. Marcu: Doar dacă s-ar găsi soluţia să se dea note pe baza activităţii de 

seminar. 
M. Antonescu: Nu pot să fixez reguli. Am examinat 20.000 studenţi şi nu pot 

să dau acum criterii generale. Las la libertatea fiecărui profesor. 
Al. Marcu: Aceasta spun şi eu. 
M. Antonescu: Această metodă n-o va împiedica nimeni. N-am nevoie să dau 

instrucţiuni. 

Al. Marcu: Dar regulamentele prevăd examenele ţinute după toate regulele. 
M. Antonescu: Regulamentele sunt făcute de multe ori de birocraţi, nu de 

oameni de carte şi de şcoală. 
Rămâne stabilit: de acord cu rectoratele, se fixează datele examenelor. Rog pe 

domnul ministru Petrovici să vină şi să vorbească şi cu mine, să discutăm problema şi 
chestiunea ridicată de domnul ministru Vlădescu, privitoare la examene. Rog să se ţină 
toate examenele, pentru că nu putem noi să împiedicăm pe studenţi să-şi dea examenele 
şi să-i ţinem într-o situaţie încurcată. 

Cererile I.P.S.S. Patriarh relative la evacuarea serviciilor militare instalate în 
mânăstiri 

Lipsind domnul ministru g-ral Pantazi, nu pot să discut problema. Am vorbit 
cu O-sa şi rezerv această chestiune pentru Consiliul viitor. 

Ceea ce rog eu pe dl g-ral Mardare sau pe dl g-ral Arhip - cine vrea să se 
ocupe, fiindcă nu ştiu în zona căruia intră această chestiune - este să satisfacă cererea 
Înalt Prea Sfinţitului Patriarh, care a convocat Sfăntul Sinod şi Adunarea Eparhială şi 
n-are unde să le ţină, pentru că la Mânăstirea Cemica este un minister şi toate chiliile 
sunt ocupate de Ministerul de Război. 

G-ral R. Enescu: Problema intră la mine. 
M. Antonescu: Am vorbit cu dl g-ral Pantazi şi cu dl g-ral Cameniţă şi mi-au 

făgăduit să dea dispoziţii la Mânăstirea Cemica să se restrângă serviciile, rămânând să 
vadă dacă ele mai stau acolo. 

Biserica este biserică şi nu-i putem întrerupe activitatea. Toate mânăstirile s-au 
ocupat, iar Patriarhul spune: ,,Am convocat Sfăntul Sinod şi Adunarea Eparhială şi n-am 
unde să le ţiu". 

G-ral R. Enescu: Numai Mânăstirea Cernica a fost ocupată de Ministerul de 
Război. 

M. Antonescu: Îmi pare rău că nu sunteţi informat. Mânăstirea Ţigăneşti este 
ocupată de Cabinetul Militar al domnului Mareşal. Toate sunt ocupate. Unele din 
mânăstiri sunt ocupate cu infractori. Cercetaţi. 
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Şi atunci, vă rog, dacă vreţi dv. să examinaţi situaţia şi să vedeţi care dintre 
mânăstiri pot fi eliberate. Dacă vreţi, puteţi să-l vedeţi chiar pe Patriarh. Capul Bisericii 
merită să fie luat în consideraţie, când exprimă o dorinţă în legătură cu organizarea 
Bisericii. 

Pot să vă spun că atunci când domnul Mareşal a aflat că unii preoţi refugiaţi 
cerşesc pe străzi, a fost de părere că mânăstirile să fie rezervate pentru adăpostirea 
membrilor clerului refugiat, pentru ca aceştia să fie obligaţi la o viaţă religioasă, 
folosindu-se acest moment pentru mânăstiri, ca să se ridice cel puţin atmosfera, dacă nu 
religioasă, cel puţin morală, din ţară. 

G-ral R. Enescu: Afară de Mânăstirea Cemica şi, într-o mică măsură, de 
Pasărea, toate celelalte sunt libere. 

M. Antonescu: Informaţi-vă şi vom discuta după ce veţi fi informat. 
P. Nemoianu: Am primit plângeri din partea proprietarilor agricoli că li s-au 

rechiziţionat magazii de cereale, remize de maşini, ateliere de fierărie şi chiar coteţe 
pentru păsări. Am o reclamaţie în acest <sens> a domnului profesor Demetrescu. Ce ne 
facem, în preajma recoltei, dacă se fac astfel de rechiziţii? 

G-ral I. Arhip: Să ni se dea cazuri precise şi vom cerceta. 
P. Nemoianu: Le am aici. 
M. Antonescu: Vă rog, domnule general, să înţelegeţi bine şi să credeţi că nu 

le spun cu plăcere, şi când aud reflecţii despre unele măsuri militare nu mă bucur, când 
ţara trebuie să trăiască cu încredere în Armată. 

G-ral I. Arhip: Execuţia de multe ori lasă de dorit. 
M. Antonescu: Puneţi mai multe organe de control şi luaţi măsuri de îndrep

tarea situaţiei, fiindcă toate acestea ajung să atingă însăşi prestigiul moral al Armatei. 
Din fericire a venit situaţiunea aceasta de mult prestigiu militar, de bravuri în 

legătură cu luptele din Moldova. Armata trebuie să menajeze toate aceste interese. Nu 
se pot rechiziţiona toate magaziile. Se pot rechiziţiona magazii pentru aprovizionare, 
dar numai într-un interes superior şi numai acolo unde este absolută nevoie de 
depozitare. 

G-ral S. Mardare: Acestea au fost rechiziţionări ftcute pentru Armată. 
M. Antonescu: Trebuie găsită o soluţiune: lucraţi cu Sindicatul Proprietarilor, 

cu reprezentanţii agricultorilor pentru găsirea unor soluţiuni comune, pentru stabilirea 
unor modalităţi, pentru a nu ajunge să paralizăm viaţa economică. 

G-ral D. Popescu: Am găsit nemulţumiri în judeţul Olt, unde se rechiziţio
nează vite tinere, sub trei ani. 

M. Antonescu: Am semnalat şi alte abuzuri dlor generali Arhip şi Mardare. 
Dumnealor au participat la o conferinţă de presă, unde au putut să constate că ziarele 
nu mai pot să-şi ridice hârtia de care au nevoie pentru imprimarea ziarelor şi nu pot să 
transporte ziarele la gară pentru că n-au mijloace de transport. 

Dl g-ral Arhip şi dl. g-ral Mardare au ascultat pe directorii de ziare care au 
arătat că li s-au rechiziţionat mijloacele de transport şi că nu mai pot să funcţioneze. 
Deşi au spus că se vor satisface aceste cereri, totuşi nu au fost satisftcute. 

AI. Marcu: S-au satisftcut. 
M. Antonescu: S-au satisftcut pe hârtie. S-au trimis dlui g-ral Arhip 

plângerile a două ziare. Ieri dimineaţă Serviciul Cenzurei a prezentat un text din ziarul 
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„Universul", prin care Agenţia „Rador" arăta că întrucât nu i s-a dat local nu mai poate 
funcţiona, întrucât localul său a fost rechiziţionat. E adevărat, eu m-am supărat pentru 
această chestiune, căci n-o să mă ocup eu personal de rezolvarea ei, şi s-ar fi părut că 
nici eu nu mi-am făcut datoria. 

Într-o altă zi, ziarul „Universul" a făcut acelaşi lucru, a anunţat cititorii că nu 
poate trimite ziarul în ţară pentru că îi lipsesc autovehiculele, care au fost 
rechiziţionate. 

G-ral I. Arhip: Am să vă prezint un tablou de ce s-a luat şi de tot ce le-a 
rămas, pentru a vedea că nu li s-a luat prea mult. S-a supărat dl. Lugojianu că un agent 
de la Circulaţie 1-a luat pe el cu maşina. 

M. Antonescu: De ce să faci acest lucru? Astăzi am primit o plângere de la un 
coleg, profesor universitar, care are o industrie, care îndeplineşte o activitate 
economică, fiind însărcinat chiar de către Ministerul Economiei Naţionale, care a fost 
dat din maşină jos, el şi soţia lui, având permis, de către un militar. 

G-ral I. Arhip: Acesta este un abuz şi nu executarea unui ordin. Când 
prindem pe aceştia că fac astfel de abuzuri, le dăm la cap. 

M. Antonescu: Rog pe dl. general Iosif Teodorescu, comandantul Militar al 
Capitalei, să ia măsuri pentru a nu se mai face astfel de abuzuri. Cât priveşte pe 
plimbăreţi, ne-am ocupat de ei într-un Consiliu anterior. Nu vreau să se facă abuzuri, 
pentru că nemulţumim lumea împotriva Armatei. Toată lumea vede că acestea sunt 
măsuri militare. 

G-ral I. Teodorescu: Noi suntem foarte largi în aceste măsuri, nu cerem decât 
două zile jumătate într-o lună maşina ca să transporte cele 50.000 vagoane de 
dărâmături. 

M. Antonescu: De ce nu trimiteţi dvs. înştiinţări prin Prefectura Poliţiei 
tuturor proprietarilor de maşini, pentru ca fiecare să ştie în mod precis zilele când 
trebuie să facă această prestaţie. 

G-ral I. Teodorescu: Sunt comunicate în ziare. În fiecare zi, noi, de la 
Comandamentul Militar al Capitalei, dăm instrucţiuni foarte precise. 

M. Antonescu: Luaţi maşinile de pe stradă. 
G-ral C. Vasiliu: S-a luat maşina în care se afla Pusi Calimachi, care era cu 

amantul jidan, violonist la Barascheum, maşină scutită de mobilizare. 
M. Antonescu: Cine a scutit-o? Eu, în nici un caz. 
G-ral C. Vasilb: Poate are moşie. 
G-ral I. Arhip: Vom lua măsuri. 
M. Antonescu: Rog Marele Stat Major şi pe dl. g-ral Iosif Teodorescu să ia 

măsurile necesare pentru a nu se mai face astfel de abuzuri. E posibil ca unele organe 
în subordine să facă abuzuri şi să creeze astfel o stare de spirit de nemulţumiri. 

G-ral I. Teodorescu: La fabrica „Bragadiru" erau trei camioane şi trei 
camionete, pe care le-am scutit, plecând de la ideea că fabrica trebuie să lucreze, să 
producă şi să vândă bere pentru ca Statul să încaseze venituri. 

G. Netta: Fabrica „Bragadiru" produce şi spirt. 
G-ral I. Teodorescu: Două zile jumătate într-o lună nu este prea mult. 
M. Antonescu: Problema uşurării situaţiei materiale a magistraţilor şi 

funcţionari<lor> instanţelor judecătoreşti din Moldova, cari şi-au evacuat familiile. 
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I. Marinescu: Am primit o serie întreagă de cereri de la magistraţii din 
Moldova, cari au rămas acolo şi cari şi-au evacuat familiile şi de la alţii cari au fost 
evacuaţi şi în ultimul timp obligaţi să plece înapoi, lăsându-şi familiile aici, prin care 
solicită să se găsească modalitatea unui ajutor. 

M. Antonescu: Rog pe domnul ministru Vulcănescu să dea indemnizaţia 
pentru munca excepţională. 

M. Vulcinescu: Aceasta s-a dat şi îi clasează pe magistraţi peste masa 
funcţionarilor cu 50%. 

M. Antonescu: Domnul ministru Marinescu pune problema situaţiei 
magistraţilor cu concedii peste trei luni. 

I. Marinescu: Nu este vorba numai de magistraţi, şi problema se pune pentru 
toţi funcţionarii. 

M. Vulcinescu: Problema aceasta este în studiu. 
M. Antonescu: Diurne de deplasare pentru funcţionarii cari fac parte din 

eşalonul întâi, aflat pe zone de dispersiune şi care asigură şi serviciul permanenţei de 
la Bucureşti. 

M. Vulcinescu: Şi această chestiune este în studiu. 
M. Antonescu: Vă rog să daţi dispoziţiuni să mi se prezinte tablourile cu 

cheltuielile de evacuare, pentru a vedea situaţiunea lor căci s-au cheltuit foarte mulţi 
bani cu diurnele pentru personalul care a făcut evacuarea. S-au cheltuit mult prea mulţi 
bani cu aceste diurne. 

M. Vulcinescu: Nu am dat bani pentru aşa ceva, ci pentru cheltuielile de 
evacuare. 

M. Antonescu: Nu au fost date instrucţiuni pentru a se şti care este modul de 
întrebuinţare a acestor sume. Sunt foarte mulţi bani daţi pentru diurne de personal. 
Lucrul acesta îl vom constata din tablourile de cheltuieli care se vor prezenta. Eu am 
obiceiul să mă bazez numai pe realităţi. Se iau bani sub diferite pretexte, de la diferite 
capitole din buget. Vă atrag atenţiunea că sunt mulţi dintre funcţionari, chiar dintre 
funcţionarii de conducere, cari iau diurne pentru servicii speciale. Se găsesc totdeauna 
titluri sub care se pot încasa bani, oricâte legi am face noi împotriva jetoanelor de 
prezenţă şi a suplimentărilor de salarii. Orice am face noi, primele de muncă se 
transformă în suplimente de salarii obligatorii şi generale. Ceea ce am aprobat noi tre
buie să fie prime de muncă, indemnizări de merite excepţionale. Sunt foarte mulţi din
tre funcţionari cari iau diferite sume, sub diferite forme, chiar dintre directorii generali. 
Eu nu mă amestec în administraţia altor ministere, dar eu am experienţa de la minis
terele mele, unde lupt să curm acest sistem. Faptul că salariile sunt mici, greutăţile 
economice sunt mari, mă silesc de multe ori să fiu mai larg în această privinţă. Sunt 
mulţi cari merită aceste suplimente de salarii şi indemnizaţii, dar se găsesc la fiecare 
minister funcţionari cari sunt în vacanţă sau se plimbă sau sunt duşi în concediu. Acest 
lucru nu este admisibil şi acestora nu trebuie să li se dea nici un fel de ajutor. 

Vă rog să controlaţi efectiv plata acestor diurne, iar Direcţiile Contabilităţilor 
să vegheze la acest lucru, să se dea instrucţiuni tuturor Direcţiunilor de Contabilitate 
pentru a nu se mai plăti aceste diurne. 

M. Vulcinescu: S-au dat instrucţiuni. 
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M. Antonescu: S-au dat instrucţiuni, dar se continuă acelaşi sistem. Dacă vreţi 
să vă fac dovada, v-o fac chiar de la departamentele mele. 

M. Vulcinescu: Au călcat atunci regula stabilită. 
M. Antonescu: Au fost aprobate de Contabilitatea dvs. şi le-am oprit eu. Vă 

rog să controlaţi acest lucru. 
Pun această problemă pentru că găsesc că dl. ministru de Justiţie are dreptate 

atunci când socoteşte că trebuie să se găsească o soluţie pentru acei funcţionari cari 
muncesc dublu. Eu am funcţionari cari muncesc dimineaţa cu mine, acolo unde sunt, 
care vin apoi, după mine, la Bucureşti, şi continuă lucrările până seara târziu. Este 
drept, unii fac cu schimbul, pentru că eu încep dis-de-dimineaţă lucrul şi îl termin seara 
târziu. 

Pentru aceştia cari lucrează dimineaţa şi după prânz, cari se deplasează în 
Bucureşti, cari au desigur mult mai multe cheltuieli de suportat cu masa, care întârzie şi 
lucrează până la unu jumătate, două, şi cari ajung în Bucureşti la trei, trei jumătate 
pentru ca să înceapă lucrul la patru, trebuie să găsim o soluţie legală pentru acordarea 
unor despăgubiri, lăsând fiecărui minister posibilitatea ca să facă acest lucru, ee 
răspunderea sa, bineînţeles, după criteriile care se fixează de Ministerul de Finanţe. In 
orice caz, lucrul acesta trebuie să-l facem, găsesc că este un lucru îndreptăţit, ca din 
economiile realizate în alte părţi să acordăm unele indemnizaţii speciale unor 
funcţionari de merite excepţionale şi de muncă deosebită, căci munca deosebită şi 
meritele excepţionale trebuie să fie încurajate, sprijinite. 

G. Netta: Pe această gaură o să intre toţi ca să ajungă la aceste plăţi. 
M. Antonescu: Vă rugăm să ajungeţi la soluţia creării unui fond limitat, 

pentru fiecare departament, pe care să-l puneţi la dispoziţia ministrului, care îl va 
mânui pe răspunderea lui şi după criteriile pe care le fixaţi tot dvs. Sunt funcţionari cari 
lucrează în dispersiune şi cari lucrează şi în Bucureşti, cari trebuie răsplătiţi pentru 
eforturile lor. Fixaţi criteriile cele mai obiective şi legaţi pe miniştri în aprobările lor de 
fixarea unor sume limitate, şi în felul acesta nu se vor putea naşte abuzuri. 

M. Vulcinescu: Plata meritelor excepţionale s-a făcut numai pe baza aceasta. 
M. Antonescu: Sistemul plăţii meritelor excepţionale, din păcate, eu l-am 

introdus în sistemul dvs. bugetar, care s-a transformat într-un spor de salariu aproape 
obligatoriu. Primele de muncă, ştiţi foarte bine, că în practică se aplică tuturor. 

M. Vulcinescu: De la aprilie nu s-a mai dat nici un ban decât pe bază de 
raport special, în care se arată activitatea excepţională şi orele efectiv lucrate. Dacă 
unele Direcţii de Contabilitate au făcut altfel, ele vor suferi consecinţe. 

M. Antonescu: Studiaţi această chestiune şi ajungeţi la această soluţiune, iar 
Direcţiilor de Contabilitate daţi-le instrucţiuni în acest sens. 

M. Vulcinescu: Direcţiile de Contabilitate au avut instrucţiuni asupra 
modului cum trebuie să procedeze în aprobarea acestor sume. 

M. Antonescu: Cât reprezintă primele de muncă? 
M. Vulcinescu: Primele de muncă reprezintă 10% din masa salariilor. 
M. Antonescu: Prin urmare, unui funcţionar care are IO.OOO lei lunar, i se dă 

I.OOO lei. 
M. Vulcinescu: Se poate da până la 50% din salariu, adică jumătate din ceea 

ce primeşte. 
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M. Antonescu: Care este quantumul general al acestor plăţi? 
M. Vulclnescu: Am dat 5% din masa salariilor, însă aceste prime de muncă 

pot să ajungă până la 50% din salariu, pe baza activităţii desffişurate, a numărului de 
ore efectiv lucrate. S-a redus quantumul total al sumelor acordate, raportate la masa 
totală a salariilor, de la 10% la 5%. Deci, cheltuielile cu aceste prime de muncă s-au 
redus la jumătate. 

M. Antonescu: La cât se ridică plata acestor prime? 
M. Vulclnescu: Reprezintă 5% din masa salariilor. 
M. Antonescu: Vă rog să trimiteţi situaţia primelor date pe luna mai, pe 

categorii de salarii şi pe ministere, şi atunci vom vedea dacă vom mai adăuga ceva sau 
nu în sensul cererii dlui ministru de Justiţie. 

I. Marinescu: Funcţionarii cari se deplasează în Bucureşti din zona de 
dispersiune au cheltuieli suplimentare cu masa şi trebuie să aibă o despăgubire. 

G. Netta: În timpul războiului se fac şi de acestea. Noi stăm de dimineaţă până 
seara şi lucrăm şi ne deplasăm dintr-o parte în alta. 

M. Vulclnescu: Sunt unele direcţiuni care lucrează şi sărbătorile. Cu raport 
special de activitate, pe aceştia nu îi putem refuza a le plăti munca excepţională. 

S. Ghiolu: Trebuie să le dăm ceva acelora care într-adevăr lucrează 
sărbătorile. 

M. Vulclnescu: La Răcari, am constatat că s-a lucrat şi dumineca şi în ziua de 
luni până seara târziu. 

M. Antonescu: Sunt unii profesionişti cari muncesc şi alţi profesionişti cari 
mănâncă. Aceasta este mai grav. Trebuie să combatem acest sistem cu orice preţ şi să 
nu primească decât acei cari într-adevăr duc o muncă excepţională. 

M. Vulclnescu: Aici intervine responsabilitatea organului care face raportul 
de activitate. 

M. Antonescu: Serviciul de Control de la Preşedinţia Consiliului de Miniştri 
să examineze această situaţiune a cheltuielilor de evacuare, pentru a se vedea ce diurne 
s-au plătit funcţionarilor pentru operaţiunea evacuării. 

M. Vulclnescu: Banii afectaţi pentru evacuare au avut o destinaţie precisă, nu 
pentru plata diurnelor. 

M. Antonescu: În ceea ce priveşte primele de muncă, îl rog pe dl. ministru 
Vulcănescu să prezinte o notă privitoare la situaţiunea de fapt şi la criteriile de drept, 
pentru ca să nu soluţionăm problema tot pe linii generale. Sunt unii cari nu muncesc, 
cari nu au răspunderi şi cari totuşi primesc diurne, ceea ce constituie o descurajare 
pentru ceilalţi. Sunt unii profesionişti şi profitori ai tuturor cheltuielilor bugetare. 

Dificultăţile de cazare a eşalonului întâi al Ministerului Justiţiei, la Ghergani 
şi Bălteni 

I. Marinescu: Am întâmpinat oarecari dificultăţi în cazarea eşalonului I al 
Ministerului Justiţiei la Ghergani şi Bălteni, însă am vorbit cu dl. general Ramiro 
Enescu, aşa că această chestiune este rezolvată. 

M. Antonescu: Necesitatea acordării de concedii, cu jumătate salariu, 
funcţionarelor cu copii mici sau cu părinţi evacuaţi, de care îngrijesc. 

S-au dat concedii şi s-a Bcut un abuz. 
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M. Vulcinescu: S-au dat concedii şi în urmă s-a dispus că cine nu lucrează nu 
primeşte salariu. 

Dr. P. Tomescu: S-a făcut un abuz extraordinar. 
!"· Antonescu: Vor trebui să se revizuiască concediile care s-au dat. 
In legătură cu această chestiune rog pe dl. ministru Enescu să convoace o 

conferinţă cu secretarii generali ai departamentelor, sau, dacă vrea, să lucreze direct cu 

fiecare departament pentru ca să vadă câţi au primit concedii, pe cât timp s-au dat 
aceste concedii şi unde se găsesc cei cari au plecat în concediu şi să examineze cum pot 
fi folosiţi. 

Am făcut Legea muncii naţionale în 1941, care ar fi putut să dea rezultate 
bune, să satisfacem multe nevoi, dar ea nu a fost aplicată. Am făcut acum un nou decret 
de completare a acestei legi, stabilind şi procedura care trebuie să fie întrebuinţată. În 
puterea acestei noi legi, toţi funcţionarii, chiar cei cari se găsesc în concediu, pot să fie 
utilizaţi şi trebuie să fie utilizaţi pentru că sunt plătiţi de Stat. 

Rog pe dl. ministru Enescu să cerceteze această chestiune la fiecare departa
ment, pentru că este o chestiune care revine Ministerului Muncii, este o problemă de 

disciplină a muncii, şi dacă am intervenit pentru această disciplinare la întreprinderile 
particulare, cu atât mai mult trebuie să intervenim la disciplinarea muncii la serviciile şi 
întreprinderile publice. 

Vă rog să vedeţi câţi au primit concedii, pe cât timp s-au dat aceste concedii, 
unde se găsesc acei cari au plecat în concediu şi să examinaţi cum pot fi folosiţi, pe 
urmă să veniţi la mine, să discutăm amândoi această problemă pentru a ajunge în cele 
din urmă să stabilim norme într-un alt Consiliu pentru modul de utilizare a 
funcţionarilor aceştia, pentru fiecare departament. Atunci vom vedea pe cari îi vom lăsa 
în concediu şi cărora le vom suprima concediile. 

I. D. Enescu: Şi acelora din învăţământ. 
M. Antonescu: Da, fiindcă sunt cazuri când domnii din învăţământ - cu 

părere de rău fac această constatare, că şi eu fac parte din învăţământ - cred că dacă 
sunt în vacanţă nu trebuie să mai facă nimic. Mă refer la învăţământul primar. Sunt 

învăţători cari cred că dacă sunt în vacanţă, poate să se întâmple orice împrejurul şcolii, 

nu se deranjează să facă ceva. 
Preoţii, de asemenea, cred că ei trebuie să facă numai slujba dumineca la 

biserică, să se ducă la un botez sau la o înmormântare şi în tot restul timpului să nu mai 

facă nimic, deşi primesc salarii de la Stat. Trebuie să ajungem să curmăm această 
situaţiune. Şi aceştia, în anumite ore şi într-un anumit cadru, vor trebui să aducă 
servicii Statului. Vom stabili cu Ministerul de Interne programele care trebuie făcute şi 

ore în care trebuie să se presteze o muncă pentru Stat, sub supravegherea Ministerului 

de Interne. 
I. Marinescu: Cu ocazia conferinţei pe care am avut-o la Dâmboviţa, cu 

comitetele de colaborare, toţi şefii autorităţilor se plângeau de lipsa de funcţionari şi le-am 

arătat că au la îndemână funcţionarii refugiaţi, pe care îi pot întrebuinţa, că au un 

instrument de reglementare a muncii. 
M. Antonescu: Prin urmare, domnule ministru Enescu, luaţi toate datele de la 

ministere şi a funcţionarelor cu copii mici şi a tuturor funcţionarilor cărora li s-au 
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acordat concedii, pentru că este de datoria noastră să dăm exemplu de ordine în 
administraţie şi de folosirea muncii funcţionarilor publici, pentru ca să rezolvăm multe 
greutăţi pe care le avem de întâmpinat în activitatea Statului şi, mai mult decât atât, să 
ajutăm Armata în împrejurările acestea, care are nevoie de funcţionarea rapidă a 
administraţiei şi satisfacerea interesului general. 

Modificarea completelor de judecată ale Comisiilor de arbitraj 
A primit domnul Mareşal şi am primit şi eu cândva o sesizare directă din 

partea domnului consilier Eugen Petit. 
I. D. Enescu: Chestiunea s-a rezolvat: s-a făcut un Jurnal al Consiliului de 

Miniştri, prin care s-a dat împuternicirea să se ia magistraţi locali şi s-a hotărât ca unele 
procese să se poată judeca chiar de preşedintele Comisiei de arbitraj, singur. 

M. Antonescu: Domnule ministru, problema este alta. Domnul consilier Petit 
a sesizat Preşedinţia, care îmi face o notă în această privinţă: 

Legea din 2 octombrie 1941, care a reglementat regimul muncii în timp de 
război, prevede că judecarea conflictelor de muncă să se facă înaintea Comisiwtllor de 
arbitraj ce vor judeca cu complete alcătuite din cinci membri. De la 21 martie a.c. 
activitatea a fost suspendată, nemaiputându-se întruni acest număr de membri prevăzut 
de lege. 

Nota semnalează şi unele dificultăţi în legătură cu fixarea salariilor. Comisiu
nea Superioară de Arbitraj, în urma constituirii Comisariatului General al Preţurilor, 
care fixează salariile, are un rol mult mai redus, deoarece organele Ministerului Muncii 
verifică pe teren cazurile în care întreprinderile n-ar aplica dispoziţiunile Comisaria
tului. 

I. D. Enescu: Domnule prim-ministru, dacă îmi daţi voie: până la instituirea 
Comisariatului Preţurilor, această Comisie fixase şi salariile. Instituindu-se acest 
Comisariat, salariile le fixează el, pe categorii, şi numai ca chestiune (sic!) de 
interpretare, rămâne ca conflictele (sic!) să fie judecate de această Comisiune. 

M. Antonescu: Prin urmare, fixarea salariilor se face de la caz la caz. 
M. Gr. Romaşcanu: Situaţia este următoarea: în prezent, reglementarea şi 

fixarea salariilor muncitorilor se face pe categorii de muncitori, prin decizii speciale. 
M. Antonescu: Dar, prin decizia din 6 septembrie, aţi lăsat la aprecierea 

Comisiei de Arbitraj. 
I. D. Enescu: Pentru încadrări. 
M. Gr. Romaşcanu: Comisariatul fixează salariile minimale şi maximale şi 

între acestea patronii fac încadrările. Ce se întâmplă? Comisiile de Arbitraj n-au 
căderea să fixeze salarii mai mari sau mai mici decât cele stabilite, au numai căderea să 
supravegheze respectarea deciziilor Comisariatului. 

M. Antonescu: Sunt salarii mai mari fixate de Comisii. 
M. Gr. Romaşcanu: Nu există. Competenţa acestor comisiuni a fost 

statornicită de decizia din 6 septembrie. 
M. Antonescu: Rog pe domnul ministru Vlădescu să examineze decizia din 

6 septembrie a Comisariatului Preţurilor şi să vadă dacă nu sunt totuşi anumite salarii 
lăsate să fie apreciate de Comisiile de Arbitraj. 

M. Gr. Romaşcanu: Nu sunt. 
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I. D. Enescu: Competenţa Comisiunilor se limitează numai la aprecierea 
încadrărilor făcute între cele două plafoane. 

M. Antonescu: Atunci sau Preşedinţia a făcut o eroare sau domnul consilier 
Petit nu-şi cunoaşte competenţa. 

O. Vlădescu: Nota este făcută pe baza adresei domnului Petit. 
M. Antonescu: Domnul Petit spune: ,,Ministerul Economiei Naţionale, prin 

decizia din 6 septembrie I 943, Iasă Ia aprecierea Comisiei de Arbitraj dacă încadrările 
s-au făcut bine sau nu, avându-se în vedere toate considerentele, ca vechimea şi meritul 
lucrătorilor, dând în acelaşi timp în competenţa acestor comisiuni şi fixarea salariilor 
pentru toate categoriile de lucrători ai întreprinderilor din ramurile în care Comisariatul 
Preţurilor n-a stabilit salarii". 

M. Gr. Romaşcanu: Prima afirmaţiune este exactă: Comisariatul Preţurilor 
stabileşte salariile între anumite limite. 

M. Antonescu: Prin urmare, există această competenţă. Deci, fixarea salariilor 
de Comisariatul General al Preţurilor n-a făcut inutilă această jurisdicţie specială pentru 
muncitori. 

I. D. Enescu: I-a redus competinţa. 
M. Antonescu: I-a redus din activitate, dar acţiunea ei continuă. Şi atunci, dv. 

aţi propus un jurnal al Consiliului de Miniştri, care stabileşte ce? 
I. D. Enescu: Care stabileşte modalitatea de funcţionare a acestor comisiuni, 

fiindcă toţi membrii lor sunt dispersaţi. 
M. Antonescu: Aţi redus completele de judecată? 
I. D. Enescu: Am redus completele de judecată; am autorizat ca să poată fi 

delegaţi magistraţi din localităţile unde judecă comisiile şi, în unele cazuri, am 
autorizat să judece singur magistratul. 

M. Antonescu: Prin urmare, s-a rezolvat problema, menţinându-se această 
jurisdicţie. 

I. D. Enescu: Jurisdicţia s-a menţinut. Nu s-a redus nimic. 
M. Antonescu: Raportul domnului ministru al Sănătăţii privitor la starea 

sanitară a premilitarilor. 
Domnul ministru Tomescu, care a fost în inspecţie în ţară, mi-a trimis o nouă 

expunere a situaţiei sanitare, din care rezultă primejdia epidemiei de tifos exantematic 
şi situaţia gravă în care ne găsim, datorită faptului că premilitarii, fiind evacuaţi în 
condiţiuni foarte rele, au creat foarte multe focare de tifos exantematic. 

Am rugat pe domnul g-ral Pantazi să ia măsuri cât mai grabnic pentru 
încorporarea în Armată a tuturor premilitarilor, acesta fiind singurul mijloc ca să putem 
controla efectiv condiţiunile higienice în care trăiesc, pentru că, mergând Ia familiile 
lor, nu fac decât să întindă şi mai mult aceste focare. 

DI g-ral Pantazi mi-a spus că are să ia toate măsurile - unele erau deja luate -
însă eu I-am rugat să grăbească aceste măsuri. Mi-a făgăduit şi sunt sigur că a făcut-o. 

În acelaşi timp domnul ministru Tomescu stabileşte modul cum se poate 
combate această criză sanitară în cadrul Armatei, prin măsuri luate Ia fiecare cazarmă şi 
la fiecare unitate, unde ar fi chemaţi premilitarii. 
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Rog pe domnul ministru Tomescu să comunice Marelui Stat Major toate 
aceste măsuri sanitare, pe care le crede absolut necesare. 

O problemă mai importantă este însă aceea a cuptoarelor de deparazitare 
mobile, care s-au hotărât într-un Consiliu anterior să se facă şi pentru care Ministerul 
Finanţelor a dat bani. Trebuie însă ca Ministerul Economiei Naţionale să ajute, ca să 
poată merge mai repede construirea lor. Domnul ministru Tomescu spune că, în faza 
actuală, nu putem construi decât o sută cuptoare pe lună. Cred că Ministerul Economiei 
Naţionale trebuie să ne ajute. 

G-ral Gh. Dobre: În ce sens? 
M. Antonescu: Trebuie materiale. 
G-ral Gh. Dobre: Să ni se ceară şi vom da. 
M. Antonescu: Vă rog foarte mult, pentru că trebuie luate măsuri flră 

întârziere. Rămâne ca domnul ministru Tomescu să vă comunice ce anume materiale 
trebuie. Vă rog să-mi comunicaţi şi mie toate măsurile luate, pentru că acest lucru 
trebuie grăbit cât mai mult. 

Necesitatea sporirii preţw-ilor la construcţiile de adăposturi din zona petroliferă 
Lucrarea este secretă şi nu intenţionez să discut acum. O dau domnului 

ministru Dobre, rămânând s-o examinăm în Consiliul restrâns ce se va ţine după 
această şedinţă, ca să nu reţinem aici pe toţi domnii miniştri. 

S. Ghiolu: Chestiunea este rezolvată. 
M. Antonescu: Vă rog să citiţi şi dv. această hârtie, care este venită de trei 

zile, şi să vedeţi cum este rezolvată. 
Situaţia aprovizionărilor cu lemne 
G-ral N. Bldescu: În ultima săptămână au sosit 39 vagoane. 
M. Antonescu: Dacă domnul ministru Marinescu, pe vremea când era minis

tru al Economiei Naţionale, ar fi avut o singură zi cu 39 vagoane, ar fi fost o catastrofă. 
I. Marinescu: Sub 100 vagoane nu scădea niciodată. 
M. Antonescu: Este adevărat că, atunci nu erau bombardamente, dar trebuie 

să luăm măsuri. 
G-ral N. Bldescu: S-a întocmit un plan potrivit căruia se vor aduce în 

Capitală câte 150 vagoane de lemne pe zi. Ieri, în prima zi, s-au încărcat 188 vagoane. 
S-au fixat staţiile, aşa cum s-a aprobat. 

M. Antonescu: Poate fi folosită şi Marina? 
G-ral N. Şova: Am făcut comunicări prin Ministerul de Interne. Noi facem 

transporturi, la cerere, din susul Dunării. • 
G-ral N. Bldescu: Nu se pot încărca lemne decât din sus de Turnu-Severin. In 

urma ultimelor bombardamente, s-au găsit mine. Până nu se curăţă Dunărea nu se pot 
face transporturi. 

G-ral N. Şova: Chestiunea minelor este permanentă. Astăzi vin mine; mâine 
se ridică cu dragajele. 

M. Antonescu: Îmi este egal. Cu mine sau fără mine - şi în înţeles de: cu mine 
personal şi în înţeles de explozibil - ceea ce mă interesează este să avem lemne. V~ 
atrag atenţia că niciodată Bucureştii n-au avut o cotă mai redusă de lemne ca astăzi. 
Riscăm să fim surprinşi într-un hal fără hal. 
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G-ral D. Popescu: Şi mai e şi provincia. 
Tr. Buradescu: Provincia stă bine. Nici n-avem cereri. 
M. Antonescu: Lăsaţi ingenuitatea aceasta. N-aveţi cereri pentru lemne! Citiţi 

şi dv. câte transporturi s-au făcut altădată în perioada martie-iunie. 
Tr. Buradescu: N-am scrisori de trăsură depuse la gări. 
G-ral N. Bidescu: Sunt 1500 vagoane care aşteaptă să fie transportate. 
Tr. Buradescu: Rog să se controleze de Preşedinţia Consiliului. Dacă un şef 

de staţie împiedică transporturile, este destituit imediat. 
M. Antonescu: Domnule ministru Vlădescu, te rog să trimiţi controlori ai 

Preşedinţiei la staţiile indicate de dl Buradescu. 
Cu teorii nu putem rezolva nimic. M-am ocupat trei ani de zile de aprovizio

narea cu lemne şi ajunsesem să telefonez de câte cinci ori pe zi la Calea Ferată. 
Domnul ministru Marinescu îmi spunea: ,,N-am ce face dacă nu-mi dă ajutor Calea 
Ferată. Eu urmăream de trei ori pe săptămână intrările de lemne". 

De aceea, rog şi pe domnul ministru Atta Constantinescu să se ocupe personal 
de această chestiune. 

A. Constantinescu: A doua zi după ultimul Consiliu de Miniştri, am avut o 
conferinţă cu dl g-ral Bădescu şi cu dl Buradescu. Apoi, în Delegaţia Economică s-a 
stabilit programul, cu linii de garaj, vagoane ce trebuie să sosească etc. Am făcut chiar 
o adresă scrisă în acest sens. Mă informez în fiecare zi. 

M. Antonescu: Din păcate, vă rog să nu-mi luaţi în nume de rău dacă am pus 
această problemă la ordinea zilei, însă am rugat pe dl general Bădescu să-mi trimită 
situaţia intrărilor de lemne şi din această situaţie ... 

A. Constantinescu: Ştiu, n-au intrat decât 38 vagoane într-o săptămână. 
M. Antonescu: ... constat că ne găsim la sfărşitul lui mai cu 88% din 

necesităţile întregii ţări neacoperite şi numai cu 12% din ele acoperite. Ştiu apoi că de 
la iulie înainte încep transporturile de cereale, iar după septembrie încep transporturile 
de toamnă, care sunt altele - în afară de transporturile militare, care se adaugă anul 
acesta mai mult ca orişicând. 

Dacă nu facem transporturi de lemne în această perioadă, nu vom mai face 
niciodată. 

În ce priveşte aprovizionarea cu lemne a Capitalei, în ultimele trei luni s-au 
acoperit numai 7% din necesităţi. Recunosc că aceasta este o situaţie specială, cauzată 
de bombardamente. 

Tr. Buradescu: Ni s-au distrus complet triajele de la Bucureşti şi de la Ploieşti. 
M. Antonescu: Trebuie făcute staţii intermediare. Lemnele să fie scoase din 

staţii şi transportate mai aproape de Capitală. 
Tr. Buradescu: Chiar aşa este făcut programul. 
A. Constantinescu: Domnule Buradescu, eu nu admit ca în opt zile Calea 

Ferată să nu-mi răspundă la adresa pe care i-am trimis-o. 
G. Netta: Şi consumatorii sunt în deficienţă: aşteaptă să vină toamna ca să-şi 

cumpere lemne. 
M. Antonescu: Dar nici noi nu trebuie să contăm pe schimbarea psihologiei. 
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G. Netta: Ar trebui ca autorităţile şi întreprinderile particulare să comande 
lemne şi să avanseze bani de pe acum. 

M. Antonescu: Este o problemă de transport. 
A. Constantinescu: Sunt 5000 de frahte depuse. 
G-ral N. Bădescu: Mai este încă o chestiune ridicată de Marele Stat Major: 

avem o serie de vagoane spre Sudul Moldovei, cărora le este foarte greu să se 
strecoare. Până când nu se va termina cu parcurile acestea. nu se va putea face faţă 
situaţiei. 

M. Antonescu: Vă atrag atenţia că, faţă de ultimele manifestări ale aviaţiei 
inamice, în regiunea Moldovei, trebuie să ţineţi seama şi de aceste realităţi şi de nevoi 
şi să fixaţi un program în raport cu aceste noi constatări. 

Tr. Buradescu: E fixat, domnule preşedinte. 
M. Antonescu: Domnule Buradescu, eu ştiu ce înseamnă aprovizionarea cu 

lemne a Bucureştilor, fiindcă aici la Preşedinţie, ani de-a rândul m-am chinuit pentru 
ea. Ştiu că principial este vorba aici de o problemă de transport, ştiu că aveţi de 
întâmpinat colosal de multe greutăţi. Trebuie însă să luptaţi şi să le învingeţi. 

Domnul Mareşal Antonescu v-a spus şi altă dată să luaţi măsuri, ca să evitaţi 
aglomerările de vagoane, fiindcă triajele au să ajungă să fie bombardate. Aţi spus că nu 
se poate. lată unde am ajuns. 

Tr. Buradescu: La un trafic de 7000 vagoane zilnic, nu se putea să n-avem 
triaje. Acum, din lipsa triajelor, traficul Capitalei a scăzut cu 50%. 

M. Antonescu: Atunci, dacă nu sunt nici triaje, nu ştiu care mai este explicaţia 
că transporturile sunt într-o colosală scădere. 

Rog şi Marele Stat Major să examineze această problemă de interes general. 
Trebuie să găsim o soluţie comună ca să ajutăm Calea Ferată. Dacă are nevoie pentru 
refacerea imediată a liniilor, să găsim mijloace. 

Tr. Buradescu: S-a hotărât să părăsim triajele; sunt prea mari obiective. 
M. Antonescu: Orice alte măsuri. Dacă aveţi nevoie de vreun sprijin, vă rog s-o 

spuneţi. 

O. Vlădescu: Domnul Mareşal a precizat ce ajutor trebuie dat: Ministerul de 
Război să organizeze servicii de cărăuşie. In punctele în care Calea Ferată nu poate să 
disperseze materialul, să vină acest serviciu şi s-o ajute. În audienţa comună pe care am 
avut-o cu domnul Buradescu, s-a hotărât acest lucru şi s-a stabilit să se ţină o conferinţă 
împreună cu delegaţii Marelui Stat Major şi Ministerul de Război, ca să se lichideze 
această situaţiune. 

M. Antonescu: Domnul Buradescu, împreună cu Marele Stat Major, să ia 
măsuri urgente. 

Referatul dlui Enescu, ministrul Muncii, relativ la situaţia lucrătorilor de la 
Atelierele C.F.R. Griviţa 

Această chestiune trebuie să o discutăm aparte şi să vedem măsurile care 
trebuie luate pentru ca să ajutăm Calea Ferată. Calea Ferată a luat unele măsuri, dar ele 
nu sunt suficiente şi va trebui să fie sprijinită în acţiunea sa. 

Ajutorarea salariaţilor sinistraţi de către întreprinderile la care lucrează 
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S. Ghiolu: Această chestiune s-a rezolvat; am avut o consfhtuire cu 
reprezentanţii U.G.l.R.-ului şi Camera de Comerţ. 

M. Antonescu: Precizarea fondurilor din care urmează să se pună la 
dispoziţia Ministerului de Război suma de I 00 milioane, necesară amenajării 
căminelor-preventoriu de la Predeal, Buşteni, Curtea de Argeş şi Antoneşti. 

G-ral Gh. Marinescu: S-a dat ordin să se dea din fondurile Apărării Pasive. 
O. Vlădescu: Problema s-a rezolvat şi dl. Mareşal Antonescu a dat 

dispoziţiuni să se dea din fondul Apărării Pasive. 
M. Antonescu: Pentru evacuarea copiilor din Capitală, cât s-a dat? 
O. Vlădescu: S-au dat 50 milioane lei. 
M. Antonescu: Prin urmare, problema este rezolvată. 
Avizul dlui general Gerstenberg asupra publicării înştiinţării referitoare la 

alarmare şi asupra modului de camuflare a autovehiculelor germane 
Domnule general Marinescu, v-am trimis dvs. să examinaţi chestiunea 

schimbării sistemului de camuflare. Dvs. aţi spus că germanii nu respectă dispoziţiunile 
luate cu privire la camuflare. A rămas ca această chestiune să se examineze de Marele 
Stat Major împreună cu germanii, pentru a se vedea care este soluţiunea pe care trebuie 
s-o adoptăm. 

Vă amintiţi, domnule general, că dl. ministru de Război, g-ral Pantazi, a 
propus decamuflarea până la prealarmare şi dl. g-ral Vasiliu a citat propriul său 
accident, pentru ca să explice logica unor măsuri severe. 

G-ral Gh. Marinescu: Am prezentat alternativa dlui g-ral Gerstenberg aşa 
cum s-a pus în Consiliul anterior, dacă se menţin măsurile luate cu privire la camuflare, 
în care caz ele trebuie să fie respectate şi de trupele germane, sau schimbăm sistemul 
de camuflare. Dl. g-ral Gerstenberg mi-a spus că trebuie să menţinem măsurile de 
camuflare, aşa cum au fost luate şi că se vor înăspri sancţiunile împotriva germanilor 
cari nu respectă aceste măsuri, în care scop va vorbi cu comandantul Corpului de 
Armată german. 

M. Antonescu: Prin urmare, nu se poate renunţa la măsurile de camuflare şi 
ele se vor respecta şi de către germani. 

În regiunea Bucureşti, trebuie să vă mărturisesc, după propria mea experienţă, 
că acum nu mai văd atât de multe vehicule abătându-se de la regulele de camuflare. 

Mi s-a spus că în regiunea frontului nu se respectă aceste dispoziţiuni cu 
privire la camuflare. 

G-ral Gh. Marinescu: Acei cari vin dinspre front nu respectă măsurile de 
camuflare. 

M. Antonescu: Aceasta este o problemă militară. Rog Marele Stat Major să se 
ocupe de ea. 

Faţă de ultima situaţie a bombardamentelor aeriene, cred că trebuie să rămână 
acelaşi sistem de camuflare. 

G-ral R. Enescu: Mai ales că nu se dă alarma decât de la trei avioane în sus. 
M. Antonescu: Problema administrării fondurilor strânse pe baza Legii nr. 

72/944. Ordonanţarea sumei de lei 150 milioane pe numele Primăriei Capitalei. 
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Este aceeaşi chestiune: satanica problemă, cum să se împartă fondurile pentru 
lucrările de interes general şi pentru lucrările de interes local. 

M. Vulclnescu: Veţi primi decretul. 
M. Antonescu: Nu cunosc o problemă mai discutată decât aceasta. Cred că de 

la Războiul Troiei nici o chestiune nu a fost atât de discutată. Numai Războiul Troiei şi 
această chestiune au fost atât de discutate. 

M. Vulcinescu: În principiu, chestiunea a fost rezolvată, urmează să apară 
decretul, pe care vi-l vom trimite pentru semnare. 

M. Antonescu: Planul informativ referitor la cheltuielile făcute pentru 
asistenţa sinistraţilor, de către Consiliul de Patronaj al Operelor Sociale. 

Aceasta este o problemă care îl interesează şi pe dl. ministru Enescu, căci 
centrele de ajutorare imediată nu pot să aibă sarcina unei asistenţe permanente. 

Consiliul de Patronaj, dl. col. Mihuţ, care se ocupă de această chestiune mi-a 
trimis acest plan informativ de cheltuieli pentru asistenţa sinistraţilor. O-sa a venit la 
mine şi am discutat problema organizării acestor centre. Situaţiunea este aceasta, dacă 
s-ar construi centre: 

Bugetul de cheltuieli al unui centru de asistenţă: 
I. Cheltuieli de instalare şi întreţinere, cca IO.OOO lei lunar ........ 120.000 lei. 
2. Costul a 350 mese acordate sinistraţilor pe câte 30 zile (I 00 lei masa) ..... 

350.000 lei. 
3. Costul a 600 articole îmbrăcăminte, încălţăminte, pentru bărbaţi, femei şi 

copii în limita sumei de lei 4.500 de persoană ................... 2.700.000 lei. 
4. Cheltuieli afectate aprovizionării cu combustibil pentru asistenţa a 150 

sinistraţi cu câte 500 kg lemne ......... 300.000 lei. 
Totalul sumelor ce trebuie investite la înfiinţarea centrelor ............ . 

3.470.000 lei. 
5. Suma necesară ajutorării în bani .............. 2.000.000 lei. 
6. Cheltuieli de evacuare pe C.F.R. şi alte mijloace pentru 350 persoane socotit 

a 400 lei de persoană ........... 140.000 lei. 
Totalul cu cheltuielile care se fac după bombardament .......... 2.140.000 lei. 
Totalul de cheltuielile unui centru ........... 5.610.000 lei. 
Totalul sumelor necesare la finanţarea a 300 centre de asistenţă ......... . 

1.041.000.000 lei. 
Totalul sumelor necesare la 300 de centre după producerea bombardamentului: 
642.000.000 lei. 
Totalul general pentru dotarea 300 de centre .......... 1.683.000.000 lei. 

CAPITOLUL II 

Acţiunile speciale executate de organele centrale ale Consiliului de Patronaj 

I. Cheltuielile pentru cazarea a 25.000 sinistraţi în barăcile şi bordeiele 
construite de Ministerul de Război în Bucureşti şi eventual în diferite regiuni ale ţării 
socotind 15.000 lei de persoană pentru completarea strictului necesar încartiruirii; una 
sau mai multe obiecte dintre următoarele: pătură, saltea, cearceafuri, pernă, lighean, 
lămpi, combustibil, sobe ..... 375.000.000 lei. 
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2. Cheltuieli pentru procurarea de mijloace speciale necesare asistenţei 
sinistraţilor ( coloane speciale auto de primă intervenţie, cerute din Germania, 
alimentarea şi întreţinerea lor) .................. 30.000.000 lei. 

3. Cheltuieli pentru mijloacele de transport în vederea executării 
aprovizionărilor ............... 25.000.000 lei. 

4. Cheltuieli pentru organizarea depozitelor centrale şi regionale de materiale, 
conservarea şi paza lor .................. 10.000.000 lei. 

5. Imprimate diferite (boniere, liste, fişe, registre, publicaţii etc.) .......... . 
1 O.OOO.OOO lei. 

6. Cheltuieli de transport şi deplasare pentru cercetări, control, aprovizionări şi 
recunoaşteri ............ 3 .OOO.OOO lei. 

7. Organizarea şi întreţinerea a 4 cămine pentru bătrâni şi infirmi rămaşi fără 
susţinători (pentru 200 persoane fiecare pe 1 an) ................. 40.000.000 lei. 

Totalul general al acţiunilor speciale ................... 493.000.000 lei. 
Neprevăzute ................. 124.000.000 lei. 
Totalul cheltuielilor bugetului informativ ............ 2.300.000.000 lei. 
Acestea sunt propuneri pentru înfiinţarea a 300 de centre, dintre care în judeţul 

Ilfov 47, iar în Bucureşti 32 de centre. 
Desigur că pe această bază nu putem să mergem în împrejurările actuale, căci 

ar fi o imposibilitate totală. De aceea, am propus o altă soluţiune pentru ca să ajungem 
la reducerea cheltuielilor, ele urmând să se facă numai acolo unde este absolut necesar, 
unde nu există alte centre de care ne putem folosi. Am propus să se facă centre 
regionale, să se organizeze anumite locuri de depozitare, care să fie folosite în mai 
multe judeţe şi unde există centre de aprovizionare să se facă organizaţie comună cu 
organizaţia lnt. Colonel Cărbunescu şi cu Ministerul Aprovizionării, pentru a nu mai fi 
nevoie de alte mijloace de finanţare prin Patronaj, în afară de mijloacele de finanţare 
ale aprovizionării. 

Deci, se va folosi tot ce poate fi folosit şi nu se va mai transporta dintr-o 
regiune în alta, se va lua de acolo. Totuşi, planul acesta regional presupune şi el un 
economat, o secţie de transporturi, fiindcă în măsura în care reducem numărul centrelor 
şi le împărţim pe regiuni, sporesc necesităţile de transporturi şi trebuie să se formeze 
coloane pentru facerea lor. 

Trebuie să se sporească, prin urmare, numărul coloanelor pe măsură ce se 
reduce numărul centrelor. Vor fi în total 32 de centre, dintre care 7 centre regionale. 

Rog pe dl. ministru de Finanţe ca, împreună cu Consiliul de Patronaj, cu dl. 
Marcel Stati şi cu dl. col. Mihuţ, directorul Serviciului Secţiei Patronajului, care se 
ocupă de această chestiune, să examineze mijloacele imediate necesare pentru 
funcţionarea acestor centre, ţinând seamă de alocaţiile care au fost date până astăzi, 
ţinând seamă de alocaţiile care s-au dat cu scopuri adiacente altor organizaţiuni. Rog, 
de asemenea, Statul Major ca, împreună cu dl. col. Mihuţ şi Ministerul Aprovizionării, 
să stabilească locurile unde urmează să se facă aceste centre de depozite, utilizându-se 
şi organizaţia Colonel Cărbunescu şi depozitele Ministerului Aprovizionării, pentru ca 
Consiliul de Patronaj să nu mai cheltuiască sume importante cu investiţiile, în diferite 
centre de organizare şi aprovizionamente. Astfel vom restrânge la maximum nevoile 
Consiliului de Patronaj. 
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M. Vulcinescu: Pe lângă suta de milioane, care am dat-o, Ministerul de 
Finanţe a mai dat 300 de milioane, pentru activitatea aceasta şi ni s-a declarat că 
deocamdată aceste sume sunt suficiente. 

M. Antonescu: Vă mulţumesc. Deocamdată se va putea face faţă necesităţilor. 
Vă rog să examinaţi în cadrul acestui program ce poate fi imediat necesar. 

Deocamdată ajunge ceea ce s-a dat pentru primele măsuri, însă trebuie să ţinem seama 
de evoluţia situaţiei, de nevoile care vor veni. 

M. Vulcinescu: Din discuţiile pe care le-am avut cu Poşta pentru majorarea 
tarifului, am ajuns la hotărârea de a introduce un timbru în acest scop, pentru ca cu 
(sic!) sumele realizate din vânzarea lui să putem acoperi în parte sumele necesare date 
pentru ajutorarea sinistraţilor şi a formării centrelor de asistenţă. 

M. Antonescu: Pot fi şi alte mijloace. 
Prin urmare, vă rog să studiaţi, aşa cum am hotărât. 
Necesitatea revenirii asupra blocării cotelor de 10% şi 30% din contribuţia 

anuală de 90 milioane lei, acordată Eforiei 
Dl. dr. Burileanu mi-a trimis mie mai multe cereri; una din ele este în legătură 

cu blocarea aceasta de 90 milioane lei, care aduce o paralizare a funcţionării spitalelor. 
Vă rog să examinaţi această cerere, domnule ministru de Finanţe, cu tot curajul, pentru 
că problema spitalelor este o problemă importantă şi trebuie să adoptăm o soluţie cât 
mai eficace, mai ales când avem în faţa noastră primejdia întinderii epidemiilor. 
Trebuie să ne preocupe în cel mai înalt grad chestiunea spitalelor, căci epidemiile se 
vor întinde mai ales spre toamnă, când se vor agrava condiţiunile de păstrare a higienii 
şi când aprovizionările cu lemne vor fi în suferinţă. 

De asemenea, Eforia Spitalelor Civile solicită: ,, Ridicarea blocării aceloraşi 
cote din contribuţia de 45 milioane lei a Ministerului Sănătăţii, pentru întreţinerea 
clinicelor Facultăţii de Medicină din Bucureşti". 

De asemenea, şi pentru această cerere a Eforiei Spitalelor Civile solicită 

aceeaşi înţelegere pentru deblocarea unei cote din contribuţia de 45 milioane lei, pentru 
a veni în ajutorul întreţinerii clinicelor Facultăţii de Medicină din Bucureşti. 

Dr. P. Tomescu: Problema aceasta se pune pentru toate spitalele şi rugăm pe 
dl. ministru de Finanţe să o rezolve în mod general pentru toate instituţiile sanitare. 

M. Antonescu: Faţă de primejdia întinderii epidemiilor, trebuie să ne gândim 
serios la regimul spitalelor. 

G. Netta: Am dat pentru cuptoarele de deparazitare şi vom da tot ce va fi 

M. Antonescu: Cerere pentru autorizarea Eforiei să contracteze un împrumut 
de 60 milioane lei la Casa de Depuneri. 

Vă rog să examinaţi această cerere, domnule ministru Tomescu, împreună cu 
dl. ministru Netta, pentru că Eforia are suficiente garanţii şi acordarea acestui 
împrumut ar pune Eforia în situaţiunea de a cere mai puţin de la Stat. 

G. Netta: Cere aceşti bani pentru lucrări de investiţie. 
M. Antonescu: Examinaţi această cerere a Eforiei şi hotărâţi dacă se poate 

acorda acest împrumut. Eforia garantează cu averea ei acest împrumut. 
G. Netta: Numai să nu arunce banii fără nici un folos. 
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M. Antonescu: Domnule ministru Netta, te rog să examinezi această cerere cu 
toată bunăvoinţa. 

Chestiunea obştiilor de la Curtea de Argeş 
Am luat hotărârea să se facă cercetări cu privire la obştiile de la Curtea de 

Argeş, pentru că sunt nemulţumiri şi trebuie să punem ordine. 
P. Nemoianu: Am dat dispoziţiuni să se facă cercetări. 
M. Antonescu: Zilele trecute a venit la mine un domn colonel din Argeş, 

dintr-o veche familie de moşneni, şi mi-a spus că sunt foarte mulţi cari nu fac parte din 
obşte şi că sunt puşi la conducerea obştei persoane improvizate. Am hotărât, cu prilejul 
conferinţei de la Argeş, să reluaţi această chestiune şi s-o examinaţi. 

P. Nemoianu: Am dat ordin să se facă cercetări şi vă voi raporta. Am cerut să 
ni se prezinte cazuri concrete. 

M. Antonescu: Pentru izlazuri, de asemenea, v-aş ruga, când veniţi la mine, să 
aduceţi şi programul cu lucrări privitoare la izlazuri, pe care îl fixasem cu dl. ministru 
Pană, pentru a vedea ce s-a realizat. 

Interpretarea eronată, dată de organele de Poliţie şi Siguranţă dispoziţiuni/or 
Preşedinţiei Consiliului de Miniştri, comunicată cu adresa nr. 3543 din 28 martie, 
privitor la dreptul de folosinţă a aparatelor de radio-recepţie de către evreii asimilaţi 
cu românii, botezaţi sau căsătoriţi cu românce, adică de evreii din categoria a doua. 

G. Marinescu: S-a acordat dreptul de folosinţă a aparatelor de radio-recepţie 
la trei categorii de evrei: celor asimilaţi cu românii, celor botezaţi şi celor căsătoriţi cu 
români. Pentru categoria evreilor asimilaţi cu românii, organele de Poliţie refuză să-i 
considere în categoria celora cari au dreptul să folosească aparatele de radio-recepţie. 

G-ral C. Vasiliu: Dacă s-au botezat sau s-au căsătorit cu români, li s-a 
schimbat calitatea? Aceasta este chestiunea. 

M. Antonescu: Câţi sunt aceştia? 
G-ral C. Vasiliu: Botezaţi sunt foarte mulţi; căsătoriţi, mai puţini. 
M. Antonescu: Societatea de Radio-Difuziune, în momentul când s-au fficut 

sporirile de tarife, a acceptat, pentru crearea fondului Casei Ziariştilor, să contribuie cu 
50 lei de fiecare abonament. În afară de aceasta, Societatea de Radio-Difuziune a 
executat nenumărate lucrări de interes militar, şi chiar una din acestea este la ordinea 
de zi a şedinţei de astăzi. 

Societatea de Radio-Difuziune a luat asupra sa semnalizările în legătură cu 
prealarmarea şi a fficut un program de investiţii mai mare. Societatea de Radio
Difuziune a cerut să i se dea posibilitatea creării de noi mijloace, de noi venituri pentru 
a putea face faţă cheltuielilor, aceasta prin sporirea numărului de abonamente. Mi se 
pare că evreii au o taxă specială şi li s-a cerut chiar sporirea acestor taxe pentru evrei. 
Aceasta nu este o problemă politică sau morală, este o problemă de venituri pentru 
Societatea de Radio-Difuziune. 

Rog pe dl. ministru g-ral Vasiliu să ne spună dacă crede că o asemenea măsură 
are o înrâurire asupra ordinei publice sau nu. 

G-ral C. Vasiliu: Deloc. Eu iau măsuri de la caz la caz. 
M. Antonescu: Atunci problema este rezolvată. De asemenea, se admite şi 

sporirea de tarife pentru evrei, aceasta, pentru a se putea spori veniturile Societăţii de 
Radio-Difuziune. 
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Dispoziţiuni date pentru asigurarea răspândirii prin radio a măsurilor 
urgente impuse de starea de război, în legătură cu Apărarea Pasivă şi a teritoriului şi 
dreptul de folosinţă a aparatelor de radio-recepţie în timpuri excepţionale 

Această chestiune se va trimite la Marele Stat Major. 
Problema aprovizionării cu sulfat de cupru a viticultorilor. 
Din nou avem întâmpinarea Uniunii Centrale a Sindicatelor Viticole şi Pomi

cole în legătură cu creditul care este necesar şi cu aprovizionările cu cupru a 
viticultorilor. Rog pe dl. ministru g-ral Dobre să examineze această cerere a Uniunii 
Centrale a Sindicatelor Viticole şi Pomicole. 

G-ral Gh. Dobre: I-am convocat la mine pentru vineri la ora 8, cu care ocazie 
voi soluţiona această cerere. 

M. Antonescu: Majorarea tarifelor Societăţii Comunale a Tramvaielor 
Bucureşti. 

Domnul inginer Neamţu, director general al Societăţii Tramvaielor Bucureşti, 
împreună cu dl. inginer loanovici au venit la mine şi mi-au arătat situaţiunea grea în 
care se găseşte Societatea Comunală a Tramvaielor Bucureşti şi a cerut sprijinul 
Guvernului. 

În toate ocaziile, această Societate a răspuns cu toată bunăvoinţa, de pildă: 
când a fost vorba de organizarea echipelor de autobuze de Cruce Roşie, la începutul 
războiului, Societatea Tramvaielor a pus la dispoziţie autobuzele sale pentru transpor
tarea răniţilor, pentru că numărul de vehicule era insuficient. Societatea Comunală a 
Tramvaielor Bucureşti a dat imediat autobuzele sale şi ne-a ajutat foarte mult. 

Ori de câte ori a fost nevoie pentru transporturi, cum a fost la un moment dat 
în Moldova, am Bcut apel la această Societate, care totdeauna a Bcut tot ce i-a stat în 
putinţă. De asemenea, şi-a dat contribuţia sa la Apărarea Pasivă, a pus autobuze la 
dispoziţia ministerelor etc. Vă spun toate acestea pentru ca să înţelegeţi de ce eu cred 
că trebuie să dăm Societăţii Comunale a Tramvaielor Bucureşti tot sprijinul. Nu este 
vorba numai de sporirea tarifului, care, desigur, rămâne să fie examinată de dl. primar 
general al Municipiului Bucureşti, care ne va propune ceea ce va crede că este necesar. 

În afară de sporirea tarifelor, Societatea Comunală a Tramvaielor Bucureşti 
solicită unele credite, de la institutele de credit. Societatea trebuie să fie sprijinită 
pentru că a avut pagube mari de pe urma bombardamentelor, totuşi nu chiar atât de 
mari cum ni s-a părut la început. Am cercetat care sunt pagubele pe care le-a suferit 
Societatea Comunală a Tramvaielor Bucureşti până acum şi am constatat că nu sunt 
atât de mari, totuşi sunt destul de însemnate. Va trebui să găsim mijloace pentru ca 
această Societate să fie ajutată. Societatea aceasta a Bcut în mod gratuit atâtea servicii, 
pentru Crucea Roşie, pentru Apărarea Pasivă etc. Va trebui să găsim mijloace de 
sprijinirea acestei societăţi, în afară de sporirea tarifului. Guvernul nu poate admite o 
sporire a tarifelor, antisocială, pentru că aceasta creează nemulţumiri. Trebuie să ţinem 
seamă de pagubele suferite şi trebuie să găsim toate mijloacele pentru a ajuta această 
societate. 

Rog pe dl. ministru Netta să examineze şi să sprijine personal Societatea 
Comunală a Tramvaielor Bucureşti şi să vadă ce este de fficut în privinţa creditelor. 
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G. Netta: Societatea Comunală a Tramvaielor Bucureşti s-a bucurat 
întotdeauna, la toate instituţiile de credit, de o foarte bună primire. 

M. Antonescu: Nu şi în ultima vreme. 
În ceea ce priveşte tarifele, rog pe dl. g-ral Răşcanu şi pe dl. Romaşcanu ca să 

cerceteze această cerere, ţinând seamă de consecinţele pe care ar putea să le aibă o 
sporire a tarifelor şi pe u.nnă vom discuta cu dl. ministru g-ral Dobre şi cu dl. ministru 
Ghiolu ce-i mai putem face şi sub ce formă putem da sprijinul nostru acestei societăţi. 
Problema creditelor şi a tarifelor este o problemă urgentă. 

G. Netta: S-a mărit costul kilowatului, s-au ridicat taxele de gunoi, se pot urca 
şi tarifele la tramvaie. 

M. Antonescu: Trebuie să aprobăm o urcare, însă nu excesivă. 
G-ral Gh. Dobre: Am urcat tarifele de curând şi au fost proteste. 
G. Netta: Sunt proteste şi împotriva subscrierii la împrumut. 
M. Antonescu: Societatea Tramvaielor are un tarif redus, trebuie însă ca 

această sporire să nu ajungă la consecinţe antisociale. 
Domnilor miniştri, cu aceasta am terminat chestiunile de la ordinea de zi; vor 

rămâne în sala de Consiliu numai d-nii miniştri de la departamentele economice, pentru 
a rezolva câteva chestiuni urgente. 

Şedinţa se suspendă. 
Şedinţa se redeschide sub preşedintia domnului profesor Mihai 

Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 
Participă domnii: g-ral Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi ministru 

ad-interim al Economiei Naţionale; prof. Gheron Netta, ministrul Finanţelor; Petre 
Nemoianu, ministrul Agriculturii şi Domeniilor; Ovidiu Vlădescu, subsecretar de Stat 
al Românizării; Mircea Vulcănescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; g-ral 
I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al 
Industriei, Comerţului şi Minelor; Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul 
Afacerilor Interne; g-ral I. Arhip, subşef al Marelui Stat Major; g-ral Socrate 
Mardare, subşef al Marelui Stat Major; Vintilă Petala, ministru plenipotenţiar; col. I. 
Protopopescu, din Marele Stat Major. 

M. Antonescu: Domnul ministru al Finanţelor are cuvântul. 
G. Netta: Domnule prim-ministru, mi-aţi trimis şase note, care v-au fost 

remise de Delegaţia Germană, privitoare la finanţările Armatei germane. 
Prima notă se referă la aprovizionări: cantităţile aprobate de către dl vicepreşe

dinte al Consiliului pentru aprovizionare, fiind puse la dispoziţie de către Subsecreta
riatul de Stat al Aprovizionării şi termenul predării către Armata germană fiind fixat în 
detaliu, problema finanţării acestor livrări a devenit urgentă. Ministerul Finanţelor ar 
trebui să pună la dispoziţie cca I 0,5 miliarde lei pentru ca furnizorii să poată cumpăra 
mărfurile diferite de la producători. Livrările l.N.COOP-ului, de cca 7,5 miliarde lei, 
pot fi finanţate, avansându-se sumele necesare din fondurile create prin convenţiile din 
9 februarie, pe câtă vreme pentru celelalte livrări, ca de exemplu, vite, porci, lemn, 
ciment, zahăr şi sare, Ministerul Finanţelor ar trebui să avanseze sumele necesare el 
însuşi. 

Domnule prim-ministru, aveţi la punctul: (sic!) nota noastră, în care lămurim 
această chestiune în modul u.nnător: 
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„Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării arată că este în măsură să pună la 
dispoziţia Armatei germane mărfuri diferite în valoare de 10,5 miliarde lei. 

Finanţarea acestor cumpărături se cere a se face prin avansuri, fie de către 
Banca Naţională, fie de către Ministerul de Finanţe. 

Problema are două aspecte: 
a. Introducerea în contingente a articolelor care nu figurau până acum. Această 

operaţiune este posibilă prin micşorarea contingentelor existente, despre care se poate 
şti cu siguranţă că nu vor fi în întregime folosite până la sîarşitul anului convenţional". 

M. Antonescu: Sau prin suplimentarea unor contingente, rămânând să vedem 
la urmă la ce duce balanţa: dacă se trece de contingentele stabilite la 9 februarie. 

G. Netta: ,,b. Asigurarea finanţării necesare prin Banca Naţională, de îndată ce 
partea germană va da acoperirea necesară prevăzută de Convenţie, adică, potrivit 
prevederilor actuale, suma corespunzătoare de franci elveţieni (sau aur, pentru o parte 
din contravaloarea lor). 

Dacă admitem că cel puţin 30% din valoarea articolelor cumpărate reprezintă 
taxe fiscale şi că din restul de circa 7 miliarde, ce s-ar cuveni producătorilor, Banca 
Naţională ar face imediat numai un efort de 40% (cât s-ar da acestor producători drept 
prim acont), suma imediat necesară ar fi 2,8 miliarde lei. 

Din această sumă, Banca Naţională nu ne-a pus la dispoziţie decât 
300 milioane lei. 

În consecinţă, pentru ca livrările aprobate de Subsecretariatul de Stat al 
Aprovizionării să poată începe, este nevoie ca Banca Naţională să pună de îndată la 
dispoziţia organelor prevăzute suma de 2,5 miliarde lei. 

În acest scop, ar trebui ca partea germană să procure, cu destinaţie specială în 
vederea acestei operaţiuni, circa 15 milioane franci elveţieni. 

Pentru a se putea plăti producătorilor întreaga sumă datorată (7 miliarde lei), 
acoperirea corespunzătoare ar trebui să fie de 42 milioane franci elveţieni. 

În sfârşit, pentru ca şi sumele cuvenite Statului drept taxe să poată fi achitate, 
această acoperire va trebui să fie de 60 milioane franci elveţieni. 

Ţinând seama că până acum Guvernul German n-a predat Băncii Naţionale 
decât 50 milioane franci elveţieni din cele 150 milioane prevăzute de Convenţie, 
înseamnă că există - potrivit prevederilor actualei Convenţii - suficientă margine 
pentru noua sumă de 60 milioane franci elveţieni, ce ar fi necesară, pentru ca să 
permită întreaga finanţare a aprovizionărilor prevăzute pentru Armata germană. 

M. Antonescu: Ceea ce trebuie să facem este să stabilim, printr-un Protocol 
sau printr-o scrisoare, sporirea articolelor neprevăzute în contingente, care ar urma să 
fie livrate în cadrul noilor cereri, fie prin comprimarea contingentelor anterioare, fie, 
pur şi simplu, prin suplimentarea contingentelor existente, urmând să vedem cum vom 
acoperi contingentele. 

V. Petala: Avem pregătit textul. 
M. Antonescu: Acesta este primul lucru în ceea ce priveşte finanţarea, 

rămânând ca între noi, adică între Ministerul de Externe, care urmăreşte problemele, şi 
eu, care cer domnului Clodius aur şi devize şi mă tocmesc de fiecare dată, încât mi-e 
penibil, să existe din vreme toată docurnentaţiunea necesară asupra tuturor sumelor 
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date de noi şi asupra tuturor mărfurilor şi aprovizionărilor livrate, pentru că este potrivit 
ca, în împrejurările actuale, să nu cerem germanilor să ne trimită aur şi devize cu 
anticipaţie. 

Or, în această privinţă, acum există o mare controversă: domnul Clodius, 
printr-o notă, afirmă că ar fi încă o margine de circa 8-9 miliarde în favoarea 
germanilor, ţinând seama de livrările făcute României şi de prestaţiunile româneşti 
corespunzătoare. 

Tot în legătură cu această problemă, trebuie să examinăm şi rezultatele 
procedurei de până acum, pentru ca de aici înainte să fie pusă ordine absolută, ceea ce 
dl g-ral Arbore ne informează, din nefericire, că nu există, în privinţa ridicărilor de pe 
teren, fiindcă continuă (sic!) să se facă ridicări de-a dreptul şi cumpărări directe, lucru 
pe care desigur îl voi discuta şi eu cu domnul Clodius şi voi cere să se ia măsuri. 

Am să discut cu dânsul şi raportul pe care dl g-ral Şteflea l-a dat domnului 
Mareşal în privinţa distrugerilor din Moldova. Trebuie să oprim aceste lucruri şi trebuie 
să luăm măsuri de îndreptare. 

Rog Marele Stat Major ca, prin ofiţerii de legătură, să atragă atenţia 

Comandamentului german că germanii nu pot să cumpere prin mijloace directe; în al 
doilea rând, că nu pot să facă ridicări şi că toate furnizările şi plăţile se fac prin 
Intendenţa noastră. Acest lucru să fie respectat. 

Al doilea lucru: trebuie ca Ministerul de Interne să ia măsuri şi să atragă 

atenţia organelor militare locale, care să poată interveni, pe baza ordinelor Marelui Stat 
Major, ca să oprească măsura aceasta, ca prim pas, şi să ne atragă atenţia nouă, 
orişicând se vor ivi asemenea situaţii. 

Şi dacă lucrurile vor continua, trebuie să trecem la măsuri de fapt, confiscând 
mărfurile care se iau împotriva regulelor stabilite. 

A mai fost un moment greu în 1941, când am fost siliţi să luăm măsuri, ca să 
împiedicăm o asemenea stare de lucruri. A durat câtăva vreme şi apoi lumea s-a 
obicinuit cu ordinea. 

P. Strihan: Noi am difuzat dispoziţiunile. 
M. Antonescu: Da, dar acum să difuzaţi şi ordine pentru respectarea 

principiilor din instrucţiuni; să citaţi cazuri concrete, aduse imediat la cunoştinţa dv., ca 
să putem interveni îndată, şi prin organele politice şi prin organele militare, şi să 

atragem atenţia asupra neregulelor care se comit. 
Un alt lucru care trebuie făcut este să avem o evidenţă, mai întâi pentru că 

toate aceste chestiuni au un coeficient de relativitate. S-au făcut foarte multe ridicări. 
După nota trimisă mie de domnul ministru g-ral Arbore, pentru mărfurile predate prin 
Armată, nu este vorba decât de o valoare de 870 milioane lei. Or, domnul Mareşal 
Antonescu mi-a spus că este cu neputinţă să fie numai atât, pentru că numai dintr-un 
judeţ din Bucovina s-au ridicat 5000 vite, care singure reprezintă 150 milioane lei. 
Totalul tuturor ridicărilor făcute trebuie să fie cu mult mai mare. 
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M. Vulclnescu: Din fiecare judeţ din Moldova s-au ridicat bunuri în valoare 
de 180.200 milioane lei. 

G-ral I. Arbore: Este adevărat că noi până astăzi n-avem o situaţie a acestor 
ridicări, deşi am intervenit şi la prefecturi şi la comandamentele etapelor, ca să se 
adune toate datele. Totalul ultimului tablou este de 1.152.532.871 lei, dar el nu 
cuprinde decât două judeţe, Ilfov şi Vâlcea, pentru care am toate datele. Celelalte 
judeţe n-au trimis tablourile. Dl g-ral Stavrat va avea către 1 O iunie o situaţie de ceea ce 
s-a petrecut în judeţele din Comandamentul Etapelor, unde s-a fficut majoritatea 
ridicărilor. 

M-am adresat şi Guvernământului Transnistriei, care a dat foarte mult, dar n-am 
putut primi nici o comunicare scrisă. Acolo este ceva, faţă de care vă rog pe dv. să 
interveniţi, pentru că orişice cerere am fficut, a rămas ffiră răspuns. Or, noi nu ştim ce 
contingente să dăm dacă nu cunoaştem ce s-a satisfficut din ele. Am trimis ofiţeri la 
acest Guvernământ şi mi s-a comunicat că ei n-au nici o socoteală, că sunt dispersaţi şi 
că nu ştiu nimic. 

Guvernământul Bucovinei n-a răspuns. 
De la Guvernământul Basarabiei, domnul g-ral Stavrat ne va aduce toate 

socotelile. 
Până când aceste lucruri nu sunt fficute, nu vom putea şti care sunt socotelile şi 

ce s-a satisfficut din ceea ce au ridicat germanii. Aceasta este prima chestiune asupra 
căreia, neavând date, am putea să rămânem la un moment dat descoperiţi cu ceea ce s-a 
ridicat de acolo şi nu s-a plătit. 

M. Antonescu: Ce s-a fficut de Marele Stat Major şi de Ministerul de Interne 
până acum, ca urmare a Consiliului pe care l-am ţinut la Snagov şi care avea să 
înlesnească domnului g-ral Arbore constatarea statistică a ridicărilor? 

G-ral I. Arhip: Domnul g-ral Arbore dăduse un ordin. În urma acestui ordin, 
am stabilit ce nou ordin să dăm noi ca să avem o situaţie exactă şi în zece zile toată 
lumea să anunţe ce i s-a ridicat. 

M. Antonescu: Ministerul de Interne ce a fficut? 
P. Strihan: Ministerul de Interne, împreună cu domnul g-ral Arbore, a dat un 

ordin către prefecturi. Acest ordin a avut un termen, care s-a cerut să fie prelungit. S-a 
acordat termen până la 1 O iunie, aşa că peste două zile vom avea situaţia complectă din 
toate judeţele. 

M. Antonescu: Numai din Moldova sau din toată ţara? 
P. Strihan: Din toată ţara. 
M. Antonescu: Dar domnul g-ral Arbore vorbeşte de Comandamentul Etapelor. 
P. Strihan: Am dat ordine pentru toată ţara, fiindcă sunt unii refugiaţi cărora li 

s-au luat lucruri şi cari acum au ajuns în alte judeţe. 
M. Antonescu: S-au fficut publicaţii şi note în ziare, arătându-se la cine să se 

adreseze populaţia, pentru semnalarea acestor ridicări? 
G-ral I. Arbore: Ordinul s-a dat secret. 
M. Antonescu: S-ar fi putut să se spună: ,,Ridicări şi daune militare - nu 

germane". 
G-ral S. Mardare: S-ar fi încurcat atunci cu celelalte chestiuni ale noastre. 
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M. Antonescu: Să se precizeze atunci în formular: ,,ridicat de trupele germa
ne" şi „ridicat de trupele române". Foarte simplu. Dacă aţi fi făcut aşa s-ar fi respectat 
şi secretul, pentru că altfel totul va fi aprioric şi abstract. 

Eu am văzut la Bucureşti o infinitate de proprietari, cari au fost complect 
deposedaţi; li s-a ridicat de la moşii absolut tot. Am vorbit cu dânşii: unul este domnul 
Lugojianu, altul este domnul Gigurtu, cari mi-au spus că li s-a ridicat absolut totul. 

G-ral I. Arbore: Un altul sunt eu. 
M. Antonescu: Situaţia aceasta este generalizată. De ce n-aţi urmat procedura 

pe care v-am indicat-o? Era mult mai simplă. Am destulă experienţă după patru ani de 
guvernare. 

G-ral Gh. Dobre: Lăsaţi până la I O iunie, să vedem ce va fi. 
M. Antonescu: Datele adunate vor fi cu totul relative. Pot să apăr interesele 

româneşti, cu date inexacte? Mai bine fixez o sumă apriorică, forfetară, decât să fac o 
recunoaştere a pagubelor şi să mă trezesc apoi cu proprietari, cari să întrebe: ,,Ce 
suntem noi, ca să plătim pentru ceea ce s-a ridicat?" 

Şi atunci, noi suntem aceia cari, prin actele noastre, ajungem la date inexacte. 
Putem şti ceva până în două zile? 

M. Vulcinescu: Să se mai prelungească termenul, ca să se poată face 
declaraţii până Ia 20 iunie. 

M. Antonescu: De ce am mai făcut noi, atunci, Consiliu la Snagov? Ca să 
pierdem vremea? 

G-ral J. Arhip: Chestiunea a fost studiată pe toate feţele, dar Aprovizionarea 
dăduse un ordin. 

M. Antonescu: Dar era şi domnul g-ral Sireteanu acolo. Şi dacă domnul g-ral 
Arbore a dat ordinul Domniei-sale, aceasta nu însemnează că Domnia-sa n-ar fi fost 
mulţumit dacă ar fi obţinut un concurs cât mai larg pentru culegerea datelor. 

G-ral I. Arhip: Ordinul a fost dat la 4 mai, iar convocarea a fost făcută la 26 mai. 
Nu ni s-a dat minuta decât la 3 sau 4 iunie. 

M. Antonescu: Ordinul domnului g-ral Arbore era dat pentru cu totul altceva. 
G-ral I. Arhip: Pentru aceasta a fost dat. 
M. Antonescu: Domnul g-ral Arbore n-a vrut să facă o anchetă referitoare la 

toate ridicările germane, făcute prin toate mijloacele; domnul g-ral Arbore a urmărit să 
cunoască totalul aprovizionărilor fumizate Armatei germane, fie pe cale de ridicări 
locale cu bonuri puse la îndemână de organele militare, fie prin organele Intendenţei şi 
Armatei. Aceasta a urmărit. 

G-ral I. Arbore: Da. 
G. Netta: Ridicările au fost împărţite în cinci categorii. 
P. Strihan: Ordinul a fost elaborat într-o comisie prezidată de domnul 

ministru al Finanţelor. 
M. Antonescu: Eu am experienţa lucrurilor. Poţi să dai ordinele cele mai 

bune, dacă Ie dai unui organ care nu dispune de mijloace, nu faci nimic şi nici nu poţi 
cere ca acel organ să fie răspunzător. Nu e aşa, domnule g-ral Arbore? Puteţi dv. să 
adunaţi, cu organele pe care le aveţi, toate datele? 

G-ral I. Arbore: Nu pot decât acolo unde primesc concurs. 
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M. Antonescu: Deci, reveniţi la acelaşi lucru. 
G. Netta: Este nevoie de concursul Ministerului de Interne şi al Marelui Stat 

Major. 
G-ral I. Arhip: Ordinul este gata şi el va rezolva totul. Dar câte zile trebuie ca 

să se adune toate rezultatele? 
P. Strihan: 15 zile. 
M. Antonescu: Două săptămâni. 
G-ral I. Arhip: Vrem să facem ceva foarte exact. Ordinul este şi tipărit; a 

rămas numai să-i dăm drumul. 
G-ral S. Mardare: S-a oprit ordinul, fiindcă ne-a trebuit minuta, ca să lămu

rim anumite date. 
Trupele germane din Basarabia şi de pe Nistru cer să fie hrănite. În instrucţiu

nile dv. se prevede că ele trebuie să-şi formeze depozite şi că hrănirea de la noi să fie 
numai incidentală. 

M. Antonescu: Am revenit şi am stabilit că aprovizionările se fac prin 
Subsecretariatul nostru al Aprovizionării. 

În discuţiile cu domnul ministru Clodius am stabilit, în afară de contingente, o 
listă de obiecte, care trec peste contingente. Am stabilit astă-seară ca domnul Petala să 
pregătească textul şi, împreună cu domnul ministru Clodius, să facă un supliment de 
acord, rămânând să vedem cum facem acoperirea noilor cereri. În afară de acestea nu 
mai putem admite altele, fiindcă aşa am negociat cu domnul Clodius. 

G-ral S. Mardare: Din punct de vedere românesc, suntem absolut de acord. 
M. Antonescu: Dar domnul Clodius nu este român; este german şi tratează în 

numele Fiihrerului, Guvernului Reichului şi Armatei germane. A venit cu domnul g-ral 
Becker, ca să trateze pe aceste baze. 

G-ral S. Mardare: Trupele sunt lipsite de aprovizionamente, din cauza lipsei 
mijloacelor de transport. Trenurile nu permit să se care aprovizionări. 

M. Antonescu: Până acum aţi spus că nu prevedem toate contingentele; acum 
spuneţi că nu vin vagoane cu aprovizionări. Aceasta este o altă chestiune, la care am să 
viu îndată. 

În ceea ce priveşte prima problemă, rămâne bine stabilit. De altfel, domnule 
general, vă rog ca acest lucru să se execute; altfel Statul Major rămâne răspunzător, 
prin organele respective. 

Aţi propus aceeaşi chestiune domnului Mareşal: să continuaţi dv. să trataţi 
chestiunea aprovizionărilor şi domnul Mareşal a pus rezoluţia: ,,Se tratează numai de 
Ministerul Afacerilor Străine. Comisiunea de la Marele Stat Major se va desfiinţa. Ea 
va funcţiona pe lângă Ministerul Afacerilor Străine". Aţi primit comunicarea 
rezoluţiei? 

G-ral S. Mardare: N-am primit nimic. 
O. Vlădescu: Ceva mai mult: domnul Mareşal a adăugat că şeful Secţiei VII 

din Marele Stat Major va lucra pe lângă Ministerul Afacerilor Străine. 
G-ral I. Arhip: Am primit rezoluţia şi v-am răspuns că am desfiinţat comisia. 
M. Antonescu: Domnul Mareşal a pus această rezoluţie generală, arătând că 

nu revine şi cerând să se păstreze măsurile luate şi principiile. Şi atunci, asupra acestui 
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lucru rămâne definitiv stabilit, domnule g-ral Mardare, că nu se poate da trupelor 
germane nici o autorizaţie de a ridica de pe teren, nici dreptul de a cumpăra, fie cu bani, 
fie direct unele aprovizionamente şi articole în afară de acele care s-au stabilit în 
contingent sau prin protocolul de supliment de contingent stabilit de comun acord. 

Mi se spune că se fac totuşi reguli în fapt. Mâine voi spune dlui ministru 
Clodius acest lucru, că trupele gennane nu pot ridica mai mult decât s-a stabilit în 
contingent şi că voi da dispoziţiuni să nu se mai dea nici un leu dacă nu se respectă 
acest principiu, pentru că aceasta este limita puterilor noastre. Aşa am stabilit cu dl. 
ministru Clodius că tot ce nu se poate procura din România se aduce din Germania sau 
altă parte. 

G-ral S. Mardare: În contingent nu este fixat şi fânul. Fân nu se transportă de 
nicăieri pentru trupele gennane. Caii nu pot fi lăsaţi să moară de foame. Care este 
soluţiunea? Ei mănâncă din holdele oamenilor. 

M. Antonescu: Domnule general, foarte bine că puneţi această problemă. Dl. 
ministru Clodius a cerut un miliard pentru nevoile Armatei. 

G-ral S. Mardare: Ridică îanul firă nici o nonnă, nu dau nici un ban. 
Domnul general Schomer mi-a trimis următoarea telegramă: ,,Rog personal 

Statul Major să binevoiască a interveni pe lângă organele române de resort să dea 
dispoziţiuni pentru a se face plăţile în lei ale soldelor Armatei germane, conform 
comisiei de lichidare". 

M. Antonescu: Ce însemnează comisie de lichidare? Am ajuns la lichidare?! 
M. Vulclnescu: Se referă la convenţia din 9 februarie. 
M. Antonescu: Vă rog să daţi o telegramă în care să spuneţi că adresându-se 

Ministerului Afacerilor Streine cererea trimisă prin Marele Stat Major, vi s-a răspuns, 
pe baza datelor privitoare la plăţi - date date de Guvern - că s-au dat două miliarde 
peste sumele prevăzute de acorduri, anticipându-se asupra sumelor ulterior cuvenite. 

De aceea este bine să fie o coordonare. Dvs. nu ştiţi ce dăm; astăzi dimineaţă 
am dat 500 milioane, iar înainte am mai dat un miliard jumătate, ceea ce în total fac 
două miliarde. 

Ridicările făcute pentru Annata germană sunt de 800 milioane. 
M. Vulclnescu: S-au ridicat la un miliard şi ceva. 
G-ral I. Arbore: Acestea s-au calculat la preţurile interne, nu de export. 
M. Antonescu: Trebuie văzut şi acest lucru. Prin urmare, în nici un caz nu se 

pot plânge de acest lucru. De asemenea, vă rog să spuneţi că Guvernul a luat toate 
măsurile pentru a se face toate aprovizionamentele şi plăţile conform angajamentelor 
luate. Şi să adăugaţi: vă rog însă, în acelaşi timp, să daţi ordin personal tuturor 
unităţilor de a nu mai face ridicări neregulate de mărfuri altele decât prin organele 
Intendenţii româneşti. 

Domnilor miniştri, eu recunosc că dl. g-ral Mardare pune problema în mod 
practic, realist, pe care nu o putem evita. Furaje nu avem, dar nici germanii nu aduc din 
Germania sau altă parte. Voi pune problema că voi fi silit să trec la măsuri de 
retorsiune, atunci când ni se impun soluţii nepotrivite cu situaţiunea noastră, căci noi 
suntem încă stăpâni, suverani în ţara noastră. 
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Dacă dl. ministru Clodius îmi va spune că sunt riscuri şi pierderi pentru noi şi 
că altfel am ajunge să creăm condiţii imposibile, întrucât caii ar muri de foame, pentru 
aceasta va trebui găsită o soluţie. 

G-ral I. Arbore: Problema furajelor este foarte acută în Moldova, încât noi 
vom pierde toate vitele din această provincie. 

M. Antonescu: Luaţi act de acest lucru, domnule general Mardare. 
G-ral S. Mardare: Luăm act, însă soluţie nu avem. Trupele germane, care se 

află într-un sat din Basarabia, de exemplu, văd o căpiţă de fan, o iau sau bagă caii să 
pască în grâu. Aşa au făcut. Credeţi că noi am încheiat vreo convenţie? Trupele noastre 
au făcut acelaşi lucru. Au fost anumite lucruri care s-au petrecut. De pildă: erau 
pătlăgele roşii, germanii le puneau în lădiţe şi le trimeteau în interior, iar soldaţii noştri 
le mâncau. Credeţi că putea să-i oprească cineva să facă acest lucru? 

M. Antonescu: Este o mare deosebire între o situaţie şi alta. Să nu se 
confunde teritoriul românesc cu teritoriul rusesc. 

G-ral S. Mardare: De aici provin aceste măsuri abuzive ale lor. 
G-ral I. Arbore: Am foarte multe cazuri de ridicări neregulate de mărfuri, 

făcute de către Armata germană. 
M. Antonescu: Eu credeam că în realitate Armata trebuie să fie mai dârză şi 

politica mai puţin intransigentă, mai maleabilă. Văd că lucrurile s-au schimbat. Dvs. 
spuneţi că nu se poate face nimic şi noi ne arătăm intransigenţi. 

G-ral S. Mardare: Pentru că cunoaştem realităţile de acolo. Am să vă dau un 
exemplu: aprovizionările cu lemne de foc. Lemnele de foc nu intră în contingent. 

M. Antonescu: Ce s-a făcut cu lemnele? 
G-ral I. Arbore: S-au dat. 
G-ral S. Mardare: S-au dat din regiunea în care se aflau trupele. 
G-ral I. Arbore: Ordinul dlui Mareşal Antonescu a fost ca pe cât posibil să 

facem exploatări locale. 
G-ral S. Mardare: S-a cerut desfiinţarea ofiţerilor, cari erau acolo, cari 

dădeau bonuri. În situaţiunea actuală nu mai e nimeni care să ţină socoteală de ceea ce 
s-a dat. 

M. Antonescu: Cine a cerut desfiinţarea acestor ofiţeri? 
G-ral S. Mardare: S-a cerut desfiinţarea bonurilor. 
M. Antonescu: S-a cerut desfiinţarea bonurilor date de germani şi organele 

noastre să fie singurele care să aprecieze, căci m-am gândit la situaţiunea când, la un 
moment dat, trupele germane ar putea să ia pur şi simplu cu violenţă şi Armata să nu 
poată interveni. Atunci am cerut să se organizeze pe lângă fiecare Comandament de 
Intendenţă un serviciu de ofiţeri din Armata noastră care să facă această operaţiune. 

G-ral S. Mardare: Aceştia sunt. 
M. Antonescu: Cine a spus să nu mai existe? 
G-ral S. Mardare: Carnetele de bonuri sunt în mâna ofiţerilor români. 
M. Antonescu: Cine a spus să se desfiinţeze bonurile? 
G-ral S. Mardare: S-au dat dispoziţiuni să se desfiinţeze bonurile. 
M. Antonescu: Bonurile date de germani s-a dispus să fie desfiinţate pentru a 

nu se da bonuri decât exclusiv prin organele noastre. S-a dat dispoziţiunea aceasta, 
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domnule general Mardare, pentru că chiar dl. Mareşal Antonescu a constatat că unele 
bonuri cuprindeau obrăznicii. La acestea ne-am referit noi, la bonurile neregulate. 

Cu toate măsurile luate ca aprovizionarea trupelor germane să se facă numai 
prin Intendenţa noastră, totuşi se fac ridicări neregulate de către trupele germane. Am 
multe informaţii în acest sens. Am să vă citesc acest text: 

,,Preşedinţia Consiliului de Miniştri. Domnului profesor Mihai Antonescu: 
Am onoarea a raporta că unităţile germane n-au încetat de a efectua 

cumpărături directe. Am cerut Marelui Stat Major să intervină la Misiunea Germană 
pentru a da ordin în consecinţă". Cazuri de felul acesta sunt extrem de numeroase, 
domnule general. Dl. general Arbore ne spune că trupele germane cumpără şi cu lei şi 
ridică şi cu bonuri. 

G-ral I. Arbore: Continuă să elibereze şi ei bonuri; dacă vreţi, vă aduc oricâte 
dovezi voiţi. Noi ridicăm aceste bonuri de la locuitori, dându-le în schimb bonuri din 
carnetele noastre. 

M. Antonescu: Faţă de sistemul care se practică, domnule ministru Petala, te 
rog să respecţi rezoluţia dlui Mareşal şi, împreună cu dl. g-ral Arbore, să stabiliţi un 
sistem, pe care îl vom comunica Legaţiei Germane şi dlui g-ral Schorner, pentru a fi 
respectat. Marele Stat Major să atragă atenţiunea că dacă nu se respectă măsurile luate, 
Guvernul nu va mai putea executa angajamentele luate şi continua livrările conform 
angajamentelor stabilite. 

G-ral I. Arbore: De multe ori suntem puşi în faţa unui fapt împlinit. La 
Orşova ne-au cerut să le dăm 4 vagoane jumătate de orz. Bineînţeles, le-am aprobat. 
Au venit imediat şi au cerut să le dăm grâu, pentru că în această regiune au ajuns 
coloanele de refugiaţi din Rusia. Le-am spus că nu avem de unde să le dăm grâu. 

M. Antonescu: Cine a autorizat intrarea la Orşova a acestora? 
G-ral I. Arhip: Domnul Mareşal Antonescu: 
M. Antonescu: De la Orşova unde au trecut? 
P. Nemoianu: Sunt la kilometrul 25. 
G-ral S. Mardare: Au trecut pe la Vidin, la Calafat, au mers pe jos pe la 

Turnu-Severin la Orşova. 
M. Antonescu: Să treacă, dar fără nici un fel de aprovizionament din partea 

noastră. 

G-ral I. Arbore: Cu toate acestea, trebuie să dăm. S-a prezentat consulul de 
acolo pentru a face aceste intervenţii. Acelaşi lucru s-a întâmplat şi cu consulul de la 
Braşov care ne-a cerut să le dăm neapărat. 

M. Antonescu: Câţi aţi dat? 
G-ral I. Arbore: Eu am toate datele la mine. Partea grea este că trec prin 

anumite zone deficitare şi trebuie să rupem de la noi şi să le dăm lor. 
M. Antonescu: N-ai încotro atunci când vrei să le dai. Bulgarii nu au avut 

400.000 de morţi şi răniţi, cum avem noi, şi nu au contribuit la război cu o sumă de 
400 miliarde, cum am contribuit noi, şi cu toate acestea când au vrut să nu le dea nu 
le-au dat. 

Unde se găsesc acum aceste coloane de refugiaţi? 
G-ral I. Arbore: Sunt la Porţile de Fier. 
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M. Antonescu: Continuă pe această direcţie? 
P. Nemoianu: Sunt la jumătatea drumului între Baziaş şi Orşova. 
M. Antonescu: Pe câte zile contaţi? 
P. Nemoianu: Trei-patru zile. 
G-ral S. Mardare: S-a hotărât în total zece zile. 
M. Antonescu: Faceţi şi dvs. cât mai multe restricţiuni, căci altfel nu vom 

avea cu ce să plătim Armata. Nu putem da pentru aceşti refugiaţi, când noi nu am putut 
să aducem pe românii noştri de acolo. Nu trebuia să-i primim să treacă pe la noi, pentru 
că aceasta reprezintă o sarcină. Bulgarii nu au tăcut nimic şi s-au îndopat cu teritorii. 
Noi ce am luat? Noi am luat Basarabia şi Bucovina, care sunt aşa cum sunt. Bulgarii au 
fost îndopaţi cu teritorii şi nu au contribuit cu nimic la acest război. Nu putem suporta 
aceste sarcini. Dacă mergem în felul acesta, vom ajunge să nu putem plăti nici soldele. 
Vă rog să atrageţi atenţiunea că nici nu ştim de unde să mai scoatem bani. Să le spuneţi 
că am da din toată inima, dar nu putem să mergem pe această cale, căci vom ajunge să 
nu mai putem plăti soldele Armatei noastre. 

Dacă mergem înainte cu sistemul acesta, atunci sigur ajungem la această 
situaţiune. 

Domnul Mareşal Antonescu a spus dlui ministru Clodius că în războiul 
celălalt am avut un milion de ruşi în ţară, cărora nu le-am dat nici un leu soldă şi nici 
aprovizionări. De unde sistemul acesta ca marile puteri să ducă război pe spatele ţărilor 
mici. 

Soluţiunea practică, domnule ministru Arbore, este aceasta: să nu li se mai dea 
aprovizionamente prin procurări directe. Vă rog să atrageţi atenţiunea dlui g-ral 
Schomer asupra acestui lucru şi să dea instrucţiuni organelor de Intendenţă să ţină 
seamă de măsurile luate. 

Totul va trebui să se ridice numai în cadrul convenţiunilor existente, căci dacă 
se fac ridicări neregulate de către trupele germane, atunci noi vom fi puşi în situaţiunea 
de a nu mai putea respecta angajamentele luate. 

Cu furajele în Moldova este un adevărat abuz. Să se facă cele mai mari 
restricţiuni, însă să se evite incidentele. În principiu, nu se ridică aprovizionamente 
decât numai în cadrul măsurilor luate. Trebuie să evităm incidentele ca să nu ajungem 
la soluţii de fapt. Mâine voi discuta această chestiune cu dl. ministru Clodius. 

În ceea ce priveşte constatarea ridicărilor neregulate de până acum, tăcute de 
către trupele germane, vă rog să faceţi ordine. 

G-ral S. Mardare: Ordinul este gata, îi vom da drumul chiar în astă-seară. 
M. Antonescu: Nu este vorba numai de constatările cu privire la ceea ce au 

ridicat germanii, ci este vorba de faptul că nu putem să tratăm cu dl. ministru Clodius 
pe bază precisă. Dl. ministru Clodius ne scoate datori cu suma de 8 miliarde lei pentru 
livrările tăcute Statului. Dânşii calculează la milimetru, fac calculele la centimă pentru 
ultima carabină şi ultima baionetă, pe care ni le calculează cu sporul de 200%, iar noi 
spunem că nu avem ce face. 

Trebuie să am o evidenţă a tuturor ridicărilor, pentru ca să pot trata pe o bază 
precisă. 
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Domnule ministru Petala, te rog să discuţi chestiunea plăţilor, pentru a şti care 
este organul, Intendenţa militară sau Legaţia, care trebuie să contabilizeze toate aceste 
ridicări. Aceste ridicări trebuiesc contabilizate şi trebuie să stabilim o procedură pentru 
ele. Dl. ministru g-ral Arbore să stabilească preţurile, împreună cu Ministerul 
Economiei Naţionale, ţinând seamă de sporurile de preţuri pe care le suportăm noi. La 
aceste preţuri vom adăuga şi taxele vamale, pentru că aşa am stabilit cu dl. ministru 
Clodius, că se percep şi taxe vamale, pentru că aceste ridicări sunt din contingentele 
destinate Germaniei, fără de care nu pot să funcţioneze acordurile. 

M. Vulcinescu: Trebuie să se procedeze astfel pentru toate bunurile care 
urmează acelaşi regim de decontări. 

G-ral S. Mardare: Contabilizarea se face la Aprovizionare. 
M. Antonescu: Dvs. aţi făcut o statistică a bunurilor ridicate? 
Către cine s-a dat ordinul? 
G-ral S. Mardare: Către toate organele militare şi se comunică şi prefecturilor. 
Iată care este ordinul circular pentru stabilirea pagubelor provocate prin 

ridicările silite de bunuri, făcute de către trupele germane: 
,,Avem onoare a vă face cunoscut următoarele: 
Prin instrucţiunea din 20/111/1944, referitoare la hrănirea Armatelor de 

operaţiuni germane, pe teritoriul României, s-a stabilit ca subzistenţele necesare acestor 
trupe să fie asigurate din depozitele proprii, create din timp prin aduceri din afara 
graniţelor României sau subzistenţe primite de la S.S. al Aprovizionării în limitele 
contingentului de export. 

În mod cu totul excepţional, s-a admis să se pună la dispoziţia germanilor 
subzistenţe strânse de pe teritoriu şi predate prin ofiţerii români de legătură, cari emit 
furnizorilor, producătorilor etc., bonuri cu plată sau bonuri de rechiziţie. 

Deşi a existat o înţelegere în sensul celor mai sus arătate, autorităţile române 
au constatat că, de multe ori, unităţi militare germane sau ostaşi germani izolaţi, 
precum şi refugiaţi de diferite naţionalităţi din Rusia, excortaţi de soldaţi germani, au 
ridicat alimente, vite, vehicule şi diferite materiale de la locuitorii şi producătorii 

români, fără a avea acest drept şi fără a îndeplini vreuna din formele prevăzute în 
aranjamentul referitor la reaprovizionarea trupelor operative germane pe teritoriul 
României. 

Asemenea ridicări silite s-au făcut în general: 
- fie lăsându-se păgubiţilor o dovadă, o notă etc., prevăzută sau nu cu ştampilă 

şi indicaţiuni pentru identificarea unităţii respective; 
- fie fără a se lăsa vreun act doveditor şi ascunzându-se identitatea celor cari 

au făcut acest lucru. 
Întrucât cei cari au avut de suferit prin asemenea ridicări trebuie despăgubiţi ... " 
M. Antonescu: Ordinul acesta circular este tipărit deja? 
G-ral S. Mardare: Da, este tipărit. 
M. Antonescu: Pasagiul cu privire la despăgubiri trebuie să fie schimbat, căci 

ar însemna că ne angajăm la despăgubiri. Trebuie să cunoaştem întâi care este situaţia, 
să vedem ce scoatem de la germani şi pe urmă vom pune problema despăgubirilor. 
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Pentru aceasta trebuie să se ceară despăgubiri de la organele germane, dar trebuie să 
cunoaştem cuantumul ridicărilor de mărfuri. Nu ne putem angaja noi să plătim aceste 
despăgubiri. 

G-ral S. Mardare: ,, ... vă rugăm să binevoiţi a dispune să se ia următoarele 
măsuri: 

A. Pentru cazurile când ridicările de bunuri s-au făcut în baza unei dovezi, 
notă, chitanţă etc., predată de către germani proprietarului deposedat, aceste acte vor fi 
colectate de către primăriile locale şi înaintate cu tabel, prin prefecturi. 

a. În zona de operaţiuni: Comandamentului General de Etape Tecuciu. 
b. În zona interioară: Comandamentului Teritorial respectiv. 
Comandamentele sus-arătate vor expedia lucrările M.St.M. Secţia a IV-a, 

Biroul V Intendenţă, Organizaţia de Controlul Aprovizionării Armatei germane. 
Organizaţia C.A.A.G., de comun acord cu delegatul ei de la S.S. al 

Aprovizionării (maior Salzer), va prezenta bunurile pentru recunoaştere Intendenţii 
Misiunii Militare Germane în România, după care se vor emite în locul bonurilor 
provizorii chitanţe etc .... " 

M. Antonescu: Aceasta nu se poate, pentru că ar însemna că dacă nu vor să 
recunoască, s-a terminat. Am mai avut discuţii când a fost vorba de ridicările din 
Transnistria în 1941, făcute de Armata noastră. Germanii ne-au pus în cont şi plata 
fierului de la Krivoirog, deşi era teritoriu rus. 

Cu privire la ridicările din România nu am putut să discut cu germanii, pentru 
că nu am avut o situaţiune precisă până astăzi, şi ar fi însemnat să ajungem la o sumă 
forfetară. Acest lucru a rămas în suspensie până voi avea date precise. 

Dv. daţi-mi bonurile şi procesele-verbale şi mă descurc eu cu Guvernul 
Reichului. 

G-ral I. Arbore: În principiu, tot ceea ce germanii au luat cu forme, au 
recunoscut. 

M. Antonescu: De altfel, acest detaliu serveşte pentru Secţia dv. din Statul 
Major. Ce nevoie au cei din provincie să ştie ce faceţi dv. 

G-ral S. Mardare: În aceste bonuri se va trece şi valoarea bunurilor ridicate, 
după tabelul publicat în „Monitorul Oficial". 

G-ral I. Arhip: Partea aceasta din ordin cade complet. 
G-raJ S. Mardare: Examinăm acum numai mecanismul ordinului. 
M. Antonescu: Pentru cei cari n-au bonuri, ce stabiliţi? 
G-ral S. Mardare: Pentru cazurile când ridicările de bunuri s-au făcut fără a 

se lăsa proprietarilor vreun act doveditor, sau actul doveditor lăsat de germani nu va fi 
recunoscut de către Misiunea Militară Germană în România, se va proceda astfel: 

Posturile de jandarmi, circumscripţiile poliţieneşti etc. vor încheia actele 
prevăzute în asemenea împrejurări (plângerea păgubitului, procese-verbale, declaraţiile 
martorilor, descrierea cantitativă şi calitativă a bunurilor etc.). 

M. Antonescu: Am spus şi câţi martori să fie acolo: 5, socotind între ei şi pe 
reprezentanţii autorităţilor locale. 

P. Strihan: E bine să păstrăm această procedură. 
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G-ral S. Mardare: Actele încheiate şi centralizate pe comune vor fi înaintate 
ca la punctul A, litera a şi b. 

Se va căuta ca actele referitoare la pagubele produse mai multor locuitori de 
către aceeaşi unitate germană să se găsească într-un singur dosar. Se vor da cât mai 
multe preciziuni asupra zilei, orei când s-au produs ridicările, felul coloanei din care 
făcea parte unitatea şi alte amănunte, care să ajute la identificarea unităţii germane. 

G-ral I. Arhip: Vom face ordinul aşa cum aţi spus dv., domnule prim-ministru. 
M. Antonescu: Vă rog să-l completaţi, pe baza datelor stabilite aici. 
Prin urmare, nu putem discuta problema referitoare la preţuri, adică la totalul 

ridicărilor. 

În cât timp credeţi că vom putea avea toate datele privitoare la ridicări? 
G-ral Gh. Dobre: Vom vedea ce vom aduna până la I O iunie şi apoi până la 

sîarşitul lunei acesteia. 
M. Antonescu: Până atunci ei cer miliarde. 
Banca Naţională spune: ,,Nu dăm fără aur", iar domnul ministru Clodius 

răspunde: ,.Aveţi un cont de 8 miliarde lei". 
Puteţi să citiţi telegrama domnului general Schomer, care spune că germanii 

nu datorează nimic. 
Ei înregistrează la milimetru tot ce dau şi noi umblăm cu aproximaţie. În felul 

acesta, eu nu pot face deconturi. 
G. Netta: În a două notă se spune că Ministerul Finanţelor n-a transferat după 

9 februarie sumele cuvenite firmelor şi autorităţilor germane. 
Prin aceasta, Banca Naţională a încasat şase miliarde lei mai puţin decât era de 

aşteptat la încheierea Convenţiei. 
Vă rog să binevoiţi - se spune în notă - a da dispoziţii Băncii Naţionale să 

plătească această datorie cât mai repede, pentru ca Banca Naţională să primească 
sumele necesare pentru plăţile urgente cuvenite Armatei germane. 

M. Antonescu: Domnule ministru Vlădescu, domnul general Arbore spune că 
n-are de la Guvernământul Transnistriei nici o dată referitoare la ridicările şi predările 
făcute Armatei germane. 

O. Vlădescu: Să facem legea aceea pentru administrarea bunurilor. 
M. Antonescu: Să-i dăm drumul şi să isprăvim. 
O. Vlădescu: Cu legea, terminăm. E vorba de ce s-a ridicat până acum? 
G-ral I. Arbore: E vorba de ce s-a dat germanilor din recolta anului 1943. 
M. Antonescu: Domnul g-ral Potopeanu a predat şi dânsul. S-au făcut şi unele 

transporturi din Germania în Transnistria. 
G-ral I. Arbore: Eu cred că s-au ridicat 5000 vagoane. Cu ce s-a dat, s-a 

depăşit contingentul. 
M. Antonescu: Ca să ne mai scoată şi datori tot pe noi! Devenim şi ridicoli. 
G. Netta: A doua notă priveşte sumele datorate de autorităţile române pentru 

livrări germane. 
Se arată că Ministerul Finanţelor datorează pentru livrări efectuate 

Ministerului Înzestrării Armatei sau diferitelor departamente civile româneşti de către 
firmele şi autorităţile germane circa 6 miliarde lei. 
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Este adevărat că, din lipsă de fonduri, Ministerul Finanţelor n-a transferat 
sumele datorate de către departamentele militare şi civile române, finnelor şi 
autorităţilor germane de la data de 9 februarie 1944. 

Nu este însă adevărat că contravaloarea (sic!) mărcilor ce ar fi trebuit să fie 
cumpărate de la Banca Naţională se ridică la 6 miliarde. În realitate, plăţile dispuse a se 
face după această dată pentru înzestrarea Armatei din disponibilul RM al Ministerului 
de Finanţe, în loc de a se cere Băncii Naţionale, se ridică la 4 7 milioane RM sau, la 
cursul de 50 lei, 2.350 milioane lei, iar plăţile pentru autorităţile române neonorate încă 
se ridică la 15,6 milioane RM sau la cursul de 50 lei pentru 1 RM, lei 936 milioane, 
deci în total, efortul maxim ce ar fi trebuit să facă Ministerul Finanţelor ca să acopere 
toate aceste plăţi ar fi fost de 3286 milioane lei. 

M. Antonescu: În privinţa disponibilului şi a nedecontării mărfurilor venite 
aici, ceea ce se susţine este numai în parte valabil. Chiar domnul ministru Clodius a 
recunoscut că sunt foarte multe firme, care au vândut mărfuri şi n-au făcut decontări la 
Banca Naţională. 

G. Netta: Este necesar ca Banca Naţională să fie rugată a avansa în contul 
Ministerului de Finanţe această sumă, cu care să se procure mărcile necesare, fie spre a 
plăti furniturile neachitate încă ale departamentelor civile, fie spre a se restitui 
disponibilul Serviciului Financiar de la Berlin, folosit pentru plăţi ale înzestrării 
Armatei în perioada arătată. 

M. Antonescu: Cu diferenţele de la armament, domnul ministru Clodius ne 
scoate datori. 

V. Petala: El numise pe domnii Klugkist, Schober şi pe încă unul pentru 
stabilirea soldului, însă mi-a atras atenţia să nu ieşim prost din această afacere. 

G-ral Gh. Dobre: Prefer să ieşim prost, dar să clarificăm situaţia. 
V. Petala: Ei susţin că au avut impresia că am renunţat să facem calculele. 
G-ral Gh. Dobre: Mie mi-au spus că actele lor au fost bombardate. 
M. Antonescu: Nimic nu mă doare mai mult decât că noi dăm tot ce putem şi 

nici măcar ordinea nu este respectată. Ni se iau diferenţe mari de preţuri şi ni se mai 
spune că tot noi suntem datori. Nu este potrivit. 

G. Netta: A treia notă este referitoare la construcţiile pentru apărarea contra 
schijelor. 

După o informaţie primită din partea domnului colonel Pop, din Subsecre
tariatul de Stat al Aerului, rafinăriile mai mari n-au primit încă plăţi din suma de 
3,3 miliarde lei, pusă la dispoziţie de către Guvernul german şi român pentru 
construcţia de pereţi protectori contra schijelor, conform Acordului din 9 februarie 
1944. 

Se susţine că rafinăriile mai mari n-au fost încă plătite din suma de 3,3 miliarde 
lei destinată a acoperi costul construcţiilor zidurilor de protecţie contra schijelor, 
potrivit Acordului din 9 februarie. 

În perioada februarie-aprilie, Subsecretariatul de Stat al Aerului a cheltuit 
efectiv pentru lucrări de protecţie contra schijelor 650,5 milioane lei din fondurile ce i-au 
fost puse la dispoziţie de Ministerul Finanţelor. 
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În mai, s-au alocat Subsecretariatului de Stat al Aerului încă 150 milioane lei 
în acest scop. Deci, în total, s-au pus la dispoziţie 800 milioane lei pentru asemenea 
lucrări. Dacă Subsecretariatul de Stat al Aerului are nevoie de fonduri mai mari, să le 
ceară Ministerului de Finanţe, care le va acorda, ca întotdeauna, cu precădere. 

Este locul să se invite Subsecretariatul de Stat al Aerului să procedeze de 
urgenţă la efectuarea plăţilor ce se cuvin acestor rafinării. 

M. Antonescu: Aici sunt trei probleme: prima este aceea a angajamentelor 
luate de Germania faţă de noi. Se spune: ,,Conform Acordului din 9 februarie, s-a 
prevăzut un fond de 3,3 miliarde lei, pentru construirea acestor ziduri de protecţie, dar 
s-a prevăzut totodată că Germania va contribui cu materiale". 

G-ral Gh. Dobre: A fost vorba să dea o listă de materiale ce urmau să fie 
furnizate. 

M. Antonescu: A fost convenit ca germanii să contribuie cu materiale, însă 
din informaţiile date de domnii generali Jienescu şi Marinescu rezultă că nu numai că 
germanii n-au dat materiale, dar tot ceea ce s-a construit acolo s-a Bcut fie cu materiale 
de construcţii de la întreprinderi, fie cu materiale procurate din interior, de 
Subsecretariatul de Stat al Aerului. 

Prin urmare, prima problemă care este de discutat este aceasta a participării cu 
materiale a Germaniei. Vă rog să discutaţi această problemă, în cadrul discuţiei genera
le a chestiunii materialelor, care trebuie să fie date, conform Acordului din 9 februarie, 
pentru acoperirea pagubelor produse de bombardamente. Cele 3,3 miliarde sunt 
hotărâte pentru zidurile de protecţie. Trebuie însă ca întreaga chestiune să fie discutată 
şi examinată, atâta vreme cât Acordul din 9 februarie prevede că Germania va prelua 
orice cheltuieli viitoare, în interesul Apărării Pasive. 

A doua chestiune este chestiunea preţurilor. 
S. Ghiolu: Este aici o notă făcută de domnul general Jienescu. 
Este aici o problemă de acoperire a cheltuielilor. S-au fixat anumite preţuri de 

Subsecretariatul de Stat al Aerului. Aceste preţuri nu s-au putut respecta, fiindcă în 
unele cazuri situaţiile sunt diferite, din cauza transporturilor cu camioanele care trebuie 
Bcute. Şi atunci, am convenit la conferinţa plenară cu domnul general Gerstenberg, ca 
să nu se întârzie lucrările, ca această comisiune să examineze dacă lucrările trebuie 
executate, dacă justificarea diferenţei este bine găsită şi să dea drumul la lucrări 
imediat, rămânând ca pe urmă Ministerul Economiei Naţionale să-şi dea acordul. În loc 
să procedeze aşa, comisiunea trimite lucrările direct la noi. Am răspuns că n-am nici o 
cădere, că există o comisiune instituită, care a încheiat un proces-verbal şi că să se dea 
drumul la lucrări imediat. 

M. Antonescu: Acum se spune că între preţurile fixate de comisiune şi 
preţurile actuale, este totuşi o diferenţă care face lucrările irealizabile. Diferenţele 
ajung câteodată de sută la sută. 

M. Vulcllnescu: Aceasta înseamnă că planul nostru de 3,3 miliarde poate să 
ajungă la 6,6 miliarde, mai ales dacă ţinem seama că prestaţia germanilor nu s-a 
produs. 

S. Ghiolu: Nu, nu se vor executa lucrări decât în limita planului de 3,3 miliarde 
lei. 
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M. Antonescu: Ceea ce spuneţi, vă rog să comunicaţi Subsecretariatului de 
Stat al Aerului, ca urmare a sesizării mele şi a hotărârii luate în Consiliul de Miniştri. 
Se menţine comisiunea; se menţine şi plafonul de 3,3 miliarde lei. Lucrările nu se vor 
putea executa decât în cadrul acestui plafon şi orişice sporire de preţuri diminuează 
numărul lucrărilor. Să se aibă în vedere acest lucru, ca să nu se depăşească plafonul, iar 
dacă germanii îl depăşesc, suportă integral costul lucrărilor executate în plus. 

M. Vulclnescu: Aici am impresia că Subsecretariatul de Stat al Aerului n-a 
înţeles un lucru: sunt unele societăţi cari şi-au făcut singure lucrări de protecţie. 
Subsecretariatul de Stat al Aerului n-a cerut banii decât pentru lucrările făcute de el. 

M. Antonescu: Mai este o altă chestiune pe care vă rog s-o examinaţi; un alt 
plafon, căruia îi este subordonată executarea lucrărilor. Prin Protocolul pe care l-am 
încheiat cu domnul Clodius şi pe care n-am vrut să-l semnez, dacă nu se adaugă 
prestaţiunile germane - am spus: Nu pun semnătură dacă nu se modifică textul - sunt 
prevăzute o serie de prestaţiuni germane, care trebuie efectuate ca contraprestaţii (sic!) 
pentru executarea acestui program: unităţi de vânătoare de noapte şi o serie de baterii, 
care nu s-au dat. 

Deci, a doua condiţie, la a cărei îndeplinire trebuie să vegheze Subsecretariatul 
de Stat al Aerului, în executarea acestor lucrări, este ca livrările germane de contra
prestaţie, corespunzând executării programului de 3,3 miliarde, să fie efective şi 
prealabile, în conformitate cu Protocolul semnat de domnul Clodius la 17 iulie 1943, cu 
complectările din 9 februarie 1944. 

M. Vulclnescu: Mai este şi chestiunea lucrărilor de Apărare Pasivă făcute de 
unele societăţi. Aceasta îi doare pe ei. 

S. Ghiolu: Este vorba numai de lucrările făcute de Societatea ,,Astra", în 
valoare de 80 milioane lei. 

M. Antonescu: ,,Astra" a realizat în doi ani, cu forme juridice destul de 
discutabile, sume destul de importante. V-am rugat să examinaţi situaţia juridică a 
Societăţii ,,Astra". În două rânduri am discutat chestiunea aceasta. Îmi amintesc că 
această chestiune am pus-o cu prilejul constituirii Fondului comun în Consiliul de la 
6 august 1943. Atunci v-am arătat care este situaţiunea juridică. Vă rog să cereţi 
stenograma şi contencioasele dvs. să cerceteze situaţiunea juridică a acestei societăţi. 

G. Netta: Nota nr. 4 se referă la staţia de transbordare Albeşti: ,,A vând în 
vedere că instalaţiile de încărcare ale rafinăriilor sunt în parte distruse, este necesar de a 
încărca produsele petroliere într-o staţie specială de transbordare. 

Maşinile necesare pentru această staţie de transbordare la Albeşti au sosit în 
mare parte venind din Germania. Construcţiile nu pot fi începute însă, deoarece cele 
100 milioane lei necesare pentru începerea lor nu au fost plătite până în prezent. 
Ministerul Economiei Naţionale a dat dlui Mareşal Antonescu avizul său favorabil 
pentru plata acestei sume. După o informaţie primită din partea Cabinetului dlui 
Mareşal Antonescu, aceasta a fost de acord cu propunerea făcută. 

Vă rugăm, deci, a da dispoziţiunile necesare ca cele 100 milioane lei să fie 
plătite din suma cuvenită de 3,381 miliarde lei". 

Cu privire la staţia de transbordare Albeşti, Ministerul de Finanţe spune: 
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,,Sunt necesare 100 milioane lei pentru punerea în funcţiune a acestei staţii, 
pentru care dl. Mareşal şi-a dat avizul său favorabil, să se suporte din suma de 3,3 miliarde 
lei, prevăzută pentru lucrări de apărare a industriei petroliere. 

Această problemă nu priveşte Ministerul de Finanţe, care s-a obligat să pună Ia 
dispoziţie întreaga sumă de 3,3 miliarde lei, cu condiţia ca Subsecretariatul de Stat al 
Aerului să primească acoperirea prevăzută de convenţie (armament etc.). În schimb, 
Subsecretariatul de Stat al Aerului trebuie să decidă ce anume trebuie să reducă din 
programul său, ca să poată executa hotărârea luată cu acordul dlui Mareşal. 

În consecinţă, Subsecretariatul de Stat al Aerului va fi invitat să comunice 
Ministerului de Finanţe de la care capitol din planul său de lucrări poate reduce suma 
de I 00 milioane lei pentru a fi destinată construcţiei staţiei de transbordare de la 
Albeşti". 

S. Ghiolu: Chestiunea aceasta s-a rezolvat. S-a aprobat ca în loc de o singură 
staţie, la Albeşti, să se facă două. În ceea ce priveşte sumele necesare, s-a hotărât că ele 
să fie puse la dispoziţie numai în limita necesităţilor stricte. S-au dat bani în cont. 
Chestiunea este rezolvată în cadrul celor 100 milioane. 

M. Antonescu: S-au dat în cadrul celor 100 milioane? 
S. Ghiolu: Da. S-a comunicat acest lucru Ministerului Aerului şi Legaţiei 

Germane, prin Ministerul Afacerilor Streine. 
M. Antonescu: Deci, chestiunea aceasta este rezolvată. 
G. Netta: Nota nr. 5 este privitoare la plăţi pentru ajutorarea familiilor 

înrolaţilor la serviciul Armatei germane S.S. 
Iată care este conţinutul acestei note: 
„În acordul din 9 februarie 1944, s-a întocmit, sub art. 62, plata de 180 milioane 

lei lunar către familiile celor plecaţi pe front. Până astăzi nu s-a plătit mai mult decât lei 
160 milioane. 

Sunt următoarele restanţe: 
Februarie 1944 ................................ lei 100.000.000 
Martie.................................... 100.000.000 
Aprilie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ... 180.000.000 
Mai . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . .... 180.000.000 
Iunie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . 180.000.000 

Total lei 740.000.000 
Se roagă a elibera neîntârziat o parte din suma restantă sprt! a îndepărta 

situaţia desperată a familiilor înrolaţilor în Armata S.S. 
Cu privire la plata ajutoarelor pentru familiile voluntarilor germani S.S., 

Ministerul de Finanţe dă următoarele lămuriri: 
Se arată că, potrivit acordul din 9 februarie 1944, s-ar ri cuvenit a se pune 

la dispoziţie, în lunile februarie-iunie 1944, câte 180.000.000 lei lunar, adică în 
total 740.000.000 lei (sic!). 

Pentru ajutorarea familiilor celor înrolaţi în serviciul Armatei S.S., acordul 
din 9 februarie 1944 a prevăzut ca plata cotei lunare de 180.000.000 lei să se facă 
în două tranşe. Prima tranşă de 80.000.000 lei, corespunz.ă.toare quantumului de 
ajuto3:Te acordat şi familiilor ostaşilor români, să se dea imediat sub controlul unei 
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comisii mixte româno-germane. O a doua tranşă de I 00.000.000 să se plătească 
numai după ce M.St.M. va fi cercetat dacă suplimentele ce se intenţiona a se da 
acestor familii sunt justificate (avizul M.St.M. nu a fost dat până acum). 

Până acum nu s-au pus de către B.N.R. la dispoziţia organelor germane 
competente decât cotele de 80.000.000 lei pe lunile februarie şi martie. 

Ministerul Finanţelor a intervenit însă de mai multă vreme la B.N.R. ca să 
pună la dispoziţie şi cotele de 80.000.000 lei corespunzătoare lunilor aprilie şi mai. 

B.N.R., luând cunoştinţă de hotărârea dlui vicepreşedinte, de a nu se mai 
plăti aceste ajutoare de acum înainte, a suspendat şi plata cerută pentru lunile 
aprilie şi mai". 

M. Antonescu: I-am spus dlui ministru Clodius că trebuie să comprimăm 
plăţile noastre şi că am fost forţaţi să suspendăm plata pensiilor. Puteţi da drumul la 
minimal? 

M. Vulcllnescu: Putem da drumul la minimal pe două luni. 
M. Antonescu: Atunci dăm drumul la minimal pe două luni. 
G. Netta: Nota nr. 6 se referă la industria de petrol: 
„În urma atacului aerian de ieri - nota este făcută din ziua de I iunie 1944 - au 

fost atinse şi rafinăriile: Vega, Româno-Americană şi Standard, care până în prezent nu 
au fost lovite în mod grav, astfel încât nu vor putea lucra câteva săptămâni. Pentru a 
primi mijloace necesare pentru refacere, rafinăriile sunt avizate mai mult decât până 
acum la plata cât mai grabnică a contravalorii produselor deja exploatate, de către 
Banca Naţională. 

Vă rugăm deci de a pune Banca Naţională în starea de a deconta cât mai 
repede exporturile efectuate. 

Cu privire la decontările de R.M. pentru industria de petrol, Ministerul de 
Finanţe dă următoarele lămuriri: 

Se cere ca B.N.R. să protejeze cât mai grabnic la plata contravalorii produselor 
deja exportate către Germania de către marile rafinării. 

Această chestiune se studiază de către B.N.R. în ideea de a se asigura 
societăţilor petroliere posibilitatea de a satisface nevoilor lor cele mai urgente. 

B.N.R. urmează să fie rugată a avea în vedere şi această chestiune cu prilejul 
studierii situaţiei de ansamblu a industriei petroliere. 

Banca Naţională studiază această chestiune pentru a se ajunge la o soluţie ca să 
dea posibilitatea societăţilor petroliere să-şi asigure acoperirea nevoilor lor urgente". 

M. Vulcllnescu: N-au resurse în clearing, aşa că tot ce le trebuie societăţilor 
petroliere se întârzie cu procurarea lor. Atunci, Banca Naţională caută mijloace, ca pe 
cale de credite să înlesnească societăţilor petroliere acoperirea nevoilor lor urgente. 

M. Antonescu: Prin urmare, întârzierea este datorită lipsei de disponibilităţi în 
clearing. 

Domnul ministru Clodius ne-a cerut să autorizăm pescuitul în Dunărea veche, 
în Canalul Măcin şi alte bălţi, care să se facă cu plăşi de cca 250 metri, cu instrumente 
care ar ridica o cantitate de peşte în lunile de sezon de cca 60 tone, iar în celelalte luni 
la o capacitate de 20 tone, luând obligaţiunea de a respecta legile române de pescuit. 
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Această chestiune a pescuitului în apele româneşti s-a mai pus în anul 1941. Îl 
rog pe dl. ministru Nemoianu să se ocupe de această chestiune şi să vadă ce s-ar putea 
organiza de către P.A.R.I.D. prin mijloacele sale directe şi cu plată în cadrul 
angajamentelor existente. 

G-ral I. Arbore: Noi suntem în suferinţă de peşte. 
M. Antonescu: Dvs. să discutaţi chestiunea aceasta cu P.A.R.I.D.-ul şi să-mi 

comunicaţi la telefon care este cantitatea de peşte care s-ar putea da pe loc, ţinând 
seamă de dispoziţiunile date de Aprovizionare. 

G-ral Gh. Dobre: Germanii să pună la dispoziţia P.A.R.I.D.-ului 
instrumentele lor de pescuit. 

M. Antonescu: Plasele şi toate instrumentele de pescuit să fie puse la 
dispoziţia P.A.R.I.D.-ului, cu care să se sporească capacitatea (sic!) de pescuit şi, în 
schimb, noi ne angajăm să dăm o cantitate de peşte care va fi fixată de dl. g-ral Arbore. 

Până mâine la ora 7, când dl. ministru Clodius vine la mine, vreau să am toate 
aceste date cu privire la aprovizionările germane, pentru că nu vreau să se ajungă la 
soluţie de fapt. 

G-ral I. Arbore: Noi am dat dispoziţiuni să se dea trupelor germane 
aprovizionările necesare în cadrul acordurilor stabilite. 

M. Antonescu: Ce s-a predat până acum? 
G-ral I. Arbore: S-a predat grâu, vite şi porci. 
M. Antonescu: Până mâine la ora 7 vă rog să-mi trimiteţi direct la Cabinet, 

pentru a-mi fi remise imediat, toate datele cu privire la aprovizionarnentele ce s-au 
predat trupelor germane, pentru că dl. ministru Clodius mi-a spus, pe baza 
informaţiunilor pe care le are, că germanii nu au primit nimic. 

G-ral I. Arbore: Avem protocol încheiat pentru cantităţile predate. 
M. Antonescu: Care este situaţiunea livrărilor în Italia? 
Import fără armament. 
S. Ghiolu: Aceste importuri sunt făcute prin plăţi din creditul care a fost 

deschis în Italia. 
M. Antonescu: Vreau să ştiu ce s-a dus la import fără armament. Importul cu 

armament se ridică Ia 594 milioane lire italiene. Noi am dat mărfuri în valoarea de 
148 milioane lire italiene, dar nu ne-au venit în schimb mărfuri. 

S. Ghiolu: Balanţa noastră externă cu Italia este echilibrată. 
M. Antonescu: Domnule ministru Petala, comunică că (sic!) Consiliul de 

Miniştri de astăzi s-a ocupat de situaţia schimburilor cu Italia şi a constatat că aceste 
schimburi nu acuz.ă nici un cont creditor în favoare Italiei şi că Ministerul Economiei 
Naţionale şi Ministerul de Externe nu <sunt>18 împotriva continuării schimburilor cu 
Italia, în cadrul angajamentelor existente, însă într-o perioadă atât de critică, doreşte să 
aibă certitudinea mărfurilor pe care trebuie să le ia în schimb. Schimburile trebuie 
astfel organizate, în afară de principiile teoretice ale plăţilor şi transporturilor cu măsuri 
efective de siguranţă, că ele vor ajunge în ţara noastră. 

18 În text: este. 
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V. Petala: Dl. Triandafilo a amintit de făgăduiala dvs. făcută dlui Mussolini la 
Veneţia, cu privire la sporirea importului din România. 

M. Antonescu: Eu am făcut această făgăduială, însă mi s-a promis că ni se vor 
da în schimb autocamioane, tractoare, foi de cort şi articole pentru înzestrarea Armatei. 
Nu am făcut nici un angajament politic. În ceea ce priveşte angajamentele pe care le-am 
luat, să spuneţi că dl. vicepreşedinte al Consiliului de Miniştri a făgăduit că se va 
exporta din România 1 OOO vagoane grâu, dar că nu a înţeles niciodată să sustragă 
aceste exporturi de la regimul obişnuit al schimburilor, cu atât mai mult cu cât a primit 
făgăduiala din partea Italiei că ni se vor da în schimb textile, autocamioane, tractoare, 
foi de cort şi diferite articole pentru înzestrarea Armatei. 

S. Ghiolu: Suntem în cont echilibrat cu Italia. 
M. Antonescu: Nu am făgăduit nimic pe credit. Ni s-a cerut să grăbim 

exportarea celor 1 OOO vagoane de grâu, pentru că au mare nevoie, dar le-am pus 
această condiţiune, să ne dea în schimb articolele pe care le-am menţionat. 

Participarea României la Târgul Internaţional de la Ismir 
Am primit o notă de la Legaţia Turcă prin care <ne invită> 19 să participăm la 

Târgul Internaţional de la Ismir, care <se> deschide la 20 august şi durează o lună de 
zile. Dacă evenimentele ne vor permite, ţin foarte mult să participăm la această 
manifestare internaţională. Rog Ministerul Economiei Naţionale să se ocupe de această 
chestiune. 

S. Ghiolu: Am trimis un delegat. 
M. Antonescu: Vă rog să lucraţi la această chestiune pentru că vrem să facem 

o demonstraţie internaţională. 
G-ral Gh. Dobre: Să dovedim că existăm. 
M. Antonescu: Dl. guvernator Anghelescu ne-a comunicat un studiu al Băncii 

Naţionale privitor la finanţarea agricultorilor, care vi se va comunica şi dvs., domnule 
ministru Nemoianu. 

Şedinţa se ridică la ora 23. 

Stenografi: D. Fierăscu şi V. Brânză 

.... 
D.A.Nl.C., Arhiva C.C. al P.C.R . .fond 103, ds. 266 (fost 229)/1944,f 1-126 

19 Loc rupt. 
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9. 1944 iunie 19. Se discută despre: abuzurile ungureşti asupra 
populaţiei româneşti din Transilvania de Nord; finanţarea acţiunii de 
prevenire şi remediere a efectelor atacurilor aeriene; necesitatea opririi 
rechiziţiilor de porci puşi la îngrăşat, în scopul sprijinirii zootehniei în 
judeţele cu mari rezerve de porumb; situaţia aprovizionării Capitalei cu 
lemne; situaţia din învăţământ (privind studenţii aflaţi sub arme, examenul de 
bacalaureat etc.), deschiderea staţiunilor climaterice, a grădinilor de vară, 
ştrandurilor şi cinematografe/or din Bucureşti etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
PENTRU EVACUĂRI ŞI APĂRARE PASIVĂ 

de luni, 19 iunie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 18,30, sub preşedinţia domnului prof. Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 

Participă domnii: g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; prof. dr. P. 
Tomescu, ministrul Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; Atta Constantinescu, ministrul 
Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; g-ral C. Pantazi, ministrul de Război; g-ral Gh. 
Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi ministru ad-interim al Economiei Naţionale; 
Petre Nemoianu, ministrul Agriculturii şi Domeniilor; prof. Gheron Netta, ministrul 
Finanţelor; Ovidiu Vlădescu, subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi 

Inventarului; g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de Stat al Aerului; Mircea Vulcănescu, 
subsecretar de Stat la Ministerul de Finanţe; I. D. Enescu, subsecretar de Stat al 
Muncii; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; prof. I. C. Petrescu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Culturii Naţionale; prof. Al. Marcu, subsecretar de 
Stat la Ministerul Propagandei Naţionale; g-ral C. Vasiliu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul 
Afacerilor Interne; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi 
Minelor; g-ral N. Şova, subsecretar de Stat al Marinei; g-ral N. Bădescu, comisarul 
general al Aprovizionării cu lemne; Leon Scridon, comisarul general al Refugiaţilor; 
g-ral I. Răşcanu, primarul general al Capitalei; g-ral Ramiro Enescu, subşef al 
Marelui Stat Major; ing. I. Mihalache, secretar general la Ministerul Lucrărilor 
Publice şi Comunicaţiilor; Al. Bădăuţă, secretar general la Ministerul Propagan
dei Naţionale; Marcel Stati, secretar general la Consiliul de Patronaj al Operelor So
ciale; g-ral Iosif Teodorescu, comandantul militar al Capitalei; g-ral Gh. Marinescu, 
comandantul Apărării Pasive; g-ral N. Teodorescu, directorul general al P.T.T.; Gh. 
Minescu, directorul general al I.N.COOP.-ului; V. Ionescu, directorul general al 
Societăţii Române de Radiodifuziune; col. Mircea Elefterescu, prefectul Poliţiei 
Capitalei; col. N. Teodorescu, de la Cabinetul Militar; col. N. Ionescu, subdirectorul 
Casei 1.O.V.R.; <I. Marinescu, ministrul Justiţiei>. 

M. Antonescu: Domnilor miniştri, domnilor, pentru că din Transilvania de 
Nord primim rapoarte tot mai îngrijorătoare, asupra abuzurilor pe care le săvârşesc 
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ungurii împotriva populaţiei româneşti, pentru că din nou, sub diferite pretexte, s-a 
abătut un adevărat val de teroare asupra românilor din Transilvania de Nord, pentru că 
toate stăruinţele pe care le-am făcut, până astăzi, şi pe lângă Guvernul Reichului, şi pe 
lângă Guvernul Ungar, nu au dus la îmblânzirea acestei situaţii ci, dimpotrivă, de o 
parte ungurii au pretextat împrejurările excepţionale prin care trece Ungaria, pentru ca 
să ia măsuri grave de mobilizare, rechiziţii şi altele, împotriva românilor, iar de altă 
parte germanii, cerând Ungariei braţe noi, ungurii au profitat de aceasta şi au dat, în 
Transilvania de Nord, foarte mulţi dintre românii noştri. Socotesc că este timpul, şi rog 
pe dl. ministru g-ral Pantazi ca să dea dispoziţii Marelui Stat Major ca măsurile de 
retorsiune şi de represalii pentru cei 1 O.OOO să intre imediat în vigoare; pentru că sunt 
peste 60.000 români, cari au fost ridicaţi, într-un singur val, în Transilvania de Nord, şi 
noi trebuie să ajungem să aplicăm şi noi aceleaşi măsuri, pentru că nu este cu putinţă ca 
să lăsăm din nou pe românii noştri să fie chinuiţi, sau să se încerce din nou opera de 
desnaţionalizare a Transilvaniei de Nord. 

G-ral C. Pantazi: S-a dat ordin chiar astăzi. 
M. Antonescu: Pe dl. ministru g-ral Dobre, şi pe dl. ministru al Finanţelor îi 

rog să citească aceasta, ca urmare a discuţiilor pe care le-am avut zilele trecute, discu
tând eu personal cu dl. ministru Clodius, şi apoi însărcinând pe dl. ministru Petala, pe 
baza unui text, să discute cu dl. ministru Clodius, asupra redactării unui protocol, care 
urmează să se aplice în complectarea acordurilor din 9 februarie, şi pentru reglemen
tarea condiţiilor de credit şi finanţare pentru trupele germane şi aprovizionamentele 
necesare. 

Sunt mici lucruri, care fac încă obiectul discuţiilor. În general însă, veţi vedea 
că s-a ajuns la un acord de principiu. 

Vă rog să vedeţi dacă aveţi şi dvs. vreo obiecţie, căci mâine se va termina şi 
cu acest protocol. 

Noile măsuri de Presă: comunicarea către domnii miniştri a articolelor 
cenzurate, privind îndreptarea unor situaţiuni semnalate, pentru ca domnii miniştri, în 
24 ore, să rezolve chestiunile şi să transmită dlui colonel şef al Cenzurii răspunsul, 
pentru a fi comunicat ziarelor. 

Domnilor miniştri, în ultima vreme s-au petrecut, în Presa noastră, unele 
încercări de reluare a tradiţiei de libertate de Presă. 

Este adevărat că ne-au fost semnalate uneori, de Presă, situaţii a căror 
îndreptare era o datorie pentru noi şi a căror relatare apărea ca o manifestare legitimă. 

Pentru că însă nu trebuie să ajungem să organizăm noi înşine un regim de 
Presă care, treptat, treptat, să refacă spiritul de criticism şi de neîncredere, tocmai într-un 
moment când ţara noastră are nevoie de mai multă unitate şi de încredere în puterile ei, 
am socotit că trebuie să strâng regimul de Presă. De altfel, am făcut şi schimbarea 
şefului de Cenzură, şi am dat dispoziţii ziarelor ca să nu mai publice articole cu 
tendinţe de critică a activităţii guvernamentale sau administrative. 

Pentru că, însă, nu înţeleg ca această activitate guvernamentală sau 
administrativă să fie ferită de observaţii drepte, şi prin urmare să introducem în Presă şi 
regimul de autoritate al Presei, nu ştiu ce fericire de răspunderi sau de dorinţă de 
îndreptare şi de datorie de a aduce soluţii oricărei situaţii nedrepte sau nepotrivite, de 
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aceea am introdus obligaţia, pentru ziare, de a nu putea trimite Cenzurei nici un fel de 
articol care cuprinde critici împotriva actelor guvernamentale sau administrative, dacă 
nu dovedesc că cele relatate în acele articole au fost comunicate, cu cel puţin câteva 
zile înainte - am spus o săptămână - fiecărui minister, şi articolul nu poate să apară, 
decât dacă se dovedeşte că trimiţându-se domnilor miniştri personal, la Cabinet, 
nemulţumirile relatate, şi în raport cu activitatea departamentului respectiv, nu vor fi 
răspuns în acest termen. 

De aceea, eu vă rog călduros pe dvs., ţinând seama că de o parte trebuie să 
păstrăm regimul de autoritate al Presei şi să ne ferim de un criticism, care ar putea să 
turbure unitatea şi legile unui regim de autoritate, în împrejurările atât de necesare de 
astăzi ale autorităţii, ca ori de câte ori primiţi asemenea articole, de o parte să cercetaţi 
personal situaţiile semnalate, iar de altă parte să comunicaţi soluţia dvs. imediat, având 
bunăvoinţa ca să daţi indicaţii Cabinetului dvs., să comunice răspunsul dvs. nu numai 
Direcţiei Presei, care îşi va lua îndatorirea să-l transmită ziarului respectiv, dar şi 
Serviciului de Presă din Preşedinţia Consiliului, care urmăreşte toate răspunsurile, chiar 
în afară de această procedură. 

Tot în legătură cu ziarele, rog pe dl. ministru g-ral Pantazi şi Marele Stat 
Major ca, înţelegând împrejurările grele pe care Ministerul Finanţelor le face să apese 
asupra noastră, prin măsurile sale rigide, şi ţinând seamă de faptul că Ministerul 
Propagandei nu dispune, pentru toată propaganda din ţară, de o sumă prea mare, că 
scoate ziarul „Cuvântul Mareşalului către săteni", care are un tiraj de peste 98.000 foi ..... 

Al. Marcu: 140.000. 
M. Antonescu: O ediţie. ,,Cuvântul Mareşalului către săteni" apare în două 

ediţii de afişaj şi una de citit. 
Apoi, sunt o serie întreagă de gazete subvenţionate, care primesc, unele 

600.000 lei pe lună, în Transilvania, şi o serie întreagă de alte subvenţii, pe care le dă 
Ministerul Propagandei. 

În acelaşi timp, Ministerul Propagandei are Direcţia Presei, are Serviciul 
Normativelor de Presă, unde se lucrează toate directivele pe care le dau în toate 
conferinţele de presă şi se execută prin ziarele noastre. 

Ministerul Propagandei are o sumă de cheltuieli foarte grele pentru întregul 
cuprins al ţării, pe lângă că poartă sarcina întregei activităţi de propagandă din ţară, şi 
are 400 milioane pentru totalitatea acestor cheltuieli, pe întreaga ţară; iar propaganda 
militară are de asemenea cca 400 milioane. 

Şi atunci, aş ruga ca ziarele „Soldatul" şi „Sentinela", care până acum apăreau 
cu cheltuiala noastră, să le treceţi la fondul acesta, pentru că noi aplicăm măsurile dlui 
ministru al Finanţelor şi strângem cât putem mai mult fondurile noastre de propagandă, 
dar nu putem ajunge să paralizăm alte activităţi, care sunt esenţiale, mai ales în 
împrejurările de acum. 

Rog pe dl. ministru g-ral Pantazi să ceară un referat în această privinţă şi, în 
acelaşi timp, să examineze chestiunea. 

Eu cred că trebuie păstrat totuşi „Soldatul", de trei ori pe săptămână - mi s-a 
făcut propunerea de maiorul Mailat, de la Marele Stat Major, să-l restrângem numai o 
dată - iar „Sentinela" apare numai o dată. În orice caz, ,,Soldatul" ar fi bine să apară de 
cel puţin două ori, aşa încât ar fi la două zile un ziar. 
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În orice caz, vă rog să ţineţi seamă că nu mai avem mijloace, şi fală de 
restrângerile pe care ni le impunem şi noi, nu mai putem cheltui din fondurile pe care le 
avem. 

Rapoartele de inspecţii ministeriale 
Am primit până azi, după insistenţele făcute, numai din partea dlui ministru 

Nemoianu, care ne-a flcut un raport asupra constatărilor din judeţul Severin - şi cu 
constatări generale privind Banatul - şi un alt raport, în legătură cu pagubele cauzate de 
rugina grâului în Ialomiţa şi situaţia din Ialomiţa. 

De asemenea este un raport al dlui ministru profesor Petrescu, relativ la 
constatările făcute în mai multe judeţe, raportul dlui ministru Strihan, privitor la 
constatările făcute la Sighişoara; raportul dlui ministru dr. Tomescu, privitor la 
inspecţiile din Sibiu şi Făgăraş, şi al dlui Marcel Stati, privitor la judeţul Vlaşca. 

Preşedinţia va transmite un rezumat al tuturor constatărilor, pe rubrici şi depar
tantente. Eu vă rog să luaţi toate măsurile. În ce priveşte unele dintre ele, am trimis 
chiar eu notă pentru îndreptarea unor situaţiuni semnalate, şi am luat unele măsuri. 

Vă rog, însă, ca toate lucrurile semnalate să le cercetaţi şi să luaţi măsuri 

imediat, dar în acelaşi timp, vă rog, domnilor miniştri, să aveţi bunăvoinţa şi să vă 
deplasaţi toţi în ţară. 

I. Marinescu: Am trimis şi eu un raport, din Dâmboviţa. 
G-ral D. Popescu: Şi eu am trimis. 
M. Antonescu: Domnilor miniştri, cei cari aţi fost, nu mi-o luaţi în nume de 

rău. 

I. D. Enescu: Şi eu am trimis. 
M. Antonescu: Ale dvs. sunt mai vechi; sunt anterioare acestei serii. Aţi 

trimis acum 1 O zile. 
I. D. Enescu: Acela de acum 10 zile este referitor la judeţul Prahova. 
M. Antonescu: De asemeni, rog pe toţi domnii miniştri să meargă în judeţe, 

căci în împrejurările actuale sunt multe lucruri de îndreptat, prin examenul pe teren. 
Vă rog, de asemenea, ca, în ce priveşte toate semnalările flcute de domnii 

miniştri cari merg în inspecţie, şi cari reclamă unele soluţii, să luaţi imediat măsurile 
necesare, ca să dăm acestor constatări administrative un sens care li se cuvine. 

Eu am fost în două judeţe, şi mă duc şi la sfa.rşitul săptămânei acesteia, aşa că 
vă rog foarte mult să faceţi şi dvs. la fel, fiindcă este un moment când trebuie să ne dăm 
seama de toată realitatea din întreaga ţară. 

Am fost în Argeş zilele trecute, unde am întemeiat o fundaţie. Şi vă 

mărturisesc că am fost foarte mândru să văd - nu fiindcă este vorba de judeţul meu - ce 
spirit de unitate şi de sănătate morală este în acel judeţ, care mă mândresc că a dat ţării 
cei mai mulţi morţi şi răniţi din războiul acesta; fiindcă Argeşul stă în fruntea morţilor 
şi răniţilor din război - Piteştiul a fost bombardat, deşi nu a avut nici un obiectiv 
militar, şi a avut peste 500 morţi şi răniţi şi peste 300 case avariate şi distruse - şi totuşi 
am găsit în Piteşti cel mai frumos moral şi cea mai demnă ţinută românească, la care 
puteam vreodată să râvnesc. 
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Minunată atitudine! De aceea mă mândresc, şi consider ca o datorie să v-o 
spun. Cred că şi dvs. veţi constata aceeaşi situaţie, în toate părţile, fiindcă ţara noastră 
este sănătoasă. 

Este bine însă ca acestui spirit de încredere şi de demnitate să-i răspundem cu 
propria noastră închinare, mergând ca să constatăm toate situaţiile, şi eventual să 
îndreptăm toate lipsurile. 

Finanţarea acţiunii de prevenire şi remediere a efectelor atacurilor aeriene 
Domnilor, mai întâi, în această privinţă am primit o înştiinţare, trimeasă de 

Comandamentul Apărării Pasive, care dă anumite date asupra situaţiei. O altă notă este 
a dlui g-ral Jienescu. 

Domnul Mareşal Antonescu mi-a trimis o notă, în care mă roagă să vă invit la 
o conferinţă de Presă, pentru ca dvs., cu aceste date, să daţi îndrumări Presei de ce 
trebuie să arate lumii în această privinţă, fără ca să prezentăm statistici şi alte cifre sau 
date, pe care eu însumi le-am oprit. 

Şi atunci, rog pe dl. g-ral Marinescu să se înţeleagă cu dl. ministru g-ral 
Jienescu şi, în cursul acestei săptămâni, veţi face o conferinţă de Presă, nu cu toată 
Presa din Bucureşti, ci cu elementele reprezentative şi directorii de ziare, cărora dvs. le 
veţi face această expunere, aducând date şi grafice, pentru ca apoi Presa să facă singură 
tot ceea ce credeţi dvs. că poate fi lămuritor. 

Dacă puteţi avea date comparative şi din experienţa altor ţări - cum v-am 
arătat - cât costă un adăpost, de exemplu, ca să-şi dea toţi seama, cred că dând aceste 
date, vom avea, prin aceasta, cel mai bun serviciu de făcut. 

Avem aici raportul Ministerului Finanţelor, care spune: 
,,Avem onoarea a supune cunoştinţei Domniei-Voastre măsurile luate de 

Ministerul Finanţelor, pentru soluţionarea problemei finanţării acţiunii de prevenirea şi 
remedierea efectelor atacurilor aeriene, după cum urmează: 

Prin nota întocmită de dl. ministru subsecretar de Stat Mircea Vulcănescu, s-a 
propus acoperirea tuturor nevoilor de prevenirea sau remedierea atacurilor aeriene, 
după un plan raţional de finanţare. 

Această notă a fost supusă Consiliului de Miniştri şi Delegaţiei Economice a 
Guvernului, care a fost de acord cu propunerile făcute. 

Direcţiunea Generală a Bugetului şi a Contabilităţii Generale a Statului şi 

Direcţiunea Generală a Mişcării Fondurilor, prin referatele alăturate în copie, au expus 
dlui ministru subsecretar de Stat măsurile necesare a se lua pentru punerea în aplicare a 
propunerilor făcute de Domnia-sa. 

Astfel, s-a stabilit ca satisfacerea nevoilor în chestiune să se facă din 
următoarele fonduri: 

a. Din Creditul de Război, pentru cheltuielile pentru înfiinţarea de unităţi 

militare de Apărare Pasivă şi de intervenţii", ceea ce se face. 
G-ral Gh. Marinescu: Şi întreţinerea şi dotarea unităţilor militare de Apărare 

Pasivă se făcea tot din acest fond, conform Legii 72. 
M. Antonescu: În ultima vreme nu s-a făcut şi din celălalt fond? 
M. Vulclinescu: Este firesc să treacă la Creditul de Război. 
G-ral Gh. Marinescu: Tot ce s-a cheltuit, s-a cheltuit din acest fond. 
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M. Antonescu: ,,b. Din Fondul Apărării Naţionale: 
- dotarea acestor unităţi cu materialele necesare; 
- barăci şi adăpostwi pentru unităţile militare şi instalaţii de apărare 

antiaeriană. 

c. Din Fondul pentru răscumpărarea prestaţiei, se vor face cheltuieli preventive 
de Apărare Pasivă locală şi anume: 

- crearea de mijloace de alarmare; 
- adăpostwi pentru populaţie; 
- crearea de mijloace pentru stingerea incendiilor; 
- dotarea cu materiale a formaţiunilor de ridicare a bombelor neexplodate. 
Aceste lucrări se vor face de către primării, în cadrul unui plan general 

întocmit de Comandamentul Apărării Pasive şi aprobat de Marele Stat Major, deosebit 
de cel privitor la dotarea unităţilor proprii ale acestuia. 

d. Din creditul nelimitat, deschis la 31 martie 1944. 
1. Prin Ministerul Afacerilor Interne: 
- Ajutor pentru salvarea victimelor, transportul şi îngroparea vicitimelor", este 

vorba de primul ajutor. 
,,- Cheltuieli pentru limitarea efectelor incendiilor şi a bombardamentelor; 
- Restabilirea căilor de comunicaţie, iluminat şi a serviciului edilitar; 
Reparaţii şi orice lucrări tehnice de ajutorare imediată, cu caracter de ordine 

publică şi de interes general, cauzate de bombardamente; 
Cheltuieli de personal, prime delegaţiilor şi comisiilor de constatare; 
Imprimate şi registre, material fotografic şi cinematografic, în legătură cu 

constatarea sinistrelor şi activitatea echipelor. 
2. Prin Ministerul de Justiţie: 
Cheltuieli în legătură cu activitatea comisiunilor judecătoreşti, prevăzute de 

art. 16 din Legea nr. 252. 
3. Prin Consiliul de Patronaj: 
- Organizarea centrelor de asistenţă; 
- Întreţinerea şi organiz.area localurilor, barăcilor şi bordeielor unde vor fi 

adăpostiţi sinistraţii; 
- Aprovizionarea cu hrană, îmbrăcăminte, caz.armament, combustibil etc., 

pentru personalul sinistrat; 
-Ajutorarea în bani, pentru întreţinerea pe termen scurt; 
- Evacuarea sinistraţilor; 
- Organiz.area şi întreţinerea unor cămine pentru bătrânii şi infirmii rămaşi fără 

susţinători, din cauza atacurilor aeriene; 
- Imprimate diferite, pentru acţiunea de asistenţă a sinistraţilor. 
4. Prin Ministerul Sănătăţii: 
- Organizarea centrelor de spitalizare a sinistraţilor răniţi, în afară de centrele 

supuse bombardamentelor. 
Pentru aducerea la îndeplinire a celor de mai sus, Ministerul Finanţelor a făcut 

intervenţii la Comandamentul Apărării Pasive, la Consiliul de Patronaj, la Ministerul 
Înzestrării Armatei, la Subsecretariatul de Stat al Aerului, la Ministerul Sănătăţii şi la 
Ministerul Justiţiei. De asemenea s-a comunicat şi Marelui Staţ Major. 
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S-au întocmit şi proiectele de legi corespunzătoare" . 
. Domnilor, doresc să ştiu dacă cineva dintre dvs., asupra acestui program, cu 

care 001 suntem de acord, mai are vreo propunere de Bcut, sau nu, sau sunteţi de acord. 
P. Strihan: Domnule prim-ministru, aş vrea o precizare, cu privire la sumele 

rezultate din răscumpărarea prestaţiei pentru Apărarea Pasivă, şi anume ca toate aceste 
sume, chiar şi cele încasate, să rămână afectate lucrărilor de interes local. 

M. Vulclnescu: Sunt afectate, însă, Ministerului de Interne. Ministerul de 
Interne le repartizează, după aceea, între comune. 

M. Antonescu: Aşa este şi prevăzut. 
G-ral Gh. Marinescu: Domnule prim-ministru, am cerut ca acest fond, adunat 

din transformarea prestaţiei în natură în bani, să fie administrat tot de Comandament, 
după un plan întocmit de Marele Stat Major, ţinând cont de importanţa localităţilor. 

Am propus ca să nu se dea fiecărei localităţi înapoi ceea ce ea a strâns. Sunt 
localităţi mici, care însă au foarte mare importanţă din punct de vedere militar. Dacă 
acelor localităţi nu le vom face adăposturi şi nu le vom da sirene, vor rămâne 
neapărate. Sunt, din contra, alte localităţi, mai mari, care nu au importanţă din punct de 
vedere militar. 

M. Antonescu: Domnule general, în principiu dvs. aveţi dreptate, din punct de 
vedere tehnic. Cu alte cuvinte, Ministerul de Interne - şi acest lucru să fie stabilit şi 
prevăzut în lege - nu dă dispoziţii şi nu efectuează lucrări cu caracter tehnic de apărare 
decât cu aprobarea Comandamentului Apărării Pasive. 

În ce priveşte administrarea fondurilor, pentru ce vreţi dvs. să ne complicăm, 
şi să trecem prin nu ştiu câte gestiuni? Pentru că, din moment ce cele mai multe din 
aceste lucrări se efectuează chiar de Ministerul de Interne, sau de organele adminis
traţiei civile - primării şi celelalte - pentru ce vreţi dvs. să ne complicăm, şi să trecem 
prin multe mâini gestiunea acestor bani, pentru aceleaşi lucrări, sau să întârziem cu 
formalităţi birocratice? 

Cred că ce vă interesează pe dvs. este ca lucrările, din punct de vedere tehnic şi 
militar, să nu fie efectuate decât în conformitate cu programele dvs. 

G-ral Gh. Marinescu: Interesează foarte mult şi urgenţa cu care acele lucrări 
se fac, şi această situaţie depinde de momentul când se dau bani. 

M. Antonescu: Domnule general, ce vă rog este ca dvs. să faceţi un program, 
în care să arătaţi, să indicaţi de pe acum, Ministerului de Interne, care sunt soluţiile 
tehnice şi militare pe care le propuneţi în vederea lucrărilor de efectuat, întâietatea şi 
oportunitatea lucrărilor, în linii generale, şi să urmăriţi apoi, în colaborare cu Ministerul 
de Interne, ca executarea acestor lucrări să se facă ţinând seamă de acest program. 

Dar ca să ajungem să trecem fondurile în administrare este să ne întoarcem din 
nou, domnule general. Ne zbatem de atâta vreme ca să simplificăm această problemă, 
să găsim soluţie şi pentru fondurile de care aveţi dvs. nevoie, pentru măsurile militare 
şi de apărare, de care sunteţi răspunzător, dar şi pentru ca administraţia locală să 
îndeplinească lucrările şi serviciile cu care justifică scopurile de satisfacerea interesului 
general, pentru care este creată. 
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Am ajuns la această formulă după atâtea dezbateri şi discuţii, şi după ce în 
Consiliu ne-am ocupat de atâtea ori şi am fixat anumite criterii. Lăsaţi aceste criterii, pe 
care le cred bune. 

G-ral Gh. Marinescu: Sunt de acord cu formula, dar trebuie găsită 
modalitatea ca pe termen să se poată realiza, pentru că în sistemul actual eu am dat bani 
de acum 7 luni, şi nici acum la Timişoara nu s-a făcut un rezervor suplimentar pentru 
apă, din care cauză este criză de apă. 

M. Antonescu: lată ce vă rog: cum dl. ministru de Interne este şi dânsul soldat 
şi are toată experienţa războiului, şi desigur va înţelege, când i se prezintă, întâietatea 
unor programe, sau oportunitatea unor lucrări, nu aveţi decât să-i prezentaţi dlui 
ministru, întâi o situaţie de ceea ce s-a făcut şi de ceea ce nu s-a făcut până astăzi - şi 
trebuia să se facă - propuneri de lucrări, în ordinea de întâietate pe care o socotiţi dvs. 
potrivită, şi sunt sigur că veţi găsi cea mai mare înţelegere la dl. ministru g-ral Popescu, 
care va dispune ca administraţia locală să respecte această ordine de preferinţă stabilită 
de dvs. 

În această ordine de idei, mi-a semnalat cineva, ieri, că la Alba-Iulia s-ar fi 
proiectat lucrări de Apărare Pasivă, adăposturi, de sume fabuloase. 

Ştiţi ceva în această privinţă? 
G-ral D. Popescu: N-am fost la Alba-Iulia de săptămâna trecută. 
M. Antonescu: Vă rog să examinaţi. 
Prin urmare, domnule general Marinescu, orice reglementare, oricât de ideală, 

dacă nu se reazimă şi nu este urmată de o colaborare strânsă între organele de execuţie, 
nu duce la nimic. 

Dacă sunteţi de acord pe principii, rămâne să fiţi şi pe practică. Şi aceasta 
depinde de dvs. şi de colaborarea cu dl. ministru de Interne. 

Dr. P. Tomescu: Dacă Comandamentul (sic!) Apărării Pasive pregăteşte o 
lege specială, prin care va stabili anumite norme de colaborare cu celelalte departamente, 
v-aş ruga, domnule prim-ministru, să dispuneţi ca textul anteproiectului să ni se dea şi 
nouă, pentru ca aceste norme să fie în raport şi cu datele actuale ale ştiinţei, şi cu legile 
în vigoare. 

M. Antonescu: Rog pe dl. ministru Vlădescu, ca proiectele acestea, care au 
fost întocmite, să fie trimise domnilor miniştri cari nu au luat parte la elaborarea lor, şi 
a căror activitate şi răspundere este legată de realizarea sistemului introdus de lege, 
pentru ca să-şi adauge şi dânşii observaţiile, şi să se dea drumul legii după ce se vor fi 
făcut aceste adnotări sau complectări. 

Cererea de încorporare a Fondului Religionar din Bucovina la Casa 
Autonomă a Pădurilor Statului 

Eu am pus această chestiune la ordinea zilei, pentru că rămăsese ca Ministerul 
Economiei Naţionale, împreună cu Preşedinţia Consiliului - domnul ministru Vlădescu 
- să examineze situaţia sub un îndoit aspect: întâi, al măsurilor urgente, care trebuie 
luate pentru plata tuturor lucrătorilor şi muncitorilor de acolo şi, în al doilea rând, 
pentru a supraveghea executarea convenţiei privitoare la exploatarea minelor de 
mangan din Bucovina şi măsurile care trebuie luate, ca să se pună ordine acolo. Situaţia 
şi administrarea Fondului este legată de aceste situaţii. Fondul se plânge că, dacă ar 
încasa sumele care i se cuvin, ar avea cu ce să facă plăţile. 
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Rog pe domnul ministru g-ral Dobre şi pe domnul ministru Vlădescu să facă 
propuneri şi rog pe domnul ministru Nemoianu să examineze problema şi Domnia-sa. 

Problema aceasta a trecerii Fondului Religionar la Stat comportă un examen 
foarte serios. Domnii miniştri Dobre, Ghiolu şi Vlădescu probabil că cunosc (sic!) 
problema. Rog şi pe domnul ministru Nemoianu s-o examineze, ca să nu privim 
problema numai din punct de vedere tehnic, numai din punctul de vedere al unităţii de 
exploatare, care poate fi asigurată, indiferent de formula juridică a administrării 
Fondului. Să privim problema şi sub dreptul de a constrânge Fondul, în interes 
economic şi social, la o bună funcţionare şi administraţie, sub control de Stat. 

O. Vlădescu: Aceasta a fost şi formula tranzitorie, la care am ajuns noi. 
M. Antonescu: Pentru că am primit de la Ministerul Agriculturii o întâmpi

nare, rog şi pe domnul ministru Nemoianu să lucreze cu dv., pentru ca soluţia să fie 
unitară. 

Necesitatea opririi rechiziţiilor de porci puşi la îngrăşat, prin măsurile 
speciale luate de Ministerul Agriculturii 

Ministerul Agriculturii îmi aduce la cunoştinţă următoarele: ,,Prin Hotărârea Con
siliului Interministerial din 24 mai şi prin Circulara noastră cu nr. 650 din 1 iunie 1944, am 
dispus îngrăşarea, pe baza unui act de învoială şi cu plata unor prime speciale, a unui 
număr de 70.000 porci în judeţele: Ilfov, Ialomiţa, Vlaşca, Romanaţi, Gorj, Dolj, 
Mehedinţi, Teleorman şi Olt". Scopul acţiunii este sprijinirea zootehniei în judeţele cu 
mari rezerve de porumb. 

Abia s-a introdus această măsură şi s-au şi semnalat unele manifestări de 
nemulţumire. Rog pe domnul ministru Nemoianu să cerceteze şi să vadă toate 
consecinţele acestei măsuri, ca să nu creăm nemulţumiri în lumea satelor. 

Necesitatea consolidării adăpostului din subsolul Senatului, pentru magistraţi, 
avocaţi şi funcţionarii Palatului de Justiţie 

Nu s-a făcut nimic până acum? 
I. Marinescu: Nu s-a făcut nimic, domnule prim-ministru. S-au făcut studii şi 

s-a constatat că ar costa 15 milioane lei consolidarea acestui adăpost. Am fost acolo cu 
domnul prim-preşedinte Lupu şi cu alţi înalţi magistraţi. Este neapărată nevoie să se 
facă ceva. 

M. Antonescu: Domnule ministru de Finanţe, când ne putem aştepta la 
bombardamente şi când Justiţia trebuie să funcţioneze sau când, în orişice caz, unele 
procese trebuie să se judece, 15 milioane lei nu mi se pare o sumă foarte fabuloasă, cu 
atât mai mult cu cât acest adăpost, când instanţele nu funcţionează, poate fi folosit şi în 
alte scopuri, de acord cu Ministerul Justiţiei. 

Fondul, rog pe domnul ministru Vulcănescu să-l găsească, dar când cerem 
membrilor Înaltelor Instanţe şi chiar Tribunalului să-şi facă datoria şi să rămână aici 
pentru paza ordinei publice, ca să funcţioneze în permanenţă, este drept să îngrijim să 
dăm magistraţilor, avocaţilor şi funcţionarilor Justiţiei un adăpost în apropiere. 

Darea de seamă asupra rezultatului contro/urilor executate la organizaţiile 
I. O. V.R. din 17 judeţe 

Din rapoartele care au fost trimise şi domnului Mareşal şi domnului g-ral 
Pantazi şi domnului g-ral Popescu rezultă că unii şefi de birouri 1.0.V.R. au arătat 
pasivitate şi rea-voinţă. Unii dintre ei sunt preoţi şi învăţători. 
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Rog pe domnul ministru Petrescu să ia imediat măsuri pentru pedepsirea 
acestora. A veţi lista aici, domnule ministru, şi vă rog să aplicaţi sancţiuni celor cari 
sunt semnalaţi de organele 1.O.V.R. că nu şi-au făcut datoria. 

Situaţia aprovizionărilor cu lemne între 5-11 iunie a.c. 
Era vorba să vină astăzi şi domnul general Orezeanu. 
I. D. Enescu: Are o conferinţă la Buşteni. 
M. Antonescu: Conferinţă a avut şi ieri, că era tot acolo. 
G-ral N. Bidescu: Săptămâna trecută, Căile Ferate au făcut un efort şi au 

adus în Capitală 930 vagoane lemne, faţă de 122 vagoane, câte s-au adus cu o 
săptămână mai înainte. 

M. Antonescu: Aş vrea să rog pe domnul ministru Atta Constantinescu să ia 
unele măsuri, pentru că la Calea Ferată sunt unele lucruri care funcţionează cu destulă 
deficienţă. 

Între 5 şi 11 iunie n-au intrat în Capitală decât 122 vagoane lemne. Ţinând 
seama că în Capitală n-avem decât 12% din lemnele necesare pentru consumul unui an 
întreg, asemenea intrări de lemne devin catastrofale. Desigur că vom complecta cu 
toate mijloacele nevoile de lemne în Bucureşti, însă totuşi trebuie intensificate 
transporturile. 

Problema lemnelor este o problemă de transporturi. Sunt unele regiuni din 
ţară, unde sunt disponibilităţi de lemne; sunt atâtea lemne în gări, încât nu se mai pot 
face alte depozitări dar, din cauza lipsei de vagoane, nu se pot face transporturi. 

Desigur, de la 122 până la 930 vagoane într-o săptămână este un progres, dar 
faţă de altă perioadă, când media era de 480-900 vagoane pe zi, 930 vagoane într-o 
săptămână însemnează un progres, faţă de regresul de 122 vagoane, cât au fost aduse 
cu o săptămână mai înainte, dar nu reprezintă un ritm de aprovizionare, cu care să se 
poată complecta nevoile de lemne ale Capitalei. 

G-ral N. Bidescu: Nici cu această cantitate nu se atinge programul fixat, care 
este de 1470 vagoane săptămânal. Suntem în deficit, faţă de program, cu 546 vagoane. 

M. Antonescu: Săptămâna trecută deficitul a fost de 1300 vagoane. 
Şi atunci, rog pe domnul ministru Atta Constantinescu să se ocupe cu foarte 

mare atenţie de această problemă. Nu putem cere Ministerului Economiei Naţionale, 
când are atâtea sarcini, să se ocupe în fiecare zi de atâtea lucruri. Nu poate acest 
minister să urmărească zilnic intrările de transporturi de lemne, ca să le intensifice 
ritmul. Dar nu putem nici noi, Guvernul, să ne trezim în toamnă sau în iarnă cu o 
ridicare a preţurilor lemnului, care să corespundă realităţii lemnului la o perioadă de 
aprovizionare, pe care n-o putem împiedica cu toate Comisariatele de preţuri de pe 
pământ şi care va crea o criză foarte gravă. În al doilea rând, nu putem risca să primim 
nemulţumiri, pentru că toţi cei bogaţi vor cumpăra lemnele de pe piaţă, iar cei săraci 
vor rămâne fără. 

De aceea, rog pe domnul ministru g-ral Dobre ca, în cadrul măsurilor de 
colaborare cu întreprinderile, şi pe ceilalţi domni miniştri, în cadrul măsurilor pe care le 
iau pentru aprovizionarea funcţionarilor şi a economatelor, să se ocupe şi de 
aprovizionarea directă, pentru ca, alături de activitatea Comisariatului, a 
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întreprinderilor de exploatare, de transportwi şi de fumizări de lemne, fiecare din cei 
interesaţi să colaboreze - şi prin aceasta să ajute - la intensificaren transporturilor. 

De asemenea, am trimis domnului general Bădescu o notă privitoare la 
pădurile din jurul Capitalei. În afară de cele cuprinse într-o rază de 30 km în jurul 
Bucureştilor, care sunt destinate unor măsuri edilitare ulterioare - şi acelea, în măsura 
în care regimul silvic poate urmări o posibilitate de exploatare, fără distrugerea lor -
rog pe domnul ministru Nemoianu să noteze - deci cu posibilitatea de regenerare 
uşoară - trebuie să ajungem să intensificăm exploatarea acestor păduri din jurul 
Capitalei, pentru ca prin aceasta să înlesnim mijloacele de transportwi şi de 
aprovizionare cu lemne, evitând greutatea transportului. 

G-ral N. Bidescu: Am studiat această chestiune împreună cu organele 
Ministerului Agriculturii şi am ajuns la concluzia că sunt posibilităţi de realizare pentru 
14.000 vagoane de lemne ... 

M. Antonescu: Tote ceva. 
G-ral N. Bidescu: ... dar acolo unde trebuie să rezervăm pădurile pentru 

parcuri naţionale ... 
M. Antonescu: Am discutat chiar aseară cu domnul Mareşal - fiindcă am 

obiceiul să nu iau măsuri împotriva dispoziţiunilor d-sale, dar ori de câte ori sunt 
dispoziţiuni care reclamă o adaptare, am datoria să le semnalez - m-am înţeles cu 
domnul Mareşal şi vă rog să daţi dispoziţiuni C.A.P.S.-ului ca, chiar în această regiune, 
unde există posibilităţi de exploatare cu regenerare uşoară, să nu facem nici un fel de 
întârzieri, fiindcă ceea ce interesează, în primul rând, este aprovizionarea cu lemne. Pe 
urmă vom vedea şi de parcuri. 

P. Nemoianu: Dacă ni se dă dezlegare, mai putem scoate 2000 vagoane 
lemne. 

M. Antonescu: Vi se dă. Am stabilit chiar anul trecut o derogare de la legile 
regimului silvic. Îmi aduc aminte că m-am ocupat chiar eu de aprovizionarea cu lemne, 
pentru că intrau atunci câte 300 vagoane de lemne pe zi şi eram neliniştit. Acum intră 
120 vagoane pe săptămână! 

Prin urmare, vă rog, domnule ministru Nemoianu, să luaţi măsuri. Rog pe 
domnii miniştri să noteze această problemă, în ceea ce priveşte aprovizionarea 
funcţionarilor respectivi. Rog pe domnul ministru Enescu să intervină pentru 
aprovizionarea întreprinderilor, iar Ministerul Economiei Naţionale este rugat să dea 
normative pentru aprovizionarea cu lemne a întreprinderilor. 

S. Ghiolu: Acum, când departamentele sunt evacuate şi dispersate, se pune o 
problemă foarte importantă ... 

M. Antonescu: De aceea am spus: prin economie, fiindcă economatele ştiu 
care sunt nevoile de aprovizionare ale funcţionarilor. 

S. Ghiolu: Dacă rămânem în situaţia aceasta, suntem obligaţi să facem 
aprovizionarea la locurile de dispersiune şi de evacuare; altfel, trebuie să facem 
aprovizionarea aici. 

M. Antonescu: Foarte bine. 
Notă referitoare la refacerea rafinăriilor distruse de bombardamente 
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Nota provine de la dv., dar e trimisă de Ministerul Afacerilor Străine. Este 
faimoasa chestiune a negocierilor prin scrisori cu domnul Fischer şi cu ceilalţi. V-aş 
ruga să vorbiţi cu domnul Clodius ... 

S. Ghiolu: A fost la mine. Vă voi raporta. 
M. Antonescu: ... pentru că dv. executaţi măsurile de export şi să-i atrageţi 

atenţia că nu vă puteţi pune în situaţia grea ca, faţă de o măsură luată de domnul 
Mareşal, de mine şi de noi toţi, dv. să continuaţi livrările, iar dumnealor să nu-şi 
respecte obligaţiunile pe care şi le-au luat şi faţă de dv. şi faţă de noi, obligaţiuni pe 
care le-am discutat în Consiliul de Miniştri, stabilind să se facă o acoperire într-un fel 
sau altul, adoptându-se soluţia livrărilor de instalaţii de îndată. 

S. Ghiolu: Aici este diferenţa cea mare. Vă voi raporta dv. 
M. Antonescu: Vă rog să discutaţi această problemă. 
S. Ghiolu: Domnul Clodius a fost la mine. Vă voi raporta. 
M. Antonescu: Tablou cu situaţia şanţurilor-adăpost ale instituţiilor şi 

particulari/or, pentru acoperirea cărora s-au depus bani la Primăria Municipiului 
Bucureşti. 

G-ral L Rlşcanu: În prima jumătate a lunei martie, când începuse să se 
plătească prestaţia pentru Apărarea Pasivă, unii cetăţeni au depus la Comandamentul 
Apărării Pasive diferite sume, pentru construirea de adăposturi. S-au adunat astfel 
1.100.000 lei. Pentru că oamenii aceştia plătiseră şi prestaţia, am dispus să li se dea 
banii înapoi. 

M. Antonescu: Aceasta era o contribuţie benevolă fficută către organele 
Apărării Pasive, sau erau bani adunaţi de Primărie? 

G-ral L Rlşcanu: Sumele s-au depus la Comandament şi apoi au venit la noi, 
fiindcă noi finanţăm lucrările. 

M. Antonescu: Eu cunosc situaţia. Ceea ce însă doresc să ştiu este: dacă un 
particular doreşte să-şi facă, individual sau în asociaţie cu alţii, un adăpost, găseşte un 
organ de Stat sau de administraţie locală, căruia să i se adreseze, pentru ca, cu un preţ 
ieftin şi fără greutăţi, să-şi construiască adăpostul? 

Problema rămâne întreagă. Ceea ce s-a adunat şi s-a restituit este una; cunosc 
situaţia, s-a restituit, s-a terminat. 

Pentru mine însă rămâne problema aceasta: ne luăm noi această sarcină, prin 
organele de Lucrări Publice, prin organele militare sau prin organele tehnice comunale? 

Ne luăm noi această sarcină ca să ajutăm construirea de adăposturi, dacă 
contribuţia liberă a locuitorilor s-ar adresa acestor organe, pentru a solicita construcţia 
lor contra cost? 

E o chestiune de principiu, la care e bine să ne gândim şi s-o rezolvăm. 
G-ral I. Rlşcanu: Cred că autoritatea ar fi Primăria Municipiului Bucureşti, 

împreună cu Comandamentul Apărării Pasive, care pot să pună la dispoziţie informaţia 
lor tehnică şi un control. 

M. Antonescu: Şi construcţia cine ar face-o? 
G-ral I. Rişcanu: Ei înşişi. 
M. Antonescu: Dacă e vorba să-şi construiască singuri, merge de la sine. 
G-ral I. Rlşcanu: Dar pot să construiască ceva, care să fie defectuos. 
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M. Antonescu: Aceasta trebuie s-o prevedeţi dvs. Nu îngăduiţi construcţia, 
decât dacă se face în confonnitate cu planurile şi normele Apărării Pasive şi ale 
Primăriei, privitoare la construcţia de adăposturi. 

Dar eu puneam o altă problemă: ţinând seamă de faptul că s-ar găsi asociaţii 
private, sau interese private, care la un moment dat vrând să plătească, doresc să se 
adreseze unui organ de Stat, sau unei instituţii oarecare, pentru a-şi construi adăposturi, 
credeţi că am putea organiza ceva în această direcţie? 

G-ral L Răşcanu: În momentul de faţă, conform dispoziţiei dlui Mareşal, eu 
am primit ordin, împreună cu dl. col. Repanovici, să construim galerii mine pentru 
150.000 persoane. Este o operaţie care a început; se lucrează foarte activ şi cred că 
până la 1 septembrie le vom putea face. 

M. Antonescu: Domnule general, dacă am face, tot în cadrul acestor lucrări, o 
contribuţie particulară, nu credeţi că am putea aduna fonduri care să vă ajute? 

G-ral L Răşcanu: Ar fi aceeaşi acţiune, după cum în afară de acţiunea de Stat, 
este şi iniţiativa privată. 

M. Antonescu: Pentru că, sunt oameni cari, voind să aibă un adăpost al lor, 
poate ar vrea să contribuie. 

G-ral I. Răşcanu: Este iniţiativa privată. 
G-ral C. Pantazi: Ne căznim să facem adăpostul acela de lângă „Pescăruş", 

pentru Preşedinţie. Dacă n-am putut să-l ajutăm nici pe dl. Mareşal! 
M. Antonescu: Cu realismul dvs., mă vindecaţi de orice discuţie inutilă. 
Adresă referitoare la repartizarea a două camioane C.F.R. Consiliului de 

Patronaj 
Rog pe dl. ministru Atta Constantinescu să atragă atenţia Căilor Ferate că noi 

avem obiceiul, când ne întrunim aici, să nu pierdem vremea; şi când luăm hotărâri, 
înţelegem ca ele să fie respectate de toate organele în subordine. 

Calea Ferată nu este Stat în Stat, şi o invit să nu mai se facă Stat în Stat, luând 
hotărâri peste hotărârile luate aici, căci apoi trage consecinţe cel care le-a luat. 

A. Constantinescu: Am arătat care este rolul organelor în subordine, la ultima 
Delegaţie Economică. 

M. Antonescu: Vă rog s-o puneţi în practică, ca să existe ordine şi unitate. 
A. Constantinescu: Ce s-a întâmplat în această chestiune, căci n-o cunosc? 
M. Antonescu: Nu vreau să mai pierd vremea, vă dau dvs. nota. 
Am discutat. Am cerut 1 O autocamioane. Am rugat pe dl. ministru g-ral Dobre 

să dea cauciucuri. După ce au luat cauciucurile, au dat numai trei camioane 
Patronajului, şi îl anunţă că i le retrage şi pe acelea. 

Plata circuitelor proprietatea Societăţii Române de Telefoane, utilizate de 
Societatea Română de Radiodifuziune, în timpul cât cablul subteran, proprietatea 
acestei societăţi, este întrerupt din cauza bombardamentelor aeriene. Se solicită 

aplicarea unui tarif minimal, similar celui aplicat Armatei. 
V. Ionescu: Domnule prim-ministru, la cele 54 lovituri pe care le-a primit 

cablul - şi am avut 54 întreruperi - am legat cu circuitul telefonic, ca să pot avea 
asigurată legătura pentru emisiune. Pentru aceasta mi s-au pretins însă sume pe care nu 
pot să le plătesc. 
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M. Antonescu: De cine vi s-a pretins tariful? 
V. Ionescu: De Societatea de Telefoane. Pentru două zile de emisiune, mi s-au 

pretins 663.000 lei. 

M. Antonescu: Rog pe dl. ministru Atta Constantinescu să convoace pe 
domnii Miclescu, g-ral Teodorescu şi Ionescu şi să stabilească, prin arbitrajul său, 
preţul. 

V. Ionescu: În al doilea rând, pentru convorbirile fulger, de care am nevoie 
pentru a lega studiourile cu postul, mi se pretinde de cinci ori taxa. 

M. Antonescu: Acelaşi lucru. 
V. Ionescu: Ora administrativă a luat fiinţă pe hârtie. Am anunţat de trei ori, 

dar n-am avut un rând. 
M. Antonescu: În privinţa orei administrative, singurul care mi-a vorbit şi mi-a 

trimis o notă a fost dl. ministru Strihan, care mi-a atras atenţia că n-ar fi potrivită ora, şi 
imediat am dat dispoziţii dlui Ionescu ca, cu ocazia schimbării emisiunilor, să modifice 
ora, şi în loc să fie pusă după-amiază, să fie pusă la 9 dimineaţa. 

V. Ionescu: Am pus-o la 9 dimineaţa. 
M. Antonescu: Dvs. ştiţi că ţinând seamă de necesitatea urgenţei comunicării, 

mai ales cu eşaloanele dispersate şi evacuate, am luat măsura să se folosească 
Radiodifuziunea pentru comunicări. 

Am instituit această oră, care a fost considerată ca necesară, când am instituit-o. 
În practică însă nu au fost comunicări de făcut. 

P. Strihan: Trebuie anunţat tuturor organelor administrative din ţară, ca să ştie 
să asculte. 

V. Ionescu: Am invitat delegaţii tuturor ministerelor. 
M. Antonescu: Pentru ca cei din provincie să vină să asculte, trebuie să aibă 

ce; şi pentru ca Radiodifuziunea să-i anunţe să asculte, trebuie să aibă ea însăşi 
materialul pe care să-l radio-transmită. Dacă nu i s-a dat nimic, foarte bine a făcut că n-a 
chemat la ascultare pe cei cari şi-ar fi pierdut vremea, ascultând la aparatele de radio. 

În orice caz, <dacă> credeţi că se poate utiliza această oră administrativă, vă 
rog să daţi dispoziţii organelor dvs. Când Radiodifuziunea va avea material adunat, 
anunţaţi instituţiile respective să asculte la ora indicată pentru transmisiune. 

V. Ionescu: Să rămână o dată pe săptămână, în loc de patru ori, cât era fixat 
până acum, fiindcă o dată pe săptămână poate să fie material. 

M. Antonescu: Foarte bine. Deocamdată începem cu o dată pe săptămână. 
P. Strihan: În ce priveşte lozinca, acolo a fost dificultatea. 
V. Ionescu: Am cerut o lozincă. 
M. Antonescu: Aş vrea să recunoaşteţi şi dvs. o lozincă: aceasta nu este o 

problemă de Consiliu de Miniştri. 
V. Ionescu: Aici s-a instituit. 
M. Antonescu: Dar nu şi executarea trebuie să vină aici. Aici se stabileşte 

principiul, şi executarea tehnică se face prin organele corespunzătoare. 
Marele Stat Major este acela care poate să vă spună dacă ne putem dispensa de 

lozinci sau nu, sau indicarea localităţilor este periculoasă, ceea ce eu cred. 
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. . . Trebuie să vă folosiţi lozinci, însă cât mai simple, ca să nu fie nici complicaţii, 
ş1 ruc1 să descoperim unităţile administrative, prin această corespondenţă la Radio. 

P. Strihan: Nu avem nevoie, căci dăm circulări. 
M. Antonescu: Aceasta o discutaţi dvs. 
Notă şi grafic, relative la: costul lucrărilor de Apărare Pasivă; fondurile 

necesare şi cele puse la dispoziţia Apărării Pasive; întrebuinţarea acestor sume pe 
capitole de lucrări 

Aceasta este o lucrare, pe care vă rog s-o aduceţi, cu toate amănuntele, Ia 
conferinţa de Presă, unde vă rog să faceţi o expunere şi să daţi sfaturi Presei, pentru 
lămurirea generală. 

Rezultatul controlului făcut de Serviciul de Control şi Anchete la punctele de 
distribuirea benzinei şi la debitele de tutun din Bucureşti 

Au fost controlate 28 staţii de distribuire de carburanţi. S-a constatat că 
16 vindeau benzină şi petrol, două dădeau benzină numai pentru Armată, cinci nu 
aveau nici benzină nici petrol, trei nu aveau benzină, una nu avea petrol. Cele care nu 
aveau benzină, nu primiseră, din cauza greutăţilor de transport. La nici una din staţiile 
controlate nu s-au constatat nereguli în privinţa preţului. 

Prin urmare, în ceea ce priveşte aprovizionarea cu carburanţi, problema este de 
revizuirea transporturilor, de intensificarea lor. 

Rog deci pe dl. ministru Atta Constantinescu ca, în colaborare cu dl. ministru 
Ghiolu, să revizuiască programele actuale; iar Marelui Stat Major, rog pe dl. g-ral 
Enescu să-i atragă atenţia că vine epoca aceasta a muncilor agricole, de secerişuri şi 
toate celelalte, şi dacă lăsăm ţara fără aprovizionamentele necesare, ridicăm un val de 
nemulţumire gravă a întregei ţări în contra noastră. Şi să nu aşteptăm să ajungem la 
aceasta. 

Rog pe dl. ministru Ghiolu să-mi trimeată o notă şi mie, de trimiterile pe ţară 
din ultima vreme, de distribuţia pe ţară şi programul care trebuie să se facă. 

P. Nemoianu: Desmiriştirile se fac concomitent cu treieratul. 
M. Antonescu: Cu atât mai mult, căci trebuie motorină pentru tractoare; în 

afară de vechea problemă a păcurii şi motorinii pentru mori, care constituie o stare de 
nemulţumire, ce din nefericire se menţine. 

S. Ghiolu: S-a mai ameliorat ceva. 
M. Antonescu: Foarte puţin; şi rog pe dl. ministru Atta Constantinescu să ia 

măsurile necesare, căci aceasta este o problemă esenţială. 
Trebuie să ni se dea cel puţin două, trei săptămâni înlesniri speciale de 

transporturi, pentru transporturile de carburanţi, ca să facem o distribuire pe întreaga 
ţară, şi să nu fim surprinşi de perioada muncilor agricole cu carburanţii nedistribuiţi, 
fiindcă, din nefericire, în ţară sunt foarte puţini - mult mai puţini decât trebuie - iar în 
unele părţi deloc. În Oltenia situaţia este foarte proastă, şi gândiţi-vă că acolo sunt 
atâţia refugiaţi, şi problema de măcinat şi celelalte se pun foarte acut, aşa încât este 
neapărată nevoie să luăm măsuri. 

G-ral D. Popescu: Şi în Banat. 
M. Antonescu: Şi în Banat la fel. 
S. Ghiolu: Trimitem în fiecare săptămână. 
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M. Antonescu: În ceea ce priveşte tutunul, din nefericire, la Timişoara 
C.A.M.-ul a suferit din nou o pagubă de 200 milioane. 

G. Netta: Mai mult. Sunt pagube de ţigări. 
M. Vulcinescu: 20 milioane ţigări. 
M. Antonescu: Aş vrea însă ca alături de bombardament să nu facă 

concurenţă, la criz.a consecutivă economică şi a preţurilor la ţigări, însuşi C.A.M.-ul. 
Din constatările care au fost fficute, rezultă că foarte mulţi din debitanţii de 

tutun speculează ţigările: le vând la restauratori, la chelneri şi la consumatori, să le 
zicem specializaţi, şi atunci consumatorii obişnuiţi nu numai că nu mai găsesc în debite 
nimic şi prezentându-se constată că nu funcţionează, dar trebuie să le cumpere de la 
aceşti intermediari, pe preţuri care de multe ori se ridică la de trei ori preţul marcat pe 
produs. 

Nota pe care o am eu vă indică foarte multe cazuri concrete. Vă rog să ţineţi 
seama de ea. Intensificaţi şi dvs. controlul, fiindcă am constatat că este o problemă 
generală, de aceea am trimis controlul, căci am auzit nemulţumiri din multe părţi. 
Trebuie îndreptată această situaţie, fiindcă se ridică preţul produselor, în favoarea 
speculanţilor, în loc să fie a Statului, şi se creează şi nemulţumiri. 

Cererea Comitetului pentru ajutorarea moldovenilor transnistrieni, în 
legătură cu încorporarea românilor refugiaţi din Transnistria 

Chestiunea priveşte pe dl. ministru de Război. 
Aş vrea să ştiu dacă în privinţa transnistrienilor aţi ajuns la unele concluzii. 
P. Strihan: Am avut o conferinţă. 
M. Antonescu: Aţi fficut triajul? 
V-aş ruga foarte mult să terminăm lucrările acestea; după cum aş ruga pe dl. 

ministru de Interne să ia informaţii, dacă, până vom ajunge la acest triaj, este nevoie să 
trimitem vreun ajutor special acestor transnistrieni, să nu ajungem să fie omorâţi şi cei 
de aici, după cum au fost omorâţi unii din cei cari au servit acolo. Unul dintre cântăreţii 
de la Opera din Odesa, Savcenko - cei cari aţi fost acolo ştiţi ce era -, rămânând în 
Odesa, a fost spânzurat de sovietici. 

Rog să se comunice Comitetului pentru ajutorarea moldovenilor transnistrieni 
hotărârea pe care mi-o comunică dl. ministru al Armatei, şi anume că cei cari sunt mai 
în vârstă de 30 ani nu vor fi încorporaţi. 

Propunerile dlui general Gerstenberg, referitoare la crearea de adăposturi 
pentru populaţia Capitalei 

Eu am pus-o la ordinea de zi a Consiliului, numai ca să v-o dau dvs. 
Sunt o serie de norme, de indicaţii de practici şi tehnici de construcţie, 

practicate în Germania, pe care să le examinaţi dvs., împreună cu Marele Stat Major, ca 
să vedeţi dacă este ceva nou. 

G-ral Gh. Marinescu: Le-am văzut. Sunt deja date instrucţiuni. 
M. Antonescu: Cererea dlui profesor Vintilescu, de la Facultatea de 

Fannacie. 
Domnilor, nu fac un act de ineleganţă faţă de un coleg de Universitate, dar 

decanul Facultăţii de Farmacie, care şi-a pierdut casa cu ocazia bombardamentelor, îmi 
face, de o parte, solicitarea ca să fie ajutat, pentru a putea pune scânduri şi carton 
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gudronat, pentru a ocroti zidurile şi ce a mai rămas din casă - ceea ce am făcut - iar de 
altă parte, ţinând seamă de situaţia grea pe care o are, solicită să fie numit într-un 
Consiliu de administraţie. 

Eu am pus problema aceasta nu nwnai pentru cazul său, dar pentru că aş dori 
ca, prin toate mijloacele, cei pe care îi ştiţi îndreptăţiţi, şi mai ales magistraţii, 
profesorii, sau oamenii care prin profesiunea lor nu-şi pot modifica situaţia veniturilor, 
şi cari şi-au pierdut averea în bombardament, să fie ajutaţi, creându-le condiţii de viaţă 
demnă, prin mijloacele acestea indirecte, ca să nu-i umilim. 

De aceea, rog pe toţi domnii miniştri, cari au asemenea cazuri, să le rezolve cu 
toată bunăvoinţa. 

G-ral I. Teodorescu: Domnului profesor Vintilescu i s-a dat, în cea mai mare 
măsură, concursul. S-au pus la dispoziţie camioane şi echipe, care au ridicat dărâmătu
rile, şi tot materialul ce a cerut, ca să-şi refacă, în parte, clădirea, plătind bineînţeles 
preţwile cu care au fost achiziţionate de Primărie aceste materiale, preţuri destul de 
economicoase. 

M. Antonescu: Vă mulţumesc, domnule general. 
Dânsul spune: ,,Iau libertatea de a vă adresa această rugăminte, fiindcă am 

depus toată munca mea în serviciul public, fără profit pentru mine, şi fiindcă aţi ajutat 
şi alţi colegi cari, ca şi mine, duc cu multe sacrificii o viaţă ştiinţifică, departe de 
afaceri rentabile". 

Din acest spirit aş dori ca membrii învăţământului, magistraţii, ofiţerii, 
pensionarii, sau oamenii loviţi în împrejurările acestea, să aibă întâietate, căci este o 
datorie din partea noastră ca să găsească toată înţelegerea şi sprijinul nostru. 

Jurnalul pentru aplicarea legii pentru derogarea de la legile de funcţionare şi 
pentru adaptarea serviciilor publice, corpurilor constituite sau organelor colective, la 
împrejurările de război şi la dreptul de evacuare şi dispersiune 

Domnilor miniştri, după cwn ştiţi, în Consiliile anterioare ne-am ocupat de 
situaţia care se crease prin funcţionarea unor servicii publice, îngreunată de condiţiile 
de evacuare, şi am pus principiul ca să dăm Consiliului de Miniştri un drept mai larg, 
ca, pentru această perioadă nwnai, să poată să aducă unele derogări, suspendând 
dispoziţiile din legi a căror executare a devenit anevoioasă şi fixând unele reguli de 
organizare pentru serviciile publice, şi chiar pentru unele corpuri constituite, ale 
Statului, judeţelor, comunelor, regiilor publice şi Caselor Autonome, a căror 

funcţionare, cu regulele de procedură prevăzute astăzi, duce la situaţii foarte greu de 
practicat. 

Desigur, am înţeles să nu aducem nici un fel de derogare de la dispoziţiile 
legale privind administrarea şi gestionarea de bani şi materiale publice, pentru că 
aceasta trebuie să urmeze reguli rigide, de la care nu ne vom abate decât după planurile 
Ministerului de Finanţe, care poartă răspunderea gestiunii şi activităţii patrimoniale. 

Legea făcută de dl. ministru Marinescu are un caracter de generalitate. 
Consiliul Legislativ a făcut unele obiecţiuni. Consiliul Legislativ este de părere să 
mergem prin legi, de la caz la caz - şi citează ca exemplu Legea pentru funcţionarea 
Curţii de Conturi, Legea pentru stabilirea numărului cu care Consiliul Tehnic Superior 
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poate lua hotărâri etc. - adică să facem mereu legi peste legi, pe care apoi să le 
abrogăm, când împrejurările care le-au necesitat au încetat. 

Mi se pare că acest lucru nu este potrivit. 
Aş dori însă să înţelegeţi că, dacă Guvernul consideră de datoria lui să 

intervină în aceste măsuri legale, el trebuie să facă însă cea mai rigidă folosire a acestor 
norme şi rog toate asemenea propuneri, care s-ar face în viitor, să fie trimise de 
Preşedinţie, întâi domnului ministru al Justiţiei, pentru avizare, şi Consiliului 
Legislativ, la fel ca legile, pentru ca nu cumva, pe calea aceasta, şi din dorinţa foarte 
bine intenţionată, de a grăbi ritmul administrativ şi al serviciilor publice, să ne 
depărtăm de la principiile fundamentale ale Statului şi de la normele de funcţionare a 
serviciilor publice, normele esenţiale. Normele secundare, însă, trebuie să le adaptăm. 

lată, de pildă, am fost la Consiliul profesoral al Facultăţii de Drept, miercurea 
trecută. Colegii mi-au spus: ,,Nu este prevăzut nimic, privitor la studenţii aflători sub 
drapel. Dacă noi facem sesiune de examene acum şi fixăm sesiunea de examene 
imediat, însemnează că curge sesiunea de examene, şi o asemenea sesiune ţinută este o 
sesiune pierdută pentru cei aflători sub drapel, fiindcă nu există nici o dispoziţie legală 
pentru studenţii aflaţi sub arme". 

De asemenea, datorită măsurilor de evacuare şi de dispersiune, condiţiile de 
funcţionare a învăţământului şi condiţiile de convocare a sesiunilor de examene sunt 
mai anevoioase. Este potrivit să lăsăm mai multă libertate studentului, să vină sau nu la 
examen, dacă preferă să rămână în afară de Bucureşti, ca să nu determinăm formarea 
de alte concentraţiuni urbane. Dacă studentul ştie că n-are decât două sesiuni pe an, va 
veni, orice s-ar întâmpla. Ca să nu se facă însă abuzuri, este potrivit să lăsăm hotărârea 
Consiliului profesoral. 

Întâi, pentru cei aflaţi sub arme, să punem principiul că pentru ei nu contează 
sesiunile de examen; ceea ce este drept şi potrivit. Pentru ceilalţi studenţi, să lăsăm 
fiecărui Decanat şi Rectorat dreptul de a institui sesiuni de examene, la care să înscrie 
pe studenţi, ţinând seamă de împrejurările excepţionale care i-au putut împiedica de a 
se prezenta la examene. 

O altă normă; legile de învăţământ superior prevăd, în cea mai mare parte, 
examene orale. De pildă, la Facultatea de Drept nu este nici o dispoziţie care să 
îngăduie examene în scris, sau o practicare de metode personale ale profesorului. 

Eu, personal, mărturisesc că totdeauna am aplicat, în 18 ani de învăţământ, 
metodele mele, şi am dat note după conştiinţa mea şi după metodele mele. Fireşte, am 
dat note ca toţi ceilalţi profesori, studenţilor pe cari i-am examinat oral, chiar dacă i-aş 
fi examinat sumar pe cei cari făceau lucrări, deoarece considerăm lucrarea ca o probă. 

Trebuie o reglementare ca să dăm dreptul profesorului de a nota legal pe 
studentul care a dat o probă în scris. 

Din motive de Apărare Pasivă - dacă m-aţi fi auzit, aţi fi zis că sunt un organ 
al Apărării Pasive - am dat ordin să se facă examene de dimineaţă, foarte devreme, sau 
după-amiază, târziu, şi să se facă examene scrise, pe serii de studenţi puţini, pentru a 
evita concentraţiile numeroase, ca să nu ne omorâm studenţii, să nu ne omorâm 
tineretul. 

Trebuie însă măsuri legale, pentru acoperirea acestui lucru. 
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Pe de altă parte, au fost o serie de catedre vacante în învăţământ. Legea 
învăţământului spune: catedrele se publică de Rectorat, cu avizul Senatului. Senatul a 
dat un aviz, ca rectorul să le publice, sub rezerva aprobării ulterioare a Senatului. 

Aceasta, pe lângă că este ilegal, dar în practică duce la o situaţie inadmisibilă: 
ce se întâmplă, dacă Senatul nu aprobă publicaţia? 

Pe baza publicaţiei Rectoratului, s-a cerut un concurs, s-a ocupat o catedră, şi 
apoi vine Senatul, care declară publicaţia nulă. Ce facem? 

Prin urmare, sunt o serie de situaţii de drept, pe care trebuie să le soluţionăm. 
V-am citat numai câteva din aceste cazuri. Vom face atâtea legi de modificare, pentru 
toate textele de legi, pentru asemenea situaţii? Dar, în orice caz, nu pentru modificări 
substanţiale, care duc la derogări de la funcţionarea obişnuită a instituţiilor de Stat. 

Pentru asemenea amănunte de funcţionare tehnică a serviciilor publice, cred că 
este potrivit ca să dăm posibilitatea, prin Jurnale ale Consiliilor de Miniştri, să se aplice 
unele suspendări ale acelor norme, sau înlocuirea lor cu altele mai simple. 

Aceste Jurnale trebuie să fie propuse de dl. ministru al Justiţiei, şi să se ia 
avizul Consiliului Legislativ, pe baza cererilor adresate Preşedinţiei de departamentele 
respective, pentru ca în modul acesta să urmărim totuşi o îngrădire. 

Vom avea apoi chestiunea examenului de bacalaureat. Legile de învăţământ 
secundar prevedeau că aceste examene vor avea loc numai în anumite localităţi, numai 
cu anumite forme. Nu putem face examene în unele localităţi, trebuie un text general, 
care să simplifice lucrurile. 

Şi, în toată administraţia tuturor departamentelor, sunt asemenea situaţii, când 
texte de amănunt împiedică o funcţionare legală, sau expun pe ministru la răspunderi şi 
pe cei chemaţi să le aplice la o serie întreagă de situaţii nelegale. Pentru acestea nu mai 
trebuie să venim cu un decret general. Printr-un Jurnal al Consiliului de Miniştri vom 
autoriza aceasta. 

Pentru ca, însă, să nu se facă nici un exces, eu propun ca, în afară de 
propunerile dlui ministru al Justiţiei şi de avizul Consiliului Legislativ, dl. ministru al 
Justiţiei să le aducă în Consiliul de Miniştri şi să le discutăm împreună, pentru ca nu 
cumva aceste Jurnale să însemne derogări de la sistemul legal obişnuit şi să ducă la alte 
răspunderi, mai grave, pentru noi, cari admitem asemenea derogări. 

O. Vlldescu: Domnule preşedinte al Consiliului, aveţi chiar în faţa dvs. un 
Jurnal referitor la această problemă. 

M. Antonescu: Pentru învăţământ, am făgăduit Facultăţii, care are Consiliu 
miercuri, şi începe examenele la 25, să-i dau dezlegare. 

Eu i-am dictat dlui Vlădescu, faţă de ceea ce am întâmpinat, şi eu mă voi 
supune cel dintâi normelor pe care le aducem aici în discuţie şi în privinţa cărora vom 
hotărî: 

,,Art. l. - Până la trecerea armatei pe picior de pace, se instituie următoarele 
derogări de la dispoziţiunile Legii de organizare a învăţământului superior, republicată 
în «Monitorul Oficial» nr. 274 din 25 noiembrie 1943: 

a. Prin derogare de la dispoziţiunile art. 119 al. 1, art. 122, al. 1 şi 2, art. 158, 
art. 163 şi art. 185 al. 2, studenţii mobilizaţi sau concentraţi, pe tot timpul cât se află în 
această situaţie nu sunt supuşi obligaţiunii de a frecventa cursurile şi lucrările şi de a se 
prezenta la examene în sesiunile ordinare. 
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Rectorii şi decanii instituţiunilor de învăţământ superior pot fixa sesiuni 
speciale de examen pentru studenţii cari nu s-au putut prezenta la sesiunile ordinare, fie 
din cauz.ă că se aflau mobilizaţi sau concentraţi, fie din cauz.ă că erau evacuaţi. 

b. Prin derogare de la dispoziţiunile art. 122, alineatul ultim, şi ale 
regulamentelor instituţiunilor de învăţământ superior, procedura ţinerii examenelor va 
putea fi stabilită de profesori cu aprobarea decanului respectiv, astfel ca să se evite 
concentrarea studenţilor în localurile de învăţământ, timp prea îndelungat. 

Tezele de doctorat vor putea fi susţinute fără a putea fi tipărite, cu obligaţiunea 
pentru candidaţi de a le publica, înainte de obţinerea diplomei de doctor. 

c. Prin derogare de la dispoziţiunile art. 105, Consiliul de Miniştri, pe baza 
raportului Ministerului Culturii Naţionale şi al Cultelor, poate modifica durata anuală a 
cursurilor şi lucrărilor universitare." 

Domnilor, suntem astăzi, cu tot învăţământul, din punct de vedere formal, într-o 
poziţie nelegală. După lege, cursurile trebuiau să dureze până la sfărşitul lui iunie, şi 
examenele să se termine la sfărşitul lui iulie. Anul acesta cursurile s-au terminat la 
aprilie fără o dispoziţie legală; şi atunci am prevăzut că printr-un Jurnal al Consiliului 
de Miniştri se poate modifica durata. 

Şi atunci am prevăzut că, prin Jurnalul Consiliului de Miniştri, se poate 
modifica durata: 

,,Lucrările de recrutare a corpului didactic profesoral şi ajutător, aflate în curs 
şi care nu vor fi terminate până la data prevăzută de art. 105, pentru încheierea anului 
universitar, vor putea fi continuate în mod valabil până la 1 august crt." 

Datorită măsurilor de dispersiune şi evacuare, toate lucrările şi toată procedura 
de ţinere a examenelor a rămas pe loc. 

Al. Marcu: Sunt candidaţi mobilizaţi, cari nu pot lua parte la concursuri. 
Aceasta ar fi în favoarea candidaţilor cari nu sunt pe front. 

M. Antonescu: Foarte bine. Atunci adăugăm la acest text că Rectoratele şi 
Decanatele vor putea suspenda examenele ai căror candidaţi înscrişi se găsesc mobili
zaţi. Cu această dispoziţie legală se opresc examenele şi nici o leziune nu se aduce. 

Dar acolo unde nu este cazul, de ce să oprim ocuparea unei catedre? 
G. Netta: Mobilizaţi pe front, nu în Bucureşti. 
M. Antonescu: Da, pe front. 
Dr. P. Tomescu: Totdeauna un candidat, care vrea să împiedice un concurs, 

poate face să fie mobilizat. 
M. Antonescu: ,,d. Prin derogare de la dispoziţiunile art. 12, alineatul 7 şi art. 

27 alineatele 5 şi 6, rectorul poate dispune publicarea posturilor didactice vacante, fără 
a fi ţinut să ia avizul Senatului." 

Vă semnalez o situaţie: s-au publicat catedre vacante pe încheieri ale 
Senatului. 

I. C. Petrescu: Nici legea actuală nu obligă la publicare. 
M. Antonescu: Ba da: rectorul cu avizul Senatului. Este o greşeală. Aceasta 

este o formalitate administrativă, care poate da naştere la multe neajunsuri. Sub acest 
pretext, luni de zile sau chiar ani o catedră poate rămâne nepublicată. 
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Până la modificarea legii, deocamdată, trebuie să facem valabilă procedura 
urmată până acum. 

Pentru ca totuşi să nu se creadă altceva. dacă dv. sunteţi de părere, am pus: 
„Rectorul poate cere avizul Senatului printr-un proces-verbal în care se vor consemna 
opiniunile membrilor Senatului, fără a se face vreo convocare specială." 

Dacă nu sunteţi de aceeaşi părere, putem suprima acest alineat. 
Dr. P. Tomescu: Dacă rectorul poate dispune publicarea catedrelor vacante, 

de ce să mai punem textul acesta? 
M. Antonescu: Foarte bine. 
„Posturile didactice publicate de rectori de la I aprilie 1944 şi până la data 

publicării prezentului Jurnal, fără avizul formal, prealabil al Senatului, sunt legal 
publicate, prin îndeplinirea procedurii prevăzute în alineatul precedent. 

Art. 2. - Membrii corpului didactic, secundar şi primar, pot fi chemaţi să 
presteze servicii de orice natură în interesul Statului, în timpul vacanţei." 

Am pus acest text, ţinând seama de experienţa că în foarte multe părţi mi s-a 
atras atenţia că membrii corpului didactic nu-şi fac datoria. mai ales în ce priveşte 
acţiunea de evacuare şi de asistenţă. 

Eu rugasem să fie cuprinşi aici şi universitarii, dar domnii miniştri Vlădescu şi 
Petrescu au vrut să sustragă învăţământul universitar de la această obligaţiune. 

Al. Marcu: Să adăugăm şi personalul auxiliar. 
M. Antonescu: Desigur: universitar şi auxiliar-universitar. 
I. C. Petrescu: Mai e chestiunea bacalaureatului. 
M. Antonescu: Eu am pus aici: ,,Termenele prevăzute de Legea nr. 216/1944 

pentru înfiinţarea şi organizarea Institutului Regal Român de Cercetări Internaţionale şi 
Ştiinţe Politice, în art. 7 alineatul 2, art. 19 alineatul 2, art. 21 şi 22, pentru numirea 
membrilor şi corpului profesoral ai acelui institut, se prelungesc cu 60 zile socotite de 
la expirarea lor". 

Eu aveam un termen în care trebuia să întocmesc lista profesorilor acestui 
institut, al cărui preşedinte sunt, şi vă mărturisesc că nici n-am putut să convoc 
consiliul institutului. Abia am numit o parte din consiliul lui de îndrumare. 

Am vorbit cu domnul Vlădescu şi rog şi pe domnul ministru Marinescu ca, în 
această privinţă, fiecare departament să facă propuneri pentru anumite funcţionări de 
servicii publice - să fim bine înţeleşi, domnule ministru: numai de servicii publice. 
Pentru ca prin Jurnale ale Consiliului de Miniştri să se facă noi reglementări, vă rog, 
domnule ministru Marinescu, ca. în prezentările pe care le faceţi Consiliului de 
Miniştri, să grupaţi aceste probleme pe materii: de pildă, domeniul cultural, domeniul 
administrativ, domeniul tehnic, ca să nu stăm să citim toate propunerile şi toate 
Jurnalele de la toate departamentele, ci să fie o anumită unitate şi în această intervenţie 
excepţională a Jurnalelor Consiliului de Miniştri, prin reguli normative cu caracter 
general. 

Dacă dv. încuviinţaţi aceste măsuri, eu trimit Jurnalul să se publice, fiindcă 
poimâine, miercuri, am Consiliu la Facultatea de Drept şi vreau să arăt că mi-am ţinut 
angajamentul. 
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Rog pe domnul ministru Petrescu să adauge normele privitoare la funcţionarea 
comisiilor şi la ţinerea examenelor de bacalaureat. Înainte se cereau reguli mai rigide, 
cu formarea comisiilor pe circumscripţii şi cu alte dispoziţii. De aceea, domnule 
ministru Petrescu, vă rog să admiteţi să se introducă aici norme pentru ţinerea acestor 
examene. 

I. C. Petrescu: Am şi derogat de la lege. 
M. Antonescu: Aţi derogat şi vă trebuie o acoperire. Astă-seară chiar să 

tenninaţi acest Jurnal. Chemaţi pe şeful Contenciosului şi faceţi textul, ca să se 
termine. 

Sunt atâtea chestiuni care întârzie ţinerea examenelor fiindcă n-am avut norme 
stabilite. De aceea toate decanatele au ezitat să fixeze datele examenelor. 

Raportul Ministerului de Finanţe cu privire la acordarea indemnizaţiei pentru 
activitate şi merite excepţionale personalului C.F.R. 

Calea Ferată nefiind reprezentată astăzi aici, nu mă ocup de această chestiune. 
Raportul Prefecturei Poliţiei Capitalei privitor la funcţionarea comisiunilor 

provizorii pentru constatarea sinistrelor provocate de bombardamentele aeriene 
Domnul colonel Elefterescu a trimis o serie de constatări privitoare la modul 

cum s-au constituit aceste comisii. D-sa propune unele restrângeri şi unele măsuri 
practice pentru funcţionarea lor. 

Rog pe domnul ministru Strihan să le examineze împreună cu domnul general 
Vasiliu şi să vadă ce poate fi înfăptuit, în cadrul legii, ca să nu derogăm totuşi de la 
lege. Sunt unele măsuri referitoare la provincie, la administraţie, la prefecturi şi la 
preturi. În ce priveşte constatările făcute pentru Bucureşti, dacă domnul general Vasiliu 
încuviinţează, în cadrul legii, sunt unele simplificări care pot fi făcute, pe cale de 
instrucţiuni. 

Domnul colonel Elefterescu propune şi unele modificări de lege. Legea n-o 
mai modific. Am făcut-o, mergând la faţa locului. A fost de faţă şi domnul general 
Teodorescu şi domnul primar g-ral Răşcanu şi doamna Mareşal Antonescu din partea 
Consiliului de Patronaj. Am constatat pe faţă cum mergeau lucrurile şi n-am făcut o 
lege abstractă. Să schimbăm acum conţinutul comisiilor, cu arhitecţii, cu studenţii în 
arhitectură, este foarte greu. Cel mult să le simplificăm, să le facem ceva mai restrâns. 
Vă rog să daţi instrucţiuni pentru toată ţara. 

P. Strihan: S-au dat de două săptămâni. 
M. Antonescu: Foarte bine. 
Deschiderea staţiunilor balneare de la Vest de linia Braşov-Bucureşti. 

Proiectul de comunicat propus de Marele Stat Major 
G-ral R. Enescu: Conform hotărârii luate de dv., s-a comunicat această 

măsură Ministerului Sănătăţii. 
M. Antonescu: Marele Stat Major a luat hotărârea să se deschidă staţiunile 

balneare de la Vest de linia Braşov-Bucureşti. Staţiunile balneare din zona frontului vă 
asigur că nu vor fi cercetate. 

G-ral R. Enescu: Să nu fie clienţi, cari să le cerceteze pentru anumite 
considerente. 

M. Antonescu: Dar staţiunile climaterice de pe Valea Prahovei? 
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I. D. Enescu: Toate staţiunile climaterice, nu numai acestea, sunt libere. 
G-ral R. Enescu: Nu vor putea fi deschise: Slănicul din Moldova şi Mamaia. 

De asemenea, nu putem accepta să se ducă lumea nici la celelalte staţiuni din jurul 
Constanţei. 

M. Antonescu: Nu vedeţi nici un inconvenient militar să anunţăm această 
măsură printr-un comunicat, din care să rezulte crearea unor anumite concentrări 
locale? 

G-ral R. Enescu: Putem să nu dăm nici un comunicat. 
Dr. P. Tomescu: Noi le-am deschis, după o convorbire anterioară. 
M. Antonescu: Renunţăm la comunicat. 
Domnule ministru Tomescu, vă rog să daţi dispoziţiuni să se facă publicaţii în 

localurile staţiunilor. Vă rog să daţi dv. o listă de cele mai importante şi mai necesare 
pentru sănătatea publică, a căror deschidere să fie anunţată la radio într-o serie sau de 
câteva ori la rând. Staţiunile vor fi citate pe rând, nu toate odată, ca să se ştie că nu se 
aduc restricţiuni. 

G-ral R. Enescu: Ceea ce am rugat este ca în aceste staţiuni să se revadă 
cartiruirile şi să nu se ocupe clădirile Statului. Aşa e la Pucioasa şi la Govora. 

M. Antonescu: Rog pe domnii miniştri ca acolo unde sunt staţiuni balneare, 
care pot fi folosite pentru sănătatea publică, să restrângă numărul funcţionarilor 
evacuaţi. 

G-ral C. Pantazi: Cel mai bun lucru este ca staţiunile să arate numărul de 
locuri libere, pe care le are fiecare. 

Dr. P. Tomescu: Aşa s-a şi început să se facă. 
G-ral I. Teodorescu: În legătură cu chestiunea staţiunilor balneare, se pune şi 

pentru Capitală problema deschiderii grădinilor de vară şi a ştrandurilor, bineînţeles cu 
respectarea măsurilor şi obligaţiunilor impuse de Apărarea Pasivă. 

Eu mă gândesc că aceste două feluri de întreprinderi sunt producătoare de 
venituri şi las deschiderea lor la hotărârea dv., ca să vedem ce măsuri trebuie să luăm 
pentru funcţionarea lor sau pentru ţinerea lor în aceeaşi situaţie, în care se găsesc şi 
acum. 

M. Antonescu: Dv. credeţi că le putem da drumul? 
G-ral R. Enescu: Când avem o prealarmă de o jumătate de oră, se poate. Şi 

apoi, se ştie că lumea se apără şi singură. 
G-ral I. Teodorescu: Grădinile funcţionează mai mult în timpul serii, iar 

ştrandurile vor fi ocupate după ce va trece aviaţia inamică. 
M. Antonescu: Dacă nu vedeţi nici un inconvenient special, pentru prealarrnă 

şi alarmă, puteţi să le daţi drumul. 
G-ral C. Pantazi: Dacă lăsăm cinematografele şi cursele de cai, de ce să nu 

lăsăm şi ştrandurile? 
M. Antonescu: Aceasta este o chestiune militară în primul rând, care influen

ţează asupra posibilităţilor de Apărare Pasivă. De aceea aştept întâi să gândiţi dv. 
G-ral D. Popescu: Dacă funcţionează restaurantul „Continental", de ce să nu 

fie deschisă şi grădina restaurantului „Continental", care este alături? 
M. Antonescu: Desigur. Atunci luaţi măsura aceasta. 
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Rezultatul controlului asupra cantităţilor de lemne de foc aflate în staţiile 
C.F.R. şi cauza întârzierii transporturilor (dispoziţie dată în Consiliul de Miniştri de la 
8 iunie a.c.) 

Ca să nu mai iau vremea Consiliului, rog pe domnul ministru Atta 
Constantinescu să examineze aceste rapoarte de anchetă în care se arată cantităţile de 
lemne depozitate pe diferite linii ferate. 

Veţi constata, domnule ministru. că în gara Telega-Prahova sunt depozitate 
2000 vagoane şi sunt numai doi comercianţi, iar pe linia care merge spre Măneciu
Ungureni sunt depozitate 600 vagoane ale Eforiei, 500 vagoane ale Societăţii „Drajna" 
şi I 00 vagoane ale lui Fisău. Sunt o serie de depozite de lemne în staţii, care stau 
înţepenite. Vă rog, domnule ministru, să luaţi dv. măsurile necesare. 

Tablouri şi diagrame înaintate de Societatea „Distribuţia" cu livrările de ben
zină, petrol, motorină, combustibil special şi păcură, pe lunile martie, aprilie şi mai 
1944. 

Acestea sunt situaţii vechi. Vă rog, domnule ministru Ghiolu, să faceţi în aşa 
fel, ca să nu primesc numai diagrame şi tablouri, ci să se facă şi o distribuţie efectivă de 
combustibil în ţară. 

Domnilor, sunt foarte fericit că acest Consiliu s-a terminat la ora 8. 
Şedinţa se ridică la ora 20. 

Stenografi: D. Fierăscu şi N. Dumitrescu 

... 
D.A.NIC..fond P.C.M, Cabinetul Ion Antonescu, ds. 228 (fost 229)/1944,f 896-945 
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10. 1944 iunie 21. Mareşalul I. Antonescu, după bombardamentul de la 
Timişoara, unde „ s-au comportat civilizat: au bombardat doar obiective 
militare", informează Consiliul de Miniştri despre cele constatate cu ocazia 
controlului făcut la faţa locului, dar şi cu alte probleme ce trebuie să fie 
rezolvate: alarma nu funcţionează la periferia ţării; n-a fost apă la Timişoara, 
datorită lipsei curentului electric; revine asupra problemei foarte grave a 
distribuirii motorinei; problema refugiaţilor din Banat, care sunt mai ales 
ruşi; Grupul Etnic German să se supună legilor ţării; situaţia spitalelor; 
artiştii din Odesa refugiaţi; specula teribilă care se face la sate din cauza 
lipsei magazinelor de desfacere; neplata salariilor în Valea Jiului, oamenii de 
aici fiind o „ materie iriflamabilă "; nemţilor să li se dea bere, săpun şi ţigări, 
iar funcţionarilor şi lucrătorilor să li se dea alimente şi articole de 
îmbrăcăminte şi încălţăminte, iar bani, nu, ca să nu mai fie speculă etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de miercuri, 21 iunie 1944 

Şedinţa se deschide la ora I 0,45, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Participă domnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; prof. 
I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale; g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor 
Interne; prof. dr. P. Tomescu, ministrul Sănătăţii; g-ral C. Pantazi, ministrul de 
Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi ministru ad-interim al 
Economiei Naţionale; Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi 
Comunicaţiilor; prof. Gheron Netta, ministrul Finanţelor; Petre Nemoianu, ministrul 
Agriculturii; Ovidiu Vlădescu, subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi 

Inventarului; I.D. Enescu, subsecretar de Stat la Ministerul Muncii; g-ral C. Vasiliu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Mircea Vulcănescu, subsecretar 
de Stat la Ministerul Finanţelor; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, 
Comerţului şi Minelor; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; C. An
ghelescu, guvernatorul Băncii Naţionale; g-ral T. Orezeanu, directorul general al 
Căilor Ferate; Gh. Minescu, directorul general al I.N.COOP.-ului; Gh. Andonie, 
directorul general al Minelor; Traian Buradescu, directorul Mişcării C.F.R; N. Zamfirescu, 
directorul Întreţinerii C.F.R.; col. Radu Davidescu, şeful Cabinetului Militar al 
Conducătorului Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, după cum ştiţi, după fiecare bombarda
ment, mă duc în regiunea bombardată, pentru a-mi da seama la faţa locului de valoarea 
stricăciunilor, de măsurile luate pentru îndreptare şi de ce este necesar ca să putem 
pune lucrurile în ordine, într-un timp cât mai scurt. 

Am fost la Simeria, săptămâna trecută, când a fost bombardată, şi alaltăieri la 
Timişoara. După cele ce am constatat la Simeria şi la Deva, aţi primit, prin Cabinetul 
Militar şi prin Secretariatul General, toate indicaţiile necesare în ce priveşte cele 
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constatate şi măsurile care trebuiau luate. Domnul colonel Davidescu mi-a comunicat 
că majoritatea acestor indicaţii au fost primite şi că măsurile sunt în curs. 

Acum am să vă aduc la cunoştinţă ceea ce am constatat la Timişoara. Sunt 
lucruri şi de ordin local, dar sunt lucruri şi de ordin general, care trebuie soluţionate, 
pentru că de aici, de la centru, suntem cu desăvârşire străini de greutăţile pe care le au 
de întâmpinat cei de la periferie, greutăţi care au o repercusiune generală asupra 
Statului din toate punctele de vedere, şi asupra ordinei în Stat, şi asupra stărilor 
Statului, şi asupra funcţiunilor economice ale Statului etc. Am să vi le arăt pe rând, şi la 
fiecare constatare făcută vă dau şi explicaţiile necesare. 

Prima constatare pe care am făcut-o acolo, şi se repetă, nu este aici generalul 
Seinescu şi generalul Marinescu de la Apărarea Pasivă, este că în momentul când s-a 
dat alarma, au şi apărut avioane de la Timişoara; ceea ce înseamnă punerea în 
imposibilitate, şi a autorităţilor, şi a populaţiei, ca să ia măsurile necesare de apărare. 

Este un lucru care trebuie să fie îndreptat neapărat. Mi s-a spus că generalul 
Gerstenberg a fost anunţat. Ia notă d-ta, domnule colonel Davidescu, ca imediat - chiar 
astăzi dacă se poate - să discute cineva cu generalul Gerstenberg asupra acestei 
situaţiuni, care a fost şi la Braşov, din care cauză am avut mai multe victime. Noroc că 
la Timişoara s-au comportat civilizat: n-au bombardat decât obiectivele militare, cu o 
precizie mare. Precizia se datoreşte nu atât aparatelor de ochire, cât faptului că neavând 
apărarea antiaeriană suficientă la Timişoara, întâi ei au reperat obiectivele, au aruncat 
semnale luminoase, ceea ce face derizoriu camuflajul luminilor, care nu mai serveşte la 
nimic - şi mă gândesc mereu dacă să mai continuăm cu camuflarea luminei în toate 
părţile -, pentru că au venit acolo, au aruncat paraşute luminoase, au luminat ca ziua 
oraşul, şi după ce au văzut, în condiţii perfecte, şi-au reluat formaţia de bombardament 
şi au bombardat asupra gării triajului, asupra depozitelor, lovind câteva obiective 
importante. Aceasta a fost greşeala noastră. Moara a scăpat ca prin minune, însă toate 
celelalte construcţii, care erau prin jurul gării, de utilitate economică, au fost lovite, şi 
am păţit ce am păţit. 

Primul lucru pe care îl subliniez este chestiunea aceasta a alarmei, care nu 
funcţionează. Chestiunea trebuie aranjată cu generalul Gerstenberg. 

Domnule general Pantazi, să iei d-ta notă de chestiunea aceasta: nu 
funcţionează alarma la periferia ţării. Nu funcţionează nici din cauza serviciilor de 
alarmare, pentru că la Belgrad nu avem un speaker român, care să vorbească în 
româneşte şi populaţia să afle. Primul lucru este deci să avem un speaker român la 
Belgrad, chiar dintre românii de acolo, care să alarmeze populaţia. 

Al doilea lucru este că Radio-România şi postul „Bucegi" nu sunt auzite la 
Timişoara. 

Vasăzică acestea sunt cele două cauze care ne-au făcut să avem această 
situaţie. Trebuie deci să avem un speaker român la Belgrad, care să alarmeze partea de 
Vest a ţării, până la linia Sibiu-Mureş şi aşa mai departe, pentru că acelaşi lucru s-a 
produs şi la Simeria şi la Braşov. 

Al doilea, trebuie rezolvată problema cu prealarmarea prin radio, ca să se 
poată auzi şi acolo. 
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Acestea sunt măsurile de luat. Pe măsură ce vom avea ieşite baterii noi de 
artilerie antiaeriană, trebuie să le dirijăm către oraşele acestea din Vest. 

Aceasta este în ce priveşte alarma. 
În al doilea rând, n-ar fi fost sinistraţii aceştia acolo, nici chiar instituţiile 

Statului, gara, C.A.M.-ul şi celelalte care au fost, dacă s-ar fi executat dispoziţiile şi 
instrucţiunile pe care le dăm mereu prin Presă şi Radio, în ce priveşte stingerea 
bombelor incendiare. Nimeni n-a fost la timp acolo, ca să ia bombele şi să le stingă. Şi 
atunci, s-a întâmplat ceea ce s-a întâmplat: au fost incendii. Cum s-a întâmplat aici, în 
cartierul Bonaparte, acelaşi lucru s-a întâmplat şi acolo. 

La C.A.M., inginerul de acolo a fost foarte vrednic, a sărit imediat, înainte 
chiar de a se da încetarea alarmei, şi s-a pus pe lucru; dar n-a avut apă. 

De ce n-a avut apă? Este o chestiune care depinde de Ministerul de Interne şi 
de dv. toţi: s-a oprit curentul electric. Oprindu-se curentul electric, n-a mai fost apă, 
până când s-a ridicat alarma. Dar alarma s-a ridicat după două ceasuri. Vasăzică, la 
Timişoara, timp de două ceasuri, afară de cazul C.A.M.-ului şi alţii, cari au sărit singuri 
să-şi apere instituţia, timp de două ceasuri n-a fost apă pentru stingerea incendiilor. 

De aceea, încetarea alarmei nu trebuie să se mai dea după două ceasuri, acolo 
unde se lasă bombe incendiare. Trebuie să luăm dispoziţia ca în oraşul acela alarma să 
se ridice imediat, să nu se mai aştepte să se ridice pe ţara întreagă. Deci de îndată ce s-au 
lăsat bombe incendiare într-o localitate, alarma trebuie ridicată ca să iasă oamenii din 
adăposturi şi să se ocupe de stingerea incendiilor. Două ceasuri după terminarea 
bombardamentului au trecut, până să se dea încetarea alarmei. 

Iată o cauză mare care a determinat să facem jocul inamicului şi să se întindă 
incendiile. 

A treia cauză mare, care a determinat iarăşi greutăţi mari, şi a fficut ca 
incendiile acestea să facă ravagii, a fost lipsa de apă, datorită lipsei curentului electric. 

Este oprit curentul electric de două zile la Timişoara, şi trebuie trimisă acolo o 
comisie; probabil că din cazul acesta special, trebuie să facem un caz general. Ţinem 
apa în loc, şi peste tot ridicarea alarmei este prea târziu. 

Sunt apoi unele locuri unde alarma nu se dă decât în momentul când au apărut 
avioanele. 

Aceste trei cauze trebuie să le îndreptăm. 
Aripa C.A.M.-ului care era apărată de Bega a putut fi salvată, din fericire, şi 

este aripa cea mai importantă, şi care după o zi a fost pusă în funcţiune, după 
bombardament, de parcă nu s-ar fi întâmplat nimic, deşi se stingea incendiul la celelalte 
aripi. Am dat ordin să fie citat pe naţiune inginerul acesta. Mi-a spus şi comandantul 
militar al Timişoarei că a fost un om de omenie. A alergat cu oamenii să stingă 
incendiul, şi chiar dânsul mi-a spus că unii s-au purtat foarte bine, iar alţii ca nişte laşi, 
n-au dat nici un ajutor. Pe toţi cei cari au dat ajutor, îi vom cita. 

Vă dau toate aceste cazuri. Veţi vedea şi în alte situaţii, cum din nerespectarea 
instrucţiunilor noastre au fost provocate pagube mari. 

Prin urmare, trebuie să repetăm instrucţiunile în ce priveşte bombele 
incendiare zilnic, prin Presă. Să se facă o cât mai largă publicitate. 

M. Antonescu: La toate Consiliile am cerut aceasta. 
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Mareşal I. Antonescu: Populaţia nu pot să spun că este laşă, căci pe unde mă 
duceam, se aduna populaţia şi vorbeam, am constatat că nimeni nu era înspăimântat. 
Deşi alarma s-a dat aproape atunci când avioanele erau deasupra, lumea a putut să se 
ducă la adăpost şi din cauza aceasta sunt morţi relativ puţini, numai vreo 7, şi vreo 35 
răniţi. 

lată, domnilor, ceea ce am avut de spus în ce priveşte chestiunea cauzelor care 
au contribuit la mărirea de:zastrului. 

Trec, pe rând, la problemele care vi s-au pus acolo. 
Am fost la gară, în primul rând; personalul şi toţi inspectorii nu ştiau că mă 

duc, fiindcă am sosit cu avionul. Erau toţi acolo. Se puteau întâmpla însă şi multe 
nenorociri. Lucrau în dezordine şi pompierii şi ceilalţi, căci nu era nimeni de la 
Serviciul Tehnic, care să dirijeze şi să le spună: ,,Staţi, fiindcă se poate să cadă". Şi a 
căzut chiar atunci. M-am uitat acolo sus şi am văzut un zid mare, care n-avea tavan, 
grinda de fier era ruptă, şi oamenii puteau să cadă de pe acel zid. Erau peste o sută 
premilitari înăuntru cari lucrau, şi şedeau pe trotuar, dincoace. Nu era un arhitect de la 
dv., de la Calea Ferată. Nu după 24 ore - bombardamentul a fost sâmbătă, şi aceasta 
era luni - ci după 48 ore, n-a venit nici unul mai mare de la Calea Ferată, ca să vadă 
situaţia şi să dirijeze acţiunea. 

Tr. Buradescu: Era acolo directorul regional, inginerul inspector general 
Severineanu. 

Mareşal L Antonescu: Acela este localnic. Dar nu era nimeni de la Serviciul 
Arhitecturei, care să-şi dea seama de situaţie. Am spus: ,,De ce nu luaţi din arhitecţii 
oraşului, căci Timişoara este un oraş mare, şi trebuie să aibă arhitecţi buni, cari îşi pot 
da seama mai bine decât pompierii, dacă un zid este pe punctul de a se dărâma?" 

În altă parte, tavanul este leoarcă de apă, şi lumea şedea sub tavan. Dar fiecare 
îşi poate da seama că dacă un tavan a fost udat mult, cade, peste două, trei ceasuri, sau 
peste două zile; dar cade. Cu toate acestea, nimeni nu era, care să le spună: ,,Domnilor, 
nu mai staţi sub acest tavan, care este leoarcă de apă". 

Tr. Buradescu: Era acolo inspectorul de întreţinere. 
Mareşal L Antonescu: A apărut un inspector de al d-tale, inspector pe care eu 

nu l-aş face, nu ştiu, spălător de scânduri pe jos, undeva într-un local. Era cu o mustaţă 
în jos, cu nişte ochelari cari îi atârnau pe nas, o buză îi plecase într-o parte, alta în altă 
parte, toată vesta descheiată, hainele descheiate, când vorbea cu mine. Cum poate fi 
acesta un inspector? Un inspector însemnează un domn, care când apare, lumea pleacă 
la un kilometru departe de el. Dar nu inspira nici un respect. Îmi aduc aminte, când 
eram copil aveam o rudă care era subprefect - i se spunea zapciu atunci - şi care când 
apărea într-un loc, toată lumea pleca la un kilometru distanţă. Şi acest inspector era 
într-un hal fără de hal. În loc să mă ocup de ce se petrecea acolo, am stat să-i fac 
morală şi educaţie: ,,Eşti la frontieră, trece lume, trec germanii, şi ne judecă după d-ta". 
Plăteşte Neamul întreg desmăţul acesta. Aceasta ne-a adus la situaţia în care suntem, 
căci suntem nişte bezmetici20

• 

20 În text: desmetici. 
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Cum să fie funcţionarul de jos de la Calea Ferată curat, bărbierit, îmbrăcat, 
când însuşi inspectorul general şedea în faţa mea cum şedea. Venise descheiat la 
nasturi, cravata îi era plecată într-o parte. Şi venise la 48 ore după ce fusese 
bombardamentul. 

Primul lucru pe care trebuie să-l facem, dacă vrem să avem autoritate, este să 
avem ţinută. Trebuie să ne măsurăm cuvintele, gesturile, să ştim să vorbim, căci 
impunem şi cu aceasta, nu numai cu ce am băgat în cap ca idei şi cunoştinţe. Acolo nu 
era nici o locomotivă în depou. Depourile erau toate stricate. Atelierele dv. de 
locomotive mi se pare că sunt salvate, restul stricate. Însă nu se întâmplă nici o 
catastrofl mondială dacă depourile sunt stricate; afirmaţia este flcută chiar de cei de 
acolo. Mi-au spus: ,,Domnule Mareşal, alimentăm maşinile în staţiile secundare". Este 
o mică întârziere. Cea mai mare întârziere însă care se produce este timpul până la 
ridicarea alarmei. Două ceasuri după ce au dispersat trenurile, ei aşteaptă să se ridice 
alarma. De aceea, imediat ce au plecat avioanele de acolo, trebuie să se dea încetarea 
alarmei, indiferent de ţara întreagă, căci avioanele care sunt acolo îşi urmează drumul 
lor în altă parte. 

Deci pe ţară este explicabil să ţinem alarma, dar local, acolo de unde au plecat 
avioanele, este bine să ridicăm alarma. Şi atunci, în loc să ţinem două, trei ceasuri 
trenurile afară din staţie, imediat ce au plecat avioanele, dăm drumul la circulaţie, 
bineînţeles dacă nu s-a stricat ceea ce ei au vrut să strice prin bombardament. În felul 
acesta reducem din timpul mort pe care îl avem în activitatea Căilor Ferate, din cauza 
alarmei şi bombardamentelor. Trebuie să reducem la maximum din acest timp mort, 
aceasta este chestiunea. 

Este deci o problemă care trebuie studiată cu Apărarea Pasivă, şi trebuie s-o 
rezolvaţi în sensul în care am vorbit. 

De asemenea, dacă se dispersau lucrurile din vamă, n-aveam atâtea pierderi, 
căci multe lucruri s-au pierdut fiindcă vămuirea se face acolo. Am discutat chiar acolo 
şi mi-au spus: ,,Domnule Mareşal, cerem de multă vreme să nu mai facem vămuiri în 
gara centrală, căci era vizată. Nu s-a dat nici un răspuns în această privinţă". 

Apoi, intervine chestia autoriz.ărilor Ministerului Industriei, la export şi la 
import. Aceştia nu pot să vămuiască lucrurile. Vine un tren cu mărfuri, care sunt 
descărcate şi duse în Vamă. Vameşul anunţă că au venit mărfurile şi cere autorizaţie, 
pentru ca să poată să vămuiască. Dar autorizaţia nu vine decât în două, trei săptămâni, 
căci se trimite cu poşta. 

Vă întreb eu pe dv. toţi: cum să se piardă aceste lucruri? Domnul Anghelescu, 
sau nu ştiu cine m-a contrazis ieri. Dar mi s-a spus că din moment ce s-a descărcat 
marfa din tren şi a intrat în magazii, este Statul sau Direcţi1..nea Căilor Ferate care 
răspunde de aceasta. 

Ar fi şi mai grav să răspundem noi, şi tot noi, la Ministerul Industriei, să ţinem 
lucrurile în loc, să nu dăm autorizare decât scrisă, care merge prin poştă, care merge 
sau nu, şi autorizaţia ajunge peste două, trei săptămâni, sau peste o lună, dacă s-a 
întrerupt circulaţia pe Calea Ferată. lată cum contribuim şi noi mai mult la agravarea 
dezastrului provocat de bombardamentul inamic. 

S. Ghiolu: Aţi fost informat eronat. 
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Mareşal I. Antonescu: De şeful dumnealui de Vamă, nu de un om de pe 
stradă. 

S. Ghiolu: Cele mai multe din mărfurile care vin acum vin din Germania, şi 
90% vin fără autorizaţie. Trebuie numai să ne dea o declaraţie importatorul să aducem 
marfa. Ca să nu mai fie mărfuri în Vamă, am suspendat darea declaraţiei, iar autorizaţia 
de import trebuie s-o ia importatorul în momentul când face comanda în străinătate. 

Mareşal I. Antonescu: Eu am spus şi cu altă ocazie: Am impresia că sunt 
într-o ţară de nebuni; căci mă duc într-un loc, şi mi se face la faţa locului o afirmaţie de 
oameni cu răspundere; vin la centru, la Bucureşti, şi mi se face o afirmaţie contrară. 
Dacă aş intra într-o casă de nebuni tot aşa s-ar întâmpla: într-o chestiune, unul ar 
susţine una, altul, alta. 

Este posibil ca un funcţionar superior pe care îl ai - şi-mi închipui că la Vamă 
puneţi oameni de mâna întâi, cel puţin aşa ar trebui să fie - este posibil ca acesta să-mi 
facă o anumită afirmare asupra unei chestiuni, şi aici să mi se spună contrariul? Şi am 
stat poate o jumătate de oră, şi i-am ascultat pe toţi, căci fiecare spunea aşa de confuz, 
că nu puteam să pricep, nu puteam găsi care este cauza că mărfurile stau în Vamă de 
săptămâni şi cu lunile, şi nu sunt ridicate. 

Mi s-a spus că întâi cauza este că autorizaţiile vin târziu de la Ministerul 
Industriei, de la Bucureşti, şi al doilea, că mulţi dintre importatori nu au credite ca să 
plătească aceste lucruri. 

Vasăzică, aceste două cauze trebuie să le înlăturăm. Trebuie să găsim o soluţie, 
şi pentru una, şi pentru alta, căci acesta este rolul nostru. Aceasta înseamnă a guverna: 
a înlătura piedicile care sunt în cale şi a le preveni, dacă se poate. Şi dacă suntem bine 
aleşi de Naţiune şi guvernăm această ţară, trebuie să le prevenim, nu să le aşteptăm să 
vină, şi apoi să le dăm la o parte. Sunt şi lucruri pe care nu putem să le prevenim. Dar 
cel puţin să înlăturăm aceste piedici pe care ni le pun acum bombardamentele inamice. 
De aceea alerg ca un cal de tramvai şi zbor cu avionul, ca să mă duc la faţa locului şi să 
văd ce măsură mai bună să iau, ca să înlătur piedicile create de aceste bombardamente 
inamice. 

Aceasta mi s-a afirmat acolo. D-ta afirmi cu totul contrar. Foarte bine; dacă 
este aşa, să-i destitui imediat. N-am nimic de zis. Eu nu cunosc nici cine este 
inspectorul vamal, nici cine este inspectorul Siguranţei, care mi-a afirmat aceasta şi la 
Bucureşti mi s-a afinnat contrariul. 

Vasăzică, tot ce mi s-a spus în materie vamală, aici se contrazice; tot ce s-a 
spus în materie industrială, cu autorizaţiile de import şi export, aici se contrazice. În 
materie de Siguranţă, de asemenea. 

Rezolvaţi dv. problema aceasta. Eu ştiu că pentru a găsi o soluţie la o 
problemă, trebuie să am datele exacte ale acestei probleme şi să-mi rămână numai o 
singură necunoscută, aceea care este soluţia, şi s-o dau. Dar dacă daţi probleme şi date 
false, daţi soluţii false, şi daţi ţara peste cap, şi ne dăm şi noi peste cap, şi suntem 
apreciaţi ca incapabili. 

Dv. aveţi să trimiteţi acolo o comisie; şi nu numai acolo, fiindcă mai sunt şi 
alte vămi, care probabil au tot astfel de probleme, şi altele la fel, şi să vedeţi toate 
greutăţile, dar cu oameni calificaţi, practici, nu birocraţi anchilozaţi. A veţi legi care vă 
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ţin în loc!? Să modificăm aceste legi, fiindcă noi nu suntem legaţi de Parlament, care se 
întruneşte şi discută 30 de ani, ca să concilieze interesele lui X cu ale lui Y să 
menajeze interesele partizanilor şi ale tuturor ticăloşilor din lumea aceasta. A;tăzi 
suntem un Guvern care avem puterea să facem legi, ca să înlăturăm toate piedicile care 
stau în calea noastră. 

Atunci, propuneţi o modificare şi posibilitatea aceasta de modificare este 
marele avantaj pe care îl avem în guvernarea ţării acesteia, căci dacă am fi guvernat cu 
un Parlament politic, vă asigur că n-aş fi putut face nici a mia parte din ceea ce s-a 
Bcut, dat fiindcă acest control al Parlamentului este un control în sens rău, nu în sens 
bun. 

Eu am latitudinea să găsesc soluţii la probleme, prin faptul că schimb 
legislaţia, după cum schimbă acarul, la Calea Ferată, macazul, ca să treacă un tren de 
pe o linie pe alta. 

Aşa trebuie să facem şi cu legile; trebuie să schimbăm macazul mereu şi să 
apăsăm pe pedală, după necesitatea momentului; bineînţeles nu în interesul nostru, ci în 
interesul colectiv, căci dacă am fi ticăloşi, am putea-o face şi în interesul nostru, cum se 
Bcea mai înainte, căci se Bcea o lege de prohibiţie în ce priveşte importul fierului. 
Domnul acela ştia că va veni o taxă suplimentară peste o lună, şi în timpul acesta 
acapara fierul. Şi astfel, domnul acesta care a pus taxa a Bcut dintr-odată o avere de 
câteva zeci de milioane. Cunoaşteţi problema; ce să mai spun eu în numele acelei 
persoane. Aşa s-a Bcut şi cu cuiele şi cu contingentarea în 1914, mereu. Noi nu facem 
aceste ticăloşii astăzi. 

M. Antonescu: Sâmbătă vom face o conferinţă administrativă la Timişoara. 
Voi ruga să meargă acolo şi pe domnul ministru Netta şi pe domnul ministru Ghiolu. 

S. Ghiolu: Eu sunt chiar sâmbătă la Timişoara. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
Mi s-a spus că se pot găsi magazii pentru Vamă, la gările secundare. 
Armata a rezolvat această problemă. Ce Bceam noi? Venea material de război 

din străinătate. Materialul acesta era dirijat la Arsenalul Armatei din Târgovişte. După 
aceea, o parte era dirijată la Bucureşti, apoi la taberele de instrucţie, şi apoi se distribuia 
la trupe. Vedeţi câtă complicaţie. Atunci, am numit o comisie la frontieră, pe unde intra 
materialul de război, care întreba: Pentru ce unitate este? Pentru cutare unitate. Acolo 
se dirijează. Vin muniţiile: Unde trebuie să ducem această muniţie? În cutare loc. 
Acolo se dirijează. Şi am rezolvat problema. 

Dar eu nu mi-am închipuit că trebuie să intervin şi la dv., la Industrie, şi în 
toate părţile. Şi de unde înainte, unui tun care venea din Germania îi trebuiau 45 zile ca 
să ajungă, astăzi nu-i trebuie decât timpul ca să traverseze ţara, 2, 3, 4 zile maxim. De 
aceea am reuşit într-un timp atât de scurt să echipez frontul din Moldova. N-am mai 
intrat în nici un Arsenal, la nici o Comisie, l-am trimis pe front direct, când a venit în 
ţară. 

Faceţi şi dv. la fel. În loc ca marfa să stea în Vamă, să treacă direct unde 
trebuie. 

N-are credit negustorul. Trebuie să se găsească o soluţie, căci se pierde marfa. 
Este de văzut cine o pierde, dar este indiferent, căci tot noi o pierdem, fiindcă timp de 
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doi ani noi am pus accentul pe aceste comenzi. Şi să vă dau un exemplu: de doi ani noi 
am comandat instalaţii Roentgen. Au sosit, dar au ars în gară la Timişoara. 

Alt exemplu: C.A.M. a evacuat maşinile cele mai perfecţionate şi le-a trimis 
de la Bucureşti, unde credeţi? La Timişoara. Dar ce este Timişoara? Ce a fost Severinul 
şi Bucureştiul. Ştiam perfect că va fi bombardat acolo, şi totuşi am trimis maşinile cele 
mai perfecţionate. Şi unde este C.A.M.-ul din Timişoara? Chiar lângă gară, cu 
depozitul de maşini, cu atelierul C.F .R. Şi se ştia perfect, fiindcă aceştia au anunţat; nu 
este zi de la Dumnezeu să nu spună - deci nimeni nu putea fi surprins, - că nu 
bombardează decât staţiile de triaj şi gările. Noi ne-am dus cu maşinile C.A.M.-ului 
acolo. Aceasta este administraţie de Stat? 

C.A.M.-ul cere de una, două luni: ,,Nu pot să mai stau la Timişoara. Daţi-mi în 
judeţul Timiş-Torontal două localităţi, unde să mut fabrica de ţigări şi tutun". Şi sunt 
foarte multe locuri în judeţul Timiş-Torontal, dar sunt ocupate de Armată, de depozite 
de echipamente etc. 

G-ral C. Pantazi: Nu sunt ocupate de mine. 
Mareşal I. Antonescu: Indiferent de cine sunt ocupate. 
Trebuiau însă să nu fie ţinute în loc, să fie trimise mai departe. Dar fiecare 

spunea: ,,Nu depinde de mine". Dacă durează mai mult, treceţi-o la Cabinetul Militar 
sau la Secretariatul General, fiindcă de aceea suntem aici ca să rezolvăm aceste 
chestiuni imediat. Dacă ştiam acum o lună că C.A.M.-ul nu a primit nici un răspuns, 
instalaţiile erau mutate până acum. Împingeam aceste dificultăţi. Trimiteam pe cineva 
cu avionul, să vedem dacă cel care s-a aşezat acolo, şcoală sau spital, ar putea să fie 
mutat în altă parte, dacă nu-l deranjez, căci C.A.M.-ul este lucrativ, trebuie să producă 
zilnic şi nu pot să-l întrerup. 

Toate acestea le rezolv, dacă mi se spun, cum am rezolvat multe probleme 
acolo, pe loc. 

lată un alt exemplu: la depozitul „Comerţul Zahărului" din Timişoara au ars 40 
de vagoane de zahăr, lângă gară. După ce am pierdut 400 vagoane zahăr la Turnu
Severin, am mai pierdut încă 40 vagoane zahăr la Timişoara. Este vremea acum ca noi 
să pierdem atâta zahăr? 

Tot lângă gară se găsea, domnule general Dobre şi domnule Minescu, un mare 
depozit de pluguri al unei case de comerţ germane. Am întrebat: ,,De ce nu s-a 
dispersat acest depozit?" Mi s-a răspuns la fel, ca la Calea Ferată: ,,Avem nevoie de 
triaje". Dar bine, să se distrugă triajele, cu locomotive, cu vagoane, cu mecanici cu tot? 

Eu am zburat peste triajele acestea. N-am văzut nici o activitate în ele şi cu 
toate acestea transporturile merg. S-a ajuns la un trafic de 4.900 vagoane pe zi, faţă de 
7000 vagoane. Trebuie să ţinem însă seama că şi ţara s-a micşorat. Când aveam 7000 
vagoane pe zi, circulam până la Bug; acum, cu 4.900 vagoane zilnic, mergem până la 
Paşcani, ba chiar mai jos, până la Roman şi avem numai o parte din Basarabia de Sud. 
Traficul de vagoane s-a redus şi din cauza micşorării exportului şi n-ar fi astăzi o 
diferenţă prea mare, faţă de vremurile normale, dacă n-ar fi transporturile militare. 

Deci, putem funcţiona şi ffiră triaje. Am fi putut, prin urmare, să pierdem mai 
puţine vagoane în triajele gărilor. Au ars însă vagoane şi în triajul de la Timişoara. 
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Am pierdut acolo şi aparatele Roentgen. Dvs. ştiţi că de când am venit şi până 
astăzi, am depus toate sforţările ca să înzestrez cu instrumente şi materiale 
aşezămintele sanitare, spre folosul sănătăţii publice. Dacă aceste aparate ar fi fost 
scoase din gară şi duse în alte părţi, nu s-ar fi întâmplat ceea ce s-a întâmplat. 

Deci, vămuirea mărfurilor să nu se mai facă în gările mari, ci în gările 
secundare. Aceasta este concluzia. Nu se poate să perseverăm în această acţiune şi să 
aducem mereu lucruri şi mărfuri în gările şi în centrele pe care le ştim dinainte că vor fi 
bombardate. 

Societatea „Comerţul Zahărului" a făcut această greşeală, fără să te întrebe pe 
d-ta, domnule general Arbore. 

G-ral I. Arbore: Fără mine, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Putea s-o facă fără d-ta? D-ta aparţii Consiliului de 

Miniştri şi ştii care sunt principiile noastre de guvernare. Dl. Manolescu-Strunga nu ştie 
ce dezbatem noi aici. Or, d-ta n-ar fi trebuit să laşi această societate să se ducă cu 
40 vagoane de zahăr şi să le depoziteze la Timişoara. 

Problema aceasta m-a dus şi la chestiunea circulaţiei cerealelor. Am ajuns la 
concluzia că ar trebui să spunem tuturor locuitorilor ţării: ,,Cumpăraţi-vă toate lucrurile 
de care aveţi nevoie pentru un an de zile de aici înainte". Bineînţeles însă că atunci am 
cădea în pacostea cealaltă: că nu toţi au bani să-şi cumpere toate produsele de care au 
nevoie pe un termen atât de lung şi atunci toate mărfurile ar ajunge să fie acaparate de 
jidani. Trebuie totuşi să găsim o măsură mijlocie pentru această problemă. 

Te întreb eu însă, domnule general Arbore: Era cazul să se ţină depozitate 
40 vagoane zahăr la Timişoara, chiar lângă gară? Era cazul să se ţină la Societatea 
,,Kontinental Cesellschaft" de lângă Gara Timişoara acel mare depozit de pluguri? 

S. Ghiolu: Am aici o notă în care se spune că întreprinderea „Wantum Bruno" 
din Timişoara a ars sută la sută. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă el a spus aşa, a minţit: n-a ars sută la sută. 
S-au răspândit şi informaţii false în legătură cu efectele bombardamentului de 

la Timişoara. Aşa, de exemplu, în moara care a ars, s-a spus că ar fi fost un depozit de 
făină. În realitate, n-a fost nimic, moara nici nu lucra. 

Domnilor, o problemă foarte gravă, asupra căreia revin, este problema 
distribuirii motorinei. De aceea te-am adus aici, domnule Andonie. Am văzut în 
statistica trecută, care mi s-a înaintat, că din momentul când am dat dispoziţia şi până 
acum, de abia s-au satisfăcut 20% din cereri. 

Gh. Andonie: Acum merge din ce în ce mai bine. Zilele trecute n-aveam decât 
136 cazane; acum am ajuns la peste 200 cazane expediate din rafinării. Pe ziua de ieri 
am prelucrat 457 cazane; după 25 iunie vom ajunge să prelucrăm peste 600 cazane 
zilnic. 

Mareşal I. Antonescu: Dar produsele acestea nu sunt prelucrate. 
Gh. Andonie: Sunt prelucrate, la o primă distilare. 
S. Ghiolu: Am ajuns la această situaţie tocmai din cauză că, la fiecare 

bombardament s-au distrus linii de garaj, conducte şi staţii de încărcare. 
Mareşal I. Antonescu: De ce s-au distrus? Fiindcă, dacă o rafinărie are 8 sau 

10 linii de garaj, toate aceste linii, la ieşire, sunt gâtuite într-un loc. După fiecare 
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bombardament, când constatam că s-au distrus trenuri încărcate cu produse petroliere şi 
întrebam: ,,De ce trenurile acestea n-au fost scoase din incintele rafinăriilor?" - mi se 
răspundea: ,,Nu le-am putut scoate, pentru că liniile de garaj se gâtuie într-un loc". 

Aceasta a trebuit s-o aflu eu. Se face acum ceva pentru lărgirea acestor gâtuiri, 
domnule general Orezeanu? 

G-ral T. Orezeanu: Se face, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Da, dar după ce s-au produs pagube enorme. 
Vă atrag atenţia de doi ani de zile: descongestionaţi, între prealarmă şi 

bombardament, toate liniile de garaj din rafinării, fiindcă trenurile cu produse petroliere 
garate acolo produc cele mai mari calamităţi. Ele provoacă incendiile şi pagubele pe 
care le suferim. Nimic! A trebuit ca tot eu să dau dispoziţiuni să se pună locomotive la 
îndemână. Dar nici această măsură n-a dat rezultate, pentru că, cum v-am spus, toate 
liniile de garaj se gâtuie într-un loc. 

Pot eu să intru în asemenea amănunte? Pot eu să-mi bat capul şi cu lucrurile 
acestea? E posibil? Spuneţi dvs., care sunteţi acolo. Aceasta este treaba dvs. 

G-ral T. Orezeanu: Acestea sunt reţele particulare. 
Mareşal I. Antonescu: Şi dacă sunt reţele particulare? Pierderea e numai a 

lor? Ea întregei noastre economii naţionale; ea noastră, a tuturor. 
G-ral T. Orezeanu: Trebuiau să facă ei lucrările. 
Mareşal I. Antonescu: Şi dacă nu vor să le facă? Dacă unul, care are o moşie, 

nu vrea s-o lucreze? Dacă altul, care are o fabrică, nu vrea s-o pună în funcţiune? Dacă 
altul, care are o fabrică de textile, lucrează numai atâta cât vrea el? Putem noi, într-un 
Stat care se află în război, să lăsăm pe fiecare anglofil, pe fiecare jidan, pe fiecare 
domn Racotă sau Cantacuzino să-şi pună coroană de prinţ, să-l ia pe Auşnit într-un 
avion de război şi să plece cu el? Putem noi să lăsăm pe fiecare să facă ce vrea? 
Acestea nu sunt răspunsuri, domnule general Orezeanu? - nici măcar scuze. S-ar fi 
putut spune: ,,N-am materiale, n-am rezerve" - dar să nu mi se spună: ,,Depinde de 
rafinării", pentru că nu pot să admit; nu depinde de rafinării, ci depinde de noi, cei cari 
guvernăm. Şi fiecare din cei guvernaţi trebuie să execute ceea ce cerem noi, în interesul 
Statului şi al lor. 

Deci, chestiunea aprovizionării cu petrol şi motorină trebuie să fie rezolvată. 
Rog Ministerul de Interne, Ministerul Economiei Naţionale şi Ministerul Agriculturii 
să se ocupe zilnic de această chestiune, pentru că intrăm acum într-o perioadă destul de 
grea. Situaţia va fi cu atât mai gravă, pe măsură ce ne vom apropia de iarnă. Trebuie să 
formăm şi oarecare depozite în vederea iernii. Dacă acum ieşim din încurcături, pentru 
că lumea nu tremură de frig, nu umblă prin noroaie şi nu face pneumonie, mâine, 
adăugând toate acestea la bombardamentele inamice, lucrurile se vor da peste cap, dacă 
vom lăsa populaţia fără hrană, fără lemne şi fără adăposturi cum trebuie. 

Astăzi este uşor să pleci de acasă: mergi pe câmp - este aproape o vilegiatură 
- iei cu tine tot ce trebuie, o sticlă de vin, de mâncare şi aştepţi acolo până ce se ridică 
alarma. Dar, la iarnă, ce faci? De pe acum trebuie să ne căznim să rezolvăm problemele 
de aprovizionare pentru la iarnă. Trebuie să le rezolvăm. Nu există piedici în faţa unui 
om cu cap şi energie, pe care el să nu le poată da la o parte. 
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Vedeţi, pe germanii aceştia: uitaţi-vă pe hartă şi comparaţi ţara lor cu ţările cu 
care ei luptă. Şi totuşi îi plesneşte pe toţi, de le sparge capetele. De ce? Pentru că de la 
primul şi până la ultimul cetăţean toţi sunt o singură voinţă de luptă şi de moarte, decât 
să cadă. 

Deci, nu există piedici pentru un om, care are şi energie şi este şi patriot. 
Trebuie să învingem aceste greutăţi. 

. Mă întorc acum la Căile Ferate: după bombardamentul aerian de la Timişoara, 
dm noaptea de 16-17 iunie, n-a venit nimeni de la Direcţia Generală a Căilor Ferate, 
pentru a ordona măsuri la faţa locului. Nimeni. S-a dus acolo dl. general Marinescu de 
la Apărarea Pasivă, cu avionul, s-a plimbat; dar de la dvs. n-a venit nimeni. 

G-ral T. Orezeanu: Subdirectorul Atanasiu este acolo. 
Mareşal I. Antonescu: A apărut după mine, da! Trebuia însă să apară înaintea 

mea. Aşa era normal. D-ta ce crezi? 
G-ral T. Orezeanu: Toţii şefii locali erau acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Atât ar mai fi trebuit: ca nici şefii locali să nu fie la 

faţa locului. 
Circulaţia s-a reluat foarte repede. De altfel, liniile de garaj nu au fost distruse. 
Tr. Buradescu: Un singur ac, care s-a restabilit imediat. 
Mareşali. Antonescu: V-am vorbit despre aspectul neîngrijit al personalului. 

De patru ani spun aceasta: suntem judecaţi după aceste aspecte oribile. 
Când eram în Anglia, în post, toţi funcţionarii de la Vamă, de la Poliţie şi de la 

orişice autoritate din port erau îmbrăcaţi impecabil, cu mănuşi în mâini şi foarte 
politicoşi. Treceam dincolo, în Franţa, la nebunii domnului Blum: toţi erau desmăţaţi, 
descheiaţi la haine, fiecare cu capela pe ceaffi, umblau prin geamantane şi întorceau 
lucrurile unul peste altul. Te duceai la englezi: toţi, politicoşi, se rugau frumos să 
desfaci valiza şi să arăţi dacă ai ceva de declarat. Pe urmă, tot ei, ţi-o luau şi ţi-o 
puneau la o parte. Ceilalţi, francezi, îţi luau valiza şi ţi-o aruncau cât colo. De aceea au 
ajuns ticăloşi, cum sunt. Dacă treceai în Italia, mai rău: numai că nu-ţi dădeau cu lopata 
sau cu gondola în cap, la Veneţia. 

Noi suntem ceva mai civilizaţi din acest punct de vedere, pentru că nu facem 
asemenea lucruri. Dar toată lumea aceasta de la graniţă, toţi funcţionarii aceştia ai 
Poliţiei şi ai Vămilor trebuie să fie îmbrăcaţi cum se cuvine; să facă o şcoală, ca să 
înveţe cum să vorbească cu lumea. Şi chiar dacă cineva este vinovat, un funcţionar din 
ăştia n-are nevoie să ţipe la el. Englezul nu ţipă. Dacă în Anglia, cineva nu vrea să 
meargă la Poliţie de bunăvoie, nu-l bruschează nimeni: vin doi oameni cu o targă şi îl 
duc aşa la Poliţie. De la cel mai de jos până la cel mai de sus, toţi cetăţenii sunt trataţi 
la fel, în cadrul respectului datorit omului. Fiecare însă îşi primeşte pedeapsa, pe care o 
merită, conform cu legea: este judecat şi băgat la închisoare. 

Dar, nu se poate să nu fie între englezi şi abisinieni o linie de mijloc. Nu vă pot 
pretinde să fiţi la fel ca englezii, dar nici nu trebuie să dăm altora prilejul să ne compare 
cu abisinienii. 

Dar se poate ca, funcţionarii de la Vamă şi de la Poliţie să se îmbrace aşa cum 
cere Mareşalul şi aşa cum trebuie, din lefurile pe care le au? Nu se poate. Şi atunci, 
aceasta trebuie să fie grija instituţiilor de care ei depind. Să li se facă uniforme, să fie 
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duşi la centre de infonnaţie şi de educaţie, ca să fie dresaţi cum să vorbească cu (sic!) 
lumea şi să ştie care sunt textele de legi pe care trebuie să le aplice. În felul acesta, ei 
vor fi ajutaţi. 

Domnilor, sârbii au ajuns să facă lucrul acesta. Când intrai în Serbia, vedeai că 
toţi funcţionarii de la Vamă şi de la Poliţie de la Vincovici erau bine îmbrăcaţi şi cu 
mănuşi în mâini. Erau mojici, tot ce poftiţi, dar toţi erau bine îmbrăcaţi. 

Bulgarii de la Rusciuk erau aşa de bine îmbrăcaţi, faţă de românii de la 
Giurgiu, încât puteai să crezi că dincolo de Dunăre era România şi dincoace, Bulgaria. 

Chestiunea Annatei. Două lucruri am constatat, în afară de spitalul de care v-am 
spus. Am găsit spitalul militar într-un hal Bră hal, deşi s-au cheltuit 80 milioane. Am 
trecut apoi la spitalul civil chirurgical. Nu ştiu cine este doctorul, dar îl voi cita pe 
naţiune. 

Dr. P. Tomescu: Doctorul Mureşanu. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am dat fonduri mai multe la Annată. Şi am în ochi 

cum s-a făcut spitalul de la Sibiu, unde a fost un om. La spitalul din Timişoara era 
dezordine în ţinută. Unul şedea cu un picior în sus în pat, altuia îi atârna un picior, Bră 
să fie nevoie, altuia o mână. Era un desmăţ nemaipomenit. Aspect numai pe dinafară; 
cum v-am spus, ca şi cucoanele care se plimbă pe Calea Victoriei. 

A doua chestiune este în ce priveşte premilitarii. A dat Statul Major un ordin. 
Am luat şi premilitarii, şi pe cei mai tineri, pe extraşcolari, de 16 ani, şi-i întoarcem 
înapoi. Aceasta este ideea. Execuţia trebuie s-o facem însă încet. Dacă am lua acum 
10.000 premilitari şi i-am duce în Moldova, nu numai că îmi iau o problemă foarte 
gravă pentru Calea Ferată, fiindcă fac o săptămână până în Moldova, dar aceasta este 
tocmai în epoca secerişului, când avem o lipsă de braţe în Banat, şi dincolo avem 
suplimentar, fiindcă avem şi Armata care dă concursul, şi am oprit şi premilitari. 

Eu am spus să treacă la locul lor, dar execuţia este detestabilă. Este o problemă 
şi pentru Calea Ferată, şi pentru acela de acolo, care spune: ,,Eu l-am hrănit până acum, 
şi când am nevoie de el să mă ajute, îmi este luat". 

Să amânăm aceasta după ce trec muncile agricole. 
G-ral C. Pantazi: Nu s-a pus problema. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru că nu s-a judecat bine. 
Este momentul acum, când vine epoca secerişului, să nu fie nici în Moldova, 

nici în Banat, nici în Oltenia? Căci este o problemă şi din Oltenia, şi din Argeş, şi din 
Teleorman, fiindcă avem în toate părţile premilitari. Dar ca să-i ridic acum, când peste 
o săptămână începe secerişul, însemnează că nu sunt nici acolo, nici dincolo. După ce 
se va termina secerişul, se poate face, dar acum, când este munca cea mai grea, nu se 
poate face această deplasare de premilitari. Până atunci o organizăm. 

Altă chestiune este în legătură cu refugiaţii. Am dat o dispoziţie noi, de la 
conducere, care era şi raţională şi logică în momentul acela. Am spus: ,,Toată populaţia 
care primeşte pe refugiaţii aceia, să-i adăpostească şi să-i hrănească, dar să-i utilizeze 
în schimbul acestui lucru". Atunci nu erau muncile agricole, şi nu era lipsă de braţe. 
Astăzi cum se aplică acest principiu. Ei spun: ,,Eu te hrănesc, şi va trebui să munceşti 
gratis". 
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Dar este o decalare între preţul muncii şi costul acestei întreţineri. Nu da din 
cap, domnule general Popescu. 

G-ral D. Popescu: S-a spus să fie plătit la preţul zilei. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta mi s-a afirmat acolo, şi cel care mi-a afirmat 

este prefectul judeţului. Dacă prefectul dv. afirmă lucrul acesta, însemnează că aşa se 
execută. 

S-a mai întâmplat un alt lucru: un ordin a fost dat şi de Statul Major şi de 
. Cabinetul Militar şi de Secretariatul Preşedinţiei Consiliului. Dar era acelaşi ordin. S-a 
spus: ,,S-a primit ordin de la Cabinetul Militar, dar nu se poate, căci dăm prin organul 
respectiv". 

Se poate întâmpla ca şi eu să mă zăpăcesc. De ce nu, când am atâtea probleme, 
de dimineaţă până seara, şi le fac toate din memorie? Se poate să dau şi eu un ordin, 
care să contrazică un alt ordin dat mai înainte. De aceea am luat acest corectiv, că dacă 
am constatat un lucru, dispoziţia n-o transmite domnul colonel Davidescu sau domnul 
Vlădescu pentru executare, ci prin acela de care depinde, prin departamentul respectiv. 

În speţă, în ce priveşte premilitarii, Statul Major trebuia să vadă şi să spună: 
„Ordinul domnului Mareşal este cutare". Or, este o contrazicere sau nu? Nu-l transmite 
aşa; căci dacă vine de la Cabinet, de la Secretariat, sau de la domnul Mihai Antonescu, 
îl judecăm, şi dacă vine înapoi la Preşedinţie vedem dacă o dispoziţie a mea contrazice 
pe a domnului Mihai Antonescu, sau a domnului Mihai Antonescu contrazice o 
dispoziţie a mea, căci de aceea stăm împreună, ca să ne punem de acord. Ceea ce fac în 
fiecare zi, de dimineaţă până noaptea şi de noaptea până dimineaţa, cu dânsul. 

Deci chestiunea aceasta cu execuţia, aceasta este la periferie. Am spus: ,,Din 
moment ce începe să muncească, i se plăteşte munca, iar el îşi plăteşte casa şi masa". 
Sunt mulţi bănăţeni, spre cinstea lor, care plătesc ziua de muncă, dar nu le iau bani. Am 
vorbit cu refugiaţii, chiar la C.A.M., unde avem refugiaţi de la laşi şi de la Belvedere 
din Bucureşti, şi am întrebat: ,,Cât câştigi, cum trăieşti, cât plăteşti chirie"? ,,Nu plătesc 
chirie". ,,De ce?" ,,Pentru că nu-mi ia." 

Dar eu m-am aşezat pe linia principială şi am spus, la început când au venit: 
„Îi primiţi în casă şi le daţi mâncare. Dar apoi să-şi găsească de lucru şi din muncă să-şi 
plătească masa şi casa". 

M. Antonescu: Aşa se face. 
Mareşal I. Antonescu: Nu în toate părţile. De aceea trebuie să mergem la 

periferie, ca să vedem. 
Domnilor, chiar Mitropolitul Bălan a venit duminică la Predeal şi m-a întrebat: 

„Ce, pleacă aceştia din ţară?" De ce m-a întrebat. Pentru că a văzut o coloană lungă de 
camioane germane, care se ducea de la Est către Vest, deci ieşea din ţară. 

Am spus: ,,Din contră, vin trupe". Şi aceasta este realitatea. Ce este cu coloana 
aceasta? Eu v-am spus dv. să urmăriţi mersul acestora mai ales ieşirea peste graniţă, 
într-un sens sau altul şi să faceţi un control al acestor camioane. Nu există nici un 
menajament. Nu pot spune că sunt camioane cu sigiliul militar, fiindcă văd că au apărut 
contrabande de ţigări bulgăreşti şi turceşti, care vin cu ferryboat-ul, de la Giurgiu, sau 
şi din altă parte. 
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Dacă organele vamale şi-ar face datoria politicos, cum am spus, dar trebuie să-şi 
facă datoria, căci nu există nici germani, nici Churchill, nici Mareşalul Antonescu, 
nimeni - cine trece printr-o vamă, se supune legilor ţării respective, de la regele ţării şi 
până la cel mai de jos, de la orice străin, din ţara cea mai mică până la ţara cea mai 
mare - dacă organele vamale şi-ar face datoria, nu s-ar întâmpla aceasta. Şi vă rog să 
faceţi o notă domnului Clodius şi Comandamentului Militar, în ce priveşte contrabanda 
de ţigări care se face de camioanele germane, ca şi altele. Când vom spune noi lucrul 
acesta, ei vor nega, căci nu avem nici un caz concret prins. Dar ne bazăm pe prezumţii, 
căci i-am prins şi cu alte contrabande şi sunt în drept să spun: ,,Te-am prins cu acelea, 
deci tot d-ta trebuie să le faci şi pe acestea"; fiindcă atunci când treceai d-ta peste 
Dunăre, nu aveam contrabande, sau erau în cantitate mică şi le prindeam. 

Dar de ce să ajungem la astfel de lucruri, când se poate face un control? 
Fiindcă dacă un român, oricine ar fi, trece frontiera Germaniei, nu poate s-o treacă cum 
vrea, trebuie să se supună legii germane. Deci după cum eu mă supun legii germane, 
când intru în Germania, şi orice german trebuie să se supună legii româneşti, când intră 
în România. Nu este nici o jenă. Ne este frică; suntem sclavi. Avem încă în sânge 
urmele sclaviei de sute de ani. 

Eu am dat ordin în ce priveşte deplasarea aceasta de maşini în masă, nu unul, 
două camioane. Dacă acestea se deplasează, eu bănuiesc că este coloana de 150-200 
camioane, care ne-au adus materiale, şi acum se întorc în Germania. Au adus servicii 
acolo pe front, şi acum poate au terminat, căci n-au fost puse la dispoziţie decât pentru 
patru săptămâni şi poate se întorc în Germania. 

Am întâlnit apoi o coloană de ucraineni desmăţaţi. 
G-ral C. Vasiliu: I-am scos prin Vama Buzăului. 
Mareşal I. Antonescu: După ce au întins dâra de murdărie şi exantematic. 

Ne-a pus un colier de gât. De ce? Dacă acela de la Recaş îşi făcea datoria cum trebuie, 
se mai întâmpla? 

G-ral C. Vasiliu: Au fost scăpaţi din Ialomiţa, când au venit din Crimeea. 
Mareşal L Antonescu: Eu vorbesc de cei cari veneau din Transilvania. Am 

spus să vă fie semnalată această coloană. A scăpat din Secuime şi a intrat din nou în 
ţară. Sunt alte coloane, nu acelea de care vorbeşti d-ta. 

Aceasta este pentru că la Vamă posturile nu-şi fac datoria. Ţi-am vorbit eu de 
pretorul de la Recaş, domnule general Popescu, pentru care prefectul a făcut rapoarte să 
fie schimbat. 

G-ral D. Popescu: N-a făcut decât unul. Domnul ministru Strihan a soluţionat 
chestiunea. 

Mareşal I. Antonescu: Iată ce se spune: Mi-a declarat într-o conferinţă 
prefectul, că pretorul este menţinut în serviciu deşi prefectul de Timişoara a cerut în 
mai multe rânduri înlocuirea. 

Ai scris exact, domnule colonel Davidescu? 
Col. R. Davidescu: Da, a formulat nouă capete de acuzare. 
Mareşal I. Antonescu: O chestiune, pentru care trebuie să-l chemi pe domnul 

Andreas Schmidt şi să-i atragi din nou atenţia, domnule Mihai Antonescu. 
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Grupul Etnic German se socoteşte în Ţara Românească Stat în Stat. Crede că 
este în lună. Trebuie să ştie că este în Ţara Românească, şi deci să contribuie, după 
cum şi noi contribuim la lupta aceasta comună, la toate eforturile pe care le face 
naţiunea aceasta, ca să se salveze. 

De exemplu, la colectele publice ei nu dau absolut nimic. Ei strâng numai 
pentru ei, şi nu dau nimic la colectele noastre. Aceasta nu este admisibil. Trebuie să se 
încadreze în lege. Pot să strângă suplimentar pentru ei, dar nu să nu dea nimic la 
colectele noastre. Altfel, domnule ministru al Finanţelor, trebuie să studiezi chestiunea 
ca să le punem un impozit suplimentar. 

Şi d-ta, domnule general Popescu, trebuie să studiezi chestiunea aceasta, şi 
dacă nu contribuie cu nimic, foarte bine, le punem impozite suplimentare. Eu nu admit 
ca în Ţara Românească cineva să fie menajat, şi românii noştri să fie trataţi în slugă. 
Legile sunt legi pentru toţi, şi cine trăieşte în graniţele ţării noastre trebuie să li se 
supună. 

În această privinţă eu sunt foarte corect cu ei, dar cer ca şi ei să fie foarte 
corecţi cu mine. Pe linia aceasta m-am aşezat de când eram total la discreţia lor, când 
mă jucau cu legionarii; şi totuşi m-am aşezat pe o linie de onoare şi de dreptate faţă de 
Neamul Românesc, şi le-am arătat că aceasta este linia mea de conduită: faceţi ce vreţi, 
răsturnaţi-mă cu Horia Sima, împuşcaţi-mă cu cine vreţi, dar nu ies de pe linia aceasta, 
după cum am Bcut şi când am intrat în carieră şi, cu toate presiunile Bcute de mulţi 
nemernici, nu m-am schimbat şi nu mă schimb până la moarte. 

G-ral D. Popescu: Am aici raportul prefectului, care spune că nu s-a Bcut 
decât un singur raport pentru transferarea pretorului. 

A. Constantinescu: Domnule Mareşal, fiindcă în chestiunea aceasta am fost 
amestecat şi eu, pot să vă spun că toate acestea sunt în legătură cu acţiunea de 
electrificare pe care a dus-o. 

Mareşal I. Antonescu: Cunosc chestiunea. S-a ocupat de electrificare. 
Să-l lăsăm să se ocupe de electrificare. Dar nu putem ţine o plasă întreagă pe 

loc, din cauza unui om care nu se interesează. 
Acesta este un prefect; nu poate să aibă nimic cu pretorul. Poate să fie fericit, 

cum sunt şi eu, dacă subalternii mei mă înţeleg, şi pun acelaşi suflet şi aceeaşi muncă 
pe care le pun şi eu, ca să salvez Neamul acesta. 

Prefectul acesta, dacă pretorul ar fi bun, ar avea ceva contra lui? 
Prefectul stă de un an şi jumătate cu geamantanele acolo şi-şi face datoria. 

Poate să mai facă şi el greşeli, ca oricare. Chestiunea este să nu perseverăm în greşeală. 
Se poate întâmpla însă să vadă mai bine unele probleme, fiindcă l-am văzut că tot 
timpul şedea cu legea în mână, să vadă dacă aceasta este legal sau nu. Se pot face şi 

greşeli; dar ce interes ar avea, dacă un pretor de acesta şi-ar face datoria. 
El spune: ,,Nu-şi face datoria". Este adevărat, a avut ideea electrificării, a pus 

pasiune, dar nu la aceasta se reduce problema administrativă. 
A. Constantinescu: Chestiunea are un cântec. Primarul Timişoarei se opune la 

electrificarea acestei comune şi se pun fel de fel de piedici la realizarea acestui lucru. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta nu depinde de Societatea „Electrica" de la 

Arad? 
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A. Constantinescu: Ba da. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, este un cântec care are multe partituri. 
A. Constantinescu: A spus: ,,Ne opunem, căci vrem să dăm noi curent". Dar 

în clipa când am tranşat chestiunea, de acord cu domnul ministru de Interne, şi am spart 
buboiul, atunci evident s-a dat dreptate acestor comune. 

Mareşal I. Antonescu: În capul Ministerului Lucrărilor Publice era o 
persoană care era interesată în această electrificare. 

A. Constantinescu: Concomitent cu aceasta au început persecuţiile împotriva 
acestui pretor, care până acum era foarte bun, şi odată a ieşit că nu mai este bun. 

Domnul ministru Strihan a ftcut o anchetă, exact pe aceste baze, şi a găsit 
neîntemeiate acuzaţiile aduse, care erau pornite numai din interese contrarii. N-am spus 
că este bun administrator, dar spun că trebuie examinată şi această chestiune. 

Mareşal I. Antonescu: Dar prefectul care face acest raport n-are nici o 
legătură cu Primăria. Nu numai atât, dar eu i-am ftcut observaţiile de ce am găsit la 
Primăria din Timişoara, adică ciulini mari de tot şi mi-a spus: ,,Eu nu mă pot amesteca, 
fiindcă este municipiu, care are totală independenţă". L-am întrebat: ,,Dar d-ta în ce 
termeni trăieşti cu primarul?" ,,Foarte bine". ,,Atunci, de ce nu-i atragi amical atenţia?" 

Deci el n-are nici o legătură cu Primăria. Atât de puţin legat este că trece pe 
lângă ciulini şi nu-i vede, când ar putea, fiind responsabil în judeţul acesta şi pentru 
aspect, să ia măsuri. Este frumos să vină un străin şi să vadă ciulini pe lângă Operă şi 
pe lângă Catedrală? 

Acum, când am schimbat un prefect pe chestiunea ciulinilor, în toată ţara ies 
oamenii ca să distrugă ciulinii. 

Du-te d-ta pe drumul Periş-Ciorogârla-Buftea şi intră în Bucureşti pe la 
Băneasa, şi ai să vezi ce culturi de ciulini sunt. Şi am văzut şi anul trecut. Sunt satele 
acelea ţigăneşti. Mai este şi domnul Ştirbei, care tot din ţigani trebuie să fie ieşit, dacă 
se complace să stea printre ciulinii aceştia, cu toată familia. Sunt nişte culturi de ciulini 
nemaipomenite. 

Eu nu ştiu ce este. Nu-ţi spun să schimbaţi pe pretorul de la Recaş. Aceasta nu 
mă interesează. Chestiunea este să se vadă dacă într-adevăr este la înălţime. Chestiunea 
că face electrificarea este secundară; atribuţia lui principală este să se ocupe de pretura 
lui. Deci de aceasta să se ocupe. 

G-ral D. Popescu: Are o plasă de 33 comune. 
Mareşal I. Antonescu: În tot judeţul situaţia este grea, când ai atâtea 

minorităţi, sârbi, jidani, ţigani, nemţi - ce nu ai acolo - şi pe toţi trebuie să-i 
armonizezi. Noi nu reprezentăm decât 45%. Este greu. 

Domnilor, o problemă foarte gravă pentru judeţul acesta, ca şi pentru alte 
multe judeţe, este a refugiaţilor cari s-au dus acolo. Numai în Timiş-Torontal sunt 
35.000. Toţi aceştia sunt ruşi. 

Eu v-am dat instrucţiuni categorice: ruşii cari n-au nici o meserie, cari nu sunt 
din burghezia rusească, cari n-au fugit din Transnistria ca să scape de ruşi, ci au fost 
probabil educaţi ca să vină aici - poate să fie şi printre ei oameni cumsecade - trebuie 
să fie trimişi în Germania, şi chiar pe cei intelectuali - vă voi vorbi acum - trebuie să-i 
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scoatem din judeţul Timiş-Torontal, şi din Banat în general, căci acolo avem deja o 
problemă a neoslavilor, a sârbilor. 

Şi atunci, ce constat acolo? Două lucruri: întâi, că am venit cu prizonieri ruşi, 
şi am tlcut o greşeală. Ministerul de Război i-a repartizat pe Ia proprietari, şi mulţi 
dintre ei s-au dus la proprietarii sârbi. Deci iată cum au făcut legătura între Balcani şi 
Moscova, şi cum facem trăsătura de unire între Stalin şi Tito; foarte simplu: prin 
măsuri administrative nejudecate. 

Iată cum am făcut trăsătura de unire între unii şi alţii, căci sârbul este tot slav, 
şi oricât ar fi chestiunea aceasta rusească cu (sic!) bolşevizarea, pe el îl interesează 
chestiunea slavă şi preferă să trăiască într-o Europă slavizată, decât germanizată sau 
românizată, sau fascizată, sau mai ştiu eu cum. Pe el îl interesează slavismul. 

Ne-am dus cu ruşii prizonieri şi i-am împărţit chiar la sârbi, unde fac 
propagandă şi bolşevică şi slavă. Şi întărind şi elementul sârbesc, care sub raportul 
demografic a pierdut cel mai mult. Ei sunt în linia întâi, în a doua şvabii, în a treia 
românii şi în a patra ungurii. Aducând prizonieri ruşi acolo, vă daţi seama cum întărim 
şi din acest punct de vedere rasa sârbească acolo. Pe lângă că o înmulţim, dar o întărim 
şi din acest punct de vedere. Iată ce greşeală mare, din cauză că administraţia n-a 
judecat problema cum trebuia. 

Trebuie să ieşim din această situaţie. S-a făcut o greşeală. Am dat dispoziţie pe 
loc, ca prizonierii ruşi de la sârbi să fie scoşi imediat şi să fie daţi la proprietarii 
români, şi chiar la şvabi, căci prefer aceasta, dacă n-au unde să fie plasaţi la români. 
Însă cea mai bună soluţie este să fie luaţi toţi prizonierii ruşi din Banat. 

Paralel cu aceasta trebuie să soluţionăm situaţia celor cari sunt ingineri, 
mecanici etc. Şi printre aceştia sunt oameni cumsecade, că mi-a ieşit în faţă o rusoaică 
şi mi-a spus: ,,Bărbatul meu este mecanic. Vrea să lucreze; nu vrem să cerşim, vrem să 
muncim". Am pus de i s-au dat câteva mii de lei. Deci sunt şi oameni cumsecade 
printre ei. 

Pe de altă parte, sunt intelectuali cari s-au dus la prefect şi au spus: ,,Dacă ne 
trimiteţi în Germania, îmi împuşc nevasta, copiii, şi mă împuşc şi eu. N-am venit aici 
pentru aceasta". 

Trebuie să ţinem socoteală de tragediile acestea mari ale omenirei. Putem să-i 
considerăm ca duşmani de moarte ai Neamului Românesc, că vor să ne slavizeze, dar 
totuşi trebuie să ne purtăm uman. Nu-i putem trimite în Germania, căci înseamnă să fac 
o crimă, şi nu vreau să fac o crimă. 

M. Antonescu: Am instituit o comisie să cerceteze situaţia fiecăruia. N-a fost 
vorba să trimitem pe intelectuali şi pe muncitorii manuali. 

Mareşal I. Antonescu: Lucrează încet. 
G-ral C. Vasiliu: Luni seara s-a terminat. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, n-au cunoscut situaţia. 
Vin Ia intelectuali. Noi avem lipsă de ingineri. Sunt mai mult de 40 medici. 
M. Antonescu: Chiar pe baza aceasta se face încadrarea. 
Mareşal I. Antonescu: Avem ingineri ruşi şi noi avem lipsă de ingineri şi de 

mecanici. Apoi, aceştia spun: ,,Trebuie să mă îmbrac, eu cerşetor nu vreau să fiu". 
M. Antonescu: Toţi vor fi folosiţi. 
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Mareşal I. Antonescu: Ne lovim de o problemă a domnului ministru Netta. 
Dumnealui va spune că vrea să facă economii, şi eu i-am dat acest principiu. Dar 
acesta, d!1că îl laşi, moare de foame şi devine un adversar al Neamului Românesc. • 

In al doilea rând, se opune Codul Funcţionarilor Publici. 
M. Antonescu: Şi această chestiune am examinat-o şi am stabilit că se vor 

face contracte şi angajamente. 
Mareşal I. Antonescu: Întâi eu am spus să fie diumiştri, apoi mai bine 

contracte de muncă. 
Prin urmare, rezolvaţi şi problema aceasta mai repede, fiindcă oamenii aceştia 

au devenit binevoitori pentru noi. Dacă îi ţinem în această situaţie, devin duşmani. 
M. Antonescu: Repartiţia nu era un lucru uşor, fiindcă sunt unii cari au şi 

preferinţe şi trebuia să se ţină seama. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, suntem de acord. 
I. Petrovici: Chiar la Universitate am ftcut aceasta cu vreo doi profesori de la 

Odesa, cari ştiu româneşte. 
Mareşal I. Antonescu: Toţi învaţă româneşte. Toţi stau cu cartea în mână de 

dimineaţă până seara, cu copiii şi nevasta, ca să înveţe. Spun: ,,Noi nu plecăm de aici. 
Dacă ne trimiteţi în Germania, ne omorâm". 

Aceasta este situaţia. Noi avem nevoie de munca lor, căci sunt foarte vrednici 
şi pricepuţi în specialitatea lor. Şi avem lipsuri mari. Dar chiar dacă n-am avea, trebuie 
să fim umani. Atunci, trebuie să-i întreţină Statul. 

Ce preferaţi: să-i întreţină Statul? Mai bine să muncească şi să-şi câştige 
existenţa. Bineînţeles îi ţinem de scurt. 

De exemplu, pe un mare chirurg de la Odesa l-am găsit chiar la masa de 
operaţie, într-un spital foarte murdar, al Patronajului, condus de doamna Dragalina. Era 
un dezastru. Dar el era acolo şi-şi ftcea datoria. De aceea, m-am gândit: mai bine să-l 
mutăm într-un spital civil, unde va vedea altfel de lucruri, căci altfel trage concluzii 
dezastruoase. Acest spital s-a mutat de la Cernăuţi la Timişoara şi s-a instalat într-un 
liceu german, într-un hal de dezmăţ şi de murdărie ftră seamă. Căldarea de lapte şedea 
ftră capac, pe un scaun. Căldarea cu apă, alături. Băga mâna în căldare să ia apă. 
Acesta este spital? 

G-ral C. Pantazi: Este un pericol să-i menţinem. În momentul când s-a 
apropiat frontul şi am vrut să-i luăm, au intervenit toţi proprietarii. 

Mareşal I. Antonescu: La iarnă îi vom lua; dar acum trebuie mână de lucru. 
G-ral C. Pantazi: Să-i luăm numai pe aceştia de la sârbi, căci este nevoie de 

mână de lucru. 
Mareşal I. Antonescu: Desigur. După ce se termină muncile agricole, pot să 

fie scoşi. 
Ce părere ai, domnule Nemoianu? 
P. Nemoianu: Eu v-am atras atenţia. 
G-ral C. Pantazi: Este o chestiune şi aici. Dacă îi luăm, nu avem cu ce să-i 

îmbrăcăm. 
Mareşal I. Antonescu: Îi dai la alţi proprietari. Eu nu spun să-i bagi în lagăr. 
Prin urmare, d-ta să-i iei de acolo, dar nu acum, în toiul muncilor agricole. 
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G-ral C. Pantazi: Da, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Reviu la chestiunea ruşilor refugiaţi din Transnistria. 

Aceştia trebuie să fie folosiţi, fiindcă avem nevoie şi de ingineri şi de medici. Şi dacă 
n-avem nevoie de medici ruşi într-alte părţi, putem să-i întrebuinţăm chiar acolo în 
regiunile unde sunt refugiaţi conaţionalii lor din Transnistria. Putem să ducem medici 
ruşi şi la lagărul din Târgu-Jiu. 

G-ral C. Vasiliu: Acolo avem medici evrei. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
G-ral C. Vasiliu: Chestiunea este soluţionată: îi scoatem din Banat. 
Mai avem nişte resturi de ruşi prin alte părţi. Nemţii au venit cu oarecari cozi 

după ei, cari s-au rătăcit prin ţară. Pe aceştia i-am adunat şi i-am internat în două târgwi 
din Basarabia. Numai pe aceştia îi dăm germanilor, pe ceilalţi din Banat, nu. 

Mareşal I. Antonescu: V-am spus ce s-a întâmplat cu Savcenko şi cu prima 
cântăreaţă de la Opera din Odesa. Nenorocitul acesta de Savcenko, lăsându-se 
impresionat de propaganda pe care ruşii au făcut-o în ultimul moment Ia Odesa, 
spunând că cei cari vor rămâne pe loc nu vor păţi nimic, a rămas şi el, iar ruşii, când au 
intrat în Odesa, l-au spânzurat. 

Aceeaşi propagandă se face acum, de ruşi, prin manifeste, în Moldova de 
Nord: Rămâneţi pe loc, pentru că ne vom purta bine cu voi. Noi, însă, avem informaţii 
că ruşii l-au omorât pe bătrânul Stroici, om de 90 de ani. Vom verifica informaţia. De 
fapt, nu l-au omorât ruşii, ci l-au ucis ţăranii români, ticăloşii din sat. Acesta este 
sistemul. 

Pe de o parte, se face propagandă cu manifeste printre ţărani: Nu plecaţi, 
pentru că ne vom purta bine cu voi, vom face aşa, vă vom da cutare şi cutare lucru, iar 
pe de altă parte, după informaţiile pe care le-am cules personal, vorbind cu refugiaţii, 
am constatat că în regiunile ocupate de sovietici se comit orori. 

I. Petrovici: Bătrânul Stroici a fost îndemnat să plece, dar el a răspuns: Rămân 
între ţăranii mei. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule ministru, eu am făcut Răscoala de la 1907 şi 
am văzut ce s-a petrecut la Stăneşti şi la Singureni. Pe vremea aceea se purtau rochii cu 
trenă, nu scurte ca acum; şi erau ţărănci, care se îmbrăcau în rochii lungi şi se plimbau 
pe uliţele satelor, ca cucoanele (sic!), cu umbrela roşie în mână. Şi am mai văzut multe 
capete de boieri, cu ochii şi limbile scoase. 

Să nu contăm prea mult pe ţărani, fiindcă au rămas în ei unele instincte de 
sălbăticie. Nu trebuie să-i acuzăm prea mult pe ei, pentru că generaţie după generaţie, 
acest popor a fost exploatat întâi de fanarioţi şi apoi de neofanarioţi, cari sunt anglofilii 
de astăzi. Aceştia îl exploatează pe ţăran, dar nu vor să lupte pentru el. Şi atunci, şi 
ţăranul are dreptul să ceară socoteala şi să întrebe: Foarte bine, d-ta pretinzi să fiu 
civilizat şi uman, dar ce ai făcut pentru mine? Când Ginta Latină va fi întrebată aşa, nu 
va putea răspunde decât că a făcut numai rău. De ce sunt ţăranii bolnavi, de ce au râie, 
de ce mănâncă prost? Pentru că nimeni nu s-a ocupat de ei. 

Niciodată n-am fost mai indignat pe un mare proprietar decât atunci când am 
trecut pe la moşia Ţibana, care de la 1600 este în stăpânirea familiei Carp. Alături de 
castelul de pe moşia acestei familii este un sat locuit de ţărani, cari trăiesc într-o 
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mizerie îngrozitoare. Vasăzică, boierii de acolo, cari stăpâneau şi una dintre cele mai 
frumoase păduri de stejari din ţară, sugeau de la 1600 din munca oamenilor satului 
acestuia. Atunci, ce vreţi să facă ţăranii? Ce poate să iasă din mizerie, din noroi şi din 
murdărie? 

Sunt şi astăzi proprietari, cari sug din vlaga ţăranilor şi nu dau nimic pentru 
operele de binefacere, absolut nimic, rămân stană de piatră la toate apelurile care se 
fac. Fiecare dă numai ceea ce este obligat, dar ca să se ducă, să intre într-un spital şi să 
vadă ce fac răniţii sau să le dea ceva de mâncare, nimic. Nu e nici unul, care să facă aşa 
şi, din iniţiativa lui, să contribuie cu ceva. 

Vă rog să credeţi că, din acest punct de vedere, sunt cel mai mare revoluţionar 
pe care l-a creat omenirea. Sunt însă revoluţionar cu mijloace civilizate, pentru că nu 
vreau să ridic strada împotriva acestor oameni; am să le aplic eu toporul, nu acum, ci 
atunci când va veni timpul. 

În ceea ce priveşte vămuirea mărfurilor, trebuie să evităm gările mari şi să ne 
ducem în gările mai mici. Arhivele şi actele de valoare ale vămilor de la Cernăuţi şi 
Tighina aşa s-au prăpădit: pentru că au fost aduse tocmai în vama Timişoara. Ştiţi ce 
înseamnă pierderea unei arhive. 

G. Netta: Vămile din Basarabia şi Bucovina au fost evacuate în Banat, 
conform ordinului Marelui Stat Major. 

Mareşal I. Antonescu: Dar Marele Stat Major nu v-a spus să vă duceţi lângă 
gara de la Timişoara şi să aşezaţi arhivele într-o cameră, care ştiaţi că va fi sigur 
bombardată. 

G. Netta: Actele şi registrele acestor vămi provin de la mărfuri care au fost 
predate complet. 

Mareşal L Antonescu: Eu discut problema principial: e bine să ducem 
arhivele şi să le punem într-o cameră de lângă gara Timişoara? E bine ca, după ce 
luptăm să aducem aparate Roentgen din Germania, timp de trei ani de zile, să le 
pierdem la Timişoara, în gară, din cauza bombardamentului? E bine ca să pierdem tot 
acolo maşinile de la Manufactura Belvedere? 

G. Netta: S-au pierdut trei maşini: două de împachetat şi una de fabricat. 
Mareşal I. Antonescu: Eu ştiam că s-au pierdut numai două. 
G. Netta: La maşinile de împachetat, din 12 s-au pierdut două; iar la cele de 

fabricat, din 14 s-a pierdut una. 
Mareşal I. Antonescu: Dar a fost bine să le ducem tocmai acolo? 
G. Netta: Recunosc, domnule Mareşal, că nu s-a făcut bine. Maşini s-au dus şi 

în alte părţi. Şi dacă unele din ele au fost duse la Timişoara, a fost din cauză că acolo 
este un centru industrial mare. 

Mareşal L Antonescu: A trebuit să mă duc eu la fabrica „Scherg" şi să dau 
ordine prefectului şi primarului să-i pună la dispoziţie mijloace de transport, împreună 
cu Armata, ca să evacueze marile cantităţi de postav şi lână, care erau depozitate acolo. 
Când am întrebat pe cei de la fabrică: ,,De ce n-aţi evacuat?" - mi s-a răspuns: ,,De 
două luni cerem mijloace de transport şi nu ni se dă nimic". 

G. Netta: Maşinile acestea sunt pentru noi ca şi tunurile: le pierdem în 
vremuri de război. 
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Mareşal I. Antonescu: Dar dacă aş pune eu tunurile, acolo unde ştiu că sunt 
bombardamente? Tunurile se aşează şi ele cu oarecare socoteală. De aceea sunt colonei 
şi generali, cărora li se ia comanda. Tunurile nu se aşează aşa cum aţi aşezat dvs. la 
Timişoara maşinile pe care le-aţi adus de la Belvedere. 

M. Vulcănescu: Maşinile acestea trebuie să funcţioneze în permanenţă, 
fiindcă fiecare din ele costă două milioane lei, dar produce mărfuri în valoare de un 
milion de lei pe zi. 

Mareşal I. Antonescu: Dar domnii aceia de la C.A.M. n-au găsit pentru 
aceste maşini alte locuri? 

G. Netta: Ei au cerut, dar noi n-am avut mijloace ca să evacuăm. 
Mareşal I. Antonescu: Vreţi să vă mut eu în două săptămâni C.A.M.-ul? 
M. Antonescu: Da, dar cu maşinile Armatei. 
Mareşal I. Antonescu: Dar maşinile Armatei nu sunt numai ale ei; sunt în 

serviciul ţării şi al Naţiei. 
Eu v-am spus: Manufactura „Belvedere" trebuie să se mute. Dacă pierdem 

două săptămâni de fabricaţie, nu este o catastrofă, dar dacă pierdem întreaga fabrică, 
este foarte mult. 

Trăim acum într-o epocă în care chelnerii, când se duce cineva la un 
restaurant, îi oferă ţigări de lux ale C.A.M.-ului. De ce nu se mai găsesc ţigări? Pentru 
că nu mai fabricăm zilnic. Chelnerii, cari au prins mişcarea, s-au pus de acord cu 
debitanţii să vândă ţigările cu suprapreţuri şi să împartă câştigul. 

Trebuia mutată fabrica de acolo. Dacă mi-aţi fi spus mie, aş fi făcut-o de mult. 
Eu acum am văzut-o prima dată. Mai întâi, eu nici nu ştiam că dvs. aveţi la Timişoara o 
fabrică de ţigări. Acum am văzut-o că este aşezată lângă gară. Dacă aş fi ştiut mai 
dinainte, aş fi întrebat: ,,Ce caută acolo?" Aşa am făcut la „Scherg", unde m-am dus şi 
am întrebat: ,,De ce nu vă dispersaţi mărfurile?" Mi s-a răspuns: ,,N-am avut mijloace." 
Am întrebat din nou: ,,Aţi cerut?" Mi s-a răspuns: ,,Am cerut". 

Atunci am chemat pe primar, pe prefect şi Comandamentul Militar şi am dat 
ordin: ,,Începând de mâine, să se evacueze fabrica «Scherg»". Mijloacele Armatei nu 
sunt numai ale ei; sunt ale Armatei, ca să stea la dispoziţia ţării şi economiei naţionale. 
De aceea, am spus Comandantului Militar al Timişoarei: ,,D-ta trebuie să ajuţi să se 
facă această evacuare, pentru că dacă această fabrică nu mai produce nimic, nici eu n-am 
să-ţi mai pot da d-tale mâine nimic". 

Nu trebuie să facem acum ceea ce s-a făcut în 1916, când Armata a acaparat 
totul. Acum aţi avut în capul ţării un militar şi toată lumea a ajuns să se supună orbeşte 
Armatei. Sunt mulţi colonei la periferie, cari fac fel de fel de năzbâtii: se duc în câte o 
localitate şi fac să tremure toată lumea în faţa lor. Or, nu acesta este principiul pe care 
stăm aici. Ofiţerii şi Armata trebuie să-şi facă datoria pentru ţară, dar aceasta nu 
însemnează că au dreptul să dea totul peste cap. Dimpotrivă: dacă ţara a produs în 
domeniul economic, este că nu i-am turburat funcţiunile economice, nici agricultura, 
nici celelalte ramuri de producţie. Dimpotrivă, aţi văzut că Armata a format tractorişti 
şi noi ne-am ocupat de intensificarea producţiei agricole şi de lucruri de felul acesta. 

Focul de la Fabrica C.A.M. Timişoara a luat proporţii din cauza a 30 vagoane 
lemne pentru lucrători, depozitate în incinta fabricei. Dvs. ştiţi cum e la Ţimişoara: 
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curţile interioare ale clădirilor sunt destul de mici. Din acest punct de vedere am să vă 
arăt mentalitatea unui funcţionar, de altfel, foarte bun, pe care am să-l citez pe naţiune; 
să vedeţi însă şi latura cealaltă: funcţionarul acesta avea 30 de vagoane de lemne în 
curtea fabricii. Mai trebuia să pună şi păcură peste ele, ca să fie opera complectă. Să ţii 
30 vagoane de lemne într-o curte atât de mică, la fabrică, ştiind că oraşul va fi 
bombardat! Aceasta a fost o sursă de alimentare a incendiului. 

A luptat el, dar n-a putut să salveze decât aripa fabricii paralelă cu Canalul 
Bega. A scos apă de acolo şi a salvat această parte a clădirii. Dincolo însă, n-a mai 
putut salva nimic, pentru că n-a curs apa, din pricină că electricitatea a încetat să 
funcţioneze. 

Am întrebat atunci: ,,De ce nu faci în curtea fabricii un bazin cu apă de 
rezervă?" Ştiţi ce mi-a răspuns: ,,Domnule Mareşal, eu fac aici şi gospodărie". Avea şi 
el acolo mici cantităţi de varză şi cartofi, cari nu i-ar fi ajuns nici pentru o zi. Este 
adevărat însă că avea un refector foarte bun şi foarte curat pentru lucrători, ca şi la 
Fabrica „Belvedere". 

Dar, după răspunsul pe care mi l-a dat acest funcţionar, vedeţi câtă lipsă de 
spirit gospodăresc. A preferat să depoziteze în curtea fabricii zarzavaturi pentru o zi, 
decât să facă acolo un bazin de apă, cu care să poată stinge incendiul provocat de 
bombardament. 

Dar cauza cauzelor stă în aceea că fabrica n-a fost mutată la timp în altă parte. 
Şi acum, domnule Vulcănescu, vreau să-ţi dau un răspuns la întreruperea d-tale, 

să-ţi răspund complet, pentru că în timp ce eu vorbeam despre această chestiune, mă 
gândeam la argumentul d-tale. D-ta ai spus că o maşină de felul acesta nu trebuie să-şi 
înceteze funcţionarea nici o zi, pentru că aceasta este o mare pierdere pentru Stat. Dar 
fabrica de la Timişoara avea maşinile ei şi pe lângă acestea au mai fost aduse altele, 
suplimentare, care au stat acolo împachetate; unele din ele sunt şi acum împachetate 
acolo. Fabrica din Timişoara a funcţionat cu propriile ei mijloace, pentru că maşinile 
celelalte, care au fost aduse acolo, n-au fost despachetate şi puse imediat în funcţiune. 
Deci, dispersiunea Fabricei C.A.M. din Timişoara trebuia să înceapă imediat. 

Trec acum la Subsecretariatul de Stat al Muncii. Casa Asigurărilor Sociale nu 
plăteşte regulat datoriile la spitalele care îi tratează bolnavii. Acest lucru nu l-am 
constatat numai la Timişoara, ci şi la Hunedoara şi la Braşov. Spitalele au de încasat 
bani şi Casa Asigurărilor Sociale nu plăteşte. Din această cauză se creează un cerc 
viţios, fiindcă spitalele, neprimind bani, nu-şi plătesc nici ele furnizorii, ţin în loc alte 
activităţi şi paralizează atâtea iniţiative. 

I. D. Enescu: A fost o întârziere din pricina calculelor provocate de 
schimbările de tarife. 

Mareşal I. Antonescu: Nu este o scuză. Neplătind d-ta, atâtea şi atâtea lucruri 
sunt ţinute în loc, pentru că activităţile acestea se înlănţuiesc unele de altele. 
Schimbarea tarifelor nu scuză întârzierea plăţilor. 

I. D. Enescu: M-a încurcat şi evacuarea. Casa Asigurărilor Sociale a fost 
trimisă la Aiud, la 450 km de aici. 

Mareşal I. Antonescu: Am găsit, în sfirşit, acolo un cămin de ucenici 
admirabil, foarte bine întreţinut. Acum însă vine şi reversul medaliei: pe acest minunat 
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conducător de cămin vreţi să-l scoateţi la pensie şi pe celălalt, de la Hunedoara, care nu 
e aşa de bun, vreţi să-l menţineţi. 

I. D. Enescu: Aşa cere legea. 
Mareşal I. Antonescu: Dar găsim mereu ocazii să prelungim limita de vârstă 

a unor_oameni, cari n-au atâtea merite, şi pentru acesta, în loc să veniţi cu o prelungire, 
spuneţi: ,,Aşa cere legea". 

I. D. Enescu: Îi vom prelungi şi lui. 
Mareşal I. Antonescu: Am spus şi Regelui Carol II: Călcăm Constituţia, ca să 

facem rău, dar când este vorba să facem ceva bun, răspundem: ,,Ne opreşte legea". 
Acesta, dacă este bun, trebuie să-l ţii. Şi dovada s-a flcut că este bun, fiindcă 

eu am fost acolo absolut inopinat. Nici nu visasem să mă duc. De asemenea, pe cel de 
la Hunedoara îl menţii, căci mi s-a spus că este bun şi acela. Prefer un om de 80 ani -
chiar trecând peste legi - şi Beând treabă, decât unul care se încadrează în conţinutul 
legii, dar nu este bun. Aceasta este părerea mea, şi cred că este cea mai sănătoasă. 

La Timişoara este o problemă a combustibilului. Nu este o problemă atât de 
mare pentru locuitori, căci ei se chibzuiesc şi mai toţi au depozite de lemne. Dar 
Timişoara este un oraş industrial, care în economia ţării contează foarte mult, mai ales 
după ce am pierdut la Bucureşti şi în celelalte locuri. Trebuie să ne gândim să nu 
rămânem în pană cu combustibilul de diferite categorii, lemne, cărbuni etc. 

Este admisibil ca un oraş ca Timişoara, care este în inima Banatului, şi se 
lipeşte cu masivul acela păduros enorm, să ducă lipsă de combustibil? Înţeleg să ducă 
lipsă de combustibil Bucureştii, Călăraşii, Olteniţa, care au pădurile în munţi, la 
distanţe mari. 

Aceasta este o chestiune de organizare. Mirarea este şi mai mare, pentru că la 
Timişoara afluează o mulţime de linii secundare, faţă de ce avem în alte oraşe, linii 
secundare care n-ar deranja cu nimic circuitul cel mare, pentru economia generală a 
ţării şi pentru chestiunile militare. 

Dacă s-ar utiliza în mod raţional aceste linii secundare, cred că am învinge 
problema aprovizionării cu lemne. Sunt cel puţin şapte linii, dacă nu mă înşel - câte le-am 
văzut din avion, care vin către Timişoara. Nu ne interesează decât una singură, aceea 
mare. Celelalte şase trebuie să le punem în mişcare, pentru ca funcţiunea economică a 
acestei regiuni să nu sufere. Căci nu trebuie să sufere; are şosele bune, are căi ferate 
secundare numeroase. Vă rog să luaţi în considerare aceasta, şi să nu fie o problemă la 
Timişoara, Arad şi Lugoj, unde noi am flcut mari centre, producătoare de venituri şi de 
producţie în economia naţională. 

Trec la Sănătate. Aparatele Roentgen, să vezi, d-ta, domnule Ghiolu, de ce 
şedeau în gară. Probabil că era tot o chestiune de vămuire. Te rog să iei de la origine, 
din Germania, tot ce vine, şi să nu se mai întâmple astfel de lucruri. 

Chestiunea cu aparatele Roentgen este o chestiune specială, dar dintr-un caz 
izolat, o vom generaliza. Au fost în Timişoara 7 spitale cu militari. La Sibiu sunt 13. 
Dacă Sibiul este bombardat, va fi o catastrofl. 

Două probleme se pun în această chestiune, în afară de problema materialelor. 
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Prima este să descongestionăm şi aceste oraşe de atâtea spitale. Le-am băgat 
acolo, dar trebuie să le scoatem. Nu este admisibil ca într-un oraş ca Sibiul, unde avem 
atâtea industrii, şcoli militare, să mai băgăm şi 13 spitale. 

I. Petrovici: Şcolile sunt scoase. 
Mareşal L Antonescu: Sibiul va fi cu siguranţă bombardat. Dacă vor fi 

omenoşi, ca la Timişoara, şi vor bombarda numai gara, este bine. Dar toţi răniţii aceştia 
intră într-o panică nemaipomenită. Au scăpat de pe front şi i-ai băgat acolo. Alarmă 
este la Timişoara în fiecare zi, şi câteodată de două ori pe zi. Însemnează că toţi răniţii 
aceştia sunt într-o continuă agitare, care să scape: sauve qui peut; nu au mijloace de 
transport. 

Întâi, trebuie să ne gândim la descongestionare. Chiar în condiţii mai proaste, 
împreună cu Armata, să mergem la ţară, domnule Tomescu. Să nu lăsăm decât strictul 
necesar, sau o permanenţă, ca la Bucureşti. Dacă nu bombardează oraşele, cu atât mai 
bine. Dar nu pot să mă aşez pe baza aceasta, ci pe cea mai serioasă, că vom fi 
bombardaţi. 

Fiecare spital are aparate Roentgen, foarte bine dotate. În caz de bombarda
ment masiv, le pierdem acolo, cu toate că le-am salvat de dincoace. Să lăsăm pentru un 
oraş un singur aparat Roentgen, şi restul să le trimitem acolo. Cu laboratoarele facem la 
fel: o specialitate să fie aici, o specialitate în cutare loc, aşa încât să nu am toate 
laboratoarele, toţi medicii şi toate aparatele de laborator îngrămădite într-un singur 
oraş, ca să le pierd pe toate. 

Este o chestiune de coordonare şi de dirijare. Sunt 7 spitale aici şi 12 în Sibiu. 
Evident că fiecare vrea să aibă Roentgenul lui, laboratorul lui, farmacia lui. Dar atunci 
vine cineva mai mare şi spune: ,,O singură farmacie, de la care se vor alimenta toţi, un 
singur laborator, un singur aparat Roentgen". Şi atunci concentrăm bolnavii cari au 
nevoie într-un loc, sau îi trimitem pentru analize acolo unde trebuie. 

În legătură cu concentrarea, iată un alt lucru constatat. Sunt, de exemplu, 
oameni cari au nevoie să fie trataţi de stomatologie. Nu este nici un specialist acolo; 
este la spitalul acesta. Sunt alţii cari trebuia să facă mişcări de reeducare fizică. Un 
spital are, altul nu. De aceea trebuie să-i concentrăm într-un singur loc, unde să fie 
specialişti cari să-i trateze. 

Dr. P. Tomescu: Este greşeala acelora de acolo. 
Mareşal L Antonescu: Este greşeala mai multora, de ce să ne ascundem? 

Tocmai acesta este scopul pentru care ne întrunim aici, şi eu alerg ca un cal de tramvai. 
Desigur că pe mulţi vă plictiseşte chestiunea aceasta, dar n-am ce să fac. Vă 

cer scuze, dar îmi fac datoria către Stat. 
Dr. P. Tomescu: În chestiunea dispersiunii spitalelor, s-a întrunit o conferinţă. 

Noi am cerut să ni se dea şcoalelor din comunele rurale. Se pare că nu s-a putut ajunge 
la rezolvarea problemei în acest mod. Noi am examinat situaţia, şi n-am găsit tocmai 
potrivit în Sibiu. De aceea am ruga ca spitalele să se instaleze în localurile şcolilor, cel 
puţin până la deschiderea cursurilor. 

Mareşal I. Antonescu: Desigur. În această privinţă am vorbit cu domnul 
Petrovici, care a avut înţelegerea necesară, ca totdeauna. Nu-i luăm însă toate şcolile, 
căci atunci cădem în altă greşeală. Dar o parte din şcoli se pot lua. 
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I. Petrovici: Pentru spitalele de răniţi, nu avem ce face. 
Mareşal L Antonescu: Chestiunea este că trebuie să cedeze toată lumea câte 

ceva. 

Domnul Petrovici mi-a spus: ,,Da; numai să nu se ia toate şcolile". Dar una, 
două trebuie luate din toate părţile; şi trebuie să luăm deopotrivă, şi de la nemţi, şi de la 
unguri. 

M-am lovit în unele părţi de opunerea Grupului Etnic German, chiar la 
Timişoara. Am întrebat: ,,Ce ai făcut?" Nimic, pentru că nu vrea domnul Schmidt, sau 
altul. Nu se poate. Vasăzică, blegăria românească, iertaţi-mi expresia, şi aici. Şi în 
administraţie suntem blegi. 

Natural, nu facem acte samavolnice, nu luăm tot ce este al Grupului Etnic 
German şi lăsăm ce este al nostru. Dar să luăm de la noi tot, şi de la Grupul Etnic 
German nimic, căci vine domnul Schmidt, care nici nu ştiu dacă a atins 30 ani, şi spune 
că nu dă voie, nu se poate. 

I. Petrovici: Nu se cunoaşte că a atins 30 ani. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă noi ne supunem la aceasta, ne merităm soarta. 

Ştiţi că noi avem o poezie: ,,Munţii noştri aur poartă, noi cerşim din poartă în poartă". 
Aceştia suntem. 

Trebuie să ieşim din această situaţie, căci eu fac toate eforturile să vă dau tot, 
şi demnitatea, pe care s-o recăpătăm, şi pe care ne-o pierdusem. Eram slugi la unguri, 
la jidani, dar la cine nu eram! Cum sbârnâia un jidan sau un ungur dintr-o comună 
oarecare, tot Guvernul şi Parlamentul trebuia să se supună, căci ridica un deget 
Roosevelt sau altcineva. Vă asigur că dacă guvernam ţara atunci, nu ne expuneam la 
toate acestea, şi aş fi făcut mai multă impresie în străinătate, căci ne-ar fi apreciat. Aşa, 
ne-au tratat în slugi, care putem îngădui orice. 

Bineînţeles, nu comitem sălbăticii. Să fim civilizaţi în acelaşi timp. Dar 
dreptul, demnitatea şi legea noastră trebuie să le păstrăm, şi să-i obligăm pe toţi să le 
respecte. 

Sunt lipsuri la spitale, provenite din trei cauze: întâi, uzura, cum este normal. 
Al doilea, pentru că fiecare din cei cari s-au evacuat şi-au pus lucrurile, cum pun ţăranii 
zestrea fetelor, la ladă. O mănâncă moliile, dar o ţin la ladă. 

Noi am îmbunătăţit situaţia spitalelor. Nu este altul meritul decât că am scos 
aceste lucruri din magazii. Fiindcă generalului Marinescu îi plăcea să aducă din 
Germania şi să arate lumii: lată ce am adus, medicamente şi instrumentar; dar în spitale 
nu era nimic. Ca şi intendenţii la Armată: fac magazii cu bocanci, pline cu de toate, şi 
soldatul este desculţ. Pe mine mă interesează ca şi magaziile să aibă, dar şi soldatul să 
fie încălţat. 

De asemenea, aici, nu mă interesează să am zestre la ladă, şi să fac faţă 

nevoilor, bineînţeles cu economiile necesare. Dacă pot avea şi acolo, şi la ladă, este o 
fericire şi acesta este idealul către care tindem. 

Dr. P. Tomescu: Acum avem şi la ladă. 
Mareşal I. Antonescu: Deci, domnule doctor, şi pentru d-ta, şi pentru 

Armată; - de altfel am dat indicaţii pe loc - spun: Să scoatem de la ladă şi să dăm, 
pentru că soldatul în pat nu trebuie să stea, nici fără cămaşă, nici fără izmene. Trebuie 

346 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



să avem paturi, şi trebuie să avem cearceafuri pentru paturi. Dacă nu ne ajunge ce 
avem, trebuie să mergem la rechiziţii, cum a făcut doamna Cancicov, în Moldova, unde 
a luat de la jidani şi a dotat spitalele, cum ai văzut. 

Acelaşi ordin l-am dat şi la Timişoara, când am văzut că laptele şi apa se ţin 
cum se ţin. Am spus: ,,Aici să ţii o căldare curată. Să iei de la jidani. Ai bucătărie, să 
aduci ce trebuie pentru întreţinerea spitalului: mături etc. Toţi aşteaptă să vină să le dea 
conducerea Statului, să le dea Mareşalul Antonescu şi doctorul Tomescu. Fiecare 
trebuie să dăm din mâini. 

De ce am făcut munca de folos obştesc? Să aducă jidoavcele, să cureţe pe jos, 
să spele geamurile, să facă toate aceste treburi. Să contribuie la munca de folos obştesc, 
să măture trotuarul şi strada, nu să stea acasă. Jidanii stau în prăvălii, şi tot oraşul 
Timişoara este murdar ca un oraş turcesc. 

Ştiţi ce am făcut din Odesa: un oraş model de curăţenie. Acum încep la Bucu
reşti. Am văzut Timişoara înainte de război, sub austrieci, a doua oară acum vreo 20 de 
ani, şi acum a treia oară. Când era sub unguri, era o perlă; sub noi, prin 1921 şi 1922, 
era deja parşivist, cum spun dumnealor, moldovenii; iar acum era cum v-am spus. 

De aceea, domnule general Popescu, trebuie să dai ordin ca fiecare să măture 
strada şi trotuarul. Cine nu mătură, amendă. 

Cum vrei d-ta să ai un măturător cu 6000 lei? Dar şi acela era într-un hal fără 
hal, şi era mai bine să nu-l vadă lumea: cu un crac de pantalon răsucit până la genunchi, 
cu altul până la gleznă, cu o mânecă răsucită până dincoace de cot. Eu, când trec printr-un 
loc, toate le observ. Am spus: ,,Mai bine fără măturători, decât cu acesta, că numai 
acela singur ne pune pecetea pe frunte, de ce suntem". 

Deci în privinţa spitalelor, acesta este punctul meu de vedere. 
Spitalul Z.1.179 din Cernăuţi, care a venit acolo, are foarte mare lipsă de 

medicamente. Am mai găsit evacuat spitalul de la Chişinău la Deva, dar se prezenta 
admirabil. Şi acela era evacuat. 

Domnule Petrovici, trebuie să ne ocupăm de artiştii din Odesa, fiindcă tot ce 
este artist moare de foame. Aceştia intră în altă categorie decât funcţionarii; trebuie să-<i> 
utilizăm şi să nu-i pierdem. Sunt acum doi-trei germani, veniţi de la Viena, cari fac 
propagandă printre ei, ca să-i ia acolo. N-ar fi păcat? Noi am făcut toate acestea, şi să 
ni-i ia germanii de la noi? Îmi pare rău că am pierdut pe Savcenko, fiindcă acesta putea 
să facă figură onorabilă pe cea mai pretenţioasă scenă de Operă, ca şi p:-imadona, care a 
fost omorâtă, şi încă unul. 

I. Petrovici: Mă voi gândi la o soluţie. 
Mareşal I. Antonescu: Dar până atunci să nu moară. 
I. Petrovici: Domnul ministru al Finanţelor nu-mi va refuza un credit, dacă îi 

voi cere. 
Mareşal I. Antonescu: Aici, trec de partea domnului ministru al Finanţelor. 
Eu cred că pentru aceştia nu numai că nu este nevoie de credit, dar ar putea să 

producă şi venituri. Dacă i-am organiza să dea şi concerte, produc şi venituri. Ei deja 
au început să se organizeze. Dar Timişoara este un oraş mic; au dat două, trei concerte, 
şi s-a terminat. Şi mai sunt şi ai noştri, cari câştigă. Dar putem să le organizăm~ turnee, 
şi putem să-i combinăm cu ai noştri, căci avem lipsuri, şi astfel vor câştiga. In orice 
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caz, domnule Netta, dacă va fi nevoie, va trebui să aprobi, la început, un credit, până 
când ei vor putea să se întreţină din venituri proprii. 

. I. Petrovici: Artiştii, evident că sunt producători de venituri; mai ales artiştii 
bunt. Dar dacă este vorba să nu-i pierdem, şi pe cei mai buni să-i luăm la Opera de Stat, 
acesta implică o deschidere de credit, chit că mai târziu se va recupera. 

Mareşal I. Antonescu: Toţi sunt infinit mai buni ca ai noştri. 
I. Petrovici: Avem şi noi cântăreţi foarte buni în momentul de faţă. 
Mareşal I. Antonescu: Izolaţi. Dar ansamblul este detestabil. Şi ansamblul de 

la Odesa era perfect. 
În adevăr, poţi să adu~i şi pe scena noastră pe Maria Cebotari sau pe altcineva, 

dar ansamblul este detestabil. In baletul nostru sunt două, trei dansatoare. 
I. Petrovici: Balet avem. 
Mareşal I. Antonescu: Aleargă germanii cu limba scoasă după ei ca să-i ia. 
I. Petrovici: Noi nu avem nici local pentru Operă. 
Mareşal I. Antonescu: Balet să ai, că găseşti o scenă pe care să danseze. 
De aceea, eu vă rog ca săptămâna viitoare să-mi trimiteţi o notă de ce s-a făcut. 
I. Petrovici: În ce priveşte organizarea de turnee, nu vom cere fonduri 

domnului ministru al Finanţelor. Sunt însă alte instituţii care trebuie să mă ajute! 
Mareşal I. Antonescu: Am spus Patronajului să-i îmbrace. 
I. Petrovici: Trebuie să mi se dea mijloace de transport, ca să merg dintr-un 

oraş în altul. 
Am încercat, pe o scară foarte restrânsă, să fac turnee cu echipa Teatrului 

Naţional; pe o scară restrânsă, fiindcă mă costă foarte mult, fiindcă am fost nevoiţi să 
închidem teatrele, din cauza bombardamentelor, ceea ce în alte ţări nu s-a întâmplat. 

Atunci am organizat turnee. Sunt însă dificultăţi enorme în ce priveşte 
transportul de la o localitate la alta. 

Mareşal I. Antonescu: Omul, şi mai ales ministrul, este făcut să învingă 
dificultăţile. Le vom învinge. 

Deci aceşti artişti să ne ocupăm şi de ei, să nu moară de foame, şi să nu-i fure 
alţii. Am spus şi Patronajul să-i ajut~, dar să-i punem la lucru. 

I. Petrovici: Sunt la Timişoara? 
G-ral C. Vasiliu: Sunt răspândiţi prin Banat. 
Mareşal I. Antonescu: În ce priveşte Românizarea, o doamnă - o fi şi stimată 

- profesoară de la Şcoala Politehnică are şi un magazin, dar camuflează pe un evreu. 
O. Vlidescu: Am luat notă. 
M. Antonescu: Nici n-are dreptul. După Legea universitară, este incompatibilă. 
Mareşal I. Antonescu: În tot cazul, are sau nu dreptul după lege, fapt este că 

ea camuflează un evreu, nu este niciodată în prăvălie, unde totdeauna sunt evrei. 
Trebuie să faci o anchetă, domnule Vlădescu, şi o vom scoate din învăţământ. 
Domnilor, am dat mai demult soluţia să ne ascundem prin pământ tot felul de 

lucruri, şi soluţia era lângă noi. Sper să fac adăposturi. 
Prin tunelurile care se fac puteam pune arhive, sau maşinile acestea de la 

C.A.M. Avem tuneluri făcute, chibzuit sau nu, ca acela de la Teliu, apoi acela de la 
Moroeni, şi mai sunt şi altele, care trebuie să fie utilizate. Putem pune fabrici în aceste 
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tuneluri. Întâmplător, domnul Clodius mi-a spus că în Germania au avut o reuşită 
extraordinară cu instalarea fabricilor în tuneluri. Pe liniile care nu mai circulă au 
instalat fabrici. Mi-a spus că s-au organizat perfect şi au un randament mare. 

Dv. aţi flcut ceva cu tunelurile? 
G-ral T. Orezeanu: Sunt umede, au foarte multă apă. 
Mareşal I. Antonescu: Aţi flcut vreun control? 
A. Constantinescu: Calea Ferată a cercetat, mi-a raportat. 
Mareşal L Antonescu: Că am dat ordin, eram în dubiu. Dar pentru că mi-a 

venit înapoi, însemnează că l-am dat. Discutând cu domnul Clodius chestiunea, mi-am 
reamintit. 

Să mai faceţi un control, să vedem care este situaţia. Poate sunt şi lucruri care 
pot sta la umezeală. Să utilizăm tunelurile în orice caz. Apoi, mai este de văzut dacă nu 
putem scoate umezeala. Cum se face că tunelurile germane nu au umezeală. Acestea 
poate nu au fost bine construite. 

G-ral T. Orezeanu: Dacă este apă în acel loc! 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta o ştiu. Dar cum se face că tunelurile germane 

sunt folosite. 
O altă chestiune este a aprovizionării cu lemne. 
O primă cauză pentru care nu se aduc lemne în Bucureşti o constituie 

transportul. Facem eforturi să învingem această greutate. 
A doua cauză, domnule Netta, este finanţarea. Sunt lemne pe rampă, dar 

negustorii nu le aduc, fiindcă nu au credit. 
M. Antonescu: Am stabilit ca ministerele să facă aprovizionarea prin 

Economie, iar domnul ministru g-ral Dobre să oblige întreprinderile să facă 

aprovizionările cu lemnele pentru funcţionarii lor. 
Mareşal I. Antonescu: Dar dacă n-o fac? 
M. Antonescu: Domnul general Bădescu va urmări chestiunea. 
Mareşal L Antonescu: În 1940, când am luat conducerea Statului, n-am găsit 

un vagon cu lemne depozitat în Bucureşti, în luna septembrie. 
Atunci, am pus problema plecând de la bază, cum fac totdeauna, am spus că 

nu există, că nu se poate face, şi am avut lemne. Am aprofundat problema şi am 
constatat că principalii vinovaţi erau chiar aceştia cu lemnele, şi vânzătorii mari, şi 
antreprenorii, şi intermediarii. Ei au interes să provoace o criză de lemne în Bucureşti, 
ca să le speculeze. Şi atunci, pentru că pe rampă se găsea o cantitate mare de lemne, am 
spus: manu militari, luaţi şi încărcaţi. Vin la Bucureşti să le ia de la rampă, bine. Dacă 
nu, le desfacem noi şi le dăm banii. Şi s-a flcut lucrul acesta. Atunci, dumnealor au 
început să se ocupe şi de această chestiune, şi nici n-am avut nevoie să aplicăm această 
măsură, ci numai să începem execuţia în această direcţie. Aşa am învins criza pe care 
vroiau s-o provoace ei la Bucureşti. 

Este însă o problemă a creditelor pentru ei, şi nu numai pentru aceştia. Am 
vorbit şi ieri cu domnul guvernator Anghelescu. În această privinţă ne ţinem în loc, 
într-un cerc viţios de care am vorbit adineauri, cu creditele, şi trebuie să ieşim din acest 
cerc viţios. 
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Pe de o parte, vă văitaţi că nu încasaţi, şi pe de altă parte însuşi Ministerul de 
Finanţe, prin anumite măsuri pe care le ia, îşi taie craca de sub picioare. 

Domnul Nemoianu a raportat că s-a dus în Ialomiţa şi a găsit maşinile agricole 
pe care le-am adus în 194 l, care nu s-au împărţit la ţărani, fiindcă Ministerul Finanţelor 
a spus: ,,Vi le dau numai în folosinţă, şi-mi plătiţi chirie". Ţăranii n-au vrut să le ia şi 
au stat trei ani aceste maşini în depozit, ruginind. Acum, însă, pentru că am forţat nota, 
nu este meritul meu, nu ştiu cine a cerut să le dăm - am dat dispoziţii să fie vândute 
ţăranilor, aceştia le-au luat şi au fost puse în funcţiune. Dar trei ani au stat degeaba. 
Trei ani ar fi produs. 

Un alt exemplu: un negustor care vrea să deschidă un debit de băuturi 
spirtoase trebuie să obţină autorizaţie de la M.A.T. de aici. N-am nimic de zis, dar trec 
luni de zile până se dă această autorizaţie. Cine pierde? Pierd publicul şi Ministerul 
Finanţelor. 

Să vă dau un exemplu de ce s-a petrecut cu Consiliul de Patronaj: la Sinaia şi 
la Predeal nu era nici un restaurant pentru lumea săracă. Atunci, am spus nevestii mele: 
,,Te rog să deschizi cantine pe Valea Prahovei". Cantinele acestea au fost înfiinţate, 
însă stăteau în loc şi nu puteau fi deschise, pentru că nu venea autorizaţia de băuturi. 
Am spus atunci: ,,Deschide, din ordinul meu, cantinele de la Sinaia şi de la Predeal şi 
va veni autorizaţia pe urmă". 

Oamenii, cari au făcut comerţ în Basarabia şi în Bucovina, s-au refugiat cu 
oarecari mărfuri. Ei nu pot să deschidă magazine. Acum s-a început să li se dea 
autorizaţii, după ce am spus eu. Să li se dea drumul să-şi deschidă prăvăliile şi 
autorizaţiile să vină ulterior. Nu voi fi eu acela care să deschidă poarta tuturor 
nemernicilor, cari vor să frustreze Fiscul. Dacă însă prindeţi vreunul că înşală Fiscul, 
atunci aplicaţi-i de zece ori amenda respectivă. Dar, daţi-le drumul să funcţioneze 
imediat şi urmăriţi-i. Dacă vor să se ducă la ţară, în cutare sau în cutare sat, să facă 
negustorie, mărfurile să circule, daţi-le drumul, ca să poată avea încasări Ministerul 
Finanţelor. Dar dacă Ministerul Finanţelor ţine lucrurile în loc, până ce vine autorizaţia 
de la centru! Iar autorizaţia vine cu poşta şi vagonul cu poştă s-a împotmolit într-un 
triaj, unde a fost bombardat şi a dispărut, negustorul poate să mai aştepte zece ani ca 
să-i vină autorizaţia, şi nu-i mai vine. 

Prima calitate a unui om este să ştie să se adapteze la împrejurări. Trebuie să 
fim într-o continuă adaptare: o măsură a fost bună ieri, o altă măsură este bună astăzi, 
pentru că împrejurările se schimbă de la o zi la alta. Deci, să ne adaptăm mereu. Mi s-a 
supus ieri o lege foarte bună, pentru reglementarea funcţionării serviciilor publice în 
timp de război. Am semnat-o imediat. 

O. Vlldescu: Prin Jurnale ale Consiliului de Miniştri. 
Mareşal I. Antonescu: Eu vă atrag atenţia asupra tuturor acestor lucruri, 

pentru că le pompez, de unde? Din inspecţii. Când mă duc prin ţară, să inspectez un 
oraş sau altul, nu mă aşez nici la masă nici la banchete. Pentru chestiunea vămilor, am 
stat o jumătate de oră între liniile de Cale Ferată la Gara Timişoara, pentru că nu 
puteam să descurc firul: unul vorbea într-un fel, altul vorbea altfel, trei inşi vorbeau 
deodată, cum sunt românii; am avut răbdare şi am aflat totul. 
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M. Antonescu: Am înfiintat Ora administrativă la Radio, tocmai pentru aceas
tă acţiune. Am avut până acum trei ore de acestea şi nu s-au fficut comunicări de 
ministere. E greu până se deprinde românul cu o metodă nouă. Noi facem toate 
sforţările. 

Mareşal I. Antonescu: Dvs., de la Ministerul Finanţelor vă plângeţi că toată 
lumea vă pune piedici, dar primele piedici vi le puneţi chiar dvs. 

G. Netta: Vă mulţumim foarte mult, domnule Mareşal, dar vă rugăm să 
credeţi că şi noi ne ocupăm de toate problemele acestea. 

Mareşal L Antonescu: Am spus eu că nu vă ocupaţi? Dar ocupaţi-vă de 
esenţial. Dvs. spuneţi că n-aveţi venituri. 

G. Netta: E cazul acesta. 
Mareşal I. Antonescu: Dar nu e numai cazul acesta. Eu ţi-am dat acum trei 

cazuri şi dacă mai vrei îţi dau un sac întreg cu constatări de ale mele. 
G. Netta: Am să vă raportez ce facem şi noi. 
Mareşal I. Antonescu: Vă rog să puneţi în lucru întreprinderile evacuate. Am 

mai vorbit eu cu dl. g-ral Dobre. Folosiţi Ora administrativă de la Radio, pentru că 
altfel, dispoziţiunile acestea ale dvs. merg cu poşta. 

M. Antonescu: Instrucţiuni generale, comunicări se pot face. 
Mareşal I. Antonescu: Domnilor, am făcut eforturi colosale, ca să punem 

ordine în Stat. Vedeam acum două luni de zile cum merge ţara şi, în sfărşit, cu munca 
dvs. a tuturor, astăzi pot să spun că s-a pus ordine în acest haos. Haosul acesta a fost 
provocat în special din pricina rupturii frontului, despre care n-am fost anunţaţi la timp 
de germani. Iar românul, care este aşa cum este, nu-l putem modifica nici într-o zi, nici 
într-o lună, nici într-un an. Trebuie generaţii după generaţii, pentru ca pe român să-l 
facem cu calm şi sânge rece englezesc. Îl putem învăţa la şpriţ, dar ca să fie calm şi să 
urmărească serios o problemă sau o convorbire, trebuie multă vreme. 

Noi am pregătit evacuarea şi în loc să începem - aşa cum am organizat 
lucrurile - cu eşalonul întâi, apoi cu eşalonul doi şi apoi cu eşalonul trei, am fficut 
invers: am luat-o de la eşalonul trei, ba chiar am fficut evacuarea cu toate eşaloanele 
deodată. 

Vedeam cum îmi fuge ţara din mână şi cum, în fiecare clipă, se pregăteşte un 
dezastru; vedeam anul 1916 defilând din nou prin faţa mea. Şi sunt sigur că dacă ar fi 
fost un guvern de politicieni în ţara noastră acum, haosul ar fi fost astăzi şi mai mare. 

Cu sforţările noastre, am reuşit să punem ordine. Acum trebuie să luăm măsuri 
ca să nu se mai întâmple nimic, şi măsurile acestea le vom pregăti cu fiecare din dvs. în 
parte. 

Vă previu de pe acum că în toamnă, orişicare ar fi situaţia militară, în afară de 
o catastroffi generală pe frontul de Est, ne vom întoarce cu autorităţile în Capitală. 
Acum putem să stăm dispersaţi la sate, însă până atunci când ne vom întoarce, am 
datoria să fac adăposturi în Capitală. Vă întăresc şi adăposturile dvs. şi am să fac şi 

adăposturi noi în subterane. 
Când se face experienţa aceea, domnule colonel Davidescu? 
Col. R. Davidescu: Săptămâna viitoare, domnule Mareşal. 
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Mareşal L Antonescu: Luaţi măsuri ca întoarcerea în Capitală să nu producă 
un nou început de dezorganizare. Ne vom întoarce în special cu cei cari sunt 
indispensabili să lucreze în jurul fiecărei celule: soarele cu sateliţii lui. Nu-i aduceţi 
acum, îndată. Am auzit că la Ministerul Muncii s-a dat ordin să se întoarcă unele 
servicii la Bucureşti. 

I. D. Enescu: Numai ce este necesar: câţiva directori; numai 20 de persoane. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
Fiecare stă acum în dispersiune, ca şi într-o vilegiatură. În legătură cu aceasta, 

aveţi să primiţi ordine scrise. 
Să profităm de această prezenţă a oraşului la sate, ca să facem din sate 

localităţi civilizate. Am primit raportul de ce s-a făcut la Afumaţii-Copăceni de 
organele Ministerului Economiei Naţionale: şi dispensar, şi garduri, şi latrine, şi 
educaţia sătenilor; nevestele funcţionarilor gătesc cu ţărăncile la bucătărie. Deci, s-a 
făcut acolo o întreagă operă educativă şi sanitară. 

Aşa trebuie să faceţi toţi pe zona de dispersiune. Armata are şi ea ordin să facă 
la fel: să văruiască locuinţele şi să repare gardurile; să facă latrine, pentru că, din 
nenorocire, nu sunt; să pună pe femei să-şi spele copiii şi să le înveţe să-i îngrijească, 
multe, foarte multe lucruri care se pot face. 

Dacă v-aţi duce dvs. în regiunea din spatele frontului în Moldova, aţi vedea 
acolo ce operă civilizatoare face Armata. În camerile în care stau soldaţii, unde sunt 
instalate câte o grupă de luptă, pereţii sunt văruiţi, pe jos e lipit, lemnăria este vopsită, 
iar lucrurile soldaţilor sunt foarte frumos aşezate şi puse în ordine. Camerile ţăranilor 
sunt foarte curate, iar curţile sunt măturate. 

Am zburat, şi vă rog să zburaţi şi dvs., pe deasupra Capitalei. Dacă aţi face 
aşa, v-aţi crede deasupra Capitalei Abisiniei, la Addis-Abeba. În jurul Capitalei sunt 
numai mocirle, acoperite cu câte o masă verde de lintiţă. Ştii d-ta ce însemnează 
aceasta, domnule doctor Tomescu. În gropile de unde s-a scos nisip, pentru clădirea 
blocurilor evreieşti, au rămas nişte escavaţiuni canceroase, în jurul cărora s-au 
construit acum case. Ce s-a tlcut la Syracuza şi la Pyram din astfel de gropi? Nişte 
grădini splendide. 

Zburaţi deasupra satului Tunari şi aveţi să vedeţi dacă în Abisinia pot exista 
sate cum este acesta, aşezat la 10-15 km de Bucureşti: o dezordine înspăimântătoare, 
curţile murdare, pline de mărăcini, de coceni şi de lucruri în neorânduială. 

Am trecut şi prin Banat. Acolo e altfel: pământul este arat şi lucrat până la 
zidul casei. 

Se vede din avion această dezordine românească, la doi paşi de Bucureşti. 
Zburaţi şi dvs. cu avionul pe deasupra acestor mahalale şi aveţi să vedeţi. 

Vreau să profit de această dispersiune, ca să facem această operă la sate. 
Armata este pusă la lucru şi sunt sigur că va face o operă foarte frumoasă. 

În legătură cu aceasta, trebuie vorbit cu dl. Alexianu. La sate se face o speculă 
teribilă. Mi s-a spus că la Periş, unde este dispersat Subsecretariatul de Stat al Marinei, 
se face o foarte mare speculă cu alimentele şi nu există nici un magazin de desfacere. 
Acolo unde se întâmplă astfel de lucruri, să se ducă dl. Alexianu şi să facă magazine, 
ca să pună capăt speculei. 
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M. Antonescu: Am stabilit, de acord cu Ministerul de Interne, să se fixeze 
preţwi pentru articolele alimentare şi pentru chirii la sate. 

Mareşal I. Antonescu: Nu poţi să faci nimic, pentru că lumea se pretează. 
Dacă în Bulgaria, un negustor cere un preţ mai mare decât cel fixat unui client, acesta 
se duce şi-l divulgă. La noi, se pune de coniventă, dă mai mult şi tace. Aceasta este 
mentalitatea. 

Să facem altfel: nu dăm sporuri de salarii funcţionarilor, pentru că tot au să se 
vaite că nu le ajung lefurile; să facem magazine acolo, ca să le dăm pe preţuri reduse 
tot ce le trebuie. Încercaţi să faceţi consumuri, să le înmulţiţi la infinit, după nevoile 
dvs. 

Viu acum la chestiunea circulaţiei bunurilor şi produselor alimentare. I-am 
spus d-lui guvernator Anghelescu ieri: ,,Să dăm drumul şi să facem liberă această 
circulaţie". Acum recolta este în faţa noastră, iar depozitele ni le cunoaştem. N-ar fi un 
pericol dacă am lăsa liberă circulaţia bunurilor. 

G-ral I. Arbore: Lucrăm acum la o lege. 
Mareşal I. Antonescu: Până faci d-ta legea, moare lumea de foame. 
G-ral I. Arbore: E gata. Am trimis-o ministerelor de resort, ca să-şi dea 

avizul. 
Mareşal I. Antonescu: O ţine fiecare minister câte două săptămâni. Câte 

ministere sunt? 
G-ral I. Arbore: Am multiplicat legea şi am împărţit-o la toate ministerele 

interesate deodată. 

mare. 

G-ral Gh. Dobre: O rezolvăm astăzi. 
Mareşal I. Antonescu: Să daţi drumul bunurilor să circule de la munte la 

Am văzut că, pentru zahăr, s-au pus anul acesta 70.000 ha de sfeclă. 
P. Nemoianu: Am situaţia aici, cu toate culturile speciale. 
Mareşal I. Antonescu: Aici văd că au fost proiectate 59.000 ha şi însămânţate 

numai 38.000. Deci, situaţia e ceva mai gravă. Dacă socotim zece vagoane de sfeclă 
pentru un vagon de zahăr ... 

S. Ghiolu: Nu, domnule Mareşal: numai 6-7 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: La 38.000 ha, cât vine? 
G-raJ I. Arbore: 6.000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Cât este consumul ţării? 
S. Ghiolu: Cu raţionalizarea, 6.000 vagoane. 
G-ral I. Arbore: Fără industrii. În total, 9-10.000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Am confundat cu floarea-soarelui. 
Atunci, face 6.000 vagoane. Cât ai d-ta rezervă? 
G-ral I. Arbore: Vasăzică, am putea să dăm drumul în circulaţie. Sfecla se 

anunţă foarte bună. 
În tot cazul, trebuie să <rezolvăm>21 problema circulaţiei. Să vă întruniţi şi să 

vie fiecare ministru cu specialistul lui, ca să nu mai treacă prin filiera birocratică. 

21 În text este: rezervăm. 
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Ce este cu stocurile de făină de la mori şi brutării? Toată lumea se plânge de 
aceasta. 

G-ral I. Arbore: Nu mai avem stoc decât pentru o lună, ceea ce este nonnal. 
Avem făină albă care trebuia s-o dăm nemţilor, 500 vagoane, apoi au spus că 

nu o iau. 

Mareşal I. Antonescu: Brutarii se vaită că au capital investit în stocuri. 
G-ral I. Arbore: Au numai ce este necesar. 
Mareşal L Antonescu: Au mai mult. Este făina albă. 
G-ral I. Arbore: Făină albă nu mai au decât numai cei cari fac chifle. Este 

făină albă la mori. 
Mareşal I. Antonescu: Să citeşti Buletinul de lnfonnaţii de ieri sau alaltăieri. 

Şi d-ta îl primeşti, domnule Arbore. 
G-ral I. Arbore: Îl primesc. Dar acolo sunt unele lucruri inexacte. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt multe fantezii. 
G-ral I. Arbore: Acum avem 600 vagoane făină albă, din care nu sunt 

necesare decât 300, pentru paste făinoase. Rămân disponibile 300 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Mai întâi, nu trebuie să ţinem stocuri în mori, căci sunt 

vizate. În al doilea rând, nici capitalurile nu trebuie imobilizate, căci intrăm într-un cerc 
viţios. 

Dacă mai ai stocuri disponibile de făină albă, mai bine dă-le drumul în 
circulaţie. 

G-ral I. Arbore: Le-am dat drumul. Se repartizează pentru populaţie, câte 
două kilograme. 

Mareşal I. Antonescu: Daţi drumul să circule şi porumbul. 
G-ral I. Arbore: Am dat o decizie, că până la l OOO kg poate merge fără nici o 

fonnă. 

Mareşal I. Antonescu: Trec la altă problemă, destul de importantă. 
Domnul Atta Constantinescu, care stă prin Moldova, şi pentru drumuri a 

constatat o serie de lucruri, care ne interesează. 
Mai întâi, din punct de vedere moral, mi-a făcut un raport care este situaţia din 

acest punct de vedere acolo. Este un moral extrem de ridicat, şi toată lumea aprobă şi 
subscrie la politica aceasta care se face, pentru rezistenţa contra ruşilor, şi în contra 
capitulării sau umilinţei Neamului Românesc. 

Aceasta este ideea d-tale. 
A. Constantinescu: Da, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt lucruri spicuite şi în clasa rurală, şi în clasa 

orăşenească. 

Domnul Atta Constantinescu a arătat care este starea drumurilor. Din acest 
punct de vedere mă voi convinge personal, fiindcă astăzi plec, şi mâine îmi voi da 
seama de situaţie. Dar desigur, din cauza măsurilor luate, şi din ceea ce am constatat la 
a treia inspecţie, acum două săptămâni, situaţia era mult îmbunătăţită faţă de aceea de 
la începutul rezistenţei noastre acolo. 

Trebuie să lucrăm cât mai mult, căci după ce tenninăm în Moldova, punem 
accentul în Basarabia. 
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Acum pot să vă afinn, şi în privinţa Basarabiei, că situaţia s-a îmbunătăţit aşa 
de mult, că putem avea siguranţa aproape absolută că, în cazul unui atac rusesc, vom 
putea face faţă nu numai onorabil, dar le vom putea provoca şi pierderi destul de mari. 
Au venit forţe gennane, poziţiile s-au întărit şi s-au adus cele necesare pentru 
rezistenţă, în special muniţii. S-a organizat spaţiul căci era un lucru esenţial în materie 
de operaţii militare, să avem oarecari drumuri făcute din epoca 1941-1943. Însă nu e 
mai puţin adevărat că trebuie să ne deplasăm şi acolo, şi la viitoarea inspecţie să te duci 
în Basarabia, pentru ca de acum să pregătim, ca să trecem cu efortul din Moldova în 
Basarabia. 

A. Constantinescu: Acolo lucrează deja nemţii. 
Mareşal I. Antonescu: Ştiu. Dar nemţii suntem noi, căci ei lucrează pentru 

noi. Dacă ne păstrăm Moldova şi Basarabia, noi suntem cei care vom profita. Să nu ne 
lăsăm să facă nemţii, căci este interesul nostru ca Basarabia să fie apărată în aceleaşi 
condiţii ca în Moldova. 

Nu se poate apăra o regiune în condiţii bune, dacă Annata n-are căi de 
comunicaţii bune în spate. 

Gennanii, dacă nu au reuşit să dea înapoi pe englezi, este pentru că aviaţia 
anglo-americană a distrus şi distruge pennanent comunicaţiile şi îi împiedică să vină cu 
rezerve. 

Deci, trebuie să lucrăm în direcţia aceasta, căci problema are cu totul alt aspect 
decât în 19 I 6- I 918. Atunci nu era atâta consum pe front şi atâta nevoie de legătură 
între front şi spate, ca astăzi. Nu asigurăm aceste legături, sunt inutile sacrificiile de 
viaţă pe care le facem pe front; se bat soldaţii „pour le roi de Prusse". Trebuie să-i 
facem să se bată pentru Neamul Românesc. 

Deci chestiunea drumurilor este clară, şi d-ta ştii că a fost primul lucru de care 
m-am ocupat, când am ajuns în Moldova. 

Îţi atrag atenţia asupra pădurilor. Am făcut o hartă comparativă, pe care i-am 
arătat-o şi generalului Schomer. Am pus aviaţia noastră de a fotografiat şi a ridicat 
podurile pe care le-au construit ruşii pe Jijia, Prut şi Siret, în Moldova noastră, şi pe 
Nistru, şi am făcut comparaţia cu podurile construite de noi, în acest interval, având pe 
ale noastre intacte, şi dincolo distrugându-le, şi noi având masivuri păduroase imense 
în spate şi un teatru de operaţii organizat. 

Ruşii au construit de trei ori mai multe poduri - i-am arătat şi generalului 
SchOmer, şi a deschis şi el ochii ca şi d-ta acum - cu toate că nu au avut lemn de 
construcţii, şi podurile erau distruse. 

Podurile vor fi o problemă foarte gravă pentru noi, căci vor fi cele dintâi 
distruse. Deci trebuie să avem poduri suplimentare, pe grupe de poduri, ca ruşii, cari au 
grupe de câte 6-7 poduri, în faţa Stancei, în faţa laşilor. Au grupuri de câte 7-8 poduri 
pe Jijia şi Prut, în zona Trifeşti, şi mai la Nord, în zona fabricei de la Ripiceni, şi au şi 
pe Siret. 

Tot aşa trebuie să facem şi noi. Material lemnos avem. Am spus generalului 
SchOrner să ne dea maşinăriile pe care le au, căci noi nu avem sonete, şi ei sunt dotaţi 
cu sisteme mai perfecţionate, şi să lucrăm împreună cu ei. Am spus: eu dau materialul, 
şi d-ta uneltele. El a convenit. Mâine voi avea o întrevedere şi voi vedea ce s-a realizat 
practic. Însă îţi dau şi d-tale sarcina aceasta. 
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A. Constantinescu: De luni sunt acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Domnule Netta, în raportul său, dl. Atta Constan

tinescu a atras atenţia asupra necesităţii finanţării recoltei în Moldova. 
Aceasta este o problemă generală, şi pentru această chestiune, dar şi pentru că 

nu corespunde ceea ce afirmaţi dvs. cu ceea ce afirmă dl. general Arbore, şi mi-a arătat 
şi dl. general Mardare situaţia. Suntem azi la 20 iunie, şi Armata nu a încasat lefurile pe 
iunie. N-are o situaţie dezastruoasă, căci am pus de mi s-a arătat situaţia, şi este o 
gospodărie dusă bine de generalul Stavrat; are hrana asigurată pentru 30-40 zile. Dar eu 
discut chestiunea principial. Am văzut că sunt peste trei miliarde, pe care nu le-a primit 
Annata din zona de operaţii. 

G. Netta: Am dat drumul chiar astăzi la încă 500 milioane. 
Mareşal L Antonescu: Eu discut principial. Nu este vorba de ce dai d-ta cu 

ordonanţă de plată, sau cu actele cu care dai, căci acelea nu sunt bani. Mi-au spus că au 
primit 500 milioane, prin acte, dar acestea nu sunt bani. 

Vasăzică, nu este ceea ce dai d-ta; şi aceasta este ceea ce mi-au afirmat. Până 
la ce punct este exact sau nu, nu ştiu; dar sunt dator să sesizez problema şi să ajung la 
soluţionarea ei, căci dacă Armata nu-şi primeşte drepturile, este dezastru. 

Accentuez încă o dată, fiindcă cred că am experienţă, şi nu mă poate băga 
cineva uşor în buzunar, că am cerut situaţia depozitelor şi am spus Statului Major: ,,Nu 
este catastrofală situaţia. Din contră, trebuie să ajutaţi Ministerul Finanţelor". 

Dar sunt alte probleme. I.N.COOP.-ul nu poate să colecteze, căci n-are bani. 
Cele 7 miliarde mi-a arătat pe categorii unde s-au dus. Trei miliarde s-au dus pe gârlă, 
fiindcă s-au pierdut. 

Gh. Minescu: Un miliard la finlandezi. 
Mareşal I. Antonescu: Un miliard şi jumătate mărfuri date nemţilor. 

Vasăzică, 5-6 miliarde. Mai rămâne restul. 
Acolo trebuie sume destul de mari, ca să se poată face cumpărături. Este 

acelaşi lucru pe care l-am constatat în toate părţile. În ce priveşte industria, am un 
tablou în faţa mea. Am fost la Hunedoara şi la Timişoara, şi am constatat şi acolo 
acelaşi lucru. Neprimind drepturile ce li se cuvin, nu pot să ia taxe la Asigurările 
Sociale. Neluând taxe, nu plăteşte la spitale. Dl. Tomescu, dacă nu încasează, nu 
plăteşte furnizorii etc. 

Sigur că am suferit o lovitură de măciucă, care aproape era să ne omoare, dar 
ne-am redresat şi începem să vedem clar. Nu e mai puţin adevărat însă că trebuie să 
găsiţi o soluţie. 

I-am vorbit şi d-lui guvernator Anghelescu ieri. Trebuie să găsiţi o soluţie, mai 
mult sau mai puţin ortodoxă; nu mă interesează. Sigur că stau pe baza salvării manetei. 
Ne certăm ca ţiganii cu germanii şi rezistăm. Am avut şi ieri discuţii violente cu dl. 
Clodius pe această chestiune. Dar trebuie să găsim o soluţie. 

G. Netta: Pentru industriaşi avem soluţia: le dăm certificatele acelea de plată, 
ca să plătească impozitele şi datoriile pe care le au. Acelaşi lucru cu agricultorii. 

Mareşal L Antonescu: Eu am fost la Hunedoara. Nu aveam destinaţia să mă 
duc acolo, dar după ce am văzut Simeria, cum aveam timp disponibil, m-am dus acolo. 
De ce? Fiindcă aveam un raport informativ, de la Serviciul Special de Informaţii, în 
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care spunea că din martie nu primiseră lucrătorii mărfurile. Nu corespunde cu raportul 
făcut de d-ta, domnule Enescu, căci mie mi-ai spus că s-a plătit până la zi. 

I. D. Enescu: Şi pe mai. 
Mareşal L An'tonescu: Dar raportul d-tale este numai pe aprilie. 
G. Netta: Când se afirmă ceva, să se cerceteze. · 
C. Anghelescu: La Hunedoara s-au dat 500 milioane în mai. Apoi, şi Coope

raţia are astăzi la dispoziţie, la Banca Naţională, aproape un miliard, ca să-şi facă 
cumpărăturile. 

I. D. Enescu: Este adevărat că nu toate întreprinderile au plătit şi pe mai. La 
Hunedoara unele au plătit, unele nu. 

Mareşal L Antonescu: Domnilor, vă atrag atenţia că eu fac eforturi 
supraomeneşti, de 4 ani, şi ne-am ocupat, şi dl. Mihai Antonescu - generalul 
Constantin primea ciocane de la mine, pentru regiunea industrială - de această 
chestiune. Dvs. ştiţi că, timp de doi ani, fuseseră 36 de greve numai în Valea Jiului, din 
care unele s-au soldat cu morţi şi răniţi. Sub noi n-a fost nici o grevă. Am avut grijă de 
oamenii din această regiune, le-am dus hrană, pentru că ei constituie o materie 
inflamabilă. Vreau să nu mai fie materie inflamabilă, nu pentru demagogie, dar îmi 
trebuia linişte în Ţara Românească. 

La Hunedoara s-a plătit. La Petroşani sunt de plată un miliard şi jumătate. 
C. Anghelescu: S-au pus la dispoziţie 300 milioane de câteva zile. 
Mareşal L Antonescu: Am văzut aceasta. Dar au de încasat aproape 

1.600.000.000 lei. 
C. Anghelescu: Nu au cerut mai mult pentru nevoile lucrătorilor. 
Mareşal I. Antonescu: Domnul general Arbore mi-a spus că I.N.COOP.-ul 

are nevoie de încă 3 miliarde. 
Gh. Minescu: În afară de cele 7 miliarde, Banca Naţională ne-a mai acordat 

încă 8 miliarde. Din acestea am început să luăm. 
Dacă este vorba să dăm nemţilor cât trebuie să dăm, ne mai trebuiesc bani. 
Mareşal L Antonescu: Suntem în faţa următoarei probleme, faţă de nemţi: 

nemţii s-au pus într-o ordine desăvârşită. Dl. general Vasiliu mi-a făcut chiar astăzi un 
raport în această privinţă. Coloanele lor intră pe la Calafat în ţară şi ies prin Banatul 
Sârbesc - sunt unnăriţi de jandarmii noştri -, într-o ordine desăvârşită. Nu fac cel mai 
mic abuz. Pot să vă spun că nici pe teatrul de operaţii nu este cel mai mic abuz. Din 
contra, va fi nevoie să-i vorbesc mâine generalului Schomer, care aplică cele mai 
drastice măsuri, din ordinul Filhrerului, şi am să-l rog să nu mai condamne, fiindcă 
condamnă (sic!) la moarte, pe capete, ofiţeri şi soldaţi. 

A. Constantinescu: A împuşcat acum câteva zile doi ofiţeri. 
Mareşal L Antonescu: Datorită faptului acestuia, toţi cei cari au fost în 

debandadă - şi armata din Crimeea, care venise - sau pus într-o ordine desăvârşită. 
Nu e mai puţin adevărat însă că ofiţerii trăiesc în cea mai neagră mizerie la 

popota lor. Ei nu au posibilitate să cumpere un om, un pui, o fructă, o ţigare; nu au 
posibilitate să cumpere nimic. Dar oamenii aceştia sunt veniţi aici şi luptă pentru noi. 
Dacă am fi noi pe teritoriul francez sau abisinian şi am lupta pentru aceştia, nu ştiu cum 
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am rezista. Trebuie să aibă educaţia lui de neamţ şi disciplina lui, ca să reziste. Nici 
annata franceză, engleză au americană n-ar rezista la aceasta. 

Ce cer ei? Un miliard. Ce am spus? Dacă dau miliardul în lei, păţim ceea ce s-a 
întâmplat în 1941. Au luat banii, au cumpărat oul cu I 00 lei bucata, au cumpărat vaci, 
porci, cu preţuri mari de tot, fiindcă dădea finanţa noastră; şi în ultimă instanţă tot noi 
am plătit. 

Atunci se pune problema între a le da şi a cumpăra ei şi a ne scumpi viaţa, şi a 
le da noi direct. Şi pentru că nu au lei, acum fenomenul este just contrar, în Basarabia şi 
în Moldova. Este atât de multă annată românească, şi gennanii au de asemenea. 
Fenomenul economic ar fi fost să se scumpească viaţa. Dar fenomenul a fost contrar: 
viaţa a scăzut, din cauză că de la noi nu se face nici un abuz, şi gennanii nu pot să facă, 
din cauza măsurilor luate de generalul SchOrner. 

Ei cer lei. Am spus: mai bine le dau ce au nevoie, cu acoperire sau fără 
acoperire, pentru că dacă nu le voi da, din două una; vor zice, la un moment dat: ,,Eu 
părăsesc Ţara Românească, dacă n-am cu ce să-i ţin pe toţi aceştia". Ne convine lucrul 
acesta? 

Al doilea, pot să zică şi altfel: nu-mi dai, iau. Dar aceasta însemnează să 
intrăm din nou în haosul din care mă lupt de trei luni să ies. Deci începe dezordinea 
economică, cu toate aspectele ei tragice. 

Am spus: în loc să se dea lei, daţi I.N.COOP.-ului să cumpere ce trebuie. 
Pentru popote este poate cazul să dăm o sumă forfetară, ca să poată să cumpere, şi dacă 
noi le dăm din depozit, nu mai au nevoie să cumpere. Eu vreau să evit să cumpere, şi 
mai ales să cumpere mai mult decât au nevoie. Bani să nu le dăm, dar să le dăm ce le 
trebuie, să le dăm bere, săpun şi ţigări, fiindcă altceva nu le trebuie. Trebuie limitată 
cumpărarea la magazine. Să nu cumpere decât cu buletin de identitate, căci la început 
un neamţ avea milioane, şi se ducea să cumpere stofe şi fel de fel de mărfuri. L-am 
prins eu pe domnul acela, Rizescu, care a dat 200.000 metri pânză nemţilor. În loc să 
ne-o vândă nouă. Desigur, s-a bucurat la preţuri duble sau triple. L-am executat cum 
trebuia. 

Ca să nu mai poată face astfel de cumpărături, am pus această stavilă ca să nu 
se cumpere decât cu carnet de identitate, cu fotografie, şi să se treacă în carnet dacă am 
cumpărat doi metri de stofă şi când am cumpărat, fiindcă altfel pot să cumpăr în fiecare 
zi şi să vând nemţilor. 

Deci problemei acesteia, a finanţării Armatei germane de aici, trebuie să-i 
găsim o soluţie. Mi-am bătut capul şi astă-noapte, pentru că la ora 12 mi-a venit o 
pleaşcă de la dl. Clodius, şi am ajuns la soluţia aceasta exasperantă, să găsesc o monedă 
comună, şi să salvez leul, ieşind din circulaţie. Dar tot acolo ajung, tot pe producătorul 
român îl sărăcesc, fiindcă cine va onora mărcile, mai ales dacă pierdem războiul? 

M. Antonescu: Pentru aprovizionamentele cerute de dl. general Arbore prin 
I.N.COOP., I.N.COOP.-ul are nevoie de credite. 

Gh. Minescu: Să începem cu două miliarde, care ni s-au promis aseară. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine; căci dacă ai avea 20 miliarde n-ai putere 

de cumpărare. 

358 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Ia cât poţi să cumperi. D-ta ai posibilitatea, după organele d-tale tehnice să 
spui: cu un miliard, eu pot să cumpăr timp de 15 zile. După 15 zile ceri din nou un efort 
Băncii Naţionale. Dar ca să iei trei miliarde şi să le ţii la d-ta este o utopie. 

Gh. Minescu: Eu îi ţin la Banca Naţională. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă eu aş face astăzi comenzi de armament de un 

milion de miliarde, ar fi inutil, căci n-are cine să facă. Dacă pentru şosele s-ar deschide 
un credit de 30 miliarde, ar fi inutil, căci n-are cine să facă. Şi atunci, de ce să-l 
deschid? 

C. Anghelescu: Banca Naţională i-a stat la dispoziţie, şi îi stă. 
Mareşal I. Antonescu: Domnule Anghelescu, nu mă forţa să sflirşesc cu ce 

am început, adică că (sic!) sunt într-o ţară de nebuni. 
Ieri mi s-a supus chestiunea de generalul Arbore - şi este şi el ministru în 

Statul acesta - care mi-a spus că l.N.COOP-ul nu poate să cumpere, fiindcă n-ate bani. 
Astăzi, d-ta spui că are prea mulţi, şi n-are ce face cu ei. 

C. Anghelescu: Fiindcă se vaită mereu. Există însă înţelegere din partea 
Băncii Naţionale, şi de când am venit i se pune la dispoziţie orice sumă. Ori de câte ori 
are nevoie, să vină la mine. 

Mareşal I. Antonescu: Ai auzit, domnule Minescu? 
Gh. Minescu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Ai auzit şi d-ta, Arbore? 
G-ral I. Arbore: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Să veniţi la mine, când nu se va ţine de cuvânt dl. 

Anghelescu. 
Afară de aceasta, ca să fiu luminat în chestiunea industriei, în ce priveşte 

creditele obţinute, să-mi arăţi, într-o săptămână, care sunt restanţele la industria 
noastră, ca să vedem pe domnii aceştia cari - iertaţi expresia - latră degeaba, cum stau. 
Să arătaţi ce trebuie să le plătim în bonuri şi ce le daţi în bani, căci cu bonuri nu pot să 
mănânce lucrătorii, trebuie să le daţi şi bani. De asemeni, materii prime nu pot să 
cumpere cu bonuri. 

Am fost la Hunedoara şi am văzut materiale care erau expuse să se strice. Am 
găsit tuburi, după care alergăm cu limba scoasă. Primarul din Ploieşti mi-a spus că are 
nevoie, şi acolo stau în fabrică, fiindcă nu sunt ridicate de cel care le-a comandat, 
fiindcă n-are bani cu ce să plătească, şi acesta nu dă fără bani. 

I. D. Enescu: Sunt şi nişte pontoane. 
Mareşal I. Antonescu: Am dat ordin să le ridice Armata. De ce le ţinem 

acolo? Ca să le recepţionăm, după regulele ortodoxiei. 
Domnilor, revenim la ceea ce am făcut anul trecut şi anul acesta, pe o scară 

întinsă: pentru că nu putem ridica salariile, să contribuim masiv şi pentru funcţionari şi 
pentru lucrători, cu aprovizionarea cu alimente şi articole de îmbrăcăminte şi 

încălţăminte, ca să nu mai fie speculă. Cu această măsură, căutăm să învingem criza. Să 
ajutăm şi personalul Căilor Ferate cu încălţăminte şi cu postav şi să dăm postav pentru 
îmbrăcăminte şi lucrătorilor din întreprinderi. Să nu punem accentul pe bani, cari fac şi 
inflaţie, pentru că imediat ce funcţionarii vor avea bani, se vor ridica şi preţurile de pe 
piaţă; să le dăm noi ce le trebuie. Aceasta este soluţia. 
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Vă atrag atenţia de pe acum; suntem la sfârşitul lui iunie: să nu vă gândiţi 
numai la lucrători. Trebuie să dăm fiecărui lucrător şi o cotă de produse pentru familie, 
în raport cu greutăţile lui, dacă vreţi să-i închidem gura şi să-i micşorăm pretenţiile. 

Domnilor, încă o dată reviu asupra problemei fabricilor, care au mărfuri în de
pozite şi nu pot găsi credite. Este o problemă, pe care trebuie s-o examinaţi şi pe care o 
vom trata în scris. Dacă am pune Banca Naţională să cumpere astfel de mărfuri, Banca 
Naţională răspunde că mărfurile acestea nu reprezintă o acoperire. Dar dacă Banca 
Naţională nu face o astfel de afacere, de ce să nu facă celelalte bănci? Banca d-tale, 
domnule guvernator Anghelescu, făcea numai afaceri de bancă? 

C. Anghelescu: Pentru toate industriile, care au nevoie de credite, sunt măsuri 
luate ca să fie satisfăcute. Ele însă nu vor credite, vor să-şi facă debuşeuri pe contul 
Statului. Or, Statul nu poate servi drept debuşeu pentru aceste fabrici. 

Mareşal I. Antonescu: Dar cum ieşim din această situaţie? Mărfurile sunt 
depozitate în fabrici. Fabricile sunt supuse bombardamentelor. Dacă sunt bombardate şi 
se pierd mărfurile? Noi am făcut o lege pentru despăgubirea sinistraţilor. E bine să ne 
pregătim noi singuri dezastrul? Aşa făcea înainte Ministerul Finanţelor: pregătea 
dezastre. El trebuia să ia măsuri ca să sporească încasările Statului şi să echilibreze 
bugetele, dar cum făcea? Punea în pericol sănătatea naţiei, cu produsele pe care le 
vindea la C.A.M., la M.A.T. sau în alte părţi. Or, eu mă gândesc ca generaţia actuală să 
nu lase sarcini şi moşteniri prea grele generaţiilor viitoare. 

Dacă aceste mărfuri care se găsesc acum depozitate în fabrici s-ar pierde, n-ar 
trebui ca Statul să plătească despăgubiri mâine? Nu e bine atunci să scoatem mărfurile 
acestea de acolo, printr-un sistem oarecare şi să le dăm la negustori sau la particulari, 
ca să nu mai stea îngrămădite în depozitele fabricilor? 

Am găsit la Fabrica „Scherg" din Timişoara postav şi lână. Cine pierdea dacă 
bombele ar fi lovit aceste depozite? Nu pierdeam noi toţi? Nu pierdea ţara? 

C. Anghelescu: Îmi permiteţi să vă explic această chestiune în amănunt, ca să 
vedeţi toate feţele ei şi să mă înţelegeţi. 

Mareşal I. Antonescu: Eu îţi vorbesc ca un om de pe stradă; n-am făcut studii 
juridice sau economice: preferi d-ta ca aceste mărfuri, care stau depozitate în magaziile 
fabricilor, să fie distruse de bombardamente? 

C. Anghelescu: Până se găsesc cumpărători, să se facă dispersarea. 
Mareşal I. Antonescu: Dar atunci, patronii fabricilor răspund: ,,Şi pentru 

aceasta, ne trebuie bani şi mijloace". 
C. Anghelescu: Se pun credite la dispoziţie. Cine să le ia? 
Mareşal I. Antonescu: Sunt capitaluri băgate acolo, în mărfuri şi industriile 

trebuie să lucreze înainte. Fabricile au nevoie de fonduri, ca să-şi cumpere materii 
prime şi să-şi plătească lucrătorii, ca să poată lucra înainte. Dacă o industrie îşi disper
sează mărfurile, nu însemnează că îşi procură şi fonduri ca să-şi poată continua lucrul. 

C. Anghelescu:La industriile care produc pentru consumul necesar populaţiei 
sau Armatei, nu se pune problema. Fabricile, care nu produc pentru aceste două 
compartimente aşa de importante, pot să aibă astfel de probleme. Sunt mărfuri care nu 
interesează economia naţională. Dacă noi intrăm şi vrem să luăm această direcţie a 
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debuşeurilor, atunci nu mai putem face faţă cererilor, pentru că avem o margine de 
30 miliarde necesară Federaţiei pentru sinistraţi, pentru care trebuie să facem emisiune. 

Mareşal L Antonescu: De ce să facem emisiune pentru sinistraţi? N-o să 
facem acum reconstrucţii. 

C. Anghelescu: Pentru ajutoarele care s-au dat. 
Mareşal I. Antonescu: Dar nu dăm ajutoare de 30 miliarde Iei. 
C. Anghelescu: În ultimă instanţă, toate instituţiile vor veni Ia Banca Naţiona

lă, ca să găsească fonnule de acordări de credite şi să poată lucra. Ca să poată lucra 
această Federaţie, are nevoie de capitaluri. În primul rând, industria petrolieră va veni 
cu cereri. 

Mareşal I. Antonescu: Am mai vorbit în această privinţă. 
C. Anghelescu: Sunt o serie întreagă de societăţi. lată, să zicem, Creditul 

Minier are nevoie de 400-500 milioane lei. 
Mareşal I. Antonescu: Vom discuta altădată această chestiune. Trebuie să 

găsim o soluţie. 
Ce este cu cererea de credit a Societăţii de Gaz Metan pentru deschiderea 

şantierului Botorca? 
Dacă nu lucrează această Societate la şantierul Botorca, se produc o serie de 

alte dificultăţi. D-ta, domnule ministru al Finanţelor, ai spus să amânăm chestiunea. 
Dacă şantierul Botorca nu lucrează acum, s-ar putea să ne prejudicieze în planul nostru 
ca, începând de la 1946 să alimentăm Bucureştiul cu gaz metan? Adică, ar fi să lăsăm 
un timp de respiraţie Ministerului Finanţelor şi Băncii Naţionale, iar mâine, când vor 
exista posibilităţi, să dăm Societăţii de Gaz Metan creditele necesare pentru 
deschiderea şantierului Botorca 

Şi atunci, trebuie să studiem din punct de vedere tehnic dacă, punând la 
dispoziţie fondurile necesare peste un an de zile şi lucrându-se intens, ca să se ratrapeze 
timpul pierdut acum, faptul acesta ar avea vreo consecinţă asupra planului fficut de noi. 
Te rog să studiezi, domnule ministru de Finanţe, chestiunea din acest punct de vedere şi 
să mi-o trimiţi în notă. 

Memoriul sătenilor din comuna Găgeni-Vintileanca, judeţul Buzău, privitor la 
neplata sfeclei de zahăr de către fabrica Chitila 

Am primit un memoriu, în care se arată că nu s-a plătit sfecla de zahăr din 
recolta anului trecut. Comerţul Zahărului spune că n-a plătit, pentru că n-a primit nici el 
bani de unde are să ia: un cerc viţios. Acum, nu ştiu până la ce punct are dreptate 
domnul Manolescu-Strunga. 

S. Ghiolu: Au fost două fabrici, care rămăseseră în urmă: Giurgiu-Roman
lţicani şi Chitila. 

Între timp, fabricile Giurgiu-Roman au primit 300 milioane lei de la Creditul 
Industrial şi au putut să înceapă plăţile. La celelalte, trebuie să controlez. 

Mareşal I. Antonescu: Sătenii din Găgeni-Vintileanca se plâng că fabrica 
Chitila nu le-a plătit. Am aici o cerere semnat de ei. 

S. Ghiolu: Acum, să ştiţi, domnule Mareşal, că mai în fiecare an se pun astfel 
de probleme: sunt resturi care trebuie plătite. 

Mareşal I. Antonescu: Acesta este memoriul. Ţi-l dau d-tale. 
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Este aici o notă a domnului secretar general Davidescu, cu informaţiuni 
primite de la domnul Stelzer. 

Domnul Stelzer roagă pe domnul secretar general Davidescu să intervină, 
pentru ca soldaţii gennani pennisionari, cari traversează România, să nu mai fie supuşi 
de autorităţile de la frontieră unui interogatoriu inutil. 

Şi aceasta este o aberaţiune. Eu am spus ca soldaţii să fie controlaţi, ca să nu 
facă contrabandă. Dar ei sunt întrebaţi din ce unităţi fac parte. Soldaţii gennani nu 
răspund. Şi dacă ar răspunde căror unităţi aparţin, la ce foloseşte aceasta organelor 
noastre de frontieră. Ca să vedeţi cum ne complicăm viaţa. 

Mai suntem întrebaţi de numărul poştei militare şi de localitatea unde se 
găseşte poşta lor militară. Indiscreţii militare, la care nu pot să răspundă cei întrebaţi, 
pentru că nu ştiu nici ei. 

De cine depind organele astea? De Ministerul Finanţelor. Prin urmare, 
deşteptăciunea se produce în departamentul d-tale, domnule ministru Netta. 

Şedinţa se ridică la ora 14. 

Stenografi: D. Fierăscu şi N. Dumitrescu 

D.A.Nl.C.Jond P.C.M., Cabinetu/Jon Antonescu, ds. 222 (fost 221)/1944,f 351-438 

11. 1944 iunie 26. Mihai Antonescu informează despre constatările 
făcute de el în Mehedinţi (în special în Turnu-Severin) şi se discută apoi 
despre: situaţia premilitarilor; măsurile ce urmează să fie luate pentru com
baterea epidemiilor de tifos exantematic; faptul că în unele regiuni s-a creat o 
imposibilitate a funcţionării serviciilor publice (Ploieşti, Turnu-Severin, 
Braşov, Giurgiu); activitatea spitalelor; înfiinţarea Oficiului de Emigraţie a 
Evreilor; ajutorarea artiştilor plastici etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de luni, 26 iunie 1944, ora 18 

Şedinţa se deschide la ora 18,30, sub preşedinţia dlui profesor Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului de Miniştri. 

Participă domnii: g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; prof. dr. P. 
Tomescu, ministrul Sănătăţii; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; prof. Gheron Netta, 
ministrul Finanţelor; g-ral C. Pantazi, ministru de Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul 
Înzestrării Annatei şi ministru ad-interim al Economiei Naţionale; Ovidiu Vlidescu, 
subsecretar de Stat al Românizării; Mircea Vulcinescu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Finanţelor; I. D. Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; prof. I. C. 
Petrescu, subsecretar de Stat la Ministerul Culturii Naţionale; prof. Al. Marcu, 

362 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



subsecretar de Stat la Ministerul Propagandei Naţionale; g-ral I. Arbore, subsecretar 
de Stat al Aprovizionării; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, 
Comerţului şi Minelor; g-ral N. Şova, subsecretar de Stat al Marinei; C. Anghelescu, 
guvernatorul Băncii Naţionale; g-ral N. Bldescu, comisarul general al Aprovizionării 
cu lemne; M. Gr. Romaşcanu, comisarul general al Preţurilor; g-ral I. Rlşcanu, 
primarul general al Capitalei; ing. Ion Mihalache, secretar general Ia Ministerul 
Lucrărilor Publice; Marcel Stati, secretar general la Consiliul de Patronaj; g-ral Iosif 
Teodorescu, comandantul militar al Capitalei; g-ral Gh. Marinescu, comandantul 
Apărării Pasive; g-ral T. Orezeanu, directorul general al Căilor Ferate. 

M. Antonescu: Domnilor miniştri, am fost, împreună cu câţiva dintre colegii 
noştri, în Mehedinţi şi în Banat, zilele acestea. Dl. Mareşal Antonescu însuşi a venit ieri 
dimineaţă, şi a stat până seara, într-unul din satele Banatului, şi am terminat astfel 
programul chiar în prezenţa dlui Mareşal Antonescu. 

Ne-am ocupat, în special, de situaţia de la Mehedinţi, şi de măsurile care s-au 
luat şi acelea care urmează să mai fie luate, pentru ca să îndreptăm situaţia din 
Mehedinţi. 

De aceea, prima parte a Consiliului de astăzi este închinată unor constatări pe 
care le-am tăcut acolo. Bineînţeles că am luat şi măsuri pe loc. Sunt însă unele măsuri 
care trebuie să fie verificate de dvs., şi altele care trebuie să fie luate de aici. 

Dispersiunea locomotivelor din gara Turnu-Severin 
Mai întâi, la Turnu-Severin am constatat că erau foarte multe locomotive. 
Rog, prin urmare, pe dl. g-ral Orezeanu, ca să dea dispoziţii pentru o 

dispersiune cât mai largă a locomotivelor de acolo. Atâta vreme cât erau ateliere la 
Turnu-Severin, acest lucru avea sens, pentru că desigur locomotivele intrau în ateliere. 
Din nefericire, atelierele nu mai le aveţi, dar locomotivele au rămas, încă destul de 
numeroase. 

G-ral T. Orezeanu: Se repară o parte din ele. 
M. Antonescu: Eu cred că cea mai bună soluţie este să le treceţi pe anumite 

linii adiacente ... 
G-ral T. Orezeanu: Aşa facem. 
M. Antonescu: ... pentru că este mai bine să le ţineţi pe aceste linii, decât să le 

ţineţi în regiunile acestea, care pot să fie supuse bombardamentului. 
Necesitatea aprobării a două camioane pentru evacuarea pieselor Uzinei de 

apă şi electricitate din Turnu-Severin 
Uzina de apă şi electricitate din Turnu-Severin a fost aproape distrusă, şi 

atunci nu mai poate fi repusă în funcţiune. Este însă absolut necesar să le trimitem două 
autocamioane, ca să poată să-şi evacueze piesele. Altfel, se pierde şi ceea ce aveau 
înainte ca instalaţie. 

Rămâne să stabilim astăzi cine dă cele două autocamioane. Cercetând la 
Comandamentul Garnizoanei locale, mi-am dat seama că au posibilităţi foarte reduse, 
aşa încât trebuie să-i ajutăm de aici. 

O. Vlldescu: Domnule prim-ministru, se pot da de la Guvernăminte. Cer eu 
Guvernămintelor. 
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M. Antonescu: Nu numai să cereţi, dar să le şi daţi imediat. 
O. Vllldescu: Da. 
M. Antonescu: Atunci, vorbiţi dvs. chiar astă-seară la telefon şi daţi dispoziţii 

să se dea~cele două camioane, ca să se poată face evacuarea pieselor. 
Intreprinderile Cloşani să furnizeze scânduri, carton gudronat şi altele, 

autorităţilor din Turnu-Severin 
Am constatat la Turnu-Severin lipsa scândurilor, a cartonului gudronat şi a 

materialelor absolut necesare pentru primele reparaţii. 
Prin urmare, trebuie să luăm măsuri. Dl. ministru Nemoianu - a rămas în 

Banat acum - trebuie să examineze, împreună cu Economia Naţională, posibilitatea de 
a folosi, de la Cloşani, sau din altă parte - deşi la Cloşani masivul păduros nu este de 
brad; au însă şi răşinoase - şi de a aduce de acolo scânduri, ca să nu mai trimitem din 
altă parte. 

Au neapărată nevoie de scânduri. Nu există acolo şi ca să imobilizăm 
transporturile, care acum trebuie să fie destinate unor altor scopuri, economice şi 
militare, pentru a transporta scânduri de la distanţe mari, este lipsit de sens, atunci când 
sunt masive păduroase în apropiere. Deci trebuie organizat imediat ca de la Cloşani şi 
din regiunile acelea să se poată procura scânduri. 

Rog pe dl. ministru Ghiolu să se ocupe special de aceasta şi să-mi dea şi mie 
un telefon sau o notă, pentru ca să-mi comunice ce s-a făcut. 

Plasarea lucrătorilor specialişti (strungari în fier, mecanici), aflaţi la Turnu
Severin 

Domnilor miniştri, aceasta este o problemă mai mare, şi am să rog să ne dea 
concursul şi dl. ministru de Interne, care împreună cu Preşedinţia trebuie să vegheze 
direct asupra acestui lucru. 

Dintre refugiaţii veniţi din Moldova sunt foarte mulţi meseriaşi, şi chiar pe 
teritoriul judeţului Mehedinţi se găsesc strungari în fier şi mecanici; şi se găsesc în 
general şi în Banat mulţi muncitori calificaţi, cari n-au întrebuinţare. 

În aceeaşi vreme, Armata, care are atâtea nevoi, nu ştie de unde să-i mai ia; ba 
uneori trebuie să recurgă la măsuri de mobilizare şi rechiziţii, pentru meseriaşii de aici, 
cari îşi părăsesc fondurile lor. 

Atunci, rog pe dl. ministru general Pantazi să dea o ordine în această privinţă 
şi, împreună cu Ministerul de Interne, cu Preşedinţia şi cu Ministerul Muncii, vă rog să 
faceţi o comisie la Preşedinţie, unde să examinaţi situaţia tuturor evacuaţilor şi 

refugiaţilor, pe profesiuni, şi să se facă un program de repartiţia muncitorilor calificaţi, 
în raport cu nevoile Statului, şi în principal cu nevoile Armatei. 

În ce priveşte Economia Naţională, rog pe dl. ministru general Dobre să 
desemneze pe cineva, care să cunoască bine problemele de la industria de război, ce are 
nevoie, ca să facem repartiţia ţinând seamă, în primul rând, de nevoile Armatei şi 

industriei militare şi apoi de celelalte nevoi. 
Trebuie să fie cineva şi de la Statul Major, care de asemeni să colaboreze la 

lucrări, ţinând seamă de datele şi situaţiile pe care le are. 
G-ral Gh. Dobre: Generalul Pandele. 
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M. Antonescu: Instituirea unor organe de control, pentru controlul activităţii 
funcţionarilor evacuaţi. Serviciile publice să înainteze rapoarte referitoare la 
activitatea acestor funcţionari 

Domnilor miniştri, am constatat, în general, în aceste judeţe, unde sunt foarte 
mulţi evacuaţi, că funcţionarii refugiaţi nu sunt îndrumaţi. 

De pildă, erau o serie întreagă de controverse, şi ne vom ocupa îndată, asupra 
competinţii lor. Sunt unii funcţionari publici evacuaţi cari, aplicând sistemul consular 
din Levant, al drepturilor personale, cred că misiunea lor este să exercite un fel de 
protecţie a evacuaţilor şi refugiaţilor din aceste judeţe şi, deci, alături de organele 
competinte locale, să exercite o suveranitate specială, de protecţie, asupra refugiaţilor, 
prin mijloace directe. 

Acest lucru, desigur, trebuie să înceteze. De altfel, dl. ministru de Interne 
lucreaz.ă şi s-au adunat toate datele. Guvernămintele vor ajunge să-şi înceteze orice 
funcţiuni. Prin aceasta, tuturor funcţionarilor publici de la Guvernăminte le încetează 
atributele, iar cei cari vor continua să funcţioneze vor fi încadraţi la Ministerul de 
Interne, care va hotărî, conform dispoziţiilor tranzitorii de la legile administrative. 

Până atunci însă, trebuie să trimitem pe cineva de la Preşedinţie, care să 
meargă în aceste judeţe. Am dat şi noi norme acolo, însă trebuie să meargă, ca să vadă 
care sunt situaţiile care se creeaz.ă. Trebuie trimis un controlor acolo, tocmai pentru a 
vedea ce măsuri trebuiesc prevăzute la dispoziţiile tranzitorii; după cum, după aceea, 
trebuie să avem o evidenţă, fiindcă în perioada cât dureaz.ă lucrările de încadrare şi 
revizuirea funcţionarilor, vor rămâne foarte mulţi cu situaţii neregulate şi trebuie să 
luăm măsuri din vreme, ca să nu mai avem alte probleme, afară de cele de până astăzi. 

Am luat măsuri ca şi la Mehedinţi, şi în alte părţi, să nu existe decât o singură 
autoritate, autoritatea locală. Rog însă pe domnii miniştri ca acolo unde au funcţionari 
evacuaţi, aflători în aceste judeţe - nu eşaloanele de evacuare, care lucrează după 
normele stabilite şi care sunt deosebite, ci evacuaţi din Basarabia, Moldova şi Bucovina 
- să dea o circulară - pe dl. ministru Vlădescu îl rog să urmărească şi să ceară 
rezultatele - în care să indice modul cum trebuie să lucreze şi ce activitate trebuie să 
desffişoare. 

Repartiţia celor 30 profesoare de la Baia de Aramă şi a celor 20 învăţători din 
comuna Butoieşti 

În special învăţământul, domnule ministru Petrescu, se găseşte într-o situaţie 
foarte amorfă. 

Aşa, de pildă, am găsit că într-o singură comună, la Baia de Aramă, sunt 30 
profesoare şi în altă comună, la Butoieşti, 20 învăţători. 

I. C. Petrescu: Sunt comune care au un număr şi mai mare. 
M. Antonescu: Eu am găsit în Banat nenumăraţi membri ai învăţământului, 

cari bineînţeles vin în toalete foarte îngrijite. Doamnele şi domnii vin cu un aer destul 
de nenorocit, pentru care şi eu sunt foarte mâhnit, dar când i-am întrebat dacă au o 
activitate specială, mi-au spus: ,,Ajutăm şi noi pe aici". În alte părţi însă nu fac nimic, 
domnule Petrescu. 

Aceste 30 profesoare de la Baia de Aramă, concentrate într-o singură comună, 
nu au nici o activitate. Acest lucru nu este posibil, ca Statul să-i plătească şi să nu 
desffişoare nici o activitate. 
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Trebuie să se facă o activitate. Dacă vreţi, să ne întâlnim în cursul săptămânii 
şi să stabilim un program comun - să vii şi d-ta, domnule Marcu - de îndatoririle 
Corpului didactic şi funcţionarilor evacuaţi, cari primesc salarii, îndatoriri pe care 
trebuie să le îndeplinească, servicii pe care trebuie să le presteze. Şi aceasta să fie o 
normă generală pentru toate judeţele şi pentru toate serviciile, iar cei cari nu prestează 
aceste servicii, nu mai au dreptul la salariu. 

I. C. Petrescu: Am făcut un program şi am trimis circulare. 
M. Antonescu: Dar trebuie controlat, pentru că în fapt nu se execută circulara. 
Se creează şi o stare de spirit proastă şi se dă impresia că sau noi, Guvernul, nu 

ştim ce se petrece în ţară, sau noi, Guvernul, creăm anumite categorii de funcţionari: 
unii cari muncesc, şi unii cari nu muncesc. Şi acest lucru nu este permis. 

M. Vulcinescu: Domnule prim-ministru, în legătură cu problema aceasta., şi 
având în vedere lichidarea Guvernămintelor, care în principiu s-a făcut, fiindcă nu mai 
au activitate, dar n-a apărut instrumentul juridic, v-aş ruga să ne daţi indicaţii cum 
trebuie să procedăm în legătură cu salarizarea funcţionarilor veniţi de la Guvernăminte. 

Am împărţit funcţionarii în trei categorii. 
Sunt unii cari fac parte din nucleul de lichidare a Guvernămintelor. Pentru că 

aceştia activează, nu poate să le ateste serviciul decât organul de la centru, 
Guvernământul. 

Sunt apoi funcţionari puşi la dispoziţia altor autorităţi din Regat, ca profesorii. 
Pentru aceştia am cerut atestat nu de la Guvernăminte, ci de la autoritatea ministerială, 
că într-adevăr şi-au găsit întrebuinţare în cadrul ministerelor respective, şi numai în 
cazul acesta le plătim salariul. 

În sfârşit, a treia categorie o formează cei cari au rămas efectiv pe loc. Acolo, 
atestatul nu-l poate da decât prefectul local. 

M. Antonescu: Eu l-am rugat pe dl. ministru Strihan să termine cât mai 
repede toate acestea. Am avut o şedinţă cu dl. profesor Vântu, pentru Legea 
administrativă şi pentru ultimele modificări care trebuie să-i fie aduse, ţinând seamă de 
aceste cazuri ivite. Fiindcă a rămas la Bran, i-am spus că vă voi spune dvs. că i-am dat 
această dispoziţie, ca legea să iasă cât mai repede. De altfel, şi dl. Mareşal Antonescu 
m-a rugat să terminăm mai repede cu această lege. 

Şi atunci, fiindcă este chestiune de finanţe, dl. ministru Vulcănescu poate să 
facă propuneri în această privinţă. 

M. Vulcinescu: Am şi făcut proiectul şi l-am depus. 
M. Antonescu: Vă rog să vedeţi şi ultimele texte. 
M. Vulcinescu: A fost delegatul nostru şi a luat parte. 
M. Antonescu: Este şi problema finanţelor comunale, în ce măsură lăsăm 

personalitate juridică, buget şi venituri proprii, la comune, preturi şi provincii, şi care 
este raportul pe care îl stabilim între ele. 

M. Vulcănescu: V-am ruga să ne autorizaţi să mergem pe şablonul acesta, 
chiar înainte de a veni legea. 

M. Antonescu: Desigur, căci eu consider legea o consacrare a situaţiilor. 
M. Vulcinescu: Noi considerăm Guvernămintele desfiinţate. 

366 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



M. Antonescu: Ştiţi că am avut problema într-un Consiliu şi am stabilit, 
pentru noi, că Guvernămintele nu mai funcţionează. 

Domnul mini~tru Vlădescu le-a şi comunicat domnilor guvernatori că sunt 
într-o fază tranzitorie. In această fază, toate operaţiile sunt ale Ministerului de Interne. 
Tot ceea ce poate să se creeze ca conflict (sic!) de lege în aplicare şi atribuţii se 
reglementează de noi, în Consiliul de Miniştri. 

Deci, toate măsurile le luaţi dvs., ţinând seamă de noile situaţii şi de urgenţa 
măsurilor pe care trebuie să le aplicaţi. 

Pentru funcţionarii cari se găsesc în evacuare, rog, încă o dată, pe dl. ministru 
de Interne ca de o parte să dea dispoziţii ca să se trimeată situaţia exactă, în măsura în 
care se modifică aşezarea de astăzi, fiindcă am constatat că sunt unii cari se mută din 
judeţ în judeţ. Prin urmare, după constatările tăcute şi comunicările pe care le-aţi 
primit, orice mutaţie intervenită ulterior să vă fie comunicată. 

De asemeni, atrageţi atenţia prefecţilor că sunt personal răspunz.ători de 
executarea normelor date de Guvern, în baza cărora toţi funcţionarii evacuaţi sunt 
datori să presteze un serviciu şi că prefecţii sunt îndatoraţi, alături de organele de 
control ale Guvernului, să urmărească şi să aducă la îndeplinire această dispoziţie. 

Situaţia premilitarilor şi încazarmarea lor. Se prevede numai repararea 
efectelor lor 

Domnule ministru Pantazi, cunoaşteţi situaţia de la Mehedinţi. S-au luat 
măsuri. A început încazarmarea lor, însă în ce priveşte efectele, situaţia este foarte 
proastă; şi d-nii generali comandanţi ai Garnizoanei, şi de la Mehedinţi, şi de la 
Timişoara, mi-au spus că au început să-i adune, însă nu au posibilitatea să le dea efecte 
noi. Ordinele sunt primite numai pentru reparare; şi se pare că sunt unii cari se găsesc 
realmente în stare de poziţie biblică, adică sunt goi. 

G-ral C. Pantazi: Domnule prim-ministru, iată cum stă chestiunea. 
Noi i-am împărţit în mai multe categorii. O parte din ei se duc înapoi acasă. 

Aceştia sunt înapoiaţi judeţelor din care au fost evacuaţi, din Moldova. Sunt 12.000. 
Aceştia sunt primii pe care i-am îmbrăcat; nu grozav, dar le-am dat câte un rând de mic 
echipament, opinci, şi îi ţinem încă un timp determinat în repaus, cu hrană mai bună, ca 
să plece cu altă impresie decât aceea pe care au căpătat-o cât au stat acolo. 

Altă parte din ei - contingentul acesta care este sub arme - sau încazarmat. 
O altă parte - vreo 1 O.OOO - vor fi înrolaţi mai înainte decât termenul de 

serviciu, pentru a fi puşi în gărzi pe la diferite spitale, pe la depozite de muniţii etc., ca 
să înlocuiască pe oamenii mai bătrâni. 

Ce este elev, ce este ucenic este dat în anumite industrii de război, pe la 
anumite ateliere de ale noastre. 

Pe elevii de liceu căutăm să-i strângem, pentru a urma diferite şcoli. 
Toate chestiunile sunt descurcate. Pentru moment nu putem să-i îmbrăcăm 

decât cu ce există la corpuri, deci cu reforme; însă încet, încet, îi îmbrăcăm. Prea 
grozav nu vor fi îmbrăcaţi, dar în nici un caz nu vor tremura de frig la iarnă. 

M. Antonescu: Domnule ministru, vream să vă fac o propunere, deşi nu 
cunosc care este destinaţia pe care o daţi dvs. acestor premilitari. 
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Am făcut o experienţă la Piteşti, unde ştiţi că au fost opriţi chiar de dl. 
Mareşal, când am mers, imediat după bombardament, acolo. Au fost oprite mai multe 
coloane şi am folosit pe premilitari pentru lucrările din Piteşti. 

. . La Tumu-~everin, de asemeni, mi s-a spus: ,,Noi vrem să plătim lucrările; 
primăria are fondun pentru aceasta." Este vorba de lucrări de curăţire sau de dezgro
pare, de refacerea materialului şi de salvarea materialului, în urma dărâmăturilor. Sunt 
unii dintre proprietari chiar, cari ar dori să plătească şi care nu au lucrători. 

Poate că folosind, în prima fază, acolo unde este posibil, pe premilitari, pentru 
asemenea lucrări, s-ar putea, cu fondurile care se realizează, să se cumpere anumite 
efecte de pe piaţă chiar, pentru ca să fie îmbrăcaţi îngrijit. 

G-ral C. Pantazi: De îmbrăcat, îi îmbrăcăm noi. Parte din ei, vreo 12.000, 
lucrează la Căile Ferate. Vreo 20.000 lucrează la fortificaţii. Să nu credeţi că nu avem 
şi noi unde să-i întrebuinţăm. 

M. Antonescu: Am spus: ,,Acolo unde nu aveţi nevoie". 
G-ral C. Pantazi: Vom mai avea nevoie. Ne vor mai rămâne vreo 20.000. 
M. Antonescu: Atunci, nu se mai pune problema. 
La Mehedinţi însă dacă ar putea fi folosiţi pentru aceste lucrări, înainte de 

plecare, v-aş ruga s-o faceţi, căci, de pildă, am vizitat spitalul de acolo şi am găsit 
lămpi electrice şi instrumente din sala de operaţie chiar - deci lucruri de valoare -
distruse. 

G-ral C. Pantazi: Acolo este o chestiune locală, şi comandantul Garnizoanei 
trebuie să dispună. Eu nu pot spune la fiecare în parte. 

M. Antonescu: Prin urmare, poate să-i întrebuinţeze. 
G-ral C. Pantazi: Evident. 
M. Antonescu: În acelaşi sens am spus şi eu. Dar rog pe dl. ministru Vlădescu 

să dea dispoziţii şi să telefoneze în sensul acesta, că pot fi folosiţi, până ce au alt ordin. 
Măsuri ce trebuiesc luate pentru combaterea epidemiilor de tifos exantematic. 

Dispoziţiuni excesive date în această privinţă în judeţul Mehedinţi 
Domnule ministru Tomescu, îmi pare rău că n-aţi fost şi dvs., ca să vedeţi cum 

se execută unele ordine. 
Au fost, după cum ştiţi, trei sute şi ceva de cazuri la Mehedinţi şi i-au izolat pe 

toţi. Au trecut prin deparazitări şi celelalte. Dar s-au apucat şi au parcat şi au închis nu 
numai pe aceştia, dar toată regiunea, ceea ce în prima fază era un lucru folositor. După 
aceea însă, menţinând această situaţie, au ajuns că nu pot fi folosiţi pentru muncă toţi 
cei din regiunile acestea, aşteptând să treacă perioadele dvs. de cercetare. 

Eu recunosc că din punct de vedere al profilaxiei şi al măsurilor higienice, este 
necesară o perioadă de supraveghere, ca să se evite epidemiile. Dar să verificaţi dvs. 
măsurile, şi veţi vedea că s-au întins prea mult; după cum perioadele de controlare duc 
la un fel de organizare a lipsei de muncă - să spun cuvântul: a unei lenevii - pentru 
toţi. N-a mai muncit nimeni de atunci, căci toţi erau suspecţi. 

Situaţia această vă rog s-o verificaţi dvs. După cum, măsurile pe care le-aţi 
luat dvs., şi care, ca peste tot, au fost foarte bune, privitoare la combatere, vă rog să le 
întindeţi în altă direcţie, a prevenţiei. 
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Se pare că sunt în Mehedinţi, în Caraş - şi chiar la Herculane am găsit - noi 
!enomene simptomatologice speciale: o boală care este luată drept malarie, despre care 
msă se întreabă dacă nu este paratifos. S-au ivit câteva cazuri chiar printre funcţionarii 
de la Preşedinţie, şi cei de la Ministerul de Externe. Diagnosticul a fost de malarie. La 
mulţi se spunea că revine malaria, datorită nu ştiu căror împrejurări, sau umidităţii, 
hranei, şocurilor anafilactice, sau nu ştiu ce alte explicaţiuni. Era însă vorba de copii de 
3 ani, cari nu puteau să aibă asemenea recidive. 

Şi atunci, deşi am verificat, şi apoi medicii priveau lucrul cu îndoială, crezând 
că este malarie tipică, vă rog să trimiteţi dvs. - după cum, în general, probabil v-aţi 
gândit - şi să daţi dispoziţii să se supravegheze de serviciile medicale, şi ori de câte ori 
apar asemenea maladii suspecte, cu fenomene neobişnuite, cu simptomatologii mai 
mult sau mai puţin curioase, să vi le semnaleze dvs., ca să trimiteţi imediat să se facă 
analizele şi să luăm la timp măsuri, nu să ne trezim ca după războiul celălalt, cu toate 
gripele spaniole şi cu atâtea maladii noi, fără să fi luat măsuri de prevenţie. 

Dr. P. Tomescu: De altfel, între paratifos şi malarie diagnosticul se pune 
foarte repede, prin analiză. Sunt, din nefericire, alte boli, în care diagnosticul nu se 
poate pune atât de repede. Dar aici se poate face. 

M. Antonescu: S-au făcut unele analize de laborator pentru unii dintre ei, iar 
pentru alţii sunt în curs; ceea ce înseamnă că totuşi este ceva curios. 

De exemplu, admiteţi dvs. ca dintr-un eşalon de 90-100 oameni, 1 O să aibă 
recidive de malarie, concomitente? 

Aceasta este situaţia la Herculane, care m-a izbit. Nu mă pricep în explicaţii 
ştiinţifice medicale şi, ca om de ştiinţă, mă abţin. Dar mi s-a părut curios: 1 O, din 90-
100, cu fenomene concomitente, adică în acelaşi timp aceleaşi fenomene. Este cam 
curioasă această recidivă de malarie, iar unii dintre ei nici nu ştiau măcar că fuseseră 
bolnavi de malarie vreodată. 

Şi atunci, examinaţi dvs. situaţia. Poate problemele să fie aceleaşi şi în alte 
părţi. Trebuie examinat din vreme. 

Concentrarea tuturor serviciilor de arhitectură de la toate departamentele, 
pentru ca să se poată întocmi dări de seamă amănunţite asupra tuturor distrugerilor 
provocate de bombardamente şi asupra măsurilor care trebuiesc luate şi asupra 
reparaţiilor ce trebuiesc făcute pentru folosirea unora din localuri, la toamnă 

Tot o măsură de prevenire, faţă de situaţia bombardamentelor. Pentru că s-au 
luat toate măsurile, şi particularii se vor putea adresa Federaţiei Sinistraţilor şi vor 
putea în modul acesta să-şi primească ajutoare pentru refaceri, cred că este potrivit -
pentru că şi instituţiunile de Stat, teoretic, ar putea să beneficieze de Legea pentru 
ajutorarea sinistraţilor, dar pentru că, în orişice caz, noi, Guvernul, trebuie să ţinem 
permanent evidenţa şi să avem toate datele, ca să dirijăm acţiunea de ajutorare a 
instituţiunilor - cred că este potrivit ca toate serviciile de arhitectură de la toate 
ministerele, sub dirijarea Ministerului Lucrărilor Publice, ar trebui ca de pe acum să 
facă constatarea sinistrelor sau deteriorărilor, distrugerilor, provocate de bombarda
mente, astfel cum se prezintă până astăzi şi să facă anumite evaluări, constatări, după 
cum trebuie să facă şi propuneri, ca să vedem ce avem de făcut, pentru că sunt unele 
imobile, care sunt absolut necesare, altele care nu sunt necesare, unele care sunt grav 
avariate, iar altele care sunt numai atinse şi care au nevoie de puţine reparaţii. 
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Am avut cazul la Bucureşti, pentru Universitate, de care m-am ocupat chiar eu 
şi am rugat pe domnul ministru g-ral Dobre să dea materiale, iar domnul ministru al 
Finanţelor a avut bunăvoinţa să dea credite; dar acelaşi lucru se întâmplă şi în provincie 
cu foarte multe servicii de Stat, care aşteaptă să primească fonduri de primă ajutorare. 
Unde este nevoie vom da, acolo unde nu este nevoie trebuie să examinăm situaţia. 

La Mehedinţi sunt distruse de bombardament toate localurile de şcoală. 
Trebuie deci ca serviciile de arhitectură să ajungă să examineze situaţia, ţinând seama 
de nevoile locale: nu numai constatări tehnice, ci să facă şi propuneri de redistribuţie a 
localurilor publice, faţă de nevoile locale şi de funcţionare a instituţiilor publice şi 
autorităţilor locale. 

Şi atunci, a doua însărcinare: aceşti arhitecţi trebuie să facă propuneri concrete 
de felul cum trebuie să substituim pierderile localurilor publice intervenite. 

Vă rog, domnule Mihalache, să vă înţelegeţi cu domnul ministru Vlădescu 
asupra modului cum trebuie să facem această concentrare a serviciilor de arhitectură, 
împreună cu Direcţia Construcţiilor de la dv. şi cu tot personalul de care dispuneţi dv., 
şi să le daţi dv. instrucţiuni, în primul rând asupra constatărilor pe care trebuie să le 
facă în privinţa sinistrelor şi a posibilităţilor de reparare actuale sau necesare, ţinând 
seama de toate criteriile pe care le discutăm acum şi care sunt în lege, adică nu toate 
instituţiunile să ceară fonduri pentru refacere, fiindcă n-avem: este vorba numai de 
ajutorarea imediată, pentru a evita distrugeri şi degradări mai grave sau de 
transformarea unora din aceste localuri, care sunt mai puţin deteriorate, în depozite. 
Domnul general Pantazi are în permanenţă nevoie de depozite; îşi mută depozitele din 
diferite părţi. Deci, în al doilea rând, unele din aceste clădiri, care sunt distruse şi nu 
mai pot funcţiona ca servicii publice, pot, cu foarte puţine cheltuieli, să fie transformate 
în depozite şi trebuie să le folosim ca atare. 

În sîarşit, în al treilea rând, aceste servicii de arhitectură trebuie să examineze 
situaţia imobilelor şi localurilor publice, în raport cu nevoile locale, ţinând seama de 
nevoia de funcţionare continuă a şcoalelor şi spitalelor, de măsurile de dispersiune şi de 
evacuare luate şi de folosirea altor localuri din împrejurimi, şi să ne facă propuneri. 
Este bine să facem aceasta, în înţelegere cu Marele Stat Major şi cu Comandamentele 
locale, ca să se aplice măsuri şi din punctul de vedere al evacuărilor şi al măsurilor 
militare de rechiziţie, care urmează să fie luate. 

Mă explic: sunt unele dintre şcoli sau instituţiuni, care au fost evacuate în 
localităţile din preajma oraşului bombardat. De pildă, la Turnu-Severin au f~st 
evacuate şi spitalele şi şcolile şi serviciile militare şi civile în satele din apropiere. In 
foarte multe din localităţile unde bombardamentele au fost mai grele - nu numai la 
Turnu-Severin - toate serviciile publice şi-au pierdut localurile sau s-au mutat din 
oraşe. Se va pune la un moment dat problema revenirii. Şi atunci, trebuie să se 
stabilească de serviciile de arhitectură, împreună cu Statul Major, care sunt localurile 
pentru care se poate conta pentru revenire şi care nu. 

Ţinând seama de măsurile de dispersiune şi de evacuare de astăzi, să se 
examineze situaţia, pentru că luându-se, de pildă, toate localurile de şcoli din jurul unui 
oraş grav bombardat, se ajunge la paralizarea activităţii şcolare din regiune. Să se vadă 
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ce măsuri trebuiesc luate, ce localuri trebuiesc refăcute; pentru ca toate serviciile 
publice, inclusiv cele culturale, să-şi poată continua activitatea. 

Am dat aceste două exemple, ca să înţelegeţi în ce mod trebuiesc făcute 
instrucţiunile. Trebuie ca toate serviciile de arhitectură de la toate ministerele să 
conlucreze pentru aceste lucrări. 

G-ral T. Orezeanu: Afară de cel de la Căile Ferate. 
M. Antonescu: Cu Căile Ferate este altceva: dv. vă faceţi singuri propuneri. 
G-ral C. Pantazi: Şi noi, Armata. 
M. Antonescu: Iată, şi pentru Armată, de ce este necesară această conlucrare: 

a fost bombardat Turnu-Severin. Dv. aveaţi acolo unităţi, depozite şi servicii. Toate 
acestea au fost evacuate în împrejurimi; foarte multe din localurile mari din apropiere 
ale altor servicii publice au fost ocupate cu spitale, servicii şi depozite. După cum ştiţi, 
domnul Mareşal a dat dispoziţii ca să se examineze în principiu evacuarea localurilor 
de şcoli, pentru ca ele, de la 1 august înainte, să poată funcţiona. Mai întâi, în practică, 
acest ordin a fost interpretat ca o evacuare obligatorie a tuturor şcolilor, dar până la 
urntă vom îndrepta noi lucrurile. Iată însă situaţia: dacă, pe de o parte, în oraş nu sunt 
posibilităţi de funcţionare, iar dacă, pe de altă parte, şcolile, care sunt cele mai bune 
localuri din împrejurimi, vor trebui evacuate, atunci va fi un moment când serviciile 
publice nu vor putea să funcţioneze. Dacă, de pildă, ca la Turnu-Severin, unde 
principalele localuri de şcoală sunt distruse, iar şcolile nu mai sunt în funcţiune şi 
spitalele de asemenea sunt distruse, va trebui să examinăm din timp situaţia tuturor 
şcoalelor, ca să vedem dacă le refacem sau dacă folosim alte localuri din preajmă, sau 
dacă închidem şcolile de acolo, rămânând ca elevii liceelor să meargă în alte părţi, 
pentru că pe cei din şcolile primare nu-i putem duce în alte localităţi. 

lată ce înţeleg eu să facă aceste comisiuni: o examinare, împreună cu prefecţii, 
a situaţiei locale, ascultând comandamentele militare şi organele Marelui Stat Major, în 
ceea ce priveşte măsurile de evacuare şi dispersiune, pentru ca în a doua parte, când fac 
propuneri de reparaţii, de schimbări de destinaţie sau constatări că anumite activităţi 
sunt complect paralizate acolo, să aibă în vedere nu numai elementele tehnice în 
legătură cu construcţiile avariate sau distruse, ci şi realităţile înconjurătoare, pentru ca 
referatul pe care ni-l trimit să fie baza măsurilor luate de noi. 

G-ral C. Pantazi: Dar fiecare minister e gata să dea situaţii. Într-o jumătate de 
oră, eu sunt în măsură să v-o dau pe a ministerului meu. 

M. Antonescu: Ştiu, domnule ministru, dar Ministerul Şcoalelor ştie că la 
Turnu-Severin a fost bombardat Liceul de fete, Liceul de băieţi, Şcoala profesională, 
două şcoli primare au fost grav avariate, una a fost atinsă şi face calculul că nu mai are 
decât un singur local de şcoală şi nu mai poate să funcţioneze; se gândeşte şi vrea să 
facă o instalare a Liceului de băieţi din Turnu-Severin într-o şcoală primară dintr-o 
comună din vecinătate. Acolo se găseşte funcţionând Comandamentul garnizoanei. 
Ministerul Şcoalelor spune: ,,Nu mai am localuri; nu mai pot funcţiona." 

De aceea înţeleg eu măsurile acestea pe loc, combinate cu analiza măsurilor 
tehnice, care trebuie să fie luate, ca să se facă propuneri coordonate, pentru că, chiar 
dacă avem informaţii pe ministere, noi, Statul Major sau dv., când ajungem la 
examinarea situaţiei imobilelor, trebuie să ţinem seama de toate nevoile. 
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G-ral C. Pantazi: Să nu lucreze prea multe comisiuni şi să se ajungă Ia un 
!1oian întreg de lucrări. Fiecare minister trebuie să ştie ce-i lipseşte şi de ce are nevoie. 
In ceea ce mă priveşte pe mine, am toate măsurile luate. 

M. Antonescu: Dv., Armata, aveţi multe mijloace, cu care vă puteţi reface 
localurile şi n-aveţi să luaţi altele. 

G-ral C. Pantazi: Eu vorbesc din alt punct de vedere, domnule prim-ministru: 
dacă se fac prea multe comisiuni, se ţin lucrările în loc. Domnul general Stănescu 
lucrează în toate părţile. 

M. Antonescu: Problema se pune în principiu pentru oraşele care au fost mai 
grav atinse şi pentru regiunile unde s-a creat, prin aceasta, o imposibilitate de 
continuare a funcţionării serviciilor publice. Din fericire, sunt numai câteva cazuri în 
această situaţie: Ploieşti, Turnu-Severin, Braşov, Giurgiu. De aceea, eu cred că în două 
săptămâni lucrările ar putea fi terminate. Aş vrea să meargă acolo arhitecţii de Ia 
ministere, oameni bătrâni, cari sunt funcţionari la departamente şi cari n-au mare lucru 
de făcut acum, fiindcă nu se construieşte. 

G-ral C. Pantazi: Tot noi, de la fiecare minister, le vom da situaţiile. 
M. Antonescu: Negreşit: se iau toate datele de la ministere, din Bucureşti şi 

din alte locuri; apoi se merge în localităţile respective şi se ia contact cu cel mai înalt în 
grad sau cu organul tehnic respectiv al autorităţii corespunzătoare; apoi se examinează 
situaţia generală locală, măsurile de dispersiune şi de evacuare, posibilităţile actuale de 
refacere, reparare, folosire parţială sau totală a unor imobile pentru destinaţia anterioară 
sau ca depozite, ori cu alte destinaţii şi folosirea altora printr-o nouă repartiţie, cu 
înştiinţarea că anumite activităţi trebuie să fie complect oprite. 

I. Mihalache: Dar lucrările care se vor face vor fi executate de fiecare 
departament în parte. 

M. Antonescu: După aceea, bineînţeles, se vor face de fiecare departament în 
parte. Numai constatările şi propunerile se fac aşa cum am arătat mai sus; după aceea, 
examinăm situaţia. 

Cred că este un lucru necesar, pe care trebuie să-l facem fără întârziere, pentru 
că altfel putem, la un moment dat, să ajungem cu anumite oraşe care să nu mai poată 
funcţiona; cu anumite activităţi care să fie paralizate. 

Rog Ministerul Şcoalelor să cerceteze situaţia, fiindcă cele mai multe localuri 
de şcoli sunt lovite. 

Chestiunea organizării transporturilor pentru autorităţi; autocamioane pentru 
instituţiile sanitare; substituirea autovehiculelor prin alte mijloace 

La Mehedinţi, pretutindeni, lipsa de cauciucuri face concurenţă lipsei de 
încălţăminte. Bineînţeles, tuturor le spuneam acelaşi lucru: este foarte greu să facem 
angajamente; Armata primează; nevoile Armatei însăşi nu pot fi acoperite. 

Sunt însă anumite autorităţi care nu pot funcţiona. Rog pe domnul ministru 
g-ral Dobre să examineze problema cu toată atenţia. Dacă n-avem rezerve de cauciuc şi 
de Buna, trebuie să ne luăm curajul şi să instituim, cel puţin pe capitale de judeţ şi pe 
preturi, vehicule cu tracţiune animală, cabriolete şi trăsuri, din ceea ce a rămas, fie 
făcând rechiziţii, numai ca să funcţioneze aceste mijloace la dispoziţia tuturor, fiindcă, 
aşa cum merge acum, toţi aşteptând să primească, fie automobile rechiziţionate, fie 
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cauciucuri, vom ajunge treptat să parali7.ăm toate funcţiunile de control şi de circulaţie 
ale agenţilor diferitelor autorităţi din judeţe. 

Dacă n-avem posibilitatea să le dăm autovehicule - şi cred că aceasta va fi din 
ce în ce mai greu - trebuie să privim lucrurile în faţă şi să ne întoarcem la mijloacele pe 
care, de la poştalion, le-am avut totdeauna; şi toate serviciile noastre publice le-au avut 
până acum 10-15 ani. 

G-ral C. Pantazi: S-au luat măsuri ... 
M. Antonescu: Dar în practică nu s-au executat. 
G-ral C. Pantazi: Nu s-au executat, pentru că nu putem face coloane ... 
M. Antonescu: Eu nu vorbesc de coloane; vorbesc de vehicule, care trebuiesc 

puse în funcţiune, în locul automobilelor pe care le aveau serviciile tehnice judeţene. 
Cai avem. Numai câţi cai am văzut eu ieri în Banat. Duceţi-vă, domnule general 
Pantazi, şi faceţi o vizită în Banat şi veţi vedea nişte cai, care sunt sigur că vă vor face 
să vă gândiţi că corpul (sic!) de cavalerie este asigurat. 

G-ral C. Pantazi: Ei sunt fericiţi să vândă. Noi avem chestiunea în curs de 
studiu, neterminată. Acum însă nu se pot lua animale sub nici o formă de la agricultori, 
însă imediat ce se vor putea lua, vom trece la măsuri efective. 

Am studiat problema în felul unnător: mai întâi am vrut să facem coloane de 
căruţe şi care cu boi, pentru transporturi. Aceste coloane vor intra în angrenajul 
nevoilor de Stat. 

M. Antonescu: Ca să substituim autovehiculele în funcţiune astăzi, prin 
mijloace de transport cu animalele, cred că nu este mare lucru, pentru fiecare judeţ. 

G-ral C. Pantazi: Prefecturile de judeţ ar trebui să aibă precizat numărul de 
zile în care să formeze coloanele de căruţe, pentru transporturi. 

M. Antonescu: Pentru transporturile mari, da; dar trebuie să punem câteva 
trăsuri cu cai la dispoziţia organelor judeţene, flră întârziere. 

G-ral C. Pantazi: Desigur. 
G-ral D. Popescu: La fiecare pretură, noi avem câte o trăsură. 
M. Antonescu: Trebuie să organi7.ăm aceste mijloace tot prin Ministerul de 

Interne. Să punem problema ca aceste trăsuri, care se găsesc astăzi la dispoziţia 

organelor administrative locale, să fie folosite de toţi agenţii de control ai celorlalte 
autorităţi. 

G-ral D. Popescu: Aşa se face: când pleacă pretorul, ia cu el şi pe doctor şi pe 
subinginer şi pe ceilalţi. 

M. Antonescu: Ştiţi că de la 1941 am pus această problemă, pentru folosirea 
automobilelor. 

I. Mihalache: Să fie scutite de rechiziţie. 
G-ral D. Popescu: Cele de la preturi sunt scutite. 
G-ral C. Pantazi: Dar formele trebuie să fie Bcute prin Marele Stat Major. 
M. Antonescu: Aceasta este o chestiune importantă şi urgentă, fiindcă vă 

declar un lucru: am Bcut o experienţă personală; am plecat de la Turnu-Severin şi, 
întovărăşit de domnul general Vasiliu, am mers la Herculane, unde am inspectat 
eşalonul Ministerului de Externe. Am mers cu o maşină, care avea la anvelopă un ban
daj aşa de gros, încât îi dădea un ritm de trăncăneală aşa de puternic, încât la un mo-
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ment dat am crezut că maşina poate să aibă ceva la pistoane sau la segmenţi; nu-mi 
dam seama că trăncăneala aceasta era provocată din cauza manşonului. Mi s-a spus pe 
urmă: ,,Aceasta este cea mai bună maşină de aici". Era una din maşinile Guvernămân
tului. 

Se strică şi maşinile în condiţiunile acestea, pentru că automobilul cu care 
mergeam era un Kreisler Imperial, care avea un număr foarte redus de kilometri. Deci, 
maşina era foarte bună. 

Nu acelaşi caz a fost cu maşina domnului general Arbore, care a rămas 
noaptea la ora IO pe şosea, venind de la Timişoara la Buziaş. Noi îl aşteptam să 
sosească - era şi cu domnul ministru Strihan - şi dânsul nu mai venea. Am telefonat la 
Prefectură ca să vedem dacă a plecat; într-adevăr plecase cu maşina Prefecturei -
maşina Nr. I Timişoara - şi rămăsese pe şosea. Au Bcut câţiva kilometri pe şosea, pe 
jos, până când ne-au găsit. 

În acelaşi timp, sunt acolo Pakard-uri şi alte vehicule, care au aparţinut 
Guvernămintelor. Guvernămintele au venit cu zeci de maşini, care se găsesc acolo. 
Umblă fiecare cum vrea. S-a dat ordin de Ministerul de Interne să se ridice toate aceste 
maşini, dar nu s-au predat toate, fiindcă unii au socotit aceste maşini ca proprietate 
personală. 

Toată această chestiune trebuie rezolvată. Trebuie ca domnul general Rozin să 
examineze această situaţie. Trebuiesc trimişi delegaţi în fiecare judeţ, ca să examineze 
toate autovehiculele autorităţilor şi să constate care pot rămâne în funcţiune, pentru 
care se pot da cauciucuri şi care trebuiesc parcate şi păstrate, din lipsă de cauciucuri, 
pentru că altfel se distrug maşini bune, care e păcat să fie chinuite în modul acesta. 

Pentru rest, acolo unde nu se poate face acest lucru, trebuie să introducem 
vehiculele de tracţiune cu cai, pentru ca să putem da totuşi administraţiei mijloace de 
mişcare. 

Pretutindeni este acest strigăt: nu ne putem mişca; nu putem controla; nu 
putem face nimic. Bineînţeles că le-am răspuns tuturor: ,,Nu sunt cai şi trăsuri?" 

S-au deprins autorităţile cu automobilele. Şi atunci, trebuie să organizăm noi 
aceste mijloace de transport care să fie comune, pentru toate organele locale. 

Federaţia Sinistraţilor să acorde un termen, numai în interiorul căruia 
proprietarii sinistraţi să poată beneficia de credite 

Pentru aplicarea Legii sinistraţilor, noi n-am pus ipoteza când proprietarul ar 
avea alt interes decât locatarul. 

Un comerciant, căruia i s-a distrus în parte magazinul, care printr-o uşoară 
refacere ar putea să-şi reia activitatea comercială, să-şi continue fondul de comerţ. 
Proprietarul însă, de teama altor bombardamente, nu vrea să facă reparaţia, deşi este o 
reparaţie uşoară, puţin costisitoare. 

Noi n-am reglementat o asemenea situaţie. Sunt însă unele nevoi economice, 
care cer o asemenea intervenţie, şi rog pe dl. preşedinte al Federaţiei Sinistraţilor să 
ţină seama de aceste situaţii. Să se informeze prin organele Băncii Naţionale, fiindcă 
aceasta este în interesul economiei naţionale, şi ori de câte ori sunt asemenea cazuri, să 
se acorde termene. La Mehedinţi, chiar fratele dlui ministru Netta, care cunoaşte 
situaţia şi reprezintă comerţul local, a ridicat problema termenului în interiorul căruia 
să beneficieze sinistraţii de creditele care se acordă. 
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C. Anghelescu: Aceasta se poate face pe cale de serviciu interior. 
M. Antonescu: Se poate înştiinţa proprietarul, care se găseşte în asemenea 

situaţie, căi se dă un anumit termen în interiorul căruia urmează să ridice creditul şi să-l 
investească în reparaţii; altfel, nu mai beneficiază. 

C. Anghelescu: Nu este legea gata. 
M. Antonescu: Este la dl. Mareşal. Cred că mâine o aduce dl. Mareşal. 
Domnul Mareşal Antonescu a fost trei zile în Moldova. Aproape în acelaşi 

timp am plecat şi eu în Banat, şi din cauza aceasta s-a întârziat. Mâine însă, cel mai 
târziu, o aveţi. 

Unde este legea? La dvs., domnule Vlădescu? 
O. Vlădescu: Da. 
M. Antonescu: Dacă vreţi, daţi-mi-o mie. O dau eu domnului Mareşal s-o 

semneze, pentru ca mâine să apară. 
Fabricile să fie obligate să înfiinţeze centre de aprovizionare în ţară 
Tot la Mehedinţi s-a pus problema centrelor de aprovizionare. 
Vă rog să examinaţi dvs., în raport cu consumul, şi să se facă unele depozite, 

mai apropiate de anumite centre, pentru ca să nu trebuie să meargă cineva la sute de 
kilometri, ca să se poată aproviziona. 

Problema pescarilor de la Turnu-Severin 
La Turnu-Severin mai este şi o altă problemă, care are un îndoit aspect: unul 

de ordin economic, altul de ordin tehnic. 
Severinul n-are peşte, deşi Dunărea este la poartă. Credeam, la un moment dat, 

că este vreun raport între minele prea numeroase din faţa Severinului, deşi peştii sunt 
învăţaţi cu dinamita, chiar din sistemul de exploatare al pescarilor, şi cred că nu se 
sperie ei, şi cu atât mai puţin pescarii. 

Se spune întâi că lipsa de peşte se datoreşte faptului că pescarii nu au destule 
scule, şi pescuitul se face acolo în condiţii foarte anevoioase. 

Rog pe dl. ministru Vlădescu, fiindcă dl. ministru Nemoianu nu este aici, să ia 
notă ca să se trimeată cineva de la Pescării, ca să facă o anchetă - dacă nu, trimitem 
noi, de la Preşedinţie - şi să ni se dea imediat lista de instrumentele care sunt necesare. 

De asemeni să fie întrebat P.A.R.l.D.-ul, fiindcă se spune că s-au făcut 

comenzi în Germania, dar n-au venit. 
G. Netta: A venit un vagon, i-am dat eu 50% reducere la taxele vamale. 
M. Antonescu: A doua problemă este a preţului. 
Se pare că instrumentele acestea, chiar dacă vin, ies din vamă şi se distribuie, 

nu prind peşte, decât dacă preţul peştelui se mai ridică. 
Ştiu că este o problemă generală, şi de aprovizionare, dar vă rog să examinaţi, 

împreună cu dl. general Arbore, problema aprovizionării şi preţului peştelui la Turnu
Severin, pentru că în modul acesta de o parte veţi ajuta tot aprovizionarea, iar de altă 
parte acestor oameni chinuiţi, de acolo, le-am da totuşi o satisfacţie. 

Vă rog să vedeţi ce posibilitate este; fie că autorităţile locale dau o majorare, 
fie că o aprobaţi chiar dvs. 

De altfel, în principiu, cred că pentru preţuri ar fi bine să se lase autorităţilor 
locale - fixându-se de Comisariatul Preţurilor unele variaţii - posibilitatea de a da 
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ordonanţe, în cadrul preţurilor fixate de Ministerul Economiei Naţionale, şi de a ridica 
sau coborî preţurile, după împrejurări. 

M. Gr. Romaşcanu: Este un plafon de preţuri fixat, în limitele căruia 
organele locale, respectiv prefectul, poate fixa preţul, neputând depăşi acest plafon. 

M. Antonescu: Aceasta o gândiţi dvs., cu tehnicitatea ideilor dvs. Dar 
prefectul nu este nici organ economic, nici organ specializat, ca să-şi dea seama ce 
însemnează plafon şi când trebuie să coboare. 

Cred că este mult mai bine, sau să daţi instrucţiuni despre ce aviz să ia 
prefectul de la organele locale asupra preţului, sau să fixaţi dvs. preţuri intermediare, de 
la atât până la atât, lăsând autorităţilor locale posibilitatea ca în interiorul acestor 
margini să poată să fixeze preţurile locale. Pentru că altfel, prefectul zice: ,,Este preţul 
plafon atât, îl las atât." Şi dvs. ştiţi foarte bine, ca şi mine, că sunt chiar regiuni în care 
anumite articole se vând sub preţul plafon, care totuşi figurează în ordonanţă, fiindcă 
cei locali, de multe ori şi ca să dea satisfacţie elementelor locale, nu mai stau să se 
gândească şi lasă preţul cât este la plafon. 

Şi chiar dvs. să controlaţi întrucât variaţiile acestea de preţuri sunt respectate, 
căci şi legile economice sunt necesare să fie considerate la aprecierea preţurilor şi 
folosirea diferenţelor de preţuri pe regiuni, în cadrul general. 

M. Gr. Romaşcanu: Se controlează în fiecare judeţ. 
M. Antonescu: Atunci, vă rog să faceţi pentru Turnu-Severin această 

examinare şi să-mi spuneţi ce aţi făcut. 
Indicaţiuni referitoare la instalarea instituţii/or în staţiunile balneare, care 

trebuiesc folosite pentru sănătatea publică 
Domnule ministru Tomescu, dvs. aţi dat dispoziţii ca să se deschidă staţiile 

balneare. Marele Stat Major a comunicat, de asemeni, şi mulţumesc pentru aceasta. 
Domnul ministru Marcu are o listă de la dl. dr. Tomescu a tuturor staţiunilor 

balneare, şi Societatea noastră de Radiodifuziune, chiar când n-are solicitări şi nu este 
plătită de societăţile respective, să facă publicitate: Băile cutare sunt deschise, 
funcţionează, după indicaţiile date de dl. ministru Tomescu. 

La Herculane - am fost acolo - este o capacitate de 3000 persoane, şi nu sunt 
astăzi decât vreo 600, dacă se adaugă şi cei cari vor mai veni de la Ministerul de 
Externe, eşalonul Orşova. 

Pe lângă că localnicii pierd sezonul, dar sunt mulţi oameni cari şi-ar căuta 
sănătatea şi nu ştiu, nu pot să meargă acolo. 

Pe dl. ministru g-ral Pantazi îl rog să dea dispoziţii Marelui Stat Major, pentru 
că veţi găsi, în special în regiunea aceasta din Banat şi Mehedinţi, şi peste munţi, foarte 
multe localităţi, în care pot să mai meargă fie servicii publice, fie să se facă anumite 
evacuări. 

De alt!l parte, atrag atenţia dlui ministru g-ral Pantazi că se fac unele folosiri în 
aceste regiuni, care nemulţumesc localnicii, comiţându-se chiar nedreptăţi. 

Iată, de pildă, la Buziaş, am găsit dimineaţa pe delegatul Ministerului 
Agriculturii, administrator al unui imobil proprietatea Ministerului Agriculturii, casă de 
odihnă pentru funcţionari. Cheltuise ministerul anul acesta 5 milioane ca să facă 
reparaţia acestui clmin, s-a primit ordin să fie transformat în depozit pentru Armată; un 
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local care a fost abia reparat şi amenajat. Deci cheltuielile făcute pentru această 
reparaţieJi amenajare ajung dintr-o dată să fie risipite. 

In acelaşi timp însă, se găsesc în localitate - le-a văzut şi dl. Mareşal 
Antonescu - şi în alte părţi, aproape de Timişoara, o serie întreagă de carcase şi 
construcţii de roşu. Unele sunt chiar ale Aeroportului din apropiere de Timişoara, în 
direcţia spre Becicherec, gata de roşu şi acoperite. Aeroportul s-a mutat apoi, fiindcă 
terenul era inundabil, şi au rămas aceste clădiri, care nu sunt folosite. Se poate face 
foarte bine acolo un depozit. 

De altă parte, oricât este de supărător, şi ştiu că este supărător, şi pe mine mă 
costă, să ştiţi că de câte ori se iau asemenea măsuri în ce priveşte depozitele militare, în 
regiunile unde se duc oamenii aceştia pentru cură sau odihnă, se creează panică, căci au 
luat spaima bombardamentelor pentru obiective militare. 

Ştiu că este penibil. Dar acolo unde putem evita, prin folosirea unor asemenea 
construcţii la margini mai depărtate, este bine să evităm, fiindcă lumea vrea linişte. 

G-ral C. Pantazi: În momentul când au început bombardamentele la 
Bucureşti, am fost nevoiţi să evacuăm. 

M. Antonescu: Eu am trimis o notă Marelui Stat Major. S-au făcut de abia 
acum reparaţii la acest local. De ce să risipim banii degeaba, căci este un local al 
Statului? 

Rog apoi pe dl. g-ral Marinescu să atragă atenţia dlui ministru al Aerului. Dl. 
ministrul g-ral Jienescu mi-a arătat că I.A.R. trebuie dispersat în regiunea aceasta. A 
fost vorba de folosirea curentului electric de la Herculane, şi de instalarea la oarecare 
distanţă de Herculane. 

Ştiţi ce a făcut? A început să construiască ateliere, lipite chiar de Uzina de 
electricitate. Fatal vom ajunge să fie bombardate şi Uzina şi Herculanele, şi să le 
pierdem pe toate. · 

Vă rog să-i spuneţi dlui g-ral Jienescu, fiindcă am pierdut din vedere să-i spun 
eu, şi să-l rugaţi să examineze chestiunea. 

Este adevărat că chiar eu i-am spus dlui g-ral Jienescu - tot dl. Mareşal 
Antonescu mi-a trimis o notă, că se crease deja atmosferă de panică - că nu mă sperii 
de panică, dacă s-a hotărât de Armată să se facă aceasta. Dar nici să mergem la excese 
şi să lipim de instalaţii care costă miliarde. Uzina aceea nu trebuie expusă nici ea 
direct. Şi atunci, trebuie să ia măsuri, cât mai este vreme. 

G-ral C. Pantazi: Domnule prim-ministru, mai sunt unele chestiuni pe care 
trebuie să vi le aduc la cunoştinţă. 

Noi am făcut evacuarea imediat, şi eu pot să vă spun că am făcut evacuare în 
masă, înainte de 4 aprilie. 

Dar ce se întâmplă? Sunt unele instituţii pe care noi trebuie să le evacuăm 
acum - de exemplu, cwn este chestiunea aceasta cu localul de la Vinga - pentru care 
trebuiesc condiţii speciale, ca aceea a electricităţii. Imediat vede o clădire, care este 
ocupată de Armată. 

M. Antonescu: Cine v-a cerut la Vinga? 
G-ral C. Pantazi: Ni s-a cerut pentru Fabrica de tutun. 
M. Antonescu: Vă rog să nu daţi, căci am stabilit la Timişoara altă măsură. 
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Acolo era folosit şi de dvs., şi de Propagandă, pentru Cinematografie, care 
lucrează jurnalele de război, şi nu poate lucra Bră curent electric. Acolo m-a trimis 
Marele Stat Major. În acelaşi timp, este şi o colonie de 4.000 copii, a Consiliului de 
Patronaj, care au fost evacuaţi de la Bucureşti, şi care are instalaţiile chiar acolo, are 
local cu maşini care cos şi fac cămăşi pentru copii. Nu poate în fiecare moment să se 
mute. 

De altă parte, noi i-am trimis acolo, şi după o lună îi scoatem şi îi mutăm. Sunt 
trei autorităţi, trei instituţii, care trebuie să plece pe drumuri. Atunci am spus că nu se 
poate. Am vorbit personal cu prefectul de la Arad, care a spus că se duce astăzi să 
examineze, şi poate foarte bine să se mute acolo. Pentru C.A.M. este indiferent dacă e 
la Vinga sau aproape de Arad; esenţialul este să aibă mijloace de transport şi 
electricitate. Dl. prefect a făgăduit că ia imediat măsuri. Atunci, totul rămâne pe loc. 

Dr. P. Tomescu: Domnule prim-ministru, în afară de cele expuse de dvs., mai 
este şi chestiunea spitalului de la Buziaş. Acolo va intra un depozit al Armatei. 

Noi, ca să dispersăm spitalele din Timişoara, este natural să ne ducem la 
spitalele noastre mici din provincie, care au oarecare instalaţii sanitare. S-a luat decizia, 
de Marele Stat Major, ca aceste instituţii sanitare să servească tot pentru spitale. Dacă 
vrea Armata să vină, să vină să facă spitale; dar să nu le deviem de la scopul lor. 

M. Antonescu: Să nu oprim nici activitatea băilor. 
Dr. P. Tomescu: La Ocna Sibiului, unde se va face sezon şi unde este un 

eşalon al Ministerului Sănătăţii, va fi şi de la Armata I. 
G-ral C. Pantazi: Armata I este la Orlat. 
Dr. P. Tomescu: Vă rog să binevoiţi a admite ca să se ducă această unitate în 

altă parte. 
G-ral C. Pantazi: Comunicaţi-mi mie. De altfel, ei au luat măsuri de oarecari 

evacuări şi acolo. Am început facerea de bordeie. Prima măsură a fost că ne-am folosit 
de toate locuinţele de pe zonă, şi acum intrăm în bordeie. 

M. Antonescu: Pe dl. ministru dr. Tomescu îl rog să trimeată pe cineva ca să 
examineze situaţia tuturor acestor staţiuni balneare şi a depozitelor sau localurilor 
folosite, şi să atragă atenţia dlui ministru g-ral Pantazi, ori de câte ori constată situaţii 
care pot să fie schimbate, în folosul tuturor. 

G-ral C. Pantazi: Unde mi-e imposibil, n-am ce face. Sunt locuri unde s-au 
dus cantităţi mari şi nu le pot da imediat în altă parte. 

M. Antonescu: Pe dl. ministru dr. Tomescu îl rog să ia măsuri pentru ca Băile 
Olăneşti să funcţioneze. 

O. Vlidescu: Domnule prim-ministru, problema Băilor Olăneşti este 
următoarea: ştiţi că v-am prezentat dvs., un decret pentru mai multe exproprieri ale 
C.N.R.-ului. Printre acestea erau şi Băile Olăneşti, pe care le iau Asigurările Sociale. 

I. D. Enescu: Noi aşteptăm să le luăm. 
M. Antonescu: Cu plată, sau fără plată. 
I. D. Enescu: Cu plată. 
O. Vlădescu: Acest decret este la dl. ministru Netta. 
G. Netta: Mai sunt şi alte exproprieri, Bră plată. 
O. Vlidescu: Nu este nici una. 
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G. Netta: Sunt. Va trebui să le plătească Ministerul Finanţelor. Şi atunci, ne 
vine foarte greu, în împrejurările acestea, să ne mai angajăm la exproprieri de sute de 
milioane. 

O. Vlidescu: În decret se spune aşa: ,,Preţul exproprierii va fi stabilit de către 
instanţele ordinare, care fixează exproprierea. În ce priveşte modul de plată a sumei 
datorate, aceasta va face obiectul unui aranjament între Ministerul Finanţelor, Centrul 
Naţional de Românizare şi Ministerul respectiv." 

Dacă noi aranjăm împreună ca plata să se facă în 50 ani, ce vă supără pe dvs.? 
Pe de altă parte, în ce priveşte problema ridicată de dl. prim-ministru, eu vreau 

să dau Băile Olăneşti Asigurărilor Sociale, Asigurările Sociale au bani pe care îi ţin în 
depozit şi nu-i folosesc, iar eu nu pot să fac investiţii, pentru că eu sunt de acord. 

M. Antonescu: Şi eu sunt de părerea dlui ministru Netta, că în această 
perioadă nu trebuie să constituim noi sarcini pentru Stat, prin anumite transferuri de 
proprietate, care, în realitate, schimbă destinaţia imobilului, din patrimoniul Statului la 
un alt serviciu public sau instituţie de Stat. 

Însă schimb cum? Cu o sarcină de plată. Mâine, dacă dvs. treceţi din 
patrimoniul C.N.R.-ului la Stat, însemnează că Statul îşi ia o obligaţie de plată. Trebuie 
să examinăm problema, care comportă şi alte aspecte. Dacă însă este necesar să facem, 
pentru unele din imobile, unele operaţii, vom vedea în ce formă. 

Când însă este vorba de înstreinări de la C.N.R., în patrimoniul Statului, pentru 
unele instituţii cu caracter autonom, procurându-se fonduri directe şi care stau astăzi 
fără folosire, şi care nu constituie o sarcină sau o afectaţiune pentru fondurile din buget 
ale Ministerului Finanţelor, acolo eu nu văd nici o piedică. Acolo, sunt de acord cu dl. 
ministru Vlădescu. 

G. Netta: Dar era alta în decret. 
O. Vlidescu: Suntem de acord, să găsim soluţia împreună. 
M. Antonescu: Toate acestea care pot fi trecute în patrimoniul unei instituţii 

de Stat sau de utilitate publică, cu plată, fără sarcini pentru Stat, treceţi-le în decret, 
separat, ca să le dăm drumul imediat. 

În ce priveşte Olăneştii, trebuie să intre în funcţiune. Astăzi Statul pierde. A 
venit la dl. Mareşal Antonescu Prea Sfinţitul Mitropolit Bălan de la Sibiu, care spunea: 
,,M-aş duce la Olăneşti - a fost la cură şi anul trecut- dar băile nu s-au deschis." 

O. Vlidescu: Nu s-au deschis din cauza acestei discuţii, crre durează de 3 
luni. 

G. Netta: Casa Asigurărilor nici măcar nu se gândeşte să câştige bani din 
exploatarea băilor. Le ia pentru asiguraţi. 

I. D. Enescu: Numai un pavilion îl dăm pentru asiguraţi. Restul, la dispoziţia 
publicului. De altfel, pavilionul acela îl avem şi astăzi. 

M. Antonescu: Rămâne stabilit acest lucru, căci altfel ar însemna că 
sustragem folosinţii sănătăţii publice această staţiune, ca şi vieţii economice, dacă s-ar 
monopoliza de Asigurări, lipsind regiunea de toată activitatea de acolo. 

Dr. P. Tomescu: Nici nu au intenţia aceasta. 
M. Antonescu: Dacă lucrul acesta este stabilit, vă rog să vă înţelegeţi cu dl. 

Enescu asupra modului cum faceţi transferul. Până atunci, să intre să-şi facă inventarul, 
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şi în tennenul cel mai scurt trebuie să Ie deschideţi, căci suntem deja în iunie, şi n-are 
~ens ca dvs. să nu deschideţi hotelurile, Ia care oamenii vor să plătească, şi dvs. veţi 
mcasa. 

O. Vlldescu: Am dat dispoziţii să se deschidă băile, până se va rezolva 
chestiunea. 

M. Antonescu: Zice că nu s-au deschis. 
O. Vlidescu: Probabil că s-a întârziat. 
M. Antonescu: Vă rog să mă infonnaţi şi pe mine când se deschid. 
Adresă relativă la funcţionarea Şcoalei Române de la Roma 
Vream ca, în legătură cu aceasta, să rog pe domnul ministru g-ral Pantazi - am 

vorbit şi cu domnul general Gheorghe de la Berlin - să dea anumite dispoziţii Marelui 
Stat Major. De aceea am pus problema la ordinea zilei. 

Sunt în străinătate unii tineri susceptibili să facă serviciul militar: unii dintre ei 
şi-au terminat studiile, alţii mai au câteva luni până să le tennine şi, în stirşit, sunt alţii 
trimişi pentru specializări, care nu pot fi făcute în ţară. Împreună am luat această 
hot.ărâre, ştiind că, prin studiile acestea, cei specializaţi vor deveni folositori ţării şi 
Armatei. Sunt unii trimişi pentru studii tehnice în legătură cu industria de război, cu 
industria navală sau cu altele. 

La un moment dat s-a dat un ordin de Marele Stat Major şi toţi au fost urcaţi în 
tren şi trimişi spre ţară. 

G-ral C. Pantazi: Când? Mai demult? 
M. Antonescu: Nu, recent, acum două săptămâni. 
G-ral T. Orezeanu: S-a revenit. 
M. Antonescu: Mi-a telegrafiat domnul general Gheorghe. Cunosc şi eu două 

cazuri a doi băieţi, cari mai aveau de trecut câte două examene. Unul din ei este nepotul 
decanului Facultăţii de Drept din Bucureşti, care mi-a atras atenţia asupra acestei 
chestiuni, chiar în ziua când domnul general Gheorghe m-a înştiinţat de la Berlin că a 
primit dispoziţia să trimită pe toţi studenţii în ţară, fără nici un caracter discriminatoriu, 
în legătură cu calitatea şi studiile fiecăruia, sau cu situaţia lui şcolară. 

Şi atunci, cum am primit telegrama şi scrisoarea în aceeaşi zi, am vorbit cu 
domnul Mareşal. Domnul Mareşal a dat ordin să se revină imediat. Dar când s-a 
revenit? Atunci când studenţii ajunseseră în Bucureşti. Vasăzică, mulţi din ei au fost 
puşi pe drumuri. 

În principiu, v-aş ruga, domnule general Pantazi, ca ori de câte ori este vorba 
de chemări din străinătate, problema să nu fie privită numai din punct de vedere tehnic 
militar sau al nevoilor de contingente, pentru că cei mai mulţi din aceşti studenţi sunt 
trimişi de Stat sau pentru nevoile Statului. Şi atunci, un examen trebuie făcut. 

G-ral C. Pantazi: S-a făcut de mult această discriminare, de doi, trei ani şi au 
fost chemaţi aceia cari n-au îndeplinit condiţiunile stabilite atunci. 

M. Antonescu: Ultimul ordin n-a fost aşa: a fost general, absolut general. De 
aceea vi-l semnalez. 

La Şcoala Română din Roma am avut acelaşi caz. Acolo sunt şapte membri ai 
şcolii, trimişi de Stat, ca să facă studii de specializare: profesori, cari sunt ei înşişi 
cineva. La un moment dat s-a pus problema ca şi dânşii să fie supuşi aceluiaşi regim şi 
să fie expediaţi, cu ordin, în ţară. 
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Domnilor, sunt regiuni în Elveţia, unde ungurii şi-au înfiinţat cămine de 
studenţi - şi bulgarii au fllcut la fel - cu care fac o mare propagandă în tineret şi, prin 
diferite manifestAri, întreţin o atmosferă de afirmare ungurească. Noi abia am trimis 
doi-trei studenţi. 

Cei de la Roma beneficiază astazi de protecţia directă a Papei, fiindcă găsindu
ne cu Roma în situaţia să nu mai avem Legaţie, a trebuit să cerem, pentru această 
şcoală, ocrotirea Papei. 

G-ral C. Pantazi: Pentru Roma, poate să dea acum ordin orice Stat Major al 
nostru. E zadarnic. 

M. Antonescu: Am pus însă această chestiune, din cauza caracterului ei 
general. 

C. Anghelescu: Dar nici nu se mai întorc cei cari au plecat. 
Al. Marcu: Să nu fie daţi nesupuşi cei cari n-au venit din Germania. 
M. Antonescu: Răspunsul Ministerului Finanţelor la întâmpinarea făcută de 

Societatea Tramvaielor Bucureşti, în legătură cu majorarea tarifelor 
Ministerul de Finanţe a propus unele modificări de tarife. În afară de acestea 

însă, Societatea Tramvaielor a mai propus şi alte măsuri. Şi atunci, eu am pus această 
chestiune la ordinea zilei, pentru ca, pe de o parte, să rog pe domnul guvernator 
Anghelescu, preşedintele Federaţiei Sinistraţilor, ca dacă Societatea va cere, să-i acorde 
credite. 

C. Anghelescu: I-am aprobat 200 milioane lei din Creditul industrial, şi n-are 
nevoie de mai mult, acum 20 zile. 

M. Antonescu: Foarte bine, fiindcă Societatea Tramvaielor are trei cereri: o 
cerere de credite, o sporire de tarife şi încă o cerere pe care rog pe domnul ministru 
Netta să aprecieze în ce măsură o putem satisface: aceea a unei plăţi pentru 
autovehiculele pe care Societatea Tramvaielor le-a pus la dispoziţia Statului pentru 
nevoile lui. 

Dv. ştiţi că în 1941, datorită insuficienţei mijloacelor de transport pentru răniţi, 
aveam nevoie de vehicule sanitare, care nu erau suficiente şi am cerut Societăţii 
Tramvaielor să ne dea autobuze, pe care să le folosim pentru transportul răniţilor. 

C. Anghelescu: Este o Societate foarte serioasă şi bine administrată, care are 
norocul să aibă de preşedinte al Consiliului de administraţie pe inginerul Ioanovici, 
care este un om de cea mai bună calitate. 

M. Antonescu: Ştiu. După aceea, am cerut de nenumărate ori autovehiculele 
S.T.B.-ului, care le-a dat fllră plată. 

Eu recunosc că atunci când Societatea aceasta este lovită de bombardament, 
aşa cum este lovită şi când are atâtea cheltuieli, faţă de sporurile de tarife solicitate, 
care nu sunt extraordinare, trebuie să găsim mijlocul s-o ajutăm şi prin plata unora din 
autovehiculele puse la dispoziţia instituţiilor. 

C. Angbelescu: Cel mai mare acţionar al Societăţii este Primăria Capitalei. 
M. Antonescu: Mai ales că în felul acesta ajutăm şi Primăria, prin menţinerea 

Societăţii într-o stare patrimonială satisfllcătoare, de pe urma căreia Primăria are de 
câştigat. 

G-ral D. Popescu: Primăria a cerut însă cam des sporuri de tarife. 
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I. Marinescu: Şi dă dividende foarte frumoase. 
C. Anghelescu: Dar dividendele se duc într-o proporţie impresionantă la 

Primărie; nu merg la particulari. 
I. Marinescu: Da, dar vin din buzunarele oamenilor săraci. 
C. Anghelescu: Dar şi chestiunea transporturilor este de o importanţă capitală. 

Trebuie să ajutăm Societatea. 
G-ral D. Popescu: Sacrificiile le face însă lumea săracă. 
M. Antonescu: Ştiţi că am intervenit la un moment dat şi la dv. şi la Primărie 

pentru scăderea tarifelor pentru linia de la Griviţa - imediat după bombardamente -
pentru că erau prea ridicate. 

Faţă de situaţia prezentată şi de pagubele suferite - chiar domnul general 
Atanasescu, domnul Neamţu şi domnul inginer Ioanovici au venit la mine şi mi-au 
arătat toate pagubele, care nu sunt atât de distrugătoare, dar foarte mari -, cred că este 
potrivit să ajutăm Societatea Tramvaielor într-un fel, dacă bani nu putem da pentru 
autovehiculele luate pentru nevoile Statului. 

Pe de altă parte, Societatea are foarte multe pierderi de pe urma 
bombardamentelor şi ar însemna să ajungem la paralizarea transporturilor. Şi atunci 
nici Primăria n-ar mai încasa dividende şi nici transporturi nu s-ar mai putea face. N-aş 
putea spune că nu sunt pentru cei săraci, dar aceasta este situaţia. 

G-ral C. Pantazi: Ce facem cu lefurile, dacă se scumpesc toate? 
G. Netta: Mai tăiem de la cei mari şi dăm la cei mici. 
G-ral C. Pantazi: Pâinea s-a scumpit, zahărul s-a scumpit, gazul s-a scumpit, 

tutunul s-a scumpit; toate s-au scumpit. 
M. Antonescu: lată propunerea de ridicare a tarifelor: un bilet direct clasa I, 

15 lei; un bilet direct clasa II, 10 lei. Or, acum un ziar este 10 lei. 
G-ral C. Pantazi: Şi ziarele s-au scumpit. 
M. Antonescu: Da, fiindcă toate s-au scumpit. 
Biletul de corespondenţă se propune să fie 14 lei. 
M. Vulcinescu: Aceasta echivalează cu o scumpire de la 4 la 10, adică de 

două ori şi jumătate. Or, salariile muncitorilor s-au urcat de trei ori şi jumătate. 
G-ral C. Pantazi: Dar lefurile funcţionarilor nu s-au ridicat din 1939 şi până 

astăzi nici măcar cu sută la sută. 
M. Antonescu: Muncitorilor li s-au sporit salariile, dar pentru funcţionari 

situaţia este mai grea, pentru că, proporţional, funcţionarii n-au primit aceleaşi sporuri 
de salarii ca muncitorii calificaţi. 

M. Vulcinescu: Majorarea salariilor funcţionarilor este de trei ori: de la 2500 
la 7100 lei, pe când majorarea tarifului tramvaielor este de două ori şi jumătate. 

M. Antonescu: Deblocarea unor cote din subvenţiile cuvenite Eforiei 
Spitalelor Civile 

G. Netta: Pentru subvenţia de 45 milioane lei, prevăzută în bugetul Casei 
Sănătăţii, s-a comunicat Eforiei Spitalelor Civile că nu este supusă nici unei restricţii şi 
urmează să se ordonanţeze în cote lunare egale. 

Dr. P. Tomescu: Domnule prim-ministru, asupra acestei chestiuni, pe care o 
coroborez cu problema pusă la ordinea zilei: Situaţia .financiară precară a instituţiilor 
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sanitare ale Statului, vreau să spun că ceea ce se petrece cu toate instituţiile sanitare ale 
Statului, nu nwnai cu Eforia, este o adevărată dramă, întrucât în bugetul Statului era 
prevăzută pentru ele o cotă de 279 milioane lei lunar, adică 837 milioane lei pe trei 
luni, iar domnul ministru de Finanţe a admis să se dea, pe ultimele trei luni, numai 150 
milioane lei, adică 17 ,9% din suma prevăzută în buget. 

Spitalele trebuiesc întreţinute, nu le putem închide. Or, dacă rămânem la cota 
de 17 ,9% din prevederile bugetare, trebuie să le închidem. Spitalele care au fost 
evacuate din Nordul ţării au fost redeschise în Sud şi în Vest. Şi atunci, această situaţie 
este dramatică. Ea nu poate fi rezolvată dacă dv. nu admiteţi să fie plătite cotele 
cuvenite Eforiei, cu atât mai mult cu cât 50% din numărul acestor spitale nu sunt 
închise. 

Trebuie să examinăm problema în ansamblul ei, deoarece cota Eforiei trebuie 
s-o plătim din aceste 150 milioane lei. Cu 17,9% din prevederile bugetare, suntem 
obligaţi să închidem spitalele. Dacă dv. credeţi că aceasta este posibil, să vedem în ce 
proporţie urmeaz.ă s-o facem. 

G. Netta: Dar Casa Sănătăţii avea înainte o situaţie mai bună. Datorită legii de 
anul trecut, situaţia ei s-a înrăutăţit, pentru că nu mai încaseaz.ă o parte din swnele pe 
care înainte le primea. 

Dr. P. Tomescu: Bugetul Casei Sănătăţii are 79% subvenţie de la Stat şi 21 % 
venituri particulare. Graţie acestui 21 %, care încă şi astăzi se poate realiza în oarecare 
măsură, spitalele nu s-au închis, fiindcă dacă ar fi fost să contăm numai pe cei 79%, 
astăzi dv. aţi fi avut un strigăt de alarmă în toată ţara, din pricină că foarte multe spitale 
ar fi trebuit să fie închise. 

Prin urmare, această cotă de 21 % există şi graţie ei spitalele nu s-au închis. 
Vă rog să examinaţi mai bine această lege şi dacă aveţi vreun dubiu în privinţa 

ei, dacă credeţi cwnva că a adus un rău, să ne semnalaţi, ca s-o modificăm, pentru că 
noi nu vrem ca, prin legi rele, să distrugem organizarea sanitară a Statului. Vă 
semnalez însă că, graţie acestei legi, spitalele nu s-au închis în ultimele trei luni. 

Regret, dar din cauza situaţiei trebuie să spun că o parte din spitalele din 
Moldova nu mai pot realiza această cotă. 

Vă rog, domnule prim-ministru, să avizaţi la o soluţie. Să spunem: Statul nu 
mai are bani - şi să închidem spitalele, decât să continuăm să lucrăm cu creditul pe 
care îl mai au medicii spitalelor pe piaţă, credit care a ajuns la epuizare. 

M. Vulcinescu: Din cercetările făcute pe teren, unde am verificat situaţia, 
spre a vedea dacă fondurile ajung, s-a spus că sumele avansate spitalelor nu corespund 
necesităţilor. 

Noi am fost sesizaţi de o plângere a dv. şi am profitat de inspecţia pe teren, ca 
să întrebăm. Ne-au spus că au trebuit să facă economii, dar că s-au ajuns. 

Dr. P. Tomescu: Dacă dv. luaţi impresiile dv. drept bune, şi ale mele drept 
rele, este o chestiune de apreciere. De aceea, am adus chestiunea în Consiliul de 
Miniştri. 

Noi am trăit pe creditul personal al medicilor, pe veniturile proprii ale 
spitalelor, care nu mai există astăzi. Vă rog însă să examinaţi situaţia şi veţi vedea că cu 
17 ,9% din prevederile bugetare nu se poate trăi. Or, acest buget a fost eronat făcut şi 
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atunci trebuie să tragem la răspundere pe cei cari au putut să facă un buget greşit, ori a 
fost făcut bine, dar reduceri aşa de enorme nu se pot suporta. 

M. Antonescu: 17,9% reprezintă procentul din cota lunară, sau din bugetul 
total? 

Dr. P. Tomescu: Din cota lunară. 
M. Vulcinescu: Dv. spuneţi că aveţi 837 milioane, şi din acestea s-au dat 150 

milioane. Aceasta înseamnă că aţi primit pe trei luni 17 ,9%, adică pe un an aproape 
80%. 

M. Antonescu: Prin unnare, veţi continua să daţi. 
M. Vulcinescu: 150 milioane înmulţit cu patru, fac 600 milioane. 
C. Anghelescu: 800 milioane erau pe trei luni sau pe un an? 
Dr. P. Tomescu: Pe trei luni. 
C. Anghelescu: Atunci, n-are dreptate domnul Vulcănescu. 
M. Antonescu: Domnule Vulcănescu, treceţi de teoriile dv. abstracte, sau de 

calculele dv. aritmetice, pe care eu le înţeleg foarte bine, căci nu poate fi chin mai mare 
decât acel al ministrului de Finanţe, într-o asemenea perioadă; şi vă asigur că sunt 
conştient de toate greutăţile pe care le creăm chiar noi, când insistăm de atâtea ori 
asupra nevoilor, care trebuiesc totuşi satisfăcute, căci un Stat nu este numai o problemă 
de echilibru bugetar, ci o problemă de viaţă naţională şi sunt momente când trebuie să-ţi 
jertfeşti chiar şi dogmele financiare, ca să păstrezi ordinea în Stat. 

Domnul ministru al Finanţelor şi domnul Vulcănescu, care este de multă 
vreme la Ministerul Finanţelor, ştiu cât de puţine sforţări neobicinuite am cerut 
Ministerului Finanţelor şi câtă măsură am pus totdeauna. În problemele sanitare însă 
trebuie să fim extrem de atenţi, pentru că totdeauna sfărşitul războiului se 
caracterizează printr-o serie de epidemii, şi starea de epuizare economică şi socială de 
astăzi, care este pretutindeni, şi ale cărei prime simptome, cu epidemiile de la noi, le-am 
văzut deja, nu mai ne dau dreptul să considerăm asemenea cheltuieli ca un plasament. 

Şi atunci, pentru că este un program sanitar de făcut, pentru că spitalele trebuie 
să funcţioneze, fiindcă ordinea sanitară din ţară este un element fundamental al ordinei 
generale, vă rog să faceţi toate sforţările în această direcţie. Problema este o problemă 
mult mai gravă şi mult mai mare. Trebuie să dăm spitalelor mijloace ca să poată 
funcţiona şi să satisfacă sănătatea publică. 

Şi mai ales domnii miniştri Netta şi Vulcănescu, cari au fost la Turnu-Severin 
şi au văzut ce înseamnă bombardamentele - după cum au fost în toate părţile-, trebuie 
să-şi dea seama de condiţiile grele în care trebuie să locuiască toată populaţia aceasta 
care a fugit şi trebuie să se gândească bine că nu putem lăsa ca bolile să se întindă. 

G. Netta: Fără îndoială. Trebuie să ne dea însă şi Ministerul Sănătăţii sprijin şi 
să ne înţeleagă şi durerile noastre, căci acestea sunt posibilităţile Statului, aceasta dăm. 

M. Antonescu: Vă rog să faceţi calculele cu cele 800 milioane pe trei luni, nu 
pe un an, şi atunci găsiţi soluţiile corespunzătoare. 

M. Vulclnescu: Voi verifica, căci nicăieri n-am dat cota aceasta de 17,9%. 
Probabil că este o sumă provizorie. 

M. Antonescu: Sunt bucuros să aud aceasta. Dar vă rog să nu fie un 
provizoriu care să se permanentizeze. 
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Dr. P. Tomescu: Domnul ministru al Finanţelor a aprobat 300 milioane, dar 
nu s-au dat decât 150 milioane. Eu vă solicit celelalte avansuri. 

M. Antonescu: Restul avansului deocamdată vă satisface pentru perioada 
aceasta. Pe urmă vom vedea. 

Consiliul de administraţie al Casei Naţionale a Asigurărilor Sociale a votat 50 
milioane lei, pentru ajutorarea asiguraţilor sinistraţi, şi 500 milioane lei pentru 
împrumuturi ipotecare, ce se vor acorda sinistraţilor 

Ca urmare a discuţiunilor avute aici, în legătură cu participarea Casei 
Naţionale a Asigurărilor Sociale la sprijinirea sinistraţilor, în Consiliul de administraţie 
al Casei Naţionale, în şedinţa de la 15 iunie, s-a hotărât să se dea 50 milioane pentru 
ajutorarea asiguraţilor sinistraţi de pe urma bombardamentelor. De asemenea. să se dea 
500 milioane fonduri pentru împrumuturi ipotecare sinistraţilor, pentru repararea sau 
refacerea locuinţelor distruse, de îndată ce împrejurările vor îngădui. 

Am pus această chestiune la ordinea de zi, pentru că dacă dv. vreţi să daţi 
aceşti 500 milioane, trebuie să intraţi în Federaţie, căci este un singur organ creat de 
lege, care se ocupă de aceasta. Dacă fiecare instituţie şi fiecare minister îşi va crea un 
organ şi fiecare va da. vom crea nemulţumiri, pentru că unul va da mai mult, unul va da 
mai puţin, iar de altă parte nu respectăm legea care s-a făcut. 

I. D. Enescu: Noi avem Casa Construcţiilor, care a dat împrumuturi. Dar este 
perfect: intrăm în Federaţie. 

C. Anghelescu: Atunci, vom trece în Jurnalul Consiliului de Miniştri o 
participare de 500 milioane a Casei Naţionale a Asigurărilor Sociale. 

M. Antonescu: Adăugaţi, vă rog, la Jurnalul Consiliului de Miniştri 500 
milioane, participaţia cu care intră Casa Naţională a Asigurărilor Sociale. 

Cererile lucrătorilor de la Atelierele C.F. Griviţa, relative la: a) construirea 
de adăposturi în apropierea locuinţelor distruse 

I. D. Enescu: Ei cer să li se facă barăci în care să poată locui. 
M. Antonescu: b) Accelerarea formalităţilor pentru recunoaşterea şi plata 

pensiilor pentru familiile celor morţi de pe urma bombardamentelor 
I. D. Enescu: Fiindcă de trei luni nu s-a primit. 
M. Antonescu: Cei cari n-au zece ani de serviciu împliniţi cer să aibă dreptul 

la pensie. Dacă este nevoie, să se schimbe în acest sens Legea riscului de război. 
Rog pe domnul ministru Marinescu să examineze această chestiune ... 
I. D. Enescu: Prevederea legală era că cei cari n-au 10 ani împliniţi n-au 

dreptul la pensie. Dar aceasta era pentru situaţii normale. 
M. Antonescu: ... Ţinând seamă şi de dispoziţiile legii din 1941, privitoare la 

victimele de război, şi militare, şi civile. 
Cererile lucrătorilor, pentru eşalonarea subscrierilor la împrumutul Apărării 

Naţionale în 12 rate 
Prevederea este că reţinerile se fac în cinci rate. Aceasta reprezintă o sumă 

prea mare, mai ales pentru cei sinistraţi. S-a făcut o deplasare de plata salariului, dar în 
realitate rămâne fără salariu, cel care a rămas şi fără nimic; şi pentru sinistraţi trebuie să 
examinaţi şi să vedeţi la ce ne ducem. 

Cererile întreprinderilor pentru plata resturilor datorate din furnituri 
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Care este situaţia actuală? 
G-ral Gh. Dobre: Ceva mai bună. Erau 12 miliarde, şi acum au rămas vreo 

3 miliarde. 
C. Anghelescu: S-a plătit masiv. 
I. D. Enescu: V-aş ruga să acordaţi eşalonarea pe 12 luni, fiindcă reţinerea 

numai pe 4-5 luni este prea masivă. 
M. Antonescu: Domnul general Orezeanu pune o problemă şi depune copia 

adresei trimisă domnului ministru Netta, în legătură cu eforturile pe care le face 
personalul C.F.R., cu riscurile pe care le-a avut în ultima vreme acest personal, care 
este atât de lovit, şi propune să se dea o indemnizaţie mai mare decât aceea din 
exerciţiul precedent. 

M. Vulcinescu: Este aceeaşi. Cere însă să se dea şi la eşaloanele evacuate. 
M. Antonescu: Considerând că nu este deosebire între personalul evacuat, 

dispersat, şi neevacuat sau nedispersat, pentru că această diferenţă nici nu există în fapt 
la Căile Ferate. 

G-ral Gh. Dobre: Adică ar trebui să ia toţi cei mari, cari s-au dus la Buşteni. 
C. Anghelescu: Să nu se exagereze. 
M. Vulcinescu: Este o situaţie pe care o au şi alte departamente, pentru unele 

servicii, unde se lucrează şi în dispersiune tot atât de activ, aşa încât este o problemă 
care ar trebui lăsată fiecărui ministru s-o rezolve. 

M. Antonescu: Dar nu şablon, pentru toţi, ci numai pentru persoanele care 
într-adevăr prestează o muncă de merit excepţional. 

Cred că acelaşi criteriu trebuie să-l dăm şi la Căile Ferate. 
Rog pe domnii miniştri - şi atrag atenţia în mod deosebit şi la Propagandă - ca 

numai celor cu merite excepţionale să li se dea. 
La Externe, la fel, să mi se prezinte mie notele, să nu se facă nici o propunere 

neaprobată de mine. 
Rog pe toţi domnii miniştri să cerceteze personal activitatea şi să dăm numai 

celor cari merită în adevăr, chiar dacă sunt evacuaţi sau dispersaţi, iar nu şablon, pe 
Direcţia cutare, căci facem iar nedreptăţi, şi profită unii cari nu merită. 

Domnilor miniştri, după experienţa pe care am făcut-o eu personal cu 
departamentele mele, vă rog să cereţi Direcţiilor Personalului să vă dea lista 
funcţionarilor în concediu cu salariu, şi veţi vedea ce surpriză veţi avea. Cereţi lista de 
funcţionarii în concediu, cu salariu, veţi vedea cât de mulţi sunt. 

G-ral D. Popescu: Eu am 36. 
G-ral N. Şova: Eu n-am nici unul. 
M. Antonescu: Vă voi face dovada şi dv., domnule general Şova, căci eu am 

obiceiul să nu vorbesc înainte de a mă informa, şi vă rog să mă credeţi că sunt. 
G-ral C. Pantazi: Sunt vreo câteva femei, care şi-au urmat bărbaţii. 
M. Antonescu: În sfârşit, vă rog să examinaţi dv. 
Raportul Comandamentului Corpului Pompierilor Militari, referitor la 

necesitatea sporirii cotei de cauciucuri pentru maşinile unităţilor de pompieri din ţară 
Am pus-o chiar eu în Consiliu, pentru că vreau să atrag atenţia în mod special. 
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. G-ral Gh. Dobre: Acum trei zile am dat foarte mult: o coloană întreagă de 
cauciuc. 

M. Antonescu: Voiam să v-o remit chiar eu şi să vă rog să ţineţi seama pentru 
Serviciul de pompieri. 

De asemeni, în ce priveşte serviciile de autovehicule sanitare pentru 
transportul cazurilor grave. 

Iată, de pildă, la Turnu-Severin - dacă vreţi dv. să vă notaţi, domnule ministru 
Tomescu - n-au nici măcar o salvare sau o dubă sanitară de transport, pentru cazurile 
grave. Nu au absolut nimic. 

Dr. P. Tomescu: Şi unde au, sunt imobilizate. 
M. Antonescu: Sunt la diferite instituţii - şi de aceea trag atenţia - unele 

dube, care nu mai funcţionează. Când se va face statistica tuturor maşinilor, de către 
serviciul dv., se va vedea dacă unele din ele nu pot fi folosite ca autobrancarde. 

La Turnu-Severin, de pildă, transportul răniţilor grav. În caz de 
bombardament, se face cu căruţele, spitalul fiind la mare distanţă. Vă închipuiţi ce iese 
din aceasta. Şi cum, din nefericire, Turnu-Severin continuă să fie încă foarte expus, eu 
pun problema, rugându-vă pentru toate localităţile care pot fi astfel expuse; şi rog şi pe 
domnul ministru Tomescu să examineze, împreună cu organele militare locale, şi să 
vadă de unde se pot procura autobrancarde, pentru ca măcar una, două, trei să fie în 
centrele mai mari, bineînţeles cu obligaţia să nu fie folosite decât sub controlul 
comandantului garnizoanei respective. 

G-ral Gh. Dobre: Aşa s-a făcut la Braşov. 
M. Antonescu: Pentru Turnu-Severin am făgăduit domnului general 

comandant al garnizoanei şi domnului medic-şef să trimitem, sau o dubă transformată 
în autobrancardă, sau altceva. De aceea, rog pe domnul ministru doctor Tomescu să se 
ocupe de aceasta, să vadă de unde se poate procura şi să trimiteţi acolo, pentru că 
numai comandantul garnizoanei stabileşte că nu poate fi folosită decât în caz de 
bombardament. 

Nemulţumirile create de aplicarea uniformă a regimului bonurilor 40% din 
recoltele proprietarilor sinistraţi sau cu bunuri pierdute în Moldova 

Domnilor miniştri, am primit o serie întreagă de cereri în această privinţă. 
Desigur că toţi proprietarii nu sunt prea fericiţi, pentru că de o parte, deşi s-au 

dat instrucţiuni, a întârziat imprimarea bonurilor foarte mult. Domnul ministru Ghiolu 
era de faţă, ieri, în Banat, când proprietarul ţăran, care era un adevărat boier al casei în 
care am mâncat cu domnul Mareşal şi cu toţi colegii din guvern, spune: ,,Am grâu, am 
vite chiar, cu care pot să plătesc, şi în vremea aceasta mie mi se ia recolta şi nu mi se dă 
decât 40%, dar trebuie să plătesc şi impozitele, şi subscrierea la împrumut în 
întregime." 

Nu este drept. Vă rog să grăbiţi. Deci, în primul rând, în ce priveşte bonurile, 
să se facă o circulară, şi rog pe domnul ministru Marcu să vorbească cu (sic!) domnul 
ministru Vulcănescu, şi să se facă note şi instrucţiuni pentru public, ca să se ştie, pentru 
că în modul acesta liniştim lumea; iar de altă parte facem ca toată lumea să ştie cum se 
folosesc. 
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_ _Deci, _întâi _lămuriri scurte şi generale, apoi cine poate să subscrie, precizarea 
categomlor, ş1 apoi ce se poate face cu aceste bonuri. In această privinţă Presa să 
comenteze şi să insiste asupra acestui lucru. 

Sunt însă, domnilor miniştri, unii proprietari, cari sunt sinistraţi din 
bombardament, cari şi-au pierdut o mare parte din avere; şi alţii cari, având bunuri în 
Moldova, şi-au pierdut acolo moşiile sau casele, prin bombardamente sau prin 
nefericirea ocupării teritoriului. 

Trebuie să examinăm situaţia acestora, fiindcă nu cred că trebuie să aplicăm un 
regim uniform proprietarului care n-a avut nici o pagubă, şi care contribuie la fel cu 
aceşti nefericiţi încercaţi de război, pentru ca acestor sinistraţi sau refugiaţi, când li se 
ia recolta, să li se plătească în întregime, nu 40%. 

G. Netta: Cine a venit la mine, le-am dat mai mult. 
M. Antonescu: Dar de ce să facem numai o procedură ocultă şi să nu facem să 

se vadă de lume şi actul drept pe care îl faceţi. 
C. Anghelescu: În practică nu se poate face. Se creează o serie întreagă de 

indispoziţii. Formula să circule, şi cei pentru cari trebuie să se facă excepţie să se 
prezinte la minister. 

M. Antonescu: Dar ffiră publicitate? 
C. Anghelescu: Prin prefecţi. 
M. Antonescu: Foarte bine. 
Atunci, rog pe domnul ministru g-ral Popescu să dea o circulară, ca prefecţii să 

transmită Ministerul Finanţelor date şi liste asupra proprietarilor sinistraţi, proprietari 
de bunuri agricole cărora n-ar fi drept să li se plătească recolta, numai cu 40% bonuri, 
pentru ca aceştia să poată să primească mai mult. Să vi le trimită dv., ca să le dăm 
Ministerului de Finanţe. 

C. Anghelescu: Să trimită direct la Finanţe. 
M. Antonescu: Dacă am da o notă ca - ffiră angajament - să se adreseze 

Ministerului Finanţelor, arătând situaţia lor, care va examina ce măsuri poate lua ca să-i 
ajute; căci are atâtea de flcut prefectul. 

Aceasta este formula: să se adreseze Ministerului Finanţelor, sau Ministerului 
Aprovizionării, care le va transmite Ministerului Finanţelor; fiindcă sunt unii cari n-au 
legătură cu Bucureştiul, şi Aprovizionarea este organul care merge la faţa locului. 

C. Anghelescu: Eu am dat ordin la Banca Naţională să se primească, în 
acoperirea creanţelor, asemenea bonuri. 

bonuri? 

În practică deci se găsesc soluţii. 
M. Antonescu: Până când credeţi dv. că ţinem situaţia cu aceşti 40% şi cu 

M. Vulcănescu: Cât timp avem nevoie să menajăm emisiunea. 
C. Anghelescu: Să fim mulţumiţi dacă ţinem la 40%. 
M. Antonescu: Am ascultat tot felul de oameni şi mari proprietari. 
Marea proprietate nu este numai un privilegiu; mai ales în împrejurările de azi 

este şi o mare sarcină. Dar am stat de vorbă, ieri, în Banat, unde nu există mare 
proprietate, cu sătenii de acolo, cari sunt boieri şi mari producători pe micul lor lot, cari 
au mentalitate de mari producători, şi vă mărturisesc că şi domnul Mareşal Antonescu 
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şi eu toată noaptea n-am avut în cap decât ce sisteme să facem, ca să organizăm acolo 
învăţământ, colonii de ţărani şi altele, pentru ca toată lumea să ia exemplu şi să vadă ce 
se poate lucra. 

Un ţăran care avea un hectar şi jumătate - trei jugăre - avea doi cai negri şi un 
mânz - o splendoare de cai -, avea vite, avea porci, avea vaci, o casă cu perdele, cu 
mobile lustruite, un adevărat boier, dintr-un teren de un hectar jumătate. 

A fost aşa de impresionat domnul Mareşal Antonescu că, spre nefericirea 
domnului ministru al Finanţelor, i-a dăruit un tractor. L-a întrebat ce-i lipseşte, şi 
fiindcă n-avea tractor, a spus săi se dea un tractor. Dar recunosc că merita mult mai 
mult decât un tractor, aşa exemplu era ţăranul Ureche de acolo, ca mod cum se 
organizează o gospodărie. 

Dar, domnilor miniştri, s-a pus problema aceasta, şi pe mine m-au judecat doi 
dintre ei. Au spus: ,,De o parte, aţi spus să mărim producţia. Am flcut tot ce am putut, 
ca să mărim producţia. Şi când am mărit producţia, dv. veniţi şi nu ne plătiţi decât 
atât." Rezultatul va fi că nu se va mai munci anul viitor cu aceeaşi grijă, şi producţia nu 
va mai fi aceeaşi. 

G. Netta: Noi nu luăm toată recolta, ci numai o parte. 
M. Vulclnescu: Din calculul flcut de noi, rezultă că socoteala de 40% nu va 

putea fi definitivă. 
Făcând socoteala ce reprezintă impozitele şi împrumutul, am ajuns la 

concluzia că 40% îi sunt suficienţi. Mai târziu, chiar noi contăm să le dăm. 
M. Antonescu: Cele 40% pe care le investeşte în impozite şi altele sunt în 

realitate tot o plată, tot bani pentru producător. Dar nu este potrivit, când ani de-a 
rândul, prin Presă, în întruniri, în manifestările domnului Mareşal Antonescu şi prin 
proclamaţiile Guvernului, i-am îndemnat pe toţi să producă mai mult, în momentul 
acesta să spunem: ,,Nu vă plătim, căci nu mai produce omul." 

M. Vulclnescu: De ce amânăm cei 20%? Pentru că în anii de recolte 
abundente şi, în general, nici un om nu lichidează toată recolta deodată. Păstrăm pentru 
toamnă, pentru munci etc. 

M. Antonescu: Dv. aveţi totdeauna formule foarte ortodoxe, dar ceva mai 
complicate. 

C. Anghelescu: Aceşti 40% nu sunt diluaţi; au o putere de cumpărare care este 
importantă. Şi aceasta ne este grija noastră; să nu-i scadă banii în buzunar. 

Propuneri în legătură cu situaţia refugiaţilor transnistrieni aşezaţi în Banat 
N-am primit încă - este vorba aici de o notă a Serviciului Special de Informaţii 

- situaţia lucrărilor referitoare la transnistrieni. Vă rog pe dv., domnule general 
Popescu, fiindcă domnul Strihan lipseşte, să vedeţi dv. care este situaţia şi, cu ocazia 
lucrărilor comisiei care se ocupă de situaţia funcţionarilor şi de repartiţia muncitorilor, 
să se termine şi lucrările referitoare la refugiaţii din Transnistria. 

I. D. Enescu: Comisia şi-a terminat lucrările. A rămas ca domnul general 
Vasiliu să fac! raportul. 

M. Antonescu: Nu l-am primit. Dar nu este vorba numai de raport, ci de 
măsurile imediate, care trebuiesc luate pe baza lui. De raport mi-a vorbit şi domnul 
general Vasiliu, dar trebuie sll. luăm şi măsuri practice. 
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Propuneri pentru finanţarea producţiei viticole 
Am primit o copie de pe adresa trimisă domnului ministru g-ral Dobre. 
G-ral Gh. Dobre: Am pus-o în Delegaţia Economică şi am rezolvat 

chestiunea sulfatului de cupru. 
M. Antonescu: Aţi văzut, cei cari aţi fost în Banat, cum un producător spunea 

că trebuie să plătească cu (sic!) 430 lei kilogramul de sulfat de cupru şi să vândă vinul 
cu 60 lei litrul. 

S. Ghiolu: Dar domnul Mareşal a întrebat: ,,Cu cât vrei să vinzi litrul de vin?" 
Ţăranul a răspuns întâi: ,,Cu 40 lei litrul nu-l pot vinde, pentru că pierd." ,,Dar cât 
câştigi dacă-l vinzi cu 60 lei litrul?" ,,30 lei". Şi ţăranul a adăugat la sfârşit: ,,Dacă îl 
vând cu 40 lei litrul, câştig numai 10 lei la litru". 

Explicaţia este că el nu câştiga suficient. 
C. Anghelescu: În chestiunea creditului pentru viticultori, am rezolvat 

problema de la 22 mai, când am trimis circulări tuturor sucursalelor Băncii Naţionale şi 
tuturor băncilor particulare, ca să acorde viticultorilor câte credite vor cere. Vom trece 
şi peste plafon, numai ca poliţele lor să fie satisfăcute. 

Deci, aceasta nu mai este o problemă pentru noi. 
M. Antonescu: În această întâmpinare, problema se pune din punct de vedere 

juridic, arătându-se gajurile şi celelalte garanţii reale, care se cer la acordările de 
credite. 

C. Anghelescu: Acestea sunt la instituţiile de credit specializat; la băncile 
particulare merge uşor. Trebuie revizuită Legea Creditului Agricol, ca să nu se mai 
pretindă atâtea garanţii. Aceasta este problema, dar noi, din punctul de vedere al Băncii 
Naţionale, am rezolvat-o. 

M. Antonescu: Vă rog să examinaţi şi dv. nota, ca să vedem ce putem face din 
punct de vedere financiar, rămânând ca apoi domnul ministru Marinescu să vadă care 
sunt măsurile ce trebuiesc luate pentru uşurarea formalităţilor de acordare a creditelor. 

C. Anghelescu: Cred că cea mai simplă soluţie este ca să trimiteţi acest 
memoriu Creditului Agricol şi să-i cereţi să facă propuneri, pe care să le examinaţi dv. 

M. Antonescu: Atunci dăm această adresă domnului ministru Vlădescu şi-l 
rugăm s-o trimită Creditului Agricol, cerându-i, în acelaşi timp, să facă propuneri în 
ceea ce priveşte uşurarea formelor juridice de acordare a creditelor. 

Ştiţi de ce am pus această problemă la ordinea zilei? Pentru că de nu ştiu câte 
ori ne-am ocupat de chestiunea aceasta a creditelor viticole, Banca Naţională a făcut tot 
ceea ce a putut, însă problema aceasta a gajurilor pentru viticultori este o problemă care 
durează de trei ani şi care se repetă la toate ocaziunile. Şi atunci, din acest punct de 
vedere trebuie să vedem dacă se poate adopta o soluţie nouă. 

C. Anghelescu: Guvernul trebuie să ştie că ct:reiÎle de credite ale 
agricultorilor sunt foarte puţine. Societăţile lor sunt acelea care fac plângeri totdeauna, 
dar în realitate agricultorii nu cer credite, pentru că probabil n-au nevoie. Am urmărit la 
fiecare bancă în parte şi am găsit foarte puţine borderouri verzi de ale agricultorilor. 

M. Antonescu: Cererile exploatărilor petroliere sinistrate din comuna 
Buştenari, judeţul Prahova 
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Domnule general Dobre, nu ştiu dacă dv. aveţi cunoştinţă de această cerere, 
care mi-a fost adresată de mai multe exploatări petroliere de la Buştenari. Se pune 
problema situaţiei create în urma pierderii depozitelor şi a conductelor, din cauza 
bombardamentelor. Se spune: ,,Depozitele şi conductele Societăţii «Concordia», 
singurul mijloc de transport pentru noi, sunt blocate, şi nu mai primesc ţiţei." 

S. Ghiolu: Sunt patru puncte în cerere. Am primit-o şi eu şi am răspuns. 
M. Antonescu: Se adaugă: ,,Preţurile obţinute în trecut din vânzarea ţiţeiului 

n-au îngăduit nici un fel de câştig, pentru a face rezerve, iar de preţurile fixate în 
ultimul timp n-am putut beneficia din cauza evenimentelor. Nu s-au plătit nici până 
astăzi diferenţele de preţ acordate de Ministerul Economiei Naţionale prin Decizia nr. 
55 din 9 februarie, deşi termenul de plată a fost de 30 zile. N-am primit nici diferenţele 
de preţ acordate prin Decizia Ministerului Economiei Naţionale, publicată în 
«Monitorul Oficial» nr. 63 din 1943". 

Şi atunci, atrăgând atenţia că aceste societăţi nu pot să funcţioneze decât 
concediind vremelnic lucrători, suspendând plăţile şi impozitele, în adresă se spune: 
„Vă rog să luaţi măsurile pe care le credeţi de cuviinţă, ca să nu fim supuşi la nici o 
penalitate, prin faptul încetării funcţiunii noastre, forţaţi de împrejurări." 

Societăţile cer o serie de avantajii în privinţa plăţii impozitelor. Rog pe 
domnul ministru Netta să examineze această cerere şi să-mi facă un referat, ca să pot 
răspunde ce putem face pentru aceste exploatări, din punct de vedere fiscal şi pentru 
celelalte feluri de plăţi, pentru că O-sa este în măsură să examineze aceste cereri, 
rămânând ca apoi eu să le dau răspunsul. 

S. Ghiolu: Sunt în curs decontări la Banca Naţională. Sunt diferenţe de preţuri 
la export în Germania. 

M. Antonescu: Regulament şi instrucţiuni pentru aplicarea legilor referitoare 
la organizarea muncii naţionale 

Am făcut decretul acela, foarte scurt, care stabilea regimul pentru chemarea la 
muncă. Domnul ministru Enescu a propus un regulament pentru organizarea muncii 
naţionale, cu dispoziţiuni generale şi alte măsuri, precizând şi stabilind funcţionarea 
acestui regim, pe baza dispoziţiunilor legii generale. 

I. D. Enescu: De acord cu Statul Major, Ministerul de Război şi Ministerul 
Afacerilor Interne. 

M. Antonescu: În acelaşi timp, Preşedinţia Consiliului de Miniştri şi Consiliul 
de Patronaj au întocmit o serie de instrucţiuni în legătură cu aplicarea Legii muncii 
naţionale. 

I. D. Enescu: Conform ordinului dv., am trimis acest regulament şi 

Consiliului Legislativ. 
M. Antonescu: Şi atunci, eu aş vrea ca, din aceste două texte, dacă 

regulamentul este absolut necesar, să-l publicăm. 
Aş ruga însă ca dv., domnule ministru Enescu, să trimiteţi mâine chiar câte o 

copie de pe regulament tuturor domnilor miniştri, cu rugămintea să-l citească şi să vadă 
ce trebuie adăugat de ministerul respectiv. Să se atragă, în special, atenţia domnului 
ministru Nemoianu în ceea ce priveşte chemările la muncă, pentru că apoi nu ne vom 
mai putea abate de la propriul nostru regulament de muncă. 
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Pe de altă parte, acest proiect să fie trimis tuturor domnilor miniştri ca să-şi 
facă observaţiunile şi să arate dacă urmează să mai adauge ceva la el sau nu, pentru ca 
de data aceasta să ajungem la o legiferare complectă şi odată cu regulamentul să plece 
şi instrucţiunile, pentru că, practic, în judeţele în care am mers în ultimele două 
săptămâni, măsurile acestea n-au fost aplicate. 

Lucrări cu privire la înfiinţarea şi funcţionarea Oficiului de Emigraţie a 
Evreilor 

Domnilor miniştri, pe baza unei însărcinări date de domnul Mareşal Antonescu 
şi a hotărârii unui Consiliu, s-a creat o conferinţă ministerială, pe care o prezidez eu şi 
din care fac parte: domnul general Popescu, domnul general Vasiliu, domnul general 
Şova, comisar pentru chestiunile evreieşti, şi rog să facă parte şi domnul ministru 
Vlădescu, pentru că sunt o serie de probleme care se pun în legătură cu românizarea; 
până acum am avut numai probleme în legătură cu emigraţia. 

Într-un asemenea cadru, pentru că nu vreau să fie o infinitate de comisiuni, noi 
instituiserăm, printr-un alt Jurnal al Consiliului de Miniştri, alte comisiuni care în 
ultima vreme nu funcţionau. Cum nu putem să facem prea multe organe şi cum această 
problemă a emigraţiei trebuie să fie stabilită uniform, rămâne numai această conferinţă. 

Primind de la dv., domnul general Şova, comunicarea relativă Ia plecarea 
vaselor şi întrebând pe domnul Mareşal dacă este vorba de un ordin dat de Domnia-sa, 
după dispoziţiunile date de mine, domnul Mareşal mi-a telefonat că ordinul trimis de 
Cabinetul Militar este anterior, este plecat de mai multă vreme de aici. La început, când 
Domnia-sa a dat dispoziţii, prin Preşedinţie Ministerului de Interne şi organelor acestui 
minister, a transmis acelaşi ordin şi prin Cabinetul Militar şi prin organele Armatei şi 
prin organele Marinei, dar aceasta nu însemnează că ordinul reprezintă o revenire faţă 
de dispoziţiunile date de mine. 

De aceea, vă rog să daţi drumul acelor vapoare. Condiţiunile au fost stabilite 
pe baza celor discutate şi admise în Conferinţa Ministerială. Pe urmă am discutat şi cu 
dv. Rămâne ca Ministerul de Interne, numai în ceea ce priveşte persoana domnului 
Cochinos şi ceilalţi, să vegheze, pentru că socotelile pentru trecut nu sunt lămurite. Nu 
puteam să ţinem vapoarele la Constanţa şi, în acelaşi timp, să avem evrei cari încarcă 
transporturi, contând că trebuie să plece. 

Vă rog să luaţi măsuri ca vapoarele să poată pleca. 
G-ral N. Şova: Este o chestiune de detaliu: între cele patru vase, este unul cu 

pavilion român, care, potrivit legilor noastre, nu poate ieşi din apele teritoriale 
româneşti. E vorba de „Smirny". 

M. Antonescu: Eu am crezut că toate vasele sunt sub pavilion turc. 
G-ral N. Şova: Toate celelalte sunt sub pavilion turc; acesta este român. 
M. Antonescu: Atunci „Smirny" rămâne pe loc. Vă rog să-mi faceţi o notă, în 

care să examinaţi situaţia. 
G-ral N. Şova: După aceea, s-a anunţat un alt vapor turcesc, ca să ducă 

emigranţi evrei. Or, dv. ştiţi că s-a hotărât ca altele să nu mai vină; pentru alte vapoare 
care ar veni, în viitor, să nu se mai admită să transporte evrei. 

M. Antonescu: De altfel, noi ne vom întâlni, pentru că domnul Lecca urmează 
să ne aducă datele referitoare la sumele depuse. Vă rog să cereţi domnului Lecca toate 
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aceste date. Noi am aprobat, cum ştiţi, plecarea, cu condiţia ca, odată cu aceşti 
emigranţi, să plece şi toţi copiii evrei aduşi din Transnistria şi toţi cei aduşi din Ungaria 
şi din Transilvania de Nord în ultima vreme, a căror situaţie aici nu este legală; după 
cum trebuie să plece şi toţi acei cari se găsesc în situaţii asemănătoare. 

G-ral N. Şova: De altfel, pot să vă dau câteva date precise, pentru orientarea 
dv. Toate vasele acestea, care sunt anunţate să plece, au o capacitate de transport mică. 
,,Kazbeck" trebuia să plece, însă n-au sosit evreii pe cari trebuia să-i îmbarce acest vas, 
cu trenul la Constanţa. 

Dv. aţi dat ordin să plece imediat. 
M. Antonescu: Fiindcă am primit înştiinţarea că este ultima zi a contractului 

şi dacă expira acest termen al Convenţiei încheiate la Constantinopol, nu se mai putea 
face transportul şi ar fi însemnat să ne complicăm situaţia cu acest vapor. 

G-ral N. Şova: Acest vas are o capacitate de 600 persoane, iar celelalte au o 
capacitate şi mai mică. Astfel, ,,Mefkury" are o capacitate de 200 persoane, ,,Bulbul" 
are capacitatea de 400 persoane, iar ,,Morina" are o capacitate de 250 persoane. Aceste 
vase ar urma să plece. După ele, nu mai pleacă altele. 

M. Antonescu: Rog să se dea dispoziţii domnului Simionescu, care a 
stenografiat conferinţa pe care am avut-o cu delegaţii birourilor evreieşti de emigrare, 
să trimită un exemplar din această stenogramă domnului ministru g-ral Şova. I-am 
ascultat pe toţi aceşti delegaţi şi ei au pus o serie de probleme în legătură cu vasele. Au 
arătat că s-ar putea transporta mai uşor cu vase mici şi ar fi şi riscuri mai puţine. 

Vă rog, domnule general Şova, să examinaţi toate aceste lucruri şi după ce 
domnul Lecca ne va comunica datele referitoare la sumele primite ne vom întruni din 
nou în conferinţă. 

G-ral N. Şova: Domnule prim-ministru, noi stăm pe acelaşi principiu. 
Serviciul Maritim Român şi-a luat sarcina să facă aceste transporturi, fie cu vase 
proprii fie cu vase închiriate de la particulari. 

M. Antonescu: Foarte bine. 
G-ral N. Şova: Se găsesc destule vase cu pavilion român, care pot fi utilizate 

ca atare. 
M. Antonescu: De la început ştiţi care a fost punctul de vedere. Atunci când 

am oprit vasele să plece, am făcut-o ca să nu se comită abuzuri. Dacă putem face noi 
transporturile, cu atât mai bine. 

Nu ştiam că „Smimy" este sub pavilion românesc. 
Vă rog să examinaţi dv., dacă nu daţi pe ,,Alba-Iulia", ce alte vase proprii ale 

S.M.R.-ului sau închiriate pot să facă transporturi, rămânând ca la prima conferinţă să 
atragem atenţia reprezentanţilor evreilor să nu mai aducă nici un alt vapor străin, pentru 
că în felul acesta nu va mai pleca nici un evreu. 

Fiindcă domnul Zissu22 se ocupă de această chestiune, vă rog să-l chemaţi la 
dv. şi să-i spuneţi că s-a dat autorizare pentru „Kazbek", al patrulea vas fiind sub 
pavilion românesc şi că se examinează problema să nu se mai trimită de aici înainte 
vapoare străine cu emigranţi evrei, rămânând ca aceste transporturi să se facă cu (sic!) 
vasele S.M.R.-ului sau cu alte vase afretate, pe bazele stabilite. 

22 Al. Zissu, preşedintele organizaţiei sioniste din România. 
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Hotărârile Consiliilor de Miniştri pentru care nu s-au primit comunicări de 
executare de la ministere 

La 22 mai am rugat pe domnul ministru al Finanţelor şi pe domnul guvernator 
al Băncii Naţionale să examineze măsurile excepţionale ce trebuiesc luate în sprijinul 
întreprinderilor comerciale şi industriale din teritoriile ocupate; ca să examineze 
problema creării unui fond comun - astfel cum l-am discutat noi într-un Consiliul de 
Miniştri - pentru despăgubirea întreprinderilor petroliere sinistrate de bombardamente, 
cum am discutat noi în Consiliul de Miniştri, imediat după bombardament, la 6 august 
1943; să se studieze şi să se găsească formula tehnică a compensării contribuţiei la 
împrumutul Apărării Naţionale a agricultorilor, comercianţilor şi industriaşilor, cu 
creanţele pe care aceştia le au împotriva Statului. Aceasta s-a făcut. Aţi comunicat în 
legătură cu bonurile pentru agricultori, comercianţi şi industriaşi. 

C. Anghelescu: S-a comunicat şi pentru ceilalţi. Pentru teritoriile ocupate v-am 
trimis o adresă confidenţială, secretă, fiindcă acolo erau şi o serie de sume de bani. 

M. Antonescu: N-am primit. 
Pe domnul ministru al Finanţelor şi pe domnul ministru Vulcănescu îi rog să 

reexamineze chestiunea fondului comun. 
M. Vulcinescu: Am examinat-o. A fost o conferinţă chiar la Banca Naţională 

şi s-a ajuns la anumite concluzii. 
C. Anghelescu: Acum este pe cale de finanţare directă, fiindcă fondul comun 

nu se mai poate mări. 
M. Antonescu: În ce priveşte pe domnul ministru g-ral Dobre şi pe domnul 

ministru Ghiolu am rugat să fie examinată situaţia Societăţii ,,Astra", de către 

contenciosul dv. 
Cred că şi domnul ministru Marinescu îşi aduce aminte de situaţia Societăţii 

,,Astra", în raport cu dreptul de dispoziţie asupra fondurilor Societăţii ,,Astra", 
semnalând că este o lege special făcută pentru Societatea „Astra", ca să poată funcţiona 
din punct de vedere al actelor de gestiune obicinuită socială, dar a cărei situaţie nu este 
clarificată; pentru că pe baza conflictului de legi de drept internaţional privat noi putem 
să recunoaştem apariţia societăţii, care îşi continuă funcţionarea în Olanda, dar nu 
putem să intrăm în amănunte, ca să vedem dacă societatea este legal constituită şi 
funcţionează legal sau nu, şi că, prin urmare, trebuie să ţinem în indisponibilitate 
beneficiile, rezervele şi toate celelalte, atâta vreme cât situaţia societăţii nu este tranşată 
în fond. 

S. Ghiolu: S-a discutat chestiunea, dar fără să se însărcineze ministerul să facă 
ceva. 

M. Antonescu: V-am rugat să examinaţi situaţia juridică. 
Rog pe domnul ministru Marinescu, fiindcă problema a avut şi la Ministerul 

Justiţiei unele aspecte, şi le are încă, ca, împreună cu Ministerele Economiei Naţionale 
şi cu Industria şi Comerţul, să examineze situaţia ca să nu avem noi, Statul, răspundere. 
Aceasta mă interesează în principal. 

Ce s-a Bcut cu Sanatoriul de la Valea Iaşului? 
I. D. Enescu: S-a început lucrarea. 
M. Antonescu: Prin urmare, s-a tranşat controversa. 
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I. D. Enescu: Da. 
M. Antonescu: Ministerul Finanţelor: problema schimbului de 

Reichskreditkassenscheine, acelea militare, pe care le-a semnalat domnul ministru 
general Pantazi. 

Aţi răspuns, domnule Vulcănescu? 
M. Vulcinescu: V-am răspuns în nota generală cu privire la lichidare. 
M. Antonescu: Problema depozitelor de mărfuri din vămi 
Vă rog ca toate depozitele să fie în permanenţă dispersate. 
Dv. aţi dat fonduri pentru organizarea centrelor de mic ajutor. Problema 

punându-se în Mehedinţi, unde am văzut ce mult a folosit Patronajul, domnule Stati, vă 
rog să daţi o circulară tuturor organelor Patronajului, ca acolo unde sunt comitete ale 
Patronajului evacuate, să le înceteze activitatea directă şi dreptul de dispoziţie asupra 
fondurilor. 

M. Stati: Este deja dată circulara. 
M. Antonescu: Am găsit conflict de atribuţii la Mehedinţi, unde Comitetul de 

Patronaj, evacuat de la Cernăuţi, continua să dispună el de fonduri. 
M. Stati: I-am obligat să verse şi fondurile. 
M. Antonescu: Trebuiesc vărsate fondurile. Să verificaţi dv. şi să repetaţi 

circulara ca să verse fondurile la Comitetele locale, şi să nu se dea drept de dispoziţie 
decât prin Comitetele locale, chiar dacă se raportă la refugiaţii din circumscripţia 
Comitetului evacuat. Acela să colaboreze. Dar nu ştiu cum aţi dat dv. dispoziţie. 

Domnule Netta, eraţi şi dv. de faţă când s-a pus problema şi nu primise aceasta. 
M. Stati: Cel puţin de o lună este dată. 
M. Vulcinescu: Mai aveţi 7 milioane. 
M. Stati: S-a spus categoric: Comitetele evacuate încetează orice operă de 

asistenţă. 

M. Antonescu: Iată situaţia găsită la Mehedinţi: s-au dat 10 milioane credite 
prin Ministerul de Interne, adică posibilităţi pentru Consiliul de Patronaj de la 
Mehedinţi. S-au dat 3 milioane din aceştia. După aceea a venit Patronajul de la 
Cernăuţi, care dispune de 2 milioane şi ceva. 

M. Stati: Patru milioane am dat noi, de la centru. 
M. Antonescu: S-au oprit toate plăţile, în afară de cele patru milioane date de 

dv., de celelalte trei milioane, dându-se un ordin circular ca să nu se mai facă plăţi; şi 
Patronajul neavând direct bani la Mehedinţi - avea Prefectura I O milioane - după ce a 
dat cele 4 milioane date de dv., cele 7 milioane trimise de Minister la Prefectură n-au 
mai fost plătite, fiindcă ordinul era să nu se plătească decât de Patronaj din fondurile 
lor, iar Comitetul de Patronaj de la Cernăuţi n-a plătit şi n-a dat bani, spunând că el are 
propria lui misiune. 

Aceasta este situaţia ascultată alaltăieri în conferinţa administrativă acolo. 
Probabil că trebuie dat ordin mai precis. 

De asemeni, vă rog să-mi arătaţi situaţia de la Mehedinţi, dacă mai sunt nevoi 
acolo şi din ce fonduri trebuie să se plătească. 

Domnul ministru Vulcănescu, când a examinat problema, a spus că cele 
7 milioane date iniţial pentru ajutorare la Mehedinţi, şi care nu fuseseră întrebuinţate 
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până la data când venise ordinul că swnele nu se dau decât prin Patronaj, rămân la 
dispoziţia Ministerului de Interne, pentru alte plăţi, alte lucrări de ordin tehnic. Şi 
atunci când eu am întrebat de unde să se plătească, domnul ministru Vulcănescu a spus: 
,,Din fondurile de la Cernăuţi întâi şi apoi din fondul de trei sute milioane pe care noi l-am 
pus la dispoziţia Patronajului". 

Cum fondul de trei sute milioane ştiu că a fost pus la dispoziţie, în principal, 
pentru organizarea centrelor de mic ajutor, care presupun o serie întreagă de investiţii, 
cwnpărări de materiale, aşezare, organizare şi altele, vă rog să cereţi de la domnul 
colonel Mihuţ să facă o notă de întrebuinţarea celor trei sute milioane care au fost puse 
la dispoziţie, ce a mai rămas din cele 200 milioane date pentru refugiaţi şi care, în 
parte, s-au plătit - dacă a mai rămas ceva - şi dacă Patronajul mai dispune de aceste 
fonduri de sume care să le destine micului ajutor, în oraşele anterior bombardate, 
pentru că altfel ajungem, ca la Mehedinţi, să nu se mai poată distribui micul ajutor. 

M. Vulclnescu: Aceste trei sute milioane au fost întrebuinţate pentru unităţile 
de intervenţie. Aşa mi-a prezentat domnul Mihuţ situaţia. 

M. Antonescu: Eu am obiceiul, când spun un lucru, să-l gândesc. 
Întrebuinţarea acestor trei sute milioane am examinat-o cu domnul Mihuţ şi la 

Cabinetul meu se găseşte un dosar. Domnul Lăzărescu să-l pună la dispoziţie domnului 
ministru Vulcănescu, ca să vadă pentru ce servesc cele trei sute milioane. 

M. Vulclnescu: Pentru uniforme şi aprovizionări am mai dat şi alte sume 
înainte de punerea legii în funcţiune. 

M. Antonescu: Domnule Vulcănescu, dar Patronajul a îmbrăcat câteva mii de 
copii nwnai din Bucureşti, pe cari i-a trimis. Dv. aţi văzut coloniile acestea. Îi ia 
dezbrăcaţi, murdari, plini de insecte şi în coloniile Patronajului sunt toţi îmbrăcaţi în 
uniformă, îngrijiţi şi hrăniţi. 

De unde vreţi să mai scoată bani Patronajul? Şi dacă din aceiaşi bani vreţi să 
se dea micul ajutor pentru sinistraţi, şi să se facă depozite pe centre regionale, pe 62 
centre pe întreaga ţară, sau pe 32 centre regionale - cu mijloace de tracţiune ca să se 
poată deplasa, cu trei sute milioane, ne reîntoarcem la cei cinci peşti. 

Prin urmare, rog pe domnul Stati să ne aducă, pentru Consiliul viitor, situaţia 
exactă cu întrebuinţarea banilor şi ce ar mai avea nevoie. 

Revizuirea legăturilor telefonice în zonele de dispersiune 
Legăturile telefonice funcţionează prost, şi rog pe domnul ministru Vlădescu 

să cheme pe domnul preşedinte Miclescu şi să-i spună următorul lucru: alaltăieri 
vorbeam la Bucureşti, prin firul care se zice direct al Preşedinţiei, cu Snagovul; şi în 
acelaşi timp vorbeam la Snagov cu domnul ministru Davidescu, secretarul general al 
Ministerului de Externe, exact pe acelaşi fir. Cum se face minunea aceasta nu ştiu. Dar 
am făcut experienţa alaltăieri. 

Ştiu, de altă parte, că atunci când trebuie să vorbim între noi, când este vorba 
de locurile de dispersiune, este un chin întreg. Sunt unele părţi unde se poate vorbi 
bine, dar, din păcate, în general, se vorbeşte destul de rău. 

Domnule general Orezeanu, într-un Consiliu de Miniştri s-a stabilit să se dea 
zece maşini Consiliului de Patronaj, pentru care domnul ministru general Dobre a 
dispus să se dea cauciucuri. 
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După ce a luat cauciucurile Calea Ferată şi aceasta este condiţia sub care s-au 
dat cauciucurile; a fost vorba să se întrebuinţeze cele zece maşini pentru acţiunea de 
evacuare a ministerelor ce mai aveau nevoie - după ce a luat cauciucurile, Calea Ferată 
a trimis o adresă Patronajului, să-i mai dea trei dintre camioane, încă trei zile, după care 
le va lua. De asemeni, Patronajul să facă toate conturile de plăţi, pentru transporturile 
care s-au flcut cu cele zece autovehicule, în perioada anterioară. 

Eu convin că această Cale Ferată poate să facă o foarte bună socoteală a 
banilor săi. Dar în momentul când unei societăţi particulare, ca S.T.B.-ul, noi nu-i 
mărim prea mult tarifele, ca să nu lovim în populaţia săracă - şi este drept, punem toată 
grija, ca să fie un echilibru şi eu însumi le-am spus: nu contaţi pe majorări de tarife 
antisociale, fiindcă nu este momentul ca să le putem acorda; vom găsi mijloace să vă 
dăm alte avantaje, ca să compensăm, dar nu săriţi la tarife prea mari, căci înrâuresc şi 
salariile şi nemulţumesc şi lumea - Calea Ferată, pentru Patronaj, care este un serviciu 
de Stat, având cauciucurile date de Ministerul Înzestrării, nu numai că-i cere înapoi 
maşinile, ci îi spune: ,,Nu-ţi mai dau automobile", dar cere săi se plătească retroactiv 
transporturile flcute în interes general şi pe baza unor măsuri de evacuare luate de 
guvern. 

G-ral T. Orezeanu: S-au dat cinci. 
M. Stati: Cinci s-au dat în realitate, deoarece Calea Ferată a arătat că nu poate 

da mai multe, şi a promis că va da mai multe ulterior. Atunci, înţelegând nevoile Căilor 
Ferate şi ţinând seamă de nevoile noastre momentane, am convenit să ni se dea aceste 
cinci camioane, rămânând să se complecteze ulterior. 

G-ral T. Orezeanu: Dacă va fi nevoie. 
M. Antonescu: Domnule general, eu aud pe doamna Mareşal cum se plânge 

de greutăţile de transport. 
Doamna Mareşal mi-a dat o adresă a domnului Măldărescu şi eu vreau să vă 

întreb atât: Dv. credeţi că Consiliul (sic!) de Miniştri se întruneşte ca să vă trimită avize 
dv., unitate în subordine, sau dispoziţii? Ca să ştiu ce-mi rămâne de făcut. 

Când se dă un ordin de Consiliul de Miniştri, se execută şi nu mai discutăm 
nimic. 

S-au dat zece autovehicule pentru Consiliul de Patronaj. Cele zece 
autovehicule vor rămâne la dispoziţia Consiliului de Patronaj, care are nevoie de ele, 
pentru că are pretutindeni mii de copii, de care nu poate să îngrijească flră asemenea 
mijloace de transport, şi trebuie săi le daţi. S-a stabilit odată. Să nu pierdem vremea, 
pentru zece automobile, şi să discutăm de atâtea ori. 

În ce priveşte rechiziţiile, iată, la 31 mai spusesem: ,,Publicitate prin ziare, 
asupra normelor după care trebuie să se facă plata rechiziţiilor". 

Vă rog foarte mult, domnule ministru general Arbore, ca, ţinând seamă de nota 
dată domnului ministru al Finanţelor, cu privire la plata rechiziţiilor, din punct de 
vedere financiar al utiliz.ării bonurilor, ca şi dv. să adăugaţi la ea tot ce credeţi, în 
legătură cu executarea lor în fapt şi să le dăm în presă. 

Al. Marcu: Să ni se dea textul. 
M. Antonescu: Tot pentru Direcţiunea Generală a Căilor Ferate: programul de 

transport pentru motorina uşoară şi situaţia distribuirii motorinei în ţară. 
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Faţă de constatările făcute şi faţă de nevoile care sunt acum în toate părţile, 
trebuie ca miercuri să veniţi împreună cu domnul ministru Ghiolu, fiindcă domnul 
ministru g-ral Dobre are destule ... 

G-ral Gh. Dobre: Avem Delegaţia Economică pe la ora 8. 
M. Antonescu: Atunci, după Delegaţia Economică la opt jumătate, să vină şi 

domnul Cezar Popescu şi de la Tracţiune dv., căci trebuie să stabilim programul. 
Domnul Mareşal Antonescu este foarte preocupat şi dânsul, fiindcă, din infor

maţiile pe care le avem, pretutindeni sunt nemulţumiri din cauza lipsei de motorină la 
mori şi a lipsei de petrol la unele mori; după cum, şi pentru tractoare lipseşte. 

Instrucţiunile sunt ca o dată cu secerişul să se facă şi desmiriştirile. Dacă n-au 
tractoarele cu ce să meargă, nu se poate face nimic. 

Toată afacerea nu este o afacere de Industrie şi Comerţ, ci este o afacere de 
transporturi, şi atunci câteva zile, până când facem o distribuţie pe întreaga ţară, 
organizăm transporturi speciale cu acest scop. 

Şi domnul Mareşal Antonescu este de aceeaşi părere, că trebuie să se facă 
imediat un program de câteva zile, scurt şi repede, pentru distribuţia în ţară. În timpul 
acestui transport şi acestei distribuiri, încetăm alte furnizări şi alte transporturi, ca să 
putem scăpa de această situaţie grea, care pe urmă va înrâuri desigur şi condiţiile de 
desmiriştire, după cum va aduce mari servicii şi va linişti lumea, căci sunt multe mori 
ţărăneşti - şi am găsit aceeaşi situaţie în Mehedinţi, în Argeş şi în alte părţi - care 
lipsesc de motorină. 

Rog deci pe domnul ministru Ghiolu ca până atunci să pregătească lucrarea, 
iar domnul general Orezeanu să examineze toate posibilităţile de cisterne şi de 
transporturi, pentru ca miercuri seara să adoptăm o soluţie în această privinţă, pe care s-o 
comunicăm şi Marelui Stat Major, care să arate liniile de care are nevoie special, şi să 
vă combinaţi cu Marele Stat Major. 

În ce priveşte transporturile de lemne, am văzut că au mai sporit. Dar cu 
aceeaşi ocazie, domnule general Orezeanu, vă rog foarte mult să aduceţi şi programul 
pentru transporturi de lemne; iar pe dv., domnule general Bădescu, vă rog să vă duceţi 
la domnul Orezeanu înainte şi să-i indicaţi unde aveţi depozite de lemne pe liniile 
secundare, ca să vedem ce program facem, ca să mai stimulăm puţin transporturile, 
pentru că este o afacere de transporturi, şi fără un efort special din partea Căilor Ferate 
nu putem face nimic şi riscăm să rămânem fără lemne, în Bucureşti, la iarnă. 

Cererea Sindicatului Artelor Frumoase pentru ajutorarea pictorilor şi 
sculptorilor sinistraţi 

Propunerile Corpului artiştilor plastici pentru înfiinţarea unui fond de 3 
milioane lei pentru ajutorarea imediată a artiştilor plastici, cari se găsesc în mare 
nevoie 

Nefiind aici dl. ministru Petrovici, rog să i se trimeată o adresă, prin care să i 
se comunice hotărârea ce se va lua. 

lată care este situaţia, domnule ministru al Finanţelor: sunt foarte mulţi din 
pictorii noştri buni... 

G. Netta: Să dea tablourile mai ieftin, domnule prim-ministru; cumpărăm şi 
noi. Ei ţin la preţuri. 
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M. Antonescu: Dvs. cumpăraţi tablouri de la pictorii consacraţi, cari nu mor 
de foame. Şi dacă vine un pictor tânăr şi vrea să vă vândă un tablou, dvs. vă uitaţi la 
semnătură şi nu cumpăraţi. 

Iată, Lucian Grigorescu, premiat de dvs., domnule general Pantazi, la expoziţia 
pictorilor militari. I-aţi dat un premiu mic, desigur, pentru că sarcina dvs. nu este să daţi 
premii şi pictorilor. Dar iată un om ca acesta, de talent, care, ca pictor de război, n-a stat 
aici să facă pictură şi bani, şi care a ajuns într-o situaţie foarte grea. 

Sunt mulţi dintre pictori cari şi-au pierdut tablourile, materialul de pictură şi 
chiar şi îmbrăcămintea, din cauza bombardamentelor. Unii dintre ei au ajuns într-o 
situaţie foarte grea: şi-au pierdut şi atelierele şi casele. 

Ei cer să li se aprobe un fond de 3 milioane lei pentru ajutorarea artiştilor cari 
se găsesc în mare nevoie, şi 3 milioane lei nu cred că este o sumă chiar atât de mare, 
domnule ministru al Finanţelor. S-o găsim pe undeva; dacă nu, ne apucăm să facem o 
listă de subscripţie. 

C. Anghelescu: 30%, adică un milion lei, dă Banca Naţională. 
G. Netta: Cine mai dă, domnilor? 
(ilaritate) 
M. Antonescu: Eu am cumpărat de la Salonul Artelor câteva tablouri 

frumoase. Voi da şi eu încă ceva, dar trebuie să-i ajutăm pe oamenii aceştia. 
Războiul, este adevărat, este un lucru crâncen, dar oamenii aceştia nu trebuiesc 

lăsaţi să moară de foame. 
G. Netta: Ministerul Culturii Naţionale să facă propuneri. Noi vom reduce de 

la alte capitole şi le vom da. 
O. Vlidescu: Ministerul Culturii Naţionale are un fond de subvenţii: vreo 60 

milioane lei. 
G. Netta: Domnul guvernator v-a înlesnit, domnule ministru Petrescu, că v-a 

dat un milion lei. Vă rog să vedeţi cum faceţi cu restul. 
M. Antonescu: Am primit o informaţie referitoare la maicile de la Văratec, 

care nu şi-au primit salariile din aprilie. Am fficut o notă pentru Ministerul Cultelor. Vă 
rog să verificaţi, domnule ministru Petrescu, şi să mi se răspundă la notă, dacă s-au 
trimis sau nu bani acolo. 

Întâmpinarea dlui I. Gabroveanu, în legătură cu necesitatea unui comunicat 
lămuritor pentru aplicarea Legii sinistraţilor 

Domnul Gabroveanu pune problema modului cum funcţionează moratoriul şi 
pe urmă adaugă: ... creditorul putând lua măsuri asigurătoare sau de conservare ... 

Este o terminologie greşită. Vorbeşte de cesiune şi poprire. Rog pe dl. ministru 
Marinescu să examineze, împreună cu dl. guvernator Anghelescu, această chestiune. 

C. Anghelescu: O examinăm, dar nu ieşim din lege, care este complectă. 
Acum, dacă se înfiinţează şi Federaţia ... 

I. Marinescu: Urmările sunt suspendate timp de 6 luni de zile. 
M. Antonescu: Cererea dlui Nicolae Drăgan relativă la necesitatea aplicării 

unor măsuri care să oblige la plata chiriilor pe chiriaşii evacuaţi 
Un alt cetăţean îmi trimite această întâmpinare şi cere ... 
I. Marinescu: Este rezolvată, domnul prim-ministru. Acum s-a îngăduit să se 

dea ordine de evacuare. 
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M. Antonescu: Domnilor, mai am o singură chestiune: domnul Mareşal a fost 
în Moldova şi a vorbit cu domnul general SchOrner şi domnul general Schorner i-a 
cerut numai un miliard lei pentru nevoile militare germane în România, faţă de 3 miliarde 
lei cât cerea domnul Clodius. Rugasem pe domnul Mareşal să vorbească cu domnul 
general Schomer asupra acestor nevoi, ca să avem preciziuni asupra nevoilor reale, mai 
ales că se pune şi chestiunea aprovizionărilor. 

Probabil că dl. general Schomer ne va trimite unele amănunte. Singura 
problemă care se pune este dacă dl. general Schomer a calculat în acest miliard şi 

transporturile şi telefoanele. Vom vedea din nota pe care ne-o va transmite Cabinetul 
Militar. 

În orişice caz, vă rog s-o cereţi Cabinetului Militar, înainte de orişice discuţie, 
pentru că dl. general Schomer a dec,larat că, primind un miliard lei, este mulţumit cu 
această sumă, în aşa fel că problema se simplifică foarte mult. 

Şedinţa se ridică la ora 21, 15. 

Stenografi: D. Fierăscu şi N. Dumitrescu 

.... 
D.A.NI.C.,fond P.C.M, Cabinetul Ion Antonescu, ds. 222 (fost 221)/1944,f 493-579 

12. 1944 iulie 1. Mareşalul I. Antonescu atrage atenţia că preţurile 
pieţei în Bucureşti au crescut foarte mult şi trebuie să se ia măsuri pentru 
oprirea speculei şi pentru aprovizionarea pieţei cu cantităţi suficiente de 
produse; mâna de lucru, combustibilul şi uleiurile, de asemenea, s-au scumpit 
extraordinar de mult; nu are nevoie de nemulţwniri ale muncitorilor; 
circulaţia produselor să se lase liberă în ţară, dar să nu iasă nimic peste 
graniţă; se discută proiectul unei legi privind comercializarea şi circulaţia 
produselor agricole, aprovizionarea şi finanţarea recoltei etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de sdmbdtd, I iulie 1944 

Şedinţa se deschide la ora l 0,45, sub preşedinţia domnului Mareşal I. 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Participă domnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; g-ral 
Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi ad-interim ministrul Economiei Naţionale; 
Gheron Netta, ministrul Finanţelor; Petre Nemoianu, ministrul Agriculturii şi 
Domeniilor; Ovidiu Vlidescu, subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi 
Inventarului; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; Mircea 
Vulcinescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; C. Anghelescu, guvernatorul 
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Băncii Naţionale; Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi 
Minelor; N. Mareş, preşedintele Uniunii Sindicatelor Agricole; C. Pandele, directorul 
Mişcării Fondurilor. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule Nemoianu, a început treieratul? 
P. Nemoianu: A început treieratul orzului, şi în unele părţi treieratul grâului. 
Mareşal L Antonescu: Trebuie activat în chestiunea treieratului împreună cu 

toată administraţia. Să vedeţi ca ţăranii să înceapă să întoarcă miriştele imediat. 
Trebuie mereu încurajat în direcţiunea aceasta, şi să spuneţi: ,,Cine prăşeşte de trei, 
patru ori şi cine întoarce miriştea, munca lui este plătită cu surplusul de producţie". Am 
spus domnului Vlădescu să facă prin Radio şi Presă astfel de comunicări. Cine prăşeşte 
de trei, patru ori porumbul îşi scoate plata cu surplusul de producţie. Chiar în Banat mi 
s-a spus de către ţărani că ei nu prăşeau porumbul decât de două ori şi că după 
îndemnurile care au fost date de administraţie au prăşit de trei, patru ori şi au avut 
rezultate mult mai bune. Trebuie mereu să reamintiţi ţăranilor lucrul acesta: să întoarcă 
miriştea, să facă ogoruri şi arăturile de două, trei ori. Să arătaţi ţăranilor care este 
folosul practic. 

În 1940, când am dat dispoziţiuni şi sfaturi ţăranilor în această direcţie, mi s-a 
spus de către domnul Mareş atunci că dacă voi reuşi să determin ţăranii să întoarcă 
miriştile, să are de două, trei ori, să prăşească de două, trei ori, voi fi un om mare. În 
multe părţi, sfaturile care au fost date au fost ţinute în seamă de către ţărani şi şi-au 
dublat producţia. Acolo unde nu s-a insistat destul asupra acestei chestiuni, nu s-au pus 
în aplicare sfaturile noastre. 

Dacă porumbul se prăşeşte de trei, patru ori se dublează producţia. 
Trebuie zilnic să daţi comunicate la Radio şi prin Presă, pentru ca toate 

muncile agricole să se facă la timp. Aceste comunicate să fie ca picătura de apă, care să 
le cadă în cap, să le găurească capul (sic!) şi să intre înăuntru. 

Înainte de a intra în ordinea de zi a acestui Consiliu, domnule general Arbore, 
ţin să spun că eu urmăresc situaţia pieţei Bucureşti, a preţurilor în raport cu preţurile de 
anul trecut. 

Preţurile pieţei, anul trecut, pe vremea aceasta, au fost mult mai mici decât 
anul acesta. De la o bucată de vreme încoace preţurile pieţei Bucureşti s-au dus foarte 
sus, mai ales în ceea ce priveşte zarzavaturile. Am să-ţi dau câteva exemple: cartofii, 
anul trecut pe vremea aceasta, în piaţa Obor se vindeau cu 12 lei, maximum 18 lei, iar 
astăzi se vând cu 25 lei; castraveţii se vindeau anul trecut cu 20-35 lei bucata, iar anul 
acesta se vând cu 40-50 lei bucata, ceapa verde, l 00 fire, se vindea anul trecut între 80-
170, anul acesta s-a vândut între 50 şi 80 lei. 

Dovleceii, anul trecut se vindeau 2-7 lei bucata, iar anul acesta s-au vândut cu 
25-40 lei bucata. 

G-ral I. Arbore: Domnule Mareşal, anul acesta zarzavaturile au ieşit mai 
târziu, din cauză că a fost o epocă de secetă, după care au urmat ploile. Cred însă că în 
două săptămâni preţurile vor scade. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta primeşti Buletinul pieţelor de la Serviciul de 
Statistică Economică, de la Primăria Municipiului Bucureşti, Oficiul Economic de la 
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Primăria Municipiului Bucureşti, Oficiul Economic de Aprovizionare şi Control al 
Preţurilor? 

G-ral I. Arbore: Da. 
Mareşal I. Antonescu: După acest Buletin al preţurilor, făcând comparaţie cu 

preţurile de anul trecut, constatăm o scumpire a vieţii destul de mare. Avem mijloace 
organizate pentru a da la cap ticăloşilor, pentru a se ajunge la înfrânarea acestei 
specule. 

Trebuie organizată aprovizionarea pieţelor, pentru că este inadmisibil ca să se 
scumpească zarzavaturile, când noi am organizat grădini de zarzavat în jurul 
Bucureştilor pentru o populaţie dublă decât este astăzi şi cu toate acestea preţurile să fie 
atât de ridicate. Zarzavaturile sunt mult mai scumpe decât anul trecut şi trebuie luate 
măsuri pentru înfrânarea speculei. De asemenea, trebuie luate măsuri pentru 
aprovizionarea pieţii cu cantităţi suficiente. 

G-ral I. Arbore: Pieţele sunt suficient aprovizionate, şi ca probă că este aşa, 
este faptul că rămân întotdeauna cantităţi nevândute. 

Mareşal I. Antonescu: Ce este cu cumpărările germane de pe piaţă? 
M. Antonescu: În Moldova nu se găsesc zarzavaturi şi trupele germane aduc 

zarzavaturi uscate, şi am vorbit cu domnul Clodius, care mi-a spus că este păcat ca într-o 
ţară care produce zarzavaturi, ei să aducă zarzavaturi uscate. 

Mareşal I. Antonescu: Suntem o ţară care produce zarzavaturi numai pentru 
necesităţile ei. 

M. Antonescu: Aceasta este o chestiune căreia va trebui să-i dăm o 
reglementare, se vor fixa preţurile şi vom vedea cum vom organiza fumizarea 
zarzavaturilor pentru trupele germane. 

Mareşal I. Antonescu: Şi eu am vorbit cu domnul general Schomer în această 
privinţă şi am spus că noi suntem organizaţi pentru nevoile ţării noastre şi când am 
venit la conducerea ţării noi importam legume din alte ţări, n-aveam seminţe de ceapă, 
a trebuit să aducem din Germania. Acum am ajuns să cultivăm pentru satisfacerea 
necesităţilor consumului intern al populaţiei şi Armatei noastre. 

Dacă vine acum Armata germană cu un milion de soldaţi şi se interpune pe 
piaţa noastră şi cumpără zarzavaturi, atunci desigur intrăm într-o criză, ceea ce nu 
putem să admitem. 

D-ta, domnule general Arbore, trebuie să fumizezi numai pentru popote şi 
numai ceea ce putem da, procurarea urmând să se facă de pe anumite pieţe şi numai 
prin agenţii noştri, prin serviciile noastre de intendenţă, germanii neavând voie să 
cumpere direct de pe piaţă. 

Se va fixa care sunt cantităţile disponibile şi nu se va putea trece peste această 
limită, d-ta vei fi responsabil. Pieţele de leguminoase sunt cunoscute: Buzău, Bucureşti, 
Valea Prahovei, Craiova. 

G-ral I. Arbore: Arad, Banat etc. 
Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt marile pieţe de legume, celelalte satisfac 

numai nevoile locale. Deci, d-ta trebuie să împiedici să se ia de pe alte pieţe, germanii 
neavând voie să cumpere direct de pe piaţă. D-ta vei lovi în negustorii cari vând 
germanilor, căci nu poţi să iei măsuri împotriva trupelor germane. Trebuie să iei 
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aceeaşi măsură pe care am luat-o noi în 1940, când am dat dispoziţiunea că nimeni nu 
poate intra într-un magazin şi cumpăra decât cu carnetul de identitate. Acelaşi lucru 
trebuie să-l facem şi acum, pentru că altfel cădem în greşeala în care am căzut în 1940, 
când ne-am văzut cu magazinele golite dintr-o dată. 

Un gennan poate să aibă oricâte milioane lei, nu poate să cumpere, pentru că 
nimeni nu-i va vinde. Împotriva gennanilor nu ne putem apăra, dar d-ta trebuie să pui 
mâna în ceafa negustorilor cari le vând. 

Intrăm în chestiunea care face preocuparea acestui Consiliu. Am văzut din 
discuţiunile care au avut loc în şedinţele Consiliului Intenninisterial Economic că s-a 
pus chestiunea circulaţiei cerealelor, a colectării lor, a plăţii şi alte chestiuni ce au fost 
ridicate de dl. Mareş. 

Te rog, domnul Mareş, să arăţi Consiliului care sunt chestiunile ridicate de d-ta 
în legătură cu regimul cerealelor. 

N. Mareş: Uniunea Centrală a Sindicatelor Agricole a cerut ridicarea 
preţurilor cerealelor şi, în special, al grâului. Noi găsim că este drept, atunci când totul 
s-a scumpit, să se ridice şi preţul grâului, nu cu mult, ci numai simptomatic. 

Mareşal I. Antonescu: Această ridicare simptomatică la vagonul de grâu 
devine catastrofală, pentru că totul se înlănţuieşte. 

C. Anghelescu: Am discutat această chestiune şi am căzut de acord. 
N. Mareş: Este incontestabil că viaţa s-a scumpit şi preţurile s-au ridicat în 

toate domeniile. Costul tuturor produselor industriale şi ale Statului s-au dublat. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta se ştie. 
N. Mareş: Toate cele necesare agricultorilor s-au scumpit. Nu numai atât, dar 

mâna de lucru s-a scumpit şi înghite 60% din valoarea recoltei unui hectar; şi 
transporturile au unnat acelaşi drum. 

Mareşal I. Antonescu: Nu mai invocaţi chestiunea mânei de lucru, pentru că 
aţi avut la dispoziţie prizonieri. 

N. Mareş: Eu nu vorbesc pentru mine, ci pentru marea majoritate a 
agricultorilor; eu fac abstracţie de situaţia mea. 

Mareşal I. Antonescu: Mâna de lucru a fost destul de ieftină şi aţi avut un 
număr suficient de prizonieri la dispoziţie. 

N. Mareş: Prizonierii nu au mai lucrat aşa cum au lucrat la început. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci să vi-i luăm. 
N. Mareş: Da, dar să ne daţi în schimb alţii. Fapt constatat de noi este că 

prizonierii nu mai lucrează cum au lucrat până acum. 
C. Anghelescu: Eu am 25 de prizonieri şi sunt nespus de mulţumit de munca 

lor. 
Mareşal I. Antonescu: Nu numai dl. Anghelescu spune acest lucru; eu am 

vorbit cu mulţi proprietari şi toţi mi-au spus că între munca prizonierilor şi munca 
lucrătorilor localnici este o diferenţă enonnă. 

N. Mareş: A fost comandantul lagărului, dl. maior Opriş, şi i-a făcut de două 
parale pentru că nu lucrează aşa cum trebuie. Dacă prizonierii, cari au fost repartizaţi la 
moşia dlui guvernator Anghelescu au lucrat mai bine, aceasta este altceva., noi însă am 
constatat că acum prizonierii sunt mai recalcitranţi şi nu lucrează aşa cum trebuie. Nu 
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ne-am plâns de prizonierii de anul trecut şi de acum doi ani, căci aceştia într-adevăr au 
lucrat admirabil. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă nu lucrează, nu le dai să mănânce. 
N. Mareş: AEu nu pot să execut astfel. În orice caz, munca este aceeaşi, deşi 

totul s-a scumpit. In afară de aceasta, dobânzile percepute agricultorilor de către 
instituţiile de credit şi chiar de Creditul Naţional Agricol au ajuns la I 0%. Am dat dlui 
ministru Ghiolu o notă de tot ce plăteşte agricultorul la aceste instituţiuni de credit. S-a 
ajuns la o dobândă de 10% la Creditul Naţional Agricol, când scontul Băncii Naţionale 
este de 3½%. Se ia 6½% pentru administraţie. Dl. ministru Ghiolu vă va prezenta care 
sunt sumele ce se percep agricultorilor, căci în nota pe care i-am dat-o, am arătat în 
mod detailat toate aceste sume. 

S. Ghiolu: Este drept că dobânda se ridică peste scontul Băncii Naţionale, 
pentru că sunt cheltuieli de administraţie. 

Mareşal I. Antonescu: Banca Naţională ce dobândă ia? 
C. Anghelescu: Scontul Băncii Naţionale este de 3½%. 
S. Ghiolu: Este adevărat că dobânda se ridică, dar trebuie să se ţină seamă că 

sunt anumite avantagii de care se bucură agricultorii: nu plătesc nici o taxă pentru 
actele de ipotecă, nici un timbru la poliţe, nici un timbru pe chitanţe, care toate adunate 
fac 5% pe an. 

M. Antonescu: Toate acestea le dăm noi, Statul. 
S. Ghiolu: În fond, dacă ar lua bani de la băncile particulare, ar trebui să 

plătească încă 5-6%. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie revizuită chestiunea aceasta. 
N. Mareş: Creditul Ipotecar Agricol ia 6% inclusiv amortismentul, iar 

Creditul Naţional Agricol ia I 0% inclusiv amortismentul, deşi, atât Creditul Ipotecar 
Agricol şi Creditul Naţional Agricol au aceleaşi avantagii. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule vicepreşedinte al Consiliului, te rog să 
examinezi chestiunea aceasta într-un Consiliu. 

M. Antonescu: Chestiunea dobânzilor pentru agricultori o vom examina în 
primul Consiliu de săptămâna viitoare. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să se hotărască, ţinându-se seama de scontul 
Băncii Naţionale. 

C. Anghelescu: Dobânda maximă, pe care o pot lua aceste instituţiuni de 
credit, este de 8½%. 

Mareşal I. Antonescu: Deci, tot ce s-a luat mai mult este peste plafonul fixat 
de Banca Naţională. Pentru că aceste instituţiuni au luat dobânzi peste plafonul fixat de 
Banca Naţională, de 8½%, li se va reduce plafonul la 8%, atrăgându-Ii-se atenţiunea că 
această scădere s-a făcut ca o pedeapsă pentru că au depăşit plafonul. 

Prin urmare, chestiunea dobânzilor va fi revizuită, domnule Mihai Antonescu, 
chiar în cursul săptămânii viitoare, în primul Consiliu şi dl. ministru Vlădescu să facă o 
notă pentru Consiliu în această privinţă. 

N. Mareş: Anul acesta, recolta de cereale este incompatibil mai redusă ca anul 
trecut, din cauză că în unele regiuni, cum este, de pildă, Ialomiţa şi Brăila, în şesul 
dunărean etc., grâul are rugină, ceea ce însemnează o ridicare apreciabilă a costului de 
producţie. Producţia fiind mai mică, costul de producţie s-a scumpit faţă de anul trecut. 
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Dacă m-aţi întreba pe mine personal, eu vă declar sincer că sunt foarte 
mulţumit. Am spus acest lucru şi dlui guvernator al Băncii Naţionale. Eu nu vorbesc 
însă pentru mine, ci pentru acei pe care îi reprezint. 

Mareşal I. Antonescu: Prin urmare, preţul rămâne pe loc. D-ta nu ai lucra în 
deficit. D-ta mi-ai spus, când erai ministrul Agriculturii, că nu pierzi, ci câştigi. Acesta 
este preţul. 

N. Mareş: Nu eu sunt acela care conduc preţul. 
Mareşal I. Antonescu: La moşie la dl. Anghelescu, la dl. Petre Nemoianu, am 

văzut o frumuseţe de grâu. Cine lucrează bine pământul are producţie frumoasă. Preţul 
se face după acel care lucrează bine, nu după acel care lucrează prost, aceasta pentru a 
determina pe acel care lucrează prost să lucreze şi el bine. Dacă am face preţul după 
acel care lucrează prost, nu am face nici un progres şi am ajunge la situaţiunea de a nu 
putea face faţă nevoilor noastre interne. Deci, preţul rămâne acelaşi. 

N. Mareş: Situaţiunea este grea şi pentru marii agricultori, căci combustibilul 
şi uleiurile s-au scumpit extraordinar, s-au dublat şi triplat. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este o chestiune de care vom ţine socoteală la 
anul viitor. 

N. Mareş: Această scumpire intră în calculul producţiei de anul acesta, pentru 
că combustibilul şi uleiurile se vor întrebuinţa la seceriş, la treierat, anul acesta. 

Mareşal I. Antonescu: Se consumă foarte puţin combustibil şi uleiuri la 
secerat. 

N. Mareş: Dvs. vreţi să rămână aceleaşi preţuri. Eu mi-am fficut datoria şi v-am 
adus la cunoştinţă o serie întreagă de factori care determină o scumpire a producţiei 
agricole. Am terminat şi nu mai am nimic de zis. Eu personal vă declar că sunt 
mulţumit. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule Ghiolu, şi d-ta eşti agricultor, eşti mulţumit? 
Eşti mulţumit că eşti agricultor, sau că eşti în Guvern? 

M. Antonescu: Este mulţumit de amândouă. 
S. Ghiolu: Preţul grâului este remuneratoriu. 
Mareşal I. Antonescu: Domnul general Arbore stă într-o regiune care 

aproape constituie o ruşine pentru ţară din punct de vedere agricol. 
N. Mareş: Vă spun că personal sunt mulţumit, eu am venit aici însă să susţin 

punctul de vedere al agricultorilor. . 
Mareşal I. Antonescu: Preţul grâului este un preţ remuneratoriu, domnule 

general Arbore? 
G-ral I. Arbore: Da, preţul grâului este un preţ remuneratoriu. 
Mareşal I. Antonescu: Grâul are cele mai puţine cheltuieli. 
Ovăzul anul acesta va fi foarte slab. Am crezut că vom avea o producţie bună 

de ovăz şi că ne vom pune la adăpost de criza de furaje pe care o vom suferi la iarnă. 
Vom căuta însă altă soluţie. Trecem mai departe. 

N. Mareş: Şi preţul orzului trebuie să fie revizuit. Orzul este o plantă furajeră, 
ca şi porumbul. Orzul s-a fixat la 170.000 lei vagonul şi porumbul la 220.000 vagonul. 
Cred că diferenţa este prea mare. 

Mareşal I. Antonescu: Orz se face anul acesta? 
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N. Mareş: Orzul de toamnă este bun, iar cel de primăvară este prost. 
Mareşal L Antonescu: Majoritatea orzului este de toamnă, nu este aşa? 
G-ral I. Arbore: Marea majoritate a culturii de orz este de primăvară. 
M. Antonescu: Orz se va face suficient anul acesta. 
G-ral I. Arbore: Producători de orz de toamnă sunt în Sudul Basarabiei şi al 

Moldovei, în restul ţării sunt foarte puţini. 
M. Antonescu: Pentru orz şi ovăz va trebui să reexaminăm preţurile. 
Mareşal I. Antonescu: Trecem la chestiunea plăţii. Chestiunea aceasta am 

mai discutat-o aici. Dumnealor au dreptate. Dacă se plăteşte 40% în numerar şi 60% în 
bonuri, atunci agricultorii nu au cu ce să-şi acopere cheltuielile Ia hectar. Cu 40% 
numerar nu se pot acoperi cheltuielile la hectar şi de aceea va trebui ca această cotă, de 
plată în numerar, să fie ridicată. Ce aţi hotărât în această privinţă? 

G. Netta: Noi am făcut o mică socoteală şi am ajuns la concluziunea că 
trebuie să plătim 50% în numerar, adică jumătate, restul urmând să fie plătit în 
certificate de casă, cu care agricultorii să poată plăti impozitele şi tot ce au de plată la 
Stat. 

Mareşal L Antonescu: Aceasta este soluţia: 50% în numerar şi 50% în bonuri 
de casă. 

G. Netta: Aceste bonuri de casă au avantajul că sunt transmisibile prin gir. 
N. Mareş: Noi propunem ca această soluţiune, de a se plăti 50% în numerar şi 

50% în bonuri de casă, să se aplice numai pentru cumpărările de cereale ale Armatei, 
iar pentru consumul particular să se plătească integral de către morari, pentru că 
morarii încasează şi ei integral preţul. 

Mareşal I. Antonescu: Sigur că da. 
N. Mareş: Noi suntem mulţumiţi, ca pentru necesităţile Armatei să se dea 

50% în numerar şi 50% în bonuri de casă. Aceasta însă numai pentru necesităţile 
Armatei. 

Mareşal L Antonescu: Pentru Armată se va plăti 50% în numerar şi 50% în 
bonuri de casă. Aici, problema este simplă, însă trebuie văzut ce dificultăţi practice s-ar 
naşte pentru cumpărările necesare consumului intern. 

C. Anghelescu: Nu sunt dificultăţi practice, pentru că aceste bonuri pot să se 
sconteze de către acei cari nu vor să aştepte scadenţa, termenul fiind de trei luni. 

Mareşal L Antonescu: Nu se plăteşte nici o dobândă? 
C. Anghelescu: Trebuie să plătească dobândă. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci se scade preţul grâului. 
C. Anghelescu: Se plăteşte foarte puţin. 
Mareşal I. Antonescu: Poliţa cine o plăteşte? 
C. Anghelescu: O plăteşte cumpărătorul sau agricultorul. 
Mareşal I. Antonescu: Noi am pus un principiu: pâine ieftină, grâu scump. 

Nu vreau ca prin nici un fel de operaţie să se ajungă la scăderea preţului grâului sau la 
scumpirea pâinei. 

S-a spus că muncitorii câştigă destul de mult şi că ar putea să plătească pâine 
mai scump. Aceasta este o chestiune de impresie generală. Eu urmăresc starea de spirit 
a muncitorilor prin buletinele informative zilnice şi săptămânale. În regiunile 
muncitoreşti ale ţării, când s-a ridicat preţul pâinei, două, trei luni de zile s-a produs o 
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vâlvă mare între muncitori. Nu am nevoie în momentul de faţă de acest lucru. Sunt 
lucrători cari câştigă astăzi l OOO lei pe zi, dar nu putem stabili o regulă generală, pentru 
că sunt lucrători cari de abia îşi duc zilele. 

Desigur, că un muncitor care câştigă 2000 lei sau chiar 1 OOO lei pe zi poate să 
plătească pâinea 100 lei, dar trebuie ţinut seamă că sunt muncitori rechiziţionaţi, 
mobilizaţi în fabrici militare, care au salarii mici, cari nu pot fi ridicate, pentru care 
trebuie să fie pâinea ieftină. Sunt 300.000 de astfel de lucrători. Noi trebuie să ţinem 
seamă de situaţia acestora. Prin diferite operaţiuni va trebui să realizăm: pâine ieftină şi 
grâu scump. 

Deci, nu putem ridica preţurile, însă trebuie să găsim formula după care şi 
producătorii să fie mulţumiţi. Continuu am auzit această ameninţare, dacă preţurile nu 
se ridică, nu vom mai avea grâu. Astfel de ameninţări nu sperie pe nimeni. 
Producătorul agricol este ca omul vicios, care se duce la cârciumă, munceşte continuu 
pământul. Industriaşul însă închide fabrica. Muncitorul de pământ, de la cea mai mică 
suprafaţă până la cea mai mare, continuă să muncească pământul întocmai ca şi beţivul 
care se duce continuu la cârciumă. Patru ani de ameninţări au rămas ffiră efect. Dl. Pană 
continuu mi-a spus: ,,Dacă nu ridicăm preţul la grâu, nu vom mai avea la anul grâu. 
Totuşi, an de an, am avut grâu, ba, din contră, producţia a fost din ce în ce mai bună. 
Agricultorul este ca şi beţivul care merge la cârciumă; este o fatalitate fericită pentru 
Neamul Românesc, pentru că pământul are această atracţie. 

Deci, în privinţa plăţii, am stabilit, se va plăti 50% numerar şi 50% bonuri de 
casă. Trebuie însă să discutăm cine plăteşte poliţa, cine plăteşte dobânda. 

C. Anghelescu: Micii producători vor fi plătiţi integral. Marii agricultori, dacă 
vor avea nevoie de bani, vor putea să sconteze poliţele, iar dacă vor aştepta scadenţa, 
vor primi suma integrală. 

M. Antonescu: Nu putem crea un nou regim cu privire la aceste dobânzi. 
C. Anghelescu: Aceasta cu atât mai mult cu cât nu este vorba decât numai de 

trei luni de zile. 
N. Mareş: Dobânda este prea mare. 
G. Netta: Şi Ministerul Finanţelor vrea să încaseze. 
Mareşal I. Antonescu: După ce nu plăteşte grâul integral, vrea să şi încaseze? 
G. Netta: Avem o producţie foarte frumoasă de grâu, cu siguranţă că preţul va 

merge în jos, dacă va fi libertate de circulaţie. 
Mareşal L Antonescu: Nu a mers în jos nici anul trecut. 
N. Mareş: Putea să meargă până la 400.000 lei vagonul. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă cumpărau nemţii. 
Rămâne deci să se plătească 50% numerar şi 50% în bonuri de casă, şi se va 

reduce costul poliţei de la 4% la 2%, deci la jumătate. 
M. Antonescu: Pentru dobândă trebuie fixat un plafon. 
C. Anghelescu: Pentru dobândă nu este bine să fixăm un regim special. 
M. Antonescu: Constatăm însă că se ia mai mult. 
Mareşal I. Antonescu: Trecem la al treilea aspect al problemei. 
N. Mareş: Acest sistem de plată ar fi bine să se aplice numai pentru 

necesităţile Armatei, iar pentru particulari, morarii să plătească integral. 
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Mareşal I. Antonescu: Este vreun risc dacă creăm două sisteme deosebite? 
G-ral I. Arbore: Dacă ar fi să luăm numai pentru Armată, marii proprietari ar 

accepta să dea cantitatea necesară Armatei, iar restul să rămână liber la vânzare. 
Mareşal L Antonescu: De câte vagoane are nevoie Armata? 
G-ral I. Arbore: De 30.000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Cu rezerva naţională ce faci? 
G-ral I. Arbore: Vine problema grea a cumpărării pentru Armata germană. 

Aici trebuie să intervină I.N.COOP.-ul. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru germani cât trebuie. 
G-ral I. Arbore: 30.000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Deci, în total, 60.000 vagoane, 30.000 pentru Armata 

română şi 30.000 pentru Armata germană. 60.000 vagoane putem lua de la marea 
proprietate? 

G-ral I. Arbore: Nu. 
N. Mareş: Mai este apoi problema extracţiei de făină albă. Nu există moară 

care să facă astăzi o extracţie numai de 2%. Oricare vrea poate să cumpere astăzi orice 
cantitate de chifle albe. 

Mareşal I. Antonescu: Aşa am lăsat noi. 
N. Mareş: Dacă aţi admite un procent mai mare, s-ar traduce în formă ceea ce 

se face în fapt, dacă aţi admite să se extragă 8% făină albă, aţi avea un surplus de bani 
de acolo. Nu există moară care să extragă astăzi numai 2% făină albă. 

G-ral I. Arbore: Morarii pot plăti cu bani tot grâul pe care îl cumpără, nu mai 
este discuţie. Este însă problema cealaltă: tot grâul va fugi la morari. 

Deocamdată suntem în situaţia aceasta: unii mari proprietari au înstrăinat 
rezerva de 10% din grâul de anul trecut. Armata vine şi-l găseşte vândut. 

N. Mareş: A veţi grâu destul. 
Mareşal I. Antonescu: Dar rezerva aceea nu putea fi vândută de nimeni, fără 

autorizaţia Armatei. 
G-ral I. Arbore: Aceasta este singura teamă. Dar morarii şi brutarii pot plăti. 

Ei lucrează curent numai cu bani. 
Mareşal I. Antonescu: Dar cu extracţia de 8%, ce facem? 
G-ral I. Arbore: O vom face. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, urmează ca extracţia s-o facem de 8%. Cum 

facem cu plata? La marii proprietari luăm o cotă? 

de mică. 
N. Mareş: Trebuie lăsaţi să vândă şi ei liber morarilor şi brutarilor o cotă cât 

Mareşal I. Antonescu: Care este cantitatea? 
C. Anghelescu: Dacă se fac două regimuri libere, atunci ... 
Mareşal L Antonescu: Nu de plată. 
N. Mareş: Armata este Armată şi cumpără într-un anumit fel. Dar morarii şi 

brutarii? 
C. Anghelescu: Dar nu vând toţi agricultorii din România imediat după ce 

recoltează, ci la o lună sau două, după Legea cererii sau ofertei. 
Eu mă gândesc ca tot grâul, care se cumpără, fie de Armată, fie de morari, fie 

de brutari, să nu se cumpere decât într-un singur fel şi să-l ferim de bombardamente; în 
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afară de faptul că agricultorii condiţionează mai bine produsele decât magaziile de 
colectare. 

Este, prin urmare, un interes: proprietarul are grâul în ma~azie şi nu se teme 
că nu-i va fi acoperit preţul; rabdă 90 zile pentru jumătate din preţ. In timpul acesta, vin 
morari sau brutari, ridică grâu şi plătesc. 

N. Mareş: Dar grâul când este păstrat scade la greutate şi scade simţitor; 
trebuie lopătat, sunt cheltuieli de înmagazinare. 

C. Anghelescu: Dar dacă proprietarul nu-l vinde, nu-l lopătează? Când vinde 
proprietarul grâul? La începutul recoltei? Pentru scăderi, vom socoti un procent în 
favoarea proprietarului. 

N. Mareş: Dar riscul bombardamentelor cine îl ia? 
Mareşal I. Antonescu: Dacă grâul a fost cumpărat de Stat, tot Statul ia şi 

riscurile bombardamentului. 
C. Anghelescu: Şi particularul cumpărător. Cumpărătorul are riscul, potrivit 

principiului de drept, că lucrul piere pentru proprietar. Şi, de vreme ce grâul a fost 
cumpărat de Stat sau de un particular, pentru el piere. Dar asigurările obicinuite, pentru 
incendii, îl privesc pe agricultor. 

N. Mareş: Dar asigurările pentru pierderile provocate de bombardament? 
C. Anghelescu: Acestea merg în defavoarea Statului sau a cumpărătorilor, aşa 

cum aţi spus şi dv. Este foarte drept aşa. , .. :,,-
N. Mareş: Nu mă pot împăca cu acest sistem de plată. Să nu ne gândim numai 

la domnul Pană sau la domnul Berceanu, ci să-i avem în vedere pe toţi agricultorii. 
C. Anghelescu: Sunt numai greutăţi de dobândă, pentru că celelalte chestiuni 

sunt foarte limpezi. Eu sunt convins că cel puţin jumătate din agricultori nu vor sconta 
cambiile. 

Mareşal L Antonescu: Am hotărât în această privinţă: 50% numerar şi 50% 
cambii. Acum este chestiunea dacă facem un singur regim pentru toată lumea. 

C. Anghelescu: Eu insist să facem un singur regim. 
Mareşal I. Antonescu: Facem un singur regim. Dar pentru micii producători 

ce hotărâm? 
C. Anghelescu: Lor li se plăteşte integral. 
Mareşal I. Antonescu: Şi care este limita? 
N. Mareş: Am spus: până la zece hectare. 
C. Anghelescu: Trebuie să facem oarecari corecţiuni şi să stabilim această 

limită şi în raport cu producţia. Trebuie găsită o fonnulă, pentru ca micul proprietar să 
nu poată fi folosit drept instrument pentru anumite scopuri. Micul proprietar va fi 
achitat integral. 

N. Mareş: Dar să zicem că un morar a cumpărat un vagon grâu, l-a măcinat, a 
vândut fli.na brutarului, iar acesta a făcut pâine şi a vândut-o pe bani. Ce se face atunci 
cu cei 50%, pentru care s-au dat poliţe agricultorului? 

C. Anghelescu: Dar morarul nu poate cumpăra grâu decât în proporţia mărfii, 
pe care o plăteşte. 

N. Mareş: Vasăzică morarilor nu le daţi grâu decât în proporţia pe care o 
plătesc. 
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C. Anghelescu: Da, desigur. 

8%. 
Mareşal I. Antonescu: Prin urmare, cota de extracţie a fainei albe o fixăm la 

N. Mareş: Traduceţi în fapt ceea ce se întâmplă acum. 
Mareşal I. Antonescu: O problemă importantă acum este problema circulaţiei 

produselor agricole. Eu vă spun dinainte că sunt pentru o circulaţie liberă, cu anumite 
garanţii. Mai întâi să supraveghem cu severitatea cea mai mare, ca nu cumva să iasă 
ceva peste graniţă, ffiră ştirea noastră. Din moment ce grâul rămâne în interiorul ţării, 
mi-e indiferent dacă se găseşte în Sudul sau în Vestul ţării. Trebuie să lăsăm ca ţăranii 
de la munte să se poată aproviziona. Ei vor căuta să meargă la şes, să cumpere şi să 
facă depozite pentru un an sau doi de zile. Aceasta înseamnă să lăsăm liberă circulaţia 
produselor agricole. Odată ce ne sunt garantate aceste 60.000 vagoane de grâu, de care 
avem nevoie, dacă grâul rămâne la producători sau trece la populaţie, care are nevoie să 
se aprovizioneze, pentru mine tot rezervă naţională este. Şi de ce fac o rezervă 
naţională? Ca să asigur hrana populaţiei şi a Armatei, în cazul unui an deficitar. Şi 
atunci dacă producţia de cereale se găseşte tot în mâini româneşti, pe mine nu mă 
interesează: este tot o rezervă naţională. Producţia se găseşte repartizată acolo unde 
este nevoie şi nu mai aleargă lumea nebună după pâine, făcând presiuni asupra 
Guvernului şi asupra autorităţilor. 

Această circulaţie rămâne liberă, însă numai cu condiţiunea pe care am arătat-o 
adineauri: cele mai drastice măsuri la graniţă şi în special la Dunăre, pe unde se fac 
contrabande cu şlepurile; cele mai severe măsuri de control pentru trenurile germane. 
Nu există în această privinţă nici un menajament pentru nimeni. De îndată ce se prinde 
cea mai mică acţiune împotriva măsurilor luate de Guvern, orice cantitate de grâu, care 
s-ar încerca să se treacă prin contrabandă, se confiscă ffiră discuţie. 

G-ral I. Arbore: Eu nu sunt contra unui regim liber; sunt pentru un regim 
liber, dar să-l dirijăm. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă-l dirijezi, nu mai e liber. 
Iată ce se întâmplă în Ţara Românească: dv. aţi dat ţăranilor libertatea să 

cumpere până la l OOO kilograme de porumb. După ce un ţăran a cumpărat o anumită 
cantitate de porumb, să zicem 1100 sau 1200 kilograme, trece cu ea pe la diferite vămi, 
pe la diferite posturi de jandarmi. A cumpărat porumb din Ialomiţa şi trebuie să se ducă 
cu el tocmai în Nordul judeţului Prahova. Şi atunci, ţăranul trece cu porumbul pe la 
diferite posturi de jandarmi, cari au dreptul să-l controleze şi să vadă dacă n-are în 
căruţă mai mult decât o mie de kilograme. Şi atunci, vine jandarmul şi spune ţăranului: 
,,Ai în căruţă mai mult de o mie kilograme porumb. Să mergem la cântar şi să vedem". 
Dar cântarul unde este? La 20-30 kilometri de post. Ţăranul dă orice, numai ca să 
scape. Tot timpul jandarmii buzunăresc pe ţărani, din cauza acestei restricţii. Dacă n-ar 
fi fost aceste restricţii, jandarmii n-ar mai fi putut să facă ceea ce fac. 

G-ral I. Arbore: Prin proiectul pe care l-am făcut, am lăsat pe ţărani să 
cumpere fără nici o autorizaţie. Numai la două categorii de cumpărători cer eu 
autorizaţie: pentru negustorul, care vrea să facă negoţ de cereale, ca să-l cunoaştem 
cine este. Acesta trebuie să obţină o autorizaţie odată pentru totdeauna. 

C. Anghelescu: Pentru ce? Ca să treacă pe la Ministerul Economiei 
Naţionale? 
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G-ral I. Arbore: Am să vă răspund. 
S. Ghiolu: Nu poate face comerţ decât comerciantul. Să aibă firmă înscrisă. 
N. Mareş: Statistică faceţi? 
S. Ghiolu: Nu facem statistică. 
C. Anghelescu: Nu trebuie să vă preocupaţi dacă cel care cumpără cereale este 

negustor sau nu. Avem un interes economic ca banii să intre în mâinile ţăranilor. Nu 
mai facem nici o discuţie. Lăsaţi să se cumpere cereale. 

M. Antonescu: Când am discutat cu domnul guvernator Anghelescu, am vrut 
şi eu să se facă acest control al comerţului exterior, nu atât din raţiuni de circulaţie a 
bunurilor, cât datorită faptului că libertatea de circulaţie la exterior răstoarnă preţurile 
la interior şi pompează de pe piaţă cantităţi de mărfuri care pot să răstoarne echilibrul 
economic intern. Dar la interior, dacă pornim de la ideea să sprijinim producţia şi să 
ajutăm pe agricultori, să lăsăm toată libertatea de circulaţie. Dacă preţurile sunt fixate, 
schimbările de titulari nu interesează. Ce importanţă are, între un proprietar sau altul de 
cereale, dacă cerealele rămân în ţară. 

S. Ghiolu: Numai cu condiţia ca Statul să-şi ia drepturile lui şi să ştie unde 
sunt. Dacă n-au registre, cumpărătorii de cereale nu fac operaţii. 

C. Anghelescu: Grâul este o marfă, care nu se poate ascunde. Acaparatorul de 
rând este omul care se sacrifică pentru noi. 

M. Antonescu: Dacă vrea un om să-şi transforme averea în grâu, de ce să-l 
împiedicăm? 

S. Ghiolu: Nu-l împiedicăm. 
M. Antonescu: De ce să-l transformăm neapărat în negustor? Un om are 

5 milioane lei şi vrea să-şi transforme banii în grâu. De ce să-l împiedicăm, domnule 
Ghiolu? 

Mareşal I. Antonescu: Cu bombardamentele acestea, nici nu se vor găsi prea 
mulţi să facă aşa. 

M. Antonescu: Deci, cu atât mai mult trebuie lăsată libertate. 
C. Anghelescu: Ceea ce aţi spus dv., domnule Mareşal, este foarte adevărat: 

cei de la munte se vor coborî şi se vor aproviziona cu grâu de la şes. 
G-ral I. Arbore: Noi înţelegem ca cei de la munte, din mediul rural, să poată 

cumpăra cereale în mod liber. Dar dacă se transformă în negustori, trebuie s-o ştim. 
C. Anghelescu: De ce? Ei transportă cereale şi pentru alţii. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta spui că tot ceea ce face parte din mediul rural 

poate să cumpere liber cereale. Dar atunci, negustorii au să caute să găsească ţărani cari 
să cumpere cereale pentru ei, pentru că toţi ţăranii au dreptul să circule şi să cumpere 
cereale. 

D-ta vii şi spui: ,,Negustorii n-au voie să cumpere fără autorizaţie". Dar, atunci 
ce fac negustorii şi ce fac jidanii? Găsesc ţărani, cozi de topor, cari cumpără cereale 
pentru ei în schimbul unei cote de atâta la sută. 

G-ral I. Arbore: Cumpărătorul este dator să anunţe două lucruri: de unde 
cumpără şi unde duce cerealele. Ţăranul cumpără numai pentru nevoile lui, pe când 
cumpărătorul ia cerealele dintr-o parte şi le transportă în altă parte. Cumpărătorul 
trebuie să anunţe printr-o carte poştală că a cumpărat o cantitate de cereale, de 
exemplu, din judeţul Ialomiţa şi o duce în judeţul Muscel. 
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Eu trebuie să cunosc această mişcare a cerealelor pentru a cunoaşte exact 
situaţiunea fiecărei regiuni şi pentru a împlini nevoile regiunilor deficitare. 

Mareşal I. Antonescu: Dar dacă el cumpără din judeţul Ialomiţa şi în loc să 
transporte cerealele în judeţul Muscel, le duce în altă parte? 

lucru. 
G-ral I. Arbore: Le duce cu trenul şi eu am posibilitate să controlez acest 

Mareşal I. Antonescu: Le poate duce cu căruţele. 
C. Anghelescu: Nu acesta este mijlocul cel mai bun de control. Noi vrem să 

instituim fişele de înregistrare. 
M. Antonescu: Aceasta este esenţial. Acest lucru l-am discutat cu domnul 

guvernator Anghelescu şi cred că este cel mai bun sistem, să se facă o constatare a 
producţiei, de către autorităţile de Stat, printr-o formalitate simplă de înregistrare. 

Mareşal I. Antonescu: Faceţi aceste fişe, la fel cum aţi flcut anul trecut, la 
maşinile de treierat. 

M. Antonescu: Dacă se controlează cumpărăturile externe, dacă se ştie care 
sunt cantităţile care ies din ţară, organizându-se un control efectiv, din moment ce 
circulaţia este liberă în interior, se va face o mişcare a cerealelor din regiunile 
excedentare în regiunile deficitare, circulaţie care se face imediat. 

Mareşal L Antonescu: După principiul vaselor comunicante. 
M. Antonescu: Se face o circulaţie aproape în mod natural, căci din momentul 

în care s-a transportat mai multă cantitate într-o anumită regiune, se produce un 
vacuum şi prin libera circulaţie se restabileşte echilibrul. 

G-ral I. Arbore: Întâi de toate nu vom găsi cumpărători din cauz.a riscurilor 
pe care le pot avea. Noi nu găsim cumpărători pentru a aduce din regiunea vânatului 
315.000 porci, pentru că riscurile sunt foarte mari din cauz.a bombardamentelor, a 
întreruperii liniilor etc. 

Mareşal I. Antonescu: Riscurile acestea trebuie să le ia Statul asupra sa. 
M. Antonescu: Riscurile provocate din cauza războiului le vom examina, în 

afară de chestiunea aceasta a regimului pe care vrem să-l stabilim pentru cereale. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru orice marB, riscurile trebuie să le suporte 

Statul. 
M. Antonescu: Cu ajutorul Băncii Naţionale şi a Asigurărilor, vom crea un 

sistem de asigurări, tocmai pentru a acoperi pierderile de pe urma riscurilor războiului. 
S. Ghiolu: Am discutat această chestiune în delegaţia Economică a Guvernu

lui şi s-au fficut propuneri în acest sens. 
M. Antonescu: Statul trebuie să ia riscurile născute de pe urma stării de război 

asupra lui, noi însă vom veni cu un sistem de asigurări care să vină şi să acopere aceste 
nscun. 

Mareşal I. Antonescu: Eu trebuie să asigur hrana Capitalei. Nimeni nu riscă 
să aducă porcii din Banat, care ar putea să moară pe drum, şi de aceea trebuie luate 
măsuri pentru ca totuşi această alimentare să se poată face. Războiul poate dura trei, 
şase, un an de zile - nu ştiu cât va dura - şi ar însemna să ţinem populaţia Capitalei ffiră 
hrană? Desigur că nu! Statul a pierdut şi pierde de pe urma bombardamentelor aeriene, 
zilnic miliarde; cine suportă aceste pierderi? Statul! Când pierde miliarde de pe urma 
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bombardamentelor aeriene, nu poate pierde o sută de milioane sau cincizeci de 
milioane pentru transportul hranei populaţiei Capitalei? Desigur că nu, şi trebuie luate 
măsuri, pentru că nu putem lăsa această operaţiune la discreţia particularilor. 

G-ral I. Arbore: Eu nu sunt contra liberei circulaţii a cerealelor, însă 
urmăresc ca aceste cereale să fie repartizate pe regiuni în raport cu necesităţile de 
consum. Dacă nu iau astfel de măsuri, acest lucru îmi scapă. 

Mareşal L Antonescu: Domnule general Arbore, nici cei din Muscel, nici cei 
din Gorj, nici cei din judeţele de munte nu vor lua mai multe cereale decât le trebuie. 

Unde ai d-ta interes să circule cerealele? Acolo unde s-au îngrămădit refugiaţii 
şi unde este Annată. Spre front aceste cereale le vei dirija d-ta. Refugiaţii însă sunt în 
regiunile producătoare, în Banat, Oltenia şi Muntenia. 

G-ral I. Arbore: Din nefericire, marea majoritate a refugiaţilor sunt în Gorj, 
Vâlcea şi Muscel. 

Mareşal L Antonescu: Îi deplasăm cum se deplasează lăcustele, acolo unde 
au ce mânca. Nu duc mâncarea unde este populaţia multă, căci este mai uşor să duc 
populaţia acolo unde are ce mânca. De altfel, se deplasează singură. 

M. Antonescu: Circulă singură şi fiecare se duce acolo unde ştie că îi este 
asigurată existenţa. Aceasta este explicaţia pentru care foarte mulţi refugiaţi s-au dus în 
Banat. 

Mareşal L Antonescu: Lipsă de cereale este în judeţul Gorj. 
C. Anghelescu: Noi venim însă şi cu mijloace de finanţare a aprovizionării. 

Oraşele şi municipiile sunt obligate să cumpere anumite cantităţi, pentru a asigura 
hrana populaţiei respective. Deci, vom activa circulaţia cerealelor şi în această 

direcţiune. 
lată cum am redactat noi proiectul de lege: 
,,Art. 1. - Comercializarea şi circulaţia următoarelor produse agricole: grâu, 

porumb, orz, ovăz, mazăre, fasole, linte, borceag, rapiţă, sămânţeria şi cânepa sunt 
libere, cu respectarea dispoziţiilor de mai jos. 

Art. 2. - Seminţele oleaginoase: floarea-soarelui, inul şi cânepa, se vor 
comercializa şi vor circula în conf onnitate cu prescripţiile legii de faţă. 

Art. 3. - Orice alte produse agricole, viticole, pomicole şi leguminoase ca şi 
produsele furajere se vor bucura de libertate complectă în privinţa comercializării şi a 
circulaţiunii. 

Art. 4. - Produsele agricole nu se vor putea vinde sau cumpăra decât cu preţul 
maximal fixat de Comisariatul General al Preţurilor. 

Produsele pentru care nu s-a fixat un preţ maximal se vor putea vinde cu preţul 
comercial al pieţii. 

Art. 5. - Contravenienţii la preţul de vânzare prevăzut mai sus, fie în plus, fie 
în minus, comit delictul de sabotaj economic şi vor fi sancţionaţi în confonnitate cu 
dispoziţiunile Decretului-lege nr ..... 

Art. 6. - Producătorii de cereale, prevăzuţi la art. . . . . sunt obligaţi ca, în 
termen de trei zile libere de la treier, să declare la Primăria comunei de care aparţin 
proprietăţile lor, cantităţile de seminţe recoltate. 
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Art. 7. - Proprietarii de maşini de treierat sunt obligaţi ca în fiecare zi de lucru 
să depună, la Primăria respectivă, tabloul de numele locuitorilor pentru care au treierat, 
felul şi cantităţile cerealelor treierate. 

Art. 8. - Declaraţiile producătorilor şi declaraţiile agricultorilor şi fişele de 
treieriş ale proprietarilor de maşini agricole se vor conserva la primăriile locale sub 
grija şi răspunderea notarului comunei. 

Art. 9. - Nedepunerea la timp a declaraţiilor de producţie constituie delictul de 
sabotaj economic, prevăzut şi pedepsit de Decretul-lege nr .... 

Art. 10. - Lipsa de diligenţă în strângerea declaraţiilor de producţie a 
agricultorilor şi a fişelor de treieriş ca şi nepăstrarea acestora în bune condiţiuni la 
primăriile respective constituie pentru notar culpa de neglijenţă în serviciu şi va putea 
atrage destituirea din serviciu. 

Art. 11. - Autorităţile superioare administrative şi agricole vor putea oricând 
cere pentru centralizare dosarele de produse întocmite, precum se arată mai sus. 

După consultare, aceste dosare se vor restitui spre conservare comunelor 
respective. Am pus această dispoziţiune pentru că de multe ori se pierd dosarele şi nu 
se mai ştie nimic. 

În ceea ce priveşte regimul oleaginoaselor, se va folosi anteproiectul domnului 
general Arbore, pentru diferite dispoziţiuni adaptându-se împrejurărilor speciale ale 
acestor produse. 

Art. 12. - Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării este autorizat ca, prin 
decizie ministerială, aprobată de Ministerul Economiei Naţionale - aici dau toate 
drepturile domnului general Arbore în regimul nostru de adaptare - să decidă în caz de 
necesitate orice măsuri în privinţa restrângerii libertăţii de comercializare, de 
circulaţiune, de depozitare, de conservare sau de consumaţiunea cerealelor, prevăzut în 
articolul de mai sus, fixând condiţiunile şi sancţiunile în caz de abatere". 

Am pus această dispoziţiune pentru a se putea lua toate măsurile, dacă va fi 
nevoie, şi cu privire la raţionalizare, la introducerea cartelurilor, la export etc. 

Domnul general Arbore va putea să hotărască ţinând seamă de volumul de 
producţie, căci la plusul de producţie se aplică alte regule, iar la minusul de producţie, 
alte regule. 

Mareşal I. Antonescu: Măsurile care vor trebui luate sunt în funcţie de 
situaţiunea frontului şi de situaţiunea bombardamentelor. Se va putea întâmpla să fim 
în situaţiunea de a nu putea exporta. Trebuie să fiţi însă atenţi că se vor face anumite 
contrabande pentru Grecia şi Ţările Balcanice, nu de autorităţile gennane, ci de 
anumite societăţi şi persoane. 

Dintr-o conversaţie telefonică, pe care am comunicat-o domnului guvernator al 
Băncii Naţionale, care am avut-o cu Berna, a ieşit o întreagă panama de devize, în care 
sunt amestecaţi o mulţime de jidani şi de români. 

G-ral I. Arbore: Măsurile noastre vor trebui să fie de aşa natură încât să 
asigure hrana populaţiei şi a Annatei în toate împrejurările. 

C. Anghelescu: Prin acest proiect de lege asigurăm şi finanţarea 
aprovizionării. 
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Mareşal I. Antonescu: Domnule general Arbore, producţia noastră agricolă 
va fi mai mult decât suficientă pentru consumul nostru intern şi pentru Armată, 
bineînţeles dacă nu sare în aer din cauza bombardamentelor. Pentru a nu avea astfel de 
riscuri, producţia va trebui să fie răspândită normal pe suprafaţa ţării şi astfel depozitată 
încât să nu fie distrusă de bombardamente. 

Am fost în Banat şi am vorbit cu ţăranii de acolo şi din vorbirile mele amicale 
cu ei a ieşit adevărul adevărat. Toţi ţăranii din Banat au un surplus de alimente. De 
unde provine acest surplus de alimente, pe care nu l-a ştiut nimeni, domnule general 
Arbore? Din dosirea acestor alimente, deşi noi am pus atunci să se însemne tot ce iese 
de la maşinile de treier în regiunile din Muntenia, Oltenia, Banat etc. Pe la maşinile de 
treierat a trecut producţia marii proprietăţi, a proprietăţii mijlocii şi a micului proprietar 
şi cu toate acestea au fost cantităţi care au trecut pe acolo, fără să fie înregistrate, care 
au fost dosite. Cu toate aceste măsuri de garanţie şi de control, pe care le-am luat, totuşi 
situaţiunea dată n-a corespuns cu realitatea. Aceste date pe care le-am avut n-au 
corespuns cu realitatea nici în anul 1941, nici în 1942, nici în 1943 şi, sunt sigur, nu va 
corespunde nici în anul 1944. 

Întotdeauna toamna am trăit sub frica că (sic!) vom muri de foame, că nu vom 
ajunge până la recolta viitoare şi mereu am ajuns fără să avem o criză de alimentaţie, 
până la recolta viitoare. Astăzi, avem o rezervă naţională de 10.000 vagoane, mi se 
pare. Nu este aşa? Cât este rezerva naţională, domnule general Arbore? 

G-ral I. Arbore: Este de 10.000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Te asigur că este de 30.000 vagoane, pentru că, atât 

marele proprietar, cât şi proprietarul mic şi mijlociu au ascuns câte o cantitate oarecare 
de cereale. Eu sunt sigur că avem peste 30.000 vagoane rezervă naţională. 

Şi din porumb avem o rezervă naţională cu toate că producţia a fost deficitară. 
Au fost autorităţi în Moldova, care aveau porumb şi care totuşi cereau să li se trimită 
porumb sub frica că (sic!) populaţia nu va avea ce să mănânce. 

În anul 1940 eram într-o situaţiune critică, cu angajamente internaţionale de 
circa 50.000 vagoane. N-am avut porumb, n-am avut grâu suficient şi cu toate acestea 
am fficut tot ce ne-a stat în putinţă şi am trecut cu bine şi această situaţiune grea. Este 
drept, n-am dat cele 50.000 vagoane la export, căci dacă le dădeam era cea mai mare 
calamitate. Am consumat şi pâine neagră, şi pâine albă, şi pâine amestecată cu alte 
produse şi astfel am putut trece o criză gravă de alimentaţie. 

Dacă ar veni cineva din Franţa, Anglia sau chiar Germania şi ar deschide 
magazia unui ţăran din Banat sau chiar din Moldova şi ar vedea şuncile şi grăsimile, 
atârnate acolo, ar înnebuni. 

P. Nemoianu: Recolta probabilă de grâu cred că este de 174.000 vagoane, 
ceea ce însemnează că avem un excedent de 60.000 vagoane. 

Mareşal I. Antonescu: Noi avem nevoie de 30.000 vagoane pentru Armată, 
de 30.000 vagoane pentru consumul intern, de 70.000 vagoane seminţe, ceea ce 
însemnează că avem un excedent destul de important. 

G-ral I. Arbore: În aceste calcule nu intră consumul populaţiei rurale, care 
consumă 10.000 vagoane. 

Mareşal I. Antonescu: Nu consumă atât. 
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Avem o rezervă de anul trecut de orz. 
G-ral I. Arbore: Anul acesta suntem deficitari în privinţa producţiei de orz. 
Mareşal I. Antonescu: Cred că nu suntem deficitari. 
M. Antonescu: Aceasta nu constituie o problemă pentru noi, întrucât avem o 

producţie foarte bună de grâu. 
Mareşal I. Antonescu: Când am venit la putere nu era un vagon de f!ină, nu 

era un vagon de grâu. 
M. Antonescu: Şi angajamente de export colosale. 
Mareşal L Antonescu: Nu exista nici o statistică, nu aveam cui să ne adresăm 

pentru a şti cât grâu există în Ţara Românească. Nu ştia nimeni nimic. Serviciul de 
Statistică a producţiei agricole nu era organiz.at. 

C. Anghelescu: Prin acest Decret-lege noi organizăm aprovizionarea şi 
finanţarea recoltei. 

Mareşal I. Antonescu: Noi dăm această libertate de circulaţie a cerealelor, 
însă Consiliul Interministerial va putea să vină şi să pună anumite frâne, dacă va fi 
nevoie. 

C. Anghelescu: Aprovizionarea şi finanţarea recoltei: 
,,Art ..... Autorităţile militare şi Ministerul Aprovizionării, pentru nevoile 

Armatei, pentru timpul până la noua recoltă, vor angaja de la producătorii agricoli 
cantităţile de cereale de cari vor avea nevoie. 

Produsele agricole cumpărate de la micii producători, adică proprietarii până la 
l O hectare, se vor plăti integral la primirea cerealelor". 

M. Antonescu: Aici va trebui să coborâm plafonul şi să fixăm, în acelaşi timp, 
şi un plafon de producţie. 

Mareşal I. Antonescu: Până la 10 hectare e prea mult, trebuie să pui până la 
5 hectare. 

M. Antonescu: Vom fixa şi cantitatea corespunzătoare acestei suprafeţe. 
C. Anghelescu: Produsele agricole, luate de la micii producători, se vor plăti 

integral la primirea cerealelor. 
„Produsele agricole cumpărate de la proprietarii de peste 5 hectare - aşa cum 

doriţi dv. să fixaţi plafonul - se vor plăti în felul următor: 
La cumpărare se va achita agricultorilor 50% în numerar, iar pentru rest se vor 

libera certificate de plată liberate de Ministerul Finanţelor, ce vor fi achitate de 
Ministerul Finanţelor sau vor servi la plata de impozite în condiţiunile ce se vor fixa de 
Ministerul Finanţelor". 

N. Mareş: Fiecare să-şi plătească impozitele cu bonurile lui proprii, aceste 
bonuri să nu circule, căci Statul n-ar încasa impozitele cuvenite. 

M. Antonescu: Lăsăm pe producători să plătească impozitele cu aceste 
bonuri. Nu ne sperie dacă se va face plata impozitelor cu aceste bonuri. Dacă unii din 
ei, f!ră să aştepte data scadenţei, vor vroi să le vândă mai ieftin, aceasta îi priveşte 
personal. 

N. Mareş: Aceasta însemnează că se va scade preţul. 
M. Antonescu: Dacă vor să-l scadă singuri, noi nu ne opunem. 
C. Anghelescu: ,,Art ..... Agricultorii sunt obligaţi, la cererea autorităţilor 

militare sau ale Ministerului Aprovizionării, să vândă şi să predea la gara cea mai 
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apropiată sau la o distanţă de cel mult zece kilometri cantităţile de cereale, cumpărate 
de autorităţile militare sau de Ministerul Aprovizionării. Vânzarea se va face cu preţul 
maximal şi în condiţiunile de predare ce vor fi fixate de autorităţi". 

Am pus această obligaţiune în lege pentru a nu mai fi discuţiune, dacă vor sau 
nu să vândă. 

,,Art. . . . Conservarea şi condiţionarea cerealelor vândute vor fi în sarcina şi 
răspunderea agricultorilor. 

Răspunderea pentru caz de bombardament sau cauze de război va fi în sarcina 
autorităţilor cumpărătoare. 

Răspunderea pentru caz de incendiu obicinuit va fi în sarcina vânzătorilor, cari 
vor fi obligaţi să facă asigurările obicinuite. 

Art. . .. Orice abatere de la obligaţiunile de a conserva şi condiţiona cerealele 
vândute în bune condiţiuni ca şi nepredarea lor, la faţa şi locul fixat de autorităţi, vor 
constitui delictul de abuz de încredere şi culpabilii vor fi sancţionaţi conform 
dispoziţiunilor Codului de procedură penală, iar cerealele nepredate vor putea fi 
rechiziţionate de autorităţi fără nici o plată. 

Art .... Întreprinderile de mori şi brutăriile de orice categorie sunt obligate ca, 
în termen de 30 zile de la publicarea prezentei legi, să se aprovizioneze cu cantităţile de 
grâu de cari au nevoie, după capacitatea lor actuală de producţie, necesare pentru cel 
puţin 90 zile de consumaţie. 

Grâul cumpărat de la micii producători, până la cantitatea de 10.000 kg se va 
plăti la predare, cu preţul maximal, plus transportul ce va depăşi peste 1 O kilometri de 
la locul de producţie. 

Cumpărările de la proprietarii de peste 5 hectare se vor plăti 50% în numerar, 
la încheierea actului de cumpărare şi la predarea cantităţii de grâu corespunzătoare, iar 
pentru rest cumpărătorii vor libera cambii corespunzătoare, plătibile la scadenţele 
fixate între părţi pentru predare, cu care nu vor depăşi termenul de 90 zile. 

Până la predare, agricultorii sunt obligaţi să conserve şi să condiţioneze în 
bune condiţiuni marfa vândută şi s-o predea contra plăţii corespunzătoare 
cumpărătorilor, în condiţiunile contractului încheiat". 

Vom face un tip de contract. 
,,Art .... Orice abatere din partea agricultorilor în conservarea, condiţionarea şi 

predarea mărfii vândute constituie delictul de abuz de încredere prevăzut şi pedepsit de 
Codul Penal. 

Parchetele sesizate de plângerea celor interesaţi vor avea puterea să ordone 
organelor forţei publice să ridice marfa cumpărată şi s-o predea cumpărătorilor în 
condiţiunile contractului de vânzare, încheiat contra preţului corespunzător, care se va 
depune la Casa de Depuneri, la dispoziţia vânzătorilor. 

În asemenea cazuri de executare prin forţă publică, acţiunea penală pentru 
abuzul de încredere, comis de agricultori, va continua până la sancţionarea legală. 

Art .... În caz când agricultorii vor sconta cambiile primite de la cumpărători, 
pentru acoperirea cerealelor neliberate, băncile care au scontat asemenea efecte vor 
avea un drept de gaj asupra cerealelor aflate în conservarea agricultorilor. Acest gaj se 
va intabula în registrul comunei respective, prin simpla declaraţie a agricultorilor şi a 
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~ăncii creditoare, menţionându-se suma scontată şi numele cumpărătorilor de cereale. 
ln acest caz cumpărătorii de cereale, cărora li se va aduce la cunoştinţă, printr-o simplă 
comunicare, scontarea cambiilor ce au emis, vor fi obligaţi la scadenţele cambiilor să 
achite aceste cambii, iar dacă predarea cerealelor cumpărate s-ar face înainte de 
scadenţă, să depună cu anticipaţie la Banca creditoare valoarea cambiilor scontate. 
Custodia şi răspunderea gajului prevăzut mai sus o va avea producătorul vânzător". 

Toate băncile vor fi asigurate; nu va fi bancă care (sic!) să piardă prin aceste 
vânzări. Astfel uşurăm creditul, ca nimeni să nu spună că: Nu dau. Acesta va fi cel mai 
bun plasament. 

,,Art .... Orice abatere de la dispoziţiile articolului precedent constituie delictul 
de abuz de încredere, care se va sancţiona în urma plângerii celui interesat, în 
conformitate cu dispoziţiile Codului Penal. 

Art. . ... Banca creditoare are dreptul, independent de gajul constituit, să 
urmărească pentru acoperirea creanţei sale, capital, dobânzi şi cheltuieli, orice avere a 
debitanţilor săi, prevăzut în cambie, fără ca acesta să poată invoca beneficiu de 
discuţie. 

Art. . .. Municipiile şi oraşele sunt obligate ca în termen de 60 zile de la data 
prezentei legi să cumpere şi să păstreze ca rezervă comunală ... " 

Mareşal I. Antonescu: Şi regiunile industriale să aibă această obligaţie, cum 
este Valea Prahovei şi Valea Jiului. 

M. Antonescu: Vom complecta legea şi cu această dispoziţiune. 
C. Anghelescu: ,, ... o cantitate de cel puţin ¼ din cantitatea de grâu necesară 

consumului pe un an a comunei lor. Această cantitate de grâu, pentru fiecare municipiu 
sau oraş, se va fixa, prin decizie ministerială de către Subsecretariatul de Stat al 
Aprovizionării şi se va conserva şi folosi în condiţiunile ce vor fi fixate prin decizia 
Subsecretariatului de Stat al Aprovizionării. 

Art .... Grâul cumpărat de oraşe şi municipii va constitui rezerva comunală 
necesară aprovizionării comunelor respective şi nu va putea fi dat consumaţiei decât în 
condiţiile şi la timpul ce va fi fixat de Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării. 

Art. . .. Pentru aceste cumpărări de grâu, necesare aprovizionării municipiilor 
şi oraşelor, acestea sunt autorizate a contracta împrumuturi la Casa de Depuneri şi 
Consemnaţiuni, până la concurenţa sumelor ce reprezintă valoarea lor, calculată după 
preţul maximal, fără să mai fie nevoie de o altă lege de autorizare în acest sens. 

Grâul cumpărat va constitui gajul creditului, oridecine se va deţine acest gaj". 
Mareşal L Antonescu: Nu se poate da în consumaţie decât cu autorizare? 
C. Anghelescu: Va trebui autorizare pentru a se putea consuma din rezervele 

municipiilor şi oraşelor. Nu mai facem rezerve naţionale, va rămâne o rezervă 

însemnată. Comunele şi municipiile vor trebui să aibă grijă să formeze aceste rezerve 
pentru populaţiile lor respective. 

,,Art. . . . Cumpărările de grâu de către administraţiile locale, prevăzute mai 
sus, se vor face în aceleaşi condiţiuni de la producători ca şi cumpărările făcute de 
autorităţile militare şi de Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării, în condiţiunile 
prevăzute în art. . .. " 
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Mareşal I. Antonescu: Noi am fi avut pierderi foarte m1c1 m Nordul 
Moldovei, dar multe din depozitele de acolo n-au putut fi ridicate de către Căile Ferate 
sub motivul că constituiau (sic!) gaj şi că ridicarea lor ar produce conflicte de ordin 
juridic. Din cauza aceasta au fost discuţii, noi n-am ridicat depozitele de acolo, a venit 
inamicul şi a pus mâna pe aceste depozite. 

Principiul acesta, ca toată recolta să fie repartizată pe toată suprafaţa ţării, este 
cel mai sănătos principiu. Chestiunea aceasta, a gajurilor, trebuie să fie examinată, 
pentru că avem depozite în Oltenia, în Muntenia, în Banat şi chiar în Moldova. Se 
poate întâmpla să avem interes să dispunem evacuarea lor. 

C. Anghelescu: Din punct de vedere juridic aţi fost informat greşit cu privire 
la gaj. 

Mareşal I. Antonescu: Au fost discuţiuni nesfărşite între specialişti. 
C. Anghelescu: Domnul prim-ministru, care este un distins jurist, ar fi putut 

să vă arate care este situaţiunea din punctul de vedere al acestor gajuri. Depozitele 
puteau să fie ridicate. 

Mareşal I. Antonescu: 800 vagoane de floarea-soarelui au rămas acolo din 
cauza acestor interminabile discuţii. 

C. Anghelescu: Nenorocirea noastră au fost aceste discuţiuni. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să puneţi dispoziţiuni clare în lege pentru a nu 

fi discuţiuni. 
M. Antonescu: Faptul că Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării poate să 

intervină printr-o decizie pentru a reglementa condiţiunile acestor depozite rezolvă 
implicit şi problema gajurilor. 

Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu însă dacă Subsecretariatul de Stat al 
Aprovizionării poate schimba principiile juridice şi comerciale, pe această cale. 

M. Vulcănescu: Băncile au prezentat la Subsecretariatul de Stat al 
Aprovizionării lista gajurilor lor şi au fost de acord să fie evacuate. 

Mareşal I. Antonescu: Nu mai discutăm. Am pierdut aceste depozite, din 
cauza discuţiilor, care au durat prea mult la dv. 

C. Anghelescu: ,,Art .... Pe tot timpul cât grâul rămâne în conservarea şi 
custodia agricultorilor vânzători, aceştia vor beneficia, pentru fiecare 30 zile sau 
fracţiune din acest timp, de o bonificaţie de X% din greutate, pentru scăderile 
obicinuite din greutate. 

Art .... Comerţul de cereale este interzis firmelor individuale şi societăţilor în 
nume colectiv, care nu sunt de origine etnică română". 

N. Mareş: Ce se face acum cu cumpărătorul unic? A dispărut? 
Aici proiectul vine în sensul observaţiunilor noastre. Aprovizionarea nu se mai 

face prin I.N.COOP.? 
Mareşal I. Antonescu: Am discutat chestiunea aceasta cu domnul ministru 

Vlădescu. 
Chemasem aici şi pe domnul Minescu. De ce n-a venit? Autorităţile din Banat 

mi s-au plâns că I.N.COOP.-ul încasează comisioane, care se ridică până la 20%, fără 
să se ducă acolo şi să facă ceva. 

N. Mareş: Trece operaţiile numai în scripte. 

419 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



. ~areşal I. Antonescu: La început a fost necesar să aplicăm fonnula cumpără
torului umc, pentru ca 1.N.COOP.-ul să ia locul jidanilor în comerţul de cereale. 

N. Mareş: Vasăzică, 1.N.C.OOP.-ul nu mai este, potrivit dispoziţiunilor 
acestora, cumpărător unic. 

S-a terminat. 
M. Antonescu: În ceea ce priveşte această parte de la urmă, cu reglementarea 

comerţului, îi vom da noi altă redacţie, ca să avem şi mai multe garanţii pentru 
controlul exportului de cereale, însă numai pentru acesta; la interior trebuie lăsată 
libertate, cu un control al circulaţiei produselor agricole. 

C. Anghelescu: Proiectul se tennină aşa: ,,Cerealele cumpărate în baza 
prezentei legi nu pot face obiectul exportului, decât în condiţiunile fixate de Ministerul 
Economiei Naţionale şi numai cu autorizaţia acestui Minister". 

Prin urmare, punem capacul, ca să nu mai iasă nimic din ţară. 
Mareşal I. Antonescu: Chestiunea aceasta, cu taxele I.N.C.OOP.-ului, trebuie 

reglementată; trebuie s-o tranşăm odată. N-are dreptul I.N.COOP.-ul să ia taxe, atunci 
când nu face nici o operaţie. Am înfiinţat acest regim al cumpărătorului unic, atunci 
când nu exista nici o instituţie creată pentru aceasta. Astăzi însă instituţia este creată, 
are fonduri şi nu mai este nevoie de o astfel de măsură. 

M. Antonescu: La Consiliul viitor, vom pune această chestiune. 
Mareşal I. Antonescu: Înţeleg ca I.N.C.OOP.-ul să ia comisioane şi cote 

numai la operaţiuni făcute efectiv. 
G-ral I. Arbore: S-a dat I.N.COOP.-ului exact ceea ce s-a dat morarilor şi 

brutarilor. 
Mareşal I. Antonescu: Da, dar la operaţii făcute efectiv. Eu spun: 

„I.N.COOP.-ul are un drept regalian să încaseze taxe la toate tranzacţiile de cereale 
făcute pe suprafaţa ţării". A fost necesară la un moment dat această măsură, fiindcă a 
trebuit să creăm acestei instituţii un capital, cu care să lucreze. 

C. Anghelescu: Şi mai este încă o împrejurare, domnule Mareşal: I.N.COOP.-ul 
are un volum de afaceri foarte mare şi ar trebui să ia un comision mai mic. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, acolo unde I.N.COOP.-ul nu face nici o 
operaţie, ci numai înregistrează, se suprimă comisionul. În Banat, unii oameni mi-au 
declarat că n-au vrut să cumpere cereale, fiindcă dacă ar fi vrut s-o facă, numai pentru 
aceasta, ar fi trebuit să treacă pe la I.N.COOP. să plătească vamă. Acolo, în Banat mi s-a 
spus: ,,N-am cumpărat cereale, fiindcă ar fi trebuit să plătesc I.N.COOP.-ului atâta". 
Mi-a spus aşa un prefect şi nu ştiu mai cine. 

G-ral I. Arbore: Pentru Annată, aprovizionarea n-a fost deloc avantajoasă 
prin I.N.COOP., fiindcă preţurile s-au încărcat cu zece la sută. Pentru aprovizionarea 
oraşelor însă, I.N.COOP.-ul mi-a fost de mare folos. 

La Bucureşti, ţinând seama de bombardamente, mai ales în perioada în care 
dv. aţi oprit să se facă transporturi de concentrare, dacă n-aş fi avut I.N.COOP.-ul ... 

Mareşal I. Antonescu: Dar volumul de afaceri al I.N.COOP.-ului este aşa de 
mare, încât trebuie să-i micşorăm comisioanele pentru operaţiunile pe care le face 
direct şi să le suprimăm pentru afacerile pe care numai le înregistrează. 
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M. Antonescu: Problema aceasta trebuie reexaminată şi în raport cu pierderile 
suferite de I.N.COOP. de pe urma bombardamentelor. 

Domnule ministru Vlădescu, vă rog să cereţi domnului Minescu toate datele 
privitoare la pierderile suferite de I.N.COOP. din această cauză. 

Mareşal I. Antonescu: Când urmează să discutaţi şi să transformaţi în lege 
proiectul acesta? 

M. Antonescu: Săptămâna aceasta. 
G-ral I. Arbore: Domnule Mareşal, aş vrea să fie scoase de sub prevederile 

acestei legi furajele, fiindcă suntem foarte deficitari. 
C. Angbelescu: Foarte bine: le putem trece la oleaginoase. 
S. Ghiolu: Mai este o chestiune de discutat: cumpărăturile se fac de Armată, 

de mori şi de brutari, plătindu-se 50% numerar, iar pentru ceilalţi 50% dându-se poliţe. 
S-a adăugat însă în lege: ,,oricine poate cumpăra din ţară". Vasăzică ceilalţi, în afară de 
Armată, morari şi brutari, plătesc cu bani. 

Şi atunci: de unde vor cumpăra ei? Dacă eu, mare proprietar, am grâu în 
valoare de 5 milioane lei, pot să-l vând negustorului care vine la mine şi vrea să-l 
cumpere? 

C. Anghelescu: Desigur că da. 
S. Ghiolu: Se creează atunci o clasă privilegiată ... 
C. Angbelescu: Cei cari cumpără cu 50% numerar şi 50% poliţe sunt 

prevăzuţi în lege; ceilalţi cumpără numai cu bani. E libertate complectă. 
Mareşal I. Antonescu: Dar dacă vine domnul general Arbore şi vrea să 

cumpere el? 
S. Ghiolu: Dacă nu mai este fixat nimic, atunci însemnează că domnul general 

Arbore nu mai găseşte nimic la mine. 
M. Antonescu: Dacă X cumpără grâu de la Y, Armata nu va mai găsi grâul la 

Y, dar îl va găsi la X. 
S. Ghiolu: Atunci cel care trebuie să cumpere nu mai cumpără de teamă că 

Armata va găsi grâul la el. 
C. Anghelescu: Autorizaţiile care se dau încurcă treburile. 
Mareşal L Antonescu: Să urmărim raţionamentul: dacă X nu cumpără grâu 

de la Y, atunci Armata găseşte grâul la Y. Şi X nu cumpără decât atunci când are 
nevoie pentru aprovizionarea altora. 

S. Ghiolu: Vă rog: am eu obligaţiunea să ţin această marfă? 
C. Anghelescu: N-ai nici o obligaţiune. 
S. Ghiolu: Pot s-o vând acum? 
Mareşal I. Antonescu: Poţi s-o vinzi chiar şi acum când ieşi din Consiliu. 
M. Antonescu: Domnul ministru Ghiolu s-a învăţat cu restricţiunile: ca unul 

care, după ce a fost operat, tinde să umble mereu aşa cum umbla când era în 
convalescenţă. 

Mareşal L Antonescu: Se poate da drumul la toată circulaţia cerealelor. Dv. 
ştiţi că produsele agricole circulă mai cu seamă cu căruţele şi, numai într-o măsură 
optimă, cu trenurile, pentru Armată, fiindcă ea are Căile Ferate în mână. Cei cari vor să 
cumpere nu pot transporta cerealele cumpărate, aşa că ele rămân la proprietar. 
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Dacă ar fi acum vremuri nonnale şi Căile Ferate ar fi cu totul la dispoziţia 
economiei naţionale, atunci ar putea fi un risc. Acum însă, dacă cineva cumpără 30 
vagoane de grâu, trebuie să ceară vagoane pentru transport de la Căile Ferate. Or, Căile 
Ferate dau vagoane în primul rând pentru nevoile Annatei şi pentru aprovizionarea 
oraşelor. 

M. Antonescu: Deci, nu sunt riscuri. 
Mareşal I. Antonescu: Chestiunea aceasta a I.N.COOP.-ului, te rog, domnule 

ministru Vlădescu, s-o discuţi cu domnul Minescu şi să dai o notă domnului Mihai 
Antonescu. 

Şedinţa se ridică la ora 12,15. 

Stenografi: D. Fierăscu şi V. Brânză 

... 
D.A.NLC.Jond P.C.M, Cabinetul Ion Antonescu, ds. 222 (fost 221)/1944,f 582-628 

13. 1944 iulie 6. Se discută despre: prevederile noii Legi administra
tive, care are menirea de a combate centralismul existent; Legea pentru 
circulaţia cerealelor; importul de seminţe, căci din cauza lipsei seminţelor nu 
s-a putut realiza programul de însămânţări; chestiunea izlazurilor;producţia 
de hârtie şi măsurile ce trebuie luate pentru sprijinirea ei; relaţiile cu Biserica 
de la Roma; fotografierea sinistrelor provocate de bombardamente; condiţiile 
de muncă ale refugiaţilor; schimburile economice cu Gennania etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de joi, 6 iulie 1944, ora 17 

Şedinţa se deschide la ora 17,30, sub preşedinţia domnului prof. Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 

Participă domnii: g-ral D. Popescu, min~strul Afacerilor Interne; g-ral Gh. 
Dobre, ministrul Înzestrării Annatei şi ministru ad-interim al Ecunomiei Naţionale; 
prof. dr. Petre Tomescu, ministrul Sănătăţii; prof. Gheron Netta, ministrul 
Finanţelor; Petre Nemoianu, ministrul Agriculturii şi Domeniilor; Ovidiu Vlădescu, 
subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi Inventarului; I.D. Enescu, 
subsecretar de Stat al Muncii; prof. I.C. Petrescu, subsecreiar de Stat al Şcoalelor; 
Mircea Vulcănescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; ing. Stavri Ghiolu, 
subsecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi Minelor; g-ral C. Vasiliu, subsecretar 
de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de Stat la 
Ministerul Afacerilor Interne; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; 
g-ral N. Şova, subsecretar de Stat al Marinei; C. Anghelescu, guvernatorul Băncii 
Naţionale; g-ral L Rlşcanu, primarul general al Capitalei; g-ral N. Bădescu, 
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comisarul general pentru Aprovizionarea cu lemne; g-ral Iosif Teodorescu, 
comandantul militar al Capitalei; Marcel Stati, secretar general al Consiliului de 
Patronaj; g-ral Gh. Marinescu, comandantul Apărării Pasive; Gh. Minescu, directorul 
general al I.N.COOP.-ului; Gh. Alexandrescu, directorul general al Creditului 
Naţional Agricol; ing. Traian Buradescu, directorul Mişcării C.F.R. 

M. Antonescu: Domnilor, chestiunea privitoare la inspecţiile domnilor 
miniştri o vom examina la unnă. 

2. Aplicarea măsurilor de conformism administrativ. Dispoziţiunile transitorii 
din noua lege şi instrucţiuni pentru departamente, în vederea aplicării noii legi. 

Domnilor miniştri, Legea administrativă va fi în curând publicată. Legea 
administrativă cuprinde o lege generală care reglementează organizarea puterilor 
administrative locale, pentru împrejurări obişnuite, pentru împrejurări de pace, care nu 
poate să intre în vigoare decât atunci când Consiliul de Miniştri, după încheierea 
războiului, va hotărî că este oportun. 

A doua lege este Legea măsurilor administrative provizorii, care este în 
realitate o lege general administrativă, în care s-a adunat şi s-a codificat toată 
experienţa administrativă din ultimii 4 ani, o serie întreagă de instrucţiuni cari au fost 
practicate în această vreme, o serie de refonne cari au fost împlinite fără o lege scrisă, 
cum sunt Consiliile de Colaborare, Consiliile de Coordonare, sau alte asemenea măsuri. 

Şi, în sfiirşit, o lege de sistematizare a spaţiului naţional şi de creare a unui 
Institut al cadrelor administrative. 

În Legea administrativă şi a măsurilor excepţionale, şi cea ordinară, se prevăd 
refonne pe care le-am considerat esenţiale, cari au fost înfăptuite, în parte, dar cari 
trebuie să fie o adevărată realizare a unor unităţi administrative complete. 

Aşa cum erau prezentate aceste unităţi în centralismul administrativ, era 
imposibil pentru acel care merge la autoritate pentru satisfacerea interesului personal, 
sau la ţară chiar, în administraţia rurală, să găsească acolo organul învestit cu 
posibilitatea de a satisface oricare interes. 

Pretura era organizată la noi pe simpla ideea de Subprefectură. Prefectura era 
organul administrativ, era unitatea administrativă completă, iar Pretura era considerată 
ca un simplu organ de subcontrol al prefectului, după cum Prefectura era considerată ca 
o simplă delegaţie de puteri a Ministerului Afacerilor Interne, fără să aibă posibilitatea 
de a grupa şi reuni toate serviciile sale publice şi mijloacele de satisfacere a interesului 
general pe diferite planuri. 

În noua Lege administrativă, Pretura este o unitate administrativă completă, 
care trebuie să grupeze serviciile publice în fiecare domeniu de activitate pe 
circumscripţia Preturii. Cu alte cuvinte, în loc ca să avem, până acum, o putere centrală 
bogată în funcţiuni, care nu are legătură cu periferia decât prin organele sale de control 
şi prin tutela ierarhică, ajungem să descompunem această funcţiune a puterii centrale şi 
să forăm mai multe unităţi administrative jos. În loc să fie, cu alte cuvinte, un ocol 
silvic, care nu depindea decât de Casa Pădurilor la centru, în loc să existe o 
administraţie financiară sau o circumscripţie agricolă, care era legată direct de centru, 
în loc de subcontrolul prefectului, acestea toate să devină o unitate administrativă 
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completă, care reuneşte, sub aceeaşi întindere geografică, în aceeaşi circumscripţie 
administrativă, toate serviciile publice cari lucreaz.ă acolo. 

Ocolul Silvic, în loc să aibă o determinare geografică independentă de circum
scripţia administrativă şi legată de Ministerul Agriculturii, va avea o circumscripţie 
teritorială identică cu cea a Preturii. Ocolul Agricol, în loc să aibă o întindere firă nici 
o legătură cu celelalte unităţi administrative, va avea o circumscripţie de activitate 
identică cu cea a Preturii. 

În modul acesta vom crea unitatea administrativă a Preturii, o seamă de 
servicii publice cari vor putea să satisfacă interesul general pe loc, firă ca să mai fie 
nevoie să alergi la Prefectură, care şi ea era incompletă, sau la serviciile judeţene de 
diferite activităţi, cari nu aveau autoritate, şi, prin aceasta, să fii condamnat să mergi la 
Bucureşti, la Centru. 

Pentru a realiza această unitate administrativă, trebuie ca toate serviciile 
publice, toate departamentele să-şi revizuiască circumscripţiile teritoriale de astăzi ale 
unităţilor administrative de bază, ca să se creeze unităţi identice pentru toate serviciile 
publice, realizând astfel o unitate administrativă teritorială, servicii publice complete 
reunind toate unităţile administrative pe diferite sectoare, firă ca să se mai creeze alte 
servicii. 

Ne vom servi de serviciile publice existente revizuind numai întinderea 
administrativă a fiecăruia. 

De aceea, pentru că în Legea administrativă cea nouă se prevede că o 
comisiune va fi prezidată de domnul ministru al Afacerilor Interne, va trebui să se 
revizuiască absolut toate unităţile administrative pe aceste baze, pentru a realiza acest 
conformism geografic al celulelor administrative, al serviciilor publice de baz.ă. 

Vă rog de pe acum, domnilor miniştri, să daţi dispoziţii serviciilor dvs. ca să 
studieze această reorganizare a serviciilor dvs., pentru ca să formăm asemenea unităţi 
administrative cu circumscripţiile geografice de activitate identică. 

În Legea administrativă, Prefectura va avea altă structură şi va reprezenta o 
unitate administrativă având alt rol, tinzând mai mult spre organul de control şi spre 
coordonarea şefilor de servicii cari lucreaz.ă în judeţ. 

De pildă, administraţia financiară pe judeţ, medicul judeţean ş.a.m.d. 
Prefectura va rămâne cu personalitatea juridică şi cu un buget, însă funcţiunile 

sale vor consta, mai ales, în adunarea tuturor, în coordonarea tuturor organelor de 
control pe judeţ, în reuniunea tuturor şefilor de servicii cari lucreaz.ă în judeţ. 

Prin urmare, ceea ce trebuie să facem deocamdată este să păşim la realizarea 
acestor unităţi administrative, indiferent de lege şi de textul ei. 

Vă rog să dispuneţi ca serviciile de contencios şi secţiile de organizare a 
departamentelor dvs. să studieze realizarea acestor unităţi şi învestirea organelor 
preturale şi judeţene cu puterile pe care le veţi crede dvs. 

În orice caz, revizuirea circumscripţiilor teritoriale, a acestor unităţi de bază, 
pentru a face ca din suprapunerea lor să iasă o unitate desăvârşită, este singurul mijloc 
pentru a combate centralismul actual. 

Atunci când cel de la periferia Statului va putea să găsească, într-un singur 
serviciu public, toate activităţile, nu va mai avea nevoie să meargă, nici la Prefectură, 
nici la Centru. 
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Prin unnare, vă rog să luaţi aceste măsuri fără întârziere, pentru ca atunci când 
va veni legea, să ne găsească perfect pregătiţi, şi să se studieze, împreună cu domnul 
ministru al Afacerilor Interne, circumscripţiile geografice pe teren. 

Vreau să concretizez: vor fi unele cazuri când această suprapunere, acest 
conformism de servicii publice nu se va realiza uşor. 

Iată, de pildă, un Ocol Silvic a cărui întindere este diferită, nu este raportată la 
conglomeratul comunelor, ci la condiţiunile geografice. Acolo, vă rog, să faceţi aşa, ca 
Ocoalele Silvice să se poată întinde, de pildă, pe două Preturi, în Ioc de una .... 

G-ral D. Popescu: Aşa este astăzi. 
M. Antonescu: ... pentru ca totuşi, să păstrăm această unitate, însă şeful de 

Ocol Silvic va participa şi la reuniunile dintr-o Pretură şi la Consiliile de Colaborare 
dintr-o Pretură, şi la cele din cealaltă. Să nu facem însă întinderi geografice 
interferente, să se întindă pe o Pretură şi jumătate sau pe o Pretură şi un sfert, pentru că 
atunci facem ca o parte din activitatea acestor servicii să se sustragă coordonării şi 

controlului, fiindcă consecinţa acestor măsuri de coordonare este şi unitatea 
controlului, organizarea singurului serviciu de control pe fiecare unitate administrativă, 
şi prin aceasta combatem, şi pe calea aceasta, centralismul administrativ. 

P. Strihan: Este necesar să se revizuiască şi unităţile de reşedinţă. 
G-ral D. Popescu: Este mai greu. 
M. Antonescu: Va trebui să ajungem să fixăm localităţi administrative pentru 

fiecare centru administrativ însă sunt unele servicii, de pildă, Ocolul Silvic sau Agricol, 
la care nici nu este bine să cerem o unitate de sediu. Este bine să ajungem, revizuind 
localităţile, fie şi cu un schimb de localităţi între departamente, şi prin aceasta să putem 
satisface interesul general, să nu alerge cineva la Ocolul Agricol într-o comună, la 
Ocolul Sanitar în altă comună, ci este bine să facem concentrări de sedii pe localităţi. 

3. Legea pentru circulaţia cerealelor. Certificatele de plată ale Ministerului de 
Finanţe. Reglementarea privitoare la comerţul exterior. Firmele străine cari pot face 
comerţ de cereale. Controlul vamal. 

Domnilor, am primit acum de la domnul ministru general Arbore, legea. 
Voiam să ştiu dacă domnii miniştri mai au vreo obiecţie de făcut. 

Aţi discutat-o în Delegaţia Economică de săptămâna trecută? 
G-ral I. Arbore: Nu s-a discutat. 
M. Antonescu: Fiindcă am vorbit cu domnul Mareşal şi i-am făgăduit că-i 

dăm drumul la începutul săptămânii, voiam să mă ţin de cuvânt. 
Rămâne să vă faceţi şi dvs. observaţiunile, aşa fel ca în cursul acestei 

săptămâni să o terminăm. 
În ceea ce priveşte reglementarea comerţului exterior şi stipulaţiunile în 

legătură cu societăţile străine, am să redactez chiar eu textul, fiindcă este vorba de 
Ministerul Afacerilor Străine şi, al doilea, este vorba de clauza naţiunii celei mai 
favorizate şi nu vreau să se creeze unele complicaţii şi să ajungem la derogări de la 
acest regim. 

Trebuie o redacţiune a textului, care să dea în competenţa administrativă 
alegerea firmelor, ca să nu apară că este o abolire de drepturi, pentru că pe calea 
naţiunii celei mai favorizate, fixând pentru unii din străinătate drepturi speciale, acestea 
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nu le-am putea atinge prin asemenea derogări de lege generală. Şi atunci, spre a evita 
situaţia aceasta, trebuie să fac o redacţiune cu caracter administrativ, lăsând în 
competenţa organelor administrative alegerea. 

4. Problema dobânzilor percepute de Creditul Naţional Agricol 
Domnule Alexandrescu, într-un Consiliu de Miniştri prezidat chiar de domnul 

Mareşal, Domnia-sa a examinat situaţiunea dobânzilor care se percep de unele instituţii 
agricole, găsind că sunt excesive. 

S-a discutat atunci care este cauza care duce la unele sporuri de cheltuieli, 
timbre şi procente pentru anumite instituţiuni de Stat de Credit Agricol şi, în orice caz, 
al acelora cari au beneficiat de ocrotirea Statului. În special, s-a pus problema 
dobânzilor pe cari le percepeţi dvs. 

V-aş ruga, să spuneţi care sunt dobânzile pe care le percepeţi şi care sunt 
reducerile pe care le-aţi putea face. 

Gh. Alexandrescu: Până la 8 mai 1944, când prin Legea nr. 259, publicată în 
,,Monitorul Oficial" nr. 107 din 8 mai a.c., s-a modificat Legea cametei, dobânda 
percepută de Creditul Naţional Agricol, la toate felurile de împrumuturi, în afară de 
preemţiune, a fost de 4% peste scontul B.N.R., care era de 2½%, adică în total 6½%. 

La creditele acordate pentru finanţarea preemţiunii, conform art. 7 din numita 
lege, dobânda este fixă de 5% având însă scont preferenţial la B.N.R. de 2%. 

Azi, conform Legii nr. 259/1944, dobânda legală este de 5% peste scontul 
B.N.R. 

Cum B.N.R. a majorat, în acelaşi timp, scontul pentru agricultură de la 2½% la 
3½%, dobânda legală percepută de Creditul Naţional Agricol este de 3½% B.N.R. plus 
5% legală, total 8½%, din care însă, datorită majorării scontului B.N.R., instituţia 

realizează numai 1 % peste dobânda dinainte de 8 mai a.c., iar B.N.R. realizează 1 % 
mai mult decât lua înainte de 8 mai a.c. 

Deci, în conformitate cu legile actuale, dobânda s-a majorat la creditele pentru 
agricultori cu 1 punct în favoarea B.N.R.-ului şi tot cu un punct în favoarea instituţiilor 
de credit agricol. 

Pentru finanţarea preemţiunii însă, unde dobânda este fixă de 5% şi cu toate că 
art. 14 din Legea finanţării preemţiunii fixează scontul preferenţial al acestei operaţiuni 
la 2%, totuşi B.N.R.-ul a majorat şi la aceste împrumuturi scontul, de la 2% la 3%, iar 
dobânda rămânând aceeaşi pentru Creditul Naţional Agricol. Această diferenţă de I% o 
suportă Creditul Naţional Agricol, pierzând astfel I% faţă de situaţia ce o avea până la 
8 mai a.c.; în schimb, B.N.R. realizează un punct în plus în defavoarea noastră. 

Pe lângă această dobândă se mai percepe un comision de 0,50 lei % drept 
speze de supraveghere şi control al gajurilor, speze, porto etc. 

Pentru împrumuturile acordate micilor agricultori, dobânda percepută de 
Creditul Naţional Agricol a rămas până la sfărşitul acestui an, tot 6,50%, adică aceea 
dinainte de 8 mai a.c. 

Dobânda la Creditul Naţional Agricol de 8,50% este netto şi toţi împrumutaţii 
beneficiază de scutirile legale, nemaiplătind nici un fel de speze, fiind complet scutiţi, 
atât de _taxa timbrului la poliţe, contracte de împrumut, intabularea gajului sau ipotecii, 
cât şi de onorarul de avocat etc., care toate intră în dobânda de mai sus. La alte 
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instituţiuni de credit agricol însă, aceste taxe se suportă de client şi însumează circa 
2½%, majorând astfel dobânda la lei 11 % faţă de 8½%, cât se plăteşte Ia Creditul 
Naţional Agricol. 

La creditele de românizare se percepea o dobândă de 3%, din care 1 % era 
scontul B.N.R. şi 2% în favoarea băncii creditoare. 

Banca Naţională a României la 8 mai a.c. a majorat scontul şi la aceste 
împrumuturi, de la lei 1 % la 2%, în favoarea sa, însă băncilor creditoare nu li s-a 
acordat această majorare. În consecinţă, clientela acestor credite de românizare plăteşte 
astăzi 4%, deci cu o majorare de 1 %, care însă nu revine băncii creditoare, ci numai 
B.N.R.-ului, deşi aparent majorarea o pretinde banca creditoare. 

Situaţia plasamentului Creditului Naţional Agricol la data de 31 mai 1944 este 
următoarea: 

Total plasament în împrumuturi 
din care: 
Plasament mica proprietate 
Plasament preemţiune 
Plasament românizare 
Plasament neproductiv (societăţi evacuate 1940-1944) 
Ardeal, Bucovina, Basarabia, Moldova şi Dobrogea 

Total lei 

lei 

lei 
lei 
lei 

lei 

2.343.871.834 

131.616.133 
60.017.729 
47.321.080 

674.828.125 
913.783.067 

Aceasta este situaţia. Vă mărturisesc că nu văd de ce se spune că luăm dobânzi 
prea mari, când realitatea este că ne-am conformat legii. Nu am luat un ban mai mult, 
iar dacă astăzi luăm 9% în total, aceasta nu se datoreşte unei tendinţe de bancă 
comercială, ca să ne creăm venituri, ci se datoreşte aplicării legii din 8 mai şi majorării 
scontului B.N.R.-ului. 

M. Antonescu: Prin urmare, care este totalul pe care îl percepeţi dvs.? 
Gh. Alexandrescu: Nouă la sută, în care intră absolut toate freurile. Nu se 

plăteşte (sic!) nici timbrele pe chitanţe, nici timbrele pe poliţe, nici cheltuieli de gaj. 
M. Antonescu: Aceasta nu este opera dvs., ci a Ministerului de Finanţe, care a 

renunţat la timbrele şi taxele ce i se cuveneau. 
Gh. Alexandrescu: Noi nu luăm nimic în plus. 
M. Antonescu: Prin urmare, din 9%, cât luaţi? 
Gh. Alexandrescu: Luăm 3½%. 
C. Anghelescu: Dvs., domnule Alexandrescu, percepeţi un procent mai mare 

decât cel legal. Este contra legii. 
Gh. Alexandrescu: Jumătate de punct este conform legii, el reprezentând 

cheltuielile aferente. 
C. Anghelescu: Sunteţi pasibili de sancţiuni. Dobânda maximă pentru 

agricultură este de opt jumătate la sută. Orice adăugire la acest procent, sub orice titlu, 
este pasibilă de pedeapsă. 

M. Antonescu: Vă întreb, dle Alexandrescu, dacă băncile care iau mai mult de 
8,50% sunt pasibile de pedeapsă, ele care plătesc impozite, taxe, taxe de contract etc. 
atunci, cum credeţi, ca instituţia dvs., care nu plăteşte nici un impozit de nici o natură, 
să nu fie supusă unor sancţiuni, în cazul în care calcă legea? 
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Cum vă explicaţi această situaţie? 
Gh. Alexandrescu: Eu din 2.343.000.000 lei plasamente, am neproductive 

913.000.000 lei. Am plasamente la mica proprietate lei 131.616.133, la care iau 6,50%. 
Am plasamente la preemţiune 60.017.729 lei şi plasamente de românizare 47.321.080 
lei. Printre aceste plasamente sunt unele la care pierd. 

M. Antonescu: De ce? 
Gh. Alexandrescu: Fiindcă la creditele de preemţiune realizam, până la 8 mai 

1944, 3%, conform legii, iar de atunci realizez numai 2%. 
M. Antonescu: Care este totalul creditelor de preemţiune? 
Gh. Alexandrescu: Totalul este de 60.017.729 lei. 
C. Anghelescu: Aveţi 300.000.000 lei. Aţi reescontat numai 38.000.000 lei. 

Dumnealor nu mai vin să reesconteze, fiindcă le convine să dea din numerarul pe care 
îl au în casă. 

Gh. Alexandrescu: Eu la mica proprietate, care reprezintă un plasament de lei 
131.616.133, vă rog să luaţi act că n-am ridicat dobânda. Dobânda este tot de 6,50%. 

M. Antonescu: Dvs. să nu mai percepeţi mai mult de 8%. Trebuie să vă 
organizaţi în acest sens, pentru că dacă creditul de Stat sau sprijinit de Stat percepe mai 
mult, ce să ne aşteptăm de la alţii, mai ales într-o perioadă ca aceasta. când Statul 
trebuie să facă toate sforţările printr-o politică de credit care să susţină producţia? 

Vă rog să vă adaptaţi acestei măsuri, care este normală. Aţi încasat până acum 
peste litera legii. Să coborâţi beneficiile la 8%, care este maximum pentru împrejurările 
actuale, când Statul este obligat să sprijine activitatea agricolă. 

Prin urmare, măsuri în consecinţă. 
5. Sumele percepute de I.N.COOP (/'axe şi comisioane). Pierderile suferite de 

I.N.COOP în ultima vreme 
La dvs., dle Minescu, vă rog să ne arătaţi care sunt pierderile suferite în ultima 

vreme, fiindcă dvs., întinzându-vă activitatea chiar prin cererile făcute de Guvern, aţi 
avut şi multe pagube. 

Gh. Minescu: În legătură cu aceste comisioane, chestiunea am împărţit-o în 
două: 

Cerealele. În privinţa colectării cerealelor, nu s-au pus în discuţie 
comisioanele. La un vagon de grâu percepem 7. 700 lei comision. 

M. Antonescu: Ne ocupăm numai de regimul de circulaţie a capitalului, şi nu 
a mărfurilor. 

Gh. Minescu: S-au pus în discuţie comisioanele luate la exporturi ... 
M. Antonescu: Deocamdată mă interesează pierderile şi comisioanele 

percepute de dvs. la operaţiunile de credit, de circulaţie de capital, fiindcă dvs. aveţi şi 
cooperative, cari nu mă interesează acum. 

Gh. Minescu: Am să vă prezint o notă precisă. 
Am avut două feluri de pagube. Am crezut că este vorba de pagubele provenite 

din bombardamente. Nu am avut pagube atât de mari. Le cifrăm la 40.000.000 lei. Am 
avut bombardamente la Braşov, la Piteşti, şi mai grav la Timişoara. Cifra nu este 
precisă, pentru că noi credem să mai salvăm ceva. Am mai avut şi un imobil la 
Constanţa, distrus aproape în întregime, în valoare de aproximativ 10.000.000 lei. 
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Pagube mai mari am avut în Basarabia, Bucovina şi Moldova de Nord, pe care 
iarăşi le-am împărţit în două: pagubele la cerealele Statului care n-au putut fi evacuate 
din lipsă de vagoane, cu toate intervenţiunile făcute încă din ianuarie, şi cari se cifrează 
la circa un miliard lei, şi mai sunt pagubele noastre proprii provenite din depozitele 
construite în Bucovina şi cari au rămas în mâna inamicului. 

Vă voi face şi pentru acestea o notă specială. Sunt pagube destul de mari, însă 
poate că nu sunt pierdute definitiv. Cerealele noastre proprii, am avut norocul să le 
salvăm. 

Nu s-a întâmplat la fel cu federalele, fiindcă a fost o dispoziţie a Delegaţiei 
Economice, ca să nu aducem gajurile spre Vest. Din această cauză, la Dorohoi şi 
Botoşani s-a întâmplat să rămână ceva mărfuri. 

Vă repet însă, că mărfurile noastre proprii le-am evacuat. La Tighina am luat 
şi ultimul ciocan. 

M. Vulclnescu: De data aceasta, când se arată pentru întâia oară, prin cifre 
oficiale, că au rămas cereale până la valoarea de un miliard, aş vrea să aduc în discuţie 
învinuirea adusă Ministerului de Finanţe, că nu ar fi dat fondurile necesare pentru 
evacuări. 

Domnul Mareşal ne-a adus învinuirea aceasta, şi noi am atras atenţiunea că 
I.N.COOP-ul nu va putea să evacueze nici ceea ce a cumpărat. 

Aş vrea să ştiu ce ar fi fost, dacă Ministerul Finanţelor ar fi dat mai mult de un 
miliard pentru aceste evacuări? 

M. Antonescu: Dacă Ministerul Finanţelor ar fi dat bani şi s-ar fi mărginit la 
aceasta, aţi fi avut dreptate. Dar dacă Ministerul Finanţelor, dând bani, s-ar fi ocupat şi 
de revizuirea gajurilor ca ele să poată fi transportate, şi totuşi n-a făcut-o, atunci nu mai 
aveţi dreptate. 

M. Vulclnescu: După conferinţa de la Statul Major, am predat Ministerului 
Aprovizionării tabele de toate gajurile, cu dispoziţia pentru toate instituţiile de credit de 
a se evacua ... 

M. Antonescu: Nu intrau şi cerealele în tabelele dvs.? 
M. Vulclnescu: Intrau. 
Gh. Minescu: În februarie este deciziunea aceasta a Delegaţiei Economice, ca 

să nu se evacueze gajurile. 
Îmi amintesc destul de bine. 
M. Antonescu: Atunci, care este concluziunea dv., dle Minescu? Care sunt 

pagubele suferite? 
Gh. Minescu: Am să vă arăt printr-un memoriu care sunt pagubele. Circa un 

miliard lei. 
M. Antonescu: Am să vă rog să le spuneţi şi Consiliului de Miniştri de 

săptămâna viitoare, pentru că vom examina dacă pierderile suferite de dv. şi-au găsit o 
compensaţie în acţiunea de export, şi în ce măsură vom putea menţine şi în viitor 
regimul de export cu anumite privilegii pentru I.N.COOP, pentru ca să-şi acopere 
anumite pierderi. 

Şi domnul Mareşal a fost sesizat de unii interesaţi, că I.N.COOP-ul ar percepe 
unele comisioane, cari, în realitate, nu sunt îndreptăţite. 
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De asemenea, că nu execută, în realitate, nici un export, şi că face numai 
înregistrări birocratice ale unor operaţii străine, ale unor întreprinzători, şi că, prin 
urmare, aceste cote percepute ar fi parazitare, deci de natură sau să ridice preţurile, sau 
să ridice greutăţi în materie de export. 

Desigur că I.N.COOP-ul, în afară de operaţiile de export făcute direct şi în 
cadrul Legii exportatorului unic, era potrivit să primească şi acest privilegiu al unui 
comision. 

Legea de care vorbeam adineauri şi de care ne vom ocupa poate la sfârşit, lege 
ale cărei principii au fost redactate de dl. guvernator al Băncii Naţionale, în înţelegere 
cu Guvernul şi cu dl. general Arbore, ţinând seama de măsurile de aprovizionare, în 
această reglementare comerţul exterior va căpăta o nouă formă decât aceea a 
principiului exportatorului unic al legii din anul trecut. 

Noi vrem să ştim în ce măsură vom mai menţine anumite drepturi şi privilegii 
pentru 1.N.COOP, care ar putea să fie comisioanele şi pentru care operaţiuni le putem 
menţine. De asemenea, dacă pierderile suferite de l.N.COOP vor putea fi de natură săi 
se dea o compensaţie printr-un asemenea regim, sau dacă trebuie să abandonăm cu 
desăvârşire acest privilegiu. 

De aceea, dacă vrem să ajungem să rezolvăm problema, trebuie înainte de 
Delegaţia Economică să-mi prezentaţi nota precisă de ceea ce reprezintă aceste 
pierderi, ce a realizat I.N.COOP-ul de pe urma privilegiului acestor comisioane în 
conformitate cu Legea exportatorului unic, spre a vedea ce s-ar putea să i se lase de 
acum înainte, care sunt operaţiunile efectuate la care a perceput un comision, care sunt 
operaţiile la care a perceput un comision fără să facă nimic. 

În chestiunea dobânzilor, dacă dvs. spuneţi şi garantaţi că organele dvs. de 
circulaţie de capital nu percep dobânzi mai mari decât cele pe cari Creditul Naţional 
Agricol le-a arătat, şi cele pe cari le-am hotărât noi, atunci problema nu se mai pune. 
De asemenea, chestiunea pierderilor nu ne interesează în sine, cu atât mai mult cu cât 
nu aveţi un inventar exact al tuturor pierderilor. 

Ceea ce ne interesează este să ajungem la un examen realist al privilegiului de 
care aţi beneficiat în puterea Legii exportatorului unic, şi în ce măsură îl putem păstra 
în practică acest drept. 

Pentru această problemă, vă rog să daţi, şi Delegaţiei Economice, şi mie, 
materialul necesar, ca să-l examinăm şi să luăm o hotărâre. 

Cu ocazia redactării legii privitoare la comerţul exterior vom vedea în ce 
măsură Ministerul Economiei Naţionale, dând anumite autorizaţii de export, ca urmare 
a noilor principii, va obliga firmele care solicită autorizaţii de export să treacă pe la 
dvs., sau să lucreze direct. 

Gh. Minescu: Domnule Preşedinte, l.N.COOP-ul nu a vrut să ia nici un 
beneficiu. Am rugat stăruitor să nu ni se dea în sarcină aceste operaţiuni. Totuşi nu s-a 
găsit altă soluţie. Am indicat să se dea unor sindicate. Când am văzut că s-a câştigat 
30.000.000 lei, toate sumele pe cari le-am încasat le-am afectat, de la început, pentru 
şcolile de cooperaţie, în special pentru cele din Basarabia şi Moldova. 

M. Antonescu: Atunci când vi s-a dat acest drept de a fi organul în măsură să 
efectueze operaţiunile de export, Ministerul Economiei Naţionale nu a înţeles să creeze 
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nici o funcţiune parazitară, nici să se facă o sporire la preţul de export pe cale indirectă, 
care desigur că se răsfrânge tot asupra consumatorului român. 

~eea ce a urmărit Ministerul Economiei Naţionale a fost ca să poată exerci~ 
un anumit control asupra regularităţii exportului, şi aceasta continuă să ne intereseze şi 
astăzi. 

Prin urmare, asupra acestui punct să fim bine lămuriţi şi să-mi răspundeţi dvs.: 
puteţi exercita, din practica pe care o aveţi până acum, puteţi exercita acest control pe 
care îl cere Ministerul Economiei Naţionale? 

Vrem să urmărim circulaţia mărfurilor. Împliniţi, în fapt, această funcţiune? 
Aţi împlinit-o între 1943-1944? Aţi înlăturat prin aceasta, sau prin controlul dvs., 
anumite neregularităţi cari se produceau înainte? 

Gh. Minescu: Într-o oarecare măsură, da! 
M. Antonescu: Să puneţi aceasta în scris. 
Problema importului de seminţe 
Domnilor miniştri, în câteva ocazii, şi domnul Mareşal mergând în ţară, şi eu 

însumi, am aflat de la agricultori şi chiar de la Camerele Agricole că uneori nu s-au 
fficut plantaţii şi însămânţări, în conformitate cu planul agricol, din lipsă de seminţe. 
Unele din aceste operaţiuni nu s-au Bcut, pentru că a lipsit sămânţa, sămânţa fiind de 
import. 

De aceea am pus această chestiune la ordinea zilei: ca să rog pe domnul 
ministru g-ral Dobre ca, împreună cu domnul ministru al Agriculturii, să întocmească 
un program de toate cantităţile de seminţe, pe ţară, care trebuie importate. 

Aş ruga şi pe domnul ministru Nemoianu ca, în această operaţie a importurilor 
de seminţe, să nu lăsăm pe producători singuri şi nici chiar Camerele Agricole, care 
singure nu pot dispune adesea de suficientă influenţă, ca să obţină de la Guvern 
facilităţi pentru aducerea seminţelor sau pentru crearea regimurilor financiare sau de 
control administrativ necesare, ca să poată obţine seminţe şi Guvernul însuşi să-şi dea 
concursul şi să întocmească programul de import al seminţelor, o dată cu programul de 
finanţare al acestui import. Prin urmare, noi trebuie să veghem şi să controlăm, întrucât 
anumite instituţiuni de Stat, Camere Agricole sau firme particulare realizează 

operaţiunile de comandă şi de credite, întrucât acestea se execută şi mai ales 
executându-se aceste operaţii, nu este nevoie de intervenţia şi sprijinul nostru, chiar al 
Ministerului de Externe. Eu sunt primul care sunt dator să interviu când mi se cere; 
când nu mi se cere, nu pot să ştiu unde trebuie să interviu. Deci, trebuie să facem acest 
control şi aceste intervenţii, ca să avem sămânţă la vreme. 

Am avut recent problema sfoarei pentru recoltă. Am avut o serie întreagă de 
probleme, pe care le-am discutat şi rezolvat în ultimul moment. A intrat o parte din 
sfoară în ţară, iar cu prilejul inspecţiilor mele, am dat dispoziţii să se facă intervenţii la 
Berlin, ca să se grăbească şi transporturile consecutive. 

Dau acest exemplu, ca să vedeţi că uneori, chiar cu toate sforţările Bcute de 
producători şi de organele lor, sau de Ministerul Economiei Naţionale, este totuşi 
necesar ca Ministerul de Externe să insiste şi să stăruie până ce mărfurile se aduc 
efectiv în ţară. 
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Şi atunci, noi acest lucru trebuie să-l urmărim. Vă rog deci ca, după întocmirea 
programului dv., la Ministerul Agriculturii să aveţi un birou special, care să ţină în 
permanenţă evidenţa tuturor comenzilor de seminţe făcute şi a tot ceea ce se execută. 
Voi fac~ şi eu la Externe acelaşi lucru, ca să ajutăm Ministerul Economiei Naţionale, 
care desigur se ocupă de stabilirea unui program de importuri. Trebuie însă să fiu ajutat 
şi din punct de vedere tehnic, pentru ca aceste seminţe şi materiale necesare agriculturii 
să vină efectiv în ţară. De aceea am pus problema la ordinea zilei. 

Vă semnalez că acum trebuie făcut programul şi pentru toamnă şi pentru 
primăvara viitoare. 

Pentru textile, ştiţi că n-am putut realiza programul de însămânţări, din cauza 
lipsei de seminţe. Trebuie deci să ţinem seama de toate aceste consideraţii. 

S. Ghiolu: Anul acesta s-a dus. 
M. Antonescu: Totuşi nu atât ca să se poată executa programul agricol 

complect. 
Eu, când mă duc într-un judeţ, cercetez de la bucătăriile spitalelor până la 

activitatea desfăşurată în Prefecturi şi pretutindeni. Ei bine, am stat de vorbă cu 
organele noastre locale şi peste tot mi s-a spus: ,,N-am primit seminţele, ca să executăm 
integral programul agricol". Mi-au explicat chiar că, făcându-se comenzi, nu s-au 
realizat; sau s-au discutat preţurile şi s-au făcut întârzieri din această cauză; sau s-a 
spus că trebuie fixate alte preţuri şi s-au făcut obiecţiuni, s-au întârziat formalităţile şi 
până la urmă tot n-am avut seminţe. În ultima vreme chiar am avut greutăţi de transport 
sau greutăţi făcute de firmele din străinătate. Am discutat recent problema cu domnul 
ministru Clodius. Sunt firme în Germania care, dacă nu primesc banii înainte sau 
comunicarea respectivă că s-au depus banii, nu dau nici un ordin de transport, adică 
lasă toate riscurile asupra cumpărătorului şi - ceea ce este mai grav - întârzie livrările 
şi nu mai lasă posibilitatea să se găsească o soluţie intermediară. 

Nu este o problemă de responsabilităţi; este o problemă de organizare cât mai 
bună, ca să ajungem la o metodă practică şi să putem realiza programul agricol, pentru 
seminţele care trebuie importate. 

Vă atrag în special atenţia în ceea ce priveşte textilele, de care avem şi vom 
avea totdeauna nevoie. 

Chestiunea izlazurilor 
În câteva Consilii de Miniştri din 1941 şi 1942, ne-am ocupat de un întreg 

program pentru valorificarea izlazurilor. 
Dv., domnule ministru Nemoianu, care aveţi experienţa gândirii agricole, ştiţi 

cât se pierde în economia agrară, prin nepunerea în valoarea a izlazurilor. Ideea 
legiuitorului, care a pus la dispoziţia comunelor izlazurile comunale sau ale obştiilor, 
pe lângă că a adus o infinitate de conflicte între obştii şi comune, din punctul de vedere 
al folosinţei practice, paralizând prin aceasta valorificarea izlazurilor, dar în general n-a 
dus la rezultate urmărite, pentru că s-a sustras producţiei o mare suprafaţă de teren, 
căreia nu i s-a dat întrebuinţarea potrivită. 

Dv. ştiţi că cele mai multe izlazuri sunt lăsate în plata Domnului. Câtă vreme 
creşte iarba, pe care o dă Dumnezeu, ele servesc la ceva. După aceea însă vine seceta şi 
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rămân pecingini uscate până în anii următori. Prin aceasta, se sustrag producţiei o 
infinitate de suprafeţe, care trebuie făcute să rămână în producţia naţională. 

Pe de altă parte, scopul legiuitorului care a dat izlazurile în folosinta 
comunelor a fost altul. Dv., domnule ministru al Agriculturii, aveţi un program de 
sporire a inventarului viu. Şi eu sunt de acord că problema agricolă nu este o problemă 
de pământ, ci este o problemă de sporire a inventarului viu, care va ajunge să dubleze şi 
chiar să tripleze venitul naţional. Dar, cu izlazurile actuale nu putem ajunge nici la o 
industrie producătoare de maşini, nici la o creştere de vite raţională. Pământ este. Este 
numai o problemă de organizare a muncii şi de însămânţare a lui. Este o bogăţie pe 
care o pierdem, Bră să ajutăm creşterea vitelor ţăranilor, fiindcă, cu actualul sistem, noi 
singuri lucrăm împotriva propriului nostru obiectiv, care este acela al sporirii 
inventarului viu. 

Am avut programe întregi. În Ialomiţa am făcut câteva experienţe, pe vremea 
când era ministru al Agriculturii domnul Pană. Chiar domnul Pană a făcut experienţa în 
comune din vecinătatea proprietăţii sale, unde a mers pe urmă şi a văzut rezultatele. S
au făcut grădini de zarzavaturi pe o parte din izlazuri; s-au făcut şi grădini de flori, iar 
florile s-au vândut cu preţuri bune; s-au făcut însămânţări de lucernă şi o serie de alte 
plantaţii şi s-au dat premii, pentru cei cari au produs în condiţiuni bune. 

S-au făcut şi încercări cu muncă în comun şi cu împărţirea producţiei şi s-au 
mai făcut şi alte încercări, cu loturi mici pentru grădini de zarzavaturi şi cu atribuirea 
producţiei omului care muncea pământul. 

Rezultatele au fost foarte bune, dar, din ultimele inspecţii pe care le-am făcut, 
am constatat că, nu numai că nu s-a mers mai departe cu acest program, dar a şi fost 
părăsit. 

Vă atrag atenţia în mod special că de izlazurile acestea depinde o mare 
realizare: aceea de sporire a inventarului viu al ţăranilor, în afară de valorificarea unor 
terenuri productive, pentru care trebuie să veghem, ca să nu le pierdem, şi, în acelaşi 
timp, prin aceste izlazuri putem face o adevărată şcoală agricolă, atrăgând pe ţărani 
prin producţia realizată pe izlazuri. Deci, nu trebuie să pierdem ocazia să întrebuinţăm 
izlazurile pentru aceste scopuri. 

Vă rog, domnule ministru Nemoianu, să vedeţi ce s-a executat din acest 
program, să constataţi unde a dat rezultate şi pentru ce nu s-a executat în alte părţi, 
pentru că izlazul trebuie să-şi găsească menirea lui, în scopurile noastre agrare. 

Dv. ştiţi că suntem ţara care ocupă în Europa locul cu cea mai mare suprafaţă 
neproductivă din Europa, cu toate sforţările făcute în ultimii patru ani. O mare cotă din 
această suprafaţă neproductivă o dau aceste izlazuri. 

Şi atunci, vă rog foarte mult să interveniţi ca să putem combate şi acest aspect 
internaţional al deficienţei agriculturii noastre şi să nu mai prezentăm acest aspect al 
unor suprafeţe nesfârşite, nefolosite pentru agricultură. 

Vă atrag atenţia, în legătură cu izlazurile, că trebuie să faceţi şi o revizuire a 
regimului lor administrativ. Am mers şi am văzut o comună - şi rog pe domnul 
ministru de Interne să facă cercetări - şi am constatat acolo că veniturile din taxele 
comunale, care se percep la vite, erau de 18.000 lei pe an, iar cheltuielile de întreţinere 
a izlazului erau de SO.OOO lei pe an. Am mers pe izlaz ca să văd ce reprezintă aceste 
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cheltuieli şi dacă s-a făcut vreo însămânţare. Ce reprezentau aceşti 80.000 lei pe an? 
Plata paznicului vitelor. 

Aceasta este o proastă administrare. Este întâi o rea folosinţă a izlazului şi este 
şi o proastă administrare, pentru că, după toate acestea, izlazul comunal în loc să fie 
folosit ca mijloc de sprijinire a sătenilor, în acţiunea de ridicare a satelor şi pentru 
interesul obştesc, este transformat în sarcini bugetare şi nu se realizează nimic, ca 
sprijin al sătenilor. 

Desigur, aceasta nu este o problemă a Ministerului de Interne, care poate face 
numai constatări şi propuneri de organizare, după cum Ministerul de Interne, după ce 
dv., domnule ministru Nemaianu, faceţi programele, poate să vegheze la executarea 
lor, chiar pentru izlazurile comunale, prin autorităţile administrative locale. 

Multe din izlazuri sunt comune, nu comunale, şi acolo Ministerul de Interne n-are 
absolut nici o influenţă. Nu puteţi avea decât dv., Ministerul Agriculturii, prin Direcţia 
Păşunelor Comunale şi în cadrul programelor agricole. De aceea, dv. vă revine toată 
sarcina. 

Vă rog, deci, domnule ministru Nemaianu, să examinaţi această problemă 
foarte importantă, cu toată aparenţa ei neînsemnată. Nu vă puteţi închipui ce rezultate 
pot să aducă izlazurile, acolo unde sunt valorificate. Vă rog să faceţi un program, pe 
care să-l poată urmări şi Ministerul de Interne şi să-l poată realiza prin Prefecturi şi prin 
organele comunale. 

G-ral D. Popescu: Noi cerem de trei ani acest lucru. 
P. Nemoianu: Eu personal n-am luat cunoştinţă de acest program. S-a făcut un 

program la Ministerul Agriculturii pentru zece ani şi în acest program obiectivul 
principal a fost însămânţarea izlazurilor comunale cu diferite plante furajere. 
Programul a început în 1940, când aproape nu exista nici un fel de însămânţare - au 
fost însămânţate numai vreo 4000 hectare cu lucernă. În 1944, am ajuns la 39.000 
hectare, cu tendinţa ca până la 1950 să avem 56.000 hectare. Tot aşa, şi pentru celelalte 
culturi. 

Domnule prim-ministru, această problemă este foarte importantă, mai ales 
pentru Vechiul Regat, unde din cauza climei nu putem conta pe iarbă naturală. De 
aceea, aproape toate aceste însămânţări s-au făcut aici. 

După informaţiile obţinute de la Direcţia noastră, din cauza războiului şi a 
împrejurărilor, planul n-a putut fi respectat. În orişice caz, tendinţa este în creştere. 

M. Antonescu: Prea puţin în patru ani. 
P. Strihan: Şi faţă de 1.600.000 hectare, cât reprezintă suprafaţa tuturor 

izlazurilor. 
M. Antonescu: Tocmai aceasta vream să spun: sun aproape două milioane 

hectare. 
P. Nemoianu: 1.600.000 hectare. 
M. Antonescu: Şi în afară de acestea sunt foarte multe izlazuri asupra cărora 

se poartă procese dacă sunt obştii moşneneşti sau sunt păşuni comune sau comunale, 
aşa că întinderea totală se apropie de 2.000.000 hectare. 

Pe de altă parte, dacă vă duceţi să vedeţi în practică ce s-a făcut cu aceste 
32.000 hectare însămânţate, luaţi care judeţ vreţi, dar eu vă pot spune că am fost în 
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cinci judeţe şi din acestea am constatat că în trei judeţe situaţia a fost aceeaşi: lucerna 
care a fost trimisă n-a fost bună şi n-a dat nici un rezultat. 

Şi atunci însămânţările au fost abstracte. 
P. Nemoianu: Nu pot să vorbesc decât ceea ce văd din cifre. 
M. Antonescu: Dar eu merg pe realităţi şi fac observaţii pentru neexecutarea 

unor măsuri luate de Guvern. 
f· Nemoianu: Tendinţa este să se însămânţeze 30.000 ha confonn planului. 
In ceea ce priveşte partea administrativă, mi s-a atras atenţia că sunt cheltuieli 

prea mari. Am impresia că este o anumită măsură luată de Camerele Agricole, pentru 
că, dacă nu este nici o anuitate de plată, de ce se aruncă asupra vitelor o sumă atât de 
mare? 

M. Antonescu: Şi administrarea izlazurilor trebuie revizuită şi discutată cu 
Ministerul de Interne. Au fost şi sunt la Curţile Administrative nenumărate procese în 
legătură cu obştiile moşneneşti, cu izlazurile cu regimul lor de administrare. Nici la 
Curtea de Argeş nu este rezolvată problema; nu sunt decât controverse, nu se face o 
administrare sănătoasă şi nu este aplicat un regim prea clar. 

P. Strihan: Rog să se revizuiască însăşi legea din 1943, care a fost făcută de 
Ministerul Agriculturii, nu numai fără semnătură, dar chiar fără consultarea Ministeru
lui de Interne, deşi administrează averi comunale. Această lege are unele inadvertenţe. 

M. Antonescu: Aş vrea să vă fac o mărturisire: din 1943 şi până astăzi am 
stăruit să se revizuiască programul, dar nici eu n-am văzut legea aceasta. 

Este adevărat că aceasta se întâmplă uneori şi din cauza Preşedinţiei, care 
întârzie să-mi depună lista proiectelor de legi, sau nu mi le prezintă. N-am văzut nici eu 
legea aceasta, fiindcă altfel aş fi constatat toate greutăţile şi marea controversă între 
regimul de administrare al izlazurilor comunale, al celor comune şi al proprietăţilor 
particulare transformate în izlazuri şi aş fi socotit că este potrivit să se facă o lege de 
colaborare cu Ministerul de Interne şi un regim serios care să rezolve problema. Ca 
dovadă că legea din 1943 n-a rezolvat-o este că ne găsim în situaţia de astăzi. 

P. Nemoianu: N-am nimic împotrivă să se facă o lege de amândouă 
ministerele, dar să nu se treacă izlazurile la Ministerul de Interne, pentru că au mai fost 
acolo şi nu s-a făcut nimic. Atâţia inspectori administrativi au fost plătiţi din fondurile 
izlazurilor comunale. 

P. Strihan: Direcţia Izlazurilor Comunale a fost la Ministerul de Interne. Eu 
înţeleg ca îndrumările şi controlul tehnic să pornească de la Ministerul Agriculturii, dar 
administrarea izlazurilor s-o aibă Ministerul de Interne. 

M. Antonescu: Trebuie să fie o colaborare între Ministerul Agriculturii şi 
Ministerul de Interne, în ceea ce priveşte planurile care trebuie să se facă în fiecare an 
pentru toate aceste izlazuri, în ceea ce priveşte planurile care trebuie făcute pentru 
fiecare izlaz în parte, în ceea ce priveşte organele de executare şi control şi chiar în 
ceea ce priveşte regimul de taxe, de fonduri şi de întrebuinţare a lor, pentru că eu 
recunosc că un izlaz comunal, care este producător de venituri, este folositor să dea 
aceste venituri tot pentru dezvoltarea lui. Dacă o Primărie, care a încasat 50.000 lei de 
pe urma unui izlaz, face cu banii aceştia o şosea, desigur că în anii următori nu mai 
poate urmări dezvoltarea programului de cultivare a izlazului. 
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P. Nemoianu: S-au plătit 60 de inspectori financiari din fondurile izlazurilor 
comunale. 

P. Strihan: Dar nu sub regimul Mareşalului Antonescu. 
P. Nemoianu: Nu, nu, dar eu vorbesc din experienţă. 
M. Antonescu: Dacă am lua şi am cerceta câte experienţe au fost Bcute ... 
Nu m-a preocupat problema de fond, în sine. 
Este chestiunea exploatării minelor de mangan. 
Am primit de la dl Clodius o notă în legătură cu această problemă a exploatării 

manganului şi a decretului-lege privind aceste exploatări. 
Gh. Dobre: A fost chestiunea cu stuful. 
M. Antonescu: În ceea ce priveşte manganul, era vorba să-mi trimiteţi, dv., 

domnule Ghiolu, toate lucrările. 
S. Ghiolu: Vi le-am trimis la Externe. Am Bcut chiar o revenire. Probabil că 

nu vi le-a prezentat. Poate să fie chiar două săptămâni de atunci. 
M. Antonescu: În nici un caz, de două săptămâni. Aţi trimis chiar proiectul? 
S. Ghiolu: Da, chiar proiectul. 
9. Blocarea subvenţiilor Ministerului Propagandei. Confuzia între subvenţia 

de sinecură şi subvenţia de funcţionare 
Domnule ministru de Finanţe, dv. aţi aplicat măsuri de blocare. Eu nu am 

nimic de spus şi recunosc că trebuie să ne restrângem. 
Dv. ştiţi că Ministerul Propagandei are un buget şi o activitate care se reazămă 

absolut şi exclusiv pe aceste subvenţii. 
lată, de pildă, Oficiul Naţional Cinematografic funcţionează pe baza unor 

fonduri, în care Statul participă cu aşa-zise subvenţii, mai mici înainte, dar cari astăzi 
trebuie să acopere toate nevoile de funcţionare. 

Dacă nu are aceste subvenţii, Oficiul Naţional Cinematografic nu poate avea 
absolut nici o activitate. 

M. Vulclnescu: S-a cerut şi am dat dispoziţii să se deblocheze. S-au şi 
deblocat chiar. 

M. Antonescu: Eu nu dau subvenţii la ziare, aşa cum se dădeau altădată. Am 
dat subvenţii ziarelor sub formă de hârtie sau chiar bani, atunci când s-a publicat „Trei 
ani de guvernare". Alte subvenţii nu am dat. Am dat unor ziarişti subvenţii, şi aceasta 
numai la cei din Direcţia Presei, cari lucrează normativele guvernului în diferite 
domenii, fiindcă ministerele trimit note şi linii generale, cari trebuie transformate în 
articole de îndrumări generale, ca să nu transformăm un ziar într-un monitor oficial 
multiplicat. 

Au fost şi alte situaţii. Când am luat Ministerul Propagandei, am avut acolo o 
problemă de concurenţă. Aveam peste 1760 ziare minoritare pe care le-am comprimat 
până la 92 ziare ungureşti, pe urmă la 12 şi acum sunt 3, fiindcă şi dincolo în 
Transilvania de Nord sunt tot trei. Dar într-un oraş, cum este Sibiul, unde apare un ziar 
unguresc, care poate că este subvenţionat, sau un ziar german, sau chiar mai multe, 
cari, de asemenea, sunt subvenţionate de Grupul Etnic, acolo eu nu pot lăsa ziarele 
locale Bră subvenţii. Dar chiar când nu am dat nici unui ziar subvenţii în Bucureşti, sau 
când am dat câteva sute de mii de lei, am cerut oarecare servicii. 
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Aşa fiind, cum pot eu să sprijin viaţa locală a elementului românesc în unele 
provincii, cum pot eu să duc o acţiune de propagandă, flră mijloace materiale? 

Aşa, de pildă, sunt unele ziare militare, care se răspândesc pe front între ostaşi, 
„Soldatul", ,,Sentinela", ,,Frontul", şi toate ziarele ad-hoc. Toate aceste ziare le-am scos 
cu bani din bugetul Propagandei. Aplicându-se această măsură, eu nu mai pot să 
funcţionez. 

Acestea nu sunt subvenţii de sinecură. 
Subvenţii cari se dau în mod obişnuit pentru căpătuirea unor persoane, care nu 

muncesc, sau unor privilegiaţi, subvenţiile acestea eu nu le-am practicat niciodată. 
Asemenea subvenţii înţeleg să fie blocate sau reduse, dar subvenţiile care reprezintă 
activităţi şi acţiuni funcţionale de care depind chiar unele servicii publice, cred că nu 
este bine să le blocaţi. 

Înţeleg, să cereţi o revizuire a acestor subvenţii, dar o blocare nu poate duce la 
un rezultat fericit. Trebuie să ştiţi, că numai ziarelor „Ţara", ,,Tribuna" şi ,,Dacia" eu le 
dau un milion, toată subvenţia. Pentru rest, nu mai am absolut nimic. Pentru O.N.C., 
pentru reviste ştiinţifice sau alte reviste, nu mai există nici un fond. Chiar publicaţiile 
organelor de Stat care reveneau Propagandei nu se mai pot face. 

Am dat unele aprobări de sume şi am dispus, să se ducă la Direcţia Contabi
lităţii, care nu execută aprobarea mea. Sunt unii oameni cari cred că am dat aprobarea 
de formă. Nu am acest obicei. 

Vă rog, domnule ministru de Finanţe, să luaţi măsuri. 
Vă rog să luaţi act, că am dat ordin ca nici o subvenţie să nu mai fie dată de 

altcineva. Numai eu o voi face, pentru ca să am un control. 
Ţinând seama de această situaţie, nu puteţi aplica un regim general, pentru că 

paralizaţi întreaga situaţie. 
1 O. Producţia hârtiei şi măsurile ce trebuie luate pentru sprijinirea ei 
Datorită împrejurărilor de război, producţia de hârtie pentru hârtia plană a fost 

atât de mult redusă, încât cred că nu va fi o problemă grea ca să sporim producţia de 
hârtie rotativă. Este necesar să avem concursul Ministerului Agriculturii şi Domeniilor, 
al Casei Pădurilor, pentru celuloză şi materia primă. 

Vă rog, domnule ministru al Agriculturii, să luaţi notă şi să daţi dispoziţii, ca 
să se facă toate înlesnirile. Trebuie să se sporească întreaga activitate de lucru şi de 
transporturi. 

Rog pe domnul Buradescu să ia măsuri, pentru că în momentul de faţă nu este 
nici o greutate. 

Până acum am avut rezerve de hârtie în depozite, dar acum nu le mai am. Până 
acum am avut banii de la Propagandă. 

Iată încă o întrebuinţare a fondurilor de subvenţii. 
Am constituit unele depozite de hârtie rotativă, de care să mă folosesc în cazul 

unor împrejurări grele sau a unor imposibilităţi de lucru sau de transport, accidente de 
producţie sau bombardamente. Pentru asemenea eventualităţi avem această hârtie la 
dispoziţie, adusă din străinătate. O vindeam ziarelor pe preţul cumpărat de noi şi fără 
nici un fel de beneficiu, şi aceasta pentru ca să menţinem şi preţul. 

În modul acesta ziarele au continuat să apară. 
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Domnul Buradescu ştie că am avut o criză gravă, când depozitul meu avea 
numai 1 O vagoane de hârtie. Le-am împărţit în aşa fel încât am putut să fac faţă 
strictelor nevoi, fără ca să poată cineva să cunoască adevărata situaţie. 

Pe domnul Buradescu l-am chinuit mult cu transporturile de ţiţei necesare 
industriei de hârtie şi cu alte transporturi, ca să înlesnim apariţia regulată a ziarelor. 

Ce se întâmplă? De o parte, eu nu am alte fonduri ca să aduc hârtie, iar de altă 
parte, toţi producătorii din Germania nu mai aduc hârtia decât dacă preţul este plătit 
integral la Berlin, fără ca să-şi ia asupra lor vreun risc. 

Eu am pus problema domnului Clodius, şi Domnia-sa a spus, că şi cu risc şi 
fără risc situaţiunea este aceeaşi, pentru că sunt unii cari şi-au retras chiar aconturile 
date. 

Dacă este aşa, domnule ministru Ghiolu, cred că trebuie să examinăm întreaga 
problemă, ca să putem, pe de o parte să organizăm substituirea, ca să nu pierdem pentru 
economia naţională mărfurile care pot să fie aduse, şi cari există, iar de altă parte să 
stabilim un sistem de împărţire a riscurilor, sau unele asigurări de care am vorbit ultima 
oară, cu prilejul Consiliului prezidat de domnul Mareşal, cu acel fond comun, să 
ajungem la o împărţire a participării la riscuri, ca în modul acesta să nu paralizăm 
toate importurile. 

Pentru hârtie, vă rog, domnule ministru Ghiolu, să examinaţi ce se poate face. 
V erbantul de hârtie să aibă toate garanţiile că primeşte suma, dar liberarea sumei să se 
facă <atunci> când hârtia va ajunge la noi. 

S. Ghiolu: Nu acceptă. 
M. Antonescu: Trebuie să examinăm problema şi să găsim soluţia, pentru că, 

pe de o parte, problema hârtiei este un simplu exemplu, iar de altă parte, ajungem să ne 
creăm singuri unele neajunsuri din această cauză. 

Datorită situaţiei actuale, ziarele mari, cum sunt „Universul", ,,Curentul" şi 

altele, nu-şi mai aduc hârtie, aşa încât mă lipsesc pe mine de rezervele pe care le aveam 
pentru evitarea riscurilor. 

De altă parte, trebuie să vedem problema generală, pentru ca mărfurile 
comandate în Germania şi care contracte au fost anulate sau mărfurile părăsite de 
contractanţi, să examinăm situaţia, ca să nu pierdem aceste mărfuri cari erau angajate. 

În sîarşit, în al treilea rând trebuie să punem accentul pe producţia noastră 
pentru hârtie rotativă şi să avem asigurate unele rezerve, până ce se va ajunge la o 
soluţie cu aducerea hârtiei din Germania. 

S. Ghiolu: Necesităţile de hârtie de tipar sunt acoperite prin producţia 

fabricilor. 
M. Antonescu: Şi eu am spus aceasta, dar dacă vine un bombardament? 
S. Ghiolu: În ceea ce priveşte importul, ştiu că Ministerul Propagandei 

tratează aducerea a 400 vagoane. 
În ceea ce priveşte executarea anumitor contracte de importuri necesare din 

Germania, este adevărat că, în urma bombardamentelor, o serie întreagă de importatori 
români s-au arătat mai puţin doritori să execute contractele. Am căutat să reparăm 
această situaţie şi, în legătură cu I.N.COOP-ul, am dispus ca orice marfă contractată, pe 
care importatorul nu o mai ridică, s-o desfacem noi. 
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M. Antonescu: Mi se spune de către domnul Clodius că este o paralizare 
completă în această materie. Domnia-sa m-a rugat chiar să găsesc o soluţiune, pentru 
că sunt multe mărfuri din cele angajate, care nu mai vin, întrucât contractanţii, unii ca 
să evite riscurile, iar alţii fiindcă se tem să nu rămână cu mărfurile încărcaţi, au reziliat 
contractele. 

S. Ghiolu: Acelaşi lucru mi l-a spus şi mie. Posibil este. 
Trebuie să vă spun că în ultima săptămână se simte o sensibilă ameliorare la 

cererile de import din Germania, ceea ce este îmbucurător. 
M. Antonescu: În Consiliul de la domnul Mareşal, s-a pus problema riscurilor 

pentru mărfuri şi în treacăt s-a schiţat acolo necesitatea unui regim nou pentru 
asigurări. 

Vă spuneam, domnule ministru Ghiolu, că trebuie folosit fondul comun şi 
trebuie solidarizate societăţile de asigurare, eventual prin asigurări noi. Trebuie să 
creăm o asemenea posibilitate, pentru ca să amortizăm riscurile, să le reducem, pentru 
că altfel nu facem decât să ne paralizăm, noi înşine, întreaga activitate. 

Dv. aţi spus că se studiază această problemă. 
Vă rog să-mi trimiteţi şi mie soluţiunea, ca să o discut cu dl guvernator Anghe-

lescu şi cu dl ministru Netta, ca să ajungem cât mai repede la o soluţiune definitivă. 
S. Ghiolu: Cred că luni vă voi da-o. 
M. Antonescu: Vă mulţumesc. 
G. Netta: În legătură cu această problemă a hârtiei, nu reflectaţi, domnule 

prim-ministru, şi la o reducere a numărului de gazete? 
M. Antonescu: Dacă dv. vreţi să vă arăt câte ziare am găsit când am preluat 

Ministerul Propagandei şi câte sunt astăzi, vă veţi convinge că soluţiunea aceasta a fost 
practicată. De altă parte, soluţiunea ar duce la rezultate foarte mici. Voi aviza asupra 
formatului şi a paginaţiei. 

Am examinat-o şi altădată. Mi s-a atras însă atenţia că hârtia de gazetă serveşte 
şi la împachetat. Hârtia de maculatură costă mai mult decât hârtia de ziar. Deci hârtia 
de ziar serveşte la două nevoi. Dacă se poate, de ce să nu ajut ziarele prin acest mijloc, 
atâta timp cât nu le dau subvenţii, şi să le fac să trăiască prin mijloace proprii? 

Dacă, de o parte, pot să fac acest lucru şi să las să se întreţină ziarele prin ele 
înşile, şi dacă aceeaşi hârtie mergând în comerţ, mai este folosită şi ca maculatură, 
atunci am satisfăcut toate interesele. 

Cred iarăşi că nu avem interes direct ca să lovim, reducând paginaţia sau 
formatul de ziare. Desigur, avem interes ca să nu risipim hârtia şi să nu dăm noi 
autorizaţi uni. 

Voi da dispoziţii ca să vi se trimită, domnule ministru de Finanţe, o notă cu 
numărul ziarelor şi al publicaţiunilor care apăreau până la 1942 şi de la 1942 încoace, 
ca să vedeţi dv. care este economia de hârtie pe care am făcut-o. 

De altfel, să ştiţi că mă ocup personal de acest lucru. Chiar de trei ani, 
distribuţia de hârtie de ziare se face atât de exact, că la fiecare trei luni se revizuieşte 
tirajul fiecărui ziar, şi hârtia dată este în raport cu tirajul constatat. 

Nici o risipă deci. Dacă cititorul cere un ziar şi dacă ziarul este căutat, nu cred 
că este bine să împiedicăm această activitate a ziarelor. 
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Tre_buie să. recunoaştem că Presa, cu foarte neînsemnate inadvertenţe, în 
general, a aJutat regimul Mareşalului cu o înţelegere şi cu un patriotism pe care mă ţin 
dator să-l răsplătesc. 

G. Netta: Eu mă gândeam la gazetele mai mici. 
M. Antonescu: Ştiţi dv. cât reprezintă aceste ziare mici? Câteva zeci de mii de 

kgpe an. 

P. Nemoianu: Casa Pădurilor nu mai are păduri de răşinoase. Noi avem 
nevoie de concursul Ministerului Afacerilor Interne, ca să accelerăm producţia din 
Composesorate. 

M. Antonescu: Domnule ministru, fiindcă este vorba de bunuri composeso
rale, am văzut că mi-aţi trimis un raport, în legătură cu administrarea bunurilor catolice 
de la Beiuş. 

Regret, însă, că trebuie să vă spun că situaţia nu este aceea pe care o prezintă 
raportul. 

Adevărul este acesta: Biserica de la Roma este titulara unor suprafeţe 
însemnate de păduri în România, pentru că aceasta le avea în patrimoniul său de la 
Statul Austriac. 

Aceste suprafeţe se găseau pe teritoriul Transilvaniei, unde erau foarte mulţi 
români uniţi. 

În 1940 graniţa, conform Actului de la Viena, a fost schimbată. O parte din 
aceste bunuri forestiere au fost tăiate de noua frontieră. 

Spre deosebire de ceea ce credeţi dv., domnule ministru, fiindcă aţi fost 
informat greşit de un domn de la Ministerul Cultelor, care va trebui să plece până la 
urmă, pentru că nu trebuie să-şi închipuie că în Statul Român poate să facă politica d-sale 
şi să dea lecţii - şi sunt unii cari cad victime, de bună-credinţă fiind - socotesc necesar 
să vă arăt ceea ce s-a petrecut: singurul Stat din Europa care, formal, nu a recunoscut 
Actul de la Viena este Sîantul Scaun, care nu a ratificat întinderea dieceselor, de la 
1940 până astăzi, considerând Actul de la Viena ca un act provizoriu. 

Am eu interes să oblig Sfântul Scaun să-şi revizuiască diecesele şi să verifice 
aceste păduri? Pot eu să fac această politică absurdă în contra intereselor Statului 
Român? 

Îmi invocă acolo un regulament din 1924, semnat de regele Ferdinand, 
regulament de drept administrativ, se vorbeşte de un drept de administraţie printr-un 
simplu regulament. 

Când am făcut un regulament silvic, cum ştiţi şi dv., domnule ministru, a 
intervenit un Concordat, care a fost semnat tot de Regele Ferdinand, doi ani şi jumătate 
mai târziu, care are caracterul unei convenţii internaţionale şi care, în plus, este şi o 
lege ratificată, şi de Cameră, şi de Senat. În conformitate cu Concordatul, toate 
bunurile catolice din România sunt respectate şi, în conformitate cu acelaşi Concordat, 
nici o dispoziţiune nu poate să fie luată asupra bunurilor Bisericei Catolice decât de 
acord cu Sffintul Scaun, ceea ce este potrivit, căci de aceea am încheiat Concordatul. 

Acest lucru nu vi l-a spus dv. şi nu vi l-a dat în raport. V-a citat un regulament 
din 1924, fără să vă adauge că este vorba de bunuri cari sunt proprietatea unei persoane 
de drept public internaţional şi a unei persoane de drept privat - Biserica din România. 
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Acesta este regimul legal. 
Juridic, eu nu-l pot schimba. În raportul dv. v-a făcut să spuneţi că de la 1222 

aceste bunuri au fost luate Neamului Românesc, ca şi când Papa ar fi luat pădurile de 
aci. 

În acelaşi raport, dv., domnule ministru al Agriculturii, vă ocupaţi şi spuneţi că 
Reforma Agrară nu a atins aceste bunuri. 

De aceasta este de vină regimul de astăzi? Ce este de vină regimul de astăzi că 
la data când n-a existat Concordatul, şi nici un text care nu îngăduia proprietatea rurală 
pentru străini, că atunci nu s-a făcut nimic? 

Nu este, cred, potrivit ca eu, astăzi, când mă găsesc cu un Concordat, cu o 
convenţie internaţională care mă obligă la respectul acestei reguli, care are mai mult 
decât putere de lege, sau cel puţin cât putere de lege, să abrog o dispoziţie 
regulamentară în privinţa acestor bunuri. 

În privinţa acestor bunuri, proprietate catolică, pot eu astăzi să mă pun în 
conflict cu Srantul Scaun? 

Pot eu astăzi, pe baza unui regulament, trecând peste toate stipulaţiunile 
Concordatului şi peste tot, să mă amestec într-o proprietate care nu este a noastră? 

Nu pot s-o fac. 
Nu pot s-o fac şi n-o fac, domnule ministru, chiar dacă de o mie de ori mi-aţi 

cere-o prin o mie de rapoarte, pentru că în timp ce Guvernul Reichului şi Guvernul 
Italian s-au supărat atunci când am făcut Declaraţiile din 19 martie 1942, în care arătam 
care este poziţia Guvernului Mareşalului Antonescu faţă de problemele Transilvaniei şi 
în timp ce faţă de strigătul românilor din Ardeal - pentru că am avut atunci exodul din 
Transilvania a 160.000 români - când noi am aplicat măsuri de rechiziţie la Braşov, a 
venit Comisia Henke-Roggeri, care a cerut să se oprească rechiziţiile şi s-au făcut şi 
alte intervenţii politice de cea mai gravă injoncţiune, ştiţi dv. care a fost singura 
autoritate europeană care, printr-un cardinal, a făcut o anchetă cu caracter confesional 
în Transilvania şi a fost plin de bunăvoinţă faţă de noi? A fost Papa. 

Pentru aceasta, în om, în român şi în ortodox voi fi toată viaţa recunoscător 
Stăntului Scaun şi m-aş dezonora dacă la asemenea acte aş răspunde cu alte acte, care 
să strice aceste bune raporturi dintre noi. 

La pace, veţi voi dv. să schimbaţi diecezele administrative, veţi putea s-o 
faceţi, dar acum nu. 

Aceasta fiind situaţia, eu vă rog să ştiţi, odată pentru totdeauna, că acestea 
fiind principiile de drept şi eu fiind răspunzător, ca ministru de Externe, de executarea 
lor, nimeni, dar absolut nimeni, nu se va ocupa de regimul de administrare a acestor 
bunuri decât Ministerul de Externe - cu consultarea dv. în ceea ce priveşte chestiunile 
tehnice. 

S-au făcut nereguli acolo şi au fost români cari au luat bani şi pe cari aş fi 
putut să-i trimit la Parchet. Nu i-am trimis, ca să nu mă fac de râs, pentru că unul era 
recomandat de Secretariatul General al Cultelor şi a fost găsit de administraţia catolică 
necinstit. Când a fost să fie înlocuit, Nunţiul Papal mi-a recomandat pe unul, care n-a 
respectat legile de sabotaj şi care a fost trimis în judecată pentru aceasta. Atunci 
Nunţiul Papal mi-a spus: ,,Dacă este incorect şi nu şi-a făcut datoria, să plece". 
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Niciodată nu mi-a trecut prin minte, nici faţă de cei mari, nici faţă de cei mici, 
nici cu factori de constrângere sau de muncă, nici cu alţi factori, să schimb de atitudine. 
Şi când a fost vorba de interesele Statului Român, în faţa oricui m-am găsit, le-am 
apărat. N-am nevoie de solicitări şi de lecţii ca să le apăr. 

Domnule ministru Nemaianu, v-am trimis o scrisoare. Între noi sunt raporturi 
personale pe care nu vreau să le schimb. Şi atunci, sau dv. vă retrageţi raportul, pe baza 
lămuririlor pe care vi le-am dat, sau primiţi răspunsul meu scris. Dv. citaţi numai 
regulamentele, iar din Concordat nu citaţi textele esenţiale. Or, articolul 14 prevede că 
nici o dispoziţiune cu privire la administrarea acestor bunuri nu poate fi schimbată. S-au 
luat măsuri de la care Biserica lui Hristos nu trebuie să se abată, mai ales în sânul 
Neamului Românesc, în care noi ne-am unit şi a trebuit să ne adaptăm acestei unităţi. 

Aceeaşi persoană care urmăreşte o ură confesională lipsită de sens i-a dat 
domnului Mareşal să semneze odată o modificare a art. 37 din Legea Cultelor cu 
privire la cazurile când într-o localitate, Biserica unui cult şi-ar pierde credincioşii, iar 
majoritatea lor ar trece la o altă confesiune, creându-se în aceste cazuri posibilitatea să 
se dispună şi de locaşurile de închinăciune respective. 

Deşi legea este în vigoare şi cu toate că domnul Mareşal Antonescu găsea că, 
din punctul de vedere al Bisericii Ortodoxe, trebuiau totuşi luate anumite măsuri, acolo 
unde sunt sate care, revenind la Ortodoxie de la 1918 încoace, e bine să dispună şi de 
locaşurile lor de închinăciune, acolo unde sunt, ca să nu mai cheltuim şi să facem altele 
noi - dar bineînţeles găsind o formulă de despăgubire sau alta pentru Biserica de la 
Roma sau pentru Biserica Unită - totuşi eu n-am aplicat această lege în vigoare. Eu nu 
vreau să supun Statul Român la asemenea măsuri şi să expun semnătura domnului 
Mareşal, a mea şi a dv. la inadvertenţe, care să se întoarcă în urmă împotriva intereselor 
permanente ale ţării. 

Şi atunci, domnule ministru Nemaianu, aveţi de ales: sau vă retrageţi raportul, 
sau primiţi răspunsul, în care vă atrag atenţia că aceasta este o problemă cu caracter 
internaţional, pe baza unor texte semnate de Statul Român şi nu este de resortul 
Ministerului Agriculturii s-o rezolve, după cum, pe baza textului Bulei Papale din 1222 
sau a legii noastre din 1919, nu putem să luăm acum măsuri, răspunzând cu 
nerecunoştinţă unor acte care au fost făcute în favoarea noastră. Nu vreau să răspund 
aşa Sfântului Scaun, care reprezintă astăzi o puternică autoritate morală: are pe Hristos 
în spate şi este totuşi cineva pe pământul acesta, care a luat poziţie pentru noi în 1942, 
când ne găseam părăsiţi de toată lumea şi când, chiar alături de prietenii noştri, lângă 
cari luptam, nu găseam toată înţelegerea. 

Mai mult decât atât: la un alt 19 martie, cu doi ani mai târziu de când făcusem 
Declaraţiile din 1942, s-a întâmplat altceva, care nu era în conformitate cu ceea ce ni se 
promisese nouă referitor la Transilvania în 1942. 

P. Nemoianu: Domnule prim-ministru, vă rog să credeţi că raportul acesta nu-mi 
aparţine. Este provenit de la eşalonul din Gorj, fără semnătura mea. 

M. Antonescu: De aceea am căutat să rezolv problema acum. 
P. Nemoianu: În ceea ce priveşte raportul, am cerut îndrumările dv., atât 

pentru mine cât şi pentru Ministerul Cultelor. Raportul a fost întocmit potrivit 
referatului din dosar. 
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M. Antonescu: Dar dv. spuneţi: Ministerul Agriculturii acceptă să se facă ... 
Lăsaţi să accept eu, nu să acceptaţi dv., cu atât mai mult cu cât, dincolo de orişice 
raport de Guvern, există o lege a Ministerului de Externe, care lasă în competinţa 
acestui Departament toate chestiunile de politică externă. 

P. Nemoianu: Aceasta nu este fraza finală. 
M. Antonescu: Eu v-am spus acest lucru, ca să ştiţi care este situaţia. Nu se 

poate să mergem la infinit cu astfel de măsuri. 
P. Strihan: Domnule prim-ministru, cu privire la pădwile comunale, 

Ministerul Agriculturii a pus o anumită chestiune. În legătură cu aceasta, în luna mai 
1944, Delegaţia Economică, în mai multe rândwi, după dezbateri destul de animate, a 
admis punctul de vedere al Ministerului de Interne ca lemnul vândut spre exploatare 
din pădwile comunale să nu fie vândut cu preţ maximal, ci, potrivit Legii Contabilităţii 
Publice, cu preţul obţinut la licitaţie. 

În şedinţele acelea, am arătat că toţi fabricanţii de cherestea vând materialul 
fabricat cu suprapreţuri; aveam cazwi concrete, domnule prim-ministru. Vă rog să 
credeţi că nu există vreun fabricant care să vândă lemnul pe preţuri maximale. Apărând 
drepturile comunelor, am arătat că nu este echitabil ca, în timp ce fabricanţii speculează 
materialul prelucrat, pădwile comunale să fie vândute cu preţ maximal. 

M. Antonescu: Dar care era soluţia dv.? Nici să faceţi concurenţă la ridicarea 
preţwilor, nu se poate. 

P. Strihan: Am arătat că preţul materiei prime intră ca component (sic!) în 
preţul de revenire a materialului fabricat şi că un fabricant bine organizat poate concura 
pe altul mai rău organizat, oferind un preţ mai mare pentru materia primă decât altul. 

M. Antonescu: Şi ce soluţie propuneţi dv.? 
P. Strihan: Soluţia care s-a şi admis: să se facă licitaţie. 
S. Ghiolu: Dar au fost două licitaţii, fără rezultat. 
P. Strihan: Eu am cerut dosarele licitaţiilor cu cwier special, pentru că 

Societatea „Feltrinelli" ... 
S. Ghiolu: Pietroşani şi C.A.P.S. 
P. Strihan: ... apare acum ca beneficiară a pădurilor comunale. Eu am vrut să 

văd dacă nu sunt şi alte păduri particulare susceptibile de exploatare. 
M. Antonescu: Vă rog să vedeţi şi să-mi spuneţi şi mie, ca să vedem ce 

soluţie găsim. 

Cum deocamdată cred că în acest domeniu al materiei prime pentru producţia 
de hârtie este bine să nu se meargă numai la pădurile comunale, ci să se meargă întâi la 
particulari, trebuie să luăm măsuri în acest sens. 

Domnule ministru, desigur că Statul trebuie să meargă întâi la bunurile sale, 
mai ales că interese de ordin mai important o cer. După cum urgenţa măsurilor care 
trebuie luate pentru cazuri speciale, cum este acela al hârtiei, poate justifica o asemenea 
contribuţie din partea Statului, acolo unde o putem evita, e bine s-o evităm, pentru că 
cu cât Statul va fi mai bogat şi mai sănătos, va fi mai bine. 

Şi atunci, să examinaţi dv. această problemă. Dacă nu se poate altfel, vom 
vedea atunci dacă vom putea recurge numai la pădwile comunale şi în ce fel. 
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11. Fotografierea sinistrelor provocate de bombardamente. Măsurile pentru 
provincie, rechiziţionări, lucrări pe garnizoane: personalul fotografic rechiziţionat 
pentru Braşov, Piteşti, Turnu-Severin, Arad, Giurgiu, Timişoara, Galaţi, Bacău. 
Constanţa şi Focşani 

Rog pe domnul ministru Vlădescu - pentru că reprezentanţii Marelui Stat 
Major lipsesc - să vorbească cu domnii generali Arhip şi Mardare, fiindcă domnul 
general Şteflea este pe front, ca să se facă coordonarea (sic!) cu Ministerul Propagandei 
Naţionale în ceea ce priveşte executarea lucrărilor de fotografiere, ca să avem fotografii 
ale sinistrelor, foarte importante pentru dosarele de sinistre. 

Mi-am dat seama de importanţa acestei lucrări când am mers la Piteşti. Sunt 
unele case pe care au căzut bombele: s-a volatilizat materialul, iar scândurile au fost 
aruncate la distanţe mari. În asemenea cazuri, fotografiile sunt expresive, ca să se arate 
cât de gravă este paguba. Într-adevăr, nu este destul să se spună: distrugere totală. 
pentru că tot distrugere totală este şi atunci când s-a dărâmat casa, dar a rămas temelia. 
Prin fotografiere, se vede totul, fără să mai fie nevoie de expertize şi de întârzieri. 

Şi atunci, trebuie ca Marele Stat Major să coordoneze cu Ministerul 
Propagandei toate lucrările şi, pe de altă parte, să dea dispoziţii să se rechiziţioneze 
fotografi. 

G-ral Gh. Marinescu: S-au înfiinţat echipe. 
M. Antonescu: Dar măsura nu este luată pe garnizoane. 
G-ral Gh. Marinescu: Pe garnizoane, dar fotografii n-au material fotografic, 

iar noi n-am avut fonduri ca să le procurăm. 
M. Antonescu: Fotografii nu dau material, pentru că nu li se dau bani. Dacă li 

s-ar fi dat bani, ei ar fi găsit şi material, pentru că toţi fotografii au pe fundul 
laboratoarelor lor ceva material. De teamă că nu le plăteşte nimeni, nu dau. Este 
explicabil şi normal. Nu putem cere unui biet fotograf de provincie să-şi dea tot 
materialul pentru lucrările acestea. 

Trebuie însă ca aceste lucrări să fie organizate pe garnizoane, cu plată. care să 
se facă de cei sinistrati. 

G-ral Gh. Marinescu: De sinistraţi? 
M. Antonescu: De sinistraţi, bineînţeles. 
G-ral Gh. Marinescu: Adeseori, 70% din ei lipsesc. Mi s-a întâmplat şi la 

Bucureşti. La Ploieşti lipsesc 90% din ei. 
M. Antonescu: lată soluţia: Ministerul Propagandei şi Marele Stat Major, cu 

personalul, aparatele şi materialul de care dispun, fac fotografiile pentru cei cari 
lipsesc. Pentru aceştia, plăteşte Statul. Particularii, cari pot fi găsiţi şi pot plăti, vor plăti 
ei. Pe urmă, când vor veni şi sinistraţii cari sunt acum absenţi, vor plăti taxele şi le vom 
lua bani pentru fotografii. 

Eu, pentru Ministerul Propagandei şi pentru cât material am avut, am dat acest 
ordin. Daţi şi dv., în înţelegere cu Marele Stat Major, pentru toţi fotografii militari şi 
pentru aparatele dv. Să se facă şi rechiziţii cu plată pe garnizoane, nu rechiziţii de 
abuz. Să se spună formal în adresă: ,,Fotografii fiind obligaţi să presteze această 
activitate, însă cei sinistraţi fiind obligaţi să plătească cel puţin materialul fotografic 
întrebuinţat pentru fotografierea imobilelor lor sinistrate". 
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C. A,nghelescu: La Federaţia Sinistraţilor putem pretinde tuturor celor care se 
împrumută fotografia fondului distrus. 

Rămâne ca, în viitor, ei să-şi poată scoate fotocopii după aceste fotografii. 
G-ral D. Popescu: Eu am văzut Ia Bălănei, o lume atât de săracă. Erau 

oameni, care nu aveau nici atâţia bani cât trebuie pentru un coşciug, dar încă să le mai 
ceri şi fotografii. De unde să ia ei bani pentru fotografii? 

M. Antonescu: Acolo, la Bălănei, au fost foarte mulţi nenorociţi, cari au 
rămas pe drumuri. 

Cum la Preşedinţia Consiliului avem un fond, săptămâna viitoare voi distribui 
acolo ajutoare, ca să nu ajungă oamenii să fie cuprinşi de disperare. 

Am găsit ieri un pensionar în vârstă de 78 ani, căruia băiatul îi murise pe front, 
iar fata a fost ucisă de bombardament. Are 2.000 lei pensie lunară, iar casa i-a fost 
:fficută ţăndări. Pot eu să-i dau acestuia un ajutor de 4.000 lei? În asemenea cazuri, 
trebuie să dăm unele ajutoare, ca să capete lumea şi oarecare încredere în simţul nostru 
de dreptate. 

Şi atunci, cum eu am unele fonduri, am să mă duc, săptămâna viitoare, să le 
împart. 

Faţă de experienţa pe care o am, mă voi duce şi la Severin. Nu sunt fonduri 
prea mari, dar ca valoare morală înseamnă foarte mult. 

12. Alarmarea trenurilor în caz de incursiune inamică, spre a se evita 
repetarea cazului de la Pietroaia 

Domnule Buradescu, am fost ieri la Pietroaia şi la Găeşti, unde am văzut 
nefericitele victime ale bombardamentului inamic împotriva trenului. Bombardamentul 
acesta a fost un act barbar, odios. 

Am dictat, în maşină chiar, stenografului, şi voi trimite nota verbală 

Legaţiunilor, ca să le atrag atenţia asupra acestei barbarii şi să le semnalez. 
S-a tras cu mitraliere grele şi cu tunuri de bord în oameni. Am văzut un 

nenorocit, căruia îi explodase proiectilul în figură, şi care totuşi nu murise încă. 
Sunt anumite minuni ale naturii. Era un nenorocit cu un cap de trei ori mai 

mare decât cel normal, cu un nas de proporţii extraordinare; am văzut un copil căruia o 
gravă fractură craniană flcea să i se scurgă chiar substanţa craniană. 

Vă închipuiţi ce însemnează să tragi cu tunul şi cu mitraliere grele asupra 
oamenilor. Înseamnă să-i rupi, nu să le faci o simplă rană. Nu pot concepe decât că 
oamenii aceştia au fost nebuni, căci numai astfel s-ar putea explica întrebuinţarea unor 
asemenea arme împotriva unor civili nevinovaţi. 

Din nefericire, aceasta este lumea; în loc să ne ridicăm, ne coborâm, în loc să 
scoatem din civilizaţie partea bună, întoarcem civilizaţia în contra civilizaţiei. 

Iată ce s-a petrecut: s-a dat alarma şi trenul s-a oprit. Toată lumea a fugit. 
Înainte de a se fi dat încetarea alarmei şi înainte ca ea să fi fost anunţată, şeful trenului, 
care a plătit cu viaţa lui greşeala, s-a apucat să sune şi toată lumea s-a adunat, din nou, 
la tren. Avioanele erau în regiune. S-au întors şi populaţia a fost mitraliată chiar în tren. 
Dacă această lume nu ar fi fost adunată la tren şi rămânea risipită pe câmp, desigur că 
nu ar fi fost nici o victimă. 
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Şi atunci, vă rog şi pe dv., domnule general Marinescu, să daţi dispoziţiuni 
speciale cu privire la condiţiunile care trebuie respectate în legătură cu plecarea 
trenurilor. 

Să citaţi chiar, în circulara pe care o veţi trimite, cazul tragic de la Pietroaia, 
pentru ca asemenea lucruri să nu se mai întâmple. 

G-ral D. Popescu: Nici nu se dăduse liber trenului. 
M. Antonescu: A fost o greşeală, şi mecanicul de locomotivă a făcut aceeaşi 

greşeală. 

13. Repararea şcoalelor primare din Piteşti (proprietatea Primăriei) lovite de 
bombardamente 

Într-un Consiliu de Miniştri anterior am pus problema localurilor publice şi a 
comisiunilor care trebuia să se constituie pentru aceste localuri publice. 

Examinaţi încă o dată problema. lată, de pildă, la Piteşti, toate şcolile au fost 
lovite. Comisiunile instituite de mine trebuie să intre imediat în funcţiune, domnule 
Vlădescu. 

Aceleiaşi comisiuni trebuie să-i daţi sarcina să examineze situaţia în raport cu 
venirea iernii, ca să vedem ce putem face. 

14. Măsuri pentru înzestrarea cu efecte (cămăşi etc.) a detaşamentelor de 
lucru 

Este o problemă care vă priveşte şi pe dv. Armata, detaşamentele de lucru de 
la Calea Ferată sunt dezbrăcate şi oferă un spectacol înspăimântător. Sunt oameni cari 
n-au cămăşi pe ei, sau n-au decât o mânecă. 

Voi atrage atenţiunea dlui general Pantazi. 
Dl. ministru Vlădescu să ia notă, ca să roage pe dl. general Pantazi să vină la 

mme. 
Ştiu că dl. general Dobre a aranjat cu Calea Ferată ca în locul unor alocaţiuni 

la care aveau dreptul aceste detaşamente, Calea Ferată să poată cumpăra anumite 
efecte, care să fie distribuite, şi că s-au şi dat dispoziţiuni în acest sens. 

Atrag atenţiunea asupra unui alt lucru: sunt acolo basarabeni - contingentele 
1942-1944 - care, nefiind instruiţi, au fost luaţi în aceste detaşamente, dle Buradescu. 

Aceşti tineri sunt, din punctul de vedere al îmbrăcăminţii, într-un hal fără de 
hal. Aceste detaşamente de basarabeni trebuie neapărat îmbrăcate, pentru că, în caz 
contrar, se creează o stare de spirit care se poate întoarce împotriva noastră şi nu aş dori 
acest lucru. 

Am avut o chestiune ca aceasta, a premilitarilor, şi nu aş dori să se repete cu 
aceşti tineri. Trebuie deci, să se ia măsuri urgente. 

Mi s-a spus, şi te rog, dle Vlădescu, să verifici dacă este exact - să cercetezi 
prin Cabinetul Militar, sau prin alte mijloace - că în judeţul Olt erau cam 9.000 de 
premilitari veniţi din Bucovina. 

Am găsit, printre cei împuşcaţi şi grav răniţi în spitale, câţiva din aceşti 

premilitari fugiţi din Olt. 
Unul nu avea nimic în picioare. Am făcut gluma: ,,Uite! Ai fugit şi nu ţi-a 

rămas nimic în picioare!" 
Mi-a spus: ,,Dar au fugit toţi; din 9.000 au fugit aproape toţi". 
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Toţi aceştia trebuie frânaţi şi trebuie înlăturată dezordinea. 
Voi ruga pe dl. general Pantazi să vină la mine ca să discutăm chestiunea 

aceasta şi să vedem ce măsuri trebuie luate, pentru că nu putem risca să se creeze o 
anumită stare de spirit, datorită acestei situaţii. 

Acesta este tineretul, mai ales din Basarabia. 
Noi nu putem să transformăm aceste elemente în elemente rătăcite. 
Dr. P. Tomescu: Datorită lipsei de efecte la aceste detaşamente de lucru, 

epidemia de tifos exantematic este foarte răspândită. 
Mai este şi o altă cauză. Trebuie luate măsuri urgente. 
M. Antonescu: Vă rog să atrageţi atenţiunea, în mod special, organelor 

medicale ale Căilor Ferate, ca să examineze aceste elemente aflate în detaşamentele de 
lucru. 

Eu din toată inima aş vrea să fie numai lucruri frumoase. 
Eu am avut un moment de mândrie românească. Dl. Minescu a mers cu mine 

să vedem cooperativele. M-am oprit la Goleşti, unde I.N.COOP-ul a făcut restaurarea 
casei obşteşti şi a şcoalei Goleştilor. Este una din cele mai frumoase realizări. S-a făcut 
acolo un colţ moral al Goleştilor. Am fost fericit şi mi-am dat seama ce înseamnă când 
pui suflet. Alături de o activitate economică, poţi să pui suflet şi să scoţi lucruri mult 
mai frumoase. 

Eu am obiceiul să exprim public recunoştinţa mea, şi acum o fac faţă de dl. 
Minescu, aducându-i mulţumiri pentru tot ce a făcut, şi vă anunţ că am propus 
Majestăţii Sale şi L-am rugat să-l decoreze, fiindcă a pus acolo suflet de român. 

Acolo, dle Minescu, aţi făcut un colţ al unei vieţi româneşti, care trebuie să 
rămână. 

Dl. Minescu a pus acolo un document pe care îl voi publica zilele acestea: 
scrisoarea lui Golescu către Avram Iancu, în care este o identitate absolută a 
împrejurărilor politice de astăzi cu cele de acum o sută de ani. 

Exact în aceiaşi termeni: problema echilibrului Europei, problema Turciei, 
problema Franţei, a Angliei, ca şi problema coordonatelor şi unităţii româneşti. Aceste 
lucruri preocupau atunci şi pe Golescu şi pe Avram Iancu. 

Trebuie, prin urmare, să punem pretutindeni grija aceasta. 
Eu am stat de vorbă la Piteşti cu premilitarii şi cu lucrătorii din detaşamentele 

de lucru şi i-am văzut cum stau. Trebuie luate măsuri. 
Era acolo un singur locotenent, din Regimentul 81 Infanterie, care de doi ani 

era în detaşamentele Căilor Ferate şi se specializase. Tocmai acutn primise ordin de 
plecare. Dacă nu mă duceam eu acolo, şi dacă nu atrăgeam atenţiunea Comandamentu
lui Garnizoanei, pleca şi singurul ofiţer care supraveghea acest detaşament. 

Sunt atâtea nevoi cari trebuie împlinite. 
Lagărele de prizonieri, de asemenea. Am fost la Antoneşti la lagărul de acolo, 

unde este un colonel, un căpitan şi un locotenent. Şantierele se plâng că randamentul de 
lucru este mai mic, fiindcă disciplina nu este destul de mare. 

Nu este o problemă de disciplină, fiindcă oamenii nu pot să se împartă şi nu au 
posibilitatea să exercite un control continuu, fiindcă sunt puţini. 
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Organele Căilor Ferate locale, şefii de staţii, şefii de ateliere, inginerii, 
inspectorii, toţi să lucreze mână în mână şi să controleze şi starea de igienă a acestor 
lucrători. La detaşamentele de lucru, medicii să aibă obligaţiunea să examineze aceşti 
oameni şi nu numai medicii detaşamentelor, ai Căilor Ferate, ci chiar şi medicii din 
regiune, căci aici este vorba de o problemă privind sănătatea publică. 

Trebuie să facă dese inspecţii, ca să ne ajutăm prin toate mijloacele, şi atunci 
când constatăm o epidemie, să căutăm s-o înlăturăm. 

Punctul 15 al ordinei de zi s-a rezolvat. 
16. Problema fondului comun 
G-ral D. Popescu: Fondul acesta comun se alimentează dintr-un impozit pe 

care îl încasau judeţele şi comunele şi pe care astăzi îl încasează Ministerul Finanţelor 
şi îl varsă la Ministerul Afacerilor Interne. 

Ministerul Afacerilor Interne primeşte 50% pentru echilibrarea bugetelor 
deficitare, iar ceea ce mai rămâne, pentru lucrări de interes obştesc. 

Anul acesta, în primul rând pentru şosele şi lucrări edilitare, am convenit în 
conferinţa din luna martie ca să se verse Ministerului de Interne o anumită sumă lunară. 
Trebuia să primesc, lunar, 580 milioane. 

Din această sumă nu am primit decât 35%, aşa că a trebuit să facem un 
împrumut, sau, mai bine spus, să primim un acont ca să plătim salariile funcţionarilor, 
iar în ceea ce priveşte lucrările edilitare, nu putem face absolut nimic. 

Dl. ministru Atta Constantinescu îmi cere, acum, o sumă de 100.000.000 lei, 
pe care nu-i am. Suma este necesară pentru drumurile din Moldova. 

Trebuie găsită o soluţie. 
M. Antonescu: Iar eu vă cer pentru Piteşti, şi dv. desigur că spuneţi că nu 

aveţi de unde să daţi. 
Este o problemă, aceasta a lucrărilor edilitare, absolut indispensabile, care nu 

pot să aştepte. 
Trebuie găsiţi aceşti bani. 
Se creează o serie de nemulţumiri din această cauză. 
La Sinaia, tot aşa. De atâta vreme nu putem rezolva problema apei. Au început 

să curgă iarăşi, pe coloane, tot felul de paraziţi. Dl. profesor Juvara a fost acolo, să 
verifice situaţia la faţa locului. 

G-ral D. Popescu: Dl. ministru al Finanţelor mi-a cerut să fac o rectificare a 
bugetelor. Am flcut toate reducerile posibile, însă cu 35% nu putem face faţă 
împrejurărilor. 

G. Netta: Când s-au făcut socotelile, au fost alte previziuni. 
Noi, domnule vicepreşedinte, vom face, fără îndoială, toate sforţările, chiar 

imposibilul, ca să ajutăm, şi din fondul acesta comun am trimis acum 300.000.000 lei. 
G-ral D. Popescu: Da, am primit, însă cu această sumă am plătit salariile. 
G. Netta: Am să pun să facă, din nou, socoteala. 
M. Antonescu: Problema administraţiei, în împrejurările de astăzi, este o 

problemă esenţială. De aceea rog pe dnii miniştri de Finanţe şi de Interne să examineze 
situaţia. 
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Vă rog, domnule ministru de Finanţe, să examinaţi, şi pozitiv, şi negativ, ceea 
ce numiţi dv. schimbare de situaţie. Negativ, constataţi că nu se poate da. Vă rog să o 
faceţi şi pozitiv şi să examinaţi dv. pentru fiecare departament şi să vedeţi, acolo unde 
se pot face reduceri, să se reducă. 

Eu rog pe dnii colegi să facă toate economiile, acolo unde trebuie, chiar fw'ă 
solicitare. Din păcate, însă, dv. ştiţi că sunt foarte puţine capitole, în împrejurările de 
astăzi. 

De exemplu, avem o problemă de aprovizionare, de producţie, de armament, o 
problemă sanitară, una administrativă, toate trebuie să-şi continue activitatea. În plus, 
aparatul administrativ trebuie să-l ţinem. Dacă se pierde încrederea în Stat, chiar 
aparatul administrativ care reprezintă Statul, atunci este periculos. 

C. Anghelescu: Trebuie să recunoaştem că este o minune ceea ce face 
Ministerul Finanţelor. 

M. Antonescu: De aceea, ca să ajut pe dl. ministru de Finanţe, şi nu ca să-i 
complic strădania, de aceea spun că dacă D-sa are anumite sugestii de făcut, să le facă. 

Eu însumi mărturisesc că nu sunt toată ziua cu bugetul în faţă, ca să văd ce 
poate fi amânat. 

Pun mereu principiul: Economii! Economii! Întârziez mereu semnăturile, dar 
nu pot să urmăresc toată ziua capitolele bugetare, ca să văd economiile pe care le-aş 
putea face. 

aţi făcut. 

Şi atunci, tot de la dl. ministru de Finanţe trebuie să vină sugestiile. 
G-ral D. Popescu: Noi am redus, aproape fw'ă nici o sugestie, aproape 30%. 
M. Antonescu: Atunci vă rog să examinaţi situaţia şi să-mi spuneţi şi mie ce 

17. Notă relativă la măsurile care trebuie luate la întreprinderile obligate să-şi 
reducă activitatea 

I. D. Enescu: Am pus această chestiune pentru a fi autorizat să iau oarecare 
măsuri în legătură cu salariaţii cari rămân disponibili. 

Poate întreprinderea să le dea concediu, până se restabileşte situaţia? 
Sunt unele întreprinderi, şi nu aşa esenţiale, cari şi-au comprimat activitatea. 
Dv., domnule vicepreşedinte, aţi relevat industria grafică, care şi-a comprimat 

activitatea, fie prin distrugerea industriilor, fie prin lipsa de comerţ. Acestea şi-au redus 
activitatea. Dar, chiar tipografiile publice şi-au redus mult activitatea, aşa încât o serie 
întreagă de lucrători din industria grafică nu ştiu ce să facă. 

G. Netta: Dar chiar şi în industria grafică sunt unele întreprinderi cari pot fi 
întrebuinţate pe loc şi altele cari pot lucra în altă parte. 

M. Antonescu: Aş vrea să examinăm problema în completul ei. De aceea, vă 
rog să cereţi date. Prea multe tipografii nu au fost lovite. Eu am organizat dispersiunea 
şi evacuarea altora. Este adevărat că şi-au redus activitatea, dar întreprinderile au 
anumite obligaţiuni, conform legii dv. 

I. D. Enescu: Ar trebui să-i ţină pe toţi, deşi capacitatea de lucru este redusă. 
M. Antonescu: Vă atrag atenţiunea asupra celor găsite de mine la Piteşti. 
Acolo era o fabrică de ţesătorie care a fost distrusă. Nu era o fabrică prea mare, 

dar lucrau acolo aproape 400 lucrători. 
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Am rugat pe comandantul Garnizoanei să le dea concursul şi să plaseze pe 
aceşti oameni în alte întreprinderi. 

Acolo este o problemă a lucrătorilor. 
Domnule ministru Enescu, aveţi acolo o Cameră de Muncă. Vă rog să daţi 

dispoziţii ca să plaseze lucrătorii la alte fabrici, din Găvana, de ex., sau din alte părţi. 
Vă rog să daţi dispoziţii ca, de îndată ce se întâmplă ceva, funcţionarii 

Camerei de Muncă să facă toate demersurile pentru plasarea lucrătorilor la alte 
întreprinderi. 

Mai sunt cazuri când lucrătorii fabricilor sinistrate nu sunt toţi lucrători 
calificaţi, şi deci pot fi întrebuinţaţi la alte munci. 

Dar să vă dau un exemplu: Ministerul Afacerilor Interne a făcut statistică. 
Din nenorocire, toată lumea face statistică în Ţara Românească. 
Ieri m-am oprit în Goleştii-Badii, unde se face o reparaţie a unei biserici de 

care mă ocup eu, şi am mers prin comună. Au venit mulţi refugiaţi moldoveni de acolo. 
Am găsit muncitori calificaţi, cari aveau ateliere ale lor şi cari n-au de lucru. Unii 
dintre ei erau oameni tineri, cari puteau lucra şi n-aveau ce. Am mers şi am văzut un 
atelier de tâmplărie, cu maşini pentru industria lemnului şi mobile, destul de bune, dar 
care n-avea de lucru. 

Şi atunci, toată situaţia aceasta trebuie cercetată de Camerile dv. de Muncă, 
domnule ministru Enescu, împreună cu organele Ministerului de Interne, căruia însă 
nu-i putem cere totul. 

Într-adevăr, pentru campania agricolă, organele Ministerului de Interne şi 
jandarmii trebuie să scoată pe agricultori la munca câmpului, iar prefecţii şi ceilalţi 
funcţionari să facă pe agronomii; pentru concentrări, tot Ministerul de Interne trebuie 
să vegheze ca oamenii să se ducă la concentrare, iar familiile să primească ajutoarele. 
Nu putem cere totul organelor de administraţie locală. 

Şi atunci, organele dv. trebuie să întocmească statistici pe judeţe şi să se ducă 
să ia de la Prefecturi datele privitoare la refugiaţi; să se deranjeze şi să vadă unde sunt 
refugiaţi, să examineze situaţia micilor ateliere şi a meseriaşilor, pe cari îi putem lua şi 
duce acolo unde trebuie să intervină direct, când trebuie să se deplaseze de la o 
industrie la alta şi de la un atelier la altul. 

Dar trebuie luate măsuri. Văd că este o catalepsie, o lipsă de funcţionare în 
domeniul acesta, care mă face să sufăr, pentru că tot atâtea nemulţumiri şi nedreptăţi 
ies de aici, când ar fi atât de simplu ca două, trei persoane să îndrepte această situaţie şi 
să evite această mâhnire, a mea. 

I. D. Enescu: La Piteşti a fost o situaţie specială. 
M. Antonescu: Dar în Muscel n-au mai fost bombardamente? 
I. D. Enescu: În genere, lucrăm şi la Consiliile de colaborare. 
M. Antonescu: Câţi inspectori de muncă aveţi dv., domnule ministru Enescu? 
I. D. Enescu: Patruzeci şi ceva. 
M. Antonescu: Din ordinul meu, toţi inspectorii n-au altă acţiune timp de 

două săptămâni decât să se ocupe de condiţiunea de muncă a refugiaţilor din fiecare 
judeţ. Să meargă cu toţi auxiliarii lor, subinspectori şi controlori de muncă, şi împreună 
cu cei de la Camerele de Muncă - cu toţii sunt mai mult decât o sută - să se ducă şi să 
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cerceteze aceste situaţii, să se izbească de toate obstacolele pe care nu vi le-au semnalat 
şi să vă propună măsurile pe care dv. nu le puteţi lua singur. 

Nici nu vă puteţi închipui cât am fost de umilit. În vremea aceasta, când alte 
ţări ajung să importe braţe de muncă, să-mi iasă în faţă doi oameni tineri, cari să-mi 
spună: ,,Avem atelier şi n-avem ce lucra". Este aşa de umilitor. Şi este un lucru care se 
poate face. 

Domnule Stati, am găsit tot în judeţul Muscel o altă situaţie. Mi s-a spus de 
româncele noastre de acolo - femei care au obiceiul să muncească, fiindcă este o veche 
şcoală de muncă în această parte a ţării şi când este cineva care nu munceşte acolo, îl ia 
toată lumea la ochi -, mi s-a spus de româncele noastre de acolo că o femeie refugiată, 
cu trei copii, a început să cerşească. Şi o ţărancă din localitate a adăugat: ,,Dar să facă 
bine să şi muncească, că dumnealor au venit cam pe odihnă". 

Şi atunci, am să vorbesc şi cu domnul ministru Petrescu ca să organizeze 
programe pentru învăţământ şi o acţiune de control pentru refugiaţi, împreună cu 
Consiliul de Patronaj, fiindcă trebuie luate măsuri. 

Mi s-a semnalat cazul unei alte femei cu cinci copii, însărcinată şi cu bărbatul 
plecat pe front, care primea un ajutor de 2000 lei pe lună. Şi femeia spunea: ,,Cu cinci 
copii, cu încă unul, pe care îl aştept, mai pot să muncesc? Numai să mă ţin de ei, câtă 
vreme îmi ia!" 

Prin urmare, vă atrag atenţia, domnule Stati, în mod special, asupra acestor 
cazuri, ca să se cerceteze de comitetele dv. de patronaj din fiecare comună situaţia 
aceasta şi să se înfiinţeze, acolo unde sunt mai mulţi copii de ai refugiaţilor, unele 
căminuri de zi, care să înlesnească asupra femeii să muncească, iar, pe de altă parte, 
acolo unde sunt cantine şi centre de ajutor organizate de Consiliul de Patronaj, să fie 
aduse femeile care au astfel de greutăţi de viaţă şi să nu fie lăsate risipite la întâmplare, 
iar acolo să n-aibă cu ce trăi şi ce munci. 

Vă spun acestea, pentru că am vorbit cu domnul prefect al judeţului, domnul 
general Nicolau, şi am văzut care este situaţia. Ştiţi ce se face? Se spune: ,,Am flcut 
cantină. Este o cantină chiar în comuna alăturată". Într-adevăr, este cantina acolo, dar 
nu este în comuna unde este femeia. Deci, n-am rezolvat problema. Apoi, pe această 
femeie n-o anunţă nimeni. 

Şi atunci, vă rog să faceţi instrucţiuni ca toate comitetele de patronaj - le voi 
face şi eu pe ţară, pentru toţi refugiaţii, iar domnul ministru Petrescu le va face pentru 
învăţământ - dar trebuie ca comitetele (sic!) dv. de patronaj, domnule Stati, să facă 
toate aceste lucruri, să nu facă rapoarte şi paperaserie. Dacă un comitet ştie că alături 
este o cantină, să trimită pe femeile refugiate sărace acolo. Dacă un comitet ştie că într
o comună învecinată este un cămin de zi, să trimită pe femeile cu copii mulţi acolo. 
Aceasta nu poate s-o facă administraţia, pentru că nu poate prefectul, primarul sau 
secretarul Primăriei să facă anchetă şi să vadă ce face fiecare refugiat şi tot ei să facă şi 
acţiunea de asistenţă. 

M. Stati: Am dat dispoziţiuni anul acesta să se facă cămine (sic!) de zi peste 
tot unde sunt cantine ale Consiliului de Patronaj. Este adevărat, nu ştiu care este 
situaţia, dar s-a convenit cu prefecţii în acest sens. 

M. Antonescu: Sunt de părere să nu se facă pretutindeni. 
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M. Stati: Pretutindeni unde este nevoie, bineînţeles. 
M. Antonescu: Să se vadă, acolo unde este nevoie. Aşa se organizează şi 

prefectul de Muscel şi aşa am constatat şi în Argeş. Când era Tică Popescu prefect, om 
energic şi cu experienţă, lucrul mergea uşor. Am convocat pe preoţi şi pe învăţători. 
Am găsit o învăţătoare frumos gătită, care nu ştia nici câţi orfani de război sunt în 
comuna ei. I-am spus: ,,Să nu te mai prind aşa niciodată. Te poţi găti cât vrei, dar nu-ţi 
cunoşti datoria de învăţătoare". A plâns, săraca, şi data următoare m-a chemat să-mi 
arate ce a flcut. 

I. C. Petrescu: S-a intimidat. 
M. Antonescu: Nu, fusese în concediu şi n-a ştiut. 
Acum, nu mai merge. Comitetele dv. comunale, domnule Stati, s-au lăsat pe 

tânjală; au trecut la birocraţie. Dacă le întrebi: ,,Care este acţiunea dv.? Vă adunaţi?" -
ţi se răspunde: ,,Când este nevoie, ne adunăm". Şi dacă întrebi: ,,Trimite-ţi rapoarte?" -
se răspunde: ,,Când ni se cere, trimitem". 

Trebuie să daţi dv. circulări, ca să se declare toate aceste situaţii. Daţi circulări, 
arătând toate cazurile acestea, ca să nu mai pierdem vremea. 

La început, comitetele acestea eu le-am organizat în toată ţara cu concursul 
Ministerului de Interne, al Învăţământului, al medicilor şi al celorlalţi. Eu m-am ocupat 
însă de constituirea lor, dar nu pot să mă ţin de activitatea fiecărui comitet. Iată, 
doamna Mareşal Antonescu a plecat de o săptămână să colinde toată Transilvania şi 
munceşte din zi până în noapte. Dar trebuie să muncească şi elementele locale. 

M. Stati: La Muscel au fost serioase greutăţi, din cauza înţelegerii eronate a 
prefectului local. 

M. Antonescu: Care este situaţia fondurilor acolo? 
M. Stati: V-am depus o notă în care v-am arătat că prefectul a avut tot timpul 

disponibil. În momentul de faţă are o sumă mult mai mare decât are nevoie: are două 
milioane lei disponibil neatacat, plus două milioane lei posibilităţi de plată la 
portofoliu, la Administraţia Financiară locală. 

M. Antonescu: A scăpat domnul Vulcănescu. 
M. Vulclnescu: Am trimis acolo bani, să fie la dispoziţie. 
M. Stati: Ne-am înţeles cu Ministerul Finanţelor: sumele nu se dau decât 

organizaţiei centrale, iar administraţiile financiare pot să facă plăţi de la portofoliu, 
până la două milioane lei, în contul Consiliului de Patronaj. 

M. Antonescu: În calculul acesta intră şi cele patru milioane lei, care erau trei, 
care erau două, domnul ministru Netta ştie şi Domnia-sa. 

Vreau să ştiu care este situaţia fondurilor puse la dispoziţie de Ministerul 
Finanţelor. 

M. Stati: V-am dat o notă în care v-am arătat că noi am cerut o sumă iniţială 
de patru sute milioane lei, care ne-a şi fost vărsată de Ministerul Finanţelor. Utilizarea 
acestei sume urmează să se facă în modul următor ... 

M. Antonescu: Ştiu. Iată datele, domnule ministru Vulcănescu. Numai 
materialul pentru organizarea a 64 centre de asistenţă costă 229.000.000 lei. 

M. Stati: Pentru organizarea centrelor, depozite, birouri, cheltuieli, 
50.000.000 lei; pentru acţiunea în curs de executare, la 27 mai, 25.000.000 lei; sume 
cheltuite până la l iulie, 50.000.000 lei; cheltuieli neprevăzute 52.000.000 lei. 
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M. Antonescu: Iată şi programul întocmit - eu am obiceiul, când spun un 
lucru, să mi-l amintesc multă vreme; am o memorie pusă greu la încercare, pe care o 
întreţiu cum pot: alimente 20.000.000 lei; combustibil 20.000.000 lei; îmbrăcăminte 
104.000.000 lei; încălţăminte 80.000.000 lei; mărfuri 45.000.000 lei; organizarea de 
centre şi depozite 4.700.000 lei; sume cheltuite tot în cadrul acestei acţiuni în curs 
72.000.000 lei. Vedeţi, adică în total 270.000.000 lei, iar diferenţa până la 400.000.000 
lei este afectată acestei acţiuni, adică constituie (sic!) fonduri pentru ajutor. 

Dv. spuneaţi, domnule ministru Vulcănescu, că credeţi (sic!) că, din cele 
400.000.000 lei Consiliul de Patronaj poate fi în măsură să dea micul ajutor prevăzut de 
lege, tocmai ca în parabola biblică ... 

M. Vulclnescu: Cu două pâini şi cinci peşti. Noi aşa ne-am înţeles. 
M. Antonescu: Nu ştiu cum v-aţi înţeles dv., dar eu am vorbit şi cu doamna 

Mareşal Antonescu, şi cu domnul Stati, şi cu domnul col. Mihuţ. Programul era de 
câteva miliarde. În locul centrelor, care s-au propus, am hotărât să se facă centre 
regionale şi să se organizeze echipe mobile. Am intervenit să se aducă maşini din 
Germania, autocamioane speciale, pentru ca să se poată înfiinţa aceste centre regionale, 
ca să se facă şi economii de investiţii. Nu se poate însă ca dv. să credeţi că din suma 
aceasta s-ar fi putut face şi investiţii de material şi organizări de centre şi să rămână la 
dispoziţie şi fonduri suficiente pentru ajutorare. 

M. Stati: De la 4 aprilie şi până astăzi s-au cheltuit 70.403 lei. 
M. Vulclnescu: Şi cât mai aveţi? 
M. Stati: 25.000.000. 
M. Vulclnescu: Când veţi termina banii vă vom mai da. 
M. Antonescu: 25.000.000 din 100.000.000 nu din 400.000.000 lei. Eu 

cunosc toate conturile. 
M. Vulclnescu: După primele discuţii cu patronajul, dumnealor au zis că, 

dacă le dăm ce au de luat de la zahăr şi din alte părţi, nu mai cer alte fonduri. 
M. Antonescu: Cu acest sistem, de a nu avea la dispoziţie fonduri, ne 

încurcăm. Dacă nu ajungem la organizarea centrelor de mic ajutor, care să distribuie 
fondurile, n-am făcut nimic. 

La Piteşti, s-au dat 500.000 lei din fondurile Prefecturei. 
G. Netta: Noi am dat 400.000.000 lei de la zahăr. 
M. Stati: Mi-aţi dat sub formă de bonuri de casă. 
M. Antonescu: Atunci problema este diferită şi o vom discuta cu doamna 

Mareşal Antonescu şi cu dl col. Mihuţ, ca să organizăm sistemul de distribuire prin 
centrele de mic ajutor, fiindcă altfel se produc întârzieri. 

M. Vulclnescu: Noi ştim de ce se întârzie: nu sunt încă lămurite organele 
locale asupra noii întrebuinţări a sumelor. Prefecturile cred că aceasta cade în sarcina 
lor. Am reînnoit instrucţiunile, iar Consiliul de Patronaj a făcut la fel. Pe viitor cred că 
lucrurile vor merge mai bine. 

M. Antonescu: Problema aceasta trebuie reglementată. Trebuie făcute 
precizări, pentru ca comitetele (sic!) de patronaj locale să aibă fonduri la dispoziţie. 

M. Vulclnescu: Fiecare administraţie din ţară ţine câte două milioane lei la 
dispoziţia Comitetului de Patronaj local, de la portofoliu. 
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M. Antonescu: Daţi circulări şi prin Ministerul de Interne, fiindcă prefecţii şi 
primarii sunt preşedinţi ai comitetelor locale de patronaj. Prefectul şi primarul de la 
Piteşti nu ştiau de acest disponibil. Primarul de la Piteşti, profesorul Steriopol, n-a ştiut 
de această măsură şi a luat 500.000 lei de la Prefectură. 

G-ral D. Popescu: N-am ştiut nici noi. 
M. Vulcinescu: S-a comunicat Ministerului de Interne. 
M. Stati: În privinţa sumelor rezultate de la zahăr, ele au fost atribuite pentru 

toate nevoile Consiliului de Patronaj. 
Trebuie să vă spun că pentru toate nevoile de asistenţă socială este nevoie, 

într-o lună de zile de aici înainte, de un miliard lei. În prima lună de zile, pentru nevoile 
normale de asistenţă, trebuie un miliard lei. 

M. Antonescu: Vă rog să-mi arătaţi şi mie programul, pentru că faţă de buget ... 
M. Stati: Este exact acelaşi. 
M. Antonescu: Să vedem însă repartiţia sumelor, fiindcă totuşi trebuie să 

vedem de unde şi cum scoatem această sumă. 
M. Vulcinescu: Ne-am gândit la o sursă nouă. La un timbru nou pe scrisori, 

în felul timbrului de asistenţă, care a fost înfiinţat după războiul trecut. 
M. Antonescu: Dv. ştiţi ce poate produce un timbru. 
G. Netta: Cel mult o sută milioane lei. 
M. Vulcinescu: Şi o sută milioane lei e ceva. 
M. Antonescu: Trebuie să examinaţi şi să revedeţi cheltuielile pentru asistenţa 

socială de război. 
Domnul ministru Vlădescu a voit să spună ceva? 
O. Vlidescu: Aţi dat în Consiliul trecut o dispoziţiune, să se instituie la 

Preşedinţia Consiliului o comisiune, la care să participe: delegaţii Ministerului Aface
rilor Interne, ai Statului Major, Comandamentului Militar şi al Ministerului Muncii. 

Din partea Ministerului Afacerilor Interne s-a prezentat dl. g-ral Craiu, care a 
adus o statistică. S-au ivit unele controverse în ceea ce priveşte valabilitatea statisticei, 
care conţine numărul muncitorilor refugiaţi. A rămas ca pentru lunea viitoare să avem o 
nouă şedinţă, în care să se aducă toate datele, şi după aceea să lucrăm pe teren. 

În legătură cu aceasta, mai este o problemă dezagreabilă pentru Ministerul 
Finanţelor. Mi-a spus delegatului Ministerului Muncii că aceste oficii nu mai pot astăzi 
să lucreze, din cauză că inspectorii nu sunt plătiţi, la oficiile de muncă. 

M-a rugat să fac o intervenţie la Ministerul Finanţelor. 
De altă parte, delegatul Comandamentului Militar mi-a spus că la aceste oficii 

lucrează nişte birouri militare. 
I. D. Enescu: Aceste birouri lucrează împreună cu oficiile de muncă. Sunt tot 

ale Ministerului Muncii. 
O. Vlidescu: Şi atunci pot face aceeaşi operaţie. 
Aceasta am avut de spus. 
I. D. Enescu: Dacă îmi îngăduiţi, în legătură cu această problemă, să vă spun 

că avem inspectori bugetari, mai puţini de 40. Nu avem nici măcar câte unul de fiecare 
judeţ. De 3-4 ani, diferite legi ne-au creat noi obligaţiuni, cari au fost îndeplinite, în 
parte, p~ numiri bugetare făcute de noi, cu aprobarea Ministerului de Finanţe. 
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M. Antonescu: Care este personalul bugetar al Ministerului Muncii? 
I. D. Enescu: Toţi funcţionarii sunt în număr de 1.200 aproximativ. 
M. Antonescu: Eu, la Ministerul Afacerilor Străine, am pus pe funcţionarii de 

la Arhivă, de exemplu, să-mi facă dosare politice şi pe cei de la Protocol, să execute 
alte lucrări. 

Acum, în perioada aceasta, puneţi pe domnii cari făceau inspecţii, de pildă, şi 
cari astăzi nu le mai fac, fiindcă nu mai sunt industriile de înainte şi nici nu mai 
dezvoltă activitatea anterioară, să facă alte lucrări. Puneţi-i pe toţi la lucru. 

I. D. Enescu: Aceşti o mie şi ceva de funcţionari sunt cu diurnişti cu tot. Parte 
din ei mi i-aţi suprimat. Dintre inspectori, am 14 mobilizaţi şi am rămas circa 20 pe 
toată ţara. 

Mai am inspectorii de românizare ... 
M. Antonescu: Ce să mai facă aceştia? 
I. D. Enescu: I-am trecut la Oficiile de Plasare, la controlul personalului de 

serviciu, la servitori, Oficiu care a trecut de la Interne la Muncă, iacă şi pe aceştia mi-i 
suprimă Ministerul Finanţelor. 

Acum, dl. ministru de Finanţe a fost amabil şi mi-a promis că va examina 
situaţia acestora. 

M. Antonescu: Vă rog, să examinaţi şi această problemă a folosirei 
personalului întreg al Ministerului Muncii. Tot personalul trebuie să lucreze, după cum 
şi toţi muncitorii calificaţi trebuiesc puşi la lucru. lată, domnul ministru g-ral Dobre are 
atâta nevoie de muncitori calificaţi. 

O. Vlidescu: Dintre cei aflaţi pe tabelele prezentate, nu putem folosi decât o 
sută şi ceva. 

M. Antonescu: Noi suntem puşi aici să organizăm lucrul. Sunt atâtea industrii 
care au nevoie de muncitori. 

Desigur că dl. ministru al Agriculturii şi Domeniilor ne va ajuta şi, împreună 
cu C.A.P .S.-ul, va fi în măsură să organizeze, fără investiţiuni, şi fabricarea de paturi, 
uşi, ferestre, diferite unelte. Trebuie să se înceapă lucrul, chiar de pe acum. 

Eu am vizitat un atelier, împreună cu dl. Minescu, la Leordeni. Vă rog să vă 
duceţi şi dv. să-l vedeţi, ce se lucrează acolo, şi mai ales cum se lucrează. 

I. D. Enescu: Este un atelier la Găeşti, dar nu are de lucru. 
O. Vlidescu: Sunt mulţi muncitori, cari sunt rechiziţionaţi pentru lucru. 
M. Antonescu: Este Annata, care are nevoie. Ia muncitorii, cari au atelierele 

lor, meseriaşii patroni, cari îşi paralizează întreaga activitate, şi cei fără lucru aşteaptă 
să fie angajaţi. 

C. Anghelescu: Trebuie examinată problema şi pentru muncitorii calificaţi, 

cari pot schimba meseria. De ex. este o lipsă totală de şoferi. Aceşti muncitori calificaţi 
pot, după o şcoală de 2-3 luni, să devină şoferi. 

Gh. Alexandrescu: Un om de serviciu al meu a fost la un moment dat 
mobilizat pentru lucru la Constanţa. Acolo are o leafă de 48 lei pe oră, şi continuă să 
fie şi în serviciul meu. Aceasta, deşi nu a avut niciodată o meserie calificată. 

Poate un asemenea om să fie considerat mobilizat în mai multe locuri? 
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M. Antonescu: Vă rog să atrageţi atenţiunea şi Marelui Stat Major, să facă 
revizuirea acestui om de serviciu al dv. 

De altfel, este o dispoziţiune a domnului Mareşal ca Marele Stat Major să facă 
toate revizuirile celor mobilizaţi pentru lucru. 

P. Strihan: S-ar putea ca, în această sforţare, să se aibă în vedere şi 
intelectualii. Mă refer la anumiţi intelectuali, de care se simte mare nevoie, în special 
de ingineri. 

Fiind la Bran, din însărcinarea dv., domnule vicepreşedinte, unde lucram la o 
lege, şi ziua şi noaptea, mi s-a prezentat de către Primăria locală un tabel de intelectuali 
aflaţi acolo. În tabel figurau 4 ingineri evacuaţi, 7-8 avocaţi de care nu avem nevoie ... 

M. Antonescu: Dar şi pe avocaţi îi putem folosi în administraţie. 
P. Strihan: ... doi medici ... 
M. Antonescu: Sunt atâtea lucruri de făcut. Sunt lucrări de secretariat, care 

pot fi făcute de aceşti avocaţi. Nu spun să fie numiţi secretari, dar pot ajuta pe secretari 
în lucrările lor. 

I. D. Enescu: Regulamentul este gata. Am avut şi avizul Consiliului Legislativ, 
în care sunt unele observaţiuni de principiu. De exemplu: s-a pus chestiunea legalităţii 
regulamentului, fiindcă legea spunea că fiecare administraţie îşi va face un regulament. 

Or, dv. aţi dat dispoziţia să se facă un regulament unic. Eu l-am făcut şi l-am 
trimis, în copie, tuturor departamentelor. 

M. Antonescu: Vă dau soluţia: îl semnăm cu toţii, pentru ca Consiliul 
Legislativ să nu mai pună această problemă. 

I. D. Enescu: Cele mai multe ministere şi-au dat avizul. 
M. Antonescu: Cererea domnului inginer Şerban Ghica, care solicită săi se 

aprobe să-şi achite contribuţia la Împrumutul Apărării Naţionale cu bonurile pe care 
le-a primit (pentru 60%) pentru cerealele ce i-au fost rechiziţionate. 

Domnule ministru de Finanţe, îmi sunteţi debitor: era vorba să redactaţi un 
scurt comunicat, ca să ştie lumea cum să folosească aceste bonuri. 

G. Netta: S-a publicat. 
M. Antonescu: Domnule ministru, un asemenea comunicat poate nici eu nu-l 

citesc. Trebuie un comunicat simplu, pentru că omul care vrea să folosească bonurile 
nu este un financiar, ca să urmărească normele de executare. Este cineva care vrea să 
ştie cum se folosesc bonurile acestea. 

Faceţi un comunicat scurt, pe care să-l daţi la Radio. 
Sunt unii oameni cari au cultură, cari au o experienţă de o viaţă întreagă şi 

totuşi nu ştiu cum să utilizeze asemenea bonuri. 
M. Vulcllnescu: Scrie pe ele că se primesc în plata înprumutului. 
M. Antonescu: Aceasta este altă problemă. Dv. ştiţi câte s-au distribuit? 
Le-au văzut la faţă cei cărora li se cuveneau? 
Vedeţi deci, domnule Vulcănescu, ce uşor este să spuneţi că scrie pe ele. 
Domnilor miniştri, ordinea de zi a fost epuizată. 
Rog pe dnii g-ral Dobre, Ghiolu, g-ral Arbore şi dl. guvernator al Băncii 

Naţionale să rămână, întrucât avem oarecare probleme de discutat. 
Şedinţa se suspendă. 
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La redeschidere. 
Şedinţa se redeschide sub preşedinţia domnului profesor Mihai Antonescu, 

vicepreşedintele Consiliului. 
Participă domnii: g-ral Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi ministru 

ad-interim al Economiei Naţionale; prof. Gheron Netta, ministrul Finanţelor; Mircea 
Vulclnescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; ing. Stavri Ghiolu, 
subsecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi Minelor; g-ral I. Arbore, subsecretar de 
Stat al Aprovizionării; C. Anghelescu, guvernatorul Băncii Naţionale. 

M. Antonescu: Domnilor, domnul ministru Clodius a fost la mine şi, 
bineînţeles, după ce a explicat ceea ce s-a petrecut, ca o neînţelegere, insistând că a 
avut cu totul alt sens, că dânsul s-a exclus din ipoteza, pe care s-a pus, că vor trata 
militarii şi nu şi-a permis altceva, după aceea, domnul ministru Clodius mi s-a plâns că 
are o situaţie foarte grea, că domnul general Schlimer, discutând cu domnul Mareşal 
Antonescu, în loc să-l ajute, din cauza unei neînţelegeri, s-a încurcat mai rău. Şi totuşi, 
are nevoi mari, iar din partea noastră nu s-a dat nimic, iar livrările sunt numai cele 
flcute pe teren, şi de cantităţi şi de valori foarte reduse, adică rechiziţiile de cantităţi 
foarte reduse, tlcute pe loc, iar în afară de acestea, s-a dat foarte puţin. Cele 11.000 
vagoane le contestă; tablourile cu stocuri şi celelalte situaţii, pe care le-aţi dat dv., 
domnul Clodius afirmă că, fiind examinate într-o şedinţă, chiar delegaţia dv. a declarat 
că trebuie să le revadă, fiindcă nu sunt exacte. 

G-ral Gh. Dobre: La Finanţe. 
M. Vulclnescu: Cele din coloana întâi figurau şi în coloana a doua şi în 

coloana a treia. 
G-ral I. Arbore: Sunt documente. 
M. Antonescu: Şi atunci, eu i-am spus domnului Clodius: ,,Nu-mi rămâne 

decât să rog pe toţi domnii miniştri, cari au toate actele şi documentele, să le aducă, şi 
vă invit şi pe dv. ca să tranşăm şi această chestiune". Nu pot de fiecare dată să discut cu 
domnii miniştri, cari îmi dau informaţii, cari au acte şi dovezi şi pe cari îi cunosc şi cu 
cari lucrez, şi atunci când îmi fac o afirmaţie, mă întemeiez pe ea, iar dv. contestaţi 
toate lucrurile acestea. Trebuie să venim la o conferinţă comună şi să discutăm toate 
aceste probleme. 

Atunci, dânsul a fost de acord să vină o dată cu toţi experţii dumnealor şi să 
discutăm toate chestiunile contradictorii. 

C. Anghelescu: Să se întâlnească întâi experţii între ei. 
M. Antonescu: Da. 
Am discutat apoi cu domnul Clodius situaţia generală. I-am atras atenţia că nu 

poate să ceară Băncii Naţionale noi contribuţii şi finanţări, într-un moment când Statul 
însuşi are atâtea dificultăţi, iar pe de altă parte, domnul Clodius, insistând pentru 
livrările acelea ale Armatei, pentru ciment şi lemn, mi-a spus că nu s-a tlcut nimic 
până acum. 

G-ral Gh. Dobre: Trebuie să-i atrageţi atenţia că lemnul este de o construcţie 
specială, care nu e în comerţ şi trebuie să fie tăiat de la început aşa. Domnul ministru 
Ghiolu a dat dispoziţii în acest sens cu zece zile înainte de a se pune chestiunea. Două
trei vagoane sunt gata acum pentru expediţie. N-a fost o scândură luată din comerţ, ci 
este vorba de scânduri tăiate special acum. 
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M. Antonescu: Dar cu cimentul? 
S. Ghiolu: La fel. Să vină să-l ia. Germanii trebuie să trimită recepţionarii lor. 

Au fost germanii şi au tratat cu Oficiul Cimentului. 
Pentru ciment trebuiesc parale. Pentru lemn s-au dat 50 milioane lei. 
M. Antonescu: Dar pentru ciment? 
S. Ghiolu: Nu s-a dat nimic. 
C. Anghelescu: Să intre în contact cu dv. şi cu Ministerul Finanţelor, să fie 

toată lumea de acord şi noi dăm banii. 
M. Antonescu: De două luni discutăm. Este o problemă care interesează 

fortificaţiile noastre. 
S. Ghiolu: Dacă vin la dv. să ceară ciment! 
M. Antonescu: Sistemul nu funcţionează. 
Domnule Ghiolu, cu aceeaşi fermitate cu care ţin piept în toate împrejurările, 

recunosc că în această problemă mă găsesc într-o situaţie grea. Am spus: ,,Preferăm să 
ne ocupăm noi, nu dânşii, de aprovizionare, să le dăm noi; avem interes să le dăm noi, 
nu să cumpere ei, pentru că ne rezervăm să discutăm chestiunea preţurilor, după ce 
vom examina preţurile germane". 

Prin urmare, este şi în interesul nostru să examinăm această situaţie şi să găsim 
soluţia. 

G-ral I. Arbore: Le-am dat dispoziţii prin Cecopava, să li se libereze vinul. 
Au fost somaţi să vină să-l ridice, dar n-au venit. Şi acum cooperaţia se găseşte cu vinul 
angajat, pe care germanii nu vin să-l ridice. 

S. Ghiolu: Ar trebui să fixăm şi preţurile. 
M. Antonescu: Germanii ridică mereu preţurile, iar dv. mă sesizaţi mereu cu 

cereri de sporiri de preţuri. Trebuie să luăm măsuri. Dacă germanii nu ne dau satisfacţie 
în negocierile acestea, soluţia nu mai depinde de mine, ci de dv., Ministerul Economiei 
Naţionale, când discutaţi preţurile. Şi atunci, să se ajungă sau la o fixitate a preţurilor, 
care să fie respectată de ei, sau urcaţi şi dv. preţurile, după o scară corespunzătoare 
sporurilor făcute de ei. Deci, sau să-i constrângem să-şi respecte preţurile sau să 
acoperim aceste sporuri de preţ prin nişte sporuri corespunzătoare la produsele noastre 
de export. 

S. Ghiolu: La noi nenorocirea provine din câteva articole cu preţuri cunoscute. 
M. Antonescu: Dar şi la dânşii sunt câteva articole la fel. 
S. Ghiolu: Ei însă pot schimba calităţile mărfurilor. 
M. Antonescu: Pentru ciment, rămâne să examinaţi problema. Faceţi 

socoteală preţului de export, adăugaţi o majorare şi faceţi o propunere pe baza unei 
majorări, adăugând la sîarşit că ne rezervăm dreptul să adăugăm un spor la acest preţ. 
ca să-i obligăm să-şi respecte preţurile. Eu am anunţat pe domnul Clodius: ,,Dacă nu vă 
respectaţi preţurile, vom majora şi noi pe ale noastre, pentru că n-avem altă cale de 
apărare". 

Am discutat cu domnul Clodius şi sper că domnul guvernator va fi mulţumit 
de data aceasta, nu mai vorbesc de Consiliul Băncii Naţionale. Domnul Clodius a 
convenit ca, până la plafonul de 150.000.000 franci elveţieni, să ni se pună la dispoziţie 
cât mai repede suma. 

458 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



C. Anghelescu: Toate felicitările noastre. 
M. Antonescu: M-a rugat însă în schimb: ,,Dv. vedeţi, nu mai este o problemă 

de greutăţi; în fapt este o problemă de principii. Dv. nu vreţi să aprobaţi exportul de 
cereale. V-am făcut o cerere pentru export de cereale, dar nu mi s-a dat nici un 
răspuns". 

În fapt, cerealele nu vor putea fi transportate decât cu foarte mari greutăţi. Eu 
cer să se dea aprobare pentru franci elveţieni, dar dv., domnule ministru Ghiolu, nici 
măcar un răspuns de principiu nu daţi la cererea domnului Clodius. 

G. Netta: Ei au cerut IO.OOO vagoane de porumb. 
M. Antonescu: În sistemul actual. Dar domnul Clodius nu se referă la acelea, 

ci la scrisoarea care a fost dată domnului Ghiolu. 
S. Ghiolu: Se cer 4300 vagoane grâu şi 3000 vagoane de orz. 
M. Antonescu: Pentru orz, am spus că nu pot să mă angajez. 
G-ral I. Arbore: În ceea ce priveşte orzul, germanii au luat pentru Armată 

mai mult decât contingentul. 
M. Antonescu: V-am rugat să nu vă grăbiţi cu livrările, pentru că nu mai 

putem vinde în alte părţi, mai ales că dânşii spun că nu s-a livrat nimic. Atunci de ce să 
dăm orz, de vreme ce ori nimic, ori orzul acesta tot una este? 

G-ral I. Arbore: Sunt predate de I.N.COOP. Avem acte. 
C. Anghelescu: Ceea ce aţi realizat dv., domnule prim-ministru, este pentru 

noi un succes extraordinar. 
M. Antonescu: Am avut o lungă discuţie cu dânşii. Mi-au spus: ,,Metodele cu 

care trataţi cu noi şi procedura dv. faţă de germani sunt ofensatoare". ,,Nu văd de ce" -
am răspuns eu. ,,Pentru că trebuie să daţi". ,,Dar de ce credeţi dv. că germanii sunt 
născuţi şi făcuţi altfel decât românii? De ce românii să facă atâtea lucruri, să aibă 
numai obligaţiuni şi nici un drept?" 

Vă rog să credeţi că convorbirea (sic!) a fost destul de întinsă şi de grea. Am 
spus: ,,Vă rog să credeţi că facem un efort destul de mare, dar nu putem răsturna Banca 
Naţională. Nu este vorba de ortodoxie monetară, ci de echilibrul economic şi de 
ordinea în Stat". 

Până la urmă, domnul Clodius m-a rugat să-i dau răspunsul în chestiunea 
cerealelor. 

S. Ghiolu: Iată care este motivul pentru care am întârziat: preţurile în franci 
elveţieni, trecute în Convenţia noastră cu germanii, sunt foarte joase. 

M. Antonescu: Cunosc chestiunea. Am vorbit şi cu domnul De Ficher. Se 
studiază problema şi se vor face propuneri în curând. 

S. Ghiolu: Să nu tratăm pe două planuri, fiindcă domnul De Ficher vine şi la 
mine şi la dv. Noi am tratat în privinţa preţurilor şi am ajuns la o înţelegere: am ajuns 
pentru orz la 590 franci elveţieni tona, faţă de 550; la grâu am cerut 650 şi domnul De 
Ficher este gata să dea 620; la mazăre la fel. Domnul De Ficher însă umblă să joace pe 
două tablouri. 

M. Antonescu: Iată ce este: am primit o propunere din partea Guvernului 
elveţian, ca să se cumpere o cantitate mai mare de cereale, chiar dacă n-o transportă 
imediat. Ţinând seama însă de riscurile, pe care elveţienii le iau asupra lor, să facem o 
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reducere de preţuri. Am discutat pe baz.a aceasta şi urmează ca ei să facă o propunere 
concretă, însă cu o singură condiţie: fixăm preţuri plafon în acte publice şi apoi le 
realizăm cum credem noi, ca să nu constituie precedente şi apoi să le invoce germanii 
împotriva noastră. 

Domnul De Ficher este de acord; domnul De Weck, la fel. Aştept răspunsul. 
Cât a oferit pentru grâu? 
S. Ghiolu: 620 franci elveţieni. L-am forţat să ia şi mazăre: 1200 vagoane. 
M. Antonescu: Chestiunea se pune însă pentru cantităţile mai mari şi pentru 

depozitele pe care vor să le facă ei aici. Prin urmare, nu este vorba de duble tratative. 
De altfel, atunci când a venit domnul Muller cu domnul De W eck, am fost mai 

rigid pe preţuri şi am ţinut cât am putut mai mult. Când a fost vorba să facă propuneri 
de cantităţi mai mari, am fost încântat să examinez problema şi să spun: ,,Cred că vom 
putea găsi o soluţie". 

Am vorbit cu domnul Mareşal chiar în seara aceasta. Domnul Mareşal a spus: 
„Foarte bine". Am tratat cu dânşii şi aştept de la Berna răspunsul relativ la cantităţi şi 
preţuri. 

S. Ghiolu: Pentru informarea dv., trebuie să vă spun că a fost la mine astăzi 
domnul De Ficher. 

M. Antonescu: Pentru ce cantităţi? 
S. Ghiolu: Pentru 1300 vagoane de orz, cu 590 franci elveţieni tona; pentru 

500 vagoane ovăz, tot cu 590 franci elveţieni tona; 1 OOO vagoane grâu cu 620 franci 
elveţieni tona; 1200 vagoane mazăre, cu 650 franci elveţieni tona. 

La grâu se aşteaptă confirmarea preţului. 
M. Antonescu: Aici este greutatea. 
S. Ghiolu: Le-am spus: ,,Vă dau grâu, cu condiţia să luaţi şi mazăre". Le-am 

spus că nu pot să le dau porumb, însă, după conferinţa de aseară, am căzut de acord să 
le dăm 800-1 OOO vagoane. Am cerut 700 franci pe tonă şi sunt dispus să le las până la 
650 franci. 

Pentru informarea dv. trebuie să vă spun că a fost la mine un delegat german, 
pentru cantităţile acelea de orz şi ovăz. Eu i-am răspuns însă: ,,Preţurile oferite de dv. 
sunt foarte mici; eu am preţuri mai mari". Delegatul mi-a răspuns: ,,Atunci noi suntem 
încântaţi, pentru că dacă dv. găsiţi cumpărători la preţuri mai mari, suntem de acord să 
le daţi acestora, iar noi să vă scădem din contul aur, pe care va trebui să vi-l dăm". Noi . 
primim această propunere. 

C. Anghelescu: Trebuie să realizăm francii elveţieni, de care avem nevoie. 
S. Ghiolu: Am răspuns: ,,Foarte bine". Vă voi arăta telegrama. 
M. Antonescu: Chiar în ceea ce priveşte preţurile, domnul De Ficher mi-a 

spus că a avut o primă confirmare. Eu i-am pus şi problema de devize şi mi-a răspuns 
că va încerca. 

Eu am cerut tot aurul în monede, pentru că aşa mi-a spus că preferaţi dv. 
Probabil că n-a avut toată suma. Confirmarea pentru cealaltă sumă nu v-a venit? 

Confirmarea pentru cele 20 milioane? 
C. Anghelescu: Mi-a venit pentru 20 milioane, plus I O milioane. 
M. Antonescu: Pentru cele 10 milioane franci elveţieni nu aveţi? 
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Dl. Clodius mi-a spus, acum trei zile, că-i este penibil să cerşească mereu câte 
500 milioane la fiecare decadă. 

I-am răspuns că nu este vorba de cerşetorie, dar pentru mine problema este să 
nu ajungem, prin plăţi succesive, să ne îngreunăm situaţia. 

M. Vulcinescu: Suntem cu o decadă înapoi. 
M. Antonescu: D-sa mi-a dat o notă, în care spune că nu s-a plătit. 
Aici este o controversă. Dv. aţi spus că aţi dat 500 milioane în contul decadei. 

Diferenţa provine din faptul că Ministerul Finanţelor calculează pe trei miliarde, 
conform dezideratului. 

preţul. 

M. Vulcinescu: Decada următoare le-am plătit cu anticipaţie. 
M. Antonescu: Cât cer ei? 
C. Anghelescu: Ei cer un miliard, dar noi putem să le dăm 500 milioane. 
M. Antonescu: În chestiunea cerealelor, îi voi spune că rămâne să stabilim 

M. Vulcinescu: Pe acesta cu ce îl acoperă? 
M. Antonescu: Am discutat şi chestiunea acoperirilor. Dl. Clodius mi-a spus 

că livrările de armament, cari sunt făcute până acum şi cari se găsesc pe teritoriul 
României, au o valoare mult mai mare decât 11 miliarde. 

D-sa mi-a spus: ,,Dacă aţi şti dv. ce valoare au materialele aceste." 
Mi-a adăugat: ,,Întrebaţi şi pe domnul Mareşal". 
Dl. Clodius mi-a dat chiar o listă a materialelor aduse. Ei fac o legătură destul 

de curioasă. De o parte, domnul Mareşal mi-a spus că o parte din acest material este în 
folosinţa Comandamentului german, de alta, se cer bani pentru acest material. 

Eu trag cât pot mai mult şi vă asigur că am o veche profesiune, de 4 ani, de 
când nu fac decât aceasta, însă, în realitate, mai sunt conturi de furnituri făcute Statului, 
care în conformitate cu Acordurile din 9 februarie trebuiau regulate între Banca 
Naţională şi Ministerul Finanţelor. 

V-aş ruga să nu daţi drumul imediat la cele 3 miliarde, căci este preferabil să 
dăm de la Armată 500 milioane şi de la petrol 500 milioane, ca să putem echilibra 
lucrurile. 

Deocamdată, dăm 500 milioane pentru Armată. 
M. Vulcinescu: Dv. puteţi să-i spuneţi că am făcut toate eforturile. 
M. Antonescu: Acum întreb: cum putem noi să facem ca să înlăturăm 

controversa cu materialele livrate? 
G-ral I. Arbore: Unde este controversa, este acolo unde sunt date bonuri 

populaţiei, iar unde nu sunt acte, acolo au jefuit, pur şi simplu, populaţia. 
M. Antonescu: Suma este destul de mică. 
M. Vulcinescu: Noi am făcut verificarea. Ar fi o sumă de IO miliarde. 
M. Antonescu: Zece miliarde erau totalitatea livrărilor, nu numai ridicările. 
M. Vulcinescu: După noi, incontestabil, sunt 5 miliarde, conform documente-

lor. Este delicat că nu le putem opune nişte acte serioase. 
M. Antonescu: Vă rog să-mi faceţi o nouă verificare şi să-mi trimiteţi o notă 

de rezultatul final. Să spuneţi ce s-a ridicat de pe teren, într-o coloană, şi cu menţiunea 
proceselor-verbale constatatoare. Aceasta, ca să pot şi eu să-mi dau seama de dovezile 

461 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



pe care le avem şi când voi discuta cu dl. Clodius, să nu-mi spună că este o cifră pe 
care am inventat-o noi. 

A doua coloană să prevadă ridicările făcute sub orice formă, însă dându-se 
bonuri de către Rt:ichstelle, fie de către unităţile militare direct, fie de către trupe sau 
coloane militare, fie ridicări făcute de ofiţeri de legătură. Dacă se poate, să aibă şi 
specificarea fiecărei livrări şi cu menţiunea dosarului Ia care există dovezi, ca să pot şi 
pentru acestea să am certitudinea în discuţie. 

În sfârşit, predările făcute de dv., domnule ministru al Aprovizionării, prin 
I.N.COOP, sau orice alte organe, orice fel de livrări făcute, pentru care avem dovezi, 
altele decât dovezile aflate în celelalte coloane. 

Trebuie să verificaţi şi să menţionaţi dedesupt dosarul cu dovezile respective. 
Acest lucru, vă rog să-l faceţi cât se poate de repede. 
Acum, în ceea ce priveşte creditele pentru I.N.COOP. şi celelalte. 
G-ral I. Arbore: Am primit 2 miliarde de la Banca Naţională. 
Acum am discutat cu dl. guvernator al Băncii Naţionale, şi O-sa este dispus să 

ne acorde un credit şi pentru celelalte lucruri, decât cereale şi coloniale pe care Ie dă 
I.N.COOP-ul, adică vite, vin, lemne, ciment etc. 

Am făcut hârtia, aşa cum am vorbit cu dl. guvernator şi am trimis-o astăzi, 
încât aştept şi de acolo. 

Eu am dat ordin mandatarilor, cari au şi început să lucreze cu puţin credit. 
M. Antonescu: Atunci, vă rog să comunicaţi explicaţiunea pe care mi-aţi dat-o 

mie, dle g-ral Dobre. 
Pentru ciment? 
S. Ghiolu: Trebuie să vină organele tehnice. 
M. Antonescu: Spuneţi dlui Clodius, să vină la dv. mâine. 
C. Anghelescu: Dacă puteţi, să spuneţi fabricilor de ciment, ca să eşaloneze 

plata. 
S. Ghiolu: Toată suma reprezintă 140 milioane. 
M. Antonescu: Pentru preţ, vă rog să rezervaţi discuţiunea. Vorbiţi cu dl. g-ral 

Dobre, domnule Ghiolu. Ţineţi seama cât reprezintă aceste preţuri în volumul 
comerţului nostru exterior; ţineţi seama cât reprezintă preţurile pe care noi le-am 
menţinut la petrol, cât reprezintă acestea faţă de volumul comerţului nostru exterior, 
faceţi un indice şi adăugaţi şi dv. la preţ pentru fiecare articol, cât credeţi 
corespunzător, nu chiar totalitatea. 

Dv. mi-aţi trimis o notă, domnule Ghiolu, privitoare la discuţiunile avute cu 
Tisser, în care spun ei că nu pot să facă nimic. 

Punând-o la dosar, domnul Mareşal a notat următoarea rezoluţiune: ,,Dl 
ministru g-ral Dobre, dl. Ghiolu, dl. Netta şi Anghelescu să discute cu dl. Mihai 
Antonescu chestiunea şi pe urmă să discute şi cu mine". Trebuie să reexaminăm 
situaţia, faţă de această problemă, şi să vedem ce garanţii şi alte mijloace putem să 
cerem. 

Acesta este sensul rezoluţiunii domnului Mareşal. 
Vă rog să vă gândiţi ce am putea să le cerem, nu asigurări abstracte, dar totuşi 

trebuie să vedem ce contracte putem să facem şi cari să ţină la oricare împrejurări, 

462 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



pentru ca totuşi, să nu facem din angajamentele pe care le-au luat de a participa la 
paguba românească, o simplă iluzie. 

Aici nu este vorba de o ficţiune de înlocuire a unei scrisori pe care au dat-o în 
legătură cu petrolul din Caucaz, ci este vorba de un angajament complet, prin care se 
obligă să participe cu o cotă de 40% respectiv 56%, până la data când a fost încheiat 
Acordul, şi pentru alte pagube ulterioare, altele decât cele din Acordul din 17 iulie. 

S-a spus că Germania va participa cu integralitate. 
Aceasta este prevăzut în Acordul secret din 9 februarie. 
Aici este o obligaţiune convenţională, care trebuie respectată acum şi al cărei 

conţinut trebuie precizat. 
În protocolul secret al Acordului din 9 februarie este prevăzut. Este o 

redacţiune care nu este exicibilă în ziua Acordului. ,,Germania va putea contribui ... -
aceasta este formula - cu integralitatea pagubelor pentru acoperirea ... " 

Atât m-am chinuit pentru clauza aceasta ca să o precizez. 
Şi atunci trebuie, în dezvoltarea acestui angajament, să vedem cum înţeleg ei 

să-l execute. 
Trebuie să-i facem să înţeleagă că dacă noi dăm materialele, dacă noi 

finanţăm, atunci lor ce le mai rămâne de făcut? 
M. Vulcllnescu: Domnule prim-ministru, mai este o chestiune: când am 

stabilit convenţia de armament, cu credite date de noi, aceasta a fost motivată de faptul 
că ei au spus că au dat credite de un miliard de Reichsmark. Creditele reale au fost 
atunci scăzute de la 1050 milioane la 750 milioane. 

Atunci, dl. Clodius a declarat că este gata să semneze ce anume materiale ar 
putea fi date Statului Român pe credite reale, de data aceasta fără depuneri de 
contravaloare. 

Vream să vă semnalez chestiunea aceasta, rugându-vă să cereţi ca materialele 
cari se dau dlui g-ral Dobre să fie date pe credite reale şi să meargă cu creditele reale 
până la 1050, nu până la 750. 

M. Antonescu: Acum, în privinţa obligaţiunilor germane, mai este încă o serie 
întreagă de dispoziţiuni ale Acordului. 

G-ral Gh. Dobre: V-am dat un tablou pe articole, de ce n-au executat ei. 
M. Antonescu: L-am primit, l-am şi dat domnului Clodius. 
Vă rog însă să examinaţi dv. - fiindcă este foarte importantă - chestiunea 

preţurilor, pentru că tendinţa o vedeţi: este să se ajungă, prin majoraţiuni, să se livreze 
cantităţi mai mici, cu care să se acopere obligaţiunile. De aceea, noi trebuie să ţinem 
foarte ferm şi să răspundem cu măsuri asemănătoare. 

În ceea ce priveşte diferenţele de preţuri, s-a mai făcut ceva cu comisiunea 
aceea? 

G-ral Gh. Dobre: Am făcut. Am dat domnului Petala rezultatele. Rămâne să 
se hotărască când încep lucrările. 

M. Antonescu: Dar tot nu s-a făcut nimic. 
G-ral Gh. Dobre: Ei au spus că au pierdut documentele la Berlin. Le-am 

răspuns: ,,Avem noi documente şi vi le ţinem la dispoziţie." Am comunicat aceasta 
delegaţiei germane. 
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M. Antonescu: Atunci, domnule ministru de Finanţe, vă rog ca pentru mine să 
daţi dv. dispoziţie să se plătească 500.000.000 lei. 

G. Netta: Vom face noi scrisoarea. 
M. Antonescu: În ceea ce priveşte decretul pentru circulaţia cerealelor, vă roa 

să-l examinaţi dv. mâine. Partea referitoare la export am s-o redactez eu şi am să vă 
trimit textul. Dacă vreţi, domnule guvernator Anghelescu, o vom redacta împreună 
mâine, ca să terminăm cât mai repede. 

În ceea ce priveşte rapoartele de inspecţii ministeriale, rog să se comunice 
fiecărui ministe! ceea ce îl interesează din constatările semnalate, iar răspunsurile să se 
dea în 48 ore. In orişice caz, nu vom mai lua vremea Consiliului de Miniştri aici cu 
ceea ce se poate rezolva direct, prin măsuri luate la faţa locului. 

Şedinţa se ridică la ora 21.30. 

Stenografi: D. Fierăscu şi S. Michail 

.... 
D.A.N.I.C..fond P.C.M, Cabinetul Jon Antonescu, ds. 222 (fost 221)/1944,f 652-744 

14. 1944 iulie 19, ora 17. Lipseşte textul discuţiilor. La ordinea de zi au 
fost unele lucrări trimise la Consiliu prin rezoluţii, privind: situaţia agricul
torilor, situaţia trupelor de pe frontul Basarabiei, ajutorarea funcţionarilor 
sinistraţi şi a artiştilor expozanţi ai Salonului Oficial, situaţia întreprinderilor 
şi starea de spirit a muncitorilor; şi chestiuni propuse de vicepreşedintele 
Consiliului, despre: constatarea distrugerilor în urma bombardamentelor, 
problema adăposturilor la Piteşti, problema tifosului exantematic în Moldova, 
ridicarea preţurilor în regiunile de mari concentraţii de populaţie, prin 
venirea refugiaţilor etc. 

ORDINEA DE ZI 
a 

CONSILIULUI DE MINIŞTRI 

de miercuri, 19 iulie 1944, ora 17 

I. - LUCRĂRI TRIMISE LA CONSILIU PRIN REZOLUŢII: 

1) Memoriul înaintat de domnul N. Mareş, preşedintele Uniunii Centrale a 
Sindicatelor Agricole, cu privire la situaţia agricultorilor. 

2) Expunerea domnului ministru general Pantazi asupra constatărilor făcute în 
inspecţia trupelor de pe frontul Basarabiei. 

3) Propunerile Ministerului Finanţelor pentru întocmirea unui Jurnal al 
Consiliului de Miniştri, în vederea ajutorării funcţionarilor sinistraJi. 

4) Subscrierile funcţionarilor şi pensionarilor sinistraţi la Imprumutul Apărării 
Naţionale. 
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5) Propunerile Ministerului Culturii Naţionale, pentru ajutorarea artiştilor 
expozanţi ai Salonului Oficial, sinistraţi de război. 

6) Renunţarea Ministerului Culturii Naţionale la autobuzul pus la dispoziţie 
pentru dispersarea funcţionarilor, din pricina condiţiunilor puse de Societatea 
Tramvaielor Bucureşti. 

7) Situaţia furnizorilor Ministerului Înzestrării Armatei. 
8) Situaţia întreprinderilor şi starea de spirit a lumii muncitoare. 
9) Plata datoriilor Casei Centrale a Asigurărilor Sociale pentru tratamentele 

muncitorilor. 
1 O) Situaţia aprovizionărilor cu lemne. 
11) Cererea Fabricii de Hârtie Buşteni pentru obţinerea lemnelor necesare 

celulozei. 
12) Raportul domnului general I. Răşcanu, primarul general al Capitalei, 

referitor la situaţia actuală a construcţiei Halelor Obor. 
13) Buletinul Serviciului Centralizării Informaţiilor, cu situaţia economică şi 

financiară în săptămâna de la 19-25 iunie c. 
14) Raportul informativ al Comandamentului Militar al Capitalei pe luna iunie 

1944. 
15) Problema dacă personalul folosit în încadrarea formaţiunilor de Apărare 

Pasivă are dreptul la vreo retribuţie, în afară de salariile primite ca lucrători sau funcţionari. 
16) Proiect de Jurnal pentru anularea Jurnalului Consiliului de Miniştri 

nr. 352/1944. 

II. - CHESTIUNI PROPUSE DE DOMNUL VICEPREŞEDINTE AL 
CONSILIULUI: 

Ministerul Finanţelor: 
17) Chestiunea fondurilor de evacuare. 
18) Condiţiunile în care se primesc în plată bonurile; publicaţiuni în ziare. 
19) Plata impozitului statistic pentru sinistraţi, muncitori, săraci şi infirmi; 

eşalonarea plăţii pentru soţiile mobilizaţilor. 

Ministerul Afacerilor Interne: 
20) Convocarea organelor de control la Conferinţele Administrative. 
21) Instrucţiunile date cu privire la constatarea distrugerilor în urma bombar-

damentelor. Fişa de sinistrat, o lucrare urgentă. 
22) Chestiunea adăposturilor la Piteşti; sumele necesare pentru construirea lor. 

Ministerul Culturii Naţionale: 
23) Chestiunea amenzilor pentru lipsurile de la munca de folos obştesc. 
24) Instrucţiuni pentru membrii învăţământului primar, cu privire la acţiunea 

agricolă. Grădini pe lângă fiecare şcoală primară. 

Ministerul Agriculturii şi Domeniilor: 
25) Aprovizionarea cu seminţe, mai cu seamă pentru textile. 
26) Chestiunea crângăritului. 
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27) Problema amenzilor silvice. Imposibilitatea încasării lor. Curăţatul pomilor 
de omizi. 

Ministerul SăniUăţii: 
28) Tablou cu repartiţia medicilor pe judeţe. 
29) Problema tifosului exantematic din Moldova. Raportul domnului ministru 

Atta Constantinescu. 
30) Chestiunea Spitalului de la Gorgani. 
31) Referat asupra Sanatorului de la Mihăileşti. 

Ministerul Economiei Naţionale: 
32) Ridicarea preţurilor în regiunile de mari concentraţii de populaţie, prin 

venirea refugiaţilor. 
33) Preţul mâinii de lucru în judeţul Muscel şi în judeţele unde s-au făcut 

deplasări industriale. Fixarea preţurilor pentru mâna de lucru agricolă. 
34) Problema controlorilor, prea numeroşi, din provincie. 

Ministerul Lucrllrilor Publice: 
35) Lucrările pentru întreţinerea şoselelor. 
36) Problema premilitarilor repartizaţi la C.F.R. Echiparea lor prin grija 

acestei instituţii. 
37) Chestiunea telefonului oprit la Câmpulung. 

Ministerul Justiţiei: 
38) Vizitarea penitenciarelor de către magistraţi, pentru a se vedea modul cum 

se aplică pedepsele. 

Ministerul Muncii: 
39) Activitatea oficiilor de plasare. 
40) Chestiunea funcţionarilor Ministerului Muncii evacuaţi la Schitul Goleşti 

(259 funcţionari). 

Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării: 
41) Creditele pentru aprovizionările necesare judeţului Muscel. 
42) Chestiunea aprovizionării cu came a Câmpulungului. 
43) Problema aprovizionărilor cu ulei. 

Institutul Naţional al Cooperaţiei: 
44) Situaţia cooperativelor evacuate; fonduri de rulment şi credite. 
45) Chestiunea sulfatului de cupru, sosit târziu în Muscel şi distribuit târziu de 

Federală. Situaţia din celelalte judeţe. 
46) Fondurile necesare pentru plata lânei la Federala Muscel. 

... 
D.A.N.I.C., Arhiva C.C. al P.C.R.,fond 103, ds. 8462,f 1-5 
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15. 1944 iulie 21. Se discută despre: regimul cerealelor; pieile pentru 
încălţăminte; adăposturile de la Piteşti şi Bucureşti; deschiderea şcolilor şi 
universităţilor la 1 septembrie; problema încălzitului pe timpul iernii; a 
preţurilor; situaţia trupelor româneşti pe frontul din Basarabia; atentatul 
împotriva lui A. Hitler şi consecinţele lui; memoriul profesorilor universitari 
prin care cer încheierea armistiţiului; acţiunea lui l Maniu de a agita şi de a 
face memorii etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de vineri, 21 iulie 1944, ora 17 

Şedinţa se deschide la ora 17,20, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Participă domnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; prof. 
I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale şi al Cultelor; prof. dr. P. Tomescu, 
ministrul Sănătăţii; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; g-ral C. Pantazi, ministrul de 
Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi ministru ad-interim al 
Economiei Naţionale; Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi 
Comunicaţiilor; prof. Gheron Netta, ministrul Finanţelor; Petre Nemoianu, ministrul 
Agriculturii şi Domeniilor; I.O. Enescu, subsecretar de Stat la Ministerul Muncii; 
Ovidiu Vliidescu, subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi Inventarului; 
Mircea Vulciinescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; prof. I.C. Petrescu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Culturii Naţionale şi al Cultelor; prof. Al. Marcu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Propagandei Naţionale; g-ral C. Vasiliu, subsecretar 
de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de Stat la 
Ministerul Afacerilor Interne; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, 
Comerţului şi Minelor; g-ral N. Şova, subsecretar de Stat al Marinei; g-ral I. Arbore, 
subsecretar de Stat al Aprovizionării; M. Gr. Romaşcanu, comisarul general al 
Preţurilor; Leon Scridon, comisarul general al Refugiaţilor; g-ral N. Biidescu, 
comisarul general al Aprovizionării cu lemne; C. Anghelescu, guvernatorul Băncii 
Naţionale; g-ral L Riişcanu, primarul general al Capitalei; g-ral Iosif Teodorescu, 
comandantul militar al Capitalei; g-ral Gh. Marinescu, comandantul Apărării Pasive; 
g-ral Ramiro Enescu, subşef al Marelui Stat Major; g-ral N. Teodorescu, 
directorul general al P.T.T.; g-ral T. Orezeanu, directorul general al Căilor Ferate; 
Gh. Minescu, directorul general al I.N.COOP-ului; col. Radu Davidescu, şeful 
Cabinetului Militar al Conducătorului Statului; N. Mareş, preşedintele Uniunii 
Centrale a Sindicatelor Agricole. 

Mareşal I. Antonescu: Vom discuta, în primul rând, anumite chestiuni pentru 
care au fost chemate persoane în afară de membrii Consiliului, pentru ca la urmă să 
rămână numai membrii Guvernului. 

Vom discuta chestiunile ridicate de domnul Mareş. După ce am avut un 
Consiliu de Miniştri, la Snagov, pentru stabilirea regimului cerealelor, cu care ocazie 
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ne-am înţeles, am primit o nouă întâmpinare din partea Uniunii Centrale a Sindicatelor 
Agricole. Ce este cu aceasta, domnule Mareş, pentru că atunci v-aţi declarat mulţumit. 

N. Mareş: Nu m-am declarat mulţumit, de altfel nici nu am fost ascultat. 
Să-mi daţi voie să vă expun pe scurt obiecţiunile noastre. 
Mareşal I. Antonescu: Am stabilit de comun acord regimul şi preţul grâului. 
N. Mareş: Cu privire la preţ, aţi spus că nu se poate admite nici o urcare. Faţă 

de această hotărâre nu mai puteam să insist, chestiunea era rezolvată. 
Mareşal I. Antonescu: Cultivatorii sunt mulţumiţi şi am întrebat pe unii din 

membrii Guvernului, care sunt agricultori, şi au declarat că preţul stabilit de noi este un 
preţ remuneratoriu. 

N. Mareş: În sprijinul susţinerilor noastre am adus o serie întreagă de date, 
care nu au fost luate în considerare. Acesta este motivul pentru care am venit cu o nouă 
întâmpinare. 

Nu suntem mulţumiţi de preţ pentru că este o disproporţie între preţul grâului 
şi preţurile celorlalte produse, de care au nevoie agricultorii. Preţul produselor agricole 
trebuie să fie raportat la celelalte preţuri. 

Sunt câteva lucruri cari vin în ajutorul finanţării. La grâu s-a admis o extracţie 
de 8% făină albă, iar morarii scot 15 până la 20% făină albă. De această extracţie 
beneficiază morarii. Ar fi bine ca această extracţie să se ridice la maximum, însă 
beneficiile rezultate de pe urma acestei extracţii să revină Statului, sub o formă 
oarecare, fie sub formă de impozit sau sub altă modalitate. Acest beneficiu ar trebui să 
revină ori agricultorilor, ori Statului, în nici un caz morarilor. 

Mareşal I. Antonescu: În discuţiile care au avut loc în Consiliul de la Snagov, 
ţinut pentru stabilirea regimului cerealelor, domnul Mareş a cerut ca extracţia de făină 
albă să fie de 8-10%. Această cotă a fost fixată în Decretul-lege pentru stabilirea 
regimului cerealelor, iar acum D-sa cere ca această cotă să se ridice până la 20%. 

G-ral I. Arbore: Actualmente se face o extracţie de 2% griş şi aceasta pentru 
1.800 vagoane, pe care le avem de anul trecut. 

Pentru anul în curs s-a stabilit, principial, ca extracţia să fie de 8-10%. Aceasta 
însă numai principial, pentru că nu s-a fixat în mod definitiv cota de extracţie. 

G-ral Gh. Dobre: Cota de extracţie, de făină albă, s-a fixat la 8%. 
Mareşal I. Antonescu: Domnul Mareş obiectează că această cotă s-a fixat la 

8-10% şi că morarii fac o extracţie de 15-20%, de care beneficiază ei şi că, prin urmare, 
este nevoie de o reglementare. 

În Consiliul de la Snagov, dl. Mareş a cerut ca această cotă să fie de 8-10%, iar 
acum cere să fie de 15-20%. 

N. Mareş: Dvs. aţi fixat cota de 8%. 
O altă chestiune este aceea a preţului tărâţelor. S-a fixat preţul tărâţelor la 14 lei 

kg şi se plăteşte 20 lei kg. 
Mareşal I. Antonescu: Este de vină cine plăteşte mai mult. 
Domnule Mareş, d-ta ai cerut să se facă o extracţie de 8% făină albă şi după ce 

am fixat această cotă cerută de dvs., după ce am tradus-o în fapt, aţi venit cu această 
întâmpinare şi cereţi ca extracţia să se facă de 15-20%. Nu putem merge în felul acesta. 
Hotărârile noastre trebuie să fie hotărâri, nu le putem schimba de la un Consiliu la altul. 
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N. Mareş: Nu vreau ca de această extracţie să beneficieze morarii, ori 
beneficiază agricultorii, ori beneficiază Statul. Noi ne facem datoria ca să vă arătăm o 
situaţie. Această situaţiune noi de abia acum am cunoscut-o şi de aceea am cerut să se 
stabilească cota de extracţie la 15-20% şi să se facă o reglementare. Vreţi dvs. ca 
această cotă să rămână, aşa cum aţi fixat-o, la 8%, noi nu avem nici un amestec. Dacă 
vreţi să lăsaţi 8%, nu avem nimic de zis. Eu cred însă că diferenţa de Ia 8% Ia 15% nu 
trebuie să o ia morarii, ci trebuie s-o ia Statul. 

În privinţa tărâţelor, preţul lor s-a fixat la 14 Iei şi nu există om care să poată 
cumpăra tărâţele la acest preţ, ci se plăteşte 20 lei kg. 

Preţul pâinii s-a stabilit în funcţie de cota de extracţie, de preţul tărâţelor. Prin 
urmare, diferenţa o încasează morarii. Dvs. nu vreţi să sporiţi preţul grâului şi nu 
diminuaţi preţul pâinii, dar atunci puteţi avea un beneficiu. Dacă se vor face calcule se 
va putea constata că avem grâu destul, atât pentru consumul intern, cât şi pentru export, 
prin urmare, putem să mergem pe această cale. 

O altă chestiune, pe care vă rog să-mi permiteţi să o ridic, este în legătură cu 
lâna. Preţul lânei s-a fixat între 700 şi 800 lei kg şi toate vitrinele prăvăliilor sunt pline 
cu ştofe ale căror preţuri variază între 7 .OOO şi 8.000 lei metrul. Vedeţi ce disproporţie 
extraordinară este între preţul lânei şi între metrul de ştofă. Toate acestea vin să 
influenţeze preţul produselor agricole, pentru că toţi agricultorii, de la agricultorii mari 
la agricultorii mici, trebuiesc să se îmbrace şi să plătească ştofele cu acest preţ. 

Aceeaşi situaţie este şi cu încălţămintea. 
Mareşal I. Antonescu: Ce aveţi de răspuns la această obiecţiune, domnule 

Romaşcanu? 

M. Gr. Romaşcanu: În prezent, conform hotărârilor luate, se fac numai ştofe 
tip pentru populaţia civilă. Preţul acestor ştofe s-a fixat între 2.500 maximum 3.000 lei 
metrul de ştofă. Această ştofă se vinde prin economatele funcţionarilor publici şi 

economatele întreprinderilor industriale şi comerciale, prin Subsecretariatul de Stat al 
Aprovizionării, la preţurile fixate de Comisariatul General al Preţurilor şi aprobate de 
Delegaţia Economică a Guvernului. 

Ştofele care sunt în vitrinele prăvăliilor sunt ştofe importate sau ştofe fabricate 
din fire importate. Ştofele standard sunt făcute numai din lâna internă. Celelalte ştofe 
sunt libere şi se fabrică tot felul de ştofe. Deci, între preţul lânei interne şi preţul ştofei 
standard nu există disproporţie de preţuri. 

Mareşal I. Antonescu: Numai cu sistemul acesta să nu se întrebuinţeze lâna 
colectată intern pentru ştofele celelalte. 

M. Gr. Romaşcanu: Distribuirea lânei se face prin Subsecretariatul de Stat al 
Industriei şi Ministerul Înzestrării, făcându-se un control sever. 

S. Ghiolu: Calitatea lânei interne nu se pretează la confecţionarea ştofelor 
superioare. 

N. Mareş: Cu ce se fabrică? 
s. Ghiolu: Se fabrică din fire importate. 
N. Mareş: Importate şi neimportate!? 
S. Ghiolu: Dvs. puteţi obţine ştofe tip standard cu 2.500 lei metrul. 
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Mareşal I. Antonescu: Lâna aceasta, pe care o plătim noi cu 700-800 lei kg, 
să nu se transforme în ştofă care se vinde cu 7.000-8.000 lei metrul. Aveţi posibilitate 
să faceţi un control sever în această privinţă? 

S. Ghiolu: Fiecare primeşte o cantitate de lână şi este obligat să dea cantitatea 
corespunzătoare de ştofă. 

Mareşal I. Antonescu: Fabricanţii pot să cumpere de la bursa neagră. 
S. Ghiolu: Dacă cumpără pe sub mână, atunci nu mai plăteşte 700-800 lei kg 

de lână. 

de lână. 
M. Gr. Romaşcanu: Dacă cumpără pe sub mână, atunci plăteşte 2.500 lei kg 

Mareşal L Antonescu: Cine pierde din afacerea aceasta? 
M. Gr. Romaşcanu: Consumatorul. 
Mareşal L Antonescu: Pierde Statul, care nu colectează lâna de care are 

nevoie pentru Armată. Noi am colectat 1.200.000 kg de lână anual, am îmbrăcat 
Armata şi populaţia civilă, dar toate acestea cu eforturi considerabile. Ministerul 
Apărării Naţionale a trebuit să facă eforturi mari pentru ca, timp de 4 ani de zile de 
război, să putem face faţă nevoilor. 

Am dus şi ducem acest război cu eforturi mari, am îmbrăcat Armata, am 
îmbrăcat recruţii, aşa cum îi vedeţi îmbrăcaţi şi în comparaţie cu ceea ce s-a petrecut în 
războiul celălalt, Armata este îmbrăcată. În războiul trecut, după o lună de zile toată 
lumea era desculţă, soldaţii erau dezbrăcaţi. Nu este vorba numai de Armată, ci şi de 
populaţia civilă, de frontul intern, care are aceeaşi importanţă ca şi frontul de luptă. De 
aceea, avem tot interesul ca acest front intern să-l tratăm cu toată atenţia cuvenită şi să 
dăm o cotă importantă pentru muncitori. 

Desigur, cu aceeaşi atenţie trebuie să venim în ajutorul ţărănimii, dar o atenţie 
deosebită trebuie să acordăm sinistraţilor de pe urma bombardamentelor aeriene, 
lucrătorilor din Valea Jiului, lucrătorilor de la Căile Ferate şi Poştă, pentru că toţi 
aceştia sunt în serviciul acestei naţiuni. 

Avem tot interesul să luăm măsuri cât mai severe pentru ca să nu ne aflăm în 
faţa unei evaziuni de lână. 

Dacă menţinem aceste două categorii de ştofe: ştofe timp standard şi ştofe de 
7.000-8.000 lei metrul, cred că vom avea o evaziune a lânei, lâna aceasta internă 
întrebuinţându-se la ştofe care se vând cu 7.000-8.000 lei metrul şi să se spună: ,,Am 
adus lână din străinătate", în realitate însă, luându-se din ţară. Este de examinat dacă 
menţinem acest sistem, sau renunţăm la el. Eu cred că este bine să fie o singură 
categorie de ştofe care să se vândă pe piaţă la preţul de 3000 lei metrul. 

M. Gr. Romaşcanu: Într-o conferinţă ministerială s-a hotărât standardizarea 
generală a ştofelor şi am discutat această chestiune în mai multe şedinţe ale Consiliului 
Interministerial. 

Urmează să se vadă dacă este mai bine să avem două categorii de ştofe sau 
numai una singură. 

Mareşal I. Antonescu: Cred că trebuie să ajungem la această standardizare 
generală. Dacă dvs. puteţi stabili ce lână s-a importat, ce cantitate de celofibră s-a adus 
în ţară şi care este cantitatea de ştofă ce s-a putut fabrica din aceste importuri de ştofă 
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superioară şi dacă ţineţi seamă de cantitatea de lână internă ce aţi dat-o pentru 
confecţionarea ştofelor tip standard, atunci puteţi constata dacă s-au depăşit cotele sau 
nu. Dacă s-au depăşit cotele, atunci sigur că obiecţiunea ridicată de dl. Mareş stă în 
picioare. 

De asemenea, va trebui să venim şi în ajutorul burgheziei noastre, dar aceasta 
nu o putem face în detrimentul interesului general al Statului. În cazul când se constată 
o evaziune a lânei interne, atunci renunţăm la acest procedeu de distribuire a lânei şi de 
fabricare a ştofelor. 

S. Ghiolu: Uniunea Sindicatelor are importurile de bumbac, celofibră, lână, 
fire de lână şi fire de bumbac. 

Mareşal I. Antonescu: Aţi făcut comparaţie între ceea ce s-a importat pentru 
fabricarea ştofelor şi cantitatea de ştofă care se găseşte pe piaţă şi se vinde cu preţul de 
7.000-8.000 lei metrul? Dacă s-a importat o anumită cantitate de lână, celofibră, fire de 
lână şi fire de bumbac, care corespunde unei anumite cantităţi de ştofă, şi dacă pe piaţă 
se găseşte o cantitate mult mai mare decât aceasta, atunci însemnează că avem o 
evaziune a lânei, care este supusă jocului speculanţilor. 

Dacă se constată că există o cantitate de ştofă mult mai mare decât cantitatea 
de ştofă corespunzătoare materialelor importate, atunci obiecţiunea ridicată de dl. 
Mareş este întemeiată şi unde este drept, trebuie să dăm dreptate. 

Nu se poate lua lâna cu 700-800 lei kg şi vinde ştofa cu 7 .000-8.000 lei metrul. 
Vă rog să urmăriţi această chestiune şi să împiedicaţi această speculă, căci nu este 
admisibil ca ştofa fabricată din lâna românească să se vândă cu 7.000-8.000 lei metrul. 

M. Gr. Romaşcanu: La ştofele fabricate din lână românească beneficiul este 
de5%. 

Mareşal I. Antonescu: Mă îndoiesc că se poate aduce lână din străinătate în 
aşa cantităţi încât să se poată umple vitrinele. 

S. Ghiolu: Cantităţile de lână şi fire de lână, aduse din străinătate, sunt foarte 
mici. 

Mareşal I. Antonescu: Deci este o evaziune de lână. De aceea, va trebui să 
studiaţi această problemă şi să vedeţi dacă nu este cazul să se standardizeze fabricarea 
tuturor ştofelor. 

N. Mareş: Celofibra este mai scumpă decât lâna. 
Mareşal I. Antonescu: Preţurile la materialele de import nu le fixăm noi. Noi 

trebuie să urmărim ca interesele dvs. să nu se lezeze <de> către speculanţi, lâna să se 
cumpere cu 700-800 lei kg şi metrul de stofă să se vândă cu 7.000-8.000 lei, deci să 
câştige alţii decât acei cari muncesc. 

N. Mareş: Pentru Armată suntem gata să dăm şi cu preţuri mai mici. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să înlesnim traiul în această ţară. Nu putem 

lăsa pe unii să câştige cât mai mult, căci aceştia nu-şi dau seama că prin aceasta se 
devalorizează leul. 

Deci, concluzia este ca dvs. să ajungeţi la standardizarea ştofelor, dacă veţi 
vedea că din cantităţile de lână colectate în ţară şi cu ceea ce se aduce din străinătate nu 
se poate face faţă nevoilor pieţei noastre. Astfel vom putea ca să satisfacem nevoile 
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pop~laţiei civile. Este mai bine să ajungem la standardizarea ştofelor, decât să fie lipsă 
pe piaţă. 

S. Ghiolu: O aveţi standardizată. 
Mareşal L Antonescu: Dar o aveţi şi pe cealaltă, şi de aici rezultă jocul. 
Dv. ştiţi că am avut mai multe feluri de săpunuri, până în momentul când am 

trecut la standardizare şi am pus chiar şi ştampilele pe bucăţile de săpun, imediat a 
încetat criza. Când, din nou, am ajuns să avem surplus de săpun, am trecut iar la 
libertate. Dacă nu se va putea altfel, ne vom întoarce iarăşi la standardizare şi vom 
împiedica specula. 

Trecem la al treilea punct al memoriului: O.R.AP.-ul. Ce obiecţiuni aveţi dv. 
aici, domnule Mareş? 

N. Mareş: Noi vindem pieile cu 56 lei kilogramul. N-ar fi nimic de zis, dar 
plătim talpa, pe sub mână, cu 3000-4000 lei kg. Altfel n-o putem găsi. 

Mareşal L Antonescu: Dar legea vă spune: ,,Daţi pe mâna autorităţilor pe cei 
cari vând talpa cu acest preţ". Cetăţenii însă nu dau nici un fel de concurs Statului în 
această chestiune; şi nu numai că nu dau nici un fel de concurs, dar se supralicitează 
unii pe alţii, ca să ridice preţurile. De aceea ne zbatem în acest cerc viţios: Statul, care 
face toate eforturile pentru stăpânirea preţurilor, şi dv., care faceţi toate sforţările să 
daţi peste cap acţiunea Statului. Cum putem ieşi noi din acest cerc viţios? 

În Bulgaria, fiecare cetăţean ajută Statul în opera aceasta de ţinere în frâu a 
speculanţilor. Aici, dimpotrivă, plăcerea fiecăruia este să cumpere pe sub mână. Şi, 
sistemul acesta nu se practică numai acum, ci s-a practicat şi mai înainte: când oferea 
cineva, într-o vitrină, un articol cu un preţ mai ridicat, românul, în snobismul lui, acolo 
se ducea ca să cumpere ce era mai scump. Aşa făcea şi ţăranul şi boierul, toată lumea. 
Snobismul acesta îl plătim scump astăzi. 

N. Mareş: Origin<e>a ridicării preţului este tocmai la fabrică; de acolo 
porneşte. 

Mareşal I. Antonescu: Nu, origin<e>a este la acela care plăteşte suprapreţuri 
şi care nu dă nici un concurs autorităţii, ca să sancţioneze asemenea operaţii. 

Ar trebui să puneţi mâna în gât celor cari vând mai scump decât preţurile 
fixate. Noi îi pedepsim pe cei pe cari îi prindem, fiindcă nu suntem un regim care să 
protejeze pe speculanţi. Dar nouă nu vine nimeni să ne ofere articole cu preţuri mai 
mari decât cele fixate. 

Chestiunea aceasta are două aspecte: mai întâi este problema preţului cu care 
se vând pieile, în disproporţie cu preţurile pentru piele şi talpă; în al doilea rând este 
problema autorizaţiilor necesare pentru cumpărarea de piele şi talpă. În această 
privinţă, se aduce o acuzaţie Subsecretariatului de Stat al Aprovizionării, spunându-se 
că formele ce trebuie îndeplinite sunt încălcate, cer timp mult şi costă bani, aşa că 
foarte puţini sunt aceia cari ajung să obţină, cu aceste formalităţi, piele şi talpă. 

Să vedem care sunt formele ce trebuie îndeplinite pentru obţinerea acestor 
produse. 

N. Mareş: De la Primărie, trebuie să te duci cu Buletinul de Populaţie, să faci 
o cerere, să iscăleşti acolo o declaraţie în toată regula, iar apoi să vii peste 5-6 zile sau o 
săptămână şi s-o iei aprobată. Pe urmă, trebuie să alergi pe la toţi cismarii, cari nu prea 
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au de vânzare ghete cu preţuri maximale, dar încălţăminte cu 20.000-30.000 lei 
perechea găseşti pe piaţă câtă vrei. 

Mergeţi şi dv. la orişice cismar, fără ca el să ştie că sunteţi Mareşalul 
Antonescu, şi vă va cere 20.000 sau 30.000 lei pe o pereche de ghete. Cu ce piele o 
face acela? 

Mareşal I. Antonescu: N-am să mă duc niciodată să ofer 20.000 lei pe o 
pereche de ghete. 

N. Mareş: Nici eu; mai am vechituri pe care le port. 
Mareşal I. Antonescu: Chiar dacă n-aş avea vechituri, tot n-aş plăti atât. 
Noi am ajuns să facem un milion de perechi de încălţăminte anual. Se fac 

acum 400.000 perechi de încălţăminte pentru meseriaşi, lucrători şi funcţionari, care se 
dau la 3900-4000 perechea şi ajung cu 5000 lei perechea la ei. Pentru populaţie, rămân 
400.000 perechi de încălţăminte, pe care le fabricăm tot noi. În afară de acestea, se mai 
fabrică un milion perechi opinci pentru ţărani. Atât se va lucra, în total, până la 
noiembrie anul acesta. 

Pentru Armată, se fabrică câte 80.000 perechi de încălţăminte pe lună, adică un 
milion pe an. 

În afară de acestea, se mai fabrică încălţămintea din surogate, care este liberă. 
Prin urmare, aceasta este situaţia. Acum, are să-ţi explice domnul Romaşcanu 

de unde vine încălţămintea aceasta, care se vinde cu 20.000 lei perechea. 
M. Gr. Romaşcanu: Situaţia este următoarea: din producţia totală de pielărie, 

80% ia Armata. Din restul de 20%, se face, în primul rând, încălţăminte tip popular, 
care se vinde la preţuri fixe. O cotă foarte mică din aceşti 20% reprezintă talpa neagră, 
care nu poate fi controlată şi care nu reprezintă o cantitate importantă. 

Evident, în cazul când contravenienţii sunt prinşi, sancţiunile sunt foarte 
drastice. Este însă foarte greu de prins unul, care a luat 20-30 kg talpă, pentru că pe 
piaţă nu există cantităţi prea mari. Procentul cel mare de piele şi talpă îl ia Armata. 
Incălţămintea standardizată o distribuie domnul ministru g-ral Arbore. 

Mareşal I. Antonescu: Cum o distribui d-ta, domnule general Arbore? 
G-ral I. Arbore: Toată încălţămintea standardizată merge la întreprinderi şi 

acestea o distribuie lucrătorilor, care au necesităţi. Reşiţa primea 60.000 perechi 
încălţăminte, pe care le ridica de la fabrică. Odată ce i s-a repartizat această cantitate, 
ea face comanda, plăteşte şi pe măsură ce plăteşte, ridică încălţămintea fabricată şi o 
distribuie personalului. 

În această privinţă nu este nevoie de bonuri. Cu bonuri se dă încălţăminte 
numai populaţiei, care nu este cuprinsă în această cotă. 

Mareşal L Antonescu: Care nu este angajată în câmpul muncii. 
G-ral I. Arbore: Fiindcă este foarte greu să satisfaci 14.000.000 oameni cu 

400.000 perechi încălţăminte, s-a hotărât să se înfiinţeze o comisiune, pe care o 
prezidează un magistrat şi care lucrează la Primărie, la distribuirea bonurilor. Acolo se 
adresează cei cari au nevoie de încălţăminte, ca să li se dea anumite bonuri, cu care să 
poată cumpăra încălţăminte pe piaţă. 

Bonul are trei părţi: o parte rămâne la Primărie, iar două părţi se dau 
cetăţeanului. Una din acestea rămâne la magazinul care primeşte comanda, iar cealaltă 
merge la meşterul care o lucrează. 
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Mareşal I. Antonescu: Este foarte complicat acest sistem. 
Oamenii aceştia cari vin să cumpere încălţăminte la oraşe, nu-l interesează pe 

domnul Mareş. Pe domnul Mareş îl interesează aprovizionarea cu încălţăminte a 
muncitorilor agricoli; pentru ei vorbeşte D-sa, nu vorbeşte pentru toţi cei cari au nevoie 
de încălţăminte în Ţara Românească. 

Or, pentru muncitorii agricoli, noi rezolvăm problema cu cele un milion 
perechi de opinci. 

Cum se distribuie acestea? 
G-ral I. Arbore: Le ia I.N.COOP-ul şi le distribuie prin Federale. 
Mareşal I. Antonescu: În afară de acestea, toţi ţăranii au dreptul, la Crăciun, 

să păstreze pielea porcului pe care îl taie şi s-o facă opinci. Din acest punct de vedere 
măsura aceasta se va lua şi la Crăciunul viitor. Anul acesta situaţia va fi şi mai bună. 
pentru că numărul porcilor pe cari îi creştem va fi foarte mare. Şi atunci, şi din acest 
punct de vedere va interveni o îmbunătăţire a situaţiei. 

Totuşi, rămân la părerea că formalităţile pentru distribuirea celor 400.000 
perechi încălţăminte standardizată, rezervată pentru oraşe, sunt foarte complicate. Şi 
atunci, trebuie să căutaţi dv., într-o comisiune special făcută. să simplificaţi formele în 
această privinţă. 

Din ceea ce s-a spus asupra O.R.A.P.-ului, se vede că preţul pieilor, faţă de 
carne, trebuie să rămână neschimbat. 

G-ral Gh. Dobre: Se poate să facem şi un spor de preţ la piele. S-a făcut o 
cercetare foarte aprofundată de un specialist foarte cinstit, iar mâine urmează să ne 
întâlnim cu pielarii. Din procesul-verbal încheiat, rezultă că putem spori preţul pieilor, 
fără a spori preţul celorlalte produse, din pricină că există o operaţie, înălbirea, care de 
multe ori nu se face şi pe care o putem suprima. Aceasta reprezintă 1 O lei de kg. Mai 
sunt apoi şi alte capitole, care se pot reduce şi care pot contribui la o ridicare de preţ. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. Să cercetaţi şi această chestiune. În 
comisiunea aceasta, vedeţi să se simplifice şi formele de cumpărare a încălţămintei. 

Pentru lucrători, suntem asiguraţi cu 400.000 perechi încălţăminte. De altfel, în 
toate inspecţiile pe care le fac, văd că toţi lucrătorii sunt încălţaţi cu încălţăminte 
primită de la dv. şi sunt foarte mulţumiţi. Mai toţi o plătesc cu 4500-5000 lei perechea. 

M. Gr. Romaşcanu: Da, fiindcă la preţul de fabrică se mai adaugă cheltuielile 
de transport şi timbrele. 

Mareşal I. Antonescu: Totuşi este prea mare diferenţa între preţul fabricii şi 
preţul cu care cumpără lucrătorul: 1500 lei de pereche. 

G-ral Gh. Dobre: Preţul încălţămintei la fabrică este de 3900 lei perechea. 
M. Gr. Romaşcanu: Este o întreagă scară de preţuri, între 2500-4000 lei 

perechea. Cheltuielile care se adaugă până la lucrător sunt foarte mici. 
Mareşal I. Antonescu: Încă o chestiune ridicată de domnul Mareş: nici până 

acum nu s-a ridicat bumbacul de anul trecut de la unii cultivatori. 
S. Ghiolu: A fost un singur caz. 
N. Mareş: Eu cunosc cel puţin două. Unul este al domnului Pană. care chiar 

astăzi mi-a spus că bumbacul este la dânsul, fiindcă până acum n-a venit nici un 
fabricant să-l ridice. Pe al lui 1-a făcut americă. cu care şi-a îmbrăcat personalul; pe 
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celălalt îl mănâncă moliile. Astăzi mi-a spus domnul Pană aşa; şi nu ştiu cine v-a 
informat pe dv. că bumbacul de la dânsul s-a ridicat de trei luni. Al doilea caz este al 
domnului Berceanu, de la care de asemenea nu s-a ridicat bumbacul. Aceasta arată 
carenţa fabricanţilor. 

S. Ghiolu: S-au ridicat până acum trei milioane de kilograme şi au mai rămas 
patru mii kilograme. Domnul Pană pretinde un anumit preţ, spunând că bumbacul 
Domniei-sale este de o calitate mai bună. Fabricanţii spun însă că bumbacul Domniei
sale nu este de calitate. Eu trebuie să ascult şi pe unii şi pe ceilalţi. Până săptămâna 
viitoare vă voi da rezultatul. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, numai domnii Pană şi Berceanu sunt în 
această situaţie. 

S. Ghiolu: Domnul Berceanu ştiu că a lichidat. 
N. Mareş: Eu ştiu că nici de la domnul Berceanu nu s-a luat bumbacul. 
Mareşal L Antonescu: Dacă domnul Pană face dificultăţi în privinţa preţului ... 
N. Mareş: Nu face dificultăţi, domnule Mareşal. 
Mareşal L Antonescu: Domnul Pană este bine cunoscut. Nu mai discutăm. 
N. Mareş: Cred că greşiţi şi dv. cu el. 
Mareşal I. Antonescu: În anumite privinţe sunt sigur sută în sută. 
N. Mareş: Şi eu tocmai de contrariul. 
Mareşal I. Antonescu: Se mai spune în acest memoriu că Creditul Naţional 

Agricol ia o dobândă de 10% la împrumuturile acordate agricultorilor. 
G-ral Gh. Dobre: Chestiunea s-a tranşat: acum ia maximum 8%. 
Mareşal I. Antonescu: Domnilor, eu sunt dator să iau apărarea directorilor de 

minister, faţă de o acuzaţie pe care le-o aduce domnul Mareş. Dacă unii dintre ei sunt 
hoţi, aceasta nu înseamnă însă că toţi funcţionarii superiori pot fi acuzaţi printr-un act 
oficial ca acesta, atunci când se spune: ,, ... sau un fabricant de ştofe, sau un birtaş, sau 
un negustor, sau toţi samsarii de toate felurile, protejaţi de mulţi directori din 
ministere". 

Or, acesta este un act oficial trimis Guvernului. Şi există o lege făcută în Stat, 
care ne obligă pe noi să luăm apărarea funcţionarilor Statului. S-ar putea întâmpla ca 
un director de minister să se simtă lezat prin această acuzare a dv. şi să vă cheme în 
judecată. Dacă sunt într-adevăr în ministere anumiţi funcţionari, cari Dumnezeu ştie 
cum s-au strecurat şi au ajuns acolo, nu putem spune într-un act oficial că toţi 
funcţionarii superiori ai Statului sunt la fel cu samsarii şi birtaşii. 

Are să vină cineva mai târziu şi are să citească actul acesta. E posibil să se 
spună astfel de lucruri într-un act oficial înaintat Guvernului? 

Se poate face o astfel de comparaţie între samsari şi directori de ministere? 
Desigur că nu. Sunt şi în străinătate directori de ministere, dar acolo se bucură de o 
consideraţie deosebită. Noi ne-am făcut de râs în faţa întregii Europe din cauză că ne-am 
aruncat acuzaţii pe nimic întemeiate şi toată opinia publică din Europa ştie că noi 
suntem o ţară de ticăloşi. Trebuie să se termine odată pentru totdeauna cu asemenea 
sisteme. Am trăit în Anglia şi în alte ţări, dar n-am auzit aducându-se prin Presă astfel 
de acuzaţii. 
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Acestea sunt motivele pentru care am venit cu o lege în care am spus că 
suntem datori să luăm apărarea funcţionarilor. În virtutea acestei legi am putea să vă 
tragem la răspundere, domnule Mareş, dacă nu faci dovada acuzaţiunilor pe care le 
aduci. 

N. Mareş: Fac dovada. 
Mareşal L Antonescu: Suntem datori să cerem să faci această dovadă. 
N. Mareş: lată un exemplu: am obţinut de la germani 300.000 lei vagonul de 

mazăre şi când oferta a trecut pe la Ministerul Economiei Naţionale, nu ştiu pe la ce 
director de minister, au venit şi şi-au retras oferta, scăz.ând preţul oferit de la 300.000 lei 
vagonul la 280.000 lei vagonul. Deci, am avut o ofertă de 300.000 lei vagonul şi 
imediat ce a intervenit un director de minister, X sau Y, nu ştiu care, această ofertă a 
fost scăzută cu 20.000 lei la vagon. 

S. Ghiolu: Preţul mazărei a fost hotărât în Delegaţia Economică a Guvernului. 
Mareşal I. Antonescu: Este posibil să spui într-un act oficial că directorii de 

ministere sunt nişte samsari, să aduci acuzaţii grele unor slujitori superiori ai Statului 
f!ră să faci dovada complectă? 

N. Mareş: Vă supăraţi să vă spun ceva, domnule Mareşal, sau vă spun pe 
urmă? 

Mareşal L Antonescu: Domnule Mareş, aici suntem într-un Consiliu foarte 
serios. 

N. Mareş: Am să folosesc altă împrejurare. 
Mareşal L Antonescu: Eu am trebuit să aduc la Consiliu cazul acesta, pentru 

că nu vreau să rămână o acuzaţie neîntemeiată, aruncată asupra tuturor directorilor din 
ministere. Noi toţi suntem datori să le luăm apărarea. Se poate întâmpla să fie şi câte un 
director incorect, dar nu putem să aruncăm această acuzaţie tuturor directorilor. Când 
cineva face o acuzaţie trebuie s-o dovedească, căci altfel comite delictul de calomnie. 
Dacă d-ta nu poţi să faci dovada acuzaţiilor aduse, atunci poţi fi tras la răspundere. 

N. Mareş: Dovada scrisă nu se poate face. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă nu poţi face dovada, atunci nu acuza, căci fiecare 

cuvânt te costă foarte scump. Trebuie să terminăm odată cu sistemul acesta, care ne-a 
creat o atmosferă defavorabilă în toată Europa. 

N. Mareş: Eu v-am dat un caz concret. 
Mareşal I. Antonescu: Ce aveţi de spus, domnule Ghiolu, la acuzaţia care li 

se aduce directorilor din ministerul dv.? 
S. Ghiolu: Preţul mazărei a fost fixat în Delegaţia Economică a Guvernului la 

suma de 280.000 lei vagonul. 
Mareşal I. Antonescu: Din Delegaţia Economică a Guvernului face parte 

domnul guvernator al Băncii Naţionale, domnul ministru de Finanţe, domnul ministru 
de Lucrări Publice, domnul ministru al Agriculturii etc. 

N. Mareş: Atunci, la Departamentul Agriculturii era altcineva, nu domnul 
Petre Nemoianu. Noi am obţinut un preţ de la germani, şi după ce au intervenit domnii 
de la Economia Naţională, preţul a fost scăzut cu 20.000 lei la vagon. Ce s-a întâmplat, 
nu ştiu! 
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S. Ghiolu: Sunt convins că gennanii ar fi dat şi 500.000 lei vagonul, pentru că 
nu ei plăteau, ci Banca Naţională. 

Mareşal I. Antonescu: Când nu dau de la ei, puteau să dea şi 2 milioane lei 
vagonul, sumele acestea le plătea Banca Naţională şi le plăteau contribuabilii toţi. Deci, 
acel director de minister a avut perfectă dreptate. 

N. Mareş: Pe mine m-a izbit procedeul întrebuinţat. Autorizaţii de cumpărare 
a mazărei s-au dat la o serie întreagă de oameni, cari n-au f!cut decât să vândă 
pennisele lor contra unui comision de I O până la 20.000 lei la vagon. 

S. Ghiolu: Şi aici sunt dator să dau o lămurire domnului Mareş. Comerţul de 
cereale s-a f!cut în cea mai mare parte de către străini şi în ultimii ani de către gennani. 
Atunci am căutat să încurajez finne şi societăţi româneşti, pe care am căutat să le 
introduc în acest comerţ. 

N. Mareş: Între aceştia, cari au obţinut autorizaţii de cumpărare a mazărei, 
sunt şi ziarişti. Şi aceştia sunt comercianţi de cereale? 

S. Ghiolu: S-a căutat ca tot exportul de mazăre să fie în mâna gennanilor, de 
anumite cercuri interesate, şi atunci am intervenit ca aceste operaţiuni comerciale să fie 
împărţite între români şi gennani. Trebuie să vă mărturisesc, cu părere de rău, că 
experienţele pe care le-am f!cut cu românii au fost dezastruoase şi am fost nevoit să 
trecem toate permisele de export firmelor gennane, pentru că finnele româneşti nu 
aveau nici mijloace tehnice, nici mijloace financiare. 

Mareşal I. Antonescu: Dv. veţi răspunde în scris acestei întâmpinări, pentru 
că actul acesta trebuie să aibă totuşi un răspuns. 

În privinţa preţului care s-a fixat pentru vagonul de grâu şi a modalităţilor de 
plată, am fost de acord, domnule Mareş, în Consiliul de Miniştri, care a avut loc la 
Snagov. 

N. Mareş: Da, domnule Mareşal, am fost de acord pentru grâul cumpărat 
pentru Annată şi instituţiunile publice, dar nu şi pentru morari. Acum văd că s-au băgat 
în acest sistem de plată morarii şi toată lumea. Rezultatul este că morarii nu cumpără 
decât cât le trebuie pentru a face faţă cerinţelor imediate. 

C. Anghelescu: Sunt obligaţi să cumpere, trebuie să ţină seamă de ofertă. 
N. Mareş: Ofer 20 vagoane grâu şi spune că nu cumpără decât 5 vagoane. 

Cum îl poţi obliga să ia cele 20 vagoane, dacă nu are mijloace de plată. S-a spus că se 
pot lombarda la Banca Naţională. Cu cât? 

Mareşal L Antonescu: Domnule Mareş, noi am căzut de acord şi asupra 
preţului şi asupra modalităţilor de plată, nu putem reveni asupra hotărârilor luate de la 
un Consiliu la altul. 

N. Mareş: Asupra preţului nu am fost de acord. 
Mareşal L Antonescu: Aţi fost mulţumiţi cu 50% şi nu aţi criticat sistemul 

acesta de plată. 
N. Mareş: Da, pentru Annată şi instituţiunile publice, dar văd că aţi băgat şi 

moran. 
Mareşal L Antonescu: Altceva mai aveţi de obiectat, domnule Mareş? 
N. Mareş: Sunt la dispoziţia dv., domnule Mareşal. 
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Cu privire Ia colectarea lânei aş vrea să vă pun în curent că s-au colectat până 
acum circa 900.000 kg lână. 

S. Ghiolu: S-a colectat până în prezent 1.459.000 kg lână. 
N. Mareş: Am primit o notă telefonică de Ia OFIL, prin care mă informează că 

întâmpină dificultăţi, că nu poate să cumpere lâna din cauză că nu s-au semnat 
contractele. Aş ruga pe domnul ministru Pantazi să dea dispoziţiuni să se facă aceste 
contracte pentru Armată. 

În vederea procurării fondurilor necesare şi a continuării colectării ne-am 
adresat Societăţii OFIL, care ne informează, după cum v-am spus, că întâmpină 
dificultăţi, nu s-au semnat contractele, nu poate face împrumuturi şi da poliţe de 
garanţie, aceasta pentru că Ministerul de Război n-a fixat comenzile respective. 
Aceasta face să stagneze colectarea lânei şi orice stagnare a colectării Iânei însemnează 
pierderea ei. 

Mareşal L Antonescu: Nu sunt acestea cantităţile de lână colectate, pe care le 
arăţi d-ta. domnule Mareş. 

S. Ghiolu: S-au colectat circa 1.400.000 kg lână. 
Mareşal I. Antonescu: Care este situaţiunea colectării din anul acesta, Ia 

epoca aceasta, faţă de anul trecut? 
S. Ghiolu: Anul trecut, Ia epoca aceasta. se colectaseră circa 2 milioane kg 

lână. Anul acesta s-a colectat mai puţin din cauză că colectarea s-a început mai târziu. 
N. Mareş: Anul acesta, la această epocă, s-a colectat 1.400.000 kg lână, faţă 

de anul trecut, când s-au colectat 2.000.000 kg lână. Vedeţi dv., domnule Mareşal, că 
anul acesta s-a colectat mult mai puţin decât anul trecut. 

Mareşal L Antonescu: De ce a început colectarea aşa târziu? 
S. Ghiolu: Din cauza timpului rece şi din cauza fondurilor necesare pentru 

finanţarea colectării. 
Mareşal L Antonescu: Acum totul este tranşat? 
S. Ghiolu: Da, domnule Mareşal, totul s-a tranşat. 
Mareşal L Antonescu: Colectarea se face prin Sindicat? 
S. Ghiolu: Da. 
Mareşal L Antonescu: Merge bine? 
S. Ghiolu: Merge bine. 
G-ral Gh. Dobre: S-a făcut protocolul. 
Mareşal I. Antonescu: L-am văzut. 
N. Mareş: Au fost domnul Cornea şi domnul general Stavrat pentru facerea 

contractelor. 
Dacă mai aveţi ceva să mă întrebaţi, sunt la dispoziţia dv. 
P. Nemoianu: Domnule Mareşal, există un diferend între mine şi domnul 

Mareş, cu privire Ia lâna colectată de anul trecut, pentru care Uniunea Sindicatelor 
Agricole trebuie să ne dea 140 milioane. 

N. Mareş: Această chestiune s-a tranşat. 
Mareşal L Antonescu: Să schimbe adresa pe care ai trimis-o şi să suprimi 

pasagiul cu privire la directorii de ministere. 
N. Mareş: Mă băgaţi la lagăr!? 

478 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Mareşal I. Antonescu: Nu pot să rămână aceste acuzaţii, cu nimic dovedite, 
într-o adresă oficială. Oamenii aceştia au dreptul la apărare, şi domnii miniştri trebuie 
să le ia apărarea. 

N. Mareş: Când îmi acordaţi o audienţă, domnule Mareşal? La sfârşitul 
acestui Consiliu se poate? 

~reşal L Antonescu: Consiliul acesta va dura mai mult, poate până la orele 
1 O seara. Iţi voi comunica ora audienţei. 

(Domnul N. Mareş, preşedintele Uniunii Sindicatelor Agricole, părăseşte sala 
de Consiliu). 

Mareşal I. Antonescu: Nu este admisibil, ca într-o adresă adresată 
Preşedinţiei Consiliului de Miniştri să se aducă acuzaţii directorilor de ministere, fără 
ca să se aducă în sprijinul acestor acuzaţii vreo dovadă. Nu puteam să las nerelevată 
această chestiune. Pentru aceasta l-am chemat la acest Consiliu. 

P. Nemoianu: Şi partea referitoare la ţărănime ar trebui suprimată. 
Mareşal I. Antonescu: Această adresă trebuie să aibă un răspuns. Aici este 

partea de onoare şi de prestigiu a administraţiei dv., pe care o conduceţi. Nu se pot 
aduce astfel de acuzaţii şi face astfel de comparaţii nenorocite, fără să se facă dovada 
acuzaţiilor aduse. I-a scăpat condeiul din mână, după cum îi scapă vorbele din gură. 
Dacă nu modifică această adresă, dacă nu retractează, atunci aplicăm legea, îl tragem la 
răspundere. 

De aceea am făcut legea, pentru ca fiecare şef de autoritate să fie dator să ia 
apărarea onoarei subalternilor săi. Directorii din Ministerul Economiei Naţionale sunt 
grav acuzaţi şi fiecare din aceşti directori este dator să-l tragă la răspundere pe domnul 
Mareş. Dacă ei nu o fac, sunteţi datori dv. să o faceţi în numele lor, aşa cum vă indică 
legea. Am făcut această lege pentru ca să se termine cu acest sistem de acuzaţie şi de 
compromitere a administraţiei. 

Nu puteam lăsa această acuzaţie nerelevată, mai ales sub regimul nostru. 
Acesta este un lucru foarte serios. Aceasta este chestiunea principală pentru care l-am 
chemat la Consiliu, pentru că celelalte obiecţiuni ridicate de D-sa sunt neserioase. L-am 
chemat la un Consiliu şi am stabilit regimul cerealelor, căz.ând de acord asupra tuturor 
punctelor de vedere, iar acum vine cu o nouă întâmpinare. Este pentru ultima oară când 
îl mai chem la un Consiliu. L-am chemat astăzi pentru că am vrut să pun la punct 
aceste acuzaţiuni aruncate directorilor de ministere. 

Pentru ce ai fost chemat aici, domnule general Teodorescu? 
G-ral N. Teodorescu: Am fost chemat aici, domnule Mareşal, pentru că la 

ordinea de zi, punctul 46, este „ chestiunea telefonului oprit la Câmpulung". 
Am terminat toate lucrările din Oltenia şi Muntenia, afară de patru judeţe. Am 

suspendat lucrările din judeţul Muscel din cauză că Ministerul de Interne urmează să ne 
dea 280 milioane lei şi acum mă găsesc descoperit cu această sumă. Am rugat 
Ministerul de Interne de nenumărate ori să ne plătească această sumă, pentru a putea 
continua lucrările şi n-am primit nici un răspuns. 

Mareşal L Antonescu: Domnule Strihan, d-ta cunoşti această problemă? 
P. Strihan: Reţeaua de telefoane nu funcţionează în judeţul Muscel. 
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G-ral N. Teodorescu: Când n-are bani nu funcţioneaz.ă, când are bani 
funcţionează. 

I. Petrovici: Eu am plătit şi tot nu funcţionează. 
G-ral N. Teodorescu: Acolo nu depinde de noi, ci de S.A.R.T. 
Mareşal I. Antonescu: Ia notă de această chestiune, domnule Strihan, ca să se 

rezolve această chestiune cât mai curând. 
Domnule Atta Constantinescu, te rog să te interesezi ca să se termine complet 

reţeaua telefonică şi din aceste patru judeţe din Muntenia. Nu putem merge la infinit cu 
sistemul acesta de plăţi. Orice lucrare care se face trebuie să se plătească, pentru ca 
fiecare instituţie la rândul ei să-şi poată îndeplini misiunea pe care o are. 

Trebuie să luaţi măsuri, ca firele dinprejurul regiunilor supuse bombardamen
telor să fie îngropate, căci sunt continuu supuse distrugerilor, iară se repară, iară se 
distrug. Vă rog să studiaţi chestiunea aceasta. De altfel, l-am rugat şi pe domnul 
Miclescu şi mi-a promis tot concursul. Vă rog să luaţi contact cu dânsul şi vedeţi dacă 
este posibil să întrebuinţaţi lucrările subterane ale Societăţii de Telefoane, căci mai sunt 
încă compartimente de ceramică libere, pe unde ar putea să treacă firele telefonice şi 
telegrafice. Această lucrare se va face numai în jurul acelor centre care sunt supuse 
bombardamentelor şi anume Bucureşti, Ploieşti, Arad, Timişoara, Braşov, Piteşti într-o 
măsură oarecare. Nu se va face această lucrare pentru toată ţara, ci numai pentru 
oraşele care sunt supuse bombardamentelor. De exemplu, la Ploieşti, să se facă această 
lucrare la o distanţă de 5 km. În felul acesta, dacă se fac aceste lucrări subterane, nu 
vom mai cheltui sume considerabile pentru materiale şi mâna de lucru, reflcând, după 
fiecare bombardament, reţeaua telefonică şi telegrafică. 

Acum firele telefonice sunt pe o singură direcţie şi nu sunt îngropate decât pe 
linia Bucureşti-Ploieşti-Braşov. Am spus atunci domnului Miclescu: ,,Dacă n-are 
posibilitatea să-ţi pună la dispoziţie material de rezervă, să-ţi dea totuşi sub o formă 
oarecare, fie cu împrumut, fie cu plată, pentru ca d-ta să lucrezi în acest sens şi, în jurul 
centrelor supuse bombardamentelor, să îngropi firele". Dacă nu se poate nici aşa, 
atunci să trecem la soluţia de pe front: să pui d-ta să ţi se îngroape firele d-tale, fie în 
ţevi vechi, fie altfel, numai să nu continuăm cu spectacolul acesta al reparării firelor, 
după fiecare bombardament. 

G-ral N. Teodorescu: Pentru Ploieşti, avem cablul Ploieşti-Urziceni-Buzău, 
utilizat de Armată. Pentru celelalte oraşe, facem ceea ce numim noi dispersiunea la 
30 km înjur, ca să nu mai trecem cu firele prin ele. 

Mareşal L Antonescu: Atunci de ce se văd mereu lucrători reparând firele. 
Peste tot ne împiedicăm de fire aruncate de suflul bombelor. Dacă firele acestea nu-ţi 
mai trebuie, strânge-le. 

G-ral N. Teodorescu: Aşa facem. 
Cablul care era pe Calea Griviţei ocoleşte acum prin Parcul Jianu şi iese afară 

din Capitală. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru instalaţiile judeţene, vă rog să continuaţi 

acţiunea. 
G-ral N. Teodorescu: Numai să mi se dea bani. 
Mareşal I. Antonescu: Ai ridicat telefoanele din comunele ocupate? 
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G-ral N. Teodorescu: Toate, n-am nici o pierdere. 
Mareşal I. Antonescu: Domnule general Marinescu, d-ta pentru ce ai fost 

chemat la Consiliu? 

G-ral Gh. Marinescu: Este la ordinea zilei: Problema dacă personalul folosit 
în încadrarea formaţiunilor de Apărare Pasivă are dreptul la vreo retribuţie, în afară 
de salariile primite ca lucrători sau funcţionari. 

Noi am dat dispoziţia ca la fiecare fabrică mare să fie echipe permanente de 
serviciu, pentru stingerea incendiilor sau pentru ajutoare, care stau tot timpul, când 
fabrica nu lucrează. 

Mareşal I. Antonescu: În timpul bombardamentelor? 
G-ral Gh. Marinescu: În adăposturi. 
Mareşal L Antonescu: În interiorul fabricilor? 
G-ral Gh. Marinescu: Nu, afară. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, nu văd de ce să le plătim. 
G-ral Gh. Marinescu: Ei cer să li se plătească orele când ei rămân la serviciu, 

iar camarazii lor se duc acasă. 
Mareşal L Antonescu: Şi din ce fonduri să se plătească? 
G-ral Gh. Marinescu: S-a pus această chestiune Contenciosului General şi 

Contenciosului Subsecretariatului de Stat al Aerului şi avizele au fost în sensul că 
trebuie să se plătească aceste ore suplimentare. 

Mareşal I. Antonescu: Din ce fonduri? 
M. Antonescu: Să plătească întreprinderile. 
G-ral Gh. Marinescu: În avizele date de Contencioase se spune că întreprin

derile trebuie să plătească lucrătorilor, iar instituţiile să plătească funcţionarilor, sub 
formă de ore suplimentare. 

Mareşal L Antonescu: Obligăm întreprinderile. 
S. Ghiolu: Trebuie obligate întreprinderile. 
Mareşal I. Antonescu: Le obligăm mereu. 
S. Ghiolu: Da, acum vin sinistraţii. 
G. Netta: În timp de război, mai poate face cineva ore suplimentare şi fără să 

fie plătit. 
Mareşal I. Antonescu: Poţi face d-ta, pot face dumnealor, pot face eu, pot 

face şi alţii, dar ceilalţi funcţionari şi lucrători au mentalitatea lor. 
G. Netta: Atunci să facă cu (sic!) rândul. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să examinăm situaţia. Ca să putem discuta în 

concret, trebuie să facem calculul şi să vedem la ce ne pot duce aceste cheltuieli. 
G-ral Gh. Marinescu: Sunt întreprinderile din prima categorie. 
Mareşal I. Antonescu: Să vedem cât ne costă, pe fiecare întreprindere. 
G-ral Gh. Marinescu: Cer şi funcţionarii întreprinderilor particulare. 
Mareşal L Antonescu: Trebuie făcut acest calcul. În cât timp se poate face? 
G-ral Gh. Marinescu: În două săptămâni. 
Mareşal I. Antonescu: Dar orişicare ar fi rezultatul, trebuie să luăm o 

hotărâre definitivă. 

Fondul Apărării Pasive ar fi suficient? 
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M. Antonescu: Nu e suficient. 
Mareşal I. Antonescu: Asupra Fondului de Apărare Pasivă: aseară după ce 

ne-am despărţit, am continuat inspecţia şi am ajuns şi la Spitalul Pantelimon. Acolo m-am 
ocupat de Apărarea Pasivă. Ai un ofiţer, care a făcut la spital un adăpost acoperit, în 
pământ. El a primit acum 250.000 lei şi era tocmai pe punctul să se apuce să facă un al 
doilea adăpost similar cu cel de anul trecut. Dv. ştiţi însă că aceste adăposturi nu s-au 
dovedit practice şi că, de aceea, am hotărât să facem hrube şi tuneluri în pământ. 

Cine i-a dat aceşti bani ofiţerului? 
G-ral Gb. Marinescu: Probabil că Municipiul. 
G-ral L Răşcanu: Eu nu i-am dat. Spitalul nici nu e pe teritoriul nostru. 
Mareşal I. Antonescu: Noroc că intendentul spitalului s-a opus. Acolo, la 

Pantelimon, trebuie să atacăm problema imediat: trebuie să facem, sub deal, hrube care 
să meargă chiar sub spital. 

G-ral L Răşcanu: Da, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Intrările să fie făcute cu scări, din curtea spitalului. 
În tot cazul, să profităm de acest exemplu izolat şi să dăm instrucţiunile 

necesare, pentru că se poate întâmpla ca şi alţii să mai încerce să facă adăposturi după 
acelaşi sistem. Ţineţi toţi banii la dv. şi cheltuiţi-i în sensul în care am vorbit ieri. 

G-ral L Răşcanu: Eu n-am dat nimic. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci cine i-a dat? 
G-ral Gb. Marinescu: Din 400 milioane lei, am destinat 245 milioane pentru 

adăposturi, bani cari au fost repartizaţi comunelor. Nici un ban nu este întrebuinţat 
direct de mine; sumele se ordonanţează pe numele primăriilor respective. 

Mareşal I. Antonescu: Acum, în ceea ce priveşte încercările hrubelor 
acestora, am dat instrucţiuni domnului general Enescu ca în cel mai scurt timp să se 
facă aceste experienţe. 

Cu sumele acestea să nu se lucreze decât aşa cum am spus. Să nu se întâmple 
ca la Văcăreşti, unde totul trebuie luat de la cap. 

G-ral Gh. Marinescu: Mai este la ordinea zilei: Chestiunea adăposturilor la 
Piteşti; sumele necesare pentru construirea lor. 

Eu am dat 56 milioane lei. 
Mareşal I. Antonescu: Cine are administrarea fondurilor? 
G-ral Gb. Marinescu: Ministerul de Interne, după programul făcut de 

Comandamentul Apărării Pasive şi Instrucţiunile Statului Major. 
P. Strihan: Toate fondurile strânse din răscumpărarea prestaţiei sunt între

buinţate pentru lucrări de apărare pasivă de interes local. Aceste sume vor merge la 
construirea de adăposturi şi pentru comune. 

În legătură cu adăposturile, aş ruga să se precizeze aici dacă tranşeele mai sunt 
utile, acolo unde nu se pot face galerii. 

Mareşal I. Antonescu: Va veni timpul să precizăm. Până ce n-avem galerii, 
nu putem condamna aceste tranşee; le menţinem încă. 

Domnul general Răşcanu va avea construite sub dealurile Bucureştilor galerii 
pentru adăpostirea a SO.OOO persoane, până la 1 august; până la 1 septembrie va avea 
pentru 100.000 oameni. Vom continua să săpăm până ce vom ajunge să avem astfel de 
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adăposturi pentru 140.000-150.000 persoane. Paralel vom amenaja pivniţele blocurilor, 
aşa cum s-a făcut la Palatul Regal, la Ministerul de Interne, la Lucrările Publice şi la 
Preşedinţia Consiliului şi vom perfecţiona aceste adăposturi, pentru ca să mai putem 
realiza î~ felul acesta posibilităţi de adăpostire pentru 45.000-50.000 persoane. 

In felul acesta, vom ajunge să avem realizate în Capitală adăposturi pentru 
200.000 persoane. Vom merge înainte până la realizarea de adăposturi pentru 250.000 
persoane. Şi atunci încă trebuie să ne gândim dacă desfiinţăm sau menţinem încă 
şanţurile. 

P. Strihan: Dar pentru oraşele de provincie de la şes? 
Mareşal L Antonescu: Nu este altă soluţie decât ca populaţia să iasă din oraş. 

Adăposturi în beton nu putem face, pentru că, din calculele care s-au făcut rezultă că un 
adăpost betonat pentru I 00 persoane, care să reziste la bombe de 500 kg, costă 
87 .OOO.OOO lei, aproape un milion lei de persoană. Or, nimeni n-are posibilitatea să dea 
aceşti bani. 

De asemenea, adăposturi subterane, cum facem la Bucureşti, nu putem face 
pentru toate oraşele noastre de şes. Şi atunci, nu rămân decât şanţurile şi pivniţele 
locuinţelor. 

Dar nu toate oraşele de la şes sunt expuse să fie bombardate. Şi oricât şes ar fi, 
totuşi se găsesc posibilităţi să se facă hrube de 5-6-7- sau 8 metri, pentru că bombele 
acestea nu intră decât 6 metri în pământ şi acolo fac explozie. Şi este puţin probabil că 
o bombă să cadă direct pe un astfel de adăpost, deşi o astfel de fatalitate totuşi nu este 
exclusă. 

Unele oraşe însă au posibilităţi destul de mari din punctul de vedere al 
construirii de adăposturi. Acum, cu ocazia exploatărilor făcute în Bucureşti, pentru 
construirea de galerii, s-a putut constata pe ce teren accidentat este aşezată Capitala 
noastră, lucru care ne dă posibilitatea să săpăm aceste hrube. Lumea însă nu-şi dă 
seama de accidentele terenului pe care este aşezat Bucureştiul, din cauza construcţiilor. 

Din galeriile acestea, Primăria scoate nisip, pe care îl comercializează sau îl 
întrebuinţează pentru lucrările edilitare proprii; iată deci o sursă de venituri pentru 
municipiu. În afară de acestea, în galeriile care se vor săpa vom putea face depozite de 
produse care se conservă acolo foarte bine. 

Am fost şi am vizitat lucrările pentru săparea hrubelor şi sunt foarte mulţumit 
de mersul lor. Galeriile acestea vor asigura în condiţiuni optime adăpostirea populaţiei. 
La Braşov, la Ploieşti se pot face tuneluri de felul acesta; la Târgu-Jiu, la Sibiu, la 
Râmnicu-Vâlcea, la Făgăraş, la fel. Numai la Arad şi la Timişoara este o problemă. În 
toate celelalte oraşe din Ardeal, există posibilitatea construirii de galerii pentru 
adăpostirea populaţiei. 

Tot aşa, şi în Muntenia, astfel de tuneluri pot fi săpate chiar şi la Călăraşi. La 
Brăila şi Galaţi galeriile pot fi săpate în malurile Dunărei în condiţiuni optime, până la 
o adâncime chiar mai mare. Numai la Mizil nu pot fi făcute hrube. 

La ce alte oraşe aţi făcut aluzie, domnule ministru Strihan? 
P. Strihan: La Ploieşti. 
Mareşal I. Antonescu: Totuşi, şi acolo pot fi săpate galerii în dealurile de la 

Valea Călugărească şi Bucov, sau în dealul unde este spitalul Consiliului de Patronaj, 
la Ploieşti. 
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Dar Ploieştiul îl considerăm ca pe un oraş ras, care nu mai există şi care nu 
mai constituie pentru noi o problemă. 

P. Strihan: Am ţinut ca să vă întreb acest lucru, pentru ca să nu mai cheltuim 
bani pentru tranşeele-adăpost. 

Mareşal I. Antonescu: Toate adăposturile trebuie să se consolideze, cum s-a 
făcut la Palatul Regal şi la Ministerul de Interne. Se vor face hrube, la adâncime 5-1 O 
metri în pământ, pentru a asigura adăpostirea unui număr important de oameni. 

G-ral I. Rlşcanu: Ne ocupăm de-aproape de executarea acestor lucrări. 
Mareşal I. Antonescu: Impozitul stabilit pentru Apărarea Pasivă este un 

impozit pennanent, nu trecător, deci este un impozit care va continua să producă. 
Pentru celelalte oraşe, unde nu se pot face adăposturi în galerie, la adâncimi 

mari, se vor consolida adăposturile, se vor întrebuinţa şanţurile şi acolo unde este 
posibil populaţia va trebui să iasă din oraş la darea prealarmei. 

Pentru Capitală însă se va renunţa la şanţurile-adăpost, care n-au dat rezultate 
bune, din moment ce se va asigura populaţiei Capitalei adăposturi consolidate. 

Şcolile trebuie deschise neapărat la 1 septembrie, iar autorităţile se vor 
întoarce în aceeaşi lună în Capitală. 

Pentru a face faţă nevoilor populaţiei sinistrate, am dat indicaţiuni şi am rugat 
pe domnul ministru g-ral Pantazi să pună în perfectă stare de funcţionare barăcile care 
s-au făcut. Aceste barăci, domnul general Pantazi le-a pregătit pentru cazul când nu 
vom avea unde să punem sinistraţii. Îi vom caz.a în aceste barăci şi într-o măsură 
oarecare, dacă nu putem să punem studenţii în fostele căminuri, le vom afecta un 
număr de barăci, unde vor fi caz.aţi studenţii, ca să putem începe activitatea şcolară în 
Bucureşti. 

Până la 1 septembrie totul trebuie pus în ordine, să luaţi măsuri de organizare a 
centrelor de aprovizionare, de stabilirea mijloacelor de locomoţie, de alimentarea lor cu 
apă, măsurile sanitare să fie puse la punct, să se ia din timp măsuri de asigurare a 
poliţiei interne în aceste barăci, pentru că îngrămădirea populaţiei cu mentalităţi 
deosebite formează focare de agitaţie. Trebuie să facem o poliţie administrativă şi 
trebuie să organizăm un serviciu de întreţinere a acestor barăci. 

Ministerul de Război va pune aceste barăci în perfectă ordine şi apoi le va da 
Primăriei Capitalei, care, la rândul ei, le va împărţi după nevoile şcolii şi ale 
sinistraţilor. 

În afară de aceste barăci, vom întrebuinţa şi cazărmile, care au rămas goale, şi 
vor trebui să fie puse de pe acum în perfectă stare de funcţionare, luându-se măsuri de 
încălzirea lor. 

Deci, pentru sinistraţi şi pentru studenţi veţi folosi cazărmile şi barăcile, aveţi 
timp înaintea dv., atâtea zile din luna iulie şi luna august, pentru ca totul să fie pus la 
punct până la 1 septembrie. Probabil, că pe la 15 septembrie vom lua dispoziţia ca toate 
autorităţile să se întoarcă în Capitală. Dacă vara putem alerga de la un capăt la altul al 
ţării ca să ne îndeplinim datoria, la iarnă va fi imposibil să facem acest lucru şi ar 
însemna ca viaţa administrativă a Statului să fie paralizată. Nu putem şti dacă războiul 
se termină imediat sau dacă el va dura. Şi pentru aceasta, ca un spirit de prevedere 
înţeleaptă, se va lucra la organizarea adăposturilor pentru această populaţie, pe care s-o 
punem în afară de pericolul bombardamentelor. 
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Acestea sunt mAsurile care trebuie luate pentru punerea în funcţiune a barăcilor 
şi pentru amenajarea cazănnilor, domnule general Pantazi, mAsuri care trebuie luate pe 
toată suprafaţa ţării. 

Suntem în faţa unei crize de locuinţe şi de aceea va trebui să întrebuinţăm 
aceste localuri pentru instalarea instituţiunilor care sunt refugiate din teritoriile ocupate 
şi pentru refugiaţi. Pentru aceştia vom folosi cazănnile. 

Acestea sunt directivele generale, pe care vi le dau, urmând ca dv. să luaţi 
toate mAsurile ca la 15 septembrie să fim în mAsură să aducem toate autorităţile la 
locurile de unde au plecat, iar şcoala să fie pusă în posibilitate de a-şi începe cursurile 
la 1 septembrie. 

I. Petrovici: Domnule Mareşal, s-au luat toate măsurile încă de acum câtva 
timp. Pot să vi aduc la cunoştinţă că chiar universităţile îşi vor începe activitatea la 
1 septembrie. 

Mareşal I. Antonescu: Vă rog, domnule ministru Petrovici, să studiaţi cu 
Primăria Municipiului Bucureşti posibilităţile de organizare şi de funcţionare a 
căminelor studenţeşti, luând în acelaşi timp şi mAsurile necesare pentru organizarea 
aprovizionlrii şi a mijloacelor de transport. 

I. Petrovici: Problema mai grea este pentru şcolile secundare, pentru că multe 
din localurile acestor şcoli sunt ocupate de diferite instituţiuni. 

Mareşal I. Antonescu: În unele oraşe sunt numai în parte ocupate aceste 
localuri, eu am cerut să mi se prezinte un tablou de localurile şcolilor care au fost 
ocupate de diferite instituţiuni. 

O. Vlldescu: Am cerut toate datele cu privire la ocuparea acestor localuri. 
Mareşal L Antonescu: După ce vom vedea care şcoli sunt ocupate, ce 

instituţii au ocupat aceste şcoli, vom trata problema de la caz la caz. În unele oraşe 
numai jumătate din aceste localuri sunt ocupate de instituţiuni publice, în altele sunt 
aproape toate libere. După ce vom avea aceste date vom trata problema de la caz la caz. 

I. C. Petrescu: Noi avem aceste tablouri gata, pe care vi le putem oricând 
prezenta. 

Mareşal L Antonescu: Sunt unele din aceste localuri ocupate de germani. 
Toate instituţiunile, care au ocupat astfel de localuri, sunt obligate să le predea în bună 
stare. 

I. C. Petrescu: Unele din aceste localuri au nevoie de reparaţiuni serioase, 
pentru care necesită fonduri. 

Mareşal L Antonescu: Chestiunea fondurilor necesare pentru repararea 
şcoalelor trebuie s-o discutaţi cu Ministerul de Interne, pentru că şcolile sunt încă în 
sarcina Ministerului de Interne din punct de vedere al întreţinerii lor. În cazul când nu 
obţineţi o rezolvare favorabilă, vă rog să vă adresaţi domnului vicepreşedinte al 
Consiliului de Miniştri. 

Domnule Strihan, repararea şcolilor urmează să se facă cu muncă de folos 
obştesc şi cu contribuţia obştească, şi vă rog să se facă apel cât mai puţin Ia finanţele 
publice. Este de preferat să faceţi aceste lucrări cu munca de folos obştesc şi cu 
contribuţia dată de obştie, şi numai în cazuri extreme să apelaţi la fondul comun, pe 
care îl aveţi pentru şcoale. Aceste reparaţiuni urmează să se facă până la 1 septembrie. 
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M. Antonescu: Problema este mai gravă pentru şcolile din oraşele care au 
suportat bombardamente aeriene grele. Şcolile primare de la sate se pot repara cu 
munca de folos obştesc şi cu obolul public, dar şcolile din oraşele Turnu-Severin 
Piteşti şi altele nu pot să fie reparate. ' 

Mareşal L Antonescu: Acolo unde şcolile au fost distruse astfel încât ele nu 
pot fi reparate, nu se va începe activitatea şcolară. Turnu-Severin este un oraş sacrificat 
din acest punct de vedere. Acolo nu se vor putea deschide şcolile, copiii vor fi 
repartizaţi la alte şcoli din împrejurimi. 

M. Antonescu: Reclădirea acestor imobile ar fi o sarcină prea grea pentru Stat 
în momentele acestea. 

I. Petrovici: Aceeaşi problemă se pune şi pentru şcolile din oraşele din zona 
frontului. 

M. Antonescu: Este de examinat în care oraşe urmează să se înceapă 
activitatea şcolară şi unde vor fi utilizate cazărmile în acest scop. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule Strihan, se vor lua măsuri pentru repararea 
şcolilor din întreaga ţară. Problema este însă uşurată în mare parte pentru dv., pentru că 
fiecare instituţiune, care ocupă un astfel de imobil, este obligată să-l pună în bună stare, 
să-l repare, să-i facă curăţenia necesară. Dacă într-o anumită şcoală a stat o autoritate 
publică, ea este datoare să suporte cheltuielile de reparare, repararea însă se va face cu 
muncă de folos obştesc. În orice caz, instituţiile sunt obligate să predea imobilele pe 
care le-au avut în folosinţă, în perfectă stare de funcţionare. Deci, pentru provincie, 
această problemă este rezolvată. Mai grea este problema pentru şcolile din Bucureşti, 
pentru că acestea n-au fost ocupate. Acolo unde Armata a ocupat asemenea imobile, ele 
au şi fost puse în ordine şi reparate. 

O. Vlidescu: Am dat ordine scrise în această privinţă tuturor instituţiunilor 
care au ocupat astfel de imobile, să le repare, să le pună în perfectă stare de 
funcţionare. 

Mareşal I. Antonescu: Eu vă rog pe dv. toţi, cari aţi ocupat anumite localuri, 
să vă ocupaţi personal ca ele să fie lăsate în perfectă stare de funcţionare. În felul 
acesta, indirect am venit în ajutorul instituţiunii. Nu mai vorbesc de Armată, care are 
deja ordine primite să facă aceste lucrări. 

După ce mi se va prezenta tabloul cu toate aceste date, vom hotărî care sunt 
şcolile care trebuie evacuate din vreme, care sunt piimele ordine de evacuare. 

Deci, în această privinţă avem indicaţiuni date. Rămâne de rezolvat problema 
încălzitului. Am discutat de atâtea ori problema aprovizionării cu lemne. 

Problema încălzitului este cea mai acută problemă, mai ales pentru Capitală, 
căci pentru celelalte oraşe de provincie problema văd că începe să se rezolve. În 
inspecţiile pe care le-am făcut, am constatat că sunt economii m'.:lri, din anul trecut şi 
chiar de acum doi ani, de lemne de foc. 

La unele unităţi militare am constatat rezerve de lemne de foc de acum doi ani. 
Te rog, domnule general Pantazi, să iei notă de acest lucru şi să dai dispoziţiune 
tuturor unităţilor militare, care au rezerve de lemne de foc, să nu mai ceară cota-parte 
de lemne, pentru a nu ne îngreuna nouă aprovizionarea cu lemne pentru instituţiunile 
publice şi pentru populaţie. 
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Trebuie să se ţină seamă că caz.ănnile (sic!) nu vor fi ocupate la iarnă de 
Armată pentru că, ori suntem pe front, ori suntem cu armata dispersată şi cu efectivele 
duse. Dacă continuăm lupta, atunci suntem pe front, nu stăm în caz.ănni, iar dacă nu 
continuăm lupta, trupa nu va sta în caz.armă, parte va pleca la vatră. Deci, unităţile 
militare nu vor avea nevoie de mari cantităţi de lemne. 

D-ta, domnule general Bădescu, trebuie să iei contact cu domnul ministru de 
Război şi să ţii seamă de aceste rezerve de lemne de foc de la unităţile militare, căci în 
felul acesta îţi uşurezi mult problema. Problema gravă, a aprovizionării cu lemne de 
foc, este pentru Capitală. 

Aş vrea să ştiu care este situaţiunea gazelor naturale ce au fost aduse în 
Capitală şi care este cota de lemne de care ne putem dispensa prin întrebuinţarea 
acestui gaz natural. 

S. Ghiolu: S-au racordat Uzina „Grozăveşti", o serie de fabrici, câteva imobile 
ale unor autorităţi şi unele blocuri. Se va putea utiliz.a circa 140 milioane metri cubi de 
gaz natural anual. 

Mareşal I. Antonescu: Ce reprezintă această cantitate de gaz natural în raport 
cu înlocuirea combustibilului? 

S. Ghiolu: În afară de aceste racordări, se vor mai racorda circa 70 blocuri şi 
alte clădiri, şi vom ajunge la un consum de 180 milioane metri cubi de gaz natural pe 
an. 

Aceste 180 milioane metri cubi de gaz natural însemnează o realiz.are de 
economie de circa 180 tone combustibil special, în raport cu consumul din 1942. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică este o economie serioasă. 
S. Ghiolu: Da, este o economie serioasă, însă numai de păcură, de combustibil 

special şi nu de lemne, aşa că problema aprovizionării cu lemne rămâne aceeaşi. 
Mareşal L Antonescu: Pe acolo pe unde trec conductele ar fi trebuit să se 

facă legături la casele particulare. 
S. Ghiolu: Nu putem face aceste legături decât numai pentru 70 blocuri. 
Mareşal I. Antonescu: Avem interesul să scădem cantitatea de lemne. 
S. Ghiolu: Toate aceste case, pe unde trec conductele de gaze, sunt case 

mărunte, trebuie lucrări tehnice importante şi ne lipsesc materialele. Aceste materiale le 
obţinem cu mare greutate. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, cu gazele naturale nu putem înlocui o 
cantitate importantă de lemne. Să vedem dacă nu putem înlocui o cantitate importantă 
de lemne cu lignit. Aţi pregătit sobele pentru lignit? 

S. Ghiolu: Chiar prin întrebuinţarea sobelor cu lignit nu vom putea realiz.a o 
economie prea mare de lemne, pentru că aceasta depinde de cantitatea de lignit care se 
poate scoate şi nu numai de numărul sobelor fabricate. 

Noi avem lignit de la minele de la Goleşti, Doiceşti şi Filipeşti. Anul acesta nu 
vom putea avea o producţie însemnată de la Goleşti, din cauză că lucrările de 
exploatare sunt în curs, şi de abia din primăvară vom putea avea o producţie însemnată. 

Rămân celelalte două mine care ne vor putea da maximum 5-6000 tone. 
Mareşal I. Antonescu: Câte calorii are acest lignit şi care este economia 

realizată faţă de cantitatea corespunzătoare de lemne? 
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S. Ghiolu: Acest lignit are 3000-3500 calorii faţă de lemn, care are 2700 
calorii. Deci, diferenţa nu este prea mare între caloriile pe care le are lemnul şi caloriile 
lignitului, aceasta din cauză că lignitul este îmbibat cu apă. Va trebui să scoatem apa 
din el, pentru a-i da o putere de calorii mai mare. 

Mareşal I. Antonescu: În orice caz, să se întrebuinţeze şi aceste sobe. 
S. Ghiolu: Anul acesta va fi un an de experienţă. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru că nu putem aduce cantitatea de lemne 

necesară, vom întrebuinţa în măsura posibilului şi aceste mijloace: gaze naturale, 
păcură, lignit etc. 

S. Ghiolu: Se va realiza o economie importantă la combustibilul special prin 
întrebuinţarea gazelor naturale. 

G-ral C. Pantazi: Din moment ce aducem pe altcineva în cazărmile noastre, 
aprovizionarea lor cu lemne tot trebuie s-o facem. 

Mareşal I. Antonescu: Da, însă dv. trebuie să stabiliţi în mod exact ce 
cantităţi de lemne v-au rămas de anul trecut. 

G-ral C. Pantazi: Le avem stabilite. 
Mareşal I. Antonescu: Nu le aveţi stabilite. Şi d-ta ai fost comandant de 

regiment ca şi mine, şi ştii că totdeauna se ascunde realitatea. În orişice caz, la fiecare 
regiment se găseşte cam de două ori sau chiar de trei ori cantitatea care se raportează. 
Fiecare ascunde această realitate, cu un sistem sau altul. Deci, dacă se declară 5000 
vagoane, să ştiţi că au rămas cel puţin 10.000 vagoane de lemne de anul trecut. 

În tot cazul, dv. trebuie să stabiliţi ce există. 
Ce ai d-ta în Bucureşti, domnule general Bădescu? 
G-ral N. Bidescu: Până la data actuală, s-au putut transporta 11.200 vagoane, 

adică 15% din cantitatea necesară. 
Mareşal L Antonescu: Cât era anul trecut pe vremea aceasta? 
G-ral N. Bidescu: 34.000 vagoane, adică 30% din necesar. 
S-a mai scăzut acum cota de aprovizionare a Capitalei cu lemne de la 11 O.OOO 

vagoane la 70.000 vagoane, fiindcă la iarnă nu va fi la Bucureşti absolut toată 
populaţia. 

Mareşal I. Antonescu: Nu se ştie; lumea s-a întors chiar înainte să se facă 
adăposturile. 

G-ral N. Bidescu: Socotim totuşi că, cu 75.000 vagoane satisfacem nevoile 
de consum ale Capitalei. Pentru această cantitate s-a hotărât la Căile Ferate ... 

Mareşal I. Antonescu: Şi atunci, 15% este din 75.000 sau din 110.000 
vagoane? 

G-ral N. Bidescu: Din 75.000. 
La Căile Ferate s-a hotărât să se facă transporturi de câte l 00 vagoane pe zi -

de câte 15 tone. Acest program, preconizat de la 5 iunie, a făcut să fie aduse în Capitală 
până acum 3600 vagoane, adică 105 vagoane pe zi. 

Mareşal I. Antonescu: Sau 3.000 vagoane pe lună. Mai ai înaintea d-tale 
lunile august, septembrie, octombrie şi noiembrie, în care mai poţi aduce 12.000 
vagoane. Dacă adăugăm cele 11.000 vagoane existente, însemnează că în total am avea 
la 1 decembrie 23.000 vagoane de lemne aduse în Capitală. 
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G-ral N. Bldescu: Prea puţin. Pentru aceasta am propus să se aducă în 
Bucureşti cel puţin câte 200 vagoane pe zi. În ziua de 18 iulie s-au adus în Capitală 156 
vagoane lemne, iar în ziua de 19, s-au adus 178 vagoane. Dacă s-ar face eforturi, s-ar 
putea ajunge la această cantitate. 

Mareşal I. Antonescu: Nu se poate conta pe aceste eforturi. 
Văd că transporturile pe Căile Ferate au scăzut până la 3550 vagoane pe zi. 

Din ele, mai mult de o mie de vagoane zilnic reprezintă transporturi militare. Este 
colosal. De la 5000 vagoane zilnic, la cât ajunsesem, suntem acum la 3550 vagoane. 

G-ral T. Orezeanu: În ultimele zile au fost 4.000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: De ce a scăzut de la 5.000 la 4.000 vagoane? 
G-ral T. Orezeanu: Din cauza întreruperilor. 
Mareşal L Antonescu: Am vorbit cu dvs. să faceţi fel de fel de combinaţii să 

exploatăm la maximum ceea ce ne rămâne şi să facem transporturi pe compartimente. 
Înţelegeţi ce vreau să spun: de îndată ce ai Transilvania tăiată de Muntenia, 

lucrezi în interiorul Ardealului şi în interiorul Munteniei şi satisfaci necesităţile 
economiei locale cu ceea ce ai acolo. 

G-ral T. Orezeanu: Aşa am lucrat. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci nu trebuia să scadă atât de mult numărul 

vagoanelor în circulaţie. Aş înţelege să scadă, dacă circulaţia s-ar opri pe întregul 
cuprins al ţării, dar dacă lucrezi compartimentat, atunci când legăturile dintre provincii 
se întrerup - dacă legătura între Muntenia şi Oltenia a fost întreruptă, atunci lucrezi la 
Vest de Olt până în Banat şi în Muntenia, cu tot ceea ce este necesar într-o provincie 
sau în cealaltă -, atunci traficul vagoanelor nu poate să scadă în aşa măsură, şi numărul 
vagoanelor în circulaţie trebuie să rămână aproape acelaşi. 

Eu cred că este ceva la Căile Ferate: sunteţi obosiţi. 
Cum funcţionează transporturile pe apă? 
G-ral T. Orezeanu: Şlepurile sunt la încărcare. Armata, care trebuia să 

încarce, a fost în litigiu cu Ministerul Finanţelor. 
Mareşal L Antonescu: Dacă la greutăţile pe care ni le face inamicul, se mai 

adaugă şi acelea pe care le facem noi, atunci nu mai ajungem la nici un rezultat. 
Ceea ce se petrece acum s-a mai întâmplat şi în primul şi în al doilea an de 

guvernare. Când am luat conducerea Statului, la 1940, nu era nici un vagon de lemne la 
Bucureşti. Aceasta a determinat pe domnul Dinu Brătianu să-mi trimită o scrisoare, în 
care să spună că: ,,La iarnă vom muri toţi de frig şi de foame la Bucureşti". 

Şi totuşi, n-a murit nimeni în iama aceea. 
În 1941, situaţia s-a îmbunătăţit, în 1942, a fost o situaţie şi mai bună, iar în 

1943 a fost perfectă. Şi atunci nu pot eu ca în iarna anului 1944 să mă găsesc într-o 
situaţie mai proastă decât în 1941. In 1941, am moştenit o situaţie rea, dar în 1944, am 
creat-o noi. 

Noi trebuie să facem faţă la toate greutăţile din calea noastră. Acesta este rolul 
unui guvern: să învingă dificultăţile. Nu este posibil să nu le învingem. 

În al doilea rând, trebuie să vă folosiţi şi de căile de comunicaţii pe apă. Să nu 
contăm numai pe cele 200 vagoane, care trebuie să vină zilnic în Capitală. Se reduce 
această cantitate la maximum I 00 vagoane şi se complectează până la 20 pe zi sau se 
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trece şi de această cantitate prin transporturile pe care le vom face cu trenurile sau cu 
cărăuşia de la Giurgiu sau de la Olteniţa, până unde lemnele vor fi fost aduse din susul 
sau din josul Dunării cu şlepurile, chiar dacă vom ajunge ca în porturile dunărene să 
depunem mari cantităţi de lemne. 

Şi chiar dacă liniile ferate se întrerup în alte locuri, vom transporta cu trenu
rile de la Giurgiu şi de la Olteniţa spre Capitală lemnele aduse acolo cu şlepurile. Deci, 
lemnele trebuie aduse aici şi din susul şi din josul Dunării. 

G-ral N. Bldescu: S-au luat măsuri. 
G-ral N. Şova: Sunt şlepuri la încărcare. Transporturi masive de lemne cu 

şlepurile s-au făcut şi în anii trecuţi, în august şi septembrie. 
Mareşal I. Antonescu: Aduceţi lemne şi din susul Dunării? 
G-ral N. Şova: Da, de la Orşova şi de la Turnu-Severin. 
G-ral I. Rlşcanu: Se aduc lemne şi cu căruţele de la pădurile din preajma 

Capitalei. 
Mareşal I. Antonescu: Să se facă toate pregătirile necesare, domnule general, 

însă nu vom tăia din aceste păduri decât in extremis. Dacă vom vedea la 1 septembrie 
că n-am realizat cota de siguranţă pentru ca populaţia să fie liniştită la iarnă, atunci 
vom începe tăierea acestor păduri. Dacă vom fi realizat această cotă, atunci vom tăia 
din aceste păduri, pentru că trebuia să le menajăm. De ce? Pentru că în timpul 
războiului trecut, au fost devastate aceste păduri în mod vandalic şi ne-au trebuit ani 
mulţi ca să le refacem şi tot n-am reuşit. 

Vreau să se menajeze aceste păduri, care cu timpul vor deveni parcuri 
naţionale pentru Capitală. Şi chiar dacă se va tăia parţial din ele, totuşi părţile destinate 
să fie transformate în parcuri vor fi menajate. 

Deci, deşi am dat dispoziţie să se taie lemne din pădurile din jurul Capitalei, 
totuşi nu se va trece la execuţie decât in extremis. 

Lemne ai aduse în gări, domnule general Bădescu? 
G-ral N. Bidescu: Stocul actual este de 320.000 vagoane. 
Mareşal L Antonescu: D-ta trebuie să ai 600.000 vagoane lemne pentru toată 

ţara. 

G-ral N. Bidescu: Am transportat pentru aprovizionarea restului ţării 60.000 
vagoane. În total, am acum 400.000 vagoane. 

În afară de aceasta, s-a mai făcut un program suplimentar de Ministerul 
Agriculturii, pe baza dispersiunilor şi evacuărilor, care s-au făcut. Am avut regiuni din 
Muntenia şi din Oltenia, unde s-au făcut tăieri suplimentare, ca să se satisfacă nevoile 
populaţiei cazate acolo. Vom spori acest program cu începere de la 1 septembrie. 

Mareşal I. Antonescu: Ce ai în gări din aceste 300.000 vagoane? 
G-ral N. Bidescu: După situaţia Căilor Ferate ar fi cam 8.000 vagoane. 
Mareşal L Antonescu: Ce ai adus din păduri în gări? 
G-ral N. Bidescu: Contez pe circa 20.000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Acestea nu vor crea dificultăţi de încărcare? De ce nu 

aduci lemne mai multe în gări? 
G-ral N. Bidescu: Ne găsim în starea de astăzi, fiindcă timp de 48 zile nu s-a 

transportat nimic, din cauza bombardamentelor. 
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Mareşal L Antonescu: Eu vă atrag atenţia asupra unui lucru, pe care nu-l 
cunoaşteţi: în 1940 se găseau depuse lemne în gări, dar nu le aducea nimeni la 
Bucureşti. Negustorii erau interesaţi să creeze o criză de lemne în Bucureşti şi apoi să 
le poată specula, aducându-le în Bucureşti în cantităţi foarte mici. Era evident că, din 
pricina cererii mari şi a lipsei lemnelor de pe piaţă, preţurile trebuiau să se urce foarte 
mult. 

Ce am făcut atunci? Am dat ordin Căilor Ferate să încarce manu militari şi să 
aducă în Bucureşti toate lemnele depuse în gări. 

Când s-au văzut ameninţaţi cu această măsură, negustorii de lemne s-au oferit 
să încarce şi să aducă ei lemnele în Bucureşti. Dar până atunci, au stat pasivi. 

Deci, aceeaşi situaţie se poate produce şi acum. Negustorii vor încerca poate şi 
în iarna aceasta să lupte ca să ridice preţul lemnelor. Nu ştiu dacă au dreptate sau nu. 
Probabil că n-au dreptate, fiindcă nimeni nu lucrează astăzi în pagubă. Refuz să cred că 
cineva a lucrat în pagubă. Au strigat tot timpul, şi proprietarii de pământuri agricole şi 
exploatatorii de păduri şi industriaşii, cerând sporiri de preţuri şi micşorări de taxe. Toţi 
au cerut să fie supuşi la taxe cât mai mici, sub cuvânt că pierd, deşi toţi au câştigat 
foarte mult. Toţi aleargă acum, ca să câştige cât mai mult: acum ori niciodată, să ne 
facem arhimilionari şi chiar miliardari. Va muri fiecare cu sacii de hârtie fără valoare 
pe piept. 

M. Gr. Romaşcanu: În materie de preţuri, problema a fost rezolvată până la 
aprilie, nu se va mai da nici o majorare de preţuri la lemnele de foc. 

Mareşal I. Antonescu: Deci, dacă d-ta ai lemne în gări şi proprietarii lor nu 
depun frachtele, le iei manu militari şi le duci acolo unde e nevoie. Cât timp ai lemne 
de încărcat, nu recurgi la această măsură, dar de îndată ce constaţi că proprietarii 
lemnelor nu vor să le transporte, le ridici şi le transporţi d-ta. 

Acelaşi lucru cu lemnele din păduri: le transportăm noi la gări şi scădem 
costul transportului din preţul cuvenit proprietarului respectiv, ca să nu ne pomenim cu 
acte de sabotaj şi în această privinţă. 

Eu am fost ameninţat în fiecare an că în anul următor nu se va mai cultiva grâu 
sau nu se vor mai tăia păduri, din cauza preţurilor. Şi totuşi grâu s-a cultivat şi păduri s-au 
tăiat, pentru că a fost rentabilitate. 

G-ral N. Bldescu: Am fost anunţaţi de Statul Major că se organizează 
coloane de care cu boi. 

Mareşal L Antonescu: Acestea se vor face de Ministerul de Război şi vor fi 
puse în serviciul dvs. Vor fi înfiinţate coloane de camioane, de care cu boi sau de 
căruţe cu cai şi cu ele vom veni la un moment dat în ajutorul dvs. 

G-ral C. Pantazi: Sunt organizate coloane de transport în fiecare judeţ, la care 
oamenii sunt încadraţi milităreşte. 

Mareşal L Antonescu: De îndată ce se termină muncile agricole se va trece la 
această acţiune, de transporturi cu carele. Domnul general Pantazi a primit din timp 
ordine în această privinţă. Ne întoarcem la cărăuşia veche, pe care am întrebuinţat-o la 
'77, dacă nu putem întrebuinţa căile ferate. Vom întrebuinţa această cărăuşie cu boi şi 
cai, dar după ce se termină muncile agricole, pentru a nu paraliza agricultura. 
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G-ral N. Bildescu: Banca Naţională a Bcut sugestii în privinţa finanţării 
aprovizionărilor cu lemne şi pe această notă dv. aţi pus rezoluţiunea ca chestiunea să 
fie soluţionată în Consiliul Interministerial. Această chestiune a fost adusă în discuţia 
Consiliului Interministerial şi a fost însărcinată o comisie care să studieze chestiunea. 

S-a cerut să lăsăm liberă aprovizionarea cu lemne de foc până la 15 septembrie, 
luându-se măsuri de transportare a lor, într-o proporţie de 60% pentru instituţiunile 
publice şi stocurile de rezervă. 

S-a ridicat această obiecţiune că aprovizionarea n-a fost lăsată liberă, că noi 
avem o formă prea centralizatoare, că noi trebuie să dăm autorităţii şi să încurajăm 
această aprovizionare. Aceste obiecţiuni nu sunt întemeiate, pentru că chiar prin decizia 
ministerială am lăsat liberă această aprovizionare şi am recomandat tuturor să facă 
această aprovizionare, cu anumite restricţiuni însă, pentru a nu ne da peste cap 
programul de aprovizionare şi a nu se face exploatări dezordonate. 

Mareşal I. Antonescu: Acest mod de aprovizionare nu dă preţurile peste cap? 
C. Anghelescu: Nu le poate da. 
G-ral N. Bildescu: Am Bcut o repartiţie a acestor aprovizionări pentru 

Capitală şi în comunicat am arătat că sunt libere aprovizionările peste cantităţile 
acestea programate. 

Mareşal I. Antonescu: Dv. trebuie să asiguraţi aprovizionarea cu lemne de 
foc pentru populaţia săracă, pentru funcţionari şi pentru instituţiuni la preţurile stabilite. 

C. Anghelescu: Preţul este maximalizat. 
G-ral N. Bildescu: Facem toate eforturile pentru ca să realizăm această 

aprovizionare cu lemne şi vom obliga pe depozitari să facă angajamente cu proprietarii 
de păduri, noi asigurându-le transporturile. Mulţi din ei evită să facă aceste angajamen
te şi să transporte aceste lemne din cauză că le e frică să nu piardă aceste lemne de pe 
urma bombardamentelor. Ei se întreabă, cine suportă aceste pierderi cauzate de pe 
urma bombardamentelor. Acestea sunt motivele pentru care nu se comandă şi nu se 
transportă. 

Mareşal L Antonescu: Noi am stabilit ca aceste depozite de lemne de foc să 
nu se facă în Capitală, ci în afară şi de acolo le vom căra la timp cu căruţele. 

La „Pantelimon" am văzut cantităţi enorme de lemne de foc, circa 200 
vagoane, îngrămădite, aproape lipite de zidul spitalului. O bombă incendiară ar fi de 
ajuns ca să aprindă aceste lemne şi ca focul să dureze o săptămână. În afară de aceasta 
să pună în pericol şi spitalul. 

Acelaşi lucru l-am văzut şi la „Malaxa", este acolo un depozit de lemne de foc 
destinat muncitorilor. 

Desigur că astfel de cazuri, ca acesta de la „Pantelimon" şi de la „Malaxa", nu 
sunt izolate, nu numai în Capitală dar şi în restul ţării. De aceea, vă cer să luaţi măsuri 
ca aceste depozite de lemne de foc să nu mai fie pe lângă instituţiuni şi să nu se facă 
depozite mari. Sistemul pe care l-am aplicat pentru seceriş şi treierat trebuie s~-1 
aplicăm şi pentru celelalte materiale. Această măsură trebuie s-o ia şi Căile Ferate. In 
nici un caz nu pot să stea cantităţi mari de lemne pe lângă instituţiuni şi pe lângă gări, 
pentru că mărim calamitatea. 
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Domnule general Bădescu, te rog să iei măsuri să nu se mai îngrămădească 
cantităţi (sic!) mari de lemne de foc în Capitală., răspândeşte-le pe linia de centură sau 
prin gări. De acolo le vom transporta cu căruţele şi cu camioanele, chiar dacă această 
manoperă va costa mai mult. Mai bine să ne coste mai mult, decât să nu avem lemne 
din vreme. Şi în afară de aceasta nu vrem să avem pierderi mari de pe urma 
bombardamentelor. Este drept, că prin punerea în aplicare a acestor măsuri se va face o 
manipulare dublă sau triplă., dar nu riscăm să pierdem o cantitate aşa mare de lemne de 
foc. locă o dată vă spun că este mai bine să avem o cheltuială suplimentară şi să le 
punem la adăpost de eventuale bombardamente. 

De asemenea, nici instituţiile nu vor face depozite mari de lemne de foc. 
Cercetaţi în Capitală şi veţi găsi la multe instituţiuni depozite însemnate de lemne de 
foc. 

G-ral N. Bldescu: Am găsit un depozit la Săbăreni de 12 vagoane, proprieta
tea principelui Ştirbei, la Mogoşoaia, am găsit, de asemenea, depozite mari de lemne 
de foc. Am luat măsurile necesare. 

Mareşal I. Antonescu: Ceea ce se întâmplă cu lemnele de foc se poate 
întâmpla şi cu depozitele de cherestea. De aceea, domnule Strihan, nu vor mai fi 
depozite mari de cherestea, ele vor trebui să fie dispersate, puse la adăpost de eventuale 
pierderi de pe urma bombardamentelor. La Ploieşti, am văzut un depozit de cherestea 
îngrămădit într-o singură curte. Probabil că această situaţiune se găseşte şi în alte părţi. 
Aceste depozite trebuie dispersate imediat, fiindcă în afară de paguba pe care o suportă 
acel care este proprietar, lemnul acesta constituie o pagubă generală pentru ţara noastră, 
pentru că nu vom putea face faţă nevoilor pe care le reclamă economia naţională. 

M. Antonescu: A fost mare lipsă de scânduri. 
Mareşal L Antonescu: Săptămâna aceasta încă am văzut în fiinţă, la Ploieşti, 

un depozit mare de cherestea, care sigur va fi bombardat. Să se ia imediat măsuri ca 
acest depozit de cherestea să fie evacuat de acolo. Aceste dispoziţiuni se vor da pentru 
întreaga ţară. 

G-ral N. Bidescu: În ceea ce priveşte chestiunea finanţării, vă raportez, dom
nule Mareşal, că Banca Naţională a acordat un credit de 90 milioane l.N.COOP.-ului 
pentru ca să facă stocarea a circa 2000 vagoane şi că Primăria Municipiului Bucureşti 
va avea un credit de 200 milioane pentru stocarea a 4-6000 vagoane de lemne de foc. 
Primăria urmează să facă împrumuturi la instituţiile de credit. 

Mareşal I. Antonescu: Care este situaţia, domnule general Răşcanu? 
G-ral L Rlşcanu: Pentru aceste credite trebuie să avem autorizaţia 

Ministerului de Finanţe, pentru că noi vom lua de la Creditul Judeţean şi Comunal. 
Mareşal L Antonescu: Vi s-a dat această autorizaţie. 
G. Netta: Dacă se va cere această autorizaţie, o vom da. 
G-ral N. Bidescu: Şi depozitarii urmează să fie finanţaţi, pentru ca să poată 

să facă angajările respective. În vederea acestui scop i-am convocat la mine. Ei cer să 
venim în ajutorul lor pentru ca să poată să facă aceste angajări. De asemenea, au 
obiectat că exploatatorii de păduri cer peste preţul maximal şi ar însemna să lucreze în 
pierdere. Pentru a nu fi speculaţi la aceste angajamente de către exploatatorii de păduri, 
cari cer suprapreţ, s-a propus să înfiinţăm un oficiu de Stat pentru finanţarea lor, ei să 
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facă distribuţia sumelor necesare, iar noi să mijlocim angajările cu exploatatorii de 
păduri, pentru că în felul acesta ei nu vor mai putea să pretindă suprapreţ. 

Mareşal I. Antonescu: Ai o soluţie mai bună: rechiziţionarea. Rechiziţionezi 
lemnele de foc şi dai dispoziţii să se plătească imediat. Noi, Statul, nu ne putem face 
cumpărător de lemne de foc şi nu este nevoie să se facă un nou oficiu. D-ta ai la 
dispoziţie posibilitatea luării unor alte măsuri: rechiziţionarea lemnelor. După cum se 
rechiziţionează grâul, tot aşa se pot rechiziţiona şi lemnele, şi face plata lor. Cred că 
aceasta este soluţiunea cea mai bună. 

G-ral N. Bidescu: Din ce fonduri? 
Mareşal I. Antonescu: Din fondurile lor. 
G-ral N. Bidescu: Nu putem rechiziţiona un bun în folosul particular. 
Mareşal I. Antonescu: După câte am înţeles eu, ei au bani, însă sunt speculaţi 

de către exploatatorii de păduri. În cazul acesta, d-ta rechiziţionezi lemnele, le 
repartizezi la depozitari şi le transporţi, iar depozitarii le vor plăti prin C.E.C. sau alte 
mijloace, nu te priveşte. Nu ne putem face dădacă în toate problemele şi nu putem 
pentru fiecare chestiune să facem un oficiu. Soluţiunea este aceasta: sunt lemne tăiate 
la proprietari, proprietarii nu le dau, pentru că cer alt preţ, atunci d-ta le rechiziţionezi 
la preţul oficial şi dumnealor le plătesc în întregime. 

G-ral N. Bidescu: Tot în legătură cu finanţarea, vă raportez, domnule 
Mareşal, că, Casa Pădurilor Statului, printr-o notă informativă, arată că sunt o serie 
întreagă de instituţiuni, cărora le-a livrat lemne de foc şi nu le-au plătit, lemne de foc 
care se ridică la suma de 1.974.000.000 lei. 

Din această cauză s-a epuizat fondul de rulment şi, ca să poată face operaţia de 
exploatare a pădurilor şi de furnizare a lemnelor, este nevoie ca toate instituţiunile care 
sunt datoare C.A.P.S.-ului ... 23 

Pentru această chestiune am fost la Ministerul de Finanţe şi dumnealor au 
hotărât ca restanţele datorate de Ministerul de Război să fie plătite astfel: 800 milioane 
odată, în luna august 250 milioane şi să se continue până la complecta achitare a sumei. 

Mareşal I. Antonescu: Soluţiunea este găsită. 
G-ral N. Bidescu: S-au acordat credite pentru Armată şi celelalte autorităţi. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta este soluţiunea, domnule ministru Netta, din 

care nu putem ieşi: orice instituţiune trebuie să plătească serviciile prestate de alte 
instituţiuni, pentru că nu trebuie să intrăm în acest cerc în care s-a zbătut Statul înainte 
de 1940 şi o bună bucată de vreme sub regimul nostru, în care fiecare instituţie, la 
rândul ei, era datoare altei instituţiuni. Dacă nu plătim apa, comuna nu mai poate să 
furnizeze apa; dacă nu plătim curentul electric, de asemenea, comuna nu poate furniza 
curentul electric, şi aşa mai departe. Şi în această chestiune a lemnelor de foc, furnizate 
de către C.A.P.S., trebuie să se procedeze la fel, fiecare instituţiune trebuind să 

plătească. 
G. Netta: Această chestiune s-a aranjat. 
Mareşal I. Antonescu: Această chestiune s-a aranjat pentru trecut, dar ea 

urmează să fie aranjată şi pentru viitor. Trebuie să se acorde creditele necesare 
diferitelor departamente pentru această aprovizionare. 

23 Lipsă sfârşitul frazei. 
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C. Anghelescu: S-au pus swne importante la dispoziţia Caselor de Credit, 
pentru aprovizionările cu lemne, aceasta în concordanţă cu necesităţile aprovizionării. 

Mareşal L Antonescu: Aici este o chestiune de principiu, pe care vreau s-o 
stabilesc în mod definitiv. D-ta eşti om de bancă şi economist şi ştii că dacă nu se fac 
plăţile la timp, totul stă pe loc. 

C. Anghelescu: A veţi dreptate, domnule Mareşal. Soluţia a fost găsită. 
Mareşal I. Antonescu: Soluţia a fost găsită pentru trecut, dar pentru viitor? 
M. Vulcinescu: Până în luna octombrie vor primi două rate, ceea ce 

însemnează 60% din ceea ce trebuie să primească până la 1 aprilie. 
Mareşal I. Antonescu: Fiecare trebuie să plătească ceea ce datorează pentru 

serviciile care au fost prestate de alte departamente, pentru ca să nu ne mai învârtim în 
acest cerc viţios care a paralizat în bună parte viaţa Statului. 

C. Anghelescu: În aceeaşi ordine de idei, ţin să vă aduc la cunoştinţă că 
Ministerul Economiei Naţionale studiază compensaţia diferitelor datorii, între diferite 
autorităţi, şi sunt sigur că se poate ajunge la o soluţie favorabilă a rezolvării acestei 
chestiuni. 

Mareşal L Antonescu: Vreau ca această chestiune să se rezolve cât mai 
curând. 

O. Vlidescu: În aceeaşi situaţiune se găseşte şi Centrul Naţional de 
Românizare, care are de primit sume importante de la alte instituţiuni. 

Mareşal I. Antonescu: Situaţia de la Centrul Naţional de Românizare se 
datoreşte faptului că acolo s-a administrat detestabil. 

O. Vlidescu: Sunt încurcat din cauz.ă că unele departamente n-au plătit de trei 
ani în urmă. 

Mareşal I. Antonescu: Au primit bani de la Finanţe şi au schimbat destinaţia 
lor. 

O. Vlidescu: Aş vrea să se lichideze cu trecutul, iar pentru viitor eu sunt 
dispus să trec aceste imobile în proprietatea departamentelor. Am oferit soluţiunea cea 
mai bună. Ori rămân chiriaşi, şi în cazul acesta trebuie să plătească chiriile, sau devin 
proprietari ... 

Mareşal I. Antonescu: Sau d-ta eşti obligat să le dai imobile gratis, în care 
caz ai terminat chestiunea aceasta. 

Domnul ministru Gheron Netta nu vrea nici o soluţie, nici cealaltă. 
O. Vlidescu: În felul acesta nu pot lucra, nu pot realiza bugetul pe care l-am 

stabilit şi nici eu la rândul meu nu pot să fac plăţi. 
I. Petrovici: În felul acesta, poate rămâne fără departament! 
Mareşal L Antonescu: Atunci care e soluţia? Văd că nici o soluţie nu vă 

convine. 
O. Vlidescu: Dar teoria compensaţiilor, despre care a vorbit domnul guverna

tor Anghelescu, este foarte bună. Eu am de dat Ministerului Finanţelor o sumă de bani. 
Să se scadă din această sumă totalul chiriilor, pe care le am de primit de la toate 
departamentele. 

Mareşal L Antonescu: Foarte bine. 
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M. Vulcinescu: Noi am propus o altă soluţie: pentru trecut, în măsura în care 
C_entrul Naţional de Românizare n-are de împlinit sarcini bugetare actuale, Ministerul 
Fmanţelor să-i preia sarcinile, faţă de creditorii lui. 

O. Vlidescu: Aceasta este o teorie pe care domnul Vulcănescu mi-a făcut-o 
de două ori până acum, dar nu este valabilă. Este făcută din punctul de vedere al 
Ministerului de Finanţe şi nu este întemeiată pe un punct de vedere obiectiv, nu pe 
punctul de vedere al Românizării. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta ce interese serveşti, domnule Vlădescu? 
O. Vlidescu: Eu servesc interesele obiective ale Statului. 
Mareşal L Antonescu: Şi domnul Vulcănescu ce interese serveşte? 
O. Vlidescu: Tot interesele Statului, dar văzute prin prisma intereselor 

Ministerului Finanţelor. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta serveşti interesele Statului. Deci, orice soluţie am 

adopta, va fi tot în interesul Statului. 
Chestiunea este numai dacă soluţia pe care o propune domnul ministru 

Vulcănescu este sau nu în interesul Statului. 
O. Vlldescu: Eu sunt foarte mulţumit cu soluţia propusă de dv. 
M. Antonescu: Care din două? 
O. Vlldescu: Compensaţia între chiriile pe care le am de primit de la 

ministere şi sumele pe care eu le datorez Ministerului de Finanţe. 
I. Petrovici: D-ta ai scăpat acum. Rămâne ca domnii miniştri să se socotească 

cu (sic!) Ministerul Finanţelor. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să găsim o soluţie. Pierdem totdeauna un timp 

imens şi ne enervăm, pentru că nu mergem pe un drum regulat. Când cineva se abate de 
la principii, deschide poarta arbitrarului şi pe această poartă se pot face numai abuzuri 
şi se pot adăuga numai greutăţi şi ghiulele, care se leagă de picioarele tuturor. 

Trebuie să facem la timp plăţile, pe care le datorăm, încasând în acelaşi timp 
ceea ce avem de primit. Dacă ne ţinem pe această linie, mergem înainte. 

C. Anghelescu: Aceasta este linia exactă, formală, pe care o daţi dv. Să nu 
mai fie plată de chirie, ci să se compenseze prin buget diferitele cheltuieli, pe care 
Statul le plăteşte cu veniturile pe care Statul le are de încasat. Aceasta este soluţia 
ideală. 

Mareşal I. Antonescu: Într-un viitor Consiliu, dv. să veniţi cu această 
chestiune. Sunt anumite probleme, care se ţin de capul meu de ani de zile. Eu sunt 
omul care am spus totdeauna: ,,Aceasta este problema; să termin cu ea odată într-un fel, 
nu să se vină la fiecare Consiliu cu aceleaşi probleme". Trebuie soluţionată odată o 
problemă, care a fost pusă, pentru că vin mereu altele pe capul dv. Să nu facem ca 
oamenii cari dacă au un dosar pe birou într-un loc, în loc să-l rezolve, îl iau de acolo şi-l 
pun în altă parte; şi pe urmă mai vin altele şi altele; iar a două zi, aceeaşi operaţie o fac 
de la cap. 

Eu am avut un şef - nu vă spun numele, fiindcă trăieşte - care în fiecare zi 
făcea aşa; lua dosarele dintr-un loc şi le punea în altul, fără să le rezolve. În câteva zile, 
se făcea un maldăr de dosare, în care el era înmormântat. 
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Mi s-a prezentat o problemă foarte grea. Mai bine să-i dau o soluţie greşită, 
decât să ţin lucrurile în loc la infinit, pentru că aceasta mă omoară: se adună dosarele 
unul peste altul. 

Or, fostul meu şef făcea de două ori pe zi această operaţie: dimineaţa lua 
dosarele din dreapta şi le punea în stânga, iar după-masă le lua din stânga şi Ie punea în 
dreapta. Şi în timpul acesta, serviciile mai aduceau şi alte dosare. Operaţia mergea 
mereu aşa, iar şeful era înecat în dosare. 

Nu se poate lucra aşa. Trebuie să ne hotărâm să rezolvăm această problemă, 
destul de încurcată şi de grea şi pentru Românizare şi pentru Finanţe. De ce s-a 
încurcat, a cui e vina că s-a procedat aşa şi nu altfel, nu mai discutăm; s-a isprăvit. 
Trebuie să găsim o soluţie. Mai bine o soluţie greşită, decât inacţiune, pentru că această 
problemă va veni mereu înaintea dv. 

Şi această chestiune este una dintr-o mie. Numai eu ştiu câte chestiuni se tot 
încurcă la mine, pentru că nu s-au rezolvat la timp. 

Prin urmare, rog pe domnii miniştri Netta şi Vlădescu să rezolve această 
chestiune. 

O. Vlidescu: Soluţia dv. este ideală. 
Mareşal I. Antonescu: Vă rog să puneţi accent pe transporturile pe apă şi să 

luaţi măsuri ca să nu se mai piardă din lemnele aduse la Bucureşti. Domnule general 
Bădescu, te rog să nu laşi instituţiunile să îngrămădească lemnele în locuri expuse la 
bombardamente, ca să-mi spui pe urmă, dacă s-ar întâmpla ceva, că instituţiile sunt de 
vină. Dacă vreo instituţie va pierde lemnele depozitate din pricina bombardamentelor şi 
nu va putea să funcţioneze, noi tot pe d-ta te vom trage la răspundere. 

Pe domnul ministru Strihan îl rog să ia măsuri pentru toată ţara, iar pe domnul 
general Pantazi, de asemenea, pentru unităţile militare. 

Ce ai d-ta pentru Capitală, domnule general Teodorescu? 
G-ral I. Teodorescu: Am arătat în raport că se simte lipsă de braţe pentru 

muncile agricole. Am propus ca refugiaţii şi evacuaţii ... 
Mareşal I. Antonescu: Care este situaţia din acest punct de vedere, domnule 

ministru Nemoianu? 
P. Nemoianu: Secerişul merge foarte bine. Toată problema se reduce la jude-

ţele cu populaţie rară şi la anumite regiuni din Moldova, din cauze pe care dv. le ştiţi. 
Mareşal L Antonescu: Marii proprietari s-au descurcat? 
P. Nemoianu: S-au descurcat, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Am zburat şi eu cu avionul şi am văzut cum merg 

lucrările agricole. Ploile le-au împiedicat într-o măsură oarecare, însă oamenii s-au 
strecurat printre ploi şi au început, chiar în Muntenia, să întoarcă miriştile. 

P. Nemoianu: E curios că nici lipsa sfoarei nu s-a simţit. Cea mai mare 
cantitate a rămas în Banat, unde este mica proprietate agricolă. 

Mareşal I. Antonescu: A rămas din alte cauze: am spus eu să se satisfacă, cu 
ea, nevoile din Banat, fiindcă nu mai era timp să fie transportată şi distribuită în restul 
ţării. 

Sfoara de hârtie, pe care o aveţi dv., s-o distribuiţi de anul acesta la marii 
proprietari, pentru anul viitor. Să faceţi calculul de pe acum, ca să ştiţi cantităţile de 
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care mai aveţi nevoie pentru anul viitor şi să le comunicaţi Ministerului Economiei 
Naţionale. Chiar de pe acum trebuie să ne îngrijim de sfoară, de sulfat de cupru şi de 
seminţe pentru anul viitor. 

P. Nemoianu: Domnul prim-ministru a dat anumite indicaţiuni. Criza de 
combustibil este pe cale să se atenueze; s-au trimis 1600 vagoane de combustibil. 

Mareşal I. Antonescu: Nu interesează cantitatea în vagoane, ci interesează 
procentul satisfăcut din necesar. Poate că 1600 vagoane să fie prea mult sau prea puţin; 
dar dacă spui: ,,Cu această cantitate s-a satisfăcut 80% din necesar sau 30% din 
necesar", suntem lămuriţi. Ne interesează totdeauna nu numărul vagoanelor, ci ceea ce 
se satisface din necesar. 

Eu am urmărit această aprovizionare cu combustibil la Căile Ferate şi am 
văzut ce s-a dat până acum. Am rugat însă pe domnul Mihai Antonescu să întrunească 
o comisiune care să supravegheze aprovizionarea cu combustibil a agricultorilor, 
pentru că operaţiile în legătură cu această aprovizionare nu sunt sincronizate în timp; 
administraţia, agricultura şi transporturile nu sunt puse la punct din acest punct de 
vedere. Dacă soseşte la Corabia sau la Cetatea un tanc cu păcură, aşteaptă acolo, pentru 
că nu vine nimeni să descarce. Or, în momentul când soseşte tancul, trebuie să se 
găsească în port căruţe de la „Distribuţia", care să descarce şi să ridice păcura. 
Acţiunea celor cari transportă combustibilul trebuie să fie sincronizată cu activitatea 
celor cari trebuie să-l ridice. 

P. Strihan: ,,Distribuţia" să ia contact şi cu ministerele. 
S. Ghiolu: S-au încărcat acum două tancuri la Giurgiu şi s-au dus la Corabia. 

Acolo au trebuit să aştepte 48 ore, fiindcă Direcţia Generală a Căilor Ferate n-a putut să 
aducă acolo trenuri, din pricina întreruperii de la Olt. Ieri-dimineaţă au ajuns aceste 
două trenuri la Corabia şi au încărcat combustibilul în tren. 

Mareşal I. Antonescu: Nu este sincronizată această acţiune. 
S. Ghiolu: A fost o greutate specială. 
Mareşal I. Antonescu: Ştiu, mi-a atras atenţia domnul Buradescu. 
S. Ghiolu: Am luat vagoane de la germani. Este o comisiune care se ocupă de 

această problemă. 
Mareşal I. Antonescu: N-am făcut aluzie numai la Căile Ferate: trebuie să 

vină şi de la „Distribuţia" cu camioanele sau căruţe de ale ţăranilor cu butoaie. 
S. Ghiolu: E greu. Tancurile trebuie să fie descărcate în minimum de timp 

posibil, din cauza pericolului aerian. La Orşova şi la Corabia, combustibilul se încarcă 
direct în tren. 

Mareşal I. Antonescu: Eu am urmărit regiunile unde n-au lucrat tractoarele în 
primăvara aceasta. N-au lucrat nici în Ialomiţa, nici în Brăila, nici în Teleorman, nici în 
Tulcea, nici la Galaţi. De aceea, trebuie să mergem cu păcura la Giurgiu şi de acolo s-o 
transportăm în susul sau în josul Dunărei la celelalte porturi de încărcare. 

La Piua-Petrii s-a făcut calea ferată? 
G-ral T. Orezeanu: Nu e gata. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie s-o terminăm, ca să putem alimenta judeţul 

Brăila. Încep întoarcerea ogoarelor şi arăturile de toamnă. 
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S. Ghiolu: Pentru aceasta. urmând indicaţiunile dv., am procedat altfel: pentru 
judeţele din apropierea rafinăriilor, aprovizionarea se face uşor; pentru regiunile mai 
îndepărtate, vin tractoarele cu căruţele încărcate de butoaie. 

Mareşal I. Antonescu: De ce sunt în Ialomiţa tractoare care nu lucreaz.ă? 
S. Ghiolu: N-au început lucrările. 
Mareşal I. Antonescu: Vom merge şi mai profund în ancheta pe care o 

facem. Se spune că n-aveţi motorină. Nu ştiu care este adevărul. De altfel multe lucruri 
nu corespund realităţii. Să facem controlul. 

S. Ghiolu: ,,Distribuţia" este o operaţie în privinţa căreia un organ de Stat 
putea să ne ceară informaţii. 

Mareşal I. Antonescu: Am deviat de la problema secerişului. 
Ce indicaţii ai d-ta, domnule ministru Nemoianu? 
P. Nemoianu: Am toate datele. 
Mareşal I. Antonescu: Am spus că secerişul şi transferul să meargă într-un 

ritm foarte accelerat, ca să ieşim de sub pericolul bombardamentelor şi să ajung să văd 
produsele depozitate la proprietari, la ţărani, orişiunde; mi-e indiferent. 

P. Nemoianu: Treieratul a început în judeţul Constanţa, s-a treierat 4% grâu, 
2%mei ... 

Mareşal I. Antonescu: Ce înseamnă aceasta faţă de epoca corespunzătoare 
(sic!) de anul trecut, pentru ca să ne dăm seama, comparativ, de situaţia în care ne 
găsim. În toate chestiunile eu caut să fac o comparaţie cu anii precedenţi pentru a vedea 
dacă mergem în sus sau în jos. 

Lipsă de braţe este? 
P. Nemoianu: Nu s-a resimţit. 
Mareşal I. Antonescu: Cine este proprietar de pământ dintre dv. să-mi afirme 

care este situaţiunea. 

ploilor. 

S. Ghiolu: N-a fost şi nu este lipsă de braţe de muncă. 
C. Anghelescu: Anul acesta s-a întârziat cu secerişul şi treieratul din cauza 

A. Constantinescu: N-am cunoscut nici o lipsă de braţe de muncă la câmp. 
C. Anghelescu: Ţăranii au muncit cu multă râvnă anul acesta. 
A. Constantinescu: În Moldova au fost ploi mai puţine. 
Mareşal L Antonescu: În Moldova s-a început secerişul? 
A. Constantinescu: S-a început de o săptămână. 
Mareşal I. Antonescu: Care este situaţiunea secerişului în zona de operaţiuni? 
G-ral I. Arbore: A început şi în zona de operaţiuni. 
Mareşal I. Antonescu: Dar în zona ocupată de nemţi? 
G-ral I. Arbore: Nemţii au făcut angajamente şi seceră şi ei. 
Mareşal I. Antonescu: Iau dijmă? 
G-ral I. Arbore: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Nu convine. 
G-ral I. Arbore: Ceea ce iau ei se socoteşte în contingent. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine, altfel este o pagubă pentru economia 

naţională. 
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G-ral I. Arbore: Au fficut angajamente la marii proprietari. 
Mareşal I. Antonescu: Care este situaţiunea cu cositul finului? 
G-ral I. Arbore: S-a cosit şi finul. 
Mareşal I. Antonescu: A fost lipsă de braţe? Domnule Nemaianu, te rog să 

urmăreşti şi această muncă agricolă. 

A. Constantinescu: În Moldova Armata a cosit în parte, aşa că această muncă 
agricolă s-a fficut în condiţii optime. 

Mareşal I. Antonescu: Avem tot interesul ca în cel mai scurt timp să adunăm 
totul de pe câmp. Trebuia să puneţi toată vigilenţa şi toată energia în această privinţă, 
căci este mult mai bine ca totul să fie strâns şi pus în depozite dispersate, decât să 
rămână pe front. La aceasta trebuie să colaboreze şi administraţia. 

P. Strihan: Ar trebui să se facă o mai bună repartizare a braţelor de muncă pe 
întreaga suprafaţă a ţării. 

Mareşal I. Antonescu: Nu mai putem face acum această operaţiune, să 
mişcăm braţele de muncă dintr-o parte în alta, pentru că producem o mare perturbaţie. 

P. Strihan: Au fost judeţe de munte unde au fost repartizaţi muncitori agricoli 
şi judeţe de şes unde au fost repartizaţi foarte puţini muncitori agricoli. Prin urmare, 
avem un surplus de populaţie agricolă în regiunile de munte şi o lipsă de braţe de 
muncă în regiunile de şes. 

Mareşal I. Antonescu: A fost sau n-a fost o eroare a Marelui Stat Major, nu 
discut această chestiune, dar pot să vă afirm că am constatat că s-a produs o egalizare 
după principiul vaselor comunicante, că fiecare s-a dus el singur acolo unde poate să-şi 
câştige existenţa. Nu stă nimeni, oricâte dispoziţiuni ar da Marele Stat Major şi 
Ministerul de Interne, într-un ţinut unde nu-şi poate asigura existenţa. Omul se duce 
acolo unde are posibilitate să trăiască. 

M. Antonescu: Această situaţiune am constatat-o noi în judeţul Mehedinţi. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am urmărit problema aceasta şi pot să vă asigur că 

ea nu mai constituie o problemă. Constituie o problemă pentru judeţul Ialomiţa. 
O altă chestiune este aceea a muncitorilor sinistraţi. Muncitorii, cari sunt liberi 

şi îşi câştigă existenţa, aceştia nu constituie o problemă pentru noi, nu sunt interesanţi 
pentru noi, pentru că au posibilităţi mari de câştig şi câştigând mii de lei pe zi pot să 
cumpere tot ce au nevoie, şi aceştia, deşi câştigă atât de mult, vor să cumpere pâinea, 
ştofa şi încălţămintea la preţurile dinainte de război. 

Oamenii aceştia nu ne interesează. Pe noi ne interesează acei cari lucrează la 
fabricile militare, la minele de cărbuni, acolo unde produc şi o problemă socială. 
Acestora noi nu putem să le ridicăm lefurile, dar totuşi trebuie să venim în ajutorul lor 
cu elemente. 

Am vorbit cu domnul general Arbore ca până în luna septembrie să-mi facă 
toate calculele pentru a vedea care sunt cantităţile de alimente de care avem nevoie 
pentru ajutorarea lor. Dv. veţi stabili ce trebuie să primească fiecare lucrător în fiecare 
săptămână, sau în fiecare lună. Dacă nu pot să cumpere de pe piaţă cu preţuri scăzute, 
venim noi şi le punem la dispoziţie aceste alimente. În ceilalţi ani am luat din 
Transnistria şi din alte părţi şi le-am venit în ajutor cu alimente. Trebuie să venim în 
ajutorul muncitorilor din Valea Jiului şi din fabricile militare, de unde vom procura 
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fondurile necesare. Este o problemă pe care o vom rezolva la timp. Trebuie făcute 
calculele şi să intervenim cu aceste ajutoare. Fiecare uzină, fiecare industrie va trebui 
să vină în ajutorul lor, al muncitorilor şi al familiilor lor. 

Să se calculeze indicele de scumpete de anul acesta, din luna august, faţă de 
indicele de scumpete din luna august anul trecut. Făcând aceste raporturi între indicele 
de scumpete de anul acesta şi indicele de scumpete de anul trecut, vom vedea ce 
alimente putem să le dăm. Pentru plata acestor alimente, desigur şi Statul va veni cu 
contribuţia sa, dar va trebui <să> contribuie şi industriile şi instituţiile economice, ffiră 
a se ridica preţurile şi salariile, pentru că au câştigat destul. Dacă nu vor să consimtă la 
această participare, atunci venim şi le aplicăm legea, care nu le dă dreptul decât la un 
beneficiu de 6%, şi tot ce trece de această cotă de beneficiu ia Statul. Nu recurgi la 
această măsură decât dacă nu consimt să contribuie la această ajutorare a muncitorilor. 
Eu mă menţin pe linia fixată de la început, ca fiecare să câştige. Sunt fericit să văd pe 
toţi, de la marele proprietar, până la cel mai mic muncitor, bogaţi. Atunci închid ochii 
dacă toţi câştigă şi au o stare bună materială. Dacă câştigă industriaşul, muncitorul 
bine, atunci şi gospodăria Statului prosperă. 

Deci, aceste instituţiuni vor trebui să contribuie cu o cotă-parte la ajutorarea 
muncitorilor sub această formă. 

Aceasta este acţiunea pe care trebuie s-o facem, domnule ministru Enescu, să 
nu se mai repete greşeala, făcută de domnul Petrescu, care a promis sume de bani, căci 
nimeni în regimul nostru nu a făcut demagogie şi nu trebuie să facă, mai ales acum în 
ultima oră. 

I. D. Enescu: S-a stabilit un principiu ... 
Mareşal L Antonescu: Promisiunile făcute de domnul Petrescu ne-au produs 

o încurcătură enormă, de 500 milioane, căreia nu-i putem face faţă. În loc să servească 
cauza, a deservit-o. 

I. D. Enescu: A fost singurul caz. 
Mareşal I. Antonescu: Cu consecinţă. 
I. D. Enescu: Se ridică la nivelul salariilor fixate de acum un an. 
Mareşal I. Antonescu: Nu mai tratăm problema salariilor decât pe baza 

aceasta. Această ajutorare se face de la caz la caz. Pentru fiecare regiune trebuie să 
ţinem seama de indicele de scumpete. 

Trebuie să venim în ajutorul muncitorilor din Valea Jiului, a industriilor din 
Valea Prahovei. Această ajutorare nu va fi uniformă, pentru că fiecare regiune îşi are 
greutăţile sale locale. Deci, nu mergem cu ceva fix pentru toată lumea. Acestea sunt 
lucruri care trebuie făcute la timp, până la 1 O august trebuie să am toate aceste 
elemente pentru ca la 1 septembrie să se poată începe <a se> da aceste ajutoare. 

În privinţa încălţă.mintei şi ştofei am vorbit cu domnul ministru al Economiei 
Naţionale. Am văzut că Căile (sic!) Ferate au primit cota respectivă. Dacă le dăm 
alimente, dacă le înlesnim aprovizionarea cu îmbrăcăminte şi încălţă.minte, atunci 
problema muncitorească este rezolvată şi continuă să avem linişte în ţară, şi mai ales nu 
suntem obligaţi să ridicăm salariile. 

Rămâne problema funcţionarilor de Stat. Şi în ajutorul acestora trebuie să 
venim. Această chestiune trebuie să capete o soluţionare şi te rog, domnule vicepre-
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şedinte, să te ocupi de ea, dar să te ocupi de toţi funcţionarii, mici şi mari, pentru că toţi 
merită să li se asigure condiţiuni minime de viaţă, să li se asigure liniştea vieţii. Trebuie 
de văzut dacă şi pentru funcţionarii Statului intervenim tot cu sistemul acesta. Cred că 
tot cu si~temul acesta trebuie să intervenim, pentru că nu putem să venim cu sporuri de 
salariu. In orice caz, este o diferenţă, o decalare între viaţa din septembrie anul trecut şi 
viaţa din anul acesta. Trebuie să venim şi în ajutorul funcţionarilor, este o problemă 
care trebuie studiată. Te rog s-o studiezi. 

De asemenea, trebuie să venim în ajutorul lumii nevoiaşe, care a fost lovită de 
bombardamente aeriene, şi mai ales în preajma iernii. Vara, fiecare şi-a aranjat 
situaţiunea, de bine, de rău. Iama însă nu mai merge, fiecare trebuie să aibă un adăpost, 
pentru el şi familia lui. Am spus, pentru Bucureşti se va face o cazare în barăci şi prin 
cazărmi, dar se poate întâmpla ca totuşi acestea să nu fie suficiente. 

În vederea acestei ajutorări am dispus convocarea unei conferinţe. Ai pregătit-o, 
domnule Vlădescu? 

O. Vlădescu: Am vorbit în acest scop cu domnul ministru Enescu, am primit 
răspuns de la U.G.I.R. 

Mareşal L Antonescu: Pregătim această conferinţă pentru a putea veni în 
ajutorul muncitorilor sinistraţi. Căile Ferate, C.A.M. etc. nu trebuie să aştepte totul de 
la Stat, fiecare instituţiune trebuie să dea ajutorul necesar muncitorilor săi. Statul va 
veni şi el cu o cotă-parte din acest ajutor. Fiecare industrie, care are lucrători sinistraţi, 
trebuie să contribuie la facerea locuinţelor pentru iarnă. Căile Ferate au o mulţime de 
muncitori sinistraţi pe Calea Griviţei. Căile Ferate trebuie să se ocupe de ajutorarea 
acestora şi să le vină în ajutorul lor, dându-le posibilitatea unui adăpost în timpul iernii. 

De asemenea, toate instituţiunile care depind de Ministerul Înzestrării Armatei, 
Arsenalul Armatei şi toate industriile particulare trebuie să asigure cazarea muncitorilor 
lor. 

Fiecare industrie trebuie să fie obligată ca, până la sfârşitul lunii septembrie, să 
aibă asigurată cazarea personalului calificat şi necalificat. 

Pentru lucrările de Apărare Pasivă am vorbit cu domnul general Răşcanu, care 
trebuie să se ocupe de această chestiune de aproape. 

Am fost în piaţa de en gros, Sfi. Maria, unde am văzut preţurile şi am constatat 
că la toţi preţurile erau uniforme, ceea ce însemnează că angrosiştii se cartelează, 
fixează preţurile, în loc ca preţurile să fie fixate de noi. De exemplu: să se vadă la un 
pogon de roşii, cât costă munca, care sunt cheltuielile, care este cota de câştig şi care, 
prin unnare, trebuie să fie preţul. Dv., de la Ministerul Economiei Naţionale, trebuie să 
fixaţi preţurile, nu să lăsaţi această operaţiune la discreţia angrosiştilor cari caută să 
speculeze populaţia. Fixaţi preţurile de en gros şi preţurile cu amănuntul. Nu putem 
merge la infinit cu acest sistem. Într-un judeţ din Moldova, în judeţul Neamţ, 
proprietarii au recoltat 22.000 kg de cartofi la ha, care au fost vânduţi cu 6 lei kg. 
Vedeţi ce câştig important au la un hectar de cartofi. 

S-a întâmplat aşa, pentru că i-am lăsat noi să câştige câte o sută de mii şi câte 
două sute mii lei la un hectar de cartofi. E posibil? Dacă noi am fi avut posibilitatea să 
calculăm preţurile şi am fi dispus şi de organe suficiente de control, nu s-ar fi întâmplat 
acest lucru. S-ar fi ajuns să se câştige la un hectar cultivat cu cartofi 50.000 lei sau 
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60.000 lei, dar în nici un caz 200.000 lei. Or, tocmai acesta a fost cazul general în 
trecut; aşa s-a câştigat. 

sau nu. 
Nu ştiu care din dv. aţi cultivat anul trecut cartofi, ca să puteţi spune dacă e aşa 

P. Nemoianu: În unele părţi din Moldova s-a pierdut. 
A. Constantinescu: Unde a fost producţia mai mică. 
Mareşal I. Antonescu: În judeţul Neamţ a fost o producţie de 20.000-22.000 

kg cartofi la hectar. 
Eu cultiv în fiecare an la Predeal cartofi, totdeauna pe acelaşi loc; şi deşi acolo 

este o înălţime de 1200 metri, totuşi se produc cantităţi foarte mari. Aproape toţi 
cartofii pentru casă îi recoltez de acolo, de pe o palmă de pământ. 

Domnilor, suspendăm şedinţa pentru o jumătate de oră. La redeschiderea 
şedinţei, domnul general Pantazi va face o expunere, după care voi face şi eu declaraţii 
de ordin general, după ce voi vorbi cu domnul Mihai Antonescu. 

Şedinţa se suspendă. 
La redeschidere. 
Şedinţa se redeschide sub preşedinţia domnului Mareşal Ion Antonescu, 

Conducătorul Statului. 
Participă toţi membrii Guvernului. 
Mareşal I. Antonescu: Ce chestiuni sunt la ordinea zilei pentru domnul 

Minescu? 
Gh. Minescu: Situaţia cooperativelor evacuate.fonduri de rulment şi credite. 
Mareşal I. Antonescu: Problema aceasta şi pe celelalte le discutaţi cu domnul 

Mihai Antonescu. 
Un lucru care nu prea merge este evacuarea porumbului din Sudul Basarabiei. 

Nu s-au ridicat decât 900 vagoane din 1400. 
Gh. Minescu: Noi am luat măsuri să transportăm când vin şlepurile. 
G-ral N. Şova: Sunt şlepuri, dar porumbul nu este colectat. 
Gh. Minescu: Noi facem colectarea direct la şlepuri. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să încetăm odată cu jocul acesta de acuzaţii. 

Ştiţi că noi am lăsat în Basarabia şi în Moldova produse în valoare de miliarde de lei; 
n-am evacuat ce trebuie. Aţi aruncat vina pe Calea Ferată, însă adevăratul motiv a fost 
că v-aţi certat între dv. Şlepuri sunt câte vrei: şi pentru 10.000 vagoane într-o 
săptămână. 

Bani ai ca să faci cumpărături? 
Gh. Minescu: Am, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă ai bani, să lucrezi zilnic cu domnul general Şova 

ca să poţi face transporturi masive şi de la Ismail şi de la Chilia Nouă, cu şlepurile. 
G-ral N. Şova: Noi dăm imediat şlepuri. 
Gh. Minescu: În ultima vreme, au fost oamenii la seceră. Acum transporturile 

se vor uşura. 
Mareşal L Antonescu: Şi ţăranii sunt dornici să scape de porumbul acesta ... 
Gh. Minescu: Iar noi avem nevoie de el. 
Mareşal I. Antonescu: . . . fiindcă va veni în curând porumbul din noua 

recoltă. 
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Ţăranii se duc în Ardeal cu porumbul şi nu mai găsesc cumpărători. Pentru 
prima dată acum, de la Unire şi până astăzi, Ardealul <este> saturat de porumb. Nu mai 
avem unde să plasăm porumbul. Toată lumea este grăbită să-l vândă. În special din 
Sudul Basarabiei trebuie să scoatem porumbul. 

Gh. Minescu: Domnule Mareşal, fiindcă porumbul acesta se încarcă la preţ cu 
câteva cheltuieli de transport, deşi nu este politic, nu s-ar putea totuşi ca să se dea un 
preţ de 20.000 sau 30.000 lei mai jos în această regiune, mai ales că porumbul din 
Sudul Basarabiei a fost totdeauna mai ieftin, iar alte produse au fost mai scumpe. N-a 
fost un preţ unic pentru porumb înainte de 1938. Poate că sunt unele considerente care 
opresc această măsură, dar noi am vrea ca, plătind pe loc un preţ mai scăzut, să 
ajungem, socotind şi cheltuielile de transport, cu porumbul la acelaşi preţ cu acela din 
interiorul ţării. Porumbul din Teleonnan ajunge în Vâlcea numai cu câteva mii de lei la 
vagon, cheltuieli de transport, pe când cel din Sudul Basarabiei se încarcă cu cheltuieli 
de transport de aproape 30.000 lei la vagon. 

Mareşal I. Antonescu: Este o altă chestiune mai gravă: ţăranii aduc porumb 
în Ardeal şi-l vând acolo sub preţul fixat. Deci, chiar dacă scoborâm preţul porumbului 
din Basarabia, d-ta tot vei fi în imposibilitate să-l plasezi în Ardeal. 

Gh. Minescu: Tot m-aş apropia puţin de preţul de acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Este o chestiune de studiat. În Sudul Basarabiei sunt 

găgăuzi, foarte bogaţi. Putem să le dăm preţul o parte în bani şi restul în bonuri. 
G-ral Gh. Dobre: Atunci nu mai vin cu porumbul. 
Gh. Minescu: Ei sunt mulţumiţi să le luăm porumbul, chiar dacă le dăm cu 

30.000 lei mai puţin la vagon. 
M. Antonescu: Se poate găsi formula să se scadă costul cheltuielilor de 

transport sau ceva de felul acesta. Să nu se pară că noi vrem să le dăm lor un preţ mai 
scăzut decât în restul ţării. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta să plăteşti cu 30.000 lei mai puţin la vagon şi să 
vezi cum merge colectarea. 

A. Constantinescu: După legea din anul trecut, cei cari cumpără cu preţuri 
mai mici sunt pedepsiţi. 

Mareşal I. Antonescu: N-o să-l pedepsim noi pe domnul Minescu, odată ce-i 
dăm autorizarea. 

Deci, domnule Minescu, d-ta să cumperi porumb din Sudul Basarabiei, oferind 
30.000 lei la vagon sub preţul oficial. Dacă ţi se vinde porumb la acest preţ, soluţia este 
gata. Totuşi, chiar dacă ai să cumperi aşa, tot n-ai să poţi plasa în Ardeal porumbul 
acesta. Acum cât e preţul? 

Gb. Minescu: 210.000 lei. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă l-ai duce şi l-ai vinde în Ardeal cu 160.000 lei 

vagonul, ai găsi cumpărători. Domnii de acolo sunt învăţaţi să câştige bani mulţi; sunt 
grăbiţi să se îmbogăţească. 

Gb. Minescu: Am să-l duc în Vâlcea şi în Gorj. 
Mareşal I. Antonescu: Dar merge foarte greu scoaterea porumbului din 

Basarabia. 
Gb. Mlnescu: Am să accelerez. 
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Mareşal I. Antonescu: Te rog să vorbeşti cu domnul general Şova. 
G-ral N. Şova: Să vă adresaţi direct la mine. 
Mareşal I. Antonescu: Chestiunea comisioanelor I.N.COOP.-ului s-a soluţionat? 
M. Antonescu: Mai avem. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta, domnule Minescu, să nu tot fluturi pagubele 

acestea de miliarde, pe care le-ai avut. D-ta conduci tot o instituţie a Statului, de pe 
unna căreia profită alţii. Şi dacă Statul nu-ţi dădea concursul n-ai fi ajuns astăzi ceea ce 
eşti. Acum faci pe particularul, dar când voiai să te ridici cu ajutorul Statului, nu erai 
particular, ci erai Stat. Deci, vei fi tratat ca şi ceilalţi. Vii mereu cu pagube de miliarde 
şi vrei să ai regim privilegiat. 

Gh. Minescu: Domnule Mareşal, a fost o neînţelegere. Să vă dau o singură 
cifră. Nu noi am vrut să luăm comisioane la export, fără să muncim. Au fost numai 
28.000.000 lei, sumă pe care o avem de încasat, pentru exporturile făcute de alţii. 

Mareşal I. Antonescu: N-am făcut aluzie la export. Armata nu mai cumpără 
prin d-ta, pentru că o costă mai scump, din cauza comisioanelor pe care trebuie să ţi le 
dea. Alte instituţii au evitat să cumpere prin d-ta, deşi erau obligate prin lege, spunând 
că le costă mai scump şi trebuie să-ţi plătească comisioane, deşi nu fficeau nici o 
operaţie. Numai pentru acest privilegiu trebuia să ţi se dea comisioane. 

Gh. Minescu: Numai la anumite exporturi. 
M. Antonescu: Iar pentru celelalte, numai la operaţii efective. 
Mareşal I. Antonescu: Să cauţi d-ta, domnule Vlădescu, şi să vezi care este 

adevărul, fiindcă eu am adus cazuri concrete. 
În orişice caz, trebuie revăzută şi această chestiune. 
Domnul general Pantazi, care a_ fost într-o inspecţie mai lungă pe front în 

Basarabia, vă va înffiţişa situaţia constatată acolo. 
G-ral C. Pantazi: Domnule Mareşal, în ziua de 4 iulie mi-aţi dat ordin să fac 

inspecţia. Scopul acestei inspecţii era ca, pe de o parte, să văd care era starea fizică a 
ostaşilor din Basarabia, înţelegând prin stare fizică: echipamentul, hrana şi higiena, şi 
în afară de aceasta să examinez şi starea lor morală, prin care se înţelege: disciplina. 
spiritul obştesc, entuziasmul şi voinţa de a învinge. 

Această inspecţie a avut un cadru de trei zile, adică zilele de 5, 6 şi 7 iulie, 
pentru că în ziua de 8 iulie trebuia să fiu la Bacău, unde era întrunit Consiliul Superior 
al Armatei. 

Zona în care am fficut inspecţia este materializată pe hartă prin următoarele 
puncte: o linie care pleacă de la Bugaz, Nord Limanul Nistrului şi urmează Valea 
Nistrului până la aproximativ 15 km Sud Tighina; o altă linie inferioară pleacă de la 
Budachi spre Bairamcea, la 30 km Vest de Nistru. 

Mareşal I. Antonescu: O zonă cuprinsă între Marea Neagră şi Tighina. 
paralelă cu Nistru. 

G-ral C. Pantazi: Şi lată cam de 30 km. 
Mareşal I. Antonescu: Adică zona de operaţii a frontului. 
G-ral C. Pantazi: Am sosit în zona de operaţii. Am fost la Cazacii Vechi la 

5 iulie dimineaţa. De acolo am pornit, însoţit de comandantul Corpului de Armată şi 
comandantul de Divizie, să inspectez frontul. Ca să mă conving destul de bine asupra 
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situaţiunii itinerariul l-am fixat de la o zi la alta, în momentul în care schimbam şi 
direcţia. 

De la Cazacii Vechi am mers la Palanca în lungul liniei de Vest a Nistrului. La 
Palanca am inspectat două batalioane din divizia respectivă, care luaseră parte la război 
până la Stalingrad. 

Am găsit o situaţiune foarte bună din toate punctele de vedere. Am putut să 
văd oamenii la lucru, să văd organizaţia terenului din prima linie, felul echipamentului 
trupei şi pot să vă declar că totul s-a prezentat în condiţiuni foarte bune. 

De-a lungul frontului, pe o întindere de 1 O km de la Nistru, erau culturi de 
grâu şi de porumb şi s-au luat măsuri ca acest grâu să tie secerat cu oameni din zona 
dinapoi a frontului. Acolo unde nu s-au putut întrebuinţa aceşti oameni, s-au 
întrebuinţat chiar oameni din batalion. În această regiune este grâul cel mai bun din 
Basarabia. 

Lucrările de fortificaţii şi de reparare a şoselelor fuseseră terminate. Şoseaua 
însă care ducea spre Sărata, Budachi şi Cetatea Albă era într-o situaţiune foarte rea din 
cauză că a fost prost întreţinută. 

În ceea ce priveşte echipamentul, care se întrebuinţează pentru oamenii din 
linia întâia, este un echipament colorat şi cu cât treci înapoia frontului, acest 
echipament se schimbă şi se întrebuinţează cămăşi albe. Trupa era bine îmbrăcată, 
echipamentul suficient. 

Hrana era dusă până în liniile cele mai înaintate ale frontului, cu bucătăriile de 
campanie. Din cauză că lucrările sunt atât de avansate, şanţurile de comunicaţii merg 
până în faţa liniilor ruseşti la 150 şi chiar 50 metri, prin şanţuri de comunicaţie. Astfel 
că chiar (sic!) soldaţii din cele mai înaintate puncte ale frontului au hrana ca şi ceilalţi 
soldaţi de pe front. 

Mareşal I. Antonescu: Li se dă hrană caldă de două ori pe zi. 
G-ral C. Pantazi: După aceea, am inspectat două regimente de artilerie, am 

trecut în sectorul Diviziei, care era instalată în regiunea Kokmaz. Aci, de asemenea, am 
inspectat două batalioane ale unui regiment de infanterie. Am trecut la companiile de 
aruncătoare grele şi am mers până la plutonul din linia întâia de pe malul Nistrului. 
Linia era la o distanţă de maximum 100 metri de linia de front rusească, din cauză că 
şanţurile erau foarte bine făcute, terenul bine compartimentat şi nu era nici un risc să 
merg până în linia cea mai înaintată a frontului. 

După ce am constatat modul de hrană al trupei, am trecut la postul de comandă 
al Armatei şi, împreună cu comandanţii superiori, am trecut la nişte sate şi am văzut 
apărarea satului Baieranchi. Acest sat are importanţă, pentru că acolo sunt depozitele 
Armatei şi foarte mulţi ostaşi cari deservesc serviciile acestea dinapoi ale frontului. 

Şi în această regiune am constatat la trupă o stare de disciplină admirabilă. 
Toţi soldaţii sunt într-o ţinută foarte bună, am văzut căruţele etapelor, care merg în 
regulă, distanţate, pentru că tot timpul în Basarabia de Sud zboară avioane de ale 
inamicului, la mică distanţă, şi atacă orice căruţă şi, evident, orice avion. 

A doua zi am inspectat trupele care se află în sectorul Bugaz-Cetatea Albă. La 
Bugaz am avut ocazia să inspectez două regimente de infanterie din Brăila şi Ialomiţa. 
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De la Bugaz am mers la linia de contact a braţului Nistrului, care desparte insula 
Carolina, din partea de Sud a Bugazului. 

Şi în acest sector trupele erau foarte bine echipate, ziua toată lumea era la 
costume de plaje. Comandantul Batalionului nu ştia că vin acolo. 

Soldaţii din regiunea frontului sunt foarte bine apăraţi, au timp de odihnă ziua, 
dorm în timpul zilei şi noaptea stau la pândă. 

M-am dus în sectorul acela unde sunt făcute galerii şi am găsit aceste galerii 
pline cu soldaţi. În liniile înaintate era un grup de luptă de contact. Singurii care nu 
dormeau erau pândarii. 

Am inspectat două regimente de acolo şi un batalion de la Cetatea Albă. 
Mareşal L Antonescu: Vasăzică, pe front se doarme şi se face plaje. 
G-ral C. Pantazi: În ziua de 7 iulie curent am fost întâi la grupul de armate 

germane, de sub comanda generalului Branderburger şi apoi am luat direcţia Kizir. 
Acolo am găsit un alt batalion din Regimentul de la Cetatea Albă, care tocmai ieşea de 
pe front după 22 de zile de front. Am trecut şi acest batalion în inspecţie şi am constatat 
că moralul trupei era admirabil, oamenii erau echipaţi cu întreg echipamentul. Am 
vorbit cu toţi soldaţii şi mi s-a arătat care din ei au fost viteji. 

După aceea am plecat în regiunea Răscăieţi, în regiunea Est-Kizir, unde era 
deplasat postul de comandă al unei mari unităţi. 

Este important să vorbesc de acest sat cu 14 case. Acest sat a fost al unor 
colonişti germani, cari au plecat, şi cari a fost amenajat în nişte condiţiuni special de 
bune în contra bombardamentelor. Caii sunt băgaţi în pivniţe, care s-au făcut la fiecare 
casă, dublându-se pereţii cu pietre în aşa fel încât peretele este de un metru până la un 
metru jumătate. 

În aceste pivniţe s-a instalat şi ambulanţa grupului electrogen, şi se pot face 
operaţii tot timpul, ziua şi noaptea. Am mers, apoi, la Răscăieţii de Jos, între Purcari, 
46 km Nord de îmbucătura Nistrului, şi limanul Nistrului. 

Între aceste două puncte este un deal, unde se află un cap de pod inamic. Acest 
cap de pod inamic era ţinut la stânga de o divizie românească, în centru de o divizie 
germană, la dreapta de o divizie românească, pe care le-am inspectat. 

Aci am constatat o deosebire în ceea ce priveşte hrana trupei, întrucât hrana 
trupei nu se dă după sistemul nostru de alimentare, ci după sistemul de alimentare 
german. 

La această mare unitate am găsit pe generalul Dumitrescu-Poligon. Este vorba 
de Divizia a IV-a Vânători de Munte, care de la începutul războiului, absolut de la 
începutul războiului, se află numai pe front. 

Aceştia sunt înglobaţi cu trupele germane şi alocaţiile de hrană se dau exact ca 
şi ostaşilor germani. 

După aceea am fost la Răscăieţi. 
Mareşal I. Antonescu: Hrana se dă de Intendenţa germană? 
G-ral C. Pantazi: Da, de Intendenţa germană după raţiile lor. 
Am inspectat, de asemenea, Regimentul 24 Infanterie Tecuci, care sosise pe 

front, care se afla în pădurea Răscăieţi. Am mers apoi până înspre satul Răscăieţi, 
ocolind un deal, pe care nemţii l-au numit Poala Vulturului, în care se află intrândul 
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inamic în aşa fel că liniile noastre sunt pe îndoitură, soldaţii sunt spate în spate. 
Intrândul rusesc se află pe capul de deal. 

De la Divizia aceasta, am mers la Postul de comandă al altei Divizii, IV 
Munte, la Testodiţa, şi am mers în direcţia satului Leontina, care este în apropiere de 
Mânăstirea Chiţcani. De la observatorul lor se vede tot intrândul. 

Am fost apoi la Batalionul 18 Vânători Munte care ieşea de pe front. 
Mareşal I. Antonescu: Satul Chiţcani este în mâna ruşilor? 
G-ral C. Pantazi: Da! 
După aceea am fost la Batalionul 18, 19 etc., am mers din nou pe labirintul de 

galerii până în prima linie, unde am constatat aceleaşi condiţiuni admirabile de 
echipare şi de hrană. 

Ţin să remarc că în pădurea Răscăieţi, Nord-Est Răscăieţi şi satul Leontina 
sunt cabane pentru fiecare ofiţer şi dormitoare pentru trupă, toată lumea este îngropată 
în pământ. Grădina de la Fascina era piaţa de adunare a trupei. Aci am găsit tot ce se 
poate găsi ca confort (sic!) în zona frontului. 

Trupa din linia întâia este schimbată la maximum o lună de zile. Nu stă nimeni 
mai mult de o lună de zile, după aceea este trecut în rezervă. 

În rezumat, din tot ceea ce am inspectat, am putut constata că moralul trupei 
este admirabil, echipamentul este suficient, hrana trupei se dă în cele mai bune 
condiţiuni, terenul este bine organizat şi perfect camuflat. Oamenii au echipament 
suficient pentru a face faţă nevoilor actuale. Cea mai mare parte din unităţi sunt unităţi 
care au luat parte la actualul război şi au luptat până la Nipru şi chiar mai departe, unele 
din ele au fost trupe de ocupaţie în Transnistria şi în Crimeea. 

Aceste trupe au fost echipate mult mai înainte decât trupele pe care le avem în 
Moldova şi din această cauză pantalonii de stofă sunt deterioraţi, cam 15% trebuiesc să 
fie înlocuiţi. Aceasta nu prezintă o problemă de actualitate, pentru că trupa are 
echipament de vară suficient. Pentru iarnă însă aceşti pantaloni stricaţi vor trebui să fie 
înlocuiţi cu alţii noi. 

Hrana este foarte bună. Se dă hrană caldă pentru cele mai înaintate elemente. 
Pentru ostaşii de pe malul Nistrului, am dat ordin să se procure măşti contra 

ţânţarilor. Este acolo o regiune cu foarte mulţi ţânţari şi cu muşte, care înţeapă teribil. 
Este nevoie de asemenea măşti, cel puţin pentru pândari. Mâine-seară vor pleca aceste 
măşti, care sunt perfecţionate. 

Mareşal I. Antonescu: Măsuri împotriva malariei s-au luat? 
G-ral C. Pantazi: S-au luat. Se practică sistemul german de malarizare: o dată 

pe săptămână se dau soldaţilor şase buline mici. Acest sistem se întrebuinţează pe tot 
frontul şi nu s-a produs nici un caz de malarie. 

Mareşal I. Antonescu: La noi, malaria nu se tratează preventiv, ci numai 
curativ. 

Dr. P. Tomescu: Acum se tratează şi curativ. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci medicul meu personal nu ştie. 
G-ral C. Pantazi: Tot cu ocazia acestei inspecţii, am constatat anumite situaţii 

în ceea ce priveşte agricultura, care au fost tranşate imediat. V-am raportat tot ce am 
găsit acolo, iar dv. aţi chemat pe domnul general Stavrat. 
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O problemă care mi s-a pus acolo a fost în legătură cu 3000 de coase, care nu 
sosiseră la Culevcea; veniseră însă la Arciz, până unde mergeau trenurile militare. 
Pentru restul distanţei de 15 km Primăria n-avea mijloace de transport. Am întrebuinţat 
atunci camioanele noastre militare, care au adus şi aceste unelte pentru agricultură. 

În afară de aceasta, mi s-a mai pus şi problema liniilor care nu funcţionau. Am 
trimis 10 camioane, aşa cum ştiţi şi dv. 

Încă o problemă a fost colectarea pieilor prin O.R.A.P., care nu mergea, dar 
care se pare că în prezent a început să lucreze mai bine. O.R.A.P.-ul a trimis câteva 
trenuri pentru colectarea pieilor. 

Încă o cerere, pe care o flcuse prefectul de acolo, pe care l-am rugat să se 
întâlnească imediat cu domnul general Stavrat, a fost în chestiunea I.N.COOP.-ului. Ei 
spuneau că au un număr mare de oameni, cari, fiind evacuaţi din zona imediată a 
frontului, erau îngrămădiţi peste populaţia din regiunea ceva mai îndepărtată de zona 
de operaţiuni. Populaţia aceasta are nevoie de unele articole, pe care le fumizează 
1.N.COOP.-ul: gaz, zahăr etc. Or toate acestea veneau cu trenurile până la Arciz. Tot 
comerţul care a existat înainte în Cetatea Albă nu mai există astăzi; nu mai există nici 
un magazin de desfacere. În aceeaşi măsură, nici în alte oraşe nu mai sunt magazine. Şi 
atunci, este nevoie de intervenţia I.N.COOP.-ului, ca să se aducă diferite articole de 
consum în această regiune. 

Mareşal I. Antonescu: Problema aceasta acum se pune. Populaţia din această 
zonă încasează o mulţime de bani pentru cerealele pe care le vinde, iar noi nu le putem 
vinde articolele de care ea are nevoie, ca să ne putem întoarce banii noştri. Să luăm 
măsuri în această privinţă. Ministerele interesate să studieze problema. 

S. Ghiolu: Ţăranii se duc la lsmail, ca să-şi facă cumpărături (sic!). 
Mareşal L Antonescu: Se duc cei din apropiere, dar nu se pot duce acolo şi 

cei din Nordul Basarabiei, de la 150 km distanţă. Şi apoi, în Basarabia ţăranii nu se pot 
mişca cu (sic!) uşurinţă, nu sunt lăsaţi; au numai o libertate de circulaţie limitată. 
Altfel, nici nu putem avea un control asupra oamenilor. Şi sunt acolo găgăuzi, 
ucraineni, polonezi şi greci, o mulţime de ticăloşi cari sunt oportunişti, cum sunt şi 
mulţi prin Bucureşti, din aceia cari îşi aranjează viitorul cu ruşii. Deci, din această 
cauz.ă, circulaţia oamenilor din Sudul Basarabiei este destul de redusă. Şi dacă îi lăsăm 
să se aprovizioneze de la lsmail, nu se mai aprovizionează niciodată. Şi atunci, banii 
rămân în buzunarele lor, cu consecinţele pe care le ştiţi. De aceea, trebuie luate măsuri. 

La Cetatea Albă în nici un caz nu mai pot funcţiona magazine de aprovizio
nare, fiindcă oraşul este aşezat în linia frontului, este bombardat şi populaţia nu poate 
să vină acolo să-şi facă cumpărăturile. 

Este însă un centru la Basarabească şi mai sunt şi altele, la Sărata şi în alte 
părţi, unde se pot face magazine de desfacere. Să iei notă, domnule general Arbore, şi 
să vorbeşti cu domnul Minescu să facă magazine de desfacere acolo. 

In oraşele din Moldova, unde am luat măsuri, lucrurile merg acwn aproape 
normal. Chiar şi la laşi nu este acwn nici o lipsă. Magazinele sunt deschise toată ziua, 
aproape ca în timpurile normale. 

G-ral C. Pantazi: În ziua de 8 iulie am fost la Tecuci şi am inspectat 
Comandamentul Etapelor. Am găsit ordine perfectă; mi-au arătat toate lucrările lor, cu 
tot ce au pe zonă şi cu tot ce au trimis înainte. 
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Am plecat apoi de la Tecuci la Nicoreşti, unde am inspectat Corpul Aerian; am 
fost numai în trecere la grupul de vânătoare, care se află chiar la Tecuci, iar apoi am 
trecut la Matca, unde am inspectat escadrila de asalt. Această escadrilă tocmai avusese, 
cu o zi înainte, împreună cu escadrila gennană, o ieşire la inamic şi atacase liniile lui. 
Toţi erau aviatori bravi. Am întrebat pe fiecare numărul de ieşiri pe care le-a avut. 

Ei nu pot avea victorii, decât cu totul întâmplător. Trebuie însă să se lase până 
la 20 metri înălţime şi să mitralieze trupele inamice. Şi sunt cazuri când avioanele se 
întorc împuşcate în ambele motoare şi totuşi fără pierderi. 

La Iveşti, am vizitat escadrila de recunoaşteri îndepărtată. La ora 9.45 tocmai 
venise o fonnaţiune de patru avioane, care luase fotografii în regiunea Cernăuţi. Durata 
misiunii fusese de patru ore. Ofiţerii de acolo fac eforturi enonne, dar nu pot săvârşi 
acţiuni de strălucire. Ei pot întâlni în calea lor aviaţia de luptă inamică şi pot fi atacaţi 
în orişice moment de artileria antiaeriană. Zburând la 800 metri înălţime, ei au de 
îndurat un frig de 40 grade. Şi cu toate acestea, acţiunile lor nu sunt lipsite de 
strălucire, ca şi ale celorlalţi. 

Pentru aceasta, am luat legătura cu domnul general Jienescu şi ne-am înţeles 
să facem un fel de regulament, care să dea dreptul să se acorde „Mihai Viteazul" şi 
acelora dintre aviatorii cari săvârşesc fapte puţin comune. 

Am decolat de la Iveşti şi am mers la Galaţi, unde am găsit spitalul în foarte 
bune condiţiuni. Sunt acolo 39 răniţi români şi 50 ruşi. Toţi foarte bine îngrijiţi. 
Spitalul se prezintă în foarte bune condiţiuni. După aceea, am venit aici. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, după cum vedeţi noi suntem în pennanenţă 
într-o acţiune de cercetare a frontului şi de modificare şi de perfecţionare a 
condiţiunilor, în care luptă soldaţii noştri. În timp ce domnul general Pantazi inspecta 
trupele din Basarabia, eu eram în Moldova, la a patra serie de inspecţii. Am fost şi în 
regiunea Iaşi, unde am stat două zile. În afară de domnul general Pantazi şi de mine, 
domnul general Şteflea este aproape în pennanenţă pe front. 

Din toate aceste inspecţii şi din contactul direct, pe care l-am avut noi cu 
trupele, am ajuns la concluzia că soldaţii noştri se prezintă în condiţiuni admirabile din 
toate punctele de vedere. Bineînţeles, aceasta se datoreşte eforturilor făcute de ţară, cât 
şi ofiţerilor şi comandanţilor, pe cari îi avem şi cari astăzi sunt pătrunşi de un spirit de 
disciplină şi de ordine cu totul superior, incomparabil superior spiritului de care a dat 
dovadă Annata noastră în trecut. Noi ne găsim, din acest punct de vedere, încontinuu, 
în acest moment, pe o linie ascendentă. Suntem în al patrulea an de război şi cu toate 
acestea disciplina şi moralul soldatului nostru - deşi, trecut prin atâtea încercări grele -
<sunt>24 în creştere. Aceasta face cea mai mare cinste în primul rând Armatei şi 
ofiţerilor noştri şi în al doilea rând Neamului Românesc, pentru că aceasta dovedeşte 
nu disciplina unei instituţii, ci disciplina societăţii, din mijlocul căreia vin elementele 
acestei instituţii. Deci, dacă Annata se prezintă în aceste condiţiuni optime, suntem în 
drept să tragem concluzia că ţara întreagă este sănătoasă, ţara întreagă este animată de 
acelaşi spirit şi aceeaşi dorinţă de a se perfecţiona, atât în ceea ce priveşte condiţiunile 
de muncă, cât şi în ce priveşte condiţiunile de luptă. 

24 În text: este. 

510 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Domnilor, pot să vă afirm, în concluzie, că niciodată Annata română n-a fost 
dotată în condiţiuni mai bune decât astăzi. Acum, soldaţii diviziilor noastre au absolut 
tot ce le trebuie. Tot ce reclamă ca mijloace de luptă un câmp de luptă este astăzi la 
îndemâna soldaţilor şi ofiţerilor noştri. Mai sunt oarecari lucruri de complectat şi după 
aceea putem spune că am ajuns din acest punct de vedere la perfecţiune. Aceasta îmi dă 
mie - pe lângă satisfacţia pe care sunt în drept s-o am, ca rezultat al unei munci şi unei 
sforţări continui, ca să pui Armata în asemenea condiţiuni -, aceasta îmi dă mie 
garanţia că, orişicare ar fi împrejurările de mâine - şi trebuie să ne aşteptăm să fie din 
ce în ce mai grele pentru noi, dat fiind ceea ce se petrece în jurul nostru -, poporul 
românesc va face faţă în condiţiuni superioare la greutăţile care îi stau în faţă. 

Vă vorbesc în acest sens, pentru că în ultimul moment s-au întâmplat lucruri 
pe care nu le putem califica decât ca foarte grave. Dv. ştiţi că în ultimul moment s-a 
încercat un atentat împotriva conducătorului Statului German. Pe noi nu ne privesc 
chestiunile care sunt de soluţionat în interiorul unui Stat, cu care suntem astăzi aliaţi, 
decât într-atât cât ele lovesc în siguranţa noastră ca Stat şi în siguranţa viitorului nostru. 

Am aici toate cuvântările care s-au ţinut în cursul nopţii trecute de FUhrer, 
Mareşalul Goring şi Amiralul von Doenitz. Din aceste cuvântări am dedus că situaţia 
este extrem de gravă. Orişicine ar fi pus la cale acest atentat şi oricum s-ar soluţiona, 
mai repede sau mai târziu, această problemă internă germană, un lucru este cert şi 
acesta nu trebuie să-l ascundem: că Germania, în loc să se întărească, cu astfel de 
lovituri se slăbeşte. 

Această lovitură internă germană, dată în momente destul de grele pentru lupta 
în care este angajată Germania, va avea consecinţe asupra moralului trupelor, care se 
g!sesc pe cele trei fronturi, în care este angajată Armata germană: frontul italian, 
frontul rusesc şi frontul din Franţa. 

Desigur că, judecând lucrurile în mod obiectiv, putem spune că orişicare ar fi 
fost cauzele care au determinat acest atentat şi orişicare ar fi sentimentele patriotice 
care au animat pe aceşti oameni, din punctul lor de vedere un lucru este cert: momentul 
nu este bine ales, pentru că în loc să salveze şi să întărească Germania, dimpotrivă, 
această lovitură o precipită în prăpastie. 

Pentru noi, chestiunea are un aspect destul de grav, pentru că credinţa (sic!) 
mea este că singura forţă în Europa, care era şi este capabilă să mai ţină ordine în acest 
Continent, este tot forţa germană. În ziua când forţele militare germane se vor prăbuşi 
şi vor antrena în această prăbuşire întreaga prăbuşire socială şi militară a Germaniei, 
atunci toată Europa va cădea în anarhie. 

Nu văd posibilitatea din partea americanilor şi, în special, a englezilor ca să 
menţină şi să salveze Europa de la anarhie, de aceea, domnilor, interesul nostru politic 
şi militar este ca Germania să nu se prăbuşească. 

Totuşi, ca Conducător (sic!) răspunzător al Statului, am datoria să vă aduc la 
cunoştinţă gravitatea situaţiunii, aspectele problemei şi mai ales un aspect cu totul nou 
care se pune. 

Neamul Românesc a avut tragica soartă ca în războiul trecut să se asocieze cu 
un aliat care a terminat cu o revoluţie şi acum să aibă un alt aliat care să termine la fel. 
Deci, să avem aceeaşi soartă. 
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După cum ne-am prăbuşit atunci din cauz.ă că poporul românesc a făcut 
dovada maturităţii sale politice şi a sănătăţii sale morale, pe care le cunoaştem cu toţii 
şi care au fost apreciate de lumea întreagă, sunt sigur că şi acum vom face faţă tuturor 
acestor împrejurări grele şi vom proba din nou că avem aceeaşi maturitate politică şi 
aceeaşi sănătate morală, iar ordinea se va menţine prin puterea de luptă a soldaţilor 
noştri. 

Din punct de vedere militar, în ceea ce priveşte Armata, sunt sigur că ea va 
dovedi o unitate, disciplină şi forţă de care a dat dovadă în condiţiuni mult mai grele în 
anii 1916 şi 1917. Sunt sigur că oricare vor fi împrejurările de astăzi, Armata noastră 
va face faţă tuturor greutăţilor până în ultimul moment pentru ca să ne salvăm graniţele 
şi fiinţa Neamului nostru. Aceeaşi credinţă o am şi în ceea ce priveşte poporul, pentru 
că este de nediscutat, dacă poporul nu-şi menţine unitatea lui şi nu este strâns legat 
împrejurul aceluiaşi steag, atunci, sigur că aceasta va influenţa Armata şi prăbuşirea 
Statului este de neînlăturat. 

Dat fiindcă s-au schimbat condiţiunile în ambianţa cărora noi trebuie să privim 
şi să judecăm problemele, cu mult calm trebuie să vedem acum desffişurarea 
evenimentelor, căci nu putem, în ceea ce ne priveşte, să luăm vreo hotărâre până când 
lucrurile nu se clarifică. 

În momentul acesta este o confuzie încă şi nu putem şti precis ceea ce se 
petrece în Germania. Fiind acolo confuzie, trebuie să stăm în expectativă şi nu putem 
ajunge la concluziuni politice pentru Neamul Românesc. 

Oricare ar fi soluţiunea pe care o vor găsi germanii, totuşi, concluziunea 
definitivă este că germanii vor ieşi foarte slăbiţi din această acţiune. Iată, deci, o nouă 
situaţiune care se creează pentru noi. 

Pentru că nu pot să-mi asum singur răspunderea în faţa Istoriei, am hotărât ca 
săptămâna viitoare să convoc pe toţi acei cari sunt calificaţi, să-şi spună cuvântul lor, în 
ceea ce priveşte atitudinea pe care trebuie s-o luăm. 

Am rugat pe domnul Mihai Antonescu ca să convoace pe şefii Bisericii, pe 
şefii Armatei, pe conducătorii Universităţii, pentru ca să-i orientăm în acţiunea noastră 
de până acum şi să vedem cum văd ei problemele Neamului Românesc, pentru ca în 
cadrul acestei consfătuiri româneşti, pe care o vom avea, să vedem la ce soluţie putem 
ajunge în ceea ce priveşte menţinerea unităţii noastre. 

Fac aceasta, domnilor, silit de două elemente care s-au ivit pe planul politicii 
interne în ultimul timp. 

Întâi, mă găsesc în faţa unui memoriu, iscălit de mai mulţi profesori 
universitari, care fără să cunoască nici unul din elementele care stau la baza Statului 
Românesc şi fără să cunoască care (sic!) este acţiunea Guvernului în această privinţă, 
mă invită, pur şi simplu, să închei armistiţiu, deşi nu cunosc care sunt condiţiunile care 
s-au pus de către ruşi, deşi avem o lege prin care se interzice profesorilor universitari şi 
funcţionarilor să facă politică. Totuşi, pentru că nu pot să interzic oamenilor de gândire 
şi elitelor naţiunii să-şi spună cuvântul în ceea ce priveşte viitorul şi fiinţa Neamului 
Românesc. 

Ceea ce reproşez acestor profesori, domnule Petrovici, este că n-au maturitatea 
necesară şi nu fac dovadă că sunt la înălţimea situaţiunii la care au ajuns, căci nimeni 
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nu poate să impună o soluţiune unei probleme fără să aibă elementele necesare la 
dispoziţie. 

Deci, cred că acţiunea aceasta este foarte uşuratecă şi cu atât mai uşuratecă cu 
cât are un substrat politic intern. Dovada este acută, căci domnul acela, care este 
profesor universitar şi care mergea din casă în casă, ca să culeagă iscălituri, avea cărţi 
de vizită de ale domnului Maniu, prin care domnul Maniu îi invita să iscălească. Deci, 
era o acţiune politică internă. 

Dat fiindcă mă găsesc în faţa acestei situaţiuni şi paralel cu ea, domnul Maniu 
agită şi răspândeşte memorii cu atirrnaţiuni neexacte - între altele sunt acuzat de 
arbitrajul de la Viena, că am perfectat acest arbitraj, că noi n-am acut nimic pentru 
Ardeal - flră să cunoască toată acţiunea noastră diplomatică - trebuie să pun lucrurile 
la punct. Este o acţiune de politician, pe care domnul Maniu a întrebuinţat-o toată viaţa 
sa fără să-şi ia răspunderea. 

Pentru a pune lucrurile la punct, l-am rugat pe domnul Mihai Antonescu să 
convoace pentru săptămâna viitoare toate aceste elemente, pe care să le punem la 
curent cu ceea ce am acut noi, să le arătăm care este situaţiunea şi să vedem ce este de 
acut pentru viitor. Bineînţeles, voi arăta cu această ocazie punctul nostru de vedere. 

Ţineam să vă informez de toate aceste lucruri, pentru ca dv. să nu vă depărtaţi 
prea mult de Bucureşti, evenimentele sunt destul de grele, ca să putem lucra în acord 
desăvârşit. 

Trăim o perioadă de criză. Aceasta nu însemnează că trebuie să ne descurajăm 
în lupta noastră, Neamul Românesc a cunoscut în trecut momente foarte grele, mult 
mai grele decât cele de astăzi. Eu nu cred că timpurile pe care le trăim sunt cele mai 
grele pe care le-a cunoscut Neamul nostru. Cred că Neamul Românesc s-a găsit, de la 
Decebal şi până astăzi, în momente mult mai grele decât acele pe care le trăim astăzi, 
pentru că atunci nu aveam forţă politică, nu eram organizaţi ca Stat; astăzi avem un Stat 
organizat, constituit politiceşte, cu forţă militară şi cu forţă economică, chiar 
predominantă în această parte a Europei, invidiată de popoare mult mai mari decât noi. 

Dacă în trecut, flră a avea forţă de luptă şi apărare suficientă, am putut trece 
prin furtună în condiţiuni superioare, nu văd de ce astăzi, când avem această organizare 
şi această forţă militară şi economică, noi să vedem lucrurile cu ochi înspăimântaţi. 

Neamul Românesc nu poate dispare, pentru că el reprezintă o realitate politică, 
o realitate etnică, o realitate militară şi o realitate economică, deci face o funcţie 
europeană. Deci nu va dispărea. Vom lupta înainte în condiţiunile care se vor crea, 
pentru a salva fiinţa Neamului nostru. 

Aceasta era ceea ce am vrut să vă aduc la cunoştinţă. 
Mai sunt şi alte lucruri la ordinea de zi. 
Cu furnizorii Armatei s-a aranjat? 
G. Netta: S-a aranjat. 
Mareşal I. Antonescu: Care este situaţiunea construirii Halelor Obor? 
G-ral L Rlşcanu: Urmează să împrumutăm suma de 300 milioane de la 

Creditul Industrial şi Naţional. 
Mareşal I. Antonescu: Văd aici la ordinea de zi proiect de Jurnal pentru 

anularea Jurnalului Consiliului de Miniştri nr. 352/944. Ce este cu acesta? 
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G. Netta: Este un Jurnal referitor la executarea rechiziţiilor. 
M. Antonescu: Este chestiune de fonnă. 
Mareşal L Antonescu: Văd, de asemenea, pusă la ordinea de zi problema 

tifosului exantematic. Cred că vom jugula complet această epidemie. 
O chestiune importantă de la ordinea de zi este construirea conductei d~ petrol 

pe traseul Ploieşti - Piteşti- Râmnicu-Vâlcea - Sibiu- Cluj. 
Gennanii au cerut să se facă o conductă de petrol care să treacă pe traseul 

Piteşti - Râmnicu-Vâlcea - Sibiu - Cluj. Principial eu sunt de acord cu construirea 
acestei conducte. Mâna de lucru o vom da noi, celelalte amănunte tehnice vă rog să le 
trataţi dv. Dacă la sfârşitul războiului vom rămâne cu această conductă, economia 
naţională nu are decât de câştigat. Dacă realizăm această conductă însemnează că 
punem în valoare una din regiunile ţării care are nevoie de dezvoltare în domeniul 
industrial. 

Eu trebuie să dau un răspuns în această privinţă, pentru că am primit o 
scrisoare şi în câteva zile trebuie să am toate elementele necesare pentru a da un 
răspuns. 

S. Ghiolu: Această chestiune se cercetează la Direcţia Minelor. 
Mareşal I. Antonescu: Am aici o notă în această privinţă: ,,Marele Stat Major 

înaintează o scrisoare a domnului general Hansen către domnul general Arhip, prin 
care roagă să i se comunice dacă domnul Mareşal ar fi dispus să primească din partea 
domnului Feldmareşal Keitel următoarele propuneri: 

1. Din cauza: 
- scoaterii din funcţie a fabricelor şi mijloacelor de transport din Germania; 
- a capacităţii reduse de transport pe C.F. şi Dunăre, în urma bombardamente-

lor în România; 
- posibilităţii de a se mări aceste neajunsuri, din cauza unor noi atacuri aeriene 

şi a îngheţului Dunării în timpul iemei; 
Comandamentul Suprem Gennan găseşte că singura posibilitate de a se 

asigura transporturile de petrol spre Gennania este prin construirea unei conducte în 
România, către Nord-Vestul ţării, până la o secţiune de C.F., cu capacitate maximă. 

2. Conducta ar avea traseul: Ploieşti - Piteşti - R. Vâlcea - Sibiu - Cluj. 
3. Filhrerul a aprobat acest plan şi Gennania se obligă a lua asupra sa 

fumizarea conductelor, pompelor şi rezervoarelor. 
4. România ar urma să cadă de acord asupra următoarelor angajamente: 
a. aprobarea construcţiei şi folosirea terenurilor pe unde ar urma să se instaleze 

conductele; 
b. să se pună la dispoziţie mâna de lucru (specialiştii pentru întinderea şi 

sudarea conductelor); 
c. să contribuie la finanţarea lucrării. 
5. Lucrarea s-ar executa prin organizaţia gennană «Wifo». 
Durata construcţiei ar fi de şase luni". 
În principiu, noi aprobăm această propunere, urmează să se facă convenţiunile 

necesare. 
Vom da un răspuns telegrafic domnului Feldmareşal Keitel. 
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M. Antonescu: În principiu suntem de acord, urmează să se studieze 
elementele tehnice. 

Mareşal I. Antonescu: Prin urmare, pe bazele acestea noi răspundem că 
principial suntem de acord, însă trebuie să discutăm condiţiunile. 

Domnilor, încă o chestiune pe care trebuie s-o constat este aceea a pierderilor, 
pe care le-am avut, din cauză că nu s-au executat dispoziţiunile date cu privire la felul 
cum trebuia să se facă dispersiunea. Numai la Turnu-Severin am pierdut din cauza 
bombardamentelor materiale sanitare în valoare de 500.000.000 lei. Nu era momentul 
acum să pierdem asemenea materiale, odată ce le-am avut. Aceasta s-a putut întâmpla 
din pricină că toate aceste materiale au fost îngrămădite în magaziile CEREMAG-ului 
din Turnu-Severin. Înţelepciunea cea mai elementară a unui om nu trebuia să-l 
îndemne să bage toate aceste materiale într-o magazie de lemn, în apropierea portului, 
unde se găseau Arsenalul şi Atelierele de reparat locomotive ale Căilor Ferate şi în 
vecinătatea căreia era şi o gară mare de triaj, care era la mintea omului că putea fi uşor 
bombardată. 

Vă spun acestea, pentru că greşeli se pot face. Am făcut destule şi nu se poate 
să nu facem greşeli şi să n-avem pierderi într-un război ca acesta. Nu e mai puţin 
adevărat însă că, dacă dispersiunea s-ar fi executat conform ordinelor date, pe mici 
pachete, n-am fi suferit pierderile acestea enorme. 

Acolo s-au îngrămădit şi 400 vagoane zahăr şi maşini foarte valoroase din 
Transnistria, pentru care o să răspundem că le-am ridicat de dincolo de Nistru. Mai era 
şi grâu în magazii, totul îngrămădit într-un singur loc. De aceea, am putut să avem 
acolo, din cauza incendiilor provocate de bombardamente, pagube de un miliard 
jumătate lei. 

De aceea, vă rog să vă controlaţi încă o dată zonele de dispersiune şi tot ce 
aveţi acolo, remediind, dacă este cazul, situaţiile în care vă găsiţi acum, pentru că sunt 
sigur că încă se mai găsesc depozite mari de produse îngrămădite în locuri vulnerabile. 

Primul lucru este să nu aşezăm depozitele în locuri vulnerabile. Şi chiar dacă 
suntem obligaţi s-o facem, depozitele trebuie dispersate în subdepozite, cu cantităţi mai 
mici de mărfuri: maximum 50-100 vagoane. Să nu mergem niciodată la cantităţi prea 
man. 

Şedinţa se ridică la ora 21.5. 

Stenografi: D. Fierăscu şi V. Brânză 

... 
D.A.NI.C.Jond 103, ds. 8463 (fost 221)/1944,f 5-114 
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16. 1944 august 23. Consiliul de Miniştri la Snagov. Discuţiile nu au 
fost stenografiate. Din interogatoriile luate Mareşalului Jon Antonescu, lui 
Mihai Antonescu, Eugen Cristescu şi generalului Constantin Pantazi, cu 
ocazia anchetei procesului şi în timpul procesului din 1946, rezultă unele 
informaţii despre acest Consiliu, conform extraselor următoare: 

L Extras din Interogatoriul luat Mareşalului Ion Antonescu, de ct1tre Avram 
Bunaciu, în zilele de 14-17 aprilie 1946, în cadrul anchetei procesului 

............................................................................................... 
I. Antonescu: ... Renunţasem la punctul de vedere ca să facă altcineva 

Armistiţiul, dacă d-nii Maniu şi Brătianu fac o scrisoare prin care arată că sunt de acord 
cu Armistiţiul. 

A. Bunaciu: Însuşi faptul că vă cereau aceasta nu însemna că sunt de acord? 
I. Antonescu: Cereau, verbal, nu există nici un document. Eu spuneam 

următoarele: Dacă semnăm Armistiţiul, înseamnă că pierdem posibilitatea acordată prin 
„Charta Atlanticului" şi prin celelalte declaraţii, care prevăd că „nu se vor recunoaşte 
cedările de teritorii care n-au fost liber consimţite". Nu vroiam să-mi iau singur această 
răspundere. Eu am cerut această scrisoare înainte de a pleca la dl. Hitler. În aceeaşi zi 
l-am chemat pe dl. Clodius şi, în faţa g-ralului Pantazi, i-am spus: ,,În aceste condiţii, 
România nu mai poate continua războiul. Eu cer Armistiţiul chiar mâine". Dl. Clodius 
n-a obiectat nimic. Discutam cu Clodius, pentru că afirmase d-lui Mihai Antonescu că 
este reprezentant direct al d-lui Hitler, fiindcă avea raporturi directe cu Fllhrerul, l-am 
rugat „să telefoneze la Berlin şi, a doua zi, să-mi dea răspunsul". 

Am plecat la Snagov. În dimineaţa de 23 august am avut un Consiliu de 
Miniştri, restrâns, în care am arătat situaţia. După aceasta, ducându-mă în cabinetul d-lui 
Mihai Antonescu am găsit pe dl. Gheorghe Brătianu. I-am arătat supărarea mea, că nu 
pot obţine de la oamenii politici scrisorile cerute. Le propusesem să ne unim, să facem 
un singur guvern, fiindcă altfel putem să tratăm fiind uniţi. Dl. Gheorghe Brătianu mi-a 
spus: ,,Vă aduc scrisoarea de la Dinu, până la 3". 

Siracu: Ce hotărâri au fost luate în Consiliul de la Snagov? A fost unul militar 
şi unul cu întregul guvern. 

I. Antonescu: Nu-mi amintesc. A fost un singur Consiliu. 
Siracu: S-a pus problema dacă continuaţi sau nu războiul şi dvs. opinaţi să 

fortificaţi linia Focşani-Nămoloasa-Galaţi şi să vă retrageţi în Ardeal? 
I. Antonescu: Nu s-a pus această problemă. 
Siracu: Dar rezultă după notele stenografice. 
I. Antonescu: N-au fost stenografi. Problema nu se putea pune, pentru că n-aveam 

armată. 

Siracu: Dar ce s-a discutat? 
I. Antonescu: Trebuiau puse anumite lucruri la punct: chestiunea depozitelor, 

aveam comandate 800.000 perechi încălţăminte, haine pentru demobilizaţi ... 
Siracu: Nu s-au discutat chestiuni militare şi politice? 
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I. Antonescu: Nu se putea discuta chestiunea Focşani-Nămoloasa-Galaţi, din 
moment ce eu am spus că cer Armistiţiu. Acum îmi amintesc. Am spus: ,,Am să încerc, 
cât timp negociez Armistiţiul, să constitui un front pe linia Focşani-Nămoloasa-Galaţi", 
dar nu mai puteam. 

Siracu: În afară de miniştri, au fost tehnicieni de la Căile Ferate, economişti 
de la Banca Naţională şi s-a discutat retragerea în Ardeal chiar a guvernului. 

I. Antonescu: Datoria unui militar şi a unui om politic este să pregătească toate 
eventualităţile. Conform acestei datorii, de multă vreme se pregătise eventualitatea 
retragerii în Transilvania in extremis. Ungurii ţineau divizii ascunse, în contra noastră. 
Eram pregătiţi, încă din 1941, pentru această eventualitate. Am avut în curs de organizare 
centrele: Braşov, Bihor, Sibiu, Sebeş etc. 

Siracu: Aţi discutat problema Armistiţiului? 
L Antonescu: Desigur, dar nu toate lucrurile le spuneam în Consiliu25

. 

II. Extras din interogatoriul luat Mareşalului Ion Antonescu, de preşedintele 
Tribunalului Poporului, la 6 mai 1946, în timpul procesului 

Preşedintele: Ultimul Consiliu de ... , ultimul Consiliu de la Snagov, când a 
avut loc, înainte de a primi răspunsul de la ... ? 

I. Antonescu: Nu, Consiliul a fost în dimineaţa ... <zilei de 23 august, eu m-am 
întors de pe front> în seara de 22, am văzut pe domnul Mihalache şi pe domnul 
Clodius, am venit noaptea acasă foarte târziu. A doua zi, dimineaţa, am chemat, pentru 
anumite chestiuni militare, Consiliul Militar. Şi a fost un Consiliu de Miniştri restrâns, 
în care majoritatea erau militarii. Priveau chestiunile de evacuări. 

Preşedintele: Da. Şi acolo s-a discutat problema rezistenţei dumneavoastră? 
I. Antonescu: Da, domnule Preşedinte. Este o ... , iar intră în cadrul 

principiilor de conducerea războiului. Orice armistiţiu şi orice situaţiune se tratează cu 
un front stabil, pentru că altfel, dacă am .. . (întrerupt). 

Preşedintele: Nu primiseţi răspunsul de la Berlin, încă? 
I. Antonescu: Cum să nuu .. ? 
Preşedintele: La ora când ... 
I. Antonescu: Nu venise, era indiferent, tot ieşeam din război. Dacă până ... 

eu i-am dat 24 de ore domnului Clodius. Dacă în 24 de ore nu primeam răspunsul, eu 
ieşeam din război. 

Acuzator public V. Stoican: În Consiliul de Miniştri de la Snagov s-a 
discutat sau nu plecarea guvernului şi a instituţiilor principale la Haţeg şi retragerea 
armatei pe o linie care mergea din Oltenia până în Bihor? 

Preşedintele: S-a discutat retragerea? 
I. Antonescu: Intră în cadrul problemei care v-am spus, s-a putut discuta, era 

datoria mea, şi în războiul trecut s-au retras guvernul rus şi diplomatic ... , corpul 
diplomatic la Kuibâşev şi era să se retragă şi dincolo de Ural. .. 

25 Procesul Mareşalului Antonescu, voi. III, p. 443-446. 

517 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



······························································································· 
Acuzator public V. Stoican: Dacă acuz.atul spune că avea intenţia să facă 

armistiţiul, cum se explică că în ziua de 23 august, în ultimul Consiliu de Miniştri, 
intenţiona să dea vot de blam armatei care nu mai vrea să lupte pe front? 

Preşedintele: Da. Cum vă explicaţi acest lucru? 
I. Antonescu: Domnule Preşedinte, eu găsesc - mă iertaţi că vă spun - pentru 

Neamul Românesc, că nu e bine să dezbatem această problemă. Pentru onoarea 
Neamului Românesc. 

Preşedintele: Bine, da' dumneavoastră intenţionaţi să daţi un ordin armatei 
care nu mai vrea să lupte? 

I. Antonescu: Nu. Un om la supărare spune foarte multe. Niciodată armata 
românească n-a fost echipată şi înarmată şi instruită, cu un spirit mai bun decât a fost 
acolo. Şi. .. , nu mai discut mai departe. Puteţi să trageţi ce concluzie vreţi. 

······················································································ 
Acuzator public V. Stoican: Un răspuns ... , o întrebare la care nu se mai 

poate da un răspuns evaziv: Dacă la Consiliul de Miniştri de la 23 august au participat 
şi generalii Orezeanu, Mardare Socrat, generalul Arbore şi general Dumitru Popescu. 

I. Antonescu: Este posibil. 

I. Marinescu: Dacă este exact că nu am participat şi nu am fost convocat la 
Consiliul de Miniştri de la 23 august 1944? 

Preşedintele: A participat? 
I. Antonescu: Mulţi miniştri n-au participat. A fost un Consiliu de Miniştri 

restrâns26
• 

IIL Extras din interogatoriul luat lui Mihai Antonescu, de preşedintele 
Tribunalului Poporului, la 7 mai 1946, în timpul procesului 

Preşedintele: Bun. Am înţeles. La data de 23 august aţi participat la Consiliul 
de Miniştri de la Snagov? 

M. Antonescu: Da, d-le Preşedinte. 
Preşedintele: S-a pus acolo problema continuării războiului? 
M. Antonescu: D-le Preşedinte, la începutul Consiliului de Miniştri s-au 

discutat diferite probleme curente. După aceea a venit d-l Gh. Brătianu. D-l Gh. 
Brătianu a venit în misiune specială, nu întâmplător, la mine. Rectific, cu voia d-lui 
Mareşal Antonescu, rectific ceea ce spunea Domnia sa, nu se găsea întâmplător. Eu mă 
găseam şi eu în Consiliul de Miniştri, când am fost anunţat că a venit d-l Gh. Brătianu 
la locul unde se ţinea Consiliul de Miniştri. Şi atunci, am vorbit cu d-l Gh. Brătianu, 
care mi-a spus că venea de la o întâlnire a d-lor Maniu şi Dinu Brătianu, de la o 
consfătuire, şi că aceştia ar fi fost de acord ca d-l Mareşal Antonescu să încheie 
armistiţiul. Şi veniseră ca să solicite şi să detennine ca d-l Mareşal Antonescu să 
primească acest lucru. D-l Mareşal Antonescu a ieşit din Consiliul de Miniştri, a 

26 Ibidem, voi. I, p. 216-219, 225-226. 

518 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



discutat cu d-l Gh. Brătianu şi d-l Gh .... , i-a spus d-lui Gh. Brătianu raţiunile sale de 
întârziere şi i-a cerut o scrisoare în legătură cu condiţiile pe care le cerea d-l Mareşal 
Antonescu, condiţiile privitoare laaa ... încheierea armistiţiului, şi d-l Gh. Brătianu a 
plecat după aceea. D-l Mareşal Antonescu a intrat în Consiliul de Miniştri şi s-au 
discutat unele chestiuni militare, aşa cum vă explica ieri d-l Mareşal Antonescu, în 
legătură cu eventualele ... eventuala retragere a României. .. 27 

IV. Extras din interogatoriul luat lui Eugen Cristescu, de clJtre SIJracu şi Zelea, 
la 14 aprilie 1946, în cadrul anchetei procesului 

E. Cristescu: În ziua de 23 august, ora 11, am fost la Snagov. În sala mare a 
palatului de acolo se ţinea un Consiliu de Miniştri, la care participau şi anumiţi 
tehnicieni în materie de economie şi în materie de căi ferate. 

Zelea: Dacă ştiţi nume, spuneţi. 
E. Cristescu: Era de la C.F.R. unul - cunoştea foarte bine situaţia C.F.R. - şi 

care vorbeşte greoi, nu-mi amintesc numele. După câte am priceput de la Atta 
Constantinescu şi g-ralul Vasiliu - eu n-am participat la acest Consiliu - se discuta şi 
ipoteza unei eventuale retrageri în Ardeal, eu trăgând concluzia, pentru mine, că 
Mareşalul Antonescu s-a gândit că, în cazul când nu poate încheia Armistiţiul, din 
cauza supralicitării condiţiunilor din partea ruşilor, la acea dată, ca complect stăpâni pe 
linia frontului, se gândea şi la ipoteza retragerii în Ardeal. 

La un moment dat, a sosit la Snagov Gh. Brătianu, care, în biroul lui Mihai 
Antonescu, a avut o lungă conversaţie cu Mareşalul, care a ieşit special din Consiliul de 
Miniştri pentru această conversaţie. După ce Gh. Brătianu a plecat, Mareşalul 

Antonescu a intrat, din nou, în Consiliul de Miniştri, care a ţinut până la ora 2,30, când 
miniştrii au plecat28

• 

V. Extras din interogatoriul luat lui Eugen Cristescu, de clJtre preşedintele 
Tribunalului Poporului, la 8 mai 1946, în timpul procesului 

„În ziua de 22 august, seara, a venit dl. Mareşal de pe front. Am fost la 
Preşedinţia Consiliului şi trebuia - mi s-a anunţat că trebuia - să mă duc la Snagov în 
ziua de 23 dimineaţa, pentru că aveam audienţă acolo, după Consiliul de Miniştri, 
despre care s-a vorbit aici. 

În ziua de 23 august, dimineaţa, la 11, m-am dus la Snagov. Avea loc acel 
Consiliu de Miniştri. Am aşteptat până la ora 3 fără un sfert. Dl. Mareşal a ieşit din 
Consiliul de Miniştri, s-a dus la masă; a uitat că noi suntem acolo"29

• 

27 Ibidem, p. 277-278. 
28 Ibidem, voi. III, p. 196-197. 
29 Ibidem, voi. I, p. 321. 
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VI. Extras din interogatoriul luat de Avram Bunaciu generalului 
Constantin Pantazi, tn cadrul instrucţiei procesului, la 15-19 aprilie 1946 

A. Bunaciu: După ce Uniunea Sovietică a declanşat ofensiva de la Iaşi, ce 
măsuri aţi luat pentru ieşirea din război? 

C. Pantazi: În seara de 22 august, Mareşalul a venit de pe front. El mi-a spus: 
,,E dezastru". - ,,Nici o soluţie, d-le Mareşal. Armistiţiu". Mareşalul a primit condiţiile 
de Armistiţiu. 

A. Bunaciu: De unde ştiţi? 
C. Pantazi: Au fost publicate în buletinele de posturi de Radio. Nu era 

capitulaţie fără condiţie. Am venit la Preşedinţia Consiliului de Miniştri. El mi-a spus: 
„Vii cu mine sus". Au venit şi Mihai Antonescu şi Clodius. Mareşalul, atunci, a spus 
lui Clodius: 

- ,,Am fost de atâtea ori la Berlin, am atras atenţia de atâtea ori că trebuie să 
duc o soluţie politică. Nu s-a ţinut seama de ceea ce am spus eu. Iată în ce situaţie ne 
aflăm". 

A. Bunaciu: El spunea lui Clodius că n-au ţinut seamă de aceasta? 
C. Pantazi: I-a spus că România trece la soluţie politică, să-l anunţe pe Hitler. 

Clodius a spus: ,,D-le Mareşal, într-adevăr, România se află într-o situaţie foarte grea. 
Dar sunt sigur că Germania vă va ajuta ca să ieşiţi din această situaţie". Mareşalul i-a 
spus: ,,D-ta să-l anunţi că trec la soluţie politică". Şi, în acelaşi timp, i-a spus lui Mihai 
Antonescu să-l cheme pe Gheorghe Brătianu şi Mihalache, ca să aibă o scrisoare din 
partea şefilor partidelor Naţional Ţărănist şi Liberal, că sunt de acord să renunţe la 
Basarabia, ca să nu rămână această chestiune asupra lui, singur. 

A. Bunaciu: Ce s-a discutat la Consiliul din 23 august? 
C. Pantazi: Cum să se facă transportul pe Căile Ferate. ,,La ora 3 după-masă, 

trebuie să merg la Rege, ca să închei Armistiţiul", a spus Mareşalul. 
A. Bunaciu: În Consiliu aţi discutat problema Armistiţiului? De unde ştiţi că 

s-a dus la Palat cu acest gând? 
C. Pantazi: Consiliul de Miniştri s-a terminat la 1 ½. El a spus că merge la 

Rege să prezinte soluţii pentru ieşirea din război. 
A. Bunaciu: Ce aţi fficut dvs. după terminarea Consiliului de la Snagov? 
C. Pantazi: Mi se pare că Mihai Antonescu l-a anunţat de aceste măsuri. Eu 

m-am dus acasă. Apoi, după o oră, m-am dus la Ministerul de Război. Am primit un 
telefon, care mi-a spus că M.S. Regele mă cheamă să vin la Palat. Şi acolo m-au 
arestat3°. 

30 Ibidem, voi. III, p. 508-510. 
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